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personalia

KØBENHAVN 
25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne

Den 3. marts
Rasmus Peter Petersen 
Thorvaldsensvej 17, 5. th. 
1871 København V.

Den 12. marts 
Solveig Kirsten Skov 
Drechelsgade 1 
2300 København S.

Den 14. marts
Mogens Ingemann Jacobsen 
Vindspinderivej 12 
4671 Strøby

Den 18. marts 
Poul Erik Skov 
c/o Pedersen 
Krebsens Kvarter 3 C 
2620 Albertslund

25 års jubilæum på 
Tuborg Bryggerierne 
Den 8. marts 
Poul Edvin Hansen 
Fregatvej 2 
4040 Jyllinge

25 års jubilæum på 
Ceres Bryggeriet, Horsens 
Den 17. marts 
Søren Dannevang 
Løvensgade 20, 3. th.
8700 Horsens

Sats og montage 
Holbæk Fotosats ApS
Tryk
SP-Tryk - Slagelse
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FORSIDEBILLEDE
Sandhedens time for 
vore forhandlere.
Kravene, som 
SKAL i land, 
på trods af 
arbejdsgiverne 
Kravene kan læses i 
lederen side 3.



Overenskomsten
På forbundets ekstraordinære hoved
bestyrelsesmøde den 6. februar 1985 
behandledes forslagene til overens
komstfornyelsen 1985.
Hovedbestyrelsen var af den opfattelse, 
at overenskomsterne naturligvis bør 
forbedres generelt, men erfaringerne 
fra de seneste overenskomstforhand
linger viser, at det er nødvendigt at op
prioritere nogle bestemte krav, således 
at forbundets forhandlere på forhånd er 
forpligtet til at markere disse krav som 
mærkesager overfor arbejdsgiverne.
Hovedbestyrelsen har hermed valgt en 
anden forhandlingsstrategi end tidlige
re, som er mere forpligtende for forbun
dets forhandlere, men også giver bedre 
mulighed for mobilisering blandt for
bundets medlemmer, såfremt en over
enskomstkonflikt bliver nødvendig.

De krav, som hovedbestyrelsen har op- 
prioriteret, og som forhandlingsudval
get og hovedbestyrelsen vil satse på 
som nødvendige krav, der skal imøde
kommes, er:

1) Nedsættelse af arbejdstiden på dag
hold, aftenhold og nathold med 5 ti
mer pr. uge med fuld mandskabs- og 
lønkompensation.

2) Lønnen reguleres således, at man i 
kr. og øre får den samme lønstigning 
som øvrige ufaglærte i København 
og med tilbagevirkende kraft for 
overenskomstperioden 1983-1985. 
Dette betyder, at man bevarer det 
lønniveau, man havde før overens
komstfornyelsen 1983.

3) På samtlige produktionsvirksomhe
der oprettes der produktions-, an
lægs- og beskæftigelsesgaranti.

4) 2 ugers betalt frihed til uddannelse 
om året.

5) Al transport samt af- og pålæsning 
af øl og mineralvand fra bryggerier
ne og mineralvandsfabrikkerne til 
depoter, lagre og kunder samt al øv
rig transport af disse produkter, må 
kun udføres af Dansk Bryggeri-, 
Brænderi- og Mineralvandsarbejder 
Forbunds medlemmer.

Dette betyder ikke, at der ikke er stillet 
krav til andre forbedringer af overens
komstens bestemmelser som f.eks. fe
rie, overarbejde, sygdom, tillidsrepræ
sentantregler, søgnehelligdagsbetaling 
osv., men blot, at disse krav forhandles 
på normal vis, hvor de 5 hovedkrav på 
afgørende måde vil være bestemmende 
for, om hovedbestyrelsen vil kunne an
befale et overenskomstforlig.
Når disse linier skrives, er spørgsmålet 
om overenskomstfornyelsen på det sto
re arbejdsmarked stadigvæk uafklaret, 
men vi håber, at parterne får lov at for
handle frit, således at også vi selv kan 
komme til at bestemme, hvordan vores 
overenskomst skal se ud.
For vores vedkommende starter over
enskomstforhandlingerne op den 11. 
marts 1985. Det er nødvendigt, at der 
gives opbakning til de 5 principielle ho
vedkrav, og medlemmerne må forven
te, at såfremt vi ikke imødekommes på 
disse krav, bliver der konflikt. Ikke fordi 
vi ønsker konflikt, men fordi en konflikt 
kan blive nødvendig, hvis vi mener 
noget med vores krav - og det gør vi!



Forbundet har to medlemmer, Steen Hansen, Odense afd. og Thomas Olsen, 
Fredericia afd., tilmeldt det tyske forbund NGG’s tillidsmandskursus.

Kurset afholdes som en totrins tillidsmandsuddannelse. Andet trin er afholdt 
i Bildungszentrum Oberjosbach ved Frankfurt. Herfra har Steen og Thomas 

lavet følgende rapport.
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Rapport nr. 2 fra Tillids
mandskurset i Oberjos- 
bach ved Frankfurt
Af Steen Hansen, Odense afd. og 
Thomas Olsen, Fredericia afd.

Som vi nævnte i vores første rap
port fra det tyske levnedsmidde
larbejder forbund NGGs kursu
sejendom i Oberjosbach, glædede 
vi os til at komme herned igen og 
møde nye og gamle venner. Der 
var dog kun 2 gengangere fra 
sidst og vi var sepcielt glade for at 
se den ene, nemlig kollega Rainer 
Ackerhans fra Bavaria-brygge- 
rierne i Hamburg. Ham havde vi 
allerede på trin 1 et dejligt ven
skabeligt forhold til.
Denne gang er vi 29 kursister, 
hvilket er alt for mange. Der er 
for megen uro, når vi alle er sam
let i plenum. Det er synd, for vi 
går derved glip af en række detal
jer.
Søndag aften startede vi kurset 
op som normalt med at høre om 
praktiske spørgsmål og vi var 
igennem den sædvanlige præsen
tationsrunde, hvor vi fortalte lidt 
om os selv, vores faglige arbejde, 
de virksomheder vi kommer fra 
og organisationsprocenten. End
nu en gang vakte vore oplysnin
ger om, at alle på de danske bryg
gerier er organiserede, stor for
bløffelse. Under sin præsentation 
sagde Steen, at vi heldigvis ikke 
havde Bedriftsråd (Betriebsrat). 
Denne bemærkning vakste stor 
bestyrtelse, ikke mindst fordi der 
er en halv snes bedriftsmedlem
mer blandt os. I ugens løb er
kendte disse dog, at systemet i 
Danmark er langt mere smidigt. 
Mandag morgen blev vi delt op i 5 
grupper, og den første arbejdsop
gave var, at grupperne skulle for
me et arbejdsprogram, som man 
kunne ønske den så ud for for
bundet. Til dette fik vi udleveret 
30 kort med forskellige emner og 
spørgsmål. Vi skulle så gruppere 
kortene i emner, som hørte sam
men, f.eks. fagforeningsmæssige, 
sociale og sikkerhedsmæssige, 
erhvervs- og markedsmæssige, 
naturforurening, fred og sikker
hed m.v. Derefter gik vi i gang 
med at diskutere de forskellige

emner og besvare spørgsmålene. 
På trin 1 var næsten alle deltage
re nye og uden erfaring, men 
fulde af idealisme. På trin 2 ople
ver vi, at mange venter 2-3 år 
med at tage trin 2 og i mellemti
den deltager de i en lang række 
weekendkurser. Det er altså ret 
erfarne kolleger, vi er sammen 
med, men det betyder til gen
gæld, at det meste af idealismen 
er væk. De holdninger, nogle af 
dem lægger for dagen, er meget 
prægede af den etablerede fagbe
vægelse og det har nok skuffet os 
en del, men det gav jo så anled
ning til flere diskussioner mellem 
dem og os. En ting, som rystede 
os meget var, at en TR og bed
riftsrådsmedlem åbent bekendte, 
at han stemte på CDU og vi for
stod simpelthen ikke, at det uden 
videre blev accepteret af de an
dre. Vi fik dog senere at vide, at 
der havde været tilfælde, hvor 
nogle havde optrådt så højreori
enteret, at de havde måttet forla
de kursusstedet.
Vi kan ikke her i spalterne frem
lægge alle detaljerne af gruppe
arbejdet, men vi vil nævne enkel
te ting, som vi finder interessan
te.
I spørgsmålet om fred og sikker
hed var det helt klart, at de fleste 
opfattede Sovjet som den store 
slyngel, der kun venter på at på
tvinge den »frie« verden kommu

Thomas Olsen, Fredericia, underviser Wolfgang Wolters, Steen Hansen, Odense 
og forstander Horst Brehm.

nismens tunge åg. Der blev 
nævnt en række ting som bevis: 
Ungarn i 1956, Tjekkoslovakiet i 
1968, Afganistan osv.
Der skulle nogen debat til, før ty
skerne ville indrømme, at USA 
havde de samme mål som russer
ne, men også vi måtte fremdrage 
en række eksempler, som Viet
nam, CIA’s mord på den første 
folkevalgte socialistiske præsi
dent i Sydamerika, Salvador Al
lende fra Chile. Vi kunne nævne 
den mislykkede invasion i Svine
bugten, El Salvador m.v. Resul
tatet af gruppearbejdet blev, at vi 
gik ind for en gensidig, kontrolle
ret nedrustning over alt i verden. 
Inspireret af De Grønnes store 
fremmarch i tysk politik, var der 
stor enighed om, at der skulle ta
ges kraftigt fat på forureningen, 
og at det måtte være fagbevægel
sen, som skulle være dynamoen i 
dette arbejde, ikke mindst fordi 
der er muligheder for at skabe 
masser ar arbejdspladser til glæ
de for Tysklands 21/2 miil. ar
bejdsløse.
Diskussionen om »de frie kræf
ters spil« i erhvervslivet var uhy
re interessant. Tyskerne er ban
ge for socialisme, og man var i 
grupperne bange for at sige ting, 
som måske kunne få andre til at 
tro, at man var »venstre radi
kal«. Man listede rundt om 
spørgsmålene, som katten om
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Skolen ved vintertide.

den varme 'grød. Først da under
visningen senere i plenum forkla
rede nødvendigheden af statens 
(arbejdernes) kontrol med kapi
talen og produktionsmidlerne, 
turde man bekende kulør (hurra 
for underviser Wolfgang Wol
ters).
Da vi var inde på fagbevægelsens 
rolle i tysk politik, forstod vi, 
hvorfor man i Forbundsdagen så 
forholdsvis nemt fik gennemført 
loven om »berufsverbot«. Vore 
tyske kammerater tog stærkt af
stand fra »links Radikale und 
rechts Radikale«, altså national
socialister, venstre- og højreori
enterede. Dem var der ikke plads 
til i fagbevægelsen. Når vi henvi
ste til den tyske forfatning, hvor 
den frie meningsdannelse er sik
ret, henviste man til resultaterne 
med »det tredie Rige«. Vi fortal
te, at vi fandt det vigtigt at tage 
diskussionerne op i fredsbevæ
gelsen med fløjene for derigen
nem at kunne optræde som ar
bejderklasse. Vi mente også, at 
ved at tale med de yderligtgåen
de, drage dem ind i arbejdet og 
bruge det bedste af det, de står 
for, kunne forhindre, at det blev 
isolerede, martyrlignende grup
per. Disse synspunkter vandt 
stor forståelse, især blandt de 
ældste kursister.
Da gruppearbejdet var afsluttet, 
gennemgik vi besvarelserne 
sammen. Der var relativ stor

overensstemmelse i gruppernes 
besvarelser.
Derefter fik vi udsnit af det tyske 
LO’s (DGB) arbejds- og principp
rogram på de områder, vi havde 
behandlet og vi skulle så i grup
perne sammenligne vore besva
relser og DGB’s officielle syns
punkter. Det var morsomt at se, 
at man var forbløffet over, at 
DGB havde socialistiske mål.
Den efterfølgende diskussion i 
plenum var berigende. Vi hørte 
og lærte rigtigt meget.
Den kendte tyske grundighed 
fornægtede sig ikke, - det her 
omtalte strakte sig over hele 2 
dage, men så var alle aspekter 
også belyst - og sådan skal det 
være.
Onsdag formiddag gennemgik vi 
hele NGG’s struktur og medlem
mernes muligheder for indflydel
se. NGG’s opbygning er ikke væ
sentlig forskellig fra det, vi ken
der i dansk fagbevægelse. Det, 
der virkelig er anderledes er, at 
NNG, som de 16 andre forbund, 
er en enhedsfagbevægelse, hvil
ket vil sige, at alle på en virksom
hed er medlem af den samme fag
forening, uanset om man er 
smed, laborant, kontorarbejder 
eller ufaglært. Der findes dog et 
ubetydeligt lille forbund for funk
tionærer.
Onsdag eftermiddag var der 
gruppearbejde over 5 forskellige 
emner, som alle omhandlede TR-

gruppens arbejde: hvordan ud
bygger man TR-gruppen - hvor
dan planlægger man gruppens 
arbejde - hvordan deler gruppen 
arbejdet - hvordan afholder man 
møder i TR-gruppen og endeligt, 
hvordan udbreder man forbun
dets politik på arbejdspladsen. 
Der var fri tilmelding til emnerne 
og vi valgte begge det sidste 
emne. Til vores gruppearbejde 
var der flere spørgsmål og vi delte 
opgaverne mellem os og vi 2 dan
skere skulle således gennemar
bejde det ene spørgsmål, formule
re svaret på tysk og fremlægge 
det i plenum. Vi må sige, at der 
ikke bliver taget hensyn til, at vi 
er danskere, vi har de samme 
pligter på kurset som alle andre, 
og det har vi været meget tilfred
se med. Det er også en af årsager
ne til, at vi nu føler, at vi får me
get ud af at være her.

Som sædvanligt hernede var dis
se 5 gruppeopgaver formuleret 
sådan, at man ved fremlæggelsen 
i plenum får en gennemgribende 
belysning af alle spørgsmålene og 
problemerne og nogle fantastisk 
gode diskussioner og, ikke 
mindst, erfaringsudvekslinger.

Der er ingen tvivl om, at delta
gerne på kurset her er godt ruste
de, når de kommer hjem, - men 
det er bestemt også nødvendigt 
med de forhold, de har ar arbejde 
under.
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I torsdagens gruppearbejde fore
tog vi en gennemgang af en be
retning om, hvordan en TR-grup- 
pe var gået i gang med at organi
sere kontorpersonale og funkti
onærer på en fabrik. Derefter 
skulle vi diskutere deres frem
gangsmåde, udveksle egne erfa
ringer og til sidst i stikord fortæl
le, hvordan vi syntes, man skulle 
gå frem. Vi skulle ligeledes søge 
at beskrive, hvilke problemer vi 
kunne forudse ville opstå under 
en sådan organisering.
Her var det ret svært for os at 
sætte os ind i problemerne, da det 
kræver en nøje indsigt i forholde
ne på en tysk arbejdsplads. Vi 
deltog selvfølgelig i diskussioner
ne og havde en del forslag, som 
man fandt brugbare.

Hvis vi forestillede os, at vi 2 dan
skere skulle erhverve medlem
mer til et politisk parti i stedet for 
til fagforeningen, tror vi nok, at 
vi ville støde på en række af de 
samme problemer og denne tan
kegang gjorde det nemmere at 
arbejde med i grupperne.

Torsdag aften var der kamme
ratskabsaften med højt humør. 
Tyskerne er kendt for at kunne 
more sig, men vi holdt os nu ikke 
tilbage. Vi sang alle de ting, man 
ville synge i Idrætsparken ved en 
føring på 10-0 o ver Sverige - og vi 
var svære at overdøve.
Midt på aftenen satte skolens for
stander sig til klaveret i opholds
stuen og så blev der sunget arbej
dersange fra skolens sangbog. 
Det var dejligt. Vi sang med på de 
tyske sange, men selvfølgelig gav 
vi også nogle numre fra den dan
ske arbejdersangbog. Det syntes 
vore tyske kammerater godt om. 
På den sidste kursusdag diskute
rede vi problemerne med at få 
folk ind i fagforeningerne. De for
skellige kursister fortalte, hvor
dan man bar sig ad på de arbejds
pladser, de kom fra. IG Metals 
strejke i 84 har åbenbart fået 
mange til at melde sig ud - også 
medlemmer i NGG.
Vi brugte også en masse tid på at 
fortælle om danske forhold og be
svarede herunder en mængde 
spørgsmål.

Skolens Slyngelstue bliver passet 
af kursisterne og priserne er sat 
således, at man på kammerat
skabsaftenen praktisk talt kan 
drikke gratis. I denne uge var 
Slyngelstuens omsætning god og 
det betød, at der ved ugens slut
ning var et overskud på langt 
over 200 DM, som vi blev enige 
om at sende til de britiske mine
arbejdere.

Det var så afslutningen på TR- 
kursus trin 2. Det har været læ
rerigt at være med, og vi er for
bundet taknemmelige, fordi vi fik 
muligheden. Vi har fået aftaler 
med en række tyske kolleger, 
som gerne vil besøge os på vore 
arbejdspladser, så formålet med 
vor deltagelse må siges at være 
opfyldt.

Steen Hansen, Odense (tu) og Rainer Ackerhans, Bauaria Braueri, Hamburg.
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På grund af det tyske system på 
arbejdspladserne og uddannel
sens struktur, er der dog noget, vi 
mangler for at have det rigtige 
overblik over det faglige arbejde i 
Tyskland. Vi har hørt om bed
riftsrådene og de problemer, TR 
har med dem, men vi har hørt 
meget lidt om bedriftsrådenes ar
bejde. Det synes vi, at vi mangler.

Der køres også 2 moduler for 
medlemmer af disse bedriftsråd, 
man da det første modul ligger 
meget tæt på trin 1 i TR-uddan- 
nelsen, opfordrer man på skolen 
folk til at nøjes med trin 2. Der er 
ingen tvivl om, at vi ville have 
gavn af dette modul, - men det er 
jo et politisk spørgsmål.

Steen Hansen 
Thomas Olsen



Konsulent
tjenesten

Forbundets 
arbejdsmiljø
program godkendt
I Prop & Kapsel nr. 7/84 omtalte 
vi et udkast til program for for
bundets arbejdsmiljøarbejde.

Dette er nu godkendt som for
bundets politik på området, idet 
Hovedbestyrelsen vedtog pro
grammet som det forelå på sit 
møde d. 5/2-85.

KvartalsrnøcLerne 
ændrer form
Hovedbestyrelsen har nu god
kendt den omlægning af kvar
talsmøder for Sikkerhedsud
valgsmedlemmer og -suppleanter 
som arbejdsmiljøkonferencen i 
september i Aalborg lagde op til. 
Tidligere har kvartalsmøderne 
været afholdt kredsvis med und
tagelse af virksomhederne under 
DfB koncernen, som holdt møder 
sammen. Nu skal der afholdes 4 
årlige møder. Heraf skal de to 
være kredsmøder, hvor der hol
des møder, således at Sjælland- 
Falster kredsen mødes med folk 
fra de to københavnske brygge
rier, Fyn og Sydjysk kreds holder 
møde sammen og Nordjysk kreds 
holder for sig selv. Endvidere 
skal der nu deltage repræsentan

ter for kredsenes depotarbejdere 
i møderne. Som noget helt nyt 
skal de sidste to møder holdes i 
koncern-regi således at DfB, Ce
res og DDSF-koncernerne holder 
møder hver for sig, de resterende 
produktionsvirksomheder holder 
møde sammen og endelig samles 
depotrepræsentanterne til møde 
for sig selv.
Depoterne har tidligere ikke del
taget i kvartalsmøderne, fordi de 
meget store depoter (med 10 eller 
flere ansatte) har sikkerhedsre
præsentanter. Dette betyder bl.a. 
at sikkerhedsarbejdet på depo
terne har spillet en lidt tilbage
trukket rolle. At repræsentanter 
for depoterne nu bliver draget di
rekte ind i forbundets indsats for

sikkerheden og sundheden på ar
bejdspladsen, skulle derfor gerne 
sætte lidt mere focus på dette om
råde.
Desværre har udvidelsen med de
potrepræsentanter betydet, at 
der for enkelte bryggeriers side 
må skæres ned i antallet af delta
gere.
Udover de 4 kvartalsmøder god
kendte hovedbestyrelsen, at der 
afholdes en årlig miljøkonferen
ce, hvor repræsentanter fra pro
duktionsvirksomhederne og de
poterne samles med faglige til
lidsfolk og vurderer årets ar
bejdsmiljøindsats og lægger li
nier for det videre arbejde.

Anmeldelser af 
arbejdsbetingede lidelser
For første gang udsendes en 
oversigt over anmeldte arbejds- 
betingede lidelser. Oversigten vi
ser belastningen i de enkelte er
hverv og lidelsernes omfang. 
Oversigten indeholder de 6.157 
arbejdsbetingede lidelser, der 
blev anmeldt af landets læger og 
tandlæger i 1983 til arbejdstilsy
net eller sikringsstyrelsen.
Oversigtens målgruppe er først 
og fremmest de praktiserende læ

ger. En af oversigtens forfattere, 
læge i arbejdstilsynet, Bo Netter- 
strøm siger, at oversigten gør det 
muligt for de praktiserende læ
ger at se, hvilke lidelser kolleger 
har anmeldt. Netterstrøm frem
hæver, at man allerede nu kan få 
et indtryk af, hvilke brancher, 
der især har et helbredsmæssigt 
belastende arbejdsmiljø, og at det 
i fremtiden også vil være muligt 
at sammenligne tallene år for år.

Bevægeapparat og hud 
mest udsat
Lidelser i bevægeapparatet er 
den største registrerede gruppe 
med 22 pct. af anmeldelserne. Li
delserne opstår især på grund af 
ensidigt belastende arbejde, løft 
af tunge emner.

Formål
Formålet med anmeldelserne er
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dels at få ændret de arbejdsfor
hold, som har betydet, at lidelsen 
er opstået eller forværret, dels at 
få rejst en erstatningssag i sik
ringsstyrelsen.
Oversigten er udsendt af arbejds
tilsynets register over anmeldte 
arbejdsbetingede lidelser.

Grundlaget for oversigten er ud
bygget i forhold til tidligere, og 
oversigten kan derfor ikke sam
menlignes med tidligere materi
ale. Formålet med registret over 
de arbejdsbetingede lidelser er at 
forbedre grundlaget for arbejds
tilsynets forebyggende indsats.

Anmeldte arbejdsbetin
gede lidelser 
Arsopgørelse 1983
Oversigten kan fås i arbejdstilsy
nets tryksagsafdeling lok. 221.

Tlf. (01) 38 28 00.

»Nyt« blad, fra
Arbejdsmiljøfondet
Farver, sprælsk layout og aktu
alitet er nogle af kendetegnene 
ved et »nyt« tidsskrift, som Ar
bejdsmiljøfondet netop har ud
sendt.
Tidsskriftet hedder »Arbejdsmil
jø«, og afløser det 42 år gamle 
»Pas på!«, som udkom sidste 
gang i december. »Pas på!« blev i 
øvrigt helt frem til 1972 udgivet i 
samarbejde med Rådet for Større 
Færdselssikkerhed.
- Selvfølgelig er det med vemod,

at vi siger farvel til »Pas på!«, 
som har tjent os godt i mange år. 
Men bladets indhold er - ligesom 
det, vi tidligere kaldte arbejder
beskyttelse - ændret til det me
get mere omfattende arbejdsmil
jø. Derfor navneændringen, siger 
bladets ansvarshavende redak
tør, forretningsfører Carsten Fål- 
ling, Arbejdsmiljøfondet.
Det nye »Arbejdsmiljø« vil i øv
rigt satse på korte og let tilgæn
gelige artikler, ligesom bladet

med jævne mellemrum vil inde
holde et særligt forskningstillæg. 
I dette tillæg vil samtlige ny
igangsatte og afsluttede for
skningsprojekter blive omtalt. 
Tillægget bliver således en nøgle 
til både igangværende og afslut
tet arbejdsmiljøforskning.
Et prøvenummer af »Arbejdsmil
jø« kan gratis bestilles hos Ar
bejdsmiljøfondet,

tlf. (01) 22 52 52.
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Vejledning om:

Ikrafttrædelses- og overgangsregler
pr. l.juli 1985 for dagpenge ved barsel og adoption

1. Ved lov nr. 572 af 7. december 
1983 om ændringer i lov om dag
penge ved sygdom eller fødsel 
blev der gennemført en forlæn
gelse af dagpengeperioden ved 
barsel og adoption fra l.juli 1985. 
Perioden blev forlænget til 24 
uger efter fødslen eller modtagel
sen af adoptivbarnet, i tiden fra 1. 
juli 1984 til 30. juni 1985 dog kun 
til 20 uger.
Der henvises til sikringsstyrel
sens vejledning af 27. april 1984. 
Efter overgangsbestemmelsen i 
ændringslovens § 3, stk. 3 over
går personer, der den 1. juli 1985 
modtager dagpenge under en lø
bende fraværsperiode på grund 
af barsel eller adoption, til at 
modtage dagpenge efter de fra 
denne dato gældende regler.

$ 33, stk. 1 og stk. 2
2. Overgangsbestemmelsen med
fører, at de tilfælde, hvor dagpen
geperioden (20 uger) efter fødslen 
eller modtagelsen af adoptivbar
net begynder den 12. februar 
1985 eller senere, og hvor arbej
det efter afsluttet orlov ikke er 
genoptaget pr. l.juli 1985, vil bli
ve omfattet af forlængelsen fra 
20 til 24 uger.

Eksempel 1
Fødslen finder sted den 11. febru
ar 1985. 20-ugersperioden løber 
til og med den 1. juli 1985. Der er 
herefter yderligere ret til dag
penge i 4 uger, dvs. 24 uger i alt 
regnet fra 12. februar til 29. juli 
1985.

Eksempel 2
Et adoptivbarn modtages den 12. 
februar 1985. 20-ugersperioden 
udløber l.juli 1985. Adoptanter
ne er berettigede til 24 ugers dag
penge regnet fra 12. februar til 
29. juli 1985.

§ 33, stk. 4,1. pkt.
3. Forlængelsen af dagpengepe
rioden får også betydning for til
fælde, hvor der pr. l.juli 1985 er 
noget tilbage af 20-ugersperio
den efter fødslen eller modtagel
sen af adoptivbarnet, fordi den 
sikrede har genoptaget sit arbej
de under barnets indlæggelse. 
Dagpengeretten for den reste
rende periode udvides fra 1. juli 
1985 med 4 uger, hvis barnet ud
skrives inden 9 måneder efter 
fødslen eller modtagelsen.

Eksempel 3
Fødslen finder sted 1. januar 
1985 og den 8. maj 1985 indlæg
ges barnet på sygehus. Samtidig 
genoptager den af forældrene, 
der modtager dagpenge, sit ar
bejde dvs. efter at der er udbetalt 
dagpenge i 18 uger efter fødslen. 
Barnet udskrives den 2. juli 1985, 
og der er herefter yderligere ret 
til dagpenge i indtil 6 uger fra 2. 
juli 1985, idet 20-ugersperioden 
ikke var opbrugt pr. l.juli 1985, 
og der ikke var forløbet 9 måne
der eller mere efter fødslen.

§ 33, stk. 4,2. pkt.
4. Forlængelsen af perioden fra 
20 uger til 24 uger efter fødslen

kan også i andre tilfælde have be
tydning for fødsler sket før 11. fe
bruar 1985. Dette gælder de til
fælde, hvor barnet på grund af for 
tidlig fødsel eller for lav fødsels
vægt er indlagt i tilknytning til 
fødslen, og moderen undlader at 
genoptage arbejdet.

Eksempel 4
Fødslen finder sted den 12. no
vember 1984. Den 11. februar 
1985 er der udbetalt dagpenge i 3 
måneder (91 kalenderdage) og 
den 12. februar 1985 begynder 
den almindelige 20-ugersperiode 
at løbe, selv om barnet stadig er 
indlagt på grund af for tidlig fød
sel. Da perioden ikke er udløbet 
den l.juli 1985, er der ret til dag
penge i 24 uger i alt regnet fra og 
med 12. februar 1985.

Sikringsstyrelsen
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Forretningsudvalgets 
sammensætning
Nordjysk Kreds:
Poul Erik Guldborg
Sydjysk Kreds:
Thomas Olsen
Fyns Kreds:
Jens A. Olsen
Sjælland-Falster Kreds:
Bent Embo
Kbh. mandlige afd.:
Holger Foss og Bent Meyer
Kbh. kvindelige afd.:
Barbara Kryger og Inge Jensen
Forbundets daglige ledelse:
Preben Mortensen, Anker Skjødt, 
Erik Nielsen, Erik Kielberg og 
Lone Christensen.
Konsulenter:
John Pedersen og Henrik Hansen

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE

afholdt onsdag den 3. oktober 1984.
Fraværende: Lone Christensen.
DAGSORDEN:
1. Protokol
2. Beretning
3. Budget og regnskab
4. Forskellige sager
Ordstyrer: Jens Olsen.

1. Protokoller

Protokoller fra hovedbestyrelses
møde den 13. juni 1984 samt forret
ningsudvalgsmøde, afholdt den 6. 
september og 5. oktober 1983.
De fremlagte protokoller blev god
kendt!

2. Beretning

VIforbundsformand 
Preben Mortensen 
La Cabana

Der er udsendt udtalelse og cirku
lære vedrørende ændringen af blo
kaden foran restaurant La Cabana 
i Herning.
Udtalelsen, der er fra Hotel- og Re
staurationspersonalets Samvirke 
forklarer, hvorfor man har ændret 
aktionsformen. Den daglige bloka
de med fa mennesker foran restau
ranten havde varet et år uden re
sultat, og derfor måtte man, hvis 
man ville vinde kampen for en over
enskomst, indstille sig på en lang 
kamp. Man ønskede derfor, at blo
kaden blev mere effektiv end den 
tidligere havde været, og som det 
også fremgår af LO’s cirkulære, op
fordrer man nu alle forbund til at 
optrappe blokaden. Hermed vil det 
blive mere og mere vanskeligt for 
ejeren af La Cabana at få restau
ranten til at køre normalt.
Det var Samvirkets opfattelse, at 
ejeren af La Cabana af politiske år
sager var nødt til at køre kampen til 
den bitre ende. Han har allieret sig 
med de mest yderliggående højre
kræfter i Danmark og kan derfor 
ikke stoppe sin nægtelse at under
skrive en overenskomst nu. Selv 
om han har skrevet overenskomst 
med de Frie Fagforeninger, får det
te ingen betydning for blokadens 
lovlighed arbejdsretsligt. Arbejds
retten anerkender fortsat bloka
den, hvilket betyder, at alle forbund 
kan nægte, at deres medlemmer 
sikrer leverancen til La Cabana.
Det betyder også, at Arbejdsformid
lingen ikke kan anvise arbejdsløse 
til restaurant La Cabana.

Forbundsformanden fandt, at det 
var positivt, at LO officielt tilkende
gav, at medlemsforbundene nu 
måtte stramme grebet om blokaden 
for at få gjort den totalt effektiv.
Det betyder ikke, at der ikke længe
re vil være fysiske blokader og de
monstrationer foran La Cabana. De 
vil fortsat blive arrangeret i nogle 
bestemte situationer, hvor man 
fortsat håber, at der vil møde man
ge mennesker op, når disse arran
geres af Samvirket.
På sidste forretningsudvalgsmøde 
blev der rejst spørgsmålet om over
enskomsten for de to øvrige restau
ranter: Ritz og Romantica, som i 
starten var med i blokaden.
Det er rigtigt, at man har lavet en 
special-overenskomst vedrørende 
natrestauranter, og at denne speci
al-overenskomst blev oprettet i for
bindelse med selve konflikten. Ritz 
og Romantica har underskrevet 
denne special-overenskomst, men 
denne special-overenskomst dæk
ker for natrestauranter for hele 
landet, og derfor er overenskom
sten en landsdækkende overens
komst.
Den 25. september d.å. var der en 
TV-udsendelse om fysiske bloka
der, herunder La Cabana.
I udsendelsen udtalte lektor Per Ja
cobsen, som er ekspert i arbejdsret, 
at DBBMF havde dummet sig i for
bindelse med fremsendelse af 2. blo
kadevarsel.
Det blev ikke præciseret, hvori 
dumheden bestod, og derfor sendte 
vi et anbefalet brev til Per Jacob
sen:

•-Forbundet har i forbindelse med 
udsendelsen »En aften på La Caba
na« tirsdag den 25. september 1984 
kl. 21.50 erfaret Deres udtalelser 
omkring vort 2. varsel i forbindelse
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med sympatikonflikten mod La Ca
bana.
Når forbundet alligevel henvender 
sig, skyldes det den kendsgerning, 
at vi finder det upassende, at en så
kaldt ekspert ikke er bedre oriente
ret om varslingsreglerne. Reglerne 
siger klart, at det er forbundets 
kompetente forsamling, som frem
sender varsel og ikke en fagfore
ningsformand, Ligeledes gøres der i 
samme udtalelse opmærksom på, at 
vi har dummet os med 2. varsel. 
Forbundet ønsker derfor dette un
derbygget, idet sympatikonflikten jo 
kører og er legal. Spørgsmålet med 
Deres udtalelser i udsendelsen må 
derfor være, hvorvidt Arbejdsretten 
i sine kendelser alene tager hensyn 
til arbejdsgiverens interesser. End
nu mere interessant er det jo, at De 
ofte citeres i arbejdsretssager. For
bundet må derfor tolke det således, 
at efter Deres vurdering er der lovli
ge midler, der kan anvendes, men 
som Arbejdsretten har undladt at 
tage hensyn til.
Forbundet vil derfor amode om en 
klar dokumentation af, hvori vore 
fejl ligger i forbindelse med 2. var
sel. Såfremt det er Arbejdsrettens 
sag nr. 10.092, der er citeret, så var 
denne et forsøg på en optrapning af 
konflikten, idet vi havde konstateret 
leverancerne til de implicerede 
modparter.
Arbejdsretten tager her alene stil
ling til omfanget, idet protesten mod 
dette varsels formelle lovlighed ved 
det forberedende retsmøde blev 
trukket ud af sagen. Men hensynet 
til virksomhederne vejer tungt for 
rettens afgørelse. Forbundets opfat
telse er, at sympatikonflikten er et 
våben til støtte for en lovlig hoved
konflikt, der skal medvirke til at 
løse den gennem de midler, der le
galt skal anvendes. Ligeledes vil en 
sympatikonflikt altid betyde, at 
grupper eller personer, der ikke di
rekte har tilknytning til hovedkonf
likten, bliver ramt.
Interessefællesskabet er også draget 
i tvivl ved denne dom. Her må det 
dog tilføjes, at forbundets tilknyt
ning til LO pådrager os hovedafta
len, mens man bemærker, at ar
bejdsgiveren ikke er medlem af 
Dansk Arbejdsgiverforening. For

bundet er således meget interesseret 
i en dokumentation for, hvor vore 
fejl er lavet. Ligeledes, hvordan vi i 
fremtiden skal forholde os i den 
slags sager. En løsning var måske, 
at der i 4. reviderede udgave af De
res egen »Kollektiv Arbejdsret« vil 
være en klar fortegnelse over direkte 
litteraturhenvisning samt en und
ladelse af de meget juridiske forbe
hold. Så vil udgaven kunne anven
des som et opslagsværk.
Med venlig hilsen 
Anker Skjødt. «

Forbundet har modtaget følgende 
svar fra Per Jacobsen:
»Jeg har modtaget forbundets brev 
af 27. september d.å. vedrørende 
fjernsynsudsendelsen om La Caba
na konflikten.
Må jeg indledningsvis bemærke, at 
jeg selvsagt kender de almindelige 
principper for konfliktvarsling og 
derfor naturligvis også er klar over, 
at konflikten vedtages og varsles af 
forbundets kompetente forsamling. 
Jeg mener imidlertid også at være 
bekendt med, at forbundets Køben- 
havns-afdeling indtager en meget 
stærk stilling i forbundet, og at for
manden for denne afdeling i hvert 
fald de sidste mange år i nogen grad 
tegner forbundet. Mine bemærknin
ger til Holger Foss skal naturligvis 
ikke forstås således, at jeg anser 
Holger Foss forat være den formelle 
koncipist af varslerne, men som en 
bemærkning til en fremtrædende le
der i forbundet, som utvivlsomt har 
været impliceret i planlægningen af 
forbundets strategi. Jeg havde hel
ler ikke noget indtryk af, at Foss op
fattede det på en anden måde.
Deres fortolkning af mine bemærk
ninger i retning af, at Arbejdsretten 
i sine kendelser alene tager hensyn 
til arbejdsgivernes interesser, og at 
der efter min mening skulle være 
anvendelige lovlige midler, som Ar
bejdsretten har undladt at tage hen
syn til, er uden nogen som helst 
grundlag og er af polemisk natur, 
der burde være et ansvarligt for
bund fremmed.
Det er rigtigt, at mine bemærknin
ger drejer sig om dommen K. 
10.092, idet bemærkningerne var

affødt af bemærkningen fra Foss 
om, at Arbejdsretten havde under
kendt aktionen mod depoterne i 
Herning. Mine bemærkninger dre
jede sig for såvidt ikke om den for
melle side af varslet. Det var nok 
heller ikke korrekt af mig at kritise
re 2. varsel som sådan, idet proble
merne opstår allerede i forbindelse 
med fællesmødet den 6. oktober.
Jeg havde imidlertid ikke dommen 
ved hånden, og det var længe siden, 
at jeg havde læst den. Afgørende er 
det imidlertid efter min opfattelse, 
at forbundet på fællesmødet den 6. 
oktober reelt begrænser sympati
konflikten til at omfatte leverancer
ne for Bryggeriforeningens med
lemmer til de 3 restauranter i Her
ning.
Herved påfører forbundet sig selv en 
forpligtelse til at godtgøre, at der 
faktisk i det omfang, strejken bliver 
effektiv, er tale om leverancer til de 
pågældende restauranter, og denne 
bevisbyrde kunne forbundet ikke 
løfte, hvorfor man tabte sagen.
Mine bemærkninger om 2. varsel i 
relation til erklæringen af 6. oktober 
skal forstås således, at jeg ikke me
ner, at forbundet har udnyttet de 
muligheder, der lå i 1. varsel, jfr. 
herved bemærkningen i 1. afsnit af 
præmisserne til dommen om den 
meget vidtgående sympatikonflikt- 
ret. Jeg kan naturligvis ikke med 
sikkerhed forudsige, hvad resulta
tet afen arbejdsretssag om 1. varsel 
eller tilsvarende bredt2. varsel ville 
have været blevet, idet sympatikon
fliktretten i tilfælde, hvor den ene 
part i hovedkonflikten står udenfor 
Dansk Arbejdsgiverforening, er un
derkastet visse begrænsninger, men 
som 2. varsel i henhold til tilsagn af 
6. oktober er udformet, måtte den 
kendsgerning, at depoterne øjen
synligt ikke leverede til de 3 af ho
vedkonflikten ramte restauranter, 
nødvendigvis føre til, at forbundets 
aktion var overenskomststridig.
I øvrigt skal jeg afslutningsvis be
mærke, at jeg i 4. udgave af min bog 
naturligvis vil omtale K. 10.092-sa
gen, men at jeg i øvrigt har til agt at 
skrive bogen, som jeg selv finder det 
rimeligt. For så vidt jeg kan vurdere 
det, kanprocedøren i fagretslige sa
ger i øjeblikket som regel finde den
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fornødne vejledning. I øvrigt fore
kommer der i al jura - også i Ar
bejdsretten - tvivlsspørgsmål, og 
derfor er juridiske forbehold også 
nødvendige i juridisk litteratur.«
Det var selvfølgelig forbundet, der 
indgav varslet, men det var LO’s ju
ridiske afdeling, som kørte sagen. 
Som vi har gennemlæst dommen, 
og som det også fremgår af Per Ja
cobsens brev, er det spørgsmålet, 
om sagen kunne være kørt anderle
des. 11. varsel prøvede forbundet at 
gøre det bredt, hvilket blev under
kendt, hvorfor vi måtte lave det om. 
Derfor virker det underligt, at Per 
Jacobsen kan fremkomme med så
danne udtalelser.
Om selve fjernsynsudsendelsen vil
le forbundsformanden gerne have 
ført til protokols, af historiske grun
de, at Holger Foss var inviteret som 
formand for Københavns mandlige 
afdeling og ikke som forbundets re
præsentant.
På baggrund af drøftelserne på sid
ste forretningsudvalgsmøde har 
forbundet tilskrevet Bryggerifore
ningen vedrørende lønstatistikken 
for 1. kvartal 1984 og gjort op
mærksom på den tilbagegang, der 
er sket - især for Københavns 
mandlige afdeling - i forhold til 3. og 
4. kvartal 1983, og at der også for 
kvinderne og provinsen er en tilba
gegang fra 4. kvartal 1983 til 1. 
kvartal 1984. Forbundet gør op
mærksom på, at det selvfølgelig 
kan være en fejl, men såfremt dette 
ikke er tilfældet, vil vi gerne anmo
de Bryggeriforeningen om at fore
spørge sine medlemmer om årsa
gen til denne tilbagegang. Vi har 
endnu ikke modtaget noget svar.
Forbundsformanden og hovedkas
sereren havde været på besøg i År
hus mandlige afdeling vedrørende 
afdelingens økonomiske forhold, 
som omtalt i revisionsrapporten af 
10. august 1982.
Efter gennemgang af revisionsrap
porten var afdelingens bestyrelse 
enig i at erkende, at der var tale om 
en manglende kassebeholdning ved 
opgørelsen den 10. august 1982.
Ved gennemgang af materialet og 
bilag fra 1980 til 1982 konstateres 
en del posteringsfejl, og formanden 
har derfor lavet en skriftlig redegø
relse til afdelingen, hvori det påpe

ges, at man ikke tidsmæssigt kun
ne bestemme, hvornår fejlen er sket 
vedrørende kasseopgørelsen og der
for ikke kan gøre nogle enkeltper
soner ansvarlige for fejlene. For
manden havde i redegørelsen påpe
get den manglende kvalificerede 
arbejdskraft til at føre regnskaber
ne på dette tidspunkt.
Det var formandens opfattelse, at 
der efter august 1982 var kommet 
god orden i afdelingens regnskaber. 
Forbundet har fået en sag vedrø
rende barselsorlov for mænd. På 
Tuborg depotet på Langeland, som 
er under Svendborg afdeling, har et 
medlem, der er påbegyndt sin bar
selsorlov, modtaget sin opsigelse. 
Det kan man ikke ifølge loven, und
tagen hvis en nødvendig ind
skrænkning i arbejdsstyrken er på
krævet.
Sagen vil altså først køres i henhold 
til de arbejdsretslige regler, hvori 
det skal fastslås, om opsigelse er be
rettiget.
Forbundet mangler derfor nogle do
kumenter for at kunne behandle 
sagen, hvilket er meddelt afdelin
gen, som har lovet at undersøge sa
gen.
Fra Helsingør afdeling har forbun
det en sag vedrørende afskedigelse 
af en salgskusk fra Wiibroe Brygge
riet.
Ved ansættelse som salgskusk bli
ver man gjort bekendt med ansæt
telsesforholdene, hvilket den fyrede 
salgskusk, trods flere advarsler, 
har nægtet at rette sig efter.
Den omtalte kusk ønskede at blive 
momsregistreret og ønskede en an
den afregningsform overfor brygge
riet.
Der ligger en masse skriftligt mate
riale fra medlemmet til bryggeriets 
ledelse, og det fremgår af denne 
korrespondance, at medlemmet 2 
gange har fået besked om at rette 
sig efter de overenskomstmæssige 
givne retningslinier.
Afdelingen i Helsingør har behand
let sagen og skriftligt meddelt for
bundet, at de ikke fandt, at der var 
mere at gøre ved denne sag.
Forbundet har meddelt medlem
met, at man er enig i afdelingens 
konklusion og finder også, at med
lemmet har handlet til skade for

vore øvrige salgskuske landet over 
ved at fastholde, at man skal moms
registreres. Det vil ødelægge hele 
vores aftalesystem omkring over
enskomsterne.
Forbundet har tilskrevet Forenin
gen af Depotindehavere i Danmark 
vedrørende salg af post-mix samt 
opsætning af fadølsanlæg, idet for
bundet fra mandlig afdeling i Kø
benhavn har modtaget indberét- 
ning om salg af sodavandskoncen
trat samt opsætning af fadølsan
læg. Der er aftalt organisationsmø
de den 4. oktober d.å. om andre 
ting, men forbundet har anmodet 
Depotindehaverforeningen om på 
dette møde at tage disse punkter 
med.
Forbundet har tidligere udsendt 
skema til afdelingerne om undersø
gelse af depotforhold. Da forbundet 
ikke har modtaget svar fra en ræk
ke afdelinger, har man den 28. sep
tember d.å. rykket disse afdelinger 
for svar.
Forbundet har vedrørende overflyt
ninger af depotarbejdere mellem 
SID og vores forbund afholdt møde 
vedrørende depoterne i Vig. På mø
det enedes man om, at de beskæfti
gede på Vig-depoterne skal over
flyttes fra SID til vores forbund, ved 
Holbæk afdeling.
SID-afdelingen i Nakskov har ret
tet henvendelse til vores afdeling i 
Nykøbing Falster og fremsendt øn
ske om, at depotarbejderne i Nak
skov blev overflyttet fra os til SID.
Formanden for vores afdeling har 
indberettet sagen til forbundet, for
di medlemmerne på depoterne i 
Nakskov tidligere har været med
lem i SID, uden at der blev oprettet 
overenskomst.
For nogle år siden flyttede de over 
til os, og afdelingen fik oprettet 
overenskomst, og medlemmerne er 
meget tilfredse med at være med
lem i vores forbund.
Forbundet har anmodet afdelingen 
om at arrangere et møde, hvor vi og 
SID vil deltage.
Afdelingen har ikke reageret på 
dette, og det er endnu ikke, 4 måne
der efter SID’s henvendelse, lykke
des at få et sådant møde.
Vi kan ikke længere trække sagen 
ud, da SID så kan få den opfattelse,
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at når det er os, der skal overflytte 
medlemmer i henhold til aftalen, så 
trækker vi sagen ud i håb om, at vi 
kan beholde vores medlemmer.
Vi har derfor meddelt afdelingen, at 
der skal finde et møde sted hurtigst 
muligt, og det bliver i forbundets 
hus, og hvis parterne ikke kan blive 
enige, er det aftalen om de 30 km, 
der gælder, hvilket betyder, at vi 
må overflytte medlemmerne til 
SID-afdelingen i Nakskov.
Vedrørende faglig voldgift om om- 
posning/ompakning er den fastsat 
til den 29. november d.å.
Forbundet har været til organisa
tionsmøde på Nykøbing Falster 
Bryghus vedrørende overens
komstforhold.
Bryghuset blev i september 1983 
købt af bryggeriet Odin i Viborg, 
der hører under Faxe-koncernen, 
som ikke er medlem af Bryggeri
foreningen. Man opsagde derfor sit 
medlemskab af Bryggeriforenin
gen til den 30. september 1984. 
Man har derfor fra bryggeriets side 
ønsket at indgå en anden overens
komst end den, der er gældende for 
forbundet og Bryggeriforeningen.
På organisationsmødet tilkendegav 
forbundet, at hvis man lokalt kun
ne lave en ny overenskomst, der 
kunne få samme ordlyd som over
enskomsten Faxe, Hedensted og 
Odin, fandt vi, at det var i orden. 
Man kunne ikke føre lønniveauet 
fra Faxe, Hedensted og Odin over 
på Falster Bryghus med det sam
me, men man var indstillet på at 
lave en overenskomst fra den 1. ok
tober 1984 til den 30. april 1987, 
som tog højde for en lønregulering, 
der ville udligne forskellen mellem 
disse bryggerier.

Såfremt man ikke lokalt kan blive 
enige, kører den nuværende over
enskomst videre til udløb i 1985, og 
vi må så prøve at lave en ny over
enskomst for Falster Bryghus.
Vedrørende faglig voldgift, Tank
vognshallen på Tuborg, har man 
fået en kendelse, der er temmelig 
foruroligende, for det aftalekuty- 
meforhold, der er normal praksis 
for vores overenskomstforhold. Den 
faglige voldgiftssag gik på fortolk
ning af en aftale fra 1979.
Sagen har tidligere været fortolket

ved en faglig voldgift, hvor vi havde 
den opfattelse at have fået ret i vo
res påstand.
Sagen er den, at aftalen i Tank
vognshallen på Tuborg går på, hvor 
mange tankvogne, der skal fyldes 
om dagen. Hvis man blev sat til at 
gøre én ølledning ren, modregnede 
man dette i påfyldning af én tank
vogn. Det betød ifølge arbejdsgive
rens påstand en temponedsættelse i 
Tankvognshallen, hvilket opman
den i den tidligere voldgiftssag ikke 
kunne give arbejdsgiveren ret i.
Da arbejdsgiveren ikke fik ret i den 
tidligere voldgiftssag, opretholdt 
man kutymen om at fylde én tank
vogn mindre for hver ølledning, 
man gjorde ren.
DfB, Tuborg har erkendt, at der er 
tale om en kutyme, men har opsagt 
den med 3 måneders varsel. Dette 
betød, at man kørte en ny faglig 
voldgift for at få fortolket, om denne 
kutyme kunne opsiges, da det er en 
kutyme til en bestående aftale, som 
løber samtidigt med overenskom
sten. Det var derfor forbundets op
fattelse, at opmanden skulle afgøre, 
om der var tale om en kutyme, der 
løber sammen med en lokalaftale 
eller ej. Opmanden siger i sin er
kendelse, at der er tale om en kuty
me, der kan opsiges med 3 måne
ders varsel, men tilføjer:

»Det bestemmes, at der i Tankvogns - 
hallen på Tuborg er opstået en ku
tyme, således at rengøring af led
ningssystem svarer til påfyldning af 
tankvogne. Kutymen kan opsiges til 
bortfald, men det kan først ske på 
det tidspunkt, hvor parternes over
enskomst udløber. Varslet herfor er 
3 måneder. Dette er det foruroligen
de, da opmanden hermed siger, at 
aftalen kan bortfalde til overen
skomstens udløb, uden at skulle er
stattes afen anden.«
Dette er en ændret arbejdsret
praksis, da det normalt er sådan, 
at overenskomsterne fornyes med 
det, parterne er blevet enige om, 
hvilket betød, at kunne man ikke 
blive enige om en ny aftale i Tank
vognshallen på Tuborg, så løb afta
len og kutymen videre. Dette har 
naturligvis stor betydning, hvis 
man ved lov forlægger overenskom
sterne.

Opmanden giver os i første omgang 
ret og siger, at kutymen er gælden
de, men siger samtidig, at denne ret 
kim gælder i den bestående overens
komstperiode. Opmanden begrun
der dette med, at kutymen strider 
mod selve aftalens indhold, og der
for kan den opsiges uden pligt til at 
erstatte den.
Forbundsformanden fandt, at sa
gen burde drøftes endnu en gang, 
da Tuborg skriftligt lokalt har med
delt tillidsrepræsentanten, at kuty
men udløber 30. april 1985, uden 
erstatning af en anden aftale.
I Arbejdsretten har forbundet rejst 
en sag vedrørende chauffører fra 
Neptun Bryggeriet i Silkeborg.
Chaufførerne kører flere gange om 
ugen fra Silkeborg til København 
og har altid fået betalt for de over
arbejdstider, de har haft.
Chaufførerne kører altid efter ord
re fra arbejdsgiverne over Ebeltoft/ 
Sjællands Odde.
En aften, de skal hjem med færgen 
(eftermiddagsfærgen kl. 16.00), er 
der arbejdsnedlæggelse. Man kom
mer først med over næste morgen, 
hvilket gør, at Neptun Bryggeriets 
ledelse ikke mener at være forplig
tet til at betale overarbejde for de ti
mer, de har holdt og ventet ved fær
gelejet på Sjælland.
Forbundet ønsker at få konstate
ret, om der skal betales overarbejde 
for alle timerne eller ej. Såfremt ar
bejdsgiverne ikke skal betale over
arbejde for de timer, man holder 
stille på grund af arbejdsnedlæggel
se, så er chaufførerne heller ikke 
forpligtet til at blive ved vognene, 
men har ret til at tage hjem ad an
den vej.
Forbundet ønskede ikke at køre sa
gen som en faglig voldgift, da man 
er overbevist om, at skal chauffø
rerne blive ved vognene, er arbejds
giveren også forpligtet til at betale 
overarbejde for alle timerne, og gør 
de ikke dette, er der tale om over
enskomstbrud.
Fra Socialforskningsinstituttet har 
forbundet modtaget en rapport om 
skifteholdsarbejde i bryggeriindu
strien. Man har udbedt sig forbun
dets bemærkninger, og formanden 
og forbundets konsulent John Pe
dersen har svaret Instituttet med
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de ændringsforslag, man havde til 
rapporten. Når rapporten er færdig 
til udgivelse, vil forbundet købe 50 
stk., så afdelingerne og hovedbesty
relsesmedlemmerne kan få et ek
semplar.
Det er nu endelig lykkedes forman
den at få en samtale med LO’s in
ternationale sekretær, Keld Åkjær, 
om Jorge Mendoza Santos fra El 
Salvador, som i sommer var på 
rundrejse i Europa for at samle 
støtte til kampen mod undertryk
kelsen i El Salvador.
Gennem Københavns mandlige af
deling havde han udtrykt ønske 
om, at vi arbejdede for deres organi
sation CUS optagelse i IUL under 
Frie Faglige Internationale.
Formanden skulle undersøge LO’s 
holdning hertil, da man vidende 
om, at Jorge Mendoza Santos også 
havde haft samtaler med LO om 
dette.
Keld Åkjær kunne meddele, at det
te overhovedet ikke var berørt i de
res samtaler. Formanden havde 
også talt med IUL’s generalsekre
tær, Dan Gallin, om dete, og Keld 
Åkjær fra LO og Dan Gallin fra IUL 
var enige om, at såfremt CUS søgte 
optagelse, ville man støtte dette.
Man har imidlertid aldrig modtaget 
en anmodning herom, hvilket måt
te være en betingelse for at kunne 
behandle sagen.
Fra IUL har man modtaget infor
mation om støttebeløb til Coca-Cola 
konflikten i Guatemala. Forman
den syntes ikke, at indsamlingen 
havde været tilfredsstillende, især 
ikke når man tænker på, hvor me
gen omtale der har været om sagen 
i stort set hele den vestlige verden.
Den 21. september var en del af for
bundsledelsen til møde i Arbejdsløs
hedskassernes Samvirke til en for
håndsorientering om det af Folke
tinget nedsatte Hæstrup-udvalg, 
der skulle afgive en betænkning 
vedrørende fejludbetalingerne af 
dagpenge.
Formanden ville forsøge at trække 
nogle hovedpunkter frem fra rap
porten:
Naturligvis er det de store fejludbe
talinger, der først og fremmest gi

ver anledning til nødvendige æn
dringer.
For 1983 var fejludbetalingerne ca. 
kr. 800 millioner, og man forventer 
for 1984, at fejludbetalingerne vil 
blive på kr. 675 millioner, fordelt 
med kr. 600 miil. for meget udbetalt 
og kr. 75 miil. for lidt udbetalt. 
Imidlertid skal man se på den sam
lede udbetaling af dagpenge, der 
om året udgør mere end 20 mili. kr. 
Fejludbetalingerne udgør altså kun 
nogle få procenter af den samlede 
udbetaling. Naturligvis skal fejlud
betalingerne nedbringes, men dels 
er udbetaling af dagpenge ofte et 
skøn, end bare en lov.
For 10 år siden var der 20.000 ar
bejdsløse og en årlig udbetaling på 
kr. 225 mili. I dag er der ca. 280.000 
arbejdsløse og en årlig udbetaling 
på over kr. 20 mia. For 10 år siden 
udbetalte man kun 2% i dagpenge, 
og hvad man i dag udbetaler, den 
voksende administration og de 
mange lovændringer og fortolknin
ger, kan ikke undgå at give fejlek
speditioner og dermed fejludbeta
linger.
Hæstrup-rapporten hæfter sig også 
ved A-kasseadministrationen og 
forslag til forbedring af denne:
1. EDB-udstyr.
2. Ledelse og bedre styring af de en
kelte A-kasser.
3. Kvalificeret personale.
4. Ajourføring af uddannelse og 
kurser af sagsbehandlere.
Forbundets A-kasse har de nødven
dige forudsætninger for at kunne 
opfylde disse krav. Uanset om en 
del af kritikken mod A-kasseadmi- 
nistrationen rammer langt over 
målet, er det nødvendigt med væ
sentlige forbedringer for at bevise, 
at forbundene selv kan klare A- 
kasseadministrationen.
Den 21. november skal Arbejdsløs
hedskassernes Samvirke have en 
konference på LO Skolen, hvor hele 
regeringens forslag til ændring af 
dagpengeloven vil blive gennemgå
et.
Formanden forventede, at man fra 
denne konference vil komme med 
en udtalelse om LO’s og de enkelte 
forbunds holdning til de ting, der i

dag ligger som forslag og ændringer 
til dagpengeloven.
Formanden havde fra mødet den 
21. september registreret, hvad for
manden for udvalget, Hæstrup, 
selv havde udtalt på mødet.
Han kom med bemærkninger, som 
var positive overfor en forenkling af 
reglerne, især vedrørende registre
ring af de nødvendige antal arbejds
timer for at opnå ret til dagpenge. 
Her gjorde han opmærksom på, at 
det var alt for omstændigt at skulle 
dokumentere 100% timers arbejde, 
og at man i stedet blot skulle have 
dokumentation for, at man var til
knyttet arbejdsmarkedet, og hvad 
der var den enkeltes normale ar
bejdstid.
Han havde også nogle bemærknin
ger til, hvem der skulle administre
re dagpengene og havde det syns
punkt, at det fortsat burde være 
forbundene, der administrerede A- 
kasserne på grund af deres nøje 
kendskab til arbejdsmarkedet, de 
enkelte brancher, de enkelte virk
somheder og til de enkelte medlem
mers situation i forbindelse med ar
bejdsløshed. Det ligger altså op til 
A-kasserne at forbedre tingene så
ledes, at unødvendig kritik undgås.
Den 1.-2. oktober har der været ar
bejdsnedlæggelser på Ceres Bryg
geriet i Kastrup. Der har både væ
ret afholdt fællesmøde og organisa
tionsmøde. Næstformand Anker 
Skjødt har kørt denne sag, og da der 
ikke har været mulighed for at drøf
te sagen i forbundsledelsen, ville 
formanden bede Anker S. om at re
degøre for denne sag.

Anker Skjødt:
Mandag formiddag fik vi meddelel
se om, at man havde nedlagt arbej
det i distributionen på Ceres Ka
strup. Vi havde en samtale med af
delingsformanden og tillidsmanden 
om årsagen, der skyldtes ændrin
ger i bemandingen på virksomhe
den. Vore medlemmer var utilfred
se med det nye forslag, der var kom
met, og de ville ikke acceptere det. 
De følte, at det var trukket ned over 
hovedet på dem, og derfor var de 
blevet hjemme.
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Vi holdt et fællesmøde mandag ef
termiddag kl. 14.00 i Bryggerifore
ningen, og der blev det så bestemt, 
at arbejdet skulle normaliseres tirs
dag morgen, og blev det det, var 
man villig til at tage et organisa
tionsmøde og en forhandling om
kring bemandingsaftalen tirsdag 
kl. 14.00.
Arbejdet blev normaliseret tirsdag, 
og vognene kørte ud, og vi var ret 
optimistiske, idet det drejede sig om 
en nedskæring fra 39 mand til 38, 
og det var bryggeriets eget oplæg, 
at der skulle være 38 efter den nye 
plan, men der var nogle vogne, der 
skulle køre halvanden mands-be
tjening, hvilket så ville give et slip 
der. Vi mente derfor ikke, at det vil
le være vanskeligt at komme til 
enighed med virksomheden i går på 
organisationsmødet, men der var 
altså det ved det, at virksomheden 
fastholdt, at deres plan skulle beva
res og skulle køre. Bryggeriforenin
gen var nok mere af den opfattelse, 
at vort forslag til en løsning kunne 
anvendes, fordi til vort forslag kom 
bryggeriet med et andet forslag, 
som kun blev nævnt som en sidebe
mærkning. Det var en afskedigelse 
af 8 personer og nedlæggelse af 4 
vogne, hvilket var deres forslag til 
løsning af det.
Der blev lavet et protokollat i går 
aftes, og vi kunne altså ikke nå til 
enighed. Så er der altså sket det til 
morgen, da det er blevet forelagt, at 
man samtidig fra ledelsens side har 
sagt, at man indenfor en 8-10 dage 
vil begynde at drøfte tingene med 
tillidsmændene. Det har vi altså 
kun telefonisk indtil nu, og derfor 
havde folkene besluttet, at de ville 
køre, og så skulle de drøftelser om 
en ændring af bryggeriets forslag 
starte. Så de kører altså i dag på det 
tilsagn, som bryggeriet har givet, 
men i går stod bryggeriet fast på sit.
Jeg kan også sige, at der faldt et par 
sidebemærkninger fra Bryggerifor
eningen om, at der kunne da være 
al mulig grund til, at man nok ville 
få en god og rimelig erstatning fra 
Dansk Arbejdsgiverforening, og 
med det svigtende salg, så kunne 
den sikkert godt oppebære tabet 
ved, at de holdt stille.
Men sådan er sagen indtil nu, og vi 
følger den naturligvis videre for at 
se, om de får de ting igennem. Vi

har taget forbehold for fortsat at 
blande os i sagen som forbund, men 
hvis de løser den lokalt, vil det jo 
være det bedste.
Den aftale, der ligger, har ligget 
indtil 1.10. Den lød på 39 mand i di
stributionen på Ceres i Kastrup. 
Det nye forslag fra bryggeriet lyder 
på 38 mand, men fordelingen af de 
38 mand var vore medlemmer util
fredse med. Så havde bryggeriet 
konstrueret et andet forslag, som 
også bibeholdt de 38 mand, men det 
var ved at nedlægge en vogn, såle
des at man gik fra 18 distributions
vogne ned til 17 og to mand fast på 
hver vogn og så 4 reserver. Til dette 
svarede bryggeriet, at hvis man 
ikke ville acceptere deres forslag 
med, at 4 vogne skulle køre såkaldt 
halvanden mands-betjente - altså 
skulle dele to medhjælpere - så ville 
man i stedet for fra bryggeriets side 
nedlægge 4 biler og dermed afskedi
ge 8 mand. Så ville man komme ned 
på 14 biler og 32 mand. Der var ikke 
tale om, hvor mange reserver, der 
skulle være. Det kunne vi selvfølge
lig ikke acceptere, hvis man skulle 
begynde at drøfte en nedskæring af 
vognene. Derfor er man altså gået i 
arbejde i dag og er kørt ud på, at 
bryggeriet her til morgen er vendt 
og har sagt, at nu vil de forhandle 
indenfor en 8-10 dage disse 4 halv
anden mands-betjente vogne med 
de lokale tillidsmænd.

Fra Københavns mandlige afdeling 
har hele forbundets forretningsud
valg modtaget et brev af 24. sep
tember d.å., hvor man omtaler sa
gen fra sidste forretningsudvalgs
møde, hvor formanden oplæste et 
brev fra DIB, som gjorde opmærk
som på, at Holger Foss og Bent 
Meyers udtalelser i forbindelse med 
konflikten i maj 1984 ikke var rigti
ge.
Formanden havde gjort opmærk
som på, at DfB’s brev bekræftede, 
hvad andre tidligere havde gjort 
ham opmærksom på omkring Kø
benhavns mandlige afdelings hand
linger i den omtalte situation.
Formanden havde udtalt på forret
ningsudvalgsmødet, at Holger F. og 
Bent M. på FU- og HB-mødet i juni 
havde talt usandt om hele denne si
tuation.

I brevet fra afdelingen forlanger 
man, at formanden skal vedlægge 
dokumentation for, hvem det er, 
der har orienteret formanden om 
afdelingens handlinger. Afdelingen 
mener, at de vedlægger en doku- 
mentaion i brevet af 24. september 
ved at vedlægge fotokopi af deres 
FU-protokol.
Formanden fandt ikke, at disse fo
tokopier af afdelingens protokol 
egentlig var nogen dokumentation 
for det, sagen stod om.
Diskussionen har stået om afdelin
gens reaktion overfor forbundets 
anbefaling til Kbh.afd. om at nor
malisere samarbejdsforholdene på 
DfB. Det har afdelingen kritiseret 
forbundet for, for som man sagde på 
FU- og HB-mødet i juni, så var afde
lingen godt klar over, at DfB ville 
komme kravlende tilbage.
DfB’s brev viser, at Holger F. og 
Bent M. talte usandt. Vedrørende 
afdelingens ønske om, at forman
den skulle nævne navne på de per
soner fra mandlig afdeling, han 
havde talt med, havde formanden 
sidste gang gjort opmærksom på, at 
han ikke ønskede at diskutere per
soner, og den stillingtagen ville for
manden ikke ændre.

Debat til beretningen

Holger Foss:
Forbundsformanden indledte be
retningen med La Cabana. Det var 
ikke særlig opmuntrende, hvad der 
kunne siges om disse ting, når Sam
virket har fået den opfattelse, at det 
med den nye taktik vil tage op til tre 
år. Samtidig mener de, at blokaden 
bliver mere effektiv, efter LO’s ind
griben.
Holger F. kunne kun gentage, hvad 
han tidligere har givet udtryk for - 
at LO og en lang række andre LO- 
forbund har svigtet totalt i denne 
sag.
Vedrørende TV-udsendelsen den 
25. september var Holger F. gene
relt meget enig i det brev, forbundet 
har sendt til Per Jacobsen, men 
man kunne godt undgå at skrive, at 
det ikke er afdelingsformanden, 
men forbundet, der udsender vars
ler. Det ved han.
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Holger F. beklagede, at han ikke i 
TV-udsendelsen meddelte, at han 
ikke repræsenterede forbundet, 
men Københavns mandlige afde
ling.
Der kom ingen bemærkninger fra 
forbundsformanden om, at Holger 
F. ikke har skadet forbundets tro
værdighed med indlægget i La Ca- 
bana-konflikten.
Det skulle Holger F. måske have 
gjort, men det ville være uværdigt, 
at Holger F. havde sagt - det er ikke 
mig, der er forbundsformand, han 
hedder Preben Mortensen - det ville 
være utilstedeligt. Derfor tog jeg 
den øretæve, at forbundet havde 
dummet sig. Det er ikke noget, jeg 
forlanger tak for.
Vedrørende tankvognshallen på 
Tuborg, som i første omgang kunne 
tyde på en sejr, er der sket det, som 
forbundsformanden har givet ud- 
tryk for, at bryggeriernes fortolk
ning af voldgiften er, at den 1. maj 
1985 begynder man at beregne på 
en anden måde for rengøring og på
fyldning af tankvogne.
Holger F. ville gerne have lejlighed 
til at drøfte sagen med forbundsfor
manden, idet han var enig i, at der 
måtte gøres et eller andet.
Holger F. oplyste, at afdelingen 
havde haft besøg af en repræsen
tant for den elsalvadoranske fagbe
vægelse, og at de har videregivet de 
oplysninger, de fik fra vedkommen
de.
Om Coca Cola og vort bidrag, er det 
nøjagtigt som til kulminearbejder
ne i England, hvor forbundet og den 
københavnske mandlige afdeling 
tilsammen har ydet kr. 100.000,00, 
LO kr. 250.000,00 og SID ca. kr. 
100.000,00.

Holger F. var af den opfattelse, at 
forbundet og dets medlemmer bør 
fortsætte den linie, at vi støtter, 
hvor vi kan.
Omkring den situation, som fagbe
vægelsen kan komme til at stå i 
vedrørende de tiltag, som tilsynela
dende ligger i regeringen sammen 
med de Radikale, kunne forbundet 
godt markere sig i denne anledning. 
Københavns mandlige afdeling har 
på repræsentantskabsmødet den 2. 
oktober vedtaget en udtalelse på 
baggrund af det, vi forventer kunne

ske, som vi vil anbefale, at FU tager 
stilling til.
Den kan naturligvis ændres.
Udtalelsen lyder:

»Bryggeriarbejdernes fagforenings 
repræsentantskabsmøde den 2. ok
tober 1984 udtaler sin forbitrelse og 
sin skarpeste fordømmelse af de an
greb, firkløverregeringen og Det ra
dikale Venstre til stadighed fremtu
rer med mod de arbejdsløse og de 
faglige organisationer. Vi har kon
stateret, at kraftige og asociale ned
skæringer er gennemført, og at der 
forberedes lovforslag, som regerin
gen vil gennemføre sammen med 
Det radikale Venstre, og som vil 
være et knusende slag mod de ar
bejdsløse og fagbevægelsens solida
ritet. Lovforslagenes gennemførelse 
vil medføre en meget markant stig
ning i medlemsbidraget til arbejds
løshedskasserne. Medlemsbidraget 
gøres afhængigt af ledighedens 
størrelse i det enkelte kasse-område, 
jo større ledighed, jo større kontin
gent. Lovforslagene vil skille for
bundene og A-kasserne. Vi betrag
ter forslagene somen regulær krigs- ; 
erklæring mod fagbevægelsen, ' 
man vil knuse solidariteten, man vil 
decimere medlemstallet i vore orga
nisationer, og man vil sønderrive 
arbejdernes eneste værn mod de 
økonomiske følger af ledigheden.
Vi opfordrer den samlede fagbevæ
gelse til at besvare krigserklæringen 
med alle til rådighed stående mid
ler. Såfremt protester er nytteløse, 
må alle kræfter sættes ind, herunder 
generalstrejke, der én gang for alle 
gør det klart for regeringen og det 
radikale vedhæng, at der ikke kan 
regeres uden om fagbevægelsen.« 
Det sidste, forbundsformanden be
skæftiger sig med i beretningen, er 
materialet, som mandlig afdeling 
har udsendt vedrørende de ulideli
ge debatter om, hvad der egentlig 
er sket i foråret mellem mandlig af
deling, DfB og forbundet.
Forbundsformanden erklærer, at 
den dokumentation, vi har frem
sendt, ikke er nogen dokumenta
tion. Vi må herefter konstatere, at 
Holger F. og Bent Meyer stadigvæk 
er et par løgnhalse. Det er klart - 
det kan vi ikke leve med.
Forretningsudvalgsmedlemmerne 
i mandlig afdeling har underskre

vet den protest, vi har sendt til for
bundet. Det er dem, der har delta
get i forhandlingerne, og de ved, 
hvad der er sket. Forbundsforman
den må besinde sig med hensyn til 
at fastholde, at Holger F. og Bent 
Meyer har løjet overfor FU og HB.
Vi kræver, at forbundsformanden 
skriftligt besvarer vor henvendelse.

Barbara Kryger:
Barbara K. var meget betænkelig 
ved kendelsen om kutyme i Tank
vognshallen, og hvordan det videre 
forløb vil blive. Hvis det bliver fast
slået, at dobbeltkendelser kan brin
ges til at fungere, er vi langt ude 
med hensyn til kutymer. De af vore 
kutymer, der ikke følger aftaler, er 
løbende.
Med hensyn til sagen om højdetil
læg på Tap H valgte vi at indklage 
arbejdsgiveren for overenskomst
brud. Barbara K. mente, at det var 
den rigtige indstilling, de har fun
det frem til.
Vedrørende Københavns mandlige 
afdelings udtalelse, foreslog Barba
ra K., at der blev nedsat et redak
tionsudvalg, som kan arbejde vide
re på det grundlag, som mandlig af
delings repræsentantskab er nået 
frem til. Barbara K. mente, at der 
skal nogle ændringer til i udtalel
sen.
Barbara K. ser gerne, at der kom
mer en udtalelse fra forbundet.
Barbara K. fandt, at det var nød
vendigt, at vi diskuterer, hvordan 
vi mobiliserer omkring dette. Det er 
ikke nok, vi kommer med udtalel
ser.
Barbara K. var enig med Holger F. 
i, at vi skal fortsætte den aktive li
nie, som vi har gjort i forbindelse 
med El Salvador og de engelske kul
minearbejdere.

Bent Meyer:
Bent M. delte ikke den optimisme, 
som skulle ligge efter mødet med 
Samvirket vedrørende La Cabana.
Bent M. troede ikke, at konflikten 
ville kunne løses på 2 eller 3 år, men 
frygtede, at andre restauratører 
ville prøve at komme i samme si
tuation som KN, La Cabana.
Bent M. mente, at når det blev 
kendt, at man midt i konflikten har 
ændret overenskomsten, så den
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passer bedre til de deltidsansatte på 
natrestauranterne, som KN, La 
Cabana og andre er i besiddelse af, 
vil der gå skred i det, og så deltager 
han ikke i den optimisme, som for
bundsformanden gav udtryk for.
Bent M. følte, at der er sket mange 
udskiftninger af vore afdelingsfor- 
mænd, som er beskæftiget på depo
terne. Vi ved, at de er udsat for sto
re problemer med at få overholdt 
overenskomsten. De bliver modar
bejdet af depotindehaveren, truet 
med afskedigelse og truet af deres 
egne kolleger.
Depotindehaverne forsøger at un
dergrave det, vi har fået opbygget 
på depotområdet, f.eks. med et 
landsdækkende depotudvalg og en 
depotklub i København. Forbundet 
må gå ind i noget opsøgende arbejde 
på depoterne for at meddele med
lemmerne, at de skal overholde 
overenskomsten, og at vi står 100% 
bag dem.
Vi har den arbejdskraft i forbundet, 
som kan påtage sig det opsøgende 
arbejde rundt omkring i landet. Det 
skulle ikke ske på mange depoter, 
for det har en forebyggende virk
ning.
I forbindelse med sagen, som for
bundsformanden i beretningen 
kaldte marathon-sagen fra Køben
havn, må jeg bede formanden om at 
spille med åbne kort. Vi kræver at 
få de oplysninger, som formanden 
ikke vil give. Vi må bede forbunds
formanden om at prøve at leve op til 
det, som vi har bedt om i den rede
gørelse og medfølgende brev, som 
er tilsendt forbundet.

Poul Erik Guldborg:,
Poul E.G. omtalte La Cabana, hvor 
Samvirket er gået bort fra den tidli
gere demonstrationsform. Nu føl
ger Samvirket ejeren rundt på de 
jyske landeveje.
Poul E.G. var af den opfattelse, at 
når Samvirket kører efter ejeren af 
La Cabana, så sker leverancerne.
Poul E.G. kunne ikke oplyse, hvor 
ejren af La Cabana leverede den 
tomme emballage, men det kunne 
tænkes, at den leveres til Tuborg og 
Carlsberg depoterne i Herning.
Forbundsformanden sagde i beret
ningen, at den tilknytning, vi har til 
LO, gør, at vi er bundet til hovedaf
talerne.

Poul E.G.’s spørgsmål var - hvis vi 
ikke var tilknyttet LO, var vi så 
ikke bundet til aftalen om arbejde i 
holddrift.
Poul E.G. meddelte, at der var ret
tet henvendelse til afdelingerne i 
Silkeborg, Aalborg I og Viborg om 
at indsende besvarelser på det, der 
er udsendt fra Udviklingsudvalget 
og spørgeskema vedrørende depot
forhold.
Vedrørende udtalelsen fra Køben
havns mandlige afdeling var der 
mange ting, som Poul E.G. kunne 
gå ind for. Det lovindgreb, som re
geringen og de Radikale vil gen
nemføre, ødelægger det, der hedder 
dansk fagbevægelse.
Poul E.G. gik ind for Barbara K.’s 
ønske om, at der kom en udtalelse 
fraFU.
Poul E.G. var ængstelig for den sto
re afgang af formænd i afdelinger
ne, som er beskæftiget på depoter
ne. Vi forsøger at få medlemmerne 
på depoterne til at overholde over
enskomsten, men medlemmerne er 
ikke enige med formanden i den re
spektive afdeling. Derfor er det i 
mange afdelinger endt med, at for
manden finder andet arbejde.
Poul E.G. vidste ikke, hvad der 
skulle til - måske mere oplysnings
arbejde, f.eks. Prop & Kapsel.
Forbundsformanden oplyste, at der 
for et år siden var ca. 100 beskæfti
get på Nykøbing Falster Bryghus, 
men med de planer, der foreligger, 
vil der kun blive 18 beskæftige
de.
Er det udelukkende på grund af 
løntapning eller rationaliseringer 
og omlægning af produktionen.

Bent Embo:
Bent E. var chokeret over de for
mandsskift, der har været i Sjæl- 
land-Falster Kreds i 1984. I alt 7 
formænd, hvoraf det ene er et dob
beltskift. Holbæk og Frederiks
værk har skiftet formand på grund 
af uoverensstemmelser, ikke kun 
med depotindehaveren, men mest 
deres egne kolleger.
Køge afdeling, som skiftede for
mand tidligt på året, har Sjælland- 
Falster Kreds på daværende tids
punkt ikke haft forbindelse eller 
samarbejde med. Alle henvendelser 
til den formand, som blev udpeget

ved mødet i Køge, hvor forbundet 
deltog, er negative, fordi han ikke 
vil fortsætte som formand. Nu har 
vi i formiddags fået oplyst, at der er 
valgt ny formand i Køge. Vi håber, 
at vi nu i kredsen kan få et samar
bejde med Køge afdeling.
Vi må nok prøve på at trække per
spektiverne op ud over kredsen og 
lade forbundet gå ind, så afdelin
gerne kan forstå, at de skal sørge 
for at bevare kontakten.
Hvis vi mister forbindelsen med af
delingerne med henblik på de kom
mende overenskomstforhandlin
ger, vil det blive ret besværligt, når 
der ikke er den rette kontakt til 
kredsen.

Preben Mortensen:
Vedrørende La Cabana er det Sam
virkets opfattelse, at der er sket en 
positiv ændring fra LO’s side.
Preben M. fandt, at udtalelsen og 
LO’s henstilling til forbundene, som 
er den første af sin art, er et positivt 
skridt i den rigtige retning.

Omkring den tillempede overens
komst skal det oplyses, at den har 
eksisteret siden Ritz og Romantica 
skrev under.
Forbundsformanden ville ikke ud
adtil kritisere Samvirket for at lave 
den slags aftaler. Det var vigtigt for 
dem, at de fik overenskomsten.
Samvirket har klart udtrykt noget 
positivt. Aktionen er lavet og drøf
tet i LO’s forretningsudvalg, og 
Samvirket har orienteret os, og vi 
har sagt, at vi fortsat støttede, men 
at Samvirket bestemmer kampbe
tingelserne.
Forbundsformanden kunne ikke 
dele de udtalelser, der virker nega
tiv overfor disse ting.
Vedrørende leverancer til La Caba
na, som Poul Erik Guldborg omtal
te, er det rigtigt, at det kan ske, 
men overvågningen er ikke forbi. 
Samvirket kontrollerer døgnet 
rundt, hvad der sker på La Cabana. 
Hvis der kommer leverancer, vil det 
blive noteret, men det er ikke kon
stateret indtil i dag.
Holger Foss var inde på TV-udsen- 
delsen og havde nogle beske be
mærkninger. Vi har ikke taget stil
ling til, hvad Holger F. sagde, men 
der blev fra speakerens side sagt til
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Holger F., at han repræsenterede 
Bryggeriarbejderforbundet, og det 
blev ikke afvist.
Beskyldningen om, at vi har dum- 
met os, fremgår af Per Jacobsens 
brev til forbundet, hvori han bekla
ger, at han er kommet med den 
slags udtalelser.
Forbundsformanden foreslog, at vi 
behandler Københavns mandlige 
afdelings repræsentantskabs udta
lelser under forskellige sager.
Vedrørende voldgiftssagen finder 
forbundsformanden, at det er uhel
digt, at vi får sådan en kendelse, 
idet den gør, at vi ikke længere ved, 
hvordan kutymer er. Dog er der 
ikke stillet spørgsmål ved alminde
lige kutymer, men der er taget stil
ling på grundlag af Bryggerifore
ningens påstand om, at kutymen 
stred imod aftalens indhold.
Med hensyn til depoterne har for
bundet inden for kort tid fået kend
skab til fire skift af formænd, som er 
beskæftiget på depoter. I Køge var 
det ikke på grund af faglige aktivi
teter. I Vejle er formanden blevet 
depotindehaver og dermed fra
trådt. Tage Petersen i Holbæk har 
ikke ønsket, at forbundet blandes 
ind i sagen. Ejvind i Frederiksværk, 
som var under et kolossalt pres, øn
skede heller ikke forbundets ind
blanding. Vi kan ikke rejse sager på 
depoterne, hvis afdelingsformæn- 
dene ikke ønsker forbundets ind
blanding.
Bent Meyer efterlyser noget opsø
gende arbejde. Vi har på baggrund 
af det indkomne materiale tilskre
vet afdelingerne og fået tilbagesvar 
fra depoterne, hvad der er galt. De 
steder, hvor forbundet rejser sagen, 
får vi den besked, at afdelingen 
ikke ønsker forbundets indblan
ding. Vi fornemmer, at ved at koor
dinere med depotarbejderne gen
nem bl.a. depotudvalget, og tage 
dem med i faglige aktiviteter, kan 
vi ved drøftelser nå frem til, at de 
tør løbe den risiko, at forbundet 
kommer ind og kører deres sager.
Vedrørende Lolland Falster Bryg
hus oplyses, at der er flyttet pro
duktion til Fakse. Med hensyn til 
tappeproduktionen tapper de kun 
egne produkter. Det, som kan være 
en fordel, er, at de har fået et større 
distributionsområde, og at den blå

luxuxøl forsøges distribueret på 
Faxe-vogne.
Med hensyn til mandlig afdelings 
brev blev der sagt på sidste møde, at 
forbundsformanden ikke agter at 
referere, hvad der blev sagt over en 
øl. Nu har forbundsformanden læst 
mandlig afdelings brev således, at 
man gerne skriftligt vil have, at 
han meddeler, hvem han har talt 
med om disse ting, men det agter 
han ikke. Såfremt afdelingen øn
sker skriftligt svar, vil forbundsfor
manden gerne skriftligt meddele, 
at han ikke agter at svare på bre
vet.

Poul Erik Guldborg:
Vedrørende depoterne mente Poul 
E.G., at når vi har talt om overar
bejde, så ved vi hvilken holdning, 
der ligger til grund for, at vi forlan
ger overtidsbetaling, men medlem
merne på depoterne kender ikke 
baggrunden. Vi ved, at de heller 
ikke læser mange af de gule sider i 
Prop & Kapsel, fordi de mener, at 
det næsten er håbløst at komme 
igennem.
Poul E.G. foreslog, at når forbundet 
udsendte cirkulærer vedrørende 
f.eks. overtidsbetaling, omposning, 
og Trans osv., kunne man på en 
fremtrædende plads i Prop & Kap
sel skrive baggrunden for den stil
ling, forbundet har taget.

Bent Meyer:
Bent M. var ikke enig med for
bundsformanden i det positive 
synspunkt vedrørende La Cabana, 
men frygter stadigvæk, at andre re
stauratører i dette land vil prøve på 
noget af det samme.
Bent M. mente, at forbundsforman
den misforstod det, når han svarede 
på det med de skræddersyede over
enskomster. Man kunne godt udad
til gøre os forståeligt, at nu ændres 
overenskomsten de steder. Det har 
man ikke gjort. Man har ikke orien
teret godt nok.
Med hensyn til depotsagen har for
bundsformanden ændret holdning. 
Ved forretningsudvalgsmødet, 
hvor Erik Kielberg appellerede sa
gen. Hvad skal der gøres, når en af
delingsformand ikke ønsker for
bundets indblanding. Dengang sag
de forbundsformanden, at hvis der 
er problemer på et depot, som med

lemmerne er bange for, havde vi in
gen berettigelse, hvis vi ikke kunne 
klare det. Formanden havde den
gang en kontant, og efter min 
mening, en rigtig holdning. Med
lemmerne får ikke tillid til os, hvis 
vi ikke går ind og markerer os og gi
ver dem en forvisning om, at de er 
medlem af et forbund. Vi må lave 
opsøgende arbejde, eller noget tak
tisk opsøgende arbejde, som kan 
danne præcedens andre steder.
Vedrørende Marathon-sagen var 
Bent M. tilfreds med at få den afvik
let, men det har forbundsforman
den ikke. Preben M. har skabt mere 
uro, end han har skabt gode ar
bejdsforhold for os her, der kan gav
ne vore medlemmer fremover.

Holger Foss:
Med hensyn til La Cabana var det 
min opfattelse, at det var Samvir
kets vurdering. Forbundsforman
den sagde om aftalen med Ritz og 
Romantica, at den var man ikke be
kymret over i Samvirket.
Bent Moos har sagt, at Th. Tide- 
mann lavede den aftale, som var 
ved at sprænge sammenholdet om
kring La Cabana og Samvirket, det 
har medført, at Tjenerforbundets 
folk i distriktet ikke ønsker at del
tage som blokadevagter. På bag
grund af de udtalelser, som for
bundsformanden har sagt, er det en 
understøttelse af den negative 
holdning fra Bent Meyer og min 
side.

Forbundsformandens reaktion, 
hvor han gør opmærksom på, at 
han ikke ønsker at referere, hvad 
der er sagt over en øl, som kan være 
et smukt standpunkt, men når det 
medfører, at man godt vil sværte to 
medlemmer af forretningsudvalget 
til, for at være løgnagtige, hvad er 
så formålet med denne tavshed.
Der står i henvendelsen til forret
ningsudvalget i sidste afsnit:

»Forbundsformandens udtalelser 
gør vore repræsentanter, der har 
deltaget i forhandlingerne, utro
værdige, og vi ønsker derfor, at for
bundsformanden skriftligt medde
ler afdelingen i givet fald hvem den
ne - »disse« - person/er skulle være, 
og i hvilken sammenhæng udtalel
sen skulle være faldet.«
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Får vi ikke den erklæring, må vi 
konstatere, at det ikke er vore re
præsentanter, der har optrådt løgn
agtige i forbundets organer.

Bent Embo:
Det er ikke mit ønske, at forbundet 
skal blande sig i afdelingernes in
terne forhold. Det er korrekt, at der 
har været særlige omstændigheder 
omkring formandsskiftet i Sjæl- 
land-Falster kredsen. Kredsarbej
det kunne måske blive styrket, hvis 
forbundet bakkede op i visse tilfæl
de. Det kan ikke være rigtigt, at når 
man gentagne gange kontakter af
delingerne, når de falder ud, at de 
ikke reflekterer på det og ikke er in
teresserede, så er det efter min op
fattelse forbundets opgave at påpe
ge overfor disse afdelinger, at de er 
pligtige til at deltage i kredsarbej
det.

Inge Jensen
Med hensyn til La Cabana må det 
være i orden, at Samvirket og LO 
nu er blevet enige. Vi må afvente og 
se, hvad der sker.
Omkring Ijernsynsudsendelsen er 
det nok faldet de fleste for brystet, 
at der sad en eller anden tilfældig 
lektor i arbejdsret og fyrede af, at vi 
kunne have kvalt den arbejdsgiver 
i løbet af 14 dage, og dermed udstil
lede hele fagbevægelsen som en flok 
idioter. Derfor er det rimeligt, at 
forbundet har skrevet til ham.
Med hensyn til betænkningen fra 
Hæstrup-udvalget er det rart at 
høre, at der er nogle positive ting - i 
hvert fald det positive omkring at 
holde tilknytningen imellem fagbe
vægelsen og A-kasserne. Det frem
går af udtalelsen fra Københavns 
mandlige afdeling, at det er et 
punkt, man mener er vigtigt. Det er 
positivt, at man i dette udvalg er 
enige omkring dette forhold. Det er 
rart, hvis det kan blive gennemført, 
at det er 6 måneders arbejde og ikke 
længere en optælling af timer. Men 
nu må vi så se, hvad man kan nå til 
enighed om på den konference på 
LO-skolen og afvente, hvad der 
sker politisk.
Vedrørende depoter kan jeg forstå, 
at der sker en temmelig stor ud
skiftning rundt omkring. Spørgs
målet var vel, om man skulle lave 
en ny struktur for depotområdet, 
f.eks. depotafdeling i kredsene. Det

landsdækkende depotudvalg burde 
beskæftige sig med disse ting, så vi 
kunne få en struktur, der gjorde 
forholdene bedre for medlemmerne 
på depoterne.
Jeg er enig med Bent M. i, at der 
ikke er nogen tryghed på depoter
ne, men vi bliver nødt til at se på, 
hvordan vi far trygheden ind. Det 
kunne måske være spørgsmålet om 
strukturen. Det var et forsøg værd 
at diskutere med depotarbejderne, 
om det er den vej, vi skal gå.
Meddelelsen om Lolland-Falster 
Bryghus får mig til at spørge: 
Hvordan det er gået med de tanker, 
som blev fremlagt på hovedbesty
relseskonferencen i februar, hvor vi 
pegede på, at de ikke var med i hel
heden rundt omkring i de store kon
cerner. Forbundet skulle samle de 
små afdelinger, således at man 
kunne få talt ud om problemerne.
Er der taget nogle initiativer i den 
retning?
Debatten omkring Marathon-sa- 
gen skal jeg ikke gå ind i. Jeg deltog 
ikke i sidste forretningsudvalgsmø
de, men har fået meddelelse om, at 
man på sidste forretningsudvalgs
møde lukkede debatten om det 
emne. Hvis man gjorde det, kan jeg 
ikke forstå, hvorfor man diskuterer 
det i dag.

Bent Meyer:
Vedrørende Ceres - den nedgang, 
som Anker Skjødt refererede til, er 
det en tilbagegang i salget, eller er 
det rationaliseringen, der bevirker 
beskæftigelsesnedgangen.
Forbundsformanden omtalte orga
nisationsforhandlingerne, som skal 
afholdes i Depotindehaverforenin
gen i morgen den 4. oktober, hvor vi 
skal diskutere § 17, som muligvis 
vil få afsmitning på hele landets de
potkørsler. Vi har i afdelingen di
skuteret sagen og har fundet en li
nie for, hvad vi vil argumentere på.
Vi er skuffet over, at forbundet ikke 
har indkaldt afdelingen til møde in
den forhandlingerne. Hvad vil man 
gøre fra forbundets side? Hvad er 
argumenterne?

Preben Mortensen:
Vedrørende spørgsmålet fra Poul 
E. Guldborg om aftale ved holddrift: 
Den aftale, der er mellem LO/DA 
vedrørende holddrift, er forbundet 
ikke underlagt, fordi den hermed er 
bestemmende for overenskomsten.
Omkring depoterne siger Bent M., 
at forbundsformanden har ændret 
holdning. Vi diskuterede det den
gang, hvor forbundsformanden 
svarede, at det ikke kunne være 
rigtigt, at fordi folk var bange for at 
blive fyret, at vi så ikke måtte gå 
ind og køre sagen. Men når afde
lingsformanden, de steder hvor vi 
har rejst en sag, meddeler, at han 
ikke ønsker, at vi deltager og ikke 
vil skaffe den dokumentaion, der 
skal til for at køre sagen, så kan vi 
ikke gøre mere ved den sag.
Forbundsformanden var enig med 
Bent E. i, at hvis afdelingerne ikke 
reagerer på kredsens henvendelse 
og deltager i kredsarbejdet, er det 
klart, at forbundet må gå ind og på
lægge afdelingerne at deltage i 
kredsaktiviteterne.
Inge J. var inde på depoterne, men 
nu skal vi nok Uge dæmpe det lidt 
ned. Vi har i 1983 haft depotafdelin
gerne, der har skiftet formand - to
tre stykker - uden at det gav anled
ning til nogle bemærkninger.
11984 har vi 4 depotafdelinger, der 
har skiftet formænd. Køge og Vejle 
afdeling har intet at gøre med det, 
vi her omtaler. Der er ikke noget 
nyt i, at der sker en vis udskiftning 
i afdelingerne, men man er mere 
opmærksomme nu, fordi det er ho
vedbestyrelsesmedlemmer og folk, 
der deltager i andre ting, derfor re
gistrerer man det. Forbundsfor
manden må Uge advare imod at 
overdrive betydningen af, at man 
har skiftet formænd i nogle depotaf
delinger.

Der er ikke taget særlige initiativer 
vedrørende det af Inge J. rejste 
spørgsmål omkring de små afdelin
ger, som blev drøftet på hovedbe
styrelsesmødet i januar. Der har 
været kontakt, men der er ikke ta
get initiativer, som vi kun kan be
klage, men vi har det håb, at hvor vi 
omtaler udviklingen og strukturen 
indenfor bryggeriindustrien: 
Faxe, Albani, Jyske Bryggerier og 
DIB, kan man også omtale de små
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bryggerier, således at man lærer at 
forstå hinandens problemer.
Vedrørende mødet, der skal være i 
Bryggeriforeningen den 4. oktober, 
er Bent M. skuffet over, at der ikke 
har været afholdt et formøde, og vil 
gerne vide, hvilke tanker forbundet 
har. Det vil Anker S. svare på, in
den forbundsformanden går ind i 
sagen, men advarer imod den opfat
telse, at de problemer, der er i Kø
benhavn med særaftalen, at det 
man vedtager, skulle have den kon
sekvens, at det får betydning for det 
øvrige område.
Vedrørende sagen mellem Køben
havns mandlige afdeling og forbun
det, er det ved at udarte sig til noget 
underligt: Bent M. sagde på FU- 
mødet i august, at han konstatere
de, at forbundsformanden var fuld 
af løgn. Når der omkring en kon
kret sag bliver lagt dokumentation 
frem, hvor det er blevet sagt, hvad 
det var for en dokumentation, der 
blev hentydet til, gjorde, at man fra 
Københavns mandlige afdeling 
blev fornærmet. Det var brevet fra 
DfB, hvor der fra formanden blev 
sagt, at man bekræftede den udlæg
ning, han havde fået af sagen fra 
andre. Der blev sagt, at en for
bundsformand ikke burde accepte
re arbejdsgivernes fremstilling.

Hvis det ikke passer, det De forene
de Bryggerier skrev, så forstår vi 
ikke, hvorfor det ikke blev demen
teret.

Anker Skjødt:
Vedrørende depoter sidder vi i de 
kompetente forsamlinger og træf
fer beslutninger, der udsendes som 
cirkulærer. Vi er tilsyneladende 
ikke dygtige nok til at forklare 
medlemmerne, hvorfor vi træffer 
disse beslutninger. Det er min op
fattelse, at de landsdækkende de
potudvalg må diskutere problemer
ne, således at vi kan finde en løs
ning, så afdehngsformændene får 
større beføjelser til at ændre på de 
hovedlinier, som vi har lagt.
Med hensyn til, om der skal være en 
depotafdeling i hver kreds, vil det 
blive diskuteret på næste depotud
valgsmøde.
Vedrørende Ceres Bryggerierne er 
der tale om en salgsnedgang, men 
det gælder kun for den københavn

ske distribution, men ikke for to
taludleveringerne .
Med hensyn til § 17 sagen i morgen 
den 4. oktober er der de argumen
ter, at det er den københavnske 
særaftale, der skal fortolkes, idet 
særaftalen udelukkende taler 
medhjælpere, hvorimod der i ho
vedoverenskomstens § 17 står 
salgskuske omtalt.
Det var problemet i Birkerød-sa- 
gen, idet man henholdt sig til den 
bestemmelse i § 17 om, at det er 
salgskusken, der er ansvarlig for 
varerne. Dermed ikke sagt, at fordi 
man er medhjælper, er man uan-r 
svarlig. Derfor må argumentet 
være, at det er den københavnske 
særaftales bestemmelse om, at når 
alle er medhjælpere, er de ikke om
fattet af § 17’s bestemmelser.
Ved mødet om Post-mix-sagen, blev 
der ikke fra afdelingens side givet 
udtryk for, at man ønskede et for
møde, men det blev aftalt, at man 
mødes kl. 9.00 den 4. oktober, idet 
man ønskede, at tillidsmanden 
skulle være til stede.

Poul Erik Guldborg:
Vedrørende holddriftsaftalen øn
skede Spritfabrikkerne i Grenå i 
1976-77 at gå over til at køre en tur
nusperiode på 6 uger i treholdsdrift 
à 40 timer. I den 7. uge skulle de af
spadsere overarbejdet i henhold til 
holddriftsaftalen. Vi protesterede 
meget kraftigt, men fik det svar fra 
forbundet - pr. brev - om at hold
driftsaftalen mellem LO og DA var 
gældende for vort forbund.
Poul E.G. synes, at det var besyn
derligt, når forbundsformanden nu 
siger, at holddriftsaftalen er en af
tale, der er indgået mellem LO og 
DA, som ikke er gældende for vort 
forbund.

Bent Meyer:
Bent M. var enig med forbundsfor
manden i, at man naturligvis hver
ken skal overdrive eller dramatise
re. Det ødelægger sagen mere, end 
det gavner, men mente, at i denne 
situation undervurderede for
bundsformanden den fare, som lig
ger i dette. Det er, som om man ikke 
har opdaget - Hardy, Vejle, Ejvind, 
Frederikssund, og Tage, Holbæk - 
at der er nogle paralleller i det. De 
har alle tre været medlemmer af

hovedbestyrelsen. Det kan godt 
tænkes, at der var nogle ting, der 
hang sammen. Forbundsforman
den sagde, at når Hardy Christen
sen køber et depot, har det intet 
med det omtalte at gøre. Jeg frygter 
en form for udrensning og kan godt 
forstå, at hvis man får en mulighed, 
f.eks. i Vejle for at købe sit eget de
pot, at man hellere vil det, end om 2 
måneder at stå ude på gaden uden 
arbejde.
I weekenden den 23.-24. september 
var vi sammen med 24 depotarbej
dere på Roskilde Højskole, og hvis 
man hørte, hvad der sker på vore 
depoter rundt omkring, så vil alle 
sige, at forbundsformanden under
driver. Der sker de værste ting. 
Derfor må man - det mener de også 
på vore depoter - at når vi har fået 
en rejsesekretær, forventer vi, at 
denne skulle ud i opsøgende arbej
de. Vi skulle være mere aktive, og 
vi skulle støtte vore depotmedlem
mer. Det var Århus afdeling, der i 
1981 formulerede dette, men vi me
ner, og det kan Anker S. svare på, 
at Århus afdeling ikke mener, at 
den rejsesekretær, vi fik ansat, la
ver det arbejde, som skal laves i 
henhold til forbundets love og ved
tægter. Det kunne Anker S. godt 
referere til i referatet fra det lands
dækkende depotudvalg. Der blev 
tydeligt sagt af Århus-repræsen- 
tanten, hvad han mente. Det burde 
Anker S. referere om til den daglige 
ledelse, således at man ikke under
vurderede problemerne.
Bent M. var ikke tilfreds med de ar
gumenter vedrørende sagen, den 4. 
oktober, og at han ikke sagde, at det 
ville få konsekvenser, men at det 
kunne få konsekvenser.

Bent M. var enig med Anker S. i, at 
vi træffer beslutninger og udsender 
dem, og at vi ikke er gode nok til at 
forklare, hvordan det skal føres ud i 
livet. Vi må stoppe den aktivitet, 
bare at tro, at når vi sender et cir
kulære ud til vore medlemmer på 
depoterne, om at de ikke må om
pakke, sætte fadøl-skabe op, eller 
sælge sirup, at så gør de det. Nej, 
det gør de ikke, fordi de er bange for 
depotindehaveren. Vi må, uanset 
om der kommer klager, prøve på at 
konstatere, hvor disse ting sker. Vi 
ved, at de spørgeskemaer, som er 
udsendt, ikke er besvaret rigtigt.



324 • FRA FORBUNDET

De vil ikke være ved, hvordan deres 
arbejdsforhold er. Vi har i Køben
havns mandlige afdeling sendt be
sked ud til vore depotarbejdere, for
di vi har fået et protokollat i 1983 
om, at lønningerne skal være no
genlunde identiske med det, der er 
tjent på de københavnske brygge
rier - om at de skal opgive, hvad de 
har tjent i 1983. De tør ikke indsen
de det, fordi det vel medfører, at én 
har tjent mere end sin kollega, og 
det kan han ikke forstå. Det kan 
ligge i, at den ene eller anden ikke 
har holdt ferie på depotet, og så vil 
vi kunne se, at han har fået for me
get. Det er rystende, der må gøres 
et eller andet fra forbundets side, el
lers går det galt.
Bent M. mente, at argumenterne, 
der skal bruges ved mødet den 4. 
oktober, er § 17, men det er ikke 
kun det økonomiske ansvar, der 
står andre ting. Der står ikke i § 17, 
hvor det økonomiske ansvar skal 
placeres. Det er noget, vi fortolker, 
men den duer ikke, fordi der står 
salgschauffører. Men der er andre 
ting i henhold til den forbedring, vi 
fik i § 17 stk. 2 ved overenskomst
forhandlingerne i 1983, hvor vi 
ikke skulle udføre andet end salg
sarbejde, og hvad der var i forbin
delse hermed. Det sker stadigvæk 
på andre måder. Også her prøver vi 
på at undsige os, det kommer ikke 
os ved, for vi er ikke depotmænd. Vi 
er både provisions- og overtidsløn
nede, hvilket medfører, at vi kører 
på turnus. Det medfører måske, at 
man kører meget hurtigt og sprin
ger drikkepauserne over for at 
komme tidligt hjem. Men så kan de
potmanden sidst på ugen sige, at nu 
må de pakke om, eller lave andet 
arbejde, fordi de ikke har haft 40 ti
mer. Det strider imod det andet løn
system, vi har, som er provisionsgi
vende. Derfor er der mere i denne 
sag end Birkerød-sagen. Det var 
bare det, vi ville vide, fordi der er 
noget, der halter.

Inge Jensen:
Inge J. mente ikke, det er at over
drive ved at gå ind og foreslå, hvor
dan man måske kunne være med til 
at forbedre depotarbejdernes for
hold. Det er i forlængelse af, at vi på 
hovedbestyrelseskonferencen 
konkluderede, at depotområdet var 
den svage gruppe indenfor forbun

det, og at vi skulle bruge mange 
kræfter på at få denne gruppe op at 
stå, sådan at vi sammen kunne få 
de krav igennem, som vi har til den 
tid.
Nu er der nogen her, der giver ud
tryk for, at det kan give problemer 
med disse formandsskift. Man kan 
diskutere, om det er lidt eller me
get, eller om det hele tiden har stået 
på. Man må se på alle elementer, 
som kan være med til at forbedre de 
forhold, som vi konkluderede in
denfor denne gruppe, kunne være 
bedre.
Der er ikke noget galt i, at det 
landsdækkende depotudvalg drøf
tede en ændret struktur for depot
arbejdere, som kunne være med
årsag til bedre forhold.
Inge J. var enig i, at vi skal passe på 
som forbund. Vi må ikke dele grup
perne for skarpt op imod hinanden, 
der skal bygges bro imellem, idet vi 
ellers på et eller andet tidspunkt 
havner i en situation, hvor folk vil 
skille sig ud fra mængden. Man 
burde drage alle elementer frem, så 
vi kan forbedre deres forhold.

Holger Foss:
Inge J. kunne ikke forstå, at man 
kunne genoptage debatten om
kring Københavns mandlige afde
lings forhold til forbundet, fordi den 
blev lukket på sidste forretningsud
valgsmøde. Inge J. sagde på sidste 
hovedbestyrelsesmøde, at det var 
barsk, når man er uenige med rep
ræsentanterne fra Københavns 
mandlige afdeling, men Holger F. 
kunne ikke forestille sig, at Inge J., 
uanset om en debat var afbrudt i et 
møde, dermed ville affinde sig med, 
hvis du med dig selv følte, du talte 
sandt, at blive hængt ud.
Det kan jeg ikke forestille mig. Så 
kan man kalde det at være barsk, 
men vi vil ikke affinde os med disse 
ting. Derfor sidder vi i denne situa
tion, hvor man i øvrigt har haft en 
udmærket debat om andre faglige 
ting, så skal man sidde og tæve løs i 
disse ting. Man må kunne begribe, 
at der ikke kan sidde mennesker, 
som bliver beskyldt for at være 
løgnhalse, bare skal acceptere det 
og måske oven i købet stemme for 
en beretning, hvori det bliver sagt. 
Det vil vi ikke. Der er tale om u- 
dokumenterede påstande, hvor vi

har prøvet på at dokumentere bag
grunden for, at vi har sagt tingene. 
Det har forbundsformanden ikke 
villet acceptere, men siger, at bre
vet fra DfB sammen med udlæg
ning fra folk, som har siddet og 
drukket øl sammen, giver doku
mentation for, at Holger F. og Bent 
M. lyver. Det vil vi ikke finde os i. 
Det ville forbundsformanden heller 
ikke, hvis det var ham, derfor fort
satte debatten.

Preben Mortensen:
Vedrørende Poul E. Guldborgs om
tale af holddriftsaftalen var for
bundsformanden uforstående over
for den situation, idet hold^riftsaf- 
talen allerede på det tidspunkt ikke 
var i overensstemmelse med det, vi 
har haft i vor overenskomst. Der er 
lavet en speciel holddriftsaftale i 
forbindelse med overenskomsten 
mellem LO og DA. Men vi er ikke - 
og har aldrig været underlagt den 
aftale. Derfor forstår vi ikke, at 
man herfra skulle have sendt et så
dant svar. Men vi vil undersøge, om 
der er andre forklaringer, end der 
her er redegjort for.
Forbundsformanden fastholdt, at 
vi ikke kunne sammenligne for
mandens afgang i Vejle afdeling 
med det, der er sket i Holbæk og 
Frederiksværk afdeling, hvor man 
presser folk til ikke at kunne være 
formænd på grund af deres faglige 
aktiviteter. Det har på intet tids
punkt været grundlag for forman
dens afgang i Vejle. Når der bliver 
sagt, at man skal passe på ikke at 
overdrive, er det, fordi vi i 1983 hav
de udskiftning af tre depotfor- 
mænd, uden at det gav anledning til 
bemærkninger i øvrigt. Men vi er 
enige i, og det mener vi ligger i for
længelse af det udvalg, der er ned
sat, at man generelt bør diskutere, 
hvordan vi styrker strukturen for 
depotarbejderne.
Det ligger i depotudvalgets kom
missorium. Derfor finder vi, at det 
er der, man kan rejse tingene og 
vende tilbage med en indstilling til 
hovedbestyrelsen.

Vi mener, at afdelingerne ikke er 
tilstrækkeligt stærke med det antal 
medlemmer, de har. Der kunne 
godt nogle steder være naturlige 
sammenlægninger, når vi taler om 
depotafdelinger.
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Bent M. sagde, at forbundet ikke fo
retager sig nok, og det er specielt 
adresseret et bestemt sted hen. 
Man gør opmærksom på, at der har 
været en kritik i depotudvalget ved
rørende Erik Kielberg og Århus af
deling, og at de ikke vil se denne 
person.
Forbundsformanden kan kun sige, 
at det forbehold ligger der ikke læn
gere. Kielberg deltager, når der er 
problemer i Århus mandlige afde
ling. Der er aldrig i forbundet taget 
så mange initiativer omkring depo
tarbejderne som i øjeblikket, men 
de skal have muligheder for at fæst
ne sig, finde forståelse, opbakning 
og mobilisering. Det sker ikke fra 
den ene dag til den anden.
Forbundsformanden kunne ikke 
forstå, at kritikken kom fra depot
udvalget, når der ikke sidder no
gen repræsentant fra Århus mand
lige afdeling.
Bjarne Frandsen er med i struktur
udvalget, hr. Meyer. Der er forskel 
på depotudvalget og strukturud
valget.
Der er rejst kritik af rejsesekretæ
ren, hvorvidt der laves opsøgende 
arbejde. Der har i forbindelse med 
den diskussion, der har været om 
Kielberg, aldrig været besøgt så 
mange depoter som nu. Vi har al
drig fået så mange aftaler hjem, 
som vi får på nuværende tidspunkt 
på grund af opsøgende arbejde. Alli
gevel fremkomer der en kritik, en 
kritik som forbundsformanden 
ikke kan acceptere, fordi der om
kring depoterne aldrig er taget så
danne initiativer og forsøg på at få 
gjort nogle ting, som der bliver på 
nuværende tidspunkt. Derfor kan 
forbundsformanden ikke acceptere 
Bent M.’s kritik.

Bent Meyer:
Bent M. forstår ikke det, som for
bundsformanden fremturer med. 
Vi har ikke hørt om de aftaler, der 
er kommet hjem, og hvordan alle de 
frekvenser, hvor man besøger depo
terne, er. Det er ikke omtalt. Vi ved 
ikke noget om det, og det må der 
være andre end os, der ikke gør.

Preben Mortensen: 
Forbundsformanden stopper her - 
gider ikke mere.
Beretningen blev enstemmigt god
kendt!

3. Budget

Erik Nielsen:
I budget for oktober kvartal er der 
en indtægt på kr. 1.864.000. Udgif
terne er anslået til kr. 2.497.700.

Bent Meyer:
På det forrige budgetforslag var der 
også et underskud. Hvis vi ser på 
dette her, er der et underskud på 
kr. 633.700. Hvis man fortsatte 
denne udvikling, at vi hver gang 
har et underskud, kunne vi frygte, 
at vi måtte gribe drastisk ind og fo
reslå en forhøjelse af kontingentet. 
Vi må passe på, hvor mange penge 
vi bruger.

Erik Nielsen:
Erik N. var enig med Bent M. i, at 
der er et betragteligt underskud, 
men som det er alle bekendt, kom 
der en kontingentforhøjelse på sid
ste kongres. Vi har fået kontingen
tet forhøjet med 2 x 6 kr. I januar 
1985 og 1. juli 1985 bliver kontin
gentet forhøjet med kr. 7,00 çr. 
gang, men det er klart, der er man
ge udgifter, og der er sket aktivi
tetsforøgelser.
Vi er meget opmærksomme på ud
gifterne og følger dem ganske nøje 
og forsøger at skære ned de steder, 
hvor der kan skæres ned.

Barbara Kryger:
Med hensyn til underskuddet er det 
bekymrende. Vi må indrette vort 
kontingent efter de faktiske aktivi
teter, men indtil vi kan gøre det, er 
vi nødt til at diskutere bevillinger 
og økonomi. Altså, vi må være me
get bevidste overfor, hvad vi egent
lig gør resten af kongresperioden.

Preben Mortensen:
Vi vidste inden kongressen, hvilket 
underskud vi kørte med i admini
strationskassen og sagde, at vi ikke 
kan gå ud og bede om et kontingent, 
der skulle dække de faktiske om
kostninger, men vi fandt en kontin
gentpolitik, hvorefter der skulle 
ske en automatisk regulering af ad
ministrationskassen, sådan at vi 
hen ad vejen fik tilpasset vort kon
tingent. Derfor forstår forbundsfor
manden ikke den skepsis, der plud
selig var. Henad vejen bliver kon
tingentet tilpasset, men vi kunne 
ikke tage det på én gang.

Bent Meyer:
Det var en fornuftig forklaring. 
Forbundsformanden må undskyl
de, at vi ikke har alting i hovedet, 
om hvad det er for beslutninger, vi 
har taget, men det kunne så være 
kommet i forbindelse med fremlæg
gelsen af budgettet, således at det 
blev omtalt, at vi var ved at hente 
det ind. Det er rigtigt, at vi over en 
toårsperiode skulle dække under
skuddet ind. Det kunne man have 
sagt i stedet for sure bemærknin
ger.

Preben Mortensen:
Der blev ikke sagt, at vi over en to
årig periode kunne dække under
skuddet ind, men at vi påbegyndte 
en kontingentpolitik, så vi fik udgif
ter og indtægter til at balancere. Vi 
mener, at man fører en ansvarsfuld 
økonomisk politik i forbundet. Men 
uanset omkostnigerne er der nogle 
aktiviteter, som vi skal sørge for kø
rer. De aktiviteter, der er foretaget, 
blev godkendt ved et forretningsud
valgsmøde, derfor er der handlet 
ansvarligt.

Bent Meyer:
Der har ikke på nogen måde - hvis 
det var mig, som forbundsforman
den henvendte sig til - været talt 
om, at det var en uansvarlig politik, 
der blev ført. Jeg ville blot gerne 
have en forklaring, og så må for
bundsformanden undskylde, at det 
faktisk er forbundsformanden, der 
har lært mig, at vi ikke skal tro, at 
vi bare kan gå ud til medlemmerne 
og få kontingentforhøjelser, for så 
bliver reaktionen modsat en skøn
ne dag. Det er selvfølgelig et stykke 
tid siden, forbundsformanden sag
de dette.

Barbara Kryger:
Jeg har ikke givet udtryk for skep
sis, men sagt, at denne opstilling 
skal have den konsekvens, at vi om
hyggeligt overvejer bevillingerne.

Preben Mortensen:
Vi må konstatere, at når vi diskute
rer, så bliver der hentydet til, hvad 
man har sagt, og hvor uansvarligt 
det var. Det var uansvarligt, hvis 
man gik ud og forlangte 50 kr. på én 
gang, og derfor var hovedbestyrel
sen på kongressen enige om, at man 
lagde en kontingentpolitik sådan, 
at man hen ad vejen fik en automa-
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tisk regulering af administrations
kassens kontingentbidrag, så man 
efterhånden fik en balance.

Budgettet blev taget til efterret
ning.

4. Forskellige sager

Preben Mortensen:
Der er stillet et forslag fra Barbara 
K., om at vi nedsætter et udvalg til 
at behandle udtalelsen. Det har vi 
ikke noget imod, men hvis en udta
lelse skal være færdig i dag, er det 
vanskeligt for udvalget at kunne nå 
at forelægge forrretningsudvalget 
en sådan udtalelse.
Vi har i den daglige ledelse drøftet 
udtalelsen, som vi ikke kan være 
meget uenige om. Derfor har Anker 
S. lavet en skitse, som vi ikke har 
nået at få drøftet igennem, men 
som vi vil forelægge på baggrund af 
forslaget om en udtalelse fra forret
ningsudvalgsmødet.

Anker Skjødt:
Udtalelsen:
Asocialt angreb!
Vi må konstatere, at kraftige og 
asociale nedskæringer allerede er 
gennemført, og at der forberedes 
lovforslag, som regeringen vil gen
nemføre med Det radikale Venstre, 
som vil være et knusende slag imod 
de arbejdsløse og hele fagbevægel
sen. Lovforslagene vil skille forbun
dene og A-kasserne. Gennemførel
sen af disse angreb vil være en mar
kant stigning i medlemsbidraget til 
A-kasserne. Bidraget gøres afhæn
gigt af ledighedens størrelse i det 
enkelte A-kasseområde.
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mi
neralvandsarbejder Forbunds for
retningsudvalg udtaler fra sit møde 
den 3. oktober 1984 sin forbitrelse 
og skarpeste fordømmelse af de an
greb, den borgerlige regering og 
Det radikale Venstre til stadighed 
fremfører mod de arbejdsløse og 
hele fagbevægelsen. Man vil knuse 
vore organisationer og sønderrive 
arbejdernes eneste værn mod de 
økonomiske følger af ledigheden.
Vi opfordrer hele fagbevægelsen til

at besvare angrebet med alle til rå
dighed stående midler. Såfremt 
protester er nytteløse, må alle kræf
ter sættes ind og én gang for alle 
gøre det klart for regeringen og det 
Radikale vedhæng, at der ikke kan 
regeres uden om fagbevægelsen i 
dette land.

Barbara Kryger:
Forslaget om et redaktionsudvalg 
trækker jeg, idet jeg kan forstå, at 
der har været et redaktionsudvalg i 
gang i frokostpausen. Jeg kan til
slutte mig udtalelsen, som Anker S. 
foreslår den, idet jeg i mine kom
mentarer til udtalelsen fra mandlig 
afdelings repræsentantskab også 
sagde, at jeg mente, at der skulle 
være nogle ændringer, og det er 
stort set de ændringer, som er inde
holdt i den udtalelse, som Anker S. 
har forelagt. Jeg tilslutter mig altså 
den form, som er forelagt for os nu.

Holger Foss:
Jeg stemmer for udtalelsen med 
den ordlyd, den har fået, men begri
ber ikke, hvorfor der skulle vendes 
op og ned på de forskellige afsnit og 
sætninger, og hvad der menes med, 
at man vil flerne truslen om gene
ralstrejke med den begrundelse, at 
forbundet føler sig bundet.
Vi er ikke mere bundet af, at selv 
om repræsentantskabet i går har 
vedtaget, at vi må arbejde derhen 
nu. Hvis protesterne er nytteløse, 
så stemmer jeg for udtalelsen alli
gevel. Jeg må lige minde om, at 
Barbara K. i sine bemærkninger til 
vores udtalelse gjorde opmærksom 
på, at papir ikke alene gør det. Ind
holdet i den udtalelse, vi kommer 
med fra mandlig afdeling er, at hvis 
protesterne er nytteløse, må vi fin
de midlet. Det må efter vores opfat
telse være en generalstrejke.

Thomas Olsen:
Jeg stemmer for den udtalelse, men 
det er kedeligt, at den er blevet 
svækket så meget. Indledningen 
må laves om, fordi man skal et styk
ke ned i udtalelsen, før end man fin
der ud af, hvad der protesteres 
imod.

Anker Skjødt:
Forbundet skulle gerne have lidt ud

af de penge, der er postet i den pro
fessoruddannelse, jeg har delta
get i. Et af emnerne var en medie
uge, hvor vi havde en lang række 
journalister, radiomedarbejdere, 
TV-medarbejdere og medieforske
re. Deres angreb på de forsøg, vi un
der dette kursus prøvede på at lave, 
dels med pressemeddelelse og dels 
med artikler, var, at vi altid starte
de traditionelt, når en redaktions
sekretær fik 30 udtalelser ind, der 
startede med, at man på det og det 
møde har udtalt følgende, så havde 
de nok i den første. Resten røg i pa
pirkurven. Derfor opfordrede de os 
til at finde noget nede i teksten, som 
vi rykkede op som hoved. Det er 
min baggrund for at foreslå, at vi 
ændrer det. Vi ved godt, hvor svært 
vi har ved at få udtalelser optaget i 
pressen.

Barbara Kryger:
Holger F. siger, at hvis vi skal gøre 
noget alvorligt ud af at prøve på at 
mobilisere omkring dette her, så be
tyder det, at vi skal tage beslutnin
ger i vore kompetente organer og 
afdelinger.
Jeg kunne da godt forestille mig, at 
vi kommer til den konklusion, når 
der ikke er andre muligheder, at 
det bliver en generalstrejke, det 
handler om. Men for at gøre den be
slutning så stærk som mulig, må 
den træffes i vore kompetente orga
ner. Der skal være en baggrund for 
at tage en sådan beslutning om at 
gå ud og mobilisere. Det er ikke til
strækkeligt at komme tilbage med 
en udtalelse fra forretningsudval
get. Det må være en beslutning, der 
tages på baggrund af, at det er den 
eneste udvej.
Vi står overfor klubgeneralforsam
linger og fagforeningsgeneralfor
samlinger, der vil vi diskutere, 
hvordan vi kan mobilisere for at 
hindre disse lovindgreb. Det er ikke 
et udtryk for, at jeg ikke mener, at 
der skal mobiliseres for at hindre, 
at disse lovindgreb bliver gennem
ført.

Jens Olsen:
Den udtalelse, som Anker S. på den 
daglige ledelses vegne er fremkom
met med, kan jeg ikke gå ind for.
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Thomas Olsen:
Den udtalelse, som er blevet fore
lagt, er svækket. Ikke kun med 
hensyn til, at man har fjernet ordet 
generalstrejke fra udtalelsen. Det 
har også noget at gøre med formule
ringen, som vore medlemmer, der 
læser udtalelsen, nok vil have lidt 
sværere ved at bakke op.
En ting, som står i den oprindelige 
udtalelse - jo større ledighed, jo stør
re kontingent. Det er et begreb, 
medlemmerne kan forstå, og som 
mangler i udtalelsen. Det kan være, 
at man skal have noget ud af penge
ne, som er postet i en uddannelse, 
men det hjælper ikke, at den der 
skriver en udtalelse, har en uddan
nelse. Han ved, at det falder på 
plads senere, men en udtalelse, 
hvor medlemmerne skal læse en 
trdiedel for at finde ud af, hvad det 
drejer sig om, kan vi ikke være sik
re på, at de læser. Derfor må man 
enten i overskriften eller i første af
snit fortælle, hvad det er, man øn
sker at protestere imod.

Udtalelsen fra forbundet blev en
stemmigt vedtaget.

Preben Mortensen:
Preben M. omtalte følgende cirku
lærer, der er udsendt:
Cirkulære nr. 33 vedrørende udta
lelse til fredsappel på konferencen i 
Stockholm.
Cirkulære nr. 34 vedrørende konfe
rence om teknologi i Vesttyskland.
Cirkulære nr. 35 blev omtalt i be
retningen. (Udtalelsen omkring La 
Cabana).
Cirkulære nr. 36 vedrørende de 3 
LO-pjecer: Sikkerhedsarbejdets vil
kår og muligheder - Debat om ar
bejdsskader og Arbejdsmiljø 1983 
status og udvikling.
Fra LO har vi modtaget rapporten 
om arbejdstid (det tekniske udvalg 
vedrørende ændret arbejdstid), der 
kan rekvireres i boghandelen for 
kr. 50,-.
Der blev i et tidligere cirkulære 
gjort opmærksom på, at hvis man 
inden den 26. september bestilte 
den gennem et sekretariat i Ar
bejdsministeriet, kunne man i ste
det for at købe den i en boghandel få 
den tilsendt for kr. 30,- pr. stk. Vi

har inden fristens udløb bestilt 50 
stk., således at afdelingsformænde- 
ne og hovedbestyrelsen kan få den, 
så snart den udkommer i begyndel
sen af oktober måned.
Vi har fra Køge afdeling fået med
delelse om sammensætning af be
styrelsen, og hvem der er valgt til 
formand m.v.
Vi har endvidere fra Vejle afdeling 
modtaget besked om, at Hardy 
Christensen er gået af, og at det er 
Kaj Fonnesbech, som både er blevet 
formand og kasserer.
På sidste forretningsudvalgsmøde 
vedtog vi at bevilge beløb til et med
lem fra kvindelig afdeling, der skul
le på vinterskoleophold, og vi skrev 
til hende og forklarede baggrunden 
for bevillingen. Fra medlemmet har 
vi modtaget følgende brev:
»Gode kammerater!
Mange tak fordi I har givet mig 
hjælp til et vinterskoleophold på 
Roskilde Højskole. Jeg vil forsøge at 
skrive nogle artikler til Prop & Kap
sel i den tid, jeg er på skolen. Jeg 
glæder mig meget til dette ophold, 
da det er forfærdeligt at være ar
bejdsløs, og nu har I klaret de øko
nomiske forhold, dermed tak.«

Thomas Olsen:
Da vi sidste gang vedtog at give 
støtte til vinterskoleophold, bad jeg 
om, at der bliver udsendt et cirku
lære, så alle afdelinger er klar over, 
hvordan betingelserne er for disse 
ting. Jeg vil høre, om det er på vej 
ud, eller om man har glemt det?

Holger Foss:
Ja, jeg savner også et cirkulære, 
som der blev bedt om, og der blev 
sagt, at det ville komme, men det er 
altså ikke kommet.

Preben Mortensen:
Det kan jeg ikke erindre, men det 
vil blive undersøgt.
Der kører nogle arbejdsmiljøkurser 
igennem FIU-systemet som prøve
kurser, i forbindelse med omlæg
ning af den tidligere M-linie.
Der er kørt et kursus, og man vil nu 
følge op med yderligere et, hvor vi 
kan få to pladser. Deltagerne skal 
have § 9, M-l eller M-2, G-l eller G- 
2. Vi vil gerne have tilslutning til,

at vi sender to. Det er vigtigt, at vi 
får en tilbagemelding om, hvad dis
se kurser indeholder, fordi vi skal 
have konstateret, om vi kan nøjes 
med at gøre brug af FIU-uddannel- 
sessystemet.
Den daglige ledelse foreslår, at vi 
får mulighed for at udpege en re
præsentant fra provinsen og en fra 
København, således at vi kan få 
drøftet det med dem, inden de skal 
af sted, for at sikre os, at de som del
tagere forpligter sig til at lave en 
rapport til forbundet, så vi kan fore
tage en vurdering af kursets ind
hold og værdi.

Forretningsudvalget var enige om 
at sende to deltagere.

Preben Mortensen:
Så skal vi meddele, at Hardy Chri
stensen, tidligere afdelingsformand 
i Vejle, som har overtaget et Albani 
depot, har underskrevet overens
komstpr. 1. oktober 1984.
Fra Depotindehaverforeningen har 
vi modtaget meddelelse om, at Al
bani depotet i Langeskov pr. 1. sep
tember 1984 har indmeldt sig i for
eningen.
Vi har modtaget et brev til forret
ningsudvalget fra Klub 47 på Tu- 
borg:
»Gode kammerater!
Natholdet i afdeling 47 tilhørende 
klubben..... Syd har med stor inte
resse læst debatten i Prop & Kapsel 
fra forretningsudvalgsmødet den 9. 
maj 1984. Især det, der handler om, 
hvordan der må og skal arbejdes på 
en 1. maj. Konklusionen i beretnin
gen sidst på side 187 er vi ikke til
fredse med, men vi er enige i, at fri
dagene skal lægges således, at man 
kan deltage i de arrangementer, der 
foregår den 1. maj.
Dette var også grundlaget for, at vi 
holdt fri natten til den 1. maj. Pro
blematikken om, at hvis den 1. maj 
falder på en fredag, kan vi ikke rig
tig forstå, da 1. maj er en fridag lig 
med den 24. december ifølge hove
doverenskomstens § 7, stk. 7. Om vi 
begynder kl. 22.00 før den 1. maj, 
kan vi ikke se gør nogen forskel. Det 
væsentlige må være, at vi holder fri 
den 1. maj. Skulle 1. maj falde på en 
fredag, holder vi fri natten til fre
dag, så vi har 4 arbejdsdage, lige-
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som alle andre i den uge. Såfremt 
der bliver arbejdet 5 dage i en sådan 
uge, er vi enige i, at der må falde en 
eller anden form for bod. «

Forbundsformanden har svært ved 
at forstå indholdet, idet man dels si
ger, at det er rigtigt, at man skal 
holde fri natten før, og dels ser man 
ikke noget problem i, hvis man mø
der natten før, og endelig er de ueni
ge i konklusionen i beretningen, 
side 187.
Det er klart, at vi her på forret
ningsudvalgsmødet må sende dem 
et svar, men jeg har svært ved at 
finde ud af, hvad det egentlig er, vi 
skal svare.
Side 187, sidste konklusion handler 
om kontinuerlig drift, og der gør 
forbundsformanden opmærksom 
på, hvordan reglerne er for konti
nuerlig drift, og de skriver, at det er 
de ikke tilfredse med.
Forbundsformanden tror, at man 
har misforstået det - men det må vi 
kunne få opklaret - og at man må
ske mener, når man taler om konti
nuerlig drift, at det måske er 3- 
holdsdrift. Kontinuerlig drift bety
der, at man kører alle ugens 7 dage 
hele året rundt, og der er det klart, 
at der er overenskomstens bestem
melser gældende.
Det andet er så, at man er enige i, at 
man skal have fri natten før, og se
nere giver de så udtryk for, at de 
ikke kan se, at der er nogen forskel 
på, om man møder natten før eller 
natten efter.
Forbundsformanden forstår derfor 
ikke, hvad meningen egentlig er 
med dette brev, men det kan være, 
at repræsentanterne for mandlig 
afdeling kan give en forklaring.

Holger Foss:
Holger F. vil anbefale forbundsfor
manden, at han skriver til klubben 
og spørger, hvad de mener.

Preben Mortensen:
Hvis resten af forretningsudvalget 
er enige i det, så gør vi det, men skal 
det forstås således, at repræsentan
ten for mandlig afdeling heller ikke 
har forstået brevets indhold eller 
hvad?

Holger Foss:
Forbundsformanden kan forstå 
det, som det passer ham.

Preben Mortensen:
Tak for det.
Vedrørende støtten til kulminear
bejderne i England har vi modtaget 
et brev fra LO:
»Vi skal hermed gøre opmærksom 
på, at vi har været i forbindelse med 
den britiske landsorganisation 
TUC om den konflikt for at forhøre 
os, om man påtænker at rette hen
vendelse til fagbevægelsen i andre 
lande om støtte. De seneste forhand
linger om en løsning af konflikten er 
netop brudt sammen, og det er be
sluttet at samle den britiske lands
organisations forretningsudvalg i 
denne uge for at drøfte, hvordan 
henvendelse om hjælp til fagbevæ
gelsen i andre lande kan gennemfø
res og samordnes. Det overvejes at 
oprette en særlig støttefond under 
TUC, igennem hviken eventuelle bi
drag kan kanaliseres. Vi vil holde 
jer underrettet, så snart der i TUC 
er truffet en beslutning om sagen.«
På baggrund af denne henvendelse 
må det fremover være den rigtige 
form, at vi kanaliserer penge igen
nem LO til den britiske centralor
ganisation, således at vi er sikre på, 
at det går til samtlige britiske mine
arbejdere.
Vi er jo tilsluttet Landsindsamlin
gen til Britiske Kulminearbejdere, 
og de har repræsentantskabsmøde 
på mandag, hvor jeg selv møder op. 
Jeg mener, at vi skal give udtryk 
for, at vi synes, det er i orden, at de 
kører kampagnen, og det vil vi ger
ne være med til at finansiere, men 
da vi har konstateret, at man tager 
af de bevilgede beløb, så er det vor 
opfattelse, at vi hellere vil give bi
drag gennem LO, fordi vi så ved, at 
de går ubeskåret til de britiske kul
minearbejdere.
Vi har modtaget en resolution fra 
kørselsklubben på Tuborg, og de 
skriver:
»Resolution til de to afdelinger, 
klubberne på Carlsberg og Tuborg 
samt pressen:
De engelske minearbejdere og deres 
familier er i nød. Efter 7 måneders

strejke nærmer vinteren sig i de en
gelske minedistrikter. Ganske tæt 
på Danmark vil vi i den nærmeste 
fremtid kunne opleve sult og nød af 
et uhyggeligt omfang. Baggrunden 
for denne nød er en kamp, som de 
engelske minearbejdere fører for de
res arbejdspladser. EF’s mest reak
tionære regering, Thatcher’s kon
servative rædselskabinet, vil lukke 
over 20 engelske kulminer og vil 
uden hensyn til konsekvenserne 
sende tusindvis af familier ud i 
elendighed. En sejr for minearbej
derne vil være et slag i ansigtet på 
den fremvoksende konservatisme i 
Europa. Et slag i ansigtet også på 
den reaktionære Schlüter-regering.
På denne baggrund har et med
lemsmøde i kørselsklubben på Tu
borg vedtaget at give 20,00 kr. om 
ugen pr. medlem til de strejkende og 
deres familier.
På vor generalforsamling dags dato 
den 29.9.1984 opfordrer vi alle ar
bejdspladser i Danmark til at gøre 
lignende.«

Vi må opfatte det sådan, at udtalel
sen er sendt til os for at få en stil
lingtagen til den, og vi er i forbun
dets daglige ledelse af den opfattel
se, at vi gerne vil videresende reso
lutionen til afdelingerne og opford
re dem til at følge kørselsklubbens 
eksempel.

Bent Meyer:
Bent M. er helt enig med kørsels
klubbens beslutning om, at den 
kamp, der kæmpes derovre, også er 
vor kamp, og hvis de taber den 
kamp, så er det også vort nederlag. 
Derfor vil jeg gerne sige, at jeg ikke 
alene er stolt over, at det kommer 
derudefra, og at man har taget et 
sådant initiativ, men at jeg også hå
ber på, at man vil tage den situation 
op alle andre steder, hvor man har 
mulighed for det, og måske til en ef
terfølgelse.

Preben Mortensen:
Fra Fangernes Interessegruppe, 
statsfængslet i Horsens, har vi 
modtaget en henvendelse. De er in
teresserede i, i forbindelse med op
rettelse af en organisation, at vi be
vilger nogle penge, sådan at de kan 
fungere. Såfremt de skal have pen
ge, og det er nødvendigt, mener vi,
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at det bør foregå centralt, sådan at 
det bidrag, man betaler til LO, au
tomatisk bliver kanaliseret derhen.

Bent Meyer:
Det er måske noget utraditionelt, 
at vi bevilger til nogle mennesker, 
der sidder indendørs, fordi de har 
lavet noget, som strider mod vort 
samfunds retningslinier, men vi 
ved jo allesammen, at størsteparten 
af de fanger, som sidder i Horsens 
og andre steder, tilhører arbejder
klassen og stadig er vore medlem
mer. - Det er nok muligt, at de får 
frikontingent i den tid, de sidder 
inde, eller at vi i hvert fald ikke kan 
slette dem, når vi får penge andre 
steder fra - og jeg mener, at vi skulle 
støtte dem. Det behøver ikke at 
være et kolossalt stort beløb, men 
en symbolsk håndsrækning vil jeg 
foreslå, f.eks. at vi bevilger dem 500 
kr.

Barbara Kryger:
Barbara K. mente ikke, at det var 
en faglig organisations opgave at 
støtte dem. Der kommer mange 
henvendelser til forbundet og afde
lingerne, som ikke hører under en 
faglig organisation at støtte dem. 
Derfor må dette afvises.

Forslaget om støtte blev afvist. 
9 stemte imod forslaget - 3 stemte 
for forslaget.

Preben Mortensen:
Forretningsudvalget for Værne
pligtige Talsmænd anmoder om, at 
vi bevilger dem penge, men vi må 
nok sige, at det ligger udenfor vores 
område.

Bent Meyer:
Jeg vil blot sige, at jeg ikke vil gen
tage fiaskoen.

Barbara Kryger:
Jeg vil heller ikke gentage min be
grundelse for ikke at bevilge.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden syntes, det er 
nogle uhyrlige former for argumen
tation, der bliver brugt her. Når 
man taler om niveauet i protokol
lerne, er det svært, hvis man skal 
holde et niveau, end at skulle skrive

andet end det, der er blevet sagt. 
Der bliver argumenteret for tinge
ne, og der bliver konstateret et fler
tal. Mente, at man skal konstatere 
det uden at komme med den slags 
bemærkninger, som Bent M. kom 
med.

Bent Meyer:
Nu kan jeg ikke gøre for, at for
bundsformanden misforstår det, 
der blev sagt. Jeg mener, at de også 
skulle have 500 kr., men da man 
har taget stilling til, at noget så
dant ligger langt ude, vil jeg ikke 
fremsætte det en gang til. Det skul
le ikke være nødvendigt at skære 
det ud i pap.

Barbara Kryger:
Jeg tager forbundsformandens kri
tik til efterretning.

Preben Mortensen:
Fra Komitéen af de pårørende til de 
politiske fanger i Uruguay har vi 
modtaget meddelelse om, at man vil 
lave en international udstilling for 
amnesti i København. Man har 
haft denne udstilling andre steder i 
Europa, og den skulle være af me
get høj kvalitet. Man har lavet et 
overslag over udgifterne til i alt kr. 
16.500,-. Syntes, at det er et godt 
initiativ, men må ligesom i de andre 
tilfælde sige, at der er ingen rigtig 
kontrol, når det drejer sig om et en
kelt forbund. Vi vil skrive til LO og 
opfordre dem til, at man samlet be
vilger et beløb, så man også kan få 
udstillingen til Danmark.
Vi modtog for et stykke tid siden en 
henvendelse fra Landsforeningen 
for Arbejdsskadede. Det er en for
ening, man ønskede stiftet for at 
gøre opmærksom på problemerne 
hermed. Man ønskede ikke kun at 
køre det som et privat initiativ, men 
der sker ofte det med de arbejdsska
dede, at de i forbindelse med mang
lende arbejdsdygtighed forsvinder 
ud af arbejdsmarkedet, og det bety
der, at normalt samarbejde med or
ganisationer og andre, som skulle 
kunne forstå deres problemer og 
rejse disse i samarbejde med læ
gestanden osv., forsvinder, og det er 
en ting, der i allerhøjeste grad er be
hov for.
Vi har modtaget et referat fra 
landsmødet den 25. august 1984. Vi

har gennemgået det og har fundet, 
at vi bør tilslutte os som medlem af 
denne organisation.

Forretningsudvalget var enige om, 
at vi indmelder os i denne forening.

Preben Mortensen:
Fra Danmarks kommunistiske 
Parti har vi modtaget følgende:
»Gode kammerater!
Igen i år henvender dagbladet Land 
og Folk sig til sine læsere og venner 
om et økonomisk bidrag til bladets 
fortsatte drift, hvor der er indsamlet 
mindst 3,5 miil. kr. Gennem årene 
har et stigende antal faglige organi
sationer og arbejdspladser ydet 
Land og Folk økonomisk hånds
rækning. Det er disse bidrag fra 
arbejdspladsernes folk, der har sik
ret, at dagbladet fortsat kan udfylde 
sin rolle som arbejdspladsernes 
avis.
Vi vil med dette brev anmode om, at 
jeres organisation stiller sig positivt 
til en bevilling til Land og Folk. 
Vedlagt medsendes et girokort til 
eventuel benyttelse. «
I foråret fik forbundet en henven
delse om at tegne andele i selve 
trykkeriet, hvor vi meddelte, at vi 
ikke var interesseret i andele, mefi 
at vi var positive med hensyn til at 
give økonomisk støtte til Land og 
Folk. Vi bevilgede 10.000 kr. På 
baggrund af den bevilling, vi har gi
vet, mener forbundsformanden, at 
vi bør henlægge denne sag.

Sagen henlægges.

Preben Mortensen:
Vedrørende fredsstrejken den 24. 
oktober har alle faglige organisati
oner og tillidsrepræsentanter mod
taget følgende:
»Dansk Fredskonference på B&W- 
øen har besluttet, at der skulle gen
nemføres faglige fredsaktioner den 
24. oktober 1984 over hele landet. 
LO og FTF blev opfordret til at gå i 
spidsen for disse aktioner med føl
gende udtalelse:
Når 5 minutters fredsstrejke ikke 
kunne forhindre raketopstillingen, 
hvor stærke midler skal der så til for 
at få raketterne taget ned igen. «
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LO meddelte i august 1984, at for
retningsudvalget havde taget hen
vendelsen til efterretning.
På øst/vest-fredsmødet den 1. sep
tember 1984 i Folkets Hus blev det 
besluttet at opfordre til fredsstrej
ken den 24. oktober i tidsrummet 
kl. 12.00-12.15.
På LO’s fredskonference for Fælles
organisationen og Samvirket den 
20.9. blev LO’s forretningsudvalg 
påny opfordret til at stå i spidsen for 
fredsstrejken. Næstformand i LO, 
Finn Thorgrimsson, gav tilsagn om 
påny at rejse spørgsmålet i LO’s for
retningsudvalg.
Det er den daglige ledelses indstil
ling, at såfremt LO opfordrer til ak
tion den 24. oktober, følger forbun
det opfordringen og anbefaler afde
lingen og medlemmerne til at gå 
med i denne aktion.
Vi vil gerne have tilslutning fra for
retningsudvalget om, at vi opford
rer vore medlemmer til at deltage i 
denne aktionsform, som LO’s for
retningsudvalg finder frem til den 
5. oktober.

Holger Foss:
Hvis LO finder frem til, at der ikke 
laves aktion den 24. oktober, skal vi 
så ikke opfordre vore medlemmer 
til aktion. Vi kunne godt risikere, at 
LO ikke opfordrer til aktion.

Preben Mortensen:
Vi bør følge den opfordring, der lig
ger på et kvarter. Hvis man fra 
LO’s side opfordrer til 10 minutter, 
og man er enige, bør vi også gøre 
det.

Thomas Olsen:
Thomas O. mente, at man skal følge 
den opfordring, som LO kommer 
med. Jeg kan udmærket forstå Hol
ger F.’s synspunkt, men vi vil ikke 
bryde os om, at vi som de eneste i 
Fredericia, vi bryggeriarbejdere, 
skulle nedlægge arbejdet i 5 minut
ter. Derfor vil jeg foreslå, at vi op
fordrer LO til at følge den op- 
dring, de får. Så kan vi måske pres
se dem en lille smule.

Preben Mortensen:
Det vil sige, at man foreslår, at vi 
støtter de beslutninger, som er ta
get, og som man opfordrer fra Fæl
lesorganisationen og andre steder

til, at LO’s forretningsudvalg ind
stiller, at man aktionerer fra kl.
12.00 til kl. 12.15 den 24. oktober 
1984.

Ingen bemærkninger.

Preben Mortensen:
LO har lavet en diasserie, som va
rer ca. 20 minutter vedrørende 
fredsarbejdet. Den er vist på et af 
forbundets weekend-kurser og 
brænderikonferencen i Middelfart.
Filmen er meget oplysende og for
tæller meget, som mange ikke vid
ste. Men den er et udtryk for LO’s 
holdning. Vi vil gerne udsende en 
opfordring til afdelingerne om at 
gøre brug af diasserien i forskellige 
forbindelser.

Inge Jensen:
Det plejer normalt at være dyrt at 
få sådan nogle diasserier. Det ville 
være rart at vide, hvad det koster at 
låne dem.

Anker Skjødt:
Diasserien er til fri afbenyttelse, 
men vi har kun ét sæt. Der følger et 
bånd med indtalt tekst, som kræver 
et apparat, der kan skifte automa
tisk, men der er også et manuskript 
med, så det kan vises med kommen
tarer.

Holger Foss:
Er der noget bevægelse i spørgsmå
let om at indkalde det nedsatte ud
valg, der skal diskutere, hvor vi 
skal placere os i fredsarbejdet.

Preben Mortensen:
Vi har en vedtagelse om, at såfremt 
der skal afholdes et hovedbestyrel
sesmøde vedrørende drøftelse af 
overenskomstprocedure, skal ud
valget indkaldes umiddelbart før 
mødet.
Vi har fra NNS, som er Nærings- og 
Nydelsesmiddel Sammenslutnin
gen, modtaget brev af 13. septem
ber, og der skriver man:
»Til de skandinaviske IUL-, EAL/ 
IUL-medlemsforbund.
Gode venner
Det er for at meddele jer, at I kan 
forvente en indbydelse til skandina- 
visk-tysk fællesmøde i København 
den 6., 7. og 8. februar 1985 og til

dansk-tysk seminar med yderligere 
skandinavisk deltagelse i Danmark 
i tiden 6.-11. maj 1985.«
Den 18. september modtager vi fra 
samme organisation følgende med
delelse vedrørende solidaritetsbi
drag til køb af EAL’s sekretariatslo
kaler i Bruxelles, hvor man skriver:
»1 fortsættelse af tidligere angående 
ovenstående, skal det hermed med
deles, at derfra NNF er givet tilsagn 
om at ville være med til at yde et lån 
under forudsætning af, at de øvrige 
medlemsforbund gør det samme.« - 
Der mangler ca. 50.000 kr.
Endvidere har EAL’s sekretariat 
meddelt, at NGG, Tyskland, har 
ydet den anden halvdel af det 
manglende beløb som lån, ligeledes 
ca. kr. 50.000. Såfremt andre med
lemsforbund vil følge NNF’s eksem
pel, bedes man snarest muligt til
kendegive det - penge til disposition 
den 28. september 1984.
EAL, som er europæisk levneds
middelorganisation under IUL, har 
oprettet et sekretariatslokale i 
Bruxelles. Der mangler stadigvæk 
en del penge, ca. 100.000 kr., og 
man har forespurgt forskellige or
ganisationer rundt omkring, om de 
vil yde lån, sådan at man kan få op
rettet dette lokale. NGG i Tyskland 
har sagt, at de vil låne dem de 
50.000 kr., og på baggrund af 
NNS’s svar skrev vi den 20. septem
ber dertil:

»Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbund 
skal hermed tilkendegive, at vigiver 
tilsagn om at være med til at yde lån 
til EAL’s sekretariatslokale i Brux
elles under forudsætning af, at de 
øvrige medlemsforbund under 
NNS gør det samme.«
Vi er sammen med Samvirket om
kring 100.000 medlemmer, og i for
hold til et lån på 50.000 kr. kan vi 
kun yde den andel, der står i forhold 
til vore medlemmer, og derfor har vi 
kun givet tilsagn om at kunne give et 
sådant lån, såfremt de øvrige med
lemsforbund også giver et sådant 
tilsagn.
Endvidere skal vi bekræfte indby
delsen til møderne ifølge brev af 13. 
september, men gøre opmærksom 
på, at vi har hovedbestyrelseskonfe
rence i perioden 4. til 8. februar, og
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derfor kan vi muligvis ikke deltage i 
den omtalte konference.»

Problemet var, at da vi skulle give 
svar inden den 28. september, var 
vi i den situation, at vi ikke kunne 
få en tilslutning fra forretningsud
valget, men vi fandt det naturligt, 
hvis alle andre medlemsforbund i 
Danmark vil være med til at yde 
dette lån, at Bryggeriarbejderfor
bundet gjorde det samme.
Vi bandt organisationen med det 
brev af 20. september til NNS, at 
under forudsætning af, at andre gør 
det samme, vil vi også være med.

Ingen bemærkninger.

Preben Mortensen:
Vi har fra Industriforbundet FNV i 
Holland modtaget indbydelse til de
res kongres fra den 25.-29. novem
ber 1984. Vi har tidligere modtaget 
indbydelse, men ikke reageret, for
di vi på en forespørgsel havde for
stået, at bryggeriarbejderne ikke 
var organiseret i Industriforbun
det.
Ved henvendelse til det hollandske 
konsulat i Danmark har vi fået be
kræftet, at bryggeriarbejderne er 
organiseret i Industriforbundet.
Forbundet har i skrivelse af 20. sep
tember tilmeldt 2 deltagere til kon
gressen.
Preben M. foreslog, at der vælges 1 
fra den daglige ledelse og 1 fra for
retningsudvalget.
Anker Skjødt og Holger Foss blev 
udpeget til at deltage.
Sidste sag er vedrørende en sag, 
som vi også behandlede på sidste 
forretningsudvalgsmøde. Vi fik en 
henvendelse fra Den Danske Komi
té for Arbejderkonference, som om
talte en konference, som skulle hol
des i perioden 16. til 19. maj 1985. 
De omtaler, at det koster ca. kr. 
700.000, og det er derfor en dyr kon
ference.
Vi skrev derefter til Komitéen for at 
forespørge, hvorvidt vi ville have 
mulighed for at deltage som delege
rede, og de svarede tilbage, at der i 
alt beregnes at være 37 delegerede 
til den danske delegation, men un
der alle omstændigheder vil man på 
forhånd love, at forbundet vil fa en 
repræsentant, såfremt man ønsker

deltagelse. Det er vi selvfølgelig 
yderst tilfredse med.
Derefter står tilbage, hvad jeg sy
nes, der må være rigtigt på bag
grund af denne bekræftelse, at vi så 
også tager stilling til, hvorvidt vi på 
baggrund af, at konferencen altså 
er så dyr, og at man har brug for 
nogle tilsagn om økonomisk støtte, 
at behandle en anmodning om, at vi 
på forhånd giver tilsagn om, at kon
ferencen gennemføres. Vi vil derfor 
foreslå, at vi på forhånd bevilger 
5.000 kr.
Ingen bemærkninger.

Thomas Olsen:
I sidste uge deltog Steen Hansen fra 
Odense afdeling, og jeg i et tillids
mandskursus i det tyske levneds
middelarbejderforbund NGG i 
Obeijörschbach.
Der var på forhånd udtrykt skepsis 
for, om man gjorde noget ud af at 
deltage. Vi tog derned med det for
mål dels at komme i kontakt med de 
andre kursusdeltagere, men også 
for at fortælle lidt om vort forbunds 
og nogle afdelingers forhold til in
ternationalt arbejde.
Jeg må sige, at ud fra de forudsæt
ninger, vi tog derned med, var op
holdet en succes. Vi fortalte om nød
vendigheden af, at vi som bryggeri
arbejdere i Danmark også havde 
kontakt med arbejderorganisati
oner på den anden side af jerntæp
pet, og vi fortalte også vore kolle
ger, undervisere og skolens ledere, 
at det var vor opfattelse, at NGG 
nok led af kommunistforskrækkel
se.

Preben Mortensen:
Direktøren for Faxe Bryggeri, som 
har produktionsområderne som sit 
arbejdsområde, har prøvet at få fat 
i mig og meddelte til sidst, at vi 
skulle rives ud af mødet, fordi han 
syntes, at forbundet først skulle 
have besked.
De har netop haft bestyrelsesmøde 
og har besluttet fra 1. maj 1985, at 
Hedensted Faxe Bryggeri - altså 
Vest - bliver lukket. Afviklingen vil 
ske frem til 1. maj 1985. Begrundel
sen, hvor de har lavet nogle analy
ser, ville man give kl. 14.30, og der
efter ville man gå i samarbejdsud
valget og orientere.

Man var også interesseret i at ind
kalde forbundet til at få den samme 
orientering med baggrund i analy
ser om økonomi, markedsudvikling 
o.s.v., og derfor har man taget den 
beslutning, at det var nødvendigt at 
lukke.
Forbundsformanden er rystet. Vi er 
da endnu mere bekymrede for an
dre virksomheder, der går endnu 
værre end Faxe Vest. Hvis vi i løbet 
af dagen kunne vende tilbage, ville 
de give en orientering om hele ud
viklingen for Faxe-koncernen. 
Mere kunne forbundsformanden 
ikke sige på nuværende tidspunkt.

Thomas Olsen:
Jeg nåede til, at det var vor opfat
telse, at NGG led af kommunistfor
skrækkelse, hvorfor det var svært 
at fa dem med i et samarbejde ud
over de vestlige organisationer.
Både kursusdeltagere og undervi
sere forstod vore synspunkter og 
gav udtryk for, at det var den rigti
ge måde at samarbejde på tværs af 
jerntæppet osv.
Så vil jeg lige slutte med at sige, at 
vi gav dem mange ideer dernede. 
Ideer, som de aldrig havde hørt eller 
drømt om. Det gav de udtryk for, at 
de var tilfredse med. Det, vi fik ud af 
det, var specielt deres undervis
ningsformer, som vi synes var mere 
effektive, end det vi tidligere havde 
kendt til, og det er noget, som både 
Steen Hansen og jeg vil fortælle om 
rundt omkring, sådan at man må
ske kan lære af dem også. Vi har for 
øvrigt lavet en rapport for denne 
uge, som blev tilsendt forbundet i 
mandags, og vi håber, at den kom
mer i næste nummer af Prop og 
Kapsel.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden nåede lige at 
kigge den igennem, og den er lagt 
til P&K, og når også at komme 
med. Jeg vil dog godt lige knytte et 
par bemærkninger hertil, idet jeg 
synes, det er tilfredsstillende, at 
man allerede efter den første uge 
konstaterer, at det er frugtbart, at 
man sætter sig sammen og får talt 
om tingene, og jeg lægger også især 
vægt på - hvad der har været et pro
blem - at få samarbejdsrelationer til
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det store tyske forbund, hvor bryg
geriarbejderne er organiseret, så 
det er glædeligt, hvis dette giver an
ledning til, at der er taget hul på 
disse ting.

Holger Foss:
Ja, jeg er positivt overrasket over 
de ting, som Thomas O. beretter fra 
det kursus, hvor Københavns 
mandlige afdeling som bekendt tog 
den stilling, at vi ikke ønskede at 
deltage. Men i relation til det, Tho
mas O. har sagt, så er vi naturligvis 
parate til at tage vor stilling op til 
fornyet overvejelse.

Mødet hævet / Erik Kielberg

Forretningsudvalgets 
sammensætning:
Nordjysk kreds:
Poul Erik Guldborg
Sydjysk kreds:
Thomas Olsen
Fyns kreds:
Jens A. Olsen
Sjælland-Falster kreds:
Bent Embo
Københavns mandlige afdeling:
Holger Foss og Bent Meyer
Københavns kvindelige afdeling:
Barbara Kryger og Inge Jensen
Forbundets daglige ledelse:
Preben Mortensen, Anker Skjødt, 
Erik Nielsen, Erik Kielberg og 
Lone Christensen
Konsulenter:
John Pedersen og Henrik Hansen

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE

afholdt onsdag den 14. november 
1984.
Fraværende: Anker Skjødt.
DAGSORDEN:
1. Protokol
2. Beretning
3. Regnskab
4. Forskellige sager
Dirigent: Bent Embo.

1. protokol

Protokoller fra forretningsudvalgs
møder, afholdt 15. august og 18. 
september 1984, lå til godkendelse. 
Protokoller fra forretningsudvalgs
mødet, afholdt 15. august 1984, 
blev godkendt med, at slåfejl rettes 
ind, og at der i beretningens omtale 
af Erland Petersens sag, 4. afsnit, 
hvor der står: men dommeren så 
ikke forstod - tilføjes: men det dom
meren o.s.v...
Godkendelse af protokollen fra for
retningsudvalgsmødet, afholdt 18. 
september 1984, blev udsat til for
retningsudvalgsmødet i december 
1984, da forretningsudvalget hav
de haft meget kort tid til gennem
læsning af protokollen.

2. Beretning

v. forbundsformand
Preben Mortensen:
Forretningsudvalget godkendte på 
anbefaling af forbundsformanden, 
at aflæggelsen afberetningen skete 
ved, at sager, der havde noget til 
fælles, blev omtalt af forbundsfor
manden samlet, hvorefter sagerne 
kom til debat i forretningsudvalget, 
opdelt ind imellem forbundsfor
mandens aflæggelse af beretnin
gen.
Stillingtagen til beretningen sker 
stadigvæk som en stillingtagen til 
det samlede indhold i beretningen.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden omtalte, at 
forretningsudvalgets indstilling til 
Tuborgs kørselsklubs aktiviteter 
vedrørende kontingenttræk til for
del for de engelske kulminearbejde
re var udsendt i cirkulære nr. 42.
I forbindelse med afholdelse af 
RAS-kurser for provinsmedlem
merne havde forbundet måtte ryk
ke afdelingerne for anmeldelse af 
deltagere, og forbundsformanden 
måtte understrege, at når hovedbe
styrelseskonferencen i februar 
1985 skulle behandle uddannelser 
generelt, måtte situationen om
kring RAS-kurserne også drøftes.

Forbundets argumentation overfor 
arbejdsgiverne for at få etableret 
RAS-kurser, nemlig at vore folk, 
som har en kortere skoleuddannel
se, havde behov for disse uddannel
sestilbud - var en argumentation, 
arbejdsgiverne ved førstkommende 
overenskomst kunne sætte spørgs
målstegn ved, fordi nogle afdelin
ger sender 20- og 22-årige folk på 
RAS-kurserne, og i øvrigt er der for 
få tilmeldinger til kurserne.
Forbundsformanden fandt det vig
tigt på konferencen at diskutere, 
hvordan vi motiverer vore medlem
mer med en kortere skolegang til at 
modtage de tilbud, RAS-kurserne 
er, så forbundet ikke kom i den si
tuation, at kravet om etablering af 
RAS-kurser ikke kunne stilles.
RAS-kurserne kører i 14 dage på 
Fyn, og folk, som ikke tidligere har 
været aktive, skal være hjemmefra 
i 14 dage for at deltage på kurserne. 
Dette kunne være en årsag til 
manglende tilmelding til kurserne. 
Derfor måtte forbundet også se på, 
om der var mulighed for at placere 
kurserne geografisk i landet, må
ske kredsvis, så man kunne nå 
hjem om aftenen.
Forbundet har sendt to medlemmer 
som deltagere på den nye FIU-ud- 
dannelse, der prøvekøres for sik
kerhedsrepræsentanter. Kurset 
går over 14 dage.
De to medlemmer har fået besked 
på, at forbundet ønsker en tilbage
melding vedrørende indholdet i den 
nye uddannelse, fordi et udvalg un
der FIU, efter dette prøvekursus, 
skal vurdere, om der skal arbejdes 
videre med denne form for uddan
nelse af sikkerhedsrepræsentan
ter.

Ud fra vurderingen af indholdet i 
den nye FIU-sikkerhedsrepræsen- 
tant-uddannelse skal der ligge en 
indstilling til hovedbestyrelses
konferencen i februar om, hvor
vidt forbundet kan nøjes med at 
køre sikkerhedsrepræsentant-ud
dannelsen under FIU, eller om for
bundet må udvide uddannelsen for 
at opfylde de målsætninger, der lig
ger fra forbundets miljøkonference, 
vedrørende uddannelse af sikker
hedsrepræsentanter.
Forbundet har som besluttet i for
retningsudvalget underskrevet ud-
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talelsen til fredskonferencen i 
Stockholm.
Udtalelsen er sendt til konferencen 
via Kurt Johansen (repræsentant 
for Fagbevægelsen for Fred). Der 
var skrevet til LO’s forretningsud
valg vedrørende forbundets indstil
ling om, at man burde udvide de 5 
minutters stop for fred den 24. okto
ber til 15 minutters stop.
LO havde meldt tilbage, at de fast
holdt det, de havde vedtaget, at det 
skulle være 5 minutter i 12 til kl. 
12.00.
Som vedtaget i forretningsudval
get, at forbundet fulgte den opfor
dring, LO kom med, havde forbun
det udsendt cirkulære til afdelin
gerne og anbefalet, at man stoppe
de produktionen 5 minutter i 12 til 
kl. 12.00 den 24. oktober for at de
monstrere for freden.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. var af den opfattelse, 
at hvis RAS-kurserne skulle afhol
des kredsvis, måtte deltagerantal
let formentlig sættes ned.
I øjeblikket var det svært at samle 
14 deltagere til kurset fra hele land
et. Var ikke i tvivl om, at der var 
problemer med at komme hjemme
fra i 14 dage, så det kunne være, at 
der kom flere deltagere, hvis man 
kunne komme hjem om aftenen.

Thomas Olsen:
Thomas O. var enig i, at målsætnin
gen for deltagelse i RAS-kurser 
skulle overholdes.
Fredericia afdeling havde afvist til
meldinger, hvor målsætningen 
ikke var opfyldt men havde trods 
dette ca. 11 medlemmer i venteposi
tion til RAS-kurserne.
Man havde motiveret medlemmer
ne til at deltage på RAS-kurserne 
ved at foreslå interesserede, at de 
kontaktede de kammerater, der 
tidligere havde deltaget på RAS- 
kurser for at få en debat om kurser
nes indhold.
Thomas O. ville modsætte sig, at 
kurserne blev afholdt geografisk 
opdelt, fordi man var tilfredse med, 
og fandt dette værdifuldt, at mødes 
med kammerater fra hele landet.

Thomas O. omtalte, at der på Fre
dericia Bryggeri havde været pro

blemer med, at man blev trukket i 
løn, hvis produktionen stoppede 24. 
oktober i 5 minutter.
Thomas O. havde talt med næstfor
mand Anker Skjødt, der havde be
kræftet, at når man følger LO’s op
fordring om 5 minutters fredsstrej
ke, og medlemmerne bliver trukket 
i løn, så betaler forbundet lønnen, 
da forbundet har opfordret til de 5 
minutters produktionsstop.
Senere på dagen, da spørgsmålet 
var ved at blive aktuelt, havde An
ker Skjødt trukket tilsagnet om, at 
forbundet betalte et eventuelt løn
tab, tilbage.
Thomas O. fandt, at sagen var kørt 
uheldigt, fordi den første oriente
ring til talsmændene om, at man 
havde Anker Skjødts ord for, at for
bundet dækkede et eventuelt løn
tab ind, holdt ikke. Der blev lokalt 
aftalt, hvordan situationen blev 
dækket ind.

Holger Foss:
Holger F. fandt det i orden, at for
bundet havde videresendt LO-cir- 
kulæret om fredsstrejken den 24. 
oktober men var kritisk overfor, at 
det havde været nødvendigt at un
derstrege fra forbundet, at strejken 
var 5 minutter - hverken mere eller 
mindre. - Fagretsligt havde forbun
det været dækket ind ved blot at ud
sende LO-cirkulæret.
Understregningen fra forbundet 
havde på nogle arbejdspladser for
hindret, at man stoppede i 15 mi
nutter. Strejken blev derfor ikke 
den manifestation, man egentlig 
havde været indstillet på.

Jens Olsen:
Jens O. havde været lidt forundret 
over en »rykker« fra forbundet ved
rørende deltagere til RAS-kurset.
Odense afdeling havde ca. 8 med
lemmer på venteliste til RAS-kur
ser.
Afdelingen afviste yngre folk, som 
ønsker at deltage på kurserne og 
fastholder forbundets linie med, at 
det er folk, der har behov for efter
uddannelse, afdelingen indstiller til 
RAS-kurserne.

Preben Mortensen:
^Forbundsformanden mente, at de
batten om RAS-kurser ville der bli

ve mulighed for at tage i forret
ningsudvalget senere, og på hoved
bestyrelseskonferencen i februar. 
Ville blot sige, at den dato, forbun
det rykker afdelingerne for tilmel
dinger til kurset, var der nået me
get få tilmeldinger frem til forbun
det, så »rykkerne« var berettiget.

Forbundsformanden havde ikke i 
cirkulæret vedrørende fredsakti
onen den 24. oktober taget hensyn 
til det fagretslige system. Forbun
dets medlemmer havde fået samme 
orientering som LO’s medlemmer 
for at sikre, at man dermed optråd
te i en enhed, i opfordringen fra fag
bevægelsen til fredsaktionen. Me
ningen var at sikre en styret hand
ling, hvor alle handlede ens.

Bent Meyer:
Bent M. syntes, at spørgsmålet ved
rørende forbundets ansvar om
kring 5 minutters konflikten den 
24. oktober var et principielt 
spørgsmål.
Situationen kunne opstå igen. Bent 
M. mente ikke, at det, at forbundet 
støtter en konflikt moralsk, bety
der, at forbundet så dækker det 
lønbtab, der måtte være.

Thomas Olsen:
Thomas O. oplyste, at man ikke 
havde kontaktet forbundet for at få 
løntab dækket i forbindelse med ak
tionen den 24. oktober. Man havde 
kontaktet forbundet i en anden sag, 
her var man så kommet ind på, at 
bryggeriet nok ville trække i løn
nen i forbindelse med aktionen. 
Næstformand Anker Skjødt havde 
så selv sagt - så betaler forbundet.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden gik ikke ind i 
sagen vedrørende løntabsdækning i 
Fredericia, fordi Thomas Olsen 
havde givet udtryk for, at Anker 
Skjødt havde udtrykt to forskellige 
ting.

Ingen i forbundsledelsen var orien
teret om sagen, og inden man kun
ne diskutere sagens indhold, måtte 
Anker Skjødts orientering i sagen 
fremkomme.
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Preben Mortensen: 
- Beretning fortsat - 
Forbundsformanden omtalte, at 
Bryggeriforeningens kommentarer 
til den lønnedgang, lønstatistikken 
for januar kvartal 1984 viste, sam
menlignet med 3. og 4. kvartal 
1983, var som forventet - nemlig 
stor salgstilbagegang med lønned
gang for distributionen. Dette var 
også afsmittende på lønstatistik
ken. Bryggeriforeningen tilkende
gav også, hvad rigtigt var, at janu
ar kvartal ofte har ligget under ok
tober kvartal året før.
Forbundsformanden fandt, at det 
interessante i lønstatistikken var, 
at man kan se, at januar kvartal 
ligger under juli kvartal året før. 
Det var ikke længere det normale 
udsving, hvor januar kvartal altid 
har et mindre salg end oktober 
kvartal. Derfor var forbundsfor
manden ikke enig med Bryggeri
foreningen i, at udsvinget udlignes 
senere, men fandt at lønstatistik
kerne var et godt materiale, som 
skal indgå i overvejelserne om, hvil
ke krav, forbundet skal stille i for
bindelse med en reguleringsform af 
lønningerne ved overenskomstfor
handlingerne i 1985. Nærings- og 
Nydelsesmiddel Sammenslutnin
gen, hvor vort forbund sammen 
med andre levnedsmiddelforbund 
forsøger at få nogle fælles aktivite
ter i gang, dels på vesttysk/nordisk 
plan, og dels mellem de to nordiske 
unioner, har gennem NNS-sekreta- 
riatet meddelt, at man afholder et 
seminar samtidig med vor hovedbe
styrelseskonference, hvorfor for
bundet desværre ikke kan deltage i 
dette seminar.
Forbundet har skrevet til Usserød 
Bryggeri, at der gennem tidligere 
udarbejdede konsulentrapporter er 
konstateret en lang række mangler 
og fejl i forbindelse med arbejdsind- 
retning, miljø og sikkerhed på bryg
geriet, samt at forbundet flere gan
ge har rykket for, at bryggeriet 
bragte forholdene i orden.
Forbundet gav bryggeriet en tids
frist til at bringe forholdene i orden. 
Hvis dette ikke skete, meddelte for
bundet bryggeriet, at der ville ske 
en anmeldelse til Arbejdstilsynet. 
Forbundsformanden var blevet rin
get op af direktøren på Usserød 
Bryggeri og havde så forstået, at 
der - modsat tidligere - nu kunne af

tales en fast dato for, at forbundets 
konsulent kunne komme ind på 
bryggeriet og foretage målinger og 
se på arbejdsforholdene.
Det havde dog ikke været muligt 
for konsulenten at få aftalt et besøg 
på bryggeriet.
I konsekvens af dette havde forbun
det skrevet til Arbejdstilsynet om 
de mangler i arbejdsforholdene, der 
gennem nogle år er konstateret på 
bryggeriet- Mangler, som forbun
det har påtalt, og som vi nu mener, 
Arbejdstilsynet bør undersøge, ger
ne med forbundet som deltagere, 
når Arbejdstilsynet besøger bryg
geriet.
Udviklingsudvalget har behandlet 
de planer, Faxe og De forenede 
Bryggerier har om at bygge tapperi 
på Grønland.
Der var skrevet til organisationen i 
Grønland, som man forventede 
skulle lave overenskomst, såfremt 
planerne bliver til noget.
I november er der aftalt møde med 
repræsentanter fra den grønlands
ke organisation, hvor forbundet 
forventer, at dette møde vil føre til, 
at der planlægges et besøg i Dan
mark med gennemgang af brygge
rier samt videre drøftelser af vore 
aftaleforhold. Forbundsformanden 
oplyste, at man på bryggeriet Odin i 
Viborg mener, at man mister pro
duktionen af 10 mio. vand om året, 
når bryggeriet på Grønland er en 
realitet. Odins vandproduktion er 
14 mio. om året, så fremtiden så dy
ster ud.
På forrige forretningsudvalgsmøde 
havde forbundsformanden oplæst 
et brev fra den faglige klub 47, Tap 
Syd, Tuborg.
Da ingen i forretningsudvalget 
havde kunnet forklare meningen i 
brevet, havde forbundsformanden 
skrevet følgende til klubben: 
»Forbundets forretningsudvalg har 
nu behandlet jeres brev af 20. sep
tember d.å. vedrørende natarbejde 
den 1. maj.

Jeres brev er særdeles uklart med 
hensyn til, hvad jeres holdning er til 
natarbejde den 1. maj. Forbundets 
forretningsudvalg var derfor enige 
om, at undertegnede retter henven
delse til jer for at få en mere klar 
stillingtagen til, hvad det er, I me
ner med brevet.
Jeg skal imidlertid forsøge at træk

ke tre punkter frem fra jeres brev, 
som jeg mener er vigtige.
1.1 gør opmærksom på, at konklusi
onen sidst i beretningen, side 187, 
vedrørende forretningsudvalgsmø
de den 9. maj 1984 er I ikke tilfreds 
med. Det er spørgsmålet om arbejde 
den 1. maj i kontinuerlig drift. Kon
tinuerlig drift betyder drift i alle 
døgnets 24 timer, hver dag hele året 
rundt. De medlemmer, der af disse 
årsager arbejder juleaften, nytårs
aften og 1. maj, skal ifølge overens
komsten have fri en anden dag. Det 
er derfor uklart, hvad det er, I ikke 
er tilfredse med.
2.1 er enige i, at fridagen for 1. maj 
lægges således, at man kan deltage i 
det arrangement, der foregår 1. 
maj. Dette var også grundlaget for, 
at I holdt fri natten til 1. maj.
3.1 gør senere opmærksom på, at I 
ikke kan se, at det gør nogen forskel, 
om I møder natten før 1. maj eller 
natten efter 1. maj, da 1. maj ifølge 
overenskomsten er en fridag lig 24. 
december. Det er særdeles uklart, 
hvad I mener med dette, da der ikke 
udføres natarbejde op til den24. de
cember.
Forretningsudvalget må anmode 
jer om at formulere mere præcist, 
hvad I mener med jeres brev«.

Forbundet modtager den 24. okto
ber følgende brev fra klubben:
»Gode kammerater.
Tak for brevet af den 5. oktober 
1984.
Det er muligt, at forretningsudval
get finder vort brev særdeles uklart, 
men brevet er skrevet i et sprog, såle
des at 32 bryggeriarbejdere kan for
stå indholdet ved at sammenligne 
med referatet fra forretningsud
valgsmødet den 9. maj 1984, side 
187.
Men vi kan så citere, hvor det er, vi 
ikke er enige med forretningsudval
get den 9. maj, side 187:
Altså at man møder 1. maj og ikke 
natten før.
Dette skulle så betyde, at vi ikke må 
gå på arbejde natten før 1. maj. Hvis 
vi møder natten til 1. maj eller om 
aftenen den 1. maj, vil vi under alle 
omstændigheder komme til at ar
bejde nogle timer 1. maj, så hvilken 
dag vi holder fri kan ikke gøre no
gen forskel. Vi har også gjort op-
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mærksom på, at falder 1. maj på en. 
fredag, holder vi fri natten til tors
dag-fredag. Det, der er primært for 
os, er, at vi ikke har gjort noget for
kert omkring 1. maj.
Mere præcist kan vi ikke svare, da 
de fleste afos som bryggeriarbejdere 
ikke har nogen højere uddannelse, 
der måske kunne bruges, så alle i 
forretningsudvalget kunne forstå 
vort brev«.

Forbundsformanden mente, at det
te brev var lige så uklart som det 
første. Klubben meddeler, at de har 
holdt fri natten før 1. maj, for at de 
kan deltage i 1. maj-arrangemen
ter. Det er forbundets holdning, at 
man skal holde fri natten til 1. maj, 
så man kan deltage i de arrange
menter. Men klubben gør samtidig 
opmærksom på, at de ikke mener, 
at det gør nogen forskel, om det er 
natten før eller natten efter 1. maj, 
der holdes fri. Forbundsformanden 
mente ikke, at der var nogen grund 
til at fortsætte en brevveksling om 
disse ting. FU måtte notere sig, at 
klubben har de synspunkter, og så 
er der ikke mere at gøre ved det.

Bent Meyer:
Bent M. fandt, at lønstatistikken, 
med det fald, der var i lønnen, var 
betænkelig. Var enig i, at det var 
tilbagevendende hvert år, at ud
svinget i denne statistik kom af, at 
distributionens udbetalte løn faldt 
med op til 10,00 kr. i timen i denne 
periode. Der var også andre forhold, 
der havde afsmitning i lønstatistik
ken. Eksempelvis forhold som Hel
lerup Station, hvor ca. 30 til 40 
medlemmer havde tjent 90,00 til 
100,00 i timen. Stationen var luk
ket, og medlemmerne var placeret 
ved andet arbejde, og andre lønnin
ger.
Når sådant højere lønnet arbejde 
bortfalder, giver dette udsving i 
lønstatistikken. Hvis Station Tap 
Hof lukkede på et tidspunkt, hvor 
50 medlemmer tjente op til 100,00 
kr. i timen, ville dette også virke ret 
kraftigt nedadgående i lønstatistik
ken. Sådanne forhold var efter Bent 
M.’s mening medårsag til, at lønsta
tistikken viser større lønfald end 
regnet med.
Bent M. erindrede om, at forret
ningsudvalget tidligere havde be
sluttet, at forbundet tog diætpoli

tikken i NNS op, så forbundets ni
veau for diæter blev gennemført i 
NNS-sammenhæng.

Thomas Olsen:
Thomas O. fandt det beklageligt, at 
forbundet ikke kunne deltage på 
det af NNS planlagte seminar, der 
afholdes samtidig med hovedbesty
relseskonferencen .
Thomas O. foreslog, at forbundet 
sendte en observatør, der kunne 
lave rapport til forbundet over se
minarets indhold.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden var enig i, at 
den linie, forbundets kongres læg
ger for forbundets diætpolitik, bør 
forbundet søge gennemført i de or
ganisationer, hvor forbundet er 
med til at betale arbejdstab og di
æter til organisationernes faglige 
repræsentanter. Diætpolitikken for 
NNS kan og bør tages op til debat 
på NNS-årsmødet. Forbundsfor
manden mente, at debatten bør in
deholde: Hvad er det egentlig, vi vil 
med en diætpolitik.
Gjorde opmærksom på, at størrel
sen af diæter var forskellige, men 
når eksempelvis LO’s diætpolitik 
følges i forskellige organisationer, 
var ikke alene diæterne større end i 
vort forbund, reglerne var også an
derledes. LO’s diæter var med den 
baggrund, at diæterne skal bruges 
til blandt andet at betale hotelop
hold, hvilket forbundets diætregler 
ikke indeholdt.
Det var altså ikke nok at diskutere 
diæternes størrelse, men også hvad 
skal diæter dække.
Forbundsformanden havde ikke 
noget imod det af Thomas O. fore
slåede, at forbundet sender en ob
servatør til det af NNS planlagte se
minar. Bad forretningsudvalget 
om, at forbundsledelsen fik kompe
tence til at pege på en observatør til 
seminaret.
Forbundsformandens mening var, 
at der i Københavns mandlige afde
ling i det internationale udvalg sad 
folk med en lang række erfaringer 
fra internationalt arbejde, som la
ver et godt stykke arbejde, og at for
bundets observatør til seminaret 
kunne hentes her.

Forbundsformanden kom ind på en 
tidligere omtalt sag vedrørende af
skedigelse af et medlem fra et depot 
i forbindelse med, at medlemmet 
havde søgt barselsorlov. Sagen hø
rer under Svendborg afdeling.
I henhold til lovgivningen om bar
selsorlov fandt forbundet, at ar
bejdsgiveren ikke har ret til at af
skedige folk med barselsorlov. Med 
en undtagelse, f. eks. hvis der skal 
ske en nødvendig indskrænkning af 
styrken på en arbejdsplads, så har 
arbejdsgiveren ret til at hjemsende 
folk, selv om de er på barselsorlov. 
Forbundet meddelte derfor Svend
borg afdeling, at sagen først skulle 
køres fagretsligt for at få konstate
ret, hvorvidt hjemsendelsen af den 
pågældende person er berettiget, 
idet anciennitetsreglerne heller 
ikke er overholdt. Hvis vi får det 
konstateret, så er sager om barsel
sorlov ikke et fagretsligt spørgs
mål, så skal det afgøres ved en civil 
domstol.
Derfor måtte forbundet bede afde
lingen om at sørge for, at papirerne 
var i orden, så vi fik en ren fagrets
lig afgørelse, der sagde, at hjemsen
delsen var uberettiget. Den doku
mentation kunne afdelingen ikke 
fremskaffe. Der kører fortsat 2 per
soner på depotet, hvor de var 3, og 
der har ikke tidligere været tale om 
nogen anciennitetsregler ved hjem
sendelser, så afdelingen kunne ikke 
gøre mere ved det. Dermed måtte 
forbundet meddele afdelingen, at så 
har forbundet desværre ingen mu
lighed for at videreføre sagen. Det 
er også meddelt det pågældende 
medlem, og man er tilfreds med den 
måde, som sagen er løst på.
I Sønderborg havde forbundet haft 
en sag med, at et depot havde ansat 
en langtidsledig.
Forbundsformanden havde sagt, at 
forbundet ikke kunne acceptere, at 
der på depoterne var ansat lang
tidsledige.
I sagen fra Sønderborg kunne de
potindehaveren dokumentere, at 
medlemmet var ansat til at udføre 
andet arbejde end det arbejde, der 
normalt udføres på depotet. Derfor 
var ansættelsen berettiget.
Imidlertid blev det konstateret, at 
det ind imellem kneb med at over
holde reglerne for, hvilket arbejde, 
langtidsledige må udføre. Hvis man 
var i bekneb, blev medlemmet sat i
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arbejde på vognene. Situationen 
var også, at der skulle ske hjemsen
delse af en bryggeriarbejder grun
det nedgang i salget.
Forbundet kunne ikke acceptere 
det og rejste sagen overfor Depot
indehaverforeningen. Opsigelsen 
er trukket tilbage, og Depotindeha
verforeningen orienterede om, at 
det langtidsledige medlem skal 
afgå pr. 31. december 1984.
Hovedkasserer Erik Nielsen omtal
te i A-kasseberetningen de proble
mer, der er i forbindelse med ar
bejdsfordeling på depoter.
På Carlsberg depotet i Thisted er 
der tilbagevendende problemer. 
Forbundet har måttet afvise de 
medlemmer fra depotet, der ringer 
og klager over, at der ikke kan 
etableres arbejdsfordeling, grundet 
salgsnedgang.
Afvisningen er sket grundet, at de
potindehaveren ikke overfor afde
lingen vil dokumentere salgsned
gangen, så afdelingen kan kontrol
lere, at overenskomsten overhol
des.
Forbundsformanden havde talt 
med og forklaret tillidsrepræsen
tanten disse regler for, at der kan 
etableres arbejdsfordeling. Tillids
repræsentanten fandt, at reglerne 
var helt i orden.
Derefter har den ny afdelingsfor
mand for Thisted afdeling meddelt, 
at man på depotet vil gennemføre 
arbejdsfordeling uden dokumenta
tion for salgsnedgang.
Erik Kielberg har skrevet til afde
lingen, at dette vil forbundet ikke 
acceptere. Hvis der på trods heraf 
etableres arbejdsfordeling, kom
mer depotindehaveren selv til at be
tale.
Forbundet har haft møde med di
rektøren for Faxe vedrørende Faxe- 
depotforhold. Problemet var, at ho
vedoverenskomsten er underskre
vet, men Faxe har givet besked på, 
at depoterne ikke skulle underskri
ve særaftalerne. Der tilbagestod 
også nogle problemer vedrørende 
beregningen af 24 stk.’s kasser.
Resultatet af mødet var følgende 
protokollat:
»Der har dags dato været afholdt 
møde mellem nedenstående parter 
vedrørende hovedoverenskomsten 
og særaftalerne mellem Faxe-depo- 
ter og Dansk Bryggeri-, Brænderi-

og Mineralvandsarbejder Forbund 
samt salg af andre produkter end øl 
og vand.
Sagen drøftedes. Det aftales, at Faxe 
Bryggeriet ved møde med depoterne 
kraftigt vil opfordre depoterne til at 
bringe forhold vedrørende hovedo
verenskomst og særaftaler på depo
terne i orden, for så vidt angår di
stribution af øl og vand, og for så 
vidt angår distribution af andre 
produkter, der ikke er omfattet af 
hovedoverenskomsten. Man var eni
ge om, at parterne mødes igen den 
19. november for at drøfrte sagen«.
Forbundsformanden mente, at der 
nu er slået hul på problemerne, 
samt at hvis forbundet på baggrund 
af Faxe-emballageformer kunne 
lave en generel aftale, gældende for 
hele landet, så var nogle af proble
merne løst.
Fra hovedbestyrelsesmødet lå der 
en sag vedrørende Faxe depotet i 
Vejle.
Forbundet havde haft en stor brev
udveksling med den daværende 
afdelingsformand Hardy Christen
sen, Vejle, gående på, at der blev 
fremskaffet dokumentation i sagen 
vedrørende salg og afbæring fra 
vognene, så forbundet kunne lave 
beregninger til brug i sagen.
Da Hardy Christensen var ved at 
afgå som afdelingsformand for at 
blive depotindehaver, rykkede for
bundet for en skriftlig tilkendegi
velse af, hvorvidt sagen var i orden 
eller ej. Dette kunne Hardy Chri
stensen ikke svare forbundet på.
Forbundet har herefter skrevet til 
den ny afdelingsformand om, hvor 
sagen står.
Den ny formand har skriftligt med
delt forbundet, at han har haft 
møde med Faxe-folkene, der er til
fredse med den aftale, der er, hvor
for formanden mener, at man kan 
betragte sagen som afsluttet.
Forbundsformanden gjorde op
mærksom på, at forbundet var util
freds med den måde, sagen fra Vejle 
var foregået på. Der har været 
stærke anklager mod forbundet 
over, at forbundet havde accepteret 
det, der var sket på Faxe depotet. 
Forbundet havde anbefalet, at der 
skulle tages med forsigtighed på sa
gen, fordi den ordning, der lå, betød, 
at depotindehaveren udbetaler et 
bestemt lønbeløb, udregnet på bag

grund af, hvad vore medlemmer 
forventes at kunne sælge på års
plan.
Det blev konstateret, at det forven
tede salg ikke holdt. Salget blev 
mindre end forventet. Derfor havde 
forbundet sagt, at hvis vi forlanger, 
at lønudregningerne følger over
enskomsten, så kommer vore med
lemmer til ved årsudregningen at 
betale penge tilbage til depotinde
haveren.

Forbundet var af den opfattelse, at 
når vore medlemmer var tilfredse 
med aftalen, var det, fordi at der 
ved årsberegningen af, om man 
havde solgt det, der var udbetalt løn 
efter hele året, ikke skete en tilba
gebetaling til depotindehaveren, 
selv om man havde solgt mindre, 
end der var beregnet løn efter.
I en tidligere rejst sag vedrørende 
Post-Mix havde der været afholdt 
møde. Protokollatet fra mødet ved
rørende, hvordan salgsenheder be
regnes i forbindelse med Post-Mix, 
fremgår af forbundscirkulæret, ud
sendt den 5/10-84.
Forbundsformanden omtalte, at 
forbundet i cirkulære nr. 39/84 hav
de gjort opmærksom på, at forbun
dets medlemmer ikke skal distribu
ere vin, da dette arbejde ikke er om
fattet af overenskomsten.
Efter et møde i Depotindehaverfor
eningen, hvor der ikke kunne op
nås enighed om aftaler for distribu
ering af vin, udsendte forbundet 
cirkulære nr. 45/84 om, at enighed 
fortsat ikke var opnået, og at vore 
medlemmer fortsat ikke skulle di
stribuere vin. Forbundet havde stil
let krav vedrørende, at provisionen 
pr. salgsenhed ved distribuering af 
vin, skulle være større end ved di
stribuering af de varer, som er billi
gere end vin.
Det at varen er dyrere, betyder, at 
hvis der forsvinder flasker med vin 
fra vognen, man er økonomisk an
svarlig for, er risikoen ved distribu
ering af vin større end ved distribu
ering af billigere varer.
Selve vinflaskernes størrelse bety
der ikke, at man vægtmæssigt skal 
bære mere af vognen.
Forbundets krav var også, at para
graf 17 i depotoverenskomsten, 
hvor der står, hvad der skal distri
bueres, skal have tilføjet vin, og en
delig havde forbundet det krav, at



FRA FORBUNDET • 337

afregningsformen ved distribu
ering af vin, ikke skal være for det 
vin, vognen modtager, men for det 
vin, vognen sælger, så medlemmer
ne ikke yderligere har et økono
misk ansvar, såfremt der forsvin
der flasker fra vognen.
Forbundsformanden mente nok, at 
dette krav vedrørende afregnings
formen ville skabe problemer, fordi 
kravet betød en ændring i selve 
overenskomsten, men forbundet 
ville forsøge at bruge situationen til 
at gennemføre dette krav.
De forenede Bryggerier har forsøgt 
at gå ind i sagen. De er interessere
de i at få distribuering af vin i gang. 
På deres opfordring til forbundet 
om at forsøge yderligere forhand
ling med Depotindehaverforenin
gen, har forbundet meddelt De for
enede Bryggerier, hvilke krav for
bundet har til distribuering af vin, 
samt at forbundet ikke agtede at 
tage kontakt til Depotindehaverfo-1 
reningen v/foreningens repræsen
tant, Jens Peter Rasmussen. For
bundet vil drøfte sagen med for
manden for Depotindehaverfore
ningen, idet forbundet finder det 
fuldstændig umuligt at komme 
igennem eller at finde forståelse for 
nogen ting med arbejdsgiverfore
ningens repræsentant, som i Depo
tindehaverforeningen er Jens Pe
ter Rasmussen.

Forbundet har holdt et møde med 
afdelingsformanden for Nykøbing 
Falster, Verner Johnsen, hvor for
bundet har måttet sige, at aftalen 
med SiD vedrørende overflytnin
ger, SiD og vort forbund imellem, 
lokalt skal overholdes. Sagen var, 
at SiD, Nakskov, havde anmodet 
om, at folkene på depoter i Nakskov 
og Søllested skulle overflyttes til 
SiD i henhold til 30 km grænseafta
len. De pågældende medlemmer er 
for år tilbage overflyttet fra SiD til 
forbundet. Der var oprettet en god 
overenskomst for depoterne, og 
medlemmerne følte, at de hører til 
vort samfund. Derfor foreslog vi, og 
SiD accepterede, at der blev taget 
en drøftelse om medlemmernes til
hørsforhold.
Forbundet har flere gange bedt af
delingen tage disse drøftelser med 
den lokale SiD-afdeling, uden at 
dette er sket.
SiD har så rykket for en afgørelse i

sagen, og på mødet, forbundet hav
de med afdelingsformanden Verner 
Johnsen, havde forbundsforman
den givet Verner Johnsen besked 
på at underskrive overflytningerne 
af vore medlemmer til SiD, Nak
skov.
Forbundsformanden måtte sige, at 
når forbundet retter henvendelser 
til SiD vedrørende drøftelser om af
vigelser fra 30 km grænseaftalen, 
og forbundets afdeling i 3 måneder 
på trods af henvendelsen fra for
bundet, stort set ikke foretager sig 
noget i sagen, så er der desværre in
gen anden løsning, end at forbun
det må tage beslutning på afdelin
gens vegne.

Bent Meyer:
Vedrørende problemerne omkring 
distribution af vin var der ting, som 
Bent M. ikke var tilfreds med.
Mente, det var forkert at blande 
provision og ændringer i overens
komsten sammen med distribu
tion af vin.
Ansvaret for bortkomne varer fra 
en vogn var ikke medlemmernes 
ansvar.
Københavns mandlige afdeling 
mente, at der måtte en afklaring til 
på problemet med distribution af 
vin og havde tre krav - at få øget 
mandskabet på de vogne, der skal 
køre med vin. Hvis dette ikke kun
ne gennemføres, var kravet »i over
ensstemmelse med depotkonferen
cen« en ensartet fast løn, og på de 
depoter, hvorfra der skal distribu
eres vin, skulle der aftales et tillæg. 
Man kunne foreslå et tillæg af en 
vis størrelse, og efter en prøveperio
de se, hvad dette indebærer. Hvis 
forbundet kom til at acceptere pro
vision af salget, så måtte provisi
onen sættes i forhold til, hvad varen 
koster, f. eks. 10% af vinens pris el
ler en højere %.
Bent M. fandt den sidste udvikling i 
sagen uheldig. Det fremgik afen ar
tikel i dagbladet Børsen, at det nu 
skulle være depotindehaveren, der 
selv skulle distribuere vin. Herved 
fik medlemmerne en merbelast- 
ning ved tomme vinflasker retur 
uden at få provision for salget af vi
nen.
Derfor havde mandlig afdeling be
sluttet at sige, hvis depotindeha
verne på de berørte depoter - Lyng

by og Hørholm Carlsberg depoter - 
var så ivrige for at distribuere vin, 
så kan depotindehaverne også selv 
distribuere øl m.m.
Bent M. ville godt høre forbundets 
mening om denne fremgangsmåde. 
Var ikke i tvivl om, at der hurtigt 
kom forhandlinger i gang, hvis vore 
folk på de omtalte depoter satte sig 
ned.
Bent M. omtalte forhandlingen i 
Depotindehaverforeningen vedrø
rende, hvad § 17 i depotoverens
komsten omhandler. - Mente, at 
det forbehold, forbundet havde ta
get på mødet om, at forbundet ville 
tage stilling til at køre sagen videre 
som en fagretslig sag, skulle forret
ningsudvalget træffe beslutning 
om. Anbefalede, at beslutningen 
blev, at forbundet tog en fagretslig 
behandling af spørgsmålet.
Med henvisning til den tidligere 
omtalte sag fra Carlsberg Birkerød 
depot mente Bent M., at teksten i 
paragraf 17 i overenskomsten skul
le ændres, så man betalte for solgte 
varer og ikke de varer, der blev ud
leveret fra depotet. Dette ville bety
de, at der var overensstemmelse 
med det system, der var rigtigt, og 
som man altid har kørt efter for de
poterne i Københavns-området.
Bent M. havde i øvrigt afvist Anker 
S.’ tanker om, at dette spørgsmål 
skulle kobles sammen med kravene 
i forbindelse med vinen.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. ville godt have afkla
ret, om forbundet havde indvendin
ger, hvis en opnormering, grundet 
salgsstigning, fra 2 ansatte folk til 3 
ansatte folk på et depot, skete ved 
at depotet ansatte et langtidsledig! 
medlem.
Fandt, at det var godt, at forbundet 
havde udsendt cirkulærer om, at 
vin ikke skal distribueres, før der er 
aftaler for dette arbejde.
Ville godt vide, om det samme 
gjaldt for distribution af Faxe’s Bit
ter (Lurifax), som Faxe er begyndt 
at køre ud med.

Thomas Olsen:
Thomas O. havde langt hen ad ve
jen været enig med den tidligere 
formand i Vejle afdeling i hans op
fattelse af sagen fra Faxe depotet i 
Vejle.
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Den tidligere formand havde den 
opfattelse, at Anker S. benyttede 
formandsskiftet i Vejle afdeling til 
at få sagen afsluttet på en måde, 
som Anker S. kunne være tilfreds 
med.
Thomas O. ville bede den nye for
mand i Vejle afdeling arrangere et 
møde imellem den nye formand, 
den forhenværende formand og 
Thomas O. for at gennemgå, hvor
dan sagen er blevet behandlet, og 
om behandlingen har været rigtig. 
Opfattede ikke sagen som afsluttet 
og forventede, at der efter det om
talte møde ville blive rejst yderlige
re spørgsmål til sagen i forretnings
udvalget.

Bent Meyer:
Bent M. kune oplyse, at Vejle Faxe 
depot-sagen havde været omtalt i 
det landsdækkende depotudvalg.
Efter hvad den forhenværende for
mand i Vejle afdeling kunne oplyse, 
var timeforbruget for folkene på 
Faxe depotet så stort, at depotinde
haveren skulle betale mere, end 
han gør til folkene.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden bekræftede, 
at langtidsledige medlemmer kan 
ansættes på ledige jobs.

Erindrede om, hvad der tidligere 
var sagt i Faxe Vejle depotsagen på 
forretningsudvalgsmøder.
Det var forbundsformanden, der 
havde skrevet til den daværende af
delingsformand i Vejle og gjort op
mærksom på afdelingsformandens 
forpligtelser om, at hvis der var et 
andet lønberegningsgrundlag, 
skulle forbundet have besked. For
bundet havde bedt formanden ind
hente talmateriale i sagen, dels 
blandt medlemmerne og dels hos 
depotindehaveren. Den daværende 
formand havde aldrig ladet høre fra 
sig. Forbundet havde meddelt depo
tindehaveren, at såfremt over
enskomsten ikke blev overholdt, 
tog forbundet en arbejdsretlig sag 
på dette.
Forbundsformanden gjorde op
mærksom på, at Anker S. ikke har 
udnyttet sagen. Anker S. havde 
været utilfreds med sagens afslut
ning. Det var forbundsformanden, 
der havde sagt, at der er nu kom
met ny afdelingsformand, og for

bundet kan ikke pålægge den nye 
formand, at sagen tages op igen.
Forbundsformanden var forundret 
over det, Bent M. havde sagt om, at 
der i sagen var et spørgsmål om for
brugte arbejdstimer. Den argu
mentation havde den forhenværen
de formand for Vejle afdeling aldrig 
tilkendegivet overfor forbundet i 
sagen. Havde forbundet kendt den 
argumentation, kunne sagen have 
været grebet anderledes an.
Vedrørende distribution af Lurifax 
fra Faxe depoter, havde forbundet i 
et protokollat fået igennem, at der 
skal være særaftaler for, hvad der 
distribueres fra vognene. Såfremt 
Faxe depoter herefter ikke indgår 
aftaler om betaling af distribution 
af Lurifax, har forbundets medlem
mer ret til at nægte at distribuere 
Lurifax. Herefter afholdes der et 
møde den 19/11-84 for at konstate
re, om der er rejst sager, hvor depo
tindehavere har nægtet at betale 
for distribution af Lurifax.
Forbundsformanden så et problem i 
den fremgangsmåde, Bent M. hav
de omtalt i forbindelse med distri
bution af vin.
Forbundet har sagt, at vore med
lemmer ikke skal distribuere varer, 
vi ikke har aftaler for. Men det er 
ikke det samme som at sige, andre 
kan distribuere disse varer. Vi må 
sige, at det arbejde, vi opfatter som 
vort arbejde, vil vi ikke acceptere 
udført af andre, fordi vi ikke kan 
opnå enighed om betingelserne for 
at udføre arbejdet.
Forbundsformanden oplyste, at 
taktikken skulle være, at vore med
lemmer kører med de varer, som 
man normalt har kørt med, både 
fyldt og tomt returgods.
Hvis forbundet ikke har aftaler, 
kan depotindehaveren f. eks. godt 
sælge smør, men forbundets med
lemmer skal ikke have merarbejde 
på lager eller andre steder, fordi de
potindehaveren sælger varer, han 
ikke vil betale forbundets medlem
mer for at sælge.

Bent Meyer:
Bent M. omtalte, at Københavns 
mandlige afdeling havde været 
inde på, at man kunne nægte at 
tage returgods med ved salg af vin, 
men vinflasker indgik i det almin

delige Vi liter returgods, så dette 
kunne ikke gennemføres, uden 
man tog hver enkelt flaske op af 
kasserne, og det var svært.
Var enig i, at der ikke var noget i 
vejen for, at vi ville sælge alle slags 
varer fra vognene, hvis salget var 
overenskomstdækket med aftaler. 
Men erindrede om, at efter der er 
indført provision af salget, er der la
vet arbejdsmetoder, så man ikke 
arbejder 40 timer om ugen, med 
metodeforbedringer, der giver nog
le fordele. Dette er nu gået op for 
bryggerierne, så nu skal vore med
lemmer pålægges disse timer med 
produktivt arbejde, med efterføl
gende kraftige og hurtige nedslid
ninger.
Var enig i, at det var illusorisk at 
føre samtaler med Jens Peter Ras
mussen om sagen. Mente det var 
bryggerierne, man skulle tale med.

Lone Christensen:
Lone C. mente, at det nok kunne 
blive svært at skille returemballage 
ud i forbindelse med salg af vin, 
men at det principielt var forkert at 
lægge en strategi, hvor man sagde 
til depotindehavere, at hvis de kø
rer vin ud, så kan de også køre øl og 
vand ud.
Vi måtte fastholde princippet om, 
at vi ikke vil acceptere, at andre la
ver det arbejde, som er aftalt som 
vort arbejdsområde.

Holger Foss:
Holger F. mente, at det handlede 
om at lave en konflikt overfor depo
tindehavere, der udfører dette ar
bejde uden at skrive til dem, at vi 
gerne ville udføre dette arbejde.
Mente, at holdningerne omkring di
stribution af vin og Lurifax var ud
mærkede holdninger men fandt, at 
det var en kendsgerning, at Lurifax 
blev distribueret - og i stor stil - i Kø
benhavn. Det var selvfølgelig gros
sister, der kører med Lurifax, men i 
og med at forbundsformanden hav
de gjort opmærksom på, at det ar
bejde, der opstod på lagre ved distri
bution af disse varer, ikke var vort 
arbejde, måtte det pålægges kolle
ger, som medlemmer af Mineral
vandsarbejdernes fagforening i Kø
benhavn, som arbejder på Faxe- 
Storkøbenhavns lager, at lade være 
med at udlæsse Lurifax.
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Preben Mortensen:
Forbundsformanden oplyste, at 
problemerne med distribution fra 
Faxe ikke kun omhandlede Luri- 
fax. Faxe kører med nogle sorter, 
som forbundet ikke har aftaler for. 
Dette var drøftet med Faxe-ledel- 
sen.
På mødet den 19/11 kan det konsta
teres, om aftalerne er bragt i orden. 
Der, hvor aftalerne ikke er i orden, 
stopper vi distributionen af de 
Faxe-sorter, der ikke er lavet afta
ler for.
Forbundsformanden mente, at vi 
måtte være konsekvente og lægge 
den strategi, at vore medlemmer 
hverken modtager varer, læsser va
rer, kører varer ud, tager tomt re
turgods fra varer, der ikke ifølge 
overenskomstens paragraf 17 er 
varer, vi skal distribuere. Det var 
ikke nok, at betalingen var aftalt. 
Paragraf 17 skal også ændres.
Mente, at forbundet med denne 
strategi stod i en gunstig situation, 
fordi det var accepteret, at forbun
dets medlemmer ikke skal i arbejde 
med varesorter, der ikke er omfat
tet af paragraf 17 i overenskom
sten.
Mente ikke, situationen var gun
stig, hvis strategien var, at vore 
medlemmer blot nedlagde arbejdet.
Forbundsformanden havde i en 
samtale med Ebbe H. Kristiansen, 
De forenede Bryggerier, sagt, at or
ganisationerne måtte løse proble
met med ændringen af overens
komstens paragraf 17. Det er ikke 
nok at løse betalingsproblemet.

Bent Meyer:
Bent M. var i tvivl om, hvilken løs
ning der var bedst men vidste, at 
der bliver gjort noget i sagen. Hav
de hørt, man fra Hørsholm Carls
berg eller Tuborg depot havde la
det sive ud - her den 13/11 - at der 
foreligger et betalingstilbud, som 
forbundet skulle have i hænde i dag 
den 14/11.
Tilbudet skulle være, at man i en 
testperiode ville betale kr. 15,00, 
herefter vil man betale kr. 14,00 pr. 
12 stk.’s kasse for at få vinen tran
sporteret ud.
Bent M. havde hørt, at depotinde
havere mente, at dette var et favo
rabelt betalingstilbud.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden var ikke helt 
inde i sagen vedrørende distribu
tion af vin, da det var næstformand 
Anker Skjødt, der havde sagen.
Forbundsformanden havde i sam
taler med Anker S. forstået, at der 
lå nogle betalingstilbud, og at det 
nok ikke var der, problemet var. 
Problemet var, at forbundet har 
sagt: Der bliver ikke kørt vin ud, før 
Depotindehaverforeningen accep
terer at ændre paragraf 17 i over
enskomsten.

Bent Meyer:
Bent M. havde fået orientering af 
Anker S. om, at der fra Depotinde
haverforeningen lå et betalingstil
bud i forbindelse med distribution 
af vin, der gik på tre salgsenheder 
plus kr. 13,20 i testperioden. Kr. 
13,20 er det beløb, der gives i gene
tillæg ved skift af emballageformer. 
Depotindehaverforeningen er i til
budet gået ud over overenskom
sten, da vin er 12 stk.’s kasser, og 
ved 12 stk.’s kasser har man ikke 
krav på genetillægget.
Depotindehaverforeningen har se
nere ændret betalingstilbudet til: 
Tre salgsenheder plus et generelt 
tillæg på kr. 13,20 pr. dag for at 
køre vin ud.
Anker S. havde orienteret Bent M. 
om disse tilbud den 24. oktober - til
bud, der var sagt nej til.
Bent M. var i tvivl, om det var de af 
Anker S. omtalte betalingstilbud 
den 24. oktober eller de betalingstil
bud, Bent M. havde hørt om den 13/ 
11, forbundsformanden havde talt 
med Anker S. om.

Preben Mortensen:
- Beretning fortsat -
Forbundsformanden omtalte, at 
man på et organisationsmøde ved
rørende planlægning af ferie på 
Spritfabrikken i Grenå var blevet 
enige om, at sagen går tilbage til at 
blive ordnet lokalt.

Forbundet kan ikke i ferieplanlæg
ning acceptere, at arbejdsgivere 
dikterer eksempelvis ferier mellem 
jul og nytår.
Forbundets princip er, at ferieplan
lægning kan drøftes ud fra medlem
mernes interesser og ønsker.

På Aalborg Spritfabrikker var der 
rejst et krav i forbindelse med, at 
der er nedlagt 3 arbejdspladser. 
Man har meddelt virksomheden, at 
man ønsker at få en lønkompensa
tion. Det har virksomheden modsat 
sig. Forbundet har derfor skrevet 
til Spiritusfabrikantforeningen og 
anmodet om et organisationsmøde i 
sagen.
Forbundet har haft 3 sager i Kol
ding.
Ved en ny distributionsordning var 
der nedlagt en vogn, uden at der var 
betalt kompensation for nedlæggel
sen af vognen.
Det var tillidsrepræsentantens og 
medlemmernes opfattelse, at der 
var lovet en eller anden form for 
kompensation. Man har så givet til
bud om 2 øre til medhjælperne og 5 
øre til salgschaufførerne.
Tilbudet er afvist af forbundets 
medlemmer lokalt. Forbundet har 
herefter bestilt organisationsmøde 
i sagen.
På baggrund af Provinsprotokolla
tet i overenskomsten havde for
bundsformanden presset på, for at 
Kolding afdeling fik oprettet be
mandingsaftaler.
Forbundsformanden mente, at det 
var aftaler med et godt indhold. Der 
er sket ret store fornyelser af ma
skinparken. Aftalerne betyder be
sparelser af 3 personer. Der afske
diges ikke 3 personer, først når an
lægget er kørt ind, skal det konsta
teres, om den aftalte bemanding 
holder.
Der er opstået den vanskelige si
tuation, at medlemmerne nu, da 
der endelig er lavet aftalte beman
dinger, har sagt nej til bemandings
aftalerne.
Afdelingen har indbragt sagen for 
forbundet, og bryggeriet har ind
bragt sagen for Bryggeriforenin
gen.
Bryggeriforeningen vil godt tage 
organisationsmødet men har med
delt, at de er fritstillet i forhandlin
gen, når forbundets medlemmer 
har sagt nej til, hvad der er opnået i 
de lokale forhandlinger. Hermed er 
der intet tilbud at forhandle ud fra. 
Organisationsmødet måtte så finde 
ud af, hvad der kan opnås enighed 
om.
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Forbundsformanden kunne ikke 
vurdere, om utilfredshed med afta
len var årsag til situationen, eller 
om der lå noget andet bag, som 
trængte til at blive diskuteret igen
nem.
Forhandlingsresultatet var umid
delbart set fremragende, så situati
onen , set fra forbundets side, var en 
temmelig vanskelig situation.
Den sidste sag fra Kolding handler 
om, at man på et depot i området 
henter Jolly-Cola produkter på 
bryggeriet. Der er to personer be
skæftiget på depotet. Den ene er 
forbundets medlem. Den anden er 
depotindehaverens søn, som ikke er 
organiseret.
Afdelingsformanden opdager dette 
og nægter, at »sønnen« får læsset 
Jolly-Cola produkter på vognen.
Bryggeriet reagerer med vrede. 
Der holdes fællesmøde i sagen. For
bundet måtte erkende, at handlin
gen var overenskomststridig.
Kolding afdelings repræsentanter 
gav udtryk for, at forbundets hold
ning i sagen var skuffende. For
bundsformanden havde sagt til af
delingens repræsentanter, at situ
ationen var vanskelig, fordi depo
tindehaveren ikke havde afvist at 
indgå overenskomst. Så det var af
delingens ansvar, at de, der arbej
der på depotet, er medlemmer af af
delingen og dermed overenskomst
dækket.
Afdelingen måtte kræve, at søn
nen, hvis han kører varer ud, skal 
være medlem af afdelingen.
Hvis han ikke vil - så trækker for
bundet de organiserede medlem
mer væk fra depotet, fordi organise
rede arbejdere ikke arbejder sam
men med uorganiserede arbejdere. 
Herefter vil depotet hurtigt gå i stå.

Afdelingens repræsentanter havde 
ikke været sikre på, at forbundets 
medlemmer på depotet ville følge 
denne fremgangsmåde. Forbunds
formanden havde gjort opmærk
som på, at hvis forbundets medlem
mer ikke ville følge forbundets an
befaling til løsning af problemet, så 
laver man en forbundsfjendtlig 
handling, og så er der kun eksklusi
on fra forbundsmedlemsskabet til
bage.
Forbundets medlemmer arbejder 
ikke sammen med uorganiserede

arbejdere på de af forbundet over
enskomstdækkede områder.
Hvis situationen skulle opstå, at de
potet så kører med uorganiserede 
folk - ja så lukker forbundet for le
verancer til depotet.
Forbundsformanden havde efter 
samtalen med repræsentanterne 
en fornemmelse af, at man ville gri
be sagen anderledes an, idet man 
nu var klar over, at der kunne sæt
tes ind på en anden måde, end man 
havde gjort i første omgang.
Forbundet havde ikke hørt videre 
fra afdelingen i sagen og regnede 
med, at sagen var bragt i orden.
For Silkeborg afdeling havde for
bundet haft organisationsmøde i 
Bryggeriforeningen i den tidligere 
omtalte sag, hvor medlemmer, der 
kører varer fra Silkeborg til Køben
havn, var strandet på Odden på 
grund af arbejdsnedlæggelse på 
færgen.
Bryggeriet havde lokalt afvist at 
betale overtidsbetaling for den tid, 
medlemmerne brugte på Odden, 
hvor færgen lå stille.
Bryggeriets argumentation havde 
været, at man ikke ville betale for 
den tid, folk ligger og sover et eller 
andet sted.

Resultatet af organisationsfor
handlingen var, at bryggeriet be
talte for ventetiden ved Odden. 
Man ønskede dog, at dette ikke 
skulle have en præjudicerende 
virkning. Årsagen til dette forbe
hold var, at de folk, der var strandet 
på Odden, ikke havde ringet til 
bryggeriet og spurgt, om man ek
sempelvis skulle køre over Store
bælt. Dermed var man selvfor
skyldt i ventetiden, hvilket forbun
det protesterede imod.
Efter denne sag sker der det på et 
tidspunkt, at bryggeriet køber con
tainere. Containerne køres til Ebel
toft, hvorefter der sørges for, at con
tainerne når Sjælland. En privat 
vognmand kører så containerne fra 
Odden til København. Dermed lø
ste bryggeriet det problem. Tre 
chauffører blev hermed i overskud.
Forbundsformanden orienterede 
om, at der havde været spredte ar
bejdsnedlæggelser i Silkeborg i sa
gen. Der havde været drøftelser lo
kalt med arbejdsgiverne, hvor man 
var nået frem til, at 3 personer ikke

skal afskediges. Arbejdsgiveren 
fastholdt dog afskedigelsen af en 
person.
Der havde også været interne mø
der, hvorefter medlemmerne havde 
reageret mod den måde, tingene 
var foregået på fra bryggeriets side, 
hen over hovedet på afdelingen og 
medlemmerne.
Distributionen, hjemmearbejden
de, langturschaufførerne, smedene 
og håndværkerne nedlagde arbej
det i protest mod den måde, brygge
riet har kørt sagen på.
Man ville ikke genoptage arbejdet, 
før forbundet på et fællesmøde i 
Bryggeriforeningen i et protokollat 
havde fået mulighed for at proteste
re over sagens behandling.
Efter lokale medlemsmøder blev ar
bejdet genoptaget.
Forbundsformanden mente, at den 
'måde, forbundets medlemmer hav
de reageret i sagen på, måtte vise 
arbejdsgiverne, i Silkeborg, at man 
ikke blot kan meddele, at man laver 
tingene om fra den ene dag til den 
anden.
Der er nogle ting, der skal fungere, 
og hvis arbejdsgiverne ønsker, at 
der skal være et samarbejde, er det 
ikke kun på deres betingelser, men 
tillidsrepræsentanterne må inddra
ges i de beslutninger, der tages, 
hvilket Dansk Arbejdsgiverfor
ening - meget interessant - gav for
bundet ret i på fællesmødet i Bryg
geriforeningen.
For Københavns kvindelige afde
ling havde forbundet en sag vedrø
rende kompensation for grundlovs
dagen.
På skiftehold får man for grund
lovsdagen, hvis man arbejder på 
daghold, kun kompenseret for en 
halv dag, medens man får kompen
seret for en hel dag, hvis man arbej
der på aften- eller nathold. Hvis 
man har ferie i den uge, hvor 
grundlovsdagen falder, så kompen
serer De forenede Bryggerier gene
relt kun for en halv dag.
Med henvisning til paragraf 5 i 
overenskomsten, hvor der står, at 
helligdagsbetaling skal betales for 
den tid, man ellers skulle have væ
ret på arbejde, har forbundet rejst 
krav om, at hvis man er på ferie på 
grundlovsdagen, skal der gives 
kompensation ud fra hvilket hold, 
man skulle have arbejdet på.
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Forbundet kører sagen som en prin
cipsag, og forbundsformanden 
mente, at der ikke var noget for
gjort ved, at sagen endte ved den 
faglige voldgift.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. omtalte, at der i Spiri- 
tusfabrikantforeningens overens
komst står: »Holder selskabet luk
ket på hverdage mellem jul og nytår, 
skal selskabet bestemme, at arbej
derne holder ferie i disse dage i det 
omfang, arbejderne er berettiget til 
mere end 18 dages ferie« .Træffes en 
sådan beslutning ikke, skal der be
tales den normale løn for de dage, 
som fabrikken holder lukket. I hen
hold til denne overenskomst dikte
rede de, at fabrikken i Grenå skulle 
holde lukket mellem jul og nytår.
Poul Erik G. oplyste, at man lokalt 
ville fastholde, at kutyme på fabrik
ken var, at man ikke lukker og hol
der ferie mellem jul og nytår.
Der havde været enighed om at 
lave et rundspørge blandt medlem
merne om, hvordan ønskerne var 
om ferie mellem jul og nytår. Resul
tatet blev, at fabrikken holder åben 
mellem jul og nytår, så medlemmer, 
der ønsker at arbejde mellem jul og 
nytår, kan møde på arbejdet.
Vedrørende sagen i Aalborg, hvor 
der er bortrationaliseret 3 folk, og 
hvor man ikke vil give nogen mody
delse, var der efter Poul Erik G.’s 
mening ingen tvivl om, at Spiritus- 
fabrikantforeningen har fået den 
kendelse, der foreligger vedrørende 
Jyske Bryggerier, hvor der godt 
nok i bryggeriarbejdernes overens
komst står, at man skal forhandle, 
hvis der sker indførelse af ny tek
nik, men der står ingenting om, at 
man skal give penge for det. Det er 
denne kendelse, som Spiritusfabri- 
kantforeningen holder sig til.
Poul Erik G. oplyste, at indenfor 
Spiritusfabrikantforeningens over
enskomst betales kompensation for 
grundlovsdagen efter, hvilket hold 
man skulle have arbejdet på, hvis 
man havde ferie i den uge, hvor 
grundlovsdagen faldt.

Preben Mortensen:
- Beretningen fortsat - 
Forbundsformanden havde 30. ok
tober modtaget et brev fra Køben
havns mandlige afdeling vedrøren

de afspadseringsordningen i Kø
benhavn.
Vedlagt var et brev fra De forenede 
Bryggerier om, at man havde gjort 
afdelingen opmærksom på, at bryg
gerierne ikke kunne afslutte op
samling af overarbejde til senere af
spadsering i uge 13, fordi uge 13 
faldt skilt i en 14 dages lønningspe
riode. Dette bevirkede, at brygge
rierne ville udbetale opsamlede be
løb til afspadsering, der var mindre 
end til forbruget af beløbet til en hel 
afspadseringsdag, lig kr. 557,00.
Senere fremsender De forenede 
Bryggerier et forslag til ændring af 
overenskomsten sådan, at man i 
det tilfælde, hvor uge 13 ligger mel
lem to lønperioder, afslutter i uge 
12. Afdelingen udbeder sig herefter 
forbundets holdning til medfølgen
de brev af 27. september 1984.
Forbundet skrev til afdelingen:
»Da opsparing af overarbejde til se
nere afspadsering foretages af be
skæftigelsesmæssige grunde, er det 
naturligvis vigtigt, at opsparingen 
er så effektiv som muligt. Det frem
går af protokollatet i særaftalen for 
Carlsberg/Tuborg Bryggerierne 
under afspadseringssats, stk. b, at 
opsparingsbeløb, der er mindre end 
det beløb, der svarer til en hel af
spadseringsdag, udbetales. Det kan 
derfor ikke accepteres, at De forene
de Bryggerier af administrative 
grunde skal have lov til at begrænse 
perioden for opsparing afoverarbej- 
de«.

Administrative grunde var, at De 
forenede Bryggeriers dataanlæg 
ikke kunne klare beregningerne.
»Da afdelingen ikke har vedlagt an
dre breve end de to breve, De forene
de Bryggerier har tilskrevet afdelin
gen, må forbundet opfatte det såle
des, at afdelingen har accepteret 
ændringen for opsparingsperioden 
1983/84.1 så fald har afdelingen på 
baggrund af De forenede Brygge
riers begrundelse dispenseret fra af
talens bestemmelser. Det vil forbun
det ikke blpnde sig i, men at De for
enede Bryggerier så herefter ønsker 
at ændre aftalens bestemmelser, så 
ordningen kan blivge permanent, 
kan ikke accepteres«.
I en tidligere omtalt sag vedrørende 
Tankvognshallen på Tuborg, havde 
Københavns mandlige afdeling

bedt om forbundets vurdering af 
mulighederne og fremgangsmåden 
med henblik på at afvise Tuborg 
Bryggeriernes krav om opsigelse af 
kutymeaftalen i Tankvognshallen.
Forbundets vurdering til mandlig 
afdeling var:
»I henhold til den seneste faglige 
voldgift kan vi ikke afvise brygge
riets opsigelse af aftalen, og vi skulle 
derfor drøfte, hvad vi videre skal fo
retage os i sagen.
På forbundets forretningsudvalgs
møde den 3. oktober d.å. var vi enige 
om, at vi senere skulle drøfte disse 
ting, og undertegnede kan derfor 
ikke på nuværende tidspunkt give 
nogen vurdering af mulighederne, 
før sagen har været drøftet med de 
lokale repræsentanter og afdelingen 
i forbundet.
Når det skal drøftes med de lokale 
repræsentanter, er det, fordi der 
også står tilbage, som det blev med
delt inden den faglige voldgift, at 
aftalens omfang ikke er, så den er 
dækkende sådan, som bryggeriet 
åbenbart giver udtryk for, at det er 
alt rengøringsarbejde i området. 
Derfor gjorde man også opmærk
som på, at såfremt kendelsen gik os 
imod, måtte vi have præciseret hvil
ket omfang, aftalen har. Der er in
gen tvivl om, at selve kutymen for at 
kunne modregne en tankvogn i for
bindelse med rengøring af et led
ningssystem, vil bortfalde, såfremt 
de opsiger aftalen til den 1. maj. 
Det, vi så skal finde ud af, er, om vi 
kan acceptere det, uden at der sættes 
noget andet i stedet for.
Det er klart, at opmanden har sat os 
i en dum situation - at lave et nyt sy
stem, men at man godt kan opsige 
aftalen til udløb med overenskom
sten og ikke behøver at forny den, og 
den er dermed bare bortfaldet«.

Forbundet havde ikke hørt mere i 
sagen fra mandlig afdeling.
Forbundsformanden ville omtale 
nogle sager under eet, hvori der lig
ger et generelt samarbejde med 
SiD.
Forbundet var inviteret af SiD til at 
deltage i et møde vedrørende over
enskomstaftalerne på Wilian og 
Madsen. Forbundsformanden 
fandt det positivt, at SiD - både for 
depoter og nu her for Wilian og 
Madsen - fandt det vigtigt, at for-
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bundene koordinerer aftalernes 
indhold sådan, at det ikke af løn
mæssige og arbejdsmæssige forhold 
er muligt at flytte produktionen fra 
det ene sted til det andet. Erik Kiel- 
berg deltager som forbundets re
præsentant i mødet.

I Faxe-sagen fandt forbundsfor
manden SiD’s reaktion beklagelig. 
Som konstateret på sidste forret
ningsudvalgsmøde fik forbundet 
pludselig meddelelse om, at man vil 
lukke Faxe-Hedensted. Forbundet 
fik senere en analyse, som var ud
arbejdet af Faxe-koncernledelsen, 
som fortalte noget om de proble
mer, som man har indenfor Faxe- 
koncernen. Forbundet var til møde 
i Hedensted og til møde med Faxe- 
koncernledelsen, og det fremgik 
klart, at det var ikke til at ændre 
deres beslutning.
LO’s økonomiske afdeling - analy
seafdelingen - har set på beregnin
gerne og siger, at de beregninger, 
man er nået frem til, er rigtige nok, 
men at der godt kunne opstå nogle 
andre alternative forslag, som ikke 
betød lukning af Faxe-Hedensted.
Forbundsformanden meddelte, at 
det for forbundet var underligt, at 
virksomheden ved at lukke Faxe- 
Hedensted konstaterede, at der på 
baggrund af lukningen ville være 
salgstilbagegang. Det er ikke nor
malt for en virksomhed at skulle be
regne sig en salgstilbagegang. I ste
det for at satse på, hvad der var mu
ligt - nemlig den potentielle salgs
fremgang, som ligger i Vestdan- 
mark - lukker man en virksomhed i 
Jylland, og dermed må man også 
forvente, at det yderligere vil berø
re Faxe’s salgsmuligheder. Man 
flytter produktionen fra Hedensted 
dels til Viborg for nogle af de pro
dukter, man tidligere har kørt af 
Viborgs på Hedensted, men det me
ste flyttes til Faxe i Fakse. Betin
gelserne herfor er, at man ombyg
ger en kolonne til en 60.000 kolon
ne, og at man yderligere reducerer 
bemandingen på selve Faxe Bryg
geri. Bemandinger, der i forvejen er 
meget lave, både i forhold til He
densted, i forhold til Odin Viborg og 
i forhold til Nykøbing Falster Bryg
hus. Dette er med i beregningerne, 
samtidig med at der skal investeres 
i transport af trailere o.s.v., sådan 
at der med overførsel fra Fakse til

Jylland af produkterne skal inve
steres, fordi de mængder øl, man 
tidligere har kunnet levere i Jyl
land, nu skal komme fra Sjælland. 
Man har beregnet, at der i løbet af 
nogle år vil være økonomisk ge
vinst ved omlægningen.

Forbundet fandt, at man måtte 
kunne opstille nogle andre forslag 
til, hvordan Faxe-koncernen kunne 
køre videre med Hedensted som 
produktionssted. Forbundet måtte 
indkalde tillidsmandsgrupperne på 
virksomheden for at drøfte et fælles 
forslag. Betingelserne for, at disse 
ting kan gennemføres, er, at man 
bygger en ny, større kolonne i Fak
se, og at man i Fakse accepterer en 
væsentlig reduktion af pladserne 
på kolonnen. Derfor skrev forbun
det til SiD og gjorde opmærksom på, 
at Faxe begynder at spille os ud 
mod hinanden, idet den virksom
hed, der laver den billigste beman
dingsaftale, får produktionen. Der
for vil forbundet gerne efterkomme 
tillidsmandskollegiets ønske om at 
lave en konference, hvor vi i fælles
skab kunne opstille planer til, hvor
dan produktionen kunne fodeles.
Forbundet fik et brev fra SiD, hvori 
de gjorde opmærksom på, at de ger
ne ville holde et møde om de uove
rensstemmelser, der var. Forbun
det skrev tilbage, at der ikke var 
uoverensstemmelser, men at vi øn
skede, at man i fællesskab formule
rer nogle krav til Faxe i forbindelse 
med fremtidig produktion og be
skæftigelse.
SiD meddelte tilbage, at man godt 
var klar over, at der ikke var uover
ensstemmelser mellem forbunde
ne, men at der var uoverensstem
melser mellem tillidsrepræsentan
terne og Faxe-ledelsen. SiD fandt 
for øvrigt ikke tidspunktet egnet til 
at holde en konference, før man 
havde haft nogle andre drøftelser, 
men man var villig til at tage et 
møde om det.
I en telefonsamtale med SiD v/Palle 
Nielsen, der har sagen for SiD, hav
de forbundet gjort opmærksom på, 
at sagen hastede, fordi Faxe påbe
gyndte ændringer og investeringer 
i december, samt at forbundet hav
de pladser på Roskilde Højskole til 
en fælles konference for tillids
mandskollegiet.
Palle Nielsen fastholdt, at der først

kunne afholdes drøftelser i 1985. 
Han mente, at Hedensted var luk
ket, og at der intet kunne gøres ved 
denne lukning.
Forbundet kunne kun udtrykke 
skuffelse overfor SiD v/Palle Niel
sen og gøre opmærksom på, at man
ge mennesker mister deres arbejde, 
samt at de to forbund i fællesskab 
burde have prøvet at komme med 
alternative forslag til Faxe’s beslut
ning om at lukke Faxe i Hedensted.
Forbundet havde så tilbudt de afde
linger, forbundet har, der er berørt 
af Faxe-koncernen, herunder Faxe- 
Storkøbenhavn, at hvis de 4 afde
linger ønskede et møde, blev mødet 
afholdt, men at det med SiD’s hold
ning ikke var muligt at gennemføre 
en konference og opstille et fælles 
alternativt forslag til Faxe-koncer- 
nens ledelses beslutninger om at 
lukke Faxe, Hedensted.
Hvis SiD føler, at de - ved at få pro
duktionen flyttet til Fakse - kom
mer udenom de problemer, de har, 
idet de ofte - mere end een gang om 
året - har måttet indføre arbejdsfor
deling på Faxe Bryggeri, fordi der 
ikke har været produktion nok, og 
hvis det er dette, der ligger til grund 
for SiD’s holdning, kunne man stille 
spørgsmålstegn ved, om et reelt 
samarbejde med SiD om disse ting, 
er til gavn for medlemmerne, eller 
om det kun er et spørgsmål om hvor 
mange medlemmer, SiD vil have.
Med hensyn til La Cabana var for
bundet i den situation, at vi havde 
forstået på SiD, at vi fremsendte 2. 
strejkevarsel, uanset om det var ar
bejdsretsligt lovligt eller ej, fordi vi 
fandt, at varslet skulle have en 
præventiv virkning. Forbundet fik 
så et brev, hvor man fra SiD gjorde 
opmærksom på, at man ikke ønske
de at fremsende 2. strejkevarsel 
som omtalt på et tidligere forret
ningsudvalgsmøde.
Forbundet har de steder, hvor vi 
har gjort vore synspunkter gælden
de, gjort opmærksom på, at vi fin
der, at det var forkert ikke at frem
sende 2. strejkevarsel overfor Obs! i 
Herning. Ellers må man opfatte, at 
vi er passive, og at vi ikke har nogen 
aktionsmuligheder. Vi bør netop 
overfor de øvrige handlende i områ
det gøre opmærksom på, at vi ikke 
vil affinde os med, at La Cabana 
kan købe øl der.
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Gennem drøftelser i LO blev der ta
get fat på sagen. SiD fandt, at de 
måtte tage skridt til, at konflikten 
om La Cabana kunne afsluttes.
Der blev så afholdt et fællesmøde 
med SiD og forbundets deltagelse 
for at tage højde for, at en iværk
sætter af blokaden gjaldt samtidig 
for SiD’s og forbundets medlem
mer.
Forbundsformanden fandt, at der 
på fællesmødet den 12. november 
skete noget historisk og læste der
for fællesmødeprotokollatet op:
»Ved et fællesmøde dags dato i Ar
bejdsgiverforeningen under med
virken af repræsentanter for neden
stående organisationer behandle
des Dansk Arbejdsgiverforenings 
protest mod Dansk Bryggeri-, 
Brænderi- og Mineralvandsarbej
der Forbunds fremsendte 2. sympa
tistrejke- og blokadevarsel fra med
lemmer af forbundet, beskæftiget 
hos henholdsvis medlemmer af For
eningen af Depotindehavere i Dan
mark og Bryggeriforeningen og de 
under dem hørende depoter om leve
rancer til Obs! Lavprisvarehus i 
Herning. Sympatistrejke og bloka
devarsel var afgivet med det formål 
at støtte den af Hotel- og Restaura
tionspersonalets Samvirke iværk
satte hovedkkonflikt overfor restau
ratør K.E. Nielsen, Restaurant La 
Cabana.
Sagen forhandledes. Fra arbejdsgi
verside gjordes det gældende, at 
sympatistrejke- og blokadevarsel var 
ulovligt, allerede fordi der ikke fore
ligger nogen hovedkonflikt på vare
huset Obs!, og fordi der ikke er et ri
meligt forhold mellem mål og mid
del af varslets effekt.
Fra arbejderside fastholdt man 2. 
sympatistrejke- og blokadevarsel, 
idet man ikke fandt, at varslet var 
ulovligt. Endvidere gjorde man 
gældende, at varslet ville træde i 
kraft som angivet den 15. november 
1984.

Fra arbejdsgiverside tilkendegav 
man, at sagen ville blive indbragt 
for Arbejdsretten, og at man endvi
dere ville gøre organisationsansvar 
gældende, såfremt forbundet ikke 
undlod at iværksætte den bebudede 
sympatiaktion, indtil der foreligger 
en retsafgørelse af spørgsmålet«.
Forbundet og SiD havde under
skrevet protokollatet og meddelte,

at blokadevarslet iværksættes den 
15. november 1984.
Forbundsformanden havde følt, at 
det var en stærk handling, forbun
det kunne være stolt af - sammen 
med SiD. Uanset om blokaden var 
lovlig eller ikke lovlig, så betalte 
forbundene blokadens omkostnin
ger. Virkningen af blokaden var det 
vigtigste, nemlig at handlende, der 
sælger øl til La Cabana, kan regne 
med, at de ikke får leveret øl.
Forbundene troede på, at tingene 
nu kørte og blev iværksat. Men 
»netop nu« har SiD meddelt, at blo
kaden ikke er iværksat, fordi SiD 
har en fornemmelse af, at Arbejds
retten vil kende den overens
komststridig.
Forbundet meddeler herefter afde
lingsformanden i Silkeborg, at for
bundet naturligvis også er nødt til 
at stoppe blokaden, fordi vi kan 
ikke have, at vore medlemmer på 
Tuborg-depotet ikke leverer, me
dens SiD’s medlemmer på Carls- 
berg-depotet kører ned og afleve
rer øl til Obs! Virkningen af fælles
mødeprotokollatet er nu fuldstæn
dig ligegyldigt.
Forbundsformanden mente, at den
ne sag og La Cabana-sagen er skuf
fende, fordi det er småpenge, for
bundet skal betale, men det er en 
stor gevinst for arbejderbevægel
sen, hvis det kunne lykkes at stop
pe Obs!
Men nu ved Dansk Arbejdsgiverfor
ening, nu ved Kaj E. Nielsen, at reg
lerne beskytter ham - at der kun er 
hovedblokade mod selve La Caba
na, og det betyder også, at de hand
lende ikke behøver at føle sig truet 
på, at de ikke længere får leveran
cer ved salg til La Cabana.
Hvis man retter sig efter Arbejds
rettens kendelse, så er det givet, at 
vi er på vej mod et nederlag om
kring La Cabana i Herning. For
bundsformanden synes virkelig, at 
det er skuffende, at SiD den ene dag 
underskriver et protokollat, for den 
næste dag at trække det væk. Det 
var ikke afgørende, hvad Arbejds
retten havde sagt, blot vi havde fået 
blokaden i gang.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. var som forbundsfor
manden rystet over SiD’s holdning i 
La Cabana-sagen.

SiD havde problemet i sagen tæt på. 
På et møde i Holstebro havde for
skellige SiD-afdelinger i Vestjyl
land givet udtryk for, at La Caba- 
na-konflikten havde betydet røre 
blandt medlemmerne med overflyt
ninger til andre forbund - De kriste
lige Fagforeninger.
Spurgte, om der var mulighed for 
en henvendelse til Depotindehaver
foreningen, så de kunne pålægge 
depotindehaveren på Tuborg depo
tet i Herning at lægge salgstal 
frem, så forbundets medlemmer 
kunne dokumentere et mindre 
salg, grundet stop af leverancer til 
La Cabana, så de, som vedtaget i 
forretningsudvalget, kunne få 
dækket en eventuel mistet provisi
on på grund af blokaden mod La Ca
bana.
Fandt, at der i den af forbundsfor
manden omtalte kontakt, der hav
de været med SiD i Faxe-Heden- 
sted-sagen, fra SiD’s side var man
ge misforståelser. Derfor foreslog 
Poul Erik G., at der til mødet i SiD 
vedrørende aftaler på Wilian og 
Madsen udover Erik Kielberg del
tog yderligere en repræsentant fra 
forbundet.

Preben Mortensen: 
Forbundsformanden ønskede ordet 
for at få provisionsspørgsmålet på 
Tuborg depotet afklaret.
Havde ikke indtryk af, at forbun
dets medlemmer på Tuborg depotet 
i Herning var interesserede i sagen 
længere.
Forbundet havde måttet sende do
kumenteret manglende leverancer 
til La Cabana retur og meddelt 
medlemmerne på depotet, at for
bundet dækker nedgang i provisi
onen, men at dette måtte være med 
baggrund i salgstilbagegang for Tu
borg depotet i Herning. Når La Ca
bana køber andre steder i byen, så 
har depotet jo ikke haft salgstilba
gegang. Det er afdelingens opfattel
se, at medlemmerne på depotet 
godt kan få tallene, men at de ikke 
er interesserede i at fremlægge dem 
nu. Forbundsformanden beklager 
dette, fordi der i starten var det ind
tryk, at medlemmerne ikke troede, 
at forbundet ville betale. Derfor har 
forbundet hele tiden rykket Silke
borg afdeling for svar.
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Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. oplyste, at en repræ
sentant fra Silkeborg afdeling, der 
har sagen, på et kredsrepræsen
tantskabsmøde havde sagt, at man 
har rykket for salgstal for at få et 
sammenligningsgrundlag for sal
get. Det er depotindehaveren, der 
nægter at udlevere salgstal.
Der var 5 repræsentanter fra Silke
borg afdeling til stede på kredsre
præsentantskabsmødet, da sagen 
blev omtalt. Ingen tilbageviste om
talen af sagen.

Barbara Kryger:
Barbara K. forstod ikke forbunds
formandens omtale vedrørende af
spadseringsordningen og henven
delsen fra De forenede Bryggerier 
til mandlig åfdeling. Kvindelig af
deling havde ikke fået en sådan 
henvendelse, og det punkt i særaf
talerne handlede om begge afdelin
ger.
Var enig med forbundsformanden i, 
at vi ikke kan acceptere at begræn
se afspadseringsperioden, hverken 
i denne sag eller fremover og syntes 
ikke, det var rimeligt at imødekom
me bryggerierne ud fra, at de har 
administrative problemer.
Hvis det er en sag, som berører 
kvindelig afdeling, havde det været 
rimeligt, at afdelingen havde været 
orienteret og med i diskussionerne 
om sagen.
Med hensyn til La Cabana og SiD’s 
rolle var det enormt skuffende, at 
SiD ikke ville gå ind og sætte trumf 
på, og spørgsmålet er, om det ville 
være muligt gennem LO at få snak
ket sagen igennem med SiD. Enten 
det eller at tage et frontalt sam
menstød med SiD på dette punkt.
Forbundet havde brugt så mange 
kræfter og så mange penge i forbin
delse med La Cabana, at man ikke 
kan sidde overhørig, at SiD spilder 
disse muligheder, man kunne have 
for at sætte trumf på sagen. Mente 
ikke, at forbundet skal betragte sa
gen omkring 2. strejkevarsel som 
afsluttet, men at der skal tages end
nu et initiativ, enten direkte over
for SiD eller via LO.
Vedrørende kompensation til depo
tet i Herning for manglende salg, 
mente Barbara K., at hvis det ikke 
er muligt at få salgstallene frem fra 
depotet, så måtte det være muligt 
at dokumentere overfor forbundet

gennem lønsedlerne, hvis der er en 
indtægtstilbagegang for depotfol
kene.

Thomas Olsen:
Thomas O. var ikke mere rystet 
over SiD’s holdning i La Cabana- 
konflikten men var rasende. Tiden 
måtte nu være inde til, at forbundet 
gør den øvrige fagbevægelse op
mærksom på, hvor uanstændige 
SiD optræder i sagen.
Der måtte strammes alvorligt op 
omkring denne sag og SiD’s opfør
sel.

Holger Foss:
Holger F. omtalte det brev, Køben
havns mandlige afdeling havde 
sendt til forbundet i afspadserings
sagen.. Havde den opfattelse ved 
læsning af De forenede Bryggeriers 
brev, at de stiler efter en dispensa
tion fra overenskomsten og ikke en 
ændring i overenskomsten.
For ikke at afdelingen skulle få pro
cedureproblemer med forbundet, 
var sagen sendt til forbundets vur
dering. Forbundets vurdering af sa
gen var i overensstemmelse med af
delingens indstilling i sagen.
Afdelingen havde derfor skrevet til 
De forenede Bryggerier: »At man 
var indforstået med dispensationen, 
men at afdelingen ikke kan ændre 
overenskomsten«.
Mandlig afdeling havde ikke haft 
betænkeligheder ved at give di
spensation, da forespørgsel blandt 
afdelingens tillidsfolk havde be
kræftet, at dispensationen betød 
meget lidt.
Holger F. var tilfreds med, at der 
kunne finde en drøftelse sted mel
lem afdelingens lokale repræsen
tanter og forbundet vedrørende 
Tankvognshallen Tuborg.
Vedrørende forbundets deltagelse i 
mødet med SiD om aftalerne på Wi
lian og Madsen havde Holger F. 
hørt fra en kammerat i SiD, der sid
der i området, at forbundet har del
taget flere gange på disse møder, 
ved Steen Nielsen, og optrådt sva
gere end SiD.
Holger F. var derfor tilfreds med, at 
Poul Erik G. havde taget spørgsmå
let op om, at han føler, det ville være 
rimeligt, om forbundet sendte to re
præsentanter til mødet.

Holger F. kom ind på forbundsfor
mandens omtale af Faxe-Heden- 
sted og La Cabana-sagerne.
Fandt, at det for SiD åbenbart var 
bekvemt at få hele produktionen 
samlet på Faxe i Fakse. Dette var 
uhyggeligt.
Når man tog SiD’s holdning i La Ca- 
bana-sagen med, mente Holger F., 
at man kunne spørge, hvorvidt det 
bærer fremad at have et ellers for
nuftigt begrundet samarbejde med 
en anden organisation.
Forbundet har i mange år været 
SiD behjælpelig med at skabe hæ
derlige overenskomster på de depo
ter, hvor SiD har overenskomster. 
SiD har også følt sig inspireret af, at 
forbundets overenskomster på 
bryggeriområdet er bedre end SiD’s 
overenskomster.
Det kunne forekomme, som om 
samarbejdet har været til næsten 
ensidig fordel for SiD.
Holger F. plæderer ikke for at af
bryde samarbejdet med SiD. Det 
ville altid være en betænkelig sag at 
bryde et samarbejde med en anden 
organisation, men som Holger F. 
havde forstået på forbundsforman
den, kunne det være, at forbundet 
skulle skærpe holdningen i samar
bejdet med SiD. Havde forstået, at 
dette var ved at ske fra forbundets 
side.
Holger F. var forarget og rasende 
men var færdig med at være rystet 
over, hvad SiD og i øvrigt toppen af 
dansk fagbevægelse foretager sig, 
fordi der er en lige slatten linie i det, 
der foregår. En linie, som ikke er i 
overensstemmelse med vort for
bunds holdninger.
Holger F. var enig med Barbara K. 
i, at forbundet ikke bare kan lade 
det være, at SiD er sprunget fra 
igen vedrørende La Cabana men 
fandt det ikke acceptabelt, at vejen 
var gennem LO, fordi forbundet 
ikke er medlem af LO.
Ønskede ikke, at forbundets for
hold til LO blev så tæt, at man ikke 
kan se, om forbundet er LO-med- 
lem eller ej.
Der var ingen grund til at tro, at LO 
- hvis de overhovedet ønskede det - 
kunne ændre ved SiD’s holdninger. 
Holger F. troede ikke, at SiD over
hovedet ville flytte sig i indstillin
gen til La Cabana, men med den ud-
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vikling, der var sket siden det for
retningsudvalgsmøde, hvor der lød 
røster om, at vi skulle skrue blusset 
ned for kritik af andre forbund, 
mente Holger F., at der nu var 
grund til, at forbundet var grov i 
kritikken af SiD’s holdninger i La 
Cabana-sagen.

Bent Meyer:
Bent M. mente ikke, der mere er 
grund til at være skuffede over nog
le ting - herunder udviklingen om
kring La Cabana. Troede på, at LO 
er med i arbejdet for at få stækket 
vingerne på SiD. Kunne fristes til 
at tro, at SiD har haft intentioner 
om at lave blokaden mod Obs! i Her
ning, men at SiD andre steder fra 
har fået besked på, at dette går 
ikke. Der er nogle, der ønsker, at La 
Cabana skal dø i glemslen. En kri
tik mod SiD kunne befordre en vi
den om, at SiD ikke er alene med 
deres holdninger i La Cabana-sa
gen.
Vedrørende salgstal fra Tuborg de
potet i Herning kunne Københavns 
mandlige afdeling fremskaffe salgs
tallene for 1982 og 1983.
Salgstallene for 1984 måtte så kun
ne fremskaffes.
Bent M. advarede mod lette løsnin
ger i denne sag. Var sikker på, at 
hvis forbundet bad medlemmerne 
på Tuborg depotet i Herning om at 
få deres lønsedler, så ville forbun
det få noget andet at vide. Forbun
det ville ikke få lønsedlerne, fordi 
medlemmerne er nok sammenspist 
med depotindehaveren, således at 
de vil holde lønsedlerne tilbage.
I sagen vedrørende dispensation fra 
overenskomsten i forbindelse med 
opsamling af overarbejde til afspad
sering på De forenede Bryggerier, 
hvor Københavns mandlige afde
ling i et brev til forbundet havde 
bedt om forbundets holdning til di
spensationen fra overenskomsten, 
oplyste Bent M., at mandlig afde
ling ikke har villet give De forenede 
Bryggerier dispensationen med 
baggrund i administrative forhold.

Mandlig afdeling havde talt med 
bryggeriet om kontingentfradrag 
over løntrækket. Afdelingen ønske
de at få bryggeriet til at akkumule
re tallene, så afdelingen hele tiden 
havde check på, hvor meget kontin
gent det enkelte medlem havde be

talt af hensyn til kontingentop
krævningen ved årets slutning.
Kontingenttræk over lønnen er en 
serviceydelse fra De forenede Bryg
geriers side. Det er ikke en ydelse, 
afdelingen har krav på skal ske.
De forenede Bryggerier ville gøre 
meget for at efterkomme afdelin
gens ønske om at akkumulere talle
ne for kontingenttrækkene. De 
havde så bedt afdelingen være imø
dekommende og dispensere fra reg
len om opsamling til afspadsering 
af overarbejde.
Bryggeriet ville imødekomme afde
lingens ønske om akkumulerede tal 
for kontingenttræk, hvilket afde
lingen syntes var godt, fordi afde
lingen havde viden om, at der ikke 
var noget alvorligt i at opfylde bryg
geriets ønsker om dispensationen 
fra overenskomsten.
Bent M. slog hermed fast, at det var 
ikke på grund af administrative 
omkostninger, afdelingen gav den
ne dispensation.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden ønskede sa
gen vedrørende dispensationen om 
afspadsering af overarbejde sat på 
plads.
Det var åbenbart, at der var for
skellige opfattelser af indholdet i De 
forenede Bryggeriers brev i sagen.
I det første brev af 28. marts skriver 
De forenede Bryggerier, v/Bent 
Jensen, til afdelingen, at det er på 
grund af deres datasystemer, at de 
ikke kan følge overenskomsten, 
hvorfor de bekræfter, at afslutnin
gen finder sted i uge 12 og ikke i uge 
13, som overenskomsten siger ved
rørende afspadsering af overarbej
de. Forbundsformanden konklude
rede, at bryggeriets begrundelse 
overfor afdelingen var administra
tive årsager, og afdelingen accepte
rer, at dette kan være grundlaget 
for ikke at bruge uge 13 til opspa
ring til afspadsering af overarbejde. 
Forbundets reaktion skal ses på 
baggrund af De forenede Brygge
riers næste brev i sagen fra den 27/9 
v/Severin. Der står:
»Under hensyntagen til lønnings
kontorets arbejde med indførelse af 
nyt lønafregningssystem skal vi 
derfor foreslå, at man indtil videre 
ændrer formuleringen i særaftalens 
bestemmelser«.

Severin tilføjer stk. B - dispensati
onen, når uge 13 ligger mellem to 
14-dags lønninger.
De forenede Bryggeriers reelle for
slag er, at man ændrer teksten i 
overenskomsten. En ændring, det 
kan være svært at få ud af overens
komsten igen.
Derfor har forbundet sagt: Vi vil 
ikke acceptere en ændring af tek
sten i overenskomsten.
Forbundet blander sig ikke i, at af
delingen vil dispensere fra overens
komsten ud fra bryggeriets forkla
ringer.

Holger Foss:
Afdelingens forståelse af De forene
de Bryggeriers brev hang sammen 
med, at der stod »indtil videre«.
Var helt enig i, at der skal ikke la
ves om på overenskomsten.
Afdelingen havde tolket det som, at 
De forenede Bryggerier ikke havde 
til hensigt at ændre overenskom
sten, men at det var en dispensa
tion, der blev givet.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. ønskede at begrunde 
ønsket om, at forbundet sendte to 
repræsentanter vedrørende for
handlingerne om Wilian og Madsen 
til mødet i SiD.
Wilian og Madsen er en virksom
hed, som griber ind i mange af for
bundets afdelinger. Det er et vigtigt 
område. Eksempelvis er der flyttet 
vel ca. 50 mio. flasker fra Silkeborg 
til Wilian og Madsen. Troede også, 
at sodavandsproduktionen fra Kø
benhavn var flyttet til Wilian og 
Madsen.
Baggrunden kunne være, at pro
duktionen var billigere på Wilian 
og Madsen end der, hvor forbundet 
har aftaler.
Hvis forbundet forklarer SiD, hvor 
vigtigt spørgsmålet er for forbun
det, kunne SiD kun være interesse
ret i, at den store interesse, forbun
det udviser overfor Wilian og Mad
sen, er så stor som muligt.
Holger F. havde omtalt en god ven i 
SiD, der havde udtalt, at forbundet 
havde gjort for lidt på dette område. 
Poul Erik G. mente, at dette måtte 
der rodes bod på ved, at forbundet 
sendte to repræsentanter til mødet i 
SiD.
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Erik Kielberg:
Erik K. oplyste, at mødet i SiD ved
rørende Wilian og Madsen drejer 
sig om opstilling af krav til overens
komsten. Det er ikke en forhand
ling af overenskomstkrav.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden vidste ikke, 
hvori forklaringen til SiD skulle lig
ge om at sende to repræsentanter 
til mødet i SiD.
Andre forbund samt SiD selv plejer 
at deltage med een repræsentant i 
dette møde. Skulle forklaringen til 
SiD være, at fordi vi stiller med to 
repræsentanter, så blev tingene 
bedre. Er det andet end et udtryk 
for, at den repræsentant, forbundet 
sender, mener vi ikke er god nok.
Erik Kielberg var forbundets re
præsentant på det forrige møde i 
SiD i dette spørgsmål. Det er natur
ligt at fortsætte denne linie, hvilket 
forbundsformanden syntes, forbun
det burde gøre.

Holger Foss:
Holger F. syntes, at sagen vedrø
rende forbundets repræsentation 
på mødet i SiD var behandlet meget 
skånsomt af Poul Erik G. og Holger 
F. ved forsøget på at få 2 repræsen
tanter med på mødet i SiD. Hvis for
bundsformanden fastholdt, at det 
ikke kunne lade sig gøre, følte Hol
ger F. sig nødsaget til at anbefale, 
at en anden end Erik Kielberg del
tager i mødet i SiD.
Holger F. syntes, det kunne have 
været undgået, at Holger F. blev 
sat i en sådan situation.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt ikke, 
det var et spørgsmål om at sætte no
gen i en sådan situation. Der er ved
taget en arbejdsfordeling i forbun
det. Hovedbestyrelsen har fået fo
relagt, hvordan arbejdet skal køre. 
I respekt for hinanden måtte det 
være klart, at denne uddelegering 
af arbejdet diskuterer vi ikke.
Forbundsformanden udtrykte tillid 
til, at den repræsentant, forbundet 
sender til mødet i SiD, udmærket 
kan føje de ting til, som skulle kun
ne koordinere overenskomsten fra 
forbundets område over til Wilian 
og Madsen.

Preben Mortensen:
- Beretningen fortsat - 
forbundsformanden omtalte, at i og 
med at Lolland-Falster Bryghus 
var opkøbt af Faxe-koncernen, var 
man udtrådt af Bryggeriforeningen 
den 1. oktober 1984. Man troede så, 
at man ikke var forpligtet af over
enskomsten.
Forbundet måtte sige, at overens
komsten gælder til 1. maj 1985, 
uanset om man er medlem af Bryg
geriforeningen eller ej, men vi vil 
gerne drøfte en ny overenskomst 
med et indhold, der svarede til, 
hvad der var på de øvrige Faxe- 
bryggerier.
Forbundet har så meddelt, at man 
lokalt kan forhandle og i øvrigt tage 
højde for overenskomsten 1985-87. 
Da lokal enighed ikke kunne opnås, 
er det meddelt Faxe, at forbundet 
har overtaget forhandlingen.
Forbundsformanden mente, at for
bundet måtte sige, at overenskom
sten gælder til 1. maj 1985, og så må 
man forhandle en overenskomst for 
Lolland-Falster Bryghus på lige fod 
med, hvad alle andre må gøre.
Forbundet havde haft to sager til 
vurdering med LO’s juridiske afde
ling.
I sagen om en ny ølkam på Carls
berg, hvor der har været fællesmø
de vedrørende en systematisk ar
bejdsnedlæggelse, anerkendte for
bundet på fællesmødet, at det var 
overenskomststridigt. Men da 
Bryggeriforeningen og De forenede 
Byggerier fastholdt, uanset arbej
dets normalisering, at ville indkla
ge sagen for Arbejdsretten med 
krav om bod, protesterede forbun
det, fordi først fjerde gang, der er 
arbejdsnedlæggelser efter 10 dages 
forløb, holder man fællesmøde. I en 
aktion, der er systematisk, skal det 
ske, når det samme grundlag for en 
konflikt har fundet sted to gange. 
Derfor kan forbundet ikke accepte
re, at der automatisk blot bliver bod 
i denne sag, idet reglerne ikke er 
overholdt fra Dansk Arbejdsgiver
forenings side. Forbundet må i hen
hold til arbejdsretslovens § 12, stk. 
3 ganske vist erkende, at sagen er 
systematisk, men organisationerne 
har ikke haft mulighed for at nor
malisere arbejdet.
Forbundet har drøftet det med 
mandlig afdeling, som jo på bag

grund af holdningen til Arbejdsret
ten helst ikke ønskede at møde 
frem, og derfor overtog forbundet 
sagen. Forbundet har drøftet sagen 
med LO’s jurist, som er enig i sags
fremstillingen samt finder, at for
bundet bør køre sagen i Arbejdsret
ten. Det bliver LO’s jurist, Niels 
Daugaard, der kører sagen for for
bundet. Sagen behandles ved et for
beredende retsmøde den 3. januar 
1985.
Den anden sag er den af Bent M. 
tidligere omtalte Birkerød-sag. Der 
har været lange diskussioner og 
drøftelser om, hvordan forbundet 
egentlig skulle behandle denne sag. 
Forbundsformanden havde fra 
starten haft den opfattelse, at den 
ikke så meget skulle behandles fag
retsligt, som den skulle behandles 
civilretsligt. Det kunne være en di
skussion om, hvorvidt kvitteringen 
var behørig, og der kom depotinde
haveren 3 uger efter og gjorde krav 
gældende og tager pengene i løn
ningsposen. Det mente forbunds
formanden, depotindehaveren un
der ingen omstændigheder havde 
ret til. Problemet er, at pengene er 
tilbagebetalt til medlemmerne, og 
at der dermed i sig selv ikke længe
re eksisterer en sag på det rejste 
grundlag. Hvad LO-juristen også 
gjorde opmærksom på, var umuligt 
at rejse en faglig voldgiftssag på.
Noget andet er spørgsmålet om, 
hvordan afregningsformen skal 
være, og der mener LO-juristen 
ikke, forbundet skal køre sagen, 
fordi vi på baggrund af teksten i 
overenskomsten vil tabe sagen. 
Problemet er, at selv om det står, at 
man ikke er salgschauffør i den kø
benhavnske særaftale, er det så
dan, at hvor intet andet er anført, er 
det hovedoverenskomstens be
stemmelser, der gælder. I særafta
len for København står der ikke, 
hvordan der skal afregnes, og når 
der står et eller andet sted i overens
komsten om, hvordan afregnings
formen skal være, så er det det, der 
bliver gældende. På den baggrund 
er det forbundets opfattelse, at det 
ikke er hensigtsmæssigt at køre en 
faglig voldgift på spørgsmålet. Det 
vil først kunne svare sig, hvis vi i en 
særaftales tekst har en afregnings
form. Da vi ikke har det, er der in
gen tvivl om, at arbejdsgiverne vil 
vinde denne sag.
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Bent Meyer:
Bent M. kunne ikke vide, om LO-ju- 
ristens vurderinger i sagen var rig
tige, men rejstes sagen ikke som en 
faglig voldgiftssag, var sagen tabt 
på forhånd, fordi der hurtigt vil gå 
meddelelse ud til samtlige depotin
dehavere - også i København - og 
de vil så indføre en ny praksis, net
op den, at når der fremover mang
ler en kasse øl eller en kasse flasker 
eller noget andet fra vognen, så vil 
medlemmerne blive gjort ansvarli
ge.
Mente ikke, der var nogen risiko 
ved at tabe sagen. Troede ikke på, 
at LO-juristens synspunkt i denne 
situation skulle være rigtig.
Der var mange gode argumenter i 
sagen. Mange var kommet med ud
talelser, der støttede sagen. Det 
kunne godt være, at man ville løbe 
fra udtalelserne, men så kunne der 
henvises til kutymer.
Ved kørsel fra bryggerierne, hvor 
man kører på samme måde som på 
depoterne, betaler man ikke for fejl
leverancer eller mangel af nogen 
slags fra vognene.
Det kan bevises, og det hænder, at 
der kan være en kasse øl eller en 
kasse flasker for meget på vognen. 
Så er det ikke medlemmerne, der 
får det, der er for meget. Det er de
potindehaveren, og de ting må side
stilles.
Bent M. kunne tænke sig, hvis for
bundet ikke kører sagen, så vil de
potindehaverne udvide deres krav, 
så medlemmerne også hænges op 
på en dækningsløs check eller på 
andre ting, som man intet har med 
at gøre. Forbundet har i denne si
tuation alt at vinde og intet at tabe. 
Derfor bad Bent M. om, at forbun
det kører sagen.

Barbara Kryger:
Barbara K. mente, depotindehave
ren i Birkerød havde lavet selvtægt 
ved at gå i depotarbejdernes løn
ningsposer.
Hvis der skal køres en sag, måtte 
det overvejes, hvor muligheden lå. 
Mente, forbundsformanden havde 
omtalt muligheden for en civil rets
sag.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden betragtede 
denne mulighed i sagen som over
stået, fordi depotindehaveren har

tilbagebetalt de penge, han havde 
taget af lønningen til disse folk. 
Det, der står tilbage, er, at når der 
ikke er nogen konkret sag, så er der 
kun fortolkningen af overenskom
sten tilbage.
En sådan fortolkning var forbunds
formanden enig med LO-juristen i, 
at den vandt arbejdsgiverne suve
rænt.
Forbundsformanden havde udtryk
kelig sagt: »Når der ikke er nogen 
sag«. Hvis der opstår en sag, kan 
den køres, ikke udelukkende på 
spørgsmålet om, hvordan overens
komsten skal fortolkes men på 
spørgsmålet om, hvordan kutymen 
har været på det depot, hvor sagen 
opstår. Da vi ikke har nogle kon
krete kutymer at henvise til, er der 
ingen tvivl om, at der kun er over
enskomstens ordlyd tilbage.

Holger Foss:
Holger F. mente, at uanset de juri
diske vurderinger i sagen, så var 
Bent M.’s argumenter for at køre 
sagen tungtvejende, idet Bent M. 
gør opmærksom på, at sagen allige
vel tabes - med baggrund i, at der vil 
gå meddelelser ud til depotindeha
verne om, hvordan de skal forholde 
sig til problemet.
Hvis forbundet kører sagen, er 
chancen for at vinde sagen til stede, 
uanset om chancen er lille.

Bent Meyer:
Bent M. oplyste, at sagen i det 
landsdækkende depotudvalg havde 
været diskuteret, og der havde 
Bent M. vundet gehør for, at sagen 
måtte prøves.
Det kan bevises, at de steder, hvor 
medlemmer havde ansvar for tyve
ri fra vognene, eller man havde an
svar for fejlleverancer, var det så
dan, at den mand, der havde ansva
ret, fik højere løn end den mand, der 
kørte ved siden af ham. Der var et 
medhjælper/salgschaufifør-begreb 
der, selv om man siger, at overens
komsten er dækkende, hvor intet 
andet er anført. Man kan bevise det 
alle steder - fra repræsentanterne i 
det landsdækkende depotudvalg, at 
aftalen fungerer sådan. Det er kun 
dem, der har en overløn, der har an
svaret for de varer, der bliver kørt 
ud om morgenen.

Der er ingen medlemmer i Køben
havn, der, hvis depotindehaveren i 
henhold til overenskomsten får lov 
til at pålægge dem det økonomiske 
ansvar, kan trække det fra på skat
teblanketten. Det kan depotinde
haveren. Han kan trække 10 kas
ser Elefant-øl fra som mistet, og det 
får han accept for hos skattemyn
dighederne. Det gør medlemmerne 
ikke.
Bent M. vidste ikke, om alle disse 
argumenter i sagen var med i 
spørgsmålet til LO-juristen, men 
hvis LO-juristens vurdering var 
med baggrund i den kolde, klare 
overenskomst, forstod Bent M. juri
stens vurdering.
Bent M. anbefalede, at forbundet 
fik Søren Søltoft-Madsen som for
bundets jurist i sagen. Mente, at sa
gen kunne vindes, hvis alle argu
menterne kom med.

Lone Christensen:
Lone C. kom ind på de vurderinger, 
der lå vedrørende, hvor sagen skal 
tages.
Hvis det er sådan, at der opstår en 
sag på et lokalt depot, så er vurde
ringen, at har det været kutyme, at 
man ikke har betalt for disse ting, 
så vil det være en god ting at tage 
sagen netop på den sag, der opstår 
på det lokale depot. Vurderingen er 
ikke, at det er en god ting at tage sa
gen generelt i forhold til overens
komstens indhold vedrørende § 17, 
med stor sandsynlighed for, at for
bundet taber sagen. Mente, at der 
først burde tages en sag, når der op
stod en konkret lokal sag.

Thomas Olsen:
Thomas O. foreslog - på baggrund 
af de rejste spørgsmål om, hvorvidt 
LO-juristen har vurderet alle 
aspekter i sagen - at forbundet tog 
et møde med LO-juristen, hvori 
Bent M. deltog, hvorefter man kan 
tage nye drøftelser om, hvorvidt sa
gen bør rejses eller ikke.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. mente, sagen var værd 
at køre videre, hvis der var en lille 
mulighed for at vinde sagen. Havde 
forstået, at sagen var tabt, hvis den 
ikke blev kørt videre.
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Bent Meyer:
Bent M. mente godt, sagen kunne 
tages som et lokalt problem. Dette 
kunne have været gjort for længe 
siden. Sagen er opstået på det loka
le Birkerød depot, hvor medlem
merne ikke tidligere har betalt for 
mangler på vognene.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden mente ikke, 
selve Birkerød-sagen skulle have 
været kørt som en faglig voldgifts
sag.
I denne sag var spørgsmålet ikke 
mangler fra en vogn. Her er der tale 
om afregningsformen. Man har 
glemt at få en påtegning på en kvit
tering. Det var forbundsforman
dens overbevisning, at dette 
spørgsmål ville en opmand ikke 
kunne afgøre.
Forbundsformanden mente, at hvis 
der var en konkret lokal sag, kunne 
ingen sige på forhånd, at sagen var 
tabt. Hvis sagen kører på fortolk
ning af overenskomsten og ikke på 
en konkret sag, så er den tabt 
100%. Derfor skulle sagen ikke ta
ges.
Forretningsudvalget havde før ac
cepteret i en sag, at forbundet kun
ne foretage vurderinger med LO-ju- 
risten.
Forbundsformanden havde ikke 
været med til mødet i LO men for
stod, at man nu siger, at det, der er 
sagt fra Bent M.’s side, er nogle 
aspekter, som LO-juristen ikke er 
gjort opmærksom på.
Forbundsformanden ville have mu
lighed for at tale med næstformand 
Anker S., der var til mødet med LO- 
juristen, inden en stillingtagen til, 
om der skulle afholdes et møde 
mere, for at Bent M. skulle deltage 
for at konstatere, om forbundet har 
gjort opmærksom på alle aspekter i 
sagen.

Bent Meyer:
Bent M. fastholdt forslaget om, at 
forbundet kører sagen med bistand 
af Søren Søltoft-Madsen.

Inge Jensen:
Der er ingen sag i Birkerød længe
re. Hvad er det for en sag, der skal 
køres. Det vil være vildt at tage en 
sag på noget generelt, som forbun
det taber. Mente, at man måtte 
vente med at tage en sag, til der op
stod en lokal sag, der kunne bruges.

Bent Meyer:
Bent M. mente, der var en sag - 
nemlig at paragraf 17 i overens
komsten fortolkes forskelligt. 
Mente ikke, man er omfattet af 
denne paragraf, når salgschauffør- 
begrebet ikke står i særaftalerne. 
Tilsluttede sig Thomas O.’s forslag 
som en god ide, der blev fulgt op.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden ønskede til 
forretningsudvalgets forståelse og 
afklaring at slå fast, at ingen er 
uenige i, hvad der står i overens
komstens paragraf 17. Men Kø
benhavns mandlige afdeling er af 
den opfattelse, at medhjælperne i 
København ikke er omfattet af 
overenskomstens paragraf 17.

Bent Meyer:
Bent M. oplyste, at det ikke kun er 
medhjælperne i København men 
alle de steder, hvor der er medhjæl
pere. De skal ikke betale. Man har 
også medhjælpere i provinsen, og de 
bliver ikke berørt. Det er kun den 
chauffør, der får en overløn, som er 
den ansvarlige i provinsen.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt, at når 
forretningsudvalget skal tage stil
ling til at støtte forbundets indstil
ling i sagen eller mandlig afdelings 
indstilling i sagen, skal man være 
klar over, hvad der tales om. Det, 
der står tilbage, er, at hvis man 
ikke er omfattet af paragraf 17 i 
overenskomsten, så skal dette 
fremgå af en anden aftale. Der er 
ingen anden aftale end paragraf 17 
vedrørende afregningen.
Der er ingen konkret sag. En sag 
bliver en fortolkning af overens
komsten. Den fortolkning går på, 
hvorvidt medhjælperne i Køben
havn, som sælger og afregner med 
depotindehaveren, har det samme 
økonomiske ansvar, som nævnt i 
paragraf 17.
Her siger forbundet, kører vi en sag 
på dette, taber forbundet sagen.

Bent Meyer:
Bent M. gav forbundsformanden 
ret i fremstillingen af, hvor sagen 
stod. Erindrede om, hvordan sagen 
var opstået. Man havde været enig 
med Depotindehaverforeningen 
om, at der skulle køres en faglig

voldgiftssag på Birkerød depotet. I 
den mellemliggende periode betaler 
depotindehaveren pengene tilbage 
til medlemmerne, hvorefter Depo
tindehaverforeningen siger, at nu 
er der ingen sag mere.
Mandlig afdeling mener, der er en 
faglig voldgiftssag, fordi medhjæl
perne må vide, hvad man har at ret
te sig efter.
På et organisationsmøde afviser 
Depotindehaverforeningen at ænd
re paragraf 17’s afsnit, hvor der 
står, »at vi skal betale for de varer, 
vi kører ud med« til, at vi skal betale 
for de varer, vi har solgt.
Bent M. mente derfor, at man ikke 
kan sige, der ingen sag er. Der er 
kun tilbage at bruge muligheden 
ved den faglige voldgift for at få sa
gen afgjort.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden gentog: Den 
faglige voldgift kører ikke på nogen 
konkret sag, den kører kun på for
tolkning af overenskomsten.

Bent Meyer: 
Bent M. var enig.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden erindrede om, 
at hvis man har en konkret sag, 
kan en sag godt køres, men den kan 
ikke køres på en fortolkning af 
overenskomsten. Der vil forbundet 
tabe sagen.

Bent Meyer:
Bent M. mente, forbundet kunne 
bruge Birkerød-sagen som en sta
digvæk konkret sag og lade være 
med at oplyse, at pengene er betalt 
tilbage til medlemmerne.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden mente fortsat, 
at Birkerød-sagen ikke er egnet til 
at køre denne sag på, fordi det ikke 
er et spørgsmål om det økonomiske 
ansvar. Det er et spørgsmål om, at 
medlemmet ved aflevering af va
rerne ikke har fået en behørig kvit
tering, hvor depotindehaveren så 
mener, at han kan gøre ansvar gæl
dende overfor medhjælperen på den 
baggrund.
Depotindehaveren har tilbagebe
talt pengene til medhjælperen.
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Holger Foss:
Holger F. mente, at når depotinde
haveren følte sig foranlediget til at 
gøre indhug i et medlems lønnings
pose, var det med baggrund i, at 
han mente, at han havde overens
komstmæssig ret dertil. Derved 
er der stadigvæk en sag, der kan 
bruges.

Fandt, at Thomas O.’s forslag var et 
rimeligt kompromis til at drøfte sa
gen yderligere, fordi der kunne ikke 
være tvivl om, at Bent M. kendte 
alle detaljer i sagen, hvilket man 
ikke kan forlange, at folk, der har 
andre jobs, gør. Derfor skulle det, at 
Bent M. gik med til møde med LO- 
juristen, ikke opfattes som kritik af 
personen, der havde talt med LO- 
juristen om sagen.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fastholdt, at 
vurderinger i sagen er givet og hav
de tillid til, at sagen er behandlet or
dentligt.
Derfor ville forbundsformanden 
ikke tilkendegive, at det var i orden 
at tage en drøftelse til af sagen. Det
te ville være udtryk for mistillid til 
personen, der har haft sagen.
Forbundsformanden ville kun ac
ceptere en yderligere behandling af 
sagen, hvis næstformand Anker S. 
fandt, at dette var i orden.

Preben Mortensen:
- Beretningen fortsat - 
Forbundsformanden omtalte, at på 
mødet i Bryggeriforeningen vedrø
rende den teknologiundersøgelse, 
som forbundet ønskede, men som 
Bryggeriforeningen var negativ 
overfor, var man i drøftelserne 
kommet ind på, at man kunne af
holde en konference, hvor udviklin
gen omkring salget - især omkring 
discount-øl - kunne drøftes. Man 
kunne drøfte teknologi i tappehal
ler og herigennem få et indtryk af 
hvilke overvejelser, der indgår, når 
man investerer i ny teknologi.
Herigennem komme ind på, hvor
dan udviklingen ville gå for ind
ustrien i Danmark.
Man kunne så genoptage debatten 
om teknologien og de miljømæssige 
faktorer, og den undersøgelse, som 
forbundet har interesse i at få gen
nemført med Bryggeriforeningens 
medvirken.

Forbundsformanden omtalte, at 
konferencen finder sted den 7.-9. ja
nuar 1985. Formålet med konferen
cen var, som tidligere omtalt, ikke 
at diskutere, om udviklingen er rig
tig eller forkert men at bruge konfe
rencen til at forsøge at få en viden 
om, hvordan man forventer, udvik
lingen vil blive i de kommende år 
indenfor dansk bryggeriindustri.
Det er klart, at her skal ses på de 
økonomiske, de salgsmæssige, de 
konkurrencemæssige faktorer, be
tydningen af åbning af markedet 
sydfra samt spørgsmålet om betyd
ningen af udvikling af ny teknologi 
i virksomhederne.
Det er vigtigt, at forbundets indlæg 
på konferencen giver en vurdering 
af forventningerne til fremtiden, 
hvorefter Bryggeriforeningen kan 
vurdere, hvor forbundet kan have 
ret/uret i vurderingerne/forvent- 
ningerne til fremtiden.
Hvis forbundet skal stille krav til 
produktion og beskæftigelse, må 
der en viden til om hvilke mekanis
mer, der gør, at situationer opstår 
som - at dels vil en fortsat fremgang 
omkring discount-øl betyde hurti
gere lukninger af mindre brygge
rier, dels at den tilstedeværende 
overkapacitet kan få virkninger f. 
eks. som set på Faxe-Hedensted.
Som tidligere omtalt har der været 
en del skriverier omkring Jyske 
Bryggerier for at få en rammeafta
le. På en konference på Roskilde 
Højskole nåede B-gruppen frem til 
nogle bastante beslutninger. Det 
var som om, at fordi forum var stør
re end de, der normalt sidder i fælles
udvalget, var der også mere mod 
til at træffe beslutninger, som hav
de konsekvenser for alle parter. 
Imidlertid ved alle, at det jo i det 
hele taget er vanskeligt overhove
det at komme ind i en drøftelse med 
Jyske Bryggerier, men man lagde 
dog en slagplan, som skulle forsøge 
at koordinere kravene til en ram
meaftale, der var fælles for alle af
delinger. Forbundet fandt det posi
tivt og tog initiativ til, at man kan 
drøfte disse ting igennem på Roskil
de Højskole den 7.-8. december, 
hvor forbundet har fordelt pladser
ne i forhold til afdelingernes størrel
se. Det vigtigste er, at afdelinger, 
der har haft svært ved eller måske 
direkte har modarbejdet at fungere 
med i fællesskabet, nu er nødt til at

møde frem, fordi det er forbundet, 
der har taget initiativet og har med
delt afdelingerne, at de skal sende 
repræsentanter til mødet på Roskil
de Højskole. Det fremmer bevidst
heden, at man forklarer hinanden 
problemerne og finder frem til enig
hed om fælles krav.
Forbundsformanden syntes, at der 
efter første konference var en langt 
større forståelse afdelingerne imel
lem, end der hidtil har været, og det 
skal der bygges videre på.
I forbindelse med koncernsamar
bejdet har der været et møde i DfB- 
koncernen den 7. november. Der 
opstod nogle diskussioner, fordi de 
to afdelinger i København gjorde 
opmærksom på hvilke krav, de hav
de til rammeaftalen. Man gjorde 
især opmærksom på, at man havde 
stillet nogle krav, der betød, at man 
måtte trække produktion hjem fra 
provinsbryggerier til København. 
Det gav anledning til en vis diskus
sion, og forbundsformanden havde 
sat spørgsmålstegn ved udvalgets 
fortsatte berettigelse, fordi man fik 
den opfattelse, at nu gik alle hjem 
for at slås for den produktion, man 
kunne skaffe sig på baggrund af 
kravene fra København. Så var det 
givet, at et sådant samarbejde i et 
udvalg nok ikke længere er muligt, 
når man ikke engang er enige om et 
udgangspunkt.
Udvalget fandt dog frem til, at hvis 
man i København på et eller andet 
tidspunkt enten ikke kom videre i 
rammeaftalen eller i hvert fald kom 
til et punkt, hvor man konstatere
de, hvor man stod, så ville man ind
kalde fællesudvalget for at se, om 
man kunne komme videre. Imidler
tid har forbundet modtaget en kopi 
af et brev fra Silkeborg afdeling, der 
skriver til Bryggeriarbejdernes 
Fagforening, København og kvin
delig afdeling, København:

»Efter mødet, som blev holdt på 
Højstrupgaard den 7/11, som var en 
stor skuffelse - også for Silkeborg 
afdeling - da vi havde håbet på et 
godt samarbejde, som mandlig og 
kvindelig afdeling i København før 
har givet udtryk for men viste sig 
ikke at kunne holde på grund af den 
ensidighed, de to afdelinger udvi
ste, idet Holger sagde, at hvis de 
ikke kunne få deres krav igennem i 
en ny rammeaftale, kunne vi bagef-
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ter se på en fordeling af produkti
onen.
Dette viser den enøjede indstilling, 
kvindelig og mandlig afdeling ud
viser overfor provinsen, og derfor 
ønsker vi ikke at deltage mere«.

Forbundsformanden havde forstå
et, at drøftelserne i forretningsud
valget omkring 12 stk.’s produkti
onen, som man ville flytte fra Silke
borg til Fredericia, accepterede 
mandlig afdeling, som baggrund for 
at stille disse krav, samt at det var 
et spørgsmål om at sikre beskæfti
gelsen i København.
Forbundsformanden havde sagt, at 
København har betalt sin pris ved
rørende afgivelse af produktionen - 
der skal ikke afgives mere fra Kø
benhavn.
Forbundsformanden havde om
vendt så ikke forventet, at Køben
havn stiller forslag om at tage pro
duktion fra provinsen til Køben
havn.
Forbundsformanden havde på ud
valgsmødet beklaget denne udvik- 
lig, fordi man kunne fornemme, 
hvad der var ved at ske. At den til
lid, der var ved at opstå, de fælles 
problemer, man kunne bygge vide
re på, ville blive sprængt. Det ville 
være svært at holde sammen på dis
se ting, og det, som sker her, at Sil
keborg afdeling ikke længere vil 
deltage på baggrund af disse krav, 
gør det temmelig svært at fastholde 
eller på noget tidspunkt igen at 
kunne få samlet DfB-koncernsam- 
arbejdet.
Beklagede situationen og var i tvivl 
om, hvor gavnligt det var at holde 
udvalgsmøder, hvis Silkeborg afde
ling ikke deltager mere.
Forbundsformanden havde drøftet 
situationen med Silkeborg-repræ- 
sentanterne dagen efter udvalgs
mødet. De mente, at udvalget var 
nået frem til nogle fælles ting, og så 
stilles de overfor krav, der, såfremt 
de blev opfyldt, betyder, at Neptun 
i Silkeborg måtte lukke, idet den 
nuværende produktion dér så blev 
flyttet til København. De var meget 
skuffede.

I forbindelse med det internationa
le samarbejde får forbundet en de
legation fra Ungarn på besøg i ugen 
26.-30. november. Det er en invita
tion, som er omtalt på et tidligere

forretningsudvalgsmøde. Det går 
på udveksling af erfaringer, især 
mellem tillidsrepræsentanter på 
virksomhederne. Programmet om
fatter besøg på Carlsberg/Tuborg 
og Fredericia Bryggeri, for at man 
kan se forskellen i produktionsform 
og teknologi. Derefter indkalder for
bundet til en drøftelse om torsda
gen, hvor repræsentanter fra bryg
gerierne er inviteret med.
Det er vigtigt, at det er repræsen
tanter for bryggerierne, idet me
ningen er - udover at holde kontak
ten forbundene imellem og at di
skutere internationale relationer - 
at styrke det ved, at det bliver til
lidsrepræsentanterne for virksom
hederne, der også får et samarbej
de, især når det drejer sig om sam
me koncerner.
Afdelingerne må selv afgøre, om de 
vil sende repræsentanter. Det, for
bundet dækker, er de tillidsrepræ
sentanter, der kommer fra afdelin
gerne. Hvis der er afdelingsrepræ
sentanter, der ønsker at deltage, er 
det i orden, men så er det ikke for
bundet, der dækker arbejdstab. 
Troede og forventede, at de samar
bejdsmuligheder, der ligger med 
ungarerne og den åbenhed, der er 
fra dem til både at se på vor og deres 
situation, på kort sigt vil kunne ind
drages i et tættere internationalt 
samarbejde og på lang sigt kan 
være med til at bygge bro videre til 
organisationerne i Østeuropa.

På baggrund af forbundets hold
ning finder forbundsformanden 
omkring de finske forbunds mulig
heder for at samarbejde i de nordi
ske internationaler, at der er ved at 
ske en åbning, som forbundet skal 
prøve at udbygge.
Desværre måtte man sige, at de re
lationer, forbundet har gennem tre
partsforholdet mellem englænder
ne, franskmændene og forbundet, 
tilsyneladende er gået i stå. Man 
har ikke hørt noget fra englænder
ne, som skulle være de næste, der 
inviterede til at diskutere, hvorvidt 
vi kunne få en bryggerikonference 
op at stå på europæisk plan i løbet af 
1985 eller 1986. Det kunne tyde på, 
at det er ved at smuldre. Men for
bundet far mulighed for at diskutere 
udviklingen, idet Philippe Florant

fra CGT har meddelt, at han an
kommer den 7.-9. december sam
men med den repræsentant, som 
har bryggeriforhold i Frankrig, og 
dermed også har kendskabet til de 
steder, hvor De forenede Brygge
rier er inde at få tappet deres pro
dukter.
Den daglige ledelse i forbundet ta
ger drøftelser med den franske or
ganisation, hvor de vil få mulighe
der for at forklare deres syn på in
ternationalt arbejde.
Forbundet har inviteret repræsen
tanter for Københavns mandlige 
afdeling, som er en del af det samar
bejde med forbund og afdeling, hver 
for sig som organisation. Der skal 
drøftes, hvordan man kommer vi
dere. Dels har englænderne en 
gang imellem en skiftende hold
ning, dels er det underligt, at eng
lænderne har været totalt tavse si
den konferencen i Paris, hvor de på
tog sig initiativet til at indkalde til 
det næste møde.

Thomas Olsen:
Thomas O. omtalte, at man havde 
været forbløffede over, at argumen
tationen for at kræve produktion 
fra Silkeborg til København var, at 
Fredericia ikke kunne forhindre 
flytningen af 12 stk.’s kasser fra Sil
keborg til Fredericia.
Det burde ikke få nogle konsekven
ser for de københavnske brygge
rier, at der skete en flytning af pro
duktionen i Jylland.
Mente, at det klart kunne siges, at 
repræsentanterne fra Neptun, Wi- 
ibroe og Fredericia var enige om, at 
hvis man ikke kunne bruge Frede
ricias stilling i 12 stk.’s-sagen som 
et argument for at stille de krav, 
der er blevet stillet, så var de blevet 
stillet med andre argumenter.
Thomas O. ønskede at omtale nogle 
diskussioner, der havde været med 
Silkeborg/Neptun-folkene om det, 
der er gjort - nemlig at man har 
stukket dem i ryggen med en kniv. 
Hvis man tog det eksempel, at ram
meaftaleforhandlingen i Køben
havn ender i en konflikt, så ville en 
støtte fra Fredericia til konflikten 
kunne bruges imod Fredericia med 
nøjagtig samme argumentation 
som på udvalgsmødet den 7. no
vember, da Fredericias repræsen
tanter blev skældt ud af især Kø-
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benhavns mandlige afdeling, fordi 
Fredericia ikke kunne fastholde - 
som tidligere aftalt i udvalget - 
nemlig at fastholde produktionen 
på de virksomheder, hvor den lå på 
daværende og nuværende tids
punkt.
Hvis københavnernes krav gen
nemføres, vil det lukke både Nep
tun i Silkeborg og Wiibroe i Helsin
gør.
Hvis så Fredericia støtter en kon
flikt i København på baggrund af 
de stillede krav, så vil det være at 
flytte knivspidsen fra ryggen til 
hjerteregionen og dreje rundt.
Thomas O. ville ikke sige, at man 
ikke ville støtte en konflikt, men 
Fredericia var sat i en vanskelig si
tuation, hvor man måtte overveje 
meget alvorligt, hvad en støtte til 
en sådan konflikt medfører.
Thomas O. beklagede Silkeborg af
delings udtræden af udvalget.
Det betyder, at det samarbejde er 
faldet til jorden. Der er ingen 
mening i, at fire afdelinger kører 
gruppen videre uden den femte. Så 
er det ikke længere en DfB-gruppe.

Barbara Kryger:
Barbara K. ønskede at forklare 
baggrunden for de overfor DfB stil
lede krav fr^ mandlig og kvindelig 
afdeling for vandproduktionens 
vedkommende, hvor man forlanger 
at få produktionen af helliters fla
sker. Man kunne ikke få nogen til
fredsstillende ordning for, hvordan 
helliters flasker skal omregnes til 
østproduktion. Man får en 25 cl fla
ske, produceret på Tuborg, hver 
gang man kører en helliters flaske 
på Neptun. Det er ikke rimeligt. Af
delingerne mener, at man skal 
have 4 25 cl flasker pr. helliter fla
ske, som er produceret på Neptun.
I forbindelse med at kræve special
produktionerne tilbage har afdelin
gerne gjort det af beskæftigelses
mæssige årsager ved at stille krav 
om, at der etableres en combi-ko- 
lonne på Tuborg, som kan køre 
både øl og vand, og som er meget 
omstillelig og derfor kan køre man
ge forskellige specialproduktioner. 
Man ville have bedre muligheder 
for at opnå et sådant anlæg, hvis 
dette kan bruges til anden produk
tion end mineralvand.
Baggrunden for at kræve milliar

den i øst-salget er, dels at der er gi
vet los, og det er Fredericia begyndt 
på, og dels også at der er en opfattel
se af, at De forenede Bryggerier gav 
afdelingerne tilsagn om, at øst-sal- 
get var en milliard i forbindelse med 
forhandlingerne om den nuværen
de rammeaftale i København.
Barbara K. mente, at DfB-fælles- 
udvalget skal fortsætte. Man måt
te prøve, uanset hvor vanskeligt 
det bliver, at gennemføre og holde 
sammen på udvalget og også prøve 
på at få Silkeborg-folkene tilbage. 
Man kunne godt snakke om, hvem 
der har været ude efter produktion. 
Så hedder det, at det har Fredericia 
afdeling, det har Helsingør afde
ling, og det hedder 12 stk.’s produk
tion. Med hensyn til Fredericia af
deling så er det ikke bare produkti
onen fra Neptun, så er det også 20 
mio. 12 stk.’s kasser - 20 mio. fla
sker, pakket i 12 stk.’s kasser - som 
kommer fra Tuborg. Fredericia og 
Helsingør har hentet produktion til 
sig, og Carlsberg/Tuborg har.
At de dimensioner, københavnerne 
nu vil have, er meget større end an
dres, skyldes, at man har en betyde
lig større produktion. Der er ingen, 
der kan sige sig fri i denne sag, und
tagen Silkeborg.
Udvalgsarbejdet må fortsætte. Bar
bara K. havde stillet et forslag i ud
valget om, at man prøvede at fast
lægge kvoter for at fordele produk
tionen indenfor DfB. Et forslag, 
man burde snakke videre om. Hvis 
ikke det kan bruges, måtte man fin
de en anden måde. Man kunne godt 
sige, at det er dobbelt moral, når 
Barbara K. mente, at de kvoter skal 
fastlægges efter 1. maj 1985, fordi 
der er aftalen i København i hus, 
men overflytningen af 12 stk.’s pro
duktionen er jo en kendsgerning 
med hensyn til Fredericia men også 
med hensyn til Helsingør, hvor det 
hele bare kører under bordet.
Men det er sket. Afdelingerne har 
stillet kravene overfor arbejdsgi
verne. Det er den situation, man 
står i, og som man må arbejde vide
re ud fra.

Håbede, at forretningsudvalget 
kunne blive enige om at forsøge på 
at få Silkeborg afdeling med tilbage 
i udvalget igen samt at forsøge på at 
få fastlagt kvoter for fordelingen af 
produktionen indenfor DfB.

Holger Foss:
Barbara K. havde dækket afdelin
gernes synspunkter ind. Der var 
dog nogle enkelte bemærkninger til 
Thomas O.
Det havde forundret afdelingen, at 
det var afdelingen, der på mødet 
den 7. november fik kritik af pro
vinsafdelingerne, når det var Fre
dericia afdeling, der i modstrid med 
udvalgets indstilling accepterede at 
køre med 12 stk.’s kasser med be
grundelsen - beskæftigelsen. En be
grundelse, som andre afdelinger 
naturligvis også har.
Holger F. følte sig noget fornærmet 
over, når Thomas O. sagde, at man 
i nævnte provinsafdeling faktisk 
havde en opfattelse af, at hvis ikke 
afdelingen havde haft Fredericia 
som prügelknabe i denne situation, 
så havde afdelingen nok fundet 
nogle andre argumenter for kravet 
til rammeaftalen. Afdelingen gjor
de den 7. november opmærksom på - 
og ville gøre det igen - at Køben
havns mandlige afdeling slog ko
vendingen på det tidspunkt, hvor 
man fik brev fra Fredericia afdeling 
i 12 stk.’s-sagen.
Et andet uhyggeligt aspekt, der nu 
lå efter beslutningen i Fredericia 
om 12 stk.’s-produktionen, var, at 
hvis afdelingerne i København ikke 
makker ret, er der noget, der hed
der en 0-4 kolonne i Fredericia.
Holger F. mente med disse aspek
ter, at man måtte vise forståelse for 
afdelingernes rabiate, men velfun
derede krav overfor De forenede 
Bryggerier.
Fandt, at det var beklageligt, hvis 
udvalget ikke kunne fortsætte. 
Vidste ikke, hvor presset på Silke
borg afdeling skulle sættes ind, for 
at afdelingen blev i udvalget, men 
presset skulle næppe komme fra 
Købehavns mandlige afdeling.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden havde den 7. 
november sagt og ville gentage til 
Barbara K.’s vurdering af at tage 
produktion fra hinanden, at vi kan 
blive presset i en situation, også i 
København, til at måtte efterkom
me De forenede Bryggeriers krav. 
Det er ikke det samme som, at man 
selv begynder at stille kravene.
Forstod godt Silkeborg-folkenes re
aktion. De skulle hjem og fortælle,
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at de fortsatte samarbejdet i udval
get, selv om københavnerne har 
stillet et krav, der gør, at Neptun- 
bryggeriet bliver lukket. Det er en 
vanskelig situation at sætte folk i. 
At give los omkring 12 stk.’s pro
duktionen har ingen produktions
mæssig virkning på de ting og de 
krav, som man ellers skulle have 
fastholdt i København, og der blev 
ikke på forretningsudvalgsmødet i 
september, hvor man drøftede disse 
ting, fra Københavns-afdelingens 
side sagt, at det havde en konsek
vens i de krav, man så ville stille til 
rammeaftalen. Tværtimod var der 
nogen, der sagde, at man på den 
baggrund ikke ville stille større 
krav.
Det er en meget vanskelig situa
tion, vi er kommet i. Hvem skal bi
bringe Silkeborg den forståelse, at 
det tjener noget formål at skulle 
sidde i et udvalg, når der ligger nog
le krav om, at man skal tage den 
produktion, de har?

Deres eget salg er ikke nok til at 
danne basis for at køre virksomhe
den videre. Det samme gælder Wi- 
ibroe.
Hvis Københavns krav bliver op
fyldt, har Wiibroe kun deres egne 
produkter tilbage, og det kan de 
ikke køre videre på. Det ved de.
Derfor er forklaringen, der er givet 
om, at man på baggrund af overflyt
ningen af 12 stk.’s produktionen fra 
Silkeborg til Fredericia, at man li
gesom kan bruge den til at skærpe 
kravene i København, ikke rimelig. 
Grundlaget har jo hele tiden været, 
at vi ikke ønskede at tage produk
tion fra hinanden, og skulle produk
tionen flytte, skulle det ske som en 
kombination. Så har man altså 
tvunget en situation igennem i Jyl
land mellem Neptun og Fredericia 
Bryggeri, som man kan beklage. 
Men det skærper omstændigheder
ne så at sige, at det også giver Kø
benhavn ret til at sige, at de så har 
ret til at stille krav, og så kan de lige 
så godt tage det hele. Sådan må si
tuationen selvfølgelig blive opfat
tet.
Forbundsformanden havde talt for 
og prøvet på at forklare provinsen, 
at man har overflyttet produktion 
fra København til provinsen gen
nem 10-20 år, og der er altså ikke 
mere at give af. Men københavner

ne kommer ikke og stiller krav om, 
at man skal flytte produktionen til
bage. Københavnerne stiller krav 
om, at de får lov til at beholde den 
produktion, de har.

Forbundsformandens udtalelser 
stod nu - med københavnernes krav 
- som ikke værende troværdige.
Det gjorde muligheden for at kunne 
formidle og skabe forståelse for den 
situation, der er i København, umu
lig for forbundet.
Ville gerne tale med Silkeborg afde
ling igen, men dette måtte betyde, 
at der var et andet udgangspunkt. 
Havde forstået på mødet, at det var 
der ikke, fordi kravet er stillet, og 
når de krav er stillet, må det også 
være forhandlingsudgangspunktet 
for afdelingerne i København. Det 
er ikke en fordel for København at 
have bragt sig i den situation. Var 
sikker på, at hvis bryggeriet fast
holder, at man f. eks. vil flytte 12 
stk.’s produktionen fra Tuborg til 
Helsingør, så kan man ikke forven
te nogen form for loyalitet fra Hel
singør afdelings side til at drøfte, 
hvorvidt de vil tage denne produk
tion eller ej, idet de nu vil betragte 
det sådan, at de skal kæmpe for den 
produktion, de skal have på bag
grund af de stillede krav. Der er 
ikke længere muligheder for at sæt
te sig ned og drøfte, hvordan man 
fordeler produktionen på De for
enede Bryggerier på grund af de 
stillede krav i København.
Det er omkring De forenede Bryg
gerier. Men der er også et andet 
problem - nemlig at det stiller krav 
om, at den specialproduktion, der er 
på eksportmarkedet, og som man 
igennem mange år har lavet på Ce
res i Horsens, ønsker man også at 
trække tilbage til København. Her
med opstår der også et problem, for
holdet De forenede Bryggerier og 
Jyske Bryggerier imellem, fordi 
man forstår, at hvis dette var et 
spørgsmål indenfor De forenede 
Bryggerier, om man accepterede 
disse ting, så ville Ceres i Horsens 
ikke kunne forstå, hvordan de kun
ne blive indblandet heri.
De har slet ikke været med i disse 
drøftelser. Det er ikke sådan, at 
man flyttede eksportproduktionen 
til Ceres, Horsens i forbindelse med 
rammeaftalen, men der blev blot 
lagt et loft over hvor meget, de må

lave, idet København sagde, at hvis 
de kommer op over 30 mio., er der 
tale om en vis standardproduktion, 
og så er det rimeligt, at den forbli
ver i København.
Nu kører man en specialproduktion 
omkring 21-22 mio. efter de sidste 
tal, og det er klart, at det også vil 
give nogle problemer, når Horsens 
får at vide, at københavnerne har 
stillet krav om, at den produktion 
skal trækkes til København.
Forbundsformanden oplyste, at 
helliters-produktionen af vand på 
Neptun i Silkeborg er i fremgang. 
Da dette ikke modregnes, rammes 
København. Der måtte man tvinge 
igennem, at hvis de fortsat skal 
have den produktion, betyder det, 
at man flytter mere produktion fra 
København til provinsen. Det er 
uacceptabelt, og derfor måtte de ac
ceptere, at København stillede krav 
om, at man naturligvis kørte 25 cl 
og helliters-mineralvandsproduk- 
tion i Købehavn, når det drejer sig 
om øst-salget. Men den situation er 
der ingen, der kan bringe os i, at vi 
skal bibringe forståelse herfor efter 
det skete.
Silkeborg vil nu gøre alt, hvad der 
kan gøres for at bevare helliters- 
produktionen af vand.
Forbundsformanden beklagede og 
syntes, det var uheldigt, når man 
har et udvalg siddende, der er enige 
om at forsøge at fordele produkti
onen, at der så kommer nogen og 
meddeler sådanne krav. Uanset 
hvad forbundet sagde, ville det 
være umuligt at overbevise Silke- 
borg-folkene om, at det var rigtigt 
at sidde i udvalget.

Bent Meyer:
Bent M. forstod ikke de argumen
ter, Fredericia og forbundsforman
den brugte. Afdelingerne havde 
pligt til at rejse kravet om en milli
ard flasker i perioden 1985-90. 
Havde troet, at dette var med i 
1980, men på baggrund af, at De 
forenede Bryggerier lavede noget 
forkert, blev milliarden ændret til 
814 millioner.
Afdelingerne havde ikke sagt, at 
man hermed ville slippe kravet, når 
man skulle forhandle næste ram
meaftaleperiode .
Man burde huske, at København 
solgte 1100 mennesker med bag
grund i, at man havde 1 milliard fla-
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sker, hvilket De forenede Brygge
rier snød København for. Der kom 
en tillægsaftale, der gav noget. 
Denne aftale blev accepteret som 
noget, der var bedre end at tabe en 
faglig voldgift om 1 milliard.
Var sikker på, at udvalget blev 
bragt sammen igen. Der var nok at 
tale om, når der skulle fordeles kvo
ter til de 5 bryggerier, efter det for
slag Københavns kvindelige afde
ling var kommet med. Uanset hvil
ken afdeling, man kommer fra, har 
man brug for at tale sammen, for at 
arbejdsgiverne ikke kan tage os i 
»skægget« fremover som i Frederi
cia, hvor man blev presset til en af
tale om 12 stk.’s kasseprodukti
onen.
Bent M. var klar over, at man var i 
en tvungen situation i Fredericia 
men mente, at man kunne have 
prøvet med aktioner, før man havde 
meddelt, at man ikke kunne holde, 
fordi det faglige system så blev 
smadret.
Dette var en alvorlig trussel, men 
man kunne stille det modsatte 
spørgsmål. Hvad er det faglige sy
stem værd, hvis man ikke kan få 
medlemmerne til at følge dette?
For det var vel ikke sådan, at når 
man mærker, at medlemmerne 
ikke vil følge den ledelse, de har 
valgt på grund af de synspunkter, 
de har, at så smadrer man syste
met? Hvad er det så værd? Det er 
vel nok et problem, som man måtte 
analysere.

Bent M. var af den opfattelse, at 
man ikke skulle smadre hinandens 
faglige systemer men mente, at af
delingens medlemmer ville bebrej
de afdelingen og sige, hvad tager vi 
af modforholdsregler mod det, Fre
dericia har gjort med Silkeborg og 
vore 20 millioner 12 stk.’s.
Afdelingens medlemmer krævede 
noget, og man var valgt til at vare
tage medlemmernes interesser. 
Disse medlemmer boede i Køben
havn. Dette måtte Bent M. accepte
re, selv om dette kunne være pro
blematisk.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt det, 
Bent M. sagde, vigtigt - nemlig at 
afdelingen var forpligtet til at stille 
kravet om 1 milliard. Afdelingen

ville have stillet kravet under alle 
omstændigheder.

Bent Meyer:
Bent M. var ikke enig i forbundsfor
mandens konklusion.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden forstod ikke 
Bent M., fordi Bent M. havde sagt, 
at afdelingen var forpligtet til at 
stille kravet om 1 milliard flasker, 
grundet et tilsagn fra 1980.
Alle i DfB-udvalget har fået den op
fattelse, at kravet var stillet på bag
grund af, at 12 stk.’s produktionen 
var flyttet fra Silkeborg til Frederi
cia.
Det er ikke længere spørgsmålet 
om hvem, der kan diktere, men nu 
er det os selv, der stiller kravet om 
at tage produktionen fra hinanden, 
og dermed er vi kommet i en helt 
anden situation, hvilket var bekla
geligt.
Mandlig afdeling skulle have sagt 
til DfB-udvalget: Vi finder, at vi på 
baggrund af de ting, der skete i 
1980 omkring den milliard, må op
retholde de krav. Så havde man to
net rent flag med det samme, og så 
var der ikke nogen, der kunne føle, 
at man var løbet fra de tilsagn, som 
man havde givet hinanden. Det er 
det, der er problemet.

Thomas Olsen:
Thomas O. havde tidligere redegjort 
for, at Fredericia og Silkeborg 
har talt om tingene.
Spørgsmålet om det ville ødelægge 
det faglige system, var der også tid
ligere gjort rede for, at det ikke var 
det eneste. Det var også spørgsmå
let - også i samtalerne med Silke
borg - om hvilken konsekvens, det 
ville få henholdsvis i Fredericia og 
Silkeborg. Men Silkeborg kunne 
ikke drømme om at anklage Frede
ricia for noget i denne forbindelse, 
fordi man er enig i, at der ikke kun
ne tages en anden vurdering i sa
gen, end der er taget. Derfor kom 
der ingen kritik på udvalgsmødet 
den 7. november.
Var klar over, at Holger F. ville bli
ve fornærmet over den opfattelse, 
at afdelingen ville have fundet et 
andet argument for at fremsætte 
kravet om en milliard flasker, hvis

man ikke havde Fredericas hand
linger at argumentere med.

Uanset den forventede reaktion fra 
Holger F. måtte man i debatterne 
sige tingene, som de er, og disse for
nemmelser havde folkene fra Silke
borg, Helsingør og Fredericia.
Thomas O. ønskede den bemærk
ning med, at det havde været en 
stor skuffelse, at provinsfolkene 
havde været lagt på is efter mødet 
den 7. november i forbindelse med 
den kammeratskabsaften, der hav
de været fra mandlig afdelings rep
ræsentanters side. Det kunne må
ske have været en medvirkende år
sag til det skridt, Silkeborg har ta
get.

Barbara Kryger:
Barbara K. mente, at specialpro
duktionen på 30 millioner kom fra 
Gammel Tap. Det er helliter-fla- 
sker og 12 ounce dåser og sådanne 
ting, som ikke kunne køre mere i 
København på grund af Gammel 
Tap’s lukning. Den produktion kør
te ind i denne rammeaftaleperiode. 
Det måtte erkendes, fordi man ac
cepterede, at man lukkede anlæg
gene, at man ikke selv mere kunne 
udføre den produktion. Man har 
måske nu mulighed for at få anlæg, 
der kan udføre produktionen. Hvor 
går skillelinjen mellem, hvornår 
produktionen hører til det ene eller 
andet sted? Det er aldrig fastlagt. 
Dette var måske noget, man kunne 
diskutere i DfB-fællesudvalget i 
forbindelse med kvoter.
Forbundsformanden kom med kri
tik af, at københavnerne ikke hav
de sagt i DfB-fællesudvalget hvilke 
krav, man ville stille. Det har ikke 
været helt klart på dette tidspunkt. 
Det har været meget uklart om
kring vandproduktion, hvilke mu
ligheder man havde, og da mulighe
den så opstår, for at der kan place
res en vandfabrik på Tuborg i Lau- 
druphavn, bygger københavnerne 
krav om en vandfabrik ud med at 
sige, at det skal være en combi-ko- 
lonne, som også kan køre specialpro
duktioner - dels for at sikre be
skæftigelsen, men også fordi man 
troede, at der var bedre muligheder 
for at nå et resultat, hvis der kom
mer et anlæg, hvor kapaciteten kan 
udnyttes fuldt ud.
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Det er sagt i DfB-udvalget, at afde
lingen vil fastholde 12-produkti- 
onen, og det er ikke lige meget, om 
en flaske 35 bliver puttet i 30 stk.’s 
kasser eller i 12 stk.’s kasser. Det 
har en beskæftigelsesmæssig ef
fekt, som er betydningsfuld. Om
kring helliter flasker vand, speci
alproduktioner og 12 stk.’s produk
tion syntes Barbara K., at den er 
ren nok. Der, hvor det moralske 
problem i forhold til hinanden er, er 
nok omkring milliarden. Der er no
gen, som har den faste overbevis
ning, at den milliard er lovet Kø
benhavn tidligere.

Bent Meyer:
Bent M. oplyste, at mandlig afde
ling var enige i ikke at stille kravet 
om 1 milliard flasker. Medlemmer
ne var indforstået med, at Køben
havn ikke skulle tage produktionen 
fra andre, men grundlaget for den
ne indstilling faldt væk, da der går 
20 millioner fra København, og der 
går produktion fra Silkeborg.
Herefter var mandlig afdeling for
pligtet til at stille kravet om 1 milli
ard.

Inge Jensen:
Inge J. mente, at København havde 
ret til at stille kravet om en milli
ard, fordi det fik man i den nuvæ
rende rammeaftale. Når Køben
havn fastholdt, var det, fordi man 
vidste, at man i en kommende ram
meaftale skal afgive mennesker. 
Det havde man fået at vide, inden 
man stillede krav op overfor De for
enede Bryggerier. De snakker om, 
at man kan klare sig med en afgang 
på 900, men det hensigtsmæssige 
for dem vil være en afgang på 1300. 
Der er afleveret 1100 bryggeriar
bejdere. Så kommer man op på de 
2500 bryggeriarbejdere, som man 
sagde i 1978, man ville have afvik
let i perioden 1980-85. Det er klart, 
hvordan tegningen bliver. Så er det 
med at prøve på at holde fast og prø
ve på at holde beskæftigelsen så 
meget, som man nu engang kan 
gøre. Beklagede situationen og hå
bede, at man på et eller andet tids
punkt kan finde sammen. Forstod 
godt, at Silkeborg-folkene er skuf
fede i øjeblikket.

Holger Foss:
Holger F. ville godt sige noget til

det, Thomas O. bragte ind i sagen 
vedrørende følelserne af mangel på 
kammeratligt samvær og det at føle 
sig anbragt i et køleskab.
Der havde fra mandlig afdeling 
ikke været nogen bevidst handling i 
den retning. Holger F. beklagede, 
at nogen følte sig bragt i denne si
tuation og ville sige til forretnings
udvalget, at hvis man var enig med 
Thomas O. i, hvor ubehageligt det 
er at føle sig frosset ud, så bør man 
tænke på, hvordan man har optrådt 
overfor mandlig afdeling ved ad
skillige lejligheder, når hovedbesty
relsen og forretningsudvalget har 
været samlet.

Barbara Kryger:
Barbara K. gik ud fra, at protokol
len redigeres med hård hånd, så det 
handler om det faglige og ikke no
get som helst andet. Ellers måtte 
man stoppe diskussionen om køle
skabe og dybfrysere. Foreslog, at 
alt, hvad der ikke er strengt sagli
ge, faglige bemærkninger, ikke 
kom med i protokollen.

Thomas Olsen:
Thomas O. havde givet udtryk for 
en fornemmelse af, at den stem
ning, der var onsdag den 7. novem
ber i Helsingør, kunne have været 
medvirkende til, at Silkeborg hav
de truffet deres beslutning.
Syntes derfor ikke, problematikken 
om mangel på kammeratligt sam
vær var uvæsentlig. For at nå noget 
konstruktivt, måtte man kunne 
tale sammen, også udenfor møder
ne.
Barbara K. måtte begrunde ønsket 
om, at dette ikke tages med i proto
kollen.

Bent Meyer:
Bent M. var enig med Thomas O. 
Mente, der kunne komme noget 
frem, der muligvis kunne formilde 
omstændighederne for Silkeborg- 
folkene.

Barbara Kryger:
Barbara K. fastholdt forslaget.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden gjorde op
mærksom på, at der ikke kan stem
mes om, at det, man siger og føler, 
er relevant for sagen.

Barbara Kryger:
Barbara K. begrundede forslaget: 
Med de problemer, der i forvejen 
var med, hvad der står i Prop & 
Kapsel fra FU-møder og HB-møder, 
det blev nu helt vanvittigt. Hvis 
man skal til - når der skal forelæg
ges faglige ting og diskuteres fagli
ge ting - at tage hensyn til, hvordan 
man oplever hinanden rent menne
skeligt og personligt og til de inter
personelle relationer, så bliver det 
en roman af et enormt omfang. 
Hvis de personlige vurderinger 
også skal med ind i de faglige sager, 
så er der lukket op for noget, som 
slet ikke kan styres.
Forslaget blev ændret til en henstil
ling til forretningsudvalget om at 
holde sig til det faglige i sagerne.

Holger Foss:
Holger F. synes, det var meget rele
vant, det, Thomas O. fremførte, for
di tingene hænger sammen. Det 
hænger også sammen med, hvor
dan man har det med hinanden, og 
derfor havde Holger F. gjort op
mærksom på, at afdelingen i hvert 
fald beklagede, hvis man har følt 
det sådan, for det har afdelingen 
også følt adskillige gange, og det 
smitter af på det faglige arbejde, 
når der sker sådanne ting.

Barbara Kryger:
Barbara K. fandt, at hvis begrun
delsen for denne diskussion om, 
hvordan man oplever kammerat
ligt samvær, er at fortælle Frederi- 
cia-folkene, at man fra mandlig side 
beklager, så var det mere på sin 
plads, at man skrev til Silkeborg- 
folkene, at man har fået sådan og 
sådan at vide, og at det bestemt 
ikke var hensigten, og at man er 
meget kede af det, og at man håber, 
at man næste gang, man ses, kan få 
snakket færdigt om dette her - i ste
det for at kommunikere med Silke
borg-folkene via referaterne i Prop 
& Kapsel.

Holger Foss:
Holger F. følte, at Fredericia-folke- 
ne havde haft problemer, men hvis 
Barbara K. syntes, blev der gerne 
skrevet til Silkeborg og Helsingør i 
samme sag.

Lone Christensen:
Lone C. konkluderede, at redakti-
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onen af referatet omkring denne 
debat om proceduren bliver, at der 
dels référés det, som Thomas O. 
fremførte er faglig begrundelse for, 
hvorfor Silkeborg-folkene bl. a. må
ske traf beslutningen, og dels bliver 
selve debatten omkring proceduren 
også refereret af hensyn til sagens 
behandling.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden ønskede at 
vende tilbage til, at man på et ud
valgsmøde havde fået den opfattel
se, at man ikke tager produktion 
fra hinanden. Hvis produktionen 
blev flyttet, skulle der kompenseres 
med noget andet.
Kritiserede ikke København for at 
sige, at de vil have en milliard men 
beklagede, at man så ikke på de mø
der, der har været, har fremlagt det 
og sagt, at man må være klar over, 
på baggrund af de ting, der er sket, 
at det er københavnernes opfattel
se, at man i 1980 fik et tilsagn om at 
skulle lave en milliard, og at det 
synspunkt vil man fortsat stå på. 
Det, der så sker, er, at man kommer 
og meddeler, at nu har man stillet 
kravet om, at man vil have en milli
ard. Holger F. sagde på mødet den 
7. november, at man måtte gøre sig 
klart, at det betød, at man skulle 
trække produktionen fra provinsen 
tilbage til København.
Man begrundede kravet på bag
grund af de ting, der var sket mel
lem Silkeborg og Fredericia. For
bundsformanden syntes ikke, at 
man skulle have brugt den begrun
delse, fordi der er forskel på at blive 
tvunget til at gøre det og så at stille 
et krav, der går ud over andre.
Derfor ville forbundsformanden 
sige til Inge Jensen: Hvis man på de 
møder havde gjort klart, hvordan 
københavnernes situation var og 
ikke havde stillet med nogle fuld
byrdede kendsgerninger, da man 
lagde dem frem og gjorde opmærk
som på, at det var på baggrund af 
andre ting, så havde man undgået 
at skabe det samarbejdsklima, som 
der har været, og som er årsag til, at 
Silkeborg siger, at de ikke længere 
vil være med i DfB-udvalget.
Det var måden, det var foregået på, 
som var beklagelig.
Der var den overbevisning, at man 
støttede hinanden og ikke tog pro
duktion fra hinanden.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. orienterede om, at sa
gen havde været omtalt på kred
sens repræsentantskabsmøde.
Hvis man ser på historien, så havde 
Silkeborg følt sig ladt i stikken 
mange gange.
Flytning af produktion til Wilian og 
Madsen, uden der blev gjort noget. 
Så laver man en aftale med Frederi
cia Bryggeri med 12 stk.’s kasser - 
at dem ville Fredericia ikke røre 
ved. Det endte med, at Fredericia 
tog disse 12 stk.’s kasser. Det følte 
man ikke var det store problem i 
Silkeborg, fordi man ikke mente, at 
det ville komme til at koste arbejds
pladser.
Så har man det berømte møde den 
7. november, hvor København så 
stiller krav om at få resten af den 
produktion, som man føler tilkom
mer København. Havde sagt til Sil
keborg afdeling, at baggrunden for 
eller det, man nok bruger som argu
ment, er, at Fredericia har sagt ja 
til at modtage 12-produktionen, og 
så føler københavnerne, at de er i 
deres gode ret til at gøre det samme.

Men det, man nok er rigtig sure 
over i Silkeborg, er, at man vil fjer
ne mineralvandsproduktionen, og 
at man vil fjerne deres Kurvand.
Man var også sure over at blive 
kaldt »jyske k..... «, at man ikke var 
organisationsbevidste og mange 
andre ting. De føler sig kraftigt ge
neret.
Poul Erik G. fandt, det kunne være 
en god ting at skrive til Silkeborg 
afdeling og forklare nogle ting, som 
afdelingen så måtte kommentere.

Holger Foss:
Holger F. mente, at de, som var til 
stede den 7. november, ikke ville 
have erindringer om, at der er ud
delt bemærkninger som »jyske 
k..... « eller noget i den retning.
Bekræftede, at mandlig afdeling 
havde følt sig temmelig fornærmet 
over, at en kammerat fra Neptun 
havde hævet stemmen og brugt vis
se ord om, hvad københavnerne 
var.
Her havde Holger F. holdt et lille fo
redrag om, at mandlig afdeling 
mangfoldige gange havde følt sig 
betydeligt svigtet af provinskam
merater, når afdelingen havde fore

slået et samarbejde for at forhindre 
det, der skete.
Holger F. erindrede om, at på ud
valgsmødet i august, hvor Helsing
ør afdeling var et problem i en sag, 
fordi de ingen forståelse havde for 
den solidaritet, der var nødvendig, 
da havde Holger F. advaret imod, at 
hvis vi ikke kunne finde ud af at 
være solidariske i denne situation, 
så måtte man være forberedt på, at 
København følte sig nødsaget til 
også at kræve, også at tage, hvad 
man kunne få fat i, og det ønskede 
København ikke. Dette blev sagt 
meget tydeligt ved den lejlighed. 
Man havde altså advaret om, hvad 
der kunne komme til at ske, og der 
troede mandlig afdeling, at Helsing
ør afdeling var problemet, idet de 
ikke gav udtryk for nogen som helst 
forståelse overfor de solidaritets
principper, der var i denne sag.

Thomas Olsen:
Thomas O. fandt det væsentligt at 
sige vedrørende brugen af ordet »jy
ske k..... «, at københavnerne sagde 
nogle ting, som man i Silkeborg tog 
anstød af, og en af dem fra Silke
borg sagde, at man ikke ville be
handles som nogle »jyske k..... «, og 
det var den eneste gang, de ord blev 
nævnt.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt, at det 
havde været nødvendigt at diskute
re situationen igennem på bag
grund af brevet fra Silkeborg afde
ling, og for at forretningsudvalget 
blev orienteret om, hvor situati
onen stod.
Forbundsformanden havde forstå
et af diskussionen, at årsagen til 
kravet om en milliard ikke har helt 
den samme begrundelse fra kvinde
lig afdelings og mandlig afdelings 
side. Havde forstået af diskussi
onen, at såfremt DfB-udvalget på 
en eller anden måde skal komme i 
gang igen, ville det bedste være, at 
det nok er københavnerne selv, der 
forsøger at forklare situationen 
overfor afdelingen i Silkeborg. Der 
er grænser for hvor meget pres, for
bundet kan lægge på dem, fordi 
man så får den opfattelse, at for
bundet dermed har taget parti for 
en af parterne. Forbundsforman
den havde forsøgt at forklare nogle 
ting og havde sagt, at det ikke gav-
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ner nogen, at man splitter DfB-ud
valget men også sagt, at man godt 
kan forstå den vanskelige situa
tion, hvor man skal gå hjem og sige, 
at man har et fortsat samarbejde, 
når man samtidig ved, at der er stil
let krav, der kan betyde lukning af 
Neptun. Men hvis der er mulighe
der for overhovedet at komme igen
nem, syntes forbundsformanden, at 
da anklagen er rejst mod de køben
havnske afdelinger, at afdelingerne 
så sammen skriver et brev, og det 
skulle man måske gøre til alle afde
linger, idet det jo ikke kun er Nep
tun, det går ud over, men også Wi- 
ibroe.
Forbundsformanden afventer der
for, at initiativ til indkaldelse af et 
møde i DfB-udvalget bliver taget af 
de to københavnske afdelinger. 
Fandt ikke grund til at fortsætte 
udvalgsarbejdet, når alle afdelin
ger ikke er med.

Forretningsudvalget
vedtog beretningen med alle stem
mer for beretningen.

3. Regnskab

v. hovedkasserer Erik Nielsen.
Hovedkassereren omtalte, at der 
har været udsendt regnskab til for
retningsudvalgets medlemmer, 
regnskab for juli kvartal 1984.
Der har været en indtægt i juli 
kvartal på kr. 1.718.825,99, og der 
har været udgifter i samme periode 
for kr. 2.522.060,39. Der fremkom
mer således et underskud på kr. 
803.234,40.
Havde kommentarer til et enkelt 
punkt på udgiftssiden: Nyanskaf
felser. Det er et stort beløb, kr. 
121.196,83, og det fremkommer på 
den måde, at forbundet har indkøbt 
mikrofoner til optageranlægget, i 
alt 17 stk., hvilket giver 57.100,00. 
Endvidere er der i forbindelse med 
renovering af ejendommen indkøbt 
solgardiner ud til vejsiden, udgift 
kr. 56.560,00. Dette giver et billede 
af, hvorfor posten nyanskaffelser er 
oppe på ca. kr. 121.000,00.

Bent Meyer:
Bent M. efterlyste de samlede tal på 
udgifter ved renovering af for
bundshuset.

Holger Foss:
Holger F. havde ikke noget ønske 
om, at Prop & Kapsel skulle indgå 
men syntes, der var sket en stor 
stigning i omkostningerne ved ud
sendelse af Prop & Kapsel. Spørgs
målet var, om Prop & Kapsel var så 
meget værd.

Erik Nielsen:
Hovedkassereren regnede med, at 
et endeligt regnskab over udgifter
ne ved renovering af forbundets 
hus lå færdigt til februar 1985.

Var enig med Holger F. i, at det har 
været en kilde til uro, at udgifterne 
til udsendelse af 2 numre af Prop & 
Kapsel er så stor.

Et enigt forretningsudvalg 
tilsluttede sig det fremlagte regns
kab.

4. Forskellige sager

Preben Mortensen:
Forbundsformanden orienterede 
om, at der lå to sager til behandling 
på det ekstraordinære HB-møde 
den 15. november 1985.
Spørgsmålet om overenskomsten 
og fredsarbejdet.
Overenskomsten:
Bryggeriforeningen havde givet 
udtryk for, at man gerne ville åbne 
op for, hvad der kunne lægges ud af 
aftaler, som hovedorganisationer
ne ikke skulle kunne underkende. 
Forbundet havde bedt om den prin
cipielle stillingtagen fra Bryggeri
foreningen til spørgsmålet om på 
hvilke områder, man skulle åbne 
op, og at forbundet ville vende tilba
ge, når hovedbestyrelsesmøde var 
afholdt.
Spørgsmålet om forhandlingsfor
men var de noget usikre på med 
hensyn til, om det var den rigtige 
måde at tage særaftalerne eller ho
vedoverenskomsten først, men 
man var villige til, at vi senere kun
ne vende tilbage til en drøftelse af 
disse ting. De ville ikke afvise, at 
man kunne starte først med hoved
overenskomsten og tage særafta
lerne bagefter.

Som det tredje omkring forhand
lingsformen var de indstillet på, at 
Depotindehaverforeningen og 
Bryggeriforeningen havde et fælles 
forhandlingsudvalg, således at de 
ting, som vi skal have koordineret 
ved hovedoverenskomsten, kan for
handles under eet.
Dog er det klart, at der vil være for
skelligheder i overenskomsten, der 
gør, at de forhandles af to forskelli
ge grupper, men at vi slutter over
enskomsten for depotområdet og 
bryggeriområdet samtidig. Tilbage 
stod der spørgsmålet om afstem
ningsformen, hvor de sagde, om 
man kunne stemme under eet.
Forbundet svarede hertil, at betin
gelsen var, at bryggeriforeningen 
var af den opfattelse, at de sammen 
med Depotindehaverforeningen 
kunne stemme under eet, så kunne 
forbundet også overveje det.
Forbundet var af den opfattelse, at 
Depotindehaverforeningen egent
lig hørte hjemme under bryggerifor
eningen. Det kunne de godt forstå, 
men der var det problem, at Depo
tindehaverforeningen jo er selv
stændige, og da bryggerierne jo er 
deres arbejdsgivere, så er det svært. 
Tilbage står der, at der fra forret
ningsudvalget og hovedbestyrelsen 
skal være en indstilling til hvilke 
forslag, man finder kan forhandles 
lokalt uden at underkendes af ho
vedorganisationerne .

Forbundets daglige ledelse mener, 
at hvor forbundet slutter aftaler - 
altså hovedoverenskomstkrav eller 
andre generelle ting - her kan afta
lerne ikke under nogen omstændig
heder forhandles eller forringes 
gennem aftaler lokalt. Alt andet - 
og dermed også særaftalerne - kan 
godt lægges ud sådan, at hvis afde
lingerne kan blive enige med ar
bejdsgiverne om, hvad der skal stå i 
særaftalerne, så vil organisationer
ne ikke blande sig. Men de steder, 
hvor man ikke er enige, kører pro
ceduren fortsat sådan, at det er or
ganisationerne, der så forhandler. 
Vi kan ikke leve med, at man cen
tralt sidder og dikterer, hvordan 
særaftalernes indhold skal være. 
Når man på forhånd har meddelt, 
at man generelt eller gennemsnit
ligt kan give 30 øre og dermed har 
lagt loft over, hvad der kan gives, så 
forsvinder særaftalernes betyd-
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ning. Vi finder, at særaftalerne skal 
være tilpasset branchen og virk
somhederne, og det må også betyde, 
at man kan lave aftaler, som kan 
have forskelligt indhold alt efter, 
hvor man laver aftalen. Det er der
for vor opfattelse, at hvis vi skal 
have gjort særaftalerne betyd
ningsfulde igen, så må vi også de 
steder, hvor man kan blive enige lo
kalt, sige, at så blander organisati
onerne sig ikke i det.

Bent Meyer:
Bent M. var stadigvæk nervøs, når 
man siger »lokalt« og tænker på de
potområdet.
Depotindehaverforeningen v/Jens 
Peter Rasmussen mener, at lokalt 
betyder ikke den lokale fagfore
ning, det betyder tillidsmanden el
ler kontaktmanden på depotet, og 
der må man slå et slag således, at 
Jens Peter Rasmussen bliver sat på 
plads, og afdelingerne bliver be
tragtet som den lokale partner, når 
der skal forhandles på depoterne, 
også med hensyn til særaftale-om
rådet.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden garanterede 
for, at det er fagforeningerne, der 
har ansvaret for særaftalerne og 
ikke de selvstændige arbejdsplad
ser. Det kan der slet ikke være no
gen tvivl om, at det er dem, der nor
malt indgår særaftaler. Det er jo 
Københavns mandlige afdeling, der 
indgår særaftaler på depotarbejde, 
og dermed er det afdelingerne, der 
har ansvar for det.
Barbara K.:
Oplyste, at afdelingen havde talt 
om to områder, hvor man kunne 
tænke sig at bruge muligheden for 
at indgå aftaler, uden at de skal 
godkendes af hovedorganisationer
ne. Det er ferie og afspadsering. Der 
kan måske blive nogle problemer 
omkring ferien, idet det er hoved- 
overenskomststof, men det er især 
feriens placering, det handler om.
Fandt, at det var meget bredt, når 
daglig ledelse i forbundet siger, at 
de områder, hvor forbundet ikke la
ver aftaler, lægges ud lokalt. Ville 
derfor sige, at baggrunden for, at 
Barbara K. var gået ind for at læg
ge noget ud lokalt, var, at det skulle 
være veldefinerede, afgrænsede 
områder.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden mente, at 
spørgsmålet om tilrettelæggelse af 
ferie er afgørende for, hvad der ud
tages til generel forhandling. Hvis 
man siger, at vi kun aftaler feriens 
længde, men at det lokalt kan afta
les, hvordan den skal placeres, så er 
det lagt ud til, at man kan aftale 
disse ting lokalt. Men måtte sige, at 
når vi gennemgår særaftalerne og 
skal sige, hvad vi tager ud som nog
le veldefinerede områder, vil der 
ikke være ret mange, som man de
cideret kan kalde fælles. Hele ak
kordlønsystemet forhandles lokalt, 
og der er forskellige satser. De ting, 
som står i særaftalerne, må betyde, 
at vi ikke centralt kan sige, at det 
kun er nogle ganske få punkter, der 
er så forskellige, så man kan for
handle. Derfor har vi sagt, det så er 
naturligt, at vi har ansvaret for ho
vedoverenskomsten eller de ting, vi 
udtager som generelle krav, og som 
dermed skal være hovedoverens
komstkrav.

Det må så være rigtigt, at resten 
må være det, som afdelingen for
handler og dermed også har ansvar 
for.
Vi har denne gang forpligtet os til, 
at alle særaftaler skal være afslut
tet, og hvor der ikke er enighed, 
skal hovedorganisationerne for
handle det. Det plejer vi ikke at 
gøre. De ting, der når ind, man ikke 
er enige om, drukner i de sager, som 
vi selv har. Derfor er det naturligt, 
at vi vender det om, så særaftaler
nes betydning opfyldes. Det kan op
nås, hvis ansvaret bliver placeret 
hos dem, der laver aftalerne.

Holger Foss:
Holger F. havde tidligere og ville 
igen gøre opmærksom på, at det 
kunne være fristende med dette. 
Men med det, som daglig ledelse 
lægger op og med det, som Barbara 
K. fortæller, er deres afdelings bud 
på, hvad man kunne forestille sig, 
var Københavns mandlige afde
lings repræsentanters frygt meget 
velbegrundet.
Alle mennesker er i besiddelse af 
egoisme. Man kunne risikere at 
lave aftaler, der - uanset om de var 
lokale eller ej - kunne få en afsmit
tende virkning andre steder, hvor 
det ikke var en lykke, at sådanne

aftaler kom. Derfor ønskede afde
lingen ikke at være med til at anbe
fale det fremlagte.

Forretningsudvalget 
vedtog at anbefale den linje, som 
forbundets daglige ledelse havde 
fremlagt vedrørende overenskom
sten, på det ekstraordinære hoved
bestyrelsesmøde.
9 forretningsudvalgsmedlemmer 
stemte for - 2 stemte imod, og 1 und
lod at stemme.

Preben Mortensen: 
Fredsarbejdet:
Forbundsformanden omtalte, at 
forretningsudvalget har haft ned
sat et fredsudvalg, som til først
kommende hovedbestyrelsesmøde 
skulle fremkomme med en indstil
ling. Underudvalget skulle for det 
første definere grundlaget for, 
hvordan almindeligt fredsarbejde 
skulle være og ud fra dette så kon
statere, om der er en fredsbevægel
se, vi bør være medlem af.
Grundlaget er, at det er udvalgets 
opfattelse, at fredsbevægelser skal 
være uafhængige fra politiske, reli
giøse og statslige interesser, og at 
der i alle lande skal være frihed til 
fredsarbejde. Når udvalget siger - 
alle lande - er det, fordi at det andet, 
vi diskuterer - frihed til fredsarbej
de i øst som i vest - jo er noget snæ
vert bundet ind, idet det jo stort set 
henviser til kun stormagterne og 
deres alliancer, men der finder jo 
undertrykkelse sted mange steder i 
verden, bl. a. i Asien og Sydameri
ka, Sydafrika, og derfor finder ud
valget, at det selvfølgelig også må 
være generelt formuleret. Det er 
også udvalgets opfattelse, at der 
skal stilles de samme krav om ned
rustning til alle, herunder også 
USA og Sovjetunionen.
Det er udvalgets opfattelse, at hvis 
forbundet skal være medlem af en 
fredsbevægelse, bør det være »Fag
bevægelsen for Fred«. Der er dog 
nogle ting, der gør, at forbundet an
moder Fagbevægelsen for Fred om 
at få observatørstatus for derved at 
kunne udtrykke sin holdning til fri
hed til fredsarbejde, og såfremt 
denne bliver Fagbevægelsen for 
Fred’s officielle holdning, indtræder 
forbundet i Fagbevægelsen for 
Fred.



358 • FRA FORBUNDET

Hermed mener udvalget, at man 
har løst det problem, vi diskuterede 
med hensyn til fredsbevægelsernes 
indhold. Vi kunne hurtigt finde ud 
af, at der kun var nogle få, vi ville 
tilslutte os, men spørgsmålet om 
frihed til fredsarbejde var et punkt, 
som var det, vi stort set diskutere
de, og der var enighed om, at der bør 
være frihed til fredsarbejde, men 
spørgsmålet var, hvorvidt det skul
le betyde, at man skulle stå udenfor 
eller indenfor.
Men udvalget finder, at hvis for
bundet skal gøre sine synspunkter 
gældende, er det rigtigst også at 
deltage i fredskonferencer og gøre 
opmærksom på disse ting, samt - 
hvis man kunne, og det må man 
spørge Fagbevægelsen for Fred om 
- få en observatørstatus, så vil der 
her være mulighed for at få det 
synspunkt igennem, fordi på nuvæ
rende tidspunkt har Fagbevægel
sen for Fred ikke taget stilling til, 
hvorvidt de tilslutter sig det eller ej. 
Det er et enigt udvalg, der indstiller 
disse ting.

Et enigt forretningsudvalg tilslutte
de
sig udvalgets indstilling.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden oplyste, at 
man nu var så langt i arbejdet med 
at indføre EDB-anlæg i forbundet, 
at de behov for et anlæg, der er, kan 
ved etablering holdes indenfor ca. 
kr. 300.000,00.
Det bliver et lokalt anlæg, hvor 
man køber standardprogrammer, 
hvilket gør brugen uafhængig af 
centrale anlægs åbningstider m.m. 
Indførelsen af anlægget betyder, at 
forbundet får elektronisk tekstda
tabehandling og journalisering.
Der kan bygges videre i systemet 
med mulighed for at oprette arkiver 
over kemikalier, fagligt valgte sik
kerhedsrepræsentanter, kursusak
tiviteter o.s.v.
Forbundet har indhentet tilbud på 
anlæg hos nogle konsulentfirmaer 
for de store EDB-firmaer og indstil
ler, at der arbejdes videre med un
dersøgelsen i to firmaer, som kan 
opfylde behov og krav vedrørende 
levering af EDB-anlægget. Firma
erne er NCR og Regnecentralen.
Personalet i forbundet har været 
med i hele planlægningen og er eni

ge i indstillingen vedrørende etab
lering af anlægget.

Bent Meyer:
Bent M. havde følgende spørgsmål 
til etableringen af EDB-anlægget:
Er de kr. 300.000,00 en engangsud
gift, eller kommer der løbende ud
gifter på hvert eneste år?
Uddannelse af personalet til at be
tjene dette apparatur, er det med i 
de kr. 300.000,00? Eller skal der 
slet ingen uddannelse til, eller skal 
forbundet selv betale en senere ud
dannelse?
De programmer, der omtales, som 
forbundet kan købe og sætte ind i 
systemet, koster vel penge? Er de 
kr. 300.000,00 det beløb, det koster, 
og så har vi anlægget, og så kan vi 
arbejde med det?

Inge Jensen:
Inge J. ønskede oplyst, om det var 
muligt at købe nye programmer lø
bende til anlægget. Eksempelvis 
hvis en afdeling ville gå over til kon
tingentopkrævning over EDB.

Holger Foss:
Holger F. spurgte, om det forelagte 
vedrørende etablering af EDB-an- 
læg skal indstilles til hovedbesty
relsen fra forretningsudvalget?

Jens Olsen:
Jens O. spurgte vedrørende afdelin
gernes muligheder for at koble sig 
på brugen af anlægget? Eksempel
vis over et »on-line«-system ved 
brug af telefonen.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden oplyste, at in
vesteringen for anlægget med stan
dardprogrammer var en engangs
investering.
Det, der kom til, blev driftsomkost
ninger.
Hvis der senere kommer program
mer, der er behov for, og ønsker om 
at tilkoble systemet, er dette mu
ligt. Udgifterne til supplement af 
standardprogrammerne kommer 
oveni engangsinvesteringen.
De programmer, som på nuværen
de tidspunkt foreligger, har en så 
stor kapacitet, at der de første år 
ikke skulle være behov for at ind
sætte andre programmer, med
mindre man skulle finde, at andre

programmer kunne gøre arbejds
gangen lettere. Der ligger i tilbudet 
fra firmaet, at da det er standard
programmer, skal man ikke have 
en omfattende og dyr uddannelse. 
Nogen skoling i brug af standardsy
stemet var med i engangsudgiften. 
På nuværende tidspunkt var det 
ikke muligt at sige noget endeligt 
vedrørende udgifter til uddannelse 
i brug af systemet, udover grund
skolingen i at bruge standardsyste
met.
Vedrørende mulighed for kontin
genttræk over systemet, mente for
manden, at dette hørte ind under A- 
kassens Koop-Data system, og at 
der i det system var mulighed for at 
etablere kontingenttræk.
Afdelingerne skal meddele hvilke 
kontingenttræk, der skal indsættes 
i systemet. Problemet var, at et så
dant nyt program gav ekstra be
lastning arbejdsmæssigt i forbun
dets A-kasse.
Da hovedbestyrelsen har vedtaget 
rammebeløbet for etablering af 
EDB-anlægget i forbundet, er det 
forretningsudvalget, der endelig 
beslutter hvilket anlæg, der etable
res i forbundet.
Forbundsformanden kunne ikke på 
nuværende tidspunkt svare på af
delingernes muligheder for at bru
ge forbundets EDB-anlæg, men 
mulighederne undersøges. Der er 
spørgsmålet - hvad skal/kan afde
lingerne tappe fra systemet.

Hvilke omkostninger er der. Skal 
systemet være, at forbundet udsen
der en form for båndafspilning, pro
grammer til afdelingerne, frem for 
at afdelingerne går ind direkkte og 
tapper på systemet. Forbundet vil 
drøfte afdelingernes muligheder for 
at bruge forbundssystemet med 
konsulenterne fra EDB-firmaerne - 
herunder økonomien samt sikre, at 
anlæggene, der eventuelt skal etab
leres lokalt, kobles på forbundets 
anlæg.
I forbindelse med afdelingernes 
brug af EDB-anlæg kommer A-kas- 
seområdet også ind. A-kasse EDB- 
systemet har ingen forbindelse med 
tilkoblingen til forbundssystemet 
at gøre. A-kasse EDB-systemet bli
ver fortsat kørt gennem Koop- 
Data’s centrale system. En tilkob-
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ling til dette system for afdelinger
ne må drøftes.
Hvilken form er bedst. Hvad er om
kostningerne.

Jens Olsen/Barbara Kryger:
Jens O. og Barbara K. spurgte/fore- 
slog i forbindelse med afdelingernes 
muligheder for at koble sig på for- 
bundets/A-kassens EDB-anlæg - 
vedrørende anlæggets kapacitet 
med hensyn til udbygning af pro
grammer - om det var en ide på et 
tidspunkt at lave et udvalgsarbejde 
med deltagelse af kasserere fra de 
afdelinger, der er interesseret i at 
koble sig på og bruge EDB-anlæg- 
gene.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden oplyste, at an
lægget, som købes, har så stor ka
pacitet, at der ingen problemer 
skulle være med at putte nye pro
grammer ind i anlægget de første 
år.
Anlæggets dimensioner skal være 
til, at afdelingerne har deres egen 
kode i systemet. Der kan så konfe
reres med afdelingerne om oplys
ninger, udover afdelingernes egne 
sager, eksempelvis udtræk over 
faglige voldgiftsafgørelser o.s.v.
Det tekniske i, hvordan sådanne 
behov og ønsker fra afdelingerne 
kan opfyldes, havde forbundsfor
manden ingen viden om. Det vigtig
ste var viden om, at anlæggene 
havde kapacitet til, at disse behov/ 
ønsker kunne opfyldes teknisk.

Bent Meyer:
Bent M. ønskede at tilkendegive, at 
den skepsis, Bent M. tidligere hav
de tilkendegivet vedrørende EDB- 
anlæg var ændret til, at Bent M. gik 
ind for forslaget vedrørende indkøb 
af anlægget med baggrund i, at ud
gifterne ikke blev større. Bent M. 
havde tidligere forventet større ud
gifter.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden forelagde for
retningsudvalget en efterbevilling 
på kr. 1.500.00. Beløbet var brugt 
til indkøb af en samlet fortegnelse 
fra Danmarks Statistik, over mine
ralvandsproduktionsvirksomhe
der, depoter og ølhandlere i Dan
mark.
Der kan bestilles revidering af

grundlisten efter behov. Især om
kring overenskomstforhandlinger
ne er det nyttige oplysninger at 
have adgang til.
Forbundsformanden ville ikke 
umiddelbart sige, at afdelingerne 
kunne få kopier af listerne. Det var 
lange EDB-lister, men forbundet 
ville se på, om der var muligheder 
for informationer til afdelingerne 
ud fra hvilke mangler, der var på 
forbundets egne fortegnelser over 
virksomheder, depoter o.s.v., set i 
forhold til de indkøbte fortegnelser 
fra Danmarks Statistik.

Forretningsudvalget 
godkendte efterbevillingen på kr. 
1.500,00.

Preben Mortensen:
Fra Fiol Teatret i København lå en 
ansøgning, dels om økonomisk støt
te og dels om at få hjælp til at få op
lysninger til projektet »Vesterbro 
om Vesterbro« - et lokalhistorisk 
projekt.
Indstillede at omtale projektet i 
Prop & Kapsel, så bryggeriarbejde
re, der har erfaringer fra livet på 
Vesterbro, der ønsker det, kan 
medvirke i projektet.
Da projektet er et decideret lokal
projekt, lå der ingen indstilling til 
økonomisk støtte.

Forretningsudvalget 
godkendte indstillingen i forbindel
se med projektet »Vesterbro om Ve
sterbro«, Fiol Teatret i København.

Preben Mortensen:
Forbundet havde fra Venstresoci
alisterne fået anmodning om øko
nomisk støtte til VS-ugeavisen »So
lidaritet«.
Indstillede at bevilge kr. 3.000,00 
til VS’ ugeavis.

Forretningsudvalget 
bevilgede kr. 3.000,00 til VS-uge
avisen »Solidaritet«.

Preben Mortensen:
Forbundet har fra ASF - Arbejder
nes Folkehjælp - modtaget en an
modning om, at man støtter til af
hjælpning af de sultproblemer, man 
i dag har i Ethiopien. Det er vigtigt 
at fa koordineret en hjælpeaktion 
dertil.

Indstillede til denne humanitære 
indsats at støtte med kr. 30.000,00.

Forretningsudvalget 
bevilgede kr. 30.000,00 til støtte for 
det humanitære arbejde til afhjælp
ning af sultproblemerne i Ethiopi
en.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden indstillede, at 
forbundet tegner en annonce i en 
pjece eller tema-avis, som Arbejder
bevægelsens Internationale Center 
planlægger at udgive, omhandlen
de arbejderbevægelsen og fred. 
Annoncens pris er kr. 5.000,00.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig tegningen af annon
cen og bevilgede hertil kr. 5.000,00.

Preben Mortensen:
Guatemala og Coca-Cola.
Forbundet troede på et tidspunkt, 
at sagen var gået i orden men må 
konstatere, at det er den ikke. For
bundet får regelmæssigt Coca- 
Cola-information fra IUL. De an
moder os om at sende protesttele
grammer i sagen. Der er sendt et til 
hovedkvarteret i Atlanta, USA, et 
til den fagorganisation, som organi
serer arbejderne i Guatemala inden 
for Coca-Cola-industrien samt et til 
ministeren i Guatemala med pro
test imod de overgreb, der sker 
overfor Coca-Cola-arbejderne.

Coca-Cola-arbejderne har svære 
faglige som økonomiske problemer, 
og man opfordrer derfor gennem in
ternationale organisationer til, at 
man yder en økonomisk støtte til 
Coca-Cola-arbejderne i Guatemala. 
Forbundet vil - som tidligere - anbe
fale at støtte med kr. 30.000,00. 
Forbundsformanden fandt, at der 
efter de drøftelser, der har været 
med andre organisationer, at der 
bør laves nogle aktioner i Danmark 
omkring Coca-Cola, både boykot
ten omkring at behandle deres va
rer, hvor forbundet kan gøre det 
dér, hvor der modtages flasker og 
kasser, men at der også på Coca- 
Cola-fabrikkerne i Danmark må 
ske et eller andet.
Forretningsudvalget har diskute
ret SiD og er igen i en vanskelig si
tuation, idet NNS’ forretningsud
valg har drøftet disse ting, og der
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har SiD v/Palle Nielsen meddelt, at 
såfremt der kommer en opfordring 
til en sådan aktion, vil SiD overveje 
at trække sig ud af NNS. Forbun
dets daglige ledelse har sagt, at det 
er der så ikke noget at gøre ved.
Forbundet vil opfordre til, at også 
Danmark markerer sig i solidaritet 
med Coca-Cola-arbejderne. Inter
nationale organisationer, hvor SiD 
er medlem, opfordrer os til at gøre 
opmærksom på disse ting. Det er 
ikke nok, at vi sender telegrammer. 
Det behøver ikke at betyde, at vi 
stopper for Coca-Cola-produkti- 
onen, men det kunne da være, at 
hvis man stoppede produktionen i 
24 timer, at man dermed også hav
de udtrykt solidaritet. Forbundet 
forstår ikke SiD’s holdning på dette 
område og vil på førstkommende 
bestyrelsesmøde i NNS være med i 
en opfordring til solidaritetshand
linger i Danmark, såfremt NNS 
sender en opfordring ud om, at man 
bør lave en aktion.

Holger Foss:
Holger F. tilsluttede sig indstillin
gen og måtte som forbundsforman
den atter tage afstand fra SiD’s 
manglende solidaritet.
Mente, at Tjenerforbundet burde 
kontaktes, for at der kunne etable
res boykot af salg af Coca-Cola 
blandt Tjenerforbundets medlem
mer. Så var man solidarisk med 
Coca-Cola-kammeraterne samt 
dem, der laver Jolly-Cola.

Bent Meyer:
Bent M. ville godt udvide Holger 
F.’s forslag til at omfatte de koope
rative marketenderier.
Barbara Kryger:
Foreslog iværksættelse af annonce
kampagner med opfordring til ikke 
at drikke Coca-Cola.
Preben Mortensen:
Forbundsformanden oplyste, at når 
det er NNS, der opfordrer til akti
oner, så er Hotel- og Restaurations
personalets organisationer med. 
Formanden for NNS er næstfor
manden fra Tjenerforbundet, så der 
kan ikke være tvivl om, at disse om
råder går med i aktionerne.

Annoncekampagner bliver en del af 
aktionerne. Disse vil blive udsendt 
af NNS.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig, at forbundet støtter 
opfordringer fra NNS vedrørende 
aktioner i Danmark til støtte for 
Coca-Cola-arbejdernes kamp i Gu
atemala.
Bevillingen på kr. 30.000,00 til 
Coca-Cola-arbejdernes kamp i Gu
atemala blev vedtaget.

Holger Foss:
Holger F. foreslog, at der blev bevil
get kr. 30.000,00 til kulminearbej
derne i England.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden var enig i at 
bevilge kr. 30.000,00 til de engelske 
kulminearbejdere gennem LO’s 
centrale indsamling, hvor bevilge
de beløb går direkte til det engelske 
minearbejderforbund.

Bent Meyer:
Bent M. havde hørt, at beløb, der 
går direkte til det engelske minear
bejderforbund, tager regeringen, så 
pengene ikke kommer til udbeta
ling til forbundets medlemmer.
Foreslog, at de kr. 30.000,00 blev 
sendt til den organisation, der har 
fået carte blanche til at forestå de
res egen indsamling til kulminear
bejderne Nordthumberland.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt det rig
tigt, at forbundet som landsforbund 
støttede den centrale indsamling 
gennem LO direkte til det engelske 
forbund.
Gik ud fra, at hvis den engelske re
gering beslaglagde indsamlede 
midler, havde LO fået besked fra 
det engelske forbund, og at forbun
det så havde været orienteret af LO 
om dette.
Forbundsformanden fandt det i or
den, at fagforeninger støtter lokalt 
orienterede indsamlinger i Eng
land.

Forretningsudvalget
bevilgede kr. 30.000,00 til kulmine- 
arbejderne i England. Bevillingen 
gives over LO’s centrale indsamling 
til det engelske minearbejderfor
bund.

Preben Mortensen:
Aftaler.

Forbundet havde fra Faxe depotet i 
Viborg og Odin depoterne i Viborg 
fået indgåede særaftaler.
Fra Grenå afdeling lå en tillægsaf
tale til en bonusaftale af 2. decem
ber 1983.

Bent Meyer:
Bent M. erindrede om, at det lands
dækkende depotudvalg havde sam
lingen af depot-særaftaler. Ønske
de udvalget fik de omtalte depot- 
særaftaler.

Poul Erik Guldborg:
Poul Erik G. berettede om tillægs
aftalen fra Grenå.
Indholdet var, at uanset hvor man
ge folk, der skal arbejde i tørgær- 
prodsuktionen, skal de have samme 
løn, som der er i den øvre del af pro
duktionen. Dette belaster ikke bo
nusregnskabet med timer. Herudo
ver får samtlige ansatte på spritfa
brikken i Grenå 60 øre pr. time.
I første omgang er 7 mænd blevet 
ansat.

Preben Mortensen:
Forbundet havde modtaget aftale 
fra Københavns mandlige afdeling 
vedrørende højdetillæg på Tap H. 
Der er følgende midlertidige aftale 
mellem Arthur Jensen og Ove 
Thimm, gældende 1. august 1984, 
indtil fortolkning af særaftalens § 9, 
stk. 2 er afklaret mellem organisa
tionerne.
Det er aftalt, at der til mandskabet 
i læsseområdet udbetales et højde
tillæg 3 gange ugentlig for opryd
ningsarbejde på og fra rullebane i 
læssehal.
Vedrørende afklaring af fortolk
ning af særaftalernes § 9, stk. 2 var 
sagen tidligere omtalt. Forbundet 
har indklaget sagen for Arbejdsret
ten, men det kan godt ende i en fag
lig voldgiftssag, rejst af forbundet.

Forretningsudvalget 
tog de forelagte aftaler til efterret
ning.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden ville herefter 
omtale en aftale fra Københavns 
mandlige afdeling. Forbundsfor
manden var ikke tilfreds med afta
lens indhold.
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Aftalen er mellem Lejse Fjellerad, 
tillidsrepræsentant for kvinder og 
Arthur Jensen, mænd og O. Thimm 
som ledelsens repræsentant.

»Da mandskabet i læsseområdet 
færdes på lejdere og palledæk, påby- 
des det dem at anvende sikkerheds
sko. Der udleveres dem et par sik
kerhedssko om året, normalt 1/5. 
Samtidig bortfalder træskopenge/ 
træsko til ovennævnte personer«.

Forbundsformanden forstod ikke 
aftalen, når der er tale om et påbud, 
så er det ikke længere et spørgsmål 
om arbejdstøj men om sikkerhed, og 
forbundet kørte jo netop sagen om
kring kuldetillæg/kolde kældre på, 
at når der er tale om sikkerhedstøj, 
så er arbejdsgiveren i henhold til 
bekendtgørelsen pligtig til at betale 
det. Forbundet kan derfor ikke ac
ceptere, at der modregnes i gene til
læg. Situationen er, at der nu er la
vet en aftale, hvor »det påbydes at 
anvende sikkerhedssko«. Så er det 
arbejdsgiveren, der i henhold til be
kendtgørelsen skal betale. Så er det 
mærkeligt, at forbundet nu får en 
aftale, hvor tillidsrepræsentanter
ne accepterer, at der samtidig bort
falder andre aftalte ting.

Barbara Kryger:
Barbara K. oplyste, at tillidsrepræ
sentant Lejse Fjellerad har skrevet 
aftalen under, fordi den er indgået 
fælles for mænd og kvinder, men af
delingen har skrevet til Carlsberg, 
at afdelingen ikke kan godkende af
talen. Den er underkendt af afde
lingen, netop fordi man modregner 
et personligt værnemiddel i et over
enskomstmæssigt gode - modreg
ner sikerhedsfodtøj i træskopenge
ne.

Holger Foss:
Holger F. oplyste, at mandlig afde
ling ikke er enige i den stilling, for
bundsformanden og kvindelig afde
ling havde til aftalens indhold.
Mente ikke, der var sammenlig
ningsgrundlag med sagen om per
sonlige værnemidler. Der påbydes 
sikkerhedsfodtøj, og der udleveres 
sikkerhedsfodtøj. Man skal gå med 
sikkerhedsfodtøj i arbejdsområdet. 
Spørgsmålet er så, hvad skal man 
med det andet fodtøj?

Kunne ikke se, at aftalen havde no
get med modregning at gøre i den 
forstand, som sagen om værnemid
lerne i øvrigt.

Bent Meyer:
Tidligere var træskopenge til ind
køb af træsko, fordi man skulle gå 
med træsko i arbejdsområdet.
Aftalen fratager ikke nogen noget. 
Træskopengene har aldrig dækket, 
hvad træsko kostede.
Her får man udleveret sikkerheds
sko, uanset hvad sikkerhedssko ko
ster. Aftalen er en gevinst for med
lemmerne.

Barbara Kryger:
Barbara K. fandt ikke, der var 
fremkommet begrundelser for, at 
der kan modregnes i et overens
komstmæssigt gode kontra et per
sonligt værnemiddel.
Frygtede, at mandlig afdelings ind
stilling kunne blive årsag til, at 
kvindelig afdeling får en batalje 
med bryggerierne om at få udbetalt 
træskopenge til de pågældende 
medlemmer, hvilket var uheldigt.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden fandt det prin
cipielle i sagen vigtigt.
Hvis man havde aftalt, at man fik 
nogle andre sko i stedet for træsko, 
så var aftalen i orden. Men det vig
tige er, at der står »påbydes«, og 
når det er påbudt, er det arbejdsgi
veren, der både er pligtig til at udle
vere og også at sørge for, at påbudet 
følges. Det er også arbejdsgiveren, 
der skal betale omkostningerne ved 
et påbud.
Forretningsudvalget har tidligere 
været enige i, at påbud om værne
midler og omkostningen ved påbud 
kan man ikke acceptere træder i 
stedet for andet eller modregnes i 
overenskomstmæssige aftalte ge
netillæg.
Forbundsformanden anbefalede af
talen til forkastelse for at fastholde 
det tidligere vedtagne princip. Hvis 
forretningsudvalget slap dette 
princip, blev der lukket op for, at 
modregninger kan ske andre steder 
fremover.

Bent Meyer:
Bent M. fandt, at det ville få en me
get uheldig konsekvens, hvis afta
len blev forkastet.

Mente fortsat, aftalen er en forbe
dring. Afdelingen kunne ikke sige 
til medlemmerne, at aftalen ikke 
var en forbedring. Det er oven i kø
bet påbudt at bruge sikkerhedssko. 
Vidste, at sikkerhedsrepræsentan
terne var skeptiske overfor, hvis 
man undlod at bruge sikkerheds
sko i arbejdsområdet.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden mente, at et 
påbud ikke falder væk, når parter
ne er enige om, at man skal have 
sikkerhedssko, så skal bryggeriet 
med baggrund i aftalen sørge for, at 
disse sko bliver udleveret.
Det er meget udmærket. Ingen er i 
tvivl om, at bryggeriet skal udleve
re sikkerhedsskoene.
Forretningsudvalget har vedtaget, 
at der kan ikke modregnes for no
get, der er påbudt, i andre overens
komstmæssige tillæg. Hvor er 
grænsen, hvis forretningsudvalget 
frafalder princippet i denne vedta
gelse.

Barbara Kryger:
Barbara K. mente, at hvis sikker
hedssko skal være påbudt, skal de 
udleveres af arbejdsgiveren. Det er 
ikke nødvendigt at lave en aftale 
om et personligt værnemiddel, der 
er påbudt - og så oven i købet accep
tere, at det kan modregnes i et over
enskomstmæssigt gode.

Henrik Hansen:
Henrik H. oplyste, at der i forvejen 
eksisterer en række aftaler på Tu
borg, hvor der gives sikkerhedssko, 
efter at man er blevet enige om, at 
det er nødvendigt, uden at der der
ved er sket en modregning i andre 
ting.

Lone Christensen:
Lone C. var af den opfattelse, at når 
der et sted er arbejdsforhold, der be
tinger påbud af bestemte personli
ge værnemidler, så kan det ikke 
være rigtigt, at dette påbud skal op
fyldes ved, at en generel ting i en 
særaftale bortfalder.

Jens Olsen:
Jens O. forstod godt Københavns 
mandlige afdelings holdning til, at 
et par sikkerhedssko kan være bed
re end et par træsko, men var som 
forbundet betænkelig ved, at man 
skriver, at det skal modregnes.



362 • FRA FORBUNDET

Holger Foss:
Mandlig afdeling fastholder afta
lens indhold, men hvis forretnings
udvalget forkaster aftalen, måtte 
Holger F. formode, at sagen gik vi
dere.
I en videre forhandling af sagen vil
le det glæde mandlig afdeling, hvis 
forbundet havde ret og vandt sa
gen.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden kunne ikke 
se, hvordan der var en sag at be
handle videre, hvis forretningsud
valget forkastede aftalen.

Holger Foss:
Holger F. formodede, at der kom en 
sag i forbindelse med aftalen fra 
kvindelig afdeling til forbundet.

Barbara Kryger:
Barbara K. mente ikke, der var en 
sag.
Man er blevet enige om et påbud på 
Tap H om sikkerhedssko. Det er 
ikke nødvendigt at lave en aftale 
om, at der skal udleveres sikker
hedssko.
Det skal der, der ligger et påbud, 
det kører uændret videre.

Forretningsudvalget 
forkastede den forelagte aftale ved
rørende:
at påbudt brug af sikkerhedssko i et 
arbejdsområde betyder bortfald af 
træskopenge/træsko til personer i 
arbejdsområdet, hvor sikkerheds
sko udleveres.
9 forretningsudvalgsmedlemmer 
stemte for forkastelsen af aftalen, 2 
stemte imod og 1 undlod at stemme.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden omtalte, at 
der fra Århus mandlige afdeling lå 
orientering om nyvalg af bestyrel
sesmedlemmer, og at generalfor
samlingen har vedtaget, at der skal 
indføres EDB i afdelingen, når mu
lighed for tilslutning til A-kassens 
nye anlæg foreligger.
Det må konstateres, at der er nogle 
ting, som afdelingen har taget fejl 
af. Afdelingen gør endvidere op
mærksom på, at man på baggrund 
af de ting, der har været i afdelin
gen, ansætter en funktionær på 20 
timer til at hjælpe med deres kasse

regnskab og arbejdsløshedskasse
afdelingen.
Endvidere meddeler afdelingen, at 
generalforsamlingen tog forbun
dets, revisorens og bestyrelsens re
degørelse vedrørende afdelingens 
kasseunderskud til efterretning og 
besluttede, at sagen herefter var af
sluttet, og beløbet afskrevet.
Forbundet havde i forbindelse med 
afdelingens kasseunderskud skre
vet en rapport og gjort afdelingen 
opmærksom på, at man ikke kunne 
placere ansvaret på nogen bestemt 
person, idet det gennem år havde 
vist sig at være en forkert bogføring 
af tingene, såvel af indtægter som 
af udgifter, der kunne være bag
grund for kasseunderskuddet.
I og med afdelingen har taget rede
gørelserne i sagen til efterretning, 
betragtede forbundet sagen som af
sluttet.
Fra en af forbundets kritiske revi
sorer, Poul Manniche, lå meddelel
se om følgende:
» Undertegnede meddeler herved, at 
jeg ved udgangen af april 1985 øn
sker at fratræde som valgt kritisk 
revisor, idet jeg går på efterløn«.
Dette må tages til efterretning.
Forbundet har den 2. november 
modtaget et brev vedrørende revisi
on. De har den 1. og 2. november 
1984 revideret regnskabet for juli 
kvartal, og der er ingen bemærk
ninger at gøre.
Sjælland-Falster kreds havde med
delt, at Tage Petersen var afgået. 
Søren Jørgensen var blevet hoved
bestyrelsesmedlem og depotud
valgsmedlem. Kaj Knudsen, struk- 
turudsvalgsmedlem.
Forbundsformanden gik ud fra, at 
udsendte forbundscirkulærer kun
ne godkendes uden oplæsning.

Forretningsudvalget
tog de af forbundsformanden frem
lagte punkter, herunder udsendte 
forbundscirkulærer, til efterret
ning.

Preben Mortensen:
Forbundsformanden ønskede for
retningsudvalgets opbakning til en 
indstilling i NNS-bestyrelsen ved
rørende et forslag til NNS’ årsmø
de.

Baggrunden for forslaget var, at 
det er blevet konstateret - dels ved 
de opgørelser, man får fra IUL, dels 
omkring Nordisk Union - at der er 
visse medlemsforbund, der ikke har 
fået indbetalt deres kontingenter. 
Det er kedeligt, når man f.eks. i den 
danske delegation opdager, at for
bund ikke deltager i møderne grun
det »rod« omkring dele af kontin
gentbetalingen.
Derfor går forslaget på følgende:
«Dette kontingent samt kontingen
tet for NNS’s medlems for bund til 
IUL, IAL/IUL og Nordisk Unions 
forbund indbetales med et samlet 
beløb til NNS’ sekretariat inden ud
gangen af januar måned. Derefter 
fordeler sekretariatet kontingentet 
udfra de medlemstal, vi har.«
Med dette forslag mener NNS’s se
kretariat, at tingene bliver betalt til 
tiden til de internationale organisa
tioner, og de har dermed ansvaret 
for, at de enkelte forbund får disse 
ting betalt.
Forbundet ville godt tilslutte sig 
indstillingen af forslaget til NNS- 
årsmødet.

Forretningsudvalget 
gav opbakning til indstillingen til 
NNS-årsmødet.

Forretningsudvalget
gav tilslutning til, at følgende mod
tagne udtalelser indgik i protokol
len som orientering:
»Kvindelige Bryggeriarbejderes 
fagforenings repræsentantskab for
samlet til møde den 18. oktober 
1984 udtaler følgende:
Vi vender os imod den »Dagpenge- 
reform«, regeringen agter at gen
nemføre med hjælp fra Det radikale 
Venstre i Folketinget. Denne uhyr
lighed, som er en videreførelse af 
den privatisering, som regeringen 
ser som sin fornemste opgave at 
tvinge igennem overfor arbejder
klassen, vil få uoverskuelige konse
kvenser for de grupper i vort sam
fund, der i forvejen er ramt både 
økonomisk og menneskeligt meget 
hårdt.
Kampen skal føres af alle forat imø - 
degå disse overgreb, ikke mindst af 
de, som er i arbejde.
Repræsentantskabet skal hermed 
opfordre medlemmerne til at være
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opmærksomme på de informationer 
og orienteringer, der vil komme på 
klubområderne, omkring regerin
gens forslag til en såkaldt Dagpen
gereform.
Det er vigtigt, at man som medlem 
gør sig klart, hvad disse forringel
ser betyder, da det kan ramme os 
alle.
Forringelserne betyder:
Stigende kontingenter til A-kassen. 
Forskellige individuelle kontingen
ter.
Mulighed for efterbetaling af kon
tingent.
Indførelse af en tillægsforsikring 
for den enkelte, der afskaffer de ek
sisterende kollektive og solidariske 
ordninger på disse områder.
Nedskæringer i Jobtilbudsordnin
gen.
Vi bakker op om den udtalelse til 
pressen, som forbundets forret
ningsudvalg udsendte den 4. okto
ber 1984, der betegner regeringens 
Dagpengereform som asocial, og vi 
opfordrer forbundets hovedkasserer 
til på LO-skolen i november 1984 at 
arbejde for, at det kollektive og soli
dariske i vor A-kasselovgivning be
vares.
På repræsentantskabets vegne 
Barbara Kryger 
formand«

»Taps Syds mandlige klub - gene
ralforsamling den 27. oktober 1984 
- udtaler:
Overenskomstforhandlingerne 
nærmer sig, og vi ruster os til kamp. 
Siden regeringen i 1977 så skam
meligt stjal vores indeksregulering, 
er vores lønninger blevet kraftigt 
forringet i forhold til andre fag
grupper.
Siden 1977 har DfB konsekvent af
vist væsentlige lønforbedringer ved 
efterfølgende overenskomster. DfB’s 
afvisning skyldes ikke, at de er i 
økonomiske vanskeligheder - snare
re tværtimod.
Alene i regnskabsåret 1982/83 ud
gjorde DfB’s overskud, før skat, 617 
mili. kr., og for regnskabsåret 1983/ 
84 bliver overskuddet endnu større. 
Tap Syds faglige klub kræver der
for, at overenskomstfornyelsen i 
1985 retter op på vores manglende 
lønudvikling og samtidig sikrer, at 
vi igen får mulighed for at blive løn
førende.

Vi tilsiger vores fagforening og for
bund vores fulde støtte og opbak
ning i de kommende overenskomst
forhandlinger og advarer vores ar
bejdsgivere imod endnu en gang at 
afvise vore berettigede krav.
Vigør også allerede nu opmærksom 
på, at bøjer vores arbejdsgivere sig 
ikke, vil vi ikke tøve med at sætte 
magt bag vores krav og konflikte 
dem igennem.«

»Tap Syds mandlige klub -general
forsamling den 27. oktober 1984 - 
udtaler:
De igangværende forhandlinger om 
en fornyelse af vores rammeaftale 
viser allerede i sin indledende fase, 
at DfB’s opfattelse er, at den nye tek
nologi skal indføres på bekostning 
af bryggeriarbejdernes arbejds
pladser.
Vi tager på det skarpeste afstand 
fra, at en modernisering af de kø
benhavnske bryggerier automatisk 
skulle medføre nedgang i arbejds
styrken.
Vi tager ligeledes afstand fra DfB’s 
tanker om at smadre vores ancien
nitetsregler, der er vores sikker
hedsnet for, at alle - uanset alder el
ler uddannelse - er sikret arbejde på 
de københavnske bryggerier.
Vi understreger, at vi ikke er mod
standere af den nye teknologi, men 
vi kræver, at vore arbejdspladser 
bliver indrettet sådan, at alle nuvæ
rende ansatte vil kunne betjene den. 
En ny rammeaftale vil betyde bort
fald af eksisterende arbejdspladser 
- det samme som DfB kalder rati
onalisering.
Vi kræver at få andel i denne rati
onaliseringsgevinst gennem ned
sættelse af arbejdstiden og bedre 
pauser, sådan at den nye teknologi 
ikke kun kommer vores arbejdsgive
re til gode, men også os, der har 
skabt værdierne i De forenede Bryg
gerier.
Vi opfordrer vore forhandlere til at 
stå fast på vores krav og tilsiger dem 
al vor støtte og opbakning i deres 
kamp for en god rammeaftale, der 
kan sikre os en fremtid på en ordent
lig og miljøvenlig arbejdsplads.«

Forbundet havde modtaget takke
brev fra forbundets tidligere konsu
lent Villy Petersen i anledning af, 
at forbundet havde besøgt Villy Pe
tersen på hans 75 års fødselsdag.

Barbara Kryger:
Barbara K. omtalte klager fra nog
le af afdelingens klubområder om, 
at tillidskvinderne skal tage mod 
bestillinger til muleposer og rekvi
rere dem gennem kvindelig afde
ling i forbundet. Man skal også ud 
at finde folk igen på skifteholdene 
for at få afleveret disse muleposer 
og få afregning for dem. Derefter 
ind igen gennem kvindelig afdeling 
med pengene, som så afleveres i for
bundet osv. Man var kede af, at 
man er blevet hæftet på denne 
blandede landhandel, der hedder 
forbundets muleposer, og ville hen
stille til, at der kommer en rettelse i 
Prop & Kapsel om, at man selvføl
gelig kan købe muleposerne ved at 
henvende sig i forbundet, og så skal 
der stå et lokalnummer, man kan 
henvende sig på i forbundet.

Erik Nielsen:
Hovedkassereren oplyste, at mulig
heden for indkøb af forbundets 
»muleposer« var etableret med 
baggrund i ønsker fra provinskam
merater.
A-kassen eller forbundet magtede 
ikke at opretholde tilbudet, hvis 
salget ikke skete samlet igennem 
afdelingerne.
Derfor måtte hovedkassereren 
konkludere, at der så ikke kunne 
sælges af forbundets muleposer, 
når dette ikke kunne ske samlet 
igennem afdelingen.
Hovedkassereren ville lave en om
tale af ændringen til Prop & Kap
sel.

Forretningsudvalget
tog situationen omkring salg af for
bundets »muleposer« til efterret
ning.

Mødet hævet.

Ref./Lone Christensen
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Hovedbestyrelsens 
sammensætning:
Nordjysk Kreds:
Poul Erik Guldborg, Finn Holm, 
Karsten Jensen, Knud Erik Kvor- 
trup, Erna Kristensen
Sydjysk Kreds:
Thomas Olsen, Bjarne Frandsen, 
Kaj Fonnesbæk, Dora Rasmussen, 
Allan Lund Nielsen
Fyns Kreds:
Jens A. Olsen, Aage Jensen
Sjælland-Falster Kreds:
Bent Embo, Kaj Knudsen, Søren 
Jørgensen, Verner Johnsen, Ritta 
Hansen
Kbh. mandlige afd.:
Holger Foss, Bent Meyer, Torben 
Olsen, Henrik Christensen, Kristi
an Nielsen
Kbh. kvindelige afd.:
Barbara Kryger, Inge Jensen, Kir
sten Haastrup
Forbundets daglige ledelse:
Preben Mortensen, Anker Skjødt, 
Erik Nielsen, Erik Kielberg, Lone 
Christensen
Konsulenter:
John Pedersen, Henrik Hansen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE

i hovedbestyrelsen i stedet for Tage 
Petersen, Hardy Christensen og Ib 
Christensen.
Forbundsformanden foreslog, at re
feratet af det ekstraordinære ho
vedbestyrelsesmøde blev et beslut
ningsreferat.
Hovedbestyrelsen tiltrådte, at fra 
det ekstraordinære hovedbestyrel
sesmøde refereres beslutningerne.

1. Procedure vedrørende 
overenskomst
forhandlingerne

Hovedbestyrelsen besluttede med 
22 stemmer for, 6 stemmer imod, og 
1 stemme hverken for eller imod, at 
de overenskomstkrav, der udtages 
af hovedbestyrelsen til forhandling 
ved særaftalerne, forhandles og af
sluttes uden hovedorganisationer
nes indblanding. Såfremt der ikke 
kan opnås enighed om afslutning af 
særaftaleforhandlingerne, overgår 
spørgsmålene til hovedorganisati
onernes videre forhandling.
Ovenstående vedtagelse betyder 
udvidet suverænitet til afdelinger
ne i forbindelse med overenskomst
forhandlingerne .
Erfaringerne med denne forhand
lingsstruktur debatteres i hovedbe
styrelsen på det ordinære hovedbe
styrelsesmøde ijuni i 1985.

Det er udvalgets opfattelse, at hvis 
forbundet bør være medlem af en 
fredsbevægelse, bør det være »Fag
bevægelsen for Fred«.
Der er dog nogle ting og vurderin
ger, der gør, at forbundet anmoder 
»Fagbevægelsen for Fred« om at få 
observatørstatus, for derved at kun
ne udtrykke sin holdning til Frihed 
til Fredsarbejde, og såfremt dette 
bliver »Fagbevægelsen for Fred«’s 
officielle holdning, indtræder for
bundet i »Fagbevægelsen for Fred«. 
Hovedbestyrelsen tilsluttede sig i 
enighed udvalgets forslag som for
bundets grundlag for fredsarbejdet.

Holger Foss ønskede af historiske 
grunde tilført til protokollen, at 
Holger Foss var af den mening, at 
det var en forkert beslutning, der 
tidligere var taget, om at forbundet 
opsagde medlemskabet af »Fagbe
vægelsen for Fred«.

Mødet hævet.

Lone Christensen

afholdt torsdag den 15. november 
1984.
Fraværende var Anker Skjødt, Kri
stian Nielsen og Bjarne Frandsen. 
Som suppleant for Kristian Nielsen 
mødte Erik O. Nielsen, og som 
suppleant for Bjarne Frandsen 
mødte Otto Dehn.
DAGSORDEN:
1. Procedure vedrørende 

overenskomstforhandlingerne
2. Fredsarbejde
Dirigent: Bent Embo

Forbundsformand Preben Morten
sen indledte det ekstraordinære ho
vedbestyrelsesmøde med at byde 
Søren Jørgensen, Kaj Fonnesbæk 
og Henrik Christensen velkommen

2. Fredsarbejde

Forbundets udvalg for fred v/Pre- 
ben Mortensen, Poul Erik Guld
borg, Holger Foss og Inge Jensen 
anbefalede hovedbestyrelsen føl
gende som forbundets grundlag for 
fredsarbejdet:
Det er udvalgets opfattelse, at freds
bevægelser skal være uafhængige af 
politiske, religiøse og statslige inte
resser.
Der skal i alle lande være frihed til 
fredsarbejde.
Der skal stilles de samme krav om 
nedrustning til alle, herunder også 
USA og Sovjetunionen.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE 
IA-KASSEN

afholdt onsdag den 14. november 
1984.

DAGSORDEN:
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager

Fraværende: Anker Skjødt.
Ordstyrer: Bent Embo.

1. Protokol

Der foreligger to protokoller af hen
holdsvis 18. september og 3. okto
ber 1984. Er der nogen, der ønsker 
ordet til protokollerne? Det er ikke 
tilfældet, så betragter jeg protokol
lerne som godkendt.

2. Beretning

Erik Nielsen:
A-kassen har fra Arbejdsløshed
skassernes Samvirke modtaget 
skrivelse af 5. oktober 1984 vedrø
rende regeringens forslag til en 
dagpengereform.
Endvidere er der fra Samvirket 
modtaget skrivelse af 22. oktober 
1984 vedrørende konference om 
den nye dagpengereform, og i den 
anledning kan jeg sige, at vi har 
fået tilmeldt to pladser. Forbunds
formanden og hovedkassereren er 
tilmeldt til konferencen, der fore
går i perioden 21. og 22. november 
1984.
Fra Arbejdsgiverdirektoratet er 
der modtaget rundskrivelse nr. 21 
vedrørende medlemsbidrag for 
1985. Der kommer en forhøjelse af 
bidraget. Jeg vil senere komme ind 
på, hvad disse satser er, under ud
sendte cirkulærer.

Der er endvidere modtaget rund
skrivelse nr. 22 vedrørende nye 
blanketsæt. Rundskrivelse nr. 23 
vedrørende »medlemmers klage 
over trufne afgørelser i arbejdsløs
hedskassen«.
Endvidere har kassen modtaget 
skrivelse af 9. november 1984 ved
rørende indberetning til »Cram-re- 
gistrer«.
Der er modtaget cirkulære af 2. no
vember 1984 vedrørende fremmøde 
til Arbejdsformidlingen omkring jul 
og nytår 1984/85.
Der er fra arbejdsløshedskassen ud
sendt cirkulære nr. 23/1984 vedrø
rende regeringens forslag til dag
pengereform.
Endvidere er der udsendt cirkulære 
nr. 24/1984 angående forhøjelse af 
kontingent til administrationskas
sen samt forhøjelse af forsikringsbi
drag til arbejdsløshedsforsikringen 
gældende fra 1/1-1984.

406 arbejdsløse

Den 27. juli 1984 var anmeldt ............... 309 arbejdsløse
Den 29. august 1984 var anmeldt ........ 406 arbejdsløse således:

96 arbejdsløse mænd i København . . . . 2,8 %
147 arbejdsløse mænd i provinsen . . . . 6,0% mænd 4,1%
44 arbejdsløse kvinder i København . . . 3,7 %

119 arbejdsløse kvinder i provinsen ... 17,0% kvinder 8,6%
5,2%

Indtægten i august har været: 
Medlemsbidrag......................................  
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere
Ialt .........................................................

kr. 
kr.

1.287.132,00
6.069,00

kr. 1.293.201,00

Udgifter i august har været: 
Dagpenge ............................ 
Feriedagpenge ...................  
Efterløn................................ 
Frikontingent.....................
Ialt

Ifølge den skriftlige beretning er 
der i august 1984 optaget 15 mænd 
og 3 kvinder, ialt 18 medlemmer.
Der er udmeldt 8 mænd og 0 kvin
der, i alt 8 medlemmer.

Der ligger en kongresvedtagelse 
om, at kontingentet til administra
tionskassen pr. 1/1-1985 skal stige 
med kr. 7,00 pr. måned. Kontingent 
til arbejdsløshedsforsikringen skal 
fra 1/1-1985 beregnes efter 7 gange 
dagpengesatsen, det vil sige 7 gan
ge 335 kr., og det betyder en forhø
jelse på 27 kr. pr. medlem pr. må
ned. Kontingentet til forbundet vil 
herefter udgøre 175 kr. og til ar
bejdsløshedskassen 210 kr. For ef
terlønsmodtagere er det blevet ved
taget, at disse pr. 1/1-1985 skal be
tale 3,5 gange dagpengesatsen, dvs. 
3,5x335 kr., hvorefter det for vore 
efterlønsmodtagere vil betyde en 
nedsættelse af forsikringskontin
gentet på 71 kr. pr. medlem pr. må
ned. Endvidere er der udsendt cir
kulære nr. 25 vedrørende LO’s 
kampagne mod regeringens forslag 
om forringelse af A-kasseforsikrin- 
gen.

kr. 2.912.931,00
kr. 192.107,00
kr. 5.148.421,00
kr. 4.485,00
kr. 8.257.944,00

Medlemstallet var ved udgangen af 
august 1984 i København 3471 
mænd og 1172 kvinder, i provinsen 
2375 mænd og 674 kvinder, i alt 
7692 medlemmer.
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Der er i september 1984 optaget 5 
mænd og 0 kvinder, i alt 5 medlem
mer.
Der er udmeldt 16 mænd og 14 
kvinder, i alt 30 medlemmer. Med

Den 29. august 1984 var anmeldt ...........
Den 26. september 1984 var anmeldt . ..
125 arbejdsløse mænd i København ....
229 arbejdsløse mænd i provinsen ........
50 arbejdsløse kvinder i København .. .

159 arbejdsløse kvinder i provinsen ....

406 arbejdsløse
563 arbejdsløse således:
3,6%
9,0% mænd 6,0%
4,3%

23,0% kvinder 10,9%
563 arbejdsløse ........................................ 7,2%

Indtægten i september har været: 
Medlemsbidrag..................................................... kr. 1.213.716,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere............. kr. 318.282,00
Ialt ........................................................................ kr. 1.531.998,00

Udgifter i september har været:
Dagpenge ............................................................. kr. 3.957.382,00
Feriedagpenge ..................................................... kr. 137.392,00
Efterløn.................................................................. kr. 6.232.246,00
Frikontingent....................................................... kr. 7.072,00
Ialt ........................................................................ kr. 10.334.092,00

Bent Embo
Er der nogen, som ønsker ordet til 
beretningen? Hvis det ikke er til
fældet, betragter vi beretningen 
som godkendt.

3. Forskellige sager

Erik Nielsen:
Der har været afholdt regnskabsef
tersyn i Nyborg og Svendborg afd. 
Regnskaberne i begge afdelinger er 
ført med stor omhu og i henhold til 
reglerne for regnskabsføring og re
vision og fandtes at være i bedste 
orden.
Der har endvidere været afholdt 
regnskabseftersyn i Roskilde afde
ling. Der måtte jeg desværre kon
statere, at da kassen blev gjort op, 
fremkom der en kassemangel på kr. 
72.154,72.

lemstallet var ved udgangen af sep
tember 1984 i København 3460 
mænd og 1167 kvinder, i provinsen 
2373 mænd og 667 kvinder, i alt 
7667 medlemmer.

I rapporten til afdelingen har jeg 
skrevet, at bilagsmaterialet ikke er 
gennemgået, og regnskabseftersy
net kan ikke anses for at være af
sluttet, før der er foretaget en gen
nemgang af bilagsmaterialet og 
kassebog samt udarbejdet en sta
tus. Denne gennemgang af bilags
materialet og udarbejdelse af statu
sopgørelse vil blive foretaget af Re
visionsinstituttet af 1920 ved revi
sor K. Bochoff onsdag den 23. okto
ber 1984. Afdelingen er indforstået 
med at afholde udgiften til denne 
gennemgang.
Kassereren er med øjeblikkelig 
virkning fratrådt. Afdelingens mid
ler er indtil videre overtaget af for
manden Jens Krøjer Hansen. I for
bindelse med regnskabseftersynet 
blev der, som reglerne foreskriver, 
foretaget en beholdningsopgørelse i 
Sjællands-kredsen, idet kassereren 
i Roskilde afdeling også var kasse
rer for Sjællands-kredsen. Jeg måt

te konstatere - udover afdelingens 
kassemangel - at der også var en 
kassemangel på kr. 30.880,36. Re
visionsinstituttet har som tidligere 
nævnt foretaget en gennemgang af 
bilagene og udarbejdet status. Den 
endelige kassemangel udgjorde kr. 
74.403,20. Afdelingens gæld til for
bundet udgjorde kr. 78.995,00. Der 
er senere indbetalt kr. 54.074,00, 
og der mangler således afregning 
for september måned på kr. 
24.921,00.
Det er joi en kedelig historie, og i 
den forbindelse vil jeg gerne stille et 
forslag. Det er helt klart, at afdelin
gen nu er i pengetrang, og det er så
ledes, at hvis ikke forsikringsbidra
get bliver indbetalt til forbundet, 
kan man risikere, at Arbejdsdirek
toratet vil sige, at medlemmer skal 
slettes. Det kan vi ikke være med 
til, og jeg vil så stille forslag om - og 
håber på forretningsudvalgets god
kendelse — at forbundet får opgørel
se for oktober og stiller et lån til di
sposition, som dækker det, som af
delingen skal betale til forbundet, 
sådan at man er lige med indbeta
lingerne.
Når jeg har været ude på disse kas
seeftersyn - og i særdeleshed det 
sidste - er det ligesom om vore valg
te revisorer i afdelingerne ikke rig
tig er klar over, hvordan og hvorle
des de skal foretage revisionen. De 
skal foretage den kvartalsvise revi
sion og en revision af årsregnska
bet, og for at vi ikke skal fa en gen
tagelse af det her, mener jeg, at der 
er behov for, at vi indkalder de valg
te revisorer i de afdelinger, hvor der 
ikke er statsautoriseret revision, til 
et instruktionsmøde i det nye år af 
en dags varighed. Vi mener, at det 
er meget, meget påkrævet at gøre 
dette, og det vil jeg gerne have for
retningsudvalgets tilslutning til.

Preben Mortensen:
Udover dette må vi konstatere, at 
der i den sidste tid har været en si
tuation i flere kasser, hvor der har 
været problemer omkring kasseun
derskud. Det gør også, at vi mener, 
at forbundet nu må udsende et cir
kulære, hvor vi gør opmærksom på, 
at der omkring den formue, der skal 
være i henhold til forbundets love, 
skal være regler for, at der skal fle
re underskrifter til for at kunne
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hæve af dette beløb. Hvis en kasse
rer alene har rådighed over hele af
delingens formue, kan der opstå si
tuationer, som vi har set her. Det 
må der tages højde for. Der er altså 
også et underskud i kredsen. Vi var 
til Sjælland-Falster-kredsens 
møde, hvor vi også sagde, at når for
bundet giver så store tilskud til 
kredsene, må vi også sikre os, at 
pengene går til de aktiviteter, der 
skal være. Vi har ikke i forbindelse 
med kredsene og tilskuddene til 
kredsenes økønomi i forbundslove
ne stående noget om, hvem der 
egentlig har tilsynsmyndighed med 
kredsene, og der vil vi gerne have 
indføjet, at den, der egentlig har til
synsmyndighed med afdelingerne, 
hvor der ikke er statsautoriseret re
vision - altså forbundet og hoved
kassereren - også har det med 
kredsene. Vi står i en situation, 
hvor en kasserer både har haft 
kredskassen og afdelingskassen, og 
at revisorerne ikke har kunnet gen
nemskue, hvorvidt det har været 
muligt at flytte beløbene frem og til
bage. Så må vi sige, at så må for
bundet også - som har revision - 
havde det i kredsene, sådan at ho
vedkassereren øjeblikkeligt kan 
gribe ind for nogle uregelmæssighe
der.

Omkring de valgte kritiske reviso
rer er det klart, at de nogle gange 
mangler forudsætninger for at kun
ne konstatere, hvorvidt tingene er i 
orden, og vi ved med hensyn til sa
gen i Roskilde, at de allerede i janu
ar måde havde en fornemmelse af, 
at der var nogle ting, der ikke var i 
orden, og at de derfor udsatte revi
sionen. Der er det vor opgave at sige 
til disse revisorer, hvad der er deres 
opgave. Det er klart, at revisionen 
og kassereren går på den samme 
arbejdsplads, og dermed er der må
ske lidt mere fleksibilitet i at sige, 
ok, du får en måneds tid mere, og så 
ser vi på det igen. Og man har hele 
tiden kunnet udskyde det, og revisi
onen har ikke kunnet lide det, fordi 
det er en arbejdskammerat, at stille 
stolen for døren. Og der mener jeg, 
at vi som forbund må pålægge revi
sorerne deres opgave, således at de 
med et stykke papir i hånden kan 
sige, at det ikke er, fordi de ønsker 
det, men forbundet siger, at de skal 
kræve en revision en gang i kvarta
let, og at revisionen - uanset om

regnskaberne er i orden eller ej - 
skriftligt skal meddele afdelingens 
bestyrelse bemærkninger til, hvad 
de har foretaget ved revisionen. 
Hvis man i januar i Roskilde, hvor 
man skulle have gjort bestyrelsen 
opmærksom på uregelmæssighe
der, også havde gjort det, så havde 
man måske allerede på det tids
punkt kunnet gribe ind og fået tin
gene undersøgt med det samme. 
Det voksende underskud i kassen 
har fundet sted i hvert fald fra det 
tidspunkt og især efter april til au
gust. Jeg vil ikke sige, at det kunne 
være forhindret, men man havde i 
hvert fald kunnet sikre sig, at ingen 
kan komme og sige, at den, der 
skulle sikre, at tingene var i orden 
med revisoren, ikke kunne kritise
res - og det kan der altså desværre 
nu i denne situation. Derfor må vi 
som forbund afholde nogle kurser, 
hvor vi gør den kritiske revision op
mærksom på deres forpligtelser.

Barbara Kryger:
Jeg synes, at begge forslag om at 
stille lån til rådighed til Roskilde af
deling og at afholde møder med de 
valgte kritiske revisorer er en god 
idé, men jeg vil også spørge om, 
hvordan forbundet får ordnet det 
mellemværende med Roskilde afde
ling. Det er jo ikke nok at låne dem 
pengene - hvad mere?

Thomas Olsen
Jeg synes selvfølgelig også, at det er 
i orden, at man låner Roskilde afde
ling det beløb, som afdelingen skyl
der til forbundet. Vi kan jo ikke se 
på, at vi får nogle medlemmer smidt 
ud af systemet.
Med hensyn til én-dags konference 
for de valgte revisorer kan jeg ikke 
se formålet med kun at indkalde re- 
visorererne i de afdelinger, hvor 
man ikke har revisionsinstitut til at 
gennemgå regnskaberne. Det må 
være sådan, at alle folkevalgte revi
sorer får nøjagtig den samme infor
mation.
Jeg synes, at det er en udmærket 
idé, at hovedkassereren får opsyn 
med kredsene. Det er almindelig 
praksis, at man har en afdelings
kasserer som kredskasserer, og 
derfor må det også være sådan, at 
når man kontrollerer regnskabet i 
kredsen, så kontrollerer man sam

tidig regnskabet i den pågældende 
afdeling, hvis han også er kasserer 
der.

Erik Nielsen:
Til Babara vil jeg sige, at det lån, 
som Roskilde afdeling skal have, 
må være på en sådan størrelse, at 
deres gæld til forbundet bliver dæk
ket, og så skal der selvfølgelig laves 
en afdragsordning for, hvordan af
delingen kan betale tilbage.

Bent Embo:
Jeg har tilladt at tegne mig selv, 
idet jeg er impliceret i disse ting, og 
der melder sig naturligvis en hel 
masse spørgsmål om, hvad man 
kan gøre for at sikre tingene. En af 
de ting, vi har gjort i Sjælland-Fal
ster kredsen, er, at vi har startet 
med at vælge en ny kasserer til 
kredsen, som ikke er kasserer i en 
af afdelingerne, og dermed mener 
vi, at vi har taget et vist skridt til at 
forebygge eventuelle gentagelser. 
Så kan man gå videre og diskutere 
spørgsmålet om, hvordan man så 
kan sikre, at en eventuel kasserer 
får rådighed og kan disponere og 
trække penge selv på henholdsvis 
bank og giro. Det er min opfattelse, 
at man kan låse en kasserer ved at 
forlange to underskrifter i alle til
fælde, uanset hvordan der skal hæ
ves penge, og så må det være sådan, 
at hvis det skal være formanden, 
der skal være den anden underskri
ver, skal han kunne godkende, hvis 
der skal hæves penge på en konto. 
Så er det klart, at hvis beløbet er til 
rådighed på kontoen for kontant in
destående, så må der være noget 
galt, hvis kassereren forlanger, at 
beløbet skal kunne hæves.
I forbindelse med diskussionen om 
hovedkassererens indflydelse vil 
jeg gerne sige, at det har været di
skuteret i de samtaler, hvor jeg har 
været med, om der ikke skulle fore
tages en kvartalsmæssig revision i 
kredsene for at sikre - i lighed med 
afdelingerne - at man ikke løb ind i 
den før omtalte situation. Det er 
rigtigt, som Preben siger, at der al
lerede i januar måned var spøgel
ser, der talte om, at der muligvis 
var noget galt, men det er også rig
tigt, at revisionen i Roskilde har 
måttet beklage, at de ikke var i 
stand til at gennemfør en revision, 
fordi tingene ikke var i orden, og
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derfor måtte de altså holde op. De 
kunne ikke få adgang til det af kas
sereren, om så er det et spørgsmål 
om, hvor ansvaret ligger; hos for
manden eller alene hos kassereren 
og revisorerne. Jeg mener, at man 
sammen tager stilling til tingene, 
sådan at man har en aftale i kredse
ne om, at der må gives en respit, 
hvis man ikke kan fa indkaldt til en 
revision indenfor en rimelig tid, og 
så må der tages affære, og man må 
have papirerne på bordet. En gen
tagelse af denne sag ser jo uhygge
lig ud.
Jeg vil gerne sige til Barbare, som 
spørger om, hvordan vi får pengene 
hjem, at det er et godt spørgsmål. 
Det spekulerer jeg også på i dag i 
Sjælland-Falster kredsen, hvordan 
vi får pengene hjem dér. Vi har alt
så koblet en sagfører på for eventu
elt at hjælpe med at få pengene 
hjem igen. Men på nuværende tids
punkt har jeg egentlig ikke rigtig 
tiltro til, at pengene bare kommer 
hjem, eftersom jeg ved samtale med 
Roskilde afdeling - som også har gi
vet udtryk for tvivl - egentlig ikke 
tror, at der er nogen mulighed for at 
hente pengene hjem igen. Så er 
spørgsmålet: Hvad gør man så? Det 
aner jeg heller ikke på nuværende 
tidspunkt, og jeg er meget spændt 
på, hvordan situationen udvikler 
sig.

Jeg kan sige med hensyn til besty
relsen i Roskilde afdeling, at de ar
bejder med at få pengene hjem, og 
det viser sig altså, at kassereren 
sammen med sin mand har et hus, 
og der skulle - såfremt det går i or
den — være dækning, hvis man opta
ger et lån. Jeg kan også sige så me
get, at Kreditforeningen har været 
ude at vurdere huset, men det er 
klart, at mellem mand og kone i en 
sådan situation er der lidt gnidnin
ger, for begge parter skal jo skrive 
under for at få et sådant lån. Men 
bestyrelsen i Roskilde afdeling har 
arbejdet meget seriøst på at få pen
gene hjem, og dette arbejde foregår 
også på nuværende tidspunkt, så 
der kunne måske - måske siger jeg- 
komme en løsning på det problem.

Holger Foss:
Ja, der er jo to spørgsmål. Barbara 
har stillet et, og jeg ved ikke, om 
hun er tilfreds med svaret, men jeg

synes ikke, at det var et svar. Det 
var jo spørgsmålet om, at det var 
udmærket, at man ville låne afde
lingen penge, men hvordan skulle 
de afdrages, og det havde hoved
kassereren ikke noget svar på. Det 
må være rimeligt, at hvis forret
ningsudvalget skal acceptere et lån 
til en afdeling - og det synes jeg, at 
det skal - så må forretningsudval
get samtidig tage stilling til, hvor
dan lånet skal afdrages. Det var 
den ene ting. Den anden ting var - 
og dér mener jeg, at Barbara har 
fået nogle ting blandet sammen — at 
man selvfølgelig også skal forsøge 
at få pengene fra kassereren. Men 
de penge, som afdelingen skylder 
forbundet, dem låner forbundet af
delingen, og der skal vi lige have 
fundet ud af, hvordan de skal afdra
ges.
Det andet er jo et retsligt spørgsmål 
imellem enten afdelingen og for
bundet, afdelingen alene eller for
bundet alene om at få de penge ud 
af kassereren enten ved at sælge 
ejendommen over hovedet på hende 
eller hvad ved jeg. Men jeg synes, at 
det må være rimeligt, at de får det 
lån i afdelingen, men det må så også 
være rimeligt, at forretningsudval
get træffer afgørelse om, hvordan 
lånet skal afvikles. Det er ikke, jeg 
er ude på, at afdelingen skal kom
me i en sådan økonomisk situation, 
at de bliver spændt så hårdt for, at 
det ikke kan lade sig gøre, men jeg 
synes, at vi skal aftale det her, hvis 
man skal give bevillingen.

Preben Mortensen:
Vi kan ikke på nuværende tids
punkt sige noget om, hvilken ord
ning der skal gælde for tilbagebeta
ling, idet der er flere ting i denne 
sag. Der skal jo være en generalfor
samling i Roskilde afdeling. Dels er 
der spørgsmålet om kontingentan
sættelsen, fordi afdelingen også 
skal opsamle en formue, og det er 
klart, at nogle siger, at hvis man 
skal til at opsamle en formue og 
hæve kontingentet, så er der andre 
forbund, man kan være medlem af 
end vort forbund. Og så har vi sagt 
til dem, at det kan de bare gøre, så 
bliver de jaget væk. Men det er alt
så også en situation overfor de med
lemmer i Roskilde, der synes, at det 
er uretfærdigt, at der nu skal ud
skrives et kæmpekontingent, fordi

de ifølge forbundets love også skal 
opsamle en formue. Derfor prøver 
vi at finde en rimelig løsning, fordi 
det er alt afhængigt af, hvilken ord
ning de får med den gamle kasse
rer. Hvis afdelingen ikke kan få no
gen ordning og ikke far penge hjem, 
så er det klart, at tilbagebetalingen 
til forbundet må sættes til et vist be
løb. Hvis de får en ordning med kas
sereren, der gør, at de f.eks. igen
nem et pantebrev får et beløb ind 
om året, så må forbundets krav til 
afdelingens tilbagebetaling sættes 
derefter. Udover det står vi altså i 
den situation, at der også er trusler 
om, at man vil ekskludere hende. 
Der har vi sagt, at det giver et pro
blem, idet hvis man ekskluderer 
hende, og hendes mand er invalide
pensionist, så er der slet ikke noget 
at komme efter, og så får vi ingen 
penge. Alle disse ting skal vi have 
sat på plads på generalforsamlin
gen, før forbundet indgår en aftale 
med afdelingen om et lån til disse 
ting. Hvis det hele flyder ud, og Ros
kilde afdelings medlemmer ikke vil 
nogenting, så må vi sige, at de selv 
må tage konsekvensen. Vi giver et 
tilbud, men så er det også forudsat, 
at der ligger nogle vedtagelser, så 
medlemmerne accepterer afdelin
gens forpligtelser overfor forbun
det, men den generalforsamling 
har vi altså ikke haft endnu. Den er 
nært forestående, og den synes vi, 
at vi bør afvente. Vi siger ikke til af
delingen, at de bare kan få et lån. 
Betingelsen er, at medlemmerne 
accepterer det, der skal ske i forbin
delse med afdelingens tilbagebeta
ling til forbundet. Først derefter - 
og det vil jeg gerne lægge op til - at 
den aftale, vi laver med Roskilde af
deling, ikke er gældende, før den er 
godkendt her i forretningsudval
get. Men vi må ligesom have et spil
lerum til at afgøre alle disse fakto
rer og se på, hvordan vi får dem til 
at passe sammen.

Bent Embo:
Er der andre bemærkninger?

Barbara Kryger:
Jeg vil bare sige, at jeg var tilfreds 
med hovedkassererens svar om
kring afdragsordningen, fordi jeg 
godt er klar over, at det ikke på nu
værende tidspunkt er muligt at få 
klarlagt, hvordan denne afdrag-
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sordning skal se ud - det afhænger 
af, hvad der videre sker i Roskilde 
afdeling. Det vigtigste for mig er så
dan set, at denne afdragsordning 
også bliver realistisk, således at det 
er muligt for Roskilde afdeling at 
leve op til den, ellers er vi jo lige 
vidt, og så bliver det en konfronta
tion mellem afdelingen og forbun
det, og der er ingen grund til, at hele 
afdelingen skal lide under, at deres 
kasserer ikke har kunnet leve op til 
sit ansvar.

Thomas Olsen:
Jeg rejste to spørgsmål, og der er 
ikke svaret på nogen af dem. Det 
ene var deltagelsen på den én-dags 
konference for folkevalgte reviso
rer, hvor jeg foreslog, at samtlige 
folkevalgte revisorer skulle indkal
des. Det andet var kasseefteteynet i 
kredsene, hvor jeg foreslog, at så
fremt kredskassereren også var af
delingskasserer, skulle man samti
dig revidere afdelingens regnskab. 
Jeg vil gerne have et svar på det.

Erik Nielsen:
Med hensyn til spørgsmålet om 
kredskasserne: De steder, hvor 
kassereren også er afd.kasserer, 
skal der ifølge reglerne i hvert fald 
foretages en beholdningsopgørelse. 
Det har altid været gældende. Jeg 
ved, at det aldrig har været prakti
seret. De lokale revisorer skal altså 
også lave en opgørelse, hvis ved
kommende er kredskasserer, men 
jeg kan forstå det sådan, at du ger
ne vil have det udvidet til, at der 
også bliver holdt kasseeftersyn i 
kredsene, og det er jeg meget med 
på, idet der bliver givet tilskud fra 
forbundet til kredsene, og så bør vi 
også have indseende i, hvorledes 
pengene bliver forvaltet, og om be
holdningen er til stede.
Jeg er enig med Thomas Olsen i, at 
de valgte revisorer fra samtlige af
delinger og de 4 kredse indkaldes til 
instruktionsmøde.

Bent Embo:
Er der flere bemærkninger?

Erik Nielsen:
Som det jo er alle bekendt, barsler 
regeringen med en ny dagpengere
form, derfor mener jeg, at der er be
hov for en kassererkonference. Jeg 
vil derfor godt anmode forretnings

udvalget om godkendelse af, at der 
i uge 11/1985, weekenden 15/3-17/ 
3-85 bliver indkaldt til en kasserer
konference.

Bent Embo:
Giver det anledning til bemærknin
ger?
Anmodningen godkendt.

Erik Nielsen:
Der har verseret to sager vedrøren
de arbejdsfordeling på Carlsberg 
depoterne i hhv. Thisted og Næst- 
ned. Der havde depotindehaverne 
begge stder presset en arbejdsfor
delingsaftale igennem og faet dem 
godkendt af medarbejderne. Men 
vor overenskomst siger, at det skal 
være begrundet i en salgsnedgang, 
og der skal også overholdes visse 
betingelser for, at man kan gå på 
arbejdsfordeling. Afdelingen havde 
forsøgt at komme igennem med det 
overfor depotindehaverne, men 
dette var ikke lykkedes. Der kræ
ves bl.a., at aftalen skal anmeldes 
til Arbejdsformidlingen en uge før. 
Det havde arbejdsgiverne de to ste
der, hhv. i Thisted og Næstved, ikke 
gjort og havde troet, at så kunne 
man godt sætte folk på arbejdsfor
deling. Denne godkendelse skal fo
religge for, at man kan få udbetalt 
dagpenge. Jeg undersøgte det for 
Thisteds vedkommende, og det dre
jede sig om ugerne 46 til 49 i 1983, - 
der var ikke sket anmeldelse til det 
stedlige Arbejdsformidlingskontor, 
og vi nægtede så at udbetale dag
penge. Vi har selvfølgelig holdt 
medlemmerne skadesløse, idet de 
var sendt ud på arbejdsfordeling. 
Jeg sendte et brev til Depotindeha
verforeningen, hvor der blev kræ
vet fuld dækning for tabt arbejds
fortjeneste. Det var Depotindeha
verforeningen ikke tilfreds med, og 
de klagede til Arbejdsdirektoratet 
over, at vi havde nægtet at udbetale 
dagpenge, men arbejdsfordelings
aftalerne er indgået - som der står i 
overenskomsten — på betingelse af, 
at medlemmerne kan få dagpenge, 
og der har arbejdsgiverne en pligt 
til at anmelde arbejdsfordeling til 
AF-kontoret. Det har de ikke gjort, 
og derfor kunne den således ikke 
godkendes herfra. Der er kommet 
svar fra Arbejdsdirektoratet:

»Det fremgår af foreningens skri
velse, at der i ugerne 46-49 i 1983 og 
fra den 19. marts 1984 har været 
etableret arbejdsfordeling hos hen
holdsvis Carlsberg depotet i Thisted 
og Carlsberg depotet i Næstved. 
Fordelingsordningerne har været 
etableret i overensstemmelse med 
overenskomstens regler, men i et til
fælde har virksomhederne glemt at 
anmelde foredelingsordningen til 
Arbejdsformidlingen indenfor den i 
reglerne anførte ugefrist. På denne 
baggrund har Bryggeriarbejdernes 
Arbejdsløshedskasse nægtet at ud
betale dagpenge til de af fordelings
ordningerne omfattede medlem
mer. Kassen har endvidere krævet, 
at arbejdsgiverne i stedet skulle ud
betale sædvanlig løn. Foreninger er 
herefter kommet i tvivl om, hvorvidt 
den manglende iagttagelse af de 
formelle regler i henseende til un
derretning medfører arbejdsforde
lingsaftalens materielle ugyldighed 
med deraf følgende manglende ret 
for de af ordningen omfattede me
darbejdere til at opnå supplerende 
understøttelse. «

Direktoratets endelige afgørelse er 
så:
»Direktoratet må være enig med 
Bryggeriarbejdernes Arbejdsløs
hedskasse i, at arbejdsgiverens 
undladelse af at anmelde forde
lingsordningen medfører, at der 
ikke kan udbetales dagpenge til de 
pågældende medlemmer. «

Der vil på ny blive rejst krav overfor 
Depotindehaverforeningen om 
dækning af fuldt arbejdstab.

Bent Meyer:
Hovedkassereren siger, at vi har 
holdt medlemmerne skadesløse, og 
det er selvfølgelig en god ting, men 
hvad gør man, såfremt man ikke 
kommer igennem med en refusion 
fra Depotindehaverforeningen eller 
de direkte berørte depoter i Thisted 
og Næstved? Det er jo åbenbart en 
overenskomstmæssig afgørelse, 
som nu ligger tilbage mellem Depo
tindehaverforeningen og forbun
det. Det er jo ikke sikkert, at den 
bliver løst til vor tilfredshed, og 
hvad gør man så?
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Preben Mortensen:
Vi har en tidligere afgørelse med 
Depotindehaverforeningen også 
fra Thisted om, at da depotindeha
veren havde sendt medarbejderne 
på arbejdsfordeling uden, at be
stemmelserne er overholdt, har 
han måttet betale. Hvis han ikke 
vil betale, må vi køre sagen, først ad 
arbejdsretlig vej, og hvis de dér me
ner, at det ikke er den vej, så må vi 
simpelt hen sagsøge depotindeha
veren. Vi har dokumentation for, at 
hvis de sender på arbejdsfordeling, 
uden at bestemmelserne overhol
des, så er det depotindehaveren, der 
betaler.

Bent Meyer:
Blot meget kort: Med hvilke beløb 
har man holdt medlemmerne ska
desløse?

Erik Nielsen:
Medlemmerne er holdt skadesløse 
med dimittendsatsen.

Poul Erik Guldborg:
Vedrørende de regler eller de lo
vændringer, som Folketinget er ved 
at foretage på dagpengeområdet, 
har jeg modtaget et brev fra et fol
ketingsmedlem, og han mener i lig
hed med os, at det, der er ved at ske, 
- som han skriver - regeringen og 
deradikale planlægger i de kom
mende måneder Danmarkshistori
ens største overgreb imod lønmod
tagernes velerhvervede rettighe
der. Det er en henvendelse, som LO 
har sendt til regeringen, statsmini
steren og arbejdsministeren, hvor 
de kommenterer de fremlagte lov
forslag, og så kommer de med deres 
analyse af, hvad der vil ske på ar
bejdsmarkedet. Når vi hører om 
det, så hører vi kun om, at folk får et 
uddannelsestilbud, der så er ænd
ret til, at man nedsætter dagpenge
ne gradvis. Men der er også en me
get væsentlig ting deri, nemlig at 
man vil gå over til at sætte kontin
gentet i forhold til den risiko, en 
kasse har for at få arbejdsløse. Der 
har man så mulighed for, når året 
er omme, og man har skønnet for
kert, at ændre den sats, som den på
gældende kasse skal indbetale til 
staten.
Jeg synes, at notatet er meget godt, 
og man kommer frem til en konklu

sion, at f.eks. bryggeriarbejderne 
skal stige i kontingent med 1.729 
kr. - det er den stigning, som bryg
geriarbejderne vil komme ud for i 
kontingent til arbejdsløshedskas
sen. Jeg vil gerne have, at I henven
der jer til LO og får en kopi af dette 
notat, som de har sendt til stats- og 
arbejdsministeren, og at I sender 
det ud til afdelingerne. Det er me
get vigtigt, at det kommer op på op
slagstavlerne. Lige så snart, man 
begynder at tale om kontingent
stigninger på 1.729 kr., så er det, 
som om folk lægger lidt mere mær
ke til det, end når man snakker om 
uddannelsestilbud og alt det dér. Så 
snart det går ud over folks penge, så 
er det som om, det er noget, der er 
meget vigtigt. Notatet er dateret 
fra LO den 22. oktober.

Erik Nielsen:
Brevet vil, når vi får det tilsendt fra 
LO, blive udsendt til afdelingerne.

Bent Embo:
Er der andre, der ønsker ordet til 
forskellige sager?
Det synes ikke at være tilfældet.
Mødet slut.



AKTIV FERIE
Oplev det 
socialistiske
DDR
med Den danske Komité

Kombinerede ferie- og studierejser i 
sommeren 1985

Gode ferietilbud til billige priser

Påskerejser DDR
fra 3. til 8. april 1985
Bundpris kr. 850,-
Bestil nu!

Grupperejser til Boltenhagen
v. Østersøkysten nær
Schwerin og Wismar til Neukamp v. 
Puttbus på Rügen og til feriehjemmet 
Jurmala på Rügen

R 01 Buckow/v. Berlin 
19.06-01.7.85 ...................................... 1.915
R 02 Hohnstein/Saksiske 
26.06-07.07.85 .................................... 1.915
R 03 Tabarz/Thüringen 
28.06-10.07.85 .................................... 1.915
R 04 Binz/Rügen 
29.06-12.07.85 .................................... 2.035
R 06 Gernrode/Harzen 
2.07-14.07.85 ...................................... 1.915
R 07 Hohnstein/Saksiske 
07.07-19.07.85 .................................... 1.915
R 08 Tabarz/Thüringen 
10.07-22.07.85 .................................... 1.915
R 09 Gernrode/Harzen 
14.07.-26.07.85 ...................................... 1.915
R 10 Oberhof/Thüringen 
26.-7.-07.08.85 .................................... 1.915
R 13 Hühlungsborn/ v. Østersøkysten 
21.12.85-02.01.86 ............................. 1.915
Special-rabat for børn mellem 
6 og 14 år.

På alle vore rejser stilles dansktalende 
rejseleder/tolk til rådighed.
Alle priser er inkl.:
Visum, transport, udflugter samt op
hold med helpension

Studieture til Rostock/Gehlsdorf i 
1985
Fagforeninger, større arbejdspladser 
o.lign kan indhente tilbud på faglige 
studieture som udvidede weekend
ture m.m.

11985 gennemføres
26. Arbejderkonference
i Gilleleje, Danmark i tiden 
16.05-19.05.85

Nærmere oplysninger fås ved henven
delse herom

Vort program for 1985 udkommer i ja
nuar Rejserne kan allerede nu bestilles hos:

Den danske Komité for 
Arbej derkonferencen 

Damhusdalen 31 - 2610 Rødovre

Tlf. (01) 41 25 01 
mell. kl. 10-12 og 15-18



Til afdelingerne

Ledige medlemmers 
deltagelse
i EN IKO-kurser

Det skal herved meddeles, at såfremt et ledigt medlem 
deltager i INTRO-kurser, skal medlemmet meddele 
det stedlige arbejdsformidlingskontor, at han/hun del
tager i et kursus.
Der skal, såfremt arbejdsformidlingen forlanger det, 
underskrives en erklæring, hvori medlemmet erklæ
rer sig villig til at afbryde kurset, såfremt der gives et 
arbejdstilbud.

Med kammeratlig hilsen

ERIK NIELSEN



Rapport fra Den internationale 
LO- konference 
om skærmterminalarbejde og arbejdsmiljø

Konferencen var arrangeret af 
Internationalt LO og havde sam
let 209 faglige repræsentanter 
fra 20 lande.
Hovedkonklusionen fra konfe
rencen var, at skærmterminalar
bejdet skal begrænses til ikke 
mere end 50 pct. af arbejdsdagen, 
og sådanne bestemmelser skal 
være indeholdt i overenskom
sterne.
Konferencens væsentligste for
mål var at diskutere og opstille et 
sæt retningslinier for skærmter
minalarbejde. Retningslinierne 
skulle tage udgangspunkt i aner-; 
kendte anbefalinger for design, 
konstruktion, installation og 
brug af skærmterminaler. Der

onal standard for skærmtermi
nalarbejde. Standarden skal 
være baseret på brugerens be
hov, og andre internationale 
standardfastlæggende instanser 
blev kritiseret for ikke at have 
ofret problemerne tilstrækkelig 
opmærksomhed.
Konferencen opfordrede ILO (In
ternationalt LO) til at. sætte 
spørgsmålet om standår^f^| 
dagsordenen til endnu en inter-

re, at skærmterminaler bruges 
til overvågning og kontrol af den 
enkelte arbejder.
Konferencen anbefalede, at fag
bevægelsens konsulenter skal til
knyttes alle arbejdspladser, hvor 
der bruges skærmterminaler. Og 
konsulenternes opgave skal være 
at sikre en passende blanding af 
skærmterminalarbejde og ikke- 
skærmterminalarbejde i løbet af 
en arbejdsdag. På arbejdsplad
ser, hvor det ikke er muligt at ro
tere mellem forskellige funkti
oner, anbefalede konferencen, at 
der fastlægges pauser på 15 min. 
pr. time ved konstant skærmter
minalarbejde.
Konferencen diskuterede også en 
del- specielle helbredsmæssige 
■blemer, som har sammen- 
hæng med skærmterminalarbej
de bl à. de mulige risici for foster
skader og skader på forplant
ningsorganerne p.g.a. radioaktiv 
Stråling og magnetfelter. Da der 
ikke er endelig videnskabelig sik
kerhed for sammenhængen mel
lem skærmterminalarbejde og 
aborter og fødselsdefekter anbe
fales det, at kvinder, som enten 
er gravide eller planlægger at bli
ve det, skal have ret til at blive 
flyttet til andet arbejde uden løn
tab eller tab af rettigheder.
Fra diskussionerne på konferen
cen udsendes en rapport til alle 
faglige organisationer som del
tog, og det forventes at rapporten 
kommer til at danne grundlag for 
det faglige arbejde på skærmter
minalområdet i de enkelte lande. 
Interesserede kan låne rappor
ten ved henvendelse til forbun
dets konsulentafdeling.
Jeg deltog i konferencen som vort 
forbunds repræsentant gennem 
den internationale union af næ
rings- og nydelsesmiddelarbejde
re, og det var en stor oplevelse, 
men også en vanskelig opgave, 
fordi området endnu er så nyt for 
vores industri. Barbara Kryger

Kvindelig afdeling, København

de 
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at 1 
for,

findes allerede ca. 5 
skærmterminaler inden

le ved at påvirk 
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ternatiom

ILO kan

m 
for in-

dustri ogihandel verden over 
Konferencen havde en disk 
on om behovet for internqtiona 
standarder, som kan regulere < 
forhold, som skærmterminalar- 
bejderne arbejder under. Ms1! 
de enkelte lande er mange for
skellige retningslinier og kun en
kelte lovfæstede bestemmelser 
på nuværende tidspunkt, under
stregede konferencen det pro
blem, at der ikke er et eneste an
erkendt sæt standarder på inter
nationalt plan, som kan beskytte 
skærmterminalarbejdere mod de 
utallige og sommetider meget al
vorlige fysiske og psykiske hel
bredstrusler, som kan være re
sultatet af skærmterminalarbej
de.

Det drejer sig om: Spontane abor
ter, øjensygdomme, epileptiske 
anfald, hududslet, eksemer, led 
og muskelsygdomme, stress, iso
lation, monotoni, psykisk træt
hed og risiko for stråling.
Konferencen havde en rapport til 
høring fra ISO (Den internati
onale organisation for standardi
sering). Rapporten handlede om 
det arbejde, som for nylig er sat i 
gang for at etablere en internati

e problem

med 
sen-lere ^ 

instru
e og «

>ille en a
På

idig 
rol-
rm-

lev 
t u

ms tid 
aemarbejde 

etnineslinier for
\ som kan 
elsens for-

handlere, nar der skal indgås af
taler om skærmterminalarbejde. 
Retningslinierne skal også bru
ges til at gøre international fag
bevægelse i stand til at etablere 
et fælles pres på myndighederne 
for at lave bindende internati
onale standarder.
Under diskussionen om retnings
linierne blev der fastlagt ret
ningslinier for ergonomiske stan
darder i forbindelse med udform
ningen af skærme, tastaturer og 
andet udstyr. Der blev også fast
lagt meget skrappe standarder 
for den højst tilladte udstråling 
doser af ioniserende og ikke-ioni- 
serende stråling fra skærmtermi
naler.

Den vigtigste diskussion på kon
ferencen handlede om brug af 
skærmterminaler og konklusi
onen var, at arbejdsmiljøet kan 
forbedres afgørende ved at be
grænse skærmterminalarbejdet 
til 50 pct. af en arbejdsdag og ved 
at begrænse arbejdshastigheden 
og arbejdsbelastningen. Ligele
des skal fagbevægelsen forhind-
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Besøg i provinsen...
Forbundets daglige ledelse 
på turne i provinsen...



Det Sønderjyske bryghus i Haderslev

Mandag d. 21. januar 1985
Afdelingsformand Arne Juhl 
stod for rundvisningen i bryghu
set.
Bryghuset blev grundlagt i 1865. 
Man har lagt den salgspolitik, at 
man sælger Fuglsangs produk
ter, begrænset til det Sønderjy
ske område som et velkendt lo
kalprodukt af øl og vand til den 
Sønderjyske landsdels hverdag.
I dag er der 25 ansatte bryggeri
arbejdere, dels i produktionen og 
dels til at distribuere øl på Fugl
sangs 12 vogne.

Brygninger
Bryg pr. år er ca. 143 med ca. 171 
hl øl pr. bryg.
Gærfunktioner
I gær- og lagerkælderen er tank
kapaciteten 50 og 200 hl fordelt 
på 9 kælderarealer.

Tapperier
På øltapperiet er kolonnekapaci
teten 10.000 flasker pr. time.
På vandtapperiet er kolonneka
paciteten 10.000 flasker pr. time. 
01 tapper man i gennemsnit 3-4 
dage om ugen og vand ca. 3 dage 
hver 14. dag. Alt afhængig af sal
get ligger de to tapperier stille i 
vintermånederne, hvor repara
tionsarbejde m.m. iværksættes.

Malteriet
Malteriet, som hovedsagelig pro
ducerer til eksport, så forbundets 
daglige ledelse ikke. I malteriet 
er der beskæftiget 22 SID-med- 
lemmer.
Efter en interessant rundvisning 
blev der udvekslet meninger 
med direktøren på Fuglsang om 
fremtiden - blandt andet om 
grænsehandelen efter at de nye 
EF-toldregler er trådt i kraft.

Fuglsang ser en mulighed i at eks
portere øl til salg syd for græn
sen Danmark-Tyskland. Mener, 
at de nye EF-toldregler kan ska

be en fare for, at der indføres 
mere billig vin syd fra og at drik
kevaner dermed ændres, så øl
markedet mister salgsandele.
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Slotsmøllen
i Kolding

Mandag d. 21. januar 1985
Afdelingsformand Leif Andersen 
og afdelingskasserer Knud Pe
tersen, stod for rundvisningen på 
Slotsmøllen.

Slotsmøllens historie
Det var under Dronning Dorot
hea i 1568, at Slotsmøllen blev
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bygget °g som danner grundlag 
for det nuværende bryggeri af 
samme navn. Den mølle, der her 
er tale om, var oprindelig en 
vandmølle, hvor vandet fra Kol
ding Slotssø blev brugt som driv
kraft.
Man ved ikke meget om møllens 
indre historie i denne årrække, ej 
heller på hvilket tidspunkt øl

brygningen er begyndt. Det er en 
selvfølge, at der til en så stor hof
holdning, som den på Kolding- 
hus, må have været knyttet et 
bryggeri, når der i en kendt vise 
om Frederik den 2. siges:
Konung Frederik sidder på Kol- 
dinghus
med riddere og svende han drik
ker god Rus.
Men det var vel nok mest hjem
mebrygget øl.
Slotsmøllen har siden 1882 solgt 
øl, og vand fra 1907.
I dag er der 50 ansatte bryggeri
arbejdere, med 32 i produktionen 
og 18 i distributionen.

Brygningen
Bryg pr. uge er 10 bryg med 147 
hl øl pr. bryg. Der arbejdes på 2- 
holdsdrift i bryghuset.

Gærfunktioner
I gær- og lagerkælderen er tank
kapaciteten fra 95 til 420 hl. Den 
samlede kælderkapacitet udgør 
ca. 6000 hl.

Tapperiet
Ved tapning af øl og vand er ko
lonnekapaciteten 13.000 flasker 
pr. time.
Der tappes ca. 11 mili. flasker øl 
pr. år og ca. 2,5 miil. flasker vand 
pr. år - afhængig af salget.
Der tappes hovedsageligt i 2- 
holdsdrift.

Fremtiden
Slotsmøllens produktion er lagt 
an på salg af billigøl. Planerne for 
fremtiden er tilsyneladende etab
lering af et nyt tapperi.
Forbundets daglige ledelse af
sluttede besøget i Kolding med et 
udbytterigt kammeratligt sam
menvær med bestyrelsen for Kol
ding afdeling.



Ceres Bryggerierne
i Horsens

Tirsdag d. 22. januar 1985
Bryggerichef Bengt H. Hansen, 
afdelingsformand Allan Nielsen, 
fra afdelingsbestyrelsen Erik 
Tang og sikkerhedsrepræsen
tant Erik Skov, stod for rundvis
ningen på Ceres.
Bryghuset blev grundlagt i 1859. 
Øllets Gud, Gambinus, står som 
et symbol for øl-drikkekulturen, 
over indgangen til Ceres Brygge
riet i Horsens.
Da Gambinus grundet påvirk
ninger af vind og vejr trængte til 
renovering, er den sidst opstille
de figur af Gambinus en gave fra 
arbejdere og funktionærer til 
bryggeriet ved jubilæet i 1984.
Efter at Ceres Bryggerierne 
landet over gik sammen til det, 
der i dag hedder Jyske Brygge
rier, er Ceres i Horsens det pro
duktionssted, hvor man hovedsa
gelig laver eksport-øl samt små 
serier af specielle øl-sorter.
I dag er der ca. 90 bryggeriarbej
dere, når der produceres i hold
drift.

Brygningen
Bryg pr. år er ca. 80.000 hl med 
ca. 200 hl øl pr. bryg.

Gærfunktioner
Ud over de 80.000 hl bryg, som 
brygges på Ceres, får Ceres i Hor
sens tilført ca. 80.000 hl øl fra an
dre bryggerier under Jyske 
Bryggerier, samt 40.000 hl øl som 
løntapning.

Tapperiet
På tapperiet er kolonnekapacite
ten 18.000 fl. pr. time. Der tappes 
i holddrift en stor del af året.
Placeringen af tapning af speciel
le sorter betyder, at en arbejds
dag på Ceres i Horsens er unor
mal, hvis man ikke har haft om
stillinger fra den ene sort øl til

den anden sort øl i løbet af dagen. 
Som eksempler kan nævnes, at 
depallemaskinen i øjeblikket er 
programmeret med 22 forskellige 
former for depallemønstre.

Fremtiden
Ceres i Horsens produktion dæk
ker alle de små partier specialsor
ter øl, som kræver mange opstil
linger af maskinparken, kørsels
former, der er fremtid i for Ceres, 
Horsens, som arbejdsplads.
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Forbundets daglige ledelse af
sluttede besøget i Horsens med et 
udbytterigt kammeratligt sam
vær med bestyrelsen for Horsens 
afdeling, hvori indgik besøg på 
afdelingens kontor.
I Rundgangen på vore arbejds
pladser i Haderslev, Kolding og 
Horsens, fik forbundets daglige 
ledelse en omhyggelig oriente
ring og viden om arbejdspladser
nes indretning, produktion og de 
problemer, der arbejdes med 
samt mangen en god snak med 
vore medlemmer.
Forbundets daglige ledelse ser 
frem til, når det tidsmæssigt er 
muligt for vort videre besøg på 
vore arbejdspladser rundt i lan
det.



FORBUNDET

Aktuelle sager
KORT OMTALT - Supplerende omtale i forretnings- 
houedbestyrelsesprotokoller bringes senere

Sendt til afdelingerne: 
Forbundscirkulære
Vedr. overenskomst og særaftaler 
med Faxe-depoter:
Særaftalen er blevet udformet ef
ter forhandling mellem forbun
det og Faxe Bryggeri A/S. Ligele
des er alle depotindehavere ble
vet informeret af Faxe Bryggeri 
A/S om denne særaftale.
Afdelingerne skal derfor opsøge 
de pågældende depoter og aftale 
en provisionssats pr. salgsenhed. 
Samtidig opsiges overenskom
sten til genforhandling i forbin
delse med overenskomstfornyel
sen pr. 1. maj 1985.
Det er af stor betydning for hele 
forbundet, at disse aftaler for
handles og underskrives nu, såle
des at området er overenskoms
tdækket. Derfor skal de under
skrevne aftaler være forbundet i 
hænde senest den 28. februar 
1985.
Skulle der i forbindelse med disse 
forhandlinger opstå problemer, 
skal dette straks meddeles for
bundet.

Vedr. Betaling for salg af »Post 
Mix«:
Det indskærpes, at betalingen for 
salg af »Post Mix« i stålbeholdere 
betales med 20 salgsenheder.

Afdelingerne anmodes derfor om 
at kontrollere dette forhold, da 
forbundet er blevet orienteret 
om, at Foreningen af Depotinde
havere i Danmark har udsendt 
cirkulære om, at der kun skal be
tales 15 salgsenheder.
Såfremt der er afregning for salg 
i stålbeholdere med kun 15 salg
senheder, skal dette straks med
deles forbundet.

Vedr. indkaldelse af deltagere på 
forbundskurser.
INTRO-kursus som afholdes 22.- 
24. marts 1985.
Grundkursus G 1 og G 2, som af
holdes 14.-19. april og 5.-10. maj 
1985.

Vedr. betaling i forbindelse med 
uddannelse.
I henhold til hovedbestyrelsens 
vedtagelse betales der, i de tilfæl
de, hvor forbundet betaler ar- 
bejdstab ved kursusdeltagelse, 
bl.a. i FIU-uddannelsen, efter føl
gende takster pr. 25. januar 
1985:

Arbejdstab pr. uge 
.................... ............. kr......2.807,60 
Feriepenge........... kr. 350,95
Diæter ..................kr. 360,00

Ialt pr. uge........... kr. 3.518,55

+ rejseudgifter

Ovenstående takster reguleres 
samtidig med fremtidige lønre
guleringer og opmærksomheden 
henledes på, at al udbetaling skal 
ske over afdelingerne i forbindel
se med kursusdeltagelse, hvoref
ter det udlagte beløb refunderes 
ved indsendelse af kvitterings
blanketten til forbundet.

INTRO-kurser
Diæter for INTRO-kurser er fast
sat til kr. 60,- pr. dag. Arbejdsta- 
bet er efter det aktuelle løntab, og 
afregnes efter samme retningsli
nier som ovenstående.

Til afdelingernes brug
LO’s Analyseafdelings regnskab
sanalyse over industriens indtj
ening, investering og beskæfti
gelse 1979-1983.
Investeringsanalysen omfatter 
alle industrivirksomheder med 
mindst 20 beskæftigede.
Beskæftigelsesanalysen omfat
ter alle industrivirksomheder 
med mindst 6 beskæftigede.
Udover den generelle analyse er 
der også en analyse opdelt i ho
vedbranchegrupper.
Forbundet har taget kopi af LO’s 
analyse til afdelingernes brug/ 
orientering for så vidt angår den 
generelle del af analysen samt 
hovedbranchegruppen — Næ-
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rings- og nydelsesmiddelindu- 
strien.
Vedr. lyd/dias-serie, afdelinger
ne kan låne i forbundet: Varig
hed 20 minutter
Miraklet for de få — om om ind
ustrialisering i Brasilien og an
dre lande.
Serien tager udgangspunkt i den 
danske virksomhed Sabroe At
las’ investeringer i Brasilien og 
de faglige problemer dette har gi
vet. Herfra går den over til at be
handle industriarbejderens vil
kår under det brasilianske »øko
nomiske mirakel«. Dette sker 
med henvisning til lignende pro
blemer i andre u-lande.
Afslutningsvis vender serien til
bage til Danmark og stiller 
spørgsmålet: »Hvad bør fagbe
vægelsens krav være ved danske 
virksomheders investering i u- 
landene?«
Serien vil være relevant for op
lysningsarbejdet i en lang række 
af arbejderbevægelsens organi
sationer.

LO dias-serie vedrørende fred 
kan lånes i forbundet. Varighed 
ca. 40 minutter.

Bevillinger
Forretningsudvalget/hovedbe- 
styrelsen har bevilget følgende 
støtte:

Den danske komité for arbejder
konference til planlæggelse af ar
bejderkonferencer maj 1985. Kr. 
5.000.-.
VS-avisen Solidaritet. Kr. 3.000,-

Annonce i arbejderbevægelsens 
internationale centres tema-avis 
vedr. fred. Kr. 5.000,-.
Fællesudvalget Jyske Brygge
rier for 1985. Ramme-éngangs- 
beløb kr. 15.000,- til brug for ud
videde møder.
Opsøgende arbejde på depotom
rådet. Ramme-beløb på kr. 
150.000 til brug for det lokale op
søgende arbejde. Beløbet admini
streres igennem de 4 kredse og 
Københavns mandlige afdeling.

Arbejdsretssag
Carlsberg Ny Ølkam
Dansk arbejdsgiverforening 
krævede bod for deltagelse i en 
arbejdsnedlæggelse/vægring 4., 
5., 7. og 14. juni 1984 samt en kol
lektiv oversarbejdsvægring 6. 
juni 1984, med påstand om, at 
samtlige arbejdsnedlæggelser og 
overarbejdsvægringer var syste
matiske aktioner.
Forbundets påstand i sagen uar: 
At det faglige møde 14. juni 1984 
intet havde at gøre med de faglige 
møder 4., 5. og 7. juni 1985.
Arbejdsstandsningen 14. juni 
blev behandlet på et fællesmøde

15. juni og arbejdet blev normali
seret efter fællesmødet, hvorfor 
forbundet måtte afvise påstanden 
om bod.
Vedrørende arbejdsstandsnin
gerne 4., 5. og 7. juni forsømte ar
bejdsgiverne at indkalde til fæl
lesmøde 5. juni, hvor arbejds
standsningen kunne drøftes med 
sandsynlighed for, at arbejdet 
kunne normaliseres 5. juni.
Hvorfor forbundet måtte afvise 
påstanden om bod.
Arbejdsrettens retsformand be
stemte i sagen:
Efter en redegørelse for sagen og 
på baggrund af, at arbejdet ikke 
har været nedlagt efter fællesmø
dets afholdelse den 15. juni 1984 
bestemte retsformanden, hvem 
parterne overlod spørgsmålet om, 
hvorvidt bod er forskyldt til ende
lig afgørelse, at bod efter omstæn
dighederne ikke var forskyldt.
Sagen vundet af forbundet.

Rapport fra

RAS-kursus for provinsen
Afholdt januar 1985 på Middelfart Feriecenter

RAS-kursurnes 
formål er:
Udfra deltagernes situation, som 
ansatte i virksomhed og borgere i 
samfundet, at bibringe dem en vi
den og forståelse for de væsent
ligste af de mekanismer, som sty
rer vor tilværelse.
Fra hovedområderne kan bl.a.
nævnes:

Samfundsøkonomi og politik 
Erhvervslivet og arbejds
markedet
Regnskabsforståelse
Kultur og fritid

Vi startede friske og veloplagte 
til kurset, som havde forskellige 
emher, vi skulle igennem.

Fritid og kultur: Underviser Lars 
Jørgensen.
Han gav os en god beskrivelse af 
teaterkulturen med bl.a. det sid
ste nye om teaterlivet, som f.eks. 
stykkerne Anarkisten, Svend, 
Knud og Valdemar samt Traf
ford Tanzy, alle debatteater.
En dejlig form for undervisning 
og meget lærerigt og spændende.
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Som et led i undervisningen hav
de vi en ekskusionsdag til Odense 
for at se på forskellige sider af 
kulturlivet.
Det første sted, vi besøgte, var 
Odense stiftmuseum, hvor vi 
havde en samtale med museums
direktøren, som fortalte os om et 
museums daglige ledelse og 
funktion. Vi fik også en rundvis
ning på Odense Rådhus, samt 
havde en samtale med det lokale 
byrådsmedlem Else Marie Mor
tensen. Hun fortalte os om byrå
dets daglige arbejde, hvorefter 
der var mulighed for at stille 
spørgsmål, som gav anledning til 
en livlig debat.
Efter aftensmaden skulle vi i 
»Banden«, byens teater, hvor der 
var premiere på stykket »5 min. i 
12«. Et fascinerende godt stykke, 
spillet af kun en person, skuespil
leren Gunther Mansdotter.
Efter forestillingen havde vi lej
lighed til at tale med skuespille
ren. Efter en rundvisning bag ku
lisserne talte vi med en af de an
satte og konstaterede, at teatret 
blev kollektivt ledet. Alle havde 
samme status og ansvar samt li
geløn.
Vi konkluderer nu ,at emnet fri
tid og kultur er meget mere vidt
rækkende og spændende end vi 
havde forestillet os, og vi mener 
at der er for få timer til dette store 
emne. Vor underviser Lars Jør
gensen havde gjort undervisnin
gen både levende og interessant. 
Næste punkt på programmet: 
Regnskabslære, ved Sten Hal
vorsen. Regnskab som kan virke 
tungt, blev gjort spændende og 
interessant. Det var helt utroligt, 
at Sten kunne give os denne for
ståelse af emnet på så kort tid. 
Også her kunne vi ønske, at man 
fremover kunne bruge mere tid 
på emnet.
Vi havde også en organisations
dag med rep. fra både LO og DA. 
Bryggeriforeningen repr. ved 
Erik Østerberg. Spiritusfabri- 
kantforeningen repr. ved John 
Brizarr. Forbundet af forbunds
formand Preben Mortensen og 
Bent Embo.
Indlægget om Spritfabrikkens 
historie samt indlægget om sam

arbejdsaftalen formåede ikke at 
skabe debat, det virkede ret ke
deligt. Kunne disse timer ikke 
bruges til anden undervisning i 
stedet?
Vi havde også arrangeret en af
tentur til Fredericia Bryggeri, 
hvor den ny teknologi er blevet 
indført, hvilket vi alle vil komme 
til at mærke. Hermed var første 
uge afviklet.
Søndag d. 20. januar mødte alle 
friske op til aftenens formøde kl. 
20, hvor der blev budt på kaffe.
Mandag morgen startede vi på 
ugens pensum: Samfundsøkono- 
mi/Politik ved Peter Asmussen. 
Da vi den foregående uge havde

opbygget et fantastisk kamme
ratskab, startede vi indlednings
vis med at fortælle, hvilket ind
tryk vi havde fået af vores side M/ 
K. Efter denne sjove indledning 
gik vi over til den egentlige un
dervisning, hvor vi nok må sige, 
at vore forventninger ikke helt 
blev indfriet. Ude i grupperne, 
som vi var blevet delt op i, havde 
vi dog nogle meget livlige og gode 
diskussioner.
Efter således at have diskuteret 
den nutidige politiske og økono
miske situation, skulle vi til at be
røre fremtiden.
Som oplæg til disse fremtidsvisi
oner, hørte vi tirsdag aften et ud
bytterigt og levende foredrag af

Svein Grundt, næstformand i DA 
i Odense. Dette foredrag gav an
ledning til en livlig diskussion re
sten af aftenen. Næste dag brug
te vi til gruppearbejde om dette 
emne.
Torsdag formiddag havde vi et 
miljøforedrag ved G. O. H. An
drup. Indlægget om miljø var me
get interessant. Vi blev gjort op
mærksom på, at nu måtte vi gøre 
en virkelig stor indsats for at få 
vore politikere i tale. Efter fore
draget var der mulighed for at 
stille spørgsmål, og vi havde en 
livlig debat.
Efter således at have været 
ugens pensum igennem, sluttede

vi af torsdag aften med kamme
ratligt samvær, hvor vi havde fle
re sjove indlæg, der var tilrette
lagt af et festudvalg, som vi hav
de nedsat.
Fredag formiddag sluttede vi 
kurset af med evaluering. Efter 
frokost fik vi taget afsked med 
hinanden og rejste så hjem.

Redaktionsudvalget

PS. GOD HJEMREJSE. Samtli
ge deltagere på RAS januar 1985 
sendes hermed en hilsen. En hil
sen og tak skal lyde til de steder, 
vi besøgte på kursets ekskur
sionsdage, for de venlige modta
gelser hele holdet fik.

Niels Skyggelund/Kursusleder
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AlC-studierejser
I fortsættelse af vore rejseaktivi
teter arrangerer Arbejderbevæ
gelsens Inernationale Center en 
faglig studierejse af 10 dages va
righed til Jugoslavien fra den 24. 
april til den 3. maj 1985.
Deltagerpris kr. 3.300,- incl. rejse 
og ophold med fuld forplejning 
med indkvartering på dobbeltvæ
relse med bad/toilet.
Studierejsens program vil bl.a. 
give mulighed for besøg på jugo
slaviske virksomheder, ligesom 
der også er arrangeret mange be
søg med og hos jugoslaviske poli
tikere og faglige organisations
folk.
Ikke mindst oplevelsen afl. maj i 
Beograd vil blive en af studierej
sens store oplevelser.
Alle med tilknytning til arbejder
bevægelsens faglige og politiske 
organisationer kan deltage i stu
dierejsen, ligesom ægtefælle/ 
samlever også kan deltage. Max. 
deltagerantal 35.
Studierejsen vil blive foretaget i 
moderne turistbus (incl. 2 chauf
fører) med afgang fra Fredericia

---------------------------------------------------------------------------- X -------------------------

Tilmeldingsblanket
til AIC’s studierejse til Jugoslavien i dagene den
24. april til 3. maj 1985
Undertegnede tilmelder sig herved ovenstående studierejse. Til
meldingen er bindende og skal være indsendt til AIC senest den 
6. april 1985.

Navn:Tlf.: 

Adresse: _______________________________________________________

Postnr.:  By: ___________________________________

Medlem af organisation:________________________________________

Dato / 1985

Underskrift
Indsendes til:
Arbejderbevægelsens Internationale Center
Herlufsholmvej 37,2. sal
2720 Vanløses

onsdag den 24. april 1985, kl. 
12.00, hvor også studierejsen vil 
blive afsluttet fredag den 3. maj 
1985 kl. 16.00.

Program for studietur 
til Jugoslavien
Før turen udleveres kortfattet 
materiale om Jugoslavien omfat
tende beskrivelse af landet, gen
nemgang af landets politiske og 
økonomiske system med særlig 
vægt på selvstyresystemet.
Onsdag den 24. april:
Afgang fra Fredericia kl. 12.00.
Torsdag den 25. april:

Ankomst til Zagreb kl. 14.00.
Gennemgang af program samt 
introduktion om jugoslaviske 
forhold.

Tredag den 26. april:
Besøg i Kroatiens LO. Hovedte
ma: Opbygning af Jugoslaviens 
politiske system og arbejder
selvstyret. - Fordeling af fæl
lesejet og privatejet virksom
hed.

Virksomhedsbesøg, Chromos, 
kemisk industri. Hovedtema: 
Samarbejde mellem kapitalisti
ske og socialistiske virksomhe
der. (Joint venture form).

Lørdag den 27. april:
Rejse til Plitvice med besøg og 
rundgang i nationalparken.

Søndag den 28. april:
Rejse til Beograd. Kulturelt 
program om aftenen.

Mandag den 29. april:
Besøg i Parlamentet. Hovedte
ma: Jugoslaviens politiske sy
stem belyst ud fra: 
- føderation
- delegater og autonomer
- kommuner
Jugoslaviens internationale 
placering. Hovedtema: 
- alliancefri stater
- forbindelse til U-NIC-lande
- ØST-VEST, med særlig vægt 
på forholdet til Sovjetunionen 
og Vesteuropa.
Besøg på arbejderuniversite
tet. Hovedtema: Uddannelse og 
politiske skoling.

Tirsdag den 30. april:
Besøg i Danmarks ambassade. 
Hovedtema: Diplomatisk arbej
de i almindelighed og i Jugosla
vien i særdeleshed.
Besøg i Jugoslaviens LO. Ho
vedtema: Jugoslaviens histo
rie. - Fagbevægelsens rolle i et 
socialistisk samfund. - Den in
ternationale krise og Jugosla
vien.
Virksomhedsbesøg, skofabrik. 
Hovedtema: Arbejdsorganisa
tionens sociale sikringssyste
mer. (Bolig, arbejdsløshed, 
sundhed, fritid).

Onsdag den 1. maj, hele dagen:
1. maj i Beograd. - Der deltages 
i demonstration. Samvær med 
Jugoslaviske fagforeningsfolk.

Torsdag den 2. maj kl. 12.00: 
Hjemrejse.

Fredag den 3. maj, ca. kl. 16.00: 
Ankomst til Fredericia.
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BREYTEN
BRIA TENBACH

Breyten Breytenbach
En hvid terrorists sande 
bekendelser
Oversat af Mogens Boisen 
Rystende dokument om 8 
rædselsår i sydafrikanske 
fængsler.
Kr. 228.-

Denis Johnson
Engle
Oversat af Lars Bonnevie 
Amerikansk debutroman om 
mennesker ved tidens rand.
Kr. 158.-

Susan Kenney
I et andet land
Oversat af Ole Vesterholt 
I et sært poetisk sprog for
tælles om Sara - familie
følelse, død og skyldfølelse. 
Kr. 158.-

AUCE HOFFMAN
i«pwb

< « f M A t>

Alice Hoffman
Manden på den hvide 
hest
Oversat af Myrna Henderson 
Vidunderligt fabulerende 
roman om en af vor kulturs 
store mandemyter.
Kr. 178.-

Peter Härtling
Vindmøllen
OversatafLeifG. Bertelsen 
Universel og aktuel roman, 
der diskuteres voldsomt i 
Vesttyskland blandt freds
aktivister.
Kr. 158.-

Nancy Dall Milton
Det kinesiske kort
Oversat af Arne Herløv 
Petersen
Hvad vil der ske, hvis USA 
spillerdet kinesiske kort ud 
imod Sovjetunionen?
Kr. 178.-

Sten Nadolny
Opdagelsen af 
langsomheden 
- eller Sir John Franklins 
eventyrlige liv
Oversat af Mogens Boisen 
Fascinerende søfarerroman, 
eventyrroman og udviklings
roman. Kr. 189.-

Régine Deforges
Pigen med den blå cykel 
O versat a f Benedicte Wern 
Historisk underholdnings
roman, der foregår i Frankrig 
under besættelsen. Første 
bind af 3. Nu 3. oplag!
Kr. 178.-

Simone de Beauvoir
Alderdommen 1-2
Oversat af Karen Nicolajsen 
Forord af Hanne Reintoft 
Paperback-udgave af den 
klassiske bogom et mere 
menneskeligt samfund.
Kr. 98.-

Jeffrey M. Masson
Angrebet på sandheden 
- hvorfor svigtede Freud sin 
forførelsesteori?
Oversat af Arne Herløv 
Petersen
Sensationel debatbog base
ret på undersøgelser af 
Freuds papirer og hidtil uud- 
givne breve. Kr. 198.-

Strobe Talbott
Dødeligt udspil
Oversat af Arne Herløv 
Petersen
Chokerende redegørelse om 
Reaga n-administrationens 
oprustning i USA samtidig 
med atomnedrustningsfor
handlingerne. Kr. 228.-

Ryszard Kapuscinski
Kejseren
- Haile Selassies storhed og 
fald
Oversat af Ib Lindberg 
Velskrevet ogbilledrig 
beskrivelse af Afrikas sidste 
store kejser og om det magt- 
fuldkomnes smuldren og 
fald. Kr. 158.-
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Ekstra-ordinær 
forbundskongres
Søndag den 9. marts havde forbundet indkaldt til 
ekstra-ordinær kongres i Folkets Hus i København. 
Hovedemnet var en ændring af forbundets love, så der 
kunne åbnes mulighed for en eventuel sammenlægning af 
Kvindelig og Mandlig afdeling i København.

Hovedbestyrelsen og kongres
sen har fulgt de to københavn
ske afdelingers ønske om som 
udgangspunkt at få den sam
me repræsentation i forbun
dets kompetente organer, hvis 
der sker en sammenlægning af 
de to afdelinger til én afdeling.

Hovedbestyrelsens forslag om, 
at der i den forbindelse samti
digt skulle ske en lovændring 
vedrørende urafstemningen, 
blev vedtaget, således at kun 
forslag, der foreligger til ved
tagelse, og som vedtages af 
kongressen, kan sendes til

urafstemning blandt forbun
dets medlemmer.

Endvidere blev det vedtaget, 
at ved en sammenlægning af 
de to københavnske afdelinger 
til én afdeling, er der fortsat 
sikret mandlig og kvindelig 
repræsentation i forbundets 
kompetente organer.

150 af 153 stemmeberettigede 
kongresdelegerede stemte for 
lovændringerne, som kun træ
der i kraft, såfremt de to kø
benhavnske afdelinger lægges 
sammen til en afdeling.

FORSIDEBILLEDE

Forbundets 
plakat

Læs lederen
side 3



Teknologiens sejr 
over mennesket?

Den teknologiske udvikling opfattes og 
opleves af mange som det onde.
Den fremmer et erhvervsliv, hvor der 
kun bliver plads til de store virksomhe
der, især udenlandske.
Den kvæler de små butikker og overla
der forbrugerne til store butikskæder 
med alle former for standardvarer.
Hvorfor skaber den teknologiske ud
vikling et centraliseret erhvervsliv og 
en detailhandel med få, men store bu
tikker?
Naturligvis sker dette ikke, fordi den 
tekniske udvikling bliver EDB-pro- 
grammeret og EDB-styret. Men med 
EDB-teknologiens fremkomst kunne 
der i arbejdsprocessen ske en forenk
ling, som gjorde det økonomisk renta
belt at investere i brug af EDB-teknik. 
Denne teknologiske udvikling kunne 
på alle måder overtage de menneskeli
ge arbejdsfunktioner og kunne fortsat 
medvirke til, at der kunne investeres i 
endnu mere avancerede produktions
former og et endnu hurtigere produk
tionsanlæg.
De i forvejen stærke konkurrencevilkår 
skærpedes nu yderligere, da brugen af 
EDB-teknologien vandt indpas i virk
somhederne, og det var på forhånd gi
vet, at de virksomheder, der forstod at 
gøre brug af dette nye tekniske vidun
der, ville stå sig bedst i konkurrencen. 
Omkostningerne ved indførelse af den 
ny teknologi var store, men til gengæld 
gav det store besparelser i produktions
omkostningerne, da den ny teknologi 
kunne erstatte det arbejde, der før var

udført af mennesker. Det gjaldt både i 
administrationen og i produktionen.
Det er klart, at jo større virksomheder
ne var, desto større var fordelen ved 
indførelse af ny teknologi.
Denne udvikling har i nogle år præget 
det danske handels- og erhvervsliv.
Den fortsatte udvikling vil centralisere 
produktionen og handelen samt frem
bringe nogle samfundsformer, der vil 
tvinge mennesket til at leve i en rytme, 
der er tilpasset de få virksomheder og 
supermarkeders økonomiske interes
ser.
Indflydelse, også fra politisk side, til at 
skabe et frit og menneskevenligt sam
fund forsvinder, da alle vore handlinger 
helst skal indpasses i et EDB-system. 
Det bedste for et EDB-system er ensar
tethed. Hvis vi kunne programmeres og 
standardiseres, vil EDB-teknologien 
have vundet den totale sejr over men
nesket, og visioner om frihed og brugen 
af EDB-teknologi til at skabe bedre vil
kår for mennesket, ender derfor i en 
selvdestruktiv ødelæggelse.
Skal vi fortsat lade de økonomiske inte
resser bestemme over de menneskelige 
værdier? Skal vi fortsat finde os i, at den 
ny teknologi skaber endnu mere avan
cerede våben? Skal vi fortsat finde os i, 
at det ikke er os, de mange, der skal be
stemme, hvordan vi ønsker, verden 
skal se ud?
Vi kan ikke, og skal ikke, stoppe den 
teknologiske udvikling, men vi må gøre 
op med os selv - hvem skal styre, og 
hvem skal bestemme, hvad den kan og 
skal bruges til?



UcLclannelse
— den eneste vej — 
i et ndviklingssainfiind
LO har afholdt en uddannelsespolitisk konference 
den 11.-12. december 1984.
Fra forbundet deltog: 
LONE CHRISTENSEN

I sin indledning på åbningsdagen 
tog LO-sekretær Niels Jørgen 
Hilstrøm, der leder LO’s uddan
nelsesafdeling hul på de aktuelle 
problemer inden for erhvervsud
dannelserne.
Det, der gennemsyrede hans op
læg, var den nuværende rege
rings besparelseskrav. For eks
empel er besparelseskravet til de 
tekniske skoler og handelssko
lerne i år fastsat til 140 millioner 
kr. Et sådant beløb kan slet ikke 
findes, uden at det faglige niveau 
berøres. Han sagde i den forbin
delse:
- Dette erkendes åbenbart også 
af Direktoratet for Erhvervsud
dannelserne, idet man i sin anbe
faling over for erhvervsuddan
nelsesråd og -udvalg har lagt op 
til besparelser med størst mulig 
hensyntagen til de faglige mål - 
der stilles altså ikke længere 
krav om, at målene skal opfyldes. 
Niels Jørgen Hilstrøm kom her
efter ind på, at besparelsessitu
ationen gav et udmærket billede 
af, at EFG for tiden er i modvind. 
Dog ikke hos de unge, som i stort 
omfang søger ind i EFG-uddan- 
nelserne. Således søgte godt 
26.000 ved den samordnede til
melding en EFG-uddannelse i 
1984, og af dem blev kun knap 
16.000 optaget på en teknisk sko
le eller en handelsskole.

Undervisnings
ministeren 
ikke til at leve med 
Cirka halvdelen søgte optagelse 
på grafisk-, levnedsmiddel- eller

servicelinien, der kun har under 
en trediedel af det samlede tekni
ske områdes kapacitet. Samti
digt betonede han, at situationen 
også skulle vurderes ud fra et 
geografisk perspektiv, så selvom 
der totalt set kunne være over
skydende pladser i uddannelses
systemet, kunne der være tale 
om overbooking på lokalt plan. 
Derfor var der tilsyneladende le
dig kapacitet på for eksempel me
talområdet. Han sagde:

- På denne baggrund er det næ
sten ikke til at leve med, at un
dervisningsministeren render 
rundt og fortæller offentlighe
den, at man ingen kapacitets
problemer har på EFG, og at der 
er »masser af ledig kapacitet«.
- Ydermere belastes systemet af 
den kendsgerning, at mesterlæ
ren nu ikke alene bevares, men 
også gives kunstigt åndedræt. 
Selv når det drejer sig om nye ud
dannelser, stiller ministeren 
krav om to parallelle uddannel
ser.
- Ikke alene giver dette forhold 
de unge en dårligere uddannelse 
og smitter uheldigt af på mulig
heden for at gennemføre intenti
onerne i EFG-lovgivningen. Der 
lægges også i stigende omfang op 
til et arbejdsgivermisbrug af sy
stemet.
Ser man på antallet af aktuelle 
EFG-praktikpladssøgende, har 
36 pct. af dem afsluttet deres ba
sisår for over et år siden, og deres 
andel stiger støt år for år.
Ser man samtidigt på antallet af 
alle lærepladssøgende, viser det

sig, at 75 pct. af dem har forladt 
folkeskolen for over et år siden. 
Denne procentdel er også stigen
de.
Aktiv indsats ønskelig
For at modvirke dette opfordrede 
Niels Jørgen Hilstrøm konferen
cedeltagerne til at »sælge« deres 
arbejde bedre i de forskellige ud
valg, råd og nævn, hvor de var 
repræsenteret. Man skulle ved
kende sig sit ansvar for at sikre 
de unge en uddannelse og så ar
bejde konkret for det. Samtidig 
skulle man forstærke og forbedre 
det fremadrettede udviklingsar
bejde for at afdække fremtidige 

"uddannelsesbehov og sikre en 
hurtig justering af de eksisteren
de.
Endvidere skulle man være op
mærksom på den ubehagelige 
strømning, der går i retning af 
krav om en øget decentralisering 
i uddannelsesindholdet. Om det
te sagde han:
- Specielt urovækkende er det, at 
arbejdsgiverne i høj grad har 
skiftet holdning og nu i stigende 
grad tager del i decentralise
ringshylekoret.
- Dette kan kun forstærke vor 
mistanke om, at man reelt er ude 
på at smyge den faglige indflydel
se af sig for at tilgodese et diffust 
lokalt erhvervslivsbehov, som 
man så håber vil passe bedre i for
hold til en borgerlig uddannelse
spolitik.

Regeringens holdning 
arrogant
Til slut kom Niels Jørgen Hil
strøm ind på regeringens æn
dring af lov om arbejdstilbud til
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ledige, han sagde i den forbindel
se:
- Regeringen har krampagtigt 
forsøgt at benævne reformen som 
en stor positiv nyskabelse. Sand
heden er, at man har afskaffet en 
ret til arbejdstilbud for de ledige 
med en mulighed for valg af ud
dannelsesydelse, hvis man i øv
rigt selv kan finde en uddannel
sesplads, der er fornuftig nok til 
at ministeren vil acceptere den. 
Unægtelig en dårlig byttehandel. 
- I øvrigt kommer de store grup
per, der kun har en ringe uddan
nelsesbaggrund i forvejen, til at 
stå meget vanskeligt som lang
tidsledige. Det er utroligt lidt, re
geringen har at byde på, som vil 
kunne føre til en reel forbedring 
af deres jobmuligheder. Slet ikke 
på IV2 år. Regeringens arrogante 
forhold til de ufaglærte gruppers 
uddannelsesbehov bliver tilfulde 
bekræftet.
På baggrund af dette oplæg og de 
mange efterfølgende diskussio
ner vedtog deltagerne dagen ef
ter følgende udtalelse og konklu
sion:

Den aktuelle 
politik på 
erhvervsuddan
nelsesområdet :

Besparelsessituationen på er
hvervsuddannelserne truer ud
dannelsernes niveau.
Nedskæringer har i mange år 
hindret en tilstrækkelig udbyg
ning og betydet, at man er blevet 
afskåret fra at foretage de nød
vendige fornyelser og ajourførin
ger til at møde de fremtidige be
hov. Med de seneste besparelses
krav vil der herudover blive tale 
om så voldsomme kvalitetsfor
ringelser, at det ikke kan undgå 
at gå ud over uddannelsernes 
faglige niveau.
Besparelserne er imidlertid kun 
én af mange trusler, som rettes 
imod erhvervsuddannelserne i 
disse år. Den paritetiske styre
form, der har lang tradition i den
ne uddannelsessektor, og som 
har sikret uddannelserne kvali
tet i et nært og positivt samspil

mellem arbejdsmarkedets par
ter, erhvervslivet, uddannelses
institutionerne og ministerier
ne, trues.
Specielt i en tid, hvor der stilles 
store krav til hurtige ændringer 
og tilpasninger i forhold til ha
stigt ændrede behov på arbejds
markedet, er denne udvikling 
dybt alvorlig. Fjernes indflydel
sen fra arbejdsmarkedets organi
sationer, kan det betyde, at opfyl
delsen af de kommende kvalifi
kationskrav og uddannelses
spørgsmål generelt, i stigende 
grad vil skabe konflikt i samfun
det.
Fagbevægelsen er sit ansvar be
vidst i forhold til uddannelserne. 
Indsatsen må øges på alle fron
ter. Alle unge må sikres reel mu
lighed for at gennemføre en bred 
og kvalitetsbetonet grunduddan
nelse, og alle grupper af voksne 
må løbende sikres mulighed for 
at sikre sig viden, faglige færdig
heder og justering af deres tidli
gere uddannelse. Arbejdet må 
generelt være præget af dyna
mik, fleksibilitet, så de nødvendi
ge uddannelsestiltag kan iværk
sættes hurtigt og effektivt.
De faglige organisationer er pa
rate til at sætte øgede kræfter ind 
i de forskellige uddannelsesgrene 
med henblik på at sikre opfyldel
se af disse målsætninger, bl.a. 
gennem et intensiveret udvik
lingsarbejde.
Det offentlige må medvirke på 
tilsvarende måde bl.a. ved at sik
re de nødvendige ressourcer til 
fastholdelse og forbedring af de 
eksisterende uddannelsesmulig
heder. Udviklingen må foregå i 
de kendte brede uddannelses
mønstre med tæt sammenhæng 
til de involverede organisationer. 
Der må advares mod decentrali
seringstendenser, der medfører 
udhulning af kompetencebegre
bet og indsnævring af uddannel
serne.

For at imødegå denne udvikling 
vil organisationerne forstærke 
kontakten til de lokale tillidsfolk 
om uddannelsesspørgsmålene. 
Initiativer, der kan fremme fær
digudbygningen af EFG-syste- 
met, som den brede faglige ung

domsuddannelse må fremmes. 
En løsning af praktikpladspro
blemerne og afskaffelse af dob
beltuddannelser er vigtige fakto
rer i denne forbindelse.
Gennem en løbende udvikling af 
grunduddannelserne, sikring af 
et bredt spektrum af efteruddan
nelsesmuligheder for alle og reel
le videreuddannelsesmulighe
der, vil det danske arbejdsmar
ked - såvel privat som offentligt - 
kunne omstille sig under den tek
nologiske udvikling i rimelig har
moni, ligesom truslerne om pola
risering og dekvalificering vil 
kunne tilbagevises.
Også angrebene på elevernes vil
kår under uddannelsen må afvi
ses.
Undervisningsministerens for
slag om afskaffelse af befor
dringsgodtgørelse for lærlinge og 
EFG-2. dels elever vil således 
være en alvorlig forringelse for 
eleverne, som samtidig vil skade 
mobiliteten i uddannelsessyste
met. Det forhold, at EFG-basis- 
årseleverne fremover henvises til 
selv at forsikre sig mod ulykke og 
lignende samt de stadige angreb 
på elevstøtten i basisåret, er an
dre alvorlige eksempler på uri
melige forringelser af elevernes 
vilkår.

Undervisningsministe
rens forslag til »lov om 
erhvervsrettet efter- og 
videreuddannelse
LO ser med stor skepsis på det af 
ministeren fremlagte lovforslag. 
Behovet for en forbedret efter- og 
videreuddannelseslov har været 
fremhævet af LO i mange år, 
men opgaven bør ikke løses gen
nem etablering af et nyt konkur
rerende system til de eksisteren
de arbejdsmarkedsuddannelser. 
Der må derfor lægges langt stør
re vægt på at få sikret en fornuf
tig revision af arbejdsmarkeds
uddannelserne, så såvel faglærte 
som ufaglærte overalt på arbejds
markedet får forbedrede efterud
dannelsesmuligheder.
LO ønsker ikke at afskære andre 
grupper fra efteruddannelses
mulighed, blot det ikke sker på 
bekostning af de eksisterende.
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Herudover er ministerens forslag 
behæftet med en lang række fejl 
og mangler.
• Styringen af uddannelserne i 

forslaget foregår uden pariteti
ske udvalg og uden garanti for 
involvering af berørte organi- 
såtioner. Der er tale om mini
sterbemyndigelse i et sådant 
omfang, at det aldrig tidligere 
er set inden for erhvervsud
dannelserne. Resultatet er, at 
det på forhånd er umuligt at 
vurdere, hvorledes loven vil 
komme til at virke i praksis.

• Fokuseringen på de lokale be
hov og perspektivet om selvfi
nansiering vil præge kurserne 
i retning af et snævert og kort
sigtet indhold.

Man synes bevidst at ville favori
sere lønmodtagergrupper på ar
bejdsmarkedet, uden for LO- 
kredsen, idet man primært satser 
på at give tilbud til mindre grup
per af teknikere etc.
LO må på denne baggrund tage 
afstand fra lovforslaget.

Uddannelsesindholdet i 
lov om jobtilbud
LO kan støtte, at man styrker 
uddannelseselementerne i foran
staltningerne imod arbejdsløshe
den, herunder jobtilbudsordnin
gen.
Det må konstateres, at de borger
lige politikere konstant har mod
arbejdet disse ønsker. Når man 
nu - midt i en kæde af uddannel
sespolitiske forringelser - forsø
ger at tage patent på tankerne, 
er der tale om hykleri.
Det konkrete forslag er uaccepta
belt, dels på grund af det indbyg
gede tvangselement (truslen om 
efterfølgende nedsatte dagpen
ge), dels fordi det ikke er forbun
det med uddannelsespolitiske re
aliteter. Det er således åbenbart, 
at der ikke vil være tilstrække
ligt med reelle uddannelsestil
bud, der kan forbedre jobmulig
hederne for størstedelen af de 
langtidsledige.
Der foreligger ingen garantier 
for de nødvendige kapacitetsud
videlser og offentlige merbevil
linger i forhold til de relevante

dele af uddannelsessystemet. 
Forslaget om iværksættelse åb
ner op - i illoyal konkurrenceøje
med - for uoverskuelige nye mis
brugsmuligheder. Dette virker 
helt paradoksalt i forhold til rege
ringens samtidige ønsker om at 
afskaffe jobskabelsesloven, der 
netop var præget af den styring, 
som helt mangler i det nye for
slag. I stedet for at tvangsudskri
ve en del af de arbejdsløse til ud
dannelse, burde man forbedre 
alle voksnes muligheder for del
tagelse i uddannelsesaktiviteter. 
I denne forbindelse burde rege
ringen hellere interessere sig for 
at opprioritere uddannelsesmu
lighederne for de grupper på ar
bejdsmarkedet, der har et stort 
efterslæb i uddannelsesmæssig 
henseende.
Behovet for Betalt Frihed til Ud
dannelse er større end nogen
sinde.

50%

100%

teknikere

50%

kontor/adm.personale
15

faglærte

10

1980

Ændringer 
i grupperingen 
på arbejdsmarkedet 
for fremstillingssektoren
Denne model stammer fra en EF- 
prognose og bygger på engelske 
studier omkring ændringer i 
grupperingen på arbejdsmarke
det inden for fremstillingssekto
ren.
Her er det meget interessant at 
se, at grupperne ufaglærte/speci- 
alarbejdere og faglærte i 1980 
tegner sig for henholdsvis 41 og 
32 procent af de ansatte, men 
prognosen antager, at grupperne 
15 år senere er faldet til henhold
svis 10 og 15 procent. Samtidig er 
der sket en eksplosiv udvikling i 
teknikkergruppen, hvor antallet 
- stadig ifølge prognosen - på 15 
år skulle vokse fra seks til 40 pro
cent.
Denne model har nogle ganske 
interessante perspektiver, og det 
bedste, man i den forbindelse kan 
gøre, er at uddanne sig. Derfor er 
det så vanvittigt vigtigt med ud
dannelse for både kvinder og 
mænd i kampen for at fastholde 
en arbejdssituation i fremtidens 
samfund.

ledelse 
100%

40

ufaglærte/specialarb.
10

1995
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Forbundets kursusplan
2. halvår af 1985 og hele 1986

Der vil, som hidtil, blive udsendt 
indbydelse til afdelingerne om 
deltagelse på kurserne.
Angående forbundskurserne (GI 
- G2) vil der ligeledes blive ud
sendt meddelelser til afdelinger
ne med fortegnelse over medlem
mer, der har gennemgået IN- 
TRO-kurserne, og som dermed er 
berettiget til at gå videre. Indstil
ling af deltagerne vil derefter ske 
efter de udsendte fortegnelser.

Regler for 
kursusdeltagelse
1. Det maksimale deltagerantal 

på INTRO-kurser er 25.
2. INTRO-kurser skal, som hid

til være gennemført for at 
kunne deltage på GI og G2 
(forbundskursus). Eventuelle 
nyvalgte afdelingsformænd 
og tillidsrepræsentanter kan i 
særlige tilfælde få dispensa
tion fra denne regel.

3. INTRO-kursus samt G1 og G2 
kan gennemføres i løbet af 
samme kalenderår.

4. Derefter kan der kun deltages 
på G3 og G4 i samme kalen
derår.

5. Derefter kan der kun deltages 
på to moduler (2 uger) i sam
me kalenderår.

6. Eventuelle tilvalgsmoduler i 
form af skolekontaktkursus, 
kassererkursus og kursus i 
sikkerhedslinien tæller som 
andre moduler. (2 pr. kalen
derår).

7. Udeblivelse fra kursus uden 
at melde afbud medfører, at 
den eller de pågældende ikke 
kan genoptage deltagelse i 
kursus uden forudgående be
handling i forretningsudval
get.

8. Fritagelse under kursus kan 
kun finde sted, når afdelingen 
skriftligt fremsætter anmod
ning herom til kursuslederen 
- dette gælder hele FIU-syste- 
met.

Af kursusplanerne fremgår det, at hovedbestyrelsen: på sit 
møde 4.-8. februar har givet en midlertidig bevilling på en for
øgelse af forbundskurserne med et GI og et G2 kursus (i alt en 
forøgelse med 20 kursuspladser, så et forbundsmedlem, som har 
interesse for at få en uddannelse inden for fagbevægelsens ud
dannelsessystem, ikke er henvist til, at der går år, inden der er 
mulighed for at gå videre i uddannelsessystemet.
En yderligere udvidelse af kursusvirksomheden på forbunds
planer henvist til behandling på den kommende kongres.

Kursusbetegnelse Tidspunkt Kursussted

GI (Forbundskursus) 6.okt. - ll.okt. Roskilde Højskole

G2 (Forbundskursus) 27.okt. - l.nov. Roskilde Højskole

1986
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Kursusbetegnelse Tidspunkt Kursussted
GI (Forbundskursus) 12. jan. - 17. jan. Roskilde Højskole

G2 (Forbundskursus) 2. feb. - 7. jan. Roskilde Højskole

INTRO-kursus 21.feb. - 23. feb. Roskilde Højskole
GI (Forbundskursus) 16. mar. - 21. mar. Roskilde Højskole
INTRO-kursus 4. april - 6. april Roskilde Højskole
G2 (Forbundskursus) 13. april - 18. april Roskilde Højskole

GI (Forbundskursus) 31. aug. - 5. sept. Roskilde Højskole
G2 (Forbundskursus) 21. sept. - 26. sept. Roskilde Højskole

INTRO-kursus 3. okt. - 5. okt. Roskilde Højskole



Dagpenge under 
konflikt
I arbejdsløshedslovens § 61 
fastslås det, at der ikke kan 
udbetales dagpenge til et 
medlem, hvis ledighed skyl
des, at vedkommende er om
fattet af strejke eller lockout 
(altså også sympatikonflikt).
Du er omfattet af denne regel, 
hvis du ved konfliktens iværk
sættelse er beskæftiget på den 
konfliktberørte virksomhed, 
hvad enten konflikten er iværk
sat inden for dit eget faglige om
råde (strejke eller lockout), eller 
hvis dine lønvilkår indirekte på
virkes af konfliktens udfald 
(sympatikonflikt).
Du er også omfattet af reglen, 
hvis 65% af en arbejdsløsheds
kasses eller en afdelings beskæf
tigede medlemmer er ude i en 
ikke-overenskomststridig kon
flikt. 65%-grænsen går ikke på 
samtlige medlemmer i A-kassen, 
men alene på antallet af medlem
mer, der er i arbejde ved konflik
tens iværksættelse, og vel at 
mærke kun, når der er tale om en 
ikke-overenskomststridig kon
flikt.

Efterlønsmodtagere
Efterlønsmodtagere er stadig be
rettiget til at få efterløn, selv om 
A-kassen på grund af 65%-reglen 
er lukket for udbetaling af dag
penge. Dog kan du ikke overgå til 
efterløn under en konflikt, idet 
man skal fastholde princippet 
om, at der skal være dagpengeret 
ved overgang til efterløn. Uanset 
du forud for konfliktvarslingen 
havde meddelt A-kassen, at du 
ønskede at gå på efterløn.

Feriedagpenge
Der kan ikke udbetales feriedag
penge, såfremt der ved feriens 
begyndelse er etableret konflikt, 
- uanset du forud for konflikt
varslingen havde aftalt din ferie
afholdelse. Derimod vil du være 
berettiget til fortsatte feriedag
penge, hvis der, mens du holder

ferie, varsles og iværksættes kon
flikt.
Arbejdsdirektoratet har med
delt, at der ikke kan gives dispen
sation i tilfælde af konflikt. Dette 
betyder, at ubrugt restferie ikke 
kan overføres til næste ferieår.

Specialarbejder
kurser m.v.
Retten til kursusgodtgørelse 
bortfalder ikke under en kon
flikt, da den ikke er betinget af 
medlemskab i en A-kasse.

Sygdom
Ledige er berettiget til sygedag
penge under en konflikt, hvis de 
ikke anses for omfattet af 65%- 
reglen.
Har den ledige - ved en konflikts 
begyndelse - været sygemeldt og 
fået sygedagpenge i fem uger el
ler længere, fortsætter sygedag
pengeudbetalingen også under 
en konflikt.

Er du arbejdsløs og ønsker at få 
din ferie respekteret af AF i for
bindelse med anvisning af arbej
de, så HUSK, at det er før 1. maj, 
at du skal anmelde tidspunktet 
for feriens afholdelse til Arbejds
formidlingen.
Alle medlemmer, der ikke har op
tjent fuld ret til feriegodtgørelse, 
vil kunne få suppleret deres ferie
penge op til 30 dages ferie med fe
riedagpenge. Det er dog en forud
sætning, at du opfylder kravene 
om at modtage dagpenge på tids
punktet for feriens afholdelse.
Henvendelse vedr. supplerende 
feriedagpenge sker igennem din 
afdeling.

i forbindelse 
med 
overens
komst
mæssige 
konflikter
Lønmodtagere, der har påbe
gyndt ferien eller aftalt tids
punkt for ferien, inden den over
enskomstmæssige konflikt 
iværksættes, har ret til at holde 
ferie som planlagt, uanset om fe
rien kommer til at ligge i kon
fliktperioden.
Lønmodtagere, som ikke har på
begyndt eller aftalt ferie, inden 
konfliktens ikrafttræden, har 
imidlertid også ret til at holde 
restferie, såfremt konflikten fort
sat vil være i gang ved ferieårets 
slutning (30. april).
Med hensyn til attestation kan 
arbejdsgiveren ikke pålægges at 
attestere feriebeviser under selve 
konflikten, idet arbejdsforholdet 
er afbrudt fra tidspunktet for 
konfliktens iværksættelse. I så
danne tilfælde betragtes lønmod
tageren som arbejdsledig og kan 
få den nødvendige attestation på 
feriebeviset fra A-kassen, hvoref
ter feriepengene kan udbetales 
på postkontoret el.lign.
Det er vigtigt, at beskæftigede 
lønmodtagere drager omsorg for 
at afholde restferie inden ferie
årets udløb, da Arbejdsdirektora
tet har meddelt, at der ikke kan 
ydes dispensation i tilfælde af 
konflikt, ved at overskydende 
restferie kan overflyttes til næste 
ferieår.
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understøttelse

Vi gratulerer
40 års jubilæum på

Den 29. april
Arthur H. Søborg Jensen
Gøgevej 3
4130 Viby Sjælland

I tilfælde af konflikt (strejke eller lockout) ved overens
komstfornyelsen i år er konfliktunderstøttelsen fastsat til 
402 kr. pr. dag, beregnet på en fem dages arbejdsuge - i alt 
2010 kr. pr. uge.
Understøttelsen vil blive udbetalt centralt ugevis (bagud) 
og indsat på din bankkonto.
At hensyn til en korrekt udbetaling har forbundet brug for 
følgende oplysninger:
Navn, CPR-nr., adresse, afdeling, arbejdsplads og oplys
ninger om din bankkonto (pengeinstituttets registernum
mer og dit eget kontonummer) samt følgende skatteoplys
ninger: Ugefradrag og trækprocent.

KØBENHAVN 
25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne
Den 2. april
Alice Birgit Nielsen 
Carlsgade 6,1.
2300 København S.
Den 3. april
Carl V. Weinrich Sørensen 
Kanevænget 20, Orø 
4300 Holbæk
Den 4. april 
Olav Nielsen 
Kisumparken 98, l.tv. 
2660 Brøndby Strand
Den 19. april
Hans Folmer M. Rasmussen 
Virkefeltet 14, l.th.
2700 Brønshøj
Den 23. april 
Grethe Egholm 
Jægerbuen 22 
2635 Ishøj

Den 29. april
Knud Torkild Christiansen 
Kalkager 5, l.th.
2650 Hvidovre

25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier 
Den 2. april
Kai Ole Christiansen 
c/o Kai Justesen 
Lundeskovsvej 16 
2900 Hellerup
Den 4. april
Ole Brogaard Thomsen 
Agnetevej 10
2840 Holte
Den 22. april
Jørgen Tolmark 
Lundtoftegade 26, 3.th.
2200 København N.
Den 25. april
Ove Oluf Petersen 
Studsgaardsgade 7, 3.th. 
2100 København 0

Tuborgs Bryggerier 
Den 30. april 
Marie C. Johansen 
Rebekkavej 4, 2.th. 
2900 Hellerup

HELSINGØR 
25 års jubilæum på 
Wiibroes Bryggeri 
Den 15. april 
Kaj Løf 
Hestens Bakke 8 
3000 Helsingør

ODENSE 
25 års jubilæum på 
Albani Bryggerierne 
Den 4. april 
Preben Hansen 
Korsløkkevej 57, 2.th 
5220 Odense SØ.
Den 25. april 
Bent Haulit 
Vibekevej 6 
5250 Odense SV.
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Forbundets ferielegater
Med deltagelse af gæster, repræsentanter 
fra Dansk Folke-Ferie og den daglige ledel
se i forbundet, blev ferielegatet 1985 ud
trukket i forbundets mødesal 4. marts.

Holger Nielsen, tidligere hovedbestyrel
sesmedlem og formand for Helsingør afde
ling, i dag aktiv efterlønsmodtager, udtrak 
de 40 heldige vindere af ferielegaterne.

Traditionen tro ønsker vi de heldige vinde
re hjertelig til lykke med ønsket om, at le
gatet må være et godt supplement til en dej
lig sommerferie.



Konsulent
tjenesten

Sur vin. på. 
revnede
I Ugeskrift for Læger kunne man 
for nylig læse følgende dybsindig
heder:

Gammel vin på nye flasker
I Ugeskriftet (1984; 146: 3865-9) 
har Svend Lings beskrevet en 
psykogen arbejdsepidemi ledsa
get af diverse undersøgelses-fa
cetter. Vi andre husker fra skole
tiden klassekammeraten, der 
havde tic - som først smittede til

fabrikslæge optagne farvefoto af 
hendes »behind«, måtte selv hun 
erkende, at hun nok havde til
bragt for lang hviletid på radiato
ren. »Epidemien« er nu heldigvis 
overstået til glæde for både fa
brik, læger og vel ogde de ansat
te.

en form for massehysteri, men i 
så fald må det være af en yderst 
smitsom variant, for det er i hvert 
fald lykkedes at smitte Tuborg i 
en sådan grad, at her angiver 
både mænd og kvinder at have 
mindst lige så mange problemer 
som på Carlsberg.

sidemanden, og senere til andre i 
klassen. Denne uvane stoppede 
efter, at en myndig klasselærer 
havde slået i bordet.

Senere i min tilværelse var vi 
to læger, der arbejdede sammen 
med en spastisk statistiker, der 
ikke kunne holde venstre hånd i 
ro, så efter 1-2 timers forløb endte 
det med, at vi andre to krampag
tigt holdt vores venstre hånd fast 
for ikke at få den til at ryste. Da 
vi forlod hans kontor, svandt det i 
løbet af få minutter.

For nogle år siden oplevede vi 
på afdelingen en masseepidemi 
af langt større dimensioner end 
den af Svend Lings beskrevne. 
Den optrådte på et af de større 
bryggerier i tilslutning til in
stallering af et nyt tappeanlæg, 
hvor tilfældene blev undersøgt 
lege artis, både af vagthavende 
læger og ved arbejdsmiljøunder
søgelse, nogen rimelig årsag 
fandtes ikke. Mangt og meget 
blev af den enkelte ansatte rela
teret til faktorer i fabrikshallen. 
Alt får dog en ende, også hos den 
patient, der reverenter talt hav
de sat sig på en varm radiator og 
havde fået røde striber på bagen. 
Da hun så et af den vagthavende

Finseninstituttet, 
Dermatologisk afd. 
Holger Brodthagen.

Man kan misunde denne læge. 
For ham er verden ligetil og let 
forklarlig. Arbejdere er naive og 
dumme og sætter sig på varme 
radiatorer. Hø, hø, det var så det 
arbejdsmiljøproblem. Hudgener
ne på Carlsberg er vel overstået, 
og alle er glade. På samme måde 
var det med malerne og andre be
skæftiget med organiske opløs
ningsmidler. Når disse lider af 
hjerneskader, så skyldes det nok, 
at de i forvejen er for dumme til at 
få sig en ordentlig beskæftigelse 
(måske som læge?).
Nu er det jo desværre ikke sådan, 
at arbejdsmiljøproblemer løses 
ved at udskifte radiatorer med 
polstrede stole (eller bryggeriar
bejdere med læger). Problemerne 
er stadig til stede på Carlsberg. 
Omkring 50 procent af kvinderne 
på Ny Tap klager fortsat over en 
eller flere former for hudgener; 
over 60% klager over hovedpine, 
og sådan kunne man blive ved, 
desværre. Nu kunne det jo være, 
at pigerne på Carlsberg lider af

Men OK - Tuborg og Carlsberg 
ligger trods alt ikke så langt fra 
hinanden.
Desværre lader det til, at proble
merne ikke har begrænset sig til 
de københavnske tappehaller, 
men viser sig at gå igen med tem
melig stor sikkerhed i flertallet af 
tappehaller på landets brygge
rier. Symptomerne er de samme i 
København som på Fyn og i Jyl
land. Der ses udslæt på huden, 
øjne og næse løber i vand, der kla
ges over hovedpine og besvær 
med vejrtrækningen.
Der foretages arbejdsmiljøunder
søgelser, de ramte sendes på ar
bejdsmedicinske klinikker, mens 
de lærde klør sig i hovedet af ærg
relse over, at det er så svært at 
finde en forståelig årsag til ge
nerne. Én ting synes dog ubestri
delig: På trods af Holger Brödtha- 
gens observationer af stribede 
bagdele hos bryggeriarbejdere og 
konklusioner herudfra, så er pro
blemet ikke løst og vil fortsat 
vokse, hvis det angribes med 
samme overbærenhed af de ar
bejdsmedicinere og hudlæger 
(dermatologer), som beskæftiger 
sig med at finde en anvendelig 
forklaring.
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Minearbejderstrejken 
i Storbritannien slut
Det britiske minearbejderfor
bund besluttede på en delegeret- 
konference i London at afslutte 
den et år lange strejke.
Beslutningen blev truffet med 98 
stemmer mod 91. Hvorpå konfe
rencen opfordrede de enkelte di
strikter at genoptage arbejdet 
den 5. marts i år.
Man vil genoptage arbejdet, men 
afviser at underskrive arbejdsgi
versidens ultimatum til en aftale.

Fasthold enheden
Når et flertal af de delegerede in
den for minearbejderforbundet 
stemte for at gå i arbejde, var det 
blandt andet for at bevare for
bundet intakt. Formanden for 
minearbejderne i Sydwales, Em
lyn Williams, udtrykte det på 
denne måde:
- Vi gik i strejke samlet, og vi vil 
gå tilbage samlet. Vi tror på, at 
det er den bedste løsning. Jeg 
tror, at forslaget fra Sydwales, 
om at ledelsen skulle vedtage at 
genoptage arbejdet, er bedre end 
en uorganiseret tilbagevenden, 
hvor ledelsen i forbundet ville 
være blevet ødelagt af det antal, 
som gik i arbejde.
Lederne for Durham-minearbej- 
derne støttede også »en koordine
ret, ordentlig tilbagevenden til 
arbejde«. - Det er af humanitære 
grunde ufornuftigt at bede om 
flere ofre og lidelser fra medlem
merne og deres familier i deres 
loyalitet over for fagforeningen. 
Thatcher-regeringens og Det Na
tionale Kulråds afvisning af flere 
forhandlinger med minearbej
derforbundet har sikkert også 
fået flere delegerede til at stem
me for en genoptagelse af arbej
det. Selv da Scargill tilbød at for
handle ud fra den aftale, som 
værkførerne og sikkerhedsfolke
ne i NACODS-fagforeningen i 
oktober indgik med Det Nationa
le Kulråd, blev Scargills tilbud af
vist - medmindre Scargill under

skrev et dokument, der gav Kul
rådet frie hænder til at lukke kul
miner.

Kampen fortsætter
Minearbejderforbundets præsi
dent, Arthur Scargill, generalse
kretæren, Peter Heathfield, og 
vicepræsidenten, Mick McGa- 
hey, havde opfordret til, at man 
fortsatte strejken.
Arthur Scargill sagde på et pres
semøde efter, at beslutningen om 
at stoppe konflikten var taget: 
»Kampen fortsætter!«
Blandt andet vil minearbejder
forbundet kæmpe for, at de 709 
minearbejdere, som blev fyret 
under konflikten, alle bliver gen
antaget ved en generel amnesti.

Den videre kamp
Den samlede kamp mod regerin
gen og Kulrådet står nu meget 
dårligt for minearbejderne.
Det er nu op til de enkelte miner 
og distrikter at afgøre, om man 
vil strejke igen, hvis man trues 
med lukning af kulminer. Det 
kan meget vel blive tilfældet. Og 
derfor opfordrer minearbejder
forbundet alle til at fortsætte 
støttearbejdet, herunder også 
pengeindsamlingen. For selv om 
arbejdet genoptages, vil minear
bejderne endnu i lang tid lide stor 
social nød. Deres private gæld vil 
det tage år at afvikle.

Ansvaret for 
nederlaget
Arthur Scargill placerer ansva
ret for, at minearbejderne blev 
tvunget til at opgive strejken, hos 
det britiske LO (TUC), i forbun
dene inden for sværindustrien og 
blandt Labour-partiets ledelse. 
Ingen af disse havde støttet mi
nearbejderne med praktiske 
handlinger - på trods af kongres
vedtagelser om 100 procent støt
te til minearbejdernes kamp.
Arthur Scargill mener derfor, at

der endnu forestår en heftig 
kamp inden for den britiske ar
bejderbevægelse og i Labour-par- 
tiet for at få de valgte ledere ud
skiftet.
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Interna
tional pris

For tredie gang har Lolland-Fal
sters Bryghus vundet internatio
nal anerkendelse for sine øl-eti- 
ketter.
Hvert år finder tyske samlere af 
øl-etiketter frem til den smukke
ste etiket. Denne gang blev pri
sen tildelt »øbo«-pilsneren.
Det er dog ikke første gang, at 
Lolland-Falsters Bryghus har 
hjemtaget denne flotte pris. Alle
rede den store billedserie fra Lol
land-Falster i 1970/71 og senere 
folkedragt-etiketten til »Den 
Blå« Nykøbing fra 1971/72 har 
hjembragt den samme internati
onale pris fra de tyske etiket- 
samlere.

Denne gang fik »øbo«-etiketten 
34,3 procent af samtlige stem
mer, der blev afgivet til fordel for 
en udenlandsk øl-etiket. Dette 
var over 50 procent mere, end der 
blev afgivet til den hollandske., 
som kom ind på 2. pladsen.
Her vises en af de fire etiketter, 
der var med til at sikre, at denne 
internationale pris gik til Dan
mark.
Materialeorienteringen er mod
taget af afdelingsformand 
Verner Johnsen, 
Nykøbing Falster.

Skotsk 
whisky 
lægges 
på is
Ikke blot bryggeriarbejdere men 
også brænderiarbejdere har pro
blemer.
Inden for de sidste fem år er der 
forsvundet 7.000 arbejdspladser i

Skotland, og inden for den nær
meste tid risikerer 13 brænderier 
og tre tapperier at blive lukket. 
John McColl, der er sekretær i 
TGWU (Transportarbejderfor
bundet), siger til forbundets blad 
»The Record«s februarnummer, 
at den ædle skotske whisky trues 
af de transnationale selskaber, 
hvoraf flere interessant nok er 
fremtrædende britiske bryggeri
selskaber. - Disse selskaber kø
rer whiskyen i tankvogne til tap
ning i Europa med kvalitetsfor
ringelser til følge.
I 1978 var 26 ud af 117 skotske 
brænderier på rent skotske eller 
hovedsageligt skotske hænder. 
Senere er situationen blevet for
værret.
Industrien har bedt om at få be
skyttet betegnelsen »skotsk whi
sky « på samme måde, som fransk- 
mændene hæger om det, der må 
benævnes »cognac«. I Frankrig 
er det heller ikke tilladt at ek
sportere cognac i tankvogne.
Den britiske regering griber 
imidlertidig ikke ind. Den reage
rer ikke, selv om der kommer 
tyndere og ringere sorter på mar
kedet, såvel i Europa som i Eng
land, under navnet »skotsk whi
sky«.
Den skotske whisky er også ud
sat for dårlig markedsføring, som 
er en medvirkende årsag til et 
fald i salget i USA på 20% og i La
tinamerika på 50%.
John McColl er overbevist om, at 
de transnationale selskaber gen
nem opkøb af de bedst kendte 
mærker har en væsentlig andel i 
krisen for »skotsk whisky«. Det 
interesserer selskaberne mindre, 
om de mister markedsandele til 
andre slags »spirikum«, for disse 
mærker producerer de også.
Men for 17.500 skotske brænde
riarbejdere er whisky stadig »li
vets vand«. I det skotske højland 
udgør brænderierne ofte det ene
ste økonomiske grundlag for de 
enkelte bysamfund. Lukninger 
vil derfor få omfattende konsek
venser. Med andre ord brænder 
det på for de skotske brænderiar
bejdere.
Johny Jensen, 
Tap Nord, Tuborg.
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fredens
tjeneste
Forbundet støtter Den inter
nationale Liga for Fred og 
Frihed, når den i en storstilet 
fredskampagne rejser rundt 
til samtlige europæiske 
regeringer for at stille følgende 
fem spørgsmål:

1. Vil De virke for en national 
lovgivning, som garanterer, 
at Deres lands forsvarskræf
ter inklusive »militære rådgi
vere« ikke forlader Deres 
lands territorium for at løse 
militære opgaver (undtagen 
for at stå til rådighed for FN) - 
hvis alle andre FN-lande for
pligter sig til at gøre det sam
me?

2. Vil De virke for en udvikling 
med opstilling, lagring og 
brug af våben til masseøde
læggelse, især kernevåben, 
kemiske og biologiske våben, 
som truer med at ødelægge 
forudsætningerne for alt liv 
på jorden, bliver forbudt i De
res land - hvis alle andre FN- 
lande forpligter sig til at gøre 
det samme?

3. Vil De virke for, at Deres land 
ikke tillader levering af krigs
materiel og våbenteknologi til 
andre lande - hvis alle andre 
FN-lande forpligter sig til at 
gøre det samme?

4. Vil De virke for en sådan for
deling af verdens ressourcer, 
at de grundlæggende forud
sætninger for et menneskeligt 
liv med rent vand, mad, al
mindelig sundhed og skoleud
dannelse garanteres for alle 
mennesker i verden?

5. Vil De virke for, at konflikter, 
hvor Deres land i fremtiden 
kan blive involveret, skal af
gøres ved fredelige midler af 
den slags, der henvises til i FN- 
statutternes artikel 33 og ikke 
ved militære handlinger eller 
trusler om sådanne?

Disse spørgsmål vil blandt andet 
blive stillet til den danske rege
ring, når en af de fire hvide bus
ser, som udgår fra Stockholm, 
kommer til København mandag 
den 13. maj.
I løbet af 14 dage vil de fire hvide 
busser have besøgt samtlige 
europæiske regeringer, hvorpå 
de ca. 200 delegerede vender til
bage med de indkomne svar for at 
diskutere dem på en konference i

Stockholm. Skulle man i et eller 
andet land ikke få foretræde en
ten for regeringschefen eller u- 
denrigsministeren, vil delegatio
nen i tavshed demonstrere for
an det pågældende lands rege
ringsbygning.
Da 1986 er FN’s fredsår, vil Den 
internationale Liga overrække 
FN’s generalsekretær de euro
pæiske regeringers svar sammen 
med de svar, som vil indløbe fra 
de øvrige verdensdele, når Liga
ens delegerede i løbet af 1986 har 
fået svar på de samme fem 
spørgsmål fra de resterende FN- 
landes regeringer.
Den internationale Liga for Fred 
og Frihed finder, at denne mani
festation er den bedste måde at 
fejre Ligaens 50 års jubilæum på. 
I øvrigt foretog Ligaens medlem
mer en lignende fredsrejse i 1915 
til Europas statsmænd for at få 
dem til at standse Første Ver
denskrig. Lad os håbe, at Euro
pas statsmænd denne gang for
står det nødvendige og fornuftige 
i at tilslutte sig ligaens krav og 
indstilling.
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Coca-Cola-fabrikken
i Guatemala genåbnet
Den 1. februar underskrev STE- 
GAC-forbundet, der repræsente
rer de ansatte ved Coca-Cola-tap- 
periet, EGSA, en overenskomst 
n\ed de nye licenshavere for 
Coca-Cola-fremstillingen og -sal
get i Guatemala. De nye ejere be
står af en gruppe guatemalanske 
investorer, blandt andet den hid
tidige ejer, familien Porras.
Overenskomsten præciserede, at 
fabrikken ville komme i gang se
nest den 1. marts (hvilket også er 
sket, da IUL, Den Internationale 
Union af Levnedsmiddelarbej
dere ikke har oplyst det modsatte 
-red.).
Der garanteres ansættelse til 265 
arbejdere. Når der eventuelt skal 
ansættes flere, er de 85 tidligere 
ansatte, som i første omgang ikke

blev genansat, garanteret, at de 
vil få fortrinsret i forhold til ikke 
tidligere ansatte.
Op til 1. marts ville Coca-Cola-li- 
censhaverne oprette et nyt sel
skab. Derfor skal de ansatte om
danne deres organisation, så den 
svarer til foretagendes navn og 
virksomhed. Organisationens 
anerkendelse er garanteret.
Den underskrevne overens
komst indebærer, at arbejderne 
får en ny kollektiv overens
komstaftale, når virksomheden 
atter er i drift. Ganske vist inde
holder den nogle ændringer i for
hold til den tidligere, men arbej
derne er tilfredse med, at deres 
grundlæggende rettigheder og 
ansættelsesvilkår garanteres.
Den guatemalanske arbejdsmi

nister var til stede ved underskri
velsen af den nye overenskomst 
og forsikrede, at arbejdsministe
riet hurtigst muligt ville behand
le alle procedure- og retshandlin
ger i forbindelse med dokumen
tets underskrivelse.
I et særligt dokument gik STE- 
GAC-forbundet ind på at ville 
stoppe alle juridiske krav, som 
byggede på underskrivelsen af 
overenskomsten om EGSA den 
26. maj sidste år.
IUL vil fortsat holde øje med ud
viklingen på EGSA-tapperiet og 
forholdet mellem STEGAC og 
virksomhedsledelsen, indtil alt 
atter er overgået til det normale.

Vi skal erindre om, at der i for
bundet ligger en video-film, 
som fortæller om Coca-Cola-
arbejdernes kamp. Video-fil
men kan lånes til brug i afde
lingerne.
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Økonomi for fremtiden
Arbejderbevægelsens økonomi
ske program for 80’erne er også 
samfundets økonomiske pro
gram.
AOF’s Forlag har udsendt bogen 
»Økonomi for fremtiden« med 
det ønske, at debatten om arbej
derbevægelsens økonomiske po
litik skal præge fremtiden.
Det fyger med påstande, når 
punkter som
• genopretning af den sociale 

tryghed,
• program for offentlige og pri

vate investeringer,
• skattereform og økonomisk 

demokrati,

• nedsættelse af arbejdstiden 
samt

• retfærdig indkomstpolitik 
er til debat. Det er ofte svært at 
danne sig et reelt indtryk af ar
bejderbevægelsens økonomiske 
politik, fordi enkelt heder tit pil
les ud af en samlet helhed.
Denne bog, der er skrevet af folk, 
som har været med til at udforme 
arbejderbevægelsens økonomi
ske politik, beskriver helheden. 
Den går bag overskrifterne og gi
ver læseren et indtryk af de ideer 
og holdninger, der præger arbej
derbevægelsens økonomiske pro
gram.

Sendt fra 
FORBUNDET

Nyt blad om 
ungdoms
arbejds
løshed
Forbundet har bestilt udsendt et 
nyt kvartalstidsskrift »å jour« til 
brug for afdelingerne.

»å jour«, der udgives af Arbejder
bevægelsens Ungdomsbeskæfti
gelsesudvalg, bringer på en ny 
overskuelig, aktuel måde præcis 
information om udviklingen i 
indsatsen mod ungdomsarbejds
løsheden.
Fra det første nummer kan næv
nes artikler som »Joblov for 1985 
er ikke færdig« og »Tilskud til 
private er steget eksplosivt«. Der 
lægges i artiklerne virkelig op til 
debat om indsatsen mod ung
domsarbejdsløsheden.
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Nu må vi have en 
arbejderregering

Lørdag den 30. marts 1985 vedtog et 
flertal i folketinget regeringens og de 
radikales forslag til Lov om fornyelse og 
forlængelse af de kollektive overens
komster og aftaler m.v.
Allerede den 29. marts var der en kæm
pedemonstration på Christiansborgs 
Slotsplads med over 100.000 menne
sker, der protesterede imod dette ind
greb.
Demonstrationerne fortsatte mandag 
den 1. april, fulgt op af omfattende ar
bejdsnedlæggelser over hele landet. 
Disse arbejdsnedlæggelser fortsatte op 
til påsken og også efter påsken i et om
fang, som man ikke har set i mange år. 
Fagbevægelsens medlemmers vold
somme reaktion kom i den grad bag på 
mange faglige ledere, men især på rege
ringen og deres radikale støtteparti. 
Denne meget spontane og markante re
aktion fra medlemmernes side er et 
klart signal om, at nu kan det være nok. 
Selv om de mange arbejdsnedlæggelser 
er overenskomststridige, må medlem
mernes reaktion overfor overenskomst
indgrebet betragtes som en forståelig 
reaktion.
Det skal være en hævdvunden ret, at 
arbejdsmarkedets parter selv forhand
ler og løser deres overenskomstaftaler, 
og indgreb fra regering og folketing 
skal naturligvis respektere dette. De ef
terhånden mange indgreb i overens
komstsituationerne gør det efterhån
den svært at få fagbevægelsens organi
sationer til at respektere fredspligten, 
når de ikke selv er med til at bestemme, 
hvilket indhold overenskomsterne skal 
have.
Medlemmerne tog denne gang sagen i 
deres egen hånd, og det må opfattes 
som ikke kun at være en forståelig re
aktion, men også en positiv tilkendegi
velse om, at fagbevægelsens medlem

mer ikke længere vil finde sig i disse 
overgreb, at fagbevægelsens medlem
mer selv vil have lov til at tage stilling 
til et eventuelt overenskomstforlig, at 
fagbevægelsens medlemmer vil behol
de deres aktionsret samt, at forligets 
indhold er af en sådan karakter, at de 
fleste af fagbevægelsens medlemmer 
finder det uanstændigt.
Siden den borgerlige regering kom til i 
efteråret 1982 har den ført en politik, 
der har ramt de i forvejen dårligt stille
de grupper mest. På et tidspunkt måtte 
det også komme dertil, at også andre 
store grupper vil blive ramt af denne re
aktionære nedskæringspolitik.
Alle har nu klart fået demonstreret, 
hvad det vil sige at have en borgerlig re
gering, og forhåbentlig vil situationen 
omkring overenskomstindgrebet få ar
bejderne til at indse, at kun en arbejder
regering vil være den bedste til at vare
tage arbejdernes interesser.
Initiativet må bevares ved en offensiv 
handling både fra arbejderpartierne i 
folketinget og fra fagbevægelsens lede
re. Men et samarbejde mellem arbej
derpartierne er nødvendigt, hvis det 
skal være et troværdigt alternativ over
for de borgerlige partier og andre reak
tionære kræfter i dette land.
1. maj er arbejdernes internationale so
lidaritetsdag. Her bør man benytte 
chancen til at demonstrere sit sammen
hold blandt arbejderpartierne, således 
at de forhåbentlig mange arbejdere, der 
ønsker at være med i et 1. maj-arrange- 
ment, får mulighed for at gå i en stor 
samlet demonstration i stedet for i flere 
eller mange små demonstrationer.
Forbundet skal anbefale alle sine med
lemmer at deltage den 1. maj, så vi får 
vist, at man mente noget med sine 
handlinger omkring overenskomstsi
tuationen.
GOD 1. MAJ.



Arbejdsløshedens

De mange selvmord, demonstra
tioner og uroligheder i arbejdsløs
hedsramte storbyer har i de sene
re år gjort medier og myndighe
der - og offentligheden i det hele 
taget - opmærksom på, at men
nesker ofte griber til desperate 
handlinger i protest mod massiv 
og langvarig arbejdsløshed.
Men de ydre tegn på desperation 
er kun toppen af isbjerget. I man
ge tilfælde er menneskers reak
tion på arbejdsløsheden skjult for 
andre. Og når den endelig duk
ker op til overfladen i form af fysi
ske eller mentale sygdomme, er
kendes det ikke altid, hvad årsa
gen til problemerne er.

En følelse af ferie
Det er vigtigt at forstå, at tab af 
beskæftigelse følges af en perio
de, hvor individet skal tilpasse 
sig nye forhold. Det kan medføre 
følelsesmæssige problemer på 
kort sigt - og både psykiske og fy
siske sygdomme på længere sigt, 
fremgår det af ILO’s nye udgave 
af Encyclopeadia ofOccupational 
Health and Safety.
Det hedder i encyklopædien, at 
mennesker i almindelighed først 
reagerer på arbejdsløsheden med 
en følelse af at have ferie og at 
være frigjort fra pligter. Den ar
bejdsløse foretager sig en masse 
ting, som han eller hun hidtil 
ikke har haft tid til: praktiske 
ting i huset, reparation af bilen, 
læsning af bøger.

Derefter kommer en periode, 
hvor den arbejdsløse konfronte
res med alvoren i situationen - 
som i korthed kan beskrives ved 
den bestandige skuffelse, det er, 
ikke at kunne få noget arbejde 
uanset hvor mange gange man 
søger.
Det tredje stadium karakterise
res ved opgivelse. Den arbejdslø
se har accepteret sin skæbne og 
er sunket hen i uvirksomhed. 
Størstedelen af sin tid bruger han

eller hun formentlig foran TV- 
apparatet.
Flere bliver syge
Stress kombineret med følelsen 
af ørkesløshed menes at kunne 
forårsage forhøjet blodtryk og 
problemer med kolesterol og 
urinsyre. Folk bliver mere irri
table og følelsesmæssigt svingen
de. Nogle tager afstand fra den 
ydre verden og skyr deres egne 
familier. Andre får mavesår eller 
udvikler hjerte-karsygdomme.

Den amerikanske professor M. 
H. Brenner citeres i encyklopædi
en. Ifølge Brenner er der en klar 
sammenhæng mellem arbejds
løshed og nedgang i realindkom
ster på den ene side og den alme
ne sundhed på den anden. Sund
heden, både mentalt og fysisk, er 
klart faldende i samfund, hvor 
arbejdsløsheden er stor.
Brenner sætter tal på sine konk
lusioner: Et samfund, der har en 
stigning i arbejdsløsheden på 1 
million over fem år, må forvente 
en almen stigning i antallet af 
dødsfald som følge af almindelige 
sygdomme på 50.000 tilfælde. Et 
sådant samfund må desuden 
vente næsten 170.000 flere døds
fald på grund af hjertestop og an
dre hjerte-karsygdomme end el
lers - og omkring 64.000 flere 
psykiatriske patienter.

Arbejdslivet kræver store ofre
Hvert tredje minut dør en arbejdstager et eller andet sted i verden 
af en arbejdsbetinget skade eller sygdom. Hvert eneste sekund 
såres mindst fire mennesker på arbejdet - flere på en uge end hele 
befolkningen i en by på størrelse med Paris.
ILO’s WbrZd Labour report fastslår på denne baggrund, at ar
bejdslivet stadig er overordentlig farligt på trods af de fremskidt, 
der er sket i de seneste årtier. Det gælder i såvel i-lande som u- 
lande. Mens problemet i u-landene først og fremmest er arbejder
beskyttelsens relativt uudviklede stade teknisk og juridisk, er 
vanskeligheden i i-landene, at nye teknologier udsætter de ansat
te for hidtil ukendte farer og dermed stiller andre krav til beskyt- 
telsesforanstaltninger end dem, man har i forvejen.

Mange af arbejdsløshedens ofre 
kommer ud i både spiritus- og 
medicinmisbrug, som kan ende i 
såvel invaliditet som død.

Henstilling til læger
De mennesker, der har den stør
ste risiko for at få problemer med 
deres helbred, er arbejdsløse i 
halvtredserne. Andre risikogrup
per er handicappede, folk med 
længere sygejournal bag sig, et
niske minoriteter og mennesker, 
der er gået ud af skolen uden ek
samen.
ILO’s encyklopædi henvender sig 
direkte til lægestanden, idet den 
siger, at vel kan hverken læger 
eller hospitaler kurere grundår
sagerne til sygdommene, men læ
gerne kan være mere opmærk
somme end tidligere på de hel
bredsmæssige konsekvenser af 
arbejdsløshed. Alene dette kan 
føre til en bedre prognose for de 
sygdomsramte, hedder det.

Sjælelige ar
Encyklopædien tilføjer, at sam
fundet og de behandlende instan
ser må være klare over, at folk 
selv efter ansættelse i nye stillin
ger kan have fået ulægelige sjæ
lelige ar af en længere arbejdsløs
hedsperiode.
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Aktionsgruppen 
Arbejdere og 
Akademikere 
har 1O års jubilæum
Indleveret af 
konsulent Henrik Hansen

Efter studenteroprøret i 1968 
fandt mange progressive studen
ter og unge akademikere sam
men med folk fra arbejdspladser 
og fagforeninger. De lavede ar
bejdspladsundersøgelser og ud
arbejdede rapporter, som kunne 
bruges i arbejdernes daglige 
kamp for et bedre arbejdsmiljø. 
Samarbejdet fik enorm betyd
ning i kampen mod utålelige ar
bejdsforhold. Tuborg og Carls
berg måtte således investere 20 
millioner kroner i støjbekæmpel
se, efter at »Bryggerirapporten« 
tog problemerne op. B&W blev 
tvunget til at etablere lokalud
sugning af giftig svejserøg. Forud 
for samarbejdet med akademi
kerne havde arbejderne på B&W 
ført en syv år lang resultatløs 
kamp for forbedringer. Først da 
»Rapport fra et skibsværft« lå på 
bordet, skete der noget.
Akademiker-Arbejder samarbej
det havde altså været en kends
gerning længe før Aktionsgrup
pen Arbejdere Akademikere 
etablerede sig i maj 1975. Når det 
skete netop på det tidspunkt, 
skyldtes det økonomiske overve
jelser. De fagkritiske rapport
grupper blev nemlig tildelt PH- 
prisen på i alt 40.000 kr. til de
ling. Ved at etablere en forening 
kunne man slippe for at skulle 
betale en god portion af pengene i 
skat.
Med etableringen af AAA var der 
dannet basis for en ny form for 
samarbejde. Den resulterede 
blandt andet i, at man holdt mø
deaftener om påtrængende ar
bejdsmiljøproblemer.
AAA’s første offentlige møde

reception
I anledning af Aktionsgruppen Arbejdere Akademikeres 10 års 
jubilæum bar Lager- og Handel stillet teatersalen i bygningen, 

Rantzausgade 58, til rådighed for en reception.
Receptionen finder sted fredag den 10. maj 1985 fra kl. 12. Alle 
er velkomne, og da AAA er en fattig forening, ses pengegaver 
gerne. Repræsentanter fra AAA vil være til stede ved recep

tionen.

fandt sted den 19. august 1975. 
Denne offentlige mødeaktivitet 
er optrappet meget gennem åre
ne.
11975 udgav AAA pjecen »Ny ar
bejdsmiljølov - for hvem?« den 
første af en lang række pjecer om 
lovinitiativer eller afgrænsede 
arbejdsmiljøproblemer.
Møder og pjecer har altid været 
AAA’s hovedbidrag til arbejds
miljødebatten gennem årene. 
Med iværksættelse af fosterska
dekampagnen i 1982 indledtes en 
ny aktionsform.
Fosterskadekampagnen blev 
gennemført under stor opmærk

somhed i offentligheden. Den 
indledtes med en konference den 
13. marts 1982 om fosterskader 
og blev siden fulgt op af lokale 
møder landet over.
Kampagnen viste sin berettigel
se, og i 1984 blev den efterfulgt af 
en kampagne om EF’s betydning 
for forringelser i arbejdsmiljøet. 
Aktionsgruppen Arbejdere Aka
demikere har gennem årene ud
videt sin medlemsskare betyde
ligt fra nogle få fagforeninger og 
enkeltmedlemmer til i dag at om
fatte et halvt hundrede fagfore
ninger, omkring 40 faglige klub
ber og cirka 350 enkeltmedlem
mer.
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FORBUNDET

Aktuelle sager
KORT OMTALT - Supplerende omtale i forretnings - 
hovedbestyrelsesprotokoller bringes senere

Anmeldelse af arbejds
skader med henblik på 
fritagelse for karensdag
I henhold til dagpengeloven er 
der overladt til det såkaldte Dag
pengeudvalg at træffe afgørelser 
i sager, hvor der er uenighed om 
retten til dagpenge.
Denne bestemmelse har natur
ligvis resulteret i, at Dagpenge
udvalget før også har behandlet 
sager om fritagelse for karensdag 
i forbindelse med arbejdsskader. 
Imidlertid er man blevet op
mærksom på, at sideløbende med 
behandlingen af karensdagssa
ger i Dagpengeudvalget har Sik
ringsstyrelsens afdeling for Ar
bejdsskadeforsikring ligeledes 
truffet afgørelser i sager om ar
bejdsskade og karensdag.
Dette har resulteret i den uaccep
table situation, at afdelingen for 
Arbejdsskadeforsikring og Dag
pengeudvalget i én og samme sag 
har truffet modstridende afgørel
ser.
Det har medført, at en afgørelse, 
der er truffet i Arbejdsskadefor
sikring, i overensstemmelse med 
praksis i Dagpengeudvalget, ef
terfølgende er blevet anket og 
omstødt af Den sociale Ankesty
relse.
Det har fået den konsekvens, at 
Dagpengeudvalget på dette væ
sentlige område helt må lægge 
sin praksis om.
Med henblik på at sikre medlem

merne en ensartet og regulær be
handling i karensdagssager, an
befales medlemmerne, at anven
de følgende fremgangsmåde i sa
ger, hvor der er uenighed med ar
bejdsgiverne om, hvorvidt der 
skal ske fritagelse for karensdag 
eller ej, som følge af en arbejds
skade.
Spørgsmålet om, hvorvidt der fo
religger en arbejdsskade eller ej, 
forelægges Sikringsstyrelsen, af
delingen for Arbejdsskadeforsik
ring, Æbeløgade 1, 2100 Køben
havn 0.
I henvendelsen til Sikringsstyrel
sen skal man ikke nævne noget 
om spørgsmålet vedrørende ka
rensdag.
Godkender afdelingen for Ar- 
bejdskadeforsikring i Sikrings
styrelsen, at der foreligger en ar
bejdsskade, kan lønmodtageren 
med denne skrivelse i hånden, 
rette henvendelse til arbejdsgive
ren om udbetaling af dagpenge 
for første fraværsdag.
- Såfremt arbejdsgiveren næg

ter at udbetale, sker henven
delse til kommunens dagpen
gekontor, der betaler forskud 
og indberetter sagen til Dag
pengeudvalget.

- Hvis kommunen ikke betaler 
forskud, ankes afgørelsen til 
Amtsankenævnet. Kommu
nen skal være behjælpelig med 
anken til Amtsankenævnet.

Sagen fremsendes samtidig til

Meddeler afdelingen for Arbejds
skadeforsikring, at der ikke er 
tale om en arbejdsskade, ankes 
afgørelsen til Den sociale Anke
styrelse, Amaliegade 25, 1256 
København K., og sagen indbrin
ges samtidig for Dagpengeudval
get, Sikringsstyrelsen, Æbeløga
de 1, 2100 København 0.
Forbundet beklager at skulle an
befale denne besværlige, og i nog
le tilfælde langsommelige, frem
gangsmåde i forbindelse med ar
bejdsskadesager og fritagelse for 
karensdag, men vejledningen er 
et nødvendigt onde for at modvir
ke de urimelige forhold, som lo
ven om karensdag har forårsaget 
i administrationen af dagpenge
loven.
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Overenskomsterne
Lørdag den 30. marts 1985 ved
tog Folketinget regeringens for
slag til forlængelse af overens
komsterne til 1987 med følgende 
ændringer:
I det første overenskomstår kan 
der gives lønforbedringer inden
for en beløbsramme på 2% af den 
årlige lønsum, og for det andet 
overenskomstår indenfor en be
løbsramme på 1,5% af den årlige 
lønsum.
3 måneder før udløbet af overens
komstperioden (1. februar 1987) 
nedsættes den ugentlige arbejds
tid for lønmodtagere, hvis nor
male ugentlige arbejdstid er over 
40 timer, med 1 time til 39 timer. 
For overenskomsterne forlænges 
også den til overenskomstforhol
det knyttede fredspligt for den 
periode, hvormed overenskom
sterne forlænges.
Spørgsmålet om overtrædelse og 
fortolkning af de ved denne lov 
fornyede og forlængede overens
komster og aftaler m.v., afgøres 
efter de sædvanlige fagretlige 
regler for det pågældende områ
de.
Lovforslaget stadfæstes straks 
efter vedtagelsen og træder i 
kraft den 1. april 1985.
På overenskomstområder, hvor 
der er udbrudt konflikt, genind
træder fredspligten ved lovens

ikrafttræden den 1. april d.å., og 
de arbejdsstandsninger, der er 
iværksat eller som skal iværk
sættes, skal ophøre.
Da arbejdet skal normaliseres fra 
mandag den 1. april d.å., betyder 
det, at dette er gældende for 3 
skift eller fast nathold, der nor
malt starter søndag aften.
Det er uvist, hvordan disse ting 
vil have indflydelse på overens
komstforhandlingerne inden for 
vort forbunds overenskomstom
råde. Der holdes senere et møde 
med repræsentanter for Brygge
riforeningen og Foreningen af 
Depotindehavere i Danmark for 
at få konstateret forhandlings
mulighederne.

»Post-Mix«
Forbundet har rejst sag mod For
eningen af Depotindehavere i 
Danmark for overenskomstbrud 
vedrørende salg af »Post-Mix«. 
Idet forbundet havde modtaget 
orientering om, at Foreningen af 
Depotindehavere i Danmark 
havde udsendt cirkulære om, at 
der kun skal betales 15 salgsen
heder ved salg af »Post-Mix« i 
stålbeholdere.
Forbundets påstand i sagen var, 
at overenskomstens §8 siger: 
Aftalt betaling for »Post-Mix« er 
Metalbeholdere:
20 salgsenh. = 600 flasker.
Plasticbeholdere:

20 salgsenh. = 450 flasker.
Sagen er afsluttet med, at Depot
indehaverforeningen har givet 
forbundet ret i, at betalingen for 
salg af »Post-Mix« er som påstået 
af forbundet.

Udfyldelse af 
kursustilmeldings
blanketter ved 
tilmelding til FIU- 
kurser
Efterhånden som gamle kursu
stilmeldingsblanketter er op
brugt, vil følgende rubrik skulle 
udfyldes på de nye kursustilmel
dingsblanketter:
»Udbetales der arbejdsløsheds
dagpenge JA □ NEJ □ «
Forbundet skal pointere, at der 
skal sættes kryds ved nej i ru
brikken »Udbetales der arbejds
løshedsdagpenge«, uanset om 
man ved søgning af kurset får ud
betalt arbejdsløshedsdagpenge.
I den periode, man deltager i 
FIU-kurser, udbetales der kur
susgodtgørelse.
Hermed har forbundets ledige 
medlemmer, der oppebærer ar
bejdsløshedsdagpenge, ingen for
pligtelser i kursusperioden med 
hensyn til at stå til rådighed for 
arbejdsmarkedet og kan ikke 
komme i den situation, at et kur
sus skal afbrydes, hvis der i kur
susperioden tilbydes arbejde.

Lønstatistik
for juli kvartal 1984

Uddrag af Dansk Arbejdsgiverforenings lønstatistik
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Område og kategori

Antal 
arbej
dere 
ved 
kvt. 
udgang

Akk. 
timer 
i%af 
samti. 
timer

Gennemsnitlig 
timefortjeneste

Forskellige tillæg

Heraf

Ferie
penge 
og 
søgne- 
hellig 
dags
betal.

For
tjen, 
ialt 
3. 
kvartal

Fortjeneste 
i alt eksl. 
overtidstill.
3. kvartal

Ak
kord- 
løn

Tid
løn

Til
sam
men

Ialt Over
tids
till.

Hold
drifts
till. 1984 1984 1983

Hovedstaden Bryggeriarb. mænd 2877 99 76,07 70,05 76,03 5,45 0,06 4,21 13,04 94,52 93,92 91,66
Samtlige ikke-faglærte mænd 25938 42 76,76 66,83 71,00 3,59 1,27 1,72 11,94 86,53 85,26 81,10

Hovedstaden Bryggeriarb. kvinder 1035 100 75,24 67,26 75,20 6,64 0,29 5,77 13,10 94,94 94,65 91,10
Samtlige ikke-faglærte kvinder 12081 31 70,70 61,13 64,10 1,45 0,31 1,00 10,49 76,04 75,73 72,31

Provinsen Bryggeriarb. mænd 1133 72 72,67 65,85 70,74 4,14 1,03 2,78 11,98 86,86 85,83 82,64
Samtlige ikke-faglærte mænd 87701 27 70,31 61,44 63,80 3,63 1,98 1,29 10,79 78,22 76,24 72,63

Provinsen Bryggeriarb. kvinder 458 83 73,00 64,71 71,61 3,57 0,42 3,03 12,03 87,21 86,79 84,87
Samtlige ikke-faglærte kvinder 44085 30 62,59 56,51 58,32 1,60 0,39 1,11 9,59 69,51 69,12 65,76



Attestation
af ferie-giro-anvisninger og 
feriebeviser for personer, som ikke 
er ansat i en arbejdsgivers tjeneste

Den 1. april 1984 ændredes ferie
lovens regler således, at udbeta
ling i visse tilfælde kan ske ved 
ferieårets begyndelse, uanset om 
ferie holdes eller ej.

Feriegodtgørelsen kan udbetales: 
1. når beløbet er 500 kr. eller 

mindre,
2. når lønmodtageren er fyldt 67 

år,
3. når lønmodtageren er fyldt 60 

år og oppebærer pension efter 
lov om social pension,

4. når lønmodtageren er fyldt 60 
år og oppebærer alders- eller 
invalidepension fra en god
kendt pensionsordning, der er 
oprettet efter aftale mellem en 
lønmodtager og dennes ar
bejdsgiver eller hjemlet i hen
hold til kollektiv overens
komst, regulativ m.v., eller

5. når lønmodtageren oppebæ
rer efterløn efter kapitel liai 
lov om arbejdsformidling og 
arbejdsløshedsforsikring m.v.

I de i nr. 1 og 2 nævnte tilfælde 
kræves ingen attestation.
I det i nr. 3 nævnte tilfælde kræ
ves attestation fra bistandskon
toret.
I det i nr. 4 nævnte tilfælde kræ
ves attestation fra den pensions- 
udbetalende instans.
I det i nr. 5 nævnte tilfælde kræ
ves attestation fra A-kassen.

Afholdelse af hovedferie 
efter 30. september
Det vil som hidtil blive tilladt per
soner, som ikke er ansat i en ar
bejdsgivers tjeneste (f.eks. ar- 
bejdsledige, selvstændige, hjem
mearbejdende, pensionister, stu
denter m.fl.) at holde hovedferi
en, dvs. den ferie, som efter ferie
lovens §9, stk. 1, skal gives i ferie
perioden 2. maj - 30. september 
(18 dage eller derunder) i perio
den mellem den 30. september og 
1. maj, såfremt personen selv øn
sker det.

Tidligere har det været nødven
digt med direktoratets dispensa
tion for personer, som har ønsket 
at holde hovedferien uden for ho
vedferieperioden, således at den 
ferieberettigede har måttet hen
vende sig både til direktoratet og 
A-kassen eller bistandskontoret. 
Med virkning fra det ferieår, der 
begyndte 2. maj 1984, har direk
toratets dispensation ikke været 
nødvendig.

Afholdelse af restferie 
efter 30. september
Man gør opmærksom på, at af
holdelse af restferie (ferie udover 
18 dage) uden for ferieperioden 2. 
maj - 30. september som hidtil 
heller ikke kræver direktoratets 
dispensation.
Det er herefter kun A-kasser og 
bistandskontorer, der skal atte
stere feriegiro-anvisninger og fe
riebeviser for personer, derikke er 
ansat i en arbejdsgivers tjeneste, 
og som ønsker at afholde ferie, 
uanset hvornår ferien afholdes. 
Direktoratet gør opmærksom på 
arbejdsministeriets bekendtgø
relse om feriegodtgørelse, hvoref
ter lønmodtagere, der ingen ar
bejdsgiver har på det tidspunkt, 
hvor ferien skal holdes, skal have 
attestation fra arbejdsløsheds
kassen, hvor lønmodtageren op
pebærer arbejdsløshedsdagpen
ge. Holdes ferien under aftjening 
af værnepligt, meddeles attesta
tion af tjenestestedet. I øvrigt 
meddeles attestation af bistands
kontoret, jfr. bekendtgørelsens 
§20.

Udbetaling af ferie
godtgørelse 
under afholdelse af ferie
Man gør endvidere opmærksom 
på bekendtgørelsens §22, hvoref
ter personer, der på grund af aftj
ening af værnepligt, sygdom, fød
sel, ophold i udlandet, indsættel
se i en af fængselsvæsenets insti
tutioner eller anden tvangsan

bringelse, helt eller delvis er af
skåret fra at holde ferie i feriepe
rioden, har ret til efter ferieperio
dens udløb den 30. september at 
få udbetalt den feriegodtgørelse, 
der svarer til hovedferien, jfr. lo
vens §9, stk. 1, uden at holde fe
rie, jfr. lovens §20.
Ved ferieårets udløb kan ikke 
hævet feriegodtgørelse udbeta
les, uden at ferien er holdt, hvis 
lønmodtageren helt eller delvis 
har været afskåret fra at holde 
ferie inden den 1. maj i ferieåret 
på grund af de ovennævnte for
hold.
Før udbetaling kan finde ,sted, 
skal feriegiroanvisningen eller 
feriebeviset forsynes med atte
station om, at et af forholdene fo
religger eller har foreligget. Atte
station gives af henholdsvis: A- 
kasse, bistandskontor, den vær
nepligtiges tjenestested samt 
fængselsvæsenet.
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Den 31. januar afholdt NNS (Næ
rings- og Nydelsesmiddel- samt 
Hotel- og Restaurantarbejdernes 
Samvirke) årsmøde i forbundets 
hus.
Om dette møde skriver fagbladet 
»3 kuverter«, at der blev oriente
ret om Coca Cola konflikten i 
1984 (konfliktens afslutning er 
beskrevet i sidste nummer af 
»Prop & Kapsel«) og om den In
ternationale Union af Levneds
middelarbejderes (IUL’s) fremtid

(herom senere i referatet fra IU’s 
kongres i slutningen af marts). 
Under punktet »Forslag« opford
rede vort forbund NNS til at søge 
det grønlandske forbund SIK op
taget i både NNS, Nordisk Union 
og IUL. Den genvalgte formand 
for NNS, Tjenerforbundets næst
formand, Bent Sørensen, lovede 
at sørge for en henvendelse i sa
gen, idet NNS naturligvis er inte
resseret i at støtte grønlænderne 
i alle de spørgsmål, hvor det fin
des fornødent.
»3 kuverter« skriver endvidere, 
at der på årsmødet var en heftig 
diskussion om fastsættelse af 
kontingentet til NNS. - Efter en 
afstemning blev det vedtaget, at 
kontingentet kunne fastsættes af 
årsmødet og skulle beregnes på 
grundlag af de tilsluttede for
bunds medlemstal pr. 31. decem
ber i året før årsmødet.

Kvinder 
bange 
for at blive 
arbej dsløse
»Kvindelige lønmodtagere i 
Europa« er titlen på en netop af
sluttet rapport fra EF-kommissi- 
onen. I de to første måneder af 
1984 gennemførtes en Gallupun
dersøgelse i de ti EF-lande. Man 
stillede ca. 40 spørgsmål til knap 
6.000 kvindelige lønmodtagere 
over 15 år.
Dette skete for at klarlægge de 
europæiske kvinders følelser 
med hensyn til forskelsbehand
ling og sårbarhed i forbindelse 
med arbejdet, samt i hvor høj 
grad de følte sig rustede til at kla
re den teknologiske udfordring. 
Undersøgelsen viser, at kvinder
ne stort set er tilfredse med deres

nuværende arbejde: Tre ud af fire 
mener, at deres arbejde medfører 
en del ansvar og at deres evner 
bliver udnyttet tilfredsstillende. 
Men når de sammenligner deres 
arbejdssituation med deres 
mandlige kollegers - to ud af tre 
har sådanne følelser - føler man
ge sig forfordelt, især med hensyn 
til forfremmelse og lønniveau. 
Men også når det drejer sig om 
adgang til supplerende uddan
nelse; og hvis man sammenligner 
tallene med en tilsvarende un
dersøgelse fra 1980, har situati
onen ikke ændret sig.
De kvindelige lønmodtageres sto
re bekymring er deres sårbarhed 
i arbejdsløshedssituationer, ogen 
ud af to på det private arbejds
marked tror, at hun kunne risi
kere at blive arbejdsløs inden for 
de næste to år. I tilfælde af ned
skæringer på arbejdspladsen - 
tror en ud af fire - ville kvinderne

blive hårdere ramt end mænde- 
ne.
Den eventuelle mulighed - skabt 
via de nye teknologier - for at ud
føre arbejde hjemme fremkalder 
ikke den store interesse. Kun 9 
procent erklærer sig personligt 
interesserede.
Konklusionen af undersøgelsen 
er, at de kvindelige lønmodtagere 
i Europa, der bør sættes mest ind 
på at støtte, dem, der er mest sår
bare, er de næsten 5 millioner, 
der arbejder på værksteder i den 
private sektor.
Det er dem, der kender arbejds
løsheden bedst, har de mest usik
re jobs, er mest udsat for diskri
mination og mest bekymrede 
over konsekvenserne af de kom
mende teknologiske ændringer.

Kilde:
Arbejdsmarkedsnyt fra EF 
nr. 1-8. marts 1985.

PROP & KAPSEL 9



Marrebæk Bryggeri 
ind. på det 
italienske marked
Danmarks mindste bryggeri af 
stærkt øl, Marrebæk Bryggeri, 
har i dette forår afsendt sit første 
parti øl til Norditalien.
Da ølforbruget er stignde i vin
landet Italien, er målet i år at nå 
et salg på én million flasker, i 
1986 to millioner flasker og tre 
millioner i 1987, oplyser brygger 
Kurt Jørgensen til dagbladet 
Børsen.
Marrebæk Bryggeri vil eksporte
re tre øltyper: En særlig pilsner 
med fire procent alkohol, en 
stærk lys øl med seks procent al
kohol samt en mørk luksusøl med 
8,2 procent. - Den sidstnævnte 
sælges allerede i Danmark under 
navnet »Big Ben«.
I første omgang har travlheden 
på bryggeriet, hvor man også er 
begyndt at eksportere til Eng
land og Tyskland, medført en for
øgelse af arbejdspladser i bryghu
set samt ved pakningen af eks
portprodukterne.

Selv om man er lille, kan man 
godt satse stort. Danmarks 
mindste bryggeri af stærkt øl, 
Marrebæk Bryggeri på Sydfal
ster, har netop sendt første parti 
øl til Italien. I løbet af foråret sen
des de første produkter til Eng
land og Tyskland.
— Vi har aldrig eksporteret før, og 
foreløbig har forsøget kun kostet 
tet os penge. Men vi tror på salgs
mulighederne i udlandet og sø
ger også ud nu, fordi hjemme
markedet er præget af priskrig 
på både øl og sodavand, siger 
Kurt Jørgensen, der sammen 
med broderen Tage Jørgensen er 
ejere af det falsterske bryggeri. 
Ølforbruget er på vej op i vinlan
det Italien, og på udstillinger i Ri
mini og Milano har Marrebæk 
fået en god modtagelse af tre ølty
per: En særlig pilsner med fire 
pct. alkohol (minimum i Italien), 
en stærk øl med syv pct. alkohol

og en mørk luksusøl på 8,2 pct. 
Det er sidstnævnte type, Kurt

Jørgensen tillægger de største 
chancer i Italien. Den sælges 
også herhjemme under navnet 
»Big Ben« og er den stærkeste øl
sort i Danmark.
Sydfalster-øllet sælges i Italien i 
engangsflasker med italiensk eti
ket. Salgskanalerne er såvel re
staurationer som detailhandelen. 
- Vores produkter er dyrere end 
italiensk øl, men billigere end im
porteret øl fra Tyskland, Belgien 
og Holland. Og da det italienske 
ølmarked er i vækst, tror jeg på 
vores chance, siger Kurt Jørgen
sen.
I første omgang satser Marrebæk 
på at forsyne Norditalien. Her er 
befolkningstætheden stor, men 
desuden er der potentielle forbru
gere blandt turister ved regi
onens mange feriesteder. Målet 
er i år at nå et salg på en miil. fla
sker, i 1986 to miil. flasker og i 
1987 tre miil. flasker.
Til det vesttyske marked (Nord
tyskland) skal Marrebæk lave en 
ny øltype, der brygges efter det 
stadigt gældende tyske Reinhe
itsgebot fra det 16. århundrede. 
Derimod kan bryggeriets eksiste
rende øltyper, herunder »Big 
Ben« umiddelbart eksporteres til 
England. Omfanget af eksporten 
hertil og til Tyskland er der end
nu ikke sat tal på.
Marrebæk Bryggeri beskæftiger 
normalt 12 medarbejdere og har 
70 pct. af sin omsætning på soda
vand. Men travlheden med frem
stilling af øl til Italien har betydet 
yderligere et par arbejdspladser i 
bryghuset, ligesom der bruges 
ekstramandskab til at pakke 
eksport-produkterne i kartoner. 
Det foregår manuelt, indtil det 
har vist sig, om udlandssalget gi
ver basis for investering i et auto
matisk pakkeanlæg. Allerede nu 
har det dog været nødvendigt at 
investere i nye lagertanke.
- Nogle få ekstra arbejdspladser 
lyder måske ikke af så meget, er
kender Kurt Jørgensen, men 
procentuelt kan der blive tale om 
en pæn fremgang for så lille en 
virksomhed som vores, hvis eks
portsalget indfrier forventnin- 
gernene. Skete det samme hos 
Carlsberg og Tuborg, ville det 
svare til flere hundrede nye job.
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-kasserne udsat for
mange angreb
Kassererkonference på Roskilde Højskole

A-kassesystemet har de senere 
år været udsat for mange angreb, 
men den nuværende situation 
slår dog alle rekorder. Disse be
mærkninger var indledningen, 
som blev fremsat af forretnings
fører Carl Stisen, A-kassernes 
Samvirke, på kassererkonferen
cen den 15., 16. og 17. marts d.å. 
på Roskilde Højskole.
Ved tiltrædelsen i oktober 1982 
lagde den borgerlige regeja 
med en række skr

1. Det nuværende system, hvor 
medlemmere og arbejdsgivere 
betaler et nærmere fastsat bi
drag, hvorefter staten har det 
økonomiske ansvar ændres til:
Staten og arbejdsgiverne yder et 
fastsat bidrag, hvorefter det er 
medlemmerne, der har det øko
nomiske ansvar.

Især dette forslag har fået en u- 
blid medfart, blandt andet fordi 
det har vist sig at være meget lidt 
gennemtænkt. Vi kan derfor 
håbe på, at den såkaldte finansie
ringsform aldrig bliver vedtaget, 
men vi har jo helt klart set rege
ringens hensigter.

Uddannelsesydelse 
forsøger at fortælle, 

nemføre et system,

men der blev

forslag, der blev ge
ar,

e reguleringer

er,
er ganske uri eligt, når vi 

ved, at beskæftigelsen i høj grad  
afhænger af den i folketinget ved
tagne

er man an
svaret for udviklingen i ledighe
den over på lønmodt e, hvilforslag, 

gang ikke lagt

Regering 
at man vil
sa a]

skjul på, a 
der skulle gennemf

et var besr

langtidsledige, der har 
jdstilbud, skal have et

Mangle
Et af 
ført 
ikke 
gen, 
skul 
det, 
at d

guleres. Det var menin- 
t en ny reguleringsform 
aftales i løbet af 1984, men 
sr blev vedtaget i 1984 var,

r ikke, skal være automati-

satsernet da

gges op tilgst system,  
hvor arbejdsmarkedets] bidrag 
skal forøges.

melij 
for, i

kan kun være m
forekommer ske uri-

dtryk
t man accepterer en

skal gennemføre 
form.

ske reguleringer, man at
engere-

hedspro 
ket betal 
bejdsgiv 
ti n led 
Hvis sta

nt på 10-12. I ø  
r lønmodtagere  
e et bidrag, der _ 
hed på ca. 3,75 pc 
ns udgifter til da:

ledig-
eblik-

haft 1 a 
tilbud om nelse i indtil 2 år, 

ifter regeringenshvorefter
opfattelse, skulle have meget let
tere ved a pnå beskæftigelse.
Sandheden er imidlertid,  
ikke gives ret til uddannet 
nogen slags. Det drejer sig a 
om en ordning, ‘vor

der 
s af 
ene 
ives

mulighed for at bevare dagpen
geretten under uddannelse.

Ved denne fastfrysning er der 
sket store forringelser for de 
ge. Derer
på ca. 15 pct., og hvis vi
fremskriv.

r en
3.

„ systemet skal ændres,  
være ved et lavere ledighed:

1 o

86, skulle
t for 335 væremax-satsen i st ___ _ „„„ .^

398, og så er uKale om et efte

e skal
en bedre beskæftig 

orsla

slæb på ca. 20 pct.
Vort vigtigste krav - sagde Carl 
Stisen - må være en regulering af 
satserne for ledige og efterløns
modtagere, og en løbende regule
ring, der følger udviklingen i løn
niveauet.

il finansierings] 
m lægger op til, at der hvert  

i folketinget skal vedtages, hvil- 
staten vil give, samt 

hvor høj max-satsen skal være. 
Det vil sige, man vil indføre et sy
stem, som er meget let tilgænge-

ninger.

Ændret finansiering
Et af de forslag, der drøftes for 
øjeblikket, er regeringens tanker 
om en finansieringsreform. Der 
er tale om en bombe under syste
met, idet man lægger op til føl
gende:

4. Man laver - for at skjule hen
sigterne - nogle indviklede reg
ler, som kræver større admini
stration i A-kasserne, og endelig 
foreslår man, at der via en til
lægsforsikring gives mulighed 
for, at højere lønnede kan sikre 
sig en bedre dækning.

skal 
l ud- 
s på 
il in- 
|lke 
.ge i’ 
fig- 
Ret- 
dog 

elige
dagpengeret.
Situationen kan illustreres ved

21 mdr. Arbejdstilb.
Ledigh. 7/9 mdr.

Dagp. max. 2V2 år 
Udd.ydelse DA-2 år

Arbejde?

Det forekommer naivt at tro, at 
der vil være et tilstrækkeligt an
tal udddannelsespladser, og at 
alle herefter skal kunne komme i 
arbejde.
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Nedsat dagpengesats
Da debatten om at give uddan
nelse i stedet for arbejde startede, 
var planerne, at dagpengeretten 
helt skulle bortfalde, hvis man 
ikke kom i arbejde efter uddan
nelsen.
Regeringen bøjede sig for de 
mange kritiske bemærkninger, 
og har i stedet foreslået, at et 
medlem, der trods uddannelse 
ikke kommer i arbejde, skal kun
ne fortsætte i systemet, men på 
nedsatte dagpenge.
Det første år nedsættes dagpen
gene til 70 pot. af max. (75.000 
kr.). Herefter nedsættes dagpen
gene til 55 pct. af max., 57.500 kr. 
55 pct-satsen er tidsubegrænset.

21mdr. Arbejdstilb. 
Ledighed 7/9 mdr.
Dagp. max. 2Va år

Udd.ydelse P/2-2 år
70 %-55 % 

efterløn 
1 ar

Et medlem kan gå på efterløn fra 
henholdsvis 70 pct. og 55 pct. sat
serne. Der foretages ikke senere 
ændringer i de satser, medlem
met er gået på efterløn på.
Kort og godt: Retten til et nyt ar
bejdstilbud er afløst af en ord
ning, hvor man kommer på bety
deligt lavere satser.
At regeringen ikke selv tror på, 
at alle kommer i arbejde efter ud
dannelsestilbud, ses da også af de 
økonomiske beregninger, hvor 
man regner med, at halvdelen af 
de medlemmer, som skulle have 
haft nr. 2 arbejdstilbud, vil ende 
på 55 pct.
Carl Stisen pointerede, at det na
turligvis er positivt med ret til at 
deltage i uddannelse, men at det 
er meningsløst, at der skal ven
tes, indtil man har været lang
tidsledig første gang, og det er us
selt og asocialt, at man ved efter
følgende ledighed skal ned på 70 
eller 55 pct. af de dagpengesat
ser, som i forvejen er for lave, på 
grund af manglende reguleringer 
siden 1982.
LO og Socialdemokratiet har da

også tidligere stillet forslag om, 
at der for ledige skulle være ret til 
at deltage i alle former for uddan
nelse, men det skulle være som 
alternativ til første arbejdstilbud, 
og skulle man så ikke kunne 
opnå arbejde ja, så skulle der sta
dig være mulighed for et arbejds
tilbud, således at man kan fort
sætte i det almindelige dagpenge
system.

Iværksættelse (selvstæn
dig virksomhed)
Der kan ved etablering af selv
stændig virksomhed gives en 
iværksættelsesydelse, der svarer 
til 50 pct. af max.-satsen = ca. 
52.000 kr. pr. år. Denne ydelse 
kan gives i op til SV? år efter op
hør med arbejdstilbud.-

Vedtagelse af overgangs
ordninger
Forslaget har været til 1. behand
ling i folketinget i januar måned, 
og skulle efter planerne træde i 
kraft 1. april 1985.
Der vil dog være nogle over
gangsordninger, f.eks. at alle, der 
skal have et nyt arbejdstilbud, i 
hele 1985 vil kunne vælge mel
lem arbejdstilbud oguddannelses- 
tilbud, idet man så vil kunne bli
ve i systemet med almindelig 
dagpengeret.
Endelig vil det være således, at 
man ved ophør med et arbejdstil
bud efter det fyldte 55. år vil have 
krav på et efterfølgende, således 
at man kan starte på efterløn 
med normale satser.
Carl Stisen sluttede dette punkt 
med at sige, at forslaget forhå- 
benlig ikke vedtages, men da det
te kun kan ske ved, at de Radika
le eller andre borgerlige partier 
skifter opfattelse, må vi leve med 
frygten for, at disse asociale ned
skæringer vedtages.

Administrative proble
mer
Der bliver talt meget om, at A- 
kasserne er for dårligte til at ad
ministrere.
Kontorchef Eje Juul Jacobsen, 
Direktoratet for Arbejdsløsheds
forsikringen gennemgik de prin

cipper, hvorefter man fører tilsyn 
med A-kasserne. Der er sket en 
klar forbedring, og man har ved 
de foretagne undersøgelser 
kunnnet sætte ind på nogle om
råder, hvor der har været mange 
fejl.
Man har også kunnet vurdere, 
hvilke A-kasser, der ikke har til
strækkelig god administration. 
Det skal ikke være nogen hem
melighed, at Bryggernes A-kasse 
har været et område, der har gi
vet anledning til ekstraordinært 
tilsyn. Der er dog sket klare for
bedringer, men fra direktoratets 
side vil man stadig følge kassens 
bestræbelser for at opbygge et til- 
strækkehgt godt administra
tionsapparat.

Nye stramninger
Efter Direktoratet for Arbejds
løshedsforsikringens oplæg fort
satte Carl Stisen med at gennem
gå en ny række forslag til æn
dringer, der næsten alle er stram
ninger, der betyder øgede byrder 
for A-kasserne.
Vort system er efterhånden ble
vet så indviklet, at der nødven
digvis må være visse misforståel
ser, som man ikke entydigt kan 
give A-kasserne ansvaret for.
Vi må dog erkende, at hele A- 
kasseadministrationen dækker 
et så stort område, at der må sæt
tes spørgsmål ved, om man stadig 
kan få arbejdet udført af fritids
kasserere.
At der er mange forhold, der skal 
tages hensyn til, før der kan ud
betales dagpenge, fremgik tyde
ligt af eksempler, som skulle lø
ses gennem gruppearbejde.
Carl Stisen præciserede dog, at 
reglerne bør forenkles, og at man 
fra A-kasserne gerne vil være 
med til at lave mere enkle regler, 
også selv om det i nogle tilfælde 
går ud over den såkaldte millime
terretfærdighed.
Desværre tyder det ikke på, at 
den nuværende regering er ind
stillet på at lytte til de erfaringer 
man har, hvor tingene foregår i 
dagligdagen, og man ønsker må
ske også et system, hvor man sta
dig kan udøve kritik, og måske på 
et tidspunkt få et helt andet sy
stem.
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Konsulent-

Sikkerhedsproblemer 
for depoter 
og distribution

Den hårde vinter skabte mange 
problemer og specielt bryggerier
nes distribution og depoterne 
havde det svært med den megen 
sne og is.
Med udgangspunkt i en konkret 
sag, hvor en kollega var kommet 
til skade, da han skulle slæbe 
nogle kasser ned ad en trappe, 
der viste sig at være isglat, kom 
spørgsmålet frem om hvem, der 
egentlig har ansvaret for sikker
heden rundt omkring på de man
ge forskellige arbejdssteder. Er 
det vore folks arbejdsgiver eller 
er det ejeren af det enkelte værts
hus eller købmand, der skal sør
ge for, at forholdene er sikker
hedsmæssigt i orden?
For at komme til bunds i dette 
spørgsmål rettede forbundet en 
henvendelse til Direktoratet for 
Arbejdstilsynet for at få deres ju
risters vurdering.
Sagen er tilsyneladende ikke helt 
ligetil, for svaret er ikke helt 
klart, men her følger dets vigtig
ste punkter:

I henhold til arbejdsmiljølovens 
kapitel 4 er det arbejdsgiveren, 
der skal sørge for, at arbejdsfor
holdene er sikkerheds- og sund
hedsmæssigt fuldt forsvarlige, 
bl.a. med hensyn til arbejdets ud
førelse og arbejdsstedets indret
ning. Arbejdsgiveren skal herun

der sørge for, at der føres effektivt 
tilsyn med arbejdets forsvarlige 
udførelse.

Lovens regler suppleres med be
kendtgørelsen om arbejdets udfø
relse, som bl.a. bestemmer, at ar
bejdet i alle led skal planlægges 
og tilrettelægges således, at det 
kan udførtes sikkerheds- og 
sundhedsmæssigt fuldt forsvar
ligt. Det er forudsat, at det også er 
arbejdsgiveren, som har hoved
ansvaret for opfyldelsen af for
pligtelserne efter bekendtgørelsen 
om arbejdets udførelse.
De nævnte pligter for arbejdsgi
veren omfatter efter direktoratets 
mening også en pligt til at sikre, 
at udbringning og aflevering af 
varer som led i virksomhedens 
drift kan ske på en måde, der er 
sikkerhedsmæssigt betryggende 
for de ansatte. Denne pligt kan 
opfyldes ved rimeligt tilsyn med 
de steder, hvor varen afleveres, 
altså i dette tilfælde butikker, 
værtshuse og lignende, samt ved 
instruktion af de ansatte i at ud
føre arbejdet på farefri måde. 
Eventuelt kan arbejdsgiveren 
være tvunget til over forkunderne 
at gøre distributionen af varer be
tinget af, at modtagelses forholde
ne forbedres, således at afleverin
gen kan foregå på forsvarlig 
måde.

Men hensyn til spørgsmålet om et 
eventuelt ansvar for ejeren af det 
sted, hvor problemet med dårlig 
vedligeholdelse m.v. er opstået, 
skal direktoratet bemærke, at ar- 
bejdsmiljølovgivningen som ud
gangspunkt ikke rummer mulig
hed for at gøre et sådant ansvar 
gældende. Hvis købmanden, 
værtshuset eller lignende selv er 
arbejdsgiver, følger det dog af ar
bejdsmiljølovens §20, at den på
gældende er forpligtet til at sam
arbejde med depotejeren eller 
bryggeriet om at skabe sikre og 
sunde arbejdsforhold for de per
soner, som fysisk afleverer varen 
og placerer den på det af kunden 
anviste sted. «

Som det fremgår, kom vi ikke li
gefrem tilbunds i problemerne 
med denne besvarelse fra Direk
toratet for Arbejdstilsynet. Men 
det er da interessant at se, at ar
bejdstilsynet anbefaler at stoppe 
for leverancerne, hvis sikker
hedsforholdene ikke bringes i or
den ...
Hvis nogen ligger inde med erfa
ringer med, hvorledes man har 
klaret sikkerhedsproblemer på 
de enkelte afbæringssteder, så vil 
jeg anmode om, at man sætter sig 
i forbindelse med konsulentafde
lingen, således at vi kan komme 
videre i denne sag.
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Udtalelse
fra Bryggeriarbejdernes fagforening i Odense.
Generalforsamling den 30. marts 1985.

Konflikt - indgreb - som sædvanlig den sorte Schlüter-regering.

Arbejderbevægelsen contra kapitalisterne.

Arbejderne over hele landet skal 
stå sammen mod den kulsorte 
indkomst- og arbejderpolitik, der 
bliver ført fra regeringens side. 
Vi vil ikke finde os i politiske ind
greb fra den - endnu - siddende 
regerings side.
Vi kræver den frie forhandlings
ret tilbage til arbejdsmarkedets 
parter - og ikke som nu at måtte 
lade sig nøje med en sammenkogt 
ret, kreeret en sen nattetime i et 
mørkt kammer på Christians
borg, hvorafhovedbestanddelene 
er til for at mæske arbejdsgiver
nes ganer.

Nej, vi kræver, at vore helt reelle 
krav bliver hørt:

- 35 timers arbejdsuge.
— genindførelse af den automati

ske dyrtidsregulering.
- nul reallønsfald.
- betalt frihed til uddannelse.

De seneste dages udvikling viser, 
at man ikke uden videre tramper 
arbejderklassen under fode med 
slige grovheder, såsom det bebu
dede lovindgreb og andre under
gravende foranstaltninger over 
for arbejderklassen - her tænkes 
ikke alene på de arbejdende, men 
også på de arbejdsløses situation. 
Vi må væmmes over den uværdi
ge behandling, regeringen og de 
radikale giver vore arbejdsløse 
kammerater. Idet man uden 
menneskelige følelser jager folk 
fra hus og hjem med en lovgiv
ning, der klart sigter på at ram
me de svageste i samfundet og 
dermed skaber sociale tabere 
med den fremtid at skulle overle
ve på bistandshjælp.
Vi kan ikke stiltiende overvære 
denne barbariske lovgivnings føl
ger, men vi må stå sammen om at 
få smidt denne arbejderfjendtlige 
regering ud i kulden, hvor den 
hører hjemme.

personalia
Vi gratulerer
KØBENHAVN
25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne
Den 2. maj
Kurt E. Lindschouw Brandt
Egtvedvej 9
2770 Kastrup
Kurt Preben Petersen 
Lindevænget 46, st. th.
2750 Ballerup
Lilly Magda Svendsen 
Heldbovej 35,2. tv.
2500 Valby
Den 16. maj
Jens Holmgaard Mortensen 
Matthæusgade 46 B, 5.
Lejl. 551
1661 København V.

Den 24. maj
Stefan Barasinski 
Vinhaven 19, 2.
2500 Valby
Den 28. maj
Peter Kurt Frausing 
Tjørneghegnet 25 
2680 Solrød Strand

25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier
Den 3. maj
Kaj Aage M. Kristensen 
Platanvej 22 A, 7. th.
1810 København V
Den 5. maj
Harry Alstrøm Sørensen
Natviolvej 2 
3310 Ølsted

Den 6. maj
Leif Jeppe Jensen 
Tornerosevej 25, st. th.
2730 Herlev
Den 23. maj
Jørgen Faurschou Frederiksen 
c/o Jørler
Jacob Erlandsens Gade 11, 3. tv. 
2100 København 0
Den 31. maj
Kurt Gustav Jensen 
Rantzausgade 52, 4. th. 
2200 København N

ÅRHUS
25 års jubilæum på 
Ceres Bryggerierne 
Den 23. maj 
Ragnhild Rasmussen 
Rundhøj Allé 40, 2. 
8270 Højbjerg
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Groteske arbejdsbetingelser 
i Sydafrika
Forbundets delegat på IUL’s (Den Internationale Union af 
Levnedsmiddelarbejderes) kongres i slutningen af marts 
måned har hjembragt følgende historie fra Sydafrika.

»Fyret for at ville ødelægge virk
somhedens ejendom« var be
grundelsen for at afskedige en ar
bejder, som smed en kartoffel i en 
container.
To arbejdere blev fyret, fordi de 
nægtede »at udføre lovlige or
drer« fra en overordnet.
Så enkelt skilte fødevarekæden 
SIMBA sig af med tre medarbej
dere på en fabrik i Transvaal.
I begge tilfælde nægtede virk
somhedsledelsen at forhandle 
med de fyredes tillidsmænd eller 
andre fra arbejdernes forbund, 
SFAWU (Sweet Food and Allied 
Workers Union). Arbejderne ind
ledte derfor en strejke fredag den 
10. august sidste år.

Massefyring
Mandag morgen kl. 7.30 tilkaldte 
virksomhedsledelsen tillidsmæn- 
dene, og de fik 60 minutter til at 
få arbejderne til at genoptage de
res arbejde. Det var dog kun spil
fægteri, for fem minutter før fri
stens udløb fyrede ledelsen alle 
464 arbejdere og erstattede dem 
Ï1 skruebrækkere, der var 

tere at kommunikere med«, 
r der redegøres så omhygge

ligt for dette tidsforløb, skyldes 
det, at SAWU’s overenskomst fra 
1982 med SIMBA siger, at der 
kun kan foretages fyringer efter 
72 timers forhandlinger. Og i 
denne sag var der ikke forhand
let i weekenden).
SAWU-med 18.000 medlemmer 
- appellerede søm forbund under 
FOSATU (Federation og|South 
Africa Trade Unions), der har 
1.000 medlemmer, 'om at 

rksætte en boykotåktion mod 
[BA.
ågforbund med 400.000 med

lemmer sluttede op bag boykot
ten, idet man anså, at massefy
ringen var sket af racemæssige

grunde. Idet Sweet Food and Al- 
liued Workers Union organiserer 
negre, og skruebrækkerne var 
»coloured«, dvs. hverken negre 
eller hvide samt i øvrigt uorgani
serede.

Sejr for SFWU
Efter næsten tre måneders boy
kot af produkterne fra SIMBA, 
der er en af Sydafrikas største fø
devareproducerende kæder, end
te det med en sejr for SFWU. Mod 
en øjeblikkelig afblæsning af boy
kotten, ville SIMBA genansæt
te de 464 fyrede arbejdere (dog 
ikke de tre, der var den egentlige 
årsag til konflikten). Alle arbej
dere ville få deres gamle arbejde

arbejdsområde (i dette tilfælde at 
skulle hente tom emballage, når 
arbejdsområdet er at stemple 
pakker med chips), er det fyrings
grund i Sydafrika.

samme servicegoder som tidlige
re. Første arbejdsdag skulle være 
den 2. januar i år, men for novem
ber og december måned ville de

’S«

Sweet Food and Allied Workers Union U) blev 
grundlagt efter flere store strejker i 1977 og var et af 
de stiftende forbund i Federartion of South Africa Tra
de Unions (FOSATU), der blev oprettet i 1979. y 
SFAWU organiserer sukker-, mølleri-, biscuit-, bage
ri-, mejeri-, chokolade- samt bryggeriarbejdere. I alt 
18.000 medlemmer, hvoraf 14.000 er betalende med
lemmer med 500 tillidsmænd.
SFAWU er ikke tilknyttet noget politisk parti, men er 
dog ikke apolitisk, idet forbundet er i opposition til 
apartheid-regimet og samarbejder i den forbindelse 
med andre forbund, som stræber mod at opbygge en 
stærk, forenet, ikke-radioadskilt arbejderbevægelse i 
Sydafrika.

464 tidligere ansatte få en løn
kompensation, der svarede til 
omkring fire ugers løn. løvrigt 
ville fabrikken under normale 
omstændigheder være lukket i 
perioden 20. december til 2.janu- 
ar.

Fyringsårsager
Når en arbejder fra en læsesek- 
tion kaster en kartoffel mod en 
anden arbejder for at fange den
nes opmærksomhed, og når den
ne arbejder så smider kartoflen i 
en container, er det fyringsgrund 
i Sydafrika.
Når en arbejder nægter at udføre 
en ordre om at lave et arbejde, 
der ligger uden for det fastlagte



ARBEJDERNES DEMONSTRATIONSDAG

TIL KAMP 
forbedre uddannelse 
og beskæftigelses
muligheder.

TIL KAMP 
mod Schlüters sorte
kabinet - kun enighed og 
fælles optræden kan sikre 
en arbejderregering.

DBBMF

Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mineralvandsarbejder Forbund

kalder til samling mod den borgerlige 
nedbrydningspolitik.
NU må det være slut med angrebene på 
fagbevægelsen.
STOP angrebet på A-kasseme
STOP den påtænkte

dagpengereform
STOP forsøgene m. forringede 

jobskabelsesmuligheder
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Justitsminister Erik Ninn Hansen udtalte i Søndags- 
Aktuelt 19.5.-85, at politiet efter hans mening ikke var 
for voldsomme over for demonstranter.
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Det var med dyb sorg, at vi den 8. 
maj 1985 modtog meddelelse om, 
at forbundets hovedkasserer og 
gode kammerat, Erik Nielsen, 
pludselig var afgået ved døden. 
Erik Nielsen blev valgt som ho
vedkasserer på forbundets kon
gres i oktober 1983 og påtog sig 
dermed et både fysisk og psykisk 
krævende job.
Erik var et menneske uden per
sonlige ambitioner og havde der
for let ved at omgås mennesker, 
men måtte dog i perioder erken
de, at et stort ansvar ofte medfø
rer upopulære beslutninger, og at 
det kan føre til personlige proble
mer.
Erik lagde alle sine kræfter og 
energi i arbejdet og følte et stort 
ansvar for, at hans arbejdsområ
de fungerede rigtigt.
Det store arbejdspres var givet

også med til, at Erik gik alt for 
hurtigt bort.
Erik blev kun 54 år.

Erik var beskæftiget på Faxe 
Storkøbenhavn i perioden 1972- 
1975.
Fra 1975 på Ceres Mineralvands
fabrik, Kastrup.
11974 blev Erik valgt som kasse
rer i Mineralvandsarbejdernes 
Fagforening, København.
I 1976 som talsmand og i 1979 
som tillidsmand på Ceres, Ka
strup.
Desuden var Erik i Samarbejds
rådet for Jyske Bryggerier og for
mand for fællesudvalget.
Vi sender vore medfølende tan
ker til hans familie og vil i mindet 
om en god kammerat udtale et
Æret være hans minde!
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Retten til at 
demonstrere

De sidste måneders begivenheder på det 
danske arbejdsmarked har klart vist, at de 
politiske skillelinier bliver trukket mere og 
mere skarpt op.
Regeringen - med støtte fra samtlige bor
gerlige partier - forsøger med sociale og 
økonomiske nedskæringer at løse Dan
marks gæld over for udlandet og skabe ba
lance på statens finansbudget.
Et resultat af en sådan politik var indgrebet 
i overenskomstsituationen med en lønram
me, der fortsat vil give væsentlige realløns
fald.
Fagbevægelsens medlemmer reagerede 
voldsomt mod dette indgreb ved store de
monstrationer i de fleste byer og arbejds
nedlæggelser på mange virksomheder - i 
nogle tilfælde op til flere uger.
I de fleste tilfælde vil de arbejdere, der har 
nedlagt arbejdet også få bod for dette.
Mange føler det uretfærdigt, at man kan få 
bod for at nedlægge arbejdet for at demon
strere imod et lovindgreb, der netop frata
ger arbejderne retten til selv at forhandle 
og aktionere for ordentlige løn- og arbejds
vilkår.
I Danmark har vi en grundlov, der sikrer 
retten til bl.a. at kunne demonstrere for 
sine politiske og faglige synspunkter. I 
grundloven er der ingen begrænsninger for, 
hvilke tidspunkter man må demonstrere, 
og hvornår, ligesom der heller ikke er an
ført, at det helst ikke må være i arbejdsti
den.
Det må være et af de punkter for fagbevæ
gelsen og arbejderpartierne, man må være 
enige om at få ændret.
Retten til at kunne demonstrere sine politi
ske synspunkter, især når der sker over
greb fra regeringens side, må ikke kunne 
indskrænkes med mindre, der er tale om di
rekte fare for menneskeliv.
Arbejderbevægelsen har lige fra sin første

spæde barndom fastholdt sine grundlovs
sikrede rettigheder og altid reageret stærkt 
mod forsøg på indskrænkninger af disse.
Retten til at ytre sig, retten til at organisere 
sig og retten til at demonstrere for sine 
synspunkter er afgørende frihedsrettighe
der, som er nødvendige for, at arbejderbe
vægelsen kan skaffe sig indflydelse og ad 
politisk demokratisk vej skabe et bedre 
samfund.
Derfor må fagbevægelsen og arbejderpar
tierne altid protestere imod overgreb af dis
se frihedsrettigheder, uanset hvor det sker, 
både i Asien, Afrika, Sydamerika, Mellem
amerika, USA, Sovjetunionen og Østeuro
pa.
Man må desværre konstatere, at i mange 
lande fængsles, tortureres og myrdes men
nesker, fordi de tror på og slås for frihed, 
retfærdighed og demokrati.
Det er vores pligt at støtte alle, der tror og 
kæmper for disse ting, uanset de enkelte 
landes politiske systemer.
Desværre viser det sig, at det i lande, der 
har skabt sig en samfundsmodel, de kalder 
socialistisk, ofte er der, man ser undertryk
kelse af frihedsrettighederne.
Også her har vi pligt til at protestere, da so
cialisme aldrig kan blive et alternativ, hvis 
det - blot fordi det kaldes en bestemt »isme« 
- kan betyde, at de rettigheder, man netop 
har kæmpet for at få, undertrykkes eller af
skaffes.
De seneste års begivenheder i visse Øst
europæiske lande, især Polen, gør det nød
vendigt at protestere imod overgreb af for
enings- og forsamlingsfrihederne. De sam
me fredsparoler, man bruger i Vesteuropa, 
er forbudt i Østeuropa.
Vi vil gerne skabe et ændret samfund, hvor 
der er lighed, men ikke uden frihed.

God grundlovsdag!



A/S Bryggeriet Vestfyen 
er blevet lOO år
Da en hvidtøl pr. helflaske koste
de 8 øre og en restaurationspils
ner 20 øre, og timelønnen var 18 
øre for mænd og 10 øre for kvin
der, så en række erhvervsfolk i 
Assens en mulighed for at oprette 
et »Bayersk- og Hvidtøl-Brygge- 
ri« til produktion af egnens for
brug. Og 232 lokale aktionærer 
stiftede den 27. april 1885 A/S 
Bryggeriet Vestfyen.
Det var nu ikke fordi, at man 
ikke kunne få øl i Assens, at man 
stiftede bryggeriet, for man hav
de i forvejen J. L. Larsens Hvidt-

ølsbryggeri og flere øltappere og 
ølhandlere, der solgte øl fra 
Carlsberg, Tuborg, Albani eller 
Odense, ligesom mange bryggede 
deres eget øl.

Men efter at Assens i 1884 hav
de fået jernbane til byen, og Suk
kerfabrikken var blevet anlagt 
samt Fyns første svineslagteri 
startet, begyndte byen atter at 
vågne i erhvervs- og industri
mæssig henseende. Byen havde 
ellers indtil tabet af Søndeijyl- 
land i 1864 været et knudepunkt

i rigets forbindelse mellem Kø
benhavn og Hamburg ved færge
overfarten Assens-Aarøsund 
igennem flere århundreder. Man 
fik flere industrier, foruden bryg
geriet også Assens Tobaksfabrik. 
Opførelsen af bryggeriet gik hur
tigt, og et år efter stiftelsen blev 
det »bayerske øl« for første gang 
bragt i handelen. Assens Avis 
skrev i den forbindelse »efter 
Kjenderes énstemmige Udsagn 
var det en særdeles fortrinlig, 
velsmagende Ølsort«.

AIS Bryggeriet Vestfyens vognpark foran bryghuset i 1932.
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Driften
Produktionen steg hurtigt, i 1889 
var den nået 2-3.000 tdr., og to år 
senere 4.490 tdr. I 1894 rundede 
man de 5.000 tdr. (1,9 millioner 
flasker). 1906 sendte Bryggeriet 
Vestfyen den første pilsner på 
markedet, og 10 år senere beslut
tede man på en generalforsam
ling at udvide aktiekapitalen og 
indrette en mineralvandsfabrik.
I dag foretages der ca. 30 bryg pr.- 
uge med 55 hl øl pr. bryg. Brygge
riet har i brygningen fuldstændig 
erstattet majs med grits glukose
sirup (forsukret majs), en kapaci
tetsforbedring på 100 procent og 
en udskydelse af investeringen i 
et nyt bryghus.
Kolonnekapaciteten i tapperiet 
er ved tapning af øl og vand ca. 
9.000 flasker i timen.
A/S Bryggeriet Vestfyen har an
sat 27 bryggeriarbejdere, og i

bryghuset arbejdes der i 3-holds- 
drift, og i tapperiet tappes der i 2- 
holdsdrift hver anden uge hele 
året.
Inden for de fire sidste år har 
Bryggeriet Vestfyen været inde i 
en positiv udvikling, hvor salget 
er mere end tredoblet. Produkti
onen er lagt an på handelsmær
ke-øl - øl med kundens egen eti
ket. Lokalsalget med bryggeriets 
egne etiketter foregår fra to vog
ne og et depot, og her har man en 
markedsandel på 35-40 procent.

Fremtiden
Den administrerende direktør 
Bent Bach Sørensen ser på trods 
af, at bryggeriets tekniske anlæg 
er delvis forældede og nedslidte, 
optimistisk på fremtiden.

godt produkt, en god øl, der 
kan sælges til den rigtige pris. 
Vi er altså konkurrencedygti
ge.

- Med hensyn til bryggeriets an
læg vil der ske fornyelser henad 
vejen, uden de helt store, dyre in
vesteringer, men fornyelser, der 
kan danne grundlag for, at A/S 
Bryggeriet Vestfyen også frem
over er et selvstændigt bryggeri.
Men både den administrerende 
direktør og Assens afdelingens 
kasserer, Hans Nielsen, vurderer 
dog med en vis spænding og usik
kerhed, hvor bryggeriet kan og 
skal placere sig, hvis udviklingen 
går i retning af en centralisering 
af øl- og vandleveringen fra store 
indkøbscentre.

PROP & KAPSEL ønsker hjerte
lig til lykke med jubilæet.

-Jeg forventer en produktions
fremgang på 10-15 procent i
1985, for vi er gode til at lave et

Afdelingens kasserer, Hans Nielsen, foran etiketteringsmaskinen.
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Seks nye, opretstående lagertanke, 
huer på 550 hl.

Lis Jensen betjener her den halvauto
matiske optager af tommer flasker.
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Konsulent- 
tfenesten

Sikkerheds
repræsentant 
i en krisetid

I disse tider med fyring af tilids- 
mænd, overenskomstdiktat og 
en generel skærpelse af forholde
ne på arbejdspladsen, kan det 
være på sin plads at se på, hvad 
vi stadig har af regler og rettighe
der for sikkerhedsrepræsentan
ter. Konsulentafdelingen vil 
derfor i dette og i følgende numre 
af Prop & Kapsel gennemgå 
nogle af grundreglerne for arbej
det som sikkerhedsrepræsen
tant.

Grundlaget for artiklerne vil 
være Arbejdstilsynets vejledning 
om Virksomhedernes sikker
heds- og sundhedsarbejde (nr. 
81/1978).

Hvad er en sikkerhedsrepræsen
tant?
Sikkerhedsrepræsentanten er 
grundlæggende set arbejdernes 
repræsentant i sikkerhedsgrup
pen, så derfor er det vigtigt at se 
på, hvad sikkerhedsgruppen er 
for en størrelse.
Sikkerhedsgruppen består nor
malt af en sikkerhedsrepræsen
tant for arbejderne i en afdeling 
og så af en arbejdsgiverrepræ
sentant (normalt en formand). 
Dette er vigtigt, fordi det er på 
dette samarbejde mellem for
manden og arbejderrepræsen
tanten, at hele sikkerhedsarbej
det hviler - officielt, i hvert fald! 
Kun når en af parterne ikke er til 
stede, kan den anden handle på 
egen hånd, men skal så hurtigst 
muligt underrette »mod«parten 
om sine handlinger.

Hvilke handlemuligheder har så

dette samarbejde mellem ar
bejdsgiverrepræsentanten og ar
bejdernes repræsentant?
Sikkerhedsgruppen skal kontrol
lere en række forhold. Den skal 
rådgive og imødegå risici i forbin
delse med arbejdsmiljømæssige 
spørgsmål. Og så skal sikker
hedsgruppen deltage i planlæg
ningen af sikkerheds- og sund
hedsarbejdet. (Alt dette vil vi 
vende nærmere tilbage til). Vi 
skal citere afsnittet om sikker
hedsgruppens rettigheder.
»Hvor der ikke er tid til at under
rette sikkerhedsudvalgets for
mand eller virksomhedens ledel
se, og hvor gruppen skønner, at 
der er tale om en overhængende, 
betydelig fare for de ansattes sik
kerhed eller sundhed, kan grup
pen standse arbejdet eller arbejds
processen i det omfang, det er 
nødvendigt for at afværge faren. 
Gruppen skal i disse tilfælde om
gående melde standsningen til 
sikkerhedsudvalgets formand el
ler virksomhedens ledelse og af
give forklaring om, hvorfor den 
var nødvendig«.
Der er altså ganske klare regler 
for, i hvilke situationer en sikker- 
hedsrerpræsentant kan gribe ind 
og stoppe et arbejde. Det kræver, 
at gruppen er enig, og at man 
ikke har haft mulighed for at un
derrette en ansvarlig ledelses
repræsentant. Er disse betingel
ser ikke opfyldt overskrider sik
kerhedsrepræsentanten sin befø
jelse, og vejen ligger åben for at 
skaffe sig af med vedkommende 
efter samme regler, som man 
skaffer sig af med en tillidsrepræ
sentant.
Sikkerhedsrepræsentantens og 
sikkerhedsgruppens opgave er 
alene at påpege et problem over
for ledelsen. Endvidere skal man

rådgive om problemets løsning, 
men ansvaret for, at forholdene 
er sikkerheds- og sundhedsmæs
sigt fuldt forsvarlige, ligger alene 
på arbejdsgiveren.
Er man i sikkerhedsgruppen 
uenig med afdelingsledelsen om 
et problems betydning, eller om 
hvordan det løses, skal sagen ind
berettes til sikkerhedsudvalgets 
formand.
Sjovt nok står der i Arbejdstilsy
nets vejledning ikke et ord om, 
hvad man gør, når der opstår 
uenighed i en sikkerhedsgruppe. 
Tilsyneladende forudsætter man, 
at de to repræsentanter til en
hver tid er enige og handler ud 
fra en fælles opfattelse af situati
onen. I praksis er det som be
kendt mere skralt med samarbej
det, og det vil være arbejdersik
kerhedsrepræsentanten, der ale
ne presser på og rejser sager 
overfor ledelsen, mens arbejdsle
deren yder passiv modstand eller 
direkte søger at modarbejde i 
hvert fald de løsninger, der ko
ster virksomheden penge!
Sikkerhedsgruppen har krav på 
at få mulighed til at deltage på re
levante kurser eller anden sik
kerhedsrelevant uddannelse (ud 
over den helt utilstrækkelige § 9 
uddannelse), og dette bør i prak
sis også indebære, at ledelsen stil
ler relevant litteratur samt tid til 
at læse den, til rådighed for sik
kerhedsrepræsentanterne. Igen 
vil det her være en god idé ikke at 
glemme, at begge parter i grup
pen skal sætte sig ind i proble
merne. Alt for ofte er det kun vor 
repræsentant, der ønsker at vide
reuddanne sig.
I næste nummer vil vi vende til
bage med en gannemgang af det 
daglige sikkerhedsgruppe-arbej
de.
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Wiibroes Bryggeri A/S 
atter samlet
Den endelige udflytning af Wii- 
broes Bryggeri A/S i Helsingør 
fra Hestemøllestræde til H. P. 
Christensensvej er nu en realitet. 
Hermed er alle bryggeriets akti
viteter atter samlet i én enhed. 
De tids- og investeringsplaner, 
som selskabet i oktober 1983 be
sluttede er blevet overholdt til 
punkt og prikke.
Udflytningen omfatter et nyt 
brygværk, nye maltsiloer, hum
lelager, vandafhærdningsanlæg, 
udvidelse af varmeanlægget med 
et nyt kedelanlæg, udvidelse af 
tankkælderen til gæring og lag
ring samt en ny administra
tionsbygning. I alt er der opført 
nye bygninger på godt 5.000 m2. 
Nybyggeriet består af fire byg
ninger, der enten er sammenbyg
get med eksisterende bygninger 
eller forbundet med disse ved

hjælp af gangbroer.
Den første del af udflytningen be
stod af mineralvandsfabrikken 
samt lagre for af tappet øl til et be
bygget areal på i alt 2.500 m2.
I den 1.400 m2 store bryghusbyg
ning, ved hvis sydgavl den store 
maltsilo er placeret, foregår den 
egentlige ølbrygning. Der bryg
ges for tiden 10 bryg pr. uge, men 
bryghusets maksimalkapacitet 
er naturligvis langt større. Der 
fremstilles porterurt og lys urt i 
tre styrker, og brygstørrelsen er 
henholdsvis 150 og 300 hl.
Bryghusbygningen rummer end
videre køleanlæg, procesanlæg, 
vandbehandling, ventilation, tør- 
luftanlæg, servicerum, driftskon
torer m.v.

Fra bryghuset pumpes øllet til 
tankfarmen, der rummer i alt 36

lagertanke ophængt i et 60 cm 
tykt betondæk. Betjeningen af 
tankene foregår således fra »un
deretagen«, hvor kun tankenes 
kegleformede bund er synlig. 
Tankene kan udover at være la
gertanke også anvendes til gæ
ring og stabilisering.
19 af de 36 tanke har hver et vo
lumen på 720 hl, mens de reste
rende 17 hver er på den halve 
størrelse, nemlig 360 hl. Fra 
tankfarmen ledes øllet til eksiste
rende anlæg via filterbygningen 
til tappehallen, hvor det fyldes på 
flasker. Tappekolonnens kapaci
tet er på 40.000 flasker i timen.

Bryggeriet har med udflytningen 
til H. P. Christensensvej således 
hensigtsmæssigt fået samlet sin 
produktion i nogle moderne om
givelser.

Wiibroes Bryggeri A/S i helt nye omgivelser på H. P. Christensensvej i Helsingør.
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Hungersnøden
i Etiopien
- en politisk forbrydelse
Hungersnøden i Etiopien, der har hele verdens 
opmærksomhed, er ikke en naturkatastrofe 
— men en politisk forbrydelse.

Indtil nu er omkring en halv mil
lion døde af sult - næsten lige så 
mange som ved den sidste store 
hungersnød, der førte til den etio
piske kejsers fald. Seks millioner 
mennesker, det vil sige 15 pct. af 
hele landets befolkning, befinder 
sig inden for risikozonen. Og det 
er i første omgang den etiopiske 
regering dernæst Sovjetunionen 
og deres allierede, der bærer an
svaret for alle disse menneskers 
død.
Det er rigtigt, at der virkelig eksi
sterer tørke i Etiopien. Landets 
nordlige provinser, Tigre, Wollo 
og Eritrea, har fået meget lidt 
regn i de sidste syv år. Det er også 
rigtigt, at hungersnøden ikke 
alene hærger Etiopien men også 
adskillige andre afrikanske sta
ter.
Forskellen er blot, at den etiopi
ske regering har skabt forudsæt
ningerne for, at en krisesituation 
kunne forvandles til en katastro
fe. Den nuværende regering gør 
det umuligt at finde frem til en 
løsning på problemet og benytter 
hungersnøden som et våben i en 
undertrykkelseskrig mod en stor 
del af den etiopiske befolkning. 
Den demokratiske koalition, der 
bragte kejser Haile Selassie til 
fald, var kortvarig. Det nuværen
de militærdiktatur styrkede sin 
magt ved brutalt at knuse de 
venstreorienterede, den organi
serede fagbevægelse og de demo
kratiske tendenser i hæren. Det 
har nu overtaget kejserens arv 
ved at fastholde en centraliseret, 
autoritær stat ved hjælp af ter
ror. Det er blevet til en krig mod 
befolkningen i Eritrea, som 23 år
har kæmpet for deres selvstæn- Al 
dighed, og i Tigre samt mod so- a ,

malierne i Ogaden og ikke 
mindst mod den underjordiske 
demokratiske bevægelse.
Et demokratisk, fredeligt Etiopi
en kan kun eksistere i form af en 
federal republik, hvor de forskel-. 
lige nationaliteters grundliggen- j 
de demokratiske rettigheder, 
respekteres, mens et 
militærdiktatur kun 
kan opretholdes ved 
en fortsat krig.
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FRA 
FORBUNDET

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN

Onsdag den 5. december 1984.

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager
Anker Skjødt fraværende grun
det andet møde.
Erik Kielberg valgt til ordstyrer.

Fra Arbejdsdirektoratet er der 
modtaget skrivelse af 20. novem
ber 1984 vedrørende stempelaf
gift af frivillige forlig og trans
porterklæringer om overdragelse 
af overskydende skat.
Der er udsendt cirkulære nr. 26 
til afdelingerne vedrørende frem
møde på AF-kontorerne omkring 
jul og nytår 1984/85. Cirkulære 
nr. 27 vedrørende nye blanket
sæt og cirkulære nr. 28 vedrøren
de udbetaling af dagpenge i for
bindelse med jul og nytår 1984.

I øvrigt henvises til den omdelte 
skriftlige beretning for oktober 
1984.
Der er i oktober optaget 10 mænd 
og 2 kvinder, i alt 12 medlemmer.
Der er udmeldt 55 mænd og 13 
kvinder, i alt 68 medlemmer.
Medlemstallet var ved udgangen 
af oktober i København 3442 
mænd og 1162 kvinder, i provin
sen 2346 mænd og 661 kvinder, i 
alt 7611 medlemmer.
Beretningen godkendt.

1. Protokol

Der forelå ingen protokol til god
kendelse.

2. Beretning

Erik Nielsen
Der er fra Arbejdsløshedskasser
nes Samvirke modtaget skrivelse 
af 15. november 1984 vedrørende 
dagpengeudbetaling i uge 1/ 
1985.
Endvidere er der af samme dato 
modtaget skrivelse fra Samvir
ket om indsættelse af efterlønser
klæringer i januar 1985.
Der er den 26. november modta
get en redegørelse fra Arbejdsløs
hedskassernes Samvirke om un
dervisningsministerens uddan
nelsestilbud til langtidsledige. 
Det undervisningstilbud, som vi 
har modtaget fra undervisnings
ministeriet, vil blive udsendt til 
afdelingerne til orientering.

Den 26. september 1984 var anmeldt . 
Den 30. oktober 1984 var anmeldt ....
201 arbejdsløse mænd i København . .
242 arbejdsløse mænd i provinsen .... 
117 arbejdsløse kvinder i København .
170 arbejdsløse kvinder i provinsen ..

563 arbejdsløse
730 arbejdsløse således:
5,7%

10 % mænd 7,5%
9,9%

25,0% kvinder 15,2%

730 arbejdsløse......................................... 9,3%

Indtægten i oktober har været:
Medlemsbidrag......................................... . . . . kr. 1.508.556,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere . . . . kr. 168.174,00

Ialt .................................................... .. . . . . kr. 1.676.730,00

Udgifter i oktober har været:
Dagpenge .................................................. . . . . kr. 8.253.591,00
Feriedagpenge........................................... . . . . kr. 171.749,00
Efterløn...................................................... . . . . kr. 5.176.596,00
Frikontingent .................................. . . . . kr. 6.354,00

Ialt ............................................................. . . . . kr. 13.608.290,00
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3. Forskellige sager

Erik Nielsen
Jeg har et punkt vedr. Roskilde 
afdeling. Det blev på sidste for
retningsudvalgsmøde omtalt, at 
kassereren var fratrådt på grund 
af en konstateret kassemangel. 
Det er således, at afdelingen ikke 
har kunnet indbetale skyldigt 
kontingent til arbejdsløsheds
kasse og forbund. For at afdelin
gen kan betale det skyldige kon
tingent, er det nødvendigt, at for
bundet bevilger et lån til afdelin
gen, på nærmere fastsatte vilkår. 
Jeg deltog i den ekstraordinære 
generalforsamling, og betingel
sen for, at afdelingen kunne få et 
rentefrit lån, var, at der blev af
talt en rimelig afbetalingsord
ning. Det mener jeg, at man har 
opnået, og jeg vil henstille til for
retningsudvalget, at man bevil
ger Roskilde afdeling et rentefrit 
lån på 30.000 kr., således at de 
kan komme lige med, med deres

kontingent til A-kasse og for
bund. Jeg har aftalt med afdelin
gen, at lånet afdrages med 1.500 
kr. pr. måned, begyndende 1. ja
nuar 1985. Det vil sige, at lånet 
vil være tilbagebetalt i august 
måned 1986.
Det viste sig på generalforsam
lingen, at medlemmerne havde 
vilje og evne til at oprette afdelin
gens økonomi ved, at der vedto
ges en kontingentforhøjelse gæl
dende fra 1/12 1984 på 41 kr. pr. 
måned. Af denne kontingentfor
højelse ville de 22 kr. pr. medlem/ 
måned gå til afdragelse af lånet 
til forbundet. 19 kr. ville blive 
hensat til afdelingens strejkekas
se. Da medlemmerne har vist vil
je og evne til at genoprette økono
mien, vil jeg anbefale, at forret
ningsudvalget bevilger dette ren
tefri lån på 30.000 kr.

Holger Foss
Jeg har et enkelt spørgsmål. Jeg 
synes også, at det lyder, som om 
de har en rimelig vilje til at klare

det. Hvad er deres kontingent så 
på ?

Erik Nielsen
Deres kontingent kommer op på 
465 kr. pr. måned sammenlagt 
med A-kasse- og forbundskontin
gent. Jeg kan måske også oplyse, 
at udover det får medlemmerne 
forhøjelse pr. 1. januar 1985 på 
34 kr. Den samlede forhøjelse pr. 
1. januar kommer op på 75 kr. pr. 
måned.

Barbara Kryger
Jeg synes, at det er en rimelig og 
realistisk løsning som følge af de 
retningslinier, vi fastlagde på 
sidste forretningsudvalgsmøde. 
Jeg mener bestemt også, at der er 
vist vilje fra Roskilde afdeling til 
at få klaret det her.
Forretningsudvalget har bevil
get et rentefrit lån til Roskilde af
deling på kr. 30.000.
Ingen andre ønskede ordet.
Mødet slut.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN

Onsdag den 2. januar 1985.

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager
Holger Foss fraværende og i ste
det for er mødt Torben Olsen.
Barbara Kryger valgt til ordsty
rer.

1. Protokol

Endvidere er der modtaget skri
velse af 19. december vedr. op
hør, sammenslutning og aner
kendelse af arbejdsløshedskasser 
samt navneændringer.
Der er modtaget skrivelse af 21. 
december 1984 vedr. tilskud til 
merudgift ved dobbelt husførelse 
pr. 1. januar 1985.
Der er til afdelingerne udsendt 
cirkulære nr. 29 vedr. regerin
gens og de Radikale Venstres 
dagpengereform. Som bilag er 
vedlagt undervisningsministe
riets uddannelsestilbud til lang
tidsledige.
Endvidere er der udsendt to fæl
les nyhedsbreve, nyhedsbrev nr.
2 og 3, der bliver udgivet af LO, 
AC og FTF.
Der er udsendt cirkulære nr. 30 
vedr. indbetaling af medlemsbi

drag og afslutning af årsregn
skab.
Endvidere er der udsendt cirku
lære nr. 31 vedr. udbetaling af 
dagpenge i 1985, og cirkulære nr. 
32 vedr. skattekort for året 1985.
I øvrigt vil jeg henvise til den om
delte skriftlige beretning for no
vember 1984.

Der er i november optaget 11 
mænd og 1 kvinde, i alt 12 med
lemmer.

Der er udmeldt 49 mænd og 16 
kvinder, i alt 65 medlemmer.

Medlemstallet var ved udgangen 
af november i København 3418 
mænd og 1154 kvinder, i provin
sen 2332 mænd og 654 kvinder, i 
alt 7558 medlemmer.

Protokol fra forretningsudvalgs
møde den 14. november 1984 
godkendt.

2. Beretning

Erik Nielsen
Der er fra Arbejdsløshedskasser
nes Samvirke modtaget skrivelse 
af 15. december 1984 til oriente
ring for A-kasserne vedr. folke- 
tingets afsluttende samling den 
14. december, hvor der fremsat
tes forslag til ændring af lov om 
arbejdstilbud til ledige, uddan
nelsesydelser og iværksættelses
ydelser til ledige, der er fyldt 25 
år.
Endvidere er der modtaget skri
velse af 21. december 1984 vedr. 
information om principielle afgø
relser.
Der er fra Arbejdsdirektoratet 
modtaget skrivelse af 17. decem
ber vedr. aflæggelse af årsregn
skab for regnskabsåret 1984.

Den 30. oktober 1984 var anmeldt .... 730 arbejdsløse
Den 30. november 1984 var anmeldt . . 803 arbejdsløse således:
234^ arbejdsløse mænd i København . . 6,8 %
251 arbejdsløse mænd i provinsen .... 10,0% mænd 8,3%
149 arbejdsløse kvinder i København . 12,8 %
169 arbejdsløse kvinder i provinsen .. 25,0% kvinder 17,4%

803 arbejdsløse......................................... 10,4%

Indtægten i november har været: 
Medlemsbidrag................................................. kr. 1.250.172,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere ... . kr. 162.401,00

Ialt ...................................................................... kr. 1.412.573,00

Udgifter i november har været:
Dagpenge ........................................................... kr. 6.422.402,00
Feriedagpenge .................................................... kr. 82.276,00
Efterløn............................................................... kr. 5.208.648,00
Frikontingent.................................................... kr. 7.060,00

Ialt .........................   kr. 11.720.386,00
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Torben Olsen
Jeg skal oplyse, at jeg ikke har 
modtaget skrivelse af 21. decem
ber 1984 fra Arbejdsløshedskas
sernes Samvirke angående prin
cipielle afgørelser.

Erik Nielsen
Til Torben Olsen kan jeg oplyse, 
at når A-kassen modtager princi
pielle afgørelser, vil disse blive 
udsendt til afdelingerne.

Preben Mortensen
Vedrørende udsendelsen af prin
cipielle afgørelser, må betingel
sen være den, at man sletter 
cpr.nr. og navn i de afgørelser, 
man sender ud til afdelingerne.

Erik Nielsen
Jeg er enig med Preben Morten
sen, at afgørelser ikke må inde
holde navn og cpr.nr., og jeg vil 
naturligvis påse at det bliver 
overholdt.
Beretningen godkendt.

3. Forskellige sager

Torben Olsen
Jeg har fra nogle af afdelingens 
efterlønsmodtagere fået medde
lelse om, at de ikke har fået deres 
efterløn udbetalt over PBC, men 
har fået udbetalt efterlønnen i A- 
kassen.

Erik Nielsen
Det er rigtigt som Torben Olsen 
oplyser, at nogle få af de nye ef
terlønsmodtagere ikke er regi
streret i systemet, dette problem 
skulle nu være rettet.
Ingen andre ønskede ordet.
Mødet slut.



Al økonomisk og politisk virk
somhed underlægges denne krig, 
som kun kan føres takket være 
en gevaldig støtte fra udlandet. 
Fra 1978 har Sovjetunionen væ
ret det etiopiske regimes førende 
sponsor. Etiopien har til gengæld 
for russiske våben pådraget sig 
en gæld på over tre milliarder US 
Dollars, som man skal begynde at 
tilbagebetale næste år. Samtidig 
er der 4-5.000 russiske, cubanske 
og østtyske militærrådgivere i 
Etiopien. Som sædvanlig uddan
ner østtyskerne det politiske poli
ti. Russerne varetager krigen 
mod eritreanerne, hvilket man 
vurderer har kostet omkring en 
kvart million menneskeliv. På 
alle niveauer i den etiopiske hær 
genfinder man russiske officerer. 
Russiske piloter fører mange af 
de etiopiske fly, især MI 24-heli- 
kopterne, der er berygtede fra. 
Afganistan.

Årsager til 
hungersnøden
For at kunne betale sin krigs
gæld har det etiopiske regime 
frem for alt satset på salgsafgrø
der, som kaffe, på bekostning af 
fødevareproduktion til hjemme
markedet. Der er også andre fak
torer, der direkte hænger sam
men med krigen, som har ydet sit 
bidrag til hungersnøden, for eks
empel indkaldelse af landarbej
dere til hæren, der er på 300.000 
mand samt en systematisk na
palm-bombning af afgrøderne i 
de områder, der holdes af de nati
onale befrielsesbevægelser (mere 
end 80 pct. af Eritrea og Tigre), 
hvor hungersnøden er mest akut. 
Samtidig har 1975-jordreformen, 
som blev gennemført med en 
blanding af brutalitet og ineffek
tivitet, ødelagt jordbrugsproduk

tionen og ført til en nedgang i fø
devareproduktionen.

Den omfattende fødevarebistand, 
som fra efteråret 1984 blev 
ydet af USA, Canada og Vest
europa (bistanden fra Østblok
ken har været forsvindende lille), 
når ikke frem til dem, der har 
mest brug for den. Den bruges af 
militærdiktaturet til hæren og 
den del af befolkningen, som man 
har kontrol over. Skønt dette er 
tilfældet ydes 90 pct. af den vest
lige verdens bistand til regerin
gen. Kun 5 pct. når via Sudan 
frem til Eritrea og Tigre, blandt 
andet bistanden fra ASF Dansk 
Folkehjælp.
En halv million tigreanere er 
gået mod den sudanske grænse i 
jagten efter mad - de, der overle
ver, har ofte gået flere uger for at 
komme frem til Sudan. De bevæ
ger sig fremad om natten for at 
undgå at blive angrebet af rege
ringens fly. De kunne have nøjes 
med en 3-5 timers vandring til 
det nærmeste regeringsbespis
ningssted, men de ønsker ikke at 
blive del i det befolkningsflytte
program, som indebærer, at de 
tvinges til at flytte til de sydlige 
dele af landet, hvor de ville blive 
benyttet til at fordrive den lokale 
befolkning, der også gør oprør 
mod den etiopiske regering.
Regeringen håber på at gøre be
frielsesbevægelserne svage ved 
at fjerne den befolkning, der støt
ter dem. Man håber på, at hun
gersnøden vil gøre det af med 
dem, som ikke bliver ramt af Sta
linorgel-raketterne. Den førende 
modstandsgruppe i Eritrea, 
EPFL, har foreslået en våbenhvi
le, så der kunne uddeles fødeva
rer til alle i de omstridte områder. 
Dette er blevet afslået af regimet.

Regimet importerer til 
festen
I september 1984 brugte militær
diktaturet 30 mili. US Dollars på 
at fejre sit 10 års jubilæum og op
rettelsen af Mengistus »arbejder
parti«. I oktober købte man to 
skibsladninger whisky, likør og 
Sherry i England til en værdi af 
en million US Dollars (ifølge de 
officielle forklaringer for at »be
kæmpe det sorte marked« eller 
for at være vært ved det 20. møde 
i den afrikanske enheds organi
sation (OAU) i november i Addis 
Abeba). I januar 1985 under
skrev man en aftale med Ægyp
ten om at eksportere fødevarer 
mod udenlandsk valuta. Dette 
regime bør dø, så Etiopiens folk 
kan leve.

Hjælp til Etiopien'og 
Tigre
Man burde yde den eritreanske 
befrielsesfront økonomisk og po
litisk støtte, til militærdiktaturet 
begynder at forhandle med den. 
På basis af folkets ret til selvbe
stemmelse og princippet om re
spekten for koloniale grænser 
burde de interantionale organi
sationer egentlig erkende det eri
treanske folks ret til selvstændig
hed.
Fødevarebistanden burde øje
blikkelig sendes til de uaffiængi- 
ge organisationer, Eritrean Relief 
Association og Relief Society of 
Tigre, som via Sudan virkelig får 
hjælp frem til dem, der har mest 
brug for den.
Vi skal minde om ASF Dansk 
Folkehjælps indsamling »Støtte 
til Etiopien« (giro 6 64 30 00), 
som vi omtalte i nr. 10/1984. Mid
lerne fra denne indsamling går 
netop til Eritrea og Tigre.

^^( PÅ GIRO 
^V 6 64 30 00



FORBUNDET

Aktuelle sager
KORT OMTALT - Supplerende omtale i forretnings - 
hovedbestyrelsesprotokoller bringes senere

OVERENSKOMSTEN
På baggrund af regeringens og de 
radikales indgreb i overenskom
sterne ved lov af 30. marts 1985 
har forbundets hovedbestyrelse 
den 13. april 1985 drøftet, hvor
dan man skulle stille sig til over
enskomstforhandlingerne .
Lovforslaget fastslår følgende 
ændringer:
1. At der i det første overens

komstår kan aftales en for
højelse af lønningerne inden 
for en beløbsramme på 2 pct. 
af den årlige lønsum på det på
gældende overenskomstom
råde, opgjort pr. 1. marts 
1985, eller for det tidspunkt, 
overenskomsterne ellers kan 
opsiges.

2. Med virkning for det andet 
overenskomstår kan der afta
les en forhøjelse af lønninger
ne inden for en beløbsramme 
på 1,5 pct. af den årlige løn
sum.

3. 3 måneder før udløbet af over
enskomstperioden nedsættes 
den normale ugentlige ar
bejdstid med 1 time pr. uge til 
39 timer.

4. Som kompensation for ar
bejdstidsnedsættelsen pr. 1. 
februar 1987 ydes der fra tids
punktet for arbejdstidsned
sættelsen et generelt tillæg til 
tidlønningerne på 2,56 pct.

5. Såfremt overenskomstparter

ne ikke kan blive enige om an
vendelsen af de forhøjede løn
satser, skal der inden for fire 
uger efter overenskomstens 
udløbstid oprettes et parite
tisk sammensat nævn, der 
skal behandle disse spørgs
mål.

6. Såfremt der ikke i det pariteti
ske nævn kan opnås flertal for 
løsning, udpeger nævnet en 
opmand, der så træffer afgø
relsen.

7. Den til overenskomstforhol
det knyttede fredspligt for
længes for den periode, over
enskomsterne forlængedes.

8. Spørgsmål om overtrædelse 
og fortolkning af dette lovind
greb afgøres efter de sædvan
lige fagretlige regler.

Hovedbestyrelsen drøftede, om 
man skulle lade en opmand afgø
re tingene, eller om vi selv skulle 
prøve at øve indflydelse på disse 
ting.
Hovedbestyrelsens flertal var af 
den opfattelse, at man på bag
grund af et forslag fra Bryggeri- 
og Depotindehaverforeningen 
om fordelingen af de 2 og 1,5 pct. 
og øvrige ændringer burde forsø
ge at øve indflydelse på disse ting. 
Den 22. april 1985 blev der af
holdt forhandlingsmøde vedr. 
forlængelse og fornyelse af over
enskomsterne for områderne: 
Bryggeriforeningen, Foreningen

af Depotindehavere i Danmark 
og Foreningen af Spiritusfabri
kanter i Danmark.
Forhandlingerne, eller snarere 
arbejdsgivernes tilbud, blev drøf
tet, og parterne blev enige om føl
gende:
Overenskomsten forlænges for 
en to-årig periode med de ændrin
ger, der følger aflov om fornyelse 
og forlængelse af de kollektive 
overenskomster og aftaler m.v.
1. Normallønnen forhøjes pr. 1. 

maj 1985 med 1,50 kr. pr. 
time, og pr. 1. maj 1986 yderli
gere med 1,13 kr. pr. time.

2. Kompensationstillæg forhøjes 
pr. 1. maj 1985 med 3 Vi pct. til 
følgende satser:
Til 2. hold ved 2-holdsdrift fra 
346 øre pr. time til 358 øre pr. 
time.
Til 2. hold ved 3-holdsdrift fra 
190 øre pr. time til 197 øre pr. 
time.
Til 3. hold ved 3-holdsdrift fra 
649 øre pr. time til 672 øre pr. 
time.

3. Nattillæg forhøjes pr. 1. maj 
1985 med 3% pct. fra 7.70 kr. 
pr. time til 8,00 kr. pr. time.

4. Arbejdstidsforkortelsen og 
den dertil knyttede kompen
sation forhandles i et parite
tisk udvalg med henblik på 
parternes vedtagelse inden 
udgangen af maj 1986.
Hvis enighed ikke opnås, be-
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handles spørgsmålet efter lo
vens § 10 af en opmand.

Endvidere var parterne enige om 
følgende for Bryggeriområdet: 
Vedrørende overarbejde indføj
es: »Arbejdsgiveren meddeler 
tillidsrepræsentanten, når de til
ladte 200 overarbejdstimer er 
nået.«
Vedrørende vinterferie ændres 
bestemmelsen vedr. afholdelse 
således, at denne lægges i umid
delbar tilslutning til jule-, nytårs- 
og påskehelligdage, hvis dette af
tales lokalt.
Vedrørende barn/børns sygdom 
ændres dette til: »Såfremt en ar
bejder fremsætter begæring her
om, kan der i stedet gives frihed 
på barnets 2. sygedag.«
Vedrørende søgnehelligdagsbe
taling nedsættes der et teknisk 
udvalg med henblik på en even
tuel ændring af søgnehelligdags
betaling, %-betaling, fra næste 
overenskomstperiode (1. januar 
1988).
Vedrørende særaftaler forlænges 
disse uændret.
Spørgsmålet om et ændret udløbs
tidspunkt for overenskomsten, 
kan drøftes i overenskomstperio
den, hvis en af parterne ønsker 
dette.
Endvidere sker der en række re
daktionelle ændringer af teksten 
i hovedoverenskomsten.
For Depotområdet - generalt det 
samme som på bryggeriområdet. 
§ 8 vedrørende betalingssatser 
og salgsenheder ajourføres med 
de ændringer, der er sket i over
enskomstperioden .
Vedrørende overarbejde, vinter
ferie, barn/børns sygdom, søgne
helligdagsbetaling, ændres disse 
som på bryggeriområdet, og sær
aftaler forlænges uændret.
Endvidere aftaltes, at vinaftalen 
forlænges uændret til overens
komstfornyelsen i 1987.
Angående særaftaler for Køben- 
havns-områdets depoter nedsæt
tes et paritetisk sammensat ud
valg, der undersøger lønudviklin
gen på de to områder med hen
blik på at søge en udjævning, jfr. 
Forligsmandens mæglingsfor

slag af 29. juli 1983.
I § 17, stk. 1, indføres, at der også 
forhandles vin.
I § 17, stk. 4, ændres teksten så
ledes, at der nu afregnes for de 
varer, man har solgt, i stedet for 
som tidligere for de varer man 
havde modtaget.
Spørgsmålet om overenskomst
udløb - også det samme som på 
bryggeriområdet.
For Spritområdet - generelt som 
på bryggeriområdet samt det 
samme for søgnehelligdagsbeta
ling, udløbstiden for overens
komstperioden, samt forlængel
se af særaftaler.
Endvidere aftaltes, at overens
komsten gennemgås med tillids
repræsentanterne med henblik 
på redaktionelle forenklinger 
inden genoptrykning primo juni 
1985.
For alle områder blev der taget

Demonstrationer
På baggrund af regeringens og de 
radikales indgreb i overenskomst
situationen gav det anledning til 
arbejdsnedlæggelser over hele 
landet. I Århus var der omfatten
de arbejdsnedlæggelser i dagene 
29. marts, 1., 2. og 3. april samt 
store demonstrationer og bloka
der foran de fleste virksomheder. 
Medlemmerne af Bryggeriarbej
dernes Fagforening, kvindelige 
og mandlig afdeling, nedlagde ar
bejdet og deltog i demonstrati
oner og i nogle tilfælde i blokader. 
Arbejdsnedlæggelser, demon
strationerne og blokaderne var 
rettet mod regeringen og ikke 
mod de enkelte arbejdsgivere.
En af forbundets tillidsrepræsen
tanter på Ceres Bryggerierne i 
Århus blev i kraft af, at han også 
var næstformand i afdelingen, 
ofte kaldt ud til blokader, der fo
regik foran virksomheder, hvor 
afdelingens medlemmer var be
skæftiget. Han blev ikke kaldt ud 
for at deltage i blokaden, men for 
at hindre uro og for at sikre, at 
blokaden ikke hindrede for til og 
afgang fra virksomheden.

forbehold for godkendelse af disse 
aftaler under forudsætning af, at 
forbundets hovedbestyrelse, 
Bryggeriforeningens medlem
mer, Depotindehaverforenin
gens medlemmer og Spiritusfa- 
brikantforeningens medlemmer 
vedtog dette, samt godkendelse i 
Dansk Arbejdsgiverforening.
Svar skulle afgives senest den 6. 
maj 1985. For Spritområdet den 
26. april 1985.
Det var et enigt forhandlingsud
valg, der indstillede disse æn
dringer til hovedbestyrelsen, der 
den 24. april 1985 med et flertal 
vedtog disse ændringer.
Forbundet har modtaget besked 
fra de tre arbejdsgiverorganisati
oner om, at de også er gået ind for 
ændringerne.

Det betyder, at disse ændringer 
trådte i kraft i den lønningsuge, 
hvori 1. maj 1985 indgår.

Den omtalte tilidsrepræsentant 
var set i flere tilfælde og især i et 
tilfælde foran Ceres Bryggerier
ne i Århus.
På dette tidspunkt havde bloka
devagterne indledt en fysisk blo
kade, hvilket tillidsrepræsentan
ten blev kaldt til stede for at for
hindre.
Som afdelingens repræsentant 
forsøgte han at ophæve den fysi
ske blokade, hvilket ikke lykke
des.
Da man på dette tidspunkt sam
tidig forsøgte at få en tom last
vogn ud gennem blokaden, og det 
ikke lykkedes, og da tilidsrepræ- 
sentanten samtidig var til stede, 
fandt virksomheden, at tillids
repræsentanten havde tilsidesat 
sine pligter som virksomhedens 
repræsentant på en sådan måde, 
at man fandt at kunne afskedige 
ham i henhold til hovedoverens
komstens § 17, der omhandler 
tillidsrepræsentantens opgaver.
Den 9. april suspenderedes til
lidsrepræsentanten og den 15. 
april afholdtes mæglingsmøde 
om sagen. På dette mæglingsmø-
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de var der 4 klagepunkter, hvor 
blokaden foran Ceres Brygge
rierne, Århus, ikke var imellem. 
Først i klageskriftet ved behand
ling i faglig voldgift den 26. april 
indgår klagen over denne bloka
de. Af de i alt 5 klager afgør op
manden i sin kendelse, at kun 
klagen over tillidsrepræsentan
tens deltagelse i blokaden foran 
Ceres Bryggerierne kan beretti
ge virksomheden til at afskedige 
ham.
Forbundet har gjort gældende, at 
tillidsrepræsentanten var ved 
blokaden som afdelingsrepræ
sentant, og at han forsøgte at op
hæve blokaden, og at blokaden 
ikke var rettet mod virksomhe
den, men mod regeringens ind
greb i den frie forhandlingsret.
Opmanden konstaterer i sin ken
delse, at tilidsrepræsentanten 
har deltaget som blokadevagt i 
den fysiske blokade foran Ceres 
Bryggerierne, hvor han er valgt 
som tillidsrepræsentant, og der
for er bryggeriet berettiget til at 
afskedige ham med 4 måneders 
varsel fra den 10. april 1985.
Medlemmerne på Ceres, Århus, 
der har nedlagt arbejdet siden 11. 
april i protest mod afskedigelsen 
af tillidsrepræsentanten, vedtog 
på et møde lørdag den 4. maj at 
genoptage arbejdet, da man ikke 
fandt det var muligt at strejke til
lidsrepræsentanten tilbage, når 
man havde tabt sagen ved en fag
lig voldgift.
De øvrige medlemmer under Jy
ske Bryggerier i Randers, Hor
sens og Aalborg, der også har 
haft nedlagt arbejdet i solidaritet 
med de strejkende kammerater i 
Århus, vedtog også at genoptage 
arbejdet med den samme begrun
delse, som medlemmerne i År
hus.
Det er beklageligt og menneske
ligt tragisk, at en tillidsrepræ
sentant afskediges under vilkår, 
som dem vi har oplevet i denne 
overenskomstsituation. Det gi
ver utryghed og manglende en
gagement for faglige repræsen
tanter, hvis de risikerer deres job 
for handlinger, der er virksomhe
derne uvedkommende og under 
arbejde som fagligt valgt afde

lingsrepræsentant.
Forbundets forretningsudvalg og 
hovedbestyrelse vil drøfte hele si
tuationen igennem, da vi ikke

kan acceptere, at vore tillidsre
præsentanter kan afskediges, for
di de er fagligt, politisk aktive.

F^oesi til Christiansborg 
(Glæden)
Hvor var det dejligt at se dig 
du var overalt.
Du kom fra sidegaderne, du gik på hovedgaderne, 
du var at se overalt, 
jeg mærkede dig ved min side, foran og bag 
det var en dejlig fornemmelse 
og begge havde vi det samme mål: 
Vi skulle ind til den store plads 
ind og protestere, 
ind og sige at det de gjorde imod os 
var forkert.
Vi var nødt til at sige vores mening, 
det er så sjældent vi mødes, 
så, pludselig var det for meget. 
Sommetider går der år og sommetider kun dage, 
i år vidste vi at vi måtte vise 
at vi arbejder for samme sag, 
du og jeg, det var dejligt at se 
dig, du min ven, tak for det.
Jeg håber vi snart vil mødes, 
og at vi stadig vil have 
den ånd, som nu, at strække armen op 
og synge den fælles sang 
der gør mig så glad, 
sammenhold, sammenhold, 
for altid, også i dit hjerte.
Det var dejligt da du stod dér 
ved siden af mig.
Tro ikke vi har tabt, der vil 
altid være en sag for os to 
denne står kun i bero 
vi har ej tabt, slap a’, vi 
mødes snart igen, . . . dem og os: 
Hav en god dag til næste gang 
og husk jeg er derinde 
samme sted som dig, dér 
ved statuen, pladsen, højttaleren, blitzen, 
bilen, talere og ham med guitaren.
Sammenholdja, men gud hvor jeg savner dig, (kammerat) J 

G.W. /
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U-landsoplysning
Arbejderbevægelsens U-lands- 
udvalg meddeler, at hvis I har 
brug for materialer, foredrags
holdere eller hjælp til løsning af 
praktiske problemer ved afhol
delse af arrangementer om U- 
lande, kan I henvende jer til ud
valget.
U-landsudvalget modtager pen
ge fra DANIDA’s oplysningsbe-

villing. Derfor har man i et vist 
omfang mulighed for at give til
skud til U-landsoplysende arran
gementer.
I kan også rekvirere oversigterne 
»Arbejderbevægelsens U-lands- 
udvalg informerer« og »Materi
aler om internationale emner og 
U-landsspørgsmål« samt en hø
jaktuel avis »Sydafrika - kam

pen mod apartheid« på adressen

Arbejderbevægelsens 
U-landsudvalg 
Teglværksgade 27 
2100 København 0. 
Telefon: 01-29 60 66

Modtag venligst 
vore broderlige hilsener 
og bedste ønsker 
i anledning af 1. maj 
- den internationale 
arbejdersolidaritetsdag.
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AOF’s repræsentant
skabsmøder

AOF’s landsforbund vil i løbet 
af de kommende par år bruge 
en miil. på aktiviteter inden
for fritidsområdet.
Pengene skal bruges i en slags 
»general-mobilisering«, så 
AOF står stærkere i konkur
rencen med kommercielle in
teresser i et fremtidigt sam
fund med mere fritid til den 
enkelte.
AOF-formand Max Bæhring fik 
på repræsentantskabsmødet i or
ganisationen fuld opbakning til 
de nye tiltag på fritidsområdet. 
De mange repræsentanter fra så
vel lokale AOF-afdelinger som de 
forskellige dele af arbejderbevæ
gelsen, der alle er repræsenteret i 
AOF, bifaldt de planlagte initiati
ver.
»Der bliver helt sikkert tale om 
kortere ugentlig arbejdstid, læn
gere ferie og måske en væsentlig 
lavere pensionsalder. Alt sam
men noget, der indebærer en sti
gende fritid og måske giver mu
lighed for helt nye og forhåbent
lig bedre omgangsformer menne
sker imellem«, sagde Max Bæh
ring. Han opdelte aktiviteterne i 
tre hovedområder.
Først på hjemmeplanet: Om
gangsformerne i familien, unge 
kontra ældre og det teknologiske 
hjem.
Dernæst fritidens mangesidede 
aktiviteter: Alt fra hobby og sport 
til kunst.
Og endelig samspillet mellem ar
bejde og hjem, de arbejdsløses 
problemer og behovet for uddan
nelse. Hvordan har borgerne det 
med at deltage i den politiske be
slutningsproces, får vi større mu
ligheder i fremtiden? Sådan lød 
nogle af de mange spørgsmål, 
Bæhring ønsker besvaret i det 
kommende år.

Stærkere indsats i fremtidens 
fritidssamfund
SiD’s oplysningssekretær John 
Mølgaard opfordrede til en endnu 
kraftigere indsats i forhold til det 
fremtidige fritidssamfund, der af 
alle blev betragtet som et vende
punkt for både AOF’s og den øvri
ge arbejderbevægelses aktivite
ter.
LO’s hovedkasserer Max Harvøe 
tog tidligere LO-formand Tho
mas Nielsens afskedsbemærk
ninger i munden, »Vi har sejret 
ad h ... til rent økonomisk, men 
vi har tabt kulturelt og dermed 
også politisk«, da han gav sin 
uforbeholdne tilslutning til den 
forstærkede indsats.
AOF’s forretningsfører Ole Ask
vig kunne med statistikken i 
hånden fortælle, at hver tiende 
dansker deltager i én af de mange 
forskellige aktiviteter inden for 
oplysningsforbundet. Ikke min
dre end 568.000 mennesker har 
deltaget i AOF’s aktiviteter i den 
forløbne sæson. Til trods for det 
pæne tal, var der alligevel tale om 
en mindre tilbagegang, som Ole 
Askvig dog ikke mente gav an
ledning til pessimisme. »Men nok 
til eftertanke og analyse. AOF er 
fortsat og uden sammenligning 
landets suverænt største oplys
ningsforbund med over 30 pro
cent af aftenskoledeltagerne«.

Arbejderpolitisk indhold i 
undervisningen
Han understregede samtidig, at 
det ikke kun var AOF’s opgave at 
satse på størrelse, men i lige så 
høj grad på politisk indhold i un
dervisningen, så deltagerne ta
ger politisk stilling til det, de læ
rer.
»Samfunds- og erhvervsudvik
lingen sker så hurtigt, at mange

Mu»

mennesker har svært ved at følge 
med. Ofte vil denne gruppe men
nesker blive placeret i erhvervsli
vet på de jobs, der er mindst me
ningsfyldte og lavest lønnede. 
Ofte vil denne gruppe føle sam
fundsudviklingen ske hen over 
hovedet på dem og til fordel for 
de i forvejen priviligerede.
Fristelsen for at falde for politisk 
propaganda formuleret i organi
sations- og samfundsfjendske 
provokerende fraser bliver let for 
stor, og desuden giver det små 
yderligtgående grupper og/eller 
bevidst afpolitiserede grupper en 
urimelig indflydelse i oppinionen 
under dække af demokratiets 
navn«, sagde Ole Askvig.
»Der er landet over en perleræk
ke af oplysningsforbund med for
skellige formål. Spændende fra 
de konservative til de revoluti
onære. Fra lesbiske til husmoder
foreninger. Derfor finder vi ingen 
grund til, at AOF ikke etablerer 
undervisning på vores idé-grund
lag: Arbejderbevægelsens idé
grundlag.

Styrkelse af aktiviteternes 
kvalitet
Ved at styrke profilen styrker vi 
også kvaliteten af den enkelte 
aktivitet. Vi styrker engagement 
og bevidsthed blandt undervisere 
og skoleledere og vigtigst: Vores 
deltagere møder en arbejder-poli
tisk undervisning, hvadenten de 
har meldt sig til maskinskriv
ning, tysk eller Daghøjskole«, 
sagde Ole Askvig.
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BOG 
nyheder
»Kontakt til
pressen«
Dansk Ungdoms Fællesråd har 
udsendt et mediehæfte, »Kon
takt til pressen«. Hæftet giver 
unge som ældre avislæsere og ra
diolyttere gode råd og ideer til, 
hvordan man opbygger et bedre 
forhold til den lokale avis eller ra
dio.
Mediehæftet henvender sig især 
til foreningsaktive, som er inte
resserede i at skabe en bedre kon
takt til den lokale avis og dermed 
give borgerne en grundigere ori
entering om de begivenheder, der- 
foregår i deres område.
»Kontakt til pressen« kan for en 
pris af 10 kr. rekvireres hos 
Dansk Ungdoms Fællesråd, tele
fon 01-29 88 88.

Kunstnerleksikon
De mange internationale strøm
ninger, der har præget billedkun
sten i vort århundrede, kan na
turligvis spores i udviklingen 
herhjemme.
Demokratiet har medført, at et 
langt større publikum end tidli
gere følger aktivt med i kunstpo
litik og kulturdebat. Musik, litte
ratur og billedkunst er ikke læn
gere forbeholdt en lille kreds af 
indviede, men inddrager via de 
moderne kommunikationsmidler 
hele landet og alle befolknings
grupper i sine gøremål.
Til gengæld har de nye medier, 
film, radio, TV og video, skabt 
muligheder for en kunstnerisk 
udfoldelse af andre kanaler og 
med større effekt og udstræk
ning, end de traditionelle kunst
former nogensinde har kendt til, 
selv efter Gutenberg. Skriver 
kunstneren Helge Ernst blandt 
andet i en artikel i AOF’s Kunst
nerleksikon, der udkom den 21. 
maj.
AOF’s Kunstnerleksikon præ
senterer i portrætbeskrivelser

775 nulevende danske kunstnere 
og indeholder desuden den omtal
te artikel »Dansk kunst i det 20. 
århundrede« af maleren Helge 
Ernst. Endvidere indeholder lek
sikonet artikler om ophavsret, 
kontrakter med kunstnere, for
sikring af kunst samt en artikel 
om den aktuelle låneordning ved
rørende kunst i fast ejendom, og 
endelig en oversigt over museer 
og kunstgallerier i Danmark.

personalia
! KØBENHAVN

25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne
Den 12. juni
Axel Thorleif Jensen
Læssøegade 19, 3. tv.

! 2200 København N

25 års jubilæum på
i Tuborgs Bryggerier
j Den 17. juni
. Torkil Salomonsen Sørensen
I Sadelmagerporten 2, 1.-116
; 2650 Hvidovre

Den 24. juni
! Hans Peter Nielsen
i Kobbelvænget 28, st. th.
! 2700 Brønshøj

i________ ____

Nyt blad om 
ungdoms- 
arbejds-løshed
I sidste nummer af Prop & Kap
sel oplyste vi, at forbundet havde 
bestilt kvartalstidsskriftet »å 
jour« tilsendt de enkelte afdelin-
ger.
Dette løfte kan vi desværre ikke 
holde, da vi har modtaget med
delelse fra Arbejderbevægelsens 
Beskæftigelsesudvalg om, at 
man ikke har fået så tilstrække
ligt mange bestillinger på »å 
jour«, at tidsskriftet økonomisk 
kan hvile i sig selv.
Det er en skam, for det første 
nummers indhold var ellers så lo
vende og værd at læse.
Samtidig meddeler Arbejderbe
vægelsens Beskæftigelsesudvalg, 
man på grund af bortfaldne til
skud - i Ungdomsåret - fra 1. au
gust må nedlægge sin konsulent
ordning.

~----------

Vi gratulerer i

40 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier 
Den 30. juni 
Inger-Marie Jalborg 
Peter Bangsvej 167,1. th. 
2500 Valby

25 års jubilæum på 
Albani Bryggerierne 
Den 2. maj 1985 
Ehardt Madsen 
Strøbyvej 67
5450 Otterup
Poul Winther 
Plovgårdsvej 31, Bellinge 
5250 Odense SV
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Her bor 4 af vore vigtigste
Arbejdernes Landsbank er lønmodta- det som vores job at sikre, at hverdags- I 
gernes bank. økonomien kan hænge sammen. Og | Ç | I
Det betyder, at vi først og fremmest ser yde en total-service, ærlig rådgivning I
på lønmodtagernes økonomi og udvik- og gode produkter, så der kan komme

1er produkter, 
som passer til de
res behov.
Og at vores ser

re og rådgivning 
er rettet mod

den enkelte løn-

Som deres økono
mipartner ser vi

mest muligt ud aflønnen.
Derfor tilbyder vi Superløn - en løn
konto helt i top - med høj rente og 100 
gratis checks om året. Og en budget
konto, hvor du kan fordele dine måned
lige udgifter og samtidig opnå en reser
vekapital. Samt spare/låneordninger, 
som f.eks. ALFamiliekonto, der er en 
god genvej, når de store ønsker skal op
fyldes. Med gode lånemuligheder og 
tryghedsgarantien, som tager højde for

sygdomsperioder eller arbejdsløshed. 
Vi har taget højde for lønmodtagernes 
problemer. For hvem kender dem bed
re end lønmodtagernes egen bank 
- ud over dem selv.

ARBEJDERNES
bLANDSBANK

-din økonomipartner



bunden-
ved at os

Regeringen har med hjælp fra Det radikale Venstre og 
Fremskridtspartiet lagt mere og mere administrativt 
arbejde over på A-kasserne og dermed udhulet disse. 
- De arbejdsløse må betale.
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Regeringen 
grøftegraver

Regeringen og de to yderligtgåen
de partier i Folketinget, de radika
le og Fremskridtspartiet, har med 
deres såkaldte »dagpengereform« 
foretaget et sandt grøftegraveri.
Langtidsledige er efter det første 
jobtilbud skubbet ud i en bred og 
dyb grøft, hvor den enkelte vil 
have svært ved at kunne komme 
op.
Det andet jobtilbud er nu blevet 
sløjfet, og de ledige har ikke, som 
mange tror, krav på en uddannel
sesplads men kun på en uddannel
sesydelse i halvandet år, hvis de da 
selv kan skaffe sig en uddannel
sesplads. Derved har regeringen 
og de to partier skabt en helt ny 
gruppe af sociale tabere i Dan
mark. For hvem kan i dagens 
Danmark, hvor det er svært nok 
at få arbejde, så skaffe sig en ud
dannelsesplads.
Skaffer den enkelte ledige sig ikke 
en uddannelsesplads eller arbejde 
efter at have fået en sådan »ud
dannelse« og derved falder for 26- 
ugers-reglen om at have fast ar
bejde, nedsættes dagpengesatsen 
til 70 procent af den maksimale 
dagpengesats.
Efter endnu et år uden arbejde 
nedsættes satsen yderligere til 55

procent af dagpengesatsen, altså 
til et beløb, der er lavere end den 
forbigående bistandshjælp.
Det er forbandet svært for et med
lem at være ledig, men takket 
være en regeringsholdning, hvor 
man ikke gør noget for at få alle de 
alt for mange ledige i arbejde, er 
det nu blevet ekstra svært at være 
ledig.
For at kunne modtage dagpenge 
skal de ledige være medlem af en 
A-kasse, hvis kontingent bliver 
dyrere og dyrere. Regeringen har 
nemlig gjort det langt vanskelige
re for A-kasserne at administrere 
de større og større byrder, som 
statsapparatet vælter over på 
dem. Og det er de arbejdsløsheds
forsikrede, der må betale denne 
byrde ved højere og højere kontin
genter.
Regeringen vasker sine hænder, 
mens den pålægger arbejdernes 
egne A-kasser at udføre denne uri
melige lovs indhold.
Det er efterhånden et overordent
ligt kompleks af urimeligheder, 
denne regering udsætter den dan
ske arbejderklasse for ved de tilba
gevendende overgreb mod de alle
rede tilkæmpede rettigheder.



Verdensudstillmgen 
Interbrau ’85 i München
Verdens største udstilling af tek
nologi indenfor drikkevarindu- 
strien »Interbrau ’85« afholdtes i 
München i dagene 3.-10. maj.
Udstillingen fandt sted i Mün
chens store messecenter, og 18 
kæmpehaller var fyldt op med 
produktionsanlæg i fuld skala
størrelse samt en række stande, 
som dækkede sektorerne for rå
varer, tekniske-, kemiske- og bio
logiske hjælpemidler og »know 
how«, herunder planlægning og 
projektering af produktionsan
læg indenfor drikkevareindustri
en.
Udstillingen afholdes hver 8. år i 
München, og med mere end 600 
udstillere og over 60.000 besø
gende specialister fra 96 lande 
blev den udstilling karakterise
ret som en overvældende succes. 
Dette års messe var bestemt ikke 
mindre, selv om det ikke er mu
ligt at sætte tal på.
Udstillingen afspejlede den vold
somme teknologiske udvikling, 
der er sket siden 1977. Den kon
sekvenser, som denne udvikling 
vil få for fremtidens arbejdsfor
hold på vore virksomheder, har 
gjort det nødvendigt, at vi som or
ganisation sikrer os en langt bed
re viden om, hvad der er i vente, 
således at udviklingen ikke kom
mer bag på os.
I den anledning besøgte forbun
det messen i dagene 3.-5. maj og 
deltagerne i besøget var hoved
kasserer Erik Nielsen, sekretær 
Lone Christensen og konsulen
terne Henrik Hansen og John Pe
dersen.
I det efterfølgende skal redegøres 
for nogle af de indtryk, som dele
gationen fik på mesen.

Brygsidens teknologi
Brygsiden var righoldigt repræ
senteret på messen med udstille
de brygværker, filtre, styresyste
mer og andre tekniske hjælpe
midler.
EDB-styring af bryg- og ølkams

processer er ikke i sig selv en ny
hed, det kender vi fra eksisteren
de bryggerier i Danmark. På 
messen vistes, at der var et me
get varieret udbud af EDB-tek- 
nologi indenfor brygsiden til så
vel større som mindre virksom
heder, og der var adskillige eks
empler på, at eksisterende anlæg 
kan udbygges med EDB-styring. 
Der var ligeledes et stort udbud 
af filteranlæg, specielt skal næv
nes firmaet Schenk’s lodretstå
ende kiselgurfilter, som udover 
de filtreringsmæssige kvaliteter, 
som firmaet peger på, har den 
fordel, at det i forhold til kapaci
teten optager meget lidt gulv
plads. Samme firma har udviklet 
et støvfrit føde- og forsyningsan
læg til kiselgur og perlite, og det
te anlæg har en kapacitet på ca. 1 
sæk pr. minut.
Anlægget er - efter firmaets ud
sagn - udviklet for at beskytte 
omgivelserne, arbejdspladsen og 
de beskæftigede mod de negative 
virkninger af de nævnte stoffer, 
og selvom anlægget ikke giver 
100 pct. sikkerhed mod støvud
sættelse for operatøren, da sæk
ken skal fjernes manuelt, er det 
absolut et seriøst bud på en løs
ning af væsentlige støvproblemer 
ved arbejde med kiselgur.
Automatiske vaske- og tappean
læg for fadølsfustager var meget 
stærkt repræsenteret på udstil
lingen, og de fandtes i mange for
skellige udgaver med varierende 
kapaciteter, fra helt små til me
get store anlæg.

Det har længe været kendt, at ar
bejdet med manuel depallette- 
ring og speciel pallettering af fa
dølsfustager er ualmindeligt 
hårdt og meget belastende for 
ryg og ben. Firmaet Kettner har 
en løsning på dette problem, idet 
man har udviklet en automatisk 
depalletteringsmaskine samt en 
paletteringsmaskine med auto
matisk pallettilførsel. Pallette- 
ringsmaskinen kan stable fadøls

fustagerne i forskellige mønstre i 
forhold til et forud valgt program. 
Af Kettners udbudsmateriale 
fremgår det i øvrigt, at man er le
veringsdygtig med automatiske 
højlagre for fadøl på pallets, (6 
pallets i højden) samt lagersyste
mer for fustager uden pallets.

Taphallens teknologi
Udstillingen af maskiner til tap
pekolonner for øl og mineralvand 
spredte sig over adskillige haller 
og påkaldte sig stor interesse, da 
mange anlæg var »arbejdende«, 
dvs. der foregik en kørsel med 
tomme flasker.
Der blev vist adskillige eksemp
ler på trykløse samlere, der ud
over de driftsmæssige fordele ved 
denne konstruktion samtidigt ef
fektivt nedsætter støjen ved den
ne funktion. Problemet med 
trykløse samlere har hidtil væ
ret, at de er meget pladskræven
de (10-12 meter). På udstillingen 
vistes en samler, der kun optog 
% meter i længden.
Endvidere deltog den DfB-ejede 
virksomhed Danbrew i messen 
med det meget omtalte »Hjul«, 
som er afprøvet på Carlsberg og 
på Fredericia Bryggeri. Hjulet 
erstatter den traditionelle samler 
og har den fordel, at det ikke ta
ger megen plads op. Hjulets ka
pacitet er 1000 flasker pr. minut, 
og støjniveauet ved denne kapa
citet er meget lavt. Af andre for
dele ved konstruktionen peger 
Danbrew på, at det er let at in
stallere, kræver ingen justerin
ger og vedligeholdelse samt er 
økonomisk fordelagtigt i forhold 
til andre systemer.
På etiketsiden var Krones »high 
speed«-etiketmaskine den, der 
vakte størst opmærksomhed. 
Ifølge Krones specifikationer kan 
denne maskine påsætte 180.000 
etiketter pr. time, men den de
monstrerede hastighed var 
»kun« 160.000 etiketter pr. time. 
Det skal dog bemærkes, at kørsel 
med maskinen var simuleret,
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Verdens

udstillingen 

i München

Schenk’s lodretstående kiselgurftlter. Automatisk lågfødeanlæg til dåsekolonne, system CSW Thomassen 
og Drijver-Verblifa.

Krones etiketmaskine med en normeret kapacitet på 180.000 etiketter Krones etiketmaskine, automatisk etiketfødeanlæg.
pr. time.

Krones Super Blockanlæg med 120 fylderør. Et af de mange eksempler på2-pallets gaffeltruck.

Holstein og Kapperts tappemaskine med 165 fylderør. Danbrew’s hjulsamler i funktion på messen. Den er afprøvet på 
Carlsberg og Fredericia Bryggeri.
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idet etiketterne havnede i en sæk 
og ikke på flasker, men det så me
get overbevisende ud. Maskinen 
var udstyret med et automatisk 
etiketfødemagasin, som afhæn
gigt af etiketstørrelse kunne 
rumme op til 50.000 etiketter og 
med signal for genopfyldning. 
Tappemaskiner fandtes i alle ud
gaver og størrelser, eksempelvis 
skal nævnes Holstein og Kap
perts tappemaskine med 165 fyl- 
derør.
Adskillige af de store leverandø
rer af tappehalsteknologi udstil
lede Blockanlæg, dvs. et anlæg, 
hvor følgende funktioner var 
sammenbygget til en helhed: Fla
skeinspektion, tapning, crow- 
ning, fyldehøjdekontrol og etiket
tering, alt styret fra en fælles be
tjeningstavle, og samtlige oplys
ninger kunne trækkes frem på en 
TV-skærm.

Firmaet Holstein og Kappert gør 
det også i dåsekolonner, og her er 
man leveringsdygtige med kolon
nekapaciteter fra 20.000 til 
120.000 dåser pr. time og med 
mulighed for kombineret kørsel 
med øl og vand.
En nyhed i forbindelse med arbej
det ved dåsekolonner var et auto
matisk udpakkeanlæg for dåse
låg, som kan kombineres med et 
automatisk fødeanlæg, som fyl
des manuelt fra pallets. Disse an
læg leveres af et Hollandsk firma, 
CSW, Thomassen og Drijver- 
Verblifa.
På pakke- og udpakke- samt pal- 
letterings- og depalletteringssi- 
den var det firmaet Kettner, som 
dominerede ustillingen. Der fore
vistes en kartonpakkemaskine 
med en kapacitet på 120.000 fl. 
pr. time. Firmaet reklamerede 
med, at pakkemaskinen kan sty
res af operatøren ved Blockan- 
lægget, hvilket bl.a. skulle finde 
sted på bryggeriet Løvenbrau i 
München.
Men også andre firmaer gjorde 
sig gældende på pakke- og ud
pakkesiden, bl.a. viste Holstein 
og Kappert en pakkemaskine, 
som fungerede efter principper, 
vi ikke har set før. Rotapack, som 
den kaldtes, skulle efter H og K’s 
mening indebære en række tek

niske fordele. Det, som vi lagde 
mærke til, var, at maskinen gav 
nogle gode oversigtsforhold i for
hold til de mere traditionelle ma
skintyper.
På transportsiden var der utalli
ge eksempler på conveyors, rulle
baner, kædetransportører, fla
sketransportører, anlæg for 
pneumatisk transport at plastic
flasker og lodret transport af fla
sker. Det var stort, og det var 
uoverskueligt, men der fandtes 
en løsning på et hvilket som helst 
transportproblem.
Gaffeltruckudstillingen viste en 
del 2-palletstrucks (4 gafler i 
samme plan), og selvom dette 
ikke er den helt store nyhed, for
tæller det noget om, at rationali
seringen af pallettransporten er i 
fuld gang, med de konsekvenser 
dette vil få for bemandingen på 
vore øl- og vandlagre.

Megen af den nye teknologi, som 
vi så på udstillingen, vil medføre 
konsekvenser for såvel beman
dingen som for arbejdsmiljøet på 
vore virksomheder.
Først det positive. Mange miljøp
roblemer er reduceret ved anven
delse af nye materialer i maski

Elektronisk forvirring - eller fagre nye verden?

nerne eller ved ændrede maskin
konstruktioner og flaskefremfø
ringer. Dette gælder f.eks. støjp
roblemerne. Men den øgede auto
matisering og sammenbygnin
gen af maskinanlæg, som vi så på 
udstillingen, kan — når disse an
læg tages i brug på danske ar
bejdspladser - givetvis medføre 
andre miljøproblemer, f.eks. en 
forringelse af det psykiske ar
bejdsmiljø, med øget stress, psy
kisk træthed eller monotoni.
Disse problemer indgår tilsynela
dende ikke i maskinkonstruktø- 
rernes beregninger, for det forud
sættes, at man sætter mennesket 
i centrum og ikke udelukkende 
ønsker om iskold effektivitet.
Ved vor rundgang på messen ind
hentede vi en del brochuremate
riale fra de forskellige stande. 
Dette materiale står til rådighed 
for brugergrupper og for sikker
hedsrepræsentanterne på vore 
virksomheder i forbindelse med 
deltagelse i planlægningen af et 
bedre arbejdsmiljø.
Materialet kan rekvireres i for
bundets konsulentafdeling.

Konsulentafdelingen
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Konsulent
tjenesten

Sikkerhedsrepræsentant
i en krisetid Cdel 2)

Sikkerhedsrepræsentantens 
daglige arbejde
Arbejdstilsynets vejledning om sikkerhedsarbejdet 
på virksomhederne (nr. 81/1978) har en hel række 
klare opgaver, som sikkerhedsgruppen skal løse i sit 
løbende arbejde. Disse er så klare, at de blot kan 
citeres her.

Sikkerhedsgruppen skal kontrol
lere:
- at arbejdsforholdene sikker
heds- og sundhedsmæssigt er 
fuldt forsvarlige,
— at arbejdet, arbejdsprocesser og 
-metoder er tilrettelagt og bliver 
udført fuldt forsvarligt,
— at stoffer og materialer kun an
vendes ved arbejdsprocesser og - 
metoder, der effektivt sikrer de 
ansatte, f.eks. at fastsatte grænse
værdier for de enkelte påvirknin
ger såsom støj, stråling og kulde 
overholdes,
—at der gives effektiv instruktion, 
— at maskiner, redskaber og an
dre tekniske hjælpemidler er ind
rettet og anvendes på en sikker
heds- og sundhedsmæssig fuldt 
forsvarlig måde.

Sikkerhedsgruppen skal endvi
dere:
- påvirke den enkelte til en ad
færd, der fremmer egen og andres 
sikkerhed,
- orientere de ansatte om de be
stemmelser, der er fastsat til 
fremme af sikkerhed og sundhed, 
— deltage i undersøgelser af ulyk
ker, forgiftninger, sundhedsska
der og tilløb hertil og anmelde 
dem til arbejdsgiveren eller den
nes repræsentant,
— samarbejde med bedriftssund
hedstjenesten og løbende infor
mere denne på fælles områder.

Sikkerhedsgruppen skal imødegå 
risici i forbindelse med arbejds
mæssige spørgsmål. Hvor risiko
en ikke kan imødegås på stedet, 
skal gruppen indberette forhold 
til sikkerhedsudvalgets formand 
eller til virksomhedens ledelse.

Så mange var ordene i vejlednin
gen. Der er al mulig god grund til 
at tage dem for pålydende og bru
ge dem i sit daglige arbejde som 
sikkerhedsrepræsentant.
En metode kunne være daglige 
rundgange i sit sikkerhedsområ
de sammen med modparten i sik
kerhedsgruppen. Her kunne 
man se på, om rengøringen er til
fredsstillende, om der er rod, om 
støjskærme er i orden, om man 
kunne snakke med folk, om de 
har forslag til forbedringer eller 
klager. Der er i hvert fald ingen 
grund til, at man som sikker
hedsrepræsentant skal forvente, 
at kollegerne kommer til en selv 
med problemerne.
Vejledningens ordlyd giver rige
ligt grundlag for dagligt eller så 
tit, som opgaverne kræver at fo
retage opsøgende virksomhged 
for derigennem at kontrollere ar
bejdsmiljøet og måske samtidig 
inspirere kollegerne til at komme 
frem med problemerne. Det er 
faktisk sikkerhedsgruppernes 
pligt at imødegå risiciene, før der 
sker ulykker. Og dette må kræve

løbende opsyn og kontrol, ikke at 
man blot venter, at problemerne 
automatisk kommer til én selv.
Samtidig giver vejledningen sik
kerhedsgruppen et pålæg om at 
deltage i undersøgelsen af ulyk
ker og lignende med henblik på 
forebyggelse og skadesanmeldel
se. Her påhviler der sikkerheds
repræsentanten et stort ansvar 
for, at ulykken bliver så grundigt 
beskrevet som muligt. Alle for
hold skal beskrives, der skal 
eventuelt tages fotografier og 
indhentes udtalelser fra vidner. 
Dette er ofte af afgørende betyd
ning for et muligt erstatnings
spørgsmål. Det ses desværre alt 
for tit, at beskrivelsen af årsager
ne til en tilskadekomst beskrives 
som hændeligt uheld uden nogen 
nærmere kommentarer. Og at 
denne beskrivelse alene udarbej
des af arbejdsgiveren.
Arbejdstilsynets egen vejledning 
giver altså en række anvendelige 
metoder på, hvordan sikkerheds
arbejdet skal gribes an i det dag
lige. Prøv at bruge denne vejled
ning og lad erfaringerne vise, 
hvor langt man kan komme.
I næste nummer af Prop & Kap
sel vil vi se på mulighederne for 
deltagelse i planlægningen.

Konsulentafdelingen
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Overlæge anmeldt til 
Sundhedsstyrelsen
Hardy Hansen har på Specialar
bejderforbundets vegne bedt 
Sundhedsstyrelsen stramme op 
om tilsynspligten med danske læ
ger.
Udgangspunktet er overlægen 
fra Spangsbjerg Sygehus’ psykia
triske afdeling, Gunnar Starup, 
der, selv om han havde kendskab 
til, at en specialarbejder måtte 
formodes at være hjerneskadet 
under sit mangeårige arbejde på 
Grindstedværket, ikke overholdt 
sin anmeldelsespligt til Sikrings
styrelsen og Arbejdstilsynet. Sa
gen blev nøje gennemgået i Søn
dags-Avisen i TV palmesøndag. 
Svigtet skete i august 1983, og 
sagen blev først anmeldt på hu
struens anmodning i marts 1984 
og da af afdelingens chefpsyko
log, der følte sig forpligtet, når de 
anmeldelsespligtige læger ikke 
gjorde det.
I december 1984 døde specialar
bejderen. Den psykiatriske afde
ling, han nu var indlagt på, lod 
ham gå ud alene - selv om han få 
dage før havde forsøgt selvmord — 
han omkom på turen.

Med hans død bortfaldt et stort 
erstatningskrav over arbejds
skadeloven, fordi Sikringsstyrel
sen ikke havde færdigbehandlet 
sagen.
Overlæge Michael von Magnus 
fra Sundhedsstyrelsen sagde i 
TV-udsendelsen, at han måtte 
have egentlige anmeldelser for at 
udføre sin og Sundhedsstyrelsens 
tilsynspligt med lægestanden og 
sundhedsvæsenet. Det til trods 
for alverdens erklæringer i Uge
skrift for Læger, debatter og un
dersøgelser, der viser, at læger 
ikke overholder deres pligt til at 
anmelde formodninger om en er
hvervssygdom. Mindst 25.000 
burde anmeldes, men kun ca. 
6.000 bliver det. Anmeldelserne 
fordeler sig i øvrigt på kun 2.000 
af landets mere end 24.000 læ
ger. Specialarb.-forbundet har 
sendt Sundhedsstyrelsen endnu 
en klage over Gunnar Starup. Hi
storien ligner den anden til for
veksling. Kun chefpsykologens 
pligtfølelse har bragt også denne 
sag for en dag, men syv måneder 
efter, at hjerneskade var konsta

teret.
Specialarbejderforbundet ser 
frem til Sundhedsstyrelsens re
aktion. Indtil nu har anmeldel
sesskemaer og særligt honorar til 
lægerne åbenbart ikke været 
nok. Mange læger beskytter i re
aliteten hellere arbejdsgiverne 
og deres forsikringsselskaber. 
Der skal skrappere lud til. (Dog 
ikke så skrap som den, arbejde
ren på Grindstedværket blev ud
sat for. Ham gav lægerne elektro
chok, fordi han ikke af sig selv 
kunne tage sig sammen).
Så længe de fleste læger ikke vil 
anmelde, får Arbejdstilsynet 
ikke tilstrækkelig indsigt til, at 
det kan gribe ind over for ødelæg
gende arbejdsforhold.
Hvis nogle syge ikke tør lade sig 
anmelde af frygt for afskedigelse, 
kan lægen anmelde anonymt til 
arbejdstilsynet - omend den ska
dede så ikke får erstatning gen
nem sikringsstyrelsen.

Kilde: »Fagbladet«.
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personalfa Vi gratulerer

KØBENHAVN
25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne 
25. juli
Ove Peter Andersen 
Gersagerparken 7, 2. tv. 
2670 Greve Strand

18. juli
Wagner Kjeldsen 
Østervej 9 A, 1. th.
2600 Glostrup

25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier
10. juli
Henning Jørgensen 
Studsgaardsgade 43, 6. tv.
2100 København 0

40 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier 
12. juli
Leif Olaf Hebeltoft
Vognmarksmarken 34, st. th.
2100 København 0

TAK!
Jeg vil hermed gerne tak
ke alle for den venlige del
tagelse, som er blevet vist 
ved min mand, hovedkas
serer Erik Nielsens be
gravelse.
Hjertelig tak.

Marya Nielsen.



Faglig kongres for:

internationalt 
samarbejde
Den Internationale Union afLeunedsmiddelarbejdere 
(IUL) afholdt sin 20. ordinære kongres i Geneve i dagene 
25.-29. marts 1985.

Fra forbundet deltog:
LONE CHRISTENSEN

Her følger et uddrag af fem dages 
meget interessante emner, de
batter og beslutninger:
De 268 kongresdelegerede rep
ræsenterede 122 forbund fra 50 
lande. Desuden deltog der obser
vatører fra en del lande samt fra 
Frie Faglige Internationale på 
IUL’s kongres.

Specielle hilsener på 
kongressen
Rodolfo Robles og Evert Soto, 
begge fra Guatemala, gav kon
gressen en orientering om den 
vigtige støtte, som var givet gen
nem IUL. Dette havde ført til, at 
der nu var sikret arbejde og afta
ler på Embotelladora Guatemal- 
teca (Coca-Cola’s flasketapnings
fabrik).
I den sydafrikanske delegation 
på 11 personer deltog Chris Dia
mini og Leonard Sikhakhane 
(Levnedsmiddel- og Bryggeriar
bejderforbundet). De kunne beg
ge deltage, fordi IUL’s medlems
forbund i en verdensomspænden
de kampagne havde fået løsladt 
dem efter, at den sydafrikanske 
regering havde arresteret dem 
på grund af faglig aktivitet.
Kongressen vedtog en udtalelse 
til støtte for sydafrikanske fagfo
reningsmedlemmer og for kam
pen mod Apartheidpolitikken. I 
denne udtalelse var der en opfor
dring til, at IUL’s medlemsfor
bund, i deres egne lande, skulle 
udøve et pres på de respektive re
geringer, så handel og økonomi
ske investeringer i Sydafrika boy-

kottes, indtil Sydafrikas rege
ring accepterer princippet om 
lige rettigheder for alle.
Kongressen udtrykte afsky over 
for de sydafrikanske myndighe
ders brutale optræden og fordøm
te den massakre på negre, som 
førte til, at mange døde eller blev 
såret uden for den sydafrikanske 
by, Uiterhage, den 21. marts i år.

Forholdene i de enkelte 
regioner
Kongressens dagsorden inde
holdt blandt andet rapporter om 
regionale aktiviteter i Afrika, La
tinamerika, Nordamerika, Asien 
og Stillehavsområdet, IUL’s kon
tor i Japan, Karibien samt Euro
pa.
Disse rapporter var meget om
fangsrige og uhyre interessante, 
men ikke mindst vigtige for at 
forstå, hvor betydningsfuldt støt
te og samarbejde er i fagbevægel
sen.
Det fremgik ret generelt af rap
porterne, at frihed til fagligt ar
bejde og retten til at organisere 
sig er en kamp i hverdagen. I 
mange lande udføres dette arbej
de med risiko for fængselsstraf, 
forsvindinger, tortur og død.
Det fremgik også af rapporterne, 
at levevilkårene i store dele af 
verden er så ringe, at man må be
undre, at mennesker udover det 
at overleve, så også har kræfter 
og mod til at tage kampen op mod

militære og politiske magters un
dertrykkelse.
I mange lande er skolegang et 
ukendt forhold, og den første og 
eneste mulighed for uddannelse 
og faglige kursus er dem, som 
IUL kan etablere.

Regeringerne drager fordele 
af verdenskrisen
På kongressen blev det under
streget, at det i den nuværende 
krisesituation var vigtigt, at man 
udover det traditionelle faglige 
sammenhold og støttearbejde fin
der frem til strategier, som for
hindrer, at regeringerne bruger 
solidaritet og støtte fra de indu
strialiserede landes fattige til at 
styrke og forsørge de rige i den 3. 
verden.
Samtidig konstaterede man på 
kongressen, at man altid skal 
være på vagt over for Kapitalen 
og de borgerlige kræfter, når dis
se forsøger at drage fordel af kri
sefænomener ved at sænke leve
standarden for arbejderne og vo
res familier.
Helt aktuelt afsendte IUL-kon- 
gressen den 25. marts solidari
tets- og lykønskningshilsener til 
Finland og Danmark, hvor man 
netop den 25. marts havde be
sluttet at gå til kamp for at for
svare arbejdernes vundne rettig
heder og positioner.
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Målene er de samme som i 
1920
Formanden for IUL, Günther 
Döding, der også er formand for 
det vesttyske Nærings-, Nydel
sesmiddel- samt Hotel- og Re
staurantarbejderforbund (NGG), 
kom i sin åbningstale blandt an
det ind på vor internationale hi
storie. Den startede med, at Ci
gar- og Tobaksarbejdernes Inter
nationale Forbund blev grund
lagt i 1890, Bageriarbejdenes i 
1907, Bryggeri- samt Hotel- og 
Restaurantarbejdernes i 1908 og 
Slagteriarbejdernes i 1910.
Med basis i disse internationale 
organisationer blev IUL grund
lagt i 1920 med følgende mål:
• at fremme arbejdernes sociale 

og økonomiske interesser,
• at fremme alle initiativer mod 

militarisme og imperialisme 
samt styrke den internationa
le solidartet blandt arbejderne.

Disse mål er ved IUL’s 65 års ju
bilæum stadig aktuelle.
Der skal kæmpes mod sulten i 
verden og for menneskelige ret
tigheder, og denne kamp kan 
ikke adskilles fra kampen for fag
lige rettigheder.
Udover fagbvægelsernes kamp 
mod diktaturer i den 3. verden, 
går kampen også mod det største 
angreb siden 30’erne fra industri
landenes konservative regerin
ger mod en gang opnåede rettig
heder.
De konservatives politik mislyk
kes, men medfører store og nega
tive konsekvenser samt svære 
samfundsproblemer. Arbejdsløs
heden var således i 1985:
i OECD-landene på 35 millioner 
i EF-landene på 13 millioner 
i USA på 8,5 millioner

Trods dette fortsætter de fleste 
industrilande en forfejlet politik, 
hvor staterne overlader de øko
nomiske initiativer til det »frie- 
initiativ«, hvilket betyder, at den 
sociale tryghed afskaffes.
Som et eksempel på, at den fri fo
retagsomhed støttes, er udbre
delsen af de transnationale virk
somheder. Disse fremhæves som 
virksomheder, der skaber ar
bejdspladser. - Realiteterne er

helt anderledes.
Mellem 1978 og 1983 nedskar 
UNILEVER antallet af ansatte i 
den verdensomspændende virk
somhed med 50.000 - eller godt 
16 procent.
Arbejderbevægelsen ved, at ud
viklingshjælp i stor udstrækning 
går til lande, som ikke har frie 
fagbevægelser, eller til lande, 
hvor den faglige organisations
procent er skræmmende lav. Re
geringerne i disse lande er ofte 
fjendtligt indstillede over for fag
bevægelsen, da landene gerne 
skal kunne betragtes som inve
steringsegnede og-gode.
I 1983 blev der som offentlig ud
viklingshjælp sendt ca. 36 milli
arder US Dollars til U-landene. 
Af disse penge kom de 27,5 milli
arder fra industrilandene i Ve
sten og de 2,9 milliarder fra Sov
jetunionen med sine allierede.
Størstedelen af industri-investe
ringerne blev foretaget koncen
treret i et mindretal af U-lande. 
Af sammenlagt 34 milliarder US 
Dollars gik kun 15 procent (5 mil
liarder) til U-lande i den 3. ver
den. - Lande, der virkelig har 
brug for investeringshjælp, fik 
ingen hjælp.
På kongressen fandt man, at ud
viklingspolitik skal opfylde det 
formål at forbedre situationen, 
politisk og socialt, for alle i udvik
lingslandene. Hvis regeringer i 
modtagerlande ikke forpligtes til 
en opfyldelse af disse mål, men 
bruger midlerne til oprustning el
ler lignende, bør man ikke være 
med, når der tildeles udviklings
midler.

Fagbevægelsen og verdens
freden
Kongressens delegerede brugte 
naturligt nok en stor del af tiden 
på debatter om freden i verde
nen.
11983 brugte man 750 milliarder 
US Dollars til oprustning, heraf 
brugte de to supermagter 458 
milliarder.
Hver en øre, der gives til oprust
ning, savnes i kampen mod ar
bejdsløshed, sygdom og sult. Der
for må de politisk ansvarlige tvin
ges til at indse, at vi i øst og vest, 
nord og syd skal leve sammen

med hinanden og ikke imod hin
anden.
Således må vi kræve, at oprust
ningen stoppes, og at freden i ver
denen sikres ved en nedrustning.

Kongres-vedtagelser
På kongressen vedtog man hand
lingsprogrammer for mange af de 
områder, som de delegerede hav
de fremlagt, for eksempel uddan
nelsesprogrammet for Afrika, 
Latinamerika og Japan.
Kongressens delegerede vedtog 
også en del resolutioner, omfat
tende områder som
• fred og nedrustning
• transnationale virksomheder
• levnedsmiddelsituationen i 

verdenen
• Menneskelige og faglige ret

tigheder
og en del støtteerklæringer om 
aktuelle, lokale faglige forhold 
som:

• forbud mod kernevåben på mi
litære skibe ved New Zealand

• solidaritet med filippinske ar
bejdere

• solidaritet med de ansatte hos 
General Foods

• situationen på Sri Lanka
• faglige rettigheder i Polen
• BIDI - hjemmearbejderne i 

Indien
Udover vedtagelser af ovenstå
ende vedtog de delegerede også, 
at Arbejdsudvalget (IUL’s forret
ningsudvalg) blev udvidet med to 
næstformæmd, samt at medlems
kontingentet blev forhøjet fra 
1,20 SFr. pr. år pr. medlem til 
1,35 SFr.
Det blev også vedtaget, at Styrel
sen i særlige situationer på for
slag fra Arbejdsudvalget kan 
træffe beslutning om en forhøjel
se af kontingentet.
Ligeledes vedtog man principper
ne for, efter hvilke regler med
lemsforbundene skal betale med
lemskontingent, og i hvilke til
fælde Styrelsen kan give dispen
sation for betaling af kontingent.

Valg
IUL’s formand kan som regel 
kun vælges for én kongresperio
de, nemlig fire år.
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Egentlig skulle de engelsktalen
de lande have stillet med en for
mandskandidat for kongrespe
rioden 1985-1989. Men da man 
ikke kunne stille med nogen kan
didat, genvalgte kongressen for
manden, Günther Döding. Fra 
flere kongresdelegerede blev det 
understreget, at dette var den 
eneste grund til, at Günther Dö
ding fortsatte på formandspo
sten.
IUL’s generalsekretær siden 
1968 - Dan Gallin - blev enstem
migt genvalgt.

IUL’s styrelse består af repræ
sentanter fra hver IUL-region 
samt generalsekretæren.
Danmarks repræsentant i Sty
relsen, Bent Sørensen, næstfor
mand i Tjenerforbundet og for
mand for NNS, blev genvalgt. 1. 
suppleant til styrelsesposten, 
som var Ruth Løjbert, Kvindeligt 
Arbejderforbund, overgik til 
Anny Petersen fra samme for- 
bund.

IUL’s arbejdsudvalg (forret
ningsudvalget) består af forman
den, generalsekretæren og fire 
næstformænd, repræsenterende 
IUL’s regioner i Europa, Norden, 
Nordamerika og Asien.

For Europa valgtes Arthur La
drille (Hotel- og Restaurantar
bejderforbundet inden for FGTB, 
Belgien), og for Norden blev Lage 
Andreasson (Svensk Livsmedel- 
arbetare Forbund og formand for 
Nordisk Union af Levnedsmid
delarbejdere) valgt.

Hvad er IUL?
Forkortelsen IUL står for 
den Internationale Union 
af Levnedsmiddelarbej
dere, det vil sige en inter
national sammenslut
ning af forbund inden for 
levnedsmiddel-, drikke
vare- og tobaksindu
strierne samt hotel- og re
staurantbranchen.
IUL har 212 medlemsfor
bund og repræsenterer 
2,1 million arbejdere i 63 
lande.

En international 
ligestillingskonference
Den Internationale Union afLeunedsmiddelarbejdere 
(IUL) afholdt i dagene 22.-23. marts 1985 en ligestillings - 
konference i Geneve.

Fra forbundet deltog:
LONE CHRISTENSEN

Helt bevidst havde IUL placeret 
ligestillingskonferencen i dagene 
op til den 20. ordinære kongres. 
Formålet var dels, at konferen
cens debatter og konklusioner til 
et handlingsprogram for ligestil
ling skulle have indflydelse på 
kongressens beslutning til det 
dagsordenspunkt, der omhandle

de ligestilling.
Dels, at deltagerne på ligestil
lingskonferencen så af de respek
tive forbund blev indstillet til at 
deltage på kongressen, helst som 
delegerede med tale- og stemme
ret, men i alle tilfælde som obser
vatører med taleret.
Konferencen samlede 95 kvinde

lige og mandlige deltagere fra 
IUL’s medlemsforbund i 30 
lande, af dem var der repræsen
tanter for 14 lande i Afrika, Asi
en og Latinamerika, de resteren
de deltagere kom fra Vesteuropa 
og Nordamerika.
Forbundene i Norden, heriblandt 
vort eget forbund og NGG, det
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vesttyske Nærings-, Nydelses
middel- samt Hotel- og Restau
rantarbejderforbund, havde ind
sendt helt konkrete forslag til et 
handlingsprogram, som lå til de
bat og vedtagelse til den efterføl
gende kongres.
Det lykkedes ikke på konferen
cen at få en debat og stillingtagen 
til disse konkrete forslag til kon
gressen.
Men der er ingen tvivl om, at kon
ferencens debatter, konklusioner 
og det, at mange af konference
deltagerne også var kongresdele
gerede, havde en vis indflydelse 
på kongressens vedtagelse i for
bindelse med »ligestilling«.

Flertallet af konferencedeltager
ne foreslog aktiviteter for hand
lingsprogrammer, så forbund, 
der repræsenterer både mænd og 
kvinder, blev bedre fagligt rep
ræsenteret af kvinder og mænd.
Blandt de områder, der angår 
kvinder, kom man ind på uddan
nelsesmuligheder, lønforskelle, 
børneomsorg og det, at mange 
kvinder befinder sig i en svag po
sition, når det gælder kollektivt 
at skulle forsvare deres arbejds- 
og livsbetingelser.
Konferencen opfordrede den ef
terfølgende IUL kongres til at 
stille flere ressourcer til rådighed

til programmer for det arbejde, 
der omhandler de kvindelige ar
bejderes problemer.

Kongressen vedtog fra 
ligestillingskonferencen:
IUL’s 20. ordinære kongres fulg
te ligestillingskonferencens de
batter op, og efter en del diskusi- 
on i grupperne kunne kongres
sen i enighed vedtage:

IUL sikrer
• at forbundene fremlægger rap

porter til IUL’s kongresser om 
det arbejde, som man har ud
ført med henblik på ligestilling 
såvel i forbundene som i det 
faglige, politiske arbejde.

• at der i IUL’s budget gives mu
lighed for et mere konkret ar
bejde med ligestillingsspørgs
mål i den kommende kongres
periode.
Arbejdsopgaven for IUL’s lige- 
stillingsgruppe blev

• at udarbejde et fuldstændigt 
handlingsprogram, som skal 
forelægges den næste kongres 
- efter at Styrelsen har disku
teret indholdet. Et sådant pro
gram bør tage udgangspunkt i 
IUL’s resolution i 1981 og for
slagene fra de nordiske uni
oners fælleskonference.

• at overveje et forslag om kvin
de-repræsentation i IUL’s be
sluttende forsamlinger. Dette 
forslag skal også forelægges 
Styrelsen inden næste kon
gres.

Rapporterne dels fra IUL’s lige
stillingskonference og dels fra 
IUL’s 20. ordinære kongres giver 
et bredt udsnit af det, der skete 
på otte interessante, faglige ar
bejdsdage i Geneve.

Mere dokumentation
Forbundet vil på et senere tids
punkt fra IUL’s sekretariat mod
tage udførlige protokoller over 
alt, hvad der er blevet sagt og be
sluttet på den ordinære kongres. 
Dette giver mulighed for efter 
modtagelsen af protokollerne at 
de, der ønsker en eventuel ud
dybning af et punkt, også får mu
lighed for det efter henvendelse 
til forbundet.
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Mineralvands- 
arbejdernes 
Fagforening 90 år
Forbundets ældste afdeling kan 
den 18. juli fejre sit 90 års jubilæ
um, fordi otte mand den 11. juli 
1895 indkaldte mineralvandsar
bejderne i København for at få 
dannet en fagforening.
Til dette første møde kom der 40 
mineralvandsarbejdere, som blev 
enige om at nedsætte et udvalg 
på fem personer for til ugen efter 
at have udarbejdet forslag til 
love.
På den konstituerende general
forsamling torsdag den 18. juli kl. 
9 om aftenen mødte 60 mineral
vandsarbejdere op, og efter en 
længere debat blev fagforenin
gen stiftet med H. C. Christensen 
som den første formand.
De vanskeligheder, som den nye 
fagforening mødte, beskrev for
manden ved 50 års jubilæet, Jens 
Andersen, på følgende måde:
- Der var enkelte arbejdere, som 
var besjælet af det nye i tiden, 
men de allerfleste havde ikke for
ståelse af den betydning, sam
menholdet havde. Arbejdsgiver
ne var selvfølgelig modstandere 
af fagforeningerne, og offentlig
heden så på fagforeningerne som 
frække og afskyelige sammen- 
rottelser, stridende mod lov og 
ret.

Den første overenskomst
Den 15. maj 1896 afholdt man ge
neralforsamling, hvor bestyrel
sen forelagde en skrivelse med 
forslag om at sende den til samtli
ge mineralvandsfabrikker. Tek
sten lød:
»På en af Mineralvandsarbejder
nes Fagforening afholdt general
forsamling den 15. marts 1896 er 
det besluttet at rette den anmod
ning til alle herværende fabri
kanter, at daglønnen fra 1. juni

dette år må blive fastsat til 3 kr. 
for 10 timers arbejdsdag, og at 
overarbejde og søndagsarbejde 
må blive betalt med 35 øre pr. 
time. På de fabrikker, hvor der 
arbejdes i akkord, skal dagløn
nen garanteres.
Da mineralvandsfabrikationen 
fortrinsvis foregår om somme
ren, altså i den tid af året, hvor 
der er mest at bestille også i an
dre virksomheder, må det sikkert 
erkendes, at en dagløn på 3 kr. 
for voksne og fuldt arbejdsdygti
ge mænd er et rimeligt forlangen
de.
Det må nemlig erindres, at en 
meget stor del af mineralvands
arbejderne kun er beskæftiget 
ved det arbejde i sæsonen, og når 
denne er forbi, ofte har vanske
ligt ved at skaffe sig andet er
hverv, hvorfor de ved mange lej
ligheder, når sommerarbejdet be
gynder, er fuldstændig blottet for 
subsistensmidler. Og når dertil 
kommer, at arbejdet er forbundet 
med en ikke ringe risiko, idet det 
meget ofte hænder, at flasker el
ler sifons springer og sårer arbej
derne, og derved forårsager kor
tere eller længere arbejdsstands
ninger for disse.
Og da foreningen tilstiller samtli
ge fabrikanter en sådan anmod
ning og af al kraft vil virke til 
dens gennemførelse, vil konkur
rencen på basis af arbejdslønnen 
være ensartet. Foreningen ven
ter svar tilsendt til dennes for
mand eller undertegnede adresse 
før udløbet af denne måned.

Med megen agtelse
P.B.V.

H. C. Christensen.«

Denne skrivelse medførte en 
voldsom debat på generalforsam
lingen, hvor flere gav udtryk for, 
at den var alt for udfordrende. 
Men et flertal stemte for skrivel
sen.
Og så skete underet. - De fleste 
fabrikanter svarede positivt på 
skrivelsen, og dermed var den 
første overenskomst med fastlagt 
løn og arbejdstid hjemme. Sær
ligt vigtigt var det, at fabrikan
terne havde accepteret fagfore
ningen som forhandlingsberetti
get modpart.
Men fabrikant Sødring ville ikke 
vide af nogen overenskomst, og 
dermed fik fagforeningen sin 
første strejke, som i de to år, den 
varede, tærede hårdt på fagfore
ningens økonomi, da man ikke 
kunne hente økonomisk hjælp 
udefra, fordi arbejderne i næsten 
alle andre brancher løbende var i 
strejke.
Ved stor-lockout’en i 1899 var 
økonomien i Mineralvandsarbej
dernes Fagforening atter kom
met så meget i orden, at de om
kring 100 medlemmer, som fag
foreningen havde, kunne yde et 
bidrag på 6.000 kr. til andre, der 
var i konflikt.

Organisering i DBBF
I 1911 underskrev en mineral
vandsfabrik overenskomst med 
øltappernes fagforening, som var 
under Dansk Arbejdsmandsfor
bund. Man forsøgte at få mineral
vandsarbejderne til at nedlægge 
deres fagforening og gå ind under 
øltappernes egen forening. Dette 
mislykkedes, og Mineralvands
arbejdernes Fagforening indled
te i stedet for forhandlinger med 
Bryggeriernes Forbund. Og til 
stor fortrydelse for øltapperne
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Ved strejken hos fabrikant Sødring udsendte mineralvands
arbejderne tre blade med i alt 45 skruebrækkerbiografier.

Her bringes den første side.

Chr. Nielsen.

Nedennævnte er Folk, som arbejdede under 
Strejken hos Mineralvandsfabrikant Sodring, og 
som nu tinder det formaalstjenligt atter at lob- 
Fabrikantens .Erinde ved ar danne en Hæders 
mandsforening (kaldet Mineralvandsarbejdernes 
Understøttelsesforening!!!), hvis Formaal er at 
virke hen til. at ingen hos Sødring & Co. beskæf- 
ftiget Arbejder er Medlem af sin Fagforening.

Nr. I N K Madsen, Wiedeveldtgade 21 (Se 
Fotografi).

Nr. 2 Gerner Nielsen, Fredensgade 12 (Se 
Fotograti).

Nr. 3 Chr. Nielsen, Korsgade 25 (Se Fo
tografi).

Nr. 4 Niels Larsen (Hoker), St. Gjertrud- 
-træde.

Nr. 5 Emil Hansen, Helgesensgade 12.
Endvidere er folgende Medlemmer af Hæders

mandsforeningen og modarbejder som saadanne 
Fagforeningen :

Nr. 6 A Hansen, Lægeforeningens Boliger.
Nr. 7 P Petersen, \\ illemoesgade 53.
Nr. 8 L Hansen, Wiedeveldtsgade 21.

Nr. 9 Raan, Classensgade 45.
Nr. 10 J Rasmussen, Frederiksberg, og ende

lig Nr. II en Hr. Thomasen, (Adressen ubekendt).

Folgende har arbejdet under Strejken i „Den 
Ankerske Marmorforretning i Frihavnen“:

Nr. 12 Carl Hansen fhv. Piberdreng ved Gar- 
; den. Blegdamsvej 94l (middelhøj — blond — lidt 
blondt Overskæg).

Nr. 13 Johan Pedersen, Ryesgade 85 St., 
C. o. G.

Nr. 14 Nord (falleret Spækhøker) Birkegade 
3, Kæld.

Nr. 15 Didriksen, (fhv. Sofyrboder). Fr. den 
7ds. Gade 14* t. v.

Nr. 16 C Lyse. Viborggade 1031.
Nr. 17 Joh. Wøldicke, Adelgade 79 1 (Vaske

riet Mellembygningen), thv. Kunstdrejcr, arbej
dede under Strejken paa Kagvrup Savværk — 
Husejer i Staunshoklt pr. Birkerod.
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41
blev mineralvandsarbejderne 
den 1. november 1913 optaget i 
Dansk Bryggeri- og Brænderiar
bejder Forbund.

Arbejdspladserne er svundet
I tidens løb har Mineralvandsar
bejdernes Fagforening været ude 
for, at mange af de virksomhe-
der, hvor man havde organiseret 
medlemmer, efterhånden er for
svundet. Således eksisterer hver
ken Najaden, Ørstedsparken, 
Ekstra, Sødring, Absalon, Eks
pres, Svanen, Rosenborg, Mag-
lekilde, Aktiv, Alliancen, Set. 
Poul, Prima, Exprès, Helge, Bal
derskilde, Neptun, Kronen, 
Skarritskilde, Saxo, Consol, Gey
sir eller Siffon i dag, hvor man

kun har organiseret medlemmer 
på Ceres Kastrup og Faxe Stor
københavn.
Ved 75 års jubilæet for Mineral
vandsarbejdernes Fagforening 
skrev den daværende formand, 
Kurt Johansen, at fagforeningen 
næppe ville opnå flere jubilæer. 
Den holdning deles ikke af deW* 
nuværende formand, Kaj KnuS^ 
sen, der mener, at man nok vil 
opnå et 100 års jubilæum. På den 
anden side skal afdelingen ikke 
holdes kunstigt i live for at kunne 
fejre et 100 års jubilæum.
I dag har fagforeningen kun 104 
medlemmer, næsten det samme 
som for 85 år siden, så et af Kaj 
Knudsens ønsker for fremtiden 
er, at man fortsat må eksistere 
som selvstændig afdeling, og der
for må der kæmpes for at fasthol
de arbejdspladser til medlem
merne. Et andet ønske for med
lemmernes fremtid er, at der at
ter vil genopstå frie overens
komstforhandlinger uden rege
ringsindgreb.

En ny fane ønskes
Oprindeligt havde fagforeningen 
en dejlig blå fane, der blev indviet 
den 22. april 1899, men den blev 
udskiftet med den nuværende 
røde fane i 1935, idet den gamle 
fane blev overdraget til Køben
havns Bymuseum. Den nuvæ
rende fane tør man på grund af 
ælde ikke tage ud i vinden, derfor 
oprettede afdelingen ved sit 85 
års jubilæum en fanefond, så

man med tiden kunne anskaffe 
sig en ny.
På baggrund af dette fremkom
mer Kaj Knudsen med et ønske i 
anledning af 90 års jubilæet:
- Skulle nogle tænke på at ville 
give os økonomiske gaver ved

vort jubilæum, håber vi, at man 
vil tænke på vor fanefond, så vi 
ret hurtigt kan fa skiftet vor 50 
år gamle fane ud med en ny.

Mineralvandsarbejdernes Fag
forening ønskes hjertelig til lykke 
med sit 90 års jubilæum.
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F’cLn^scLn^en,
Melodi: Faldera.

Vor fane, den er blå, den fører an. Faldera. 
Bagefter kommer de, der laver vand. Faldera. 
Den følger os i glæde og i sorg. Faldera.
Og stedse skal den vaje fra vor borg! Faldera.

Hos Sødring var der strejke, husker de. Faldera.
Den er for længe siden dér forbi. Faldera.
De folk, som dengang hos ham laved’ vand, Faldera, 
er nu i vor forening, alle mand. Faldera.

Fabrikanterne er folk med energi. Faldera. 
Og det er no’et foreningen kan li’. Faldera. 
Vi håber, ingen af dem siger »Nej«. Faldera. 
Når vi skal ha’ lidt frihed 1ste maj. Faldera.

Til daglig må vi alle hænge i. Faldera.
Ved tapning eller overbinderi. Faldera. 
Men tit om vinteren vi får et fur. Faldera. 
Og må ved havnen tage os en tur. Faldera.

Vi kuske har, som ej til møder gå. Faldera. 
Som heller ej i vor forening stå. Faldera. 
De får med tiden hedere forstand; Faldera. 
Thi ellers kan de køre hjem med vand. Faldera.

En skål for fanen jeg udbringe vil. Faldera. 
Og takke alle dem, som gav dertil. Faldera. 
Gid vor forening altid højt må stå. Faldera. 
Og aldrig nogen »skruebrækker« få! Faldera.

Sunget første gang ved Mineralarbejdernes faneindvielse 
den 22. april 1899.
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Nyt fra 
A-kassen

Kon.stitu.eret 
hovedkasserer
Forbundets hovedbestyrelse har fra 1. juni konstitu
eret afdelingskasserer Jytte Hansen som hovedkasse
rer efter Erik Nielsen, der døde så brat i en alder af 54 
o ar.
Jytte, som er bryggeriarbejder, var beskæftiget på 
Carlsberg 1974-1981.11977 blev hun klubbestyrelses
medlem på Gammel Tap
Fra 1981 har Jytte været afdelingskasserer i Køben
havns kvindelige Afdeling.

Protest mod den borgerlige regering
Vi ved jo, at den borgerlige rege
ring med hjælp fra de radikale er 
ved at lave endnu større skel i be

folkningen med den asociale dag
pengereform, som den ønsker 
vedtaget i Folketinget.

A-kassernes Samvirke, som rep
ræsenterer 1,8 millioner arbejds
løshedsforsikrede, afholdt årsmø
de den 30. maj, og her vedtog 
man nedenstående udtalelse, 
som bringes, idet den helt er på li
nie med forbundets indstilling.

Vi stiller krav om, at regeringen 
og Folketinget stopper de forrin
gelser, der er sket ved de seneste 
års lovgivning på A-kasseområ- 
det, og ikke mindst de forslag, der 
netop i disse dage er til behand
ling i Folketinget.

Vi stiller krav om, at man gen
nemfører en udvidet adgang til 
deltagelse i uddannelse med be
varelse af dagpengeret. Med den 
høje ledighed, der stadig findes 
her i landet, må arbejdstilbud
sordningen bevares og udbygges 
med øgede uddannelsesmulighe
der.

Vi protesterer på det skarpeste 
mod forslaget om forlænget dag
pengeret med nedsatte satser.

Vi kræver, at man gennemfører 
forenklede regler, således at den 
evindelige kritik af A-kassernes 
administration kan ophøre. Vi 
skal endnu en gang tilbyde vor 
medvirken ved sådanne drøftel
ser om forenklinger, men der må 
være tale om en helhed og ikke 
forslag, der alene er vendt mod A - 
kasserne og ikke mindst ydelser
ne til ledige og efterlønsmodtage
re.

Forslaget om en finansierings
form må tages af bordet, idet det 
må være tilstrækkeligt, når ar
bejdsmarkedets parter betaler bi
drag, som dækker ca. 4% ledig
hed. Mindre statslige udgifter til 
arbejdsløshedsforsikringen skal 
opnås ved udvidelse af beskæfti
gelsesfremmende love.

Endelig må vi kræve, at der om
gående sker en genoprettelse i for
hold til de forringelser, som fast
frysningen afsatserne siden 1982 
har medført. Der bør ske en regu
lering afsatserne, ligesom der må 
udarbejdes forslag til faste regu
leringer, som står i forhold til 
løn- og prisudviklingen.
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FORBUNDET
AKTUELLE 

SAGER

Nyt Ceres-produkt
Ceres Bryggerierne kastede en ny øl, ROYAL CLUB, på 
markedet den 28. maj 1985.

Med dette kongelige (royal = kongelig) produkt vil Ceres 
tage konkurrencen op med »guld«- og »sort-guld«-øl, idet 
man helt bevidst i sin markedsføring satser på et publikum, 
der allerede har fundet deres egen livsstil. Aarhuus Stiftsti
dende beskriver målgruppen, som de unge, smukke og rige. 

ROYAL CLUB er en luksusøl i skatteklasse A med en god 
smag af humle, men noget sødlig som andre guldøl.

Det nye produkt vil foreløbig kun blive distribueret i Dan
mark, meddeles det fra Ceres, som samtidig oplyser, at det 
indenlandske salg af luksusøllen, Red Eric, ved samme lej
lighed er ophørt.

F orbundets 
lommebøger
Da afdelingerne senest den 24. 
juli skal bestille lommebøgerne 
for 1986 på forbundskontoret, 
skal de medlemmer, der ønsker 
at få denne, meddele dette sna
rest muligt til afdelingerne.
Prisen for 1986-lommebogen vil 
komme til at ligge på omkring 30 
kr. pr. stk.
Men det er altså kun afdelinger
ne, der skal foretage en skriftlig 
bestilling på næste års lommebø
ger. Det, som medlemmerne kan 
gøre, er kun at henvende sig til 
egen afdeling og der udtrykke øn
ske om at få en lommebog.

Tilmelding til
§ 9-uddannelse for 
nyvalgte sikkerheds
repræsentanter 
Forbundet har udsendt det nye 
kursuskatalog for de lovbestemte 
§ 9-uddannelser.
Det skal understreges, at delta
gelse i et § 9-kursus er lovpligtigt, 
og at det er arbejdsgiverens an
svar, at den nyvalgte sikkerheds
repræsentant får denne uddan
nelse.
Arbejdsgiveren er pligtig til se
nest fire uger efter valg af en ny 
sikkerhedsrepræsentant at til
melde denne til et godkendt § 9- 
kursus, der skal være blandt de 
først afholdte i området.
Arbejdsgiveren skal afholde alle
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udgifter til kurset, og der skal 
ydes fuld løn.
Såfremt kurset afholdes således, 
at der medgår mere tid til trans
port end ved normal transport til 
arbejdspladsen, skal der ydes rej
segodtgørelse og timeløn for rej
setiden.

BOG 
nyheder

Overenskomsten for 
depoterne
I forbindelse med forlængelsen af 
overenskomsterne forhøjes 
grundlønnen i § 2, stk. 1, med kr. 
1,50 pr. time - fra og med man
dag den 29. april.
Efter forhøjelsen bliver grund
lønnen pr. time kr. 21,19. Heref
ter svarer grundlønnen pr. uge à 
40 timer til kr. 847,60.
Dyrtidstillæg er 
uændret................kr. 25,87 
Pr. uge à 40 timer . kr. 1.034,80
Normallønnen udgør 
herefter pr. time . kr. 47,06 
+ konjunkturtillæg
pr. time.....................kr. 5,12
Ialt............................kr. 52,18
Pr. uge à 40 timer . kr. 2.087,20 
Herudover ændres § 5 fra kr. 7,70 
pr. time til kr. 8,00 pr. time.

Hjemsendelse fra 
arbejde
På given foranledning skal det 
oplyses, at medlemmer, der på 
grund af varemangel i forbindel
se med en overenskomststridig 
konflikt er hjemsendt fra deres 
arbejdspladser, ikke skal møde 
på arbejdspladserne, før varele
verancerne er normaliseret.
Som baggrund herfor skal det an
føres, at arbejdsgiverne i sådan
ne situationer hjemsender uden 
den i overenskomsterne fastsatte 
opsigelsesfrist, hvorfor der også 
først kan ske genoptagelse af ar
bejdet, når forholdene igen er 
normale.
Ligeledes må det påpeges, at der 
ved arbejde i enkeltdage vil ske 
en nedsættelse af dagpengesat
sen fra kr. 335,00 pr. dag til kr. 
266,00 pr. dag. Dette vil også ske 
ved blot at arbejde enkelte timer.

Arbejderbevægelsens rødder 
Arbejderbevægelsens Bibliotek 
og Arkiv (ABA) har netop ud
sendt sit årsskrift med en masse 
meget interessante artikler, både 
om bevægelsens historie og om de 
aktiviteter, som ABA foretager 
for at bevægelsens historie ikke 
skal blive glemt.
Det er for eksempel 101 år siden, 
at Socialdemokratiet indledte sin 
rigsdagsvirksomhed, idet væl
gerne fik indvalgt P. Holm og 
Chr. Hørdum i Folketinget den 
25. juni 1884.
Hvordan det gik dem og de infor

Hvilket 
forbund.!
Hvad er det for et forbund, som vi 
er medlemmer af? Det støtter 
både økonomisk, fysisk og mo
ralsk kammerater, der er i kamp. 
Men drejer det sig om ens egne 
medlemmer, vender forbundets 
daglige ledelse og FU ryggen til. 
Og det til trods for, at det drejer 
sig om over halvdelen af forbun
dets medlemmer, nemlig Køben
havns kvindelige og mandlige af
delinger.

mationsmuligheder, som den 
gang var til rådighed - »Social 
Demokraten« og »Socialistisk 
Bibliotek«, der blandt andet star
tede med at udgive »Det kommu
nistiske Manifest« - kan man 
læse mere om i ABA’s årsskrift.
I det hele taget er årsskriftet en 
lille perle, når man gerne vil vide 
mere om arbejderbevægelsens 
rødder. Lån eller rekvirer derfor 
skriftet. Adressen er:
ABA
Rejsbygade 1,
1759 København V
Telefon: (01) 24 15 22

DBBMF giver den udadtil som 
den gode velgører og sympatisør, 
nøjagtig ligesom De forenede 
Bryggerier.
Hvad med at vise sit sande ansigt 
og fortælle de to afdelingers med
lemmer, at I vil ruinere dem op og 
ned ad ryggen, da de i henhold til 
forbundets love aldrig kan få ma
joritet, og det selvom de med
lemsmæssigt tæller mere end 
halvdelen af forbundets medlem
mer.
Forbundets daglige ledelse kan 
være glad for, at den ikke vælges 
direkte af medlemmerne, men på 
en kongres, hvor den kan leve 
højt på de provinsdelegeredes 
stemmer.
Disse delegerede er ligeglade 
med, om der bliver færre og færre 
bryggeriarbejdere. De er him
melhenrykte over, at de kan be
stemme, hvem der skal repræ
sentere os i forbundet. - Det selv
om de har langt færre medlem
mer end de to københavnske af
delinger.

Erik Karsberg-Petersen 
Transportklubben, Carlsberg
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De forenede Bryggerier
investerer 200 mill. i Spanien
De forenede Bryggerier har net
op brugt 200 millioner kr. til et 
aktiekøb i den spanske bryggeri
gruppe »Union Cervecera«, hvor
ved DfB nu sidder inde med 60 
procent af aktierne.
På det spanske marked har 
Carlsberg øl hidtil været brygget 
på licens på El Aquila-bryggeriet, 
men dette er nu overtaget af det 
hollandske bryggeri Heineken. 
Derfor har det været nødvendigt 
at finde et andet bryggeri, som 
kunne producere Carlsberg øl.
I forbindelse med aktieovertagel
sen i den spanske bryggerigrup
pe, der består af syv bryggerier 
og to malterier, og hvor det mest 
kendte ølmærke er »Skol«, siger 
direktør Poul Svanholm:
- Umiddelbart regner vi ikke 
med et positivt afkast af denne 
investering (de 200 miil. kr.), 
men den giver os en fordelagtig 
position på et stort marked, hvor 
mulighederne på længere sigt 
anses for betydelige.
- Og med Spaniens forestående 
indtræden i EF har vi fundet det 
rigtigt at udnytte den nu forelig
gende mulighed.
Den pressemeddelelse, der er ud
sendt den 17. maj ved DfB’s 200 
millioner kroners investering, 
slutter beroligende med ordene 
»De nye aftaler har således ingen 
indflydelse på produktion og be
skæftigelse i Danmark«.

DfB andet end øl og vand
En vurdering af ovenstående in
vestering kan være en konsolide
ring af koncernens mange aktivi
teter, hvilket både »Aktuelt« og

»Politiken« har beskæftiget sig 
en del med at se på i den første 
uge af juni.
Selvom både Carlsberg og Tu
borg dels gennem egne mærker 
og dels gennem datterselskaber
ne, Wiibroe og Neptun, sidder på 
omkring 90% af det danske øl
marked og med vandsalget dæk
ker ca. 70% af den totale omsæt
ning for drikkevarer i Danmark, 
er DfB (af investeringshensyn?) 
begyndt at se sig om efter andre 
virksomheder end øl og vand. Se
nest er det kunstindustri, hvor 
Den Kongelige Porcelainsfabrik, 
Georg Jensens Sølvsmedie og II- 
lums Bolighus er under DfB’s 
kontrol.

Også dansk 
bryggeri-investering
Men Carlsberg investerer ikke

Spritfabrikkerne 
satser på 
fødevarer
Aktieselskabet De Danske Spritfabrikker 
har købt Dan-Pikant A/S, som producerer 
mayonnaise, remoulade, sennep, ketchup og 
salater.
Spritfabrikkerne ejer i forvejen Bähncke-UG 
A/S og er således allerede repræsenteret på 
det danske dagligvaremarked.

alene i udlandet, således kunne 
Erhvervs-Bladet den 3. juni oply
se sine læsere om, at elektronik
virksomheden NEA-Lindberg 
har fået en ordre på 12 mili. kr. til 
Carlsberg Bryggerierne i Køben
havn på levering af et styrings- 
og overvågningsanlæg til gær- og 
lagerfunktioner.
Afdelingschef Gert Nordqvist, 
NEA-Lindberg, udtaler i den for
bindelse, at anlægget skal styre 
ni kombitanke, som både bruges 
til gæring og lagring samt tre fil
ter-linier. Han oplyser også, at 
styringsanlægget fylder væsent
ligt mindre end for eksempel sty
ringsanlægget på Fredericia- 
bryggeriet.
I øvrigt har NEA-Lindberg tidli
gere leveret andre styringsanlæg 
til Carlsbergs udenlandske bryg
gerier.
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Esbjerg har fået et nyt storho
tel, Hotel ESA med 88 enkelt
værelser og 12 dobbeltværel
ser, det første nyopførte koope
rative hotel i Danmark.
Alt er nyt, lækkert og med mo
derne udstyr på værelserne, så 
det er naturligt, at Hotel ESA 
med Esbjerg Højskole som 
nabo markedsfører sig som et 
kongreshotel. Man har nemlig 
allerede indgået en nabo-sam
arbejdsaftale om gensidigt at 
trække på hinandens facilite
ter, og på denne måde kan 
man i fremtiden huse omkring 
250 overnattende gæster og 
benytte Esbjerg Højskoles 
kongressal til 500 delegerede 
samt diverse mødelokaler på 
højskolen og hotellet.
På selve Hotel ESA har man 
kun konferencefaciliteter til 
70 personer og,en restaura
tionskapacitet til 150 spisende 
gæster. Alligevel er Hotel ESA

Esbjergs største hotelvirksom
hed.

Direktør Arne René, Hotel 
ESA, oplyser til Prop & Kap
sel, at hotellet forventer en 
meget fin belægning i det 
første år, idet flere har beslut
tet at henlægge deres kongres
ser og konferencer til Esbjerg 
nu, hvor man kan tilbyde gode 
overnatningsmuligheder og de 
faciliteter, der skal til for at af
vikle et teknisk godt arrange
ment.

Da forbundet i sin tid fore
spurgte, om man kunne ga
rantere afviklingen af efter
årets kongres, både med hen
syn til lokaler og værelser til 
de delegerede, var svaret ikke 
så positivt, at forbundet turde 
binde an med at lægge sin kon
gres i Esbjerg, derfor valgtes 
Hotel Nyborg Strand til stedet 
for 1985-kongressen.
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Kongressen 1985
Fra den 12.-15. september 1985 afholder for
bundet sin 29. ordinære kongres.

Tiden siden sidste kongres i oktober 1983 har 
været præget af stor faglig aktivitet.

Forbundets nye struktur har inddraget 
langt flere mennesker i forbundets kompe
tente organer og været anledning til, at der 
på forbundsplan, kredsplan og i afdelingerne ; 
har været flere møder, flere kurser og flere 
konferencer.

Om det er et udtryk for, at forbundets struk
tur er god nok eller ej, vil givet ikke ændre, at 
de mange aktiviteter, der er kommet til siden 
sidste kongres, er kommet for at blive.
De store ændringer, der sker i disse år inden
for den industri, hvor forbundet har medlem
mer og overenskomster, kræver en faglig li
nie, der sikrer aftaler om tryghed i ansættel
sen, bedre arbejdsmiljø, medbestemmelse 
ved indførelse af ny teknologi, betalt frihed 
til uddannelse og anlægs- og produktionsga
rantier.

Aftaler om løn- og arbejdsforhold er gennem 
de sidste mange år blevet inddraget i de skif
tende regeringers økonomiske politik. Kun 
gennem frie forhandlinger kan der opnås or
dentlige overenskomstresultater.

Forbundet har i kongresperioden fundet det 
rigtigt, at der omkring lokalaftaler skal læg
ges større ansvar og kompetence ud i afdelin
gerne, fordi dette vil give bedre muligheder 
for de fagligt valgte i virksomhederne til at 
opnå resultater, som ville være udelukket 
ved den form for overenskomstforhandlin
ger, man hidtil har brugt.

Der har været store arbejdskampe i kongres- . 
perioden, og erfaringerne og resultaterne af 
disse skal vurderes.

Forbundets stigende engagement i det inter
nationale arbejde kræver også en diskussion

om, hvilken linie forbundet skal lægge for at 
hindre, at de stive organisationsformer umu
liggør frie samarbejdsrelationer mellem for
bund og fagforeninger i de forskellige lande.

Fredsarbejde, der også kræver en nødvendig 
indsats fra fagbevægelsens side, har også 
trange kår i det internationale samarbejde, 
fordi det i fredsarbejde - som i det internatio
nale arbejde - er de politiske partiinteresser, 
der i meget høj grad bestemmer organisati
onernes vilje til at indgå i bredt samarbejde.

Forbundets fremtid skal også afklares, og 
kongressens delegerede vil næppe én gang til 
udsætte spørgsmålet, da en afklaring vil give 
bedre muligheder for saglige drøftelser med 
andre forbund om et samarbejde under en el
ler anden form.

Andre principielle spørgsmål vil blive gen
stand for debatter på kongressen, og i mange 
tilfælde vil der sikkert kunne opnås enighed 
om, hvad det er, vi gerne vil, medens det er 
sandsynligt, at det bliver vanskeligere at 
opnå enighed, når det drejer sig om, hvordan 
vi skal opnå det, vi gerne ville.
Det er kongressen, der fastsætter forbundets 
målsætning omkring det faglige arbejde, og 
det er i perioderne mellem kongresserne 
forbundets kompetente organer, der skal 
sikre, at de føres ud i livet.
Hvis disse ting skal lykkes, kræver det enig
hed, både om målsætningen og midlerne.
Målsætning kræver holdninger, og gennem
førelse af disse kræver vurderinger.
Diskussioner om dette kan nok ikke undgås, 
men skulle helst ende i enighed, og ikke - 
hvad man kan frygte - at det bliver spørgs
målet om holdninger med kun slagord, mod 
en linie med en vis realisme.

Med håbet om en åben, kammeratlig og for
håbentlig enig kongres, ønskes de delegerde 
held og lykke med kongressen.



Kvindekonference i Nairobi:

FN’s kvinde-tiår hjalp 
— men der er langt igen
Kvinderne fortsat 
underprivilegerede, 
fremgår det af 
ny FN-rapport

Der er stadig lang vej til ligestil
ling mellem mænd og kvinder. 
Set med en global målestok er 
den sociale ubalance mellem køn
nene graverende. »Vægtskålen 
mærket ’kvinder’ vejes tungt ned 
med ansvar, mens vægtskålen 
mærket ’mænd’ står højt med 
magt,« siges det i en ny rapport 
fra FN om kvinders situation i 
verden i dag.
Århundreders ulighed og uret
færdighed er baggrunden for, at 
kvinder endnu i vore dage må 
kæmpe for deres ret. Og for at 
mændene fortsat i de fleste lande 
nyder en række uberettigede for
dele. »Den ene fordel har lagt sig 
oven på den anden, indtil næsten 
al verdens rigdom i dag er på 
mandens side, mens størstedelen 
af verdens arbejde er på kvin
dens«, hedder det i rapporten 
(State of the World’s Women 
1985), der er udarbejdet i forbin
delse med FNs kvindekonference 
i Nairobi 15.-26. juli.

Strategi til år 2000
Kvindekonferencen i Nairobi var 
den tredje, der afholdes i FN-re- 
gie. Den første fandt sted i Mexico 
i 1975. Efter denne besluttede 
FNs generalforsamling at pro
klamere et tiår for kvinder. Midt
vejs i tiåret holdtes den anden in
ternationale kvindekonference i 
København.
Nairobi-konferencen - der lig
som andre store FN-konferencer 
holdes på regeringsniveau - har 
to hovedopgaver: 1) at vurdere, 
hvilke fremskridt, der er opnået 
for kvinderne i løbet af tiåret og 
nærmere beskrive de hindringer, 
som endnu eksisterer for en fuld-

Due

symbol 
for 
lighed

stændig gennemførelse af tiårets 
mål; og 2) at formulere en inter
national strategi til gennemførel
se af den resterende del af mål
sætningerne inden år 2000.
Konferencens generalsekretær 
bliver Leticia R. Shahani, der til 
daglig er assisterende generalse
kretær i FN for social udvikling 
og humanitære anliggender.

»Et første skridt«
Kvindetiåret har undertitlen Li
gestilling, udvikling, fred. Rap
porten om kvinders status 1985 
fokuserer naturligt på disse ho
vedområder. Den gennemgår, 
hvad der er sket i løbet af tiåret 
inden for blandt andet uddannel
se, sundhed, beskæftigelse og po
litik - og viser, at de opnåede 
fremskridt trues af den verdens
omfattende økonomiske krise, af 
forandringer inden for landbru
get og af stigningen i antallet af 
familier, hvor moderen er eneste 
forsørger.
Det fastslås, at tiåret »har været 
et første skridt i retning af en

Biologisk 
symbol 
for
kvinde

mere retfærdig omfordeling mel
lem mænd og kvinder af rigdom 
og arbejde, af magt og ansvar«. 
For første gang i historien - siges 
det med rapportens ord - »har 
verdens øjne hvilet på den halv
del af befolkningen, som alene på 
grund af fødsel udfører to-tredje
dele af verdens arbejde, modta
ger en tiendedel af al indkomst og 
besidder mindre end en hundre
dedel af den samlede ejendom«.

Uddannelses-lavine
På den positive side påviser rap
porten, at regeringerne er be
gyndt at tage »gælden til kvin
derne alvorligt«. 90 procent af 
alle regeringer har nu oprettet of
ficielle organer, hvor formålet er, 
at fremme kvindernes ligestilling 
i samfundet. Halvdelen af disse 
er blevet oprettet i løbet af tiåret.
65 lande har ratificeret konventi
onen om udryddelse af alle for
mer for forskelsbehandling af 
kvinder, 62 har særlige program
mer for kvinder i deres udvik
lingsplaner og 45 sikrer gratis ju-
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ridisk rådgivning for kvinder, 
som mener, at deres rettigheder 
ikke respekteres.
Et andet positivt tegn er, at flere 
og flere piger lærer at læse og 
skrive. Der er stadig betydelig 
flere kvinder end mænd, som er 
analfabeter (forholdet er ca. tre 
til to). Men en »uddannelses-lavi
ne« er ifølge rapporten i gang ver
den over. I dag går således 82 pro
cent af alle drenge og 71 procent 
af alle piger i den mindreårige al
der i skole.
V erdenssundhedsorganisation- 
en WHOs proklamerede mål om 
»sundhed for alle i år 2000« - og 
arbejdet for at realisere dette mål 
- har medvirket til at forbedre 
kvindernes status og levevilkår, 
ikke mindst i u-landene. En af 
virkningerne af WHOs kampag
ne har været en mere udbredt 
forståelse for familieplanlægning 
og større kendskab til brugen af 
forebyggende midler. Halvdelen 
af alle kvinder, der ikke ønsker at 
få børn, vil således i dag være i 
stand til at undgå børnefødsler, 
hedder det i rapporten.

Kvinder i politik
En af virkningerne af de færre 
børnefødsler og den mindre af
hængighed af moderrollen har 
været, at kvinderne i større tal 
end tidligere melder sig på ar
bejdsmarkedet. Globalt set har 
der hvert år, tiåret igennem, 
meldt sig ti millioner kvinder på 
arbejdsmarkedet for første gang. 
Der findes nu over 670 millioner 
erhvervsarbejdende kvinder - el
ler 35 procent af verdens samlede 
arbejdsstyrke. I 1950 var ande
len 31 procent.
I det politiske liv er der også sket 
fremskridt - omend det langt de 
fleste steder foregår langsomt. I 
spidsen ligger de nordiske lande, 
hvor mellem 20 og 30 procent af 
parlamentsmedlemmerne er 
kvinder. I de socialistiske lande 
kommer man op på lignende tal, 
men andre steder lader kvinder
nes deltagelse i det politiske liv 
meget tilbage at ønske.
I det meste af Europa er for eks
empel kun mellem fem og 11 pro
cent af alle personer på ledende

De største arbejdsbyrder påhviler kvinden, mens manden sidder med magten og 
rigdommen.
politiske poster kvinder. I u-land- 
ende er kvindernes politiske pro
fil lige så svag.

Dobbelt arbejdsdag
På den negative side tæller ifølge 
FN-rapporten ikke mindst det 
grundlæggende faktum, at kvin
der ikke kan undslippe deres rol
le som hustru og moder. Det ar
bejde, kvinden udfører i hjem
met, er »ikke-betalt og undervur
deret«. Mange kvinder har dob
beltarbejde - det gælder både i 
Vest og i Øst - så at der efter en 
dag på arbejdspladsen følger en 
ny arbejdsdag hjemme.
I Europa har for eksempel 35 pro
cent af alle gifte kvinder udear
bejde, fremhæves det i rapporten. 
Det understreges, at langt de fle
ste familier med udearbejdende

kvinder ikke kunne klare sig 
økonomisk, hvis kun en af for
ældrene havde erhvervsarbejde. 
Set under en global synsvinkel 
arbejder kvinder dobbelt så me
get som mænd - regnet i arbejds
timer. I u-landenes landområder 
er der tale om et daglig slid og 
slæb uden nogen form for veder
lag. I i-landende har kvinderne 
som regel de dårligst betalte job - 
og er desuden mest udsatte for at 
blive kastet ud i arbejdsløshed.
Generalsekretæren for kvinde
konferencen i Nairobi, Leticia 
Shahani, siger: »Vi må indrøm
me, at der findes enorme hindrin
ger. Men tiden er kommet til, at 
verdens kvinder ikke mere ac
cepterer nogen undskyldning. In
gen forsinkelser kan mere tolere
res, når det gælder opnåelse af li
gestilling.«
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Arbejderliv i 50’eme
Det er blevet moderne at be
skæftige sig med sine kultu
relle rødder. Nationalmuseet i 
Brede har med sin sommerud
stilling taget den idé op, som 
Arbejdermuseet i København 
startede i april 1984 med ud
stillingen »Arbejderfamilien i 
50’erne«.
Udstillingen begynder med gade
livets forretninger, går videre 
over arbejdspladserne op i bolig
en og ender med familiens fritids
liv. »Arbejderfamilien i 50’erne« 
er blevet en stor succes og er set 
af mere end 100.000 besøgende. 
Prop & Kapsel aflagde udstillin
gen et besøg sammen med en tid
ligere bryggeriarbejder, Tove 
Hilda Jensen. Minderne vældede 
frem, mens vi gik igennem udstil
lingen.
I »gaden« slog det Tove, hvor vir
kelighedstro udstillingsfigurerne 
er, idet hun sagde:
- Skal vi ikke lige gå over og hilse 
på vore venner, som sidder der
henne! - Nej, Gud, hvor er de 
søde og levende. Jeg var næsten 
lige ved at tro, at de også var ud- 
stillingsgæster. — Altså, ih, hvor 
er de fantastisk gode.

Før stempeluret
Foran stempeluret gled tankerne 
tilbage til den gang, da Tove blev 
ansat på Carlsberg i 1957.
- Vi havde i begyndelsen af min 
ansættelse ikke stempelur. Når 
jeg kom om morgenen, aflevere
de jeg min runde »guld«-skive 
med mit nummer, 6004, til port
kontrollen og fik i stedet en fir
kantet skive med mit nummer. 
Når man efter endt arbejdsdag 
forlod Carlsberg, byttede man så 
igen den firkantede skive ud med 
sit »guld«-emblem.
- Senere, jeg husker ikke hvor
når, fik vi så grønne stempelkort, 
hvor ens nummer så blot havde 
fået flere tal på. I mit tilfælde fik 
jeg et ekstra »06« efter 6004, så 
det passede jo meget godt.
Ved den gamle vaskekælder væl
dede minderne frem om, hvordan

Tove havde hjulpet sin syge mor 
med at vaske, hvilket egentlig 
var en omstændelig proces.
-Jeg husker tydeligt, at man 
først lagde tøjet i blød, for min 
mor ville ikke have, at tøjet skul
le have et gråt skær. Dagen efter 
blev tøjet kogt i en kedel, som lig
nede den dér, bagefter skulle det 
skylles i koldt vand med blånelse 
og senere hænges til tørre på me
talsnore på loftet. Først måtte 
man op og tørre snorene af, og 
når det var gjort, skulle man 
hænge vasketøjet op. Når det var 
sket, kom jeg igen cirka otte dage 
senere for at tage det ned. Det 
store linned skulle så trækkes, og 
endelig måtte man så over i den 
anden ende af kvarteret med rul
letøjet.
- Egentlig er jeg uddannet mo- 
del-lingerist, men senere har jeg 
arbejdet som både kold og varm 
jomfru. Så da jeg i 1957 søgte ind 
på Carlsberg, var det for at arbej
de i et af de små køkkener, som 
man havde dengang. Men sådan 
blev min start slet ikke.

Ville i køkkenet, men 
startede i flaskehallen
- Jeg blev ansat i flaskehallen, 
senere kom jeg dog i gang med 
det køkkenarbejde, som jeg ger
ne ville.
- Da man fandt ud af at oprette et 
centralkøkken, hvorfra man for
delte maden til de små køkkener, 
blev jeg ansat dér, fordi jeg var så 
god til at smøre mad. Efter nogle 
år fandt en forretningsfører ud 
af, at jeg var som skabt til at kom
me på kontor og ordne forholdene 
for de 72 damer i marketenderiet. 
- Derfor har jeg også arbejdet på 
kontor med registrering af møde
tider, lønningsposer, ferieplan
lægning osv. Dette kontor på ud
stillingen ligner slet ikke mit, 
som var et dejligt lille kontor. - 
Nå, men for at slutte historien om 
mit arbejde på Carlsberg, så kom 
jeg efter nogle år på dette kontor 
til »køretorvet«, hvor jeg arbejde
de i kantinen, til jeg holdt op i 
1980.
- Nå, men tilbage til udstilingen. 
Dette køkken ser faktisk ud som
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det køkken, jeg har i den lejlig
hed, som jeg netop har overtaget. 
Altså inden jeg fik moderniseret 
køkkenet. Derfor har jeg ikke et 
gasbord med gasblus og gasbade- 
ovn, men i det store og hele ligner 
det mit køkken.

Lykken i kolonihaven
- Nej, der har vi kolonihaven. Ih, 
hvor jeg husker den. Jeg boede 
selv en tid i et kolonihavehus, og 
så væltede det ind med gode ven
ner. Vi lavede mad til dem, men 
når jeg så kom tilbage til arbejdet

om mandagen på Carlsberg, stod 
der 40 meter opvask, for vi havde 
glemt at vaske op. Det var lyk
ken, når vi sad der, og ikke én 
tænkte på at vaske en kop af. Alt 
stod godt sammengroet til mor 
her næste dag. Og så var det 
svært at få vasket op, for vi skulle 
jo varme vand på et primusappa
rat. Jeg husker det tydeligt. Det 
var charmerende, ikke to taller
kener var ens, selv om vi havde 
en masse.
Tove Hilda Jensen kunne blive 
ved med at tale om livet i 50’erne,

men på et tidspunkt skal man 
også lade andre komme til. Og 
det kan man hver dag i Arbejder
museet, Rømersgade 22 i Køben
havn, hvor udstillingen har 
åbent fra 11.00 til 16.00 og om 
onsdagen til 20.00.
Fra den 28. august blev udstillin
gen ændret en smule, idet Arbej
dermuseet på en del af sit udstil
lingsareal skal åbne en ny udstil
ling om arbejderliv for 100 år si
den.

(Fotos ved Bo Jarner).
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Int. socialistisk
kongres mindet i 
Arbejdermuseet

I anledning af 75-året for afhol
delsen af Den 2. Internationales 
8. internationale socialistisk kon
gres 28. august til 3. september 
1910 åbnede ABA, Arbejderbe
vægelsens Bibliotek og Arkiv, i 
fællesskab med Arbejdermuseet 
en udstilling om denne store begi
venhed.
Udstillingen er bygget op, så man 
selv har fornemmelsen af at være 
en af de 896 delegerede, som del
tog.
Udstillingen starter med forbere
delserne til kongressen, hvis af
vikling var Thorvald Staunings 
svendestykke som organisator. 
Ellers ankommer man som dele
geret, kongresist, til Københavns 
gamle Hovedbanegård på Axel- 
torv, hvor man henvender sig i 
Kongresbureauet. Her bliver 
man indskrevet, får udleveret sin 
kongresmappe med materiale og 
får at vide på hvilket hotel, man 
skal bo.

Derefter åbner kongressen i Odd 
Fellow Palæet, idet den nyre- 
staurerede festsal i Rømersgade 
er smykket festligt som en mi
niatureudgave af festsalen, som 
den så ud i Odd Fellow Palæet. De 
mange kongresister kunne ikke 
være i Rømersgade, hvis festsal 
dog blev benyttet til et aftenmøde 
med Rosa Luxemburg, som holdt 
en tale for nogle af partiforenin
gerne. Hendes nedskrevne tale 
findes på udstillingen.
Et folketog med tusindvis af men
nesker, københavnske arbejdere 
og alle arbejdersangkorene gik 
fra Dantes Plads ved Glyptoteket 
(ved siden af Tivoli) forbi Folkets 
Hus på Enghavevej, hvor uden
landske honoratiores stod og 
beundrede dette kæmpeoptog, til 
Søndermarken, hvor der blev 
holdt taler, og man sluttede af 
med for første gang i Danmark at 
afsynge Internationale.
Ved siden af kongressalen findes

der et kongresbureau, hvorfra 
journalisterne kunne ringe eller 
telegrafere rapporter hjem til de
res redaktioner i udlandet.

Tema »fred og nedrustning«
Kongressens temaer er stadig 
aktuelle, idet man den gang 
blandt andet beskæftigede sig 
med fred og nedrustning, siger 
museumsinspektør Anne-Lise 
Walsted fra Arbejdermuseet.
- På kongressen blev der simpelt
hen sagt, at bare arbejderne står 
sammen og nægter at gå med i en 
kommende krig, så bliver der in
gen krig. For krigen er kapita
lens - den er ikke arbejdernes, og 
der er intet fjendskab mellem ar
bejderne i de forskellige lande.
-Vi prøver at trække nogle af de 
personer, der er med på kongres
sen, frem og vise, hvordan det se
nere gik dem. Hvem formåede at 
leve op til deres »store ord«!
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Krigen kom - freden døde
- Den næste verdenskongres 
skulle have været afholdt i Wien i 
1914 men blev aflyst, da Første 
Verdenskrig brød ud tre uger før, 
kongressen skulle have været åb
net.
- Den franske pacifist og interna
tionalist, Jean Jaures, blev skudt 
ned på en parisisk café i juli 1914, 
fordi han havde kontakter til so
cialisterne i Tyskland, Frankrigs 
ærkefjende, som man skulle hæv
ne sig på, hvilket han ikke ville.
- Den engelske premierminister, 
Ramsey Mac Donald, blev sim
pelthen Englands mest upopulæ
re mand under hele Første Ver
denskrig, fordi han blev ved med 
at hævde, at det var forkert, at 
man gik ind i krigen, og måtte gå 
af som premierminister. Senere 
kom han politisk stærkt igen, og 
hele livet igennem blev han ved 
med at kæmpe for den internati
onale arbejdersolidaritet.
- Selv Karl Liebknecht stemte i 
Den tyske Rigsdag for krigsbevil
linger første gang, de kom på 
tale, senere stemte han imod, 
hvorefter han meldte sig ud af 
partiet.
- Den danske kongresist, Nina 
Bang, forsøgte dog at få arrange
ret en international fredskonfe
rence for socialister under Første 
Verdenkrig. Men selv om hun 
kæmpede aktivt for at få mobili
seret folk for freden og imod kri
gen, lykkedes det ikke for hende.
- Nogle af de andre delegerede 
får en nærmere beskrivelse, for 
eksempel Thorvald Stauning, 
Alexandra Kollontaj, Rosa Lux
emburg, Vladimir Lenin, Hjal
mar Branting og sekretæren for 
Internationalens Bureau, Camil
la Huysmans.

Fængslet i USA efter kongres
sen
En af de udlændinge, som deltog 
på kongressen, var amerikane
ren Tom Mooney. Han havde vun
det en konkurrence for et sociali
stisk blad i New York ved at teg
ne næstflest abonnementer. Så
ledes havde han vundet 2. præ
mien, en tur til kongressen i Kø
benhavn (1. præmien var en jord

omsejling). Hans skæbne blev, 
at han efter kongressen kom til 
at tilbringe det meste af sit liv i 
fængsel, for det er et problem at 
være socialist i USA.
Først i slutningen af 30’erne blev 
han efter et internationalt pres 
løsladt, og døde nogle få år sene
re. Tom Mooney var blevet gre
bet af den socialistiske sag, hvil
ket havde medført, at han var 
blevet dømt på falske anklager. 
To gange var han blevet døds
dømt, men benådet, anholdt igen 
for at have bomber på sig og for at 
have deltaget i demonstrationer.

Museumsinspektør Anne-Lise Walsted med en kongresmappe og noget af det ud
leverede kongresmateriale. (Foto ved Bo Jarner).

En tragisk skæbne for en ameri
kansk socialist, som havde delta
get på kongressen i København. 
Til slut går man på udstillingen 
igennem en af Første Verdens
krigs skyttegrave, hvor der lug
ter af krudtrøg. Sådan ender den
ne udstilling om en verdenskon
gres, hvor man talte meget om 
fred og nedrustning.
Udstillingen i Arbejdermuseet, 
Rømersgade 22 i København, har 
åbent hver dag kl. 11.00 til 16.00 
samt om onsdagen til 20.00. Sid
ste udstillingsdag er mandag den 
31. oktober i år.
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Fagligt aktive undertrykkes 
i mange lande
Mange mennesker bliver forfulgt, fordi de er aktive i eller blot medlem af en fagforening. 
Med pennen som våben kæmper Amnesty International for deres rettigheder.

I maj måned blev Filippinernes 
arbejdsminister Blas Ople bom
barderet med titusinder af breve 
fra arbejdere over hele verden. 
Alle brevene indeholdt den sam
me anmodning: Sørg for, at tek
stilarbejderen Jose Britanico bli
ver løsladt straks. Den massive 
brevstorm mod arbejdsministe
ren blev iværksat i forbindelse 
med Amnesty International’s 1. 
maj kampagne i år.
Jose Britanico er 32 år. Han har 
arbejdet på tekstilfabrikken Red
son i Manila og været aktivt med
lem af fagforeningen på fabrik
ken. Den 11. september 1982 
blev han arresteret sammen med 
tre kolleger. De havde arbejdet 
for retten til at danne uafhængi
ge fagforeninger og for bedre løn- 
og arbejdsvilkår. I retten blev 
Jose Britanico anklaget for ulov
lig våbenbesiddelse og for delta
gelse i en sammensværgelse mod 
staten. Han har nægtet alle an
klager, og der er ikke fremkom
met beviser mod ham.
Amnesty International er over
bevist om, at anklagerne mod 
Jose Britanico er falske, og orga
nisationen har derfor adopteret 
ham som samvittighedsfange og 
arbejder for hans frigivelse.

Samvittighedsfanger
En samvittighedsfange er en per
son, der tilbageholdes på grund af 
sin politiske overbevisning, reli
gion, sprog, køn, hudfarve eller 
etniske oprindelse. Han må des
uden ikke have anvendt eller op
fordret til at anvende vold.
Amnesty International arbejder 
også for retfærdig retsbehand- 
ling af alle politiske fanger og 
vender sig mod tortur og døds
straf.

Med pennen som våben
Grundpillen i arbejdet er de akti

ve lokale Al-grupper. Dem er der 
150 af i Danmark. På hovedkon
toret i London foretager man 
først grundige undersøgelser af 
hver enkelt politisk fængsling, 
man får kendskab til. Derefter 
bliver fangens sag overgivet til 
en af de 3.500 lokale Al-grupper, 
der findes over hele verden. Det 
er nu gruppens opgave, gennem 
breve og appeller, at påvirke 
myndighederne til at frigive fan
gen. Desuden kan gruppen støtte 
den fængslede og hans familie 
moralsk og økonomisk.

Grupperne deltager også i for
skellige landsdækkende kam
pagner. I øjeblikket er en inter
national kampagne mod tortur 
igang. Og med jævne mellemrum 
sættes der fokus på situationen i 
et enkelt land, hvor menneske
rettighederne krænkes. I februar 
og marts måned var Peru i søge
lyset. I sommerperioden er pro
jektøren vendt mod Jugoslavien, 
Spanien og Øst-Timor.
I de senere år er der oprettet en 
række specialgrupper, som arbej

der for samvittighedsfanger in
den for deres eget fag. Der findes 
en sygeplejerskegruppe, en ju
ristgruppe, en lægegruppe og en 
fagforeningsgruppe.

Fagforeningsgruppens arbej
de
Jose Britanicos skæbne deles af 
tusindvis af andre arbejdere. De 
sidder i fængsel over hele verden, 
da de har deltaget i faglige aktivi
teter eller været medlem af en 
forbudt fagforening. For dem er 
faglige rettigheder ikke en selv
følge.
Man kan støtte Amnesty Inter
national’s faglige arbejde på 
mange måder. På Tuborgs Mine
ralvandsfabrik i København 
startede fem arbejdere i 1984 en 
gruppe, som aktionerer for arbej
deres faglige rettigheder i andre 
lande. Det var en konflikt på Cola 
Cola-fabrikken i Guatemala, der 
fik dem ud af starthullerne, og 
klubbens 150 medlemmer støtter 
deres arbejde.
Fagforeningsgruppernes arbejde 
foregår på flere planer samtidig. 
De skaber kontakt til deres fag
forbund, både den lokale afdeling 
og hovedkontoret. De udbreder 
kendskabet til Amnesty Interna
tional’s arbejde for menneskeret
tighederne på arbejdspladserne. 
De samler penge ind til arbejdet. 
Men ikke mindst sørger de for, at 
myndighederne ikke får lov til at 
være i fred i de lande, hvor der er 
fængslede fagforeningsfolk. De 
sender en stadig strøm af breve 
og appeller af sted.

De hjælper
For fangen i fængslet er det af 
uvurderlig betydning at vide, at 
der ude i verden er nogle, der for
søger at hjælpe. En løsladt fange 
udtrykker det således i et brev til 
Amnesty International:
»I årevis sad jeg indespærret i en
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lille bitte celle. Den eneste kon
takt, jeg havde med andre, var 
kontakten med mine torturbød
ler. I over to år så jeg ikke et men
neskeligt ansigt, ikke et grønt 
blad...
Juleaften gik døren til min celle 
op, og vagten smed et krøllet 
stykke papir ind. På det stod der 
blot: »Constantino, tab ikke mo
det, vi ved, du er i live«. Det var 
underskrevet »Monica« og skre
vet på Amnesty International’s 
brevpapir.

De ord reddede mit liv og min for
stand. Otte måneder senere blev 
jeg løsladt.«
Hver dag frigives i gennemsnit 
omkring fem af de samvittig
hedsfanger, som Amnesty Inter
national arbejder for, og organi
sationen bliver stadig mere ud
bredt. Den har eksisteret i snart 
25 år, og alene i Danmark er der 
i dag over 20.000 medlemmer.
Jose Britanico sidder stadig i 
fængsel. Vi ved ikke, hvilken be
tydning de mange tusind breve

får for retssagen imod ham og 
hans kolleger. Men myndighe
derne får ikke fred, fordi 1. maj er 
overstået. Et eller andet sted i 
verden sidder der en lokal Al
gruppe, der arbejder for netop 
hans frigivelse. De bliver ved, 
indtil han igen er på fri fod.
Yderligere oplysninger:
Amnesty International 
Frederiksborggade 1 
1360 København K
Tlf. 01-11 75 41
Giro: 4 07 84 70

Jose Britanico
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Nyt fra 
A-kassen

Skriv dit 
CPR-nr.

tydeligt

Hvis du har haft arbejde, skal 
du også opgive indtægten for 

det givne antal timer samt 
opgive navn og adresse på den 

arbejdsgiver, hvor du 
har arbejdet

**5

%«?»%«<»

f SkrN for X 
hver dag ’ 

antal timer eller 
>)0«for nul time , 

eller »S« for 
sygdom °9 ” 

for ferie 
i ugen før

/ ^

forf°9“F„

e^e^x>

øverst v

Sæt kun »kryds« her, hvis du 
har haft arbejde eller 

været på arbejdsfordeling 
-ellers ikke
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Et festligt jubilæum
Forbundets ældste afdeling, Mi
neralvandsarbejdernes Fagfor
ening, festligholdt sit jubilæum 
med en storstilet reception i afde
lingens lokaler torsdag den 18. 
juli, hvor omkring 85 gratulanter 
- heraf mange af fagforeningens 
ældre medlemmer - mødte op for 
at hilse på og gratulere med jubi
læet.
To dage senere holdt man så fest 
for medlemmerne i Faxe Storkø
benhavns selskabslokaler. Der 
var hygge og en god kammeratlig 
stemning hen til den lyse mor
gen. Så ét kan man sige »Der er 
liv i den gamle forening«.

Under middagen blev der holdt 
tale af foreningens formand, Kaj 
Knudsen, som takkede medlem
merne og virksomhederne, der 
havde gjort det muligt, at jubilæ
et kunne blive en rigtig fest. For
bundsformand Preben Morten
sen pointerede i sin tale, at det er 
væsentligt, at man lytter til de 
små afdelinger, samtidig med at 
han ønskede mineralvandsarbej
derne hjertelig til lykke med det 
store jubilæum. Afdelingens tid
ligere formand, nu næstformand 
i forbundet, Anker Skjødt, kom i 
sin tale ind på, at en tidligere for
mand ved foreningens 75 års ju
bilæum ikke havde kunnet se no
gen fremtid for fagforeningen 
som selvstændig afdeling, men 
det var jo gået meget godt i de for
løbne 15 år, så hvorfor skulle af
delingen ikke også kunne fejre 
100 års jubilæum. Helt varm om 
hjertet var Anker dog, da han tal
te om den gamle blå fane, som 
han nu håbede måtte blive over
givet til Arbejderbevægelsens 
Bibliotek og Arkiv, hvor han 
mente, at den rettelig hørte 
hjemme i stedet for på Køben
havns Bymuseum. Talerrækken 
var lang med indlæg af Faxe-di- 
rektør Ivan Tolborg og Børge 
Persson samt Gunnar Carlsen 
fra afdelingen.
Ikke alene ved den formelle del af 
festen hyggede man sig, men 
også senere under den mere ufor

melle del af samværet. I øvrigt 
var der i anledning af jubilæet et 
ganske overordentligt flot fest

fyrværkeri, som i pragt sagtens 
kunne måle sig med Tivoli’s Et 
virkeligt flot jubilæum.

Afdelingsformand Kaj Knudsen foran fagforeningens to flotte faner. Ser endnu 
en gang ud over lokalet, før gæsterne kommer, for at sikre sig, at alt er i orden.

Fagforeningen takker medlemmer, 
fagforeninger og venner for frem
møde og gaver ved receptionen i an

ledning af vort 90 års jubilæum.
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Vi vil have flere
små danskere

(Modelfoto: Mikael Hjuler)

Ved et retsforlig indgået i Sø- og 
Handelsretten har en kvindelig 
psykolog fået tilkendt en godtgø
relse svarende til 3 måneders løn, 
fordi hun ikke fik et job på grund 
af graviditet. Kvinden havde søgt 
en stilling som psykolog på Fre
deriksborg Amts Sygehus Mon- 
tebello, Helsingør, og var ud af 15 
ansøgere indstillet som nr. 1.
Da hospitalet kontaktede hende

for at fortælle det til hende, oply
ste hun, at hun var gravid. F.A.S. 
Montebello ønskede herefter 
ikke at ansætte hende, da man 
anså det for et tillidsbrud, at hun 
ikke havde fortalt om gravidite
ten allerede under ansættelses
samtalen. I stedet indstillede 
man en anden kvindelig ansøger 
til stillingen.
Sagen var anlagt af Dansk Psy

kologforening, der med støtte fra 
LR mente, at der var tale om en 
overtrædelse af ligebehandlings
loven, fordi kvinden havde været 
indstillet til stillingen og også vil
le have fået den, hvis hun ikke 
havde oplyst, at hun var gravid. 
SF’eren Birthe Hansen stillede i 
november sidste år følgende 
spørgsmål til arbejdsministeren: 
»Vil ministeren oplyse, om det 
ikke er i strid med ligestillingslo
ven, når arbejdsgivere ved an
sættelse af kvindeligt personale, 
spørger, om kvinden er gravid, 
og ligeledes forhører sig om, 
hvorvidt den pågældende kvinde 
anvender p-piller?«
Ministeren har svaret, at det er 
irrelevant og strafbart at lægge 
vægt på kønnet eller på kønsrela
terede forhold såsom graviditet, 
og at en arbejdsgiver ikke må 
lade være at ansætte en kvinde, 
fordi hun er gravid eller ønsker 
og planlægger at blive det. Det er 
derfor ministerens opfattelse, at 
man ikke kan stille de nævnte 
spørgsmål, fordi man må gå ud 
fra, at de stilles til brug for efter
følgende beslutning om ansættel
se eller ikke.
Det er altså nu fastslået:
- at en gravid ansøger ikke har 

pligt til at oplyse om gravidite
ten i ansættelsessamtalen.

- at arbejdsgiveren ikke må 
undlade at ansætte en kvinde, 
fordi hun er gravid.

- at arbejdsgiveren ikke må 
spørge ansøgeren, om hun er 
gravid eller har tænkt sig at 
blive det.

Vi ved gennem vort daglige ar
bejde, at mange arbejdsgivere 
stadig stiller disse spørgsmål, og 
at svaret påvirker den endelige 
beslutning om, hvem der skal an
sættes.
Vi ved også, at det er næsten 
umuligt at bevise en sådan - 
ulovlig - forskelsbehandling.
De gravides retsstilling er altså 
nok forbedret, men ikke god nok. 
Det bliver nødvendigt med en ak
tiv indsats fra de enkelte ansøge
re, og ikke mindst fra deres fagli
ge organisationers side, hvis de 
rettigheder, der er beskrevet her, 
skal blive til dansk virkelighed 
anno 1985.
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Hvad, med et højskoleophold?
Så er det tiden at tænke på vinte
rens aktiviteter. Har du mulig
hed for det - og lyst - så er et høj
skoleophold på en af arbejderbe
vægelsens højskoler noget, du 
kan overveje.
I det følgende beskrives hoved
træk af Esbjerg Højskoles Vin
terskole, men nogenlunde tilsva
rende kan du opleve på LO-sko- 
len og Roskilde Højskole.

Hvornår/Hvem?
Vinterskolen starter 27. oktober 
og fortsætter i 20 uger, til 26. 
marts 1986. Alle, der er interes
serede, kan optages, men der er 
en aldersgrænse fra 18 og op til 
ca. 35 år. Mænd og kvinder - fag
lærte og ufaglærte - så blandet 
som muligt. Også politisk ønskes 
forskellige kursister. Dog skal 
man vide, at skolen grundlæg
gende har socialdemokratiske 
holdninger, og disse vil helt selv
følgeligt blive brugt i undervis
ningen. Men holdningerne skal 
naturligvis vise deres levedygtig
hed gennem debat på holdet. 
Denne debat bliver mest frugt
bar, hvis deltagerne holdnings
mæssigt stadig kan nå hinanden. 
Så er du politisk langt til nogen af 
siderne af Socialdemokratiet, bør 
du vælge en anden højskole.

Det bydes der på
Undervisningen har næsten alt 
sammen noget med samfundet at 
gøre. Hvor det er muligt, vil aktu
elle begivenheder blive inddraget 
i undervisningen - såvel planlag
te som uforudsigelige. Vi ved for 
eksempel nu, at der bliver amts- 
og kommunevalg og vi vil derfor 
bruge det til teoretisk gennem
gang af valggennemførelsen. 
Men emnet vil også blive brugt til 
træning i formidlingen af bud
skaber, politisk taktik, mødele
delse og -deltagelse. Vi ved ikke, 
om der bliver folketingsvalg. 
Men sker det, findes der tid til 
også at deltage aktivt i det.
Ellers må det siges, at program
met er fastlagt, forstået på denne 
måde, at der er lavet et ramme
program. I starten vil det være ret

styret, men efterhånden som 
Vinterskolen skrider frem, får 
deltagerne større indflydelse. 
Specielt i en 4-5 ugers periode er 
der frie tøjler i et projektarbejde, 
hvor kun hovedtemaerne på for
hånd er bestemt. Kursisterne 
vælger selv emne og indhold og 
hvem de vil arbejde sammen 
med.
Vinterskolens hovedemner:
• Startperiode med bl.a. teori og 

gruppesamarbejde, prøves i 
praksis resten af de 20 uger.

• Politiske ideologier/kommu- 
nevalg.

• Fagbevægelsens opbygning 
og rolle i samfundet.

• Danmarks placering interna
tionalt, spec. EF og NATO, 
incl. en minitur til Strassbourg 
og Bruxelles.

• Mediers brug og misbrug. - 
Esbjerg højskole har stærkt 
udbygget medieværksted med 
professionelt radio- og TV-ud- 
styr. Undervisningen vil sæt
te dig i stand til efter Vinter
skolen at arbejde videre i lo- 
kalradio/tv.

• Kulturpolitik.
• Projektarbejde, emner: In

ternational solidaritet/ulands- 
problemer. Økologi - miljø - 
teknologi.

• Praktikuge i en af arbejderbe
vægelsens organisationer.

• Studierejse. - Deltagerne be
stemmer selv rejsemål og ind
hold samt praktisk planlæg
ning og gennemførelse af rej
sen.

Der er også tænkt på det mere 
kreative, hvor Højskolen kan 
byde på: Foto - batik - keramik 
og dramatik.
Da emnerne hænger sammen, vil 
noget af undervisningen omfatte 
flere emner ad gangen. I det hele 
taget foregår undervisningen 
meget anderledes end i det al
mindelige skolesystem. Ingen fa
ste timer, mange forskellige un
dervisningsformer, virksom
hedsbesøg o.s.v.
Ikke noget hvilehjem
Vinterskolen er ikke noget hvile

hjem. Det skal understreges, at 
der er mødepligt, og det vil ikke 
bare sige, at du er tilstede. Du 
skal også deltage aktivt i under
visningstiden, der går fra kl. 8.30 
med morgensang til ca. 21.00 om 
aftenen, afbrudt af en hel del spi
se- og kaffepauser. En ugentlig 
friaften er der; til gengæld bliver 
en del week-ender medtaget til 
hytteture og anden aktivitet. Der 
bliver dog tid til at tage hjem, så 
familie og venner kan passes no
genlunde.
Fritiden på højskolen er uhyre 
væsentlig. Mange diskussioner 
fortsætter efter undervisningen, 
men erfaringsvis bliver der alli
gevel god tid til kammeratlig 
samvær. 20 uger er lang tid at 
være sammen med andre på tæt 
hold, og det kræver samarbejds
evne og omgængelighed. Lykkes 
det at opbygge et godt klima - og 
det gør det faktisk altid, kan Vin
terskolen både give dig venner og 
blive en oplevelse for livet

Økonomi - Tilskudsmulighe
der
Det koster 850 kr. pr. uge alt ind
befattet. Det vil sige undervis
ning og materialer, ekskursioner 
og studieture, kost samt enkelt
værelse med bad og toilet. Det 
eneste, du selv skal betale, er for
nøjelser og personlige fornøden
heder.
Der er mulighed for stats- og 
kommunestøtte. Får du arbejds
løshedsdagpenge kan disse sta
dig udbetales under opholdet. I 
visse tilfælde er der mulighed for 
støtte gennem LO’s uddannelses- 
og oplysningsfond. Ofte vil dit 
forbund også have mulighed for 
at hjælpe.
Er du interesseret, kan du få bro
churer i din fagforening, eller di
rekte fra højskolen. Hvis du øn
sker uddybende oplysninger, kan 
du ringe og få disse. Der optages 
20-25 på vinterskolen, så meld 
dig snarest.

ESBJERG HØJSKOLE
KURSUS 27. OKT. 1985 TIL 26.
MARTS 1986 TLF. 05-12 48 88
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Ydermere havde I også en pige på 
forbundskursus på Roskilde Høj
skole, som fik tilsendt en opsigel
se fra Bryggeriet. Hun var faglig 
aktiv og måtte derfor ud af »jeres 
liv«.
På Harboe Bryggeriet er ledelsen 
lige lovlig hurtig til at fyre med
lemmerne fra jeres fagforening, 
medens de samtidig ansætter 
folk, som det passer dem. F.eks. 
»vennerne« fra den lokale sejl
sportsklub! Dette sker til trods

Jeg må desværre erkende, at 
mentaliteten er anderledes på 
Harboe! Især når man sammen
ligner jer med andre bryggeriar
bejdere i dette land, hvor »det 
fælles sammenhold« står meget 
stærkt, og hvor mentaliteten er 
langt mere solidarisk præget.
Ærlig talt, så når I os kun til ank
lerne, men det må jo være, fordi I 
føler jer bedst tilpas i »den højde «. 
Men lad os nu se hvor længe!
I får en husker med på vejen.

TV flop
Maj måned 1985 så jeg i TV-avi- 
sen et indslag om Harboe Bryg
geriet i Skælskør, hvor der blev 
sagt følgende:
Driftlederen oplyste, at man un
der strejken i København solgte 
200.000 flere øl om dagen. Dette 
forklarede man på følgende 
måde: Man arbejdede om lørda
gen, og man arbejdede over om 
morgenen og om eftermiddagen. 
Siden hvornår er man påbegyndt 
»overarbejde«, når man møder! 
Tillidskvindens udtalelse: (ord
ret)

Arbejdsmentaliteten er anderle
des her end i København. Dette 
er helt klart. Hvad der så er 
bedst, kan man jo altid diskutere.
I bladet Prop & Kapsel 1982 kun- ^ 
ne man læse om en sikkerheds- V 
mand, som var blevet fyret på 
grund af mangel på arbejde! I bad * 
forbundet om hjælp, idet man 
normalt ikke kan fyre en sikker
hedsmand under de omstændig
heder. Forbundet kunne ikke 
hjælpe jer, fordi I ikke havde 
meddelt forbundet, at vedkom- ; 
mende var valgt til sikkerheds
mand. (Pinligt!).
Det skal lige nævnes, at tillids
kvinden på det tidspunkt var for
mand i fagforeningen.
Hvor var solidariteten, da dette 
skete? I fortsatte med dagens 
dont, som om intet var hændt. 
Dette var aldrig sket på de øvrige 
bryggerier.

for, at der var 26 arbejdsløse i je
res fagforening.
Men hvad blev der gjort ved det? 
»Absolut ingenting«. Det er altså 
den solidaritet, man har og fører 
overfor sine kolleger! En »sådan 
solidaritet« skal man sandelig 
lede længe efter.
Det forlyder også, at størstedelen 
af bryggeriarbejderne på Harboe 
har »rundsave på albuerne«. Ud
talelse fra en, som var bestyrel
sesmedlem i jeres fagforening 
1982.

John William Petersen, 
Ny Tap, Carlsberg

■Én ung

m intet
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/ . Hans 25 j#iB erater

etr^ste dag,
rejste han sig og sag 
mellem fingrene fi^r
X#je£tfy^ -----  __
Menigt, sagdehai^Ber har je 

> • ^fip^g^ je® ewy^er ^ 
de ikké

— Htr, 
g en tænas 
kker ‘de

etater

Carl Schamberg.
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Konsulent
tjenesten

Arbejdsmarkedsnyt
fra EF

Arbej dsmilj ø

Rådsmødet for arbejds- 
og socialministre, 
juni 1985
På mødet koncentrerede man sig 
navnlig om forslaget til direktiv 
om støj. Med hensyn til de tre vig

tigste udestående problemer nå
ede man frem til en samlet kom
promisløsning.
Kompromiset går ud på følgende: 
- Grænseværdien for støjbelast

ning.
Denne værdi fastsættes til 90 
decibel; for nye anlæg fastsæt
tes den til 85 decibel.
Tre delegationer opretholdt et 
forbehold med hensyn til den
ne grænse på 85 decibel med 
henblik på nærmere behand
ling.

- Revisionsklausulen:
Rådet tager direktivet op til 
fornyet behandling inden fire 
år efter dets iværksættelse 
med henblik på at nedsætte ri
sikoen som følge af støjbelast
ning.

- Audiometri:
»Når det ikke med rimelighed

er muligt at nedbringe en ar
bejdstagers daglige støjbelast
ning til under 85 decibel, har 
arbejdstagerne ret til tilsyn 
med høreevnen. Medlemssta
terne fastsætter de nærmere 
bestemmelser for iværksættel
sen af dette tilsyn i overens
stemmelse med deres lovgiv
ning og praksis«.

Der er en række udestående 
spørgsmål. Det påregnes, at di
rektivet endeligt kan vedtages af 
Rådet i løbet af nogle måneder.

Sikk-erhedsrepræsentarkt i en krisetid (del 3)

Deltagelse i virksomhedernes 
planlægning
Igen skal vi her starte med at ci
tere arbejdstilsynets vejledning 
(nr. 81/1978) om planlægning: 
»Sikkerhedsgruppen skal deltage 
i planlægningen af sikkerheds- 
og sundhedsarbejdet inden for 
gruppens område. Det er en for
udsætning, at gruppen får lejlig
hed til at deltage i planlægnin
gen, før virksomheden tager en
delig stilling.
Dette indebærer, at sikkerheds
gruppen skal inddrages ved plan
lægning af:
- arbejdsgang
- arbejdsprocesser
- arbejdsmetoder 
- og ændringer heri. 
Sikkerhedsgruppen skal også 
inddrages i planlægningen ved: 
- udvidelse eller ombygning af 

afdelingen
— anskaffelse og ændringer af 

maskiner og tekniske hjælpe
midler

indkøb og brug af stoffer og mate
rialer.«

Disse ret så håndfaste arbejdsop
gaver for sikkerhedsgruppen og 
dermed den enkelte sikkerheds
repræsentant suppleres i øvrigt 
løbende ved bekendtgørelser og 
vejledninger fra Arbejdstilsynet, 
hvor det gang på gang understre
ges, at virksomhederne er pligti
ge til at sende alle spørgsmål, der 
har sikkerhedsmæssig betyd
ning, til vurdering i sikkerheds
organisationen før der træffes 
beslutning.
Hvilke er så mere konkret de op
gaver, som sikkerhedsgruppen 
skal varetage i forhold til plan
lægningen?
Et helt iøjnefaldende område er 
nyanskaffelser. Så snart en virk
somhed begynder at overveje 
indkøb af en ny maskine, stor el
ler lille, bør sikkerhedsgruppen 
inddrages til at vurdere, hvilke 
konsekvenser for arbejdsmiljøet 
en sådan nyanskaffelse vil have. 
Sikkerhedsgruppen skal kontrol
lere, at nyanskaffelsen lever op

til de krav til sikkerhed og såvel 
fysisk som psykisk arbejdsmiljø, 
som man stiller på arbejdsplad
sen. Sikkerhedsgruppen skal del
tage i vurderingen af, om den på
tænkte nyanskaffelse nu også er 
den bedst tænkelige løsning på et 
givent problem, eller om der må
ske findes en anden maskine, der 
kan løse samme problem lige så 
godt, men med færre arbejdsmil
jøproblemer. Endelig skal sikker
hedsgruppen være med til at vur
dere om det overhovedet er rig
tigt med en sådan nyanskaffelse. 
Måske kan et problem løses bed
re gennem en omlægning af ar
bejdsgangen.
Sikkerhedsgruppen skal ikke 
alene beskæftige sig med plan
lægningen af nyanskaffelser, 
men også inddrages når virksom
heden påtænker at ændre på en 
arbejdsgang. Det vil for eksempel 
ofte være påkrævet at lade en på
tænkt ændring af bemandingen 
eller en ændring af arbejdsopga-
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verne gå til behandling i sikker
hedsgruppen, da sådanne æn
dringer oftest vil påvirke ihvert- 
fald det psykiske arbejdsmiljø.

En særlig vigtig del af planlæg
ningen er spørgsmålet om bru
gen af farlige kemikalier. Her fin
des der helt klare retningslini
er, som forpligter virksomheder
ne til, i samarbejde med sikker
hedsgrupperne, at lade udarbej
de konkrete brugsanvisninger, 
der udfra de aktuelle forhold på 
den enkelte arbejdsplads beskri
ver, hvorledes kemikalier og lig
nende farlige materialer skal be
handles. Samtidig påhviler det 
virksomhederne sammen med 
sikkerhedsorganisationen at 
vurdere, hvorvidt et givent kemi
kalie faktisk er det mindst gifti
ge, eller hvorvidt det bør erstat
tes med et mindre farligt.

Sikkerhedsgruppens forpligtel
se til at deltage i en virksomheds 
planlægning er altså ret så om
fattende og krævende. Det nytter 
derfor ikke meget at fortolke reg
lerne således, at sikkerhedsgrup
pen dagen før en ny maskine ta
ges i brug, blot skal en tur forbi 
anlægget og dermed sige god for 
sikkerheden. Lige så lidt nytter 
det at acceptere, at virksomhe
den indkøber en given maskine, 
og at sikkerhedsgruppen deref
ter inddrages til at vurdere, hvor 
betjeningsknapperne skal sidde, 
og hvor en eventuel stol skal pla
ceres.

En anden variant er den, hvor 
kemikalier søges godkendt i en 
sikkerhedsgruppe ved at lade 
folk lugte til præparatet, mens 
den ansvarlige ledelse bedyrer, 
at lige netop dette præparat er

helt ufarligt og meget bedre end 
alle andre...
Med disse dyrekøbte erfaringer 
er vi ved at nå frem til spørgsmå
let om sikkerhedsrepræsentan
tens mulighed for at få uddannel
se og viden således, at man fak
tisk er i stand til at leve op til de 
krav som arbejdsmiljøloven stil
ler til sikkerhedsrepræsentan
tens indsats. Dette spørgsmål vil 
vi vende tilbage til i næste num
mer af »PROP & KAPSEL«.

Konsulentafdelingen

pCtfMOlia
KØBENHAVN
25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne

2. august
Lilli Asta Matthiesen 
Messinavej 36,1. tv.
2300 København S

2. september 
Jens Børge Vallebo 
Valbygårdsvej 15, 2. th.
2500 Valby

25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier

5. august
Lilian Nielsen
Mariendalsvej 29 A, 3. tv.
2000 Frederiksberg
6. august
Poul Egon Andersen
Patron vej 16
2730 Herlev
26. august
Leo Bent Jensen Lærke 
Nattergalevej 55, st. tv.
2400 København NV
28. august
Folmer Henning Christensen
Vestre Gade 27 
2650 Herlev

4. september
Sara Margrethe Pedersen 
Stadionvej 105, st. tv.
2600 Glostrup
6. september
Kurt Juul Christensen 
Ægirsgade 36, 2. tv.
2200 København N
16. september
Anders Vilhelm Jensen 
Maglekær 48, 1. th.
2610 Rødovre
25. september
Edith M. Nordstrøm Hansen 
Brøndby Nordvej 167, 3. tv.
2610 Rødovre

1. august
Erik Julstrøm 
Godthåbsvej 53, 3. tv.
2000 Frederiksberg
2. august
Kaj Bangsgaard
Sankt Kjelds Gade 29,1. tv.
2100 København 0
11. september
Gerly M. B. Flindt 
Filosofvænget 7, 2. tv.
2400 København NV
16. september
Mogens Bernhard Jacobsen 
Parkvej 125, st. th.
2630 Tåstrup
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FORBUNDET
AKTUELLE 

SAGER

KONGRES
Forbundet afholder 

den 29. ordinære 
kongres i dagene 12. 

til 15. september 
1985.

Kongressen åbnes 
torsdag den 12. sep
tember 1985 kl. 20.00 

og slutter søndag 
den 15. september 

1985 ved middagstid.

Kongressen afholdes 
på Hotel Nyborg 

Strand - ca. 1,2 km 
udenfor Nyborg.

Forbundets medlem
mer kan overvære 
kongressen. Der vil 

være adgang til 
kongressalen tors
dag den 12. septem

ber 1985 fra kl. 19.30.

SOMMERTID

Sommertiden ophører kl. 3.00 natten 
mellem lørdag den 28. og søndag den 

29. september.
I den anledning er der indgået en aftale 
med LO og Dansk Arbejdsgiverfore
ning. For ophævelsen af sommertiden 

er følgende aftalt:
»Ved ophævelsen af sommertiden i 
september måned var der enighed om, 
at der for samtlige effektive timer skul
le ydes normal betaling for arbejdet, 
idet der dog ikke skulle ydes overar- 
bejdstillæg i de tilfælde, hvor arbejdsti
den på grund af den ændrede tidsreg
ning blev en time længere end den nor

male arbejdstid«.

Kursusdeltagelse
I henhold til hovedbestyrelsens vedtagelse betales der i de tilfælde, 
hvor forbundet betaler arbejdstab ved kursusdeltagelse, bl.a. i FIU-ud- 
dannelsen, efter følgende takster pr. 1. maj 1985:

Arbejdstab pr. uge.................................. kr. 2.867,60
Feriepenge ............................................... kr. 358,45
Diæter........................................................ kr. 360,00

I alt pr. uge............................................... kr. 3.586,05 + rejseudgifter

INTRO-kurser:
Diæter for INTRO-kurser er fastsat til kr. 60,00 pr. dag. Arbejdstabet 
er efter det aktuelle løntab og afregnes efter samme retningslinier som 
ovenstående.

Tilmelding til
§ 9-uddannelse for 
nyvalgte 
sikkerheds
repræsentanter

Det skal understreges, at delta
gelse i et § 9-kursus er lovpligtigt, 
og at det er arbejdsgiverens an
svar, at en nyvalgt sikkerheds
repræsentant får denne uddan
nelse.
Arbejdsgiveren er pligtig til se

nest 4 uger efter valg af en ny sik
kerhedsrepræsentant at tilmel
de denne til et godkendt § 9-kur- 
sus, der skal være blandt de først 
afholdte i området.
Arbejdsgiveren skal afholde alle 
udgifter til kurset, og der skal 
ydes fuld løn.
Såfremt kurset afholdes således, 
at der medgår mere tid til trans
port, end ved normal transport til 
arbejdspladsen, skal der ydes rej
segodtgørelse og timeløn for rej
setiden.
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Lønstatistik
for oktober kvartal 1984

Uddrag af Dansk Arbejdsgiverforenings lønstatistik

Område og kategori

Antal 
arbej
dere 
ved 
kvt. 
udgang

Akk. 
timer 
i % af 
samti. 
timer

Gennemsnitlig 
timefortjeneste

Forskellige tillæg

Heraf

Ferie
penge 
og 
søgne- 
hellig 
dags
betal.

For
tjen, 
ialt 
4. 
kvartal

Fortjeneste 
i alt eksl. 
overtidstill. 
4. kvartal

Ak
kord- 
løn

Tid
løn

Til
sam
men

Ialt Over
tids
till.

Hold
drifts
till. 1984 1984 1983

Hovedstaden Bryggeriarb. mænd 2700 99 77,05 68,91 77,00 5,59 0,52 4,27 13,21 95,80 95,28 91,48
Samtlige ikke-faglærte mænd 25257 42 78,63 67,63 72,20 3,58 1,20 1,73 12,12 87,90 86,70 81,99

Houedstaden Bryggeriarb. kvinder 913 100 75,36 66,58 75,33 6,78 0,28 5,93 13,14 95,25 94,97 91,20
Samtlige ikke-faglærte kvinder 11664 31 71,04 61,79 64,70 1,46 0,34 0,97 10,59 76,75 76,41 72,85

Provinsen Bryggeriarb. mænd 1026 74 73,26 65,48 71,20 4,09 0,88 2,93 12,05 87,34 86,46 82,74
Samtlige ikke-faglærte mænd 85010 27 71,29 62,33 64,75 3,37 1,60 1,38 10,90 79,02 77,42 73,65

Provinsen Bryggeriarb. kvinder 420 84 74,55 63,99 72,83 3,70 0,36 3,20 12,25 88,78 88,42 85,49
Samtlige ikke-faglærte kvinder 43224 30 63,11 57,04 58,84 1,56 0,37 1,06 9,66 70,06 69,69 66,33

Japan forud, for alle
Japan slår alle andre industrinationer, når det gælder antallet af industrirobotter 
i funktion. Ifølge ILO er japanerne nået op på et samlet antal af64.000. Vesteuropa 
sakker langt bagefter med kun 20.000 og USA med 13.000.
For Sovbjetunionens og andre socialistiske landes vedkommende findes der ingen 
nøjagtige tal.
Fra 1990 og fremover ventes det, at der vil blive produceret mellem 20.000 og 
60.000 industrirobotter om året.
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BOG 
nyheder
Hvordan er lønnen »Psykisk arbejdsmiljø«

Økonom i HK, Steen Johansen, 
har nylig udg. en nyttig og læse
værdig bog »Lønudvikling«, som 
er en fremstilling af udviklingen i 
lønninger, priser og reallønnin
ger gennem de seneste 18 år. 
Når denne bog er nyttig skyldes 
det, at løn- og prisudviklingen 
hver dag omtales og kommente
res i presse, radio og tv samt ikke 
mindst på arbejdspladserne. Re
geringen og arbejdsgiveren bru
ger tallene, som de ønsker det 
over for arbejderne, der vurderer 
tallene anderledes. Således er der 
i hverdagen utallige muligheder 
for misforståelser og manipulati
oner.
Steen Johansens formål med bo
gen er, at skabe et bedre grund
lag for vurderingen af udviklin
gen i lønninger, priser, realløn
ninger og disponibel realløn. Det
te gør han dels ved at beskrive og 
diskutere de seneste 18 års ud
vikling og dels ved at indføre læ
seren i løn- og prisstatistikkens 
begreber og faldgruber.
Meget vigtigt indeholder bogen 
en fyldig forklaring på de mest 
anvendte ord omkring løn- og 
prisudviklingen, derfor er det en 
bog til at blive klog af.

»Lønudvikling« af Steen Johansen, Fremad 
- Pris 148 kr. -135 sider.

Else Reister, som er psykolog i 
Arbejdstilsynet, har skrevet den
ne bog om psykisk arbejdsmiljø. 
Bogen giver et udmærket billede 
af, hvad psykisk arbejdsmiljø er. 
Det er godt, at der endelig kom
mer en bog, som kan hjælpe med 
til at få afklaret begreberne om: 
- Monotoni
- Psykisk træthed
- Stress.

Det er netop på disse områder, at 
Arbejdstilsynet har udsendt vej
ledninger. Else Reister forsøger 
at få alle aspekter af det psykiske 
arbejdsmiljø med, for eksempel 
omhandler bogen: Arbejdsorga
nisering, ensformigt tempoarbej
de, fysisk og psykisk vold, skifte
hold, isoleret arbejde, fysiske og 
kemiske påvirkninger. Endelig 
tager bogen også fat på den ny 
teknologis betydning for arbejds
miljøet.
Det hjælper på forståelsen af te
orien, at bogen er krydret med 
eksempler hentet fra mange for
skellige fag. Der er eksempler på 
psykiske arbejdsmiljøproblemer 
hentet lige fra industriarbejde
ren over kontorarbejdere til loko
motivførere. Hvor galt det kan 
gå, hvis man har et dårligt psy
kisk arbejdsmiljø viser bl.a. føl
gende citat:
»På et rådgivningskontor kom
mer en mor, som beklager sig 
over, at hun ikke har penge til 
børnenes julegaver. Den juridi
ske rådgiver begynder pludselig 
at råbe efter hende, at hun jo bare 
kan begå et røveri, og at hun i øv
rigt ikke bagefter skal vise sig 
mere på rådgivningskontoret, 
med mindre hun bliver anholdt 
af politiet og har behov for juri
disk hjælp«.

Man kan ligefrem se for sig, hvor 
presset denne rådgiver må have 
været. I øvrigt er bogen fyldt med 
gode billeder - både i tekst og teg
ning.
Det, at bogen beskriver psykisk 
arbejdsmiljø for mange faggrup
per er dens styrke, men også dens 
svaghed. Man savner en konkret 
beskrivelse af problemerne og 
forslag til løsninger indenfor ens 
eget fag. Forslag til, hvordan 
man kan vurdere arbejdsmiljøet 
- på det mere overordnede plan, 
for eksempel i afsnittet om ny 
teknologi.
Men her er vi ikke enige i forfat
terens forslag til, hvilke spørgs
mål man skal stille sig ved indfø
relsen af ny teknologi. Else Rei
ster skriver bl.a. - hvilke konkre
te arbejdsprocesser overtager 
teknikken? - Hvilke nye arbejds
funktioner opstår? O.s.v.
Hvorfor dog ikke vende spørgs
målene om: - Hvilke arbejdspro
cesser synes vi, at teknikken 
eventuelt kunne overtage? - 
Hvilke nye arbejdsfunktioner er 
vi interesseret i at få?
Hun formulerer spørgsmålene 
alt for defensivt. Det må være os, 
der skal arbejde med isenkram
met, der skal stille kravene til vo
res eget arbejde.
Der er mange muligheder for di
skussioner ud fra bogens temaer. 
Den vil blandt andet kunne bru
ges til studiekredsmateriale, selv 
om den ikke er skrevet direkte til 
dette formål. Den ville afgjort 
vinde ved, at der blev udgivet et 
studiekredshæfte som supple
ment, hvor der blev opstillet di
skussionspunkter til de enkelte 
kapitler.
Alt i alt kan bogen anbefales til 
sikkerhedsrepræsentanter og 
alle, der i øvrigt arbejder med ar
bejdsmiljø.

Charlotte Detlif, 
arbejdstagerkonsulent i BSR6, og 
Lone Jacobsen, 
arbejdstagerkonsulent i BSR9 
(Branchesikkerhedsrådet for Nærings- og 
Nydelsesmiddelindustrien).

»Psykisk arbejdsmiljø. Arbejdsmiljøets be
tydning for den psykiske helbredstil
stand«, af Else Reister, G.E.C. Gad’s for
lag. - Pris 108,- kr. - 103 sider.
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Nyt 
i branchen

24 timers ølbrygning
I Japan går man på Kirin Bryg
geriet i Tokyo snart i gang med at 
brygge øl på 24 timer.
Sommerens store nyhed inden 
for vor branche blev bragt til 
torvs af Jyllands Posten og uge
avisen »Ingeniøren«.

På Kirin Bryggeriet har man ud
viklet en ny brygningsmetode, 
hvorefter man fastgør brygnin
gens gærceller til et geléagtigt 
bæremateriale og lader ølurten 
passere i en stadig strøm. Herved 
slipper man for senere at skille 
gæren fra det færdige produkt. 
Og gæringen foregår hurtigere 
end ved den hidtidig kendte me
tode, da gæren ikke først skal op
formeres i ølurten.
Resultatet er en mild, glatsma- 
gende øl med en frisk aroma og 
med et alkoholindhold som ved 
en almindelig øl, siges det.
Man kan efter denne kemiske 
forskning med alfa-amino-nitro-

gen stille sig det spørgsmål: 
»Hvad med forbrugernes sund
hed?«

Ny ølkam til Thor
Thor Bryggerierne i Randers har 
investeret omkring ni millioner i 
en ny ølkam til færdigbehandling 
af øl, før det tappes på flasker. 
Kapaciteten fordobles hermed i 
forhold til den gamle ølkam, og 
alt styres nu eletronisk fra et 
kontrolrum, hvor man, via en da
taskærm, kan dirigere og overvå
ge øllets vej gennem anlægget.

Om kort tid får familien Jensen 
hårdt bmg for enbank

I dagens Danmark kan man udmær
ket bo godt, uden at bo dyn, men det 
kræver nogen planlægning. Og en

bank der ved, hvad en 
>. ordentlig bolig 
I betyder for en 
i families trivsel.

fl I Arbejdernes 
I Landsbank har 
/ vi udviklet

ALFamiliekonto, der gør det muligt 
af en almindelig indkomst at spare op 
og låne ril en større bolig, forbedringer 
eller moderniseringer, uden at det går 
ud over familiens økonomi. Hverken 
her og nu eller på længere sigt. 
Og vi ved så meget om fast ejendom 
og boligrådgivning, at hvis familien 
Jensen må skaffe sig en større bolig på 
grund af familieforøgelsen, så er vi i

brug for ordentlig besked, for med en 
almindelig indkomst er en ny bolig en 
investering, der har indflydelse på hver- 
dagsøkonomien, i mange år. 
Arbejdernes Landsbank er din økono
mipartner, som giver familien råd og 
økonomisk tryghed.

^^t / spare/låneordninger, stand til at råde i alle henseender.
/ som for eksempel Både med købet og med økonomien i 

det lange løb. Og familien Jensen har

ARBEJDERNES
UUlandsbank
-din økonomipartner



Disse huse er ens!

Derfor kan De spare penge på Deres husforsikring
IALKA er præmien ikke udregnet efter 

stil og udseende, men efter bebygget areal 
og antal etager. Kælderen medregnes 
naturligvis kun som en etage, hvis den er 
beboet.

I ALKA er rørskadedækning for skjulte 
rør inkluderet i husforsikringen - eller byg
ningskaskoforsikringen som vi kalder den. 
De senere års mange store rørskader har 
vist, at det er en nødvendig og fornuftig 
dækning.

Vor rørskadedækning er naturligvis 
uden selvrisiko ligesom den øvrige forsik
ring der dækker huset.

Udover fordelene ved den omfattende 
dækning får De en yderst fordelagtig præ
mie. Prøv blot at sammenligne med, hvad 
De betaler i øjeblikket. Og hvad Deres for
sikring dækker - og navnlig ikke dækker.

ALKA bygningskasko omfatter løvrigt 
brand - bygningsskade-rørskade-husleje
tab - ansvar og retshjælp samt glas og 
kumme.

En ALKA bygningskasko koster:

1 plan
Flere plan
Pris

0-150 m2
0- 90 m2
1.456,-

151-200 m2
91-150 m2

2.184,-

201-300 m2
151-200 m2
2.912,-

(Grundmuret og hårdttækket hus)

Ønsker De ikke at tegne rørskadeforsikrin
gen, giver vi 25% rabat på ovenstående 
priser.

Navn

Adresse

Jeg vil gerne uforbindende kon
taktes af en Alka assurandør for 
at få mere at vide om, hvordan 
jeg kan spare penge ved at skifte 
til Alka.

□ Jeg vil gerne have tilsendt yderligere 
oplysninger om bygningskasko.

Postnr By-----------------------------

Har De spørgsmål, er De meget velkom
men til at ringe til vor Bygningskasko- 
Service på telefon 01-11 57 10. Eller til at 
indsende kuponen.

Telefon Mellem kl____ og

■ Kuponen sendes til

3 ALKA forsikring
Gothersgade 45, 1002 København K.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE
Onsdag den 5. december 1984.

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager
Fraværende: Anker Skjødt.
Dirigent: Erik Kielberg.

1. Protokol
Protokollen fra forretningsudvalgs
møde afholdt 18. september 1984 lå 
til godkendelse.
Forretningsudvalget godkendte 
fremlagte protokol fra forretningsud
valgsmødet, afholdt den 18. septem
ber 1984, med følgende tilføjelse og 
rettelse.
Til punktet beretning: side 3,3. afsnit 
tilføjes: DfB-fællesmøde, så sætnin
gen lyder: »På DfB-fællesmøde og på 
udviklingsudvalgsmøde «.
Side 4, midt, rettes juli til juni.

Holger Foss:
Holger Foss efterlyste protokoller fra 
forretningsudvalgsmøder afholdt i 
oktober og november 1984.
Forbundsformanden oplyste, at der 
ikke havde været tid til at skrive de to 
efterlyste protokoller.

2. Beretning
v! forbundsformand
Preben Mortensen
På det ordinære forretningsudvalgs
møde og det ekstraordinære hovedbe
styrelsesmøde i november 1984 ved
tog man et fredspolitisk program, 
som dermed også er grundlaget for, 
hvilken fredsbevægelse forbundet 
skal være medlem af.

FRA 
FORBUNDET

Man var enige om, at forbundet bør 
være medlem af »Fagbevægelsen for 
Fred«, men indtil »Fagbeværelsen for 
Fred« har taget stilling til spørgsmå
let om »Frihed til fredsarbejde«, an
moder forbundet om kun at have ob
servatørstatus i »Fagbevægelsen for 
Fred«.
Forbundet har den 20. november til
skrevet »Fagbevægelsen for Fred«, 
man endnu ikke fået noget svar.
I udviklingsudvalget har man drøftet 
spørgsmålet om udflytning af pro
duktion af øl og mineralvand til Grøn
land.
Man er vidende om, at DfB og Faxe 
Bryggerierne er gået ind i et samar
bejde om dette, og der er planer om, at 
der oprettes 3 tapperier forskellige 
steder i Grønland.
Forbundet har skrevet til det grøn
landske fagforbund SIK, som formo
des at skulle lave overenskomster på 
de omtalte tapperier, og indbudt dem 
til at besøge Danmark og få kendskab 
til arbejds- og overenskomstforhold. 
Den 22. november havde forbundet v/ 
Anker Skjødt én samtale med repræ
sentanter fra SIK, der udtrykte øn
sker om at bese danske bryggerier og 
fa kendskab til overenskomstforhol
dene. De var især interesseret i at se 
dåsekolonner, lager- og distributions
forhold.
Det forventes, at man vil komme til 
Danmark i uge 7, hvor forbundet vil 
være vært og sørge for virksomheds
besøg.
Fra Randers afdeling har forbundet 
modtaget en klage over Thor Brygge
riets praksis i forbindelse med hjem
sendelse af medlemmer, der bruges 
som ferieafløsere osv. med op til 10-12 
års anciennitet.
Man ansætter dem i 2-3 uger og med
deler dette ved ansættelsen. Nogle 
gange forlænger man imidlertid den
ne ansættelse i først 1 uge og så i op til 
5-6 uger uden at give den overens 
komstmæssige opsigelse.

Man har fra afdelingen anmodet for
bundet om at fortolke overenskom
stens opsigelsesvarsler.
Formanden havde tilskrevet afdelin
gen og gjort opmærksom på, at hvis 
bryggeriet forlænger ansættelsen ud 
over den dato, man først havde opgi
vet som opsigelsesdato, skal opsigel
sesvarslet gives. F.eks. har mange fe
rieafløsere så stor anciennitet, at de 
har 8 ugers opsigelse. Hvis ikke disse 
ferieafløsere afgår til den dato, bryg
geriet har fastsat ved ansættelsen, 
men forlænger denne periode, skal 
overenskomstens opsigelsesbestem
melser være gældende.
På FU-mødet i november underkend
te FU en aftale om sikkerhedsfodtøj 
fra Tap H, Carlsberg.
Forbundet har skrevet og meddelt 
Bryggeriforeningen dette, men har 
intet hørt i den forbindelse. Forman
den var imidlertid usikker over for 
Bryggeriforeningens stillingtagen til 
forbundets underkendelse af aftalen, 
da der er gået lang til fra aftalens ind
gåelse lokalt, og til forbundets under
kendelse af aftalen. Aftalen er indgå
et den 15. august 1984, men først be
handlet 3 måneder efter i FU.
Bryggeriforeningen har tidligere pro
testeret over den alt for lange tid, før 
forbundet underkender aftaler.
Da man endnu intet har hørt, håbede 
formanden, at Bryggeriforeningen 
havde accepteret forbundets under
kendelse af aftalen.
Der har været afholdt det 2. retsmøde 
i sagen vedrørende Erland Petersen. 
Dommeren anbefalede Erland Peter
sen at modtage det tilbud, forbundet 
havde givet ved afskedigelsen.
Dommeren mente ikke, at Erland Pe
tersen stod særlig godt i sagen og fo
respurgte forbundets formand, om 
forbundet ville genfremsætte det til
bud, Erland Petersen fik ved opsigel
sen. Formanden bekræftede over for 
dommeren, at tilbudet kunne gen
fremsættes.
Erland Petersen og hans advokat for
lod retslokalet for at drøfte dette og 
vendte tilbage og anmodede om én 
uges betænkningstid, hvilket blev ef
terkommet. Imidlertid har Erland 
Petersen meddelt, at han ikke ønsker 
at modtage tilbudet, hvilket betyder, 
at der så kommer en dom i sagen.
Omkring Lolland-Falster Bryghus i 
Nykøbing har der været ført en ræk
ke drøftelser for at få lavet en ny over
enskomst.
Lolland-Falster Bryghus blev i sep
tember opkøbt af Bryggeriet Odin i 
Viborg, som ejes af Faxe Bryggerier
ne.
Man opsagde dér Lolland Falster
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Bryghus’ medlemskab af 
Bryggeriforeningen til 30. september 
1984.
Efter mange drøftelser blev man eni
ge om en ny overenskomst, som imid
lertid ved en afstemning blandt med
lemmerne på bryggeriet blev forka
stet. Forbundet har derefter fra Lol
land-Falster Bryghus modtaget an
modning om at gå ind i forhandlinger 
om en ny overenskomst.
Formanden har endnu ikke reageret 
på denne anmodning, da han fandt, 
at når man ikke bliver enige lokalt, så 
må den nuværende overenskomst 
løbe videre til udløb den 30. april 
1985, og så forhandles en ny overens
komst på lige fod med, hvad man gør 
idenfor de øvrige virksomheder, der 
står uden for Bryggeriforeningen, 
men har overenskomst med forbun
det.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. omtalte, at kutymen for 
at ansætte ferieafløsere i Randers 
havde været, at folk med op til 10-12 
års arbejde på bryggeriet blev ansat 
som ferieafløsere med besked på, at 
der var arbejde i 4 uger. I nogle tilfæl
de var man så i arbejde op til 8-9 uger. 
Poul Erik G. mente, at dette med, at 
man havde et løbende opsigelsesvar
sel var i strid med overenskomstens 
regler om at genindtræde i sine ret
tigheder ved ansættelse indenfor et 
år. Disse rettigheder måtte omfatte 
opsigelsesvarsler.

Barbara Kryger
Barbara K. ønskede oplyst, om de tre 
tapperier, der skulle etableres i Grøn
land, omfattede øl- og vandtapperier.
I forbindelse med sagen om sikker
hedsfodtøj på Carlsberg havde Kbh.s 
kvindelig afdeling skrevet til Carl
sberg ca. først i september 1984, at af
delingen ikke godkendte aftalen om 
sikkerhedstøj.
Barbara Kryger gik herefter ud fra, 
at aftalen ikke gjaldt for afdelingens 
medlemmer.

Preben Mortensen
Forbundsformanden oplyste, at man 
måtte gå ud fra, at der blev etableret 
øl- og vandtapperier i Grønland.
Fandt, at det, der kunne lyde vold
somt, var, at der skulle etableres hele 
tre tapperier i Grønland.

Vedrørende ferieafløsersagen fra 
Randers, var forbundets fortolkning i 
sagen, at hvis ansættelsesforholdet 
forlænges ud over det antal uger, 
man ved ansættelsen fik besked på af 
bryggeriet, at man var ansat, så 
gjaldt overenskomstens bestemmel
ser om, hvor langt et opsigelsesvar
sel, man skulle have af bryggeriet.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. oplyste, at den lokale 
avisomtale i Jylland vedrørende etab
lering af tapperier i Grønland i første 
omgang gik på, at Faxe og De forene
de Bryggerier ville etablere soda
vandstapperier i Grønland. Senere 
havde der været avisomtale, der om
talte, at der skulle fragtes tungt øl til 
Grønland med tapning på Grønland.

BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Depotforhold:
Forbundet har ved formanden og An
ker Skjødt haft 2 møder med ledelsen 
fra Faxe Bryggerierne vedrørende 
depotforholdene.
På grund af andre kasse- og flaske
størrelser har der været problemer 
med beregningen af provisionen. I 
henhold til den overenskomst, for
bundet har med Foreningen af De
potindehavere i Danmark, omregnes 
provisionen i salgsenheder ud fra 
kasse- og flaske-/dåse-karton størrel
ser. Depoter uden for Depotindeha
verforeningen, laves der tiltrædelse
soverenskomst med.
Da Faxe depoterne kører med embal
lageformer, der ikke er dækket ind i 
overenskomsten for det øvrige depot
område, har man derfor lavet et ud
kast mellem forbundet og Faxe Bryg
geriet, der erstatter overenskom
stens § 8 vedrørende emballagestør
relse og salgsenheder.
Det er også aftalt, at fremover vil pro
blemer vedrørende Faxe depoter 
kunne løses centralt mellem forbun
det og Faxe. Dette vil afhjælpe for
bundet og afdelingerne meget, når vi 
fremover ved overenskomstfornyel
ser kan forhandle en del af de gene
relle forhold på Faxe depoterne cen
tralt.
Der har været afholdt faglig voldgift 
vedrørende ompakning af øl og vand. 
Man forventer, at kendelsen vil være 
afsagt inden jul.

På FU-mødet i november drøftede 
man betingelserne for distribution af 
vin fra depoter.
Der var 1) spørgsmålet om provisi
onens størrelse, 2) ændringen af over
enskomstens § 17 vedrørende pligten 
til at distribuere og sælge øl og mine
ralvand, hvor der skal tilføjes vin, og 
3) kravet om, på baggrund af Birke
rød-sagen, at der afregnes for de solg
te varer og ikke for det, man havde 
modtaget af varer.
Både DfB og Depotindehaverforenin
gen har ønsket at få en aftale for sal
get af vin, og den 29. november, efter 
den faglige voldgiftssag, drøftedes 
endnu en gang problemerne mellem 
repræsentanten for Depotindehaver
ne og forbundets næstformand Anker 
Skjødt.
Anker Skjødt fremførte endnu en 
gang forbundets synspunkter, og 
dagen efter fremsendte Depotindeha
verforeningen et udkast til en aftale, 
der tog højde for forbundets syns
punkter. Anker Skjødt ønskede ikke 
at reagere på denne henvendelse, før 
han havde drøftet udkastet med for
bundsformanden.
Udkastet lød på 3 salgsenheder for 
helliters flasker, hvilket er det dob
belte af provision for øl og vand, og det 
svarer til den aftale, forbundet har 
accepteret, man har for salg af vin 
med Lolland-Falster Bryghus. Man 
skal daglig afregne for det solgte vin, 
som vi har krævet.
Der gives genetillæg på kr. 13,20 pr. 
dag i 20 dage, som overenskomsten 
siger, og spørgsmålet om overens
komstens § 17, stk. 4, tages op til for
handling ved de førstkommende 
overenskomstforhandlinger.
Formanden fandt, at udkastet ind
friede vores krav og var derfor af den 
opfattelse, at man kunne underskri
ve dette.
Aftalen blev underskrevet den 3. de
cember 1984 og gælder fra den 3. de
cember til 28. februar 1985.
Den 4. december har forbundet ud
sendt cirkulære om, hvilke depoter i 
Nordsjælland, der skal distribuere 
vin.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Bent Meyer
Bent M. håbede, at forbundet vandt
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den faglige voldgiftssag vedrørende 
ompakning af øl og vand.
Ment M.’s vurdering var, at der var 
sagt ting under den faglige voldgift, 
som kunne give mulighed for, at for
bundet vandt sagen. Men var dog af 
den opfattelse, at forbundets proce- 
dør, Anker Skjødt, i sin procedure i 
sagen kunne have taget omtalen af 
aftaler i provinsen vedr. betaling for 
ompakning med i forbundets proce
dure.
Anker S. havde afvist dette med ar
gumentet, at en sådan omtale af afta
ler for betaling i provinsen for ompak
ning kunne skade andre steder.
Bent M. havde ikke forstået Anker 
S.’s opfattelse af sagen.
Bent M. kunne ikke godkende aftalen 
om distribution af vin. Kbh.s mandli
ge afd. havde foreslået et bedre ind
hold i aftalen end det, forbundet hav
de skrevet under på.
Måden, aftalen var forhandlet på af 
forbundets næstformand Anker S., 
var utilfredsstillende.
Efter en faglig voldgiftssag den 29. 
november, hvor afdelingens repræ
sentanter var til stede ved Bent M., 
Torben O. og Robert Pedersen (for
mand for depotklubben), havde An
ker S. forhandlet aftalen for distribu
tion af vin alene med arbejdsgiverne 
på trods af afdelingens vitale interes
ser for aftalens indhold.
Bent M. mente, at man kunne have 
presset en aftale igennem med et ens
artet tillæg for distribution af vin i 
stedet for provision, fordi D.f.B. hav
de været interesseret i, at vinen blev 
distribueret fra Carlsberg-vognene i 
december måned.
Bent M. var forundret over, at den 
protest, der var tilgået forbundsfor
manden imod aftalens indhold fra 
250 omegnsdepoters medhjælpere 
ikke var med i forbundsformandens 
beretning.
Bent M. kom ind på, at Thomas Olsen 
på forrige forretningsudvalgsmøde i 
Birkerød-sagen havde foreslået, at 
der tages et møde til med LO’s jurist 
for at vurdere en faglig voldgift på 
§ 17, stk. 1, 2, 3 og 4 i depotoverens
komsten, samt at Bent M. deltog i 
dette møde i LO.
Man måtte så på mødet i LO opklare, 
om Bent M.’s argumentationer i sa
gen kunne ændre LO-juristens opfat
telse, at forbundet ville tabe en faglig 
voldgiftsfortolkning af § 17.
Bent M. havde fået den besked af for

bundsformanden, at forbundet ikke 
agtede at tage et nyt møde med LO’s 
juridiske afdeling, fordi forbundet i 
sagen var dækket ind i den argumen
tation, der var fremført på det møde, 
forbundet havde haft i LO.
Forbundet vurderede, at der i over
enskomsten står »at der skal betales 
for leverede varer og ikke for solgte 
varer«.
Mandlig afdelings påstand er, at det 
kan ikke være rigtigt, idet salgs
chauffører omtales i overenskom
sten.
Man kunne dokumentere, at der ikke 
kunne være et ansvar for leverede va
rer til vognene, fordi et sådant ansvar 
for stjålne varer eller fejlleverancer 
fra vognene normalt gav et skattefra
drag. Skattevæsenet ville ikke accep
tere, at medhjælperne på .vognene 
havde fradrag i denne forbindelse. 
Dette måtte være dokumentation for, 
at medhjælperne ikke havde ansva
ret.
Bent M. kunne dokumentere, at for
bundets næstformand Anker S. hav
de skrevet til afdelingen, at hvis § 17 
i overenskomsten ikke kunne æn
dres, så København kunne leve med 
§ 17, så måtte sagen sendes videre til 
faglig voldgift.
Bent M. måtte konstatere, at forbun
dets formand og næstformand havde 
forskellige synspunkter for at afvise 
en faglig voldgift i sagen. Næstfor
manden havde det synspunkt, at så
fremt forbundet tabte en faglig vold
gift i sagen, ville man miste noget i 
provinsen, hvor der ligger nogle 
»skuffeaftaler« om, at medhjælpere 
ikke har ansvaret for fejlleverance el
ler tyveri af varer fra vognene. Bent 
M. troede ikke på, at sådanne »skuf
feaftaler« fandtes, men hvis dette var 
tilfældet, kunne disse aftaler bruges 
til at vinde sagen ved en faglig vold
gift.
Forbundsformanden havde det syns
punkt i sagen, at såfremt forbundet 
tabte en faglig voldgift i sagen, ville 
forbundet ikke senere i en konkret 
sag rejse spørgsmålet igen, fordi en 
faglig voldgifts afgørelse ville blive et 
appendix til gældende aftaler.

Bent M. fandt, at forbundsforman
dens synspunkt var et reelt syns
punkt. Sat op imod mandlig afdelings 
synspunkt om, at uanset om forbun
det tabte eller vandt en faglig voldgift 
i sagen, så vil Depotindehaver fore

ningen meddele depoterne, at afde
lingens medlemmer skal betale for 
manglende varer på vognene, og der 
kunne hurtigt opstå en konkret sag 
at tage en faglig voldgift på. Proble
met var, at afdelingens medlemmer 
på depoterne ikke var meget for at 
rejse sager overfor tillidsmændene el
ler i afdelingen. Afdelingen havde 
svært ved selv at opsøge eventuelle 
sager og mente derfor, det ville være 
en god ting, at forbundet brugte Bir- 
kerød-depotsagens indhold til at tage 
en faglig voldgiftssag på.

Preben Mortensen
Forbundsformanden konstaterede, 
at der var enighed om, at der skulle 
laves en aftale for distribution af vin. 
Havde forstået, at Kbh.s mandlige 
afd. kritiserede måden, aftalen var 
indgået under samt aftalens indhold. 
Til måden konstaterede forbundsfor
manden, at det var rigtigt, at sagen 
var rejst af Kbh.s mandlige afd., men 
aftalen for distribution af vin omfat
tede andre afdelingers forhold, den 
dækkede også Nordsjælland. Hermed 
skulle aftalen være generel og der
med en forbundsaftale.
Hvis flere afdelinger berøres af en af
tale, mente forbundsformanden ikke, 
at man kunne sige, at den afdeling, 
der havde rejst sagen, skulle deltage i 
forhandlingerne. Det måtte i givet 
fald være afdelingerne, der var om
fattet af eventuelle aftaler, som så 
deltog i forbundets forhandlinger.
Forbundsformanden fandt, at det var 
naturligt, at forbundet havde været i 
Depotindehaverforeningen og lavet 
den generelle aftale for salg af vin.
Til aftalens indhold havde forbunds
formanden de bemærkninger, at et 
ensartet tillæg kunne være svært at 
placere. Hvis et depot solgte meget 
vin og et andet depot ingen vin solgte, 
kunne et ensartet fast tillæg betyde, 
at dér, hvor salget lå, fik man reelt 
ikke penge for det merarbejde, der 
var ved salg af vin.
Forbundsformanden var enig i, at 
provisionen burde være en mindre 
andel af lønnen, men indtil systemet 
laves om, måtte udgangspunktet 
være det nuværende system.
Forbundsformanden oplyste, at De
potindehaverforeningen vidste, at 
forbundet tidligere havde accepteret 
aftaler for distribution af vin i Nykø
bing med det princip, at der for salg af 
vin betales dobbelt af den almindelige 
provision.
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Eksempelvis giver 12 stk. helliter Jol
ly Cola eller Kurvand 1,5 salgsenhed. 
Vinen har samme vægt, men betales 
med det dobbelte i provision.
Forbundsformanden havde hørt det 
argument, at der er et større økono
misk ansvar ved salg af vin. Måtte 
advare imod sådanne argumenter for 
at opnå højere provision. Man får 
samme salgsenhed for en kasse mine
ralvand til 80 kr. som for en kasse 
Elefantøl til 200 kr.
Hvis forbundet accepterede, at va
rens pris var bestemmende for provi
sionsbetalingen, måtte accepten gæl
de begge veje. Dette var uheldigt. 
Forbundet havde konstateret, at hvis 
forbundet ikke havde gået ind og løst 
problemet med distribution af vin, så 
havde depotindehaverne selv distri
bueret vinen. Forbundet havde også 
konstateret, at andre distribuerede 
vin uden betaling.
For ikke at komme i den situation, at 
medlemmerne påtager sig arbejde, 
som forbundet ikke har aftaler for 
skal udføres, fandt forbundsforman
den det rigtigt, at forbundet var gået 
ind i sagen og havde lavet en aftale. 
Fandt bestemt, at aftalens indhold 
var acceptabel.
I forbindelse med Birkerød-depotsa- 
gen havde forbundsformanden sagt, 
at forbundet godt ville tage en faglig 
voldgift, når der var en konkret sag, 
hvor et depot gjorde medhjælpere 
økonomisk ansvarlige for mangler på 
vognene. Forbundet var af den opfat
telse, at en sådan konkret sag kunne 
vindes af forbundet.
Forbundsformanden fastholdt, at så 
længe, der ikke var en konkret sag 
fra et depot, ville en faglig voldgift bli
ve en fortolkning af overenskomsten. 
Hvor intet andet er aftalt, er det over
enskomstens tekst, der gælder. En 
sådan fortolkning ved en faglig vold
gift ville medføre, at medhjælperne 
på vognene i København ville komme 
ind under afregningsreglerne om, at 
man er økonomisk ansvarlig for 
mangler på vognene.
En faglig voldgiftsafgørelse på for
tolkningen af overenskomsten ville 
forhindre forbundet i efterfølgende, 
når der opstod en konkret sag på et 
depot i København, at henvise til ku
tymen om, at medhjælpere i Køben
havn har det forhold, at man ikke har 
været økonomisk ansvarlige for 
mangler på vognene.
Ingen kunne være tjent med, at for
bundet tabte sagen ved en faglig vold

gift på fortolkning af overenskom
sten, når forbundet med stor sand
synlighed kunne vinde en faglig vold
gift i en konkret sag, hvor der kunne 
henvises til brugte kutymer vedr. af
regningsformer fra vognene.
Forbundsformanden fandt ikke, at 
der i sagen var uoverensstemmelse 
med næstformanden. Forbundsfor
manden havde i drøftelser af sagen 
med næstformanden peget på de ting 
i sagen, som havde gjort forbundsfor
manden betænkelig ved en faglig 
voldgift. Der havde været enighed om 
at lade en jurist med kendskab til Ar
bejdsretten se på de forskellige vur
deringer, som lå i sagen fra forbun
dets side.
Juristen sagde klart, at der skal ligge 
en konkret sag, for ellers vil en faglig 
voldgift gå på fortolkning af over en- 
skomstens tekst. Og en sådan fortolk
ning ville forbundet tabe.
Forbundsformanden havde forstået 
på næstformanden, at der var givet 
besked til Bent M. om, at næstform
anden ikke fandt, der var grundlag 
for nye drøftelser med LO-juristen, da 
alle aspekter i sagen var diskuteret 
på det første møde med juristen.

Holger Foss
Holger F. var bekymret over, at pro
ceduremæssige hensyn samt arbejds
fordeling mellem forbundets ledere, 
forbundet og afdelingerne imellem, 
bragte forbundet ud i situationer, 
hvor forbundet ikke bruger den kapa
citet, man har.
Fremhævede, at Bent M. er den stør
ste kapacitet i forbundet med hensyn 
til viden om forholdene på depotom
rådet. Dette var en kendsgerning, 
som ikke skulle opfattes som en ned
vurdering af forbundsformanden el
ler næstformanden, men Bent M. 
havde 20 års erfaring i depotsager.
Holge F. fandt det utilstedeligt og 
misbrug af kræfter, når Bent M. af 
næstformand Anker S. skal have at 
vide, »du kan altså ikke komme med 
alle vegne, Bent M., i forbundets sa
ger«.
Appellerede til, at man satte sig ud 
over procedureridninger, så man 
fleksibelt kunne bruge de menne
sker, der har begreb om sagerne i for
handlingssituationen .
Holger F. ville godt have en forkla
ring på, at forbundet afviste at bruge 
Bent M. som kapacitet på depotområ
det og ønskede, at forbundets forret

ningsudvalg kunne diskutere og bru
ge de kræfter, man havde, i stedet for 
at skelne til arbejdsdelinger forbun
det og afdelingerne imellem, samt 
hvem der har hvilket kompetenceom
råde.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, det var 
naturligt, at der i forbundssager fore
gik et samarbejde med alle, som har 
kendskab til de sager, forbundet del
tager i.
Betingelsen for alle er, at når man 
deltager i forbundssammenhæng, er 
man forbundets repræsentant.
Næstformand Anker S. har den op
fattelse, at Bent M. i forbundssam
menhæng deltager mere som Køben
havns mandlige afdelings repræsen
tant end som forbundsrepræsentant. 
Dette var et problem. Forbundsfor
manden havde sagt til Bent M., at det 
var naturligt, at Bent M. deltog i disse 
sager, herunder i faglig voldgiftssa
ger, ikke som mandlig afdelings rer 
præsentant men som forbundsrepræ
sentant.
Forbundsformanden konkluderede, 
at enten deltog alle afdelinger, der 
var berørt af en forbundssag, i sagens 
forhandling, eller når forbundet me
ner, der er tale om en generel sag, så 
tager forbundet ansvaret for de afta
ler, der indgås.

Bent Meyer
Bent M. fandt, at det var uheldigt, at 
næstformand Anker S. ikke var til 
stede på forretningsudvalgsmøder, 
hvor faglige problemer blev diskute
ret, og at Anker S. var den eneste, der 
var af den opfattelse, at Bent M. i for
bundssammenhæng handlede som 
Københavns afd.s repræsentant.
Provinskammerater kunne bekræf
te, at dette var usandt. Henviste til 
mødet i Forligsinstitutionen den 29. 
juni 1983 »vedr. udligningsprotokol
latet«.
Ønskede, at Anker S. påpegede ét 
punkt i voldgiftssagen den 29/11, 
hvor Bent M. optrådte som køben
havner-repræsentant.
Bent M. forstod ikke forbundsfor
mandens udtalelser om, at der ikke 
med næstformanden var uenighed 
om, hvad årsagen var til ikke at tage 
en faglig voldgiftssag i Birkerød-de- 
potsagen. Bent M. havde helt klart 
gjort opmærksom på, at Anker S.’ ar
gumentation var, at der lå skuffeafta
ler i provinsen om, at man ikke skulle
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betale, såfremt man mistede varer 
fra vognen. Fastholdt, at Birkerød- 
sagen var en udmærket sag at bruge 
som en konkret indfaldsvinkel til, at 
forbundet tager en fagligt voldgifts
sag.

Bent M. fandt, at forbundsformanden 
gik let hen over og fordrejede sagen 
vedrørende salg af vin. Afdelingen 
havde været interesseret i at fa en af
tale, men ikke for enhver pris.
Forbundsformandens omtale til Bent 
M. vedr. Robert Pedersens forklaring 
til forbundsformanden den 24. no
vember i forbindelse med en aftale for 
salg af vin var ikke rigtig, hvilket 
fremgik af brevet, Robert Pedersen 
som formand for Depotklubbens 250 
medlemmer havde sendt til forbunds
formanden den 5. december. Robert 
Pedersen var stærkt utilfreds med af
talens indhold.

I forbindelse med forbundsforman
dens udtalelse om, at man må tage 
udgangspunkt i det nuværende sy
stem med provisionssystemet, ønske
de Bent M. at fremhæve, at den provi
sion, man havde i København, var en 
tilfældig provision, som lige så godt 
kunne være 5, 6, 7, 8, 9 eller 10 kr. 
Mandlig afd. havde først i firserne 
lagt betalingen på faste tillæg ud fra 
de betragtninger, at provision var et 
dårligt system. Tillægget i Køben
havn var nu 348 kr., modsat andre 
steder, hvor det var 210 kr.
Den form, der var i København, var 
for at forhindre, at man blev afhæn
gig af provisionens størrelse. Bent M. 
var derfor af den opfattelse, at aftaler 
om at få 1, 2 eller 3 enheder ikke var 
den pris, der skulle betales for salg af 
vin. Københavnerne bliver snydt ved 
en sådan aftale.

Bent M. var modsat forbundsforman
den af den opfattelse, at aftalen for 
salg af vin var blevet forringet. For
ringelsen var et antal dage à 13,20 kr. 
i henholds til tilbuddet, arbejdsgiver
ne havde givet den 24. oktober. Her 
havde Anker S. sagt, »at man fik 
13,20 kr., og at dette ville give mere 
end 3 enheder i hele prøveperioden«. 
Bent M. havde spurgt Anker S., hvor
for man sagde ja til et tilbud som det, 
der lå den 30. november, når der var 
sagt nej til det tilbud, der lå den 24. 
oktober, som oven i købet var bedre 
end det sidste tilbud. Anker S. havde 
ikke kunnet svare på spørgsmålet.

Holger Foss
Holger F. var utilfreds med forbunds
formandens svar vedr. fleksibilitet i 
forbindelse med at trække på folk, 
som havde forstand på de sager, der 
blev forhandlet. Understregede på
standen om, at det kan knibe for nog
le folk, der ikke er så gamle på faglige 
poster, ved at henvise til sagen - 
manglende korrekturlæsning af 
overenskomsten - en mangel, der ko
stede medlemmerne på depoterne i 
Jylland adskillige tusinde kroner.
Mindede om, at dette måske kunne 
have været forhindret, hvis forbun
det havde trukket på folk, der havde 
forstand på sagerne.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fremhævede, at 
ændringen i aftalen for salg af vin 
var, at forbundet havde fået kravet 
igennem, at afregning ved salg af vin 
afhang af salget og ikke af de varer, 
man havde med på vognen. Dette var 
ikke med i tilbuddet af 24. oktober. 
Herefter gælder overenskomstens 
bestemmelser om de 13,20 kr.
Forbundsformanden havde bestemt 
ikke afvist, at forbundet skal trække 
på så mange mennesker i det faglige 
arbejde som overhovedet muligt. Det 
måtte fastholdes, at de mennesker, 
forbundet inddrager i forbundets ar
bejde, handler på forbundets vegne 
og ikke på egne vegne.
Forbundsformanden bekræftede, at 
forbundet 10 minutter før FU-mødet 
havde modtaget et protestbrev fra de
potklubben i København. Det sene 
modtagelsestidspunkt var årsag til, 
at brevet ikke lå til forretningsudval
gets behandling.
Forbundsformanden havde helt klart 
refereret, hvad formanden for de
potklubben havde sagt til ham den 
24. november. Formanden for de
potklubben havde talt med depotin
dehaveren i Hørsholm og bedt ham 
kontakte sin arbejdsgiverorganisa
tion, for at der kunne komme gang i 
forhandlingerne om aftaler for salg af 
vin. Formanden for depotklubben 
havde den 24. november bedt forbun
det tage initiativer, så der kunne ske 
forhandlinger vedr. aftaler for salg af 
vin.
Forbundsformanden havde ikke som 
sagt af Bent M. fordrejet tingene, 
men forbundsformanden forstod 
godt, at depotarbejderne var interes
seret i aftaler for salg af vin, hvis det

var rigtigt, at depotindehaveren i 
Hørsholm på nuværende tidspunkt 
selv havde solgt 2.000 flasker vin. Et 
salg forbundets medlemmer skulle 
have, hvilket ingen havde været 
uenige i.

Inge Jensen
Inge J. var af den mening - i forbin
delse med arbejdsfordelingen i for
bundet og proceduren omkring at 
bruge kapaciteter eller eksperter - at 
forudsætningen for at bruge andre er, 
at de, der skal bruge andre, vurderer, 
at behovet er til stede. Sådan arbejde
de man i andre grupper.
Konkluderede, at kongressen havde 
valgt en daglig forbundsledelse, der 
har et ansvar. Dette valg måtte re
spekteres, og forbundsledelsen måtte 
selv vurdere, når der var behov for at 
bruge andres viden i behandling af 
forbundssager.

Bent Meyer
Bent M. fandt ikke, at forbundsfor
manden gjorde det særlig godt, når 
forklaringen på, at aftalen for salg af 
vin var blevet bedre, fordi kravet om, 
at medarbejderne blot skal aflægge 
regnskab for de varer, der sælges, var 
opfyldt.
Forstod forbundsformandens loyali
tetsproblemer, men mente, at der al
tid havde været enighed om, at hvis 
loyalitet angriber og går ud over med
lemmerne, måtte man sige stop.
Bent M. foreslog, at Københavns 5 
depoter bliver trukket ud af aftalen 
vedrørende salg af vin. Aftalens ind
hold skadede alle, hvilket depotklub
bens 250 medlemmer havde konsta
teret sammen med Bent M.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. fandt det beklageligt, at 
forhandlinger i Depotindehaverfore
ningen resulterede i forhøjelser til 
provisionen, når der i forbundet var 
enighed om, at provisionslønninger 
skal afskaffes.
Depotfolk, der arbejder på fast løn, 
får arbejdet, men ingen penge, når 
det er provisionslønnen, der forhøjes. 
Mente, at der ikke blev taget hensyn 
i aftaleforholdene til depotfolk på fast 
løn.

Poul Erik Guldborg/
Thomas Olsen
Bekræftede Bent M.’s omtale af det 
skete i Forligsinstitutionen omkring 
udligningsprotokollatet. På trods af
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en vis modstand fra Anker S. havde 
Bent M. forsøgt en forhandlingsrun
de mere, for at udligningsprotokolla
tet skulle gælde for provinsen.

Holger Foss
Holger F. mente, at loyalitet overfor 
ens nærmeste kammerater var en 
god ting, men loyalitet, som kun gik 
på personer uden hensyntagen til 
medlemmerne, var misforstået loy
alitet.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at loyali
tet også var, at hvis man er med til at 
vedtage noget om en persons arbejde, 
så var det loyalitet først at gøre perso
nen opmærksom på, hvilke syns
punkter, man har til personens arbej
de. Fandt, at der indirekte i debatten 
lå kritik af Anker S.’ arbejde. For
bundsformanden havde på intet tids
punkt fundet nogen grund til kritik af 
Anker S.’ arbejde.
Forbundsformanden ville godt med
dele Depotindehaverforeningen, at 
forbundet ville drøfte, hvorvidt afta
len for salg af vin ikke skulle gælde 
for København og forsøge at lave et 
protokollat på dette.

Bent Meyer
Bent M. mente, at forhandlingsproto
kollatets indhold vedr. salg af vin blev 
aftalt den 29. november. Ordningen 
skulle gælde med tilbagevirkende i- 
krafttrædelse fra den 3. december 
1984.
Afdelingen fik orienteringen om den 
aftalte ordning den 4. december og 
havde hermed ikke nået at orientere 
medlemmerne på depoterne om, at 
afdelingens indvendinger mod at di
stribuere vin er ændret til, at der er 
lavet en aftale for distribuering.
Bent M. mente, at der kunne rejses 
en saglig kritik over for næstformand 
Anker S. Vidste, at det var svært for 
forbundsformanden at sige til næst
formanden, at den 3. december ek
sempelvis skulle laves om til den 10. 
december, men efter Bent M.’s opfat
telse havde den 10. dec. været en ri
melig dato for aftalens ikrafttrædel
se, så afdelingen havde haft mulighed 
for at forklare medlemmerne, hvad 
der skete i sagen.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. ønskede at vide, hvad 
forbundet ville gøre for depotfolk på 
fast løn, hvis aftalen for salg af vin 
kom til at gælde i hele landet.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at forbundsfor
mandens løsning var udmærket. 
Hvis Kbh.s mandlige afd. kunne for
handle en bedre aftale for salg af vin 
igennem, fandt Barbara K., at dette 
kunne virke afsmittende for fremtidi
ge områder, hvor salg af vin indføres. 
Perspektiverne kunne være, at man 
på bryggerierne skulle tappe vin, når 
distribuering af vin er indført på de
poterne.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt det vigtigt 
at slå fast, at næstformanden ikke 
havde aftalt forhandlingsprotokolla
tet vedr. salg af vin den 29. november. 
Forbundsformanden havde ved et til
fælde mødt Jens Peter Rasmussen fra 
Depotindehaverforeningen. Her hav
de Jens Peter Rasmussen snakket 
krav til salg af vin. Forbundsforman
den havde omtalt, at et af kravene 
var, at det skal tilføjes i overenskom
sten, at forbundets medlemmer skal 
distribuere vin.
Jens Peter Rasmussen havde bedt 
forbundsformanden meddele Anker 
S., at Depotindehaverforeningen vil 
genoptage drøftelserne om kravene 
til en aftale for salg af vin, og at man 
kunne tale nærmere om at genoptage 
drøftelserne den 29. november, hvor 
man mødtes i en voldgiftssag.
Selve forhandlingsprotokollatet un
derskrives først den 3. december af 
forbundet, efter at forbundsforman
den og næstformanden har haft mu
lighed for at gennemgå indholdet.
Forbundet var vidende om, at der kø
res vin ud den 3. december, derfor 
fandt forbundet, at aftalen skulle 
gælde fra den 3. december, så depot
folkene fik provision af det salg af vin, 
der fandt sted.

Bent Meyer
Bent M. var tilfreds med, at forbun
det ville forsøge at få afdelingens 5 de
poter ud af aftalen for salg af vin. Var 
ikke sikker på, at afdelingen nu kun
ne gennemføre en bedre aftale, men 
ville forsøge. Bent M. fandt, at det vil
le have været en god ting, hvis for
bundsformanden og næstformanden 
havde taget en samtale med Bent M., 
før forbundet havde underskrevet 
forhandlingsprotokollatet vedr. salg 
af vin. Sagen havde så muligvis stået 
noget bedre.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at syns
punkterne vedr. aftalen for salg af 
vin måtte være klare for forretnings
udvalget. Fastholdt, at aftalens ind
hold var et acceptabelt indhold. Var 
enig med Poul Erik G. i, at forbundet 
måtte finde en måde, hvor der tages 
højde for, at aftaler om provision ikke 
rammer fastlønnede depotfolk skævt. 
Forbundsformanden var enig i, at det 
var uheldigt, at Anker S. ikke var til 
stede på forretningsudvalgsmødet, 
når der kommer bemærkninger spe
cielt vedr. Anker S., men forbundet 
havde fundet det vigtigt at deltage i 
det internationale arbejde, som der 
var meget af. Det seminar, der fandt 
sted i Geneve den 4.-14. december 
vedr. bl.a. emballageformer for øl 
m.v., hvori deltog arbejdsgiver-, ar
bejder- og regeringsrepræsentanter 
for at drøfte bryggeriindustrien, kun
ne forbundet ikke undlade at deltage 
i.

BERETNING - FORTSAT

Preben Mortensen
Vedrørende sagen fra Københavns 
mandi. afd. fra maj måned for de Tu- 
borg-distributionsvogne, der blokere
de på Hans Knudsens Plads, har sa
gen været behandlet i Arbejdsretten 
den 16. november 1984.
Sagen kørtes som en organisations
sag med Kbh.s mdl. afd. som ansvar
lig for blokaden, da afdelingen ved 
fællesmøde påtog sig ansvaret for blo
kaden og ansvaret for 2 tillidsrepræ
sentanters opfordring til den.
Forbundet har opfordret afdelingen 
til at møde op i Arbejdsretten og pro
testere imod DA’s påstand om, at af
delingens handling var af en sådan 
karakter, at det skulle give anledning 
til, at Arbejdsretten skulle give afde
lingen en alvorlig skærpet bod.
Afdelingen ønskede ikke at møde op i 
Arbejdsretten, og forbundsforman
den måtte derfor overvære sagen som 
tilhører.
Det var forbundsformandens opfat
telse, at DA fik alt for let spil, ved at 
afdelingen udeblev. Man gjorde gæl
dende, at blokaden salgsmæssigt 
havde skadet Tuborg og mente at 
kunne dokumentere dette ved at 
fremlægge en masse avisudklip som 
læserbreve, hvor folk gør opmærk
som på, at de ikke længere ville hand
le og købe Tuborg-produkter.
Det er muligt, at visse mennesker
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havde skrevet disse indlæg til visse 
aviser, men hvorvidt det har skadet 
Tuborgs salg, mente forbundsfor
manden nok, det ville være svært for 
DA og DfB at dokumentere.
DA brugte som dokumentation det 
sidste nummer af afdelingens blad 
»Bryggeriarbejderen«, selv om det 
ikke i klageskriftet var fremlagt som 
bilag, hvilket arbejdsretsdommeren 
også gjorde opmærksom på. Men da 
vi ikke var til stede og kunne prote
stere, fik DA lov til at citere fra bladet 
og citere Holger Foss for, at han var 
stolt af aktionen. Det brugte DA’s 
procedør som argumentation for, at 
afdelingen slet ingen respekt har for 
Arbejdsretten.
Formanden fandt, at det bør drøftes, 
om DA og vores modpart bør have så 
frit spil til at give afdelingen en alvor
lig skærpet bod. I de tilfælde, hvor der 
har været arbejdsnedlæggelse, og 
man på fællesmødet har erkendt den 
overenskomststridig og ikke vil lave 
forlig, var det forbundsformandens 
opfattelse, at fremmøde i Arbejdsret
ten intet ville ændre i spørgsmålet om 
bodens størrelse, men når det drejer 
sig om organisationsansvar, fandt 
formanden det urimeligt, at man fri
villigt betalte bod. Boden går i Ar
bejdsgiverforeningens kasse, og der 
var vel ingen grund til frivilligt at 
være med til at finansiere, at de kan 
køre disse sager.
Man gjorde opmærksom på, at bloka
den var i strid med færdselsloven, 
hvilket Arbejdsretten ikke skulle 
tage stilling til, men som alligevel fik 
en omtale for at fremstille sagen så 
negativt overfor mandlig afdeling 
som overhovedet muligt.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Holger Foss
Holger F. omtalte, at forbundsfor
manden havde bedt afdelingen over
veje, hvordan man skulle handle ifor- 
hold til Arbejdsretten i sagen om or
ganisationsansvar, hvilket afdelin
gen var indstillet på.
Afdelingen havde lavet et svarskrift 
til Arbejdsretten i sagen, så retten 
ikke var på bar bund vedr. afdelin
gens opfattelse.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fremhævede, at 
svarskriftet er på baggrund af den

klage, der fremføres. Fandt ikke, 
man var dækket ind af et svarskrift 
overfor det dokumentationsmateri
ale, Dansk Arbejdsgiverforening bru
ger i sagerne i Arbejdsretten. Doku
mentation og påstande fremlagt i Ar
bejdsretten bliver taget til følge for 
den part, der møder i Arbejdsretten, 
når den anden part får en udeblivel
sesdom. Et svarskrift havde ingen 
værdi i en sag, når afdelingen ikke 
møder i Arbejdsretten.

Bent Meyer
Bent M. oplyste, at afdelingen i denne 
specielle sag havde besluttet at lade 
være med at møde i Arbejdsretten. 
Det, afdelingen havde været ude og 
slås for, var ikke et fagretligt spørgs
mål, men synspunkter, der gjaldt 
hele fagbevægelsen. Derfor kunne 
Arbejdsretten dømme afdelingen, så 
man kunne se, at Arbejdsretten var 
en klassedomstol.

BERETNINGEN - FORTSAT

Preben Mortensen
Overenskomstsituationen:
På det ekstraordinære hovedbesty
relsesmøde i november vedtog man 
retningslinierne for spørgsmålet om 
kompetence og ansvar vedr. aftaler. 
Man vedtog, at afdelingerne havde 
ansvaret for særaftalerne og kunne 
indgå aftaler for disse uden at kunne 
underkendes af hovedorganisati
onerne. Tilbage står kun, at hovedbe
styrelsen afgør, hvad der skal være 
hovedoverenskomst, og hvad der skal 
høre under særaftaler.
Forbundet har rettet henvendelse til 
Bryggeriforeningen om dette, og der 
er aftalt møde den 17. december, hvor 
proceduren om afstemning vil blive 
drøftet. Det er spørgsmålet, om Bryg
geriforeningen og Depotindehaver
foreningen kan forhandle samtidig og 
stemme sammen, og det er spørgsmå
let at aftale fælles kørselsregler m.v. 
for overenskomstforhandlingerne.
Den 21.-22. november deltog hoved
kassereren og forbundsformanden i 
en konference på LO-Skolen vedr. 
dagpengereformen. Man gennemgik 
regeringens og de radikales forslag til 
en ny dagpengereform, og man måtte 
i den forbindelse konstatere, at det 
var Det radikale Venstre, der var 
mest vidtgående i deres forslag - og 
vidtgående betød i denne sammen
hæng det mest reaktionære. De radi

kale stiller forslag om, at finansierin
gen skal fordeles med 1/3 til staten, 1/ 
3 til arbejdsgiverne og 1/3 til A-kas- 
serne.
Dette ville få temmelig uoverskuelige 
økønomiske konsekvenser for de 
mange lønmodtagere, som i forvejen 
er på understøttelse. I dag betaler A- 
kasserne ca. 15% af de samlede udgif
ter til arbejdsløshedsunderstøttelse, 
og hvis det skulle hæves til 33%, skal 
kontingentet til A-kassen stige med 
mere end det dobbelte. Som det er nu, 
betaler staten 72% af udgifterne, ar
bejdsgiverne 13% og som sagt A-kas- 
serne 15%.
Regeringens forslag går på, at man 
fastholder disse procenter, men ud fra 
et gennemsnit inden for hvert A-kas- 
seområde. Gennemsnittet i øjeblik
ket til en arbejdsløs er 85.000 kr. om 
året. Det der kan ydes maximum om 
året er 105.000 kr. Staten skal så 
fremover til hver A-kasse yde 72% af 
85.000 kr. for hver arbejdsløs, A-kas- 
sen har.
Inden for Dansk Bryggeri-, Brænde
ri- og Mineralvandsarbejderes A-kas- 
se udbetales ca. 97-98.000 kr. om året 
pr. arbejdsløs. A-kassens medlemmer 
skal selv udrede det beløb, der ligger 
over 85.000 kr. + 15% af 85.000 kr. 
Såfremt dette blev vedtaget, skulle 
medlemmerne af forbundets A-kasse 
betale ca. dobbelt så meget i kontin
gent, som man gør i dag.
Regeringen har også et forslag om, at 
man skulle kunne tegne en ekstra 
forsikring i forbindelse med arbejds
løshedsunderstøttelse. Dette skal 
imidlertid også ske gennem A-kas- 
serne og skal også være selvfinansie
rende og vil derfor kunne øge kontin
gentet til det 3-dpbbelte.

Forretningsudvalget
vedtog beretningen med 10 stemmer 
for, 2 stemte hverken for eller imod.

3. Forskellige sager
Preben Mortensen
Forbundet havde fået meddelelse om, 
at Asbjørn Jensen var suppleant for 
Kaj Fonnesbæk som Sydjysk Kreds’ 
depotrepræsentant.
Randers afdeling havde meddelt, at 
der var valgt ny tillidsrepræsentant, 
Jens Nielsen, i stedet for Harry Ting
bæk. Knud Erik Kvortrup var valgt 
som suppleant.
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Følgende var modtaget fra Station 
Hof, Carlsberg:
»Fagforeningen præciserer, at den 
ikke vil finde sig i, at andre faggrup
per overtager arbejde i henhold til 
skrivelse af23/10-84.
Samtlige kollegaer på Station Hof 
støtter jeres synspunkter fuldt ud. Vi, 
der arbejder på stationen, vil kæmpe 
med næb og klør for at bevare denne 
arbejdsplads. Der har været talt så 
meget om TRANS i forbunds- og fag
foreningsregi, men vi føler, at der in
tet er gjort. Vi vil henstille til forret
ningsudvalget, at de koordinerer 
kampen imod TRANS, idet vi har vist 
én af vejene den 9/11 1981, journal 
81084, ved at blokere TRANS oppe 
ved fustageafdelingen.
Med kammeratlig hilsen 
Station Hof. »

Forbundsformanden gik ud fra, at det 
forretningsudvalg, der blev henstillet 
til, var Kbh.s mdl. afd.s forretnings
udvalg.
Forbundsformanden ville i forbindel
se med Station Hofs udtalelse gøre 
opmærksom på, at forbundet ikke au
tomatisk modtager de orienteringer, 
der udgår fra afdelingen til medlem
merne. Foreslog, at forbundet frem
over modtog afdelingens udsendte 
orienteringer.

Holger Foss
Holger F. bekræftede, at Station 
Hofs udtalelse var en kopi af en udta
lelse til afdelingens forretningsud
valg. Baggrunden var en orientering, 
udsendt af de to københavnske afde
linger vedr. rammeaftaleforhandlin
gen.
Afdelingen ville overveje at sende de 
orienteringer, der udgik til medlem
merne, til forbundet.

Preben Mortensen
Forbundsformanden mente, at for
bundets daglige ledelse som medlem
mer af afdelingen havde krav på ori
entering fra afdelingen på lige fod 
med afdelingens øvrige medlemmer.

Holger Foss
Holger F. omtalte, at afdelingens ud
sendte orienteringer lå fremme til 
gennemlæsning. Her kunne forbun
dets daglige ledelse læse orienterin
gerne.
Afdelingen ville overveje at aflevere 
orienteringerne i forbundet.

Preben Mortensen 
Forbundsformanden konkluderede, 
at afdelingens medlemmer i for
bundsledelsen ikke på lige fod med af
delingens øvrige medlemmer vil mod
tage orienteringer, som afdelingen 
udsender.

Bent Meyer
Bent M. mente ikke, forbundets dag
lige ledelse som medlemmer af afde
lingen fik særbehandling. Syge og 
fraværende medlemmer fra arbejds
pladserne måtte hente deres oriente
ringer i afdelingen. Afdelingen kun
ne eventuelt opsætte en opslagstavle 
til brug for orienteringer til afdelin
gens medlemmer i forbundsledelsen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte, at for
bundet havde modtaget en general
forsamlingsudtalelse fra Kbh.s kv. 
afd. Udtalelsen indgik i protokollen.
»Den borgerlige regering har i sin 2- 
årige regeringsperiode vist sit sande 
ansigt ved støttet af andre arbejder
fjendske partier at gennemføre den 
ene grove forringelse efter den anden 
overfor den arbejdende del af befolk
ningen og de svagest stillede grupper. 
Nogen kan se en håbløs fremtid i 
møde uden mulighed for arbejde og 
rimelige levevilkår, børn passes på 
grund af besparelser under stressede 
og utrygge forhold i dyre instituti
oner, arbejdsløse får mindre og mind
re at leve for samtidig med, at regerin
gen forsøger at gøre arbejdsløsheden 
til et privat problem og at gøre de ar
bejdsløse til andenklasses borgere. 
Den arbejdende befolknings realløn 
falder samtidig med, at kapitalejerne 
får lov til at hente stadigt større profit
ter hjem og får lov til at ødelægge mil
jøet på arbejdspladserne og i hele 
samfundet. Arbejdsgiverne udnytter 
groft situationen, og med en borgerlig 
regering i ryggen stiller de fagbevæ
gelsen overfor det ene angreb efter det 
andet på tidligere opnåede goder.
Vi vil arbejde afalle kræfter på at få 
væltet den borgerlige regering og give 
plads for en regering, som vil føre en 
retfærdig arbejderpolitik. Vi opford
rer derfor til samling inden for arbej
derbevægelsen og arbejderpartierne, 
så der kan opstilles et troværdigt al
ternativ til den borgerlige regering. 
Indenfor vor industri kræver vi del i 
rationaliseringsgevinsten i form af 
lønforbedring og arbejdstidsnedsæt

telse og arbejdsmiljøforbedringer i 
forbindelse med indførelse af ny tek
nologi. Det er os, der har skabt bag
grunden for De forenede Bryggerier 
Aktieselskab’s overskud, som i år 
stærkt nærmer sig 1 mia kr. Denne 
fremgang for De forenede Bryggerier 
skal komme os til gode i forbindelse 
med den igangværende rammeaftale
fornyelse og i forbindelse med de kom
mende overenskomstforhandlinger. 
Vi forlanger en arbejdstidsnedsættel
se, der batter noget, og vi forlanger 
fuld lønkompensation og personale
kompensation. Vi siger nej til deltids
arbejde og flextidsordninger. Vi siger 
nej til overgrebene imod de arbejdslø
se ogA-kasserne, og vi arbejder aktivt 
sammen med den øvrige fagbevægelse 
for at stoppe den borgerlige regerings 
forringelser for de i forvejen hårdest 
ramte grupper.
Generalforsamlingen opfordrer alle 
fagforeningens medlemmer til at ar
bejde aktivt for fred i verden, at kræve 
stop for raketopstillinger i øst og vest, 
fjern alle atomraketter og få nedrust
ningsforhandlinger nu. Gør verden 
atomfri. Frihed til fredsarbejde i øst 
og vest. Brug militærmilliarderne til 
solidaritet med den tredie verden.
Generalforsamlingen anerkender den 
støtte, fagforeningen har ydet til an
dre grupper i konflikt, til arbejde for 
politiske fanger, undertrykte og for
fulgte grupper.
København, den 24. nov. 1984.«

Forbundets cirkulærer og meddelel
ser vedr. afdelingernes forpligtelser i 
forbindelse med registrering af fonde 
for afdelinger med aktiver på over 
250.000 kr.
I forbindelse med meddelelse til med
lemmerne om INTRO-kurser havde 
forbundet gjort opmærksom på, at 
INTRO-kurserne er af 20 timers va
righed - fra fredag til søndag - samt 
at et INTRO-kursus afløser forbun
dets 3 weekend-kurser.
Forbundet afholder 3 INTRO-kurser 
i foråret 1985 med deltagere fra hele 
landet.
Vedrørende Coca Cola-situationen i 
Guatemala havde IUL meddelt, at 
der er indgået overenskomst for Coca 
Cola. IUL mener, problemerne ved 
Coca Cola i Guatemala er løst.
Forbundet har modtaget et brev fra 
Socialistisk Folkepartis folketings-
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gruppe. Gruppen skrev: - at man me
ner, at der er 6 gode grunde til, at 
man skal kræve folkeafstemning 
vedr. de nye forslag til lovbestemmel
ser fra regeringen om A-kassefor- 
hold. De mener, at grænsen er nået, 
og at overgrebene imod de dårligst 
stillede må stoppe nu. »De arbejdsløse 
og mange andre vil ikke kunne forstå, 
hvis vi ikke gør brug af enhver mulig
hed for at spænde ben for de asociale 
indgreb. Det er ikke kun de arbejdslø
se, der er oprørte over forliget. I alle 
lønmodtagerkredse er der med god 
grund utryghed og vrede. Uden folke
afstemning vil flertallet i folketinget 
helt sikkert fortsætte felttoget mod de 
mest udsatte grupper i befolkningen. 
Hvis de nu planlagte angreb ikke er 
grove nok til at begrunde en folkeaf
stemning, hvad så? En folkeafstem
ning vil give gode muligheder for at 
mobilisere lønarbejderne mod rege
ringen og nedskæringspolitikken. Der 
er ingen risiko. Skulle det ulykkelige 
ske, at befolkningen ved en folkeaf
stemning ikke forkaster indgrebene, 
står vi i den samme situation som før 
folkeafstemningen. Og efter et folke
tingsvalg vil et andet flertal under 
alle omstændigheder kunne gøre det 
godt igen, som det nuværende flertal 
har ødelagt. SF vil selvfølgelig gøre, 
hvad vi kan i folketinget for at få for
slagene forkastet eller ændret til det 
bedre, men vi har ikke den store tillid 
til, at det kan lykkes. Derfor finder vi 
det rigtigt allerede nu at signalere, at 
kravet til en folkeafstemning bliver 
rejst, hvis forslagene bliver vedtaget 
med det indhold, vi kender i dag. Vi 
håber, at I vil støtte kravet. «

Forbundets ledelse fandt, at i visse si
tuationer kunne folkeafstemninger 
bruges, men var ikke enige i, at situ
ationen før og efter folkeafstemnin
ger var den samme.
En folkeafstemning, der ikke forka
stede lovforslagene om A-kassefor- 
hold, ville give den borgerlige rege
ring opbakning og forstærkede mu
ligheder til at fortsætte deres politik. 
Dette var en konsekvens, en folkeaf
stemning kunne medføre. Undersø
gelser viste fortsat, at der var et bor
gerligt flertal i Danmark, et borger
ligt flertal, der måtte tages som ud
tryk for enighed med regeringens po
litik.
Forbundets daglige ledelse frygtede 
derfor, at der ville være et flertal ved 
en folkeafstemning for regeringens

forslag. En situation, hvor fagbevæ
gelsen ville være i en vanskeligere si
tuation end før en folkeafstemning.

Holger Foss
Holger F. fandt ikke, at man kunne 
undlade at støtte initiativet til en fol
keafstemning. Sådanne lovforslag 
måtte man forsøge alle muligheder 
for at stoppe. Man skulle være op
mærksom på, at selv i borgerlige 
kredse var der betænkelighed ved 
lovindgrebet. Holger F. troede på, at 
der blandt arbejderbefolkningen ville 
være forståelse for at prøve en folke
afstemning.

Bent Meyer
Bent M. fandt nok, der som omtalt af 
forbundsformanden kunne være en 
begrundet frygt for resultatet af fol
keafstemningen, men troede på, i 
denne konkrete sag, at flertallet kun
ne opnås imod lovindgrebet.
Anbefalede folkeafstemningen.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt spørgsmålet van
skeligt. Et ja véd en folkeafstemning 
ville svække fagbevægelsen, men 
mente, folkeafstemningen var den 
eneste mulighed, der stod tilbage. 
Der måtte mobiliseres omkring den
ne med, at det ville være forkasteligt 
ikke at bruge denne sidste mulighed.

Thomas Olsen
Thomas O. ville støtte kravet om fol
keafstemning. Havde på et kredsrep
ræsentantskabsmøde fået vedtaget 
beretningen, hvori en folkeafstem
ning støttes, og konkluderede, at 
kredsmedlemmerne stod bag kravet.

Preben Mortensen
Forbundsformanden erindrede om, 
at de borgerlige partier gik frem ved 
sidste folketingsvalg. Lige efter lov- 
védtagelsen om, at A-kassekontin- 
gentet steg.
Der fandtes ca. 3,5 mio stemmeberet
tigede ved et folketingsvalg, der er ca. 
1,8 mio medlemmer af en A-kasse. 
Organiserede arbejdere troede for
bundsformanden stort set ville stem
me imod forslaget, men det var tem
melig mange borgerlige stemmer, der 
skulle hentes sympati hos, for at for
slaget blev forkastet.
Forbundsformanden var kun betæn
kelig ved folkeafstemningen, fordi 
det ikke var overbevisende, at folke
afstemningen forkastede lovforsla
get.

Holger Foss
Holger F. fandt, at uanset risikoen 
for, at lovforslaget blev vedtaget ved 
en folkeafstemning, måtte man mo
ralsk støtte forslaget om folkeafstem
ningen.

Lone Christensen
Lone C. fandt, at det var risikabelt at 
gennemføre en folkeafstemning om 
lovforslaget med den begrundede 
frygt, der kan være for, at de borgerli
ge får medvind for lovforslaget.

Jens Olsen
Jens O. var ikke uenig i, at der kunne 
være begrundet frygt for resultatet af 
en folkeafstemning, men mente, at ri
sikoen måtte tages. Alt måtte forsø
ges for at få forkastet lovforslaget, 
også en folkeafstemning.

Bent Embo
Bent E. gav udtryk for betænkelig
hed ved en folkeafstemnings resultat 
og satte spørgsmålstegn ved, om fag
bevægelsen havde råd til at tabe fol
keafstemningen. Han mente, at 
kræfterne og sammenholdet skulle 
der på et tidspunkt tages stilling til at 
bruge for at vælte den borgerlige re
gering.

Barbara Kryger
Barbara K. mente, at det spørgsmål, 
der skulle til folkeafstemning, virke
lig måtte være et spørgsmål, det var 
muligt at mobilisere omkring. Fagbe
vægelsen havde direkte adgang til 
1,8 mio medlemmer, hvor ressourcer
ne kunne sættes ind til mobilisering 
omkring folkeafstemningen. En mu
lighed, fagbevægelsen ikke havde råd 
til at spilde.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at diskus
sionen måtte være, om der skal tages 
andre initiativer mod lovforslaget på 
A-kasseområdet fremfor at basere 
protesten overfor forslaget på, at man 
i sidste instans skal forklare sig ved 
en folkeafstemning. Han så langt hel
lere, at fagbevægelsen samlet forsøg
te at tage nogle initiativer mod forsla
get, gerne en mobilisering på arbejds
pladserne fremfor at »trøste« sig med, 
at forslaget kom til folkeafstemning. 
Der var før talt om at mobilisere til 
generalstrejke. Dette kunne være et 
våben, som kunne fortælle, hvor stor 
opbakningen var mod regeringens 
indgreb.
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Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. orienterede om, at man 
ikke havde forstået på arbejdsplad
serne, at Socialdemokratiet var imod 
en folkeafstemning som foreslået af 
SF. Alle havde protesteret mod lov
forslaget på A-kasseområdet. Hvis de 
borgerlige partier fik lov til at gen
nemføre lovforslaget - uden mulighe
den for, at folkeafstemningen bruges 
som sidste mulighed for at forhindre 
gennemførelsen af lovforslaget - vil 
fagbevægelsen fortryde senere.

Inge Jensen
Inge J. mente, det var rigtigt at prøve 
at få lovforslaget ud til en folkeaf
stemning.
Vedrørende forbundsformandens 
omtale af at iværksætte andre aktivi
teter, herunder generalstrejke, fandt 
Inge J., det var forsøgt, men med den 
offentlige debat, der foregik, måtte 
det erkendes, at medlemmerne ikke 
var indstillet på konflikt.
Inge J. var enig i, at gik folkeafstem
ningen fagbevægelsen imod, var den 
en styrkelse af den borgerlige rege
ring. Dette var der ikke noget at gøre 
ved, men fagbevægelsen måtte så 
tage stilling til, hvordan holdninger
ne ændres i Danmark.

Bent Meyer
Bent M. var enig med Barbara K. 
Spørgsmålet var, om fagbevægelsen 
havde råd til at bruge den sidste mu
lighed: en folkeafstemning. Det måt
te prøves, og fagbevægelsen måtte 
forsøge at ændre ved nogle holdnin
ger, så afstemningen blev en sejr for 
fagbevægelsen.

Holger Foss
Holger F. mente, at hvis et pænt an
tal af de 60 forbund, SF havde hen
vendt sig til vedrørende kravet om 
folkeafstemning, svarede SF positivt, 
lægges der pres på den socialdemok
ratiske folketingsgruppe i stillingta
gen til folkeafstemningen.
Arbejderbevægelsen stod over for så 
mange indgreb, at alle muligheder 
måtte prøves. Var enig med Inge J. i, 
at gik folkeafstemningen fagbevæ
gelsen imod, måtte nye initiativer 
vurderes. Holger F. mente ikke, den 
danske befolkning var minded for ge
neralstrejke. Den sidste, der fandt 
sted, var i forbindelse med 2. verdens
krig.

Preben Mortensen
Preben Mortensen havde svært ved 
at se logikken i diskussionen. Man si
ger, det er umuligt at mobilisere til 
nogle handlinger. Generalstrejke er 
folk ikke indstillet på. Vurderingen 
var, at hvis man skal kunne konsta
tere, at man kan få et flertal ved en 
folkeafstemning, så må aktioner op 
til det vise, om der er opbakning eller 
ej. En folkeafstemning er alt eller in
tet. Hvis man ikke får flertal, så var 
der åbnet op for, at den borgerlige re
gering kan stille endnu skrappere 
krav om endnu mere nedskæring, 
fordi de så har fået tilsagn fra befolk
ningen om, at det er den rigtige vej, 
de går. Det er en alt- eller intet-poli
tik. En sådan politik må baseres på en 
vurdering af, om man føler, man har 
mulighed for at vinde. I forretnings
udvalget går de fleste ud fra, at der 
ikke er mulighed for mobilisering, og 
at man ikke kan få folk mobiliseret 
omkring disse ting. Hvis man ikke en 
gang kan få folk på arbejdspladserne 
mobiliseret, hvor det er os, der har 
folk i tale, hvordan skulle man så gøre 
det, når folk skal hen at sætte deres 
kryds.
Med de tilkendegivelser, der var 
kommet i FU vedr. manglende mulig
hed for mobilisering, var forbundsfor
manden mere og mere betænkelig 
ved en alt- eller intet-politik.

Inge Jensen
Inge J. var uenig med forbundsfor
manden i, at FU tilkendegav, at der 
ikke kunne mobiliseres. Der kunne 
mobiliseres, men ikke til arbejdsned
læggelser. Logikken er, at de initiati
ver, der har været hidtil, var arbejds
nedlæggelser. Det har folk konstate
ret, at der ikke er kommet noget ud 
af. En folkeafstemning var måske 
mere probat, fordi hvis man gik hen 
og vandt, så var det noget, der var 
gældende for folketinget. Her er det 
en handling, hvor der kunne frem
komme et resultat med det samme, 
hvis man fik flertal.

Forretningsudvalget
vedtog med 7 stemmer for og 5 imod 
at støtte SF’s forslag om en folkeaf
stemning i forbindelse med lovforsla
get vedr. A-kasseforhold.

Preben Mortensen
Forbundsformanden foreslog at støt
te projektoprettelse af en fredshøj
skole i Danmark. Undervisningen

ville tage udgangspunkt i UNESCO’s 
fredsundervisnings grundlag, som er 
en kombination af nedrustning, ud
vikling og menneskerettigheder.
Daglig ledelse i forbundet havde fun
det, det var et godt initiativ og anbe
falede at støtte med 2.000 kr.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. ønskede at vide, hvor 
mange bevillinger, der ville blive fo
relagt FU. Fu havde bevilget 98.000 
kr. på sidste FU-møde, og han mente, 
at FU skulle begynde at overveje, 
hvad man skal bevilge penge til.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ønskede en kon
statering af FU, om bevillinger skulle 
prioriteres ud fra, hvor mange penge, 
der var bevillinger til, eller om bevil
linger skulle gives ud fra formålet. 
Forbundsformanden mente, at FU 
skulle fastholde princippet om, at 
man bevilgede til formål, FU kunne 
støtte. Hvis FU fandt, at forbundet 
ikke havde midler til bevillinger, så 
måtte diskussionen gå på problemet: 
manglende midler.

Holger Foss
Holger F. ønskede at støtte Poul Erik 
G.’s forslag. Forbundets pengeres
sourcer var gode, men der var en ende 
på et tidspunkt.
Under bevillinger kunne FU ved 
starten få orientering om, hvor man
ge og til hvad, der lå bevillingssager. 
FU kunne hermed få baggrund for at 
foretage nogle prioriteringer ud fra: 
hvad vil man, eller hvad mener man, 
der er råd til med hensyn til bevillin
gerne.
I forbindelse med prioritering ved be
villinger gav Holger F. det eksempel, 
at han mente, at kulminearbejderne i 
England skulle støttes igen af FU, og 
så kunne FU prioritere, at støtten til 
kulminearbejderne var støtte til en 
presserende sag, som skulle støttes 
med et højt beløb, hvorimod FU til en 
anden sag prioriterede en bevilling 
med et symbolsk beløb.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at forbundets linie 
med at fastsætte kontingenter samt 
givne bevillinger er baseret på, at 
kontingentpolitikken skal svare til 
aktiviteterne, var en linie, der skulle 
fastholdes længst muligt. Ud fra det
te grundlag gik Barbara K. ind for be
villingen til oprettelse af fredshøjsko-
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len, som var et rigtigt og relevant ini
tiativ at støtte.
Forventede, at forbundsledelsen ville 
gøre opmærksom på, hvis der var be
hov for forsigtighed vedr. bevillinger. 
Dette var ikke tilfældet på nuværen
de tidspunkt. Konklusionen måtte så 
være: kontingentpolitikken indpas
ses efter de handlinger, FU finder er 
rigtige.

Bent Embo
Bent E. mente, at FU var ved at nå til 
at sige til forbundsledelsen: hvis der 
skal tages stilling til større eller man
ge bevillinger, skal FU have at vide, 
hvor mange penge, der er råd til at be
vilge. Erindrede om, at det forhenvæ
rende økonomiudvalg, som var blevet 
nedlagt, havde forsøgt at arbejde med 
indstillinger ud fra økonomien i for
bundet, men ingen havde fulgt udval
gets forsøg på indstillinger vedr. ud
gifter.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. omtalte, at FU på forrige 
FU-møde samlet bevilgede 98.000 kr. 
Forbundet kørte med et stort under
skud, og det eneste Poul Erik G. hav
de ønsket med spørgsmålet om, hvor 
mange bevillinger der lå til FU, var at 
få et overblik over, om bevillingerne 
endte i et anseligt beløb, som 98.000 
kr. er, og han mente, at det var nor
malt, at der ved bevillinger måtte ses 
lidt på økonomien. Der kunne være 
den mulighed, hvis der lå 4-5 bevillin
ger til FU, at vurderingen blev, at 
man i stedet for at bevilge 30.000 kr. 
ved hver bevilling ville sætte beløbet 
lavere til nogle af sagerne.

Jens Olsen
Jens O. var enig med forbundsfor
manden i, at den enkelte sags formål 
måtte være afgørende for FU’s be
slutning vedr. bevillinger og fandt, at 
en prioritering ud fra et samlet over
blik over, hvor mange bevillinger der 
lå til FU, var imod de kongresbeslut- 
ninger, der var vedtaget.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fremhævede, at 
det fremgik af regnskaberne, at der 
var et underskud, men at FU afgør, 
hvor stort et underskud kan være. 
Forbundet er det rigeste forbund pr. 
medlem med en kæmpeformue. Det 
var muligt at spare op til mange 
ugers strejke, men det var også mu
ligt at bruge penge til en mobilise

ring, så der ikke var brug for mange 
ugers strejke.
Når forbundet bl.a. støttede de engel
ske kulminearbejdere, var det ud fra, 
at det formål, kulminearbejderne 
strejker for, politisk vil kunne gavne 
den danske arbejderbevægelse. Så 
længe forbundet havde råd, skulle 
dets linie og politik forfølges med støt
te til mål, der var i overensstemmelse 
med forbundets målsætninger.

Bent Meyer
Bent M. mente, at hvis andre forbund 
fulgte forbundets bevillingspolitik, så 
var der store summer til, at tingene 
gik bedre end tilfældet var. Forbun
det skulle støtte på en god måde, men 
skulle også passe på ikke at overspille 
sin rolle.
Bent M. så gerne, at forbundet selv 
skulle have ubegrænsede midler i 
strejkekassen. Det var i orden at prio
ritere, hvad der var mest nødvendigt. 
Hvis FU eksempelvis prioriterede, at 
man havde 30.000 kr. til bevillinger 
og besluttede, at de engelske kulmi
nearbejdere fik de 30.000 kr., fandt 
Bent M., at FU prioriterede på en rig
tig måde.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var rystet over 
argumentationen, der blev brugt. 
Måtte spørge, hvordan man ville 
have, at forbundet kunne føre dets 
politik igennem, hvis man mener, at 
nødvendige bevillinger til formålet 
skal der holdes tilbage på. Hvis bevil
linger skulle gives ud fra prioriterin
ger, så var der en lang række områ
der, der skulle prioriteres på, hvor der 
økonomisk måtte holdes igen.
Konferencer og oplysningsarbejde 
overskrider forbundets budget. Net
op områder, hvor forbundsforman
den fandt, at indsatsen var med til at 
mobilisere, så forbundet stod stærkt. 
Det var ikke nok, at medlemmerne 
gik ud i strejke, der skal ske en mobi
lisering omkring sagerne først. Det 
var forbundets politik - en politik, 
som det havde råd til.

Barbara Kryger
Barbara K. efterlyste en reaktion på 
det rejste spørgsmål: er det princippet 
for bevilling, man vil ændre? Princip
pet er, at kontingentpolitikken fast
lægges, så kontingentet passer til ak
tiviteterne og ikke omvendt.

Inge Jensen
Inge J. mente, at problemet lå i, at 
forbundet har en »konfliktfond«, det 
skulle være en kampfond. Problemet 
rundt omkring var, at når man snak
ker om, at der tages af formuen, så 
svækker man organisationen, fordi 
netop det at have en strejkefond be
tegner, at organisationen har en 
kampfond.
Forbundets mål skal opfyldes også 
ved at støtte andre arbejderes kon
flikter. Inge J. mente, at ved at ændre 
navnet konfliktfond til kampfond, 
kunne debatterne vedrørende støtte 
tages på en bredere basis, end det 
skete på nuværende tidspunkt.

Holger Foss
Holger F. var ikke betænkelig over 
økonomien, men bekymret over, at de 
mest uskyldige spørgsmål, man stil
lede i FU, hvor et FU-medlem knyt
ter kommentarer til, og er enig i 
spørgsmålet, medførte problemer 
med lange indviklede debatter.
Holger F. følte sig misforstået i støt
ten til Poul Erik G.’s forslag. Støtten 
var, at foreliggende bevillingssager 
blev omtalt, uden der blev sat beløb 
på, før bevillinger forelægges for FU. 
Holger F. havde ingen ønsker om, at 
forbundet ikke skulle arbejde aktivt 
og var tilfreds med den række af be
villinger, FU støttede arbejderklas
sen og andre gode formål med.
Holger F. ville trække sig ud af debat
ten i sagen, da han ikke forstod debat
tens indhold i forbindelse med ønsket 
rejst af Poul Erik G.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var blevet be
tænkelig ved ønsket, da ordet priori
tering var nævnt af Holger F. og Poul 
Erik G. i forbindelse med FU-bevillin- 
ger.

Lone Christensen
Kongresdebatten omkring forbun
dets kontingentpolitik med efterføl
gende vedtagelse af et kontingent 
med indbygget regulering fandt Lone 
C. var en debat og vedtagelse, hvor 
kongressen lagde linien, at kontin
gentet skulle være i balance med for
bundets aktiviteter og ikke omvendt.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde kun væ
ret betænkelig ved at lægge alle bevil
lingssagerne frem samlet, hvis øn-
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sket var baseret på, at der skulle ske 
en prioritering økonomisk.
Forbundsformanden konkluderede: 
Når ønsket ikke var baseret på, at der 
skulle ske en prioritering, fandt for
bundsformanden, at bevillingssager
ne kunne lægges samlet frem, iden 
den enkelte sag blev behandlet.

Forretningsudvalget
tilsluttede sig forbundsformandens 
konklusion vedrørende bevillingssa
ger.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte, at der 
lå følgende bevillingssager til FU: 
Anmodning om støtte:
Etablering af en Fredshøjskole, 
Landsaktionsgruppe mod dagpenge
forringelser.

Forretningsudvalget
bevilgede 2.000 kr. til etablering af 
Fredshøjskole.
Daglig ledelse i forbundet anbefalede 
at støtte Landsaktionsgruppen mod 
dagpengeforringelser. Ved dette ini
tiativ fik arbejdsløse mulighed for at 
organisere fælles initiativer, hvilket 
måtte give nogle stærkere mulighe
der for aktiviteter. Forslag til støtte - 
2000 kr.

Forretningsudvalget
bevilgede 2000 kr. til Landsaktions
gruppen mod dagpengeforringelser.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte, at for
bundet som et led i internationale for
hold havde haft besøg af en ungarsk 
delegation. Forbundet var vidende 
om, at De forenede Bryggerier var 
inde i et interessant eksperiment i 
Ungarn.
De forenede Bryggerier er det eneste 
udenlandske bryggeri, som gennem 
licensproduktion får lov til at sælge øl 
i detailhandel i Ungarn. På nuværen
de tidspunkt 100.000 hl, som var det 
første mål. På baggrund af kvaliteten 
er salget ved at nå 200.000 hl.

Forbundet inviterede ungarerne til 
Danmark, men har samtidig sagt, at 
ønsket er, at der er kontakt, men at 
det vigtigste ved disse kontakter er at 
fastholde kontakten arbejdspladser 
og dermed afdelinger imellem, så in
ternationalt arbejde ikke kun bliver 
konferencer, hvor det er de samme 
folk, som møder og diskuterer de sam

me ting og tilkendegiver, at man er 
positive over for samarbejde, og så 
sker der ikke mere.
Ungarerne er meget åbne overfor at 
diskutere disse ting. De er interesse
ret i ikke blot at få kontakt med for
bundet. De havde kontakter, og spe
cielt havde de udmærkede kontakter 
til det engelske Transportarbejder
forbund.
Forbundet er inviteret på en genvisit 
fra det ungarske forbund i 1985. Det 
har vi sagt ja til. Dette møde skulle 
være indledningen til at drøfte, hvor
dan man kunne befordre det videre 
samarbejde samt drøfte initiativer, 
fordi man i 1986 har inviteret en 
dansk delegation fra De forenede 
Bryggerier til Ungarn. Forbundet 
har tilkoblet Silkeborg og Wiibroe, 
idet vi finder, det er en god idé, da for
ståelsen for internationalt arbejde 
dermed kommer ud til afdelingerne, 
og hvis man skal bevare initiativer
ne, er det netop lokalt, man skal for
søge at få etableret et bedre samar
bejde.
På mødet i maj skal drøftes, hvilke 
emner et eventuelt besøg i 1986 skal 
omhandle udover virksomhedsbesøg. 
Netop drøftelser med ungarerne om 
mulighederne for at kunne fortsætte 
et samarbejde på internationalt plan 
er vigtige, og forbundet havde fore
slået ungarerne, at forbundet på en 
konference med repræsentanter fra 
CGT i Frankrig, hvor der skal drøftes 
samarbejde på forbundsplan samt 
drøftes den bryggerikonference, som 
tidligere omtalt, og som Københavns 
mdl. afd., forbundet, CGT, Frankrig, 
og det engelske Transportarbejder
forbund har drøftet, man skulle tage 
initiativ til at inddrage ungarerne 
som en part i disse ting. Efter samta
len med Dan Gallin, IUL, hvor han 
har sagt, at det ikke vil blive modar
bejdet, finder forbundet nu, at vi ikke 
længere behøver at begrænse og tage 
hensyn til, at man kun kan arbejde 
sammen med nogle enkelte lande el
ler personer.

Som tidligere omtalt har forbundet 
inviteret repræsentanter fra CGT, 
Frankrig, til Danmark. Der kommer 
3 repræsentanter, nemlig kontakt
personen, forbundet har i CGT, Phi
lippe Florant, repræsentanten for 
bryggeribranchen og en internati
onal sekretær. Forbundsledelsen er 
til stede på mødet, så man hører 
CGT’s synspunkter, således at alle i

forbundsledelsen kender betingelser
ne for samarbejde med CGT. CGT er 
det kommunistiske forbund i Fran
krig. Det er stort set dem, der har 
overenskomsterne på de fleste bryg
gerier i Frankrig, bla. de steder hvor 
De forenede Bryggerier har licens
produktion.
Der tages drøftelser om en bryggeri
konference på europæisk plan, og for
bundet har inviteret Kbh.s mdl. afd. 
med, idet det var mandlig afd. og for
bundet, som tidligere i Paris aftalte 
med CGT at fortsætte de startede ini
tiativer.
Forbundsformanden ville godt have 
en tilkendegivelse fra forretningsud
valget om, hvorvidt man finder, det 
er rigtigt, at forbundet fortsætter dis
se initiativer, og at den ungarske lev
nedsmiddelorganisation inddrages i 
dette arbejde.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. tilsluttede sig, at der 
fortsat skal tages initiativer som om
talt af forbundsformanden. Ville ger
ne have, at man snakker med unga
rerne, om de har brænderiarbejdere 
organiseret. Spritfabrikkerne havde 
lavet et datterselskab, Lavalco, som 
havde skrevet kontrakt med Ungarn 
om opførelse af gærfabrikker i nær
heden af Budapest. Der havde været 
talt om, at man skulle lave gær til høj
øl (øl med en høj alkoholprocent).

Preben Mortensen
Forbundsformanden var af den opfat
telse, at hvis der er brænderiarbejde
re i Ungarn, er de alle organiseret i 
levnedsmiddel-arbejderorganisati
onen. Det var klart, at hvis danske 
brænderivirksomheder har etableret 
samarbejde i Ungarn, skal forbundet 
formidle, at der kan laves kontakt på 
dette område.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig det forelagte vedrøren
de internationalt samarbejde.

Preben Mortensen
Forbundsformanden og Lone C. hav
de været til ligestillingskonference 
omkring nordiske forhold. Gennem et 
par år har der været drøftelser vedr. 
ligestillingsproblematik, og på denne 
konference kunne man mærke, at det 
fortsat drejde sig om at fa bekræftet, 
hvordan kvindens situation er på ar
bejdsmarkedet med hensyn til lige
stilling.
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Det, forbundet slog meget hårdt på, 
var, at man nu har konstateret, hvor
dan situationen er. Det, der måtte 
ske, var, at man laver et handlings
program og sikrer, at man ikke kun 
nøjes med at drøfte disse ting, men at 
man også stillede krav og gennemfør
te den politik, der er nødvendig for li
gestillingen.
Konklusionen af konferencen opfyld
te ikke forbundets intentioner om dis
se ting, men Lone C. ville redegøre for 
dette.
I forbindelse med IUL’s kongres i 
marts måned 1985 i Geneve, hvor 
Anker S. og forbundsformanden rep
ræsenterer forbundet, bliver der for
inden afholdt en kvindekonference, 
hvor man fremsætter forslag til et 
handlingsprogram for ligestilling. 
Derudover har man meddelt, at de, 
der deltager i kvindekonferencen, 
overværer selve IUL’s kongres. Vel 
med det formål at lægge pres på kon
gressen ved deres tilstedeværelse, så
ledes at kongressen også tvinges til at 
vedtage et handlingsprogram om li
gestillingsspørgsmål.
Forbundets daglige ledelse er af den 
opfattelse, at forbundet skal lade sig 
repræsentere på kvindekonferencen. 
Lone C. har været primus motor på 
Rørvig-konferencen i forbindelse med 
at få udfærdiget et handlingspro
gram, hvorfor forbundsformanden fo
reslog, at Lone C. som forbundets re
præsentant deltog på ligestillings
konferencen og overværede IUL’s 
kongres.

Lone Christensen
Lone C. orienterede fra ligestillings
konferencen:
Konklusionerne fra konferencen bru
ges af de enkelte forbund som et ar
bejdsgrundlag for de forslag, forbun
dene eventuelt ønskede at stille og få 
behandlet på IUL-kongressen om
kring et handlingsprogram for lige
stilling.
Arbejdsgrundlagets hovedpunkter 
er:
»Grundlag for retten til arbejde«, 
»Grundlag for uddannelse og faglige 
aktiviteter« og »Grundlag for tekno
logi og arbejdstid«.
I hovedlinierne er det grundlag, vi 
som forbund kan tilslutte os at arbej
de videre med som udgangspunkt for 
et forslag til IUL-kongressen om

kring et handlingsprogram for lige
stilling.
Forbundet måtte dog på konferencen 
meddele, at de indstillinger, der blev 
formuleret i arbejdsgrundlaget i for
bindelse med hovedpunkterne, ikke 
kunne bruges af vort forbund.
Grundlaget »Retten til arbejde« blev 
koblet sammen med, at denne ret af
hang af en økonomisk politik, hvilket 
forbundet ikke er enig i. Retten til ar
bejde kan ikke være afhængig af øko
nomien.
Grundlaget »Teknologi og arbejds
tid« blev koblet sammen med, at ned
sættelsen af arbejdstiden afhang af 
brug af teknologi.
Forbundet må her sige, at arbejds
tidsnedsættelse ikke kan være 100% 
afhængig af brugen af teknologi.
Forbundet havde på konferencen 
fremført, at vi som forbund havde 
kongresvedtagelser på, at kvinderne 
skal have nogle garanterede repræ
sentationer, altså minimumsrepræ
sentation i de faglige sammenhænge i 
de faglige organer, for at der tages 
hul på, at kvinderne kommer ind og 
bliver bedre repræsenteret i organi
sationerne. Dette forslag kom ikke 
med i arbejdsgrundlaget fra konfe
rencen.
Lone C. fandt, at det var et stort 
skridt frem, at for første gang er det 
vel lykkedes for de nordiske forbund i 
denne sammenhæng at nå frem til en 
enighed, der hedder, at der er nogle 
punkter, som man skal diskutere i 
1985 vedrørende ligestilling.

Barbara Kryger
Barbara K. konstaterede med til
fredshed, at det så ud til, at der kan 
tages et skridt videre i forbindelse 
med ligestilling i IUL-sammenhæng, 
og syntes, at man bør gå ind i nogle 
kompromisser, så enigheden - når 
man møder frem på.IUL-kongressen 
— bliver så stor som mulig. Hun var 
enig i de indvendinger, der er kom
met fra forbundet overfor de 3 punk
ter, som den nordiske konference gik 
ud på.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte det 
kommende årsmøde i NNS.
Nærings- og Nydelsesmiddel samt 
Hotel- og Restaurationspersonalets 
Samvirke - NNS - havde især med 
hensyn til det internationale forhold

udvidet deres aktiviteter betydeligt. 
NNS bruges mere og mere - også af 
de danske forbund - til at samarbejde 
om nogle ting på internationalt plan. 
Det var udmærket, men det betyder, 
at jo flere internationale aktiviteter, 
man har, des mere overtager NNS 
nogle af de enkelte forbunds forplig
telser. Kontingentet til NNS på års
basis er i dag 7 kr. pr. medlem. Der vil 
næsten være balance på regnskabet 
næste år, hvis ikke man havde et 
tysk-nordisk seminar i maj måned på 
Roskilde Højskole, som selv med til
skud, og selv om de respektive orga
nisationer selv skal betale rejsen her
til, beløber sig til 160.000 kr.
I NNS’s bestyrelse var man enige om 
at anbefale de respektive forbund, at 
kontingentet stiger til 8 kr.

Forretningsudvalget
tilsluttede sig stigningen til NNS- 
kontingentet på 1 kr. pr medlem.

Preben Mortensen 
Forbundsformanden fortsatte med at 
omtale aktiviteterne i NNS.
Man havde drøftet Coca Cola-situati
onen, hvor SID virker negativ overfor 
at lave samlede aktioner. NNS havde 
drøftet, hvorvidt man bør anbefale, 
hvis det kom til, at der skulle tages 
nogle initiativer, så at opfordre dels 
til en gandels-boykot, men også at 
man kunne lukke produktionsvirk
somhederne.
SID afviste at deltage i dette.
Vedrørende kurser finder de øvrige 
forbund i NNS i forbindelse med G-3 
og G-4, som omhandler branche
kendskab, at man kunne forestille 
sig, at man tog initiativer til, at Lev
nedsmiddelarbejderforbundet af
holdt kurser i fællesskab. Det ville 
SID heller ikke.
Situationen i NNS nærmer sig den si
tuation, hvor man kan risikere, at 
SID vil forlade NNS. Forbundene i 
NNS er af den opfattelse, at hvis SID 
i NNS optræder som stopklods for ini
tiativer, fordi de som forbund vil køre 
tingene alene, er der ikke grund til at 
beklage, at SID eventuelt vil forlade 
NNS.

Præsidentperioden i IUL går normalt 
på skift blandt medlemslandene.
De nordamerikanske har meddelt, at 
de ikke opstiller denne gang. Derfor 
skulle det så være England, der står 
for tur. Det er tyskerne ikke meget
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for, og Gunner Döding har derfor - ud 
fra hvad lovene siger om, at man kan 
genvælges - indledt en offensiv, hvor 
man dels har inviteret NNF’s for
mand til en samtale, dels kontaktet 
den Nordiske Unions formand og har 
gjort opmærksom på, at man gerne 
vil have, at man peger på Gunner Dö
ding som præsident for endnu en 4 års 
periode som præsident for IUL.
I NNS har man drøftet denne situa
tion.
Samtlige forbund, der deltog - man 
fik ikke markering fra SID - fandt, at 
Gunner Döding ikke var repræsenta
tiv for IUL som præsident. Han kørte 
udelukkende sit eget løb, og hans 
holdning til mange ting rent fagligt er 
ikke i overensstemmelse med NNS’s 
opfattelse af, hvad fagligt arbejde 
skal være.
Man vil i et seminar i Hamburg fra 7.- 
9. februar 1985 drøfte disse ting.
Forbundsformanden fandt, at for
bundet burde deltage i seminaret 
med en fra forbundet, der skulle del
tage på IUL-kongressen i marts 
1985. Problemet var, at hovedbesty
relseskonferencen fandt sted i samme 
periode.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at da der var et pro
blem i forbindelse med, at næstform
anden ikke deltog på hovedbestyrel
seskonferencen, måtte Lone C., som 
skal videre til IUL-kongressen, delta
ge i seminaret den 7.-9. februar 1985.

Thomas Olsen
Thomas O. var enig i, at forbundet 
skulle deltage i seminaret den 7.-9. fe
bruar, men man kunne ikke leve 
med, at Anker S. ikke var med på ho
vedbestyrelseskonferencen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt det rig
tigt, at Anker S. deltog på hovedbe
styrelseskonferencen. Her skulle 
hele uddannelsesproblematikken 
drøftes, hvor Anker S. skal have op
lægget, og han fandt, at det var i or
den, at Lone C. deltog i seminaret.
Til selve sagen - kandidat til IUL’s 
præsidentpost - mente forbundsfor
manden, at forbundets indstilling bør 
være, at der ikke er nogen fornuftig 
forklaring på, hvorfor englænderne 
ikke skulle overtage præsidentpo
sten, når de står for tur.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig de omtalte indstillinger 
vedrørende NNS, IUL samt forbun
dets deltagelse ved Lone C. i semina
ret den 7.-9. februar 1985.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte følgen
de indbydelser til konferencer og 
kongresser.
Den første var fra Palæstina-kam- 
pagnen, hvor man gennem deres or
ganisation i Israel inviterer repræ
sentanter fra Danmark til at besøge 
Israel og se, hvordan de palæstinensi
ske arbejderes situation er i Gaza og 
på Vestbredden.
Forbundets daglige ledelses opfattel
se og indstilling til dagen var: 
Forbundet har en række internati
onale aktiviteter. Selv om formålet 
var godt, måtte forbundet et sted be
grænse aktiviteterne. Da rejsen ikke 
decideret går på faglige forhold, men i 
allerhøjeste grad på det politiske, var 
det nok bedre, at det var politiske or
ganisationer, man inviterede derned 
for at give dem forståelse for den si
tuation, som den palæstinensiske ar
bejder befinder sig i. Derfor var det 
forbundsledelsens opfattelse, at for
bundet ikke bør deltage.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig indstillingen. Sagen 
blev hanlagt.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte, at der 
lå en indbydelse fra det østrigske lev
nedsmiddelarbejderforbund. De har 
kongres den 24.-27. juni 1986. De in
viterer en repræsentant for det dan
ske bryggeriarbejderforbund til at 
overvære kongressen. Forbundsle
delsen syntes, det var i orden at delta
ge, men der må være en betingelse. 
Hvis forbundet deltager i andre orga
nisationers kongresser, måtte det na
turligvis betyde, at hvor forbundet 
deltager, er man nødt til at geninvite
re repræsentanter derfra. Forbundet 
havde været i Holland, i Tyskland og 
de nordiske lande, og såfremt forret
ningsudvalget fandt det rigtigt, at 
forbundet deltager de steder, hvor 
man bliver inviteret, måtte forret
ningsudvalget tilkendegive, om for
bundet er forpligtet til at invitere, når 
vi selv holder kongres. Det vil vi ger
ne indstille, at vi gør.
Forbudets daglige ledelse indstillede,

at forbundet deltager i andre for
bunds kongresser med geninvitation.

Barbara Kryger
Barbara K. tilsluttede sig indstillin
gen på betingelse af, at forbundet 
kunne beslutte at holde lukkede 
kongresser, hvor der ikke er gæster.

Forretningsudvalget
tilsluttede sig, at forbundet ved delta
gelse i andre forbundskongresser ge
ninviterer til egne kongresser. For
bundet kan fortsat efter behov holde 
lukkede kongresser uden deltagelse 
af gæster.
Thomas Olsen deltager i kongressen i 
Østrig i 1986.
Vedrørende invitation til kongres i 
Norge den 14.-18. april 1985, beslut
tede forretningsudvalget, at for
bundsformanden repræsenterer for
bundet.

Thomas Olsen
Thomas O. rejste spørgsmålet i for
bindelse med deltagelse i trin 2 i TR- 
uddannelsen i den tyske fagbevægel
se, om det var muligt at deltage vide
re i uddannelsen, da værdien af at 
deltage i trin 2 var afhængig af at gå 
videre i uddannelsestrinene for at fa 
et bredt indblik i og forståelse af, 
hvordan den tyske tillidsrepræsen
tant arbejder på arbejdspladserne.

Forretningsudvalget
besluttede, at forbundet undersøger, 
om det er muligt, at forbundet delta
ger med de to repræsentanter, der 
har deltaget i 2. trin i den tyske TR- 
uddannelse. Hvis muligheden er til 
stede, tilmeldes de to repræsentanter 
til videre uddannelse i den tyske fag
bevægelses TR-uddannelse.
Mødet hævet.

Ref.
Lone Christensen.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE
onsdag den 2. januar 1985.

DAGSORDEN:
1. Protokol
2. Beretning
3. Regnskab
4. Forskellige sager
Fraværende: Holger Foss, Kbh.’s md.
afd., i stedet mødte Torben Olsen.
Dirigent: Barbara Kryger.

1. Prokol
Protokol fra ekstraordinært hovedbe
styrelsesmøde den 15. november 
1984 udsendt, men grundet at nogle 
af forretningsudvalgsmedlémmerne 
ikke havde modtaget referatet, be
handles hovedbestyrelsesprotokollen 
på det ordinære forretningsudvalgs
møde i februar 1985.

2. Beretning
V/forbundsformand
Preben Mortensen

Forbundsformanden ville aflægge be
retning på samme måde som de 2 sid
ste forretningsudvalgsmøder, hvor 
man deler beretningen op i de forskel
lige emner, så debatten bliver mere 
koncentreret om de enkelte emner.

Depotsager
På forretningsudvalgsmødet i no
vember behandledes spørgsmålet om 
aftalen af distribution af vin for visse 
Carlsberg depoter i Nordsjælland.
Repræsentanterne fra Kbhvn.’s afd. 
kritiserede aftalen og stillede forslag 
om, at mandlig afdeling selv fik lov til 
at forhandle en sådan aftale for depo
terne i København. Forbundet har 
tilskrevet Depotindehaverforenin
gen og anmodet om et organisations
møde med det ønske at få aftalen 
ændret, så det kun gælder for depoter 
uden for Københavns-området. De
potindehaverforeningen har telefo
nisk meddelt, at man ville behandle 
dette i foreningens bestyrelse og så 
senere vende tilbage med svar om, 
hvorvidt de kunne acceptere dette el
ler ej.

Vedrørende ompakning/omposning 
af øl og vand på depotområdet tabte 
forbundet sagen ved en faglig vold
gift. Forbundet har derefter udsendt 
cirkulære til afdelingerne med med
delelse om, at det er overens
komststridigt ikke at ville ompakke/ 
ompose, selv om man ikke fik beta
ling herfor.
På sidste forretningsudvalgsmøde 
var der en diskussion vedrørende 
Kbhvn.’s md. afd.’s kritik af, at for
bundet ikke gjorde mere brug af afd.’s 
næstformand Bent Meyer, som havde 
stor erfaring inden for depotområdet.
Forbundsformanden meddelte den
gang, at han havde talt med forbun
dets næstformand Anker Skjødt om 
dette på et tidligere tidspunkt, og at 
denne samtale havde ført til, at for
manden på sidste forretningsud
valgsmøde meddelte, at forbundet 
følte, at når Bent Meyer deltog i mø
der sammen med forbundet, var det 
ikke helheden, Bent Meyer så på, 
men ønskede kun at optræde som af
delingens repræsentant og kun vare
tage afdelingens interesser. På bag
grund af denne diskussion på sidste 
forretningsudvalgsmøde har Bent 
Meyer fremsendt følgende brev til 
Anker Skjødt.

»Næstformand Anker Skjødt.
På forbundets forretningsudualgs- 
møde onsdag den 5. december udtalte 
forbundsformanden under debatten 
omkring forskellige depotsager bl. a. 
følgende:
Han - forbundsformanden - havde 
tidligere sagt til Anker Skjødt, at han 
skulle søge at inddrage afdelingens 
næstformand Bent Meyer i de depot
forhandlinger, hvor afdelingen havde 
interesser. Hertil skulle du have sva
ret, at Bent Meyer’s tilstedeværelse 
vanskeliggjorde forhandlingerne, 
idet Bent Meyer udelukkende frem
førte københavner-synspunkter. Un
dertegnede beder dig fremføre en do
kumentation for din påstand«.

Forbundsformanden havde drøftet 
Bent Meyer’s brev med Anker Skjødt, 
og man var enige om at sende Bent 
Meyer følgende svar.

»Gode kammerat.
Vi har drøftet dit brev af 6. december 
d.å. vedrørende udtalelser om din 
person i forbindelse med depotfor
handlinger. Du forsøger at citere for

bundsformanden fra forretningsud
valgsmødet den 5. december d.å., men 
citatet er ukorrekt og fordrejet. Der er 
ingen grund til at spilde vor tid på at 
dokumentere påstanden om, at du 
udelukkende fremfører københavner
synspunkter, når du optræder sam
men med forbundets repræsentanter 
over for Foreningen af Depotindeha
vere i Danmark. Referater fra møder 
er rigelig dokumentation for dette«.

Vedrørende aftalen om distribution 
af vin har forbundet fra depotklubben 
i København modtaget følgende brev:

»Til forbundets forretningsudvalg. 
Depotklubben under mandlig afde
ling i København har haft kontakt 
med Carlsberg, Hørsholm, angående 
salg af vin. De på depotet ansatte på- 
lagde deres arbejdsgiver at rette hen
vendelse til Depotindehaverforenin
gen angående en aftale om aflønning 
for salg af vin.
Dette er sket.
Den 29. november 1984 udtalte Anker 
Skjødt, at han skulle have en samtale 
med Jens Peter Rasmussen, Depotin
dehaverforeningen, angående spørgs
målet samme dag.
Lørdag den 24. november 1984 aftalte 
jeg med forbundsformand Preben 
Mortensen, hvor jeg præciserede, at vi 
ville have en forhandling.
Den 4. december 1984 blev jeg oriente
ret om, at en aftale er indgået udenom 
afdeling og klub. Så sent som den 3. 
december 1984 har jeg i vort klubblad 
skrevet, at de forhandlinger bør fore
gå i samarbejde med afdelingen og 
klubben.
I har lavet en aftale på 3 salgsenheder 
- hvad med fast løn, fejltællingspenge 
m.m. Det er under al kritik, at I er gået 
udenom os i så væsentlig en sag. Der
udover har vi en klar fornemmelse af, 
at forbundet laver en klar fordrejning 
af sagen«.

Forbundsformanden havde skriftligt 
svaret depotklubben og forklaret, at 
da forbundet først modtog deres brev 
10-15 minutter før forretningsud
valgsmødet, havde det ikke været 
muligt at gennemgå det og have det 
til behandling på forretningsud
valgsmødet i december 1984.
Forbundsformanden havde sidst i 
brevet til depotklubben skrevet, »at 
depotklubbens beskyldning om, at 
forbundet i fremstilling af sagen hav-
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de fordrejet denne, ville forbundsfor
manden senere vende tilbage til«.
Anker Skjødt var til konference i Ge
neve til den 17. december, og først 
derefter ville det være muligt at svare 
depotklubben.
Af brevet fra depotklubben i Køben
havn fremgår det, at man fra forbun
dets side var gået udenom afdelingen 
og klubben i denne sag.
Forbundsformanden havde sagt det 
tidligere og ville gentage det igen, at 
når der indgås en aftale, der omfatter 
mere end en afdeling, så må enten 
alle de afdelinger, den omfatter, del
tage, eller også forhandler forbundet 
aftalen alene.
Vedrørende depotklubbens opfattelse 
af, at forbundet skulle være gået 
udenom dem, måtte det fastslås, at 
forbundet ingen forpligtelser har 
over for klubber.

Klubber er under afdelingerne, og 
hvis afdelingen i sager ønsker repræ
sentanter fra klubben med, blander 
forbundet sig ikke i det, men det er af
delingens problem og ikke forbun
dets.
Forbundet er altså ikke gået udenom 
nogen i denne sag.
Man påstår, at forbundet har fordre
jet noget i denne sag, men det frem
går ikke af brevet, hvor det er, tinge
ne er blevet fordrejet. Forbundet har 
indgået en aftale, som også forman
den for depotklubben i København 
havde ønsket.
På mandlig afdelings generalforsam
ling henvendte klubformanden sig til 
forbundsformanden og gjorde op
mærksom på, at det var nødvendigt 
at få en aftale for distribution af vin 
og foreslog, at forbundet tog initiativ 
til at få dette bragt i orden.
Det fandt forbundsformanden var i 
orden, når man var vidende om, at vi
nen blev distribueret, uden at vores 
medlemmer fik noget for dette.
Forbundsformanden havde en for
nemmelse af, at beskyldningen om 
fordrejning var depotklubben blevet 
bibragt af Bent Meyer.
På depotudvalgsmødet den 4. decem
ber 1984, hvor forbundsformanden 
havde deltaget i stedet for Anker 
Skjødt, havde Bent Meyer brugt den
ne vending om forbundets måde at 
lave denne aftale på. Depotklubbens 
brev er dateret den 4. december 1984, 
hvilket forbundsformanden fandt be

synderligt, da forbundets cirkulære 
om aftale vedrørende distribution af 
vin først er udsendt fra forbundet den 
4. december 1984 og med post først 
kan være hos forbundsformanden for 
depotklubben den 5. december 1984.
Klubformandens viden om aftalen 
må være bibragt mundtligt den 4. de
cember 1984 af Bent Meyer. Det hele 
drejer sig kun om at kunne kritisere 
forbundet, og holder det ene argu
ment ikke, så findes bare på et nyt.

Bent Meyer
Bent Meyer vidste snart ikke, hvor 
han skulle begynde eller slutte. 
Fandt dog, at forbundsformanden 
prøvede at fordreje visse ting, men så
dan skal det åbenbart være.
Det var muligt, at han ikke helt kor
rekt havde fået citeret i sit brev til 
Anker Skjødt, hvad forbundsforman
den havde sagt på sidste forretnings
udvalgsmøde vedrørende dét, for
bundsformanden og Anker Skjødt 
havde talt om i denne sag.
Det fandt Bent Meyer heller ikke var 
så væsentligt, da det væsentlige i sa
gen var, om han ved forhandlingen 
sammen med forbundet udelukkende 
førte særstandpunkter for Kbhvn.’s 
afd. Det havde han bestridt, og andre 
i forretningsudvalget havde heller 
ikke bemærket det i forhandlingen, 
hvor de havde deltaget sammen med 
forbundet og Bent Meyer.
Det var Bent Meyers opfattelse, at 
der er visse oplysninger, som for
bundsformanden ikke har faet. Der 
er ikke noget underligt i, at forman
den for depotklubben reagerer sådan 
i denne sag. Det er depotklubben i 
København, der gør Anker Skjødt op
mærksom på, at der skal distribueres 
vin fra 4 Carlsberg depoter.
Det bliver Anker Skjødt gjort be
kendt med på et organisationsmøde i 
Depotindehaverforeningen.
Den dag gjorde man opmærksom på, 
at kravet for at distribuere vin var:
1) Mere bemanding.
2) Et højt fast tillæg.
3) En mulig forhøjelse af provisio

nen.
Sagen er rejst af depotklubben og af
delingen i København, og det var 
første gang i Bent Meyer’s lange tid 
som næstformand i København, at 
han havde rejst en sag og så pludselig 
fået at vide, at der foreligger en afta
le, uden afdelingen på noget tids

punkt havde deltaget i forhandlin
gerne.
Om selve aftalen var det Bent Mey
er’s opfattelse, at det var et dårligt re
sultat.
Den 24. oktober 1984 på depotud
valgsmøde i Randers blev man under
rettet om, at Depotindehaverforenin
gen havde rettet henvendelse til An
ker Skjødt og udvidet tilbudet udover 
3 salgsenheder og det overenskomst
mæssige tillæg på 20 dage for nye em
ballageformer, ville man give genetil
læg i hele prøveperioden.
Da aftalen forelå, var genetillægget 
forsvundet helt ud af billedet.
Det har ikke noget at gøre med, om 
afdelingen ville have stemt for den el
ler ej, for det ville afdelingen ikke 
have gjort alligevel, idet afdelingen er 
af den opfattelse, at medlemmerne på 
depoterne i forvejen har alt for meget 
at lave, der slider på deres ryg og ben. 
Det havde været bedre at få en mand 
mere på depotet. Hvis ikke dette kun
ne lade sig gøre, så skulle man have 
haft et fast tillæg.
Bent Meyer kunne ikke være enig i, 
at det var nødvendigt, at alle afdelin
ger deltog, når der skulle forhandles 
og indgås en aftale. Bent Meyer hav
de da mange gange siddet i et for
handlingsudvalg, der forhandlede på 
samtlige afdelingers vegne. I aftalen 
vedrørende vin kunne man godt have 
haft en repræsentant med fra den af
deling, der havde rejst sagen, og som 
kom til at mærke mest til aftalen, da 
afdelingen er den, der har flest be
skæftiget med dette stykke arbejde. 
Bent Meyer var enig i, at forbundet 
ikke kun hæfter for, hvorvidt klub
ben skulle deltage eller ej. Det havde 
afdelingen altid selv fået lov til at be
stemme, og afdelingen havde ønsket 
klubbens deltagelse, fordi man følte, 
at klubben og afdelingen var i besid
delse af de rigtige argumenter og ger
ne ville være med til at fremføre disse. 
Det var ikke, som forbundsforman
den troede, at det var for at genere 
forbundets forhandlere, men det kun
ne man åbenbart ikke få ud af hove
det på formanden, og det var der så 
ikke noget at gøre ved.
Vedrørende brevet fra depotklubben 
til forbundet måtte Bent Meyer bevi
se, at afdelingen havde haft en finger 
med i spillet.
Forbundet vurderer dette helt for
kert.
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Bent Meyer havde efter mødet i depo- 
tudvalget den 4. december 1984 talt 
med formanden for depotklubben, 
som netop den samme dag var i huset. 
Senere den 4. december 1984 om afte
nen fik Bent Meyer at vide, at depot
klubben havde skrevet en protest, og 
kl. 6.00 den 5. december om morgen
en havde man selv - på vej til arbejdet 
- smidt den ind i afdelingen.
Afdelingen eller Bent Meyer havde 
ikke kendskab til brevets indhold, 
som påstået af forbundsformanden.
Bent Meyer var tilfreds, hvis det lyk
kedes at få trukket de 5 københavn
ske depoter ud af aftalen og håbede, 
det ville lykkes for afdelingen at kun
ne få et godt resultat.

Vedrørende voldgiftssagen omkring 
ompakning var det selvfølgelig bekla
geligt, at man tabte sagen, men det 
var endnu mere beklageligt den 
måde, sagen var tabt på.
Kbhvn.’s afd. har i en tidligere sag 
fremført, at depotarbejdere i Køben
havn ikke er omfattet af hovedover
enskomstens § 17, da man i Køben
havn ikke er salgschauffør men med
hjælper.
Det var i sagen omkring Carlsberg 
depotet i Birkerød, hvor man i første 
omgang mente at kunne pålægge vo
res medlem det økonomiske ansvar.
Senere tilbagebetalte depotindehave
ren pengene til medlemmerne. Afde
lingen ønskede alligevel at få en fag
lig voldgift, for at få fastslået det øko
nomiske ansvar. Det mente forbun
det ikke, man skulle, da man efter en 
samtale med en LO jurist havde fået 
den opfattelse, at man ville tabe sa
gen.
Selv om man i København ikke er 
salgschauffør, bliver man nu tvunget 
til at rette sig efter voldgiften om om- 
pakning/omposning. Afdelingen kan 
nu ikke mere bruge den situation, at 
man ikke er salgschauffør.
Dette burde der have været noget 
med om i proceduren, men det kom 
der ikke.
Forbundets næstformand har jo el
lers haft ret megen tid til at lave den, 
idet han jo først fik lavet den den sam
me dag, han kom hjem, og det var den 
samme dag, voldgiften skulle foregå.
Hvis man havde haft tid til en bedre 
samtale, havde man måske nok fået 
nogle bedre argumenter frem men 
derimod ikke sagt, at man så havde 
vundet sagen.

Preben Mortensen
Cirkulæret vedrørende distribution 
af vin er afsendt fra forbundet den 4. 
december 1984. Depotklubbens brev 
til forbundet er også dateret den 4. de
cember 1984, og ifølge Bent Meyer af
leveret i afdelingen kl. 6.00 om mor
genen den 5. december 1984. På det 
tidspunkt havde man endnu ikke 
modtaget forbundets cirkulære, så 
når depotklubben kan skrive et brev 
til forbundet, dateret den 4. december 
1984, hvor man protesterer over den 
aftale, forbundet har indgået om di
stribution af vin, og som kun depot
udvalget er blevet informeret om den 
4. december 1984, så kan formanden 
for depotklubben i København kun 
være blevet orienteret af en, der har 
deltaget i depotudvalgsmødet. Bent 
Meyer har den 4. december 1984 haft 
en samtale med depotklubbens for
mand og orienteret ham om aftalens 
indhold, og hvad der var blevet sagt 
på depotudvalgsmødet. Efter for
bundsformandens opfattelse kunne 
det ikke være gået anderledes til.

Anker Skjødt
Vedrørende sagen om distribution af 
vin var det rigtigt, at det blev rejst på 
mødet den 4. oktober 1984, dels på et 
formøde og senere samme dag i De
potindehaverforeningen.
Der var imidlertid ikke på dét tids
punkt nogen, der vidste, på hvilke de
poter det skulle foregå. Man havde 
fra depotklubbens formand fået at 
vide om et enkelt depot, hvor man 
havde hørt om det. Det var imidlertid 
ikke den samme person, der var klub- 
formand dengang, og som er det nu.
På organisationsmødet den 4. okto
ber 1984 forsøgte forbundet at få et 
protokollat, hvoraf det skulle fremgå, 
at man havde drøftet dette, og at par
terne var enige om, at der ikke skulle 
distribueres vin fra depoter, før der lå 
en aftale. Et sådant protokollat var 
det ikke muligt at få. Senere har der 
været en forhandling om dette, hvor 
man ikke kunne blive enig, da for
bundet krævede, at man skulle have 
ændret overenskomstens § 17 stk. 4 
således, at man kun skulle afregne 
for de varer, man havde solgt, og ikke 
som det er i dag for øl og vand, at man 
afregner for de varer, man har mod
taget.
Forbundet udsendte efter dette møde 
et nyt cirkulære til medlemmerne, 
hvori man igen gjorde opmærksom

på, at man ikke skulle distribuere 
vin, før der lå en aftale.
Senere kontaktede Depotindehaver
foreningen forbundet og gjorde op
mærksom på, at man fra medlem
mernes side ønskede at forhandle lo
kalt omkring salg af vin.
Det er korrekt, at på mødet den 24. 
oktober 1984 i depotudvalget blev op
lyst, at Depotindehaverforeningen 
havde ændret sit tilbud til, at genetil
lægget på kr. 13,20 pr. dag, som man 
skulle udbetale de første 20 dage, vil
le blive udbetalt i hele prøveperioden.
Når dette ikke er med i aftalen, er 
det, fordi man fik ændret aftalen for 
salg af vin således, at man kun skal 
afregne for den solgte og ikke den 
modtagne vin.

Vedrørende proceduren i den faglige 
voldgiftssag er det ukorrekt, når 
Bent Meyer påstår, at den først blev 
lavet den samme dag, som sagen 
skulle behandles. Proceduren var ble
vet afleveret til renskrivning, inden 
Anker Skjødt var rejst til kongres i 
Holland, så den blev lavet i god tid.
Det var beklageligt, at man tabte 
voldgiftssagen, især fordi opmanden i 
sin afgørelse fastslår, at aftalen fra 
1974 om ombrud i kasser ikke kan 
være gældende for ompakning/om- 
posning. Det var det, forbundet pro
cederede sagen på, da vi mente, afta
len fra 1984 dækkede hele området.
Omkring Birkerød sagen har forbun
det hele tiden sagt, at kunne man 
ikke blive enige, ville man ikke fra 
forbundets side køre sagen videre, før 
man havde fået den vurderet.
Forbundet har bedt en LO jurist vur
dere sagen, og han gør opmærksom 
på, at der ikke er nogen sag.

Bent Meyer
Uanset hvad forbundsformanden si
ger, så hænger det altså ikke sådan 
sammen, som dét, han her prøver at 
give indtryk af.
Cirkulæret fra forbundet til afdelin
gerne blev afleveret i mandlig afde
ling om formiddagen, og mærkeligt 
nok blev det afleveret til formanden 
for afdelingen, samtidig med depot
klubbens formand også var i afdelin
gen.
Formanden for afdelingen rettede 
henvendelse til Bent Meyer under 
mødet og orienterede ham om afta
len.
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Om aftenen den 4. december 1984 bli
ver Bent Meyer ringet op af depot
klubbens formand, og Bent Meyer gi
ver ham den rigtige og den hele rede
gørelse. Deraf kommer protesten, og 
sådan hænger det sammen, uanset 
om formanden vil det eller ej.
Det er rigtigt, hvad Anker Skjødt si
ger vedrørende, at det ikke var den 
nuværende formand for depotklub
ben, der deltog i organisationsmødet 
den 4. oktober 1984. Det ændrer dog 
ikke ved, at det er de samme argu
menter, der fremføres fra depotklub
ben den 4. oktober samme dag.
Vedrørende proceduren i den faglige 
voldgiftssag meddelte Anker Skjødt, 
at den lige var blevet færdig samme 
dag om morgenen. Derefter havde 
der ikke været tid til at tale sammen. 
Hvis den blev skrevet, medens Anker 
Skjødt var bortrejst, havde det været 
smart, at den var blevet afleveret til 
ham, så han havde haft tid til at sætte 
sig mere ind i sagen.
Bent Meyer forstod ikke argumentet 
om, at det skulle betragtes som en for
bedring, at man for vin kun skulle be
tale for den, man havde solgt. Det 
havde man i København hele tiden 
fremført, man kun var forpligtet til, 
da man er medhjælper og ikke salgs
chauffør, så det er ikke nogen ge
vinst. Det var os, der havde fat i den 
rigtige ende, da det var bryggerierne 
og ikke os, der var interesseret i at få 
vin med på vognene.
På et enkelt depot, Carlsberg, Hørs
holm, blev vinen distribueret af et af 
depotindehaverens familiemedlem
mer, der var en af de ansatte. Det gav 
nogle problemer med de øvrige med
lemmer på depotet, og derfor denne 
lille ordveksling omkring, hvad de
potklubbens formand havde bedt for
bundsformanden om på afdelingens 
generalforsamling.

Anker Skjødt
Forstod ikke Bent Meyer’s argument 
vedrørende de solgte og modtagne va
rer.
Det var netop et udspring af Birkerød 
sagen, at forbundet har krævet, at 
man ændrede § 17 stk. 4.
Vedrørende salg af vin fik man mulig
hed for at få ændret ved dette. Det var 
nu lykkedes for salg af vin, og det har 
i umindelige tider været Københavns 
md. afd.’s argument at få dette ænd
ret. Nu kommer afdelingen og siger, 
at det ikke er en forbedring.

I særaftalen for København fremgår 
det ikke, hvordan man skal afregne, 
og derfor gælder § 17 også for med
hjælperne på de københavnske depo
ter.

Preben Mortensen
Vedrørende Bent Meyer’s fremstil
ling af sagen omkring distribution af 
vin, er det usandt, hvad bent Meyer 
siger.

Bent Meyer
måtte konstatere, at det var anden 
gang, forbundsformanden påstod, at 
han sagde noget forkert. Det måtte 
han så prøve at leve med, men han 
skulle gøre, hvad han kunne for at be
vise, at han talte sandt.

Preben Mortensen
ville gerne meddele, at hvis man kom
mer med et brev, underskrevet af de
potklubbens formand, der bekræfter 
Bent Meyer’s fremstilling, så ville for
manden ikke tage dette som noget 
autentisk vidne for, at det er foregået 
på denne måde.
Efter forbundsformandens opfattelse 
er brevet fra depotklubben til forbun
det skrevet den 5. december og skre
vet samme dag i mandlig afdeling.

Bent Meyer
Bent Meyer syntes, at dette var noget 
af det værste, han havde været udsat 
for. Forbundsformanden påstår, at 
brevet er skrevet den samme dag som 
forretningsudvalgsmødet. Forstod 
ikke, hvad det var for nogle ideer, for
manden fik. Måtte protestere imod 
dette. Syntes, det var skrapt, at han 
skulle skydes i skoene, at det var no
get, han gik og lavede for depotklub
ben. Det er klart, at hvis depotklub
ben beder afdelingen om at la ve noget 
for dem, så gjorde man det, og det 
havde man gjort tit, men altså ikke i 
denne sag. Klubben har selv skrive
maskine og skriver selv deres ting.
Bent Meyer vidste ikke, om det havde 
noget formål at forklare Anker 
Skjødt, hvordan hele situationen 
hænger sammen ved Birkerød sagen 
og senere sagen om vin, men ville prø
ve alligevel.
Havde aldrig accepteret, at man på 
baggrund af Birkerød sagen skulle 
prøve at få ændret formuleringen i § 
17 stk. 4 »fra modtagne varer« til 
solgte varer. Havde tidligere sagt, at 
vi skulle prøve at få en forhandling i

stedet for en faglig voldgift, for selv 
om man kan fremføre gode argumen
ter, så er det ikke sikkert, at de vin
der gehør, og dermed at man vinder 
sagen.
Det viste sig, at man hverken kunne 
få ændret det ene eller det andet, for
di vi ikke bare ville acceptere, at de 
kunne klare det med at betale.
Man havde også fået pengene ind til 
medlemmer i mellemtiden. Det for
stod Anker Skjødt ikke og forstår det 
åbenbart stadig ikke, hvilket Bent 
Meyer ikke kunne gøre for.
Der står ikke noget i overenskomsten 
om, at man skal distribuere vin.
Det er kun noget, vi gør, fordi vi er 
velvilligt indstillet, og fordi brygge
rierne var meget forhippede på at få 
vinen ud på markedet.
Vi kunne være kommet igennem med 
vores synspunkter og stået langt bed
re end med den aftale, man har fået 
nu. Hvis det ikke var lykkedes at få 
vores synspunkter igennem, kunne 
vi nemlig bare have nægtet at tage vi
nen med på vognene.
I København får man altså kun kr. 
2,10 pr. ramme, og til deling mellem 6 
eller 8 beskæftigede, alt afhængig af 
hvor mange, der er ansat på depotet. 
Depotindehaveren får kr. 16,- for 
hver 12 stk., så det havde været mu
ligt at få noget mere og bedre ud af 
dette.
Bent Meyer ville prøve at stoppe den
ne debat, for den går ikke ind hos An
ker Skjødt.

BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Der har været afholdt organisations
møde vedrørende et lønkrav fra Ål
borg afd. II, grundet at 3 arbejdsfunk
tioner på spritfabrikken i Ålborg er 
faldet bort. Det var afdelingens opfat
telse, at man altid tidligere havde gi
vet lønkompensation, når der bort
faldt arbejdsfunktioner. Dette ville 
man ikke i denne situation, da sprit
fabrikkens ledelse var af den opfattel
se, at det ikke gav noget merarbejde 
til andre beskæftigede spritarbejde
re. Imidlertid var der nogle håndvær
kere, der blev berørt af dette, og der
for var håndværkergruppen blevet 
hævet med kr, 1,50 pr. time.
Man forstod heller ikke, hvorfor kra
vet om lønkompensation først kom så
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lang tid efter, at arbejdsfunktionerne 
var bortfaldet.
Afdelingen gjorde gældende, at man 
havde aftalt en prøveperiode, og først 
derefter kunne man få konstateret, 
om det kunne lade sig gøre, hvorefter 
der som normalt blev rejst lønkrav.
Forbundet og afdelingen fastholdt, at 
der ved en indskrænkning af arbejds
funktionerne skete en større belast
ning af de tilbageblivende spritarbej
dere. Man ville imidlertid ikke på no
gen måde drøfte en lønkompensation 
for dette.
Det viser endnu engang, at når der 
skal ske indskrænkning af arbejds
funktioner, så skal lønspørgsmålet lø
ses samtidig med mandskabsaftalen.
Vedrørende Faxe skal forbundsfor
manden og Anker Skjødt have orga
nisationsmøde den 3. januar 1985 for 
at drøfte distributionsforholdet på 
Faxe depoterne færdig. Man har an
dre emballage-former på Faxe depo
terne, hvilket gør, at man ved tiltræ
delsesoverenskomsten ikke får løst 
dette under § 8 provisionssatser og 
salgsenheder.

Vedrørende Faxe Hedensted fik man 
ikke som ønsket en koncernkonferen
ce i december måned, fordi forbundet 
kunne ikke få SiD’s tilsagn om at del
tage, før de havde drøftet dette med 
afdelingen i Faxe og med tillidsrepræ
sentanterne på Faxe bryggeri.
Formanden havde været til møde 
med bestyrelsen i Hedensted i decem
ber, og man var her blevet enige om, 
at der ikke var mere at gøre for at red
de virksomheden. Man måtte betrag
te beslutningen om lukningen af 
Faxe Hedensted som uigenkaldelig. 
Det var nødvendigt at tage initiativ 
eller bestræbe sig på at fremskaffe tal 
og budgetter, der kunne bruges som 
dokumentation for at redde virksom
heden.
Der er indkaldt til ekstraordinær ge
neralforsamling i afdelingen den 19. 
januar 1985, hvor man vil drøfte, 
hvad der skal ske med afdelingen. 
Forbundsformanden og hovedkasse
reren vil deltage i generalforsamhn- 
gen.
Der vil være en indstilling til medlem
merne om, hvor de kan flytte hen ved
rørende beskæftigelse. Der er måske 
mulighed på Fredericia bryggeri eller 
måske Ceres i Horsens. Man vil altid 
have brug for ferieafløsere, og det må 
være en fordel for et bryggeri at kun

ne få ferieafløsere, der i forvejen har 
kendskab til branchen.
Faxe Hedensted skal lukke den 30. 
april 1985, og derefter skal det også 
drøftes at lukke afdelingen og place
ringen af afdelingens økonomiske 
midler.
Det må dog fastslås, at afdelingen 
skal have den forpligtigende formue i 
henhold til forbundets love, og at der 
ved overflytning fra Hedensted afd. 
til en anden afdeling under forbun
det, skal medfølge det forpligtigende 
beløb pr. medlem, kr. 1.005,-.
Anmodning om overflytning til enten 
Fredericia, Horsens eller Vejle skal 
imidlertid ske inden 30. april 1985.
Vedrørende Lolland-Falster Bryghus 
er det ikke lykkedes at få lavet en ny 
overenskomst.
Man opnåede et forhandlingsresul
tat, som medlemmerne har forkastet. 
Man må nu prøve at få aftalt en for
handlingsprocedure for de kommen
de overenskomstforhandlinger, hvil
ket måske kan aftales på organisa
tionsmødet den 3. januar.

DEBAT

Bent Embo
Udfaldet af organisationsmødet mel
lem forbundet og spiritusfabrikant- 
foreningen vedrørende Ålborg sagen 
kunne opfattes som om, at der var 
sket en ændring med hensyn til Spiri- 
tusfabrikantforeningens holdning til 
rationaliseringer. Det er klart, at det 
så må betyde, at der ikke kan igang
sættes nye former for arbejde, før løn
spørgsmålet er faldet på plads.

Preben Mortensen
Det er ikke muligt at vurdere, om det 
er en ændring i forhold til tidligere. 
Drøftelser gik på, om der var tale om 
merbelastning, og hvis der var mer- 
belastning, hvem var det så, der blev 
berørt af dette.
Var enig i, at spørgsmålet om mands
kabsreduktion og lønkompensation 
skal løses samtidig.

Bernt Embo
var af den opfattelse, at det hidtil 
havde været kotyme indenfor De 
Danske Spritfabrikker,at når man 
udførte nye mandskabsbesparende 
foranstaltninger, så fik de øvrige til
bageblivende en lønforbedring. Dette 
måtte man sikre sig, fortsat var gæl
dende.

BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Den 7.-8. december 1984 havde man 
en konference for afdelingerne, som 
har medlemmer beskæftiget på Jyske 
Bryggerier.
Konferencen var en fortsættelse af tid
ligere drøftelser om en rammeaftale 
for Jyske Bryggerier.
Man drøftede spørgsmålet om ansvar. 
Det er klart, at når så mange afdelin
ger skal finde en fælles linje, kan der 
opstå problemer ud fra, hvem rammes 
mest og derfor, hvem kan tage ansvar 
for eventuel nedlæggelse af anlæg el
ler virksomheder. Der blev imidlertid 
enighed om, at det ville være uhold
bart bare at lade stå til og lade Jyske 
Bryggeriers ledelse træffe beslutning 
om den fremtidige placering af pro
duktion og beskæftigelse. Der kunne 
være en lang række forhold, hvor til
lidsrepræsentanterne i virksomhe
den, hvis de var med i planlægningen 
og beslutningerne, fandt, at visse ting 
måske kunne gøres anderledes. For
bundsformanden havde på konferen
cen gjort opmærksom på, at man ikke 
kunne forlange at få viden om virk
somhedens økonomi, produktionspla
ner og investeringsplaner, uden at 
man så også måtte tage et ansvar ved 
forhandling at øve indflydelse på dis
se ting. Det var ikke så sikkert, man 
kunne blive enige, og det kunne godt 
være, det førte til en konfrontation, 
men man måtte først prøve de mulig
heder, der var.

Man enedes om at mødes igen i janu
ar 1985 og vurdere, om det var lykke
des at få nogle positive tilbagemeldin
ger gennem samarbejdsudvalget.
På et tidligere forretningsudvalgsmø
de underkendte man en aftale vedr. 
sikkerhedsfodtøj på Tap H, Carls
berg.
Forbundsformanden har skriftligt 
meddelt Bryggeriforeningen dette, 
og den 20. december fik forbundet føl
gende svar:
»I besvarelse af forbundets skrivelse 
af 23. november 1984 vedrørende lo
kalaftale om sikkerhedsfodtøj på læs
sehal Tap H, Carlsberg, skal vi med
dele, at vi er blevet gjort bekendt med, 
at spørgsmålet på ny atter er taget op 
til lokal for handling, og at vi derfor - 
såfremt vi ikke hører andet - går ud 
fra, at sagen er stillet i bero«.
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Forbundet er altså nu gjort opmærk
som på, at sagen er stillet i bero, på 
grund af at der er optaget nye for
handlinger. Man er - på grund af for
bundets underkendelse af aftalen - 
blevet enige om lokalt at tage nye for
handlinger.
Forbundsformanden fandt, at man 
godt fra afdelingen kunne have orien
teret forbundet om dette.
Bryggeriforeningen har ikke dermed 
godkendt forbundets underkendelse 
af aftalen, og hvordan står vi, hvis 
man ikke kan blive enige om en ny af
tale.
Formanden forstod heller ikke, hvor
for dette skulle forhandles igen. I 
henhold til bekendtgørelsen skal ar
bejdsgiveren betale for personlige 
værnemidler, hvor det er påbudt af 
sikkerhedsmæssige årsager.
Det er ikke under tillidsrepræsentan
ternes område at forhandle sikker
hedsudstyr, det har man sikkerheds
repræsentanterne til, og de har be
kendtgørelsen at henvise til. Forret
ningsudvalget besluttede - netop på 
baggrund af den faglige voldgift om
kring sikkerhedstøj i de kolde kældre 
på Carlsberg - at man ikke ville god
kende aftale om sikkerhedstøj, når 
det blev modregnet i andre overens
komstmæssige tillæg.
Da sikkerhedstøj hører under sikker
hedsrepræsentanternes opgave, vil 
man ikke komme i sådanne situati
oner, hvis tillidsrepræsentanter ikke 
laver aftalen om ting.
Vedrørende sagen fra maj 1984 om 
Tuborg chaufførblokaden på Hans 
Knudsens Plads i København og føl
gerne deraf - den såkaldte marathon 
sag - hk Kbhvn.’s md. afd. af arbejds
retten den 11. december 1984 en bod 
for organisationsansvar på kr. 
400.000. Den 13. december 1984 
modtog formanden et brev fra afde
lingen.

••Vedrørende arbejdsrettens dom af 
11. december 1984 for Tuborg chauf
førernes blokade på Hans Knudsens 
Plads den 22. maj s.å.
Ifølge domspræmisserne må vi forstå, 
at boden på 400.000 kr. alene gælder 
afdelingens ansvar for blokaden, og 
at der dermed ikke er idømt bod for 
den efterfølgende arbejdsnedlæggelse 
den 24. maj. I den forbindelse går vi 
ud fra, at du erindrer det hastemøde, 
der på din foranledning blev afholdt 
på dit kontor den 16. april med delta

gelse af 2 tillidsrepræsentanter, Ib 
Christensen, Louis Andersen, Bent 
Meyer samt Torben Olsen og under
tegnede. Baggrunden for mødet var, 
at en repræsentant for HT-chauffø- 
rernes aktionsudvalg havde henvendt 
sig til dig med et ønske om forbundets 
deltagelse i blokade af de københavn
ske indfaldsveje. På mødet blev det af
talt, at de to kørselsafdelinger på hen
holdsvis Carlsberg og Tuborg skulle 
blokere dels fra vest og dels fra nord. 
Det blev endvidere meddelt, at for
bundet ville påtage sig ansvaret for 
blokaden.
Denne bokade blev imidletid aflyst, 
efter at HT havde suspenderet chauf
før Per Brandt fra tjenesste med den 
følge, at bustrafikken blev genoptaget.

Den senere udvikling medførte dog, at 
HT-chaufførerne atter nedlagde ar
bejdet, og planen om blokaden blev 
genoprettet. Da det var samme sag, tø
vede vi ikke med at gennemføre bloka
den i henhold til aftalen afl 6. april og 
går derfor ud fra, at forbundet holder 
afdelingen økonomisk skadesløs. Da 
vi er på det rene med, at et sådant ar
rangement også kan have arbejdsret
lige aspekter, vil det være rigtigt, at vi 
tager en drøftelse om, hvordan vi 
praktisk ordner sagen om betalingen 
af boden”.
Forbundsformanden ville gerne star
te med at sige, at det var et groft brev, 
og det er et frækt brev og en fuldstæn
dig fordrejning af sagen.
Den 16. april 1984 blev der holdt et 
møde på forbundsformandens kon
tor, fordi HT-aktionsudvalget ønske
de at få lavet en aktion for at få stop
pet de buschauffører, der stadigvæk 
kørte, selv om aktionsudvalget havde 
opfordret dem til at køre i garagen.
Man drøftede en aktion sammen med 
renovationsarbejderne midt på dagen 
ved at blokere for de indfaldsveje til 
København, hvor der stadigvæk kør
te busser. Forbundet tilkendegav på 
dette møde, at man tog ansvaret for 
en sådan aktion.
Aktionen var altså rettet mod de bus
ser, der brød blokaden. Aktionen i 
maj måned var direkte rettet imod, at 
man ønskede HT-konflikten afsluttet 
med afskedigelse af personer, der 
ikke ville' være medlem af SiD eller 
Trafikfunktionærernes Forbund.
I maj måned var det en isoleret ak
tion, der blev foretaget af Køben
havns mandlige afdeling for at få en 
afslutning på HT-konflikten, hvad

forbundet overhovedet ingen ind
blanding havde i.
I brevet fra afdelingen gør man op
mærksom på, at man af boden har fo
reslået, at det kun er en bod for akti
onen på Hans Knudsens Plads den 
22. maj og ikke for arbejdsnedlæggel
sen på Carlsberg-Tuborg den 24. maj. 
Det undrede forbundsformanden, at 
det har taget 7 måneder at finde ud 
af, hvad man egentlig var anklaget 
for.
Det fremgår klart af protokollatet af 
24. maj, at arbejdsnedlæggelsen den 
24. maj ikke kunne indklages for Ar
bejdsretten, såfremt arbejdet blev 
normaliseret, hvilket afdelingen selv 
var med til at sørge for, det blev. Det 
fremgår også, at klageskriftet af 29. 
maj, at det kun er blokaden, der er 
indberettet for Arbejdsretten. I bre
vet af 13. december meddeler afdelin
gen forbundet, at det er gået op for 
dem, hvad det egentlig er, det drejer 
sig om.
Forbundet har flere gange opfordret 
afdelingen til at lave et svarskrift - 
ikke for at unddrage sig organisa
tionsansvar - men fordi man har ind
klaget afdelingen for organisations
ansvar med alvor skærpet bod.
Forbundsformanden havde rykket 
afdelingen flere gange, og forbundet 
har selv hjulpet afdelingen med svar
skrift, og forbundet har af hensyn til 
afdelingen fået sagen udsat i Arbejds
retten.
Da svarskrift skulle indleveres, og 
forberedende retsmøde skulle afhol
des, var afdelingens kasserer Torben 
Olsen alene i afdelingen.
Forbundsformanden havde anbefalet 
afdelingen at møde frem i Arbejdsret
ten og måske overveje et forlig, da for
bundsformanden ikke fandt det hel
digt for sagen for de chauffører, der 
skulle have deres sag for ’ Byretten, 
at afdelingen i protokollatet af 24. 
maj havde erkendt, at chaufførerne 
havde begået noget ulovligt.
Torben Olsen ville gerne have ventet 
med at tage stilling til dette, når den 
øvrige del af afdelingens ledelse var 
vendt tilbage efter ferien.
Forbundet fik derfor sagen udsat i 
Arbejdsretten. Forbundsformanden 
havde senere og mere end én gang op
fordret afdelingen til at møde frem i 
Arbejdsretten for at forhindre, at 
man fik en skærpet bod på den ene 
parts betingelse. Hvis man udebliver 
fra Arbejdsretten, bliver det kun
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modpartens standpunkter, der dan
ner grundlag for dommen.
Afdelingen har imidlertid ikke øn
sket at følge forbundets råd, og derfor 
fik man en bod på kr. 400.000.
Da Arbejdsretten giver bod på kr. 
400.000, kommer afdelingen så bag
efter og siger, at det er forbundet, der 
skal betale.
Forbundsformanden fandt, at det var 
temmelig frækt af afdelingen.
For det første var grundlaget ikke 
længere dét, der aftaltes den 16. april. 
For det andet fordi boden er på kr. 
400.000, fordi afdelingen ikke møder 
frem i Arbejdsretten til trods for, at 
forbundet har anbefalet afdelingen 
dette mere end én gang.
For det tredje fordi afdelingen ved 
dens forbundsformand i medierne og 
til alle, der har haft lyst til at høre 
derpå, har gjort opmærksom på, at 
man er meget stolt over, at det er af
delingen, der har taget ansvaret for 
det, der er anledningen til boden. Så 
skal man ikke komme bagefter og 
bede forbundet betale boden.

Forbundsformanden vidste godt, at 
mandlig afdelings ledelse godt var 
klar over, at forbundet naturligvis 
ikke ville betale boden. Formålet var 
et helt andet. Nemlig at fa hængt for
bundet ud - og især forbundsforman
den, så man over for medlemmerne i 
afdelingen kunne bevise, at for
bundsformanden har ænret sig, som 
påstået af nogen, og at forbundsfor
manden løb fra sit tilsagn til afdelin
gen.
Af hensyn til helheden i brevets ind
hold vedrørende personer, der deltog i 
mødet den 16. april 1984, skal medde
les, at også forbundets næstformand, 
Anker Skjødt, deltog i dette møde.
Vedrørende konferencen på Folkefe
riecentret i Gilleleje fra den 7.-9. ja
nuar 1985 er dette udsendt til alle for
bundets afdelingsformænd og hoved
bestyrelsesmedlemmer. Der er ind
kaldt til formøde for at få slået fast, 
hvad der er konferencens formål. Det 
er ikke at få diskuteret Bryggerifore
ningens synspunkter mod forbundets 
synspunkter men i stedet for at få 
vurderingerne frem om, hvordan vi 
ser på udviklingen, hvordan forven
ter vi, udviklingen vil forløbe i de 
kommende år, og hvilke konsekven
ser vil det få for vore medlemmer. Der 
vil om de enkelte emner blive et op
læg for hver af parterne, og derefter

mulighed for indlæg i plenum for alle 
deltagere.
Det er meningen med konferencen at 
indhente viden om de forskellige em
ner og ikke beskæftige os med, hvilke 
økonomiske motiver der ligger bag. 
Dem kender vi og ønsker ikke at bru
ge denne konference til at drøfte det
te. Hvis forbundet ønsker, at vi for
mulerer en faglig realistisk politik i 
de kommende år, må vi også have 
kendskab til udviklingen og dens mu
ligheder for at kunne vurdere, hvor
dan det vil gå inden for bryggeribran
chen.
Derfor er vi nødt til at have en vis dis
ciplin og sikre, at konferencens for
mål kan opfyldes.

Bent Meyer
syntes efterhånden, det var kedeligt, 
at når forbundsformanden omtalte 
sager fra Kbhvn.’s md. afd., så var det 
blevet normalt, at der var noget, der 
var frækt fordrejet eller løgnagtigt. 
Afdelingen har reelle motiver, og hvis 
forbundsformanden har andre kilder, 
der tilkendegiver, at det ikke er afde
lingens målsætning, så bør han finde 
sig nogle andre kilder.
Afdelingen kendte forbundsforman
dens synspunkter omkring bodssa
gen før forretningsudvalgsmødet. 
Det er såmænd kendt på Tuborg, 
hvad forbundsformanden havde af 
indstilling til denne sag, ved at FU- 
medlem Inge Jensen har meddelt det
te til tillidsrepræsentanterne på Tu
borg.
Vedrørende mødet den 16. april be
klagede man, at man havde glemt, at 
også Anker Skjødt deltog i dette 
møde, men det ændrer ikke ved det, 
der fremføres i md. afd.’s brev til for
bundet. Brevet har det sigte at give 
forbundet mulighed for at leve op til 
det, som man forpligtede sig til den 
16. april. Det er korrekt, at aktionen 
ikke blev til noget den aftalte dag, 
men det havde vel ingen betydning, 
om det var den aftalte dag, dagen ef
ter eller en anden dag. Det afgørende 
måtte være, at det var en aktion ak
kurat på de samme ting, som man af
talte den 16. april.
At afdelingen har måttet påtage sig 
ansvaret og bod for at redde nogle til
lidsrepræsentanter og gerne en gene
rel advarsel med 62 Tuborg chauffø
rer, som deltog i blokaden, er en selv
følge, og det føler afdelingen, at det

kunne forbundet også godt være med 
til.
Aktionen den 22. maj skabte en løs
ning på HT-konflikten. Man har også 
under hele konflikten været med til 
at blokere ved garageanlæggene. 
Bent Meyer troede ikke, det var mu
ligt at overbevise formanden om afde
lingens rede hensigter.
Forbundsformanden har taget et 
standpunkt, og det var også i orden. 
Det var også i orden, at forbundsfor
manden diskuterede dem med den 
øvrige forbundsledelse, men han ville 
gerne bede om, at man fremover ikke 
fortæller dem til andre således, at 
man skal høre fra medlemmerne på 
bryggeriet, hvilke synspunkter for
bundsformanden har til denne sag. 
Det er rigtigt, at forbundsformanden 
flere gange har talt med md. afd. og 
opfordret afdelingen til at ændre sit 
synspunkt vedrørende at møde frem i 
Arbejdsretten. Afdelingen mente 
ikke, at man skulle møde frem i Ar
bejdsretten, idet man i Bryggerifore
ningen den 24. maj havde accepteret, 
at afdelingen havde ansvaret. Det er 
muligt, at afdelingen her har begået 
en fejl, og det måske er en af årsager
ne til, at boden på kr. 400.000 og må
ske ikke kr. 200.000.
Det ville afdelingen ikke løbe fra, og 
afdelingen er heller ikke ude med tig
gerstaven. Afdelingens motiv er at 
give forbundet mulighed for at være 
med til at ordne det økonomiske i den
ne sag.
Afdelingen har godt vidst, at man 
ikke var indklaget for strejkerne den 
24. maj, men man ville gerne se dom
mens præmisser, før man gik nærme
re ind i disse ting. Man er tidligere 
blevet overrasket over at have set, 
hvad det er lykkedes at få med af helt 
andre ting, end hvad der virkelig var 
sket.
Formanden havde fremført, at Bent 
Meyer var en løgner, og derfor kunne 
han ikke stemme for beretningen, 
hvilket han vidste, forbundsforman
den også var ligeglad med.

Inge Jensen 
huskede tydeligt, hvad der skete på 
fællesmødet i Bryggeriforeningen 
den 24. maj 1984.
Repræsentanterne fra md. afd. var 
enige om at tage ansvaret for det, det 
koster at bevare to tillidsrepræsen
tanter.
Det blev nævnt fra Bent Meyer’s side,
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at hun havde fortalt tillidsrepræsen
tanterne på Tuborg, hvilket syns
punkt forbundsformanden havde i 
den sag.
Denne diskussion har - før sagen blev 
behandlet i Arbejdsretten - været 
drøftet på Tuborg på et meget tidlige
re tidspunkt. Altså før afdelingen fik 
boden, har man diskuteret dette 
blandt tillidsrepræsentanterne på 
Tuborg, og dér har man hele tiden 
haft forskellig opfattelse af disse ting, 
hvor tillidsrepræsentanter har haft 
den opfattelse, at når man fik boden, 
burde regningen sendes videre til for
bundet, medens andre - blandt andet 
hende selv - ikke mente, forbundet 
skulle betale.
Inge Jensen måtte afvise Bent Mey- 
er’s beskyldning og ville gerne have 
dokumenteret hvilken dag og på hvil
ket møde, hun skulle have fortalt, 
hvilket synspunkt forbundsforman
den havde i denne sag.

Torben Olsen
kunne meddele, at han - ligesom Bent 
Meyer - ikke kunne stemme for beret
ningen og ville gerne begrunde dette. 
Første gang, han kom i forretnings
udvalget i mandlig afdeling, blev han 
budt velkommen af afdelingens for
mand med ønsket om et godt samar
bejde.
Det var første gang, han deltog i for
bundets forretningsudvalgsmøde, og 
det blev nævnt, hvem han var mødt i 
stedet for, men der blev ikke udtrykt 
noget ønske om et godt samarbejde.
Følte ikke, der var vilje til et godt 
samarbejde med md. afd. Kbhvn., 
hvilket også fremgår af formandens 
bemærkninger, nemlig at afdelin
gens brev om anmodning til betaling 
af boden på kr. 400.000 - ikke var med 
det formål, at man regnede med, at 
det ville få støtte til dette, men formå
let var i stedet, at man over for med
lemmerne ville svine forbundsfor
manden til.
Uanset hvad vej, man vender sig, er 
man kun ude på at skade forbundet 
og specielt forbundsformanden. Man 
kommer ingen vegne med den form 
for argumentation.
Vedrørende brevet fra depotklubben 
til forbundet ville Torben Olsen godt 
gøre opmærksom på, at den dag, cir
kulæret kom fra forbundet, var han i 
afdelingen sammen med afdelingens 
formand og formand for depotklub
ben'. Torben Olsen ville gerne medde

le, at den væsentligste årsag til at han 
stemte imod beretningen var ikke, at 
han ikke blev budt velkommen, det 
kunne han nok lære at leve med, men 
det var sagerne omkring depoterne 
og forbundsformandens behandling 
vedrørende de 400.000 kr., der gjor
de, han stemte imod.
Især behandlingen af problemet med 
de 400.000 kr. syntes han, var tem
melig groft.

Preben Mortensen
Når man byder velkommen til et for
håbentligt godt samarbejde til forret
ningsudvalgsmedlemmer, så sker 
det, når man tiltræder som forret
ningsudvalgsmedlem, og Torben Ol
sen har fået samme behandling som 
andre, der deltager som suppleant i 
forretningsudvalget.
Vedrørende sagen i Bryggeriforenin
gen den 24. maj 1984 syntes forman
den, at man lige så godt kunne få lagt 
tingene på bordet.
På mødet den omtalte 24. maj 1984 
henstillede forbundsformanden ind
trængende til mandlig afdeling om, at 
forbundet fik lov til at søge at løse sa
gen udelukkende ved at forhandle 
spørgsmålene om advarsler til Tu
borg chaufførerne samt truslen om 
afskedigelse af de 2 tillidsrepræsen
tanter.
Mandlig afdelings formand, Holger 
Foss, nægtede dette ved at meddele, 
at disse to ting hørte sammen med et 
3. problem, nemlig DFB’s meddelelse 
om, at afdelingens daglige ledelse 
ikke længere havde fri adgang til 
bryggerierne. Derfor skulle disse 3 
ting løses samtidig og ikke enkeltvis. 
Formanden havde brugt omkring 1 
time til at overbevise afdelingens re
præsentanter om, at det burde skilles 
ad, da det ikke kunne løses af forbun
det i forbindelse med fællesmødet. Af
delingen fastholdt, at disse 3 ting hør
te sammen, og formanden måtte 
meddele disse 3 krav til Dansk Ar
bejdsgiverforening.
Dansk Arbejdsgiverforening meddel
te imidlertid, at man overhovedet 
ikke ville drøfte nogle af disse ting. 
Strejkerne på bryggerierne kunne få 
lov at køre lige så længe, vi havde 
lyst. Man ville ikke fravige på nogen 
af tingene.

1. Chaufførerne skulle have advars
len.

2. Der ville blive undersøgt en sag i

henhold til § 17, altså afskedigelse 
af de 2 tillidsrepræsentanter.

3. Mandlig afdelings ledelses adgang 
til bryggerierne nægtede Dansk 
Arbejdsgiverforening at beskæfti
ge sig med, da det var fællesmødet 
uvedkommende.

Denne stejle holdning hos Dansk Ar
bejdsgiverforening gjorde, at forman
den bad om et møde med DFB’s ledel
se, da forbundsformanden ikke fandt, 
sagen kunne afsluttes på en sådan 
måde. Det ville være helt uoversku
eligt på dette tidspunkt at forudse, 
hvad dette kunne ende med.

Forbundsformanden fik et møde med 
DFB’s ledelse, hvorefter formanden 
kunne gå tilbage og meddele, at så
fremt mandlig afdeling påtog sig an
svaret for blokaden og for tillidsrep
ræsentanternes handlinger i denne 
sag ville man trække advarslerne 
mod chaufførerne tilbage, og trusler
ne mod afskedigelserne af de 2 tillids
repræsentanter ville også blive truk
ket tilbage. Vedrørende det 3. spørgs
mål var der ingen ændring i holdnin
gen fra DFB’s side.
Afdelingen accepterede dette, og 
Bent Meyer meddelte, at spørgsmålet 
om afdelingsledelsens frie adgang til 
DFB ville kunne ordnes på et senere 
tidspunkt.
Forbundsformanden havde i en hel 
time givet udtryk for dét, Bent Meyer 
netop havde sagt og fandt det pludse
lig underligt, at hvis afdelingen blev 
gjort ansvarlig med bod for dette, så 
kunne man godt skille tingene ad. 
Det skal dog tilføjes, at i drøftelserne 
om de 3 spørgsmål havde Bent Meyer 
ikke deltaget, da han først kom sene
re på grund af et andet møde.
Forbundet fik aldrig mulighed for at 
løse disse ting, og på en time i Brygge
riforeningen lykkedes det afdelingen 
at indtage 2 forskellige holdninger til 
samme sag.
Sådan foregik sagen i Bryggerifore
ningen, og så skal man ikke bagefter 
komme og anmode forbundet om at 
betale boden.
Det undrede forbundsformanden, at 
Bent Meyer sagde, at man godt vid
ste, at man ikke fik bod for strejkerne 
den 24. maj. Afdelingen gør netop i sit 
brev til forbundet opmærksom på, at 
man af dommen har konstateret, at 
man kun har fået bod for aktionerne 
den 22. maj og ikke for strejkerne den 
24. maj. Det er for afdelingen et afgø
rende argument for, at forbundet
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skal betale boden på kr. 400.000. Når 
afdelingen lægger vægt på disse ting, 
er det, fordi man ikke vidste, hvad sa
gen drejede sig om. Vedrørende de- 
potforholdet meddeler Torben Olsen, 
at det er en af årsagerne til, at han vil 
stemme imod beretningen, hvilket 
også Bent Meyer vil gøre. Bent Meyer 
tilføjede dog, at han godt var klar 
over, at det var forbundsformanden 
ligeglad med. Forbundsformanden 
havde konstateret, at mandlig afde
lings repræsentanters stemmer var 
deponeret et enkelt sted, hvilket man 
klart havde konstateret på hovedbe
styrelsesmødet. Man stemmer ikke 
efter, hvad de enkelte personer selv 
synes men stemmer sammen - uanset 
argumenter. Derfor fandt forbunds
formanden også Torben Olsens argu
menter for ligegyldige, da det på for
hånd var bestemt, hvordan man skul
le stemme.

Bent Meyer
syntes ikke - som Inge Jensen - at det 
var mærkeligt, at man sendte boden 
på kr. 400.000 videre til forbundet. 
Det står helt klart, at afdelingen ta
ger ansvaret for disse ting, som man 
også gjorde det den 24. i Bryggerifore
ningen. Det var for at redde nogle til
lidsrepræsentanter og nogle chauffø
rer, at afdelingen påtog sig dette an
svar. Det var afdelingens opfattelse, 
at forbundet med mødet den 16. april 
havde påtaget sig ansvaret for denne 
aktion.
Kunne ikke acceptere formandens 
argumentation om, at aktionen i april 
var for at stoppe de busser, der fortsat 
kørte.
Aktionen var for at få afskediget 
dem, der ikke ville være medlem af de 
organisationer, der havde overens
komst med HT. Syntes, forbundsfor
mandens argumentation i denne sag 
var mærkelig.
Bent Meyer ville gerne oplyse Inge 
Jensen om, hvem der havde meddelt 
afdelingen om Inge Jensens udtalelse 
til tillidsrepræsentanterne om for- 
bundssformandens stillingtagen til 
afdelingens anmodning om at betale 
boden på kr. 400.000. Afdelingen har 
også sikret sig, at disse personer har 
givet tilladelse til at bruge deres nav
ne, men selv om de ikke havde givet 
denne tilladelse, så havde man med
delt navnene alligevel. Det er tillids
repræsentanterne Poul Wang og 
Ebbe Petersen. Kunne desværre ikke 
oplyse i hvilken anledning eller på

hvilket tidspunkt, eller om det var 
sagt på et møde. Kunne oplyse, at det 
var sagt inden for den seneste tid og 
på en sådan måde, som forbundsfor
manden havde gjort det på forret
ningsudvalgsmødet.
Bent Meyer fandt, at forbundsfor
manden havde meddelt sig til andre 
men ikke til afdelingen i denne sag. 
Syntes, det var beklageligt og ville 
gerne bede forbundsformanden om at 
undlade dette i fremtiden.
Hvis formanden ville forklare sine 
synspunkter, burde det ske pr. brev 
til alle, så man blev orienteret samti
dig, så man ikke skulle høre fra med
lemmerne inden forretningsudvalgs
mødet, hvilken stillingtagen og argu
menter forbundsformanden havde til 
sagen. Bent Meyer syntes, at det var 
stærke sager at gøre det på en sådan 
måde, og han havde aldrig nogensin
de lært at udføre organisationsarbej
de på en sådan måde. Var selvfølgelig 
ked af, at forbundet ikke ville være 
med til at dække boden. Var endvide
re af den overbevisning, at Tuborg 
chaufførernes handling var medår
sag til, at sagen for arbejderbevægel
sen fik den udgang, som den fik.
Man kan ikke få forbundets anerken
delse, men Bent Meyer var så glad 
for, at der var mange andre klassebe
vidste arbejdere i dette land, som 
havde givet afdelingen megen aner
kendelse for den indsats, man havde 
gjort på Hans Knudsens Plads den 
22. maj 1984.

Preben Mortensen
Bent Meyer anmoder forbundsfor
manden om ikke fremover at infor
mere f. eks. Inge Jensen om, hvad der 
skal foregå på forretningsudvalgsmø- 
derne og forbundsformandens stil
lingtagen dertil. Forbundsformanden 
havde svært ved at efterkomme Bent 
Meyer’s anmodning, fordi han ikke 
havde foretaget sig de ting, som Bent 
Meyer beskyldte ham for.
Bent Meyer konkluderer, at når for
bundet ikke vil betale boden, er det 
det samme, som at forbundet ikke an
erkender værdien af aktionen. Det 
har intet med hinanden at gøre.
Forbundsformanden havde forklaret, 
hvorfor forbundet ikke ville betale bo
den. Forbundets holdning til akti
onen er klart kommet til udtryk i en 
leder i Prop & Kapsel juni nummer. 
Der udtrykkes klart i lederen, at akti
onerne i forbindelse med HT-konflik
ten ikke kunne være kørt anderledes,

og at aktionerne og konflikten kan 
betegnes som en sejr.
Forbundsformanden havde imidler
tid dengang også sagt, at måden, sa
gen blev løst på, var meget betænke
lig. Det var og blev en politisk fyring, 
som senere skal behandles civilret
ligt. Dermed er der lagt en tikkende 
bombe under hele vort faglige sy
stem, hvis disse mennesker får ret i 
deres påstand om, at man ikke kan 
afskediges på grund af faglige tilhørs
forhold. Forbundsformanden havde 
også dengang sagt, at man ikke kan 
afskedige eller ekskludere folk til 
tavshed eller til at have en bestemt 
faglig eller politisk opfattelse.
Hvis Bent Meyer fastholder, at bag
grunden for en eventuel aktion den 
17. april var den samme som den 22. 
maj, mente forbundsformanden, at 
der så måtte være noget galt med 
hans hukommelse.
Aktionen den 22. maj har aldrig væ
ret drøftet med forbundet, og forbun
det har heller aldrig givet sin sank
tion dertil.

Torben Olsen
Inge Jensen spurgte, hvem der havde 
sagt hvad i forbindelse med forbun
dets holdning til boden på kr. 
400.000. Samme dag, som forret
ningsudvalgsmødet blev holdt, havde 
afdelingen modtaget en opringning, 
og her fortalte man, hvilke argumen
ter forbundsformanden havde med 
forslaget omkring boden. Det var de 
samme argumenter, som forbunds
formanden havde brugt på forret
ningsudvalgsmødet. Vedrørende ak
tionen den 22. maj ville han gerne re
degøre for, hvordan den var arrange
ret, men det måtte ikke gengives an
dre steder.

Preben Mortensen
kunne ikke se, hvad formål, det tjen
te, at Torben Olsen skulle redegøre 
for dette.

Torben Olsen
Forbundsformanden påstår, at akti
onen ikke har været drøftet med for
bundet eller andre. De samme men
nesker, der i sin tid planlagde akti
onen til den 17. april, var også med til 
at planlægge den 22. maj.

Preben Mortensen
Det er muligt, at Torben Olsen har 
deltaget i et møde vedrørende akti
onen den 22. maj, men forbundsfor-
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manden ville gerne have bekræftet, 
om forbundet var orienteret om dette 
møde, og om aktionen den 22. maj no
gensinde har været drøftet mellem 
mandlig afdeling og forbundet.

Torben Olsen
Nej, det har det ikke.

Inge Jensen
forstod ikke, at Bent Meyer på forret
ningsudvalgsmødet kunne give ud
tryk for, at man ikke kan diskutere 
tingene forud for forretningsudvalgs
møder.
I de år, hun havde været med, havde 
alle i forretningsudvalget før forret- 
ningsudvgalgsmøderne drøftet visse 
ting omkring bestemte sager. Inge 
Jensen ville gerne meddele Bent 
Meyer, at hun ikke behøvede at kon
takte forbundsformanden for at vide, 
hvilket synspunkt og argumenter 
hun skulle have.
Sagen om boden har været diskuteret 
på Tuborg siden maj-juni 1984. Det er 
rigtigt, at hun havde diskuteret det - 
også med de omtalte personer - men 
hun havde det samme synspunkt den 
dag, som hun havde haft hele tiden. 
Inge Jensen havde fra den første dag 
i maj-juni 1984, hvor det var bragt 
frem, sagt, at hun ikke i forbundets 
forretningsudvalg kunne stemme for, 
at forbundet skulle betale en bod på 
kr. 400.000 for en aktion, som forbun
det overhovedet ikke havde kend
skab til på forhånd eller været med til 
at planlægge.
At dette falder i tråd med forbunds
formandens synspunkter, kunne 
ikke være hendes fejl. At man så i den 
slags sager kan diskutere det på en 
sådan måde i mandlig afdeling, var 
efter Inge Jensens mening meget rin
ge af disse personer, men det er man 
efterhånden blevet vant til.

Barbara Kryger 
var tilfreds med at konstatere, at 
mandlig afdelings repræsentanter 
ikke stemte imod beretningen på 
grund af den diskussion, der har væ
ret stillet vedrørende rammeaftale
krav overfor Jyske Bryggerier i for
bindelse med overenskomstfornyel
ser.
Der havde i København de 2 afdelin
ger imellem været en forskellig hold
ning, hvor kvindelig afdeling har 
sagt, at hvis man ikke får forhandlet 
sig frem til en rammeaftale i løbet af 
kort tid, ønsker afdelingen at stille

rammeaftale krav til overenskomst
fornyelsen. Barbara Kryger tog det 
som et udtryk for, at der var sket en 
holdningsændring i mandlig afdeling. 
Vedrørende aftalen om sikkerheds
fodtøj på Tap H var hun heller ikke vi
dende om, at man igen havde optaget 
lokalforhandling om dette. Barbara 
Kryger havde tidligere tilkendegivet, 
at der ikke skulle laves aftaler om 
sikkerhedsfodtøj. Det fremgår af den 
tidligere aftale, man ikke kunne god
kende, at der er tale om et påbud, og 
så skal sikkerhedssko blot udleveres, 
så der er ikke nogen grund til at lave 
aftaler om det. Derfor skal træsko el
ler træskopenge fortsat udbetales i 
henhold til særaftalerne.
Forbundsformandens begrundelse 
for at afvise at betale boden på kr. 
400.000 for aktionen den 22. maj var 
hun enig i. Barbara Kryger var selv 
til stede i Bryggeriforeningen ved 
fællesmødet den 24. maj og overvære
de de bemærkninger, der faldt om, at 
mandlig afdeling påtog sig skylden 
for aktionen.

Preben Mortensen
Spørgsmålet om støtte til boden har 
tidligere været omtalt på et forret
ningsudvalgsmøde.
I en bevillingssag nævnte Holger 
Foss, at han også forventede forret
ningsudvalgets positive holdning til 
støtte i forbindelse med konflikten, 
når afdelingen til sin tid ville modta
ge deres bod for aktionen den 22. maj. 
Der var ingen bemærkninger den
gang til dette, men det viser, at man i 
nogen tid har overvejet visse ting i af
delingen omkring boden.
Vedrørende sagen, som behandlet på 
fællesmødet den 24. maj, havde det 
undret forbundsformanden, at det 
var mere vigtigt for Holger Foss, om 
han havde fri adgang til bryggerier
ne, end at redde de 2 tillidsrepræsen
tanter og de 62 chauffører fra en ad
varsel. Forbundet var også på dette 
tidspunkt gjort opmærksom på, at 
DFB ikke længere ville holde organi
sationsmøder alene med mandlig af
delings ledelse. Det fandt forbundet 
var meget mere alvorligt, end om 
man havde fri adgang til bryggerier
ne.
Til dette problem meddelte Holger 
Foss, at det kunne man altid finde ud 
af.
Forbundsformanden havde forsøgt at 
få afdelingen til at undgå en stor bod. 
Afdelingen har ikke villet lytte til for

bundets råd og derfor fået en stor bod. 
Det er så afdelingens bod, og forbun
det skal ikke betale 1 krone til denne.

Bent Meyer
var ikke gået meget ind i, hvornår 
forbundsformanden havde sagt eller 
ikke sagt, hvordan hans holdning var 
til boden, men forbundsformanden 
havde meget svært ved at overbevise 
ham om, at han ikke havde talt med 
andre personer om afdelingens brev 
vedrørende boden af 13. december 
1984.
Han kunne ikke bevise det, men han 
troede ikke på forbundsformanden, 
når han sagde, han ikke havde talt 
med nogen om dette.
Det kan ikke have været diskuteret 
før efter den 13. december, hvor afde
lingen anmodede forbundet om at be
tale boden. Ingen vidste før den tid, 
hvordan afdelingen ville stille sig i 
den sag.
Måske nogen har haft en anelse om 
dette, men der er ikke gået noget ud, 
og der var ingen vedtagelse i afdelin
gen om, hvordan man skulle behand
le denne sag. Man kunne jo ikke for
udse, hvordan det hele ville spænde 
af.
Bent Meyer var ked af, at han ikke 
kunne gå ind i debatten om, hvad der 
skete i Bryggeriforeningen den 24. 
maj, da han først kom til stede på et 
senere tidspunkt. Man havde fået re
fereret, hvad der var sket, og det pas
sede ikke med det, der blev sagt her 
på forretningsudvalgsmødet.

Preben Mortensen
Der var adskillige 
forretningsudvalgsmedlemmer med 
på fællesmødet den 24. maj, og de må 
kunne bekræfte, at man efter en ti
mes diskussion måtte opgive at finde 
en løsning, som kunne skabe enighed 
forbundet og de 2 afdelinger imellem, 
fordi Holger Foss ikke ville acceptere, 
at sagerne blev skilt ad.

Torben Olsen
Han havde deltaget i fællesmødet den 
24. maj, og han huskede ikke sagen, 
som den var fremstillet af forbunds
formanden. Mødet den 24. maj var 
meget anspændt, og man var i afde
lingen meget usikker på, hvad det 
egentlig kunne ende i. Det var rigtigt, 
at mandlig afdeling på grund af den 
meget alvorlige situation påtog sig 
ansvaret, men det var, efter at for
manden havde haft sit møde med le-
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delsen fra DFB og derefter meddelte 
afdelingen, at den eneste løsning på 
sagen var, at afdelingen påtog sig an
svaret.
Situationen var meget anspændt og 
anstrengt, men det var tillidsrepræ
sentant fra Tuborg, Erik Svendsen, 
der foreslog, at skulle situationen lø
ses, så måtte man have alle 3 ting 
med. Da alle på mødet var meget 
pressede, er det muligt, at man har 
oplevet det meget forskelligt, men så 
tydeligt, som forbundsformanden 
lægger det frem, fornemmede han 
ikke, det var foregået.
Til Barbara Kryger ville Torben Ol
sen gerne meddele, at man gerne ville 
have en rammeaftale i Københaven 
men ikke for enhver pris.
Det er rigtigt, at kvindelig afdeling 
har gjort opmærksom på, at kommer 
man ikke igennem med en rammeaf
tale, så klares det ved overenskomst
forhandlingerne. Han gik ud fra, at 
kvindelig afdelig var enig i, at der 
skulle gøres, hvad der kunne gøres, 
for at man fik en rammeaftale uden 
indblanding, da man ikke ville have, 
at resten af forbundets medlemmer 
skulle være med til at stemme om 
hvilken fremtid, man skulle have i 
København.
Han fornemmede, at kvindelig afde
ling ligesom lænede deres hovede op 
ad, at hvis man ikke når det i tide, så 
tager man det bare op ved overen
skomstfornyelsen .

Inge Jensen
Det haf længe været kendt på Tu
borg, hvordan mandlig afdeling ville 
reagere på en eventuel bod. Det behø
vede man ikke at afvente et brev fra 
mandlig afdeling til forbundet for at 
vide.
Det har også været kendt længe, hvil
ken indstilling forbundsformanden 
havde til dette, så Bent Meyers på
stand om, at det kunne man først vide 
efter den 13. december, er helt for
kert.
Mandlig afdeling og Bent Meyer har 
kun ønsket at kunne bruge det her til 
noget helt andet. Man bruger tinge
ne, som det bedst kan lade sig gøre fra 
mandlig afdeling, og at hun så skal 
være offer, var der ikke noget nyt i. 
Inge Jensen ønskede ikke at deltage 
mere i den form for debat.
Vedrørende mødet i Bryggeriforenin
gen den 24. maj huskede hun også ty
deligt, at de 3 punkter ikke kunne

skilles ad. Da hun selv forsøgte at fo
reslå, at det måske var den bedste 
måde at løse tingene på og så senere 
løse det 3. spørgsmål om mandlig af
delings ledelses frie adgang til bryg
gerier, blev Holger Foss meget vred 
og meddelte, at det aldeles ikke kun
ne skilles ad, da man på et møde på 
Tuborg tidligere på dagen hvde ved
taget, at disse 3 ting hørte sammen.

Lone Christensen
deltog også i mødet i Bryggeriforenin
gen den 24. maj og forstod ikke, at det 
kunne være utydeligt for Torben Ol
sen, hvad der skete på dette fællesmø
de.
I denne sag - som i andre sager - prø
vede forbundsformanden at give nog
le gode vurderinger på, hvordan sa
gen burde køres. Mandlig afdeling 
ville imidlertid ingenting. Mandlig af
deling fastholdt deres standpunkter 
trods forbundsformandens bemærk
ninger om, at man ikke kunne løse 
alle 3 ting på dette møde.
Afdelingen måtte derfor tage ansva
ret, og så kommer man bagefter og si
ger, at det er forbundet, der skal beta
le boden. Afdelingen har afvist at føl
ge forbundets råd fra først til sidst, så 
må afdelingen også selv betale, hvad 
det koster.

Barbara Kryger
havde også i Bryggeriforeningen den 
24. maj foreslået, at man skilte tinge
ne ad således, at man fik løst proble
merne vedrørende truslerne om af
skedigelse af de 2 tillidsrepræsentan
ter samt advarslerne mod de 62 
chauffører. Den fremstilling, for
bundsformanden har givet af mødet, 
er korrekt og helt i overensstemmelse 
med den opfattelse, hun havde af mø
det.
Ved rammeaftale-kravene er det 
klart, at kvindelig afdeling ikke øn
sker at belaste overenskomstfor
handlingerne med dette, men hvis 
det ikke lykkedes at få en rammeaf
tale, kan afdelingens ledelse ikke for
svare over for medlemmerne ikke at 
have brugt den forhandlingsmulig
hed og den kompromismulighed, der 
ligger i forbindelse med overens
komstfornyelsen .
Det, hun havde givet udtryk for, var, 
at mandlig afdeling åbenbart havde 
ændret indstilling omkring spørgs
målet, om man godt kunne stille ram
meaftale-krav til overenskomstfor
handlingerne, og det havde hun

egentlig ikke fået noget klart svar på 
i forbindelse med Torben Olsens be
mærkninger til dette, efterlyste et 
klart svar fra mandlig afdeling.

Bent Meyer
Naturhgvis har mandlig afdeling 
ikke ændret indstilling til spørgsmå
let om rammeaftale og overenskomst
forhandlinger. Da det blev behandlet 
på et forretningsudvalgsmøde, stem
te man nej til forbundsformandens 
beretning, og det ville man også gøre 
på dette forretningsudvalgsmøde.
Den afklaring, som man på dette for
retningsudvalgsmøde giver udtryk 
for, skete på fællesmødet den 24. maj, 
er ikke til at kende igen. Bent Meyer 
havde som tidligere omtalt ikke del
taget i hele mødet og var derfor ikke 
kvalificeret til at udtale sig om dette, 
men det havde været drøftet i mand
lig afdelings forretningsudvalg, og 
der har man ikke givet udtryk for de 
ting, som man fremførte på dette for
retningsudvalgsmøde.
Bent Meyer var blegvet informeret 
om, at ordvekslingen ikke så meget 
var foregået mellem forbundsfor
manden og afdelingens formand, men 
mere mellem forbundsformanden og 
tillidsrepræsentanterne på Tuborg, 
Bjarne Mortensen og Erik Svendsen. 
Bent Meyer havde været til stede, da 
forbundsformanden kom tilbage og 
meddelte betingelserne for, hvad der 
kunne løse op for situationen. For
bundsformanden havde gjort tingene 
på en meget dramatisk måde, og af
delingen påtog sig ansvaret, og det 
var også rigtigt, at han var en af de 
første til at sige, at det 3. problem 
godt kunne løses senere. Bent Meyer 
kunne bare ikke tro, at hans få be
mærkninger kunne ændre holdnin
gen hos de øvrige 16 repræsentanter 
fra Københavns mandlige afdeling, 
der deltog i Bryggeriforeningen.
Preben Mortensen
Der deltog ikke 16 repræsentanter 
fra mandlig afdeling i Bryggerifore
ningen den 24. maj. Der deltog 4 til
lidsrepræsentanter fra Tuborg samt 
Holger Foss og Torben Olsen. Senere 
stødte Bent Meyer og endnu en til
lidsrepræsentant fra Tuborg til. Man 
har på dette møde tilkendegivet fra 
mandlig afdelings repræsentanter, at 
man den 24. maj påtog sig det fulde 
ansvar, så forbundsformanden syn
tes, det var frækt, at afdelingen bag
efter kommer og beder forbundet be
tale boden.
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Bent Meyer
kunne ikke være enig i, at det var 
frækt af afdelingen at bede forbundet 
betale boden. Afdelingen føler sig 
fuldt berettiget til at gøre dette, selv 
om det, forbundsformanden siger, 
skulle være rigtigt, hvad han ikke 
troede, det var. Var overbevist om, at 
der måtte være nogle erindringsfor- 
skydelser, for det var da helt utroligt, 
så klart det hele så pludseligt var ble
vet. Bent Meyer havde talt med re
præsentanter også fra kvindelig afde
ling, og de havde også udtrykt, at der 
var noget uklarhed om, hvad der ske
te på fællesmødet den 24. maj. Andet 
havde han ikke hørt tidligere om den
ne sag.

Preben Mortensen
var også sikker på, at ikke alle repræ
sentanter fra mandlig afdeling for
stod, hvad det var, der skete på mødet 
den 24. maj. Det kunne forbundsfor
manden ikke hæfte for men måtte 
dog konkludere, at Bent Meyer ikke 
havde været til stede og derfor ikke 
kunne vide, hvad der var sket, før 
han deltog i mødet, så det var uden in
teresse, hvordan han havde forstået 
det.

Bent Meyer
havde ikke givet udtryk for, at det 
kun var mandlig afdelings repræsen
tanter, der ikke forstod, hvad der ske
te på mødet. Han havde også forstået, 
at der var repræsentanter fra kvinde
lig afdeling, der heller ikke havde for
stået det hele. Fandt det derfor mær
keligt, at man så på forretningsud
valgsmødet kunne give udtryk for, at 
det hele var meget klart.

Barbara Kryger
På fællesmødet den 24. maj var hun 
selv og 3 tillidsrepræsentanter fra 
Tuborg og 1 tillidsrepræsentant fra 
Carlsberg til stede. Sagen har været 
drøftet i kvindelig afdeling flere gan
ge, og der er ikke fra nogen af disse 4 
tillidsrepræsentanters side givet ud
tryk for, at man ikke var klar over, 
hvad der foregik på dette møde. Bar
bara Kryger vidste ikke, hvad Bent 
Meyer havde hørt, men han kunne 
ikke bruge nogen af disse repræsen
tanter til støtte for sin argumenta
tion.

Torben Olsen
Det kunne godt være, at Lone Chri- 
sterisen undrede sig over, at han ikke

kunne huske nøjagtigt, hvad det var, 
der skete i Bryggeriforeningen den 
24. maj, men ingen er forpligtet ud
over sine evner, og det gjaldt også 
Lone Christensen. Fastholdt, at han 
ikke havde forstået mødet på den 
måde, som forbundsformanden og 
som Lone Christensen gav udtryk 
for.
Bent Meyer
Det var Barbara Kryger selv, der 
havde fortalt ham, at hun ikke havde 
forstået alt, hvad der skete på mødet, 
men hun var tilfreds med, at der sene
re på mødet var sket en afklaring. 
Ønskede ikke længere at fortsætte 
debatten men ville gerne bede for
bundsformanden om at svare afdelin
gen på brevet af 13. december. For at 
hindre fordrejninger, misforståelser, 
bagvaskelse og lignende ville han 
også gerne bede forbundsformanden 
om en skriftlig redegørelse på det, der 
er behandlet på forretningsudvalgs
mødet her og en definering af forbun
det^ opfattelse.

Barbara Kryger
følte, at Bent Meyer tvang hende til 
at sige nogle ting, som hun var ked af 
at skulle komme frem med. Men det 
var nødvendigt for at få klarhed over 
denne sag.
Det var korrekt, at hun over for Bent 
Meyer havde givet udtrryk for, at der 
var nogen uklarhed på mødet i Bryg
geriforeningen, indtil Bent Meyer 
dukkede op. Den uklarhed, hun hav
de omtalt, var i mandlig afdelings 
rækker. Holger Foss havde været me
get tilbageholdende med at deltage i 
debatten, og der, hvor uklarheden 
var, var ikke om, hvad man diskute
rede, men hvilken holdning mandlig 
afdelings repræsentanter havde til 
dette. Det var en meget vanskelig og 
kompliceret sag, og uklarheden i 
mandlig afdelings rækker faldt først 
på plads til sidst, da Bent Meyer var 
kommet til stede.

Preben Mortensen
måtte afvise at give en skriftlig rede
gørelse af denne sag. Det kan ikke 
være rigtigt, at efter hvert forret
ningsudvalgsmøde, hvor visse ting 
har været behandlet, at man så skal 
give en skriftlig redegørelse til mand
lig afdeling.
Det må være sådan fremover, at det 
er protokollerne, man henviser til, 
når man vil vide, hvad der er sket på 
forretningsudvalgsmøder.

Forbundsformanden var godt klar 
over, at visse forretningsudvalgs
medlemmer havde syntes, det var en 
langvarig debat men fandt, det var 
nødvendigt at få diskuteret dette 
igennem, fordi han var overbevist 
om, at man i fremtiden under forskel
lige forhold ville støde på denne sag 
igen, om ikke andet så på forbundets 
kongres til september.

Bent Meyer
var enig med forbundsformanden i, at 
det ikke kan være normalt, at man 
skal redegøre skriftligt for forbundets 
synspunkter, når det har været di
skuteret på forretningsudvalgsmø
derne. Så må man også kræve, at pro
tokollerne fra forretningsudvalgsmø
derne kommer noget hurtigere. Man 
kan ikke udføre fagligt arbejde på 
baggrund af, at man skal vente på, 
hvad der er sagt og gjort i 3-4-5 måne
der.
Det kan man altså ikke byde forret
ningsudvalgsmedlemmerne og afde
lingerne. Man må have dem frem så
ledes, at man kan dokumentere, hvad 
der er sket på møderne, hvilket man 
ingen mulighed har på nuværende 
tidspunkt. Vidste godt, at der var 
ændret noget på dette - men ikke af 
betydning. Det bliver skrevet i en an
den form, så de værste gloser bliver 
flernet, men man må bede om at få 
dem betydelig hurtigere.
Var glad for, så mange havde delta
get i debatten for at skabe klarhed 
over hvilken situation, man befandt 
sig i eller kommer i. Håbede på, at 
nogle af tingene ville dukke op senere 
for derved at få dokumenteret hvem, 
der har ret. Bent Meyer tænkte her i 
særdeleshed på det, forbundsforman
den tidligere havde sagt under beret
ningen, at repræsentanterne fra 
mandlig afdeling var fyldt med løgn. 
Det skal nok bevises, at det er man 
ikke.

Preben Mortensen
var enig i, at det tog for lang tid, før 
protokollerne nåede frem. Det er 
imidlertid et spørgsmål om priorite
ring. Man kan ikke lægge andre fagli
ge ting til side for at gøre protokoller
ne færdige. Man forsøgte at finde en 
rimelig afbalanceret ordning, men 
protokollerne må vige for at løse de 
opståede akutte faglige problemer. 
Der er en lang række aktiviteter, 
man har igangsat i de senere år, og 
forbundets ledelse og ansatte, er pres-
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set og ophængt med arbejde. Man 
skal i de kommende måneder overgå 
til ny teknologi i forbundet, herunder 
EDB, og forbundsformanden håbede, 
at det ville løse nogle af disse proble
mer.

Bent Meyer
forstod godt de problemer, forbunds
formanden omtalte, da man selv 
kendte til disse ting i afdelingen. Det 
er ikke altid lige let at prioritere i den 
rigtige rækkefølge, men så kunne for
bundsformanden også godt forstå 
hvilke problemer, det kunne give, når 
det kørte på den måde, som det gør. 
Ville gerne have, formanden viste 
forståelse for dette.

Torben Olesen
Vedrørende afstemningen til forman
dens beretning ville han godt tilken
degive, at han stemte fra sag til sag. 
Hvis han havde følt, at der var basis 
for at stemme for beretningen, havde 
han gjort dette. Han havde begrun
det, hvorfor han stemte nej til beret
ningen, og det var ud fra beretningen 
og ikke andet.
For beretningen stemte 11.
Imod beretningen stemte 2.

3. Budget
Erik Nielsen
Budgettet for januar kvartal 1985 er 
anslået til indtægter kr. 1.850.700, og 
udgifter anslået til kr. 2.800.000.

Torben Olsen
EDB omkostningerne er sat til kr. 
150.000, ville gerne vide, hvad det 
var, der gjorde, at det var et så højt 
beløb.

Erik Nielsen
EDB omkostningerne beløber sig til 
ca. kr. 50.000 pr. måned. Det er Arke 
systemet vedrørende A-kasse admi
nistrationen samt Cornus systemet, 
som man især skal benytte i tilfælde 
af konflikt.

Bent Embo
Er administrationstilskuddet til 
kredsene for hele året?

Erik Nielsen
kunne bekræfte, at tilskuddet til 
kredsene på kr. 150.000 er for hele 
året.

Forskellige sager.
Preben Mortensen
På forretningsudvalgsmødet i decem
ber 1984 vedtog man - på baggrund af 
Thomas Olsens redegørelse om kur
set under NNG i Vesttyskland - at an
søge om yderligere kursustilbud i ef
teråret 1985. Forbundet har gennem 
NNS - sekretariat v/Viktor Sønder
gård, anmodet om at undersøge disse 
muligheder.
På sidste forretningsudvalgsmøde 
vedtog man at støtte SF’s folketings
gruppes krav om, at hvis regeringen 
forslag til ændring af dagpengeloven 
blev vedtaget i Folketinget, så skulle 
det til folkeafstemning.
Forbundet har derfor skrevet til SF’s 
folketingsgruppe.
På vort forretningsudvalgsmøde den 
5. december behandlede vi jeres krav 
vedrørende folkeafstemning om de 
asociale ændringer i dagpenge - og ar
bejdstilbudsloven, som regeringen og 
de radikale vil gennemføre.
Vi er enige i, at hvis forslagene ved- 
trages med det indhold, som vi ken
der i dag, bør der rejses krav om en 
folkeafstemning.
Den 20. december 1984 modtog for
bundet opsigelsen af overenskomsten 
fra HK for det HK-ansatte personale. 
Da det er en fællesoverenskomst for 
forbundet og A-kassen, kv. og md. af
deling, ønskede forbundsformanden, 
at de 4 parter først drøftede, om man 
fortsat skulle fortsætte med dette, og 
det måtte være på betingelse af, at 
disse på forhånd var enige.

Torben Olsen
Mandlig afdeling var selvfølgelig ind
stillet på at drøfte dette med de andre 
parter.

Barbara Kryger
fandt, det var bedst, at man forhand
lede sammen men var enig i, at man 
burde drøfte dette igennem og tage de 
punkter op, man fandt, der kunne 
give problemer.

PUNKT 4 FORTSAT

Preben Mortensen
Fra Sydjydsk Kreds har forbundet 
modtaget orientering om, at man har 
valgt ny næstformand. Det er Allan 
Lund Nielsen fra Horsens afdeling.
Til det landsdækkende depotudvalg

har man valgt Bjarne Frandsen fra 
Århus afdeling, med Erik Møller Sø
rensen, Fredericia, til suppleant.
Der er udsendt cirkulære til medlem
merne vedrørende Intro-kurser, som 
starter op i januar måned. I Prop & 
Karsel har man beskrevet denne nye 
kursusform, som erstatter de tidlige
re forbunds weekend kurser.
Formanden fandt, at det var en klar 
forbedring for kursisterne, at de nu 
kunne deltage i et Intro-kursus i ste
det for som tidligere 3 weekend kur
ser.
Intro-kurserne er også sammensat 
fra hele landet, og det troede man 
også ville være en positiv udvikling. 
Der afvikles 3 Intro-kurser i januar, 
februar, marts 1985, og så må man 
afvente og se, hvilken betydning det 
får for uddannelsesforholdene.

Bent Embo
ønskede, at i det samme, man sendte 
tilmeldingerne ud til afdelingerne og 
medlemmerne, også gjorde opmærk
som på samtlige kursustilbud, så 
medlemmerne havde flere datoer at 
vælge imellem.
Det gjorde det også lettere for afdelin
gerne således, at hvis et af kurserne 
blev overtegnet, så blev man automa
tisk overført til det næste, så afdelin
gen og medlemmet var fri for at skul
le udfylde et nyt ansøgningsskema.

Anker Skjødt
Man råder over 75 pladser på årsba
sis til Intro-kurser, der kører pr. gang 
med 25 deltagere af 3 gange. Det er et 
kursus pr. gang â 20 timer, så kurset 
starter fredag kl. 11.00 og slutter søn
dag kl. 16.00.
Det er klart, at hvis kurset i januar 
måned er overtegnet, så flyttes de 
overskydende til næste kursus i fe
bruar. Når man er nødt til at udsende 
tilmelding til 1 kursus ad gangen, er 
det, fordi kurset kører under FIU. Og 
derfor skal der udfyldes en FIU-blan- 
ket, hvor kursusnummeret skal påfø
res.

Preben Mortensen
Når man starter noget nyt, er der al
tid noget, der går anderledes, end 
man havde forestillet sig, og man får 
også nogle erfaringer, der gør, at man 
forhåbentlig får rettet nogle fejl. Var 
enig med Bent Embo i, at man burde 
meddele datoer for samtlige Intro- 
kurser, så det giver en bedre mulig
hed for medlemmerne at vælge.
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Barbara Kryger
I den forbindelse bør medlemmerne, 
der tilmelder sig, og der er overteg
net, have at vide, at man automatisk 
rykker videre til det næste kursus. Så 
er det op til medlemmerne at medde
le, hvis man ikke ønsker at deltage på 
det efterfølgende Intro-kursus.

Preben Mortensen
Den 7. december er der udsendt et ud
kast til afdelingerne vedrørende be
handling af arbejdsskadesager. For
bundsformanden bad konsulent Hen
rik Hansen gennemgå udkastet. 
Henrik Hansen redegjorde for formå
let med udkastet, og man enedes om, 
at udkastet skulle gennemgås på ho
vedbestyrelsesmødet fra den 4.-9. fe
bruar 1985.
Vedrørende forbundets ordinære 
kongres ønskede forbundsforman
den, at man allerede på nuværende 
tidspunkt udsendte indbydelserne til 
dem, der skulle være gæster af hen
syn til pladsbestillinger på Hotel Ny
borg Strand, hvor kongressen afhol
des.
Formanden foreslog, at man invitere
de følgende gæster:
1 repræsentant fra hver af de for
bund, der er tilknyttet NNS, Næ
rings- og Nydelsesmiddel Sammen
slutningen.
Det betyder 7 gæster.
Fra Nordisk Union, Sverige, Norge, 
Finland 3 gæster.

Fra IUL, Internationalt Levneds
middelforbund,
EAL, Europæisk afdeling under 
IUL.

Fra det vesttyske levnedsmiddelfor
bund, 
det østrigske levnedsmiddelfor
bund, 
det hollandske levnedsmiddel
forbund.

De 3 enkeltlande-indbydelser er de 
lande, hvor vort forbund har deltaget 
som gæster på deres kongresser.
Endvidere foreslås en repræsentant 
fra LO, og forbundets tidligere for
bundsformand, Ivar Nielsen og Steen 
Nielsen.
Forretningsudvalget tilsluttede sig 
forbundsformandens forslag.

Bent Meyer
havde et spørgsmål vedrørende en 
sag fra depotudvalgsmødet.
Sjællands Kredsens repræsentant 
meddelte på mødet, at årsagen til at 
man var påbegyndt omposning, som 
blev brugt ret stærkt i voldgiftssagen, 
var den, at depotindehaverne i Sjæl- 
lands-området havde givet besked 
på, at såfremt vore medlemmer fort
satte vægringen mod dette, ville de 
blive afskediget.
Det er selvfølgelig en alvorlig trussel. 
Man har indberettet dette til forbun
det, men repræsentanten havde ikke 
modtaget noget svar fra forbundet. 
Forbundsformanden sagde på mødet, 
at han ikke kendte noget til dette og 
ville derfor gerne have en kopi af den
ne indberetning.
Bent Meyer ville derfor gerne vide, 
om forbundet har modtaget denne 
indberetning.

Preben Mortensen
Det var ikke en indberetning om de
potindehavere på Sjælland men om 
en enkelt depotindehaver, Carlsberg- 
depotet i Ringsted. Forbundsforman
den har undersøgt sagen og konstate
ret, at forbundet har modtaget et 
brev fra Næstved afd. 3. marts. I det
te brev fremføres en række sager, og 
forbundet har 2 gange senere været 
til organisationsmøde i Næstved om 
depotforhold, så formanden fandt, at 
man måtte afvente et svar, til man 
har fået en redegørelse fra dem, der 
har med sagen at gøre.

Anker Skjødt
omtalte mødet i brancheudvalget den 
17. september 1984 for specialarbej
deruddannelsen inden for bryggeriin
dustrien.
Det første, man behandlede, var 
spørgsmålet om at indføre proceskur
ser, som man arbejder med i De For
enede Bryggeriers uddannelsesafde
ling. Forbundets repræsentanter rej
ste kritik af, at man arbejdede med 
disse ting, uden at vi blev involveret i 
dette.
Resultatet af dette blev, at formand 
for kvindelig afdeling Kbhvn., Barba
ra Kryger, tog et møde med uddan
nelsesafdelingen og arbejdede på, at 
vi fik nogle medlemmer til at være 
med i dette sammen med uddannelse
safdelingen.
Fra Århus har der været rejst kritik 
af det afviklede Combi-kursus.

Både lærere og kursister er enige om 
denne kritik.
Der var enighed om at nedsætte et 
hurtigarbejdende udvalg til at se på 
disse ting.
Man berørte også salgschaufførkur
ser, hvor man gerne vil opfordre til, at 
man omtaler disse kurser.
Man var også enig om i brancheud
valget at opfordre Depotindehaver
foreningen til at agitere over for deres 
medlemmer om at give dem mulighed 
for at deltage.
Vedrørende uddannelse af langtidsle
dige, som skal erstatte 2 jobtilbud, 
førte forretningsudvalget en længere 
diskussion om dette, og man enedes 
om, at man fortsat kunne undersøge 
hvor mange af vores medlemmer, der 
ville blive berørt af dette, men selve 
udvalgsarbejdet stillet i bero, indtil 
der er en afklaring på det lovgiv
ningsmæssige område.

Mødet slut.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE
Onsdag den 4. februar 1985.

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager

Fraværende: Ingen.
Dirigent: Inge Jensen.

1. Protokol
Følgende protokoller lå til godkendel
se:
Fra FU-møder afholdt 3. oktober og 4. 
november 1984.
Fra ekstraordinært hovedbestyrel
sesmøde afholdt 15. november 1984.

Holger Foss
Holger F. fandt stadig protokollerne 
uoverskuelige. Forstod ikke protokol
lernes indhold og ville ikke stemme 
hverken for eller imod godkendelse af 
dem.

Bent Meyer
Protokollernes indhold er for åben 
med blotlæggelse af forbundets tak
tik over for arbejdsgiverne. Han ville 
foreslå, at protokollerne kom ud til af
delingerne i den nuværende form, 
men at protokoller til Prop & Kapsel 
ændres. Ville stemme som Holger F. 
m.h.t. protokollerne.

Preben Mortensen
Sager, som forbundet skønner kan 
belaste i forhold til arbejdsgiverne, er 
taget ud af referaterne i Prop & Kap
sel. Hvis kritikken af protokollerne 
fastholdes, må man give nogle impul
ser om, hvad der er forkert.

Bent Meyer
Det ville være en uoverkommelig op
gave at konkretisere kritikken af 
protokollernes indhold. Han gav føl
gende eksempel:
Hvis man tager sidste nummer af 
Prop & Kapsel og ser på hele det af
snit om 25. eller 22. maj og alt det, der 
skete dér, kan det vurderes på en helt 
forkert måde og dermed skade os. 
Her kan andre mene det modsatte, så 
det kunne jo aldrig nytte noget at gå 
ind i en sådan debat. Der kan vi ikke

konkretisere, men der er en lang ræk
ke punkter, hvor vi går alt for åbent 
til værks.

Inge Jensen
Referaterne er forbedret efter opde
ling af beretningen. Sproget var en 
gang imellem dårligt med for lange 
sætninger.
Udgangspunktet var vel rent faktisk, 
at alt skal refereres for medlemmer
ne. At det så er i et medlemsblad, der 
er offentligt tilgængeligt, gør, at det 
bliver uheldigt nogle gange, men det 
var der jo ikke ret meget at gøre ved.

Preben Mortensen
Bemærkede sig, at nogle undlader at 
stemme for protokollerne, men ikke 
konkret ville sige, hvor det er, kritik
ken skal sættes ind udover, at man 
med bred pensel gør opmærksom på, 
at protokollerne er uoverskuelige. 
Hvis man ikke vil konkretisere kri
tikken, var det heller ikke muligt for 
den, der skriver referaterne, at ænd
re på tingene. Fandt dette underligt.

Barbara Kryger
Ville foreslå, at når FU godkender 
protokoller, markerer man samtidig, 
hvad man mener, der skal omskrives 
til udsendelsen i Prop & Kapsel.

Preben Mortensen
Holger F. giver udtryk for, at refera
terne som helhed er uoverskuelige, 
hvorimod Bent M.’s kritik går på de 
referater, der udsendes i Prop & Kap
sel.

Holger Foss
Fandt det svært at gå imod Barbara 
K.s forslag, men det ville blive et for
færdeligt rod på hvert eneste FU- 
møde at få godkendt en protokol, når 
man i en relativ stor forsamling skal 
sidde og finde frem til, hvad der skal 
med og ikke skal med i Prop & Kap
sel. Var alvorlig bange for, at det blev 
en belastning af i forvejen meget lan
ge møder.

Barbara Kryger
Foreslog, at markeringer af omskriv
ninger af referatet til Prop & Kapsel 
blev afleveret skriftligt ved FU-mø- 
dernes start.

Bent Meyer
Fandt, at det kunne man godt, men 
det var ikke sikkert, at omskrivnin
ger blev accepteret af det øvrige for

retningsudvalg. Det kan godt være, 
at Bent M. havde en mening om, at 
hvad Bent Embo eller Poul Erik 
Guldborg eller andre havde sagt ville 
skade generelt, og det ville han vel 
ikke have mulighed for at få ud, hvis 
de andre ønskede, at det skulle med. 
Så den debat var umulig, den kunne 
FU ikke gå ind i.

Preben Mortensen
Foreslog, at man gør som hidtil. - Det 
er forbundsledelsen, som sorterer de 
ting fra, som man ikke mener skal 
komme i Prop & Kapsel. Det andet 
kan man ikke. Det er uoverkomme
ligt, fordi man så skal have en diskus
sion i hvert enkelt tilfælde om, hvor
vidt man er enig eller ej. Det måtte ef
ter forbundsformandens opfattelse 
fortsat være forbundsledelsens an
svar, hvad der kommer i Prop & Kap
sel.

Holger Foss
Var enig med forbundsformanden. 
Bent Meyer havde nævnt, at man 
kunne komme ud for, at nogen syntes 
noget skulle med, og andre ikke syn
tes, det skulle med. Skal man så sidde 
og stemme om de ting hver gang, eller 
betyder Barbara K.s forslag, at hvis 
én f.eks. siger, at vedkommende ikke 
ønsker det eller det kommer med, bli
ver det så respekteret? Det er håb
løst.

Barbara Kryger
Trak sit forslag med bemærkningen: 
at forbundsledelsen havde lyttet me
get godt efter den debat, der har væ
ret her, og vil forstå at sortere og redi
gere omhyggeligt.

Preben Mortensen
Var ikke enig, men mente, at hvis 
man skulle tage det til efterretning, 
måtte det betyde, at det, man hidtil 
havde gjort, er forkert. Forbundsle
delsen har på baggrund af den tidlige
re kritik sorteret tingene, så det, der i 
dag står i Prop & Kapsel, ikke er bela
stende. Derfor er det ikke nok, at man 
siger, at man håber, at vi har lyttet 
efter, men at det foregår på den rigti
ge måde, og derfor kunne han ikke 
tage kritikken til efterretning.

Holger Foss
Forstod ikke forbundsformandens re
aktion. Havde bare gjort opmærksom 
på, at han var meget enig i, at det må 
være forbundsledelsens opgave at re-
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digere. Så siger Barbara K., at hun 
håber, at forbundsledelsen har lyttet 
efter det, der er blevet sagt og har ta
get det til efterretning. Det bliver 
brutalt afvist af forbundsformanden 
som om det var en kritik, man ikke 
kan tage, fordi man synes, at man har 
gjort det godt nok. Her var Holger F. 
enig med Barbara K. Man har ikke 
gjort det godt nok.

Preben Mortensen
Gjorde på baggrund af den videre de
bat om referaternes indhold historisk 
status.
Årsagen til, at forbundet måtte tage 
båndafskrift af møderne var en kritik 
fra Kbh.s mdl. afd. om, hvor dårligt 
man blev refereret i FU’s protokoller. 
Det resulterede i, at vi måtte indføre 
båndafskriften. Forbundsformanden 
havde hørt mange, der har rost, at 
man endelig kan læse i Prop & Kap
sel, hvad der sker i forbundets kom
petente organer. Syntes det er under
ligt, at der kommer en sådan kritik 
fra Kbh.s mdl. afd., når man ser den 
protokol, afdelingen senderud, den er 
ret omfangsrig. Hvorfor skal der ikke 
stå det i forbundets protokoller, som 
kbh.s mdl. afd. kan skrive i deres pro
tokoller? Hvis man skulle indskræn
ke det, der skal stå i forbundets proto
koller, så kunne man læse mere om, 
hvad der sker i forbundets kompeten
te organer i Kbh.s mdl. afd.s protokol
ler end i forbundets.
Derfor kunne forbundsformanden 
ikke se, der var noget i vejen med de 
nuværende protokoller.
Forbundsformanden var enig i, at 
man kunne diskutere protokollernes 
form, f.eks. om indholdet var godt el
ler ej. Fandt, at de var for lange. Man 
skal vi skære ned, er vi i den situa
tion, som vi flere gange har befundet 
os i, at nogen kritiserer os for, at de 
ikke bliver citeret rigtigt. Derfor må 
protokollerne have det omfang, de 
har, for at vi ikke kommer derhen, at 
bl.a. Bent M. siger, at han bliver cite
ret forkert.
Fandt det svært at ændre formen, når 
man blot kritiserer uden konkrete 
forslag til forbedringer.

Bent Meyer
Fandt formandens udlægning som hi
storisk forfalskning.
Årsagen til de omfattende protokol
ler, eller at protokollerne tog det om
fang, som de gjorde, var, at vi stærkt 
kritiserede den nyvalgte næstfor

mand efter 81-kongressen, som efter 
Bent M.s mening gjorde det uendeligt 
dårligt. Vi kunne overhovedet ikke 
flnde hoved eller hale i det. Det med
førte så, at det på et senere tidspunkt 
blev overtaget af den nuværende for
bundsformand, hvorefter han skulle 
skrive protokollerne. Dette resultere
de i, at alle andre end Kbh.s mdl. afd. 
var utilfredse med protokollernes før
ing. Man sagde direkte om dem, at 
det var taktisk spil, der var i protokol
lerne, og at det skulle bruges på et se
nere tidspunkt. Så er man gået over 
til båndafskrift, og det er vel for at let
te hele arbejdsgangen. Man kører 
båndet igennem, det bliver nedskre
vet, og så redigerer man, hvor man 
kan komme til det. Det ses jo tydeligt 
af én af protokollerne, hvor man el
lers var kommet lidt frem, men hvor 
man går tilbage igen. Det var vel, da 
Lone ikke var til stede, og da er det 
Erik Kielberg, der redigerer, og der 
står til sidst, at »det vil formanden 
s.... på«. Sådanne ting er kommet 
med ud i protokollen. Det er afskrevet 
ordret fra båndet med nogle forfærde
lige gloser, som selvfølgelig ikke skal 
med ud.
Det var forfærdeligt, når man i FU 
skulle godkende protokoller ikke vid
ste, om disse ting gik med ud i refera
tet i Prop & Kapsel.

Forretningsudvalget
konkluderede, at den utilfredshed, 
der eksisterer hos medlemmer af FU, 
udmønter sig i, at man fremover bli
ver mere konkret i sin kritik i forhold 
til protokoller og i forhold til, hvad der 
udsendes i Prop & Kapsel. Man frem
sætter sin kritik, og man tager deref
ter en debat om tingene.

Forretningsudvalget
godkendte protokollerne fra FU-mø- 
derne 3. oktober og 14. november 
1984.
11 stemte for, 2 imod.

Protokollen fra det ekstraordinære 
HB-møde 15. november 1984 blev en
stemmigt godkendt.

2. Beretning
Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Indførelse af EDB i forbundet.
Vi har på en del FU-møder drøftet 
indførelsen af EDB i forbundet, og på

sidste forretningsudvalgsmøde tog vi 
beslutning om også at indføre det i 
bogholderiet, omkring uddannelse og 
dels hos konsulenterne. Kontrakten 
er ikke endelig udformet, dels fordi vi 
gerne vil have en standardkontrakt 
og dels, fordi der er en lang række 
ting, der skal indpasses omkring juri
diske aspekter. Vi har dog haft det 
sidste møde omkring udformningen 
af kontrakten og afventer så kun 
Regnecentralens godkendelse deraf. 
Sidste gang drøftede vi også spørgs
målet om, hvorvidt vi skulle sende 
meddelelse ud vedrørende mulighe
derne for det lokale. I den forbindelse 
må vi sige, at vi nok synes, at Regne- 
centralen har været lidt langsomme
lig. Vi gjorde opmærksom på, hvad vi 
forestillede os, at der kunne være af 
problemer ved at have EDB i afdelin
gerne eller i kredsene, og hvilke mu
ligheder der var. De meddelte os, at 
de ville give et tilbud eller et overslag 
over, hvilke muligheder der ligger, 
idet der er en tre-fire forskellige må
der, hvorpå man kan køre disse ting. 
Det ønskede vi gerne at fa, fordi vi 
dermed også kunne udsende materi
ale til afdelingerne for at høre, hvil
ken arbejdsform der ville være den 
bedste, såfremt vi skulle indføre lokal 
EDB. Det materiale har vi desværre 
ikke modtaget på nuværende tids
punkt, og vi gjorde på det sidste møde 
opmærksom på, at vi nok fandt, at det 
havde været lang tid undervejs. Vi 
rettede umiddelbart efter sidste for
retningsudvalgsmøde henvendelse 
om, at vi gerne ville have noget mate
riale, og at vi fik nogle muligheder, vi 
kunne sende til afdelingerne, dels 
hvad anlægget kunne bruges til, og 
dels hvilke ønsker afdelingerne hav
de. Det er desværre blevet noget for
sinket. De har gjort os opmærksom 
på, at der ikke er problemer i at kun
ne etablere lokale anlæg, der kan 
køre sammen med vort. Det er for
men, der kan drøftes. Så vi håber, at 
vi hurtigst muligt kan få et sådant til
bud lagt frem, så vi kan sende det til 
fifdelingerne med forespørgsel om, 
hvilke krav de stiller, og hvilken form 
de vil anvende, såfremt man skal an
skaffe sig et sådant anlæg.

Erland Petersen-sagen
Vi har tidligere gjort opmærksom på 
sagen omkring Erland Petersen, og 
alle kender baggrunden for afskedi
gelsen, Ligesom der er redegjort for de 
møder, der har været i Københavns
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Byret. Vi modtog den 3.-1. et brev fra 
Søltoft-Madsen, hvori han gør op
mærksom på, at dommen betyder, at 
vi er totalt frifundet, og at Erland Pe
tersen skal betale samtlige sagsom
kostninger, ca. 15.000 kr. Men Søl
toft-Madsen er af den opfattelse, at 
Erland Petersen måtte kunne forud
se en sådan dom på baggrund af dom
merens bemærkninger til Erland Pe
tersen, og derfor må man formode, at 
han agter at appellere til Østre 
Landsret. Dommen er afsagt den 27. 
december, og han har 4 ugers frist. Vi 
har ikke hørt noget i den forbindelse, 
men hvis han har afleveret den inden 
den 27., vil der altid gå nogle dage, in
den vi får besked. Vi forventer, hvis 
han appellerer dommen, at vi får en 
direkte udskrift fra byretten om, at 
sagen er appelleret.
Det, forbundsformanden syntes var 
tilfredsstillende i denne sag, var, at 
uanset hvad landsretten end finder 
frem til, så har en byretsdommer ved 
at frikende os gjort opmærksom på, at 
forbundets handlinger i forbindelse 
med Erland Petersen-sagen 100% er 
blevet dokumenteret som berettige
de.

Konference med Bryggeriforeningen 
Med hensyn til konferencen i Gilleleje 
syntes forbundsformanden, at man 
fik opfyldt det formål, man havde 
med at afholde en sådan konference. 
Man gjorde opmærksom på inden 
konferencen, at formålet var at få vi
den og kendskab til udviklingen og til 
de forventninger, bryggerierne har 
omkring det salgsmæssige og om
kring indførelse af ny teknologi.
På baggrund af konferencens forløb 
fandt forbundsformanden, at det lyk
kedes at på en udmærket måde at få 
bryggerierne ud af busken, dels fik 
man en helt klar vurdering af Ebbe 
H. Kristiansen om salgsforholdene, 
og der blev jo ikke lagt skjul på kon
sekvenserne af en sådan fortsat ud- 
vikling, dels fik vi fra Svend G. Peter
sen, Fredricia Bryggeri, nogle vurde
ringer af, hvordan det vil gå i fremti
den inden for bryggeriindustrien, og 
vi så eksempler fra Tyskland, som 
nok kunne ryste nogle af os.
Forbundsformanden fandt også, at 
diskussionen og formen blev kørt på 
en udmærket og seriøs måde, og efter 
hvad han har hørt, var alle yderst til
fredse med konferencens forløb og 
har fundet, at den virkelig var beford
rende for det, man ønskede. Nogle

havde nok en fornemmelse af, hvor 
det bærer hen, men det er sjældent, at 
man får mulighed for omkring infor
mationerne at diskutere dem med 
modparten, som man fik på konferen
cen.

DEBAT

Bent Embo
Bent M. gjorde opmærksom på, at der 
på konferencen i Gilleleje havde 
manglet 5 afdebngsformænd fra 
Sjælland-Falster kredsens område.
Det fandt han utilfredsstillende, efter 
at han havde talt med afdelingsfor- 
mændene om, hvad årsagen til ude
blivelsen var. Her fremgik det, at for
bundets skrivelser vedr. konfrencen 
havde skabt nogle misforståelser.
Han foreslog derfor, at afdelingerne 
ved fremtidige indbydelser til konfe
rencer og lign, skal melde tilbage til 
forbundet om deltagelse, så tvivl
spørgsmål afklares med det samme.

Bent Meyer
Bent M. fandt ikke, at konferencen 
med Bryggeriforeningen var lykke
des efter de mål, forbundet havde 
med konferencen.
Var noget overrasket over, at Depot
indehaverforeningen deltog. Havde 
dette været kendt, kunne man have 
forberedt sig på en bedre måde vedr. 
spørgsmål til formanden for Depotin
dehaverforeningen.
Bent M. måtte kritisere næstformand 
Anker Skjødts indlæg på konferencen 
vedr. depotområderne. Anker S. vid
ste modsat andre, at Depotindeha
verforeningen var til stede og kunne 
med få ord have lukket op for debat
ten omkring den enkelte depotinde
havers afvisning af krav til forbed
ring af arbejdsforholdene på depoter
ne med den påstand, at de ikke be
stemmer, og omvendt, når kravene 
rejses over for arbejdsgiverne, så afvi
ses krav med, at depoterne er selv
stændige.
Bent M. mente ikke, konferencen 
bragte nyheder om fremtiden. Der 
kunne have været kørt lidt mere 
hårdt på spørgsmålet om, at Depotin
dehaverforeningen ikke var med som 
en speciel arbejdsgiverforening, men 
som appendix til De forenede Brygge
riers salgspolitik og arbejdspolitik. 
Næstformandens indlæg havde på in
gen måde indeholdt de krav, som man 
kunne have stillet til depotindeha

verne, og han syntes ikke, at konfe
rencen havde været vellykket.
Bent M. var tilfreds med udfaldet i 
Erland Petersen-sagen, som viste, at 
Erland Petersen ikke kunne arbejde i 
organisationen.

Holger Foss
Holger F._ fandt det tilfredsstillende, 
at forbundet havde fået ret i sagen 
Erland Petersen.
Med hensyn til Gilleleje-konferencen 
var det ikke Holger F.s opfattelse, at 
formålet var opfyldt. Man havde ikke 
diskuteret skrækkelig meget og var 
ikke gået i dybden på problemerne, så 
derfor kunne det være en forskellig 
vurdering. Forbundsformanden hav
de måske vurderet det således, at det, 
man kunne opnå, er opnået. Det var 
ikke Holger F.s opfattelse, at brygge
rierne generelt kom ud af busken ved 
denne lejlighed, og han syntes ikke, 
at der lå meget i det, der kom frem, 
men selvfølgelig var der ting af inte
resse.
Men når forbundsformanden kun har 
hørt tilfredshed omkring konferen
cen, følte Holger F. anledning til at 
gøre opmærksom på, at han ikke var 
tilfreds, og der var en ting, som han 
ville hæfte sig ved på FU-mødet. Om
kring afslutningen sagde forbunds
formanden først noget, Holger F. var 
enig i, idet forbundsformanden gjorde 
arbejdsgiverne opmærksom på, at det 
ikke var smart, og det kunne vi ikke 
acceptere, at man havde enhedspri
ser på øl udover landet, men meget 
forskellige lønninger. Det kunne for
bundet ikke leve med. Men det, der så 
blev tilføjet, var ikke særlig godt sagt. 
Håbede, at forbundsformanden tog 
det som en saglig kritik. Forbundsfor
manden havde sagt, at forbundet 
ikke ønskede en konfrontation, som 
kunne medføre, at virksomheder 
måtte lukke. Arbejdsgivere på små 
virksomheder ville udnytte noget så
dant og gøre deres modpart i lokalfor- 
handlinger opmærksom på, at det 
kan jo ikke bære, det her, og resulta
tet vil være, hvis vi gennemfører det, 
som I forlanger, at vi bliver nødt til at 
lukke. Det var ikke særlig godt.
Holger F. kunne frygte, at en del af 
kammeraterne på konferencen blev 
noget rystede over den sorte pensel, 
som f.eks. Ebbe H. Kristiansen brug
te om bryggeriernes fremtid. Dette 
kunne godt have en uheldig indflydel
se på debatten omkring overenskom
sterne.
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Holger F. havde været betydelig 
mere afdæmpet over for arbejdsgiver
ne, end han egentlig havde lyst til, 
men det hang sammen med, at for
bundet havde lagt den linie for konfe
rencen, at man ikke skulle stille krav, 
komme med kritik eller holdninger 
over for arbejdsgiverne. Denne linie 
havde hæmmet Holger F. som delta
ger, og derfor var han ikke tilfreds 
med konferencen.

Barbara Kryger
Barbara K. var udfra de forudsætnin
ger, der var lagt for konferencen, til
freds med forløbet og fandt, at der 
kom oplysninger frem, som kunne 
bruges i andre sammenhænge. En del 
diskussioner kunne ikke gennemfø
res, når arbdejsgiverne var til stede, 
men det vidste man inden konferen
cen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ville sige til 
Bent Embo, at det da var muligt, at 
man kunne have gjort opmærksom 
på, hvorvidt man skulle melde afbud 
eller ej til konferencen. Uanset denne 
forklaring syntes han, at det var for 
dårligt, at nogle afdelinger ikke lod 
sig repræsentere på konferencen. Det 
fremgår ikke kun af indbydelsen. De 
har også kunnet læse i forbundets re
ferater hele optakten til, at man af
holder denne konference, ligesom de 
har vidst, hvad den skulle indeholde. 
Forbundsformanden var selvfølgelig 
klar over, at der har været vanskelig
heder for disse mennesker med at få 
fri til at deltage. Men han fandt, at 
det, de bruger som argument for ikke 
at melde afbud, var en noget søgt 
undskyldning. Det er normalt sådan, 
at når man indbyder folk til at delta
ge, forventer man, at man sender en 
eller anden form for afbud, hvis man 
ikke kan deltage.
Indbydelsen er jo sendt til samtlige 
afdelingsformænd, og så gik for
bundsformanden ud fra, at det ikke 
var nødvendigt at skrive, at hvis man 
ikke deltog, så skulle man sende af
bud. Han forventede selvfølgelig, at 
alle under alle omstændigheder ville 
deltage - om ikke de selv, så en re
præsentant fra afdelingen.
Bent M. var inde på, at der ikke var 
gjort opmærksom på, at Depotinde
haverforeningen var med, og det gjor
de, at man ikke havde forberedt sig. 
På baggrund af drøftelse i Bryggeri
foreningen af en anmodning, om De

potindehaverforeningen måtte delta
ge som observatør, idet de egentlig 
også havde behov for at få at vide, 
hvordan De forenede Bryggerier stil
lede sig til den udvikling, der er sket 
inden for salgsområdet, fik de lov til 
det. De er på en lang række områder 
lige så uvidende om det, som vi er, og 
forbundsformanden tror ikke, at man 
inden for De forenede Bryggerier bru
ger ret meget tid på at orientere De
potindehaverforeningens formand 
om, hvad man har tænkt sig. Han 
blev nok snarere dikteret tü disse 
ting.
Forbundsformanden var ikke enig, 
når man siger, at der ikke var ret me
get nyt på konferencen. Det mente 
han bestemt, at der var. Han syntes, 
at man fik et udmærket indblik i den 
salgspolitik, som i hvert fald De for
enede Bryggerier står for, når man 
taler om handelsmærker, billig-øl el
ler discount-øl, og mente ikke, at det 
var uinteressant, efter som de domi
nerer markedet, hvad deres opfattel
se er omkring udviklingen og hvad de 
har forestillet sig, at de vil gøre, så
fremt man ikke får løst problemet i 
Monopolrådet om, at deres varer bru
ges som slagvarer.
Hvis de taber den sag, kan det betyde, 
at man centralt opsiger sine prisafta
ler og simpelt hen går ind i konkur
rencen. Gør man det, kan man være 
sikker på, at så er der ikke ret mange 
bryggerier tilbage i Danmark udover 
De forenede Bryggerier, for så vil de 
køre det igennem. Det er dog alvorligt 
nok set ud fra de beskæftigelsesmæs
sige konsekvenser, det kan have.
Der kom også nogle meget interes
sante bemærkninger fra Ebbe H. Kri
stiansen, som heller ikke øvrige med
lemmer af Bryggeriforeningen fuldt 
ud var klar over. Det var spørgsmålet 
om deres opfattelse af at bevare den 
nuværende bryggeristruktur. Det er 
helt klart, at det var en overraskelse 
for repræsentanterne for de mindre 
bryggerier, ikke at det blev sagt fra 
DfB, for det har man sagt før, men 
den begrundelse og argumentation, 
der lå bag, som efter forbundsforman
dens opfattelse virkede oprigtig. Ikke 
ud fra, at DfB vil tage hensyn til de 
mindre bryggerier, men at bevarelse 
af bryggeristrukturen netop kan 
være grundlag for at holde andre ude 
fra det danske marked, og derfor læg
ger megen vægt på, at de mindre 
bryggerier i langt højere grad mar
kedsfører egne produkter i stedet for

at gøre sig afhængig af at skulle lave 
det for andre. Syntes nok, der var 
nogle nye ting i det. Så kan man vur
dere, om Ebbe H. Kristiansen sagde 
ret meget nyt om depotstrukturen. 
Der er jo mange gentagelser fra De- 
potkonferencen, men hvis man tog 
indlæggene og sætter dem ind i en 
helhed, kunne man sige, at det gav 
nogen afklaring på visse områder af, 
hvad DfB forestiller sig, at der skal 
ske i de kommende år.
Forbundsformanden ville ikke kom
mentere utilfredsheden med konfe
rencen så meget, dels er Bent M. util
freds med Anker S.’s indlæg og dels 
finder Holger F., at nogle af mine be
mærkninger var tilfredsstillende, 
men de sidste kunne han ikke være 
tilfreds med. Forbundsformanden 
mente ikke dermed, at han sendte 
nogle signaler, men at han blev i den 
positive ånd, som var vigtig for pro- 
vinskammeraterne, nemlig at vi hav
de den samme indstilling til bevarelse 
af bryggeristrukturen som DfB gav 
udtryk for. Derfor nævnte han, at vi 
naturligvis ikke kunne være interes
seret i at gå ind i nogle forhold, der 
kunne betyde lukning af bryggerier, 
men gjorde det ganske klart, at det 
ikke kan afholde os fra at stille de be
rettigede krav. Det var for at blive i 
den ånd, som konferencen kørte på. 
Forbundsformanden mente bestemt 
ikke, at det kan tages som udtryk for, 
at provinsbryggerierne skal have den 
opfattelse, at forbundet er mindre be
skedne i deres krav til de mindre 
bryggerier, end man er til de større 
bryggerier. Selvfølgelig er vi ikke det. 
Det var forbundsformandens opfat
telse, at hvis konferencen skulle op
fylde sit formål, så var man nødt til at 
føre debatten i en form, som man gjor
de her. Det var da muligt, at nogle 
har følt det lidt frustrerende, at man 
ikke kunne fremføre sine holdninger. 
Men det var hans opfattelse, at hvis 
man var gået ind i den diskussion, så 
var man ikke kommet ret langt med 
at få hevet informationer og oplysnin
ger ud af det, og efter forbundsfor
mandens opfattelse var netop formen 
med til, at Ebbe H. Kristiansen un
dervejs i konferencen åbnede sig 
mere og mere omkring nogle infor
mationer og oplysninger, som man el
lers ikke tror, vi havde fået. Der kun
ne ikke være tvivl om, at det i et så
dant forum er i orden, at man anven
der den form, men man skal gøre sig 
klart, at når man sidder ved forhånd-



FRA FORBUNDET • 409

lingsbordet, er situationen en helt an
den.
Det er rigtigt, at vi betingede os, at 
når Depotindehaverforeningen var 
med som observatører, måtte det 
ikke betyde, at vi kom i en diskussion 
om depotforhold, der ødelagde mulig
heden for at kunne få konferencen til 
at køre efter de retningslinier, vi hav
de lagt. Derfor måtte forbundsfor
manden selvfølgelig tilkendegive, at 
han ikke kan være enig i den af Bent 
M. fremførte kritik af Anker S.’s ind
læg på konferencen.

Bent Meyer
Bent M. forstod forbundsformandens 
ord, men andre vidste ikke, at depot
indehaverforeningen deltog som ob
servatører, og derfor var det rigtigt at 
rejse den kritik, som Bent M. havde 
rejst.

Anker Skjødt
Anker S. fandt, at kritikken gik på, at 
hans indlæg på konferencen ikke 
havde angrebet arbejdsgiverne hårdt 
nok. Han havde i indlægget lagt op 
til, at forbundet forudså, at udviklin
gen kunne medføre centralstyring på 
depotområderne fra Bryggeriforenin
gen, samt behov for miljøundersøgel
ser med pointering af, at der måtte 
etableres rimelige arbejdsvilkår på 
depoterne.
Indlægget havde været rundt om pro
blemerne på depotområdet. Hverken 
Bryggeriforeningens eller Depotinde
haverforeningens repræsentanter 
havde reageret, og man kunne ikke 
tvinge dem til at reagere, hvis de ikke 
ville.

Holger Foss
Holger F. havde ikke nogen anled
ning til at tvivle på, at forbundet ville 
stille nødvendige krav, men var ban
ge for, at nogle fra arbejdsgiverne og 
nogle fra afdelingerne havde misfor
stået forbundsformandens udtalelser 
på konferencen.

Forbundsledelsen
tog Bent Embos forslag om tilbage
meldinger fra afdelingerne om delta
gelse på konferencer m.m. til efter
retning.

BERETNING - FORTSAT

Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
Hedensted afdeling
Den 19. januar var undertegnede og 
hovedkasserer Erik Nielsen til ek
straordinær generalforsamling i He
densted, og på denne generalforsam
ling besluttede man, at afdelingen i 
perioden 1.-3.-1.-5. lukker. Man har 
kun folkene i Hedensted i afdelingen, 
depoterne er henholdsvis i Horsens 
og Vejle. Vi besluttede også på gene
ralforsamlingen, at man inden 1. maj 
skulle gøre opmærksom på, hvilken 
afdeling man ønskede at blive over
flyttet til. Dels er der jo Fredericia, 
hvor der er mulighed for, hvis man 
indmelder sig i afdelingen, på et tids
punkt at blive ferieafløser, dels er der 
Horsens, hvor man gør opmærksom 
på, at man i løbet af sommeren 1985 
forventer at skulle bruge mellem 5 og 
10 ferieafløsere. Fra Horsens side op
fattede man det sådan, at man fra 
bryggeriets side naturligvis ønskede 
at tage bryggeriarbejdere ind, som i 
forvejen var uddannede, ligesom det 
på vort virksomhedsbesøg i Horsens 
klart blev sagt fra virksomhedens le
der, at man selvfølgelig med glæde 
ville modtage de bryggeriarbejdere, 
som kom fra Hedensted. Tilbage er 
de, der ikke ønsker at flytte hverken 
til Fredericia eller Horsens, som kan 
indmelde sig i Vejle, hvis de har lyst 
til det. Men afdelingen bliver hermed 
lukket.
Vi vedtog også samtidig, at afdelin
gens forpligtelse i henhold til forbun
dets love skal overholdes forstået på 
den måde, at de medlemmer, som 
flyttes til øvrige afdelinger, skal have 
1.005 kr. med i overflytning til afde
lingen. Det er jo klart, at hvis f.eks. 20 
flytter til Fredericia, vil det belaste 
Fredericia-afdelingens kasse, altså 
skal de 20 have hver 1.005 kr. med, 
som skal indgå i den anden afdelings 
formue.
Vi meddelte afdelingen, at vi ikke vil
le blande os i resten, og da de havde 
været sammen i mange år, vedtog de, 
at det var rigtigt, at man afholdt en 
form fopr afskedsfest, hvor alle kam
meraterne med deres hustruer blev 
inviteret, og at de brugte det reste
rende beløb til dette. Det skal dog si
ges, at det, der var tilbage af formuen, 
beløb sig til mellem 7 og 10.000 kr. på

baggrund af den foretagne kasseop
gørelse. Den kan blive større, hvis der 
er nogen, der flytter fra afdelingen 
over i et andet forbund, således at der 
for hver, der overflyttes, vil tilgå afde
lingen en større formue. Men der er 
ikke mulighed for et større overskud, 
fordi Hedensted-afdelingen gør som 
en række andre provinsafdelinger. 
De sætter ikke kontingentet op sam
tidig med, at regulering sker til for
bundet. De har en generalforsam
lingsvedtagelse om, at man hæver 
kontingentet en gang om året, og så 
bliver afregningen til forbundet regu
leret over afdelings kasse. I Heden
sted fandt man ikke grundlag for at 
hæve kontingentet i de sidste 3 måne
der, så alene af den grund vil der blive 
brugt af formuen.
Men fra 1. maj 1985 har forbundet så
ledes en afdeling mindre.

Faxe depoter, overenskomst og 
særaftaler
Der er udsendt cirkulære til afdelin
gerne vedr. overenskomst og særaf
taler på Faxe-depoter. Vi fik et møde 
med Faxe, hvor vi behandlede nogle 
andre forhold, og hvor vi fik fastlagt 
aftale, som vi har i den øvrige depot
overenskomsts § 8 vedr. salgsenhe
der. Forbundsformanden syntes nok, 
at det var overraskende, at vi kunne 
få dem til at acceptere, at en salgsen
hed på 24 stk. skulle afregnes ligesom 
en salgsenhed på 30 stk., idet en stor 
del af det gods, der sælges fra Faxe er 
i 24 stk.s emballage. Efter forbund
sformandens opfattelse vil det være 
en bekostelig sag for depotindehaver
ne. Men den tog de altså, og det skulle 
så betyde, at vi ved udsendelse herom 
til samtlige afdelinger forsikrede os, 
at vi på Faxe-depoterne nu også får 
lavet særaftaler, og at vi dermed også 
får kontrol med dem.

Carlsberg depot, Thisted. 
Arbejdsfordeling
Fra Thisted har vi desværre fået en 
beklagelig sag. Vi har flere gange fra 
depotindehaveren af Carlsberg-depo- 
tet fået anmodning om indførelse af 
arbejdsfordeling, men han har aldrig 
villet fremlægge tal. Han har før måt
tet betale til medlemmerne, som på et 
tidligere tidspunkt har været på ar
bejdsfordeling. Vi ville ikke udbetale 
pengene. Vi har også gjort afdelingen 
opmærksom på, at de ikke skal god
kende nogen form for aftale, hvis han 
ikke vil dokumentere, at der er tale 
om salgsnedgang.
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Det har så foranlediget, at han i ste
det har afskediget et medlem. Vi har 
fået indberetningen fra afdelingen 
den 24., og vi har skrevet til Depotin
dehaverforeningen, at vi ønsker at få 
sagen kørt som et organisationsmø
de. Depotindehaverforeningen har 
meddelt tilbage, at der efter det oply
ste er en salgsnedgang, hvorfor man 
er berettiget til at afskedige. Vi har 
igen skrevet, at vi ikke kan se, at af
skedigelsen alene kan være baseret 
på salgsmæssige årsager, hvorfor vi 
ønsker en dokumentation. Såfremt 
denne dokumentation giver os ret, 
har vi taget forbehold for, at vi vil 
fastholde, at der skal ske en genan
sættelse. Men vi skal have afholdt et 
organisationsmøde, som vi har fore
slået omkring den 13.-14., men vi 
skal dertil sige, at medlemmet var af
skediget allerede, da sagen kom til 
behandling. Derfor må vi nok sige, at 
når vi ved, at afskedigelsen er sket i 
begyndelsen af januar, så burde afde
lingen have indberettet sagen med 
det samme, så vi kunne have nået at 
handle, inden det pågældende med
lem var blevet afskediget.
Men det er altså én af de sager, hvor 
vi ikke vil indgå en arbejdsfordeling, 
og så tager depotindehaveren den 
fulde konsekvens og afskediget med
lemmet i stedet for. Vi er altså i en si
tuation, som vi har været andre ste
der, hvor det er utroligt svært at tack
le problemet, dels fordi det er et lille 
depot, og dels fordi man fra afdelin
gens side har svært ved at mobilisere 
medlemmerne til at handle solidarisk 
med det medlem, der er blevet afske
diget på depotet. Men det væsentlige 
er, at vi muligvis igen kan komme i en 
situation, hvor vi omkring overens
komsten må fastholde, at dokumen
tationen skal forefindes over for afde
lingen, for at en arbejdsfordeling skal 
kunne godkendes. Det nytter ikke 
noget, at depotindehaveren siger, at 
han har fortalt det til medlemmerne. 
Det er den lokale afdeling, der god
kender en arbejdsfordelingsaftale, og 
derfor skal de også have dokumenta
tion for, at salgstilbagegangen er af 
en sådan karakter, at det kan retfær
diggøre en arbejdsfordeling.

Sydhavn, Dragør og Søborg 
depoternes afvisning af forhandling 
med Kbh.s mdl. afd.
Den 29. januar modtog vi et brev fra 
Københavns mdl. afd., som indberet
ter,‘at man på 3 depoter, Sydhavn,

Dragør og Søborg, har villet ind og 
drøfte nogle forhold vedr. erstat
ningsansættelse for medlemmer, der 
selv har taget deres afsked eller som 
afskediges på grund af nedgang i sal
get. Afdelingen kom i den forbindelse 
i den situation, at depotindehaverne 
meddelte, at de kunne rette henven
delse til Depotindehaverforeningen. 
Det finder afdelingen uholdbart, og 
de har bedt os intervenere i sagen.
Vi skrev et brev til Depotindehaver
foreningen, hvor vi gjorde opmærk
som på, hvad problemet var, men 
samtidig skrev vi at »depotindeha
verne henviser afdelingen til For
eningen af Depotindehaveres sekre
tariat under Dansk Arbejdsgiverfore
nings afdeling Købmands- og Havne
sammenslutningen. Dette forhold er 
uholdbart for afdelingen, da afdelin
gen ingen forhandlingsret har uden 
om forbundets medvirken over for en 
afdeling under Dansk Arbejdsgiver
forening. Forbundet må protestere 
imod en sådan fremgangsmåde, der 
ikke kun er ukorrekt men også alt for 
langsommelig.«

Altså, når der opstår et aktuelt pro
blem, kan det ikke være rigtigt, at de
potindehaverne ikke vil drøfte det 
med afdelingen, men i stedet siger, at 
man kan drøfte det med Depotinde
haverforeningen. Vi ved, at når man 
skal have en drøftelse med Depotin
dehaverforeningen, kan der gå meget 
lang tid, før de får taget sig sammen 
til at afholde et sådant møde. Aktuel
le sager kan ikke løses på denne 
måde. En anden ting er, at det er i 
strid med bestående regler, at en af
deling under Arbejdsgiverforeningen 
forhandler med en afdeling. Det er 
kun forbundet, der kan forhandle 
med en modstående organisation og 
dermed lave aftaler, der er bindende 
for forbundets medlemmer.

Vi har tidligere rejst den slags sager, 
og Anker S. og forbundsformanden 
havde haft en drøftelse, og vi finder 
nu tidspunktet inde til, at vi retter en 
klage til Dansk Arbejdsgiverforening 
over den lokale afdelings behandling, 
dels af faglige sager og dels deres fast
holdelse af og mange gange direkte 
henvendelser til afdelingen udenom 
forbundet. Det kan vi ikke acceptere, 
ligesom vi finder, at de er alt for 
langsommelige, når vi skal have be
handlet nogle faglige ting.
Men i forbindelse hermed fik vi en sag

på Sydhavns-depotet. Forbundsfor
manden var kun kort orienteret om 
sagen af Anker S.
Næstformanden vil i det følgende 
gennemgå sagen.

Sydhavnsdepotets 
arbejdsnedlæggelse 
Anker Skjødt
Torsdag den 31. januar fik forbundet 
et brev fra Dansk Arbejdsgiverfor
ening, som siger, at der på Tuborg-de- 
potet i Sydhavnen er lavet en arbejds
nedlæggelse, og de skriver, at den er 
overenskomststridig. Og de skriver 
videre: »Efter det for os oplyste, synes 
baggrunden for arbejdsnedlæggelsen 
at være, at 3 ud af 5 chauffører er ble
vet afskediget på grund af uregelmæs
sigheder, hvori politiet har været ind
blandet.«
Anker S. havde undersøgt sagen og 
fået at vide, at Bent Meyer var på de
potet, og det var ikke så slemt, som 
det så ud til i brevet fra Dansk Ar
bejdsgiverforening.
Der blev berammet et fællesmøde til 
fredag den 1. februar kl. 11.00. Kl. 
10.00 havde man et formøde. På for
mødet blev det oplyst, at 1 var sigtet, 
og at 2 var blevet taget for mistanke 
om spirituskørsel — der var i hvert 
fald ikke rejst nogen sigtelse. De hav
de fået inddraget kørekortet, men 
havde fået et midlertidigt førerbevis. 
Samtidig fik vi oplyst, at man ikke 
havde udleveret opsigelser, så de var 
ikke blevet fyret. De var alle fire mødt 
på depotet om morgenen, og der var 
så sket det, at depotindehaveren 
skulle have sagt, at de havde stjålet 
fra ham alle sammen. Det var på den
ne baggrund, man havde nedlagt ar
bejdet.
Ved starten af fællesmødet gjorde 
Dansk Arbejdsgiverforenings repræ
sentant opmærksom på, at det var 
DA’s opfattelse, at konflikten skyld
tes et andet formål, nemlig sagen om 
erstatningsansættelser, og man 
brugte nu dette for at gennemføre 
den sag.
Forbundet protesterede mod dette. 
Sagen skyldtes udelukkende, at de
potindehaveren var kommet med 
ærekrænkende udtalelser. Man måt
te skille disse sager ad. Det var DA’s 
repræsentant enig i, hvis det forholdt 
sig, som forbundet fremlagde sagen. 
Depotindehaveren bekræftede, at det 
var rigtigt, og at det var derfor, man



FRA FORBUNDET • 411

var blevet hjemme, og ikke så meget 
på grund af erstatningsansættelser. 
Dette punkt faldt så ud af sagen.
Under mødet gjorde DA’s repræsen
tant opmærksom på, at depotindeha
veren ville forlade mødet, såfremt der 
ville blive plenarmøde. Han henstille
de derfor, at vi eventuelt undgik det, 
men som han samtidig sagde, at hvis 
vi krævede det, skulle vi selvfølgelig 
også have det. Dette meddelte Anker 
S. afdelingens repræsentanter samti
dig med, at DA begyndte at udarbejde 
et forslag til protokollat.
Det første protokollat lød på 3 med
lemmer. Det stod vi uforstående over
for, idet det var vor opfattelse, at der 
var 4. Vi fik den forklaring i første 
omgang, at det var deres opfattelse 
efter det, der var oplyst overfor dem, 
at det 4. medlem havde fået et politi
tilhold om, at han ikke måtte være på 
depotet, hvilket vi ved at ringe til den 
pågældende fik afkræftet. Han havde 
ikke fået politilhold, han havde fået 
lov til at gå fra politistationen med de
potnøglerne i lommen. Han var ble
vet ringet op af depotindehaveren om 
aftenen, som havde spurgt, om han 
ikke ville komme på depotet torsdag 
morgen. Han blev så sat ind som det 
4. medlem.
Man kan så beklage, at striden lige 
pludselig ikke stod mellem DA og for
bundet, men mellem Kbh.s mdl. afd. 
og forbundet. Vi lavede et ændrings
forslag til protokollatet, hvori vi bl.a. 
ændrede noget af det, som arbejdsgi
versiden havde skrevet. Det var de 
totalt afvisende overfor og kunne 
ikke acceptere det.
Vi ændrede endnu en gang, og så tog 
vi noget mere med i vort afsnit, så 
protokollatet lyder i dag:
“Ved et fællesmøde dags dato under 
medvirken af repræsentanter for ne
denstående organisationer drøftedes 
en af 4 medlemmer af Bryggeriarbej
dernes Fagforening for København og 
Omegn den 31. f.m. iværksat kollek
tiv arbejdsnedlæggelse hos medlem af 
Foreningen af Depotindehavere i 
Danmark, Tuborg-depotet, Sydhavn. 
Sagen diskuteredes, og fra arbejder
siden gjordes det gældende, at be
grundelsen for arbejdsnedlæggelsen 
var, at depotindehaveren havde be
skyldt de beskæftigede for at begå ty
veri aføl og vand samt tom emballage. 
Depotindehaveren havde overfor de 
beskæftigede beklaget disse udtalel
ser samt givet tilsagn om udbetaling

af løn for de pågældende dage, men 
han havde ikke villet give skriftlig do
kumentation for ovennævnte.
Fra depotindehaverens side blev der 
givet udtryk for, at dette måtte bero på 
en misforståelse, idet han ingen mis
tanke havde om tyveri begået af de 4 
arbejdere.
For så vidt angår spørgsmålet om løn 
for de pågældende strejkedage, oply
ste depotindehaveren, at han dags 
dato ved normal arbejdstids begyn
delse har tilbudt de strejkende beta
ling for den 31. januar, såfremt de 
straks genoptog arbejdet og i løbet af 
dagen kørte torsdag den 31. ind. De 
strejkende fortsatte imidlertid ar
bejdsnedlæggelsen, hvorefter tilbudet 
bortfaldt.
Fra arbejdersiden gav man tilsagn 
om at pålægge de strejkende at genop
tage arbejdet snarest gørligt og senest 
ved normal arbejdstids begyndelse 
mandag den 4. februar 1985.
Fra arbejdsgiversiden tog man forbe
hold om at indbringe sagen for Ar
bejdsretten. «

Det er signeret af Dansk Arbejdsgi
verforening, Depotindehaverforenin
gen og forbundet, men ikke af afde
lingen.
Afdelingen ønskede ikke at under
skrive dette protokollat, idet de ikke 
mente, at beklagelsen var stærk nok, 
ligesom de heller ikke mente, at man 
skulle pålægge, men søge arbejdet ge
noptaget snarest gørligt.
Forbundet har ingen mulighed for i et 
sådant protokollat at få en stærkere 
udtalelse fra arbejdsgiversiden, hvis 
de ikke vil skrive en stærkere. Tek
sten med at »pålægge« er den norma
le tekst i alle protokollaterne. Selv om 
der ikke i hovedet af protokollatet 
står, at konflikten er overens
komststridig, har DA ikke dermed 
anerkendt, at den ikke er det. Den be
tragtes stadig væk som værende 
overenskomststridig. Hvis den så 
kommer videre, vil det være sagen at 
procedere på, at det er normens § 5, 
stk. 2—det er liv-, ære- og velfærdspa
ragraffen - der her har været i anven
delse, og det er en bevisbyrde, som vi 
har, nemlig at bevise, at den pågæl
dende depotindehaver har givet ud
tryk for disse ting, og at vore medlem
mer dermed har haft ret til at sætte 
sig ned. Det er også det, DA skriver 
under på, nemlig at »det beror på en 
misforståelse«. De siger, at det er en

misforståelse, og de beklager ikke di
rekte.
Men dér stod striden, og det var dér, 
man skiltes fredag den 1. februar kl. 
ca. 16.00.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Bent Meyer
Bent M. havde følgende synspunkter 
i Sydhavns depotsagen. Der var in
gen tvivl om, at Benny Nielsen fra de
potet i Bent M.s påhør havde råbt til 4 
depotarbejdere: »I har stjålet fra mig 
og I har solgt tom emballage og fået 
whisky og cigaretter for det«.
Denne påstand er ikke bevist, og 
Bent M. troede på medlemmerne, 
indtil andet var bevist. Afdelingens 
opfattelse var, at medlemmerne her
efter ifølge § 5 om liv, ære og velfærd 
havde ret til at forlade arbejdsplad
sen.
Bent M. mente, sagen stod her og var 
utilfreds med, at forbundets næstfor
mand havde overhørt afdelingens 
krav om et plenarmøde ved mødet i 
Depotindehaverforeningen. Næst
formanden havde med Arbejdsgiver
foreningen aftalt at lave et mødepro
tokollat, uden at afdelingen var ble
vet hørt i sagen af arbejdsgiverne.
Sagen er indviklet. Igennem manko
kontrol på Tuborg har depotindeha
veren 7-8 gange betalt 570 kr. i bøde 
grundet mangler på læssene.
Depotindehaveren er under mistan
ke af politiet, og alle på depotet er un
der mistanke for noget ulovligt. Bent 
M. mente, at vi faktisk skulle kræve, 
at hvis vore medlemmer skulle smi
des ud, så skulle depotindehaveren 
også, for han er under samme mistan
ke.
Bent M. var enig i, at forbundet ikke 
kan tvinge arbejdsgiverne til at un
derskrive forbundets formuleringer 
til et mødeprotokollat, men fandt om
vendt, at forbundet heller ikke kunne 
tvinges af arbejdsgiverne til at under
skrive noget, og når arbejdsgiverne 
ikke ville have et plenarmøde, var det 
efter Bent M.s opfattelse, fordi afde
lingen med ord og kendsgerninger i 
sagen kunne have presset depotinde
haveren, så der intet var kommet ud 
af mødet udover, at arbejdet måtte 
søges genoptaget. Bent M. var stadig 
væk af den formening, at afdelingen 
ikke vil pålægge medlemmerne at gå 
i arbejde al den stund, at depotinde
haveren ikke i henhold til § 5 normen 
har givet dem en undskyldning.
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Bent M. havde prøvet at formulere 
noget til protokollatet for i nogen ud
strækning at tilgodese Depotindeha
verforeningens synspunkter. Det lød: 
»Depotindehaveren mente ikke, at 
han havde beskyldt nogen for at stjæ
le fra depotet, men hvis hans ord var 
blevet forstået som sådan, beklagede 
han dette, idet han ingen mistanke 
havde til tyveri begået af de 4 arbej
dere.«
Var dette kommet med i mødeproto- 
kollatet, havde Bent M. underskrevet 
det.
Bent M. oplyste, at medlemmerne på 
Sydhavns-depotet fortsat krævede en 
undskyldning af depotindehaveren 
for at gå i arbejde, så sagen så meget 
broget ud, idet Bent M. troede, at der 
ingen var tilbage med kørekort, men 
man ville have en undskyldning for at 
genoptage arbejdet. Derefter ville 
man nok blive fyret. Så skulle afde
lingen have 5 andre ansat på depotet, 
og her kom så anden del af sagen.
Bent M. følte, at der var en klar linie 
i nogle bestemte ting.
Afdelingen måtte ikke få plenarmøde 
med arbejdsgiverne i Sydhavns de
potsagen.
Måtte ikke være med til at afslutte 
Birkerød-sagen.
Dette på trods af, at man ved, at afde
lingen kender sagerne bedst og derfor 
kan argumentere bedre overfor ar
bejdsgiverne end andre kan.
Bent M. spurgte, om der forelå aftaler 
med DA om, at de ikke vil se Kbh.s 
mdl. afd.s repræsentanter i plenar
møder.
Ønskede at få at vide, om forbundet 
havde tanker om at udelukke afdelin
gen.
Følte, at det så det efterhånden ud til, 
at der tegnede sig et mønster af. 
Fandt dette rystende. Det var for
hold, afdelingen ikke stiltiende ville 
blive ved med at leve med.

Preben Mortensen
Forbundsformanden slog fast, at det 
ikke er DA, der ikke vil have plenar
møder, men Depotindehaverforenin
gens folk, som ikke ville deltage i ple
narmøder.

Holger Foss
Holger F. havde aldrig været ude for 
en forbundsledelse, der afviste en af
delings ønske om et plenarmøde og 
spurgte, om afdelingerne kunne kom
me ud for sådanne situationer for 
fremtiden.

Preben Mortensen
Forbundsformanden kunne ikke 
sige, at sådanne situationer ikke 
kunne forekomme i fremtiden. Der 
har været situationer, hvor vi har væ
ret enige i, at plenarmøder var uhen
sigtsmæssige. Men det var klart, at 
det altid var i forbundets interesse, at 
der bliver afholdt et plenarmøde, for
di der som regel på sådan et møde bli
ver opklaret nogle ting, som ikke er 
kommet frem under de øvrige drøftel
ser og samtaler.
Herudover var der den situation, at 
DA ikke kan tvinge deres medlem
mer til at deltage i et plenarmøde. De 
siger, at de repræsenterer medlem
met, og at de deltager på et plenarmø
de for medlemmet. Det vil vi altid pro
testere imod og gøre opmærksom på, 
at plenarmødet er til for at opklare sa
gen, og dermed vil vi forlange, at 
medlemmet er til stede. Men vi har 
oplevet nogle situationer, hvor med
lemmet overhovedet ikke har været 
til stede, og DA siger, at det kan vi 
ikke tvinge dem til. Hvis det i denne 
situation var rigtigt, at depotindeha
veren ikke havde deltaget i det møde, 
så var formålet med plenarmødet 
væk. Forbundet har ikke givet ud
tryk for, at vi ikke ønskede plenarmø
det, men på baggrund af DA’s be
mærkning om, at depotindehaveren 
ikke ønskede at deltage, har vi fun
det, at det så var bedre at fa sagen af
sluttet med et protokollat, end at vi 
ikke havde kunnet slutte med noget 
som helst. Der var i forhandlingerne 
- hvad der var meget vigtigt - givet 
tilsagn fra depotindehaveren om at 
ville betale for den tid, arbejdet havde 
været nedlagt. Det var vigtigt at fast
holde i denne sag.
I protokollatets tekst - hvor vi siger, 
at der kræves en undskyldning for de 
ting, depotindehaveren har sagt - 
står der fra deres side, at det må bero 
på en misforståelse, og dermed mente 
forbundsformanden, at der er tilken
degivet, at depotindehaveren har er
kendt, at der er begået en fejl.
Det var muligt, at man kunne hen
holde sig til normen med hensyn til 
arbejdsnedlæggelsen, men den kan i 
henhold til normens regler ikke køre 
uendeligt. Den kan køre, indtil fælles
mødet eller organisationsmødet har 
været afholdt til at afklare sagen. 
Med protokollatet i hånden og med de 
konsekvenser, det får for nogle af 
medlemmerne på Sydhavns-depotet, 
var forbundsformanden ikke i denne

sag særlig begejstret for konflikten. 
Forbundsformanden slog fast, at for
bundet ville insistere på at holde ple
narmøder og insistere på, at de invol
verede parter skal deltage i plenar
mødet. Men det var ikke dermed sagt, 
at der ikke kunne være undtagelser.

Bent Meyer
Bent M. var ikke enig i forbundsfor
mandens vurdering af, at konflikten 
var overenskomststridig.

Holger Foss
Holger F. havde forstået på forbunds
formandens udtalelser, at afdelings
repræsentanter bestemte, om der 
skulle afholdes plenarmøder i de en
kelte sager, men at der kunne være 
undtagelser.
Holger F. ønskede, at FU slog fast, at 
uanset, om forbundet i en sag ikke øn
skede et plenarmøde, måtte det være 
sådan, at plenarmødet blev afholdt, 
når afdelingsrepræsentanten i sagen 
ønskede det.

Preben Mortensen
Forbundsformanden bekræftede, at 
der som hovedregel ville blive afholdt 
plenarmøder, men forbundets ledelse 
måtte fastholde retten til i visse situ
ationer at sige nej.

Anker Skjødt
I Sydhavns-depotsagen havde det 
været hans vurdering, at plenarmø
det ikke havde været til nytte for no
gen, depotindehaveren, som afdelin
gen ville diskutere med, ville ikke del
tage i plenarmødet. Desuden var det 
Anker 8.s vurdering, at indholdet i 
protokollatet fra mødet var blevet 
bedre, end hvis et plenarmøde var 
blevet afholdt.

Barbara Kryger
Barbara K. var enig i forbundsfor
mandens udtalelse om, at der som ho
vedregel skal være plenarmøder, 
men at der kan være taktiske overve
jelser, som i visse situationer må give 
mulighed for at vurdere, at der ikke 
afholdes plenarmøder.

Bent Meyer
Bent M. kunne godt tilslutte sig, at 
der kunne vurderes vedrørende om 
plenarmøder skulle afholdes, men 
ikke under alle betingelser.
I den aktuelle sag mente han, at for
bundets repræsentants vurdering 
om, at der ikke blev afholdt pienar-
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møde, havde skadet sagen og dermed 
medlemmernes sag på Sydhavnsde
potet. Spørgsmålet var så, hvem der i 
givet fald skulle vurdere - hvis man 
er alene med en forbundsrepræsen
tant - om det er skadelig for sagen el
ler ej at afholde et plenarmøde?

Preben Mortensen
Forbundet har altid i forbindelse med 
fællesmøder og organisationsmøder 
ansvaret for disse møders forløb. 
Hvor der er uenighed, afgører forbun
dets repræsentanter derfor mødernes 
forløb.

Bent Meyer
Bent M. fandt situationen uheldig, 
når man føler, at forbundsrepræsen
tanten ikke er sin opgave voksen og 
dermed skader sagen grundet mang
lende viden.

Anker skjødt
Anker S. falstholdt vurderingen 'af 
den omtalte sags indhold og tilbagevi
ste, at denne vurdering havde skadet 
sagen.

Bent Embo
I forbindelse med omtalen af Heden
sted afdelings lukning omtalte for
bundsformanden, at når medlemmer 
overflyttes fra Hedensted afd. til an
dre afdelinger, skal der med det over
flyttede medlem følge 1005 kr. til den 
afdeling vedkommende overflyttes 
til.
Spurgte, om denne beslutning frem
over skulle gælde i forbindelse med 
lukning af afdelinger, og hvis dette 
var tilfældet, mente Bent E., at 
spørgsmålet skulle med som et kong
resforslag.

Preben Mortensen
Forbundsformanden mente, at be
slutningen om formueoverflytning i 
forbindelse med overflytning af med
lemmer fra Hedensted afd. til andre 
af forbundets afdelinger skulle gælde 
for fremtidige lignende situationer.

BERETNING FORTSAT

ved forbundsformand
Preben Mortensen
Arbejdsnedlæggelser på
Ny Ølkam, Carlsberg
I sommeren 1984 havde vi nogle ar
bejdsnedlæggelser på Ny Ølkam på 
Carlsberg, og i den forbindelse gjorde

Bryggeriforeningen i protokollatet 
opmærksom på, at de fandt, at det var 
systematisk, og at man — hvad man 
normalt ikke plejer at gøre - ikke en 
gang tog forbehold, men meddelte, at 
den øjeblikkelig ville gå i Arbejdsret
ten med krav om bod.
Forbundet protesterede og sagde, at 
når vi har været på et fællesmøde, og 
arbejdet er normaliseret efter fælles
mødet, så må det også være sådan, at 
der ikke kan blive tale om bod. Vi 
gjorde opmærksom på, at vi var ble
vet indkaldt i sagen på et for sent tids
punkt. Den første arbejdsnedlæggel
se fandt sted den 4. og 5. juni, og vi 
holdt først mødet 10 dage senere, da 
man havde passeret den 4. aktion. 
Det procederede forbundet sagen på, 
og da vi havde det forberedende rets
møde, gjorde man fra DA’s side gæl
dende, at arbejdsnedlæggelsen var 
systematisk, og at man forlangte bod. 
Vi fremførte, at de arbejdsretlige reg
ler ikke var blevet overholdt. Så 
spurgte dommeren, om det måtte 
overlades til ham at afgøre, hvorvidt 
der var bod skyldig, og han gjorde 
derefter opmærksom på, at han ikke 
fandt, at der var bod skyldig. Dermed 
havde DA tabt sagen, som sluttede 
med, at man på baggrund af vor på
stand om, at reglerne ikke var over
holdt, frafaldt kravet om bod. Der
med er de pågældende medlemmer på 
Ny Ølkam, Carlsberg, som havde ar
bejdsnedlæggelser den 4., 5., 7. og 14. 
juni, fritaget fra at betale bod.

Arbejdsretssag - 
Højdetillæg, Carlsberg 
Forbundet havde grundet misforstå
else i forbindelse med procedure om
kring aflevering af klageskriftet i sa
gen til Arbejdsretten først afleveret 
klageskrift den 16. januar 1985. Der
for var sagen blevet forsinket, hvilket 
forbundsformanden beklagede.

Supplement ved tilskadekomst på ar
bejdet i henhold til overenskomstens 
§15.
Sagen var indberettet af Kbh.s kv. 
afd.
DfB havde taget den stilling, at kun 
de af dagpengeudvalget og sikrings
styrelsen anerkendte arbejdsulykker 
kunne danne grundlag for udbetaling 
af supplement i henhold til overen
skomstens § 15.
Der står i overenskomsten, at der gi
ves supplement ved sygdom i forbin
delse med tilskadekomst. Der står

ikke noget om, at det skal være en 
godkendt arbejdsulykke i henhold til 
lovens bestemmelser. Det er en for
tolkning af overenskomsten, hvor vi 
siger, at så skal der udbetales supple
ment fra den første dag.
DfB henviste til tidligere tekst i over
enskomsten, som blev ændret i 1971, 
hvor det klart siges, at det foregår 
igennem forsikring. Men det ændre
de man i loven, og der med har man 
også ændret teksten i overenskom
sten. Vi vil selvfølgelig undersøge 
teksten fra 1971, men mener dog, at 
vi har et godt argument, nemlig, at en 
arbejdsulykke ikke behøver at ske 
ved arbejdets udførelse, som der står i 
overenskomsten - «sygdom ved til
skadekomst UNDER arbejdets udfø
relse«. Loven siger altså noget andet. 
Men vi må se på papirerne, dels kra
vene i 1971-overenskomsten, og dels 
hvordan teksten er ændret, inden vi 
vil tage en faglig voldgift om spørgs
målet.

Grundlovsdag i forbindelse 
med ferie
Hvis grundlovsdagen falder i en ferie, 
hvor man skulle have været på aften
eller natarbejde, påstår Bryggerifor 
eningen, at erstatningen er en halv 
fridag, idet de henviser til overens
komstens tekst.
Forbundet mener, at teksten i over
enskomsten gælder normalarbejdsti
den (dagarbejde) og tager en faglig 
voldgift på, at hvis man skulle have 
været på arbejde på grundlovsdagen i 
en ferie, skal man have erstatning for 
det antal timer, man skulle have ar
bejdet i. I overenskomstens § 5 står 
der, at man skal have betaling for de 
timer, som man ellers skulle have væ
ret på arbejde. Det vil sige, at når 1. 
maj falder på en lørdag eller søndag, 
skal man ikke have erstatning, og så 
mener vi, at det må gælde modsat, at 
det må være for de timer, man skulle 
have været på arbejde, som man så 
får erstattet med en feriedag.

Valg af 
sikkerhedsrepræsentanter 
Fra Kbh.s kv. afd. har forbundet fået 
indberetning om valg af sikkerheds
repræsentanter. Der henvises til en 
konkret sag på Carlsberg, men hvis 
forbundet skal køre sagen, må vi nok 
køre den principielt. Det er vor opfat
telse, at spørgsmålet om valg af sik
kerhedsrepræsentanter siges der no
get om i bekendtgørelse og de kendel-
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ser, der er kommet, hvorefter sagen 
godt kan sammenlignes f.eks. med 
valg af tillidsrepræsentanter. Men vi 
har gjort opmærksom på, at vort valg 
af tillidsrepræsentanter foregår efter 
helt andre organisatoriske retnings
linier. De bliver valgt på en general
forsamling som klubformand og der
med også som tillidsrepræsentant, 
medens man ikke på samme måde 
kan vælge organisatoriske sikker
hedsrepræsentanter på en general
forsamling. Det kunne man godt, 
men vi finder, som bekendtgørelsen 
siger, at samtlige indenfor det områ
de, hvor sikkerhedsrepræsentanten 
befinder sig, skal have mulighed for 
at vælge sikkerhedsrepræsentanten, 
og det kan kun ske i arbejdstiden, 
hvor medlemmerne kan være til ste
de.
Derfor vil forbundet kræve, at valg af 
sikkerhedsrepræsentanter for at op
fylde lovens bestemmelser skal ske i 
arbejdstiden.

Dækning af udgifter 
ved tilskadekomst 
Forbundet har fra Århus kv. afd. fået 
en sag vedr. spørgsmålet om dækning 
af udgifter som følge af tilskadekomst 
på arbejdspladsen. Man henviser til 
nogle normer, som tidligere har væ
ret gældende på bryggeriet. Forman
den havde ikke indberettet sagen 
som en organisationssag, fordi han 
syntes, at vi via konsulenterne skulle 
have mulighed for at drøfte sagen 
igennem. Forbundsformanden fandt, 
at vi mere skal bruge lovens bogstav, 
end hvad man plejer at betale på Ce
res i Århus, som var noget med 10% 
af omkostningerne, men dermed 
være ikke sagt, at man får opfyldt de 
rettigheder, man har i forbindelse 
med tilskadekomst på arbejdsplad
serne.
Forbundsformanden ville rette hen
vendelse til afdelingen om, at sagen 
behandles på en anden måde end ved 
et organisationsmøde.

Bemandingsaftaler
Tap E, Carlsberg
Tap E er det nye eksporttapperi, som 
blev startet op i 1982, og der lavede 
man en bemandingsaftale, som be
tød, at man indenfor Tap E.s område 
havde en ligelig fordeling af mænd og 
kvinder. Bryggeriet fastholder, at af
talen betyder, at reserverne kan gå 
ind på hhv. mands- og kvindepladser. 
De 'fastholder, at de hidtil har givet

udtryk for, at der skulle være fleksibi
litet for reserverne i området.
Siden opstarten i 1982 har den mand
lige reserve afløst mænd og den kvin
delige har afløst kvinder. De fasthol
der, at aftalen om ligelig fordeling 
ikke må betyde, at der skal være flere 
beskæftiget i området. Det mener de, 
at der bliver, når man ikke kan bruge 
reserverne på alle pladser, og så er de 
nødt til at have flere mennesker an
sat.
Forbundet har på et organisations
møde bestridt, at aftalerne indehol
der DfBs forbehold overfor, at aftaler
ne om reserver ikke må medføre flere 
beskæftigede i området og har fast
holdt, at kutymen og aftalernes form 
er, at mandlige reserver afløser 
mænd og kvindelige reserver afløser 
kvinder.
Vi besluttede, at hvis man dikterede 
en reserve til enten en mand på en 
kvindeplads eller en kvinde på en 
mandsplads, ville man ved opstart 
køre den time, som særaftalerne si
ger, man kan dette, og derefter ville 
man gå over til udelukkende at køre 
faste pauser, som man normalt gør, 
når der mangler mandskab. Det vil 
sige, at man kan køre en time og stop
pe en halv time. Vi må så se, hvilke 
konsekvenser det vil få.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Inge Jensen
Inge J. oplyste, at sikkerhedsudval
get på Tuborg har tilskrevet Arbejds
tilsynet for at få afgjort, om man kun
ne vælge sikkerhedsrepræsentanter i 
arbejdstiden. Svaret var, at det kan 
man godt. Det, der står tilbage, er at 
aftale rammer for valgene med bryg
geriet. Når disse var fastlagt, forven
tede Inge J., at alle områder kunne 
vælge sikkerhedsrepræsentanter ud 
fra de rammer, som B-gruppen, Tu
borg, blev enige med bryggeriet om.

BERETNING FORTSAT

ved forbundsformand
Preben Mortensen
Tankvognshallen, Tuborg
Vi har på tidligere FU-møder drøftet 
den faglige voldgiftssag vedr. tank- 
vognshallen på Tuborg, og vi enedes 
om, at vi skulle have nogle fælles 
drøftelser mellem forbundet, afdelin
gen og de lokale repræsentanter.

Forbundet modtog et brev fra klub
ben dateret den 21. januar, hvor de 
skriver, at de gennem et brev, der er 
sendt til forbundsformanden den 15. 
oktober, og som er besvaret, har for
stået, at denne sag skulle drøftes af 
ovennævnte parter, men de kan ikke 
se, at der er sket noget i sagen. De vil 
derfor gerne have, at der på en eller 
anden måde bliver sørget for, at et 
møde kommer i stand.
Forbundet har skrevet til klubben, at 
det er rigtigt, at vi havde svaret så
dan på deres brev, og at vi også har di
skuteret sagen på et FU-møde i no
vember, hvor Holger F. gav udtryk 
for sin tilfredshed med, at vi skulle 
have en sådan drøftelse. Forbunds
formanden havde forventet, at når 
man gav et sådant tilsagn, ville afde
lingen rette henvendelse til de lokale 
repræsentanter om, hvorvidt de øn
skede et sådant møde. Forbundsfor
manden har så skrevet til klubben, at 
han under ingen omstændigheder 
kan lave en sådan aftale, fordi det vil 
være at gå udenom afdelingen. Der
for havde han foreslået klubben, at vi 
sender deres og vort brev til afdelin
gen og rykker for et møde i den nær
meste fremtid, så vi hurtigst muligt 
kan få taget højde for sagen. Aftalen 
er jo opsagt og udløber den 1. maj, 
uden at vi egentlig har fået drøftet, 
hvad vi skal stille op efter 1. maj.

Breve — Kbh.s mdl. afd.
På et tidligere FU-møde har vi be
handlet et brev fra Bent Meyer af
stedkommet af en diskussion på et 
FU-møde, hvor forbundet gav udtryk 
for, at når Bent M. deltog i sager, der 
skulle køres i forbundsregie, gav han 
kun udtryk for Kbh.s mdl. afd.s syns
punkter.
Bent M. havde skrevet et brev til for
bundet i sagen og forbundet havde 
svaret, at sagens indhold ville fremgå 
af eksisterende mødereferater, som 
forbundsformanden mente måtte 
være tilstrækkelige. Men den 11. ja
nuar 1985 modtog forbundet igen et 
brev fra Bent M., som skriver:
»Jeg skal hermed bekræfte modtagel
sen af jeres brev dateret den 27. de
cember 1984, som er et svar på mit 
brev til næstformand Anker Skjødt af 
den 6. december 1984.
Indledningsvis skal jeg medgive jer, 
at citatet af forbundsformanden, som 
det er skrevet i mit brev til næstform
anden, ikke er ordret, idet det er ned
fældet, som jeg har opfattet det, hvil-
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ket naturligvis giver mulighed for 
fejl. Men at det skulle være stærkt for
drejet er nok at tage munden for fuld, 
men betyder stort set ikke noget, idet 
vi senere kan lade båndoptagelsen af
gøre dette. Hertil kommer, at uanset 
hvordan ordene er faldet, så fasthol
deri i brevet af 27. december jeres på
stand om, at jeg udelukkende fremfø
rer københavner-synspunkter, nårjeg 
optræder sammen med forbundets re
præsentanter, hvilket er meget uhel
digt set med jeres øjne.
Jeg forstår, at I ikke har tid til at do
kumentere jeres påstand, hvilket jeg 
ikke er uden forståelse for, idet I i så 
fald vil være nødt til at gå alle de mø
der, hvor jeg har deltaget, igennem og 
alligevel ende uden dokumentation, 
medmindre I tænker på situationer, 
hvor jeg har fremført et københavner
synspunkt, som i stor udstrækning 
også hargavnet provinsen.
Jeg føler stærkt, at hele situationen er 
usaglig og personlig og på' anden 
måde ikke er forbundet værdigt, men 
hvis I er af den opfattelse, at det gav
ner forbundets medlemmer, så fortsæt 
bare på dette usaglige plan.
Jeg føler trang til endnu en gang at 
bede om dokumentation, denne gang 
om hvem, der har refereret mine frem
førte københavner-synspunkter og fra 
hvilke møder. Hvis det er referater fra 
arbejdsgiverne, der er tale om, er nær
mere dokumentation overflødig. «
Forbundsformanden erindrede om, 
at debatten i FU var opstået af, at for
bundet blev kritiseret for ikke at bru
ge Bent Meyer i forskellige sager.
Forbundsformanden havde til kritik
ken sagt, at han havde drøftet sagen 
med Anker Skjødt, som også gav ud
tryk for, at det var vanskeligt, når 
man kørte sager, som man mente var 
forbundssager, så fastholdt Kbh.s 
mdl. afd., at de alligevel skulle delta
ge. Men deres argumentation tog li
gesom kun hensyn til de synspunk
ter, man havde i Kbh.s afd. For
bundsformanden mente, at bl.a. § 17- 
sagen og vin-sagen på baggrund af di
skussionerne på FU-møder klart do
kumenterede, at man ikke klart så 
sagerne fra et forbundssynspunkt, 
men udelukkende ud fra et køben
havner-synspunkt.
Derfor følte forbundsformanden ikke, 
at der var nogen grund til at gå nær
mere ind i et svar på Bent M.s brev. 
Forbundets svarbrev af 27. december 
måtte være tilstrækkeligt. Heri siger 
vi, at vi mener, at det fremgår af mø

dereferaterne, hvordan indlæg og di
skussioner fra Bent M. klart viser, at 
det ikke er så meget af forbundshen
syn som af hensyn til København, at 
man har fremført nogle synspunkter 
og har ønsket at deltage i møderne.
På sidste møde drøftede vi også et 
brev, vi havde modtaget fra Depot
klubben for københavnsområdet, 
hvor der er en stærk kritik af vor afta
le omkring udkørsel af vin, hvor man 
også siger, at de er blevet holdt uden
for, og at vi fordrejer tingene. Forbun
det skrev tilbage og meddelte, at de 
ville få svar, når vi havde behandlet 
det på et forretningsudvalgsmøde, 
men så har vi den 29. januar modta
get et nyt brev, der står:
»Angående vor skrivelse af 4. decem
ber 1984.
Vi blev lovet svar af Preben Mortensen 
i en skrivelse af 6. december 1984, se 
følgende:
'Anker Skjødt er til konference i Gene- 
ve og vil være tilbage mandag den 17. 
december d.å., og I vil umiddelbart 
derefter få svar på jeres brev. Sign. 
Preben Mortensen.'
I forretningsudvalgsmødet den 2. ja
nuar 1985 blev vor skrivelse behand
let, hvor Preben Mortensen helt klart 
gav udtryk for, at vi ikke havde skre
vet skrivelsen den 4. december 1984. 
Det blev bl.a. påstået, at skrivelsen var 
skrevet af den daglige ledelse i Kbh.s 
mdl. afd. Det må på det kraftigste de
menteres. Det var os og kun os, der 
både skrev og forfattede den pågæl
dende skrivelse. På den måde bekræf
ter forbundets daglige ledelse, at vor 
kritik har været rigtig, se følgende ud
drag:
'Derudover har vi en klar fornemmel
se af, at forbundet laver en klar for
drejning af sagen. Sign. Robert Peter
sen.’
Vi håber på en bedre behandling den
ne gang og også på et svar. «

Forbundsformanden havde i FU gjort 
opmærksom på, at han fandt det un
derligt, at forbundet så hurtigt kunne 
modtage et brev, idet cirkulæret ikke 
kunne være nået frem til formanden 
for Depotklubben. Bent Meyer er
kendte også, at han havde haft en te
lefonsamtale med Robert Petersen 
om aftenen, og brevet fra Depotklub
ben lå der allerede næste morgen. Det 
undrede forbundsformanden, at bre
vet ikke var i kuvert og heller ikke

underskrevet af formanden for De
potklubben. Det sidst modtagne brev 
var underskrevet af formanden for 
Depotklubben. Det var en kopi og 
ikke adresseret til forbundet, men til 
Bent Meyer. Forbundsformanden 
syntes nok, at når formanden for De
potklubben skrev brev til forbundet, 
så burde det sendes til forbundet hver 
gang.
Forbundsformanden ville svare De
potklubben og beklage, at de ikke fik 
svar på det første brev, men han følte 
ikke, at han behøvede at gengive de
batten fra FU. Han ville gerne be
grunde overfor Depotklubben, hvor
for vin-aftalen er lavet og hvorfor for
bundet anbefalede aftalen.
Forbundet har modtaget et brev fra 
Kbh.s mdl. afd. vedr. forbundets in- 
trokurser.
Brevet, der er underskrevet af Tor
ben Olsen, går på, at man på et tidli
gere tidspunkt med Anker Skjødt 
havde drøftet, at afdelingen kunne få 
10 pladser. På det tidspunkt, hvor 
Torben Olsen talte med Anker 
Skjødt, var der ikke indkommet ret 
mange tilmeldinger, og derfor med
delte Anker S., at det sikkert ikke vil
le være noget problem at få de 10 
pladser. Imidlertid væltede det ind 
med tilmeldelser, og til det første In- 
tro-kursus fik vi dobbelt så mange til
meldelser, som der var pladser. Vi 
drøftede fordelingen af pladserne, og 
på baggrund af en diskussion og en 
viden om, hvordan provinskammera
terne ellers normalt stiller sig til del
tagelse, fandt vi, at de steder, hvor 
der var mere end én repræsentant, 
ønskede vi at sende dem sammen. 
Hvis vi skilte dem ad, vidste vi, var 
det muligt, at de så slet ikke ville del
tage.
Udover dette gjorde vi det, at når vi 
halverede, tog vi 1/3 af pladserne til 
København, 4 til hver afd., idet der 
var 13 tilmeldte fra kv. afd. og 9 fra 
mdl. afd. Vi fik tilmeldelserne fredag 
eftermiddag, da man stort set havde 
lavet programmet færdigt, - det var 
den sidste tilmeldelsesdag. Vi måtte 
lave programmet om og indføje, at vi 
tog halvdelen af tilmeldelserne fra 
København.

I et brev til afdelingerne gjorde vi op
mærksom på, at i de tilfælde, hvor 
folk ikke var kommet med på dette 
kursus, ville de få tilbud om at kom
me med på de øvrige kurser i februar 
og marts, men at der i øvrigt ikke er
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sat nogen kvoter for, hvor mange vi 
skal have med.
I et brev af 1. februar skriver Torben 
Olsen og gør opmærksom på, at det 
tilsagn, som Anker Skjødt har givet 
om de 10 pladser, skal fastholdes. 
Torben Olsen var stadig af den opfat
telse, at man fra Københavns mand
lige afdeling skal have 10 med på 
hvert kursus. Tidligere kørte forbun
det med 50 pladser om året, hvor 
mændene plejede at have 10 deltage
re med, dvs. 20%. Nu mener man, at 
man skal have 10 med på alle 3 kur
ser, altså 30 pladser, hvilket giver 
40% af det samlede antal pladser. Det 
havde forbundet ikke noget imod, 
hvis tilmeldelserne fra provinsen 
ikke var større, så ville alle fra de af
delinger, der indsendte tilmeldelser, 
få mulighed for at deltage. Vi har 
ikke trukket nogen ud eller har øn
sket at frasortere nogen på det første 
kursus, men vi fik 48 tilmeldelser, og 
vi halverede ud fra de tilmeldelser, 
der var. Der er endda afdelinger, som 
slet ikke har fået nogen med. Dem, 
der i øvrigt tilmelder sig, mener vi, at 
der vil blive plads til. Men det er klart, 
at hvis der kommer mere end 75 til
meldelser til samtlige 3 kurser, så må 
vi begynde at overveje en kvotering. 
Der ligger ingen begrænsning i, at 
mændene kun kan få 10 med. Hvis 
der er 15 pladser, kan mandlig afd. 
også få dem, hvis de kan skaffe tilmel
delserne. Det er ikke forbundet, der 
har talt om at indføre kvoter, det er 
Kbh.s mdl. afd.
Forbundsformanden måtte fasthol
de, at der ikke på noget tidspunkt er 
givet mdl. afd. tilsagn om, at de skulle 
have 10 pladser på det første kursus. 
I en telefonsamtale har forbundet 
gjort opmærksom på, at man forven
tede, at mdl. afd. sagtens kunne få 10 
pladser, idet man på det tidspunkt 
næsten ingen tilmeldelser havde. Der 
er forskel på at have sagt, at I har et 
tilsagn om 10 pladser på alle kurser
ne, og så at have sagt, at vi godt me
ner, at I kan komme med, fordi vi 
ikke har fået tilmeldelser nok.
I forlængelse af diskussionerne på 
konferencen med Bryggeriforenin
gen, hvor de gjorde rede for, at de sto
re supermarkedskæder havde boy
kottet DfB’s øl og vand, havde forbun
det modtaget et brev fra Kbh.s mdl. 
afd.
Udover oplysningen fra konferencen 
om, at disse varer blev boykottet, 
havde vi fået oplyst, at Brugs-øl bli

ver solgt som slagvare til samme pris 
som det øvrige billig-øl.
Afdelingen er foruroliget over denne 
udvikling og gør opmærksom på, at 
det må være muligt for DfB at kunne 
stoppe spørgsmålet omkring Brugs
øl.
Det er ikke forbundets opfattelse, at 
vi skal give udtryk for, at vi finder, at 
man skal gribe ind overfor Brugs-øl. 
Det er vor opfattelse, at man generelt 
skal gribe ind overfor billig-øl og - 
vand. Derfor kunne det misforstås, 
hvis vi øremærkede, at vi fandt, at 
DfB i denne situation skulle gribe ind 
overfor Brugs-øl.
Men forbundet har skrevet til Bryg
geriforeningen og gjort opmærksom 
på de her ting, og vi har ønsket, at 
Bryggeriforeningen kontakter DfB 
og retter en forespørgsel om, hvorvidt 
de oplysninger, vi har modtaget, er 
rigtige eller forkerte.
Der er ingen tvivl om, at der foregår 
en vis form for boykot, men det er 
ikke officielt vedtaget af de pågæl
dende supermarkeder, at man ikke 
må forhandle visse produkter. Det er 
de enkelte forhandlere, der gør op
mærksom på, at det ikke er nødven
digt at skulle aftage Carlsberg/ 
Tuborgs øl og vand, fordi de sagtens 
kan få solgt andre produkter, som de 
har i forretningen.
Sagen behandles nu i monopolrådet.

Sag rejst på et 
depotudvalgsmøde 
På sidste forretningsudvalgsmøde 
rykkede Bent Meyer for et svar vedr. 
en sag, der var rejst på et depotud
valgsmøde af afdelingsformand Sø
ren Jørgensen fra Næstved afdeling. 
Søren J. beklagede sig over, at han 
havde indsendt et brev til forbundet 
vedr. omposning, hvor der havde væ
ret truet med fyring på et depot, og 
han mente, at han ikke havde fået 
svar i sagen. Forbundsformanden 
sagde, at forbundet undersøgte sa
gens akter, og det viste sig så, at 
Næstved afdeling har fået svar 15. 
marts på deres brev den 3. marts, og 
han fandt derfor, at den rejste kritik 
måtte trækkes tilbage.

Årsmøde i NNS
Vi har jo tidligere taget stilling til 
spørgsmålet om kontingentforhøjel
sen, som blev på den krone, som vi 
nævnte på et FU-møde.
Der er egentlig ikke ret meget at refe

rere udover, hvad der tidligere er gi
vet udtryk for. NNS’s sekretariat har 
fået en lang række opgaver, som gør 
det lettere for os at få nogle internati
onale kontakter, uden at det koster os 
ret mange penge.
På mødet drøftede man forslaget om, 
at NNS sørgede for at betale kontin
gentet til de internationale organisa
tioner, sådan at der ikke opstod en 
lignende situation som den i Stock
holm, hvor ét af de danske forbund 
ikke havde betalt og dermed ikke 
kunne deltage i kongressen. Det be
tyder også, at når man indbetaler i ja
nuar måned, og der først skal afreg
nes på et senere tidspunkt, vil der bli
ve en lille rentetilvækst, som betyder, 
at man kunne arbejde med disse ting 
i NNS’s sekretariat.
SID gjorde opmærksom på, at de ikke 
ville stemme, fordi det var ulovligt, og 
det var at antaste deres suverænitet 
osv., osv. Efter en meget lang debat 
tog vi en afstemning, hvor de undlod 
at stemme, men hvor de øvrige gjorde 
opmærksom på, at hvis ikke SID ville 
rette sig efter de beslutninger, vi hav
de taget i NNS, måtte det betyde, at 
man måtte tage deres medlemskab 
op til overvejelse, hvilket de i øvrigt 
selv meddelte på et tidspunkt, at hvis 
man tog den beslutning, kunne det 
være, at der kom nogle overvejelser 
om, hvorvidt man ville forlade NNS.
Vi havde en udtalelse med på bag
grund af vore kontakter til SIK, den 
grønlandske arbejderorganisation, 
hvor vi fandt, at det var naturligt, at 
de også blev tilknyttet dels NNS, dels 
Nordisk Union og dels LAL, IUL osv. 
Vi tog ikke en præcis beslutning, for
di vi fandt, at det ville være forbundet 
med ret store administrative og rejse
mæssige omkostninger at skulle have 
den grønlandske organisation til
knyttet NNS. Det var alle vist enige 
om. Men i forbindelse med et møde, vi 
skal have med SIK om udviklingen 
på Grønland med placering af tappe
rier, vil vi invitere sekretær Victor 
Søndergaard med, således at han 
gennem drøftelser med dem kan fore
lægge det for andre internationale or
ganisationer, hvordan man kan få til
knyttet det grønlandske forbund.
Foreløbig tager forbundet et møde 
med SIK og refererer til udviklings
udvalget, hvad dette møde resulterer 
i.

Bent Meyer
Bent M. citerede formandens udtalel-
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se »der er ingen grund til at spilde vor 
tid på at dokumentere påstanden om, 
at du udelukkende fremfører køben
havner-synspunkter, når du optræ
der sammen med forbundets repræ
sentanter i Foreningen af Depotinde
havere i Danmark. Referater fra mø
der er rigelig dokumentation for det
te.«
Bent M. vidste ikke, hvilke referater 
forbundsformanden hentydere til. 
Vidste kun om ét referat, som var år
sag til, at hans brev sluttede »at hvis 
det er noget, man har hørt fra ar
bejdsgivere, så tager jeg det meget 
stille og roligt.«
Årsagen til brevet var en udtalelse, 
som kom på Gilleleje-konferencen fra 
Niels Bent Larsen til Bent M. »Nå, 
dine københavner-synspunkter er 
nok lagt lidt hen i en krog, der er an
dre, der kan klare de problemer.« 
Bent M. syntes, det var stærkt, når 
forbundsformanden den ene gang an
tydede, at man skal forsøge på en bed
re måde at køre sagerne sammen 
med afdelingen og forbundet - for 
derefter at sige, at der er ingen grund 
til at spilde tiden. På den måde havde 
forbundsformanden selv dokumente
ret, at han var personlig og det var 
uværdigt for ham.
Bent M. erindrede om, at der var an
dre repræsentanter i FU fra provin
sen, som havde været med på nogle af 
møderne, og som helt klart tog af
stand fra, at afdelingens repræsen
tant i de sammenhænge, hvor de hav
de deltaget, udelukkende fremførte 
københavner-synspunkter.
Vedr. brevet fra Depotklubbens for
mand fandt Bent M. ikke noget odiøst 
i, at Kbh.s mdl. afd. havde modtaget 
brevet og afleveret det i forbundet. 
Baggrunden var, at man ønskede ko
pier af brevet til klubbestyrelsen.
Bent M. havde ikke rejst nogen kritik 
vedr. Næstved-sagen, som var rejst 
på depotudvalgsmødet, men havde 
blot rejst en forespørgsel om, hvordan 
sagen forelå.

Bent M. havde ikke foreslået, at for
bundet skulle bede Bryggeriforenin
gen gribe ind overfor Brugs-øl. DfB 
havde indflydelse på, at alt billig-øl 
kan stoppes, men hvis DfB gik sam
men med andre for at stoppe billig-øl, 
var det hyklerisk af dem, at de kører 
videre med deres egen Brugs-øl.
Man måtte reagere, fordi situationen 
var alvorlig. Depotindehaverne var 
villige til at afskedige folk, og det ville

- når forholdene blev normaliseret i 
OBS m.m. - blive svært at fastholde 
de nuværende normeringer på depo
terne.
Bent M. spurgte, om det var bedre, 
hvis Københavns-afdelingen gik di
rekte til arbejdsgiverne og spurgte 
om deres mening i denne sag ud fra de 
samme bange anelser om, hvordan 
det vil gå medlemmerne på vore om
råder.

Preben Mortensen
Forbundsformanden mente til Bent. 
M.s spørgsmål om, at afdelingen gik 
direkte til arbejdsgiverne, at det i 
denne situation havde været bedre, 
hvis afdelingen havde rettet direkte 
henvendelse til Ebbe H. Kristiansen, 
DfB, og på den måde havde fået et 
hurtigt svar.
Forbundsledelsen opfatter det sådan, 
at vi, hvor vi beskæftiger os med ting 
omkring depoter, ustandselig bliver 
udsat for kritik fra Kbh.s mdl. afd., 
som ikke kun går på det, man har op
nået, men i høj grad også meget 
stærkt på personer. Enten får vi 
skyld for at lide af erindringsforskyd
ninger eller vi manipulerer, og der 
kommer også bemærkninger fra 
Bent Meyers side om forbundsfor
mandens person i den forbindelse. 
Dette gjorde, at forbundsformanden 
ikke ville gå længere ind i diskussi
onen.

Holger Foss
Holger F. bekræftede, at formalite
terne med hensyn til et møde om 
tankvognshallen ville blive bragt i or
den af afdelingen.
Vedr. Kbh.s afd. brev om Intro-kur- 
ser var intentionerne, at når afdelin
gen repræsenterer ca. halvdelen af 
forbundets medlemmer, så var det 
ikke urimeligt, at afdelingen fik 10 
kursuspladser ud af 25.
Torben Olsen fastholder, at afdelin
gen havde fået løfte om 10 pladser.
Holger F. mente nok, at det havde 
været rigtigt i sagen DfB og forret
ningskæderne at gå direkte til Ebbe 
H. Kristiansen, men på den anden 
side berørte sagen hele landet, og der
for mente Kbh.s mdl. afd., at det var 
en forbundssag.
Bent M. talte meget om depoter, og 
det tales der meget om på FU-møder- 
ne. Holger F. var på Kbh.s mdl. afd.s 
vegne fornærmet over behandlingen 
af Bent M. Afdelingen følte, at han 
holdes udenfor på et område, hvor

han er en kapacitet, samt at skældes 
ud for at lyve.
Når forbundsformanden siger, at der 
ikke er anerkendelse af den politik, 
der føres over for depoterne, fandt 
Holger F., at det var rimeligt at gøre 
opmærksom på, at der ingen forskel 
var på afdelingens holdninger over 
for depotarbejdsgiverne og deres poli
tik.

Bent Meyer
Bent M. så ingen grund til anerken
delse af de få ting, der var sket på de
potområderne fra forbundets side. 
Det arbejde, der er udført, er udført 
på en dårlig måde henover hovedet på 
medlemmerne. Debatten i det lands
dækkende depotudvalg viste også, at 
der er meget røre på depoterne og 
mere utryghed, end der er andre ste
der. Dette var årsag til, at der også i 
fremtiden ville blive talt meget om 
depotområderne på møderne.
Bent M. fandt, at selv om forbundet 
fik en rejsesekretær i 1981, var der 
ikke sket andet end små ting på det 
område, han skulle tage sig af. Hver 
gang, Kbh.s mdl. afd. kritiserede for
bundsformanden eller andre, kunne 
forbundsformanden ikke blive ved 
med at afvise debat med henvisning 
til, at man er personlig. Det er sager
ne, det handler om, ikke personerne. 
Bent M. prøvede på at dokumentere 
forbundsformandens sigen noget den 
ene gang og løben fra det en anden 
gang. Bent M. havde indtryk af, at 
man hellere ville være troværdig 
overfor vor modpart, arbejdsgiverne, 
end man vil være det overfor vore 
medlemmer, og så er man langt ude.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var af den helt 
modsatte opfattelse end den, Bent M. 
tilkendegav vedr. aktiviteter på de
potområdet. Det kan, uanset hvad 
man ellers siger, ikke skjules, at der 
aldrig er lavet så meget opsøgende ar
bejde på depotområdet som efter kon
gressen 1983. Der har aldrig været 
besøgt så mange depoter, og der er al
drig slæbt så mange aftaler hjem som 
efter 1983 kongressen. Forbundsfor
manden havde omkring Faxe gjort 
opmærksom på, at vi der havde sikret 
os, at vi nu har kontrol med Faxe-de- 
poterne, hvad vi ikke tidligere har 
haft. Sådan følger man tingene op. 
Men vi har det ikke sådan, at vi stiller 
os op og holder store taler om, hvad vi 
laver. Tingene foregår i en normal
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rytme, og det er klart, at der ind imel
lem laves fejl, men på de tidspunkter, 
hvor fejlene har været der, har for
bundsledelsen i hvert fald selv gjort 
opmærksom på det.
Nu blev det igen nævnt fra Bent Mey
ers side, at vi ønsker større trovær
dighed over for arbejdsgiverne end 
over for vore medlemmer. En sådan 
anklage umuliggør en frugtbar og 
fornuftig diskussion. Hvis man an
klager forbundsledelsen for dette, så 
er der vel ingen, der kan fortænke os 
i, at vi finder, at almindelige samar
bejdsrelationer med mennesker, der 
beskylder os for det, er umulige.
Forbundsformanden havde sagt det 
tidligere, men ville gerne gentage, at 
der ikke er noget galt i, at man kriti
serer. Det er disse stærkt fornærmen
de ting, der bliver sagt overfor perso
ner i forbindelse med kritikken, der 
gør, at det er umuligt at få en fornuf
tig diskussion. Der er ikke noget galt 
i at markere, at man er uenig i det, 
andre har gjort i De potindehaverfo- 
reningen forleden dag, men samtidig 
har man nogle bemærkninger om, at 
Anker S. ikke er sagen voksen osv. 
Det er alle disse bemærkninger om 
personer, som gør det så vanskeligt at 
diskutere og finde frem til noget 
frugtbart. Vi oplever ikke i sager, 
hvor vi er sammen med Kbh.s mdl. 
afd., at der overhovedet udvises no
gen form for kammeratskab eller råd
givning. Det er én lang kritik af de 
ting, der sker. Når man kører frem på 
den måde, er det klart, at folk er i for
svarsposition og selvfølgelig vil søge 
at diskutere det rimelige i det, de fore
tager sig. Forbundsformanden havde 
drøftet den sag, der har været i Depo
tindehaverforeningen, med Anker S. 
Man kan diskutere, om nogle ting er 
blevet efterkommet, men selve det, at 
man søger at skabe resultater, mener 
jeg ikke, at man kan kritisere.
Vi har konstateret, at vi på en lang 
række punkter er uenige, og det er i 
orden, for det skal der også være 
plads til, men det behøver ikke at føl
ges op af nogle stærkt personlige og 
meget kritiske bemærkninger, der 
betyder, at vi hver gang, vi diskute
rer, ender her. Det er klart fra Bent 
Meyers side sagt om Anker S. her i 
dag, og det er sagt før, at vi ønsker at 
være mere troværdige over for ar
bejdsgiverne, end over for vore med
lemmer. En sådan anklage mod os 
skal mdl. afd. bare fremføre over for 
hovtedbestyrelsen og på kongressen,

så vi én gang for alle kan få taget stil
ling til, om jeres påstand er rigtig el
ler forkert. Forbundsledelsens arbej
de beviste, at er der noget, den ikke 
kan anklages for, så er det, at vi øn
sker at være mere troværdige over for 
arbejdsgiverne end over for vore med
lemmer. At påstå noget sådant, fandt 
forbundsformanden ualmindelig 
frækt, når man så på de resultater, 
der er opnået siden kongressen 1983.

Bent Meyer
Bent. M.s udtalelser var bl.a. begrun
det i sagen fra Depotindehaverfore
ningen. Der følte Anker S. sig mere 
bundet af en aftale, han havde lavet 
med arbejdsgivernes repræsentant 
end ønsket fra Kbh.s mdl. afd.s side 
om at deltage i et plenarmøde, som 
man havde udbedt sig ikke én men 
flere gange. Så kunne man være ked 
af, at man siger noget sådant, men så
dan hænger det sammen.
Bent M. mente, at man må have lov 
til at kritisere sagen, og hvis vedkom
mende, der havde med sagen at gøre, 
så også føler sig kritiseret personligt, 
er der ikke noget at gøre ved det. Men 
det drejer sig først og fremmest om at 
få de bedste resultater ud af det til 
gavn for alle medlemmerne.
Der er stærk utilfredshed på depot
området, det ved vi. Forbundsfor
manden tror da ikke, at folkene i 
Randers-området har glemt, at de 
sætter 10.000 kr. til pr. år på grund af 
den fejltagelse, man lavede dér. Og 
der er andre ting, som man heller 
ikke kan tro, at de er særligt glade 
for. Derfor var der kritik, og det måt
te man tage imod.
Truslen om, at vi én gang for alle kan 
få det sat på plads på et hovedbesty
relsesmøde ønskede Bent M. konkre
tiseret.
Forbundsformanden havde sagt, at 
der bliver lavet mere opsøgende ar
bejde end nogen sinde før. Det blev 
lige vendt i det landsdækkende depot
udvalg i går, og der havde man ikke 
observeret det meget opsøgende ar
bejde. Der vil komme et forslag til ho
vedbestyrelsen om, hvordan man får 
det gjort bedre. Udvalget har ikke, og 
det kunne Anker S. støtte Bent M. i, 
på disse møder eller på HB-møder 
hørt noget fra Erik Kielberg om de 
opsøgende møder, der har været 
rundt omkring i landet. Ingen har be
mærket, at det skulle have taget så
dan et kolossalt opsving.

Barbara Kryger
foreslog afslutning af debatten.

Bent Meyer
fandt det urimeligt at foreslå afslut
ning af debatten. Det var mangel på 
fornøden interesse for det, man di
skuterede.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at FU skulle priori
tere tiden anderledes. Et års erfarin
ger sagde, at FU ingen vegne når ved 
disse former for debat. Det var en 
pine både at høre på og læse om i Prop 
& Kapsel, samt at skulle forklare 
medlemmerne, hvad det var, FU 
brugte tid på.

Holger Foss
Holger F. var noget fortørnet over 
Barbara K.s udtalelse om, at det var 
en pine at høre på debatterne. Andre 
havde lov til at deltage i debatten, når 
de på et tidligere tidspunkt havde gi
vet udtryk for enighed i det, Kbh.s 
mdl. afd. rejste som debat på møder
ne, men man forholdt sig tavse.
Barbara K. havde givet udtryk for, at 
der ikke var meget ved konferencen i 
Gilleleje. På FU-mødet siger hun så, 
at det var en udmærket konference, 
hvorefter mdl. afd. sidder i FU som 
dem, der kritiserer. Mdl. afd. skulle 
så oven i købet have at vide, at de rej
ste debatter var pinlige at høre på.
Holger F. fandt det mere pinligt, at 
de, der udtalte kritik andre steder, 
ikke deltog i debatterne i FU, når 
mdl. afd. rejste den kritik, man var 
enig i.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at det niveau, de
batten havde nået, viste, hvad det 
var, hun mente. Fastholdt, at konfe
rencen i Gilleleje opfyldte det mål, 
forbundet havde med den. Opfordre
de endnu en gang til afstemning om 
afslutning af debatten.

Forretningsudvalget 
besluttede at afslutte debatten med 
de indtegnede talere.
10 stemte for, 3 imod.

Sidste indtegnede tale:

Holger Foss
Holger F. fandt, at når nogle følte, at 
man blev dårligt behandlet, måtte 
man affinde sig med, at man tog or-



FRA FORBUNDET «419

det, selv om diskussionerne kunne 
opfattes som pinagtige.
Når forbundsformanden sagde, at 
mdl. afd. kom med én lang kritik, vid
ste forbundsformanden, at dette ikke 
var rigtigt. Mdl. afd. havde rost og 
støttet mange tiltag fra forbundets 
daglige ledelse.
Vedr. personlige bemærkninger for
stod Holger F. ikke, at forbundsfor
manden var blevet så fintfølende, da 
han ikke var uvant med sådanne be
mærkninger eller for selv at bruge 
nogle tilsvarende fra tiden i mdl. afd. 
Holger F. var sikker på, at forbunds
formanden formelt havde ret i, at 
kongressen nok skulle sætte tingene 
på plads, men hvad hjalp det. Han 
mindedes, at forbundsformanden i 
sin tid i afdelingen havde deltaget i 
forargelsen over, at nok var der et for
melt flertal, som kunne stemme mdl. 
afd.s synspunkter ned på forbunds
møderne, men man tog aldrig hensyn 
til, hvor mange medlemmer, afdelin
gen repræsenterede.
Holger F. konkluderede, at mdl. afd. 
agtede at fortsætte kritikken og at 
støtte forbundet på de punkter, kritik 
og støtte var berettiget.

Preben Mortensen
Forbundsformanden konstaterede, 
at hvis FU’s medlemmer blev sidden
de et par år til, så ville man kunne nå 
at gennemgå forbundsformandens 7 
år i mdl. afd., og især, hvad han havde 
foretaget sig i afdelingen.

Beretningen blev godkendt.
11 stemte for, 2 imod.

3. Forskellige sager
ved forbundsformand
Preben Mortensen
Udsendt til afdelingerne
Til afdelingernes orientering er der 
udsendt et eksemplar af bogen »Be
driftssundhedstjeneste under opbyg
ning« samt et eksemplar af FN-For- 
bundets avis, »FN, krigen og freden« 
og 5 eksemplarer af LO’s pjece »Tek
nologi - Økonomisk Demokrati«.

Nyt HB-medlem
Fra Nordjyske kreds er Inge Møller 
tiltrådt HB i stedet for Erna Kristen
sen.

Aftaler
Fra Horsens afd. vedr. ibrugtagning 
af en ny etiketteringsmaskine - en 
lønstigning på 40 øre pr. time.
Fra Århus mdl. afd. vedr. arbejdsfor
deling på Thor depotet, Århus Midt
by.
“Der er etableret arbejdsfordeling på 
depotet fra 31. januar 1985 og 2 må
neder frem. Arbejdsfordelingen er be
grundet i en stor salgsmæssig tilbage
gang på depotet i forhold til året før.« 
Aftalen er underskrevet af depotin
dehaveren og Bjarne Frandsen, År
hus afdeling.

Forretningsudvalget 
tilsluttede sig de fremlagte sager.

Bevillinger
Forretningsudvalget besluttede at 
støtte Stutthof-foreningen med 500 
kr. i anledning af, at man vil afholde 
en mindehøjtidelighed den 10. marts 
på 40 årsdagen for vor befrielse fra 
det nazistiske fangenskab.

Forretningsudvalget fastsatte diæter 
til medlemmer, der deltager på for
bundets weekend- og grundkurser til 
60 kr. pr. kursusdag.
Ugekurser regnes som 6 dage. 
Spørgsmålet vedr. diæter på forbunds
konferencer tages op til debat snarest 
muligt.

Preben Mortensen
Fællesafdelingen under Jyske Bryg
gerier omfatter afdelingerne i Køben
havn, Hjørring, Aalborg, Randers, 
Århus og Horsens. De har en fast mø
derække om året, og de har også i det 
kontingent, man udskriver, et beløb 
til fællesudvalget. Der har imidlertid 
i det forløbne år været en lang række 
møder, og man forventer i forbindelse 
med de drøftelser, man skal have med 
Jyske Bryggerier, at fællesudvalget 
er nødt til at optrappe sin mødevirk
somhed ud fra, at de, der forhandler i 
et snævrere udvalg, hele tiden skal 
have godkendt de initiativer, de ta
ger, af fællesudvalget. Det er klart, og 
det kan vi allerede på nuværende 
tidspunkt se, at der vil ligge en tem
melig stor belastning økonomisk set i 
at kunne afholde disse møder. Det er 
også et problem, at der er så stor for
skel på finansieringsmulighederne. 
Det er klart, at de mindre afdelinger, 
som skal sende det samme antal re
præsentanter til fællesudvalget, vil

være langt mere belastede, og der er 
ikke penge nok i fællesudvalgets kas
se til at kunne finansiere den form for 
møder.
Man har vedtaget, at i stedet for at af
holde 2 møder om året, skal man op 
på 4. Hvorvidt det holder, kunne for
bundsformanden ikke sige, men det 
blev drøftet i fællesudvalget, hvor vi 
sagde, at vi selvfølgelig godt kan se, 
at man, når man muligvis skal i gang 
med en rammeaftaleforhandling, var 
i en helt anden situation. Vi ved, at et 
møde i fællesudvalget beløber sig til 
ca. 6.000 kr., og derfor sagde vi, at vi 
godt fra forbundsledelsen kunne give 
en indstilling til forretningsudvalget 
om, at vi bevilgede et engangsbeløb 
for 1985 på baggrund af vor viden om, 
at man var nødt til at tage drøftelser
ne med Jyske Bryggerier, og at afde
lingerne regelmæssigt er nødt til at 
holde møder, fordi det drejer sig om 
en fælles aftale. Man har besluttet, at 
ingen af afdelingerne må slutte afta
ler under nogen form med hensyn til 
produktion og beskæftigelsesgaranti, 
uden at de er sikre på, at de øvrige af
delinger får en tilsvarende aftale. Det 
betyder naturligvis, at der skal være 
en nær kontakt.
Vi har således et forslag om, at der til 
fællesudvalget under Jyske Brygge
rier ydes et engangsbeløb på 15.000 
kr. under forudsætning af, at man na
turligvis opfylder betingelserne for at 
modtage tilskudet, nemlig at der ydes 
på baggrund af de forhandlinger og 
drøftelser, man har med Jyske Bryg
gerier, omkring de produktions- og 
beskæftigelsesmæssige forhold.
Det er ikke sådan, at man kører med 
et decideret dårligt kontingent i no
gen af afdelingerne under Jyske 
Bryggerier. Men man har dels kreds
kontingentet, dels har man fagfore
ningskontingentet og klubkontin
gentet. Derudover betaler man i for
vejen et kontingent til fællesudvalget 
under Jyske Bryggerier. Forbundet 
sagde derfor, OK, man tager også 
selv initiativ til at skaffe midler der
til, men det her er ligesom at give det 
økonomiske grundlag til, at man ikke 
behøver at skulle tænke på at be
grænse mulighederne for at snakke 
sammen i et vigtigt projekt som dette 
her.

Barbara Kryger
Barbara K. havde ikke noget imod 
projektet, men noget imod at flytte 
udgiften fra afdelingerne til forbun-
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det. Ville gerne vide, hvilket kontin
gent man betaler i afdelingerne.
Er det rimeligt, at vi indirekte er med 
til at finansiere en faglig aktivitet, 
som egentlig skulle have været finan
sieret andetsteds. Barbara K. kunne 
godt se argumentationen for, at det er 
svært for de små afdelinger at finan
siere dette her, men advarede imod 
princippet.

Holger Foss
Holger F. kunne godt se, at der kunne 
være et behov for disse midler. Men 
der var andre, som havde behov for at 
få dækket nogle udgifter. Ville ikke 
være betænkelig ved at sige, jamen, 
OK, kammeraterne havde brug for 
pengene, men så måtte der også være 
åbent for, at andre kunne komme 
med lignende ansøgninger og blive 
behandlet lige så velvilligt. Hvis man 
ikke kunne det, var Holger F. enig 
med Barbara K. i, at det så må være 
et afdelingsspørgsmål, og så måtte de 
selv betale.

Thomas Olsen.
Thomas O. gik ind for støtten, fordi 
det jyske fællesudvalg på et tids
punkt gerne ville have forbundet til 
at forhandle rammeaftale hjem. Man 
har sådan set sagt til dem, at de skul
le klare det selv, og når de vil klare 
det på den måde, som de klarer det, er 
det i orden med et engangsbeløb. Ville 
ikke bryde sig om, at man på forhånd 
sagde, at det betyder, at andre også 
kan komme og søge tilskud, fordi det 
vil opfordre nogle afdelinger til at 
lade være med at lade deres kontin
gent afpasse efter aktiviteterne.

Forretningsudvalget 
bevilgede 15.000 kr. til fællesudval
get under Jyske Bryggerier.
Beløbet er en engangsbevilling til 
brug for aktiviteter i forbindelse med 
drøftelserne med Jyske Bryggerier 
om de produktions- og beskæftigel- 
sesmæssige forhold.

For bevillingen stemte 9, imod 2, 
hverken for eller imod 2.

Anker Skjødt
Forslag fra det landsdækkende depot
udvalg: Forbundet dækker de økono
miske udgifter, der er forbundet med 
det opsøgende arbejde i de enkelte af
delinger. Dette arbejde skal udføres 
mindst to gange årligt. Udvalget har 
beregnet, at de to årlige besøg på de

poterne vil betyde en udgift pr. depo
tansat på 120 kr. Udvalget har bereg
net, at med det nuværende medlem
stal på depoterne vil udgiften for for
bundet hertil være på ca. 140-150.000 
kr.
Baggrunden for forslaget er, at man 
gerne så, at de lokale afdelinger får 
økonomisk støtte, således at de kan 
fritage lokale folk til at besøge depot
arbejderne i arbejdstiden, idet det er 
vanskeligt at få fat i dem om aftenen 
til medlemsmøder. Man er samtidig 
vidende om, at når man møder dem 
på depoterne, taler de ikke altid sand
hed, når de fortæller, hvordan deres 
situation er.

Preben Mortensen
Forbundsformanden kunne tænke 
sig, at man kanaliserede pengene ind 
over kredsen, som jo har lokale depot- 
udvalg, som dermed centralt kunne 
have ansvaret for, at de depoter, vi ta
ler om, virkelig bliver besøgt. Mente, 
at i stedet for at man siger, at man gi
ver et beløb pr. depotarbejder, giver 
et beløb pr. depot, idet det for store af
delinger med mange ansatte godt 
kunne betyde, at man kunne bruge 
den samme tid til at besøge et depot 
og ordne disse ting, som hvis det var 
en lille afdeling med to ansatte. Man 
bør nok også overveje de kilometeraf- 
stande, der er, og hvor mange afdelin
ger, kredsen har. Der pågår i øjeblik
ket stigende aktiviteter omkring de
poterne i kredsene, og det kan holdes 
lidt tilbage på grund af nogle økono
miske forudsætninger for at kunne 
opfylde det. Hvis vi kanaliserer det 
over kredsene og lader faktorer indgå 
som antallet af arbejdspladser, kilo
meterafstand fra yderpunkt til yder
punkt i kredsen, og så, når vi taler om 
arbejdspladser, lade hele kredsens 
område indgå i en sådan vurdering. 
Man kunne også lade kredsens med
lemstal være grundlag for det. Så fik 
man generelt opprioritøret disse ting, 
dg på denne måde få en bedre styring 
af det. Det er lidt for risikabelt at læg
ge 140-150.000 kr. ud i noget, som vi 
ikke har kontrol med eller tilstræk
kelig styring på. Hvis det viser sig, at 
det virkelig kan fungere, så kan vi se
nere tage det op igen.
På baggrund af forbundsformandens 
oplæg vedr. depotområderne enedes 
forretningsudvalget i at anbefale de
potudvalget at se på forslaget endnu 
en gang til forelæggelse i hovedbesty
relsen.

Formanden gav herefter følgende ar
gumentation for forslaget:
»Jeg mener, at det skal være en de
potmand, der skal forsøge dette opsø
gende arbejde. Hvis man f.eks. har en 
fælles afdeling, hvor det er en på virk
somheden, der er afdelingsformand, 
så synes jeg, at det er et problem. Hvis 
vi til gengæld lader det gå over kred
sen, så er der jo mulighed for, at kred
sen ved at have de penge kan løse pro
blemet frihed, hvis der f.eks. kommer 
en depotmand fra en lille afdeling og 
siger, at han skal ud og lave noget op
søgende arbejde ud fra de penge, der 
er her. Så kan han måske få fri i to 
dage. Men hvis pengene ligger cen
tralt, er der mulighed for at sige: »Vi 
løser dig ud i 14 dage«. På de 14 dage 
skal de og de depoter besøges. Og han 
har status som en afdelingsrepræsen
tant. Det tror jeg i sig selv vil gøre, at 
der virkelig er mulighed for at få fat i 
folk. Med det økonomiske grundlag, 
kredsen kan give, betyder det også, at 
der er tilbagemeldingspligt til kred
sen, sådan at der er garanti for, at de 
depoter bliver besøgt, og hvis det vi
ser sig, at der er problemer, som skal 
følges op, så er der mulighed for, at 
det virkelig bliver kontrolleret, at det 
bliver fulgt op. Så jeg synes, at forsla
get om at lade det gå over kredsene er 
i orden.
Men det er klart, at vi må øremærke 
pengene. De må ikke gå ind i en til
fældig administration. Det må frem
gå af kredsens regnskaber, hvem 
man har løst ud, transportomkost
ninger mv., decideret øremærket til 
depotarbejde. Tilbage står så beløbets 
størrelse.
Lad mig være ærlig og sige, at da vi 
drøftede det, tænkte vi på, at beløbets 
størrelse kunne medføre, at der var 
nogen, som stillede spørgsmålstegn 
andre steder. Vi har en rejsesekre
tær, og hvis vi skal bruge penge til det 
her, gør vi så ikke rejsesekretæren 
overflødig? Mine bemærkninger her
til var, at det er sekretærens opgave 
at rette henvendelse til afdelingerne 
og gøre opmærksom på, hvordan det 
går med at lave overenskomst og få 
tingene samlet sammen. Men det er 
rigtigt, at rejsesekretæren ikke kan 
gå ud og snakke med folk på depoter
ne uden videre. Han kan ikke kon
takte en depotmand og bede om mø
der, det skal gå igennem afdelingen. 
Derfor må det være en kombination. 
Hvis vi kan finde et grundlag for be
regningen, synes jeg, at det er i orden,
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men vi må så først tage stilling til, 
hvor stort beløbet skal være og derud
fra foretage en fordeling. Hvis vi er 
enige om, at beløbet er 150.000 kr., så 
kan vi derudfra beregne, hvor meget 
der skal gives pr. arbejdsplads, hvor 
meget man skal have, når der tales 
om kilometer afstand osv. Det er så 
grundlaget for det tilskud, som kred
sen får. Jeg mener, at der må være 
forskel f.eks. på Fyn, hvor man på 
tværs måske kan rejse 70/70, og på 
Sjælland, hvor man kan rejse 200 km 
den ene vej og 100 km den anden. Det 
må selvfølgelig også indgå i vurderin
gen af, hvor stort tilskudet skal være. 
Jeg synes imidlertid, at vi skal sætte 
et loft og sige, at det er udgangspunk
tet og så finde ud af, hvordan vi forde
ler disse 150.000 kr.«

Forretningsudvalget
bevilgede 150.000 kr. til at udfylde 
rammerne for det opsøgende arbejde 
på depoterne.

Konferencer/kvartalsmøder
Preben Mortensen
Forbundet har fra FN-Forbundet 
modtaget en indbydelse til at deltage 
i det Nordiske FN-Forbunds folke- 
rigsdag den 19. til den 21. april i Jön- 
köping. Det skal være et bredt udsnit 
af foreninger, der skal samles for at 
styrke arbejdet for fred, nedrustning 
og udvikling.
Indstillingen er, at forbundet delta
ger.

Forretningsudvalget
indstillede til HB, at HB-medlem 
Henrik Christensen deltager i konfe
rencen.

Preben Mortensen
Vi har tidligere omtalt konferencer, 
hvor forbundet og Kbh.s mdl. afd. har 
deltaget sammen med CGT, det fran
ske forbund, og med levnedsmiddel
afdelingen under Transportarbejder
forbundet i England. Vi har også tid
ligere drøftet forholdet til englænder
ne og har syntes, at de på nogle måder 
har været lidt sendrægtige, og også, 
at man ikke rigtigt kan stole på, hvor
dan de arbejder internationalt. Vi har 
i hvert fald konstateret, at repræsen
tanten ved Bob Harrison, som har 
kontakt i IUL’s styrelse, på intet tids
punkt har forelagt vore opfattelser af 
en bryggerikonference og formålet 
med en sådan. Forbundsformanden 
havde orienteret Dan Gellin om det,

men ingen andre under IUL, som ar
bejder internationalt, er ellers blevet 
orienteret om, hvad der foregår.
Der lå nu en invitation til at besøge 
England og drøfte tingene. Forbunds
formanden troede ikke, at man kun 
ville drøfte det videre samarbejde om 
en konference, men at de i allerhøje
ste grad ville forsøge at påvirke os i 
forbindelse med de ting, der skal ske 
på IUL-kongressen, og muligvis valg 
af en ny præsident.

Forbundsformanden orienterede om, 
at der til HB lå følgende forslag til en 
køreplan for forbundets kvartalsmø
der for sikkerhedsrepræsentanter:
Vi kører de 4 kvartalsmøder om året, 
og det ene i forbindelse med den årlige 
konference, vi skal have. Der køres 
under DfB-koncernen, under Jyske 
Bryggerier, under Spritfabrikkerne, 
der køres selvstændigt for depoterne, 
og der køres samlet for de øvrige 
bryggerier. Vi talte på et tidspunkt 
om også at lave et for Faxe, men efter 
Hedensteds lukning er det ikke aktu
elt. Hvis vi tog Albani, ville det være 
for snævert, fordi Albani jo i forvejen 
har under Fyns kredsen, hvorfor det 
stort set næsten ville blive en genta
gelse, hvis de også holdt et koncern
møde. Vi har derfor fundet det rigtigt 
at opdele det i de 5 nævnte grupper. 
Udover dette afholdes der to møder 
årligt geografisk, hvor vi foreslår, at 
de københavnske afdelinger sammen 
med hele Sjællands-området holder 
møde under ét. Fyn og Sydjylland hol
der under ét, og Nordjylland holder 
under ét. Hvis vi opdeler det geogra
fisk i 3 grupper, og vi har det, vi kal
der branche eller koncern i 5 grupper, 
vil vi have det samme antal møder om 
året, som vi havde tidligere. Vi har i 
dag 4 grupper, som skal holde 4 mø
der = 16 møder. Når vi opdeler på den 
anden måde, vil vi også nå 16, men 
dels får man geografisk kendskab, 
dels får man mulighed for at drøfte 
sine indre branchemæssige forhold. 
Der har tidligere deltaget gennem
snitligt omkring 53. Vi har været 
nødt til at file det til, fordi vi har udvi
det med depoterne, hvilket betyder at 
det samlede deltagerantal bliver 60. 
Det betyder, at nogle af de produk
tionsvirksomheder, som måske har 
haft en rigelig stor repræsentation, er 
blevet skåret ned. I København er der 
4 fra hvert bryggeri, og det er meget 
store bryggerier. Vi har altså også 
nogle mellemstore virksomheder i

provinsen, hvor man sidder med 3 re
præsentanter og 2 repræsentanter. 
Vi har fundet det rigtigt, at der på de 
små bryggerier er 1 repræsentant, på 
de mellemstore er der 2, og Køben
havn beholder den repræsentation, 
man hidtil har haft. Vi tror, at på den 
foreslåede måde vil vi også kunne hol
de fast i dem, der deltager i kvartals
møderne.

Brev fra de to 
københavnske afdelinger
»Til forbundet, 
her.
Gode kammerater!
De to københavnske afdelinger har 
genoptaget forhandlingerne om en 
sammenslutning til én fagforening og 
har i den forbindelse drøftet en fælles 
fagforeningsrepræsentation i forbun
dets kompetente organer. Det er de to 
afdelingers opfattelse, at vi i henhold 
til forbundets love er berettiget til at 
bevare den nuværende repræsenta
tion i forretningsudvalget med 4 med
lemmer og i hovedbestyrelsen med 8 
medlemmer samt på kongressen for 
tiden 69 medlemmer. Ligeledes øn
sker vi, at princippet om garanteret 
kvinderepræsentation fastholdes.
Under henvisning til principbeslut
ning på en tidligere kongres om det 
formålstjenlige i, at der kun er én af
deling i hver by, anmoder vi hovedbe
styrelsen om i henhold til forbundslo
vens §4, stk.j, at behandle vor hen
vendelse på førstkommende hovedbe
styrelsesmøde.
Med kammeratlig hilsen 
Holger FosstBarbara Kryger. «

Preben Mortensen
Det er klart, at vi ikke kan binde ho
vedbestyrelsen på en kongresbeslut
ning, fordi forbundets love jo skal 
ændres, når der sker en sammenslut
ning. Derfor foreslog forbundsfor
manden, at man indkalder og hur
tigst muligt afholder en ekstraordi
nær kongres en lørdag, og én gang for 
alle får vedtaget, hvordan lovene skal 
være, hvis der sker en sammenslut
ning i København. Det er forbundsle
delsens opfattelse, at det selvfølgelig 
ikke er heldigt, hvis en afdeling kom
mer til at udgøre næsten halvdelen af 
de delegerede, men til gengæld finder 
vi på baggrund af den ændrede struk
tur, ligesom vi kender medlemstallet 
i København, at hvis vi begynder at 
skære ned og fastsætte procentvis an-
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tal, kan der opstå en forfærdelig di
skussion i København. For at undgå 
dette er forbundsledelsen af den op
fattelse, at vi er indstillet på at efter
komme det, man i brevet fra de to kø
benhavnske afdelinger har stillet øn
ske om.

Efter drøftelse i forbundsledelsen me
ner vi, at vi så kommer i den situa
tion, at hvis der sker en sammenslut
ning, vil afdelingen i København 
have et klart flertal af medlemmer. 
Ligesom man skal beskytte mindre
tallet mod flertallet, må det også være 
omvendt, hvis den største afdeling 
ikke har et flertal på kongressen og 
der udgør et mindretal, så må der 
også her være tale om en beskyttelse. 
Når vi ved en ekstraordinaér kongres 
foreslår disse ting, vil vi også foreslå, 
at vi ændrer forbundets love vedrø
rende urafstemning. Under § 3, 
stk. k, står der:

»På forlangende af 20% af de delege
rede kan et til behandling på kon
gressen foreliggende forslag henvises 
til urafstemning«.

Det er klart, at hvis København med 
et klart flertal af forbundets medlem
mer stiller forslag om, at man frem
over vil have 99 delegerede fra Kø
benhavn og 1 fra provinsen, er det 
blot at stille forslaget og kræve det til 
urafstemning, så bliver det automa
tisk vedtaget. Derfor vil vi gerne fore
slå den ændring, at »forslag, der er 
vedtaget på kongressen, på baggrund 
af 20% af de delegerede kan kræves 
til urafstemning«. Det vil sige, at hvis 
københavnerne føler, at provinsi- 
anerne på kongressen har vedtaget 
et forslag, der går ud over Køben
havn, kan de automatisk bruge uraf
stemningsprincippet. Men til gen
gæld kan København ikke bruge et 
flertal til at fremsætte et forslag, som 
de under alle omstændigheder kan få 
til afstemning, fordi det ikke behøver 
at få flertal på kongressen. Der er alt
så de to ting, som bør vejes op mod 
hinanden. Normalt er det jo sådan, at 
man i forsamlinger mv. har indbyg
get en bestemmelse, der siger, at et 
forslag, der er vedtaget af et bestemt 
antal mennesker, altid skal kunne 
komme til urafstemning, og den pas
sus skal beholdes, men vi vil også ger
ne have indføjet, at det er forslag, der 
er vedtaget på kongressen, som man 
altid kan kræve kommer til uraf
stemning.

Barbara Kryger
Barbara K. gav udtryk for, at afdelin
gerne er tilfredse med, at deres an
modning efterkommes. Vi er også 
indstillet på, at § 3, stk. k, i forbun
dets love, som nu hedder:
»På forlangende af 20% af de delege
rede, kan et til behandling på kon
gressen foreliggende forslag henvises 
til urafstemning« 
ændres til:
»På forlangende af 20% af de delege
rede, kan et til behandling på kon
gressen vedtaget forslag henvises til 
urafstemning«.

Holger Foss
Holger F. kom ind på, at på et FU- 
møde blev Erik Kielberg delegeret til 
at deltage med SID hos Vilian & Mad
sen. Hvilket resultat er der kommet 
ud af de forhandlinger?

Erik Kielberg
Erik K. meddelte, at der på mødet 
skulle opstilles krav til overenskom
sten, og det blev stort set 1983-krave- 
ne, som blev genopstillet.

Holger Foss
Holger F.s hjemmelsmand i SID hav
de oplyst, at der opstod det pinlige på 
mødet, at der blev spurgt om lønni
veauet for den københavnske distri
bution. Det kendte Kielberg ikke, 
men han kunne fortælle, hvordan det 
var i Odense. Der blev stillet et 
spørgsmål fra en SID-repræsentant, 
om det ikke var rimeligt, at man sim
pelt hen fik overflyttet alle de folk fra 
Vilian & Madsen og alle andre steder, 
hvor man havde med øl at gøre, til 
vort forbund. Og svaret fra Kielberg 
skulle have været, at det var han ikke 
sikker på var nogen fordel.

Erik Kielberg
Erik K. afviste, at de spørgsmål, som 
Holger F. omtalte, blev diskuteret på 
mødet i SID. En repræsentant fra 
Odense havde spurgt om forholdene 
på Albani og havde fået svar. Dette 
var alt, hvad der blev spurgt om på 
mødet.

Møde-datoer 1985
Forretningsudvalget fastlagde føl
gende datoer:
FU-møder

5.-6. marts
3. april
8. maj

10. juni

HB-møder
11., 12. og 13. juni.
Mødedatoer kan ændres afhængig af 
overenskomstsituationen.

Mødet hævet.

Lone Christensen.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN
Mandag den 4. februar 1985
DAGSORDEN
1. Beretning
2. Forskellige sager
Dirigent: Inge Jensen.

1. Beretning
Ved hovedkasserer
Erik Nielsen
A-kassen har modtaget skrivelse fra 
Arbejdsløshedskassernes Samvirke 
af 10. januar 1985 vedr. Information 
om principielle afgørelser. .
Samme dag er der også modtaget en 
skrivelse fra Samvirket vedr. Betyd
ning af hverv som bestyrelsesmedlem 
for efterlønsmodtagere.
Endvidere skrivelse af 24. januar 
1985 vedr. Kassens vedtægter, skri
velse af 30. januar 1985 vedr. Tilsy
net med A-kasserne.
Der er til afdelingerne udsendt cirku
lære 1/1985 vedr. tilskud til merud
gifter ved dobbelt husførelse, cirku
lære nr. 2 vedr. administrationstil
skud til afdelingerne, cirkulære nr. 3 
vedr. Kassererkonference og cirku
lære nr. 4 vedr. ledige medlemmers 
deltagelse i Intro-kurser.
I øvrigt henvises der til den omdelte 
skriftlige beretning for december 
1984.

2. Forskellige sager
Hovedkasserer Erik Nielsen
Der er den 28. januar 1985 afholdt or
dinært regnskabseftersyn i Slagelse 
afdeling. Dette eftersyn gav ikke an
ledning til bemærkninger.
Endvidere er der den 18. januar 1985 
afholdt ordinært regnskabseftersyn i 
Horsens afdeling, og dette eftersyn 
har heller ikke givet anledning til be
mærkninger. Kassereren i Horsens 
afdeling er også kasserer i Sydjyske 
Kreds. Derfor er der samme dato fo
retaget en beholdningsopgørelse for 
kredsen, og denne beholdningsopgø
relse har ikke fra Arbejdsløshedskas
sens side givet anledning til bemærk
ninger. A-kassen har sendt besked til 
kredsfommanden om denne behold
ningsopgørelse.

Preben Mortensen
Som man har kunnet læse i pressen, 
har Direktoratet for Arbejdsløsheds
forsikring i januar 1985 udsendt en 
redegørelse vedrørende tilsynet med 
de statsanerkendte arbejdsløsheds
kasser og Bryggeriarbejdernes Ar
bejdsløshedskasse er i den forbindelse 
omtalt i rapporten.
Der står:
»Det skal indledningsvis oplyses, at 
den meget store tilbagebetalingspro
cent primært skyldes resultatet af en 
enkelt sag. Da Direktoratet imidler
tid herudover har fundet tegn på, at 
arbejdsløshedskassens administra
tion ikke i alle sammenhænge er til
fredsstillende, vil Direktoratet kon
takte arbejdsløshedskassen for at 
drøfte disse forhold«.
Hovedkassereren og forbundsfor
manden havde været til møde i Direk
toratet, hvor man gjorde opmærksom 
på, at man havde udtaget et vist antal 
sager, og i disse sager var der en fejl
procent på ca. 41, og det virkede selv
følgelig voldsomt. Det var ikke så me
get spørgsmålet om procenter, men 
spørgsmålet om fejludbetalingerne, 
som Direktoratet hæftede sig ved. 
Hvor vi jo ser landsgennemsnittet for 
1983 er under 3 pct., har fejludbeta
lingerne i vor A-kasse været helt oppe 
på 7 pct. Det skal dog bemærkes, at

Den 30. november 1984 var anmeldt.......... 803 arbejdsløse
Den 29. december 1984 var anmeldt ...... 774 arbejdsløse således:
221 arbejdsløse mænd i København..........  6,5 %
248 arbejdsløse mænd i provinsen ............ 10,0% mænd 8,0%
156 arbejdsløse kvinder i København .... 13,7%
149 arbejdsløse kvinder i provinsen.......... 23,0% kvinder 16,8%
774 arbejdsløse .......................................... 10,0%

Indtægten i december har været: 
Medlemsbidrag...................................................... kr. 830.844,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere .............. kr. 162.407,00
Ialt....................  kr. 993.251,00

Udgifter i december har været:
Dagpenge .............................................................. kr. 4.812.990,00
Feriedagpenge ...................................................... kr. 121.909,00
Efterløn.................................................................. kr. 6.449.444,00
Frikontingent........................................................ kr. 6.177,00
Ialt........................................................................ kr. 11.390.520,00

Beretningen blev godkendt.

den enkelte sag, der her er tale om, er 
den, der belaster med ca. 90 pct.
Vi gjorde opmærksom på, at vi var 
utilfredse, idet vi finder, at de har sa
ger, hvor der er tale om et skøn, og 
som det også fremgår af A-kassernes 
notat til Direktoratets opgørelse, kan 
spørgsmålet om et skøn ikke betrag
tes som en fejl. Vi kan muligvis have 
skønnet forkert, men dermed finder 
vi ikke, at der er tale om hverken ad
ministrative eller tekniske fejl, men 
at vi blot har vurderet i den pågæl
dende situation, at der kunne udbeta
les dagpenge.

For den enkelte sag er der tale om en 
person, som har haft noget med land
brug at gøre. Det er ikke en sag, der 
er opstået i 1983, hvor man har udar
bejdet statistikken, men den pågæl
dende person er blevet arbejdsløs i 
1980. Vi gjorde opmærksom på, at det 
var på det tidspunkt, hvor den store 
cirkulærestrøm kom, og på det tids
punkt kunne det være vanskeligt at 
vurdere, hvorvidt man skulle fortolke 
på den ene eller anden måde, og der 
mener de, at vi har tolket forkert. Sa
gen er i Direktoratet, men vi har gjort 
opmærksom på, at vi ikke finder, at 
man kan gøre kassen ansvarlig og 
dermed vil vi køre sagen videre i An
kenævnet.
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De sagde til os, at vi ikke måtte over
reagere i denne sag. På baggrund af 
den undersøgelse, man foretog i 1981, 
var fejlprocenten 59 pct., og den er nu 
faldet til 41. De øvrige sager, som ud
gjorde en fejludbetalingsprocent på 
0,6 pct., havde fejl, som man umiddel
bart kunne falde over, men som men
te, at de ville påtale overfor os. Den 
ene er, at man ikke husker at overfø
re overskydende timer for overarbej
de forud for den uge, hvor man bliver 
ledig. Det er en ordning, som kom for 
nogle år siden, hvor vi udsendte cir
kulære om det. Vi har drøftet det og 
meddelt Direktoratet, at vi så må ud
sende et nyt cirkulære til afdelinger
ne og gøre opmærksom på, at overar
bejdstimerne for den sidste uge, in
den man er ledige, skal påføres kor
tet. Forbundsformanden tror dels, at 
de gamle kasserere har glemt det, og 
dels har vi fået en del nye, som ikke er 
opmærksomme på disse ting.

Det andet problem var spørgsmålet 
om dimittend-satsen, hvor man i vis
se tilfælde fandt, at vi ikke havde ef
terlevet lovens bogstav. Det er sådan, 
at hvis man er ledig i et stykke tid, 
men stadig opfattes som havende til
knytning til arbejdsmarkedet, så skal 
der kun udbetales dimittend-satsen. 
Der var visse tilfælde, hvor man 
fandt, at der godt kunne være nogle 
tvivlsspørgsmål, hvor vi har udbetalt 
det oprindelige beløb, fordi man 
fandt, at man var afgået fra brygge
riet, og hvor de med den ledighed, der 
har været tilstede, finder, at der kun 
har været tale om midlertidig ledig
hed. Derfor skulle der have været ud
betalt dimittend-sats.

Vi drøftede også spørgsmålet om af
delingerne. Man vil fra Direktoratets 
side tage et langt større udsnit af vore 
sager for 1984. Hvis man tilsvarende 
finder en så høj fejlprocent, vil man 
gøre opmærksom på nødvendigheden 
af at stramme op lokalt. Man finder 
ikke, at en kasserer, som i sin fritid 
skal udføre disse ting, kan gøre det på 
en forsvarlig måde. Vi gjorde op
mærksom på, at vi ikke med en fejl
procent på 0,6, som der var tale om 
her, og som ligger langt under, hvad 
de andre kasser har i sig selv, fandt 
en sådan kritik berettiget, men vi var 
enige med Direktoratets repræsen
tanter, at vi naturligvis ville stå soli
darisk med den øvrige A-kasse og 
gerne ville have fejlprocenten ned på 
0 for dermed at kunne påvise, at A-

kasserne selv kan klare deres admi
nistration.
A-kassen vil derfor på Kassererkon
ferencen i marts bede Direktoratets 
repræsentant være tilstede og forkla
re, hvad man anser for at være væ
sentlige problemer for Direktoratet, 
og som kan være et problem overfor 
ministeriet, samt at hvis man finder 
en fejlprocent af den samme størrel
sesorden i 1984, må vi begynde at 
drøfte, hvordan strukturen skal være 
for den lokale A-kasseadminsitra- 
tion. Det er givet, at hvis man er fri
tidskasserer, er mulighederne for fejl 
større, end hvis man er ansat. Det er 
klart, at hvis der ligger fejl i afdelin
gerne, så vil der, selv om nogle bliver 
sorteret fra, når sagerne kommer i A- 
kassen, være fejl, der kan passere 
igennem systemet.
Inden vi kom til Kassererkonferen
cen, vil vi afholde et møde med A-kas- 
sens damer, idet det kan opfattes så
ledes, at der, hvor der er tale om rent 
tekniske og administrative fejl, ligger 
ansvaret selvfølgelig hos dem, som 
modtager ledighedserklæringerne og 
godkender dem, og det er jo A-kas- 
sens personale. Vi meddelte Direkto
ratet, at vi fandt, at vort personale fra 
1981 og frem til i dag, var bedre tek
nisk og administrativt, men vi gjorde 
opmærksom på, ligesom øvrige A- 
kasser, at når der havde været er. så 
voldsom cirkulærestrøm, der bevir
kede, udover at man var hårdt ar
bejdsmæssigt presset, at man også 
skulle følge med i de nye cirkulærer, 
kunne der meget let opstå fejl. Det 
var Direktoratet også enig i, og man 
gjorde også opmærksom på, at det var 
årsagen til, at man havde stoppet alle 
disse cirkulærer, fordi man mente, at 
man skulle give A-kasserne et par år, 
hvor der var ro. Man fastholdt, hvad 
vi for så vidt har været meget fleksible 
med, den nødvendige uddannelse af 
A-kassens personale, som skal foregå 
løbende, og vi har de gange, hvor man 
har bedt om det, altid givet frihed der
til.
Men vi må afvente undersøgelsen af 
1984, og såfremt den viser sig at være 
på samme niveau som 1983, så må 
man være klar over, at vi så må tage 
nogle beslutninger om at sammen
lægge nogle A-kasseafdelinger. For
bundsformanden ville dog gerne sige, 
at man med disse bemærkninger ikke 
skal gøre mere ved sagen, før vi får re
sultatet fra Direktoratet. Man skal 
ikke overreagere disse ting. Vi nævn

te dog som et sidste punkt, at vi fandt, 
at da udtalelserne er offentlige, øn
sker vi på et delegertmøde på kon
gressen tilstedeværelse af en repræ
sentant fra Direktoratet, der kan re
degøre for Direktoratets syn på A- 
kassen. Vi forventer, at man allerede 
til kongressen har foretaget en lang 
række stikprøver i vor A-kasse for 
dermed at give udtryk for, om der er 
sket en væsentlig forbedring, som vi 
fornemmer, eller om situationen sta
dig er den samme.

Barbara Kryger
Forbundsformanden havde nævnt en 
fejlprocent på 41 pct. Landsgennem
snittet var 7 pct. og at A-kassens var 
7 pct. Forstod ikke tallene og sam
menhænget med de 41 pct.

Forbundsformanden
Af de udtagne sager har man fundet 
fejl i 41 pct. Man har taget 26 sager 
som stikpøver, og i disse var der en el
ler anden form for fejl på 41 pct., men 
ikke fejl, der havde konsekvenser om
kring betalingen. Det kunne være 
tekniske fejl, som de ikke betragtede 
som noget, der hverken skulle give ef- 
terbetaling, eller at medlemmet skul
le have penge tilbage. De 7 pct. omfat
ter fejludbetaling, hvor landsgen
nemsnittet er under 3, og der har vi 
en fejludbetaling på 7 pct. af de sager, 
der er taget fra. Vi skal altså være op
mærksomme på, at det kun er den 
ene sag, der belaster, idet den udgør 
90 pct. af den samlede fejludbetaling. 
Det vil sige, at hvis den sag faldt væk, 
hvad vi fandt, at den skulle gøre, så 
ville vor fejludbetaling være 0,6 pct. - 
0,7 pct. - altså langt under landsgen
nemsnittet. Derfor sagde vi til dem, 
at vi ikke følte, at rapporten gav et 
helhedsindtryk af, hvordan A-kassen 
bliver administreret. At vi er nede på 
0,7 pct. er meget lavt i forhold til an
dre. De siger også, at de ikke finder 
grund til alvorlig påtale, men at det 
omkring dimittend-satsen og opførel
se af overarbejdstimer ikke derudo
ver kan anses, at der er alvorlige fejl i 
vor A-kasseadministration. Det er 
kun den ene sag, og det fremgår også 
af indberetningen til ministeren, at 
det kun er den ene sag, der er bela
stende for kassen. Det drejer sig om 
en tilbagebetaling på over 70.000 kr., 
og det er derfor, at procenten bliver så 
høj.
Mødet slut.

Lone Christensen
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ORDINÆRT
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
tirsdag den 5. februar 1985.
Alle var mødt.
Forbundsformanden bød Inge Møller, 
Randers afd., velkommen i hovedbe
styrelsen. Erna Christensen fra Aal
borg afd. var udgået.

DAGSORDEN:
1. Beretning
2. Forskellige sager
Dirigent: Poul Erik Guldborg.

Hovedbestyrelsen vedtog, at beret
ningen aflægges opdelt i et vist antal 
sager og debat ind imellem.
Der stemmes samlet over hele beret
ningen.

1. Beretning

Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
EDB i forbundet
På hovedbestyrelsesmødet i juni 1984 
drøftede vi indførelse af EDB-teknik i 
forbundet, og vi fik dengang en be
slutning om, at forretningsudvalget 
på et senere tidspunkt, når man hav
de gjort undersøgelserne færdige, 
kunne indkøbe dette nye udstyr in
denfor en vis ramme. Da vi undervejs 
fik lavet disse undersøgelser, konsta
terede vi, at det også i konsulentafde
lingen omkring uddannelsesforhold 
kunne være en fordel at blive koblet 
på dette system, og det samme gælder 
for bogholderiet.
Det bevirkede, at indkøb af udstyr, 
opsætning, uddannelse af personale 
til betjening af materiellet, dels at 
køre de programmer, vi skulle have, 
dels udvidelse af programmerne ved 
at køre EDB omkring uddannelse og 
bogholderi i alt kom op i nærheden af 
480-490.000 kr. Det blev forelagt for
retningsudvalget, som var enige i, at 
man lige så godt kunne tage skridtet 
fuldt ud og få indført EDB i bogholde
riet, og at der også blev mulighed for, 
at konsulentafdelingen kunne bruge 
det, idet vi også på et senere tids
punkt med det udstyr, vi anskaffede, 
kunne køre op imod FIU-systemet,. 
sådan at vi automatisk kunne tilkob
le folk og se, om der var pladser i FIU-

systemet, samt hvor megen uddan
nelse, de havde fået, og automatisk 
tilmelde dem kursus. Det vil komme 
på et senere tidspunkt, men vi har i 
disse dage færdiggjort de sidste drøf
telser og udformet en kontrakt også 
med hensyn til uddannelse, og vi for
venter i løbet af februar måned, at ud
styret bliver etableret.
Vi har fået en henvendelse fra Sydjy
ske kreds om afdelingernes mulighed 
for at gøre brug af systemet, og vi ved
tog på sidste forretningsudvalgsmø
de, at vi skulle udsende en meddelelse 
til afdelingerne og gøre opmærksom 
på de muligheder, der var, og hvilke 
ønsker de havde til at gøre brug af 
dette system.
Desværre har vi ikke nået at færdig
gøre det, for Regnecentralen, hvor vi 
har købt udstyret, har ikke frem
sendt en oversigt over, hvordan vi 
kan bruge systemet. Der er to-tre for
skellige muligheder til at køre op 
imod systemet, og det er klart, at det 
også er bestemmende for, hvor me
gen økonomi, der er deri. Vi må derfor 
beklage, at vi ikke har nået at sende 
det ud, og at vi derfor heller ikke kan 
tage en eventuel debat om det her på 
hovedbestyrelsesmødet, også fordi 
det skal drøftes, hvem der skal finan
siere, såfremt man skal have installe
ret et nyt udstyr. Regnecentralen har 
lovet at vende tilbage hurtigt, og vi vil 
derefter udsende meddelelse til afde
lingerne og gøre opmærksom på, hvil
ke muligheder der er, og afdelingerne 
skal derefter give tilbagemelding om, 
hvordan de forestiller sig at ville gøre 
brug af systemet.
Vi har med hensyn til det økonomiske 
besluttet i forretningsudvalget at 
tage det op senere. Der er forskellige 
opfattelser, hvor nogen mener, at for
bundet må være med til at finansiere 
det, mens andre er af den opfattelse, 
at det må man klare lokalt. Vi vil i 
første omgang afvente, hvorledes øn
skerne er, og vi vil så derud fra kunne 
sætte økonomi på, derefter må vi tage 
en drøftelse af, hvordan finansierin
gen skal klares, hvis man ønsker at 
installere systemet lokalt.

Konference om fremtiden
Fra den 7. til den 9. januar havde vi 
en konference i Gilleleje, hvor vi hav
de indbudt hovedbestyrelsen og samt
lige afdelingsformænd. Formålet 
med konferencen var at få informati
oner og oplysninger om, hvordan 
bryggerierne forventede, at udviklin

gen ville forme sig indenfor det salgs
mæssige og ved indførelsen af ny 
teknologi på bryggerierne og konsek
venserne deraf. Det er min opfattelse, 
at formålet med konferencen om at få 
informationer og oplysninger lykke
des. Beklageligvis var der 11 perso
ner af de indbudte, der ikke mødte 
frem. Det var lidt ærgerligt, idet der 
heriblandt var en del depoter, som 
blev væk. Hele indlægget omkring de 
salgsmæssige forhold, problemer med 
handelsmærker, billigøl og -vand, 
spørgsmålet om depotstruktur, om 
grænsehandel osv. var nok så interes
sant for depoterne at blive informeret 
om. Forbundsformanden var natur
ligvis klar over, at det var vanskeligt, 
når man var depotarbejder, at skulle 
bede om frihed i nogle dage for at del
tage på konferencen, og derfor skal 
der ikke lyde specielle bitre bemærk
ninger over, at man ikke mødte frem, 
men at man i en situation som denne 
- hvis der ikke kunne tilstås frihed - 
burde have givet tilbagemelding her
om, så man kunne have drøftet, hvad 
der kunne gøres i den situation. For
bundsformanden syntes, det var ær
gerligt, når man endelig fik stablet en 
sådan konference på benene, at så 
mange så ikke kunne deltage, og at 
man netop med den viden og informa
tion, man fik her, kunne have været 
med til at debattere i forbundets or
ganer, i kredsene og afdelingerne, 
hvilken politik vi skal lægge for at 
kunne imødegå truslen ved denne ud
vikling, der helt klart vil ramme be
skæftigelsen både for depotarbejdere 
og for dem, der arbejder i produk
tionsvirksomhederne .

Brev vedr. udviklingen
Vi har i forbindelse med hele dette 
problem modtaget et brev fra Kbh.s 
mdl. afd., som gør opmærksom på, at 
de er blevet orienteret om, at man fra 
de store supermarkeder og også fra 
Brugsen totalt har boykottet De for
enede Bryggeriers øl i butikkerne. 
Det har også konsekvenser derved, at 
man på Calrsberg- ogTuborg-depoter 
simpelt hen er nødt til at indskrænke, 
når man ikke længere har disse store 
kunder.
Vi har skrevet til Bryggeriforeningen 
og gjort opmærksom på, at vi finder, 
at det er en uheldig udvikling, og at vi 
gerne vil have, at Bryggeriforenin
gen retter henvendelse til De forene
de Bryggerier for at få bekræftet eller
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afkræftet, hvorvidt det er rigtigt, at 
en sådan udvikling er i gang.

Revisionssag
I december 1983 tog forretningsud
valget på baggrund af revisionens 
gennemgang af bilag den beslutning, 
at vi måtte afskedige Erland Peter
sen. Hele 1984 har der været ført sag 
omkring Erland Petersen. Der har 
været to byretssager, og ved den sid
ste sag sagde dommeren til Erland 
Petersen, at han fandt, at han endnu 
en gang burde overveje at modtage 
det første tilbud, der blev givet, nem
lig at han skulle afgå pr. 1. marts og 
dermed næsten have 3 måneders løn. 
Dommeren gjorde opmærksom på, at 
påstanden om, at Erland Petersen 
havde tilsløret nogle ting, var bevis
liggjort gennem selve behandlingen 
af retssagen.
Erland Petersen og hans sagfører 
meddelte, at de ikke modtog tilbud
det, men ville have dom i sagen.
Den 27. december modtog vi fra vor 
advokat, Søltoft-Madsen, afgørelsen i 
sagen, der siger, at vi er totalt frifun
det. Det var jo Erland Petersen, som 
havde anlagt sag imod os i henhold til 
funktionærlovens S 5. Frifindelsen 
betyder, at vi overhovedet ikke har 
nogen erstatningspligt over for Er
land Petersen, og sagsomkostninger
ne på de 15.000 kr. skal betales af Er
land Petersen. Set fra et menneske
ligt og økonomisk synspunkt er det 
naturligvis en tragedie for Erland Pe
tersen, men vi fandt, at han i denne 
sag har optrådt noget stædigt, når 
henses til de bemærkninger, der kom 
fra dommeren. Forbundets ledelse og 
FU kan imidlertid stille sig tilfreds 
med dommen, fordi den, uanset om 
den appelleres til landsretten eller ej, 
klargør og festslår, at FUs handling i 
december 1983 ved at tage beslutning 
om afskedigelse af Erland Petersen 
viser, at grundlaget herfor var rig
tigt. Forbundsformanden håbede, at 
sagen var slut, men Erland Petersen 
har 4 uger til at appellere denne dom 
til landsretten. Da det sker direkte til 
retten, og der altid går et stykke tid, 
før vi får henvendelse derfra, så ved 
vi ikke, om han har appelleret.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Bent Meyer
Bent M. var ikke enig med forbunds
formanden i, at vi med konferencen

om fremtiden havde nået den mål
sætning, vi havde sat os.
Næstformandens indlæg på konfe
rencen fandt Bent M. havde mangler, 
bl.a. at man ikke fortalte, hvilken 
målsætning forbundets depotkonfe
rence havde vedtaget, nemlig at vi 
fremover ønsker en høj, fast, ensartet 
løn og en bortgang fra et utidssvaren
de provisionssystem med indkodede 
ting, som medfører, at man skal kon
kurrere kollega mod kollega, og som 
giver fantastisk dårlige arbejdsfor
hold for ethvert menneske.
Hvad angår brevet, som forbundsfor
manden omtalte om boykotten af 
DfB’s varer i Obs, Irma og mange an
dre steder, kom det på baggrund af, 
at vi i Københavns-afdelingen havde 
observeret, at en lang række af vore 
depotindehavere ønskede at skille sig 
af med nogle medlemmer. Nogle med 
en begrundelse i nedgang af salget, 
ganske vist ikke så forfærdelig me
get, og andre helt uden nedgang i sal
get.
Det var selvfølgelig foruroligende for 
os, idet vi levende kunne forestille os, 
at vore depotindehavere rundt om
kring i hele landet ville benytte denne 
lejlighed til på legal vis at komme af 
med nogle mennesker, som man men
te var i overskud, og så ved vi også af 
erfaring, at hvis det først sker, så er 
det uhyre vanskeligt at komme tilba
ge igen, når forholdene bliver norma
liseret og at få opnormeret styrken. 
Det var selvfølgelig en meget foruro
ligende situation at blive bragt i, og 
derfor reagerede vi også samme dag 
med et brev til forbundet.
Bent M. kunne oplyse om, at DfB har 
udsendt meddelelse til samtlige land
ets forhandlere, depoter og distrikt
sledere på bryggerierne om at bevare 
roen. Man skal optræde korrekt, og 
man skal efter deres mening yde en 
betydelig større salgsservice end hid
til, og overhovedet ikke lade sig 
skræmme til panik, idet forholdene 
nok på et senere tidspunkt skal blive 
normaliseret. Mente dette kunne 
bruges, således at vi overfor DfB kun
ne sige, at de måtte give besked vide
re til deres depotforhandlere om, at 
afskedigelser på dette grundlag efter 
den korte periode ikke må finde sted.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ønskede på bag
grund af Bent M.s kritiske bemærk
ninger til næstformandens indlæg på 
konferencen om fremtiden at slå fast,

at forbundets målsætning ikke var at 
markere vore fagpolitiske holdning 
over for arbejdsgiverne. Målet var at 
få åbnet op for, at arbejdsgiverne - 
vores modpart - lagde deres planer 
for fremtiden frem. Og kunne vi gen
nemføre konferencen på en god 
måde, kunne vi måske få flere infor
mationer og oplysninger fra modpar
ten, end de normalt giver os.
Forbundsformanden syntes, at for
bundets målsætning lykkedes, og 
han måtte afvise, at man kan begyn
de at fremføre kritik af, at vi ikke be
nyttede konferencen til at gøre op
mærksom på de problemer, vi har på 
depoterne samt de krav, vi har. Tin
gene måtte adskilles. Det var sagt fra 
forbundets side, at når vi møder mod
parten i andre situationer, sker tinge
ne på en anden måde end på denne 
konference.
Selvfølgelig var der ting, som skulle 
siges, men på de rigtige steder og tids
punkter. Hvis vi med det samme var 
gået ind og havde anlagt den linie, at 
nu skulle vi nok fortælle modparten 
vore synspunkter, så ville der allere
de fra starten være sket en blokering. 
Det var helt klart slået fast fra konfe
rencens start, at det ikke var formå
let med den, og så måtte Anker S.’s 
indlæg helt klart være tilpasset det, 
der var meningen og formålet med 
konferencen. Derfor er det ikke rig
tigt, at man bruger dette tidspunkt til 
at kritisere, at vi ikke markerede os, 
da dette ikke var formålet med konfe
rencen.

Barbara Kryger
Barbara K. syntes, at EDB var nød
vendigt for, at forbundet kunne fun
gere så effektivt som muligt i fremti
den, samt at der blev kapacitet i sy
stemet til afdelingernes brug.
Barbara K. var tilfreds med konfe
rencen om fremtiden ud fra de for
ventninger, vi havde, nemlig at få in
formationer og oplysninger fra ar
bejdsgiverne. Vi fik meget at vide, og 
det vigtigste var nok Bryggerifore
ningens politik med hensyn til bryg
geriindustriens struktur i Danmark, 
dvs. en fastholdelse af den nuværen
de struktur i store træk. Tankerne 
omkring depotstruktur og udviklin
gen iden for dagligvareforretninger
ne var interessante og skræmmende. 
Prognoserne omkring handelsmær
keøl, discountøl og endelig også om
kring ny teknologi, hvor det var nyt, 
at der f.eks. i Vesttysklander et blok-
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kanlæg i drift, var nok så interessan
te oplysninger.

Bjarne Frandsen
I anledning af indførelse af EDB i for
bundet, spurgte Bjarne F., om man 
har tænkt sig, at man vil bruge det i 
afdelingerne. Har man tænkt sig, at 
det skal bruges på den måde, at man 
kører med det centralt i forbundet, el
ler vil det være et enkeltstående 
EDB-anlæg, man har ude i afdelin
gen med mulighed for at gå ind og 
tage nogle oplysninger om medlem
merne i A-kassen? Eller skal det være 
sådan, at de programmer, man vil 
køre på i de enkelte afdelinger, skal 
være centralt placeret i forbundet i A- 
kassen?
Bjarne F. var ikke enig i vurderingen 
af situationen, der var opstået mel
lem DfB, Dansk Supermarked og 
FDB. Mange depotindehavere ville 
udnytte situationen, og i Århus-om- 
rådet var man allerede i oktober be
gyndt at tale om at fyre folk, fordi der 
var for mange ansat på depoterne, så 
det var ikke noget, der var fremkom
met alene af førnævnte situation.
Bjarne F. havde hørt, at FDB havde 
udsendt en skrivelse til samtlige de
res butikker om, at de skal undgå at 
købe Tuborg og Carlsberg vandpro
dukter, og at de må nøjes med at køre 
med ølprodukter fra disse to brygge
rier. Det har slået ret kraftigt igen
nem i Århus-området. Det var noget, 
der havde stor betydning, men vi har 
dog trods alt ikke været ude for, at der 
var nogen, som havde sagt, at man 
ville fyre folk af den grund.

Bent Meyer
Bent M. fastholdt, at forbundet på 
konferencen om fremtiden, uden at 
komme i klammeri med målsætnin
gen om ikke at præsentere vore hold
ninger, godt kunne have kommet ind 
på problemerne på depotområderne.
Det var forkert, når forbundsforman
den sagde, at det ikke var muligt, for 
så ville modparten have lukket af for 
informationer og oplysninger.
Bent M. syntes, at forbundsforman
den meget klart og kraftigt havde gi
vet udtryk for nogle holdninger, som 
vi har med hensyn til, at man ikke 
kunne forvente, at når priserne var 
ens over hele landet, så skulle lønnin
gerne ikke være forskellige. Det var 
en meget klar tilkendegivelse af, 
hvad vor målsætning er, og Bent M. 
var sikker på, at det ville blive brugt

ved forhandlinger ude i landet. Nogle 
tendenser om, hvad vor målsætning 
er på depoterne, kunne have været 
lige så velkomne, dem havde vi lige så 
meget brug for ude i vore afdelinger. 
Kritiske bemærkninger kunne godt 
være positive. Det burde man tænke 
på og acceptere, at tingene kunne 
være gjort på en bedre måde. Konfe
rencen var ret dyr, og derfor måtte 
vore principielle synspunkter også 
komme frem.
Det var muligt, at man på konferen
cen havde fået nogle oplysninger, 
men man havde i det landsdækkende 
depotudvalg og på depotkonferencer
ne langt henad vejen fået disse oplys
ninger. Men der var nogle enkelte 
ting, som Københavns-afdelingen al
lerede havde benyttet sig af. Ebbe H. 
Kristiansen nævnede på konferen
cen, at ingen viden og kendskab til tal 
eller andre ting, som de var i besiddel
se af og som de brugte ved overens
komsten, måtte være os foruden. 
Derfor havde afdelingen meget hur
tigt fået tallene for 1983 og 1984 for 
alle afdelingens depoter. Det var tal, 
som havde været hemmeligholdt gen
nem alle årene, og som man aldrig før 
har kunnet få. Dem lå afdelingen 
inde med nu, og Bent M. var sikker 
på, at forbundet kunne få de samme 
tal ved en henvendelse til bryggerier
ne, og dette vil helt afgjort hjælpe de 
enkelte afdelinger, når de forhandler 
ude omkring på depoterne.
Bent M. var enig med Bjarne F. i, at 
det ikke var noget nyt, at depotinde
havere i denne omgang ville afskedi
ge medlemmer. Det har de altid gerne 
villet, men det var som om, de havde 
fået en kærkommen lejlighed til at 
føre deres synspunkter kraftigere ud 
i livet og skaffe sig af med folk, fordi 
de kunne bevise, at de steder, hvor 
der var Brugs’er og andre supermar
keder, gik man drastisk ned i salg, så 
de kunne bruge lejligheden til at skaf
fe sig af med folk.

Torben Olsen
Torben O. ønskede oplyst driftsom
kostningerne for forbundet ved brug 
af EDB-systemet.

Preben Mortensen 
Forbundsformanden havde indled
ningsvis svaret på nogle af de rejste 
spørgsmål vedr. indførelse af EDB- 
system i forbundet. I forbindelse med 
afdelingernes muligheder havde for
bundsformanden omtalt, at vi ud fra

de tilbud, der bliver givet, vurderer, 
hvad der er den bedste form. Men de 
må vi først have til udtalelse i afdelin
gerne. De forskellige former er bl.a., 
at man fra afdelingerne kan køre di
rekte på vort system, og man kunne 
også køre over telefonen. Der er også 
diskussion om, hvorvidt man skal 
have printer, og hvor meget de kan 
trække i systemet, eller om de auto
matisk kan få oplysningerne ved en 
opringning til os. Afdelingen__kan 
også, hvad man nok må forvente, 
køre med sin egen diskette med hen
syn til arkivering osv. Vi har endnu 
ikke besluttet, hvilken form der er 
den bedste. Det må dels afgøres af 
økonomien , hvordan man rent prak
tisk kan arbejde med det i afdelinger
ne i forhold til forbundet og dels - 
hvad man måske kunne forvente - at 
man måske visse steder i provinsen 
ikke vil kunne køre afdelingsvis, fordi 
der ikke vil være økonomi til det, men 
at nogen måske kunne finde sammen 
i et samarbejde. Der er altså en lang 
række praktiske ting, vi først må 
have drøftet igennem, inden vi tager 
en beslutning og finder frem til, hvad 
der er den bedste form.
Det, forbundet venter på, er at mod
tage materiale fra Regnecentralen 
om de muligheder, der er.
Driftsomkostningerne ved brug af 
EDB kunne ikke gøres op på nuvæ
rende tidspunkt.
Formandens bemærkninger på kon
ferencen om fremtiden, som Bent M. 
havde omtalt, var bemærkninger i 
forbindelse med en dialog. Mange af 
forbundets folk havde kritiske be
mærkninger i dialogen til de forskelli
ge arbejdsgiver-indlæg. Forskellen lå 
altså i dialogen.
Formålet med konferencen var ikke 
det, som lå til grund for Bent M.s 
bemærkninger for den rejste kritik af 
Anker S.’s indlæg på konferencen. 
Hvis Anker S. i sit indlæg havde taget 
de ting op, som Bent M. efterlyste, vil
le Anker S. ikke have efterlevet for
målet med konferencen. Derfor måt
te kritikken afvises.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. oplyste i forbindelse med 
boykotten af DfBs produkter, at 
Brugsen i forvejen får produkter fra 
Wiibroe, hvorfra de får stærk-øl, og fra 
Saltum-Houlbjerg får de mineral
vand. Inden for Dansk Supermarked 
får de billig-vand fra Rørkjær og 
Landkjær. Der var ingen tvivl om, at
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det var det, de ville køre stærkt på. 
Dffi kunne så sige farvel til deres mi
neralvands- og stærk-øl-salg. Man 
går ud fra, at der er mistet omkring 1 
mio flasker om året i Aalborg (8 paller 
pr. uge). Den første uge efter boycot- 
ten begyndte man at snakke om at 
fyre folk på depotet i Aalborg.

BERETNINGEN FORTSAT

Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
Lukning Faxe-Vest i Hedensted
Vi har siden kongressen 1981 kon
stant drøftet udviklingen iden for 
bryggeriindustrien. På baggrund af 
den overkapacitet, der er på grund af 
indførelse af ny teknologi, har vi også 
kunnet se, at der er en tendens til, at 
der skulle blive færre men større 
virksomheder med et generelt fald i 
beskæftigelsen.
I beretningsperioden kom det nok 
som en bombe for de fleste, når der 
skulle lukkes et bryggeri, at det blev 
Faxe-Vest i Hedensted. Når man ser 
rapporten og vurderer Faxe-koncer- 
nens handlinger her, så virker de ud 
fra økonomiske betragtninger forstå
elige nok, hvis det endelig skulle vise 
sig at være nødvendigt at lukke en af 
deres virksomheder. De har jo udover 
Faxe i Fakse, Odin i Viborg. Endvide
re har de købt Lolland-Falster Bryg
hus i Nykøbing F..
Der har i de senere år været en kraf
tig tilbagegang for Faxes produkter 
på ølområdet, som har været medår
sag til, at det har været nødvendigt at 
indskrænke produktionsstederne. 
Der var med denne tilbagegang rige
lig tappekapacitet i Fakse sammen 
med de ting, der skulle køre på Odin i 
Viborg og Lolland-Falster Bryghus, 
Nykøbing F. At man lukkede i He
densted lå i, at det var en bygning, 
som lå centralt, og som kunne sælges 
til en nogenlunde ordentlig pris. Hvis 
man skulle have skilt sig af med et af 
de andre steder, ville de være sværere 
at sælge til anden produktionsvirk
somhed på grund af beliggenheden. 
Men tragisk er det for de folk i Heden
sted, mange af dem har været der fra 
starten i 1972-73. Det siger noget om, 
hvor hurtigt tingene kan udvikle sig, 
og hvor sårbar man er, såfremt der vi
ser sig nogle salgsmæssige udsving 
som i dette tilfælde i nedadgående 
retning. Men det er klart, at der for

Faxe stadig er en dominerende faktor 
på øl-området, fordi man fører Odin 
pilsner frem som billig-øl og dermed 
har fået et ret stort marked inden for 
billig-øl-markedet. Til gengæld er det 
gået ud over Faxes egne produkter. 
Der bliver bygget om på den ene ko
lonne i Fakse, så den bliver mere flek
sibel med de flaskestørrelser, der skal 
køres. Det er en nødvendig del af sa
neringen inden for Faxe, og det vil 
samtidig betyde, at en del af produk
tionen fra Hedensted går til Viborg, 
medens resten kan flyttes til Fakse. 
Lukningen af Hedensted vil selvføl
gelig også have salgsmæssig indfly
delse i dette område og måske også i 
andre områder af Jylland.

Vi reagerede hurtigt med at forsøge 
at få indkaldt til en konference med 
Faxe-virksomhederne, herunder 
Faxe-Storkøbenhavn, som har lager 
og distribution, samt med SID, idet 
det fremgik af planerne, at der måtte 
ske indskrænkninger også i de øvrige 
.virksomheder, især på Faxe i Fakse. 
Denne indskrænkning ville betyde, 
at der ville ske en ret pæn reducering 
af beskæftigelsen i Fakse. SID viste 
ingen interesse, vi bookede os hurtigt 
ind på Roskilde Højskole og havde 
fået plads, men SID sagde, at de først 
kunne holde møde en gang i januar. 
Vi sagde til SID, at så ville løbet være 
kørt.
Vi havde gennemgået regnskaberne 
med LO’s analyseafdeling, og hvis vi 
skulle nå at komme med alternative 
forslag til videre drift af Faxe-Heden- 
sted, så skulle det ske, inden man traf 
den endelige beslutning, dels om luk
ning men også med hensyn til de øvri
ge investeringer, der skulle foretages 
fra Faxes side, bl.a. i større trailers, 
som skulle kunne føre produkterne 
frem til Jylland. Når først den beslut
ning var taget, var det givet, at der 
ingen vej var tilbage.

Da vi passerede december, måtte vi 
konstatere, at beslutningen var truf
fet, og der var ikke mere at komme ef
ter. Det har nok gjort nogle af os me
get bitre på SID, idet vi fandt, at de 
handlede ret egoistisk. De ønskede 
først en drøftelse med afdelingen og 
tillidsrepræsentanten på Faxe i Fak
se, og da de endelig satte tid af til 
møde, var vi nået til januar, på et tids
punkt, hvor der også skulle holdes en 
generalforsamling på Faxe-Heden- 
sted for at lukke afdelingen.

Vi fandt, at de handlede svagt og ikke 
viste megen interesse for sagen, fordi 
de så den fordel der lå i, at produkti
onen fortsat skulle ligge i Faxe, hvor 
der er SID-overenskomst. Det har 
klart slået et skår i tilliden til, at vi 
kan lave fornuftige aftaler med SID. 
De indbød os til en drøftelse af situati
onen i januar, men vi undlod at møde 
frem. Vi fandt ingen grund til at tage 
disse drøftelser, beslutningen var 
truffet, og løbet var kørt. Derfor kun
ne det blot blive en tom gestus med 
hensyn til, hvad vi skulle gøre frem
over.
Vi var til møde i Hedensted den 19. ja
nuar, hvor vi traf beslutning om, at vi 
ville lukke afdelingen med udgangen 
af april. Hedensted har ikke andre i 
afdelingen end dem, der er tilmeldt 
Faxe-Vest, og nogle, som tidligere 
har været beskæftiget på mineral
vandsfabrikken Valencia, som også 
lukkede 1. januar. Da depoterne lig
ger i Vejle og Horsens, fandt vi, at vi 
lige så godt kunne tage den fulde kon
sekvens. Det er derfor tilbudt folkene 
i Hedensted, at de i perioden 1. marts 
til 1. maj frivilligt skal søge enten at 
blive placeret i Fredericia, i Horsen 
eller i Vejle. De folk, der flyttes til én 
af de tre afdelinger eller til en anden 
afdeling i landet, skal have det lov
pligtige beløb på 1.005 kr. med fra af
delingen. Når man overflytter mange 
folk til andre afdelinger, er det klart, 
at man ikke kan forlange, at den nye 
afdeling ud af sin formue skal kunne 
dække de nye folk ind. Der skal ligge 
en formue for disse mennesker i de 
andre afdelinger, og der er også efter 
drøftelser med Horsens og Fredericia 
fra disse givet udtryk for, at man fin
der, at det er en tilfredsstillende løs
ning.

Vi har holdt et møde med Faxe-kon- 
cernen for at drøfte forskellige ting i 
forbindelse med afgangen fra Heden
sted. Man far en fratrædelsesgodtgø
relse på 1.000 kr. pr. års ansættelse. 
Det vil sige, at da virksomheden har 
levet 12-13 år, kan de medarbejdere, 
der har været med fra begyndelsen, 
få 12-13.000 kr.. For dem, der holder 
før lukningstidspunktet, halverer 
man beløbet til 500 kr. pr. ansættel
sesår. Vi har protesteret og sagt, at vi 
finder, det er at stavnsbinde folk, der 
alligevel skal ud i arbejdsløshed pr. 
30. april, og som måske kunne få et 
nyt job pr. 1. april. Den person, der i 
så tilfælde skulle have et nyt job, må i
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så fald gøre sig nogle alvorlige økono
miske overvejelser, inden man tiltræ
der jobbet, idet man i stedet for f.eks. 
de 12-13.000 kr., man ellers skulle 
have udbetalt 1. maj, kun ville få 
halvdelen.
Vi fik en drøftelse med ledelsen, der 
meddelte, at såfremt det var brygge
riarbejdere fra Hedensted, som skulle 
flytte til én af de nærmeste arbejds
pladser, enten til Horsens eller Frede
ricia, kunne man tale om det. Men 
hvis det betød en affolkning, så man 
måtte stoppe produktionen, ville man 
fastholde det første tilbud.
Vi drøftede også i udvalget selve 
spørgsmålet ved fratrædelsen, om 
man generelt skulle tage initiativ til 
at meddele Faxe, at vi ville have nog
le forhandlinger, hvor vi inden for 
hele Faxe-koncernen får drøftet pro
blemerne om fratrædelsesløn. Det er 
urimeligt, at man i forbindelse med 
en opsigelse kommer og siger, at man 
finder, at der kan udbetales et eller 
andet beløb. Det tages op som et gene
relt problem.

Overenskomst Lolland-Falster 
Bryghus
Faxe Odin Bryggeriet overtog Lol- 
land-Falster Bryghus i september 
1983. Dermed udtrådte Lolland-Fal- 
ster Bryghus af Bryggeriforeningen 
med 1 års varsel, hvilket vil sige, at 
man pr. 1. oktober 1984 var udtrådt 
af Bryggeriforeningen, og derfor 
egentlig godt kunne gå over på en an
den overenskomstaftale, som man 
har inden for Faxe-Vest - på det tids
punkt Hedensted og Odin.
Vi var til møde i Faxe og gjorde op
mærksom på, at vi var tæt ved over
enskomstforhandlingerne 1985, men 
hvis man kunne lave en tilfredsstil
lende overenskomst pr. 1. oktober 
1984, som indeholdt en garanti for de 
samme overenskomstmæssige stig
ninger og fordele, som kunne opnås 
ved overenskomsten 1985, så havde 
vi ikke noget imod, at man lavede en 
overenskomst på det tidspunkt, som 
gik frem til 30. april 1987.
Man har haft nogle lokale forhandlin
ger, hvor det ikke lykkedes at opnå 
enighed. Man tog så nogle nye drøf
telser og nåede frem til et efter for
bundsformandens opfattelse rimeligt 
godt resultat. Det må fastslås, at man 
ikke fra Faxes side ville efterkomme 
ønsket om at hæve lønningerne til det

niveau, man har på Hedensted og på 
Odin. Forbundsformanden foreslog 
så, at vi gerne ville have ind i teksten, 
at man henad vejen kunne regulere, 
således at man tilnærmede lønnin
gerne til hinanden. Det gav et meget 
vanskeligt forhandlingsklima, og for
handlingsresultatet, som man ende
lig nåede engang i december, blev fo
relagt medlemmerne, som forkastede 
det.
Forbundet tog nogle drøftelser med 
Faxe-ledelsen samt et møde på Lol- 
land-Falster Bryghus, idet vi fandt, 
at ganske vist var der nogle minusser 
omkring pausesystemer, men beta
lingen for dette indebar nogle helt 
klare lønforbedringer og klare over
enskomstmæssige forbedringer. Vi 
fandt derfor, man skulle modtage til
buddet på dette tidspunkt. Forbunds
formanden gjorde opmærksom på 
over for folk, som troede, at vi havde 
en ny chance 1. maj for at forbedre, at 
det absolut ikke var givet. Når vi nå
ede 1. maj ville det være vanskeligt 
for os at skulle gå ud og lave en over
enskomst inden for ét område, hvis 
man på Faxe skulle have et langt 
større beløb oveni. Det ville ikke være 
en særlig heldig situation, mens tids
punktet for at slutte en aftale i de- 
cember/januar var langt gunstigere. 
Man havde nogle drøftelser og tog en 
ny afstemning, der viste, at man 
valgte at tage det forhandlingsresul
tat, som man lokalt havde forhandlet 
sig frem til. Det indebærer en gen
nemsnitlig lønstigning på 4 kr. i ti
men. Karensdagen blev elimineret, 
man fik ekstra hele fridage, gruppe
livsforsikringen bliver hævet til 
100.000 kr., og den løber, indtil man 
bliver 67 år. Derudover opnåede Lol- 
land-Falster Bryghus nogle forbed
ringer, som allerede er gældende på 
Faxe. Forbundsformanden fandt, at 
det resultat, man var nået frem til, 
var et udmærket resultat.

Overenskomst Faxe-depoter 
Forbundet har haft nogle drøftelser 
vedr. mulighederne for at få overens
komst på Faxe-depoterne. Det er jo 
normalt sådan, at når man kommer 
frem til at skulle drøfte særaftaler, så 
plejer de at sige, at de gerne vil indgå 
noget generelt, men at de er blevet 
advaret af Faxe imod at indgå særaf
taler. Fra ledelsens side gjorde man 
opmærksom på, at det ikke var rig
tigt. Vi ønskede også at drøfte spørgs
målet om salgsenheder, fordi der i § 8

i depotoverenskomsten står noget om 
salgsenheder, men vi er ikke dækket 
ind med hensyn til den slags enheder, 
man har på Faxe med f.eks. 24 stk. 
Efter to møder fik vi nedfældet en op
stilling på et stykke papir for, hvor
dan man betaler for Faxe-emballa- 
gerne i salgsenheder. Her finder vi, at 
vi har fået en udmærket aftale. En 
stor del af det, der bliver solgt, er 24 
stk., som ifølgde denne aftale bliver 
omregnet til en salgsenhed med 30 
stk.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Verner Johnsen
Verner J. omtalte de problemer, man 
havde haft på Lolland-Falster Bryg
hus, som forbundsformanden havde 
været med til at løse. Fandt, at de 
største problemer havde været slags
målet om afløsningstider. Faxe kend
te ikke og ønskede heller ikke den bo
nusordning, vi havde, samt den faste 
timeløn, der skulle gælde for os. Des
værre fik man ikke Faxe til at accep
tere en passus om, at man indenfor en 
vis årrække på Lolland-Falster Bryg
hus skulle gennemføre lønniveauet 
fra Faxe i Fakse og Viborg.
På baggrund af situationen accepte
rede folkene lokal- og overenskomst
aftalens indhold i håb om hen ad vej
en at forbedre aftalernes indhold.

Inge Jensen
Inge J. fandt, at det var nogle udmær
kede initiativer, forbundet havde ta
get i forhold til situationen i Heden
sted.
I København stod man måske overfor 
at skulle lukke mineralvandsproduk
tionen og 12 stk.-produktionen, og 
det var områder, som dækkede om
kring 300-350 mennesker, som må
ske 1. maj står uden arbejde.
Oplysningerne fra konferencen om 
fremtiden havde det indhold, at der 
var 40% overkapacitet eller ledig ka
pacitet inden for mineralvandsområ
det. I rammeaftaleforhandlingerne i 
København havde man fået at vide, 
at det ikke er 40%, men næsten 100%. 
Det var en konkurrence, man overho
vedet ikke kunne stille noget op over
for.
Inge J. rejste spørgsmålet, om man 
ikke kunne begynde- at sætte ind 
over for det mineralvandsmarked, 
som mangler overenskomstdækning 
og på den måde skaber forhold, der
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svier til de områder, der er overens
komstdækket, med krav om ne- 
skæringer m.m.
Møder omkring økonomien for mine
ralvandsproduktionen på Tuborg, 
hvis beslutningen om lukning blev en 
økonomisk beslutning, havde intet 
formål. Tuborg kunne producere 
vand billigere andre steder, hvilket 
de til enhver tid kunne bevise. Håbe
de, man kom igennem med forhand
lingerne i København.

Bent Meyer
Bent M. havde to spørgsmål ang. 
Faxe-depoter. Afdelingen havde et 
Faxe-depot i Lynge og et i Greve, som 
man havde fået besked på at lave 
overenskomst med.
Lynge hørte ikke under afdelingens 
område, men det gjorde Greve.
Mineralvandsarbejdernes Fagfore
ning havde tidligere sagt, at da de har 
overenskomst med Faxe-Storkøben- 
havn, så er Faxe-depotet i Greve de
res område.
Disse spørgsmål måtte afklares, før 
afdelingen prøvede at få overenskom
sten i orden.

Kaj Knudsen
Kaj K. oplyste, at afdelingen havde 
modtaget besked fra forbundet om, at 
Faxe-depotet i Greve skulle flyttes 
over til Kbh.s mdl. afd. Overenskom
sten for depotet er den samme, som 
gælder afløsere på Faxe-Storkøben- 
havn.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt med hen
syn til overkapacitet på mineral
vandsfabrikkerne, at det var et me
get stort problem. Man havde disku
teret det i udviklingsudvalget. Pro
blemet var, at man fra visse kredse 
kan kritisere forbundet for, at man 
netop kan klare en så hård konkur
rence, fordi der er elendige løn- og ar
bejdsforhold på nogle af disse mine
ralvandsvirksomheder. De fleste af 
dem ligger uden for vort område. Da 
vi havde møde med SID om mineral
vandsfabrikkerne, sagde man, at de i 
sommeren 1984 ville prøve at komme 
ind og få overenskomst, ellers ville de 
lukke. Men forbundet har ikke hørt 
mere i sagen og fornemmelsen var, at 
SID er så stort, at man simpelt hen 
ikke har ressourcer nok til at sætte 
.ind netop på de områder. Man kan 
ikke sætte en mand eller to af til spe
cielt at gå ud og ordne disse ting. Det

betyder, at de kører som piratvirk
somheder, som er med til at ødelægge 
markedet.
Det var forbundsformandens opfat
telse, at den eneste rigtige løsning på 
disse ting var, at forbundet skulle 
have overenskomsterne indenfor det
te område. Men vi måtte konstatere, 
at SID holder på deres medlemmer, 
hvad der for nogle måske kan virke 
underligt og på andre forståeligt nok, 
idet LO’s tanke om 8 industriforbund 
gør, at SID dermed vil ophøre med at 
eksistere som forbund. Derfor kæm
per SID imod dette forslag. De er 
modstandere af industriforbundstan
ken, idet det vil berøre deres forbund. 
Problemet her er, som det har været 
al den tid, der har været noget, som 
hed fagbevægelse, at man holder fast 
på sine egne medlemmer og beskytter 
sit eget forbund uden at tænke på, 
hvad der egentlig tjener medlemmer
ne bedst. Så længe man forsømmer at 
komme ud og få skabt ordentlige løn- 
og arbejdsforhold inden for mineral
vandsindustrien, er man også selv 
indirekte skyld i, at man kan køre så 
stærkt på billig-vand, som man gør på 
nuværende tidspunkt.

Inge Jensen
Inge J. appellerede til, at forbundet, 
når man finder tidspunktet belejligt, 
tager nogle drøftelser med SID om 
mineralvandsmarkedet.

Allan Nielsen
Allan N. spurgte, om man uden at 
ramme nogle økonomisk kunne tilby
de arbejde til kammeraterne fra He
densted, hvis der blev brug for ferie
afløsere i Horsens inden for kort tid? 
Allan N. havde forstået, at forbundet 
mente, at afdelingerne skulle kon
takte depoterne for at indgå overen
skomster, men syntes, at afdelinger
ne, som skulle klare arbejdet som fri
tidsarbejde, blev sat i en lidt an- 
strengt situation.

Bent Meyer
Bent M. havde ikke noget imod, at af
delingen havde Faxe-depoter, men 
forudså problemer, fordi Greve-depo
tet med den nuværende overens
komst ikke ligger på niveau med alle 
andre depoter inden for afdelingens 
område, og tænkte i den forbindelse 
på, at man havde et medhjælpertil
læg, som er på 330 kr. samt andre til
læg og provision. Hvis man skulle ind 
dér, måtte det være med den samme

overenskomst som Ceres, Wiibroe og 
alle andre kører på i Københavns
området. Man skulle ind og lave en 
speciel-ordning for Faxe, og det ville 
man prøve, men hovedopgaven måtte 
være, at Faxe fik den samme overens
komst som de øvrige depoter i områ
det.

Anker Skjødt
Anker S. havde den klare opfattelse 
omkring særaftalen og samtidig en 
underskrift på hovedoverenskom
sten, at det måtte være rigtigt, at det 
var den lokale afdeling, som gik ud og 
hilste på depotfolkene, så man var 
klar over, hvem det var, man havde 
med at gøre. Mange af dem er helt 
nye for os, og måske var nogle slet 
ikke medlemmer hos os. Dermed 
kunne man få en snak med de folk og 
få dem overflyttet til vort forbund 
med det samme.
Med hensyn til Lynge-depotet var der 
som tidligere aftalt givet besked til 
Helsingør afd. om, at depotet over
flyttes til afdelingen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde desværre 
kun et tilsagn fra Faxe-ledelsen om, 
at de, der forlader Faxe i Hedensted 
før tiden, bliver behandlet som en
keltpersoner.
Hvis man flytter til bryggeriet i Hor
sens eller Fredericia, vil man få fuldt 
afgangsbeløb, såfremt skiftet ikke in
debærer standsning af produktionen 
i Hedensted.
Forbundsformanden var dog ikke i 
tvivl om, at man skifter ved jobtilbud 
uanset, om man ikke får fuldt af
gangsbeløb.
Med hensyn til drøftelser med SID 
mente forbundsformanden, at hvis 
der opstod et belejligt tidspunkt, hvor 
man kunne nævne hele udviklingen 
inden for øl- og mineralvandsområ
det, og hvad den kan indebære, kun
ne det måske fænge nogle steder. 
Men det ville blive meget vanskeligt 
at få overtalt SID til at se det fornufti
ge i, at det gavner medlemmerne, 
hvis vi fik lov til at lave overenskomst 
på området.

Bjarne Frandsen
Bjarne F. var fuldt tilfreds med det 
fremlagte vedr. Faxe-depoterne. Der 
havde været store problemer med de 
ansatte på Faxe-depoterne bl.a. på 
grund af aflønningsformen, men nu 
kan de komme ind under en overens-
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komst og en aftale, som betyder, at de 
får samme løn og vilkår som medlem
merne under forbundet. Det var me
get tilfredsstillende.

Holger Foss
Holger F. kom ind på historien bag 
Faxe-København.
Københavns mdl. afd. fik i 1963 én 
bloc overflyttet fra Chaufførernes 
Fagforening, der er en SID-afd., alle 
de chauffører, der var beskæftiget på 
det københavnske Faxe-depot. Der 
gik kun få dage, så kom der et brev 
fra aktieselskabets bestyrelsesfor
mand, landsretssagfører Niels Nø- 
ring, der gjorde opmærksom på, at 
der måtte foreligge en misforståelse, 
idet alle disse chauffører pr. dags dato 
var blevet medlemmer af Grosserer- 
Societetet som selvstændige arbejds
givere. Det var en bet, og man prøve
de at få dem organiseret, men det var 
håbløst. Forbundet fik en overens
komst med Faxe, der gik ud på, at 
hvis man skulle køre med medhjælpe
re, så skulle de organiseres i forbun
det. I Kbh.s mdl. afd. gik man ud fra, 
at når vi havde fået overflyttet de 
chauffører, som man alligevel ikke 
fik, så måtte det betyde, at når der en
gang kom medhjælpere på, så måtte 
de tilhøre afdelingen. Der skete så 
det, at man fik organiseret de hjem
mearbejdende på depoterne, og på en 
eller anden mystisk måde blev der la
vet en aftale mellem daværende for
mand for mineralvandsarbejderne, 
Anker Skjødt, og daværende næstfor
mand i forbundet, Steen Nielsen, om 
at folkene skulle organiseres hos mi
neralvandsarbejderne. Det var ikke 
særlig tilfredsstillende for Kbh.s afd., 
men det måtte man acceptere.
Nu står man i en situation, hvor afde
lingen pludselig får tilbudt - hvis 
man kan kalde det sådan - at få et de
pot indenfor vort område. Det syntes 
afdelingen ikke var spændende, de
potet måtte tilhøre mineralvandsar
bejderne. Enten er de organiseret det 
ene sted, eller også er de organiseret 
det andet sted. Holger F. ville fore
trække, at de blev hos mineralvands
arbejderne, som måtte lave over
enskomstaftalen .

Anker Skjødt
Anker S. fandt den historiske frem
stilling rigtig, dog med den rettelse, 
at han ikke var afdelingsformand. 
Da depotet i sin tid blev oprettet, var 
det en depotmand fra Storkøben

havn, som blev flyttet til Greve, og 
derved blev han dengang i Mineral
vandsarbejdernes Fagforening. I for
bindelse med en diskussion, der fandt 
sted mellem Bent Meyer og Kaj 
Knudsen om sagen, måtte man jo 
tage en stilling. Og vi tog den stilling, 
at det er et depot, som ligger inden for 
Københavns madl. afd.s område, og 
derfor tilsendte vi dem overenskom
sten. Men kan vi løse problemet med, 
at de bliver stående hos mineralvands
arbejderne, som laver overenskom
sten, så er det i orden på det ene de
pot.

BERETNINGEN FORTSAT

ved forbundsformand
Preben Mortensen
Den næste sag, vi vil omtale, er La 
Cabana i Herning, som beklageligvis 
så lang tid efter stadig ikke har fun
det sin afslutning. Man kan se af nog
le af de udsendte referater, at der en 
ændret taktik foran La Cabana. Man 
drøftede, om det var formålstjenligt 
at have nogle få mennesker stående 
hver aften, eller om man kunne op
trappe konflikten således, at LO op
fordrede sine forbund til at skærpe, så 
intet medlem af noget forbund over
hovedet måtte beskæftige sig med 
ting, som vedrørte La Cabana.
Man fortsætter stadig væk overvåg
ningen, men det er klart, at det er me
get vanskeligt at finde frem til, hvor 
leverancerne af i hvert fald øl kom
mer fra. Men hvis samtlige forbund 
gjorde noget, ville det betyde, at hvis 
restauratøren skulle have lavet nogle 
ting, f.eks. i forbindelse med installa
tioner eller lignende, så skulle han 
hele tiden ud at skaffe mennesker an
dre steder fra. Man forventede fra 
Samvirkets side, at disse mange nåle
stik på et tidspunkt ville køre ham 
træt, men man var også godt klar 
over, at der kunne gå et par år, før 
man vandt denne konflikt.
Det er klart, og det må vi erkende, at 
det har bevirket, at det ikke længere 
er så meget i offentlighedens søgelys, 
og det har betydet - og det var ikke 
meningen - at man helt er holdt op 
med at lave demonstrationer og fra 
fagbevægelsen at omtale ting, man 
kunne lave omkring La Cabana. Det 
var ikke Samvirkets opfattelse, at 
man ikke fortsat kunne lave demon
strationer, og man håbede også, at 
der kunne tages nogle initiativer i 
den forbindelse.

Men de eneste, der som forbund 
egentlig har bakket op også med hen
syn til demonstrationer, er vel Bryg
geriarbejderforbundet. Til gengæld 
må vi vel også sige, at det er under
ligt, at vi med den størrelse, vi har, er 
dem, der har kunnet mobilisere de 
fleste folk, når vi havde demonstrati
oner af den karakter. Til gengæld 
måtte vi også konstatere, at hvor vi 
ved den første demonstration havde 
stor tilslutning, så var den faldet be
tydeligt den anden gang. Vi måtte er
kende i senere tilfælde, at hvis vi var 
fortsat, så var vi svundet ind til et an
tal, der ikke' havde gjort det særligt 
anbefalelsesværdigt at køre videre 
under den form.
Når vi er sammen med Samvirkets 
folk, er det klart, at de omtaler La Ca
bana, men der er ikke længere nogen 
udover Samvirket, som egentlig ta
ger initiativ til at lave aktioner. Hvor 
aktionen ville ende, turde forbunds
formanden ikke sige, men man håbe
de, at Samvirkets vurdering var rig
tig, sådan at hvis man kan fortsætte 
den indledte aktion, og hvis den bli
ver efterlevet, så vil det vise sig med 
tiden, at restauratøren enten må sæl
ge sin restaurant eller underskrive 
overenskomst. Det er dog Samvirkets 
opfattelse, at han af politiske årsager 
har bragt sig i en situation, hvor han 
simpelt hen ikke kan underskrive en 
overenskomst, og så vil han hellere 
sælge sin restaurant.
De arbejdsretlige aspekter i sagen vil
le Anker Skjødt komme ind på.

Anker Skjødt
Anker S. omtalte, at La Cabana-sa- 
gen havde verseret i efterhånden IV2 
år, og de tiltag, der er taget efter, at vi 
fik dommen i februar måned sidste 
år, som gik os imod, så vi ikke kunne 
udvide sympatikonflikten, går bl.a. 
på, at vi lavede sympatistrejkevarsel 
til en udvidelse mod Obs, idet vi havde 
fået tilbagemelding om, at restaura
tøren købte øl dér i Herning. Konflik
ten kunne i første omgang igangsæt
tes den 17. august. Vi forberedte det i 
samarbejde med SID, idet det ikke 
tjener noget formål, at vort depot i 
Herning ligger stille, medens det an
det depot under SID kører. SID 
sprang fra efter et fællesmøde, som vi 
havde på grund af en protest fra ar
bejdsgiversiden. Da det blev offent
liggjort, at man havde indgivet pro
test mod det, og der havde været af
holdt fællesmøde, så ville SID ikke
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være med. Forbundet afviste, at der 
var rimelig baggrund for at proteste
re overfor den sympatitilkendegivel
se, men fra arbejdsgiversiden henvi
ste man til, at man var forpligtet til at 
levere ifølge Monopolloven. Det bad 
vi om at få en dokumentation for, og 
de sendte så en dokumentation fra 
en sag, der havde været på Frederiks- 
sundsvej, men som var en helt anden 
sag. Der var nemlig ikke tale om at 
nægte at levere til den pågældende, 
men at han skulle give en undskyld
ning.
Sympatistrejkevarslet fremsendtes, 
og der blev igen protesteret - vi satte 
ikke datoen på, for vi var klar over, at 
vi overskred den 17. august, som først 
var sat på af hensyn til den store de
monstration. Derfor sendte vi den 2. 
november 2. sympatistrejkevarsel, og 
det kom der også meget hurtigt en 
protest imod. Vi sendte det sammen 
med SID. 2. sympatistrejke blev be
handlet i Dansk Arbejdsgiverfor
ening, hvor vi var sammen med SID. 
SIDs mand, John Hansen, og forbun
det lagde overfor LO den linie, at der 
var ikke mere at spille om konflikten 
ville træde i kraft fra den 15. novem
ber, som den var varslet i 2. varsel. De 
havde haft rigelig tid til at protestere, 
men det havde De ikke benyttet sig 
af.
I SID forbundshuset holdt man et nyt 
møde i det man kalder arbejdsudval
get og blev enige om at gå ned i Ar
bejdsretten og høre, hvad retten hav
de at sige den 15. november, som blo
kaden skulle være startet. Derfor 
blev man i SID enige om, at meddele 
os den beslutning, at det ikke var 
klogt at igangsætte blokaden fra den 
15. om morgenen, men at man måtte 
afvente, hvad der ville ske. Herefter 
havde man så tilkendegivet, at man 
ville vente med at iværksætte bloka
den, indtil Arbejdsretten havde talt. 
Det var om torsdagen, man havde et 
forberedende retsmøde i denne sag. 
Blokadesagen var ikke afgjort. Der 
var ikke faldet nogen dom eller nogen 
afgørelse, og derfor havde vi ikke 
kunnet sætte noget i værk.
Forbundet udsendte et cirkulære den 
13. november om, at man skulle 
iværksætte blokaden den 15., og det 
måtte lynhurtigt tilbagekaldes.
Samvirket meldte, at man fra andre 
forbunds side i dag havde 46 sympa
tiblokader eller sympatistrejker kø
rende fra forskellige forretninger - 
efterhånden som det blev registreret,

at de leverede til La Cabana, så gav 
Samvirket tilbagemelding til det en
kelte forbund, der så anmeldte det til 
LO og bad dem om at fremsende sym
patistrejkevarsel. Det gik lige fra 
vask, hvor der efterhånden var 3 va
skerier - det var fra Kvindeligt Ar
bejderforbund - og det gik til folk, der 
leverede sild, mayonnaise og den 
slags ting, som efterhånden var ble
vet omfattet. Der var også en del 
håndværkervirksomheder, som nor
malt sørgede for en forretning, elek
trikere, VVS-folk o.s.v. Men der skul
le efter Samvirkets registrering være 
46 blokader på nuværende tidspunkt, 
inclusive vores, der var lovligt etable
ret. Og ikke som Per Jacobsen sagde i 
fjernsynet, at forbundet lavede noget, 
der var ulovligt, fordi vi ikke havde 
forstand på det.

Holger Foss
Holger Foss fandt at, på hvert eneste 
hovedbestyrelsesmøde og på adskilli
ge forretningsudvalgsmøder siden 
konflikten blev etableret, har vi jo di
skuteret spørgsmålet La Cabana, og 
vi har været meget begejstrede i vor 
hovedbestyrelse, og vi har været me
get tilfredse med de initiativer, som 
vort forbund har taget. Efterhånden 
som tiden er gået, er der blevet frem
sat mange bitre bemærkninger i vore 
forretningsudvalgsmøder fra forskel
lige af medlemmerne om den måde, 
hele denne sag bhver behandlet på - 
ikke fra vort forbunds side - fra LO og 
LO-tilsluttede forbund. Der havde 
været visse tendenser til, at man 
egentlig krævede, at forbundet sagde 
noget skidt til SID og andre om den 
måde, de har opført sig i sagen. La Ca- 
bana-konflikten var på den ene side 
et udtryk for, at der er en nogenlunde 
reel vilje og lyst til, hos almindelige 
mennesker, at reagere imod det, som 
værtshusholderen foretager sig. På 
den anden side har historien vist, at 
der vart meget lidt vilje hos de fleste 
forbund i dette land inclusive para
plyorganisationen LO til at foretage 
sig noget virkelig fornuftigt omkring 
den sag. Jeg var sikker på, at man fra 
de forskellige forbunds side ville sige, 
at man havde skam viljen. Men man 
havde samtidig underkastet sig et ar- 
bejdsrethgt system, som man ville 
henvise til som det, der forhindrede 
handling. Dette skete samtidig med, 
at man intet reelt foretog sig med 
hensyn til at få ændret dette system. 
Derfor er det et sørgeligt kapitel i ar

bejderklassens historie her i Dan
mark, at en lille elendig værtshushol
der i en provinsby har været i stand til 
at modstå den samlede danske fagbe
vægelses indsats i 1 Vz års tid.
Holger F. følte, at det var temmelig 
imponerende, hvad vort forbund hav
de foretaget sig i forhold til La Caba
na. Det var imponerende, hvor meget 
man havde ofret til at støtte andre 
forbundsmedlemmer. Hvis der blev 
taget nye initiativer, så ville Køben
havns mandlige afdeling fortsat ger
ne være med.

Bent Meyer
Bent M. var enig i det sagte om La Ca- 
bana-konflikten. Bent M. håbede, at 
det nederlag konflikten havde lidt, 
ikke fik andre værtshusholdere til at 
forsøge sig med at komme uden om 
overenskomstaftaler.
Man havde, medens La Cabana-de- 
monstrationerne var på sit højeste, 
hørt udtalelser i pressen fra Tjener- 
foreningen i København om, at man 
f.eks. i Nyhavn havde nøjagtig de 
samme problemer, og at man på alle 
de nye restauranter, der er kommet 
der, bhver betjent af uorganiseret 
personale.
Bent M. ville anbefale forbundet at 
tale med Samvirke om, hvor man 
eventuelt ville sætte ind over for disse 
forhold fremover. Bent M. fandt, det 
ville være et godt sted at starte i Kø
benhavn.
Bent M. frygtede, at hvis forbundet 
tog et nyt initiativ for at stille en de
monstration på benene ovre i Her
ning nu, så ville man ikke kunne få 
held med det, og hvis man kom ud og 
lavede en fiasko, ville det virke lige 
stik modsat hensigten. Derfor anbe
falede Bent M., at forbundet lod være 
med et sådant initiativ.

Preben Mortensen
Forbundsformanden omtalte, at for
bundet havde anlagt den betragt
ning, at så længe Samvirket ikke selv 
fremsatte en kritik udadtil om mang
lende opbakning, måtte man selvføl
gelig være meget forsigftige med at 
rette kritik mod andre. Til gengæld 
havde der været nogle drøftelser med 
Samvirket. Man havde bedt dem om 
gennem LO at lægge pres, og især på 
SID for, at forbundet far Carlsberg- 
depotet i Herning. Så kunne man på 
en langt bedre måde have lukket for 
øllet. Men henvendelserne gav intet 
resultat.
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Forbundsformanden havde talt med 
nogle repræsentanter for Samvirket, 
som omtalte, at man havde proble
mer med at fa lavet overenskomster i 
Københavns-området, bl.a. Gråbrød- 
retorv, og om der er mulighed for nog
le aktionsformer, hvor vi kunne luk
ke for øllet. Forbundsformanden hav
de sagt, at det var der, og at man kun
ne drøfte det med Københavns mand
lige afdeling, samt at vi meget gerne 
så, at man kunne køre disse aktioner, 
fordi de ville flytte tyngdepunktet fra 
det, der var sket i Herning til Køben
havn. Hvis det på baggrund af akti
oner lykkes at få overenskomster 
nogle af de steder, så var man kom
met lidt mere i offensiven, så man 
kunne sige, at det var muligt gennem 
aktioner at klare disse ting. For
bundsformanden havde sagt til Sam
virket, at man måske rent taktisk 
skulle have vurderet hvor, man star
tede disse ting. Men hvis det kunne 
flyttes til København, var forbunds
formanden overbevist om, at man 
med vor mandlige afdeling i Køben
havn ville kunne styre disse konflik
ter til et andet resultat, end det man 
fik i Herning.

Barbara Kryger
Barbara K. fandt, at La Cabana sa
gen var en katastrofe for dansk fag
bevægelse.
Der havde været meget opmærksom
hed blandt medlemmerne omkring 
La Cabana og også meget aktivitet, 
det havde været frustrerende for 
medlemmerne at se, hvordan LO-for- 
bundene havde svigtet i denne sam
menhæng. På den baggrund måtte 
man sige, at det ville være svært at 
mobilisere endnu en gang til demon
strationer i forbindelse med La Caba
na.

Holger Foss
Holger F. ville anbefale forbundet at 
fortsætte samtalerne med Samvir
ket.
Forbundet havde et fuldtonet ja fra 
mandlig afdeling, som ville være med 
til at mobilisere alle mulige kræfter 
for at slå et slag, for Samvirkets sag, 
som er alles sag.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ønskede at læg
ge den linie, at forbundet fortsat ville 
støtte initiativer, der blev taget til ak
tiviteter i La Cabana-sagen. Men vi 
måtte afvente tilbagemeldinger, der

viste opbakning til aktiviteter. Disse 
tilbagemeldinger lå der ikke på nu
værende tidspunkt.

BERETNING FORTSAT

Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Faxe-depotet i Vejle
Der har i beretningsperioden været 
en lang række sager på depotområ
det, og det er selvfølgelig helt umuligt 
og uoverskueligt at tage dem alle- 
sammen med. Derfor havde for
bundsformanden kun taget dem med, 
som han fandt, havde principiel be
tydning, men ligesom med hensyn til 
de andre ting man har drøftet, er det 
klart, at hovedbestyrelsen har ret til 
at rejse spørgsmål om øvrige depotsa
ger, som er behandlet i beretningspe
rioden.
Den første sag er Faxe-depotet i Vej- 
le.
På hovedbestyrelsesmødet i juni 1984 
kom der nogle kritiske bemærknin
ger fra Bjarne Frandsen om den afta
leform og forbundets accept af den 
måde, man kørte på Faxe-depotet i 
Vejle. Der har været en del korre
spondance og der har været mange 
samtaler og drøftelser, og forbunds
formanden blev på et tidspunkt ind
blandet i sagen, fordi han måtte skri
ve til formanden i Vejle, at nu måtte 
man have afklaring af, hvad kritik
ken gik på, og hvilke oplysninger der 
skulle til for, at formanden kunne 
komme videre i sagen. Forbundet har 
efter afsendelsen af brevet aldrig 
modtaget noget skriftligt fra afde
lingsformanden i Vejle vedrørende 
Faxe - (tidligere afdelingsformand i 
Vejle, hovedbestyrelsesmedlem Har
dy Christensen.)
Man har gennemgået de papirer, der 
har været indsendt, og måtte konsta
tere, om man så tog hensyn til kasse
størrelser, så ville der ved at rejse sa
gen, hvis depotmanden fastholdt, at 
man skulle betale normalløn + provi
sion, ske tilbagebetaling fra medlem
merne til depotmanden. Det er rig
tigt, at de har kørt på en høj fast løn, 
og når året var omme, beregnede 
man på baggrund af forventninger 
om salget, at der kunne ske yderlige
re betaling eller en tilbagebetaling.
Når man derfor kører sådanne sager, 
skal man have langt bedre indsigt i, 
hvad det er, der foregår, før man be

der forbundet om at intervenere i sa
gen. Det er uheldigt, som det er fore
gået her, at det var medlemmerne, 
der skulle betale penge tilbage til de
potindehaveren.
Forbundsformanden måtte også sige, 
at han senere havde konstateret, at 
de principper, som man kørte efter på 
Faxe-depotet, hvor man havde en høj 
fast løn, som senere kunne reguleres, 
benyttede man også andre steder. 
Hvor lønnen ligger over, hvad vi nor
malt kan få ved en overenskomst, 
fandt han ikke, at der var nogen 
grund til, at forbundet skal interve
nere. Det havde kun haft uheldige 
virkninger og havde været til gene for 
medlemmerne, det der blev gjort her. 
Medlemmerne har sagt, at det var i 
orden, at man rejste spørgsmålet, for
di de gerne ville køre efter princippet 
om, at man fik udbetalt den provisi
on, som man kørte ind. Det er så i or
den, og det kunne de have gjort allige
vel, idet det jo også er medlemmerne, 
der har været med til at aftale med 
depotindehaveren, at man skulle 
have en høj fast løn.
Når forbundsformanden havde den
ne sag med, var det fordi, der har væ
ret nogle kritiske bemærkninger bl.a. 
fra kredsformanden for Sydjyske 
Kreds, Thomas Olsen, på et forret
ningsudvalgsmøde, hvor han mente, 
at der var sagt og gjort nogle ting i sa
gen, som gjorde, at der var nogen, der 
ikke havde interesse i, at sagen blev 
kørt videre. Det var også nævnt, at 
man derfor måtte have en samtale 
dels med kredsformanden, dels med 
Anker Skjødt og endelig med den nye 
formand for Vejle-afdelingen. Derfor 
havde forbundsformanden sagen 
med, så man een gang for alle i hoved
bestyrelsen kunne få klarlagt, hvor 
sagen er henne, og så få den afsluttet.

Betaling for Post-mix
Der har i perioden været rejst spørgs
målet om post-mix, og i oktober må
ned fik man et møde med Depotinde
haverforeningen, hvor man fik aftalt 
betaling for post-mix. Det er udsendt 
til afdelingerne.

Distribution af vin
Så har der været forhandling mellem 
forbundet og Depotindehaverforenin
gen vedrørende problemet omkring 
distribution af vin.
Der har været sagt mange ting i den
ne sag, og der har været meget stærk 
kritik af aftalen, især fra Køben-
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havns mandlige afdeling, ligesom der 
også har været kritik af, at forbundet 
har lavet den udenom Københavns 
mandlige afdeling. Selve aftalen in
deholder, at man får en dobbelt provi
sion, når man distribuerer vin. Det er 
rigtigt, at det økonomiske ansvar er 
større, når man distribuerer vin, men 
hvis man ser udelukkende på det øko
nomiske, må man sige, at vi ikke var 
meget for at gå ind i en sådan diskus
sion, fordi det ville kunne medføre, at 
hvor man solgte vin, kostede det 300 
kr., og nogle steder sælger man lux- 
us-øl til 200 kr., ligesom man sælger 
en kasse vand til under 100 kr. For
bundsformanden ville ikke ind i en di
skussion om, at der skulle være diffe
rentieret provision ud fra det økono
miske aspekt i det. Det ville være far
ligt at bevæge sig ind på det. Men 
man havde et eksempel på, at man på 
Lolland-Falster Bryghus, i forbindel
se med distribution af vin, havde la
vet en aftale om, at de fik det dobbelte 
i provision. Forbundsformanden 
fandt derfor, at den aftale var til
fredsstillende. Udover det fik man 
ændret teksten i overenskomsten så
ledes, at i stedet for at man normalt 
skal afregne for det, der er på vognen, 
afregner man i stedet for det, der er 
solgt fra vognen.
Tilbage står kritikken fra Køben
havns mandlige afdeling, der går på, 
at de ikke deltog i disse forhandlin
ger, og forbundsformanden mente, at 
man måtte fastslå, at da aftalen ikke 
kun omfatter depoter under Køben
havnsområdet, så må man enten tage 
samtlige afdelinger med, eller også er 
det forbundet, der egenhændigt for
handler og har ansvaret for disse 
ting. Forbundsformanden fandt der
for ikke kritikken fra Københavns 
mandlige afdeling berettiget på det 
område. Selvom de nok kunne have 
interesse, og var med til at rejse sa
gen, så er det dog et forbundsanlig
gende at lave aftalen. Derfor ville det 
have været forkert overfor de øvrige 
afdelinger kun at sige, at mandlig af- 
deling skulle deltage i disse forhand
linger.
Udover dette har der været en kritik 
af, at man ikke efterlevede målsæt
ningen fra depotkonferencen om, at 
man skulle af med provisionen og 
have en høj fast løn, og derfor burde 
forbundet have satset mere på, at 
man i første omgang skulle have 
mere mandskab på depoterne - det er 
salget slet ikke til — men så kunne

man måske have diskuteret et fast 
tillæg i stedet for. Man havde nogle 
interne drøftelser, hvor forbundsfor
manden sagde, at det fandt han ikke 
heldigt. Hvis et depot har et meget 
stort salg af vin, vil der også være me
get afbæring, og så er det også rime
ligt, at folk får betaling herfor. Ligeså 
vidt var det ikke rimeligt, hvis et de
pot næsten ikke har noget salg, at 
man skulle have et fast tillæg. Nogen 
kunne være meget belastede og an
dre mindre, men de fik samme tillæg. 
Det har også betydet, at Depotklub
ben i København har rejst kritik, dels 
fordi forbundsformanden på general
forsamlingen i Københavns mandlige 
afdeling havde nogle drøftelser med 
formanden for klubben og dels i frem
læggelsen, hvilket har gjort, at De
potklubben har skrevet og meddelt, 
at der er sket en fordrejning af sagen. 
Forbundsformanden synes ikke, at 
man nærmere vil kommentere 
spørgsmålet om den kritik, der er 
kommet fra Depotklubben i Køben
havn, idet forbundet jo er ansvarlige 
overfor afdelingen, og klubbens for
ventninger om, at de skulle have del
taget, er ikke noget forbundet for så
vidt kan hæfte for. Forbundsforman
den var ked af, at det var endt i den 
form for diskussion om, hvorvidt der 
er nogen, der har fordrejet sagen, 
fremfor at man måske skulle have ta
get en diskussion om, hvorvidt for
bundet havde handlet rigtigt eller 
forkert ved at lave en aftale om provi
sion i stedet for at have satset på et 
højt tillæg, eller have satset på at få 
flere mennesker i beskæftigelse.

Birkerød depot
Man havde nogle gange drøftet en 
sag fra Birkerød, hvor nogle medlem
mer deroppe havde solgt 10 kasser 
Elefant-øl i Kildeskattehuset, men 
havde glemt at få en behørig kvitte
ring. Det bevirkede, at da depotinde
haveren 3 uger efter opdagede, at der 
manglede en kvittering, og at han 
dermed heller ikke kunne få penge i 
Kildeskattehuset gjorde vore med
lemmer ansvarlig og gik i deres løn
ningspose og trak for de 10 kasser 
Elefant-øl. Det havde han ikke ret 
til, og allerede på det tidspunkt skulle 
man nok have overvejet at anlægge 
sag imod ham - ikke fagretligt men 
civilretligt. Han havde godkendt 
kvitteringen i dagsregnskabet da de 
kom hjem, og at han først lang tid ef
ter fandt, at den ikke er behørigt un

derskrevet, berettiger ham ikke til at 
gøre folk ansvarlige. Hvis de skulle 
have været ansvarlige, skulle han, da 
han modtog kvitteringen, have gjort 
opmærksom på, at den ikke var behø
rigt underskrevet, og at de måtte se 
at få det i orden. Det havde de ikke 
mulighed for 3 uger efter.
Sagen er også samtidig indberettet, 
fordi man havde den opfattelse, at 
Københavns særaftale ikke siger no
get om, at man er chauffør. Man er 
medhjælper og dermed har man ikke 
noget økonomisk ansvar på vognen. 
Sagen har jo været involveret dels 
som en selvstændig sag, og dels har 
den været drøftet i forbindelse med 
noget generelt omkring §17, der om
handler chaufførernes ansvar, salg 
o.s.v. Inden sagen nåede frem til be
handling, tilbagebetalte depotinde
haveren imidlertid pengene til med
lemmerne, og dermed så forbundet 
ikke mulighed for at køre sagen vide
re på det principielle, fordi der ikke 
længere var nogen sag.
Forbundet bad en LO-jurist om at 
vurdere sagens indhold, fordi man 
stadigvæk fra Københavns mandlige 
afdeling ønskede, at den skulle køre 
som en faglig voldgiftssag. Juristen 
udtalte, at da der ikke var nogen sag, 
kunne det kun blive en fortolkning af 
overenskomsten. Forbundet havde 
allerede sagt, at får vi en fortolkning 
af overenskomsten, er sagen tabt på 
forhånd, idet reglerne siger, at hvor 
intet andet er aftalt, er det overens
komstens bestemmelser, der gælder. 
Der står ikke noget i særaftalen for 
København om placering af det øko
nomiske ansvar, og så er der overens
komsten, der gælder. Til gengæld 
ville man gerne fra forbundets side 
have kørt en faglig voldgiftssag, hvis 
der havde været en konkret sag, så
dan at hvis det havde været kutyme 
på depotet, såfremt man mistede va
rer, at medlemmerne ikke skulle er
statte det. Men da man ikke havde en 
sådan konkret sag, og det kun gik på 
overenskomsten, var der ingen tvivl 
om, at man ville tabe den, og dermed 
ville der efter forbundets opfattelse 
være nogle skærpede omstændighe
der.
Derfor havde forbundet afvist den, 
men det var klart, at den kritik, der 
var kommet fra Københavns mandli
ge afdeling, gør, at man står på hvert 
sit synspunkt. Mandlig afdeling men
te, at hvis man ikke kørte sagen, ville 
det få depotindehaverne i København
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til at skærpe omstændighederne ved 
på baggrund af denne sag at sige, at 
de ikke var pligtige til at skulle er
statte, hvis der manglede noget på 
vognen. Eller omvendt, at medlem
met var ansvarlig for alt det, der var 
på vognen.

Faglig voldgift 
Ompakning 
Så har forbundet haft en faglig vold
giftssag vedrørende ompakning. For
bundet tabte sagen, og der er udsendt 
et cirkulære, der klart fortæller, at 
hvis man fortsætter med at nægte 
ompakning, så er det overens
komsts tstridigt.
Også her har der været flere opfattel
ser. Der har været stærk kritik af, om 
ikke proceduren så den, der procede
rede, ikke gjorde det tilstrækkeligt 
godt. Det var Anker Skjødt, og for
bundsformanden har også gentagne 
gange hørt, at det var for dårligt, at 
man ikke fremførte dokumentation 
for en aftale, man havde i Randers- 
området, hvor man fik betaling for 
ompakning aføl. Nu findes der altså 
ikke noget stykke papir på den aftale, 
den er mundtlig og man kunne nok 
bevise den gennem kutyme, men det
te enkeltstående tilfælde, hvor der 
blev betalt, kunne nok slet ikke vejes 
op imod dommerens eller opmandens 
kendelsestilkendegivelse, hvor han 
havde gjort det uden betaling. Det lå 
i selve opmandskendelsen, og for for
bundsformanden at se, ville det også 
være en drejning af det man ville pro
cedere sagen på. Forbundet måtte 
fastholde, at da overenskomsten ikke 
sagde noget om, at der skulle være 
ompakning, så betød det, at man 
skulle lave mere, end der stod i over
enskomsten, og det er det man ville 
have penge for. Uanset om der var 
undertid eller overtid, så pålagde 
man medlemmerne mere end det, 
som overenskomsten sagde, altså var 
det det man skulle have betaling for. 
Undervejs er det diskuteret, hvorvidt 
man skulle køre på de andre ting og 
føre bevis for, at man fik betaling an
dre steder. Efter forbundets opfattel
se, ville det overhovedet ikke have 
værdi at fremføre dette, hvorimod 
forbundsformanden fandt, at det var 
rigtigt, som man havde fastholdt i 
proceduren, at der var tale om en 
merbelastning, og derfor ville man 
have penge for det. Man havde jo sagt 
her, ligesom på andre områder, at 
hvis man bad os om at distribuere no

get, man ikke havde gjort tidligere, så 
ville man ikke bare konsekvent sige 
nej, men have en forhandling om hvil
ken form for betaling man skulle 
have. Derfor fandt forbundsforman
den, efter at have gennemgået den 
skriftlige procedure ligesom Anker 
Skjødts mundtlige procedure, at den 
var helt i overensstemmelse med det 
synspunkt, som forbundet skulle an
lægge i denne sag.

Forhandlingsret på depoter
Endelig har forbundet fra Køben
havns mandlige afdeling modtaget et 
brev vedrørende forhandlingsretten. 
Det er sådan, at når afdelingen fra 
København kommer ud på et depot, 
så siger depotindehaveren, at man 
må rette henvendelse i Depotindeha
verforeningen, idet de ikke ønsker at 
drøfte sagen med afdelingen.
Det er klart, at forbundet havde gjort 
Depotindehaverforeningen opmærk
som på, at det var i strid med regler
ne, idet foreningen er en.underafde
ling af Dansk Arbejdsgiverforening 
gennem Købmands- og Havnesam
menslutningen, og de havde ingen ret 
til at forhandle med forbundets afde
ling, og afdelingen kunne derfor hel
ler ikke udenom forbundet få taget 
sagen op i Depotindehaverforenin
gen. Altså er det ikke en korrekt 
fremgangsmåde. Men udover det 
måtte forbundet også protestere, for 
det gjorde jo, at man overhovedet 
ikke kunne løse opståede aktuelle 
problemer, hvis man først skulle have 
det kørt ind som et organisationsmø
de i Depotindehaverforeningen. For
målet var vel, at de, der laver lokalaf
taler, altså depotindehaverne og af
delingerne, måtte have lov til at holde 
møde, når der opstod problemer, for 
at kunne løse disse, inden det gik vi
dere til organisationerne.
Det var forbundets opfattelse af De
potindehaverforeningen, at de be
vidst trak tingene ud, de gjorde tinge
ne langsommeligt, og de er meget om
stændelige, når man skulle lave nogle 
ting. Den daglige ledelse har drøftet 
det og var enige om, at vi simpelthen 
nu måtte indgive en klage til Dansk 
Arbejdsgiverforening om, hvordan 
Depotindehaverforeningen gebærder 
sig; dels omkring deres langsomme
lighed, dels at Depotindehaverfore
ningen rettede henvendelse til vore 
afdelinger og ønskede at deltage når 
der foregik nogle ting. Det måtte for
bundet protestere imod. Forbundet

havde ikke noget imod, at man under 
Depotindehaverforeningen f.eks. 
sagde, at man havde en Københavns
organisation, og der havde man nogle 
mennesker siddende, der forhandlede 
med den afdeling, eller man gjorde 
det på andre områder. Men forbundet 
ville ikke acceptere, at man i sekreta
riatet kom ud og deltog , fordi så var 
der klart noget juridisk procedure
mæssigt i det.
Thomas Olsen
Thomas O. bekræftede, at han på et 
FU-møde havde været opmærksom 
på, at han ikke betragtede Faxe-Vej- 
le-depotsagen som afsluttet.
Baggrunden var samtaler med den 
forhenværende afdelingsformand. 
Thomas O. havde på fornemmelsen, 
at forbundet ikke havde behandlet 
sagen rigtigt.
Thomas O. havde bedt afdelingsfor
mand Kaj F. arrangere et møde med 
den forhenværende afdelingsfor
mand for at gennemgå sagens forløb. 
Mødet var ikke på nuværende tids
punkt afholdt.
Thomas O. mente i sagen, at det var 
forkert af forbundet, at der til depot
indehaveren var sendt et brev, hvor 
der blev gjort opmærksom på den til
bagebetaling, der skulle ske.
Thomas O. mente, at man fra forbun
det skulle have gjort depotindehave
ren opmærksom på, hvornår Vejle-af
delingen havde rejst sagen, og at en 
tilbagebetaling fra medlemmernes 
side ikke kunne foregå længere end 
frem til den dato. Den dato havde 
man bedt depotindehaveren om at 
ændre betalingen således, at den kom 
til at køre efter overenskomsten, så 
var tilbagebetalingen blevet mindre. 
Thomas O. vidste ikke om det møde, 
han havde bedt om, blev arrangeret, 
men hvis det gjorde, ville han komme 
med en tilbagemelding i sagen på et 
senere FU-møde.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var gal over, at 
den gennemgående anklage mod for
bundet var, at forbundet havde sendt 
et brev til depotindehaveren om tilba
gebetaling.
Forbundsformanden havde sagt det 
før og måtte gentage: Forbundet har 
ikke sendt et sådant brev til depot
indehaveren.
Forbundet har sendt et brev til Hardy 
Christensen og gjort opmærksom på 
beløbene for tilbagebetaling, og så 
har vi sendt et skarpt brev til depotin-
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dehaveren og bedt ham om at over
holde overenskomsten, hvor der intet 
beløb er anført andet, end hvad han 
skal betale i henhold til overenskom
sten. Det var en misforståelse, som 
formanden mange gange havde for
søgt at rette, fordi det ikke var rigtigt, 
at forbundet havde sendt sådan et 
brev til depotindehaveren. Det var 
muligt, at depotindehaveren var ble
vet gjort opmærksom på beløbet, hvis 
Hardy C. havde taget papiret med 
ud og havde vist ham det. Men for
bundet havde kun fastslået, at hvis 
han ikke overholdt overenskomsten, 
så ville vi forfølge ham ad arbejdsret
lig vej. Man måtte gerne få kopier af 
brevene.

Kaj Fonnensbæk
Kaj F. kunne oplyse, efter at han var 
tiltrådt som afdelingsformand, havde 
han fået et brev fra forbundet, der øn
skede sagen afsluttet skriftligt fra af
delingen.
Kaj F. havde bedt personen, der hav
de startet sagen, et tidligere bestyrel
sesmedlem, om at kontakte depotfol
kene for at få afklaret hvordan sagen 
kunne afsluttes.
Kaj F. vidste ikke om man havde la
vet et forlig vedrørende tilbagebeta
lingen, men depotfolkene var enige i, 
at sagen var afsluttet. Afdelingen har 
meddelt forbundet, at man betragter 
sagen som afsluttet.
Kaj F. kunne ikke arrangere et møde 
med Hardy Christensen. Han mente, 
at han var ude af sagen efter at han 
var blevet selvstændig med et Albani- 
depot.

Thomas Olsen
Thomas O. måtte tro på forbundets 
udtalelser i sagen Faxe-Vejle-depo
tet.
Når Hardy Christensen ikke ønskede 
at mødes med Thomas O. kunne det 
tyde på, at han manglede dokumen
tation i sagen. Forbundet havde be
handlet sagen korrekt og sagen måt
te hermed være afsluttet.

Bent Meyer
Bent M. var tilfreds med, at den, af 
mandlig afdeling rejste sag, som be
rørte hele landet vedr. post-mix, var 
en sag, hvor Kbh.s mandlige afd. hav
de fået lov til at repræsentere hele 
landet.
I sagen distribution af vin - forholdt 
sagen sig anderledes - sagen var rejst 
af afdelingen, men afdelingen kunne

ikke få lov at deltage, for så skulle øv
rige afdelinger, der blev berørt, også 
deltage.
Bent M. forstod ikke, at forhandlings
udvalget ikke kunne repræsentere 
andre i sagen, så Anker S. ikke skulle 
forhandle sagen alene.
Mandlig afd. havde tilbudt hjælp i sa
gen og havde forventet at komme 
med til forhandlingerne.
Forbundsformanden havde glemt at 
omtale, at FU havde accepteret at 
forbundet skrev til depotindehaverfor
eningen for at få afdelingens 5 depo
ter ud af vin-aftalen.
Forbundsformanden havde heller 
ikke omtalt, at aftaler har en prøve
tid, som løber til udgangen af februar 
måned.Bent M. håbede på, at vi kø
benhavnere så fik lov til at være med. 
Bent M. havde ikke spor imod, hvis 
der blev nedsat et udvalg, der dække
de hele landet. Bent M. ville gerne ud 
af den aftale, og prøve at starte op her 
og sørge for, at man far en høj, ensar
tet, fast løn og væk fra provisionen så 
godt, som det overhovedet var muligt. 
Man ville gerne prøve på at leve op til 
de beslutninger, der var taget i det 
landsdækkende depotudvalg, syns
punkter, der deles af alle.
Forbundsformanden havde hellere 
set, at man på en saglig måde havde 
sat sig ned og diskuteret med Depot
klubben, hvorledes man fik disse ting 
på plads. Det havde Bent M. gerne 
set, men der var ikke nogen mulighed 
for diskussion. Aftalen var under
skrevet, og afdelingen var kørt ud på 
et sidespor.
Birkerød-sagen startede, som for
bundsformanden rigtigt sagde, op 
med, at et medlem glemte at få påført 
regningen, 10 kasser Elefant-øl og få 
kvittering. Men den accepterer depo
tindehaveren som rede penge, og 
regnskabet bliver godkendt. Det var 
den 16. august, men da han har må
nedsregnskab, bliver denne regning 
først præsenteret for Kildeskattehu
set den 1. september, og der siger 
marketenderen, at han ikke vil beta
le den regning, fordi der ingen kvitte
ring er på den. Man kunne godt doku
mentere det, fordi man ved, at der kø
bes så og så meget hver uge, og der 
ville have været noget galt, hvis der 
ikke havde været købt Elefant-øl i 
den uge.
Det er rigtigt, at afdelingen i henhold 
til § 17 siger, at københavnerne ikke 
har noget økonomisk ansvar. Det 
står måske ikke tydeligt i overen

skomsten, at man ikke har det, men 
det står heller ikke, at man har det. 
Der står i overenskomsten, hvad 
salgschaufførerne skal, men der er 
ikke noget, der hedder salgschauffø
rer i København - Kbh. har kun med
hjælpere, hvis man sammenligner 
med kammeraterne i provinsen, der 
også har begreberne. Salgschauffø
rerne får en provision på 1,54 kr. og 
medhjælperne får en provision på 
1,27 kr. eller noget mindre. Derfor 
påstanden, at de steder, hvor det er 
en salgschauffør, der har en provision 
på 1,54 kr., og en medhjælper, der har 
1,34 kr., der har chaufføren en over
løn, og når man accepterer denne 
overløn som sådan, så dækker han 
det økonomiske ansvar, fordi han er 
salgschauffør.
Bent M. mente også, at der skattetek
nisk var dokumentation for hans vur
dering af § 17.
Bent M. mente ikke Anker S. havde 
været nok inde i de nuancer, der var i 
overenskomsten.
Kbh. har altid betragtet § 17 som 
ikke værende afdelingen og man hav
de stillet krav om at få § 17 ud af over
enskomsten.
Bent M. forstod ikke forbundets vur
dering i sagen. Bent M. forstod ikke, 
at man ikke tog en faglig voldgift på 
sagen, selvom formanden mente, at 
man ville tabe en faglig voldgift.
Der er altid tvivl om, når man fører en 
faglig voldgift, i hvilken retning den 
vil gå. Man havde dog været med fra 
Københavns-afdelingen til sådanne 
ting, og så kunne man muligvis være 
kommet med afdelingens synspunk
ter.
løvrigt måtte Bent M. sige — og det 
kunne man se af protokollerne - at 
Anker Skjødt og han var enige i med 
hensyn til Birkerød-sagen, at afdelin
gen ikke havde mistet retten til at 
køre en faglig voldgift. Afdelingen 
havde dokumentation på ifølge brev 
fra Anker Skjødt, at man først tog 
forhandlingen med Depotindehaver
foreningen og prøver på at få dem til 
at acceptere afdelingens argumenter 
og således får rettet § 17 ind. Det ville 
afdelingen hellere end at gå direkte 
ud i en voldgift. Man fik forhandlin
gen og de ville ikke ændre et komma. 
Der skete så det, at Anker Skjødt sag
de, at han først ville hjem i forbundet 
og tage stilling til, om man skulle 
køre sagen fagretligt videre.
Hvad angik omposningen, var det 
rigtigt, at Bent M. havde kritiseret
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Anker Skjødt for ikke at bruge de ar
gumenter, som man var i besiddelse 
af, men blot acceptere, at Arbejdsgi
verforeningens repræsentant fik lov 
til at fylde domsmanden med løgn, 
idet han i Voldgiftsretten kunne sige, 
at han kendte et af vore medlemmer i 
Svendborg, som ovenikøbet var ho
vedbestyrelsesmedlem - det er Aage 
Jensen - som havde udtalt noget helt 
andet til ham. Voldgiftsmanden og 
dommeren sluttede selvfølgelig op og 
spurgte, hvad det var for noget? Det 
blev ikke imødegået, at det var løgn, 
og det var det. Men han spurgte også 
samtidig, om vi havde beviser for, at 
der var aftaler, hvor vi fik penge for 
at ompose. Det havde vi, fordi vi den 
24. oktober havde været i Randers og 
havde fået at vide af Randers-man- 
den, at de havde 50 øre eller 1 krone 
pr. kasse for omposning af kasser. 
Næstved har meddelt, at de får penge 
for omposning af kasser, så man hav
de de aftaler, men de blev ikke brugt. 
Forbundet antydede, at der var mu
lighed for, at den manglende indsigt i 
disse ting medførte, at man tabte 
voldgiftssagen. Forbundet antydede, 
at det kunne godt være rigtigt. Man 
kan have en god procedure og tabe sa
gen. Man kan have en dårlig procedu
re og vinde sagen. Det var der ingen 
normer for.

Preben Mortensen
Forbundsformanden mente, at ved
rørende vurderingerne og forholdene 
omkring en faglig voldgiftssag, frem
gik det nu klart af de bemærkninger, 
der var faldet, hvori uenigheden be
stod. Det er vurderingen fra forbun
dets side om, at hvis man skulle have 
haft en fortolkning af Birkerød-sagen 
på baggrund af overenskomstens be
stemmelser, så måtte forbundet helt 
klart tabe sagen. Det var Bent Meyer 
enig i, idet man ikke mener, at med
hjælperne på Københavns-depoterne 
er omfattet af § 17. Det måtte så bety
de, at den sidste faglige voldgift om 
ompakning, hvor opmanden henviser 
til § 17, stk. 2, så ikke gælder for de
potarbejderne i København, hvis 
man mener, at man ikke er omfattet 
af § 17. For formanden var der slet in
gen tvivl om, at depotarbejderne i Kø
benhavn er omfattet af § 17. Den ene
ste undtagelse, der kunne være her
for, er ifølge reglerne, at hvor intet 
andet er aftalt, er det hovedoverens
komstens bestemmelser der er gæl
dende. Da der ikke findes andre afta

ler om, hvilket arbejde der skal udfø
res og afregningsformen herfor end 
den, der står i hovedoverenskomsten, 
gælder denne også for depotarbejder
ne i København.
Forbundsformanden ville vende til
bage til spørgsmålet om behandlin
gen af sagen. Det blev nævnt første 
gang, det blev drøftet, og der var kri
tiske bemærkninger om, at man syn
tes nok, at proceduren havde været 
god, men det havde procedøren ikke 
været. Det var de første bemærknin
ger, der faldt med hensyn til kritik 
omkring denne sag. Nu bliver dette 
modereret lidt.
Forbundsformanden var enig i, at 
man ikke kunne forudse, hvad en op
mand ville finde frem til, og det viste 
de hidtidige sager jo netop, at vi sta
dig måtte konstatere, at man kunne 
blive overrasket over nogle ting. Men 
det var sagt helt klart, at årsagen til 
at vi tabte sagen, var på baggrund af 
at vi havde en dårlig procedør.

Torben Olsen
Torben O. bekræftede Bent M.s frem
stilling af sagen omkring den faglige 
voldgift.
Torben O. kunne tilføje fra voterin
ger, at de argumenter, som arbejdsgi
veren kom med i Voldgiftsretten, var 
de argumenter, som man brugte 
overfor opmanden. I og med at for
bundet ikke havde aftalen med, og at 
man ikke kunne bevise det, så måtte 
det være det, der lå til grund for den 
afgørelse, som opmanden måtte træf
fe.
Med hensyn til forbundsformandens 
bemærkninger om, at Depotklubben 
og andre kunne have haft en diskus
sion af mere saglig karakter om vin- 
aftalen forinden alle disse ting, så var 
dette noget svært, idet efter man for
lod Depotindehaverforeningen blev 
der samme aften lavet en aftale om 
vin. Så det var ikke muligt at sætte 
sig sammen og sagligt diskutere, 
hvordan man fik ordnet den aftale om 
distribution af vin. Løbet var kørt.

Anker Skjødt
Anker S. kom ind på, at der var rejst 
spørgsmål omkring post-mix, vin-sa
gen samt § 17-sagen, og det havde 
været diskuteret mange gange.
Da § 17-sagen startede i sin tid, dreje
de det sig om 10 kasser øl, der, som 
sagt blev leveret til Kildeskattehu
set, hvor der ikke var behørig kvitte
ring for modtagelsen. Dengang proce

derede forbundet på, at det ikke kun
ne være rigtigt, at depotindehaveren 
ikke overholdt sin forpligtelse, når 
der i overenskomsten står, at man 
skal afregne dagligt, med hensyn til 
at protestere. Ved det dengang af
holdte organisationsmøde aftalte 
man en faglig voldgift, og man aftalte 
ovenikøbet opmandens navn i proto
kollatet. Imidlertid skete det, at man 
lokalt på depotet fandt ud af, at pen
gene skulle tilbagebetales, hvilket 
Bent Meyer meddelte, at han havde 
fået oplyst og ønskede, at forbundet 
checkede om dette var korrekt. Fol
kene havde fået pengene tilbage.

Så skrev forbundet til Depotindeha
verforeningen og bad om at få et orga
nisationsmøde, hvor man diskutere
de § 17. Dette møde blev berammet til 
den 4. oktober. Efter at mødet var be
rammet, kom afdelingen og talte om 
post-mix, hvorefter forbundet skrev 
til Depotindehaverforeningen, at vi 
også gerne ville diskutere post-mix, 
hvilket blev accepteret, således at der 
nu var 2 punkter på programmet, 
dels § 17 og dels post-mix. Det er bag
grunden for, at den københavnske 
mandlige afdeling var med omkring 
post-mix. Samme dags morgen, den 
4. oktober, kom Bent Meyer sammen 
med den daværende klubformand for 
Depotklubben og spurgte, om forbun
det havde hørt noget om vin. Anker S. 
sagde, at det kendte han intet til. Der 
havde afdelingen af nogle af deres 
medlemmer fået fortalt, at der var 
tale om, at man skulle begynde at for
handle vin.
På mødet, der drejede sig om post-mix 
og § 17 og opstilling af fadøls-anlæg 
den 4. oktober spurgte forbundet De
potindehaverforeningen, om de ken
der noget til vin, og da hævdede de, at 
de den samme dags morgen var ble
vet ringet op af en eller anden kontor
chef fra Carlsberg om man ville be
gynde at sælge vin.
Med hensyn til vinen skete der det, at 
forbundet udsendte et cirkulære til 
medlemmerne om, at man ikke måtte 
distribuere vin. Samtidig sendte for
bundet et brev til Depotindehaverfor
eningen om, at før man begyndte at 
distribuere vin, ville forbundet have 
en forhandling.
At forbundet lavede aftalen på vin 
den 29. november, som Torben Olsen 
lige har hævdet, passer ikke. Men det 
er rigtigt, at man med Depotindeha
verforeningen ved mødet den 29.
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drøftede en ny mødedato med henblik 
på en forhandling om vin.
Omkring § 17-sagen: Da folkene fik 
pengene tilbage, forsvandt sagen ud 
af højesteretsdommer Bjerregaards 
hænder. Han var udpeget som op
mand. Forbundet havde taget forbe
hold for sagens videreførelse, hvilket 
blev forelagt for LOs jurist. Han vur
derede, at når forbundet ikke havde 
nogen konkret sag, ville man tabe sa
gen.
I oppositionssagen siger Bent Meyer, 
at forbundet havde dokumentation 
og kunne have dokumenteret, at 
Næstved afdeling fik betaling. Der 
var noget, som var galt. På forret
ningsudvalgsmødet den 2. januar 
henviste Bent Meyer forretningsud
valgets opmærksomhed på, at Næst
ved afdeling havde skrevet den 3. 
marts 1984 til forbundet om, at man 
ikke kunne få betaling. Man efterly
ste et svar på, hvad der var sket i sa
gen. Det er senere dokumenteret, så 
sagen var på plads. Men det er ikke 
rigtigt at sige, at Næstved afdeling 
får penge for omposning - det er 
ukorrekt.
I omposningssagen førte forbundet 
den procedure, som Bent Meyer hav
de fået udleveret, og som han på det 
tidspunkt, hvor han fik den, ikke 
havde bemærkninger til. Bent M. var 
deltager i voldgiftsretten. Men da 
man mødtes derinde, sagde Bent M., 
at forbundet skulle sige noget om 
mer-salg, og da Bent M. tog ordet i 
retten, talte han udelukkende om 
mer-salg. Anker S. havde tilbagevist 
udtalelser om hvilke aftaler, man 
havde med Aage Jensen, men sagde 
også, at forbundet havde aftaler, man 
havde dog ikke dokumentation med, 
og det var korrekt. Forbundet havde 
ikke dokumentation med om, hvilke 
aftaler der var indgået. Det var, hvad 
der blev sagt, men bynavnet Randers 
er ikke nævnt. Syntes nok, at man 
skal holde sig lidt til, hvad der er ble
vet sagt i de forskellige sammenhæn
ge, hvilke datoer og på hvilke tids
punkter tingene er sket, hvordan det 
er sket og i hvilke sammenhænge. 
Syntes ikke, at det var korrekt, at 
Bent M. taler om den 4. november, 
når det var den 4. oktober. Han taler 
om Næstved-sagen, mens Næstved 
overhovedet ikke har været nævnt - 
den sag har været nævnt i en anden 
sammenhæng. Omkring § 17: Når 
man går fra et møde den 4. oktober, 
hvor der i protokollatet står, at man

tager forbehold for sagens viderefø
relse, så er sagen ikke dermed aflyst 
og afviklet. Forbundet havde taget 
forbehold. Bad om, at det bilver taget 
ad notam, at man gør det på den 
måde.

Søren Jørgensen
Søren J. bekræftede, at der var en 
misforståelse i Bent M.’s indlæg. 
Næstved afd. havde ikke aftaler om, 
at man fik betaling for ompakning.

Bent Meyer
Bent M. var enig med forbundsfor
manden i, at det var tolkningsvurde
ringer, der gjorde sig gældende mel
lem forbundet og Kbhs mdl. afd. For
bundsformanden fortsatte så med at 
sige, at såfremt § 17 ikke gjaldt for 
Kbh.s mdl. afd.s medlemmer i Birke
rød-sagen, så var dette noget vrøvl, 
idet domsmanden vedr. omposnings
sagen henholder sig til § 17, stk. 2, 
hvor der står, at når vore medlemmer 
ikke kører, er de forpligtede til at fo
retage omposning eller at lave andet 
arbejde på depotet. Enten måtte for
bundsformanden have været uop
mærksom på det sidste FU-møde, el
ler også havde han glemt, at Bent M. 
havde sagt, at det var meget uheldigt, 
at det var foregået på denne måde, for 
havde man haft Birkerød-sagen først 
og fået ret der, så havde man stået 
bedre i den senere sag vedr. ompos- 
ningen. Og det mente Bent M., at han 
fik ret i, for nu blev man dømt efter 
§ 17, stk. 2.
Så sagde forbundsformanden igen, 
hvad Bent M. så tit havde bebrejdet 
ham, at efter forbundsformandens 
mening var der ingen tvivl om, at 
man havde tabt sagen. Det var for 
skråsikker en vurdering, som man al
drig nogen sinde kunne anlægge. 
Man kan hverken sige, at man var 
sikker på at tabe eller vinde. Bent M. 
havde sagt, at det var en dårlig proce
dure, men havde da lov til at tilføje, at 
uanset det kan man godt vinde en 
sag, ligesom det modsatte kunne 
være tilfældet.
Det var rigtigt, hvad Anker S. havde 
sagt, at man havde diskuteret denne 
sag mange gange, men indtrykket 
var, at uanset hvor mange gange 
man diskuterer den, så forstod Anker 
S. det ikke alligevel.
Bent M. syntes nok, at det virkede 
stærkt, når Anker S. ikke kommente
rer det, der var sagt. Anker S. havde 
jo på et tidligere tidspunkt meddelt

Bent M., at såfremt man ikke fik sine 
synspunkter igennem, så måtte man 
køre den faglige voldgift, som man 
havde været enige om, da man havde 
Birkerød- sagen.
Bent M. sagde, at han muligvis havde 
gjort sig skyldig i en fejltagelse, da 
han havde bragt Næstved ind i bille
det, men det var rigtigt, at han den 
24. oktober var i Randers og fik at 
vide af Søren Jacobsen, at der var ind
gået en aftale om, at man fik så og så 
mange penge for omposning. Men 
Randers blev ikke nævnt i sagen, el
ler at man havde nogle aftaler inde i 
Depotindehaverforeningen den dag. 
Det var i hvert fald ikke rigtigt, og 
Bent M. havde bebrejdet Anker S., at 
han ikke havde sagt det, umiddelbart 
efter. Svaret var, at man ikke kunne 
bevise det, men det kunne være lige 
meget. De andre påstande, som Depo
tindehaverforeningens formand 
fremførte, kunne han heller ikke be
vise, men det blev taget ad notam af 
domsmanden. Det var det, der betød 
noget.

Poul Erik Guldborg
Poul Erik G. orienterede om bag
grunden for aftalen om omposning i 
Randers.
Fra det tidspunkt, hvor forbundet 
gav besked op, at ingen depotmed
hjælpere skulle pose om uden betaling, 
havde man i Randers aftalt betaling. 
Aftalen, som blev lavet i Randers, 
skulle ligge i en skuffe og ikke offent
liggøres. Den blev lavet med det for
behold, at hvis forbundet tabte sagen 
om omposning, så faldt betalingen 
væk.

Anker Skjødt
Anker S. bekræftede Bent M. i, at 
Randers ikke var nævnt i retten, men 
Anker S. havde i proceduren sagt, at 
forbundet var vidende om aftaler, 
hvorefter der blev betalt for ompos
ning. Nu sagde man så, at det var en 
»skuffeaftale» i Randers, men det er 
altså ikke en aftale nogen kender, og 
derfor er det ikke noget, forbundet 
kan bruge i sagen.

Preben Mortensen
Formanden ville slå fast, at man ikke 
kunne angribe Anker S. for at have 
lavet aftalen for salg af vin torsdag af
ten i Depotindehaverforeningen, da 
den var underskrevet 4 dage efter om 
mandagen på forbundsformandens 
kontor.
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Bent M. havde været inde på, at for
bundsformanden havde glemt nogle 
ting i sagerne. - Nej, det havde for
bundsformanden ikke, men han hav
de holdt sig til det principielle i det.

BERETNING FORTSAT

Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Kbh.s mdl. afd.s bod efter
HT-konflikten
På FU-møder og HB-møde har vi 
drøftet spørgsmålet om sagen fra Kø
benhavn i maj-dagene 1984 meget. 
Alle er jo klar over de forskellige op
fattelser af tingene, men når jeg har 
taget sagen med her, er det fordi, jeg 
ved, at vi vil støde på den på et senere 
tidspunkt. Forbundet modtog et brev 
fra Kbh.s mdl. afd., som var skrevet 
den 13.-12., altså umiddelbart efter, 
at Arbejdsretten havde talt, og hvor 
der blev sagt, at der var et organisa
tionsansvar, og mdl. afd. har fået en 
bod på 400.000 kr.
Brevet lyder:
Forbundsformand Preben Morten
sen.
Vedrørende Arbejdsrettens dom af 
11. december 1984 for Tuborg-chauf- 
førernes blokade på Hans Knudsens 
Plads den 22. maj s.å.
Ifølge domspræmisserne må vi forstå, 
at bøden på kr. 400.000,00 alene gæl
der afdelingens ansvar for blokaden, 
og at der dermed ikke er idømt bod for 
den efterfølgende arbejdsnedlæggelse 
den24. maj.«
Forbundsformanden gjorde opmærk
som på, ar arbejdsnedlæggelsen den 
24. maj skete på baggrund af en trus
sel om afskedigelse af tillidsrepræ
sentanter. Det bevirkede, at man gik 
hjem på Tuborg, og Carlsberg fulgte 
eksemplet.

Brevet fortsætter:
«I den forbindelse går vi ud fra, at du 
erindrer det hastemøde, der på din 
foranledning blev afholdt på dit kon
tor den 16. april med deltagelse af to 
tillidsrepræsentanter, Ib Christensen 
og Louis Andersen samt Bent Meyer, 
Torben Olsen og undertegnede. Bag
grunden for mødet var, at en repræ
sentant fra HT-chaufførernes ak
tionsudvalg havde henvendt sig til 
dig med et ønske om forbundets delta
gelse i en blokade af de københavnske 
indfaldsveje.

På mødet blev det aftalt, at de to kør
selsafdelinger på henholdsvis Carls
berg og Tuborg skulle blokere dels 
fra vest og dels fra nord. Det blev end
videre meddelt, at forbundet ville på
tage sig ansvaret for blokaden. Denne 
blokade blev imidlertid aflyst efter, at 
HT havde suspenderet chauffør Per 
Brandt fra tjenesten med det til følge, 
at bustrafikken blev genoptaget.
Den seneste udvikling medførte dog, 
at HT-chaufførerne atter nedlagde 
arbejdet, og planen om blokaden blev 
genoptaget. Da det var den samme 
dag, tøvede vi ikke med at gennemføre 
blokaden i henhold til aftalen af 16. 
april og går derfor ud fra, at forbun
det holder afdelingen økonomisk ska
desløs.
Da vi er på det rene med, at et sådant 
arrangement også kan have arbejds
retlige aspekter, vil det være rigtigt, at 
vi tager en drøftelse om, hvordan vi i 
praksis ordner sagen om betalingen 
af boden. «

Sagen havde været oppe at vende på 
et FU-møde, hvor forbundsforman
den begrundede et nej med følgende: 
Mødet den 16. april blev rigtigt nok 
afholdt efter en henvendelse fra ak
tionsudvalget i København, som sag
de, at man havde opfordret til, at bus
serne stoppede, men en lang række 
busser i København fortsatte med at 
køre. Derfor rettede man henvendel
se til renovationsfolkene og til andre, 
om man ikke midt på dagen kunne 
lave en times aktion og blokere for 
indfaldsvejene og for de remiser, bus
serne kørte ud fra, for at markere sig 
over for disse chauffører. Så langt, så 
godt. Det var også rigtigt, at for
bundsformanden på mødet sagde, at 
forbundet påtog sig ansvaret for det
te.
Den senere aktion ligger ikke i for
længelse af det, der skete på møden 
den 16. april. Den aktion, som blev 
gennemført i maj, blev ikke lavet, for
di der kørte busser i København, der 
kørte nemlig ingen busser. Det, som 
forbundet havde været med til at af
tale, nemlig at forbundet ville påtage 
sig ansvaret, var at blokere for de 
busser, som stadig væk kørte i byen. 
Der har været nogle drøftelser, hvor 
man har sagt, at der ikke var kommet 
en afklaring i sagen om HT-konflik- 
ten, og derfor mente man, at man vil
le lave denne aktion. Aktionen er 
ikke på noget tidspunkt drøftet med

forbundet, og derfor er det klart, at 
man ikke bare kunne komme på bag
grund af drøftelsen i april og sige, at 
man følte, at man kunne indlede en 
aktion, selv om det ikke var på sam
me grundlag.
Desuden er det sådan, at forbundsfor
manden mere end én gang har op
fordret afdelingen til at møde frem i 
Arbejdsretten, ikke for at drøfte 
skyldsspørgsmålet, for det havde for
bundsformanden forlængst meddelt 
afdelingen, at det ville han ikke, men 
fordi bodens størrelse ikke alene måt
te afgøres på arbejdsgivernes på
stand.
Afdelingen ville ikke møde i Arbejds
retten, hvilket betød, at forbundet 
heller ikke kunne møde. På trods at 
forbundsformandens opfordringer 
undlod man at møde, og så kom man 
bagefter og sagde, at man på bag
grund af drøftelsen i april fandt, at 
forbundet skulle betale boden. Det 
måtte forbundet naturligvis afvise, 
idet de fandt, at når man andre steder 
havde sagt, at det var afdelingen, der 
havde påtaget sig ansvaret også med 
hensyn til advarsler overfor tillids
repræsentanterne, og man havde for
hindret, at forbundet kunne procede
re sagen i Arbejdsretten, som bevir
kede, at man fik så stor en bod, så var 
det underligt, at man bagefter kom og 
sagde, at det var forbundet, som skul
le betale.

Forholdet mellem forbundet og 
Københavns mdl. afd.
Forbundsformanden ville slutte den
ne række sager af med at omtale for
holdet mellem forbundet og Kbh.s 
mdl. afd.
På sidste HB-møde var der nogle, som 
opfordrede til, at der blev taget skridt 
til en samtale, så man var fri for på 
det ene møde efter det andet at skulle 
høre på disse personlige ting, som 
blev draget ind i debatten. På et tids
punkt stillede Torben Olsen et kon
kret forslag om, at han kunne være 
initiativtager til, at der blev afholdt et 
sådant møde. Nogle dage efter kom 
Torben Olsen ind på forbundsforman
dens kontor i anden anledning, og på 
vej ud af døren sagde han: »For re
sten, med hensyn til dette møde, 
hvornår kan det afholdes?« For
bundsformanden udtalte, at tids
punktet var ligegyldigt, men der blev 
nævnt juli måned, hvor både for
bundsformanden og mdl. afd. ville 
være tilbage fra ferie.
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Forbundsformanden hørte ikke mere 
i sagen, og i august henvendte han sig 
til Torben Olsen og spurgte umiddel
bart før FU-mødet, hvad der var sket 
i sagen, fordi han måtte forvente, at 
FU ville spørge, hvad der var sket.
Forbundsformanden modtog så et 
brev den 13. august:
«Preben Mortensen.
Du har i dag henvendt dig til afdelin
gens kasserer, Torben Olsen, for at 
høre om, hvornår den samtale mellem 
fagforeningens daglige ledelse og dig, 
som HB ønskede, kunne finde sted. 
Det er vor opfattelse, at en sådan sam
tale, såfremt den skal bære frugt, må 
foregå på et tidspunkt, hvor atmosfæ
ren er betydelig mere venlig og præget 
af almindelig agtelse og høflighed, 
end deten tilfældet nu. Vi finder abso
lut ikke, at det lige nu er tidspunktet 
for en sådan samtale. «

Forbundsformanden forstod på ho
vedbestyrelsen, at netop på baggrund 
af den måde, man havde talt på, øn
skede man, at der kunne tales privat 
sammen, så man var fri for at høre på 
personlige gnidninger på fremtidige 
HB-møder. Forbundsformanden gav 
et klart tilsagn til, at man tog sådan
ne drøftelser, men han hæftede sig 
også ved, at der burde foregå drøftel
ser mellem afdelingsledelsen i Kbh.s 
mdl. afd. og hele forbundsledelsen om 
samarbejdsformen. Man stillede så 
det forslag, at man først ønskede at få 
en drøftelse med forbundsformanden 
privat, og det accepterede han også. 
Derfor må man sige, at dette afslag 
fra Kbh.s mdl. afd. dels er et afslag på 
at prøve at finde en anden samtale
form, dels er det et afslag på at finde 
samarbejdsformer mellem Køben
havns afdelingsledelse og forbundet. 
Forbundsformanden fandt, at det var 
underligt, når begge parter havde gi
vet tilsagn, at den ene part efter HB- 
mødet kom og stillede betingelser.
Derfor ville forbundsformanden sige, 
at det ikke nyttede, at nogen nu på 
baggrund af det, der var sket, sagde, 
at man ville prøve at komme tilbage 
til den gamle situation. Så overdrev 
man betydningen af disse ting. Det 
var muligt, at der blev sagt en masse 
ting, og som det også fremgik af mø
det i dag, var det klart, at man kunne 
fornemme, hvor alvorlige beskyld
ninger, der også ligger imod forbund
sledelsen både på den ene og den an
den måde. Men det prægede ikke den

normale arbejdsgang i forbundet. At 
man ikke førte normale samtaler 
med Kbh.s mdl. afd. betød ikke, at 
forbundet ikke kunne arbejde. For
bundet søgte at bakke op om de initi
ativer, der var, sagerne kørte nor
malt og ikke på mindre kraft end ved 
normale relationer til Kbh.s mdl. 
afd., så dette skulle man ikke tage så 
tungt. Hvad man kan være ked af er, 
at der bruges for megen tid på møder
ne til at føre disse diskussioner om 
personer. Man må lære at leve med 
det og skøjte hen over diskussioner
ne, men de har ingen indflydelse på, 
hvordan tingene fungerede fagligt i 
forbundet. Forbundsformanden kun
ne kun sige, at han mente på hoved
bestyrelsens vegne at kunne udtryk
ke skuffelse over, at begge parter gav 
tilsagn om at tage nogle drøftelser af 
hensyn til det øvrige FU og HB, hvor
efter den ene part begynder at stille 
betingelser før de lovede drøftelser.

DEBAT TIL BERETNING

Holger Foss
Holger F. ville uddybe situationen 
omkring HT-konflikten.
16. april ringede forbundsformanden 
til Holger F. og gjorde opmærksom 
på, at han havde fået en henvendelse 
fra HT’s aktionsudvalg, hvori de 
spurgte, om afdelingen kunne med
virke i en blokade. Man fik i hast fat i 
afdelingens to kørende tillidsrepræ
sentanter og gik til møde med for
bundsformanden og blev enige om, at 
der skulle laves en blokade. For
bundsformanden sagde nu, at det var 
en blokade, som skulle handle om at 
få de busser, som stadig væk kørte, til 
at køre i garage. Holger F. ville ikke 
bestride, at der var blevet sagt sådan, 
men havde hørt at dette var blevet 
fremført bl.a. på januar-mødet i FU, 
og han havde spekuleret meget over, 
hvad det egentlig skulle forestille. 
Hvis man laver en blokade, hvor bus
ser ikke kan køre igennem, så er der 
også andre, som ikke kan, og så måtte 
blokaden få samme effekt som den, 
man senere lavede den 22. maj.

Blokaden blev ikke til noget, fordi 
man suspenderede Brandt og andre 
kedelige personer på det tidspunkt 
således, at bustrafikken kunne gen
optages normalt. Senere skete der 
en anden udvikling, idet udmeldel
serne eskalerede, det var ved at blive 
moderne at melde sig ud af SID. Afde

lingen tog så et møde med de samme 
mennesker, som havde opfordret for
bundet til at medvirke i en blokade. 
Man havde møde med renovationsar
bejderne først, og så tog man senere 
et større møde med 400 deltagere fra 
SID-afdelinger i København, Frede
rikssund og Hillerød, både renova
tionsarbejdere og folk fra Trafikfunk
tionærernes Fagforening osv. På det 
møde var man enige om, at nu måtte 
kampen skærpes. Ved et senere møde 
blev man enige om, at nu skulle sla
get slås, da man tøvede i Hovedstads
rådet med at foretage de nødvendige 
foranstaltninger for at få standset 
konflikten. Afdelingen lavede en blo
kade på Hans Knudsens Plads, som 
var aldeles effektiv. Den varede en 
time, og man kom til at stå i den situa
tion, som var beskrevet, at afdelingen 
som en naturlig ting påtog sig ansva
ret for det, der var sket, for at to til
lidsrepræsentanter ikke skulle blive 
afskediget og 62 chauffører ikke i et 
år skulle gå med en advarsel over ho
vedet, og afdelingen fik en bod i Ar
bejdsretten på 400.000 kr.
Kbh.s mdl. afd. rettede henvendelse 
til forbundsformanden i den gode tro, 
at en blokade, som handlede om den 
samme sag, måtte være i orden. Men 
der gjorde afdelingen regning uden 
vært. FU havde vedtaget, at de penge 
skulle afdelingen ikke have. Holger 
F. forstod på forbundsformanden, at 
grunden til afslaget var, at afdelin
gen ikke havde fulgt den procedure, 
som man bør følge, og at vi ikke var 
mødt op i Arbejdsretten, som afdelin
gen i adskillige år ikke har gjort. Det 
var klart, at afdelingen var meget, 
meget utilfredse og bitre over, at for
bundet slog hånden af afdelingen, 
som her havde været solidarisk med 
andre mennesker, som havde været 
ude i en kamp.
Holger F. håbede, at hovedbestyrel
sen kunne lave den afgørelse om, som 
forretningsudvalget havde truffet i 
sagen.
Forholdet mellem afdelingen og for
bundet var bestemt ikke blevet bedre 
efter, at afdelingen havde fået dette 
afslag. Det var helt korrekt, at hoved
bestyrelsen i juni havde diskuteret, 
hvordan man kunne forbedre forhol
det, og at der skulle tages et initiativ 
til en forbedring er også rigtigt. For
bundsformanden og Kbh.s mdl. afd. 
erklærede sig villige til at få en sam
tale for at få alle disse ting ryddet af 
vejen.
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Mødet blev ikke til noget, og grunden 
var afvikling af ferie osv. Så skete der 
det, at afdelingen modtog et brev fra 
forbundet skrevet i nøjagtig den sam
me tone, som havde været medvir
kende til de dårlige forhold.
Derfor skrev afdelingen til forbunds
formanden, at man ikke fandt, at ti
den var inde til at få en drøftelse, det 
var nok bedre at vente, til der var lidt 
bedre relationer mellem parterne - så 
skulle det nok lykkes, men Holger F. 
forstod på forbundsformanden, at nu 
skulle man ikke komme med flere 
henvendelser, fordi man endelig ikke 
skulle overdrive betydningen af den 
mangel på samspil, der er mellem for
bundets største afdeling og forbun
dets daglige ledelse. Forbundsfor
manden erklærede, at man kører nor
malt i forbundet, og de dårlige relati
oner ingen indflydelse har på, hvor
dan der arbejdes, og så kunne vi alle 
sammen være tilfredse med det.
Holger F. måtte sige, at afdelingen 
havde den modsatte opfattelse, nem
lig at man ikke kørte godt med de dår
lige relationer parterne imellem. Af
delingen har aldrig haft så dårligt et 
forhold til forbundet i al den tid, Hol
ger F. havde været med, og han følte, 
at det var en belastning ikke alene for 
det daglige arbejde, men også for for
bundets medlemmer.
Hvis der skulle komme et nyt initi
ativ, og hvis der skulle blive en mulig
hed for at komme til at snakke fornuf
tigt om disse ting, så var afdelingen 
parat til dette.

Preben Mortensen
Forbundsformanden måtte slå fast, 
at hvis forbundet skulle betale en bod 
for en aktion, så måtte forbundet 
også være medbestemmende om, 
hvordan aktionen skulle løbe af sta
belen. Og så måtte det være forbun
det, der bestemte, hvordan sagen 
skulle behandles fagretligt. Som reg
lerne er i dag, og med en afdeling, der 
ikke ønsker at møde frem i Arbejds
retten, må forbundet også blive væk. 
Forbundsformanden havde tidligere 
nævnt, at forbundet havde opfordret 
afdelingen til at møde op i Arbejdsret
ten, - ikke for at følge proceduren i 
arbejdsretlig henseende, men fordi 
det var uacceptabelt, at Dansk Ar
bejdsgiverforening skulle bestemme, 
hvor stor en bod skulle være.
Det var forbundsformandens opfat
telse, at boden på de 400.000 kr., hvis 
forbundet havde faet lov til at proce

dere i sagen, ville være blevet langt 
mindre, fordi der var nogle helt klare 
punkter, som forbundet havde taget 
fat i og kunne tilbagevise. Men punk
terne fik lov til at stå uimodsagt.
Kbh.s mdl. afd. kan ikke bagefter 
komme og meddele, at forbundet 
skulle betale boden, når forbundet 
havde opfordret afdelingen til at 
møde op, men ikke selv fik lov til at 
køre sagen i Arbejdsretten. Hvis For
bundet skulle betale en bod, så var 
det forbundet, der bestemte, hvordan 
tingene skulle køres.
Det var ikke de 400.000 kr. Det var 
for så vidt underordnet, men det var 
det principielle, som ligger i, at man 
ikke havde været med i diskussionen 
om, hvordan en sådan aktion skulle 
løbe af stabelen.
Det var sagt helt klart, at der var for
skellig opfattelse af, hvad man fandt, 
der var til gavn for medlemmerne. 
Forbundsformanden syntes, at de sa
ger, forbundet havde haft, viste dette. 
Tiderne gjorde, at tingene var blevet 
mere indviklede og vanskeligere at 
løse, men han mente, at man med til
fredshed kunne notere, at der var et 
stort aktivitetsniveau, og der var be
tydelig flere folk inddraget i forbund
sarbejdet end tidligere. Det lykkedes 
også en gang imellem at få resultater 
hjem. Derfor var det, at forbundsfor
manden sagde, at selv om der var 
nogle mennesker, som talte dårligt 
sammen, havde det ingen indflydelse 
på, hvordan forbundet fungerede, og 
han mente heller ikke at det burde 
have indflydelse på, hvordan man ar
bejdede i FU eller HB. Derfor ville 
han fastholde, at der ikke var nogen 
grund til at tage så mange diskussi
oner om det, fordi det ville være at 
overdrive problemerne.

Inge Jensen
Inge J. havde været skuffet over, at 
man ikke havde taget møderne for
bundet og Kbh.s mdl. afd. imellem og 
fået renset luften.
Det var muligt, at forholdet ikke præ
gede forbundets daglige arbejde, men 
det prægede andre, måske allermest 
Kbh.s kv. afd., som daglig arbejdede 
nært sammen med Kbh.s mdl. afd. I 
dette samarbejde kunne man også 
være uvenner, men hvad vigtigt var, 
man kom altid videre, det skulle man 
af hensyn til medlemmernes interes
ser.
Andre havde givet udtryk for, at man 
følte sig ramt af, at uenigheden træk

kes med ud i kammeratskabet. Det 
burde være muligt at bevare kamme
ratskab uden for de faglige sager.
Inge J. beklagede situationen og hå
bede, at der blev rettet op på den.

Bent Meyer
Bent M. fandt det forkert, når for
bundsformanden og andre sagde, at 
afdelingen stillede betingelser for at 
gennemføre den samtale, HB havde 
vedtaget skulle finde sted.
Man havde i mdl. afd. blot ment, at 
hvis samtalen skulle give resultat, så 
skulle tidspunktet for samtalen ta
ges, når situationen var mere gun
stig, end den var nu.

Inge Møller
Inge M. sagde i forbindelse med HT- 
konflikten, at provinsen så med me
gen sympati på aktionen, men Inge 
M. manglede svar på problemet, for
bundsformanden havde rejst vedr. 
opmøde i sagen og dermed måske 
medvirken til at nedsætte boden.

Thomas Olsen
Thomas O. tilsluttede sig Inge J.’s ord 
om samarbejdet mellem mandlig afd. 
og forbundet, idet han var sikker på, 
at synspunkterne dækkede hoved
parten af HB-medlemmernes syns
punkter.

Knud Erik Kvortrup
Knud Erik K. syntes, det var meget 
skuffende, at man fra mdl. afd.s side 
stillede betingelser for at gennemføre 
beslutningen om at etablere et bedre 
samarbejdsklima mellem mdl. afd. og 
forbundets daglige ledelse.
Han mente, at den eneste betingelse 
var, at man gjorde en lille indsats fra 
begges side. Man kunne ikke »hoppe 
fra «, fordi tiden ikke var inde grundet 
en dårlig kommunikation, det var jo 
netop derfor, der var grund til at mø
des og gøre noget ved situationen.
Et forbund med et så lille antal med
lemmer havde al mulig grund til en 
mere fælles faglig linie udad til. Med
lemmerne forstår ikke, hvad der fore
går, og arbejdsgiverne studerer nøje 
de »gule siders« indhld. Det var en 
unødvendig situation at være i.

Preben Mortensen
Forbundsformanden sagde omkring 
samarbejdet med mandlig afd., at når 
man ikke skulle komme med flere ini
tiativer, så skulle det ses på baggrund 
af det, der skete sidste gang. Der var
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jo ingen garanti for, at mødet blev til 
noget, selv om man aftalte det. Man 
skulle passe på ikke at fokusere for 
meget på det, fordi det blev en del af 
debatten om, hvordan samarbejdet 
var. Når der var konkrete sager, 
mente forbundsformanden ikke, at 
der i sig selv var noget dårligt samar
bejde,, men det var rigtigt, at der var 
utroligt dårlige relationer mellem 
personer i forbundsledelsen og i 
Kbh.s mdl. afd.s ledelse. Når for
bundsformanden gerne ville være fri
taget for initiativer, var det, - som 
han også havde meddelt på mandlig 
afdelings generalforsamling - på 
grund af de beskyldninger mod ham 
om, at han sammen med DfB havde 
forsøgt at lave et eller andet komplot 
mod mandlig afdeling, og at forbun
det ifølge Bent Meyer lagde mere 
vægt på at optræde troværdigt over 
for arbejdsgiverne end over for med
lemmerne. Hvis man i mandlig afde
ling har den opfattelse af forbundsle
delsen, er enhver diskussion om sam
arbejde overflødig.
Forbundsformanden forstod godt 
Inge Jensen, når hun sagde, at det 
kan være et problem for kvindelig af
deling, men syntes dog, han ville sige, 
at det ikke var forbundet, der starte
de diskussionerne og personer. Det 
var ikke forbundet, som lagde op til 
konflikter, men i situationer, hvor 
man bliver hårdt angrebet, følte man 
også, at man havde ret til at forsvare 
sig.
Forbundet har én gang accepteret det 
initiativ, som skulle tages for at fa 
nogle drøftelser, men det var der nog
le andre, som sagde nej til, og så var 
beskyldningerne taget til siden. Der
for fandt forbundsformanden, at man 
nu bare måtte fortsætte, som man 
havde kørt, da han ikke fandt, at det 
var en belastning for forbundets ar
bejde, at der var nogle personer, som 
ikke kunne samarbejde.

Holger F.
Holger F. havde noteret sig, at for
bundsformanden nu meget tydeligt 
gav udtryk for sin opfattelse af forhol
det mellem afdelingen og forbundet. 
Holger F. delte opfattelse med flere, 
som havde den opfattelse, at det ikke 
kunne være uden betydning for for
bundet eller for medlemmerne, hvor
dan forholdet var mellem mandlig af
deling og forbundet. Holger F. mente 
stadigvæk, at man på et eller andet 
gunstigt tidspunkt bliver nødt til at

tale med hinanden om tingene, så vi 
kan få renset luften, men han kunne 
ikke se, hvordan det skulle kunne 
lade sig gøre med de afvisninger, vi 
får på de ting, vi fremfører. Det var en 
ubehagelig atmosfære. Det var ube
hageligt for afdelingen, ubehageligt 
for hovedbestyrelsen og ubehageligt 
for alle dem, man skulle dels angribe 
og dels forsvare. Man befandt sig tit i 
en mærkelig situation.
Inge Møller sagde, at afdelingen ikke 
havde svaret på forbundsformandens 
bemærkninger vedr. Arbejdsretten 
og HT. Forbundsformanden sagde, at 
han havde opfordret afdelingen til at 
køre sagen i Arbejdsretten og møde 
op og lade forbundet procedere, så vil
le man måske have fået en mindre 
bøde ud af det. Det kunne da godt 
være, at det var foregået, som for
bundsformanden sagde, men det fo
rekom Holger F., at der ikke var lagt 
for megen vægt på det, som der gives 
udtryk for nu.
Holger F. havde iagttaget, at ikke én 
udover Inge Møller havde interesse
ret sig for at sige noget i HT-sagen el
ler om, at afdelingen skulle have eller 
ikke have penge til boden. Holger F. 
kunne oplyse, at man ville gå til kam
meraterne i den københavnske fag
bevægelse, som havde meddelt, at 
man gerne ville hjælpe, men han 
fandt, at det var flovt at skulle gå til 
andre forbynd, når man havde kæm
pet hele den danske fagbevægelses 
sag. Vort forbund havde råd til en 
hjælpende hånd i denne situation.
Holger F. foreslog, at man overvejede 
dette endnu en gang.

Søren Jørgensen
Søren J. fandt, at det var rystende at 
høre på de angreb, som kom fra Kbh.s 
mdl. afd. Angreb, som udelukkende 
gik på personer i forbundets daglige 
ledelse. Som tidligere sagt var det 
også rystende for medlemmerne at 
læse de faglige sider i Prop & Kapsel, 
som hovedsagelig gik på disse person
angreb.
Søren J. opfordrede repræsentanter
ne fra Kbh.s mdl. afd. til snarest mu
ligt at moderere deres tone og at stop
pe disse perfide personangreb og sam
tidig i samarbejdets ånd gå ind for, at 
FU-møder og HB-møder føres i en 
helt anden tone fremover.

Bent Meyer
Bent M. ville omtale sagen, som var 
baggrund for hans udtalelse om, at

forbundet hellere ville være troværdi
ge over for arbejdsgiverne end over 
for afdelingen.
Sagen var ny og omhandlede Syd
havns-depotet. Baggrunden var for
bundets optræden i Depotindehaver
foreningen i fredags, hvor Kbh.s mdl. 
afd. havde en sag til behandling, og 
hvor afdelingen flere gange krævede 
at få et plenarmøde for selv at få lej
lighed til at fremføre sine synspunk
ter over for Depotindehaverforenin
gen, idet man mente, at man var bed
re kvalificerede end forbundets næst
formand. Deri ligger ikke nogen kri
tik, men den simple ting, at afdelin
gen havde haft møder med medlem
merne på arbejdspladsen, møder med 
det københavnske kriminalpoliti, 
møder med depotindehaveren og som 
følge heraf kendte sagen fra A til Z. 
Det til trods aftalte Anker S. med 
DA’s repræsentant, at hvis Køben- 
havns-afdelingen bad om et plenar
møde, så skulle man ikke have det. 
Dette skete, og derfor mente Bent M., 
at han havde ret til at sige (det ville 
han godt gentage), at forbundet hav
de mere hang til at være troværdig 
over for arbejdsgiverne, end man 
havde over for afdelngen i den situa
tion. Det ville have været pænt af for
bundsformanden, hvis han havde 
nævnt sagen på denne måde og ikke 
bare havde taget et enkelt udpluk, så 
andre ikke forstod sammenhængen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde nævnt to 
ting i HT-konflikten. Den ene var, at 
når forbundet skulle betale, måtte 
betingelserne for, hvordan en kon
flikt skulle køres, også diskuteres 
med forbundet. Den anden var, at for
bundsformanden fandt, at de 400.000 
kr. var smidt ud af vinduet; blot ved 
at møde frem i Arbejdsretten kunne 
man anfægte den måde, hvorpå sa
gen blev kørt, og den måde, hvorpå 
man fremførte bevismaterialet. Dom
meren måtte endda gøre opmærksom 
på, at man fra Dansk Arbejdsgiver
forening fremførte bevismateriale, 
som man egentlig ikke havde ret til. 
Man nævnte fra DA, at modparten 
ikke var der til at protestere, og så fik 
man lov til at fremlægge disse ting i 
sagen. Dommen var det, man kalder 
en udeblivelsesdom, og forbundsfor
manden fremførte, at hvis det havde 
været Kbh.s mdl. afd.s opfattelse, at 
forbundet skulle have betalt boden, 
så kunne man have nævnt det fra
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starten. Helt fra starten kunne man 
have sagt, at man fandt, at det var 
forbundets ansvar, og at det derfor 
var forbundet, som kørte sagen. Det 
har det altså ikke været. Afdelingens 
beslutning gjorde, at forbundet ikke 
har kunnet møde frem i arbejdsretten 
og protestere, så man ikke fik en bod 
på 400.000 kr.
Om spørgsmålet, hvorvidt forbunds
formanden havde henvendt sigi afde
lingen, havde forbundsformanden al
lerede nævnt, at han fandt, at man 
skulle møde frem i Arbejdsretten og 
kun procedere på én ting, nemlig at 
tilbagevise, at der kunne være tale 
om alvorlig skærpet bod. Det var det 
eneste han havde sagt. Den sidste 
henvendelse, forbundsformanden 
rettede til afdelingen, var først i okto
ber, hvor han ringede til Bent Meyer 
og spurgte om, hvordan man stillede 
sig i sagen, og da sagde Bent M., at 
forbundsformanden kendte afdelin
gens opfattelse. Forbundsformanden 
havde sagt, at netop omkring bods
spørgsmålet syntes han, at man blot 
skulle møde frem og protestere. Bent 
M. nævnte, at forbundet ville få be
sked tilbage, når afdelingen havde 
drøftet, hvordan man stillede sig i sa
gen.
Forbundsformanden hørte ikke no
get og tog det som udtryk for, at afde
lingen havde den opfattelse, at man 
af principielle grunde ikke ville møde 
frem i Arbejdsretten. Det tog forbun
det så til efterretning.
Forbundsformanden tog kun i Ar
bejdsretten, fordi han var interesse
ret i at høre, hvad man egentlig ville 
procedere sagen på fra DA’s side, og 
de fik lov til at få frit løb dér. Man 
havde i mange andre situationer følt, 
at det var fuldstændig ligegyldigt at 
møde frem, fordi man på forhånd hav
de vidst, hvor stor boden ville blive, 
men når det er så store beløb, det dre
jer sig om, syntes forbundsformanden 
ikke, at man bare kunne lade som in
gen ting. Derfor måtte han fastholde, 
at når afdelingen tog beslutningen, 
som forhindrer forbundet i at møde 
frem, og man så får en bod på 400.000 
kr., var det ikke rigtigt bagefter at 
komme og bede forbundet om at beta
le den.

Holger Foss
Holger F. ville ikke forlænge debat
ten om de 400.000 kr. Man kan beta
le, eller man kan lade være. Han ville 
blot gøre opmærksom på, at afdelin

gen ikke havde handlet, som man 
gjorde i HT-konflikten, ud fra, at for
bundet skulle betale. Det ville have 
været totalt uansvarligt, og det var 
afdelingen ikke. Man havde påtaget 
sig adskillige bøder, men man mente i 
denne sag, at man havde et fælles 
grundlag med forbundet.
Holger F. måtte sige til Søren J., at 
der var mange, som havde prøvet på 
at lave om på afdelingens sprog, bl.a. 
arbejdsgivere, de kunne heller ikke 
lide det, men det var det sprog, man 
talte ude på arbejdspladserne, og det 
er der ikke nogen, som kan tage ska
de af. Sproget ville ikke blive ændret.

Bent Meyer
Bent M. bekræftede forbundsforman
dens udlægning, at hvis forbundet 
ikke hørte fra mdl. afd., var det fordi, 
synspunktet stadig var, at man ikke 
ville møde i Arbejdsretten.

BERETNING FORTSAT

Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
Forbundskurser
Vi har ændret forbundets kurser fra 
at være weekend-kurser til, at det i 
stedet for bliver 3 Intro-kurser à 20 ti
mer, som starter fredag og slutter 
søndag, hvilket har betydet en lettel
se for de folk, som skal videre i uddan
nelsessystemet, så man ikke skal afse 
3 weekends, men kun én weekend. 
Det havde været en succes med til
meldelserne. Der var fyldt op både i 
januar og februar, og der lå 13-14 til
meldelser til marts. Det skulle blive 
spændende at se, hvor mange af dem, 
der nu deltager i Intro-kurser, som 
ville fortsætte i systemet.

Internationalt samarbejde
I slutningen af marts måned er der 
IUL-kongres, og inden da er der en li
gestillingskonference, hvor forbun
det håbede, at man endelig ville nå 
frem til en målsætning og et hand
lingsprogram. Man har nu i flere år 
har konferencer, hvor man fra alle 
lande er mødt frem og har fortalt, 
hvor forfærdeligt man havde det. Det 
var også udmærket at få det at vide, 
for det var jo grundlaget for at finde 
ud af, hvordan man kommer derhen, 
hvor man gerne ville være.
På nye konferencer ville man starte 
forfra og fortælle, hvor forfærdelige 
forhold man havde, men ved den sid

ste konference i Rørvig var der nogle, 
som slog bak og sagde, at det havde 
man fået at vide igennem flere år. Nu 
ville man gerne til at diskutere, hvor
dan man får ændret disse forhold. 
Derfor fik man udarbejdet et udkast 
til et handlingsprogram, hvor forbun
det, repræsenteret ved Lone Chri
stensen, havde nogle indsigelser, og 
der er så sendt et forslag frem til den 
ligestillingskonference, som ligger 
lige forud for IUL-kongressen. Lone 
Christensen deltager, og alle de kvin
der, som er med i denne ligestillings
konference, er indbudt af IUL til også 
at deltage i kongressen med det håb, 
at der dermed vil være et pres på de 
delegerede til IUL-kongressen til en
delig at få vedtaget et handlingspro
gram omkring ligestilling. Det var 
forbundets ønske og håb, at man fik 
dette vedtaget.

Vi har i det forløbne år 1984 drøftet, 
hvordan forbundet skulle gebærde 
sig, når vi taler om internationalt 
samarbejde. På hovedbestyrelsesmø
det i juni 1984 redegjorde forbunds
formanden for nogle af de initiativer, 
der var i gang.
Man havde haft drøftelser med det 
franske CGT, og man skulle til Lon
don, hvor forbundsformanden repræ
senterer forbundet og Holger Foss 
Kbh.s mdl. afd. Der lå en vedtagelse 
om, at man i slutningen af 1985 ville 
afholde en europæisk bryggerikonfe
rence, og man forventede efter mødet 
i England, at det var sat på plads dels 
hvem, der ville stå som initiativtager 
og dels det økonomiske samt hvem 
der bliver indbudt og den øvrige til
rettelæggelse af konferencen.
Forbundsformanden så gerne, at når 
man på et tidspunkt havde fået ved
taget konferencens placering, så i 
kredsene diskuterer disse ting og sen
der folk med på en sådan konference, 
så man bliver pænt repræsenteret fra 
kredsene. Internationalt arbejde og 
samarbejde slår ikke igennem, hvis 
det er de samme mennesker, som del
tager år efter år på de samme konfe
rencer og diskuterer samarbejde. Det 
får først en virkning, når det siver ud 
blandt afdelinger og blandt medlem
merne, idet både opbakning og relati
oner viser, at man godt kan sende an
dre end forbundsspidserne af sted og 
alligevel få nogle gode relationer om
kring internationalt samarbejde.
Hvad angår forholdet til IUL havde 
forbundsformanden haft en samtale
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med Dan Gellin og forklaret ham vore 
intentioner i forbindelse med disse 
ting. Han har ændret holdning ved at 
sige, at han ikke vil anbefale det, men 
at han heller ikke vil modarbejde det. 
IUL vil muligvis på denne baggrund 
tage initiativ til på et senere tids
punkt at holde en bryggerikonferen
ce.
Forbundet var opmærksom på udvik
lingen inden for europæisk bryggeri
industri, hvor udviklingen, især når 
man taler om Frankrig, går virkelig 
stærkt. Den sammenkædning, der er 
af bryggerier i Frankrig, hvor man 
blot behøver at gå 5 år tilbage, da der 
var over 100 bryggerier, forventer 
man i 1990 at være nede på en halv 
snes bryggerier, som så til gengæld er 
meget store. Det er klart, at en sådan 
udvikling også vil komme til Dan
mark, eller i hvert fald er forventelig, 
og derfor er forbundet nødt til at sam
arbejde og lære af andre landes erfa
ringer og se på, hvordan det er gået 
dem.
Udover dette har der i perioden været 
besøg fra Ungarn, og forbundet syn
tes, at det er nogle interessante sam
arbejdspartnere, fordi de er meget 
åbne i deres diskussioner og syns
punkter, og de er af den opfattelse, at 
de respekterer og accepterer, at vi er 
medlem af forskellige internationale 
organisationer, og at det ikke bør 
være en hindring for et normalt sam
arbejde. Det gør, at vi som forbund of
ficielt har et samarbejde med den un
garske levnedsmiddelorganisation. 
Der vil i slutningen af maj måned 
komme en invitation til forbundsle
delsen, hvor man skal drøfte videre 
besøg i Ungarn og beskæftige sig med 
forskellige problemer. Det er menin
gen, at de videre besøg skal foregå på 
tillidsmandsplan, således at det er til
lidsrepræsentanterne fra de forskelli
ge lande, som lærer hinanden at ken
de og dermed får et indblik i og forstå
else for internationalt samarbejde.
Hovedbestyrelsen vedtog beretnin
gen.
25 stemte for vedtagelsen, 5 stemte 
imod.

2. Forskellige sager
Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Den 30. januar er der udsendt cirku
lære vedr. indkaldelse til den 29. ordi

nære kongres fra den 12. til den 15. 
september på Hotel Nyborg Strand. 
Vi har i forreningsudvalget i den for
bindelse lagt nogle datoer, som sene
re vil blive meddelt. Forslag skal 
være forbundet i hænde den 3. juli.
Udover dette vil forbundet, så snart 
vi har fået opgørelserne ind, pr. 30. 
marts udsende til kredsene, hvor 
mange delegerede de har, og det er 
sat i forhold til det medlemstal, man 
havde pr. 30/3 1983, som bliver sam
menlignet med tallet pr. 30/3 1985, og 
udsving op og ned med 100 vil så ud
gøre forskellen ud fra det antal dele
gerede, man har i forhold til forbun
dets love.
Forbundet har fået et brev fra de to 
københavnske afdelinger, som lyder:
»Gode kammerater.
De to københavnske afdelinger har 
genoptaget forhandlingerne om en 
sammenslutning til én fagforening og 
har i den forbindelse drøftet en fælles 
fagforeningsrepræsentation i forbun
dets kompetente organer. Det er de to 
afdelingers opfattelse, at vi i henhold 
til forbundets love er berettiget til at 
bevare den nuværende repræsenta
tion i forretningsudvalget med 4 med
lemmer og i hovedbestyrelsen med 8 
medlemmer samt på kongressen p.t. 
69 medlemmer. Ligeledes ønsker vi, 
at princippet om garanteret kvinde- 
repræsentation fastholdes.
Under henvisning til principbeslut
ning på en tidligere kongres om det 
formålstjenlige i, at der kun er én af
deling i hver by, anmoder vi hovedbe
styrelsen om i henhold til forbundets 
loves § 4, stk. i, at behandle vor hen
vendelse på førstkommende hovedbe
styrelsesmøde. «

Brevet var blevet drøftet på FU-mø- 
det, og på baggrund af, at de to køben
havnske afdelinger på nuværende 
tidspunkt ønsker at gennemføre en 
urafstemning, var vi enige om, at det 
så må være rigtigt, at når man foreta
get en urafstemning, skal medlem
merne kende betingelserne også med 
hensyn til repræsentation i forbun
dets kompetente organer og kongres
sen.
Forbundsformanden nævnte, at det 
selvfølgelig altid ville være betænke
ligt, hvis en enkelt afdeling far så stor 
en repræsentation, at de måske blot 
med forbundsledelsens stemmer ale
ne kan have flertal. Det ville være

uheldigt. Men man har også set på 
medlemssammensætningen og kun
ne se det vanskelige i - når man skæ
rer ned på antal af delegerede - at for
dele pladserne mellem mænd og kvin
der. Man havde derfor fundet - for at 
bestræbelserne i Københavns-afde- 
lingerne kan ende med en sammen
slutning - at man ikke ville stille sig på 
tværs og begynde at formulere nogle 
bestemte krav om, hvor stor en re
præsentation man skal have.
FU var derfor enig i at efterkomme de 
to afdelingers ønske. Men vi var også 
af den opfattelse, at en hovedbesty
relse ikke kan binde en kongres, idet 
ingen kan vide, om nogen skulle have 
andre opfattelser, derfor ville man 
gerne en gang for alle have fastslået, 
hvordan reglerne skal være, hvis der 
bliver én afdeling i København. Man 
ville have hovedbestyrelsens sank
tion til at kunne indkalde til en ek
straordinær kongres, som skal holdes 
en enkelt dag i Folkets Hus i Køben
havn lørdag den 9. marts 1985.
FU havde drøftet, hvilke konsekven
ser det kunne have, at man havde en 
afdeling i København, som sad med et 
overvejende flertal af samtlige med
lemmer i forbundet. Vi har i forbunds
lovens § 3, stk. k en regel, hvor der 

står: »På forlangende af 20% af de de
legerede kan et til behandling på kon
gressen foreliggende forslag henvises 
til urafstemning.« Det var klart, at 
uanset hvad man vedtager på en ek
straordinær kongres, så ville de to kø
benhavnske afdelinger blot kunne 
møde frem, fremføre et forslag, - det 
er langt fra givet, at det ville få flertal 
- og blot forlange det til urafstem
ning. Og da man automatisk sidder 
med en medlemsskare, der har et fler
tal, så kunne man jo f.eks. stille etfor
slag om, at man i København frem
over skal have 99 delegerede og pro
vinsen 1. Derfor sagde FU, at på bag
grund af størrelsen må man finde en 
samarbejdsform, der gør, at dels ikke 
mindretallet, som altså er flertallet 
på kongressen, kan vedtage alt hen 
over hovedet på flertallet af medlem
mer, og dels ville det være uheldigt, 
hvis en afdeling, der havde flertal, 
kunne vedtage alt henover hovedet 
på de øvrige.
Derfor har FU fundet ud af, at man i 
forbindelse med at efterkomme og 
vedtage de nye love for Københavns 
afdehng så også i samme moment 
ændrer § 3, stk. k, sådan at der skal 
stå: »Et forslag, der er vedtaget på
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kongressen, kan sendes til urafstem
ning« . Der skal først være et flertal på 
kongressen, før et forslag kan sendes 
til urafstemning. Dog skal det indpas
ses de undtagelser, der altid skal 
være i lovene for ting, der automatisk 
altid skal til urafstemning. Med dette 
forslag mener vi at have sikret, at der 
ingen majorisering kan forekomme 
ved kongresser eller urafstemninger.
Efter en debat i HB om konsekven
serne af lovændringerne vedtog man 
enstemmigt at gå ind for de forelagte 
forslag, så lovændringerne behandles 
på en ekstraordinær kongres 9. marts 
1985.
Lovændringerne forelægges kongres
sen som et samlet kompleks af æn
dringer, som kun træder i kraft, hvis 
der sker en sammenlægning af de to 
københavnske afdelinger.

Preben Mortensen
Hovedbestyrelsen har fra det lands
dækkende depotudvalg fået et forslag 
vedrørende muligheder for aktivite
ter især i de områder, hvor det har 
været lidt svært at følge op, om over
enskomsten og arbejdsforholdene føl
ges tilstrækkeligt på depoterne.
Meningen med det er, at man skulle 
kunne lave mere opsøgende arbejde, 
det vil sige det opsøgende arbejde, 
som ikke kan udføres af rejsesekre
tæren, som jo ikke kan tage direkte 
ud på depoterne, hvad der kun kan 
ske fra lokal side. Der er drøftet to 
muligheder. Den ene var, at man gav 
et tilskud til afdelingerne, og den an
den mulighed var, at man lagde det i 
kredsene. Det kunne ved første øje
kast være en god ide, at give tilskud
det til afdelingerne, men dels ville de 
mindre afdelinger dermed ikke få for
bedret deres økonomi voldsomt ved 
det, og dermed ikke kunne skaffe den 
frihed til den lokale repræsentant, 
som skal lave det pågældende arbej
de, og dels troede forbundsformanden 
ikke i sig selv, at det at give tilskud 
skulle fremme, at der i de områder, 
hvor der ikke laves opsøgende arbej
de, at man så gik ud og lavede det. Vi 
ville samtidig gerne have lidt kontrol 
med, at arbejdet blev fulgt op.
Derfor blev der stillet forslag om, at et 
eventuelt tilskud gives gennem kred
sene, der dermed sørger for, at man 
især i det, vi kalder de sorte områder, 
sætter nogle aktiviteter igang for at 
få rettet de skævheder, der er på disse 
depoter.

Det var vanskeligt at opstille en mo
del, og FU havde derfor lagt en be
løbsramme, som gør, at man mener at 
ville bevilge et beløb, der svarer til år
ligt kr. 150.000. Det skulle betyde, at 
man vil kunne besøge et depot to gan
ge om året. Vi så helst, at det blev af
delingerne, der gjorde det, men der 
var visse områder, hvor kredsen 
eventuelt igennem deres lokale de
potudvalg udpegede en repræsen
tant, som simpelthen tog ud og sørge
de for, at disse ting blev bragt i orden.
Forbundsformanden foreslog, at for
delingen af de 150.000 kr. til kredse
ne foretages af det landsdækkende 
depotudvalg, hvor følgende faktorer 
skal indgå: Spørgsmålet er antal de
poter, hvor mange ansatte depotar
bejdere, der er, og at man som det tre
die også tager hensyn til de afstande, 
der er indenfor kredsens område. Det 
skal være de faktorer, der indgår i 
den fordeling, som overlades til det 
landsdækkende depotudvalg at sørge 
for.
Anker Skjødt gav på depotudvalgets 
vegne tilslutning til forslaget.

Hovedbestyrelsen
Hovedbestyrelsen vedtog, at der stil
les 150.000 kr. til rådighed pr. år til 
opsøgende arbejde på forbundets de
potområder.
Beløbet fordeles efter de af forman
den opstillede rammer.
25 HB-medlemmer stemte for bevil
lingen — 2 stemte imod.

Preben Mortensen
Hovedbestyrelsen skal så beskæftige 
sig med forbundets arbejdsmiljøpro
gram, som er udsend. • Det tages i to 
tempi, først selve programmet og der
efter indstilling vedrørende kvartals
møder og dem, der skal deltage deri.

Babara Kryger
Babara K. havde været med på kon
ferencen, hvor arbejdsmiljøprogram
met blev udarbejdet og godkendt, og 
anså det for et stort skridt fremad, 
dels fordi flere problemer i forbindelse 
både med fysisk og psykisk arbejds
miljø er blevet defineret, dels at det er 
blevet fastslået, hvordan forbundets 
miljøpolitik skal være, men også fordi 
programmet indebar et stærkere 
samarbejde mellem valgte sikker
hedsrepræsentanter og valgte tillids
repræsentanter. Der var et stort be
hov for, at den sikkerheds- og miljø

mæssige afdeling af det faglige arbej
de og den deciderede faglige afdeling 
kobles tættere sammen. Der var lavet 
en kobling i programmet mellem de to 
vigtige, faglige områder. Babara K. 
anbefalede varmt, at det blev vedta
get, og troede, at det var vigtigt at få 
det gjort nu, og få det ud, så det kom 
til at danne grundlag for sikkerheds- 
og miljøarbejdet i de enkelte afdelin
ger og kredse.
Hovedbestyrelsen
Hovedbestyrelsen vedtog enstem
migt indholdet i det udsendte materi
ale - som forbundets arbejdsmiljøpro
gram.
Preben Mortensen
Konsulent John Pedersen vil gen
nemgå skemaet vedr. indstilling til 
afholdelse af kvartalsmøder.
Indstilling til hovedbvestyrelsen om 
afholdelse af kvartalsmøder for SIU- 
repræsentanter fra produktionsvirk
somheder og repræsentanter for depo - 
terne.
Med det formål at udveksle erfarin
ger og tage initiativer på det arbejds
miljømæssige område, afholdes der 4 
kvartalsmøder om året af 1 dags varig
hed, hvoraf de 2 afholdes som kon
cernmøder og de 2 andre som kreds
møder.
Møderne tilrettelægges således, at 
der hver anden gang afholdes kreds
møde og hver anden gang koncern
møde. Det ene koncernmøde skal læg
ges i tilslutning til den årlige miljø
konference.
Kredsmøderne foreslås opdelt på føl
gende måde og med følgende delta
gerantal fra produktionsvirksomhe
dernes sikkerhedsudvalg samt re
præsentanter fra depoterne.

Sjælland-Falster Kredsen og 
København
Virksomhed/kreds Antal deltagere
DDSF, København .................. 2
DDSF, Roskilde........................ 2
Tuborg...................................... 4
Carlsberg.................................. 4
Wiibroe...................................... 2
Harboe...................................... 2
Ceres, Kastrup ........................ 1
Faxe Storkøbenhavn................ 1
Lolland-Falster Bryghus..........  1
Depotrepræsentanter Sjælland-

Falster Kredsen .................... 3
Depotrepræsentanter, 

Kbh. md. afd........................ 3
I alt............................................ 25
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Sydjysk og Fyns kredsene
Virksomhed/kreds Antal deltagere
Fredericia Bryggeri.................. 2
Slotsmøllen, Kolding................ 1
Fuglsang, Haderslev................ 1
Ceres, Århus ............................ 2
Ceres, Horsens.......................... 2
Depotrepræsentanter i

Sydjysk Kreds ...................... 3
Albani, Odense ........................ 3
Carlsminde, Nyborg ................ 1
Svendborg Bryghus.................. 1
Vestfyen, Assens...................... 1
Depotrepræsentanter i

Fyns Kredsen........................ 2
I alt............................................ 19

Nordjysk Kreds
Virksomhed/kreds Antal deltagere
Urban, Aalborg........................ 1
DDSF, Aalborg ........................ 2
DSSF, Grenå............................ 2
Neptun, Silkeborg.................... 2
Thisted Bryghus ...................... 1
Hancock, Skive ........................ 1
Ceres, Hjørring ..........   1
Thor, Randers .......................... 2
Odin, Viborg ............................ 1
Depotrepræsentanter i

Nordjysk Kreds .................... 3
I alt............................................ 13

Koncernmøderne foreslås opdelt på 
følgende måde og med følgende delta
gerantal:
DfB-koncernen
Tuborg ...................................... 4
Carlsberg.................................. 4
Wiibroe...................................... 2
Neptun...................................... 2
Fredericia Bryggeri.................. 2
I alt............................................ 14

Jyske Bryggerier
Virksomhed/kreds Antal deltagere
Ceres, Kastrup........................ 1
Ceres, Århus .......................... 2
Ceres, Horsens........................ 2
Ceres, Hjørring ...................... 1
Thor........................................ 2
Urban...................................... 1

I alt............................................ 9

DDSF-koncernen 
Aalborg .................................... 2
Grenå........................................ 2
Amager .................................... 2
Roskilde.................................... 2
I alt............................................ 8

Øvrige bryggerier 
Odin........................................ i
Lolland-Falster ...................... 1
Albani .................................... 3
Carlsmide................................ 1
Svendborg Bryghus................ 1
Thisted.................................... 1
Hancock, Skive ...................... 1
Slotsmøllen ............................ 1
Fuglsang ................................ 1
Vestfyen.................................. 1
Harboe.................................... 2
I alt.......................................... 14

Mødet for depotrepræsentanter 
Nordjysk Kreds........................ 3
Sydjysk Kreds.......................... 3
Fyns Kredsen .......................... 2
Sjælland-Falster Kredsen........  3
Faxe Storkøbenhavn................  1
Kbh. md. afd............................... 3
I alt............................................ 15

Forbundet meddeler kredse og afde
linger reglerne for udpegning af 
kvartalsmødedeltagerne.

John Pedersen
Som det har været hidtil, har der væ
ret afholdt 4 kredsmøder i hvert kvar
tal. Oprindeligt var det 5 kredsmø
der, idet man holdt et for DfB-koncer- 
nen og et for hver af de 4 kredse. Så 
skete der det, ret kort tid efter, at 
man etablerede denne type møder, at 
man slog Fynskredsen og Sjælland- 
Falster kredsen sammen, således at 
man holdt 3 møder i kreds-regie og et 
møde indenfor De forenede Brygge
riers koncern-regi.
Ifølge det arbejdsmiljøprogram, der 
lige er vedtaget, vil man nu fremover 
holde 4 kvartalsmøder om året. De to 
af dem i koncern-regie og de to øvrige 
som kredsmøder. Det, der er sket, er, 
at forbundsformanden har været 
med til at gennemgå listen over opde
lingen af de møder, der har været hid
til og man har prøvet at opdele det på 
en anden måde. Det er der så kommet 
omdelte forslag ud af. Det bygger på, 
at de to møder om året, der skal hol
des i kreds-regie vil blive lagt således, 
at Sjælland-Falster kredsen og de kø
benhavnske bryggerier vil komme 
sammen to gange om året. Tidligere 
har som sagt De forenede Brygge
riers afdelinger, Fredericia, Neptun, 
Wiibroe og Carlsberg/Tuborg holdt 
møder sammen 4 gange om året. 
Fremover vil københavnere og øvrige 
indenfor DfB-koncernen også deltage

i møder i det regionale område, de bor 
i. Det vil sige, at man slår København 
og Sjælland-Falster kredsen sammen 
til to møder om året, og det vil give 25 
deltagere.
Det nye, der ligger i det her, er, at 
man herudover opererer med begre
bet depotrepræsentanter fra Sjæl
land-Falster kredsen og depotrepræ
sentanter fra Københavns mandlige 
afdeling med 3 fra hver.
Der var også sket nogle mindre juste
ringer i forhold til det oprindelige del
tagerantal. F.eks. har man konstate
ret på visse bryggerier, at det har væ
ret meget svært at leve op til det del
tagerantal, der oprindeligt var fast
sat. Der var det blevet justeret ud fra, 
at de større bryggerier har behov for 
en større repræsentation end de 
mindre bryggerier har.
På denne måde sker der det, at Sjæl
land og Fyn bliver skilt i forhold til 
den kendte struktur. Så er forslaget 
det, at når der holdes kredsmøder, så 
lægger vi Sydjyske kreds og Fyns
kredsen sammen til ét kredsmøde, 
det vil sige, at disse holder et fælles
møde om året. Der er noget nyt i det 
her, for der lå Fyn jo sammen med 
Sjælland før, men det bliver nu sam
men med Syd-Jylland. Der er også 
sket nogle småreguleringer i tallene. 
Der får vi antageligt et møde ud af det 
på 19 personer.
I Nordjyske kreds bliver der et delta
gerantal på 16 til kredsmøderne, og 
dette er inkluderet depotrepræsen
tanter fra henholdsvis Nordjyske 
kreds med 3 - havde glemt at sige, at 
der i Fyn og Sydjyske kreds er depo
trepræsentanter fra hver af de to 
nævnte kredsn - 3 fra Sydjyske kreds 
og 2 fra Fyn.
Der vil blive holdt 3 møder hver gang, 
når man holder det som kredsmøder. 
De to øvrige møder om året vil blive 
holdt som koncern-møder, og vil blive 
delt op henholdsvis i det man kender 
- i DfB-koncernen med 14 deltagere. 
Det er ikke anderledes, end det har 
•været hidtil de par år, man har kørt 
kvartalsmøder, og det er samme sam
mensætning. Det nye er, at dér skal 
holdes et koncernmøde for Jyske 
Bryggerier med 9 deltagere og et for 
DDSF-koncernen, Spritfabrikkerne 
med 8 deltagere. Hertil kommer så, 
at man så har slået samtlige andre 
bryggerier sammen til et møde. Der 
er godt nok en ret stor geografisk 
spredning på det, idet det er lige fra 
Thisted-Skive kanten og helt ned til
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Lolland-Falsterkanten, men det har 
ikke været muligt - selv om både Al- 
bani-gruppen og Faxe-gruppen delta
ger - at opnå et antageligt tal, der 
gør, at disse to grupper kan holde 
selvstændige koncern-møder. Derfor 
er øvrige bryggerier slået sammen til 
et møde.
Hertil kom et møde specielt for depot
repræsentanter, de 3 repræsentan
ter fra hver kreds undtagen Fyn, som 
har 2, og så er der sket det, at man 
har taget den repræsentant fra Faxe- 
Storkøbenhavn, som hidtil har delta
get i Sjælland-Falster kredsens mø
der, og placeret denne repræsentant i 
depotgruppen, idet Faxe-Storkøben- 
havn må sammenlignes med et kæm
pe centralt depot. Som repræsentant 
for truckførerne var det rimeligt at 
placere vedkommende inde i det, man 
kunne kalde depotgruppen.
Forslaget ville give 5 møder i kon- 
cern-regie, 2 kvartaler om aret og 3 
møder i regionalt regie - altsa i kreds- 
regie - 2 gange om a ret, og det vil gi ve 
i alt 60 deltagere hver gang, man hol
der en serie kvartalsmøder, altså 
hvert kvartal. Der er en justering, og 
i forhold til det, der var muligt før, så 
mener John P., at det var noget med 
60-65 deltagere, men man havde al
drig haft flere med end et gennemsnit 
på 50 deltagere pa disse normale 4 
kvartalsmøder, som vi har holdt. Så 
hvis man møder op pa disse kvartals
møder, så sker der dels en udvidelse 
med 10 deltagere i forhold til tidligere 
normalt fremmøde, dels det nye, at 
depotrepræsentanter fra hele landet 
også samles 2 gange om året i fælles
skab ud over de 2 gange årligt i regi
onalt regie.

Preben Mortensen
Vedrørende koncernmøder - hvis 
man lægger mærke til den koncern, 
der kaldes øvrige bryggerier - så er 
der en stor forskel geografisk set. 
Derfor har man, som det fremgår af 
skemaet, foreslået, at det 4. kvartals
møde for koncern møderne lægges i 
forbindelse med selve miljøkonferen
cen. Det vil sige, at det ene møde med 
den store geografiske forskel kun bli
ver én gang om året. Det andet, som 
lægges i forbindelse med konferen
cen, skal folk alligevel rejse til for at 
deltage i konferencen. Dermed er der 
taget højde for, at det ikke bliver for 
belastende for dem, der skal holde 
møde, hvor der er store geografiske 
afstande.

Hovedbestyrelsen, vedtog enstemmigt 
det forelagte vedrørende afholdelse af 
kvartalsmøder for SIU-repræsentan- 
ter fra produktionsvirksomheder og 
repræsentanter for depoterne.

Holger Foss
Holger F. stillede forslag om, at ho
vedbestyrelsen bevilger kr. 400.000 
til Københavns mandlige afdelings 
bøde til Arbejdsretten.

Preben Mortensen
Man havde tidligere i debatten frem
lagt synspunkterne, og derfor måtte 
forbundsformanden ud fra, hvad han 
tidligere havde sagt, anbefale at 
stemme imod forslaget.

Hovedbetyreisen forkastede forslaget 
om at bevilge kr. 400.000 til betaling 
af Kbh.s mandlige afd.s bod til Ar
bejdsretten
For at forkaste forslaget stemte 23 
for, 7 stemte imod.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var ikke kom
met med bemærkninger til afstem
ning om Holger Foss’ forslag. Syntes 
at markeringen var i orden.
Forbundsformanden ville fremover 
afvise, at en sag, der er stemt om un
der afstemning om beretningen, og 
dermed behandlet én gang, kan kom
me til en ny afstemning under for
skellige sager.

Holger Foss
Holger F. agtede at fremsætte de for
slag, han havde lyst til under forskel
lige sager - hvilket ikke engang for
bundsformanden kunne forhindre.
Mødet hævet.

Lone Christensen

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE
5. og 6. marts 1985.

DAGSORDEN:
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager
Alle var mødt.
Dirigent Poul Erik Guldborg.

1. Protokol
Godkendelse af den udsendte proto
kol fra FU-mødet 5. december 1984 
blev udsat til næste FU-møde.
Grundet for lidt tid til FU-medlem- 
mernes gennemlæsning af protokol
len.

2. Beretning
vi forbundsformand
Preben Mortensen
Overenskomstsituationen er alle, 
gennem pressen, blevet orienteret 
om, hvordan parterne står meget 
langt fra hinanden. Efter forbunds
formandens opfattelse er det mest 
sandsynligt, at vi får et indgreb i 
overenskomsten. Forbundsforman
den troede ikke på, at man får lov til 
at køre en lang konflikt, og synes 
også, at kunne mærke på Dansk Ar
bejdsgiverforenings formands be
mærkninger, at han ligesom taler om 
en samfundsødelæggende konflikt 
med det kæmpeomfang, det har o.s.v. 
Det kan kun være signaler til rege
ringens indgriben vil komme i nærhe
den af det, som Dansk Arbejdsgiver
forening gerne ønsker sig, nemlig et 
sted i nærheden af 0.
Forbundet har i forbindelse med ud
sættelsen fundet det rigtigt, at man 
ikke går igang med forhandlingerne, 
før vi har set, hvad der sker på det sto
re arbejdsmarked.
Den 26. februar modtog forbundet fra 
Dansk Arbejdsgiverforening et re
kommanderet brev om 1. sympati
konfliktvarsel, og et 1. varsel siger 
kun noget om, at man kan varsle in
den for området, men der er ikke på 
nogen måder omtalt, hvad det er for 
virksomheder, det her drejer sig om.
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Men man kan klart fornemme, at det 
er på de virksomheder, hvor hånd
værkere og andre har overenskomst
udløb den 1. marts. Det vil sige, at 
de virksomheder, hvor disse folk skal 
ud i en konflikt, er der så taget højde 
for, at øvrige af virksomhedernes an
satte dermed også kan sendes i kon
flikt. Det betyder, at en lang række 
virksomheder, måske alle virksom
heder under Bryggeriarbejderfor
bundet, kan komme i sympatikon
flikt d. 18. eller 21. marts. Den situa
tion har forbundet ikke prøvet før, 
men vi har hurtigt igangsat gennem 
A-kassen en orientering til afdelinger 
om, hvordan man skal forholde sig, 
hvilke oplysninger forbundet skal 
have om den enkelte person, sådan at 
konfliktunderstøttelsen kan træde i 
kraft en uge efter, at konflikten er 
startet.
Forbundet har også udsendt informa
tion til afdelingerne om disse ting, og 
har gjort opmærksom på, at så snart 
vi er bedre orienteret om, hvem sym
patikonfliktvarslet gælder, vil for
bundet sende besked ud til de pågæl
dende virksomheder. Men som sagt, 
kan man forvente, at det bliver alle 
virksomheder, fordi det jo ikke kun er 
håndværkerne, men der er også i de 
fleste virksomheder ansat funkti
onærer, HK, og i tilfælde af at de har 
overenskomst, så vil det også berøre 
virksomheden.
Det vil man få at vide, når forbundet 
modtager 2. sympatikonfliktvarsel.
Der har i den forløbne periode været 
en lang række fællesmøder, især i Kø
benhavn, og forbundsformanden sy
nes, at han ville starte med at give ud
tryk for forholdene på de københavn
ske bryggerier, som de efter hans op
fattelse var på daværende tidspunkt. 
De forenede Bryggerier presser me
get på alle steder, hvor der er mulig
hed for dels at kunne spare i mand
skab, og dels at få nogle arbejdsfor
hold ind som er betydeligt mere efter 
deres hoved, end de er i dag. Hver 
gang de har lavet en aftale, har de jo 
afgivet en del af deres ledelsesret, 
men man kan se, at de nu ligesom kø
rer frem til kanten for at udnytte den
ne ledelsesret, og at de for så vidt, hvis 
det skulle medføre en totalkonflikt, 
åbenbart også er indstillet på at tage 
en sådan. Det er nok i lyset af dette, at 
de mange sager, som på nuværende 
tidspunkt kører i København, skal 
ses.

I sidste uge fik forbundsformanden 
en henvendelse fra mandlig og kvin
delig afdeling i København. Årsagen 
var, at man fra De forenede Brygge
rier på Tuborg fra driftsledelsen til 
nogle tillidsrepræsentanter havde 
gjort opmærksom på, at såfremt nog
le af deres folk igen lavede aktioner, 
som de kalder »nålestiksaktioner«, 
ville man bruge sin ret til at afskedi
ge. Det kunne kun opfattes at være 
en trussel fra De forenede Brygge
riers side.
Det bevirkede, at de to afdelinger og 
deres tillidsrepræsentanter blev eni
ge om, at man fra afdelingerne skulle 
rette henvendelse til forbundet, som 
så skulle tage en formel snak med De 
forenede Bryggerier om, hvad det her 
var for noget. Det var selvfølgelig vor 
opfattelse, at vi har de arbejdsretlige 
regler, som skal følges, når der er tale 
om arbejdsnedlæggelser.
Forbundet fik en telefonisk kontakt, 
hvor man gjorde opmærksom på, at 
man ikke ville trække disse ting tilba
ge, og at man ville bruge sin ledelses
ret. Her skelnede man mellem to ting. 
Det ene er, hvis en konflikt kan kal
des kollektiv, altså hvis f.eks. hele af- 
dehngen lukkede, og alle gik i strejke. 
Der ville man følge de arbejdsretlige 
regler. Den anden situation var, hvis 
nogle få mennesker nedlagde arbej
det, og det ville så også medføre, at 
andre funktioner gik i stå andre ste
der, så ville man gribe til sin ret til at 
afskedige med det samme. Man ville 
så ikke køre det som et fællesmøde el
ler køre efter de arbejdsrethge regler. 
Senere undersøgte man spørgsmålet 
og måtte konstatere, at DfB havde 
ret til det, når de i det ene tilfælde tal
te om misligholdelse af ansættelses
forholdet. Når det er fa mennesker, 
der strejker, kan de godt gribe til den 
slags ting.
Hvad forbtmdsformanden ikke for
stod var, at bryggerierne skulle pege 
nogle enkelte områder ud, sådan at 
disse folk skulle føle sig mere utryg
ge, herunder også tillidsrepræsen
tanterne. Derfor tog forbundsfor
manden igen kontakt til DfB og gjor
de opmærksom på, at det da var rime
ligt, at de gjorde tillidsrepræsentan
terne opmærksom på, at de ville ænd
re deres holdninger til arbejdsned
læggelser, og at de ville bruge deres 
ret til at afskedige, såfremt der var 
tale om »nålestiksaktioner«. Men i 
stedet for at fremsætte det som er

trussel, fandt forbundsformanden det 
mere rimeligt, at man havde gjort til
lidsrepræsentanterne opmærksom 
på, at dette var en meddelelse, såle
des at de var forberedt på og kunne 
forberede deres medlemmer på, at 
DfB fremover havde ændret strategi 
om, hvordan man ville behandle ar
bejdsnedlæggelser.
Man bekræftede fra DfBs side, at det 
nok havde været den bedste frem
gangsmåde, og det også dermed skul
le være givet som en almen oriente
ring, og forbundsformanden pressede 
derfor meget på for, at man allerede 
om fredagen tog et nyt møde med til
lidsrepræsentanterne og fremstillede 
det for dem, ikke som en trussel, men 
som en meddelelse om, hvordan man 
vil behandle arbejdsnedlæggelser 
fremover.
Forbundsformanden havde forstået 
på de møder, der havde været med til
lidsmandsgrupperne på Carlsberg/ 
Tuborg, at det har løst sig, og han 
havde også fået en kopi af et brev, 
som DfB lovede at sende til afdelin
gerne vedr. hele sagen omkring kol
lektive arbejdsnedlæggelser og ar
bejdsnedlæggelser, som de betragter 
ikke som kollektive, men som det, de 
kalder »nålestiksaktioner«.Men det 
var forbundsformandens opfattelse, 
selv om man fra afdelingerne og til
lidsrepræsentanterne så kunne an
lægge en ny vurdering af, hvordan 
man skulle køre konflikterne, at det 
her kun var et af de skridt på vejen, 
som automatisk førte til en konfron
tation i København, - en konfronta
tion, som nok betyder, at man vil få 
en kæmpekonflikt. Der er en ophob
ning af mange ting, og der er også hos 
mange medlemmer på bryggerierne 
utilfredshed over nogle ting, der sker. 
Forbundsformanden kunne kun 
håbe, hvis der kom en sådan konflikt, 
at grundlaget var i orden, dels grund
laget over for medlemmerne, dels 
udad til, for en konflikt på dette 
grundlag troede forbundsformanden 
ikke ville have vundet den store sym
pati, men f.eks. en konflikt på grund 
af manglende rammeaftale, som vir
kelig kan mobilisere, og som der er 
forståelse for, mente han ville være 
langt stærkere, hvis medlemmerne 
skulle ud i en konflikt, som det efter
hånden så ud til, at det trak op til.

Nogle af sagerne
Der har været et fællesmøde den 8. fe
bruar, som forbundsformanden ikke
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mente, han nåede at få orienteret om 
på sidste møde.
Vedrørende Tap H, hvor man ikke 
har villet lave opstartende og afslut
tende arbejde, som bliver udført som 
overarbejde, var det klart, at man 
måtte erkende, at det var overens
komststridigt. Årsagen var, at man 
pludselig ville lukke en uge og hjem
sende folk, der skulle bruge deres af
spadsering i den periode. Man havde 
ikke, som det var normal kutyme, i 
god tid kunnet tilrettelægge og plan
lægge sin ferieperiode, og medlem
merne på Tap H følte, at man ved op
starten havde ydet en meget stor ind
sats, hvor man havde taget meget 
overarbejde, Når man ligesom skulle 
have frugten af den indsats, de havde 
gjort i efteråret ved Tap H’s opstart, 
så kom man nu og dikterede dem. Der 
var selvfølgelig en del mennesker, 
som havde planlagt afspadsering, og 
som dermed fik dette slået i stykker. 
Det gjorde derfor, at man sagde, at 
når man kom og dikterede afspadse
ring og overarbejde, ville man ikke 
udføre overarbejde mere.
På Tuborg har der været et par sager 
på baggrund af konflikten på Syd
havns-depotet. Den ene sag var et 
spørgsmål om at læsse en vogn på Tu
borg. - Det er rigtigt, at den kom fra 
Sydhavns-depotet Tuborg, men årsa
gen til, at man nægtede at læsse den, 
var, at den ikke var organiseret. Mod
parten er nok af den opfattelse og 
fastholder, at man nok ikke ville læs
se vognen, fordi den var til Sydhavns
depotet. Det vil nok aldrig blive op
klaret. Men situationen blev løst ved, 
at man om eftermiddagen fjernede 
vognen efter, at man havde hjem
sendt folkene på dagholdet og dem, 
der blev berørt, da truckføreren ikke 
ville køre. Man ønskede tilsyneladen
de fra bryggeriernes side ikke en så
dan provokation og omtale, så man 
heller ikke søndag nat eller senere 
har ønsket at sende vognen af sted for 
at køre læs til Sydhavns-depotet.
Umiddelbart forud havde man også 
haft en arbejdsnedlæggelse, fordi 
man ikke ville læsse til Tuborg Syd
havns-depot. Der gjorde man på fæl
lesmødet opmærksom på, at såfremt 
man ikke normaliserede arbejdet, vil
le man afskedige folkene med det 
samme. Allerede her kune man se, at 
DfB var ved at anlægge en ny linie, 
når det var »nålestiksaktioner«. De 
havde med det samme i protokollatet 
taget forbehold for, at hvis man ikke

efterkom pålægget, ville man blive 
afskediget.
Man fik også en anden sag i den for
bindelse.
En tillidsrepræsentant for det køren
de personale på Tuborg var blevet set 
foran depotet, hvor der var blokade. 
Kørselschefen havde været på depo
tet, hvor der var blokade. Kørselsche
fen havde været på depotet i ti minut
ter, og da det var sket i tillidsrepræ
sentantens arbejdstid, fandt man, at 
han havde deltaget i en blokade over
for bryggeriets produkter, og det 
måtte betyde, at man ville køre en 
§ 17-sag, altså overveje afskedigelse 
af tillidsrepræsentanten på dette 
grundlag.
Materialet fra bryggerierne var me
get spinkelt, dels havde man kun 
konstateret, at tillidsrepræsentanten 
havde været ved depotet i ti minutter, 
dels kunne vi meddele, at tillidsrep
ræsentanten var tilkaldt på bag
grund af, at der var en vogn med Tu- 
borg-varer, som ville ind på depotet. 
Der opstod problemer, og derfor øn
skede man at tilkalde tillidsrepræ
sentanten fra bryggeriet. Vi kunne, 
og det blev heller ikke imødegået i 
protokollatet, meddele, at det var ku
tyme, at hvis der opstod problemer i 
byen, tog tillidsrepræsentanten altid 
af sted, - folkenes arbejdsplads er jo i 
byen - og derfor har det været nor
malt, at tillidsrepræsentanten kunne 
forlade bryggeriet uden, at der har 
været problemer forbundet med det
te.

Man fik et protokollat, hvor de gjorde 
opmærksom på, at såfremt tillidsrep
ræsentanten havde handlet efter den 
første opfattelse, de havde, - hvis han 
altså havde deltaget i blokaden i ar
bejdstiden og dermed havde forladt 
bryggeriet - havde det været afskedi
gelsesgrund. Det erkendte vi, men til 
gengæld måtte de også trække tilba
ge, at der var tale om, at den omtalte 
tillidsrepræsentant havde overskre
det reglerne.
Det siger også noget om, at tillidsrep
ræsentanterne på de københavnske 
bryggerier er betydelig mere under 
lup, end de har været tidligere. Der 
skal ikke megen slinger i valsen til, 
for at der bliver kørt en § 17-sag. Det 
startede vel allerede op i maj-dagene 
1984, og man måtte vel nok sige, at 
det for DfB var en forlængelse af mu
lighederne for at give tillidsrepræsen
tanterne en skræk i livet. De mener,

at der er regler, og at reglerne er til, 
for at de skal overholdes.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Holger Foss
Holger F. kunne tænke sig at få op
lyst, hvilke bryggerier og arbejds
grupper, som kan blive omfattet af en 
sympati-lockout.
Han ønskede, at afdelingens gamle 
forslag om at sikre midler til en kon
flikt, udover midlerne i strejkekas
sen, blev taget op. Man kunne sikre 
sig ved f.eks. at foretage import af øl 
og selv sørge for disse ting. Afdelin
gen var meget langt fremme med det 
på et vist tidspunkt og havde indhen
tet tilbud i 1979. Der var mange mu
ligheder både for at få vesttysk øl, 
hollandsk øl og tjekkisk øl m.v. Hol
ger F. syntes, at forslaget blev mere 
og mere aktuelt, hvis der skulle kom
me en konflikt, som allerede rammer 
nu, når forligsmanden ikke kunne 
udsætte konflikterne mere, og i fald 
der ikke blev regeringsindgreb. Det 
kunne man ikke vide med sikkerhed. 
Der er to linier i regeringens mærke
lige sammensætning, idet de konser
vative tilsyneladende er indstillet på 
et indgreb, medens visse, ret stærke 
kræfter hos Venstre er af den opfat
telse, at hvis man kan få slået bunden 
ud af strejkekasserne, så skal man 
have lov til det.
Derfor syntes Holger F., at det var ri
meligt at tage dette spørgsmål op. 
Han syntes, man var blevet temmelig 
brutalt afvist sidste gang, forslaget 
var fremme.

Med hensyn til forholdene i Køben
havn var Holger F. stort set enig i for
bundsformandens vurderinger, hvor 
disse gik på, at DfB pressede meget 
hårdt, og gjorde det lige til kanten, og 
at det formentlig handlede om retten 
til at lede og fordele arbejdet.
Holger F. havde haft meget kort tid 
til at læse et brev fra DfB vedr. det af 
forbundsformanden omtalte spørgs
mål om »nålestik«. Men umiddelbart 
gav brevets indhold den opfattelse, at 
den sag ikke var i orden, idet der in
gen indrømmelser var givet i det 
brev, som man havde modtaget i Kø
benhavns mdl. afd. Der gives ingen 
indrømmelser, der gives en forkla
ring på deres handlinger og en be
sværgelse af deres ret til at tage de 
forholdsregler, som de føler er nød
vendige.
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Holger F. var derimod enig med for
bundsformanden i, at det trækker op 
til en storkonflikt på de københavn
ske bryggerier, og at årsagen vil være 
et dårligt rammeaftaletilbud fra De 
forenede Bryggerier. Han var for så 
vidt også enig i, at det er det bedste 
grundlag, kammeraterne kan gå ud i 
en konflikt på. Men på den anden side 
var truslerne over for »nålestiksakti
oner <> af en sådan art, at det ikke kun
ne gå upåtalt hen, og så havde det væ
ret organisationernes opgave at sørge 
for, at konflikten både kunne handle 
om det ene og det andet. Desværre 
var det meget sjældent, at det var ar
bejderne, som bestemte konflikttid
spunktet, idet konflikter i reglen op
står på grund af provokationer fra ar
bejdsgiverside, og så handlede det 
bagefter om at få konflikten ind i de 
rigtige rammer.
Barbara Kryger
Barbara K. var enig i vurderingerne 
af, at det trækker op til et frontalt 
sammenstød mellem mandlig/kvin- 
delig afdeling og DfB. Spørgsmålet er 
bare, hvornår det kommer.
Sagerne i det sidste stykke over for 
tillidsrepræsentanterne og i forbin
delse med »nålestiksaktioner« har gi
vet anledning til, at man rejser di
skussionen om aktionsformer og di
skuterer det arbejdsretlige system. 
Nogle af de problemer, man har, skyl
des, at man ikke var orienteret om, 
hvilke konsekvenser, man kunne 
komme ud i. Kvindelig afdeling men
te også, at medlemmerne har krav på 
at få at vide, hvad man kan udsætte 
sig selv for ved at komme i hakkema
skinen i det arbejdsretlige system - 
eller rettere sagt, at man kan blive 
udsat for at blive afskediget i forbin
delse med aktioner. Ikke fordi man 
ikke ville reagere, men man mente 
nok, at man kunne være noget mere 
fikse end hidtil.
Inge Jensen
Inge J. konstaterede, at det var rig
tigt, at forbundet formidlede et møde 
mellem tillidsrepræsentanterne og 
bryggeriets ledelse i sidste uge, og at 
det møde egentlig var meget positivt. 
Man fik forklaret tingede og sat dem 
på plads. Samtidig fik ftian mulighed 
for at udtrykke sine synspunkter 
overfor ledelsen og omvendt. Men 
Inge J. måtte sige, at det positive, der 
lå i mødet, totalt var væk efter den 
måde, ledelsen handlede på, hvor vi 
følte, at vi var blevet lokket i en fælde.

Inge J. vidste godt, at bryggeriets le
delse i en situation, hvor vi meddeler, 
at vi går ud og demonstrerer i en gan
ske bestemt sag, kunne svare, at så er 
der ikke noget arbejde. På den anden 
side forstod hun ikke, at man ikke 
bare kunne gå tilbage til bryggerier
ne og forlange at blive sat i arbejde, og 
hvis de ikke ville det, så hev forbun
det dem i Bryggeriforeningen - det 
var jo det, de gjorde ved os. Til andre 
tider måtte man sidde i Bryggerifor
eningen og skrive under på, at man 
skulle gå ud og normalisere arbejdet 
så hurtigt som overhovedet muligt, 
men når det var dem, der tog beslut
ningerne, så var det også dem, der be
stemte, hvornår man kom i arbejde. 
Det var svært at forstå, ikke mindst 
for medlemmerne, men det var san
delig også svært at forstå for tillids
repræsentantern e.
Det var muligt, at hele situationen 
ville være årsag og grundlag for en 
fornyet debat i København omkring 
forholdene til det arbejdsretlige sy
stem, det følte hun var nødvendigt. 
Man måtte ændre strategi for ikke at 
udsætte medlemmerne for, at de risi
kerer at blive fyret, hvis de gik i akti
oner for sager, som man ellers syntes 
var rimelige.

Preben Mortensen
Holger Foss spurgte, hvilke virksom
heder det var, der kunne blive omfat
tet af sympatikonfliktvarslet. For
bundsformanden forventede, at det 
var alle. På et bryggeri, hvor der 
f.eks. er HK-overenskomst, og hvor 
HK-erne gik i konflikt, stoppede ad
ministrationen. Troede, at Dansk Ar
bejdsgiverforening havde den politik, 
at man ville gå lige til grænsen af, 
hvad man kunne tillade sig for at få 
alt, hvad der kunne kravle og gå med 
i denne konflikt. Derfor troede for
bundsformanden, at man kunne for
vente, at de store bryggerier i Køben
havn blev taget med, og at man skulle 
indstille sig på, at forbundets 7400 
medlemmer kunne komme med i 
konflikten.
Med hensyn til import af øl var det 
stadigvæk forbundsformandens op
fattelse, at man bør afvente det og 
tage en meget nøje diskussion i ho
vedbestyrelsen om, hvad man her be
vægede sig ud i. Der var sket nogle 
ændringer fra 1979 og frem til i dag. 
Det var givet, at fik man konflikt af 
en vis længde, var der visse brygge
rier, som ikke åbnede igen. Det er

også givet, at der var visse brygge
rier, som var under et enormt pres på 
baggrund af de nye bestemmelser om 
fri indførelse af øl, f.eks. fra Tyskland. 
Det var klart, at når forbundet var 
med til at protestere mod sådanne 
ting, kunne det virke underligt, hvis 
man pludselig blev øl-importører og 
dermed for nogle ville kunne fremstil
les som om, man var ved at begå selv
mord. Det måtte nøje overvejes, hvil
ke konsekvenser det ville få for be
skæftigelsen og virksomhederne, 
hvis forbundet begyndte at importere 
øl, og hvilken omtale det ville få i of
fentligheden.

Omkring det brev fra Bent Jensen om 
indrømmelser, kan man ikke umid
delbart, når man læser brevet, se no
gen indrømmelse. Men det, som for
bundsformanden mener er en æn
dring, er, at der udtrykkeligt står, at 
det er at betragte som en »meddelel
se «, medens TR på mødet fastholdt, at 
man ikke ville leve med den trussel. 
Det er den formulering, som for
bundsformanden sagde til brygge
rierne, at man ikke kan gøre op
mærksom på ved at formulere det 
som en trussel, men man kan gøre op
mærksom på, at man vil benytte sin ret 
Der er forskel på om man giver det 
som en meddelelse eller som en trus
sel. Men det havde nok betydet, at 
man i fremstillingen i brevet her 
skulle have skrevet, at den første ori
entering, som man gav til tillidsrep
ræsentanterne, var en direkte trussel 
mod nogle bestemte grupper. For
bundsformanden havde forstået det 
sådan, at den trussel mod bestemte 
grupper ikke længere er der, men at 
man har omtalt dem som »nålestiks
aktioner« som et eksempel på, hvad 
det er, man mener, når man vil gribe 
til afskedigelser. Uanset brevet eller 
ej måtte man konstatere, at det ikke 
har ændret samarbejdsforholdene på 
bryggerierne, og at man i forbindelse 
med deres handlinger måtte forven
te, at hver gang, man tager et skridt, 
som betyder produktionsstop, er det 
givet, at bryggerierne vil tage et end
nu mere drastisk skridt. Derfor er re
aktionen på, at man i dag forlader 
bryggerierne, at de i hvert fald kan 
lave udspil, der er endnu mere mar
kante end dem, TR kan lave. Det er 
simpelt hen for at forskrække tillids
repræsentanterne og forskrække 
medlemmerne fra fortsat at lave dis
se aktioner.
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Inge Jensen
Inge J. ville orientere om, hvad der 
var sket i Kbh., fordi der lå en henstil
ling fra HB-konferencen om at få af
klaret nogle ting.
Man havde været i forhandling den 
18. februar, hvor forhandlingerne 
brød sammen omkring en ny ramme
aftale, og det bevirkede møder over
alt på de københavnske bryggerier 
med besked til DfB’s ledelse om at 
komme til forhandlingsbordet med 
udgangspunkt i de krav, som man 
havde brudt forhandlingerne på.
Der er afsendt et brev til DfB, fordi de 
svarede positivt på, at de godt ville gen
optage forhandlingerne, men prøve
de at holde fast i, at det var den tidli
gere forhandlingslinie, man skulle 
bruge. Vi har meddelt tilbage, at det 
var vi ikke uenige i, men at vi ville 
gøre dem opmærksom på, at de fire 
krav, vi har brudt på, stadig er meget 
væsentlige for os. Formodede, at der 
på et eller andet tidspunkt kom en re
aktion fra DfB, og at man så aftaler 
en ny forhandlingsrunde.
Inge J. troede ikke så meget på en ny 
forhandlingsrunde, men syntes, at 
det er rigtigt at tage den og få en end
nu bedre afklaring på, hvor langt 
man er fra hinanden, inden der kom
mer et endeligt brud. Hvis der kom
mer et brud, så var der kun én vej for 
de københavnske bryggeriarbejdere, 
hvis man skulle overleve, og det var 
at markere over for DfB’s ledelse, at 
nu var de gået for langt.
Med hensyn til import af øl, som Hol
ger F. foreslog, at man begyndte at 
forberede, var det rigtigt at afvente 
situationen. Det ville være fuldstæn
dig vildt, hvis man fik indkøbt en 
masse øl, og der ingen konflikt blev, 
så man brændte inde med så mange 
udenlandske øl, som man ved folk 
ikke gider drikke, hvis der er dansk øl 
på markedet.

Holger Foss
Holger F. oplyste, at det aldrig havde 
været - heller ikke i 1979 - opfattel
sen, at man skulle købe vildt ind af øl 
og have dem stående og måske ikke 
kunne komme af med dem igen. Me
ningen med at fremsætte forslaget i 
februar og genfremsætte det igen 
var, at man skulle forberede sig på 
denne eventualitet. I øvrigt var Hol
ger F. helt enig i, at det kun var no
get, man kunne bruge under forud
sætning af, at man stod over for en 
langvarig konflikt, men han havde

forstået, at forbundsformanden ikke 
var helt usympatisk indstillet over 
for tanken, hvis det skulle blive nød
vendigt. Det, der eventuelt kunne bli
ve debat om på et tidspunkt, var nød
vendigheden.
Så var der det med at forstå nuancer 
i det, der blev sagt og skrevet. Havde 
ikke forstået nuancen i en fremsat 
grov trussel og en meddelelse vedr. 
Bent Jensens brev, og kunne ikke se, 
at der var forskel på det, Bent Jensen 
havde skrevet i brevet til afdelingen 
og det, som Bent Jensen sagde under 
forhandlingerne. Holger F. havde for
stået, at der var foregået noget, som 
skulle have været udtryk for, at der 
var vist forståelse for, at man kunne 
komme ud i situationer, hvor man 
var nødt til at reagere over for ting 
ude i samfundet, men at man med de 
signaler, man havde udsendt i anled
ning af demonstrationen , fuldstæn
dig havde skiftet holdning igen. Der 
var Holger F. meget enig med Inge 
Jensen i, at den var gal. Man kan 
ikke leve med sådanne forhold.
I øvrigt var han enig med forbunds
formanden i, at formålet med det hele 
var at forskrække medlemmer og til
lidsrepræsentanter.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt ikke, at 
der i selve brevet fra Bent Jensen var 
megen nuanceforskel, hvis man kun 
diskuterer indholdet, men sådan som 
forbundsformanden havde forstået 
det, opfattede tillidsrepræsentanter
ne Erik Svendsen og Christian Niel
sen det som en direkte trussel mod de
res medlemmer. Sådan som for
bundsformanden i dag læste brevet, 
var disse trusler lavet om til nogle 
eksempler, og var dermed blevet ta
get som en meddelelse. Det, han fandt 
som det vigtigste, var, at tillidsrepræ
sentanterne opfattede, at den kon
krete trussel ikke længere var til ste
de.

BERETNING FORTSAT

Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Tankuognshallen Tuborg
Man har på nogle tidligere møder om
talt tankvognshallen på Tuborg. Der 
var den voldgiftssag, som vi tabte, 
hvor man i forbindelse med rengøring 
af en ledning kunne modregne det i 
påfyldning af en tankvogn. Vi har jo

faktisk haft to faglige voldgifter i den 
sag, den ene, hvor man ikke fra bryg
geriets side kunne godtgøre, at ar
bejdstempoet var nedsat, og hvor 
man senere i forbindelse med opsigel
sen fandt, at selv om det var kutyme, 
stred det mod aftalens indhold, og at 
man dermed kunne opsige den. Vi 
måtte konstatere, at opmanden ikke 
valgte én af de to løsninger, der altid 
er umiddelbart foreliggende, nemlig 
at vi har ret eller uret, men valgte en 
tredie løsning, at det var en kutyme, 
som havde kørt i lang tid, men den 
stred også mod aftalens indhold, og 
derfor kunne den opsiges til udløb 
med overenskomsten.
Det stillede os i en noget vanskelig si
tuation, fordi der ikke dermed var 
krav om, at den skulle erstattes af en 
ny aftale. Bryggeriet opsagde deref
ter kutymen, og vi aftalte så, at vi 
skulle tage en drøftelse om, hvad vi 
skulle gøre i denne situation. Den har 
været udsat et par gange, men vi hav
de den så i sidste uge. Vi var enige om, 
at vi på baggrund af, at spørgsmålet 
om rengøring af en ledning ikke om
fattede aftalen om rengøring. Derfor 
blev det besluttet at meddele brygge
rierne, at vi må have en ny aftale for, 
hvem der skal gøre disse ledninger 
rene. Vi har kigget i voldgiftskendel
sen, og den siger ikke noget om, at de 
er forpligtet til at gøre ledningerne 
rene. Derfor vil tillidsrepræsentan
ten rette henvendelse til bryggeriet 
og sige, at vi skal have stillet noget 
andet i stedet for. Såfremt de fasthol
der, at det hører med til rengørings
området, må vi have den tredie fagli
ge voldgift.

Skadessag
For nogen tid siden fik forbundet en 
indberetning fra Århus kvindelige af
deling vedr. et medlem, som var kom
met tilskade på bryggeriet. Der er jo i 
den forbindelse en lang procedure, 
som skal overholdes, dels anmeldelse, 
dels at man skal have penge i henhold 
til overenskomst osv. Derfor har vi 
været lidt langsommelige i denne sag, 
hvad vi også har beklaget over for af
delingen, men forbundsformanden 
skulle rådføre sig med mennesker, 
som kunne sende besked tilbage om, 
hvordan man skulle handle i sagen og 
i henhold til hvilke paragraffer.

Supplementsydelse
Med hensyn til tilskadekomst har vi 
jo tidligere omtalt en sag fra Kbh.s
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kv. afd. Man er syg på baggrund af til
skadekomst, og forbundet finder, at 
teksten i overenskomstens § 15, bl, 
siger, at når sygdom er opstået på 
baggrund af tilskadekomst, skal 
supplementsydelsen -de 15% - udbe
tales fra den 1. dag. Når vi siger 1. 
dag, er det fordi, at såfremt man ta
ber sagen, eller bryggeriet ikke skøn
ner, at der er tale om, at sygdommen 
- selv om det er tilskadekomst - lig
ger udover det, der er normalt arbej
de, også giver karensdag. Karensda
gen er et lovgivningsanliggende, som 
forbundet ikke kan blande sig i, men 
vi havde ønsket at køre sagen på bag
grund afbetaling af de 15%.
I Bryggeriforeningen gjorde man 
gældende, at tekstændringen i over
enskomsten skete i 1973, da loven 
blev lavet om. Derfor var det ikke 
med teksten hensigten at ændre den 
tidligere bestemmelse om, at når der 
er fravær, er der tale om . tilskade
komst - altså ifølge lovens bogstav 
kan betragtes som tilskadekomst.
Forbundet kiggede papirerne igen
nem og så efter, om vi i 1973 havde 
forslag til den tekstændring, som den 
er i dag, idet vi så kunne påstå, at det 
var efterkommet i forbindelse med 
forhandling. Men vi måtte konstate
re ved overenskomstforslagene i 
1973, at teksten er ændret uden, at 
der er stillet forslag dertil, således at 
den er ændret på baggrund af lovgiv
ningen.
Forbundet drøftede det og fandt, at 
det nok var bedre, hvis man skulle 
have den fortolket, at det så blev på 
en konkret sag. Hvis vi skulle have 
den fortolket i forbindelse med over
enskomstens bestemmelser, var der 
ingen tvivl om, at vi ikke havde doku
mentation nok til at kunne vinde en 
sådan sag. Men det uhyggelige her er, 
at vi måtte konstatere, på baggrund 
af en drøftelse om hvorledes man kø
rer disse sager administrativt, at der 
sker en række fejl, og at nogle af de 
kendelser, der er kommet, må vi kon
statere, at selvom man nok kan be
tragtes som værende kommet til ska
de på arbejdet, så er der for det første 
ikke tale om erstatning eller pligt til 
at udbetale, såfremt den skade er op
stået under udførelse af normalt ar
bejde. Der er f.eks. en, der har stået 
og arbejdet, hvor vedkommende har 
rakt armen frem og tilbage, og i for
bindelse dermed sker der pludselig en 
dag noget med kravebenet. Det kan 
selvfølgelig være enten bevægelsen

eller at skaden bryder ud efter mange 
års arbejde. Men bryggeriet siger, at 
det udførte, var det normale for arbej
det, og selvom der opstår tilskade
komst ved dette, er det ikke efter lo
vens bogstav noget, der kan gives er
statning for, ligesom der ikke skal ud
betales supplementsydelse i henhold 
til § 15, b 1.
Det er jo uhyggeligt at få konstateret, 
at man i en lang række situationer, 
hvor der er tale om tilskadekomst, vil 
det være afgørende, om det sker på 
baggrund af en misligholdelse fra 
bryggeriets side. Såfremt det ikke er 
det, er der altså ingen penge alligevel. 
Vi skal altså også her bruge to defini
tioner, når vi taler om arbejdsskader.

Valg af sikkerhedsrepræsentant:
I forbindelse med betalt frihed til at 
vælge sikkerhedsrepræsentant fik 
forbundet indberettet en sag fra kvin
delig afdeling fra Carlsberg. Imidler
tid er der fra tillidsmandsgruppen - 
B-gruppen - på Tuborg rettet hen
vendelse til Arbejdstilsynet Køben
havns Kreds, som i fortolkning af lo
ven har givet tillidsmandsgruppen på 
Tuborg ret i, at spørgsmålet om valg 
af sikkerhedsrepræsentanter foregår 
i arbejdstiden.
Bryggeriforeningen har anket ken
delsen til arbejdsdirektøren, Direkto
ratet, der er rådgivende for Dansk 
Arbejdsgiverforening, og at man i 
brevet til Direktoratet, arbejdsdirek
tøren, har gjort opmærksom på, at sa
gen også har været behandlet i for
bundet. Dermed forventer vi, at for
bundet får sagen til udtalelse. Vi har 
derfor stillet sagen på Carlsberg i 
bero, fordi vi, hvis vi får den til udta
lelse finder, at vi derigennem kan 
give udtryk for forbundets opfattelse 
af, hvordan vi mener, at valg af sik- 
kerhedssrepræsentanter skal foregå.

Faglig voldgift:
Afvikling afen feriedag:
Forbundet har indberettet en sag for 
den faglige voldgift, hvor vi har an
modet Preben Kistrup om at være op
mand. Det er spørgsmålet om afvik
ling af en feriedag for Grundlovsdag, 
hvis man havde været i arbejde, og 
det havde været 2. eller 3. skift. Det 
er vor opfattelse, at hvis man havde 
været almindelig på arbejde, så hav
de man fået en hel fridag i forbindelse 
med Grundlovsdag. Så mener vi også, 
at hvis den falder i ferien og senere

skal erstattes, at den skal erstattes 
med en hel dag.
Bryggeriet fastholder i henhold til 
§ 16, at der om Grundlovsdag står Vi 
dag, medens forbundet fastholder, at 
det er når der tales om normal ar
bejdstid. Normal-arbejdstiden gælder 
de, der arbejder på daghold, medens 
vor opfattelse er, at når man skal er
statte for de timer, den pågældende 
ellers skulle have været på arbejde, 
må denne fortolkning også gælde, når 
det drejer sig om erstatning af ferie
dag i forbindelse med en helligdag.

Mæglingsmøde: 
Afskedigelse af en TR.
Forbundet har beklageligvis fået en 
sag fra Albani Bryggerierne i Odense 
vedrørende et mæglingsmøde om af
skedigelse af en tillidsmand i henhold 
til overenskomsten § 17.
Denne tillidsrepræsentant har i for
bindelse med sit arbejde - efter bryg
geriets opfattelse - ikke udført dette, 
men har siddet den halve nat og spil
let kort med et andet medlem. Man 
påstår, at det andet medlem er blevet 
på arbejdspladsen, fordi den pågæl
dende tillidsrepræsentant var dårlig, 
og dermed blev den anden og hjalp 
ham. Man finder det besynderligt, at 
det ikke er blevet oplyst til portneren 
- det var helt hen til kl. 2.30 om nat
ten - og at den, der skulle blive der, 
ikke i den forbindelse har ønsket at 
modtage betaling for overarbejde for 
de timer, han har været der.
Sagen er lidt speget, idet forbundsfor
manden også har forstået, at tillids
repræsentanten mere eller mindre 
har erkendt, at der har været tale om, 
at man har siddet og spillet kort i lø
bet af natten. Det har gjort, at vi, da 
mødet i Bryggeriforeningen blev af
lyst på grund af generalforsamlingen 
i Dansk Arbejdsgiverforening, havde 
fået dem indkaldt, således at vi umid
delbart efter forretningsudvalgsmø
det kunne behandle sagen i Bryggeri
foreningen. Forbundsformanden 
havde ingen fornemmelse af, hvor det 
ville ende. Opfattelsen var, at brygge
rierne ikke så meget ønskede at af
skedige ham, men at han i hvert fald 
nok måtte trække sig tilbage som til
lidsrepræsentant. De ville nok ikke 
acceptere, at han fortsat kunne være 
tillidsrepræsentant, hvis han samti
dig havde erkendt at have begået de 
her nævnte forsømmelser.
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DfB-udvalget:
Man diskuterede DfB-udvalget på 
hovedbestyrelsesmødet på baggrund 
af Silkeborg-afdelingens meddelelse 
om, at de ikke ønsker at deltage mere. 
Forbundsformanden foreslog, at for
bundet kunne formidle, og dirigenten 
konkluderede, at det var forbundet 
som tilskrev Silkeborg-afdelingen. 
Det havde forbundsformanden ikke 
noget imod, men forbundet har i mel
lemtiden modtaget et brev fra Helsin- 
gør-afdelingen, der meddeler det 
samme som Silkeborg-afdelingen. 
Det gør, at det ikke tjener noget for
mål for udvalget kun at prøve på at få 
en drøftelse med Silkeborg-afdelin
gen. Derfor ville forbundsformanden 
gerne gentage det forslag, som han 
stillede først, og som han tror er det 
eneste, der kan løse problemet, og det 
er, at de københavnske afdelinger 
retter henvendelser til Silkeborg- og 
Helsingør-afdelingerne og forklarer 
situationen. Forbundet kunne for
midle, at der kom et møde i stand, 
men det er givet, at det er københav
nerne, der skal udtrykke nogle ting, 
og som skal være med til at sørge for, 
at udvalget kommer op at stå igen.
Wiibroe er vel et større problem for kø
benhavnerne og rammeaftalen end 
Silkeborg er, idet forbundsforman
den havde forstået, at 12 stks. pro
duktionen, som man ikke vil kompen
sere for, skal flyttes til Wiibroe i Hel
singør. Det er klart, at med de opløs
ningstendenser, der ligger her, må 
de, som man mener er årsag til det, 
tage initiativ til, at man kan få udval
get igang igen.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Thomas Olsen
Thomas O. syntes vedr. DfB-udval
get, at den henvendelse skulle kom
me, så man kunne få udvalget i gang 
igen. Man havde drøftet det på et be- 
styrelsesmøde og var enige om, at 
stille sig positive til, at udvalget kom 
igang igen.
I forbindelse med forbundsforman
dens omtale af tilskadekomsten i År
hus kvindelige afdeling orienterede 
Thomas O. om at, Bjarne Frandsen, 
formand for Århus mandlige afde
ling, havde fortalt, at driftsledelsen 
på Ceres har forbudt sikkerhedsrep
ræsentanter og andre at bruge 
alarmnummeret, altså 000, når no
gen kom til skade på bryggeriet, og

hvor man også i denne konkrete situa
tion fra en driftsleders side havde 
sagt, at det måtte man ikke. Man skal 
ringe efter en normal sygetransport, 
og det er fordi man ikke vil have poli
tiet ind på arbejdspladsen i forbindel
se med, at der sker sådanne ulykker. 
Bjarne F. fortalte, at den eneste mu
lighed så var, at smutte en 3-400 m 
udenfor bryggeriets område til en of
fentlig telefonboks.
Thomas O. havde sagt, at man omgå
ende skulle tage kontakt til forbun
det, så man kunne få rettet disse ting. 
Han troede ikke, at man havde gjort 
det, og opfordrede forbundet til at 
sige til Århus mandlige afdeling, at 
de ting skulle bringes i orden.

Barbara Kryger
Barbara K. trak linierne op og kon
kluderede fra det sidste DfB-fællesud- 
valgsmøde, at de københavnske afde
linger - helt nøjagtigt mandlig afde
ling - skulle indkalde, men man skul
le tage initiativet, når der var en af
klaring omkring rammeaftalefor
handlingerne. Som det så ud nu, hav
de der været et forhandlingssammen
brud, og det var egentlig meget klart, 
på hvilket grundlag sammenbruddet 
var kommet. Det var et rimeligt tids
punkt at forsøge at samle DfB-fælles- 
udvalget, så de københavnske afde
linger kunne give en orientering om, 
hvordan rammeaftaleforhandlinger
ne var forløbet indtil nu, og hvordan 
man forestillede sig, at de skulle forlø
be fremover. Man kunne samtidig op
fordre Helsingør og Silkeborg til at 
genindtræde i udvalget og komme til 
det møde, som der var indkaldt til.

Holger Foss
Holger F. var, efter modtagelsen af 
Helsingør’s brev i afdelingen, ikke 
særligt sinde at foretage sig noget 
som helst. Heldigvis fik Thomas O. 
ordet, og af det han sagde, var Frede
ricia afdeling positivt indstillet for en 
genopretning. Når de var det, når den 
store afdeling havde den opfattelse, 
så ville mandlig afdeling godt være 
med til at tage et sådant initiativ.

BERETNING FORTSAT

v/forbundsformand
Preben Mortensen
Brev fra Bryggeriforeningen
Den 25. januar fik forbundet et brev 
fra mandlig afdeling, som var kom

met under vejr med de store butikkæ
ders boykot af at sælge De forenede 
Bryggeriers produkter, og man bad 
forbundet om at intervenere i sagen. 
Vi skrev til Bryggeriforeningen, og 
først da vi kom tilbage fra hovedbe
styrelseskonferencen lå der et brev 
fra Bryggeriforeningen, som var en 
kopi af et brev, som var sendt til 
Bryggeriforeningen fra De forenede 
Bryggerier. Der er herefter sendt en 
kopi heraf til mandlig afdeling, uden 
at forbundsformanden har anført, 
hvad vi egentlig skal stille op med 
denne sag.
Man gør i brevet opmærksom på, at 
det er rigtigt, at der foregår en sådant 
boykot af De forenede Bryggerier, 
som i øvrigt har vundet sagen i Mono
polrådet vedrørende spørgsmålet, om 
man kan bruge deres produkter som 
slagvarer til at kunne sælge andre 
produkter.
Forbundsformanden kunne ikke fo
restille sig, at man skulle anbefale, at 
De forenede Bryggerier skulle ophøre 
med konkurrencen i forbindelse med 
Brugs-øl. Det ville jo kun være at flyt
te problemet et andet sted hen. En 
anden ting var, og det var jo den trus
sel, vi levede med, at hvis det her fort
satte, og presset bliver for stort, ville 
De forenede Bryggerier gå med i kon
kurrencen og føre nogle af deres pro
dukter som slagvarer. Hvis det sker, 
er der ingen tvivl om, at der så kun 
bliver meget få bryggerier tilbage.
På spørgsmålet om salgsmærker og 
billig-øl m.v. mente forbundsforman
den ikke, det var forbundets opgave 
at gøre opmærksom på, at vi fandt, at 
den ene vare skulle foretrækkes frem 
for den anden, men at det var vor 
holdning, at vi generelt var imod, at 
man førte en sådan form for prispoli
tik, som tilfældet var her på disse om
råder.
Man må håbe, at billig-vand og dis
count ikke vinder yderligere frem, 
men det er der vist ikke meget håb 
om. Forbundsformanden måtte kon
statere, at tiderne er sådan, at det 
lokker folk til at købe det, der er bil
ligst. Det må vi også i denne situation 
konstatere, at det netop er i de sene
ste 5 år, det har taget et vældigt op
sving, og hvis vi fortsat har en rege
ring, der fører en sådan politik, må vi 
også forvente, at reallønnen yderlige
re vil falde, og tendensen vil holde sig. 
Det er jo ikke særligt lyse perspekti
ver.
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Forbundet markerer en holdning til 
disse ting, men desværre har forbun
det ingen indflydelse på, hvordan 
bryggerierne indbyrdes og især i kon
kurrencemæssig forhold gebærder 
sig.

Brevveksling:
Kbh. mandlige afd. - Forbundet
Der har tidligere på forretningsud
valgsmøderne været omtalt en livlig 
brevveksling mellem Københavns 
mandlige afdeling, forbundet og De
potklubben. Forbundet fik et brev fra 
Depotklubben, der ønskede, at for
bundet skriftligt redegjorde overfor 
dem, hvordan sagen stod, og vi sendte 
den 20. februar følgende brev:
»Gode kammerat« (Det er til forman
den for Depotklubben, Robert Peder
sen)
Jeg skal hermed bekræfte, at vi har 
modtaget en kopi af et brev af 29. ja
nuar 1985, som er stilet til forbundets 
forretningsudvalg. Jeres brev og hele 
sagen har været behandlet på forbun
dets forretningsudvalgsmøder den 2. 
januar og 4. februar 1985, samt på 
hovedbestyrelsesmødet 5. februar 
1985.
Hverken forretningsudvalget eller ho
vedbestyrelsen kunne tage jeres kritik 
til efterretning. Som sædvanligt, når 
der citeres fra forretningsudvalgsmø
derne fra de mandlige afdelingsrep
ræsentanter, citerer man forkert, hvil
ket er beklageligt for den, der modta
ger orienteringen.
I beskylder os for klart at have fordre
jet sagen. Jeg finder det nytteløst at 
forsøge at tilbagevise jeres påstand, 
men må henvise til referaterne fra for
retnings- og hovedbestyrelsesmøder
ne.
For god ordens skyld skal jeg anmode 
jer om, når I sender breve til forbun
det fremover, at vi modtager original- 
brevet, og at brevet sendes til forbun
det og ikke, at vi skal modtage det ad 
anden vej«.

Aftale:
Salg af vin
Forbundet indgik tidligere en aftale 
frem til 28. februar om salg af vin på 
vogne fra nogle bestemte depoter i det 
nordsjællandske område. Da tiden 
var ved at udløbe, fik forbundet et 
brev fra Depotindehaverforeningen, 
som ønskede at kunne forlænge afta
len til den 1. maj, således at det pr. 1. 
maj kunne blive en generel aftale for

hele landet, og den kunne så drøftes i 
forbindelse med overenskomstfor
handlingerne.
Forbundet havde tidligere skrevet til 
Depotindehaverforeningen og gjort 
opmærksom på, at vi på baggrund af 
et ønske fra Københavns mandlige 
afdeling gerne så, at de selv fik lov til 
at forhandle for deres depoter. For
bundet fik et svar tilbage om, at det 
ønskede de enkelte depotindehavere 
ikke, hvorfor man ikke kunne efter
komme det.
Forbundet gjorde så, overfor Depotin
dehaverforeningen, opmærksom på, 
at vi gerne ville være med til en for
længelse af aftalen, og at vi også ger
ne så den som en generel aftale, som 
så kunne føres videre efter 1. maj. Det 
gjorde vi naturligvis i forbindelse 
med, at forretningsudvalget tidligere 
havde udtrykt ønske om, at vi også 
kommer til at distribuere vin, og at vi 
med den foreliggende aftale, som er 
behandlet i forbundets forretnings
udvalg og hovedbestyrelse, var enige 
om, at aftalen var i orden. Derfor 
kunne vi ikke se noget galt i, at vi for
længede den til 1. maj.
Det er ikke genudsendt som cirkulæ
re, men det er tilskrevet de 3 afdelin
ger, Frederiksværk, Helsingør og Kø
benhavn, hvis medlemmer distribu
erer vin, og forbundet vil på et senere 
tidspunkt sende det ud generelt som 
et cirkulære til hele landet.

Nedgang i salget:
Depoter
Vedrørende depoter fik forbundet en 
henvendelse fra Københavns mandli
ge afdeling, som gjorde opmærksom 
på, at man på 3 depoter, Tuborg-Sø- 
borg, Sydhavn og Dragør ønskede 
nogle drøftelser med den lokale de
potindehaver, idet man disse steder 
med baggrund i nedgang i salget øn
skede afgang, eller hvis folk selv 
holdt op, ville man ikke erstatnings
ansætte. De 3 depotindehavere havde 
svaret, at så kunne afdelingen rette 
henvendelse til Depotindehaverfor
eningen. Afdelingen måtte så skrive 
til forbundet, idet afdelingen ikke 
kan forhandle med Depotindehaver
foreningen, da det er den modstående 
organisation i forhold til forbundet, 
og derfor måtte forbundet ind i bille
det.
Forbundet skrev til Depotindehaver
foreningen, at vi ikke kunne accepte
re denne fremgangsmåde. Overens

komstens § 18, stk. 1, 2 og 3 siger 
klart, at hvor der er uenighed på de
potet, kan sagen overgives til fagfore
ningen, og hvis der ikke opnås enig
hed mellem depotindehaveren og fag
foreningen, kan sagen viderebringes 
til organisationerne. Vi fandt derfor, 
at de lokale depotindehavere gik 
udenom overenskomstens bestemmel
ser, og derfor ønskede vi en faglig 
voldgift, som kunne fortolke, hvor
vidt forbundet havde ret eller ej.
Depotindehaverforeningen svarede 
tilbage, at de ikke ønskede nogen fag- 
lig voldgift, idet de var enige med for
bundet, og at de også gerne ville med
dele deres medlemmer, at de skulle 
forhandle med afdelingen. Men sam
tidig gjorde han opmærksom på, at 
han ikke kunne tvinge medlemmer
ne til at forhandle med Bent Meyer. I 
går ændrede man det til »nogle be
stemte personer i afdelingen«, men 
de har også talt om Torben Olsen.
Vi gjorde sagen meget kort ved at 
meddele dem, at da vi jo er enige om 
forståelsen af paragraffen, ville vi 
næste gang, vi fik besked om, at man 
ikke ville forhandle med afdelingen, 
øjeblikkelig indbringe sagen for ar
bejdsretten, idet det så klart drejer 
sig om en overtrædelse af hovedover- 
renskomstens bestemmelser i § 18.
Imidlertid har selve indberetningen 
af de 3 sager så udviklet sig, dels ved 
alle, at man på nuværende tidspunkt 
kører en langvarig konflikt på Tu
borg Sydhavns-depot - som forbunds
formanden senere skal vende tilbage 
til - dels måtte vi deltage i et organi
sationsmøde vedrørende Dragør, og 
endelig måtte Anker S. i går efter
middags tage et fællesmøde på bag
grund af en arbejdsnedlæggelse på 
Tuborg-depotet Søborg — altså netop 
de 3 depoter, som tidligere er omtalt 
indberettet.
Da vi behandlede Dragør-sagen, drøf
tede vi, hvordan vi kunne komme vi
dere. Fra arbejderside fandt vi dels, 
at vi har jo i overenskomstens § 11 en 
bestemmelse, der siger, at for at for
hindre afskedigelser, bør man kunne 
indføre arbejdsfordeling. Det vil sige, 
at hvis man foretager afskedigelsen 
uden først at have søgt en arbejdsfor
deling, så går man vel egentlig uden
om overenskomstens bestemmelser. 
Derudover finder vi, at begrundelsen 
for, at der skal afskediges folk, byg
ger på akutte tal. Når vi sammenlig
ner år for år, kan vi se, hvad tilbage-



FRA FORBUNDET • 455

gangen er, medens de taler om den 
forventede salgsnedgang. Det er jo 
ikke en tilstrækkelig dokumentation. 
Derfor anfører vi, at når der er tale 
om en akut salgstilbagegang, må det 
være overenskomstens § 11, spørgs
målet om arbejdsfordeling, der så i 
første omgang tages i brug.
Det ønskede man ikke på Dragør-de- 
potet, og det er vor fornemmelse, at 
man vil bruge anledningen her til at 
komme af med en faglig valgt kam
merat. Det fik vi konstateret, da vi 
spurgte hvem, der skulle ind og aflø
se. Han sagde, at han ville stilles frit, 
og at han ikke ønskede at udtale, 
hvorvidt han ønskede, at det skulle 
være denne person, som har været 
der i 4 år, som kunne komme ind som 
ferieafløser eller være der i forbindel
se med sygdom, hvor han altså nor
malt erstatter.

Salgsenheder: 
Post-mix
Der er tidligere indgået en aftale om 
salg af post-mix, og man har senere 
på baggrund af nogle beregninger fra 
bryggerierne, som er meddelt Depot
indehaverforeningen, gjort opmærk
som på, at man i stedet for 20 salgsen
heder, når det er en bestemt dunk, 
kun skal betale 15. Det finder vi i 
strid med aftalen, og derfor har vi ind
klaget den enkelte depotindehaver, 
hvor overtrædelsen er sket og når det 
er sket, er det på baggrund af anbefa
ling fra Depotindehaverforeningen, 
for arbejdsretten. Man havde et møde 
i går, hvor man ikke kunne gøre tin
gene færdige, og man har derfor givet 
Depotindehaverforeningen en uge til 
at dokumentere rigtigheden af, at 
man kan ændre på de aftalte satser. 
Der er aftalt nyt fællesmøde til næste 
mandag.

Sydhavns-depotet:
Sagen på Sydhavns-depotet har ud
viklet sig til en lang konflikt. Da vi 
sidste gang havde den oppe i forret
ningsudvalget og i hovedbestyrelsen, 
havde der været det første fællesmø
de, hvor der var stor uenighed mel
lem afdelingen og forbundet om, 
hvorvidt man efter fællesmødet kun
ne pålægge de pågældende at skulle 
normalisere arbejdet. Forbundet 
gjorde sig til talsmand for, at indtil 
fællesmøde afholdes, betragtede vi 
konflikten i forhold til normen om liv, 
ære og velfærd. Men på baggrund af

det, der stod i protokollatet om depot
indehaverens opfattelse af tingene, 
var vi klar over, at der ikke ville være 
mere at komme efter, og at arbejds
retten også klart ville tilkendegive 
dette. Efter fællesmødets afholdelse 
var forbundet derfor af den opfattel
se, at man måtte pålægge de ansatte 
at gå i gang igen.
Sagen drejer sig om, at der har været 
nogle problemer, hvor depotindeha
veren mener, at der er stjålet fra 
ham, og det skulle være foregået mel
lem nogle kunder og de ansatte på de
potet.
Depotindehaveren har beskyldt dem 
for at have stjålet, og de har sagt, at 
de ikke vil normalisere arbejdet, før 
han har givet dem en undskyldning. 
Den skulle i første omgang være 
skriftlig. Han påstår, at han aldrig 
har sagt det, men i protokollatet siger 
han, at det må være en misforståelse, 
og at han ingen mistanke har til de 
ansatte om, at de har stjålet.
Den 14. februar blev vi indkaldt til et 
nyt fællesmøde, idet konflikten nu 
havde stået på så længe, og pålægget 
var ikke fulgt. Man ønskede derfor 
fra Dansk Arbejdsgiverforening at få 
arbejdet stillet helt frit.
Den 13. februar havde forbundet et 
møde med folkene, hvor forbundsfor
manden gjorde opmærksom på, at der 
ingen tvivl var fra forbundets side 
om, at arbejdet ville blive erklæret 
frit den næste dag i arbejdsretten, og 
at der ikke var noget at komme efter, 
ligesom forbundsformanden fandt, at 
baggrunden for konflikten, spørgs
målet om en undskyldning, ikke var 
nok til, at man kunne køre en kon
flikt af denne karakter.
De fastholdt, at de ville have denne 
undskyldning, og den 14. var vi i ar
bejdsretten, hvor Dansk Arbejdsgi
verforening ønskede tilføjet refera
tet, at arbejdet skulle stilles frit, hvis 
man ikke fulgte det nye pålæg, man 
skulle have fra fredag morgen den 15. 
februar.
Der skete så en masse ting fredag 
morgen. Forbundet, afdeling og med
lemmer på depotet måtte ikke kom
me ind osv., men det korte af det lan
ge, de ønskede ikke at efterkomme 
det nye pålæg, og dermed var arbej
det erklæret frit.
Mandag startede depotindehaveren 
med 4 nye medlemmer, hvoraf 2 var 
medlemmer af forbundet. De kunne

ikke køre deres tur færdig om manda
gen, hvorefter de kørte tilbage på de
potet og stillede vognen og sagde, at 
det her kunne de ikke klare. Der var 
ikke kun blokade foran depotet, de 
fulgte også med vognen og blokerede 
indgangen til forretningerne. Tirsdag 
morgen tog de på depotet, hvor situ
ationen var uforandret, hvorefter de 
ønskede at få en samtale med fagfore
ningen. De var herinde og gik tilbage 
og meddelte skriftligt, at fagforenin
gen havde meddelt dem, at de skulle 
sige til depotindehaveren, at de ikke 
måtte køre så længe, der var konflikt.
Vi kom i arbejdsretten igen, hvor for- 
bundet og afdelingen var enige i, at 
arbejdsnedlæggelsen for de nye med
lemmer måtte gælde normen om liv, 
ære og velfærd. Når man taler om, at 
man skal bryde blokader, at man fø
ler sig generet i sit daglige arbejde og 
også føler sig truet, så er det klart, at 
normens § 5, liv, ære og velfærd i al
lerhøjeste grad er rimelig at gøre op
mærksom på her.
Arbejdsgiveren påstod, at medlem
merne var blevet truet af fagforenin
gen ved Bent Meyer til ikke at måtte 
arbejde derude, og at Bent Meyer 
havde tvunget dem til at holde op. Og 
det er altså det, man procederer den 
nye sag på. Forbundet hat sagt, at 
det, der står i det brev, på ingen måde 
kan forstås således, som man fra ar
bejdsgiverens side udlægger.
Det vil sige, at vi har to sager, dels 
den sag for de tidligere ansatte, som 
betyder, at for at arbejdet kan norma
liseres, og depotet kan komme til at 
køre - skal depotindehaveren give de 
tidligere ansatte en undskyldning. Så 
er der sagen med de nye ansatte, som 
ikke arbejder mere, og som vi opfatter 
som afgået, og hvor forbundet og af
delingen ikke kan erkende, at det er 
overenskomststridigt. Vi finder også, 
at vi i den sidste sag står meget godt, 
fordi vi jo også gjorde gældende, at til
standende på depotet er af en sådan 
karakter, at depotindehaveren har 
været nødt til at lukke depotet. Det si
ger noget om, hvor grelt det har væ
ret, ligesom det siger noget om, at 
medlemmers handling i denne situa
tion er helt forståelig, og at det ikke er 
overenskomststridigt.

Tilbage står imidlertid, at vi har for
skellig opfattelse af udgangspunktet 
for konflikten. Mandlig afdeling me
ner, at man fortsat skal køre på liv,
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ære og velfærd for de første medlem
mer, og forbundet har fået en tilken
degivelse fra forretningsudvalg og 
hovedbestyrelse om, at det er forbun
dets holdning til den sag, der er den 
rigtige.

Det gjorde, at da vi kom i arbejdsret
ten oplevede vi noget, som vi ikke øn
sker skal gentage sig. Vi havde lavet 
svarskriftet og var derinde, og Bent 
Meyer var med på mandlig afdelings 
vegne. Anker S. redegjorde for for
bundets synspunkter, og erkendte 
selvfølgelig på baggrund af det første 
fællesmøde, at det var overens
komststridigt, men vi kørte på over
enskomstens § 12 om formildende 
omstændigheder, fordi der, for de, der 
stadigvæk kører på vognen, ville 
være et misforhold mellem dem og 
kunderne, idet kunderne, så længe 
beskyldningen hang om, at de havde 
stjålet, ikke ville have ret meget tillid 
til dem. De ville ikke hâve, at de fær
dedes frit i butikken osv., og det var 
klart, at hvis depotindehaveren ikke 
offentligt tilkendegav, at der ikke var 
tale om tyveri, så fandt vi også, at de
res arbejdsnedlæggelse kunne henvi
ses dertil, og at der var formildende 
omstændigheder. Problemet var 
imidlertid, at de ikke længere kun 
var mistænkt, de 2 af dem var sigtet, 
og det gjorde selvfølgelig, at depotin
dehaveren var fuldstændig ubøjelig. 
Han fandt for det første ikke, at han 
havde nogen grund til at give en und
skyldning, og for det andet var det 
ikke muligt at få dem genansat.
Men i arbejdsretten kørte vi fortsat 
på dette, og de påstod fortsat, at kon
fliktens baggrund var, at der skulle 
ske en nedgang i bemandingen. Bent 
Meyer sagde til dem, at det ikke var 
rigtigt, de måtte huske forkert. Men 
Bent Meyer tilføjede til sidst, at hele 
sagen drejede sig om liv, ære og vel
færd. Det var klart, at når forbundet 
og afdelingen var i arbejdsretten, 
havde vi ikke to synspunkter, så var 
der kun det synspunkt, som står i 
svarskriftet, og da forbundets forret
ningsudvalg og hovedbestyrelse hav
de tilkendegivet, at forbundets opfat
telse var den rigtige, så måtte afdelin
gen, når den var med i arbejdsretten, 
have det samme synspunkt som for- 
bundet. Ellers kunne vi ikke sammen 
gå i arbejdsretten mere. Det var 
klart, at vi også fik nogle spidse be
mærkninger senere fra Dansk Ar
bejdsgiverforening, hvor vi sagde, at

dejo hele tiden havde vidst, at der var 
to forskellige synspunkter. Men det 
er klart, at da vi sad i arbejdsretten, 
så var der kun eet synspunkt, og det 
var det, forbundet gav udtryk for i 
svarskriftet.
Da vi var derinde næste gang, måtte 
vi sige til Torben Olsen, at vi ikke vil
le acceptere, når vi fremførte sagen, 
at afdelingen havde en anden opfat
telse end forbundet, når vi sad i ar
bejdsretten. Det er naturligvis uhold
bart.
Forbundsformanden ville sige gene
relt om de arbejdsretlige forhold, at 
det var hans opfattelse, at vi egentlig 
i flere år har manglet nogle ting, som 
vi ikke har tænkt på, men som vi 
fremover må gøre gældende. Hvis det 
er vor opfattelse, at en arbejdsned
læggelse er overenskomststridig, og 
vi går ind og underskriver det, så er vi 
mange gange af den opfattelse, at den 
også er fremprovokeret af arbejdsgi
veren, og han bærer skyld i noget 
af dette. De arbejdsretlige regler ta
ger højde for dette, uden at vi gør 
brug af det.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Bent Meyer
Bent M. kom ind på at forbundsfor
manden tog udgangspunkt i sin be
retning vedrørende depoter i rappor
ten, afdelingen skrev til forbundet 
omkring stop af leverancer til Irma, 
HB osv., hvor man på konferencen i 
Gilleleje fra Ebbe H. Kristiansens 
side efter vor opfattelse havde givet 
nogle principielle tilkendegivelser 
om, at man måtte undgå al den slags. 
Afdelingen mente, at Bryggerifor
eningen havde mulighed for at stoppe 
ikke alene deres egne fra Wibroe men 
også andre, idet man har nogen, der 
leverer til Irma fra Skælskør og andre 
små bryggerier. Det måtte være rig
tigt ud fra, at man på hele depotområ
det var begyndt at true med at hjem
sende eller afskedige medlemmer på 
depoterne. Der var stort røre overalt 
på depoterne, og man ville nedskære 
bemandingen med 1 så godt som alle 
steder, selvom der kun var tale om 
salgsnedgang i minimale antal fla
sker.
Det var svært at vurdere, hvordan 
man skulle gribe hele sagen an, men 
nu har forbundet fået det maget såle
des, at overenskomstens § 18, stk. 1

skal efterleves. Det giver helt klart 
nogle besværligheder, idet man her 
har fået fastslået, at en lokalforhand
ling på et depot, er det, der gælder. 
Jeg kunne meddele det rystende, som 
han var blevet præsenteret for, og 
som formentlig ville ryste forbundets 
daglige ledelse. I Depotindehaverfor
eningen havde man talt om Tuborg- 
Søborg, hvor man var enige om, at 
der ikke var baggrund for at reducere 
med 1 mand med baggrund i en ned
gang i salget på 538.000, det lykkedes 
at få sagen ført tilbage til lokal for
handling.
Efter hvad Bent M. har fået oplyst, 
har man med depotindehaveren fun
det ud af, 12 uger om året er man 6 
mand og så ellers acceptere, at man 
kun kører med 5 mand i 9 måneder. 
Det siger os noget om, at når man 
skal ud og forhandle lokalt efter § 18, 
så står vore kammerater meget svagt 
i det.

Forbundsformanden refererer til den 
brevveksling, der har været mellem 
Depotklubben og forbundet, og her 
fremgår det også tydeligt, at afdelin
gen meget brutalt får skudt nogle for
kerte motiver i skoene. Det står helt 
klart til depotklubformanden, at når 
afdelingen refererer ting, som er fore
gået på forretningsudvalgsmøder og i 
hovedbestyrelsen, så bliver sagerne 
fordrejede, og man kan ikke regne 
med det. Bent M. syntes, at forbunds
formanden på et forkert grundlag 
sagde til depotklubformanden, at for 
fremtiden ville man gerne have, at 
man sendte brevene direkte til for- 
bundet, så forbundet ikke bare får en 
kopi fra afdelingen. Bent M. sagde på 
sidste hovedbestyrelsesmøde eller 
forretningsudvalgsmøde, at når man 
gjorde noget sådant, var det fordi 
klubben ville have en kopi tilbage, så
ledes at alle deres bestyrelsesmed
lemmer kunne få en kopi. Bent M. 
syntes ikke, der var noget galt i det. 
Bent M. kunne stadig ikke se, at der 
var noget galt i at sende breve til af
delingen, som så afleverer dem i for
bundet, men kunne sige, at Depot
klubben har taget det ad notam og vil 
fremover sende det direkte til forbun
det med de merudgifter, noget sådant 
koster.

Salg af vin:
Forbundsformanden sagde, at de 
implicerede afdelinger har fået til
sendt aftalen. Bent M. havde ikke set
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aftalen. Forbundsformanden meddel
te så, at man har forlænget prøveti
den fra 28. februar og overenskoms
tperioden ud, frem til den 1. maj.
Bent M. kunne ikke se nogen grund 
til, at man havde forlænget aftalen. 
Han mente, at man havde fat i den 
tykke ende ved at sige nej til at distri
buere vin. Her tænkte han især på de 
indvendinger, der kom fra Poul Erik 
Guldborg på et tidligere møde om, 
hvad vi havde tænkt os at stille op 
med de af vore kammerater, der 
f.eks. ikke havde nogen provision, og 
at man kunne have fået det indflettet 
i aftalen. Det er en fejltagelse, at man 
har skrevet under på aftalen. Bent M. 
mente, at man skulle have prøvet på 
at gennemføre Københavns mandli
ge afdelings synspunkter og ønsker 
om, at man selv fik lov til at forhandle 
afdelingens eget problem.
Med hensyn til brevet, der var. kom
met fra depotindehaverforeningen til 
forbundet, som Bent M. naturligvis 
havde set og hvor de skriver og beder 
om en forlængelse. Citat: »Det synes 
at fremgå, at Københavns-afdelingen 
selv vil fohandle deres problemer.« 
Bent M. kunne erindre, at forbunds
formanden havde sagt, at man ville 
prøve på at udvirke, at afdelingen fik 
lov til at føre forhandlingerne. Nu er 
det lavet om til, at citat: »Det synes at 
fremgå... « Det er ikke tydeligt, at Kø- 
benhavns-afdelingens fem depoter vil 
være den aftale foruden og selv prøve 
på at lave noget andet.
Med hensyn til henvendelse fra 
mandlig afdeling om Søborg, Dragør 
og Sydhavnen var det rigtigt, som for
bundsformanden udtalte det, at der 
blev føjet et navn til listen over dem, 
man ikke ville forhandle med, det er 
Bent Meyer og Torben Olsen.
I sagen Tuborg-depot, Sydhavnen 
havde Bent M. hele tiden, fra første 
færd, beklaget sig over, at forbundets 
repræsentant den 1. februar under
skrev det protokollat, hvori der ikke 
står noget om liv, ære og velfærd. 
Men det blev forbundets repræsen
tant sammen med forbundsforman
den og Bent M. tvunget til at godken
de i arbejdsretten. Der blev der sagt, 
at man selv havde underskrevet, at 
det var en overenskomststridig kon
flikt, til trods for, at man hele tiden 
havde talt om, at konflikten drejede 
sig om liv, ære og velfærd.

Afdelingen fik ikke den tilkendegi
velse, man fik ikke den undskyld
ning, som man ville have, og som 
medlemmerne havde krævet af os. 
Det syntes Bent M. var for ringe. Ord
vekslingen på sidste forretningsud
valgsmøde eller hovedbestyrelsesmø
de, tog forbundsformanden til ind
tægt ved at sige, at forretningsudval
get og hovedbestyrelsen stod bag den
ne beslutning. Det var formelt rigtigt, 
men ikke reelt. Havde forbundet re
vet det protokollat i stykker og blot 
meddelt, at det drejede sig om liv, ære 
og velfærd, som det virkelig var efter 
vor mening, så havde sagen muligvis 
stillet sig anderledes.

Holger Foss
Holger F. havde hæftet sig ved, at for
bundet i brevet til Depotklubben skri
ver, »som sædvanlig citerer afdelin
gen forkert«.
Forbundet har selvfølgelig lov til at 
have den opfattelse, at man fra afde
lingens repræsentanter citerer for
kert, men forbundet vidste godt, at 
det ikke passede i alle situationer. Af
delingen citerer efter afdelingens op
fattelse ind imellem også rigtigt. 
Hvad ville man i forbundet sige til, 
hvis afdelingen f.eks. gjorde det sam
me, når man skrev til nogle af med
lemmerne. Holger F. bad om, at man 
lod være med disse ting. Det kunne 
måske fremme nogle sager, hvis man 
lod være med at være så konsekvente 
i sin bedømmelse af afdelingen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde i postbo
gen konstateret, at vinaftalen var af
leveret i Kbh.s mdl. afd. og ville forhø
re sig om, hvem der havde afleveret 
aftalen.
Til Bent M.s tale om formelt/reelt vil
le forbundsformanden sige, at hvis 
man begyndte at tale om, hvad der 
var formelt og reelt, måtte det være 
sådan, at når sagerne blev fremlagt 
på FU-møde og HB-møde, og et flertal 
gik ind for disse sager, så er det for
bundets holdning og linie. Så kan 
man ikke bagefter komme og sige, at 
det er formelt, men ikke reelt. 
Spørgsmålet om aftalen for vin blev 
godkendt af forretningsudvalget og 
forbundet, og derfor er det selvfølge
lig forbundets opfattelse, at aftalen er 
god nok. Færdig.
Når forbundet havde forlænget afta

len, var det fordi, ønsket var at få en 
aftale for hele landet. Fandt det rime
ligt, når andre bryggerier, f.eks. 
Faxe, distribuerer vin, og når forbun
det har accepteret en aftale med de 
omtalte provisioners størrelse, at vi 
naturligvis også kan gøre dette på 
bryggerierne. Det lå i overensstem
melse med, hvad der blev sagt på no
vembermødet også fra de københavn
ske repræsentanter, at man ønskede 
at få en aftale om denne vin.
I spørgsmålet, som Poul Erik Guld
borg rejste, har vi meddelt Depotin
dehaverforeningen, der har svaret, at 
det er i orden, og at der findes en beta
lingsform, men der er ikke på nogen 
af de 13 omtalte depoter en sådan 
form for betaling, og derfor kunne 
man fortsætte aftalen uændret til den 
1. maj. Når forbundet gør aftalen 
landsdækkende, er det for at sikre os, 
at der i stedet for bliver et tillæg, som 
kan erstatte det, som andre får i pro
vision. Det var én af de ting, som skul
le med i drøftelserne, når man skulle 
lave en generel aftale.
Forbundsformanden forstod ikke, 
hvad Bent M. hentydede til, hvorvidt 
det af Depotindehaverforeningens 
svar fremgik klart nok, at afdelingen 
skulle have en vinaftale. Afdelingen 
havde fået en kopi af forbundets brev, 
hvor forbundet gør opmærksom på, 
at vi ønsker, at afdelingen får lov til 
at forhandle disse ting, men Bent M. 
syntes altså ikke, at det virkede som 
om, det stod klart nok for Depotinde
haverforeningen. Forbundsforman
den havde forklaret, at Depotindeha
verforeningen ikke principielt var 
enig i, at man skulle forhandle afde
lingsvis omkring disse ting, men så
fremt depotindehaverne i Køben- 
havns-området, som der her er tale 
om, gerne ville forhandle det med af
delingen, så ville Depotindehaverfor
eningen acceptere dette. Men man 
meddelte tilbage, at ingen af depotin
dehaverne ville lave en speciel aftale 
med Kbh.s mdl. afd., og så måtte det 
jo fortsætte uændret med aftalen, der 
så omfattede alle 13 depoter.
Bent M. havde sagt, at han ikke øn
skede forbundsformandens belæring 
omkring Arbejdsretten, så forbunds
formanden måtte slå fast, at hvis 
Kbh.s mdl. afd. havde et andet syns
punkt end det, forbundet lægger frem 
i Arbejdsretten, så kommer afdelin
gen ikke med i Arbejdsretten.
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Forbundets hovedbestyrelse og for
retningsudvalg har taget forbundets 
holdning til efterretning i denne sag, 
og forbundet har lavet et svarskrift, 
hvorefter afdelingen går med i Ar
bejdsretten og har en anden holdning 
end den, forbundet lægger frem. Det 
er ualmindelig frækt. Det kan man 
ikke være bekendt. Det er uaccepta
belt.
Derfor ville forbundsformanden have 
en garanti hver gang, man var i Ar
bejdsretten sammen med afdelingen, 
så de synspunkter, forbundet lagde 
frem, var afdelingen enig i. Vi kan 
ikke i Arbejdsretten have to forskelli
ge synspunkter. Proceduren er så
dan, at når der er uenighed, så afkla
res det i forretningsudvalget, hvad 
holdningen er, og det har man at rette 
sig efter. Forbundsformanden ville 
gentage, at det var ualmindelig frækt 
at handle imod forretningsudvalgets 
og hovedbestyrelsens flertals opfat
telse af en sag, en opfattelse, forbun
det var forpligtet til at give udtryk 
for, når man var i Arbejdsretten, og 
så kan Bent Meyer ikke bare køre på 
frihjul.
Derfor ville forbundsformanden fast
holde, at forbundet ikke deltager i Ar
bejdsretten sammen med Kbh.s mdl. 
afd., hvis den ikke havde de samme 
synspunkter som forbundet, ellers 
kom afdelingen ikke med.

Bent Meyer
Bent M. fandt forbundsformandens 
udtalelser meget stærke. Hvad var 
egentlig årsagen til dette? Det var 
bl.a., at Dansk Arbejdsgiverfore
nings repræsentant sad og fyldte 
retsformanden med løgn. Her gik 
Bent M. ind og sagde, at det ikke kun
ne være rigtigt, at DA kunne få lov til 
at udtale sig, som man gjorde. Rets
formanden afviste også DA’s udtalel
ser og sagde, at de var underordnet. 
Bent M. følte, at han ville have lov til 
at sige, hvad der var den direkte år
sag til, at tingene skete, som de skete. 
Det ville Anker S. ikke gøre, fordi han 
havde skrevet under på protokolla
tet.
Bent M. syntes, at det var stærkt, at 
man skulle give tilsagn om, hvad man 
måtte sige i Arbejdsretten, før man 
vidste, hvad arbejdsgivernes repræ
sentant sagde. Det ville afdelingen 
ikke være med til.
Forbundsformanden havde formelt 
ret, helt ret, når det drejede sig om 
vin-aftalen. Men Bent M. syntes godt,

der kunne have været slået et ekstra 
slag for Københavns depoter, som 
forbundsformanden havde givet ud
tryk for sidst, at han ville prøve på. 
Bent M. mente, at man havde haft en 
god mulighed for at øve en større 
pression og måske til gavn for alle 
vore medlemmer på landsplan, så de 
havde fået et bedre resultat.

Anker Skjødt
Protokollatet fra den 1. februar blev 
nævnt igen, og der blev sagt, at man 
ikke fra afdelingen ville skrive under, 
hvis der ikke stod liv, ære og velfærd. 
Anker S. måtte sige endnu en gang, 
at det, der skilte, var, at der i proto
kollatet stod. Citat:
»Fra depotindehaverens side blev der 
givet udtryk for, at dette må bero på 
en misforståelse, idet han ingen mis
tanke havde om tyveri begået af de 4 
arbejdere«.
Til dette afsnit ønskede Bent Meyer, 
at der skulle stå:
»Fra depotindehaverens side bekla
gedes at have givet udtryk for dette, 
idet han ingen mistanke havde... «
Der skulle altså have stået beklaget i 
stedet for bero på en misforståelse.
I det næstsidste afsnit i protokollatet 
stor der:
»Fra arbejderside gav man tilsagn 
om at pålægge de strejkende... «
Der var det ordet »pålægge«, man var 
utilfreds med, der skulle have stået 
»søge«. Såfremt disse ting var blevet 
ændret, ville Bent M. have under
skrevet protokollatet, og så havde der 
stadig ikke stået noget om »liv, ære 
eller velfærd« i protokollatet.
I Arbejdsretten den 14. februar, hvor 
forbundet afleverede svarskrift og 
havde argumenteret ud fra det, der 
stod i svarskriftet, var det den frem
stilling, jeg som forbundets repræsen
tant gav retten. Forbundet gik imod 
DA’s påstand om, at konflikten 
skyldtes bemanding og ikke spørgs
målet om beskyldningerne, men for
bundet måtte samtidig holde sig til 
det svarskrift, der forelå. Når Bent 
Meyer så sagde, at svarskriftet var i 
orden, så forstod Anker S. ikke, at 
Bent M. lige pludselig træder uden for 
svarskriftet og siger noget andet i ret
ten.

Holger Foss
Holger F. syntes ikke, at forbundsfor
manden skulle komme med sådan

nogle drastiske beslutninger som, at 
afdelingen ikke kommer med i Ar
bejdsretten mere, hvis man ikke ret- 
ter sig efter forbundets forretnings
udvalgs flertal. Ville ikke føle det 
særligt anbefalelsesværdigt, at for- 
bundets forretningsudvalgs flertal 
skulle til at træffe en bestemmelse om 
afdelingens frihed til at komme eller 
lade være med at komme i Arbejds
retten, for det var i realiteten det, 
man kunne. Det var afdelingen aldrig 
blevet budt af nogen tidligere for
bundsformanden .
Holger F. var principielt enig i, at når 
man møder op, hvad enten det var i 
Arbejdsretten eller i Bryggerifor
eningen eller andre steder, hvor for
bundet førte sagen, så var der kun én 
holdning. Der skal ikke være tvivl 
om, at det var principielt rigtigt. Men 
det måtte dertil siges, at så måtte 
man fra forbundsformanden og den 
øvrige daglige ledelse samt forret
ningsudvalget lade være med at ma
jorisere.
Forbundsformanden havde i sit tidli
gere liv været meget forarget over, at 
det formelle flertal i forretningsud
valg og hovedbestyrelse gang på gang 
blev brugt imod det formelle mindre
tal bestående af mandlig afdelings re
præsentanter. Den forargelse eksi
sterer ikke mere. Majoriseringen bli
ver brugt groft og uhæmmet over for 
afdelingen, og derfor kunne der fore
komme sådanne situationer, som 
Bent M. og Holger F. var enige om var 
uheldige, når man ved visse lejlighe
der følte, at afdelingens interesser 
ikke blev varetaget på den måde, som 
de skulle.
Holger F. ville godt bede om, at man 
tænkte på dette. Han havde sagt det 
før, sidst på afdelingens generalfor
samling, at efter den ubehagelige 
kongres, man havde haft, gjorde af
delingen i et indlæg, holdt af Holger 
F. og godkendt af Bent Meyer og Pre
ben Mortensen, meget tydeligt op
mærksom på, hvordan man følte det i 
Kbh.s mdl. afd., og vi ville ikke finde 
os i, at vore synspunkter blev majori
seret ned, simpelthen fordi vi kun var 
én eller to, måske tre eller fire i ho
vedbestyrelsen, medens man reelt 
repræsenterede langt, langt flere 
medlemmer. Det syntes Holger F. 
nok, at forbundsformanden skulle 
tænke lidt over, inden han begyndte 
at udstede trusler om, hvorvidt afde
lingen måtte komme i Arbejdsretten 
eller ej. Det var en total splittelse af
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forbundet, der lagdes op til, hvis dette 
var den linie, der skulle køres.

Bent Meyer
Bent M. havde omtalt, at hans udta
lelser i Arbejdsretten faldt på bag
grund af DA’s løgnagtrige udtalelser. 
Han måtte give Anker S. ret vedr. 
protokollatets indhold, og at man for
søgte mange formuleringer. Afdelin
gen gik langt ned i krav til depotman
den for at kunne acceptere at få arbej
det genoptaget. Det er rigtigt, at der 
kun var de to formuleringer, man vil
le have ændret, så havde man sagt ja 
og havde fået arbejdet genoptaget og 
var kommet igennem denne konflikt 
på en helt anden måde. Men depotm
anden ville ikke give en undskyld
ning, og så kunne afdelingen ikke 
sige ja til protokollatet. Derfor skulle 
der have stået noget med deres på
stand om, at konflikten var overen
skomststridig, og der skulle have væ
ret indført fra forbundet, at det kun
ne man ikke acceptere, fordi det var 
liv, ære og velfærd. Anker S. tabte be
sindelsen, da Bent M. sagde, at han 
ikke kunne skrive under på protokol
latet, og så sagde Anker S. bare, at så 
gjorde han det. Så var den forhand
ling slut.
Sådan hang sagen sammen, og sådan 
kom man ud for i mange situationer, 
hvor man til det sidste prøvede og 
sagde, at det kunne ikke nytte noget, 
og så lavede vi det om og tog en sving
tur på 190°, og så kom vi ikke længere 
med det.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde forstået, 
at de demokratiske spilleregler nu 
var blevet til et spørgsmål om at ma
jorisere.
Når sagerne bliver behandlet i FU og 
HB, og et flertal har tilkendegivet de
res opfattelse, så er det forbundets 
pligt at videreføre den opfattelse i de 
organer, hvor vi kommer. Det gælder 
også i Arbejdsretten. Der lå klart to 
opfattelser, og forbundet markerede, 
hvilken opfattelse, der så skulle være 
gældende, og den er man selvfølgelig 
forpligtet til at føre videre. Så kunne 
forbundsform, ikke forstå, at de al
ligevel var undskyldende momenter 
for, at mindretallet, som jo i den sag 
repræsenterer forbundet, alligevel 
har ret til at fremkomme med nogle 
andre synspunkter og holdninger end 
dem, forbundet gør gældende, når 
man procederede en sag.

Dette var helt uholdbart, og det hav
de forbundsformanden også forstået, 
at man principielt er enig i, men alli
gevel kunne man forsvare, at man 
kunne gøre det i nogle situationer. 
Vidste ikke, hvor splittelsen skulle 
ligge. Når forbundet tilkendegiver, at 
det fremfører flertallets synspunkter, 
og mindretallet siger, at de gerne vil 
med, men har nogle andre synspunk
ter, som de fører frem, så er det klart, 
at forbundet måtte tage den beslut
ning, at de, der har en anden opfattel
se end den, som forbundet skal give 
udtryk for i Arbejdsretten, så kom
mer de ikke med.
Forbundsformanden troede slet ikke, 
at Bent Meyer havde forstået, hvad 
der skete i Arbejdsretten. Der skulle 
ikke procederes den dag. Dommeren 
skulle kun konstatere, om der var 
mulighed for et forlig. DA sagde, at 
konflikten var sket på baggrund af, 
at der skulle være 5 mand beskæfti
get. Anker S. havde klart i svarskrif
tet tilbagevist, at det var det, som 
konflikten kørte på. Så tog Bent M. 
ordet, og det kan i sig selv være, hvad 
det vil, og sagde, at det var løgn, at 
det kørte på det. Men at det så skulle 
få Bent M. til at sige til slut, at for øv
rigt har konflikten et andet grundlag 
end det, forbundet har påstået i svar
skriftet, nemlig at det drejer sig om 
liv, ære og velfærd, er uholdbart for 
alle parter. Forbundet havde i svar
skriftet gjort opmærksom på, at vi an
erkendte, at konflikten var overen
skomststridig og henviste til de for
mildende omstændigheder. Man kan 
ikke have, at Bent M. så påstår no
get andet, sådan kan tingene ikke gø
res.
Dommeren havde også sagt, at det 
ikke nyttede, at man sad og diskute
rede, fordi sagen ikke skulle behand
les den dag. Der var ikke noget kata
strofalt i - uanset hvad DA havde 
sagt - at man prøvede at underbygge 
sit klageskrift. Det skulle der slet 
ikke tages stilling til den dag, så det 
var sådan set ligegyldigt. Der var ta
get højde for det i selve svarskriftet, 
og det var på baggrund af bemærk
ningerne i klageskriftet, at sagen se
nere skulle procederes og ikke på de 
mundtlige bemærkninger. Det, DA 
ønskede, og formålet med mødet var 
at få ind i referatet, at arbejdet skulle 
stilles ftit. Det var det, der var det væ
sentligste.
Forbundsformanden havde også 
hørt, at Bent M. på et senere møde

havde sagt, at man blev klasket op ad 
væggen. Nej, forbundet havde hand
let bevidst, fordi man den 1. februar 
havde underskrevet, at vi skulle på
lægge, at arbejdet blev normaliseret. 
Så kunne man ikke bagefter komme 
og sige, at vi var blevet fanget i det. 
Man var enige om, at det skulle stå 
som forbundets synspunkt i protokol
latet, det var ikke noget, vi blev fan
get i i den situation. Der var ikke sket 
nogen fejl, for forbundet havde kørt 
sagen, som vi mente, den skulle køres 
og havde fået FUs og HBs tilkendegi
velse af, at man var enig i den måde, 
sagen blev kørt på, og derefter havde 
alle at rette sig, når man behandlede 
sagen andre steder.

Holger Foss
Holger F. ville gentage, at forbunds
formanden havde ganske ret i, at for
bundet har pligt til at følge flertallet. 
Men det var som regel forbundsfor- 
mandeijindstilling, der blev fulgt op 
af FU og HB, og derfor Holger F.s an
modning til forbundsformanden om 
at lade være med at majorisere.

Bent Meyer
Bent M. var rystet over det, forbunds
formanden sagde, og måtte tilkende
give, at det ikke var rigtigt. For
bundsformanden påstod, at det var 
en klart bevidst handling, at man un
derskrev protokollatet den 1. februar. 
Ingen kendste sagens udvikling, da 
man kom i Depotindehaverforenin
gen, og ingen vidste - heller ikke for
bundsformanden - hvordan det ville 
udarte sig. Men havde til formulering 
af protokollatet mange forskellige 
forslag. Men nu gik det altså igen
nem, at det var en klart bevidst hand
ling, at man fra forbundets side skulle 
have kendt konflikten overens
komststridig i stedet for liv, ære og 
velfærd.

Preben Mortensen
Forbundsformanden slog fast, at det 
var en bevidst handling, at Anker S. 
underskrev pålægget om at normali
sere arbejdet. Det var ikke en fejl, 
som man fra Kbh.s mdl. afd. prøvede 
at få det til at fremstå som, og at An
ker S. dermed ikke vidste, hvad der 
ville ske bagefter. Det vidste Anker S. 
godt. Forbundsformanden tilkende
gav med det samme, at det var ud
mærket, at der ikke stod, at den ar
bejdsnedlæggelse, der tidligere havde 
været, var overenskomststridig, men
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på baggrund af de bemærkninger, 
der stod i protokollatet om depotinde
haverens holdning, var der ingen vej 
tilbage. Derfor kendte forbundet kon
sekvenserne af, at man skrev under 
på, at man skulle pålægge at normali
sere arbejdet, og dette prøvede man 
fra anden side at få til at se ud som en 
fejl, hvilket ikke var rigtigt.

Bent Meyer
Bent M. mente stadig væk ikke, at 
forbundsformanden fik ret.
Anker S. vidste ikke, hvad han skrev 
under på. Hvis Anker S. havde vidst 
det, ville han have prøvet på at på
lægge medlemmerne at gå i arbejde. 
Men det gjorde Anker S. ikke, og ar
bejdet blev ikke genoptaget. Dette be
viste, at Anker S. ikke vidste, hvad 
han skrev under på. Han troede bare, 
at afdelingen, som ikke havde skre
vet under, ville gå ud og få arbejdet i 
gang. Men det gjorde afdelingen altså 
ikke.

Anker Skjødt
Anker S. slog fast, at han godt vidste, 
hvad han skrev under på den 1. fe
bruar.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ville vende til
bage til nogle bemærkninger fra Hol
ger F. om, at man ikke skulle være så 
drastiske. Nu var Holger F. jo kendt 
som én, der altid tager meget stærke 
beslutninger, og så kan der vel ikke 
være noget galt i, at andre også gør 
det.

Forbundsformanden var ikke enig i, 
at man bare kunne bruge ordet flertal 
og så tale om, at man majoriserede. 
Man havde oplevet ting i FU, hvor 
FU stod helt frit med hensyn til, hvor
ledes de ønskede at stille sig i de en
kelte sager. Havde tidligere tilkende
givet og også fået ret i, at man før i FU 
havde majoriseret ved, at man uanset 
synspunkter altid havde afleveret sin 
stemme et bestemt sted. Det kaldte 
forbundsformanden at majorisere, 
men når tingene blev lagt frem, og 
det foregik på demokratisk vis, men
te han ikke, man kunne kalde det at 
majorisere, og han gik ud fra, at man 
gjorde det samme i mandlig afdelings 
FU, repræsentantskab eller general
forsamling, at man betragtede det, 
flertallet vedtog dér, for vedtaget på 
demokratisk vis. Det samme gjorde 
man i forbundet.

BERETNING FORTSAT

Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
Overenskomst:
Kolding Mostfabrik
Forbundet havde haft et møde med 
SID. Vi har tidligere omtalt en sag, vi 
havde fået indberettet fra Kolding 
Mostfabrik. Der havde været proble
mer med at få overenskomst på områ
det, og på et tidspunkt fandt SID-af- 
delingen sagen af en sådan karakter, 
at man ønskede, at afdelingen i Kol
ding tog hånd om disse ting og under
søgte, hvorvidt man kunne få over
enskomst med dette mosteri.
Forbundet fik et brev fra SID, hvor de 
anmodede os om at spørge afdelingen, 
hvor mange medlemmer, de havde på 
Kolding Mostfabrik, og de ville så un
dersøge, hvor mange medlemmer de 
selv havde dér. Det viste sig, at for
bundet ingen medlemmer havde, og 
SID havde 3 medlemmer. Det blev så 
undersøgt, hvilken produktion, de la
vede, og 75% af det, de lavede, var 
marmelade og hørte decideret under 
SID-området, de 25% var mineral
vand. Udfra produktionsfordelingen 
samt at SID havde medlemmer dér, 
accepterede vi på et møde den 21. fe
bruar, at det var SID, der skulle op
rette overenskomst på Kolding Most, 
og i tilfælde af, at det ikke lykkedes, 
ville vi naturligvis stille os solidariske 
med blokade mod denne fabrik.
Det kan måske se mærkeligt ud, men 
vi finder, at vi ikke vil ind i en diskus
sion, der kan give den opfattelse, at vi 
bare vil have medlemmer. Man kun
ne forestille sig, at vi kunne komme 
andre steder, hvor der var en kombi
neret produktion, og dér mener vi, at 
vi ligesom nu har lagt en linie, således 
at det er den andel af produktionen, 
som er størst, som er bestemmende 
for, hvem der skal indgå overenskom
ster.

Beretningen blev vedtaget.
For stemte 11, imod 2.

3. Forskellige sager
Ved forbundsformand
Preben Mortensen
Som tidligere nævnt oplæses kun cir
kulærer, som har betydning for, at 
der kan være bemærkninger.
Som omtalt under punktet konflikt, 
bliver der udsendt et cirkulære til af
delingerne, hvor vi gør opmærksom 
på, hvad konfliktbeløbet vil være pr. 
uge, hvordan udbetalingen vil finde 
sted. Der skal medfølge, til hver en
kelt medlem, blanket til udfyldelse 
om bank, kontonummer, navn, CPR- 
nr. osv., sådan at forbundet har oplys
ningerne, såfremt der skulle komme 
en konflikt, eller man på baggrund af 
sympatikonfliktvarsel vil komme 
med i konflikter.
På baggrund af rejste spørgsmål af 
FU - vedrørende central udbetaling 
af understøttelse under konflikter, 
slog Erik Nielsen fast - at man løben
de var nødt til, at indhente skatteop
lysninger, da der var erfaring for, at 
ca. 25% af medlemmerne ændrer 
trækprocent og A-kassens system 
havde ikke oplysninger om ændrin
gerne for de medlemmer, der er i ar
bejde.
Der stod i det cirkulære, der bliver ud
sendt, at medlemmer, der får arbejds
løshedsdagpenge, ikke skal udfylde 
skemaet. Men man var nødt til at 
have oplysningerne på de øvrige, der 
f.eks. også kunne have flyttet bank
forbindelse. Det var sådan, at kon
fliktunderstøttelsen ville blive indsat 
på medlemmernes bankkonto, og 
derfor var det nødvendigt, at A-kas- 
sen fik disse oplysninger.
Der kunne blive komplikationer for 
medlemmer, der havde besluttet sig 
for at gå på efterløn pr. 1. maj 1985. 
Der var rettet henvendelse til A-kas- 
sernes samvirke i dette spørgsmål. I 
løbet af april skulle svaret ligge klart 
og derefter ville reglerne blive ud
sendt i cirkulæreform.
Hovedkassereren havde rådført sig 
med kassererne i de to københavnske 
afdelinger, og der var givet tilslut
ning til - at det var en god ordning, at 
udbetalinger sker centralt fra A- 
kassen og at beløbet indsættes på det 
enkelte medlems bankkonto.
Denne ordning var sat igang i EDB- 
systemet og for at sikre, at medlem
merne fik korrekte udbetalinger,
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måtte man udfylde skemaer med de 
omtalte oplysninger, fordi disse op
lysninger på det enkelte medlem ikke 
var til stede i A-kassens system.

Preben Mortensen
Vedrørende forbundskurser drøftede 
man på hovedbestyrelsesmødet at 
udvide det fra 1986, således at vi kan 
køre et ekstra G-l og G-2 i 1986, det 
betyder, at vi kan få 60 personer igen
nem systemet. Men på baggrund af 
den ophobning, der vil ske, kan for
bundet se, at selvom vi får 60 igen
nem, vil vi have nogle og halvfjerds 
personer, der ønsker at benytte tilbu
det, og som stadig står i venteposi
tion.
Der skal en ekstraordinær indsats til, 
bare for at få den pukkel væk, som 
man vil få på nuværende tidspunkt.
Det var drøftet, hvorvidt man kunne 
udvide deltagerantallet 20. Der lig
ger en bestemmelse om, at man kan 
være højst 22 deltagere. For 1985 var 
det ikke muligt at udvide deltageran
tallet. Dette kunne ske i 1986.
Med hensyn til de 3 Intro-kurser, der 
er kørt, var der en meget stor tilmel
ding i begyndelsen, men som forbun
det mente nok ville jævne sig ud. Det 
viste sig også, at der for det sidste 
kursus, med de resterende tilmeldin
ger, var 27. Det vil sige, at der ialt har 
været henholdsvis 75 og 77 tilmeldin
ger, en pæn tilslutning.
På hovedbestyrelsesmødet vedtog vi 
også ændringer af kvartalsmøder i 
forhold til kvartalsmøder for sikker
hedsudvalgsmedlemmer, supplean
ter osv. Det har forbundet fået gjort 
færdigt og sendt ud. Så er det jo spæn
dende at se, hvordan det med den 
ændrede struktur vil forløbe. Men vi 
kan allerede på nuværende tids- 
punklt se, at vedtagelsen om en kon
ference om året, gør, at hvis vi skal 
gøre os håb om, at skulle finde et sted, 
for konferencens afholdelse, så må 
FU i dag tilkendegive, at vi nu arran
ger en Sikkerhedskonference, som 
kan holdes ved udgangen af 1985.

Bent Embo
Bent E. omtalte, at i skrivelsen, derer 
udsendt til kredsene og til Køben
havns mandlige afdehng, skriver 
Henrik Hansen, at kvartalsmødedel
tagerne i så høj grad som muligt bør 
udpeges blandt depotarbejdere med 
§ 9-uddannelse.

Bent M. måtte orientere om, at der in
gen depotarbejdere var i hans kreds, 
som har fået en § 9-uddannelse.
Forretningsudvalget gav tilslutning 
til, at sikkerhedskonferencen blev 
planlagt til afholdelse sidst i 1985.
Det var ingen betingelse for deltagel
se i kvartalsmøderne, at man havde 
en § 9-uddannelse.

Preben Mortensen
Forbundet havde fra kassereren, un
der fællesudvalget under Jyske Bryg
gerier, modtaget en tak for bevillin
gen på de 15.000 kr., der har vist sig 
meget nødvendigt, hvis man overho
vedet skulle kunne fortsætte aktivi
teterne.
Fra Slagelse-afdelingen har forbun
det modtaget information om afhol
delse af generalforsamling, hvor man 
har valgt ny formand, der hedder 
Jens Nielsen.
Forbundsformanden og Holger Foss 
havde været i London, hvor man fort
sat drøftede forberedelserne til en in
ternational europæisk bryggerikon
ference. Man havde et møde med Bob 
Harrison og et møde med det engel
ske transportarbejderforbund. De 
lagde en meget klar finie, som kunne 
tilfredsstille forbundets og afdelin
gens synspunkter. Det var deres op
fattelse, at den europæiske konferen
ce burde omfatte alle. De har samar
bejde med en del internationale uden 
for IUL og fastholder, at det er den 
eneste rigtige måde at gøre disse ting 
på. Man kan ikke stoppe ved lande
grænserne, og vi ved jo, at transpor
tarbejderforbundet stort set vil have 
problemer alle steder i verden, og der
for spørger de ikke folk om deres poli
tiske holdning, men prøver på i stedet 
at få etableret et samarbejde. De hav
de ret meget international erfaring i 
forbundet, og de så det som noget na
turligt, at man kunne afholde en så
dan konference.
Franskmændene var også med, og 
der var ikke noget nyt i deres hold
ning. Den kendte vi fra den sidste di
skussion, vi havde haft med dem på 
Roskilde Højskole, da de var her i de
cember 1984.
Konferencen skal afholdes i begyn
delsen af 1986. Forbundet har bestilt 
lokale på Roskilde Højskole. Konfe
rencen skal løbe fra fredag eftermid
dag med et semester, 2 semestre om 
lørdagen -1 om formiddagen og 1 om

eftermiddagen samt et søndag for
middag.
Det var fastsat, hvad de fire semestre 
skulle indeholde, hvad man skal dis
kutere og drøfte. Dette ville senere 
blive udsendt. Det næste møde er af
talt og skal afholdes i London. Man 
nedsatte en arbejdsgruppe til konfe
rencen, som skal nå at holde møder og 
drøfte tingene ogudsende dem.

Der var enighed om, at vi ville invite
re alle europæiske lande samt Un
garn og Jugoslavien, hvor De forene
de Bryggerier har licensproduktion, 
samt Tjekkoslovakiet, som har meget 
stor erfaring i eksport af bryggeri
teknologi til U-landede.
Dette ville sige, at forbundet kunne 
forvente, at konferencen med de or
ganisationer, hvor vi sagde 2-3 fra 
hver, kan komme op i størrelsesorde
nen 50-60-70 deltagere. Men derudo
ver var der spørgsmålet om tolknin
gen, som skal gennemdrøftes på næ
ste møde i arbejdsgruppen.
Forbundsformanden havde ikke væ
ret optimistisk, da han tog til London, 
men måtte sige, at han var meget op
timistisk nu og troede nu, at det vir
kelig ville lykkes at få en sådan kon
ference, med et udmærket indhold, 
afholdt med et frugtbart resultat.
På sidste konkres drøftede man Prop 
& Kapsel og diskuterede også spørgs
målet om professionel assistance. 
Forbundet havde gennem SAFT, som 
er en organisation af free-lance jour
nalister, som har overenskomst med 
LO, søgt, om der var folk, der var inte
resseret i at lave et stykke arbejde for 
Prop & Kapsel. Vi fik ikke kontakt 
derfra, men vi fik en henvendelse fra 
Steen Kadan, som i mange år har be
skæftiget sig med mediepolitik, og 
som har været redaktør af 3 Kuver
ter, og som i dag arbejder på et andet 
fagblad. Han har et meget indgående 
kendskab til fagbevægelsen og ved, 
hvilke knapper man skal trykke på. 
Han var meget interesseret i også at 
kunne lave opsøgende arbejde. Det 
var i øvrigt ham, der stod bag initiati
vet til at lave den film om demonstra
tionen, som vi havde i Herning foran 
La Cabana.
Forbundet fandt, at det var rimeligt, 
når vi talte om Prop & Kapsel, at han 
pr. blad, måtte regne med at skulle 
bruge 40 timer til at lave dette arbej
de, og hvis der var timer udover dette, 
var det aftalen, der forelå med SAFT,
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der var gældende. Vi har ingen for
nemmelse af, hvor lang tid arbejdet 
tager, men han skulle overtage noget 
korrekturlæsning m.v., som forbun
det i dag må betale trykkeriet for.
Forbundet ønskede et månedligt re
daktionsudvalgsmøde, hvor vi dels di
skuterede bladets indhold, dels disku
terede hvad det næste nummer skulle 
indeholde, og så håber vi på, at vi lige
som kan bygge på nogle temaer, som 
Prop & Kapsel kan gøre med. Det er 
klart, at det tager lang tid at få et ind
gående kendskab til hele branchen, 
dels er der jo depotområdet, brygge
riområdet og spritområdet, dels er 
der strukturen omkring afdelinger og 
kredse. Det vil betyde, at skal vi også 
lave noget opsøgende til Prop & Kap
sel, skal han meget ud. Hvis forbun
det vil lave pjecer, som han er udmær
ket til, kunne han også sættes til det. 
Det vil sige, at udover, at han skal 
lave Prop & Kapsel, vil der være en 
lang række områder, vi kan benytte 
ham til.
Den daglige ledelse synes, det kan 
være spændende at prøve med profes
sionel assistance, så vi ikke længere, 
fordi det stort set er nødvendigt, får 
lavet Prop & Kapsel med venstre 
hånd, men at vi får den assistance, 
der er brug for, således at vi kan gøre 
Prop & Kapsel bedre, end det er i dag.
Derfor foreslår vi, at han ansættes til 
40 timer pr. nr., der aflønnes med kr. 
5.000,00 i 12 måneder om året, og 
hvis der er andre konkrete ting, som 
går udover de 40 timer, skal han have 
den aftalte sats, 250,00 kr. pr. time. 
Det er hensigten at tilrettelægge ar
bejdet, således at udgiften holdes in
denfor det beløb og det tidsforbrug, 
som her er nævnt.

Forretningsudvalget
Forretningsudvalget tilsluttede sig, 
at der ansættes professionel assistan
ce til Prop & Kapsel på de, af for
bundsformanden, nævnte betingel
ser og at journalist Steen Kadan an
sættes til jobbet.
Forretningsudvalget tilsluttede sig 
følgende indstillinger fra forbundets 
daglige ledelse: Lone Christen delta
ger på LO-organisations/kursusle- 
der-kursus. Anker Skjødt deltager på 
et videreuddannelseskursus i en
gelsk på den internationale højskole.

Preben Mortensen
På hovedbestyrelsesmødet drøftede

vi spørgsmålet om diættakst i forbin
delse med konferencer. For kurser 
har vi besluttet at hæve beløbet, men 
vi har ikke besluttet, hvad taksten 
skal være på f.eks. kassererkonferen
cen m.v. Principielt må vi være af den 
opfattelse, at der føres en diætpolitik 
af forbundet, og når der holdes møder 
eller lignende, udbetales de af forbun
det fastsatte diættakster, som på nu
værende tidspunkt pr. hel dag er kr. 
150,00 og pr. halv dag kr. 75,00.
Det er vor opfattelse, at vi så også må 
følge den samme diætpolitik for de 
konferencer, som forbundet afholder. 
Vedrørende kassererkonferencen 
har forbundet noget, vi gerne vil have 
knyttet sammen med dette. Vi er vi
dende om, at en lang række kassere
rer, som er fritidskassererer og som 
har et stort stykke arbejde, også føler 
det meget belastende, når de skal del
tage i en konference, at denne er en 
weekend-konference. Derfor må vi 
forvente, at der kommer et ønske om, 
at konferencen skal placeres på en 
hverdag. Dette er forbundet med sto
re omkostninger, men der er også det 
problem, at i kassererkonferencer 
skal forbundets damer også deltage. 
Det vil sige, at hvis vi lægger konfe
rencen på en hverdag, og vi skal tøm
me A-kassen i forbundet 2 eller 3 
dage, så bliver der problemer. I forve
jen er der et meget stort arbejdspres i 
A-kassen, så derfor må vi efter vor op
fattelse fortsætte med at afholde kas
sererkonferencer, hvor vi starter fre
dag aften og slutter søndag.
Man kunne sige, at det var betingel
sen for at give diæter, men forret
ningsudvalget kan sige, at det er vor 
opfattelse, at vi naturligvis betaler de 
samme diæter, som de øvrige hoved
bestyrelsesmedlemmer får, men at vi 
samtidig også her er af den opfattelse, 
at vi ikke kan efterkomme ønsket om, 
at kassererkonferencen skal lægges 
på almindelige arbejdsdage.

Babara Kryger
Babara K. så hellere, at det var kon
gressen, der besluttede disse ting, el
lers måtte vi tage beslutning for perio
den indtil kongressen og så få fastlagt 
diætpolitikken på kongressen. Baba
ra K. mindede om, at fra kvindelig af
deling lå et andet forslag, der gik ud 
på at prøve på at dele tingene op i di
æter, som udbetales, når der ikke er 
kost og logi, samt et begreb der hed
der lommepenge, som man får, når

man har kost og logi i forbindelse med 
f.eks. en konference.

Preben Mortensen 
Forbundsformanden mente, at Baba
ra K. blandede tingene sammen.
Hvis forbundet skal ændre diætreg
lerne, så sker det på kongressen. Men 
det FU tager stilling til er, om di
ætreglerne også gælder, når vi holder 
konferencer. Vi tog beslutningen for 
hundredevis af kursister, at vi godt 
kunne bevilge penge, og i den forbin
delse opstod spørgsmålet om konfe
rencerne. Vi besluttede, at vi skulle 
fremlægge vor indstilling i forret
ningsudvalget til disse ting. Det føler 
forbundet sig forpligtet til, idet der 
står en kassererkonference for døren 
her i marts måned. Vi syntes ikke, at 
man bare kan lade som ingenting, og 
derfor må FU i dag behandle spørgs
målet, dette ligger i forlængelse af ho
vedbestyrelsens opfattelse, at vi godt 
kan tage den beslutning. Det er ikke 
spørgsmålet om diætpolitik, men 
spørgsmålet om, hvorvidt reglerne 
vedrørende diæter også gælder, når 
forbundet afholder konferencer.

Babara Kryger
Babara K. spurgte, hvad er begrun
delsen for at sige 60,00 kr. pr. dag i di
æter for et Intro-kursus og 150,00 kr. 
pr. dag, hvis man f.eks. deltager i en 
kassererkonference, hovedbestyrel
seskonference eller andre konferen
cer?

Preben Mortensen
Det ene er et kursus, hvor man lærer 
nogle ting. Konferencer lærer man 
også noget af, man diskuterer også og 
tager beslutninger. Det, vi skal tage 
stilling til, er, om der er forskel i for
hold til, når hovedbestyrelsen afhol
der konferencer, eller det er andre 
former. Det er i forbundets regi, vi gør 
det, og derfor skal vi kun tage stilling 
til, om der er forskel på, om det er ho
vedbestyrelsesmedlemmer eller øvri
ge. Vi har en diætsats, når vi indkal
der folk fra provinsen til organisa
tionsmøder eller fællesmøder, så det 
er kun spørgsmålet, hvem den skal 
omfatte. Det er imidlertid klart, at 
når vi taler om kurser, er det noget 
helt andet.

Babara Kryger
Babara K. fandt, at der skal ikke 
være forskel på diæter, der gives i for
bindelse med en hovedbestyrelses-



FRA FORBUNDET • 463

konference og en kassererkonferen
ce eller en miljøkonference. Det skal 
være ens, uanset hvilken konference, 
der er tale om. Så var der tilbage 
spørgsmålet, om det skal være di
æter, eller om det skal være lomme
penge, hvis der er kost og logi.
Babara K. mente, at der skal udbeta
les lommepenge 60,00 kr., når der er 
kost og logi, hvilket også skulle gælde 
når hovedbestyrelsen holder konfe
rencer.

Preben Mortensen
Kongressen fastlægger forbundets 
diætpolitik med hensyn til, om den er 
60,00 kr. eller 100,00 kr. Hvis vi øn
sker at ændre principperne om, hvor 
meget man skal have, når der er kost 
og logi, eller der ikke er det var for
bundsformanden enig i, at en sådan 
beslutning bør tages, men den må vi 
vente med til kongressen.

Babara Kryger
Babara K. fandt, at det var i orden. 
Det tager man op på kongressen. 
Hun mente, at det er et meget princi
pielt spørgsmål, og at kongressen 
skal tage endelig stilling til det. Be
slutningen man nu træffer om di
æter, måtte gælde indtil kongressen i 
efteråret.

Forretningsudvalget
Forretningsudvalget besluttede at di
æter for deltagelse på forbundskonfe
rencer frem til kongressen i septem
ber 1985 fastlægges til en halv dag kr. 
75,00 og en hel dag kr. 150,00.

Preben Mortensen
Gennem LO-skolen har forbundet 
modtaget indbydelse til en studietur i 
Israel med henblik på at få et indblik 
i den naturligt meget spændte politi
ske situation, men også fordi der fore
går en masse eksperimenter med fag
bevægelsen og kooperationer i Israel, 
som man finder, at man måske kunne 
lære noget af. Indbydelsen er udsendt 
til alle forbundene, og vi har fået til
budt 2 pladser, og vi finder det rigtigt, 
at vi benytter os af tilbudet.
Der er et forberedende ophold på LO- 
skolen 22. til 24. maj, hvor man får et 
indblik i forholdene i landet, og så lø
ber besøget fra onsdag den 29. maj til 
søndag den 9. juni, hvor man vil være 
tilbage i København.
Vi ved, at den ungarnske levneds
middelorganisation vil invitere en de

legation til Ungarn i maj måned. Vi 
sagde ikke noget dertil, idet vi ikke 
kan forudse, om der eventuelt er en 
konflikt og dermed på forhånd sige ja 
eller nej. Men vi er sikker på, at hvis 
det er på et tidspunkt, hvor vi er i 
konflikt, vil de forstå, at vi så må bede 
dem om at udsætte det. Det var en 
indbydelse til forbundsledelsen, men 
vi mener, at vi bør sende folk, som 
ikke tidligere har været der, således 
at vi kan fa skabt endnu større inte
resse for det samarbejde, som i hvert 
fald er meget spændende, når vi taler 
om Ungarn. Derfor forventer vi, at vi 
kan sende en delegation på 5 perso
ner, som er en kombination af for
bundsledelsen og øvrige forretnings
udvalgsmedlemmer eller hovedbe
styrelsesmedlemmer.
Omkring de to pladser til Israel, som 
er det første besøg, hvor vi mener, at 
der helt klart både må være en rejse
beskrivelse og en beskrivelse af for
målet dels til hovedbestyrelsen og 
dels til Prop & Kapsel, er det forbunds
ledelsens opfattelse, at forbundsfor
manden og Anker Skjødt deltager i 
studieturen til Israel, og når vi senere 
far den konkrete indbydelse til Un
garn finder frem til, hvem der skal 
deltage der.

Forretningsudvalget
Forretningsudvalget tilsluttede sig, 
at forbundet deltager i studietur til 
Israel - med samme forbehold overfor 
deltagelse som i forbindelse med besø
get i Ungarn.

Preben Mortensen
Vedrørende den ekstraordinære kon
gres er der udsendt meddelelse om, at 
vi har indkaldt til ekstraordinært ho
vedbestyrelsesmøde, og der er gjort 
opmærksom på dagsordenen, vedlagt 
forretningsorden og vedlagt de for
slag til ændringer, der er nødvendige 
i forbindelse med § 3, 4 og 5 ved en 
eventuel sammenlægning af de to af
delinger i København.

Forbundsformanden ville høre, om 
der, i forbindelse med det udsendte, 
var nogen bemærkninger udover 
dem, forbundsformanden selv havde 
vedrørende det sidste forslag. Det var 
vedrørende forretningsudvalgets 
sammensætning, og der havde for
bundsformanden gjort opmærksom 
på, at der i forretningsudvalget sid
der den daglige ledelse og 4 repræsen
tanter for den københavnske afde

ling, heraf den til enhver tid funge
rende afdelingsformand samt mindst 
to kvindelige repræsentanter. For
bundsformandens opfattelse var, at 
det er en forkert formulering. Til gen
gæld ønskede man, at fastholde, at 
der mindst skal være to kvindelige re
præsentanter. Man var i den situa
tion, at hvis man har to kvindelige re
præsentanter, og man har en mand
lig afdelingsformand samt én, der sid
der som 4. repræsentant, og en helt 3. 
kvinde stiller op på generalforsamlin
gen mod afdelingsformanden og bli
ver valgt, så sidder der 3 kvinder. 
Man kan ikke tage én af disse, der er 
valgt på et andet grundlag, og sige, at 
så må den pågældende ikke sidde der 
mere. Det betyder, at der altid skal 
sidde mindst to kvinder, men der kan 
sidde 3 eller 4. Det vil sige, at vi har 
givet kvinderne en beskyttelse, som 
egentlig betyder, at det kan blive på 
andres bekostning. Derfor så for
bundsformanden helst, at man fandt 
en formulering, hvor man undgik 
spørgsmålet om formanden, men 
skrev, at der vælges 4 repræsentan
ter, heraf 2 mandlige og 2 kvindelige. 
Så måtte man selv om, hvem man 
satte i forretningsudvalget.

Forretningsudvalget
Forretningsudvalget var enig i for
bundsformandens ændring af garan
teret repræsentation i forbindelse 
med en afdeling i København.

Babara Kryger
Babara K. ville vende tilbage til den 
henvendelse, der har været fra kvin
delig afdeling til hovedkassen om be
handling af afdelingens ledighedser- 
klæringer. Erik Nielsen sagde, at der 
var rent bord med hensyn til ledig- 
hedserklæringerne, der lå ikke flere 
tilbage, som ikke var behandlet. Men 
Babara K. måtte konstatere, at det 
ikke var rigtigt. Der mangler stadig 
at blive behandlet 37 ledighedserklæ- 
ringer.
Babara K. syntes, at det var nødven
digt, at hovedkassereren overvejer, 
hvordan arbejdet i A-kassen kan sty
res og organiseres, så tingene bliver 
behandlet indenfor en rimelig tids
frist. Det var også muligt, at det var 
nødvendigt, at hovedkassereren i de 
overvejelser omprioriterer sine opga
ver. Hun ville bede Erik N. om, på 
næste forretningsudvalgsmøde, at re
degøre for, hvorledes arbejdsgangen
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fremover vil blive tilrettelagt, og 
hvordan hovedkassereren vil styre og 
organisere arbejdet i A-kassen.

Erik Nielsen
Da Babara K. rejste tallet 37 erklæ
ringer, der ikke var færdigbehandlet, 
havde han spurgt den dame, der har 
med det at gøre, om de var bragt ud af 
verden og det blev der sagt ja til. Han 
gik ikke ud og kontrollerede, om hver 
enkelt sag var færdig. Under en 
pause i forretningsudvalgsmødet ef
ter, at den oplysning var fremkom
met, var Erik N. oppe og spørge igen, 
og der fik han oplyst, at ledighedser- 
klæringerne var færdigberegnede, de 
skulle Uge finjusteres. De er gået ef
ter, således at der ikke er nogen, der 
på grund af falde-dato og lignende 
kommer i klemme, ej heller i A-kas
sen ved forkert udbetaling af dagpen
ge. De er i gang nu, og han har sagt til 
damen, at man måtte sørge for, at sa
gerne bliver kodet ind, så genparter 
kan komme ned i kvindelig afdeling, 
så sagen kan blive bragt ud af verden.
Erik N. ville forsøge at få lavet et 
overslag over, hvorledes arbejdsgan
gen skal være i A-kassen til næste 
forretningsudvalgsmøde.

Babara Kryger
Babara K. rejste nogle spørgsmål i 
forbindelse med en konflikt. Hvad 
med hensyn til ferie, hvis man har 
planlagt ferie i den periode? Det var 
spørgsmålet om arbejdsgivernes løn- 
forpligtelser. Det var spørgsmålet om 
overarbejdsbetahng, opsparing af 
overarbejdet, hvis man ikke får det 
afviklet, og er arbejdsgiveren så for
pligtet til at udbetale opsparingen, 
selvom der er konflikt, eller kan de 
bare lukke pengekassen?
Sådanne spørgsmål rejses hele tiden, 
og Babara K. ville foreslå, at man 
sender dem videre i forbundet, og at 
forbundet efterhånden prøver på at 
samle dem sammen og sender svare
ne ud som cirkulærer til alle afdelin
gerne.

Erik Nielsen
Forbundet er ved at samle alle disse 
ting, som skal udsendes til medlem
merne. Erik N. kunne sige, at man 
havde fået cirkulære nr. 2471985 fra 
LO, hvor der bl.a. stod om lediges 
dagpenge ved ferie under konflikt, 
samt de spørgsmål Barbara K. havde 
rejst.

Bent Meyer
Bent M. efterlyste forbundets reak
tion på de spørgeskemaer forbundet i 
juli-august 1984 havde udsendt til af- 
delingernes besvarelse vedr. depo
tområderne.

Thomas Olsen
Thomas O. tilsluttede sig. - Afdelin
gerne havde forventninger til tilbage
melding fra forbundet vedrørende 
undersøgelsen på depotområdet.

Poul Erik Guldborg
Poul E. G. havde forstået, at forbun
det ville bruge undersøgelsen til at 
stille krav til depotindehaverforenin
gen om, at deres medlemmer skulle 
overholde overenskomsten - idet lo
kale undersøgelser i forvejen havde 
vist, at man ikke overholdt overens
komsten.

Anker Skjødt
Spørgsmålet har været rejst flere 
gange i Det landsdækkende Depotud
valg, og der har også været svaret fle
re gange. De skemaer, forbundet ud
sendte, var til brug for en registrering 
af, hvor vi havde medlemmer, hvor vi 
havde overenskomst samt for at kun
ne registrere, hvor mange der var be
skæftiget på depoterne. Vi har i for
bundet, og det er så sent som på det 
sidste Depot-udvalgsmøde, ikke kun
ne sætte det op statistisk i noget stør
re skema, men vi har bearbejdet og 
gennemgået materialet, og har fun
det ud af hvilke områder, det er, der 
skal sættes ind på, og det er forbundet 
gået i gang med.
Det første resultat er, at forbundet 
har fået ca. 50 Faxe-depoter overens
komstdækket.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at det 
måtte være naturligt, at det lands
dækkende depotudvalg beskæftigede 
sig med denne sag.
Forbundsformanden ville derfor bede 
Bent M. præcisere, hvorfor sagen øn
skedes tü debat - vedr. en seriøs be
handling.

Bent Meyer
Bent M.’s svar var, at han havde fået 
den meddelelse fra forbundets næst
formand, at man på et senere tids
punkt skulle behandle disse skemaer 
betydeligt mere seriøst og gå dybere 
ned i situationen, og så ville der sene

re komme noget fra forbundets dagli
ge ledelse, derefter fra FU og senere 
fra hovedbestyrelsen i sagen.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde forstået, 
at det, som Bent Meyer har rejst som 
et spørgsmål om, hvorvidt sagen ikke 
bliver behandlet seriøst nok, er det, 
der fremgår af cirkulære nr. 27/1984. 
Det cirkulære indeholder, at forbun
det har sendt spørgeskemaer ud til af- 
delingerne for at sikre os, at alle depo
ter bliver registreret, således at vi på 
de depoter, hvor der ikke er oprettet 
overenskomst, kan komme ind og få 
ordnet disse ting.
Forbundsformanden forstod ikke, 
hvad der så ikke bliver behandlet se
riøst nok i forbundet?

Bent Meyer
Bent M. mente det fremgik af skema
erne, også fra Københavns mandlige 
afdeling, at der er en masse mangler. 
Han forstod ordet »mangler« som 
overenskomstmæssige udfyldelser 
f.eks. feriepenge af feriepenge, beta
ling af overarbejde, kapitalpension og 
andre ting, og som forbundet har fået 
svar tilbage om, at det får vore med
lemmer ikke. Her har vi været af den 
opfattelse i det landsdækkende De
potudvalg, at der måtte ske noget 
centralt dirigeret fra forbundets side.

Preben Mortensen
Der er noget forkert, hvis man et sted 
konstaterer, at overenskomsten ikke 
bliver overholdt, så indbringer man 
da sagen for forbundet. Vi har fået be
sked fra Nordjyske Kreds, hvor Erik 
Kielberg har kontaktet folkene og 
spurgt, hvad problemet var. Så har 
man sagt, at der ikke var problemer. 
Mange steder, hvor de ikke får over
tidsbetaling, skriver de, at det er for
di, der ikke er overarbejde.

Bent Meyer
Bent M. havde mange gange sagt, at 
det er uendelig svært at få medlem
merne på depoterne til at indgive en 
sag. Forbundet har nogle medlemmer 
på vore depoter, der helt klart siger, 
at de ikke får kapitalpension, de får 
ikke betaling for overarbejde, og det 
kan godt være, at det hænger sam
men sådan, som der siges, at de må
ske ikke har overarbejde, men så må 
forbundet undersøge et sådant pro
blem. Man havde ikke brugt det til 
spor, men havde ulejliget nogle men-
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nesker med at udfylde disse skemaer 
og ellers sagt, at det går jo meget 
godt.

Preben Mortensen
Det var forkert at sige, at undersøgel
serne ikke var blevet brugt til noget. 
Forbundet havde da konstateret en 
lang række depoter, hvor der ikke er 
overenskomst, bl.a. Faxe-depoterne, 
hvor vi nu har fået overenskomst. 
Det var forbundsformandens opfat
telse, at de ting, udover registrerin
gen, var noget, som Depotudvalget 
skulle beskæftige sig med og få sat på 
plads. Men registreringen var nød
vendig for at kunne komme ind, fordi 
vi opdagede, at der var en række de
poter, hvor hverken vi eller SID var 
opmærksom på, at de var der, og hvor 
vi skulle have lavet overenskomst.

Forretningsudvalget
Forretningsudvalget havde herefter 
en lang debat vedr. hvilken arbejds
opgave, der var det landsdækkende 
depotudvalgs og hvilken, der var for
bundets — samt vedr. proceduren for 
udvalgsarbejdet.
Babara K. stillede forslag om, at for
retningsudvalget, da det åbenbart 
var utydeligt, hvordan der skal hand
les, fastslår, hvad der er forbundets 
opgave i forbindelse med dette spør
geskema, hvad er det landsdækkende 
Depotudvalgs opgave, og hvad er af- 
delingernes/kredsenes opgave.

Preben Mortensen
Forbundsformanden mente at ar
bejdsområdet ligger klart nok i Depot
udvalgets kommissorium. Depotud
valget skal behandle og stille forslag 
om, hvordan tingene skal løses. Dem, 
der skal løse det, er naturligvis dem, 
der er valgt - det er dels i afdelinger
ne, dels i kredsene, og det er dels for
bundsledelsen. Det er rigtigt, at regi
streringen og indsamlingen, der kon
staterede fejlene, skulle derefter kla
res centralt. Undersøgelsen om regi
strering er én ting. Hvad der er af pro
blemer på depoterne, har flere kredse 
selv foranstaltet undersøgelser af, og 
disse undersøgelser skal, når de er 
færdige, tilgå Depotudvalget, som ef
ter at have bearbejdet materialet, 
stiller forslag om, hvad man skal gøre 
for at løse disse problemer. Det var 
klart, at ethvert opstået problem på 
et depot, som betyder, at man ikke 
overholder overenskomsten, fortsat 
ad organisatorisk vej skal indberettes

til forbundet. Dette skal ikke afven
tes, indtil det er registreret i Depotud
valget, men det skal indberettes med 
det samme, så vi kan gøre noget ved 
det. Men stadigvæk med den be
mærkning, at det kræver dog, at af
delingen og medlemmerne på depotet 
selvfølgelig står ved, at der er sket et 
brud. Hvis de siger, at de ikke har 
problemer, har forbundet selvfølgelig 
ikke mulighed for at køre sagen. For
bundsformanden gik ud fra, at en
hver indberetning fra en afdeling er 
baseret på, at man finder, at man kan 
stå ved og fastholde, at der er sket et 
brud på overenskomsten eller andre 
ting.
Det fremgik klart nok af kommisso
riet, at Depotudvalget skal gennem
arbejde disse ting og komme med for
slag til, hvordan problemerne bliver 
løst.
Forbundsformanden foreslog, at man 
på næste Depotudvalgsmøde bearbej
der disse skemaer, således at man 
kan sige, at så og så mange depoter 
overholder overenskomsten på det og 
det område, og så og så mange depo
ter overholder ikke overenskomsten 
på det og det område. Derefter tager 
man så diskussionen op om proble
merne i det landsdækkende Depotud
valg.

Bent Meyer
Bent M. mente, at man ikke kunne 
nedsætte det landsdækkende Depot
udvalg til at gå skema efter skema 
igennem og finde frem til en fornuftig 
konklusion. Der måtte stilles nogle 
præcise opgaver fra forbundsforman
den eller fra udvalgets formand om, 
hvad disse skemaer skulle bruges til, 
og hvordan de skal registreres, og 
hvordan det skal gribes an. Sådan 
havde man ikke klart defineret i 
kommissoriet for det landsdækkende 
Depotudvalg, som efter Bent M.’s 
mening ikke fungerer særlig godt. 
Det kunne nok fungere bedre.

Preben Mortensen
Forbundsformanden måtte gå ud fra, 
at de valgte folk til udvalget måtte 
vide, hvilke forslag eller hvordan ud
valget skal arbejde, bedre end andre, 
der overhovedet ikke har noget med 
udvalget at gøre. Forbundsforman
den konstaterer blot på baggrund af 
Babara K.’ forespørgsel, hvordan ar
bejdsopgaverne skal fordeles, hvoraf 
det er helt klart, hvad der er udval

gets opgave, og så må udvalget selv 
diskutere, hvordan udvalget løser 
den opgave.

Bent Meyer
Bent M. vidste ikke, om forbundsfor
manden bevidst overhørte, at han 
sagde enten forbundets formand eller 
formanden for udvalget må gøre sa
gens ting klare. Formanden for ud
valget må komme med nogle klare 
retningslinier om, hvad udvalget skal 
beskæftige sig med i den retning.

Preben Mortensen
På et udvalgsmøde - ikke i FU...
Forbundsformanden kunne ikke sid
de og give tilsagn om dette, fordi der 
er én person i Depotudvalget, der ret- 
ter denne kritik. Det er ikke sikkert, 
at resten af medlemmerne af Depot
udvalget er enige i den kritik, og der
for kan FU da ikke sidde her og sige, 
at det skal foregå sådan. Depotudval
get har ikke rettet henvendelse til 
forbundets forretningsudvalg og 
gjort opmærksom på, at det var util
freds med nogen ting. Det har et en
kelt medlem af Depotudvalget gjort, 
og derfor kunne forbundsformanden 
ikke, før Depotudvalget retter hen
vendelse til forbundets forretnings
udvalg og udtrykker kritik, begynde 
at tage kritikken til efterretning eller 
diskutere den.

Holger Foss
Holger Foss henstillede til, at det blev 
sådan i forretningsudvalget, at et
hvert forretningsudvalgsmedlem, 
hvad enten han eller hun sidder i det 
ene eller andet udvalg, ydes der den 
respekt overfor det enkelte forret
ningsudvalgsmedlem på baggrund af 
den kritik eller ros, der kan komme. 
Det kunne ikke nytte noget, at man 
ikke i forretningsudvalget vil tage ad 
notam, hvad der siges fra forretnings
udvalgsmedlemmer og så kører det 
hen til, at han eller hun er et enkelt 
medlem af de eller dette udvalg.
Preben Mortensen
Forbundsformanden mente så, at for
retningsudvalget måtte til at tage 
principiel stilling til, om forretnings
udvalget skal beskæftige sig med 
ting, som foregår i udvalg, og som ud
valget ikke har rettet henvendelse til 
forretningsudvalget om.
Forbundsformanden ville gerne have 
en tilkendegivelse fra forretningsud
valget om, hvorvidt forbundet kunne
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begynde at diskutere ting fra udvalgs
arbejdet, som udvalget ikke selv har 
indbragt fra eller til forretningsud
valget?

Babara Kryger
Babara K. syntes, at diskussionen 
stadig tydede på, at det var uklart, 
hvilke opgaver disse 3 dele af vor or
ganisation havde, og derfor var det 
svært at tage stilling til det, forbunds
formanden sagde om spørgsmålet 
om, hvorvidt forretningsudvalget 
kan behandle sager, som ikke er ind
bragt af de enkelte udvalg. Der var 
uklarhed om, hvem der skulle tage 
sig af hvilke opgaver, og det bliver FU 
nødt til at fastslå først. Hvordan disse 
spørgeskemaer skal behandles i de 3 
dele af vor organisation, i forbundet, i 1 
forbundsledelsen, i det landsdækken
de Depotudvalg og i afdelinger/kred- 
se.

Preben Mortensen
Ifølge de skemaer, der er udsendt 
vedrørende registreringen, er det for
bundets opgave at sørge for, at der 
indgås overenskomst de steder, hvor 
der ikke er nogen overenskomst. Der 
er det forbundets opgave at registrere 
og bringe det i orden.
I forbindelse med registreringen er 
der fra visse depoter i København 
skrevet noget på vedrørende selve ar
bejdsforholdene på depotet. Det er en 
undersøgelse, hvis resultat skal ind
gå til Depotudvalget, som skal finde 
frem til nogle forslag om, hvordan det 
bliver løst. Det står i udvalgets kom
missorium.
FU kan ikke tage stilling til, hvordan 
man gør disse ting, før der foreligger 
et forslag, og Depotudvalgets forslag 
kan gå på, hvad man mener, at man 
skal foretage sig i afdelingen, hvad 
man skal foretage sig i kredsen, og 
hvad man skal foretage sig i forbun
det på baggrund af resultaterne af 
den undersøgelse. Der må komme en 
indstilling fra Depotudvalget, fordi 
det ligger i deres- kommissorium. For
bundsformanden mente ikke, at FU 
skulle tage en diskussion om det, før 
udvalget havde afgivet en indstilling 
til det.

Holger Foss
Holger F. ønskede at slå fast, på bag
grund af forbundsformandens be
mærkninger, at FU ikke kunne tage 
spørgsmålet op og behandle det i for

retningsudvalget, uden at der kom
mer en indstilling fra udvalget.
Holger F. gjorde opmærksom på, at 
man ikke kan binde enkelte forret
ningsudvalgsmedlemmer til at und
lade at tage et hvilken som helst 
spørgsmål op, som vedkommende fø
ler er relevant for forbundets med
lemmer. Holger F. ville godt i den for
bindelse gøre opmærksom på, at uan
set hvad forretningsudvalget måtte 
vedtage i den forbindelse, så agtedf 
han at tage hvilket som helst spørgs
mål op fra hvilket som helst udvalg, 
hvad enten han var medlem af udval
get eller ej.

Lone Christensen
Lone C. mente vedr. forbundets ud
valg, at proceduren er, at kongressen 
nedsætter nogle udvalg. Vi sætter 
nogle fagligt valgte personer ind i dis
se udvalg, og proceduren er så, at ud
valgenes forslag går til FU, HB og 
kongressen. Det måtte være rigtigt, 
at det så er udvalgenes forslag, der 
bliver behandlet i FU, HB og kon
gressen. I den forbindelse måtte hun 
sige, at det Bent Meyer rejste, så ikke 
kunne være udvalgets forslag eller 
indstilling, der blev behandlet. Der 
var ikke kommet noget fra det lands
dækkende Depotudvalg til forret
ningsudvalget.

Preben Mortensen
Forbundsformanden konstaterede 
den ene gang efter den anden, at Hol
ger Foss ikke agter at rette sig efter 
de beslutninger, der tages, og det var 
der så ikke noget at gøre ved.

Inge Jensen
Inge J. fandt, at det var lidt vanske
ligt at se en ende på sagen.
Bent Meyer rejste en kritik her på 
baggrund af nogle spørgeskemaer, 
der var udsendt. Først sagde han, at 
der var gjort et stort arbejde, og der
for kunne man så også forvente, at 
der blev gjort noget ved det, og han 
mente så, at skemaerne ikke blev be
handlet seriøst.

Det er her klarlagt, hvad spørgeske
maerne i første omgang blev udsendt 
for, nemlig for at få registreret. Der
med er forbundets rolle sådan set ud
spillet i det her. Det, man så kritise
rer er, at skemaerne ikke bliver vide- 
rebehandlet på baggrund af de oplys
ninger, der ligger i disse. Det er så
dan, Inge Jensen har forstået det.

Hvis den viderebehandling er fast
lagt at skulle ligge i det landsdæk
kende Depotudvalg, så må konklusi
onen vel være, at forretningensud- 
valget skriver til det landsdækkende 
Depotudvalg og gør opmærksom på, 
at det er et forretningsudvalgsmed
lem, der har rejst en kritik på bag
grund af den behandling, der har væ
ret foretaget af disse skemaer, og at 
kritikken går på de og de punkter, og 
at vi mener, at det er Depotudvalgets 
opgave at tage sig af disse ting. Hvis 
FU gør dette, har vi også anerkendt 
den definition af opgaven, som har 
været forelagt her, som man har prø
vet flere gange. Dermed ville der så 
kunne komme en debat i gang i De
potudvalget, der så skulle munde ud 
i, at man fra Depotudvalgets side stil
lede forslag til forbundets daglige le
delse om, hvordan man forestiller sig 
problemerne løst.

Holger Foss
Holger F. havde gjort opmærksom på 
sin stilling som forretningsudvalg
smedlem.
Lone Christensen havde ordet og 
gjorde opmærksom på, hvordan frem
gangsmåden er gennem udvalg, for
retningsudvalg, hovedbestyrelse og 
kongres. Det kendte Holger F. ud
mærket til og var enig.
Holger F. ville gøre opmærksom på, 
at såfremt et forretningsudvalgsmed
lem føler sig foranlediget til at tage 
spørgsmål op, som er kommet forret
ningsudvalgsmedlemmet for øre, 
hvad enten forretningsudvalgsmed
lemmet er medlem af vedkommende 
udvalg eller ej, så er der ingen, der 
kan fratage et forretningsudvalg
smedlem retten og pligten til at gøre 
opmærksom på, at han eller hun en
ten er tilfreds eller utilfredsmed de 
ting, der sker, og gerne vil have nogle 
spørgsmål belyst. Det er et forret
ningsudvalgsmedlems pligt og han 
troede næppe, at man ville vedtage 
noget som helst andet, for så har man 
bundet sig på hænder og fødder, og så 
vil forbundet efterhånden ende i et 
hav af udvalg, som man skal sidde og 
afvente, hvad der kommer derfra, før 
man overhovedet må beskæftige sig 
med, hvad der foregår i så vigtige or
ganer, som sådanne udvalg kan 
være. Den går ikke, og man havde 
gang på gang - ikke bare på Køben
havns mandlige afdelings foranled
ning, men også på andres foranled-
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ning - taget spørgsmål op i forret
ningsudvalget, som er foregået i ud
valg, uden at udvalget forud har 
sendt én eller anden meddelelse frem 
om, at man har den eller den indstil
ling. Det er forretningsudvalgets ret, 
og det er også forretningsudvalgets 
Pligt-

Inge Jensen
Inge J. var enig i, at et forretningsud
valgsmedlem skal have lov til at 
fremkomme med de sager, som man 
nu føler er rigtige at komme frem 
med, men så må det også være sådan, 
at forretningsudvalgsmedlemmet af
finder sig med de beslutninger og de 
svar, der bliver givet. Det kan godt 
være, at man ikke kan lide dem, men 
det er der jo så ikke noget at gøre ved. 
Men de beslutninger, der så bliver 
truffet i den forbindelse, må man af
finde sig med.
Efter yderligere debat i forretnings
udvalget, skulle der tages stilling til 
følgende konklusion, som forbunds
formanden ridsede op: FU skriver til 
Depotudvalget at det er Depotudval
gets opgave at foranstalte undersø
gelser og indsamle materiale og frem
komme med forslag, samt at der fra et 
enkelt udvalgsmedlem er rejst kritik 
af at udvalget ikke efterlever denne 
opgave.
Udvalget måtte selv diskutere om de 
oplysninger, der er kommet retur på 
spørgeskemaerne er tilstrækkelige 
til et videre arbejde.
Enhver kritik, der bliver rejst fra et 
udvalgsmedlem i forretningsudval
get, må fremover tilbage til udtalelse 
i udvalget, før FU kan begynde at be
skæftige sig med kritikken.
Bent Meyer ønskede, at brevet til De
potudvalget omtalte, at hans kritik 
var bakket op af andre FU-medlem- 
mer.

Preben Mortensen
For at FU kunne vurdere, hvorvidt 
Bent M.s kritik var rigtig eller ej, 
måtte man have kritikken til udtalel
se i udvalget, og det var ligegyldigt, 
om Bent M. mente, at nogen havde 
været enig eller ej. Dette kommer 
ikke sagen ved.

Holger Foss
Holger F. fandt, at konklusionen 
kunne være rigtig, men man måtte 
prøve at forstå, at det var blevet sagt

flere gange fra Inge J.’s side: »på bag
grund af den fremførte kritik fra Bent 
Meyer«, så måtte der kunne stå i det 
brev, at en del af de fremførte syns
punkter blev støttet af andre. Dette 
kunne ikke være rimeligt, især ikke, 
når man tog i betragtning, hvordan 
mdl. afd.s image var i FU og andre 
steder.
FU konkluderede, at det landsdæk
kende depotudvalg får den af Bent 
Meyer rejste kritik til udtalelse.
'For den af forbundsformanden omtal
te konklusion stemte 11, imod stemte 
2.

Bent Meyer
Bent M. rejste spørgsmålet om, at 
man ved sidste års kassererkonferen
ce havde haft nogle meningsudveks
linger, idet man fra Københavns mdl. 
afd. mente sig berettiget til, sådan 
som det havde været før, at have to 
repræsentanter med på denne konfe
rence, kassereren og en anden af af- 
delingens valgte tillidsmænd. Det 
blev så afvist, men hovedkassereren 
kom med nogle bemærkninger om, at 
man muligvis ville undersøge, om der 
var mange, der havde det ønske, såle
des at man kunne fylde op med f.eks. 
38-39 afdelinger og sige, at der er 38 
kasserere + andre. Dette skulle ho
vedkassereren så undersøge. Spørgs
målet var: Kunne man ikke sende ud 
og sige, at der var plads til alle 38, og 
hvis der blev fyldt op, var der ikke 
plads til flere. Hvis der skulle være 
nogle enkelte derudover, så ville for
bundets daglige ledelse gerne se på 
sagen, således at der blev plads til 
alle, hvis der var nogen interessere
de, som gerne ville med og lære noget. 
Det var noget i den retning, Erik 
Nielsen gjorde sig til talsmand for i 
debatten på daværende tidspunkt.

Erik Nielsen
Erik Nielsen orienterede om, at sa
gen var diskuteret i den daglige ledel
se, og man måtte fastholde den be
slutning, som blev taget sidste gang, 
at det kun kunne være afdelingskas
sereren, som kom med. Man kunne 
ikke brede det ud, for så ville der sta
dig være nogle, der ville føle sig for
urettede, derfor måtte man fastholde 
den beslutning, som blev taget i for
bindelse med sidste kassererkonfe
rence.

Bent Meyer
Bendt M. erindrede om, at hovedkas

sereren havde gjort sig til talsmand 
for at gå ind på den tanke, afdelingen 
havde. Så måtte man spørge, hvad er 
hovedkassererens begrundelse, hvor 
har han undersøgt mulighederne for 
noget sådant. Bent M. syntes, at det 
var galt, hvis man havde 38 pladser, 
at man så ikke sørger for at få dem 
udfyldt, idet alle er interesseret i at 
vide noget om, hvad der sker på vort 
område. Bent M. sagde ikke, at det 
skulle være Københavns mdl. afd., 
der skulle fylde pladserne op, hvis der 
var frafald, man kunne lave nogle 
skifteordninger for interesserede.

Erik Nielsen
Erik N. bekræftede, at Bent M. ikke 
havde sagt, at det var Kbh.s mdl. afd., 
som eventuelt skulle have én af de le
dige pladser. Mente stadig væk, at da 
afdelingen havde A-kasse-damer 
med, var det ikke nødvendigt. Så 
måtte de ledige pladser tildeles nogle 
af de små afdelinger, hvor de arbejder 
på fritidsbasis. Men der kunne i hvert 
fald ikke laves ændringer til denne 
konference. Derfor mente Erik N. 
ikke, at der var behov for det, Bent M. 
sagde.

Bent Meyer
Bent M. syntes, at svaret var util
fredsstillende, han ville acceptere det 
og tage det til efterretning og spurg
te, hvorfor FU ikke havde faet nogen 
besked om, at man havde diskuteret 
det i forbundets daglige ledelse, og 
hvilken konklusion man var nået 
frem til, så havde han været fri for at 
rejse sagen.

Thomas Olsen
ThomaS O. accepterede den beslut
ning, man havde taget i daglig ledel
se, men måtte sige til Erik Nielsen, at 
han ikke havde ret i, at der ikke var 
behov ude i afdelingerne for, at der 
var mere end én, som kom på kasse
rerkonferencerne.

Preben Mortensen
Forbundsformanden var hgelt enig i, 
at der der var et behov. Problemet 
var, at der efterhånden flere stder 
skete stor udskiftning af kasserere. 
Men man havde diskuteret, at hvis 
konferencen får en endnu større del
tagelse end den nuværende, var det 
umuligt at gennemføre den på så for
svarlig en måde, som man gør nu. Det 
handlede om at lære noget om A-kas- 
sereglerne og bestemmelserne, lige-



468 • FRA FORBUNDET

som man fik nogle praktiske øvelser 
°g opgaver, og man var allerede i dag 
for mange på konferencerne. Det, 
man så kunne have drøftet sidste år, 
var, om man skulle have arrangeret 
to konferencer for at få nogle flere 
med.
A-kassen havde også denne gang 
måttet udvide og have Direktoratet 
med på baggrund af den rapport, der 
er skrevet osv. Man kunne ikke gen
nemføre konferencen med det ind
hold, vi tidligere havde haft, hvis vi 
udvidede deltagerantallet. Vi kunne 
heller ikke begynde at spørge enkelte 
afdelinger. Enten måtte vi tage kon
sekvensen og lade alle gøre brug af 
tilbuddet, eller også skulle man fore
tage en kvotering, og det følte vi var 
uretfærdigt. Men vi så gerne, at nogle 
af de afdelinger, hvor man befinder 
sig i en overgangsfase, f.eks. med ind
køring af en ny kasserer, ville kunne 
få flere med. Vi har også i forbindelse 
med denne konference måttet sige 
nej, fordi vi ikke kunne udvide med 
flere deltagere, end der er. Til dette 
skulle der siges, at vi jo har måttet 
fastholde, at de steder, hvor man hav
de ansat personale, skulle de ansatte 
med, fordi det var dem, der havde den 
daglige administration. Det havde 
også bevirket, at vi måtte udvide, idet 
Århus afd. nu også havde fået en an
sat, som også havde fået tilbudet.
Generelt måtte forbundsformanden 
sige, at han fandt, at man efter denne 
konference og i forbindelse med hele 
kongressen blev tvunget til at disku
tere, om man i det hele taget kunne 
fortsætte med det system, som man 
har på nuværende tidspunkt. Det tro
ede han ikke på.
Mødet hævet.
Lone Christensen.

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN
Tirsdag den 5. marts 1985

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager
Dirigent: Poul Erik Guldborg

1. Protokol

Protokollerne fra FU-A-kassemøder- 
ne afholdt 5. december 1984 og 2. ja
nuar 1985 blev godkendt.

2. Beretning

Ved hovedkasserer Erik Nielsen.
Arbejdsløshedskassen har modtaget 
cirkulære vedrørende dokumenta
tion ved udbetaling af dagpenge.
Endvidere er der modtaget cirkulære 
vedrørende arkivering af dokument
materiale vedrørende arbejdsløs
hedsforsikringen.

Den 29. december 1984 var anmeldt..........
Den 30. januar 1984 var anmeldt ..............
223 arbejdsløse mænd i København..........
297 arbejdsløse mænd i provinsen ............
140 arbejdsløse kvinder i København . . . .
176 arbejdsløse kvinder i provinsen..........
836 arbejdsløse ..........................................

Der er modtaget cirkulære vedrøren
de arbejdsløshedskassernes pligt til 
at udarbejde beskrivelse af de admi
nistrative rutiner og arbejdsgang i A- 
kassen.
Cirkulære vedrørende fremmøde på 
Arbejdsformidlingen. Nu kan der gi
ves fremmøde-interval op til 2 måne
der, før man skal møde fra gang til 
gang i Arbejdsformidlingen.
Der er modtaget skrivelse af 4/2 1985 
vedrørende arbejdsløshedskasserne, 
hvor Arbejdsdirektoratet beder om at 
få tilsendt fagblade.
Der er modtaget skrivelse af 6/2 1985 
vedr. arbejdsgivernes bidrag til ar
bejdsløshedsforsikringen.
Endvidere er der modtaget skrivelse 
af 8/2 1985 vedr. gennemsnitlige dag
pengesatser i uge 19/1984.
Så er der modtaget skrivelse af 15/2 
1985 vedr. fremsendelse af afgørelser 
til Direktoratet vedr. stikprøvepasse
rede tilsynssager, herunder skatte
stikprøver.
Fra Arbejdsløshedskassernes Sam
virke er der modtaget skrivelse af 28/ 
2 1985 1985 vedr. sagsbehandling i 
Direktoratet for arbejdsløshedsfor
sikring.
I øvrigt henvises der til den omdelte 
skriftlige beretning.

774 arbejdsløse
836 arbejdsløse således:
6,6%

13,0% mænd 9,0%
12,5%
21,0% kvinder 17,8%

11,1%

Indtægten i januar har været: 
Medlemsbidrag...................................................... kr. 1.394.451,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere .............. kr. 113.496,00
Ialt........................................................................ kr. 1.507.947,00

Udgifter i januar har været:
Dagpenge .............................................................. kr. 9.861.813,00
Feriedagpenge ...................................................... kr. 188.801,00
Efterløn.................................................................. kr. 5.207.687,00
Frikontingent........................................................ kr. 5.295,00
Ialt........................................................................ kr. 15.263.596,00

Beretningen blev godkendt.
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3. Forskellige sager

Ved hovedkasserer Erik Nielsen.
A-kassen har fra kvindelig afdeling 
modtaget en skrivelse af 4/2 1985, 
hvori man giver udtryk for, at man er 
utilfreds med den sene behandling af 
sagerne i arbejdsløshedskassen. Det 
drejer sig om, at ledighedserklærin- 
ger for ca. 80 medlemmer ikke er ble
vet færdigbehandlet.
Sagen er opstået på det grundlag, at 
det er blevet konstateret, at et med
lem, der har meldt sig ledig fra den 
20/10 1984, har kørt på satsen 289,00 
kr., men er berettiget til maksimum
satsen nemlig 335,00 kr. pr. dag.
A-kassen har i skrivelse af 13/2 1985 
svaret afdelingen, at man må give af
delingen ret i deres klage over den 
langsommelige afvikling af disse le- 
dighedserklæringer. Årsagen til den 
store ophobning er, at der faktisk si
den begyndelsen af oktober 1984 var 
været meget fravær i arbejdsløsheds
kassen på grund af sygdom, og det er 
fortsat i det nye år. Men selvfølgelig 
er det utilfredsstillende, at der ligger 
så mange sager, der ikke er afgjort. 
Derfor blev der ansat en ekstra med
hjælp i arbejdsløshedskassen, og ho
vedkassereren kunne medele, at på 
nuværende tidspunkt er sagerne fær
digbehandlet, medlemmerne er sat 
ind med det beløb, de skal have, og det 
er maksimum for samtlige 80 ledig- 
hedserklæringer.

Barbara Kryger
Så vidt Barbara K. havde fået oplyst, 
havde afdelingen stadig 37 sager, der 
ikke var behandlet.
Hovedkassereren havde sagt, at man 
havde ekstra hjælp. Var det en rime
lig måde at løse problemerne på. 
Kunne problemerne ikke løses ved at 
omorganisere arbejdet i A-kassen 
eller måske lave en noget strammere 
styring af det arbejde?

Hovedkassereren
Kunne oplyse, at der ville ske en om
organisering af arbejdet. Systemet, 
som er kørt igennem alle årene i ar
bejdsløshedskassen, var stift. Det 
skulle være mere fleksibelt. Hoved
kassereren troede, at når dette arbej
de bliver udarbejdet, så ville alt gå 
bedre med det daglige arbejde.

Bent Meyer
I den forbindelse havde Københavns

mandlige afdeling en kedelig sag, idet 
man blev indklaget for ulovlig ar
bejdsnedlæggelse på depotområdet, 
Og det viste sig, at de to medlemmer, 
som Arbejdsgiverforeningen indkla
gede, ikke begge to var medlem af Kø
benhavns mandlige afdeling. Den ene 
var medlem af Mineralvandsarbej
derne.
Da afdelingen gik i dybden i dette 
spørgsmål, viste det sig, at medlem
met pr. 21/1 havde sendt meddelelse 
til forbundets A-kasse om hans ar
bejdsforhold og andre ting, gældende 
fra denne dato. I februar, da vi var 
midt i den opståede episode, var det 
en meget uheldig sitiuation. Man må 
derfor bede om, at man følger bedre 
med i sagerne, så man kunne få rubri
ceret de ting, som skal rubriceres for
skellige steder, så hurtigt som over
hovedet muligt.

Forbundsformanden
gik ind i sagen, fordi der var en lang 
række faktorer og en lang række 
mennesker, der er skyld i disse ting. 
Det var anden gang, medlemmet 
sendte nogle papirer til A-kassen. 
Han havde været nede og fået fraflyt
tet sine papirer, hvad der også frem
gik, og han havde også været i mand
lig afdeling, uden at man i mandlig af- 
deling havde ekspederet sagen rigtig 
færdig. Så i den sag er der altså et 
frygteligt roderi fra alle parters side, 
så derfor må forbundsformanden 
sige, at når man henstiller om, at det 
kan køre bedre, så må det gælde såvel 
afdelingen som A-kassen. Det er ikke 
A-kassen, der foretager overflytnin
gerne. Det sker afdelingerne imel
lem, og den besked var ikke gået vide
re til A-kassen. Så medlemmet var li
geså forbavset over det roderi, der 
var, fordi han for anden gang blev 
bedt om at udfylde papirer, som han 
en gang havde haft med i mandlig af
deling. Forbundsformanden havde 
bedt om at få en forklaring på, hvor
for man ikke i afdelingen havde taget 
medlemmet, da han havde været der 
første gang. Det var der ikke nogen, 
der kunne give svar på.

Thomas Olsen
Fandt at det var i orden, at der skulle 
strammes op, når der opstod sager 
som omtalt af Khb.s kv. afd. ønskede, 
at tilkendegive, at Sydjyske kreds 
var af den opfattelse, at der var sket 
en forbedring af A-kasseforholdene i

forhold til tidligere, hvilket man var 
tilfredse med.

Bent Meyer
Kunne ikke tilslutte sig formandens 
udtalelser. Vidste, at afdelingens 
dame havde været i forbundet og har 
præciseret, at der var kludder i tinge
ne, idet der var 4 forskellige datoer 
for de oplysninger, man har fået fra 
vedkommende, og der er altså ikke 
lavet nogen fejl i afdelingen. Der har 
man behandlet sagen korrekt.
Jeg ved ikke, om vores dame i afdelin
gen fik givet en tilfredssstillende for
klaring, men vi er i hvert fald af den 
opfattelse, at det, der er sket, ikke er 
forårsaget af fejltagelser i afdelingen.

Hovedkassereren
Kunne tilslutte sig det, som forbunds
formanden sagde om, at der er sket 
en fejlagtig behandling af sagen i 
mandlig afdeling. Medlemmet kom
mer med en fagforeningsbog, og i den 
skal der stemples, når der er tale om 
overflytning afdelingerne imellem, 
og der var ikke stemplet i den bog, det 
var noget, som Københavns mandli
ge afdeling skulle have gjort.

Bent Meyer
Ville gerne anbefale, at man stoler 
mere på afdelingsdamerne, end man 
stoler på vedkommende medlem. 
Kom senere tilbage til, hvad det var 
for et medlem.

Forbundsformanden
Der var ikke tale om at stole på no
gen. Forbundsformanden undersøgte 
selv sagen og konstaterede, at med
lemmet havde været inde og var ble
vet frameldt den 1/11 i Mineralvands
arbejdernes Fagforening Køben
havn. Han har derefter været i Kø
benhavns mandlige afdeling, hvor 
der stod, at han skulle fraflyttes, og 
der var ikke sket en rigtig ekspediti
on i Københavns mandlige afdeling, 
da han har været der første gang. Det 
var ikke et spørgsmål om at stole på 
nogen, A-kassen ved, at det er foregå
et sådan.
I øvrigt var det ikke et spørgsmål om 
4 forskellige datoer. Der er man infor
meret forkert. Det er rigtigt, at man 
fra afdelingens side sagde, at man 
ikke kunne have så mange forskelli
ge datoer. Problemet var omkring 
medlemmets ansættelse på depotet. 
Der sker det, at han var startet i maj, 
men fastansættelsen skete først på et
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senere tidspunkt. Derfor spurgte 
han, hvilken dato han egentlig skulle 
skrive og henviste til, at han tidligere 
havde udfyldt papirerne rigtigt, men 
de datoer kunne man ikke bruge. Så 
der er også nogen, der har gjort med
lemmet forvirret, både med den be
sked han har fået hos Mineralvands
arbejderne og hos Københavns mand
lige afdeling.

Bent Meyer
Fastholdt, at medlemmet havde sagt 
noget forkert til forbundsrepræsen
tanten.

Forbundsformanden
I Bent M.s udtalelser kunne der være 
en kritik af, at A-kassen havde smø
let med sagen, hvilket forbundsfor
manden måtte tilbagevise.
Mødet slut.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Lørdag den 9. marts 1985.
Fraværende: John Pedersen - Aage 
Jensen.
Niels Skyggelund var mødt som 
suppleant for Aage Jensen.
DAGSORDEN:
1. Behandling af fastsættelse af 

dags- og forretningsorden til ek
straordinær kongres lørdag den 9. 
marts 1985 kl. 13.30 i Folkets 
Hus, Enghavevej 40, København.

2. Forslag til valg af kongressens 
funktionærer og forslag til valg af 
udvalg.

3. Gennemgang af forslag.
Dirigent: Poul Erik Guldborg.
Referatform - beslutningsreferat.

Adl
Behandling af fastsættelse af dags- 
og forretningsorden til ekstraordinær 
kongres lørdag den 9. marts 1985 kl. 
13.30 i Folkets Hus, Enghavevej 40, 
København.
Forbundsformanden fremlagde for
slag til dags- og forretningsorden til 
den ekstraordinære kongres.

Vedrørende dagsorden:
1) Kongressens åbning.
2) Navneopråb samt prøvelse af 

mandaterne.
3) Godkendelse af dagsorden samt 

forretningsorden.
4) Valg af kongressens funktionæ

rer.
5) Behandling af forslag til ændring 

af forbundets love ved en eventuel 
sammenlægning af Kvindelig og 
Mandlig afdeling i København.

6) Afslutning.

Vedrørende forretningsorden:
a. Til at lede kongressen vælges to di
rigenter. Endvidere vælges to sekre
tærer, der er ansvarlige for protokol
lens førelse. Dirigenterne fordeler 
indbyrdes møderne.
b. Ved alle afstemninger gælder al
mindelig majoritet. Skriftlig afstem
ning finder sted på kongressen, når 
mindst 20 delegerede stemmer her
for, eller når mødets leder er i tvivl. 
På forlangende af mindst 25 delege
rede skal afstemningen ved navn til
føres forhandhngsprotokollen.
c. Den fungerende dirigent bør så
vidt muligt søge at få de foreliggende 
spørgsmål færdigbehandlede, inden 
det pågældende mødes slutning. Diri
genten kan derfor stille forslag om af
slutning med de indtegnede talere og 
ligeledes stille forslag om at begrænse 
taletiden. Sådanne forslag kan også 
stilles af enhver delegeret, og skal 
motiveres af de delegerede fra taler
stolen. Ligeledes skal spørgsmålet om 
suspendering af kongressen motive
res fra talerstolen.
d. Forslag og ændringsforslag samt 
begæring om at få ordet, skal skrift
ligt indleveres til dirigenten.
e. I protokollen skal indføres de dele
geredes navne samt hvilken afdeling 
vedkommende repræsenterer, alle 
indkomne forslag, ændringsforslag 
til disse, afgivne stemmer for og imod 
enhver til afstemning forelagt sag, 
resolutioner, valg af ledelse osv.

Hovedbestyrelsen tilsluttede sig de 
fremlagte forslag til dags- og forret
ningsorden for den ekstraordinære 
kongres.

Ad 2 - Forslag til valg af kongressens 
funktionærer og forslag til valg af ud
valg.

Forbundsformanden fremlagde for
slag til valg af kongressens funkti
onærer samt udvalg.
Dirigenter:
Poul Erik Guldborg. Lone Christen
sen.
Protokolførere:
Kirsten Jørgensen. Bjarne Morten
sen.
Stemme/mandatudvalg:
Karsten Jensen. Knud Malmros. Per 
Eriksen. Gladys Faulkner.
Hovedbestyrelsen tilsluttede sig de 
fremlagte forslag til valg af kongres
sens funktionærer.
Ad 3- Gennemgang af forslag.
§ 3, stk. c
Københavns md. afd.: 19 delegerede, 
heraf 3 HB-medlemmer.
Københavns md. afd.: 50 delegerede, 
heraf 5 HB-medlemmer.
Ændres til:
Københavns afd.: 69 delegerede, her
af 8 HB-medlemmer.
Alle steder i teksten, hvor der står 
»de to københavnske afdelinger« 
ændres til:
»Den københavnske afdeling«.

§ 3, stk. k
Ændres: I anden linie ordet »forelig
gende« til »vedtaget«.

§ 3, stk. m
Ændres »de københavnske afdelin
ger« til »den københavnske afde
ling«.

§ 4, stk. b
Ændres til: Hovedbestyrelsen sam
mensættes således:
Forretningsudvalgets 13 medlem
mer.
De følgende 17 hovedbestyrelsesmed
lemmer er repræsenteret på følgende 
måde:
Nordjysk Kreds: 4 medlemmer, heraf 
mindst et kvindeligt medlem
Sydjysk Kreds: 4 medlemmer, heraf 
mindst et kvindeligt medlem.
Fyns Kreds: 1 medlem.
Sjælland/Falster Kreds: 4 medlem
mer, heraf mindst et kvindeligt med
lem.
Den københavnske afdeling: 4 med
lemmer, heraf mindst et kvindeligt 
medlem.
Resten af stk. b udgår.
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§ 4, stk.j
Ændres 2. afsnit, 3. linie:
Udgår fra ordet »når forretnings-« og 
resten af afsnittet og erstattes af: 
»forretningsudvalget eller bestyrel
sen i den københavnske afdeling 
fremsætter anmodning herom«.

§ 4, stk. k
4. afsnit udgår.

§ 5, stk. a
Ændres til: Forretningsudvalget 
sammensættes således:
Formanden, næstformanden, hoved
kassereren, 2 sekretærer. 4 repræ
sentanter fra den københavnske af
deling, heraf den til enhver tid funge
rende afdelingsformand samt mindst 
2 kvindelige repræsentanter.
De til enhver tid fungerende 4 kreds- 
formænd.

Forbundsformanden foreslog, at ho
vedbestyrelsens forslag til ændring af 
forbundets love blev fremlagt på den 
ekstraordinære kongres med følgen
de indstilling.
Forudsætningen for, at lovændrin
gerne trådte i kraft efter, at ændrin
gerne blev vedtaget af kongressen 
var,
at de to københavnske afdelinger 
havde besluttet en sammenlægning 
til en afdeling,
at anbefale kongressen, at samtlige 
forslag til ændring af forbundets love 
kom til afstemning samlet under et, 
da samtlige ændringsforslag var be
tinget af en sammenlægning af de to 
københavnske afdelinger til en afde
ling.
Forbundsformanden havde et kon
kret ændringsforslag til de udsendte 
forslag til ændring af forbundets love.

Vedrørende § 5, stk. a
I det udsendte materiale foreslås:

§ 5, stk. a
Ændres til: Forretningsudvalget 
sammensættes således:
Formanden, næstformanden, hoved
kassereren, 2 sekretærer. 4 repræ
sentanter fra den københavnske af
deling, heraf den til enhver tid funge
rende 4 kredsformænd.
Forbundsformanden anbefalede, at 
hovedbestyrelsens forslag til kon
gressen ændredes til:

§ 5, stk. a
Ændres til: Forretningsudvalget 
sammensættes således:
Formanden, næstformanden, hoved
kassereren, 2 sekretærer. 4 repræ
sentanter fra den københavnske af
deling, heraf 2 kvindelige repræsen
tanter samt 2 mandlige repræsentan
ter.
De til enhver tid fungerende 4 kreds
formænd.

Hovedbestyrelsen tilsluttede sig de 
fremlagte forslag.

Vedrørende forudsætningen for, at 
lovændringen trådte i kraft var, at 
der skete en samlet afstemning over 
ændringsforslagene samt ændrings
forslaget til § 5, stk. a, i forbundets 
love..
Mødet hævet

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Fredag den 15. marts 1985.
Fraværende: John Pedersen.
DAGSORDEN:
1. Redegørelse for situationen i for

bindelse med overenskomstkonf
likter.

2. Forslag til fremsendelse af sympa
tikonfliktvarsel.

Dirigent: Anker Skjødt.

Forbundsformanden oplyste, at det 
ekstraordinære hovedbestyrelsesmø
de var indkaldt af Københavns 
mandlige afdeling ifølge forbundslo
venes § 4, stk. j, hvilket betød, at ho
vedbestyrelsen skulle indkaldes med 
24 timers varsel.
Forbundsformanden foreslog, at refe
ratet af det ekstraordinære hovedbe
styrelsesmøde blev et beslutningsre
ferat.
Hovedbestyrelsen tiltrådte, at fra det 
ekstraordinære hovedbestyrelsesmø
de refereres beslutningerne.

Adl - Redegørelse for situationen i 
forbindelse med overenskomstkon
flikter.

Forbundsformanden redegjorde for 
situationen og henviste til det i ho
vedbestyrelsen omdelte:
Forbundscirkulære nr. 15/85, ud
sendt 13. marts 1985:

»Til afdelingerne.
Gode kammerater!
Forbundet har fra Dansk Arbejdsgi
verforening modtaget 2. sympatikon
fliktvarsel til iværksættelse torsdag 
den 21. marts d.å. ved normal ar
bejdstids begyndelse for forbundets 
medlemmer, beskæftiget på Frederi
cia Bryggeri A/S.
Man gør fra DA’s side opmærksom 
på, at baggrunden for denne sympati- 
lockout er de meget brede strejkevars
ler, som LO-forbundene har afgivet, 
og som indebærer, at virksomheden 
ikke kan opretholde driften.
Forbundet har samtidig modtaget nyt 
1. sympatikonfliktvarsel fra Dansk 
Arbejdsgiverforening med henblik på 
at medinddrage medlemmer af 
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mine
ralvandsarbejder Forbund, som ikke 
er omfattet af det førnævnte 2. sympa
tikonfliktvarsel.
Såfremt DA fastholder det nye sym
patikonfliktvarsel for forbundets øv
rige medlemmer, kan iværksættelse 
tidligst ske fra torsdag den 28. marts 
d.å. ved normal arbejdstids begyndel
se.
Forbundet vil dog først senest onsdag 
den 20. marts d.å. blive orienteret om, 
hvorvidt DA vil iværksætte en sådan 
sympatikonflikt, og hvilke virksom
heder, der vil blive berørt af sympati
konflikten.
Da der fortsat forhandles mellem DA 
og LO, er det på nuværende tidspunkt 
umuligt at afgøre, om der bliver kon
flikt, eller om forligsmanden endnu 
en gang udsætter konflikterne.
Så snart der sker en afklaring, vil for
bundets hovedbestyrelse blive ind
kaldt for at tage stilling til, hvilke for
anstaltninger, der fra forbundets side 
skal tages, såfremt der bliver konflikt. 
Forbundet vil fortsat holde afdelin
gerne og medlemmerne orienteret, 
når der sker nyt i overenskomstsitu
ationen.«

Brev til hovedbestyrelsen, udsendt 
13. marts 1985:
»Gode kammerater!
Som det fremgår af cirkulære nr. 15/ 
85 har Dansk Arbejdsgiverforening 
fremsendt 2. sympatikonfliktvarsel
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for medlemmerne på Fredericia Bryg
geri A/S fra den 21. marts 1985.
Samtidig har DA fremsendt et nyt 1. 
sympatikonfliktvarsel for forbundets 
øvrige medlemmer. Dette kan tidligst 
træde i kraft den 28. marts 1985.
Først den 20. marts d.å. vil forbundet 
blive orienteret om, hvilke virksomhe
der, der bliver berørt af 2. sympati
konfliktvarsel.
Uanset omfanget af 2. sympatikon
fliktvarsel bør hovedbestyrelsen drøf
te, hvilke foranstaltninger, der skal 
tages fra forbundets side, sådfremt 
der bliver konflikt.
Hovedbestyrelsen bør derfor være for
beredt på at kunne blive hasteind- 
kaldt til ekstraordinært hovedbesty
relsesmøde den 20. marts d.å., så
fremt der ikke opnås forlig, eller for
ligsmanden udsætter de varslede 
konflikter yderligere 14 dage.
Forbundets ledelse vil, såfremt der in
gen afklaring er inden udgangen af 
ugen (søndag kl. 24.00) under alle 
omstændigheder indkalde hovedbe
styrelsen til onsdag den 20. marts 
d.å.«
Forbundscirkulære nr. 16/85, ud
sendt 14. marts 1985:
»Til medlemmerne.

Gode kammerater!
Forligsmanden har endnu en gang 
udsat de varslede strejker og lockou
ter i 14 dage, så de tidligst kan træde 
i kraft onsdag den 3. april 1985. Dog 
kan konflikten godt starte før den 3. 
april 1985.
Såfremt forligsmanden ikke inden for 
denne periode kan få et forlig god
kendt af DA og LO, og hvis forligs
manden finder, at fortsat forhandling 
ikke kan føre til noget og dermed opgi
ver at få et forlig i stand, vil de varsle
de strejker og lockouter træde i kraft 3 
dage derefter.
Den varslede sympatikonflikt mod 
forbundets medlemmer på Fredericia 
Bryggeri, til igangsættelse den 21. 
marts 1985, er også udsat til den 3. 
april 1985, men kan, såfremt forligs
manden opgiver mægling, træde i 
kraft som varslet fra den 21. marts 
1985. Vedrørende sympatikonflikt
varslet mod forbundets øvrige med
lemmer, kan 2. lockoutvarsel først 
fremsendes fra Dansk Arbejdsgiver
forening til forbundet den 20. marts 
1985, og først derefter kan forbundet 
orientere om, hvilke virksomheder, 
der vil blive berørt af 2. sympatikonf
liktvarsel.«

Hovedbestyrelsen tog redegørelsen 
om situationen til efterretning.

Ad 2 - Forslag til fremsendelse af 
sympatikonfliktvarsel.
Københavns mandlige afdelings brev 
af 14.3.85 i sagen omdeltes i hovedbe
styrelsen:
»Gode kammerater!
Fagforeningens forretningsudvalg 
har med baggrund i forbundets cir
kulære nr. 15/85 drøftet overenskoms
tsituationen og de i den anledning 
fremsendte lockoutvarsler vendt mod 
forbundets medlemmer.
Det er vor opfattelse, at der omgående 
bør svares med et strejkevarsel, og at 
hovedbestyrelsen, i henhold til for
bundslovenes § 4 stk.j, indkaldes med 
kortest mulig varsel.

Med kammeratlig hilsen 
Holger Foss«

Københavns mandlige afdeling v/ for
mand Holger Foss, foreslog hovedbe
styrelsen, at man vedtog at svare på 
Dansk Arbejdsgiverforenings lock
outvarsel med et strejkevarsel.

Hovedbestyrelsen forkastede Køben
havns mandlige afdelings forslag.
5 hovedbestyrelsesmedlemmer stem
te for forslaget.
25 hovedbestyrelsesmedlemmer 
stemte imod forslaget.

Hovedbestyrelsen afholder møde, når 
omfanget af Dansk Arbejdsgiverfore
nings lockoutvarsel foreligger, for at 
vurdere forbundets initiativ mod om
fanget af Dansk Arbejdsgiverfore
nings lockoutvarsel.
Det er forbundets ansvar, at øl-pro- 
duktionen fra Fredericia Bryggeri 
ikke erstattes ved produktion fra 
virksomheder, hvor forbundets med
lemmer ikke er lockout-ramte.
Mødet hævet.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Mandag den 25. marts 1985.
Fraværende: Søren Jørgensen, Sjæl- 
land-Falster Kreds og Lone Christen
sen.

DAGSORDEN:
1. Overenskomstsituationen
2. Omfang af 2. sympatistrejkevar

sel
3. Fastsættelse af strejkeunderstøt

telse
4. Fastsættelse af strejkekontingent
5. Eventuelt
Dirigent: Anker Skjødt.

1. Overenskomstsituationen
Forbundsformanden orienterede ho
vedbestyrelsen om overenskomstsi
tuationen og de af forbundet udsend
te cirkulærer i tilfælde af konflikt, 
men forventede ikke, det ville blive 
nogen lang konflikt, inden der kom et 
regeringsindgreb.

2. Omfang af 2. sympatistrejkevarsel 
Forbundsformanden omtalte, at for
bundet fra Dansk Arbejdsgiverfor
ening den 22. marts havde modtaget 
2. sympatilockoutvarsel, som iværk
sættes fra mandag den 1. april d.å. for 
de af forbundets medlemmer, der er 
beskæftiget hos:
Foreningen af Depotindehavere i 
Danmark, bryggerier, der er medlem 
af Bryggeriforeningen, bortset fra de 
på Carlsberg Malteri, KB, beskæfti
gede og DDSF’s gærfabrik i Grenå, 
som udtages for lockout.
For bryggeriarbejdere på 3. skifte
hold eller fast nathold iværksættes 
sympatilockouten fra søndag aften 
den 31. marts d.å.
For medlemmer, som er beskæftiget 
på Jyske Bryggeriers malterier i 
Randers og Horsens, iværksættes 
lockouten først en uge senere, dvs. 
mandag den 8. april d.å.
Hovedbestyrelsen besluttede at frem
sende andet strejkevarsel til iværk
sættelse tirsdag den 9. april d.å., gæl
dende for de virksomheder, Dansk 
Arbejdsgiverforening har undladt i 
deres 2. sympatilockoutvarsel: 
Carlsberg Malteriet, KB og Gærfa
brikken i Grenå.

3. Fastsættelse af strejke
understøttelse

Forbundsformanden gjorde opmærk
som på, at i henhold til forbundets 
love, § 11, stk. e, har hovedbestyrel
sen ret til, i tilfælde af, at en i hele 
landet omfattende konflikt indtræ
der, at suspendere reglerne for udbe
taling af understøttelse - og fastsætte 
en anden skala, hvorefter understøt
telse kan fordeles.
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Hovedbestyrelsen var enig om, at der 
udbetales strejkeunderstøttelse kr. 
2.010,00 pr. uge (5 dage à kr. 402,00). 
Såfremt konflikten bliver langvarig, 
vil hovedbestyrelsen tage stilling til 
strejkeunderstøttelsens størrelse pr.

4. Fastsættelse af strejkekontingent
Forbundsformanden gjorde opmærk
som på, at i henhold til forbundets 
love, § 11, stk. g, er hovedbestyrelsen 
bemyndiget til at påligne hvert med
lem det til en strids førelse nødvendi
ge ekstrakontingent.
Hovedbestyrelsen var enig om at 
fastholde det nuværende kontingent. 
Såfremt strejken bliver langvarig, vil 
hovedbestyrelsen tage stilling til, om 
der skal pålignes medlemmerne ek
strakontingent.
Forbundsformanden orienterede om 
afdelingens forpligtelser ved konflikt. 
I henhold til forbundets love § 11, stk. 
f, skal de første 3 dages understøttel
se under strejker og lockouter udre
des af afdelingskasserne.
Hovedbestyrelsen vedtog, at forbun
det udbetaler understøttelse under 
konflikten fra den første dag, og at af
delingskasserne pr. 1. maj 1985 depo
nerer pengene i banken til forbundet 
for de første 3 dages understøttelse, 
samt at kongressen i september 1985 
tager stilling til, om forbundet eller 
afdelingskasserne skal udrede un
derstøttelse for de 3 første dage.

5. Eventuelt
Forbundsformanden ønskede hoved
bestyrelsens stillingtagen til, om der 
under strejken skal udbetales under
støttelse til den daglige ledelse i for
bundet.
Hovedbestyrelsen vedtog, at såfremt 
65 pct. beskæftigede af kassens med
lemmer er i strejke, udbetales der 
strejkeunderstøttelse til den daglige 
ledelse.
Mødet hævet.

Erik Kielberg

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Onsdag den 3. april 1985
Fraværende: Søren Jørgensen, Hen
rik Hansen, Allan Nielsen og Aage 
Jensen.
Som suppleant for Allan Nielsen var 
Tonny Nielsen mødt.
Som suppleant for Aage Jensen var 
Niels Skyggelund mødt.
DAGSORDEN:
1. Orientering om lovindgrebet ved

rørende overenskomstforlængel
sen.

2. Forskellige sager.
Dirigent: Anker Skjødt.

Hovedbestyrelsen besluttede, at der 
laves beslutningsreferat fra det ek
straordinære hovedbestyrelsesmøde.
Forbundsformanden oplyste, at det 
ekstraordinære hovedbestyrelsesmø
de var indkaldt på et krav fra Køben
havns kvindelige afdeling.

Ad 1 - Orientering om lovindgrebet 
vedrørende overenskomstforlængel
sen.
Forbundsformanden orienterede om 
lovindgrebet og henviste til det om
delte forbundscirkulære 20/85, som 
var udsendt 1. april 1985:

»Til afdelinger og medlemmer.
Lørdag den 30. marts 1985 vedtog 
Folketinget regeringens forslag til 
forlængelse af overenskomsterne til 
1987 med følgende ændringer:
I det første overenskomstår kan der 
gives lønforbedringer indenfor en be
løbsramme på 2 pct. af den årlige løn
sum, og for det andet overenskomstår 
indenfor en beløbsramme på 1,5 pct. 
af den årlige lønsum.
3 måneder før udløbet af overens
komstperioden (1. februar 1987) ned
sættes den ugentlige arbejdstid for 
lønmodtagere, hvis normale ugentli
ge arbejdstid er over 40 timer, med 1 
time til 39 timer.
For overenskomsterne forlænges også 
den til overenskomstforholdet knytte
de fredspligt for den periode, hvormed 
overenskomsterne forlænges.
Spørgsmålet om overtrædelse og for
tolkning af de ved denne lov fornyede 
og forlængede overenskomster og af
taler m.v., afgøres efter de sædvanlige

fagretlige regler for det pågældende 
område. Lovforslaget stadfæstes 
straks efter vedtagelsen og træder i 
kraft den 1. april 1985.
På overenskomstområder, hvor der er 
udbrudt konflikt, genindtræder 
fredspligten ved lovens ikrafttræden 
den 1. april d.å., og de arbejdsstands
ninger, der er iværksat eller skal 
iværksættes, skal ophøre.
Da arbejdet skal normaliseres fra 
mandag den 1. april d.å., betyder det
te, at dette er gældende for 3 skift eller 
fast nathold, der normalt starter søn
dag aften.
Det er uvist, hvordan disse ting vil 
have indflydelse på overenskomstfor
handlingerne inden for vort forbunds 
overenskomstområde. Der er aftalt 
møde den 10. april d.å. medrepræsen
tanter for Bryggeriforeningen og For
eningen af Depotindehavere i Dan
mark, for at få konstateret forhand
lingsmulighederne.«

Forbundsformanden orienterede om 
de reaktioner, der har været i protest 
mod regeringsindgrebet overfor over
enskomstforhandlingen.

Fandt protesterne positive og vigtige 
for at bremse den borgerlige regering 
og deres politiske støttepartier.

Hvis der - som det så ud til - blev lagt 
op til generalstrejke mod regeringen 
den 10. april 1985, måtte det politiske 
ansvar medføre, at hovedbestyrelsen 
anbefalede forbundets medlemmer at 
deltage i generalstrejken.

Ad 2 - Forskellige sager.
Barbara Kryger redegjorde for kra
vet om at indkalde hovedbestyrelsen 
ekstraordinært.

Efter en debat omkring forbundets 
indstilling i forbindelse med hellig- 
dagsbetahng, meddelte Barbara Kry
ger, at Københavns mandlige og 
kvindelige afdelinger havde den ind
stilling, at forbundet spillede spillets 
regler i det fagretlige system, samt at 
de to københavnske afdelingers krav 
om, at situationen blev drøftet på et 
ekstraordinært hovedbestyrelsesmø
de var dækket ind af debatten.
Mødet hævet.

Lone Christensen
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EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Lørdag den 13. april 1985.
Fraværende: Henrik Hansen - Kir
sten Haastrup.
Jytte Hansen var mødt som supple
ant for Kirsten Haastrup.
DAGSORDEN:
1. Orientering om den aktuelle si

tuation.
2. Tillidsmandssagen fra Århus.
3. Forskellige sager.
4. Forelæggelse af udkast til overen

skomstforhandlinger.
Dirigent: Anker Skjødt.
Hovedbestyrelsen tiltrådte, at der fra 
det ekstraordinære hovedbestyrel
sesmøde refereredes beslutninger.
1. Orientering om den aktuelle situa

tion.
Forbundsformanden orienterede om, 
at protesterne mod regeringsindgre
bet overfor retten til overenskomst 
forhandlingerne stort set havde væ
ret landsdækkende protester.
De fleste store arbejdspladser havde 
normaliseret arbejdet. Hermed var 
bredden af protesterne stoppet, men 
der var sket en markering fra arbej
derbevægelsen overfor regeringen, 
som måtte virke som en massiv ad
varsel imod en fortsættelse af lovgiv
ning med forringelser overfor arbej
derbevægelsens rettigheder.
Anbefalede hovedbestyrelsen, at ar
bejdet normaliseres nu, da bredden af 
protesterne var stoppet.

2. Tilligsmandssagen fra Århus 
Forbundsformanden og Århus mand
lige afdelings formand gav en bred 
orientering i sagen.
Hovedbestyrelsen var efter oriente
ringen i sagen enige i at stå bag kra
vet om, 
at Ceres Bryggeriet, Århus, skal 
trække fyringen af tillidsrepræsen
tanten tilbage, 
at forbundet efter mæglingsmødet i 
sagen vurderer om sagen kan køre 
ved en faglig voldgift, hvis mæglings
mødet resulterer i, at fyringen af til
lidsrepræsentanten ikke trækkes til
bage - eller hvis Ceres Bryggeriet 
trækker fyringen tilbage med betin
gelsen, at tillidsrepræsentanten ikke 
kan fungere som fagligt valgt tillids
repræsentant.

3. Forskellige sager.
I forbindelse med DA’s lockouter hav
de Fredericia afdelings medlemmer 
været ude i konflikt på strejkeunder
støttelse.
Hovedbestyrelsen besluttede, at for
bundet dækker den udbetalte strej
keunderstøttelse for Fredericia afde
ling for hele lockout-perioden. Der
med er Fredericia afdeling fritaget for 
at dække de 3 første dages strejkeun
derstøttelse.
Hovedbestyrelsen blev orienteret om, 
at forbundet i afdelingerne vil ind
hente oplysning om, hvor mange 
medlemmer, der har deltaget i ar
bejdsnedlæggelserne .
Oplysningerne skal bruges til de sa
ger, der rejses af arbejdsgiverforenin
gen som en kontrol af forbundets 
medlemmer, der har været omfattet 
af arbejdsnedlæggelser.

4. Forelæggelse af udkast til over 
enskomstforhandlinger.

Forbundsformanden orienterede om, 
at lovindgrebet vedrørende forlæn
gelse af overenskomsten indeholdt, 
at parterne selv kunne placere pro
centstigningen, der lå i lovindgrebet. 
Hvis parterne ikke kunne opnå enig
hed om at placere indholdet i lovind
grebet, skulle en opmand 4 uger efter 
overenskomstens udløb tage stilling 
til en placering af lovens indhold.
Forbundsformanden anbefalede ho
vedbestyrelsen, at forbundet i for
handling med arbejdsgiverne deltog i 
placering af lovindholdet vedrørende 
forlængelse af overenskomsten, for at 
fa indflydelse på, at samtlige af for
bundets medlemmer blev ligeligt til
godeset vedrørende placeringen af 
det, der lå i lovindgrebet om overens
komstens forlængelse.
På et møde i Bryggeriforeningen var 
det afklaret, 
at arbejdsgiverne ikke ville åbne for 
særaftaleforhandlinger, 
at man var villige til forhandling med 
forbundet om at placere lovens ind
hold generelt fordelt på forbundets 
medlemmer samt 
at man ville se på enkelte spørgsmål, 
som ikke »kostede penge«.
Hvis forbundet valgte at overlade 
placeringen af lovens indhold til en 
opmand, ville Bryggeriforeningen 
føle sig frit stillet med et oplæg til op
manden vedrørende en placering af 
lovens indhold til forlængelse af over
enskomsten.

Hovedbestyrelsen diskuterede situ
ationen og besluttede, at forbundet 
går i forhandling med arbejdsgiverne 
for at sikre, at lovens indhold placeres 
med hensyntagen til en ligelig forde
ling blandt forbundets medlemmer.
21 hovedbestyrelsesmedl. stemte for 
vedtagelsen.
8 stemte imod.
1 undlod at stemme.
Forhandlingen finder sted d. 22. april 
1985.
Hovedbestyrelsen tager stilling til 
placeringen af lovens indhold til for
længelse af overenskomsten på et ek
straordinært hovedbestyrelsesmøde 
den 24. april 1985.
Forhandlingsgrupperne blev:
Bryggeriforeningens område: 
Barbara Kryger, Holger Foss, Tho
mas Olsen og Lone Christensen.
Foreningen af Depotindehaveres om
råde:
Bent Meyer, Erik Kielberg og Anker 
Skjødt.
Foreningen af Danske Spiritusfabri
kanters område:
Bent Embo og Preben Mortensen.
Mødet hævet.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Onsdag den 24. april 1985.
Fraværende: Finn Holm, John Peder
sen og Søren Jørgensen.
Jack Nielsen var mødt som suppleant 
for Søren Jørgensen.
DAGSORDEN:
1. Forelæggelse af fornyelse og for

længelse af overenskomster mel
lem Dansk Bryggeri-, Brænderi- 
og Mineralvandsarbejder For
bund og
a. Bryggeriforeningen
b. Foreningen af Depot

indehavere
c. Foreningen af Spiritus

fabrikanter
2. Overenskomstsituationen
3. Sagen vedrørende afskedigelsen 

af en tillidsrepræsentant på Ceres 
Bryggerierne i Århus.
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Dirigent: Anker Skjødt.
Referatform: Beslutningsreferat.

1. Forelæggelse af fornyelse og forlængelse af overenskomster mellem Dansk 
Bryggeri-, Brænderi- og Mineralvandsarbejder Forbund og Bryggeriforenin
gen, Foreningen af Depotindehavere i Danmark og Foreningen af Spiritusfa
brikanter.

Omdelt materiale på mødet: 
»BRYGGERIFORENINGEN
Gennemsnitlig timefortjeneste for bryggeriarbejdere
Ifølge DA’s lønstatistik (kolonne 7)

18. april 1985 EØ/GB

Antal arbejdere - timeløn xarbejdertal - Løn pr. time
4. kv. 1983 5.297 38.341.274 72.383+2,70=75,08
l.kv.1984 5.316 38.059.912 71.595+2,70=74,30
2. kv. 1984 5.644 42.104.551 74.601+0,90=75,50
3.kv.l984 5.503 40.951.611 74.417 =74,42

21.760 159.457.348
Gennemsnitstimeløn/bryggeriarbejder 
+ reguler, for 2,70 kr. pr. 1/5 1984 74,86

Med udgangspunkt i en typisk måned for alle bryggeriarbejdere bruges 
kr. 75,00.
Dvs. 2 % tillæg pr. 1. maj 1985 = 150 øre/time

1,5 % tillæg pr. 1. maj 1986 = 113 øre/time
som tillægges normallønnen, jfr. § 2.

Hertil kommer:
1) Nattillæg §§ 10 og 12

kr. 7,70 hæves med SVa % til 7,970 ~ 8,00
2) § 2 Kompensationstillæg:

346 øre hæves med 3Ÿ2 % til 358,11 ~ 358
190 øre hæves med 3 Vz % til 196,65 ~ 197
649 øre hæves med 3Vi % til 671,72 ~ 672

Nattillæg samt kompensationstillæg reguleres kun 1. maj 1985.«

»Protokollat vedr. 
overenskomstfornyelsen med 
forbundet
Overenskomsten forlænges for en to
årig periode med de ændringer, der 
følger af Lov om fornyelse og forlæn
gelse af kollektive overenskomster og 
aftaler m.v. nemlig:

1. Normallønnen (§ 2) forhøjes pr. 
1. maj 1985 med kr. 1,50 og pr. 1. 
maj 1986 med kr. 1,13.

2. Kompensationstillæg (§ 2) forhø
jes pr. 1. maj 1985 med SYz % til 
358 øre pr. time (2-holdssdrift, 2. 
hold), 197 øre pr. time (3-holds
drift, 2. hold) og 672 øre pr. time 
(3-holdsdrift, 3. hold).

3. Nattillæg (§§ 10 og 12) forhøjes 
pr. 1. maj 1985 med 3V2 % til kr. 
8,00 pr. time.

4. Arbejdstidsforkortelsen og den 
dertil knyttede kompensation 
(lovens §§ 8 og 9) forhandles i et 
paritetisk udvalg med henblik på

parternes vedtagelse inden ud
gangen af maj 1986. Hvis enig
hed ikke opnås, behandles 
spørgsmålet efter lovens § 10.

Endvidere er parterne enige om føl
gende:

5. I overenskomsten §8, stk. 1,5. li
nie indføjes: »Arbejdsgiveren 
meddeler tilidsrepræsentanten, 
når de 200 timer er nået«.

6. § 16, stk. 1,3. afsnit, 3. punktum 
ændres til: »Den nævnte ferie 
kan dog ikke lægges i umiddelbar 
tilslutning til jule-, og nytårs- og 
påskehelligdage, medmindre an
det er aftalt lokalt.«

7. § 22,1. afsnit, sidste linie tilføjes: 
»Såfremt en arbejder fremsætter 
begæring herom, kan der i stedet 
gives frihed på barnets 2. syge
dag«.

8. Der nedsættes et teknisk udvalg 
med henblik på en eventuel æn

dring af søgnehelligdagsbetalin
gen (§5) fra næste overenskoms
tperiode (fra 1. januar 1988).

9. Særaftalerne forlænges uænd
ret.

10. Spørgsmålet om et ændret udløb
stidspunkt for overenskomsten 
kan drøftes i overenskomstperio
den, hvis en af parterne ønsker 
det.

11. Endvidere gennemføres de æn
dringer, som indeholdes i »Re
daktionelle Ændringsforslag«, 
dateret februar 1985.

Protokollatet er fra forbundets side 
indgået under forbehold af vedtagel
se i hovedbestyrelsen og fra Bryggeri
foreningens side under forbehold af 
godkendelse på en generalforsamling 
og af Dansk Arbejdsgiverforening. 
Svar vedrørende protokollatets god
kendelse afgives den 6. maj 1985.
Under forbehold af godkendelse træ
der ændringerne i kraft fra begyndel
sen af den lønningsuge, hvori 1. maj 
1985 indgår.
København, den 22. april 1985.

For Bryggeriforeningen 
Poul Antonsen

For Dansk Brygeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbund 

Preben Mortensen«
§ 12 ændres til:

»§12
Overgang til arbejde på et andet hold 
eller anden arbejdstid.
Hjemsendelse ved arbejdstidens be
gyndelse
Såfremt en arbejder ved arbejdsti
dens begyndelse hjemsendes for at 
møde på en anden arbejdstid (eller på 
et andet hold), betales der vejpenge, 
beregnet som 3 timers normalløn.
Når den pågældende derefter møder 
på arbejde, betales der sædvanlig ar
bejdsløn og eventuelt nattillæg for de 
første 8 arbejdstimer. For arbejde ud
over 8 timer betales overarbejdstil- 
læg efter de almindlige regler.

Hjemsendelse efter arbejdstidens be
gyndelse
Såfremt en arbejder efter at have på
begyndt sit arbejde, hjemsendes for 
at møde på en anden arbejdstid (eller 
på et andet hold), betales der vejpen
ge, beregnet som 3 timers normalløn. 
Når den pågældende derefter genop
tager arbejdet, betales i indtil 9 timer 
fra første mødetid normalløn og even-
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tuelt nattillæg. Derefter betales over
arbejdsbetaling efter de almindelige 
regler, samt eventuelt nattillæg efter 
bestemmelserne i § 10.« 
22/4-85
PoulAntonsen Preben Mortensen

»Protokollat
vedr. overenskomstfornyelsen med 
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mine
ralvandsarbejder Forbund og For
eningen af Depotindehavere i Dan
mark.
Hovedoverenskomsten forlænges for 
den kommende 2-årsperiode med de 
ændringer, der følger af overens
komstforlængelsesloven af 30. marts 
1985 således:

1. Normallønnen (§ 2) forhøjes pr. 
1. maj 1985 med kr. 1,50 pr. time 
og pr. 1. maj 1986 med kr. 1,13 
pr. time.

2. Nattillæg (§ 5) forhøjes pr. 1. maj 
1985 med 372 % til kr. 8,00.

3. Arbejdstidsforkortelsen forhand
les i et paritetisk udvalg med 
henblik på parternes vedtagelse 
inden udgangen af maj 1986. 
Hvis enighed ikke opnås, be
handles spørgsmålet efter lovens 
§ 10.
Endvidere er parterne enige om 
følgende:

4. Hovedoverenskomstens § 8 ajou
rføres:

5. I overenskomstens § 5, stk. 1,5. li
nie, indføjes: »Abejdsgiveren 
meddeler tillidsrepræsentanten, 
når de 200 timer er nået«.

6. Hovedoverenskomstens §13, stk.
1, 3. afsnit, 3. punktum, tilføjes: 
»Den nævnte ferie kan dog ikke 
lægges i umiddelbar tilslutning 
til jule-, nytårs- og påskehellig
dage, medmindre andet er aftalt 
lokalt og godkendt af organisati
onerne«.

7. § 22, stk. 1, sidste linie, tilføjes: 
»Såfremt en arbejder fremsætter 
begæring herom, kan der i stedet 
gives frihed på barnets 2. syge
dag«.

8. Der nedsættes et teknisk udvalg 
med henblik på at foreslå en æn
dring af søgnehelligdagsbetalin
gen (§2, stk. 5) fra næste over
enskomstperiode (fra 1. januar 
1988).

9. Særaftalerne forlænges uænd
ret. Vinaftalen forlænges uænd
ret til overenskomstfornyelsen i 
1987.

For så vidt angår særaftalen for 
Københavnsområdets depoter 
nedsættes et paritetisk sammen
sat udvalg, der undersøger løn 
udviklingen på de to områder 
med henblik på at søge en udjæv
ning, jf. Forligsmandens mæg
lingsforslag af 29. juli 1983.

10. I § 17, stk. 1, tilføjes i 2. linie: 
»Vin«.
I § 17, stk. 4, ændres »modtaget« 
til »solgt«.

11. Spørgsmålet om et ændret 
udløbstidspunkt for hovedover
enskomsten kan drøftes i overen
skomstperioden, hvis en af par
terne ønsker det.
Protokollatet er fra forbundets 
side indgået under forbehold af 
vedtagelse i hovedbestyrelsen og 
fra Foreningen af Depotindeha
vere i Danmarks side under for
behold af godkendelse af Dansk 
Arbejdsgiverforening. Svar ved
rørende protokollatets godken
delse afgives den 6. maj 1985.
Under forbehold af godkendelse 
træder ændringerne i kraft fra 
begyndelsen af den lønningsuge, 
hvori 1. maj 1985 indgår.
København, den 22. april 1985.
Foreningen af Depotindehavere 
i Danmark
Niels Bent Larsen
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbund 
Preben Mortensen«.

»Protokollat vedr. overenskomst for
nyelsen med forbundet.
Overenskomsten forlænges for en to
årig periode med de ændringer, der 
følger af Lov om fornyelse og forlæn
gelse af kollektive overenskomster og 
aftaler m.v. - nemlig:
1. Tillæg til grundløn (§ 2, stk. 1 + 

stk. 5) forhøjes pr. 1. maj 1985 med 
kr. 1,50 og pr. 1. maj 1986 med kr. 
1,13.

2. Kompensationstillæg (§ 2, stk. 1) 
forhøjes pr. 1. maj 1985 med 372 % 
til 358 øre pr. time (2-holdsdrift, 2. 
hold), 197 øre pr. time (3-holds- 
drift, 2. hold) og 672 øre pr. time (3- 
holdsdrift, 3. hold).

3. Nattillæg (§ 1, stk. 5 + § 2, stk. 2 + 
§ 3, stk. 1) forhøjes pr. 1. maj 1985 
med 372 % til kr. 8,00 pr. time.

4. Arbejdstidsforkortelsen og den 
dertil knyttede kompensation (lo

vens §§ 8 og 9) forhandles i et pari
tetisk sammensat nævn med hen
blik på parternes vedtagelse inden 
udgangen af maj 1986. Hvis enig
hed ikke opnås, behandles spørgs
målet efter lovens § 10.

Endvidere er parterne enige om føl
gende:
5. Der nedsættes et teknisk udvalg 

(efter aftale med forbundet) med 
henblik på en eventuel ændring af 
søgnehelligdagsbetalingen fra 
næste overenskomstperiode (fra 1. 
januar 1988).

6. Særaftalerne forlænges uændret.
7. Spørgsmålet om et ændret udløbs

tidspunkt for overenskomsten 
kan drøftes i overenskomtperio- 
den, hvis en af parterne ønsker 
det.

8. Endvidere aftaltes, at overens
komsten gennemgås med tillids
repræsentanterne med henblik på 
en redaktionel forenkling inden 
genoptrykning primo juni 1985.

Protokollatet er fra forbundets side 
indgået under forbehold af vedtagel
se i hovedbestyrelsen og fra Forenin
gen af danske Spriritusfabrikanters 
side under forbehold af bestyrelsens 
og af Dansk Arbejdsgiverforeningens 
godkendelse. Svar vedrørende proto
kollatets godkendelse afgives den 26. 
april 1985.
Under forbehold af godkendelse træ
der ændringerne i kraft fra begyndel
sen af den lønningsuge, hvori 1. maj 
1985 indgår.
København, den 22. april 1985.
Foreningen af Danske 
Spiritusfabrikanter 
Henning A ndersen
Dansk bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbund 
Preben Mortensen«

Forbundsformanden gennemgik pro
tokollaternes indhold vedrørende for
længelse af overenskomsterne på 
Bryggeriforenings-, Depotindehaver- 
og Spiritusfabrikantområderne.
Forhandlingsudvalget, som var Bent 
Embo, Thomas Olsen, Barbara Kry
ger, Holger Foss, Bent Meyer, Anker 
Skjødt, Erik Kielberg, Lone Christen
sen og forbundsformanden, havde i 
overensstemmelse med hovedbesty
relsens beslutning den 13. april 1985 
i Bryggeriforeningen den 22. april 
1985 forhandlet fordelingen af de 
stigninger, der lå i lovens rammer ud
fra et solidarisk lønprincip.
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Selvom forhandlingsudvalget den 22. 
april 1985 havde accepteret indholdet 
i de fremlagte protokollater, havde 
forbundsformanden senere fået be
tænkelighed ved teksten »Protokolla
tet er fra forbundets side indgået un
der forbehold af vedtagelse i hovedbe
styrelsen«.
Forbundsformanden ville foreslå, at 
hovedbestyrelsen meddelte arbejds
giverne, at hovedbestyrelsen havde 
godkendt forhandlingsudvalgets for
deling til overenskomsternes forlæn
gelse.
Hovedbestyrelsen diskuterede de fo
relagte protokollater til forlængelse 
af overenskomsterne og vedtog: 
Hovedbestyrelsen godkender for
handlingsudvalgets resultater i for
bindelse med fornyelse og forlængelse 
af overenskomsterne.
For hovedbestyrelsens vedtagelse' 
stemte 23 hovedbestyrelsesmedlem
mer.
5 stemte imod.
1 undlod at stemme.
Holger Foss ønskede ført til referat, 
at baggrunden for, at Københavns 
mandlige afdelings hovedbestyrelses
medlemmer stemte imod, var be
grundet i formen for afstemningen. 
Man havde ellers været indstillet på 
at tage resultatet til efterretning.

2. Overenskomssituationen 
Forbundsformanden gav en bred ori
entering om situationerne i forbindel
se med regeringens forlængelse af 
overenskomsterne. Forbundets med
lemmer havde reageret med prote
ster overfor det politiske indgreb 
overfor overenskomstforhandlinger
ne samt nogle af følgerne - blandt an
det fyringen af en tillidsrepræsentant 
i Århus.
Hovedbestyrelsen diskuterede de si
tuationer, der havde været/var 
blandt forbundets medlemmer i for
bindelse med overenskomstsituati
onen og tog forbundsformandens bre
de orientering til efterretning.

3. Sagen vedrørende afskedigelsen af 
en tillidsrepræsentant på Ceres 
Bryggerierne i Århus.

Forbundsformanden gav nogle vur
deringer af, hvor sagen stod vedrø
rende afskedigelsen af tillidsrepræ
sentanten på Ceres, Århus.
Den faglige voldgift i sagen var ind
kaldt til fredag den 26. april 1985.
Forbundsformanden forventede, at

den af Arbejdsretten udpegede op
mand var indstillet på, at selve ken
delsen i sagen blev afsagt ret hurtigt. 
Forbundets medlemmer, der arbejder 
under Jyske Bryggerier, havde i for
bindelse med fyringen af tillidsrepræ
sentanten demonstreret en stærk 
enighed omkring afstandtagen fra 
Jyske Bryggeriers handling i sagen. 
En enighed, der var fulgt op af stort 
set samtlige af forbundets medlem
mer.
Forbundsformanden foreslog, at ho
vedbestyrelsen overlod til forret
ningsudvalget at diskutere volk- 
dgiftskendelsen, når den var tilgået 
forbundet, hvorefter der kunne afhol
des hovedbestyrelsesmøde.
Hovedbestyrelsen tilsluttede sig det af 
forbundsformanden forelagte i sagen 
i forbindelse med Ceres Århus’ fyring 
af tillidsrepræsentanten.
Forretningsudvalget afholder møde, 
når den faglige voldgift har afsagt 
kendelse i sagen, hvorefter der afhol
des et ekstraordinært hovedbestyrel
ses-telefonmøde.
Mødet hævet.

Lone Christensen

ORDINÆRT FORRET
NINGSUDVALGSMØDE
Onsdag 8. maj 1985.
Grundet omstændigheder omkring 
hovedkasserer Erik Nielsens bort
gang, besluttede forretningsudval
get, at mødet blev gennemført med en 
afkortet dagsorden.
Fraværende: John Pedersen, Henrik 
Hansen og Lone Christensen.
Dirigent: Holger Foss.

1. Protokol
2. Beretning
3. Forskellige sager

1. Protokol
Følgende protokoller lå til godkendel
se.
Fra FU-møder afholdt december 
1984, februar og marts 1985 samt fra 
hovedbestyrelsesmøde afholdt febru
ar 1985, ekstraordinære HB-møder 
afholdt 9.marts, 15. marts og 3. april 
1985.

Forretningsudvalget godkendte 
samtlige fremlagte protokoller.

2. Beretning
Preben Mortensen
OVERENSKOMSTEN
Vi har fra Bryggeriforeningen, For
eningen af Depotindehavere i Dan
mark samt Foreningen af Danske 
Spiritusfabrikanter fået en bekræf
telse på, at de har godkendt overen
skomsten, og at den også er godkendt 
af Dansk Arbejdsgiverforening. For
bundet har udsendt cirkulære til af
delingerne, der orienterer om, hvilke 
ændringer, der sker i forbindelse med 
overenskomsten samt omtaler æn
dringerne indenfor de 3 områder.
Forbundet vil senere orientere uden
forstående virksomheder for depoter 
og bryggerier og øvrige virksomheder 
som tiltrædelsesoverenskomster.

Depotforhold
Forbundet er igennem dagspressen 
blevet orienteret om nogle specielle 
problemer i det sønderjyske område 
vedrørende returflasker på grund af 
grænsehandelen. Det har gjort så
dan, at vi den 26. april har skrevet til 
Foreningen af Depotindehavere og på 
baggrund af dette har ønsket, at vi 
får et organisationsmøde for at få af
klaret spørgsmålet om betalingsfor
holdene. Det er klart, at med den sto
re grænsehandel, der er med overfør
sel af flasker fra Tyskland til Dan
mark, hvor de tomme flasker bliver 
afleveret i Danmark, så bliver der et 
kæmpeproblem med spørgsmålet om 
hjemtagning af disse, og hvilken be- 
taling man skal have derfor.
Fra Århus mandlige afdeling modtog 
forbundet i forbindelse med konflik
terne før påske et brev, hvori man 
protesterede imod, at man på visse 
Ceres-depoter havde hjemsendt folk, 
fordi leverancerne fra bryggeriet 
ikke var normale eller var helt stop
pet. Afdelingen var af den opfattelse, 
at depotindehaverne ikke kunne 
hjemsende, og at de heller ikke derfor 
skulle have understøttelse.
Forbundsformanden gjorde i et brev 
opmærksom på, at hvor der er leve
rancemangel på grund af 
overenskomststridig konflikt, er der 
ingen tvivl om, at arbejdsgiveren har 
ret til at frigøre sig øjeblikkelig for an
sættelsesforhold fra dem, der bliver 
ramt, og at vi også i tidligere tilfælde
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har synes, at når vi gjorde sådan, var 
det i orden, at man kunne sætte folk 
på understøttelse, fordi de ikke er an
sat i den virksomhed, der er konflikt
ramt. Derfor kunne vi ikke være enig 
med afdelingen i, at disse mennesker 
ikke skulle have understøttelse.
Fra Frederiksværk afdeling har vi 
haft en sag vedrørende Tuborg-depo- 
tet i Frederikssund. Vi modtog fra af
delingen et brev, hvori man beklage
de sig over, at der var en lang række 
ting på depotet, som ikke var i orden, 
og vi skrev derfor til Depotindehaver
foreningen, at vi ønskede at fa afholdt 
et organisationsmøde. Der er endnu 
ikke sket mere i den sag.
Forbundet har skrevet til Depotinde
haverforeningen og beklaget sig over 
den lange tid, der går med at få svar i 
de sager, vi indbringer, herunder 
bl.a. HB-sagen i Næstved, hvor man 
ikke ville give Søren Jørgensen fri.
Vi skrev den 28. marts, og vi har sta
digvæk ikke hørt noget. Vi har i 
marts måned skrevet og ønsket at få 
en faglig voldgift omkring sagen fra 
Dragør-depotet, der har vi heller ikke 
hørt noget. Nu har vi rykket dem for 
de sager, vi har indbragt, og når vi 
har rykket dem på den måde, vi har 
gjort, og vi måske får et møde, er det 
fordi vi med dette papir vil meddele 
Dansk Arbejdsgiverforening forhol
dene indenfor Depotindehaverfor
eningen, at der er en lang række pro
blemer, der ikke kan blive løst, fordi 
vi ikke har modtaget svar, eller man 
har slet ikke reageret på vor henven
delse i Depotindehaverforeningen.
Forbundet har haft en sag fra Slagel
se. Det var vedrørende post-mix, hvor 
en depotindehaver ikke ville betale 
det, der er lavet aftale om. Der har 
været en brevveksling og et møde, og 
man har erkendt fra Depotindeha
verforeningens side, at man skal be
tale, som det er aftalt i cirkulæret, der 
er udsendt som nr. 40 den 5. oktober 
1984.

Tuborg - Sydhavns-depotet
Der har været konflikt siden den 30. 
januar i år, og det har jo været drøftet 
nogle gange i forretningsudvalget, li
gesom det har været drøftet på ho
vedbestyrelsesmøder. Der er fortsat 
konflikt på depotet, og der er fortsat 
blokade af depotet. Der har været 
nogle sonderinger mellem afdelingen 
og De forenede Bryggerier og også til 
Depotindehaverforeningen, som har 
spurgt, om der kunne løses noget i

denne forbindelse. Vi har sagt, at vi 
har forstået det sådan, at man ønske
de, at man først fik en beklagelse over 
de beskyldninger, der var rettet imod 
medlemmerne.
Det gjorde, at vi efter nogle sonderin
ger frem og tilbage fik meddelelse fra 
afdelingen om, at man havde talt med 
De forenede Bryggerier, og at man på 
baggrund af en beklagelse derfra 
havde sagt, at hvis man fremsendte 
denne, kunne sagen gå i orden.
Vi skrev derfor den 21. marts til De
potindehaverforeningen:
»I fortsættelse af forbundets brev af 
den 19. marts skal der efter telefonisk 
aftale herom fremsendes følgende 
tekst, som forbundet har modtaget af 
afdelingens næstformand Bent Meyer 
d.d.:
Såfremt depotindehaverens faldne 
bemærkninger om tyveri af øl, vand 
eller emballage af de ansatte kunne 
forstås som værende rettet mod dem, 
beklager han dette, idet han ingen 
mistanke havde, som kunne begrunde 
en sådan udtalelse«.

Vi fik så et svar den 26. marts, hvor 
der står:
»Idet der henvises til Deres skrivelse 
af 21. marts d.å. kan oplyses, at vi 
godt kan godkende den fremsendte 
tekst. Godkendelsen er dog betinget 
af, at arbejdet normaliseres omgåen
de i overensstemmelse med Arbejds
rettens foreløbige kendelse af 22. 
marts d.å. og i øvrigt med den aktuelle 
bemanding på 4 medlemmer«.

Så kan man oplyse, at man ca. 1. maj 
d.å. agter at antage yderligere en me
darbejder i forbindelse med sæson
start i haveforeninger, bådklubber 
m.v. Denne ansættelse vil formentlig 
ophøre omkring 1. september d.å.
Så langt så godt.
Da forbundet så drøftede det med af
delingen, gjorde afdelingen opmærk
som på, at man godt kunne gå i gang, 
men det kunne ikke være med nogen 
af de 4, der var beskæftiget på depo
tet, dels de to, som ikke er organiseret 
- i hvert fald ikke hos os - som er at 
betragte som strejkebrydere, samt 
vore to medlemmer som også har væ
ret beskæftiget på et tidspunkt, hvor 
der var konflikt, og som afdelingen 
også opfatter som strejkebrydere. 
Derfor vil afdelingen ikke acceptere, 
at der kan køres fra depotet før disse

er væk, eller man antager 4 andre af 
vore medlemmer.
Det er klart, at da man vendte tilbage 
og spurgte, hvorfor arbejdet ikke blev 
normaliseret, måtte forbundsfor
manden selvfølgelig meddele, at det 
ikke kunne blive med de 4 menne
sker, der tidligere var beskæftiget, 
idet man betragtede disse som strej
kebrydere, og det gjorde jo, at man 
undrede sig, idet man sagde, at man 
havde opfyldt de stillede betingelser, 
og nu kom vi så og stillede yderligere 
betingelser. Det kunne måske nok 
opfattes lidt uheldigt, idet vi så nok i 
første brev samtidig skulle have gjort 
opmærksom på, at arbejdet ikke kun
ne normaliseres med de tidligere 4 be
skæftigede - eller de 4 beskæftigede 
man havde ansat under selve konflik
ten. Vi er derfor endt i en hårdknude, 
men forbundsformanden havde også 
forstået, at der igen har været sonde
ringer mellem afdelingen og De for
enede Bryggerier, og at man derfra 
sagde, at man måske nok kunne finde 
en løsning, selv om det skulle betyde, 
at man skulle ansætte 4 andre. Det er 
sådan, som sagen står på nuværende 
tidspunkt vedrørende konflikten og 
blokaden på Tuborg depotet.

Sydhavnen
Der har den 2. maj været et møde i 
Arbejdsretten om denne sag, hvor af
delingen er idømt en bod på 60.000 
kr., og forbundet er idømt en bod på 
15.000 kr. Det er kun, hvad man har 
hørt, vi har ikke modtaget udskrift af 
Arbejsretskendelsen på nuværende 
tidspunkt, men det blev endnu en 
gang bekræftet, da vi i anden anled
ning var i Arbejdsretten i mandags.

.Det, der nu sker, er, at man formo
dentlig vil indkalde til et nyt fælles
møde og gøre nyt organisationsan
svar gældende, og kasseapparatet vil 
nok tælle fremover på baggrund af, at 
trods bod og pålæg er arbejdet ikke 
normaliseret, og man vil fortsat gøre 
organisationerne ansvarlige derfor. 
Man mener også nu, da det er konsta
teret, at forbundet ikke fik ret i sin 
påstand om de sidste forhold - liv, ære 
og velfærd - at det så er forbundets 
pligt at sørge for, at arbejdet normali
seres, og de betingelser kender vi 
godt. Men vi har dog sagt, at de ken
der kravene og betingelserne for, at 
blokaden bliver ført videre, nemlig at 
det er 4 andre personer, og så må det 
jo køre, indtil vi får løst disse ting.
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Man omtalte sidst gang sagen om om- 
pakning/omposning, hvor vi tabte 
den faglige voldgift, og derefter havde 
man indberettet sagen for Arbejds
retten, fordi det i og med voldgifts
kendelsen var konstateret, at det, at 
man ikke ville distribuere, ompakke 
eller ompose øl og vand dermed var 
overenskomststridigt. Forbundsfor
manden nævnte også på sidste forret
ningsudvalgsmøde, at vi gjorde Ar
bejdsretten opmærksom på, at efter 
den faglige voldgift, var arbejdet nor
maliseret, og der har været afholdt 
møde den 25. april i Arbejdsretten, 
hvor Anker Skjødt fortsat har gjort 
det gældende, og efter en henstilling 
fra retsformanden, hvor han bad par
terne holde møde og undersøge, hvor
vidt kravet om bod kan frafaldes, og 
indtil da er sagen udsat. Det må jo be
tyde, at også modparten dermed har 
accepteret at overveje, hvorvidt man 
skulle frafalde krav om bod før vold
giftskendelsen, hvor man ikke om
pakkede eller omposede øl.
Anker S. og forbundsformanden hav
de stort set ikke haft mulighed for at 
tale sammen om det, men det kan 
være, at Anker S. vil falde ind på et 
senere tidspunkt og give en fornem
melse af, hvorvidt man i Arbejdsgi
verforeningen vil frafalde, at der skal 
betales bod i sagen.
Tuborg-depotet i Dragør havde for
bundsformanden omtalt. Vi har jo øn
sket en faglig voldgift som en prøve
sag, hvor det ved indskrænkning på 
depoterne er vor opfattelse, at inden, 
der foretages indskrænkning, skal 
man forsøge at indføre arbejdsforde
ling. Det står i overenskomsten, og vi 
fortolker det således, at der netop for 
at undgå afskedigelser kan indføres 
arbejdsfordeling, og det må så i alle 
tilfælde betyde, at man først forsøger 
en løsning ad denne vej. Der er nogle 
depoter, som ikke vil, og derfor har vi 
ønsket at få det prøvet ved en faglig 
voldgift for at få konstateret, hvor
vidt depotindehaverne er forpligtede 
til seriøst at drøfte og forhandle en ar
bejdsfordeling, før der foretages af
skedigelser.
Vi har også i et tidligere brev med
delt, at der ikke var grund til at afhol
de et nyt organisationsmøde. Vi kun
ne bare vælge en opmand og lave en 
fælles henvendelse, så sagen kunne 
blive behandlet hurtigt. Men som 
sagt har Depotindehaverforeningen 
svært ved at tage sig sammen til at 
reagere i de sager, som vi sender frem

til dem. Vi måtte endda i denne sag på 
trods af protokollat, og på trods af, at 
vi skrev et brev den 19. marts og bad 
om en faglig voldgift, så måtte vi end
nu en gang præcisere, hvad den fagli
ge voldgift skulle køre på, og skulle 
det ikke fremgå klart af protokolla
tet, fremgår det i hvert fald klart af 
den henvendelse, vi sendte den 19. 
marts.
Så er der som sagt sagen i Næstved 
omkring hovedbestyrelsesmedlem
mer, som vi også finder meget princi
piel, og som der også af hensyn til 
medlemmet allerede burde være af
holdt møde om for lang tid siden.
På sidste forretningsudvalgsmøde 
havde vi en længere diskussion ved
rørende skemaer, hvor der var for
skellige opfattelser af, hvad formålet 
egentlig var med disse skemaer, og 
man vedtog, at forbundsformanden 
skulle skrive til Depotudvalget og 
bede dem tilkendegive, hvordan de på 
møde i Depotudvalget havde forstået, 
hvorvidt det var rigtigt, som det var 
fremført af Bent Meyer, hvad skema
erne skulle bruges til. Vi har fået svar 
fra 3. Det første er fra Sjælland-Fal
ster kredsens repræsentant, der skri
ver, at han er forbavset over at læse, 
at der på FU-mødet den 4. og 5. marts 
er rejst kritik over Anker Skjødt. 
»Det forbavser mig også, at det på
gældende medlem af FU, som tilsy- 
nedladende også er med i Depotud
valget, kan begynde at tale om, at 
Anker Skjødt skulle have talt om sta
tistikker i Depotudvalget i forbindel
se med de udsendte spørgeskemaer. 
Det, som Depotudvalget har talt om i 
forbindelse med disse spørgeskema
er, der er udsendt, er altsammen ført 
til referat og godkendt af udvalgets 
medlemmer på vort efterfølgende 
møde den 4. december 1984. Mødet, 
hvor Anker Skjødt omtalte disse ske
maer, blev afholdt i Randers den 24. 
oktober 1984. Jegskal derfor henvise 
til dette referat og specielt til refera
tets sidste afsnit, side 2, hvor Anker 
omtaler skemaerne. Jeg er af den op
fattelse, at såfremt det næste FU- 
møde får dette referat, vil FU kunne 
drage den konklusion, at der ikke er 
noget grundlag for at kritisere Anker 
Skjødt i denne sag«.

Fra Fyns-kredsen skriver man:
»Som svar på jeres brev af den 19. 
marts vedrørende sag fra forretnings
udvalgsmødet den 4. og 5. marts skal 
jeg oplyse følgende:

Anker Skjødt har ikke givet tilsagn i 
Depotudvalget om, at de af forbundet 
udsendte spørgeskemaer skulle bru
ges til statistik eller lignende. Skema
erne har været drøftet én gang, nemlig 
på det første møde, udvalget holdt, og 
der var det en helt klar holdning, at 
det var forbundet, der skulle bruge 
skemaerne til at få overenskomst med 
alle registrerede virksomheder«.
Og endelig fra Sydjyske’s repræsen
tant:
»Som svar på jeres forespørgsel af den 
19. marts kan jeg oplyse følgende:
I lands-depotudvalget har de omtalte 
skemaer været nævnt på det første 
møde, hvor jeg deltog. Hvad skemaer
ne nærmere skulle bruges til, mener 
jeg ikke, at vi var inde på. Jeg kan i øv
rigt henvise til referat af 6. november 
1984 side 2, sidste afsnit, hele side 3 
og side 4, første afsnit«.
Man havde ikke fået svar fra repræ
sentanten fra Nordjyske kreds, men 
af de svar, man havde faet samt refe
ratet af 6. november, fremgår det 
klart, at der ikke dermed er givet det 
tilsagn, som Bent Meyer på sidste for
retningsudvalgsmøde påstod, at der 
var givet omkring de udsendte spør
geskemaer fra forbundet.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Anker Skjødt
Vedr. sagen om omposning: Efter 
voldgiftskendelsen blev forbundet 
indklaget, og vi havde et møde forud 
for det møde, der var den 25. april, 
hvor man fra Dansk Arbejdsgiverfor
enings side kom med et såkaldt for
ligstilbud på, at vi skulle acceptere en 
bod på 20.000 kr. til afdelingen og 
20.000 kr. til forbundet.
Forbundet bad om at få sagen udsat, 
idet vi ville afgive nyt svarskrift, og 
på den baggrund blev sagen udsat til 
den 25. april.
Forbundet har afvist »tilbudet« om 
de 20.000 kr. i bod ved at møde op med 
et nyt svarskrift.
Under retsmødet sagde Arbejdsret
ten til Dansk Arbejdsgiverforening, 
at man fra rettens side henstillede til 
Arbejdsgiverforeningen at trække 
sagen, idet man var af den opfattelse, 
at arbejdet var normaliseret og var 
blevet udført efter kendelsen, og at 
retten i øvrigt havde meget travlt,
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hvorfor det var én af den slags sager, 
som man godt kunne trække.
Advokaten, der mødte for Dansk Ar
bejdsgiverforening, er ret ny i Ar
bejdsgiverforeningen og kunne ikke 
give tilsagn om noget på det tids
punkt, hvorfor han ville gå hjem og 
vende det, og det er det, sagen er ud
sat på.

Bent Meyer
Fandt, at det er rigtigt, som forbunds
formanden udtalte om konflikten på 
Sydhavns-depotet, som startede sidst 
i januar måned. Den er fortsat køren
de. Afdelingen har opretholdt en blo
kade ved depotet, fordi man ikke vil 
acceptere, at det var strejkebrydere, 
som optog arbejdet, mens konflikten 
løb og som kan få beskæftigelse. Nu 
var situationen noget anderledes, 
end den var ved starten, idet de to, 
som er vore egne medlemmere, nu 
har fået beskæftigelse på Tuborg Val- 
by-depotet, så der er kun to, der kan 
få beskæftigelse, som ikke er med
lemmer i afdelingen, og som har kørt 
og hjulpet depotmanden i hele den 
periode, hvor konflikten har stået på. 
Det var rigtigt, at der i hele den perio
de, hvor konflikten har løbet, har væ
ret sonderinger mellem afdelingen og 
De forenede Bryggeriers underdirek
tør Bent Jensen, for om muligt at fin
de frem til en løsning, som kunne løse 
op for konflikten derude. Afdelingen 
har hen ad vejen fået rokket noget 
ved deres synspunkter, idet man har 
fået den beklagelse fra Depotindeha
verforeningen, som vi bad om at få al
lerede den 1. februar i protokollatet, 
men som man ikke fik. Men så har de 
påhæftet de betingelser, at det skal 
være med 4 mand i en periode og så en 
5. mand, der bliver ansat i en periode. 
Det er ting, som afdelingen godt kan 
acceptere, men man kan ikke accep
tere, at det er med de to såkaldte 
strejkebrydere, som kører på depotet. 
Man havde været i Arbejdsretten, 
som forbundsformanden omtalte, 
som medførte, at afdelingen har fået 
60.000 kr. i bod, og forbundet har fået 
15.000 kr. i bod. Det var en mærkelig 
fordeling af bodsbeløbet, men det 
skulle nok ses på baggrund af ar
bejdsgivernes procedør, Raundal Jen
sen, som i Arbejdsretten forklarede 
dommerne, at i denne sag var det af
delingen, der var »storebror«, og for
bundet var ledt ind på en lidt forkert 
boldgade, og derfor skulle afdelingen 
have den største bod, og forbundet

den mindste bod. Det var selvfølgelig 
løgnagtigt, det var ikke sandfærdigt. 
Afdelingen fulgte forbundets rigtige 
opførsel ved at sige, at man ikke ville 
erkende, at konflikten var overens
komststridig, idet de ansatte på Syd
havns-depotet kun havde været be
skæftiget meget få dage, og at de ikke 
havde pligt til at give noget opsigel
sesvarsel, hvilket var mærkeligt.
Afdelingen havde rejst spørgsmålet 
om problemet på depotet overfor Bent 
Jensen igen. Han var gået videre med 
en mulig løsning, nemlig at man 
fandt 4 mennesker herfra, og det var 
det, som man så må finde frem til, når 
man fik et nyt fællesmøde med depot
indehaverne.
Med hensyn til hele skemaproblema
tikken måtte Bent M. indrømme, at 
han efterhånden havde meget svært 
ved at følge arbejdsgangen i Depot
udvalget og videre til FU.
Ved sidste FU-møde vedtog vi, at man 
skulle spørge udvalget, om de spørge
skemaer, som forbundet havde sendt 
ud, skulle bruges til noget fornuftigt, 
til opsøgende arbejde og andre ting. 
Kunne snart ikke finde rundt i det.
Vedrørende referater, der kom fra 
det landsdækkende Depotudvalg, 
agtede Bent M. at stille forslag på 
næste møde i det landsdækkende De-' 
potudvalg om, som man har gjort i 
Uviklingsudvalget, at man måske får 
noget mere tid til at udføre referater
ne fra møderne, sådan at flere ting 
bliver mere nøjagtigt. Nu kommer 
det jo igen til at lyde, som om Bent 
Meyer var fuld af løgn, det passede 
ikke noget af det, selv om nogen af 
dem siger i de svar, som forbundsfor
manden læste op, at man mener ikke, 
at det er sagt på den måde. Bent Mey
er vidste ikke, hvordan det var sagt, 
men agtede på næste møde i Depotud
valget at få en referent, således at 
man måske på en bedre måde kan føl
ge det arbejde, der sker i udvalget.

Bent Embo
spurgte: hvordan kan forbundet blive 
dømt i arbejdsretten, når ingen af for
bundets medlemmer arbejder på Tu
borg depotet i Sydhavnen?

Forbundsformanden
På det tidspunkt, hvor der blev ansat 
4 nye mennesker på depotet, var de to 
af disse medlemmer af forbundet, og 
disse to var årsag til, at man kunne 
komme ind i billedet og sige, at deres 
handlinger var overenskomststridi

ge. Men der var ikke bod overfor dem, 
fordi man sagde, at årsagen til deres 
handlinger var, at de fra organisati
onernes side havde fået at vide, at de 
ikke må arbejde. Blokaden og fælles
mødet, som oplyst her på forretnings
udvalgsmødet, fandt sted efter, at 
man havde ansat de 4 ny mennesker, 
og de to omtalte personer blev også 
nævnt i forbindelse med dette fælles
mødereferat. Man havde jo en lang di
skussion om, at den ene stod i Mine
ralvandsarbejdernes Fagforening, 
men begge to var medlemmer af for
bundet, så der er ingen tvivl om, at 
forbundet kunne anklages i sagen.
Vedr. bodsbeløbet, der gjorde, at Kø
benhavns afdelings bod er større end 
forbundets, var helt klart, at man op
fatter fra Dansk Arbejdsgiverfore
nings side — at det er afdelingen, der 
står bag blokaden og forhindrer udfø
relsen fra depotet. Det er det, der lig
ger til grund for, at afdelingen får den 
store bod. Boden, som forbundet har 
fået, er givet udelukkende på bag
grund af, at vi ikke vil anerkende, at 
det, medlemmerne foretog sig, var 
overenskomststridigt.
Vedrørende sagen om Depotudvalget 
syntes forbundsformanden, at han 
ville sige, at uanset om vi mener det 
ene eller det andet omkring bemærk
ningerne om referenten måtte det 
være sådan, at det er en diskussion, 
man tager i Depotudvalget, og man 
måtte så afvente en indstilling fra De
potudvalget, om man mener, der skal 
stilles flere folk til rådighed eller at 
de, der skal skrive, får mere tid til rå
dighed.

Bent Meyer
havde ikke set præmisserne, der lå til 
grund for de 15.000 kr. og de 60.000 
kr. Det var rigtigt, at man godt kan 
have det synspunkt, at afdelingen er 
blevet dømt strengest, fordi man me
ner, at det er afdelingen, der har blo
kaden. Men det var lige så rigtigt, 
som det blev sagt i Arbejdsretten, at 
forbundet var kommet i dårligt sel
skab, og at det var afdelingen, der i 
denne situation måtte betragtes som 
værende »storebror«, og ledte forbun
det ind på en boldgade, hvor de ikke 
hørte hjemme. Sagde ikke, at det var 
årsagen, men det kunne være lige så 
sandt, som det forbundsformanden 
vurderer.
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BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Ekstra kørsel: Fredericia
På Fredericia Bryggeri ønskede man 
i marts måned - og det har jo sikkert 
noget at gøre med den forestående 
konflikt - at der skulle køres nogle 
ekstra læs ud fra Fredericia Bryggeri, 
hvilket betød, at natholdet skulle 
møde tidligere end det, der er normalt 
ved opstart af produktionen.
Det nægtede man, men der skete 
imidlertid det, at ledelsen gennem til
lidsrepræsentanterne forespurgte 
medlemmerne, og tillidsrepræsen
tanterne vendte tilbage og meddelte, 
at det ville man ikke. Det opfattede 
man som om, det var tillidsrepræsen
tanterne, der havde pålagt medlem
merne, at det måtte man ikke. Derfor 
ønskede man en organisationssag, 
muligvis med organisationsansvar.
Vi svarede tilbage, at når ledelsen be
der tillidsrepræsentanterne om at fo
respørge medlemmerne, kan man 
ikke bagefter gøre tillidsrepræsen
tanterne ansvarlige. Men det er 
klart, at det selvfølgelig var et kollek
tivt kampskridt, der her var taget - 
det var en kollektiv vægring af over
arbejde. Men det bestred vi, at der var 
tale om, og man havde spurgt hvert 
enkelt medlem, der havde sagt nej. 
Såfremt det var en kollektiv vægring, 
er det jo klart, at forbundet selvfølge
lig ville sørge for at få den ophævet og 
dermed stillede Bryggerriforeningen 
sig tilfreds.

FÆLLESMØDE

Der har været fællesmøde vedrøren
de demonstrationen foran Domhuset 
den 5. marts, hvor Tuborg-chauffø- 
rernes sag blev behandlet i Byretten. 
Man har fra Dansk Arbejdsgiverfor
ening gjort gældende, at demonstra
tionen var organiseret af fagforenin
gen.

Overarbejdsvægring
Tap H, overarbejdsvægringen. Den 
var jo forårsaget af, at da man starte
de den nye Tap H op på Carlsberg i ef
teråret, var der forholdvis meget 
overarbejde. Ekstraordinært overar
bejde, og det har altid været sådan, si
den man indførte aftalen om afspad
sering af overarbejde i 1974, at det 
har været aftalt individuelt mellem

de enkelte personer og deres nærme
ste arbejdsledere.
Imidlertid var bryggeriet i den situa
tion, at de var i bekneb for tomme fla
sker, fordi de havde store lagre, og 
derfor dikterede man, at alle, der 
havde afspadsering, skulle bruge den 
i uge 8 på nær 1 dag. Det gjorde, at 
man fra medlemmernes side blev me
get vrede, og at man så derefter gjor
de opmærksom på, at man ikke øn
skede at foretage overarbejde, som er 
forberedende eller afsluttende. Når 
man kører på 3-holdsskift, er der en 
opstart søndag, og afsluttende fredag 
eftermiddag vil folk ikke arbejde 
over, og det vil sige, at man er nødt til 
at lave det forberedende og afslutten
de arbejde i produktionen, og dermed 
har bryggerierne regnet sig frem til, 
at de har et produktionstab om ugen 
på ca. 200.000 flasker.
Sagen blev behandlet i mandags i Ar
bejdsretten. Vi har erkendt, at det er 
overenskomststridigt, men har fun
det, at vi måtte henvise til Arbejds
retslovens § 12, hvor vi gør opmærk
som på, at der er nogle formildende 
omstændigheder, og det kørte LO- 
procedøren sagen på samtidig med, at 
han fik gjort gældende, at formålet 
med afspadseringen jo altid har væ
ret, at man kunne inddrage afspadse
ringen på baggrund af, at man stod i 
bekneb for de mennesker, der skulle 
på afspadsering. Det blev også kon
stateret, at det var en unonnal situa
tion, at man her kunne gøre det om
vendte, hvor man for så vidt diktere
de, at folk skulle foretage en afspad
sering.
Der blev afgivet en foreløbig kendel
se i mandags, som blot konstaterede, 
at der var tale om en overens
komststridig konflikt, og at man på- 
lagde, at arbejdet blev normaliseret. 
Det var formandens indtryk, at uan
set Arbejdsrettens afgørelse og 
spørgsmålet om bod, vil arbejdet ikke 
blive normaliseret. Vi ved ikke, hvor
når sagen kommer for, der kan jo nok 
gå flere måneder, men det er dog for
bundsformandens opfattelse, at han 
ikke tror, at bryggerierne til stadig
hed vil affinde sig med, at der er en 
vægring af overarbejde i forbindelse 
med forberedende og afsluttende ar
bejde, fordi det kan have konsekvens 
andre steder, og at det måske på et se
nere tidspunkt i en gunstig situation 
for bryggerierne måske kan bruges 
til at gennemtvinge en sådan ord
ning, der betød, at hvis folk ikke kom,

ja, så ville man meddele dem, at de 
var hjemsendt eller afskediget. Det 
kunne jo så give anledning til en kon
flikt.

For sent varslet mødetid
Forbundet har fået indberettet en sag 
fra kvindelig afdeling for et medlem 
på Ny Tap, som blev tilsagt til at 
møde på et andet skift ugen efter, 
ikke som overenskomsten siger om 
onsdagen, men om torsdagen og der
med varslet for sent. Hun skulle så ef
ter § 11, stk. 4 have de tre timer betalt 
for for sent varsel, men der sker det, 
at ugen efter er hun syg og møder slet 
ikke på arbejde, og dermed mener 
bryggeriet, at de er frigjort for at be
tale.
Vi har protesteret og ønsker et orga
nisationsmøde, ligesom vi ønsker sa
gen som faglig voldgift. Det har efter 
vor opfattelse ikke noget at gøre med, 
hvorvidt personen møder. Man får 
denne betaling for for sen besked, for
di folk i deres planlægning skal have 
mulighed for at tilrettelægge dels de
res privatliv, dels børnepasning m.v. 
Den gene, det er, at man i stedet for at 
få besked om onsdagen først får det 
om torsdagen, er det, man skal betale 
for, uanset om personen møder frem 
den efterfølgende uge eller ej.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Barbara Kryger
Med hensyn til spørgsmålet om for 
sent varsel har man altid kunnet få 
betaling, når varslet er givet for sent. 
Det har ikke været et spørgsmål om, 
hvorvidt man er kommet til at arbej
de på den nye mødetid, om man er ble
vet syg eller har fået forfald af anden 
grund. Genen er i det øjeblik, man må 
omorganisere sit familieliv, f.eks. 
ændre sin babysitter-turnus eller 
melde afbud til ét eller andet. Genen 
har man i det øjeblik, man får den ny 
mødetid og må ændre hele sin plan
lægning for den følgende uge. Genen 
har været en realitet, det er ikke 
spørgsmålet, om man kommer til at 
møde op eller ej.
Syntes, det var rigtigt at køre sagen, 
og var meget tilfreds med, at forbun
det fortsætter afdelingens argumen
tation i sagen.
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BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Tillidsrepræsentantsager
Den første er vedrørende Per Clem
mensen, som ikke er tillidsrepræsen
tant, men som sidder i mandlig afde
lings betyrelse i Århus. Han var ble
vet opsagt med øjeblikkelig varsel på 
baggrund af, at han havde deltaget i 
en fysisk blokade foran Carlsberg-de- 
potets lager. Vi bestred det i første 
omgang, men vi fik ved fællesmødet 
konstateret, at der har været tale om 
en fysisk blokade, og at visse afde
lingsbestyrelser, Otto Dehn, Knud 
Malmros og andre og også Per Clem
mensen var til stede.
Det gjorde, at vi i første omgang fik et 
protokollat, og forbundsformanden 
havde sådan set forladt Depotindeha
verforeningen for at gå i Bryggerifor
eningen og fortsætte omkring kon
flikterne, men blev hentet ind, fordi 
han havde meddelt depotindehave
ren, at så længe den afskedigelse var 
der, måtte han forvente, at der ville 
være blokade, og at det ville tage me
get lang tid.
Han gjorde gældende, at han egentlig 
ikke forstod det her, fordi han ikke 
havde nogen uoverensstemmelser 
med fokene, og han forstod selvfølge
lig godt, at der kunne være konflik
ter, men han kunne ikke forstå, at det 
kunne være rigtigt, at folk, der var 
beskæftiget på depotet og faglig 
valgt, også kunne være med i en fy
sisk blokade. Det havde han også fået 
bekræftet, at så kunne han fyre folke
ne.
Forbundet bekræftede, at det var rig
tigt, at hvis man som repræsentant 
ikke kun demonstrerer foran en ar
bejdsplads men også indleder fysisk 
blokade, så er der mulighed for afske
digelse. Det vil de altid fa ret i, og man 
gav den omtalte person en advarsel, 
så kunne han fortsætte på depotet.
Forbundsformanden meddelte, at 
han ikke ville afstå fra at lade afde
ling og medlemmer i Århus tage stil
ling til det, og så blev der skrevet et 
nyt protokollat, men forbundsfor
manden forbeholdt sig, at det ikke 
var forbundet alene, som skulle god
kende det, men at det først var gæl
dende, når medlemmerne i Århus 
havde taget stilling til, hvorvidt de 
ville godkende det eller ej.
Dermed kom forbundsformanden til 
Århus med to protokollater, men

gjorde gældende, hvad man ikke 
klart havde tilkendegivet i første om
gang, at der havde været tale om fysisk 
blokade foran lageret på Carlsberg-de- 
potet. Efter en længere diskussion var 
man enige om, at man skulle tage den 
advarsel, så Per Clemmensen fortsat 
kunne være beskæftiget, og det blev 
også fastslået, at depotindehaveren, 
Bjarne Frandsen og den omtalte person 
måtte tage en drøftelse. Vi kunne ikke 
acceptere, at der ville gå et stykke tid, 
hvor man på baggrund af nogle andre 
ting så kunne afskedige ham, og det 
fremgår også, at advarslen kun omfat
ter den fysiske blokade.
Det blev forelagt på fællesmøde, hvor 
alle medlemmer var tilstede, og man 
gav udtryk for, at man var tilfreds. 
Carlsberg-folkene gik for sig selv og 
Tuborg-folkene gik for sig selv, og man 
holdt et møde for de resterende Ceres- 
folk, og alle tilkendegav efter møderne, 
at man fandt, at det var i orden. Perso
nen selv mente også, at der havde været 
en vældig opbakning og håbede, at det 
så ikke måtte få konsekvenser.

På sidste forretningsudvalgsmøde om
talte vi en sag fra Albani i Odense med 
en tillidsrepræsentant, som havde fået 
flere advarsler for at blive for længe på 
arbejdspladsen med kortspil osv., og 
han havde ikke overholdt de ting, han 
skulle som tillidsrepræsentant. Man 
fandt på et tidspunkt, at nu var det gået 
for vidt, det var torsdag den 31. januar, 
hvor han havde været med til at spille 
kort, hvilket gjorde, at en anden person 
var blevet længere på bryggeriet.

Den anden fik en advarsel, men man 
fandt, at nu måtte tillidsrepræsentanten 
ud. Sagen endte med en advarsel, og at 
han øjeblikkelig trådte tilbage som TR. 
Denne sag og den efterfølgende sag 
omkring Otto Dehn gør, at forbundet 
er nødt til at foretage sig ét eller andet 
omkring tillidsrepræsentanter. Forbun
det har sendt et cirkulære ud, hvor man 
gør opmærksom på det utilfredsstillen
de og utrygge for tillidsrepræsentanter
ne, men til gengæld mente forbundsfor
manden også, at man var nødt til som 
forbund i meget højere grad at informe
re og orientere tillidsrepræsentanterne 
om, hvad der er deres pligter og give 
dem en eller anden form for informa
tion om, hvad de kan risikere i bestem
te situationer. De må vide nøjagtigt, 
hvor grænserne er, sådan at man ikke 
på baggrund af en pludselig ændring i 
holdningen hos en virksomhedsledelse 
pludselig kommer i den situation som

f.eks. tillidsrepræsentanten her og som 
også Otto Dehn er kommet i.

Vedrørende Otto Dehn er det en for
færdelig lang sag, men for at forret
ningsudvalget kan få et overblik over, 
hvad der egentlig er sket, ville for
bundsformanden gå hele sagen igen
nem.
Det startede med et brev fra Bryggeri
foreningen den 9. april, hvor man siger: 

>'Fra Ceres Bryggerierne i Århus har 
vi modtaget indberetning om, at til
lidsrepræsentant Otto Dehn den 1. og 
2. april 1985 har deltaget som bloka
devagt ved Tuborg-depotet i Århus, 
overfor Ceres-depoternes distribu
tionsvogne i Hasle og Brabrand i for
bindelse med en overenskomststridig 
konflikt. Endvidere har vi fra Carls- 
berg-depotet i Århus modtaget oplys
ning om, at Otto Dehn den 3. april 
deltog som blokadevagt ved dette de
pot.
På dette grundlag skal Bryggerifor
eningen i henhold til overenskom
stens § 17, stk. 3 om afskedigelse af til
lidsrepræsentanter anmode om, at 
der inden den i bestemmelsen fastsat
te frist afholdes mæglingsmøde med 
henblik på afskedigelse af den pågæl
dende«.
Vi fik et sådant møde den 15. april og 
meget kort:
»Ved et organisationsmøde d.d. på 
Ceres Bryggerierne, Århus, under 
medvirken af repræsentanter for ne
denstående organisationer, behand
ledes en af Jyske Bryggerier Aktiesel
skab indbragt sag om overtrædelse af 
bestemmelserne i hovedoverenskom
stens §17 med henblik på at indlede 
en fagretlig sag efter stk. 3 i denne be
stemmelse.
Fra arbejdsgiverside blev det anført, 
at tillidsrepræsentant Otto Dehn hav
de deltaget i blokader af Ceres’ distri
butionsvogne til støtte for en overens
komststridig konflikt. Fra arbejder- 
side blev dette bestridt.
Herefter er parlerne enige om, at sa
gen afgøres ved en faglig voldgift«.
Forskellen på protokollatet og klagen 
er, at vi på mødet gjorde opmærksom 
på, at hvad Otto Dehn har foretaget 
sig overfor Carlsberg- og Tuborg-de- 
poter er sagen uvedkommende. Vi 
kan kun vurdere spørgsmålet om af
skedigelse i sager, hvor Otto Dehn 
har foretaget sig ting i sit ansættel
sesforhold til Ceres. Vi var enige i, at 
såfremt han havde været blokade-
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vagt overfor Ceres-vognene, kan det 
have skadet Ceres, og så er det klart, 
at det er et forhold i hans ansættelse, 
men hvad der sker foran Carlsberg- 
og Tuborg-depoterne kommer for så 
vidt ikke sagen ved.
Derfor blev der kun fremført i de to af 
sagerne i protokollaterne. Tilbage 
stod nemlig, at Otto Dehn havde væ
ret blokadevagt foran distributions
vogne fra de to omtalte depoter i Has
le og Brabrand.
Herefter skulle vi have en faglig vold
gift, og så modtog vi klageskrift fra 
Bryggeriforeningen, som klart havde 
udvidet tingene i forhold til det første 
klageskrift og det mæglingsmøde, vi 
havde haft.
De starter klagen med, at man princi
pielt er af den opfattelse, at Otto 
Dehn kunne jages væk med det sam
me, og at han ikke skulle have nogen 
betaling i henhold til § 17, stk. 4. Sub
sidiær påstand er, at han skal have 4 
måneders varsel fra den 9. april. I 
sagsfremstillingen bruger man igen 
Carlsberg- og Tuborg-depotet samt 
Hasle- og Brabrand-depotet, og så - 
hvad der er særdeles ubehageligt - 
har man den 2. april konstateret, at 
der var en fysisk blokade mod Ceres 
Bryggeriet, og at Otto Dehn var til 
stede. Man konstaterer det ved, at et 
Ceres-depot i Odder har en bil til re
paration, og derfor skal man ind og 
hente en bil på Ceres, som man skal 
låne i mellemtiden - og altså en tom 
bil, hvor der ikke er varer på - og man 
kan ikke komme ud gennem bloka
den. To øvrige højtstående funkti
onærer på bryggeriet har været nede 
og tale med Otto Dehn om denne blo
kade, og Otto Dehn meddeler, at de 
ikke kan komme ud, grundet bloka
de. Han får åbenbart ikke gjort klart 
nok overfor dem, at han ikke er delta
ger i blokaden, og at han var hentet 
ud for at ophæve blokaden. I voldgif
ten gør vi gældende, at da spørgsmå
let om Ceres-depotet Odder ikke er 
med i klagen og heller ikke er be
handlet på mæglingsmødet, mener vi 
heller ikke, at det kan indgå i sagen 
ved den faglige voldgift.
Yderligere gjorde vi gældende, at sa
gen fra Tuborg- og Carlsberg-depo- 
terne heller ikke kunne indgå og hen
viser også til, at de ikke står i proto
kollatet fra mæglingsmødet.
Derefter kørte vi sagen, hvor vi jo 
brügte mange vidner, der skulle be
kræfte, hvordan tingene var foregå
et, og der var også vidner fra de to Ce-

res-depoter, Hasle og Brabrand, hvor 
chaufførerne på Hasle-depotet var 
vendt hjem og havde meddelt depo
tindehaveren, at de havde fået pålæg 
fra Otto Dehn om, at de skulle køre 
hjem.
Efter proceduren og vidneafhøringen 
fik vi kendelsen fra opmanden, den lå 
her den 2. maj. Den er lang som et 
ondt år, og på side 16 begynder op
manden så at konkludere.
»Efter bevisførelsen findes det ikke 
godtgjort, at Otto Dehn den 2. april 
1985 om formiddagen har optrådt 
som blokadevagt foran Tuborg-depo
tet på Frichsvej, hvor han efter det fo
religgende kun opholdt sig kort tid ef
ter forinden at have været til stede som 
repræsentant for fagforeningen efter 
depotets henvendelse om bistand for 
at få blokaden opløst. Det findes heller 
ikke godtgjort, at Otto Dehn har op
fordret depotets chauffører til at ned
lægge arbejdet, idet det efter depotar
bejder Hans Nielsens forklaring må 
antages, at beslutning om ikke at køre 
ud den pågældende dag belv truffet 
før Otto Dehns ankomst til stedet, og 
var begrundet med, at det var blevet 
for sent at begynde kundebesøgene. 
Allerede som følge heraf vil dette kla
gepunkt ikke kunne indgå i en vurde
ring af, om Otto Dehn havde udvist en 
adfærd, der kan begrunde bortvis
ning eller afskedigelse«.
Vi må altså her konstatere, at på 
trods af, at vi procederede, at det ikke 
kunne indgå, har opmanden altså 
fundet, at det godt kunne gå ind og 
belaste sagen, men på baggrund af 
vidneafhøringen må man konstatere, 
at arbejdet allerede var nedlagt, før 
Otto Dehn kom til stede, og derfor 
kan det ikke indgå i vurderingen for 
afskedigelsen.
»Hvad angår episoderne den 1. og 2. 
april 1985 om formiddagen ved øl
vognene på Ceresdepoterne henholds
vis i Hasle og Brabrand bemærkes, 
at opfordringer til chaufførerne om at 
nedlægge arbejdet, som Otto Dehn 
uden rimelig grund måtte være frem
kommet med ved disse lejligheder 
som følge af den nære tilknytning 
mellem depoterne og bryggeriet utvivl
somt måtte anses for at være en væ
sentlig misligholdelse af hans tillids
mandspligter, uanset at han alene er 
valgt som tillidsmand blandt arbej
derne på bryggeriet.
Som sagen foreligger oplyst gennem 
de afgivne stærkt divergerende for

klaringer, herunder for Hasle-depo
tets vedkommende alene i form af de
potindehaver John Nielsens referat af 
chaufførernes forklaring til ham, fin
des det imidlertid overvejende betæn
keligt at anse det for godtgjort, at Otto 
Dehn under samtaler med chauffø
rerne har udtryk t sig på en måde, som 
nødvendigvis måtte opfattes som en 
opfordring til at iværksætte en over
enskomststridig arbejdsnedlæggelse. 
Selv om det derfor nok må lægges til 
grund, at Otto Dehn kunne have givet 
en mere nøgtern fremstilling af situa
tionen den 1. og 2. april også under 
hensyn til, at episoderne den 29. 
marts fandt sted under en omfattende 
demonstration i Centrum Århus, fin
des heller ikke disse klagepunkter at 
give virksomheden tilstrækkelig 
grundlag for bortvisning eller afske
digelse«.
Det vil sige, at de oprindelige 4 klage
punkter kan vi, ud fra det, opmanden 
gør her - han afgiver faktisk en ken
delse til hvert af de 4 punkter - se, at 
dette ikke var nok til hverken at bort
vise eller at afskedige Otto Dehn.
Og så kommer desværre den sidste 
sag, hvor opmanden, selv om vi proce
derede, at den ikke skulle indgå, ac
cepterede, at det godt kunne indgå 
som en del af sagen.
»Ved de forklaringer, der er afgivet af 
depotindehaver Ole Andersen, salgs - 
inspektør Kjeld Møller Nielsen og 
transportleder Kaj Nielsen, findes det 
imidlertid at måtte lægges til grund, 
at Otto Dehn den 2. april 1985 om ef
termiddagen har deltaget som bloka
devagt i den fysiske blokade, som da 
var etableret ved bryggeriets port 
Daubjergvej. Ved denne adfærd fin
des Otto Deftn at have tilsidesat sine 
pligter som virksomhedens tillidsrep
ræsentant på en sådan måde, at det 
giver virksomheden, som af de af kla
geren anførte grunde har kunnet gøre 
også dette klagepunkt gældende, tvin
gende årsag til afskedigelse, hvor
imod der efter omstændighederne 
findes fuld tilstrækkelig anledning til 
at tage klagernes påstand om bortvis
ning til følge.

Kendelse:
Indklagede Dansk Bryggeri- Bræn
deri- og Mineralvandsarbejder For
bund bør anerkende, at tillidsrepræ
sentant OttoDehn’s adfærd den2. ap
ril 1985 om eftermiddagen medfører 
tvingende årsager fra den klagende
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virksomhed, Jyske Bryggeriers Aktie
selskab, Århus, til at afskedige til
lidsrepræsentanten, således at denne 
i henhold til S 17, stk. 3 i parternes 
overenskomst kan afskediges med 4 
måneders varsel fra mæglingsbegæ
ringens fremkomst onsdag den 10. 
april 1985".

Man konstaterer altså fra opman
dens side, hvad vi også gjorde gælden
de, at klagen var indgivet i henhold til 
§ 17, stk. 3, og den siger klart, at hvis 
det er nødvendigt at foretage en af
skedigelse i henhold til § 17, stk. 3, 
skal der gives 4 måneders opsigelse. 
Hvis bryggeriet ikke havde indgivet 
klagen i henhold til § 17, stk. 3, men 
blot afskediget Otto Dehn med den 
begrundelse, at han havde optrådt 
sådan, som han havde gjort, så var 
der ingen tvivl om, at bryggeriet hav
de fået ret. Så kunne de have bortvist 
ham med det samme, men da det er 
klagen, der ligger til grund, og de 
klart i klagen henviser til § 17, stk. 3 
også i protokollatet, var man fra op
mandens side også af den opfattelse, 
at det skulle man efterkomme. De 4 
måneder kan selvfølgelig godt have 
økonomisk betydning for Dehn, men 
selve kendelsen siger jo klart, at hans 
adfærd foran bryggeriet er af en så
dan karakter, at det var nok til at af
skedige ham.
Forbundsformanden havde ved en 
drøftelse i Århus sagt, at det kan 
være ærgerligt, at bryggeriet havde 
accepteret, at de ikke kunne komme 
ind og få læsset og køre ud igen, og det 
undlod de. Så kommer der en depot
mand, som skal have en tom vogn, og 
forbundsformanden havde sagt: 
Hvorfor pokker lader I ham ikke køre 
med den tomme vogn? Når der allige
vel ikke kommer varer fra brygge
riet, er det jo et så begrænset tids
spørgsmål, der her er tale om, at det i 
den forbindelse kunne have været 
lige meget. Bryggeriet havde jo ellers 
ikke fremprovokeret noget eller øn
sket at køre ud, men havde endda rin
get til fagforeningen og spurgt, om de 
ikke nok måtte køre varer til sygehu
set, hvis man kunne acceptere det — 
ja, så var bryggeriet altså ikke i den 
situation, at de godt var klar over, at 
de ikke kunne komme ud med læs. 
Men til gengæld er det måske nok for
ståeligt for blokadevagterne, at man 
kunne have en mistanke om, at det 
måske skulle bruges til at hente læs 
et andet sted.

Men det er altid let at være bagklog, 
og vi må erkende, at der var meget få 
tillidsrepræsentanter, der kan gen
nemskue de arbejdsretlige regler om
kring disse ting.
Hvad vi desværre heller ikke fik ret i 
var, at vi gjorde gældende, at Otto 
Dehn ikke har optrådt eller handlet 
som tillidsrepræsentant. Han har 
handlet som afdelingens repræsen
tant, hvilket opmanden altså ikke 
har villet tage til følge, men klart si
ger, at det er som tillidsrepræsentant, 
han har misligholdt sine forpligtelser 
og derfor kan bortvises.
Ja, det var desværre sagen omkring 
tilidsrepræsentanter og de ting, der 
er sket. Forbundsformanden vidste 
ikke, om vi her under beretningen 
blot skal tage det til følge og så under 
forskellige sager diskutere, hvad vi 
skal tage af foranstaltninger. Man 
kunne måske dels holde en 1-dags 
konference med tillidsrepræsentan
ter, hvor vi fik en ekspert i juridiske 
forhold til at klargøre de arbejdsretli
ge regler osv. og måske også ved en 
sådan lejlighed få koblet hele situati
onen på, som vi omtalte ved sidste for
retningsudvalgsmøde med hensyn 
til, at arbejdsgiverne begynder at 
vurdere sager, der er kollektive, og 
som indberettes og kører ad arbejds
retlig vej samt arbejdsnedlæggelser, 
der ikke er kollektive, hvor de foreta
get afskedigelser med det samme.
Vi må erkende, uanset om vi bryder 
os om det eller ej, at der er nogle spil
leregler, som vi i hvert fald er nødt til 
at gøre tillidsrepræsentanter og afde
lingsrepræsentanter opmærksom på 
og hvor udsat en situation, de er i. Vi 
skal nok tilkendegive, at vi støtter 
dem, men uanset hvor meget vi end 
støtter dem, er det klart, at den trus
sel og den utryghed, der opstår for til
lidsrepræsentanter gør, at de bliver 
mindre aktive, og dermed går det 
også ud over de aktiviteter, som for
bundet og afdelingerne skal have. 
Forbundsformanden synes derfor, at 
vi bør prøve på meget nøje at fa præci
seret reglerne for, hvordan tillidsrep
ræsentanterne skal gebærde sig i vis
se situationer. Det sidste i den situa
tion er, at vi nu har konstateret - 
også noget nyt — at virksomhederne 
begynder at forlange, at tillidsrepræ
sentanter under konflikter skal blive 
på virksomheden, og man forlangte 
et enkelt sted, at de to tillidsrepræ
sentanter skulle begynde at læsse en 
vogn af osv. De kan jo kun udføre det,

der er deres normale arbejde. Men 
hvis tillidsrepræsentanten ikke bli
ver på virksomheden, men forlader 
den, og selv om de andre har gjort det, 
så kan der også køres en tillids
mandssag mod tillidsrepræsentan
ten. Vi har jo konstateret i en lang 
række tilfælde, at tillidsrepræsentan
terne bliver på virksomhederne, fordi 
det er overenskomststridigt at forla
de virksomheden, når man er tillids
repræsentant.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Inge Jensen
Var glad for, hvad der er sket de sid
ste år omkring tillidsrepræsentanter, 
at man var nået frem til, fra forbun
dets daglige ledelses side, at man vil 
prøve på at tage nogle initiativer for 
at forklare tillidsrepræsentanterne 
rundt omkring, hvordan man gebær
der sig i alt det, som er svært at finde 
ud af.
Syntes, det var en god idé at lave en 
konference, som en landskonference 
for samtlige tillidsrepræsentanter og 
gennemgik disse ting og diskuterede 
det igennem. Det kunne være godt, at 
tillidsrepræsentanterne under hele 
forbundet havde den mulighed at di
skutere sammen om de forskellige si
tuationer, de enkelte var i.

Holger Foss
Kunne ikke drømme om at rejse no
gen som helst kritik mod kammera
terne i Jylland for, at de har genopta
get arbejdet, det var naturligvis me
get svært at kunne dømme om, hvor
vidt en fortsat konflikt kunne føre til 
at få Otto Dehn ind på virksomheden 
igen. Syntes, at de havde ført en vir
kelig strålende kamp, og det var 
spørgsmålet, hvor meget andet der 
kunne, have været gjort.
Det var en frygtelig dom, fordi den 
absolut måtte få en meget ubehagelig 
afsmittende virkning dels på andre 
arbejdsgivere og dels på kammerater, 
der er tillidsrepræsentanter, eller på 
kammerater, der påtænker at blive 
det, idet de naturligvis må tage i be
tragtning, at det er en risikofyldt til
værelse, hvor de kan miste deres ar
bejde. Det kunne være rigtigt, for det 
var et forbundets og fagforeninger
nes opgave at beskytte de tillidsrep
ræsentanter, der var valgt, derfor 
kunne det være rimeligt, at man prø
ver på at informere om faldgruber og
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om, hvordan en tillidsmand skal op
træde, men det kunne bekymre Hol
ger F., hvis man ikke gjorde dette på 
en to-sidet måde.

Barbara Kryger
Fandt, at det var beklageligt, at det 
ikke lykkedes at fastholde Otto Dehn 
som bryggeriarbejder og tillidsmand. 
Syntes også, at det var en god idé, at 
tillidsrepræsentanterne far en mulig
hed for dels at blive informeret og dels 
at diskutere deres situation som til
lidsrepræsentanter, som forbundsfor
manden havde nævnt i form af en 
konference. Det var klart, at man 
skal kende spillereglerne og de ar
bejdsretlige regler.
Der var et stort behov blandt tillids- 
repræsentatnerne for, at disse ting 
blev snakket igennem. Afdelingen 
gav tilslutning til konferencen og 
fandt det positivt, at forbundet tog 
dette initiativ.

Bent Meyer
Var tilhænger af en sådan konferen
ce, som foreslået. Troede ikke på, at 
man kan få nogen til at give konkrete 
bud på, hvorledes de fagretlige regler 
virker i en given situation. Det går al
tid på fortolkninger af de situationer, 
der opstår, og så havde han erfaring 
for, at disse fortolkninger altid falder 
ud til ulempe for forbundet.

Forbundsformanden
For at gøre konferencen færdig - de 
folk, som vi kunne bruge der, og som 
vi vidste, har det største kendskab, 
må givet være en LO-jurist, men det 
var forbundsformandens mening, at 
man ikke fra mandlig afdeling me
ner, at de folk, der kommer fra LO, 
har den opfattelse, som man gerne vil 
have. Derfor syntes forbundsforman
den, at det, der var vigtigt for disse 
mennesker, var, at de kan få en orien
tering og information om, hvordan 
reglerne er. Hvad vi så ud fra regler
ne kan foretage os, skal vi diskutere 
et andet sted. Men man kan i denne 
situation, f.eks. også omkring Per 
Clemmensen, hvor det var et chok for 
ham, at han kunne komme i en sådan 
situation, og hvor det også for forbun
det var et chok, men hvorfor det var 
et chok var fordi, vi ikke rigtigt har 
forsøgt at tolke reglerne, men vi har 
altid sagt: Sådan har det været. Nu 
skifter arbejdsgiverne og bliver end
nu mere kontante og kommer endu 
mere i offensiven, og kan stadigvæk

gøre det, fordi reglerne giver dem mu
lighed herfor. Og så må det være såle
des, at de mennesker, der kan blive 
udsat for det, i hvert fald bliver orien
teret om, hvordan reglerne er, så de 
kan tage højde for dem.

Vi, der var i Arbejdsretten i mandags, 
diskuterede disse ting og Daugård, 
LO, var til stede, og vi talte med ham. 
Han sagde helt klart, at hvis sagen 
med Ceres Bryggeriet er med, er der 
ikke noget at gøre. Det vidste vi godt. 
Derfor kan man måske sige, at vi, ved 
ikke at fortælle tillidsrepræsentan
terne hvilken risiko, der er for afske
digelse ved at gøre sådan og sådan, 
måske også har forsømt nogle ting. 
Men OK, vi havde ikke mulighed for 
at forudse, at vi kunne komme i en så
dan situation, men det kan vi nu, og 
det ved vi helt bestemt, at vi fremover 
kan forvente, at der sker en stram
ning omkring tillidsrepræsentanter
ne. Man går lige til grænsen af, hvad 
der er lovligt fra den anden side, og så 
må de, som det kan gå ud over, helt 
klart vide, hvad reglerne er for, hvor
dan en tillidsrepræsentant kan fun
gere.

Troede ikke, at man både kan finde 
en person, der kan orientere ogsamti- 
dig udtrykke de holdninger, vi har. 
Det var ikke muligt, og mente, at vi 
kunne finde ud af at gøre dette på en 
anden måde. Man kunne diskutere i 
hovedbestyrelsen, hvordan vi gør 
disse ting.

Forbundsformanden syntes, det var 
den bedste måde at sige til tillidsrep
ræsentanterne og de valgte folk, at vi 
er klar over, at der med denne sag, og 
det, der ligger, kan ske opstramnin
ger, og at der er mere focus på dem, og 
at vi derfor synes, at det er rimeligt, 
at vi samles og giver dem en informa
tion om reglerne, dels om organisa
tionsansvar, dels tilliddsmandsregler 
osv., og at man ved en sådan konfe
rence kan have et oplæg, og så på én 
eller anden måde lade folk arbejde i 
grupper og drøfte erfaringer.

Syntes, at man skulle tage dette 
skridt først, og så kunne man måske 
vende tilbage og sige, at nu har vi den 
orientering, hvordan administrerer 
vi det, og det kunne så give efterføl
gende muligheder for, at man pr. 
landsdel også kunne holde konferen
cer med alle folkene og så drøfte, 
hvorledes man kører disse ting.

Holger Foss
havde et forslag til en person, som 
kan opfylde behovet, både hvad an
går det juridiske og hvad angår hold
ninger. Det er professor Ole Krarup, 
ekspert i arbejdsretssager med en for
trinlig holdning. Det forslag vil Hol
ger F. bede om, at man overvejede.

Forbundsformanden
Dermed lå der så også forslag om, at 
begge ting skal ske på samme konfe
rence.
Det forslag ville forbundsformanden 
ikke støtte, fordi det ligesom er folk, 
der igennem diskussion af nogle kon
krete situationer aftaler, hvad man 
skal gøre. Det virker som om - når 
man holder et sådant møde - at man 
kommer og skal fortælle folk, hvad 
det er, de skal gøre i en sådan situa
tion. Det fandt forbundsformanden 
ikke særligt behageligt. Det var rig
tigt, at Ole Krarup har forstand på 
arbejdsretssager, men troede ikke, at 
han havde den erfaring til at kunne 
tolke det på en sådan måde som LO- 
juristerne, som ikke bestiller andet.

Barbara Kryger
Troede ikke, at det var muligt at give 
en orientering om, hvordan reglerne 
er og så forhindre en diskussion om, 
hvad man så gør ved det. Det var nødt 
til at hænge sammen, men så må man 
holde en konference på 2 dage, hvor 
første dag er oplysning - og derefter 
en diskussion om, hvad vi så gør. Det 
var også et spørgsmål om, hvor styret 
skulle være. Det var vigtigt, at det 
blev tillidsrepræsentanterne selv, 
som siger, hvad deres problem er, og 
hvad deres erfaringer er. Troede, at 
den erfaringsudveksling, der ville 
komme, ville være frugtbar, idet man 
nok ville kunne give hinanden mange 
gode ideer.

Holger Foss
Forstod ikke forbundsformandens 
holdning vedrørende hans forslag. 
Ole Krarup er overalt anerkendt som 
både værende en koldsindig jurist, 
der ved, hvad det handler om, og dels 
er han kendt for at have en holdning, 
der tilgodeser den holdning, vi har til 
disse ting. Sidst, Holger F. havde hørt 
ham, var under konflikterne i en ra
dioudsendelse, hvor han koldt og 
klart gjorde opmærksom på, hvor 
overenskomststridigt det hele var, og 
der var ikke noget at komme efter, 
han kendte alt dette, men alligevel
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var han i stand til samtidig at kunne 
give en opfattelse af en holdning, som 
var i overensstemmelse med de akti
oner, udsendelsen handlede om.
Nu var det forbundsformanden selv, 
der gjorde opmærksom på, at vi skul
le have fat i en ekspert, og så gjorde 
han opmærksom på, at det nok var 
svært at finde en fra LO, som kunne 
tilfredsstille Københavns mandlige 
afdeling. Gik ud fra, at LO’s holdning, 
hvad angår arbejdsretforhold, ikke 
var i overensstemmelse med forbun
dets. Der var andre end Købernhavns 
mandlige afdeling, der var af denne 
opfattelse.

Preben Mortensen
Forbundet havde ikke på noget tids
punkt formuleret en egentlig hold
ning til det arbejdsretlige system. Vi 
har i disse situationer pejlet os frem 
til, hvad vi synes er det rigtige at gøre 
i forbindelse med opbakning. Derfor 
var det klart, at der er en anden hold
ning til det arbejdsretlige system i 
Københavns mandlige afdeling, end 
der er i forbundet, idet forbundets 
holdning til det arbejdsretlige system 
ligger langt tilbage i en beslutning 
om, at forbundet altid møder i forbin
delse med sagerne, såfremt afdelin
gen ønsker dette. Der var helt klart 
forskellige opfattelser af, hvordan 
tingene skulle køres, og derfor var 
der ikke nogen, der kunne komme og 
sige, at de kunne udtrykke forbun
dets holdning ved et sådant møde.

Det var stadigvæk forbundsforman
dens opfattelse, at man for at kunne 
tage en diskussion om, hvad man skal 
gøre i forskellige situationer, må ken
de spillereglerne. Mente, at det var 
vigtigt, at den, der kommer, giver os 
en orientering og en information om, 
hvorledes spillereglerne er, og at vi så 
derefter selv kan diskutere - hvad 
gør vi. Hvis det derfor samtidig var 
en, der skule fremlægge nogle ting, 
var det klart, at det så bliver i forhold 
til den opfattelse, diskussionen går, 
og ikke en diskussion os selv imellem. 
Det er en viden, der skal gives, og de, 
der skal modtage denne viden, må så 
derefter selv finde ud af, hvad de skal 
gøre med den. Fandt det altid betæn
keligt, at den, der skal give en sådan 
viden, også skal fortælle, hvordan 
man skal behandle den. Derfor ville 
forbundsformanden opretholde for
slaget om, at man kun får én person 
til at give en information så objektivt

som overhovedet muligt, således at 
man fra dem, der skal modtage infor
mationen får et indtryk af, hvordan 
reglerne er, og så kan vi bagefter di
skutere, hvordan reglerne bruges.

Holger Foss
Var helt klart af den opfattelse, at en 
LO-jurist ikke er mere objektiv end 
professor Ole Krarup, og opretholder 
derfor sit forslag.

Bent Meyer
Syntes bl.a., at Barbara K.s indlæg 
var godt, hvor man først kunne få 
nogle iskolde oplysninger, og der syn
tes Bent M., at Holger F.s forslag om 
Krarup var udmærket. Ole Krarup 
kunne sige til os, hvad vi gjorde for
kert. Det ville han måske gøre bety
deligt mere objektivt, end hvis det var 
en af LO’s jurister. Støttede det for
slag, at man gør det på en måde, der 
går meget i dybden og stillede mange 
af disse situationer op, som virkelig 
kan ske på arbejdspladserne, hvor 
man faldt i en grube den ene gang ef
ter den anden. Her kan man blive 
bragt ind på rette spor af en mand 
som Ole Krarup.

Inge Jensen
Foreslog, at man på nuværende tids
punkt, hvor der var kastet nogle tan
ker ud om, at man prøvede på at lave 
noget for tillidsrepræsentanterne. 
Kunne bede forbundsledelsen om at 
lave et oplæg til, hvordan man fore
stiller sig, at man kan afvikle et så
dant arrangement.
Et forslag som FU kunne diskutere 
ud fra.

Barbara Kryger
Præciserede, at hendes forslag ikke 
var et konkret forslag, det var nær
mest ment til inspiration. Syntes, at 
det er en god idé, at forbundsledelsen 
kom med et oplæg, og så ser man på 
dette i forretningsudvalget.

Holger Foss
Havde fulgt Inge Jensens forslag in
den hun havde fremsat dette. Havde 
bedt om, at forbundets formand ville 
tage under overvejelse at bruge Ole 
Krarup, hvorefter forbundsforman
den meddeler, at det syntes han ikke 
er nogen god idé, og deraf opstod di
skussionen

Preben Mortensen
Formålet med forslaget om Ole Kra

rup var på baggrund af nogle bestem
te holdninger, hvor forbundsforman
den sagde, at da det ikke er tilkende
givet, hvilken linie, forbundet har til 
disse ting, fandt han, uanset hvem 
det skal være, at det ikke var en, der 
skulle komme og fortælle os, hvilke 
holdninger, de har til det, men fortæl
le os, hvordan reglerne er.
Inge Jensen havde stillet et forslag, 
og det gjorde, at det bliver på næste 
forretningsudvalgsmøde og hovedbe
styrelsesmøde, man kunne diskutere 
videre, og så far det lange udsigter. 
Syntes, at det var underligt, når det 
bliver lagt frem, at man måtte gøre 
nogle ting, og så ender det i den di
skussion, som tilfældet var.

Inge Jensen
Når forbundsformanden sagde, at det 
trækkes i langdrag, var det ærgerligt, 
fordi det var nu, man havde brug for 
disse ting. Foreslog, at forbundet la
ver arbejdet. Det, vi skal have at vide, 
er nogle kendsgerninger og facts - det 
var rigtigt - holdninger skal man selv 
finde frem til. Frafaldt sit forslag af 
hensyn til, at konferencen blev 
igangsat så hurtigt som muligt.

Preben Mortensen
Tilbage stod herefter Barbara K.s for
slag om, at tingene skal ske samtidig. 
Det må man have en tilkendegivelse 
af, idet det så betyder, at man ikke 
kan nøjes med en 1-dags konference, 
det giver så et problem, idet man skal 
regne med, at det berører mange 
mennesker, der skal kaldes sammen, 
og så bliver der spørgsmålet om ind
kvartering, der gør det særdeles van
skeligt at gennemføre en hurtig kon
ference.

Barbara Kryger
Havde ikke noget forslag mere. Det 
var trukket, men ville ændre det til 
en inspiration, som kunne indgå i 
overvejelserne. Syntes, at det var vig
tigt, at konferencen kunne ske hur
tigt, fordi man kommer ind i disse si
tuationer omkring konflikter gang på 
gang.
Appellerede til, at man tager de ting, 
som var sagt af mandlig afdeling Ug 
fra kvindelig afdelings side som inspi
ration og lavede denne konference - 
som forbundsledelsen fandt hensigts
mæssig og praktisk mulig - hurtigst 
muligt.
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Holger Foss
Agtede ikke at prøve på at forhindre 
en sådan konferences afholdelse in
den for et rimeligt tiodspunkt. Til
sluttede sig Barbara K.s forslag og 
håbede, at den inspiration, der var 
kommet, havde virkning.
Forretningsudvalget godkendte be
retningen.

3. Forskellige sager
Ved forbundsformand 
Preben Mortensen
Forbundet havde fået en opringning 
fra Bryggeriforeningen om, at tillids
repræsentanterne på Carlsberg/Tu- 
borg har meddelt, at arbejdet stopper 
fra i nat på grund af sammenbrud i 
rammeaftaleforhandlingerne. De be
der om et fællesmøde, og forbundsfor
manden havde sagt, at man vendte 
tilbage til sagen på et senere tids
punkt.
Der var udsendt 15 cirkulærer. Ville 
omtale cirkulære vedrørende delege
rede til kongressen, som var cirkulæ
re nr. 22.
På baggrund af konflikterne var det 
lidt sent, forbundet fik de sidste ind
betalinger ind, men da man havde 
gjort op og afstemt de enkelte kredses 
delegerede i forhold til forbundets 
medlemstal, var der et par hundrede i 
forskel. Det gjorde så, at man tog det 
afdeling for afdeling og så på indbeta
lingerne og på medlemstantallet og 
konstaterede, at der for visse afdelin
ger var meget store udsving, mens de 
var små for andre afdelinger.
Derfor har vi udsendt et nyt cirkulæ
re, men inden den 15. maj skal der af
stemmes de udsendte lister fra A-kas
sen med medlemskartoteket. Årsa
gen var, og det var flere gange påtalt 
overfor revisionen, at hvor man før i 
tiden afregnede, sker der det, at de 
medlemslister, der kommer fra 
Koph-Data automatisk tilgår Direk
toratet, og vi skal under alle omstæn
digheder betale for de medlemmer, 
der står på disse lister, og der var et 
par hundrede i forskel, som man blev 
nødt til at gøre op. Hvis man ser på 
selve medlemsantallet pr. 31. marts, 
får dette indflydelse på de delegerede, 
som kredsen skal have. Derfor har vi 
bedt afdelingerne om at få listerne til
bage, så vi kan ajourføre, og så kan vi 
risikere at skulle udsende en ny liste, 
idet der kan være et udsving. Vi vid
ste, at der i Nordjyske kreds bliver et

udsving på 1 delegeret. I København 
var det vist ikke så slemt. I mandlig 
afdeling er det vist 8 ud af 3.200, så 
det er en meget lille procent, men an
dre afdelinger, hvor man har 70, be
taler man for 55, og der var tale om et 
udsving på 15. Dette var helt uaccep
tabelt, at man havde sådanne tal. Det 
var kun i Nordjyske kreds, hvor der 
var problemer med de delegerede. 
Udsvinget i de andre kredse ud fra de 
tal, vi har lavet, skulle ikke ændre på 
delegeret-tallet, men det var uhel
digt, hvis vi skal meddele, at der er 
ændringer. I det næste cirkulære, vi 
sender ud, vil vi meddele kredsene af- 
deling for afdeling, hvor mange med
lemmer man har, så forventer vi, at vi 
får ajourført kartotekerne sådan, at 
de par hundrede mennesker, vi beta
ler for hver måned - hvis det virkelig 
viser sig, at vi ikke har dem som med
lemmer - bliver strøget.

Bent Ernbo
Vedrørende listerne, der udsendes af 
Koph-Data, har vi konstateret gang 
på gang, at de er meget længe om at 
blive ajourført, og ville pege på, at 
man havde konstateret, at man et år 
efter kører med medlemmer på disse 
lister, som enten har været slettet el
ler udmeldt af forbundet. Man måtte 
se at få disse ting rettet.

Poul Erik Guldborg
Da man opdagede, at der muligvis 
var problemer med Nordjyllands 
kredsen med hensyn til delegerede til 
kongressen - antallet - fik man en 
meget hurtig meddelelse om, at vi 
kunne forvente 24 i stedet for 23. Det 
var nok små 14 dage siden, man fik 
denne besked. Det kom ikke til at vol
de problemer.
Bent Embo var inde på mulige fejl hos 
Koph-Data, og Poul Erik G. havde 
snakket med et forhenværende med
lem. Vedkommende kom ind til Fyr
væsenet for to år siden, og han fik sta
digvæk Prop & Kapsel.

Preben Mortensen
Oplyste, at det kun var af hensyn til 
det antal delegerede, forbundet var 
nødt til at sikre, at der var overens
stemmelse med det medlemstal, der 
berettiger til delegerede, og derfor 
har man sendt lister ud for at få det 
ajourført. Hvordan man skulle gøre 
det fremover, må diskuteres på et se
nere tidspunkt.
Forbundet har modtaget et brev fra

LO den 2. maj. Det er Metal-Søfart, 
som har indledt blokade imod de to 
både, der tidligere sejlede på ruterne, 
der var Viking-både. De åbner hvert 
år, det er de samme ejere, som kører 
videre, og de går ned, og der er under
skud, og der er altid problemer med at 
få inddraget pengene til de menne
sker, der er beskæftiget. Rederen har 
underskrevet eksklusivaftaler med 
Sømandsforbundet, der har gjort, at 
alle, der er beskæftiget på skibet, tje
nere, kokke, hotel- og restaurations
personale også hører under Sømands
forbundet, og det har selvfølgelig gi
vet nogen uro indenfor hotel- og re
staurationsbranchen. Han har også 
lavet en eksklusivaftale med dem, så 
de har også fået disse poster. Nu er 
der to forbund, der har eksklusivpa
ragraf på de samme.
Men Metal-Søfart kan ikke få over
enskomst for maskinmestre osv. De 
kan godt få en aftale, men de siger, at 
aftalen skal være sådan, at den over
holder den danske lov omkring sik
kerhedsbestemmelserne og mands
kabet på skibet. Samtidig forlanger 
alle, der er medlem af det internati
onale transportarbejderforbund, at 
man underskriver den internationale 
overenskomst, der ligger, når man 
sejler fra et land til et andet, altså in
ternational søfart.
Forbundet har svaret, at vi gerne vil 
indlede en sympatiaktion overfor dis
se to skibe, som kan indledes, så den 
træder i kraft mandag den 20. maj.
FU konstaterede, at sympatiakti
onen ikke ville skabe problemer.

Preben Mortensen
Forbundet har modtaget et brev fra 
et medlem i kvindelig afdeling, som 
protesterer over aftalen, der er lavet 
vedrørende 1. maj med arbejde. Hun 
mener, at den er med til at ødelægge 
1. maj, fordi det er vigtigt, at folk del
tager i disse arrangementer, hvad der 
er vanskeligt for dem, der er på nat
hold.

Forbundsformanden havde ringet til 
medlemmet og beklaget, at forbundet 
ikke havde fået svaret på hendes brev 
samt meddelt, at man ville behandle 
brevet her i dag. Havde sagt til hen
de, at det var hans opfattelse, at 1. 
maj-betalingen ligger efter, og det 
måtte vi fastholde som en kutyme, 
men at vi ikke vil blande os i, hvis af
delingerne dispenserer for ordnin
gen, som det f.eks. har været gjort i
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forbindelse med Store Bededag og 1. 
maj, således at folk fik noget samlet 
frihed. Til gengæld er vi nødt til at 
tage det op, som hun også protesterer 
over, at det ikke er afgjort af medlem
merne selv. De føler, at de har fået det 
trukket ned over hovedet, og hun me
ner, at hvis man skal dispensere fra 
disse regler, så må det være fordi, det 
er medlemmerne, der har det ønske, 
og det er ikke noget, som tillidsfolke
ne blot gør hen over hovedet på dem. 
Derfor var FU nødt til på en eller an
den måde at give hende et svar på dis
se ting og at diskutere, hvorledes di
spensationen kan foregå, hvis man 
dispenserer.

Barbara Kryger
Erindrede om diskussionen sidste år i 
forretningsudvalget, fordi man hav
de konstateret både i afdelingerne og 
i forbundet, at der havde været pro
duktion natten til 1. maj på Tap Syd- 
Tuborg, og det havde haft nogle kon
sekvenser for andre grupper, f.eks. 
service, rengøring og køkkener, der 
måtte møde ind natten til 1. maj. Vi 
fandt det moralsk forkasteligt, og 
Barbara K. orienterede i forretnings
udvalget om, at man havde diskute
ret det i kvindelig afdelings bestyrel
se og repræsentantskab, og var enige 
om, at dette ikke mere måtte finde 
sted, undtagen hvis man nogensinde 
fik medlemmer, som gik i kontinuer
lig drift, idet man da ikke vil kunne 
undgå at skulle arbejde natten til den 
1. maj.
Det var en stærk beslutning, som var 
meget klar, og så opstår situationen i 
år, hvor Store Bededag og 1. maj fal
der på en måde, som gør, at natholde
ne ser en mulighed for at få fire sam
menhængende fridage. Der blev fore
spurgt i kvindelig afdeling, om vi ikke 
kunne dispensere, og man sagde nej 
under henvisning til den tidligere be
slutning, men preset blev så stort, at 
bestyrelsen ønskede et ekstraordi
nært møde, hvor man diskuterede si
tuationen og havde en afstemning, og 
et flertal fandt, at det var rimeligt at 
dispensere i år.
Det var rigtigt, at der er en beslut
ning, som ikke er truffet i de enkelte 
klubområder. Det er en beslutning el
ler en dispensation, der er givet af 
kvindelig afdelings bestyrelse, og 
som Barbara K. måtte sige, er »ulov
lig« i forhold til, hvad man har fast
slået i forretningsudvalget og i hoved
bestyrelsen. Derfor havde afdelingen

også skrevet til forbundet og oriente
ret om, hvorfor der er truffet sådan en 
beslutning.
Mente selv, at det var moralsk forka
steligt, og forstår godt de mennesker, 
men det bliver meget svært at holde 
skansen med hensyn til 1. maj frem
over, fordi driften selvfølgelig var in
teresseret i, at der dispenseres i andre 
sammenhænge, for at undgå opstart 
to gange,
Der har været nogle, der har holdt 
fast i principperne og moralen, og det 
er ét af de medlemmer, der har skre
vet til forbundet nu. Forstår hende 
godt, fordi det er rigtigt det, hun gør, 
men måtte også sige, at man godt for
står de mennesker, som gerne vil 
have fire sammenhængende fridage.

Preben Mortensen
Fandt, at det måtte diskuteres, om 
der skunne gives dispensation på må
den dette var sket, idet medlemmet 
antaster, at det enkelte medlem ikke 
er spurgt.
Hun skriver, at hun har haft en un
derskriftsindsamling, hvor der på 2 
dage er indsamlet 58 underskrifter. 
Det er jo rigtigt, at vi har den 1. maj, 
fordi det er den dag, hvor vi mener, vi 
skal ud og demonstrere og vise arbej
dernes enhed, og det forhindres for de 
folk, der er på natholdet. Men til gen
gæld er vi i en situation - og det måtte 
vi også sidste år drøfte igennem - 
hvor der kan opstå visse tilfælde, 
hvor man finder, at det af hensyn til 
medlemmerne kan være nødvendigt 
at dispensere. Men det var klart, at 
forbundet er betænkelig ved, at man 
flytter den, fordi vi risikerer at kom
me i en situation, hvor man siger, 
hvad er egentlig kutyme? Ligger hel
ligdagsbetalingen før eller efter 1. 
maj.

Barbara Kryger
Oplyste, at betalingen var i orden. 
Vidste ikke, om det var en betænkelig 
måde, beslutningen er truffet på. Af
delingen holdt ikke urafstemning 3 
gange om dagen, hver gang der skal 
tages en beslutning. Det var kvinde
lig afdelings bestyrelsesmedlemmer, 
som havde ønsket, at man holdt et ek
straordinært møde. Bestyrelsen mø
der op og repræsenterer hver sit klub
område, og vi diskuterer denne sag, 
fordi der var ønske om at diskutere 
den igen. Det er den måde, man nor
malt træffer beslutninger på. Syntes 
ikke, at der er noget udemokratisk i,

at det ikke var kommet til en afstem
ning i de enkelte afdelinger på ar
bejdspladsen. Tillidskvinderne er ud
styret med den kompetence, de behø
ver til at træffe den slags beslutnin
ger.
Afdelingen havde fået en kopi af bre
vet og ville svare medlemmet.

Bent Meyer
Konstaterede, at man mange gange 
træffer beslutninger hen over hove
det på medlemmerne, men det var så
ledes, at man står til ansvar på den 
kommende generalforsamling over
for de beslutninger, man træffer.
Mente ikke, at man havde overtrådt 
nogen moralske regler ved dette. 
Man fastholder, at der mødes op før 1. 
maj, så har man større mulighed for 
at deltage i 1. maj arrangementer. 
Hvis man møder før 1. maj, så har 
man mulighed for at sove ud og for at 
deltage i de 1. maj festligheder, der fo
regår ved 13-14-tiden i Fælledpar- 
ken og andre steder i København. 
Derudover foregår der partiarrange
menter, og dem har man mulighed for 
at deltage i om aftenen, når man er 
mødt på arbejdet før den 1. maj

Preben Mortensen
Syntes nok, at det var betænkeligt at 
sige, at hvis folk har fn kl. 6 eller kl. 7, 
at de så kan gå hjem og deltage i de 
arrangementer, der er. Havde forstå
et, at i København lavede man et fæl
lesarrangement for bryggeriarbejde
re kl. 10.00 i Nørrebro-Hallen, og det 
var vel med det formål, at så mange 
som muligt skulle kunne møde op og 
deltage. Det var klart, at den mulig
hed er forringet, når folk skal arbejde 
op til natten 1. maj.
Men vi har altså fået brev fra én, der 
klager over disse ting, og som finder, 
at 1. maj burde have været fredet, og 
hvis man skal se på motivet for 1. 
maj, må vi sige, at medlemmet for så 
vidt har ret. I forbindelse med et 1. 
maj arrangement må det være sådan, 
at vi sikrer os, at folks arbejdstid bli
ver tilrettelagt på en sådan måde, at 
de kan deltage i 1. maj arrangemen
terne. Nu er det ikke nok, at afdelin
gen svarer på brevet, for forbundet 
skal give et svar. Mente, at man må 
svare medlemmet, at vi principielt er 
enige i, at det må være således, at ar
bejdet tilrettelægges på en sådan 
måde, at man kan deltage i disse ar
rangementer, men at der kan opstå 
nogle specielle situationer, hvor der



FRÄ FORBUNDET • 489

må være mulighed for at dispensere. 
Havde forstået på Barbara K.s be
mærkninger, at man fandt det rig
tigt, at tillidsrepræsentanter kan 
træffe beslutning om dispensation 
uden at skulle spørge medlemmerne. 
Det stillede forbundsformanden sig 
lidt tvivlende overfor. Men der var 
selvfølgelig forskel på, om man taler 
om store arbejdspladser med flere tu
sinde mennesker, eller om arbejds
pladser af mindre omfang, hvor man 
normalt vil kunne nå at spørge med
lemmerne.
Mente principielt, at man måtte sige 
til medlemmet: Vi er enige i betragt
ningerne om, at 1. maj er arbejder
nes dag, og at arbejdet bør tilrette
lægges på en sådan måde - det er 
også det, som overenskomsten siger - 
at man kan deltage i de 1. maj arran
gementer, der er, og det må betyde, at 
for natholdets vedkommende har 
man fri op til 1. maj.

Inge Jensen
Var enig i, at man skal have fri op til 
1. maj, fordi hvis man tager folk fra 
nathold, der går hjem kl. 7-7.30 om 
morgenen, er de ikke i stand til at 
være med i de arrangementer, der er 
om formiddagen. Syntes, at man 
skulle lade medlemmerne om at afgø
re, og hvis man så siger, at man er an
svarlig på generalforsamlingen for 
sine handlinger i årets løb og hvis 
medlemmerne så er utilfredse med 
tillidsrepræsentantens dispositioner, 
må man gå ud fra, at de tager sig sam
men og opponerer over det og dermed 
får en debat og dermed en afgørelse, 
som så er truffet, når alle er til stede. 
Syntes, at det var rigtigt at sige, at 
principielt bør man have fri, men hvis 
man er enige om, at på de enkelte om
råder, arbejder man frem til om mor
genen, så syntes Inge J. også, at dette 
var i orden, når bare betalingen er i 
orden ifølge overenskomsten. Det har 
den været i dette tilfælde.
Det, der så stod tilbage var, at med
lemmet mener, at det er foregået hen 
over hovedet på dem, og der må man 
sige, at tillidsrepræsentanten i det 
område står til ansvar for sine hand
linger, lige så vel som vi som fagfor
ening står til ansvar for vore handlin
ger.

Bent Meyer
Kunne ikke være enig i den vurde
ring, der blev lagt til grund her, at 
man ikke kan deltage i 1. maj arran

gementer, når man møder op til 1. 
maj. Så skulle man ud og prøve at 
lave en undersøgelse af, hvad folk 
helst ville deltage i - om de helst vil 
deltage i demonstrationen kl. 13, 14 
eller kl. 10 om formiddagen, eller om 
de vil deltage i deres partiforeningers 
festligheder om aftenen. Var sikker 
på, uanset hvordan man gjorde dette, 
kunne der være situationer, hvor 
man ikke var egnet til at gå til de
monstration om morgenen, fordi man 
ikke har faet sovet nok. Tilsluttede 
sig, at det er muligt for tillidsmænde- 
ne på arbejdspladserne at træffe nog
le afgørelser, som så må komme til be
dømmelse på et senere tidspunkt, og 
så må man overlade det helt generelt 
til, hvordan de finder ud af det, og så 
må de tage ansvaret for det.

Barbara Kryger
Præciserede, at den beslutning, der 
blev truffet i kvindelig afdeling, gik 
på, at det var en dispensation, som 
kun gælder i år, fordi man var enige i 
princippet om, at man ikke arbejder 
natten til 1. maj, og man ønskede 
ikke, at det blev indført fremover af 
de grunde, som medlemmet fremfø
rer i brevet til forbundet. Det er en di
spensation kun for i år, og Barbara K. 
var principielt enig med medlemmet. 
Det var et stort problem, at dette 
spørgsmål blev rejst, men det blev 
ikke gjort til noget kabinetsspørgs
mål i kvindelig afdeling. Men det rej
ser selvfølgelig spørgsmålet: Hvornår 
starter en helligdag?
Den starter kl. 24.00, når døgnet be
gynder, og første skift er natholdet!

Poul Erik Guldborg
Fandt dette interessant - at når man 
på Carlsberg/Tuborg begynder at ar
bejde søndag aften på nathold, far 
man søndagsbetaling indtil mandag 
morgen kl. 7.00.
Altså gik helligdagsdøgnet og søn
dagsdøgnet til kl. 7.00 om morgenen!

Preben Mortensen
Bekræftede, at det er rigtigt, når man 
taler om almindelige helligdage, men 
det, der var vigtigt var, hvor er vor 
ret? Der må vi henholde os til, når vi 
kigger tilbage til overenskomsterne i 
30’erne, hvor 1. maj var en halv dag, 
at der forefandtes helligdagsbetalin
gen natten før 1. maj. Derfor var der 
her en forskel på 1. maj og de øvrige 
dage, og så må man sige, at vi ikke 
kunne overlade det til afgørelse i

hvert enkelt tilfælde, hvad man synes 
er bedst, fordi det også giver arbejds
giverne nogle rettigheder.
Forbundet måtte fastholde, at hellig
dagsbetaling for 1. maj ligger for nat
holdets vedkommende før 1. maj. Det 
kan man se tilbage i overenskomster
ne og fastholde som et argument.
Syntes, at det var rigtigt at sige til 
medlemmet, at vi er enige i, at man 
bør tilrettelægge arbejdet sådan, at 
man holder fri op til den 1. maj, som 
overenskomsten siger, og vi er enige 
i, at det bør være hensynet til formå
let med 1. maj, der betinger arbejdets 
tilrettelæggelse, men at vi er enige i, 
at der kan opstå situationer, hvor der 
må være mulighed for at dispensere. 
Der er tale om, at man har dispense
ret fra ordningen. Syntes, det måtte 
være den rigtige måde at gøre det på. 
Syntes også, at man skulle sige til 
medlemmet, at det har været drøftet i 
FU, og at man er af den opfattelse, at 
tillidsrepræsentanten har kompeten
ce til at træffe sådanne aftaler. Så
fremt man er utilfreds med dette, så 
må man gøre det gældende de steder, 
hvor tillidsrepræsentanten bliver 
valgt. Forbundsformanden syntes 
dog, at brevet burde indeholde en 
principiel enighed i, at arbejdets til
rettelæggelse skal være sådan, at 
man holder fri natten op til 1. maj.

Holger Foss
Konstaterede, at mandlig afd. ikke 
var enige i forbundsformandens 
konklusion. Man havde ikke dispen
seret, men handlet ud fra at man syn
tes, det var en ret at gøre sådan.

Barbara Kryger
Oplyste, for at der ingen tvivl skulle 
være, at vedkommende medlems til
lidsrepræsentant stemte imod di
spensationen. Fastholder, at det var 
en dispensation, og at den indstilling, 
et flertal i forretningsudvalget sidste 
år fandt frem til, skal fastholdes, og 
der skal ikke arbejdes natten op til 1. 
maj

Preben Mortensen
Måtte protestere imod, at man ikke 
taler om dispensation. Hvad var så 
overenskomstens bestemmelser om 
frihed til 1. maj? Forbundsformanden 
havde sagt helt klart, at betaling for 
1. maj som helligdagsbetaling ligger 
natten op til 1. maj, og det måtte man 
helt klart holde fast i. Såfremt man 
derfor skal arbejde på andre tids-



490 • FRA FORBUNDET

punkter, måtte det betyde, at det så 
måtte være på dispensation.

Holger Foss
Mandlig afd. var ikke enig i forman
dens vurdering.
Preben Mortensen
Herefter meddelte forbundsforman
den, at mandlig afdeling kunne blive 
nødt til at være enig i forbundsfor
mandens vurdering og at der måtte 
ske en afklaring af, om man kunne 
tillade sig at gøre med overenskom
sten, som man havde lyst til.
Forretningsudvalgets konklusion 
blev:
At såfremt man skal arbejde natten 
op til en 1. maj, kan dette kun ske på 
en dispensation. Det blev slået fast, at 
de steder (eks. spritfabrikkerne), 
hvor det har været normalt (en kuty
me) at arbejde op til en 1. maj, kunne 
dette ikke laves om.

BEVILLINGER

Som en opfølgning af forbundets tidli
gere givne moralske støtte til den in
ternationale liga for fred og frihed be
vilgede FU kr. 1000 til ligaens videre 
arbejde.
Forbundsformanden deltager i den 
danske komités arbejderkonference 
16.-19. maj 1985. Emnet fredsarbej
det.

Preben Mortensen
Der lå en indbydelse fra Ungarn til 3 
personer om at deltage i et planlæg
ningsmøde 20. til 25. maj.
Der skal bl.a. planlægges fælleskon
ferencer i Ungarn 1986-87, derfor 
indstiller vi, at forbundets daglige le
delse deltager med én i besøget.
De Danske Spritfabrikker er med til 
at opføre en virksomhed, som skal 
producere i Ungarn, og det ville være 
naturligt, at man så fik en sprit-re
præsentant med og især en repræsen
tant for den produktionsform, som 
man har i Grenå. Poul Erik Guldborg 
havde meddelt, at han ikke kunne 
deltage. Vi forventer også, at vi får 
lov til at se »Cubanje-bryggeriet« 
med en ny produktion samt øvrige 
virksomheder. Hvis det er vigtigt at 
få meddelelse med hjem om, hvordan 
produktionsformen er, så kan man i 
denne situation fravige det normale 
og tage en konsulent med, som kunne 
skrive en rapport om disse ting.

Her er så forslaget til John Pedersen, 
som er meget inde i produktionsfor
mer på spritfabrikkerne.
FU gav tilslutning til, at forbundet 
repræsenteres i Ungarn ved for
bundsformanden, konsulent John 
Pedersen samt kredsformand Jens 
Olsen. Suppleant Thomas Olsen.
29.-31. maj 1985 deltager Poul Erik 
Guldborg som forbundets repræsen
tant i en konference vedr. »Globale 
fødevareproblemer«.
Forbundsformanden deltager i Nor
disk Unions styrelsesmøde i Helsing
fors 10.-11. juni 1985.
Vedr. konferencen, vi skal have i 
marts måned næste år på Roskilde 
Højskole om bryggeriforhold, hvor vi 
vil indbyde de vesteuropæiske lande 
samt Ungarn og Jugoslavien, hvor 
der er licensproduktion, samt Tjek
koslovakiet, som er storeksportør af 
bryggeriteknologi og har en del erfa
ring på det felt, har der været et nyt 
møde i London, hvor forbundsfor
manden ikke kunne deltage, men 
hvor Holger Foss og Flemming Carl
sen (som også fungerede som tolk, 
men som samtidig har været med til 
at sammenfatte tingene), idet man 
må kunne udsende konferencens ind
hold, men man har til dels efterkom
met den indstilling, forbundet havde 
til, hvordan konferencen skulle forlø
be, men samtidig har man nogle nye 
forslag.
Der har været et dansk/tysk seminar, 
som afholdtes på Roskilde Højskole, 
hvor EAL’s sekretær har gjort op
mærksom på, at man var usikker 
overfor, hvad det var, der skulle fore
gå omkring konferencen næste år. Vi 
har drøftet den med Dan Gellin, som 
var insforstået eller i hvert fald ikke 
ville modarbejde den. Nu siger han, 
at han ikke på noget tidspunkt har gi
vet sanktion til disse ting. Det syntes 
forbundsformanden var ualmindeligt 
dårligt. Men det var aftalt, at EAL’s 
sekretær skulle skrive et brev til Dan 
Gellin, som forbundet så får mulighed 
for at kommentere på et senere tids
punkt.
Det var helt klart, at vi meddelte Dan 
Gellin, at på baggrund af de forhold, 
der er inden for bryggeriindustrien 
både i Vest- og Østeuropa, var det 
nødvendigt at diskutere med organi
sationer både fra øst og vest. Dan Gel
lin tilkendegav helt klart, at såfremt 
man ikke dannede en ny internati

onal organisation, f.eks. et nyt sekre
tariat osv., ville det ikke blive modar
bejdet. Han ville også lægge et ord ind 
i CFGT i Frankrig, og det har forbun
det konstateret, at han også har 
gjort. Det, der var underligt, var, at 
han løber nu fra det, men forbunds
formandens fornemmelse var, at der 
er visse personer, der ikke bryder sig 
om, at der foregår et legaliseret sam
arbejde med CGT, Frankrig, samt 
med andre organisationer uden for 
IUL, og at der derfor på den baggrund 
blev rejst kritik. Så har Dan Gellin 
fået kolde fødder. Forbundet måtte 
fastholde dels de drøftelser, der har 
været, dels formålet med disse ting, 
og at vi gennemfører denne konferen
ce uanset, hvad Dan Gellin siger til 
dette. Forbundsformanden syntes 
dog, at forbundet, når de fik brevet, 
burde søge at referere den samtale, 
og hvordan Dan Gellin stillede sig til 
disse ting.
Larke Andreassen fra Sverige, som 
er vicepræsident og som normalt er 
positivt indstillet, ville forbundsfor
manden få mulighed for at drøfte tin
gene med på Nordisk Unions styrel
sesmøde.
Det var kedeligt, at det var endt her, 
idet det kunne betyde - såfremt man 
stillede sig negativt i IUL - at man ri
sikerer den samme form for konfe
rence, som man havde i 1980 i Køben
havn, hvor en række organisationer 
blev væk.
Forbundsformanden håbede, at det 
ville lykkes at få opklaret sammen
hængen i disse ting og at gøre op
mærksom på, at konferencen ikke 
var rettet mod nogen organisation, 
men simpelt hen mod at få varetaget 
bryggeriarbejdernes forhold på en or
dentlig måde på internationalt plan.

Holger Foss
Holger F. syntes, at det var meget, 
meget beklageligt, at man nu for an
den gang skulle konstatere, at gene
ralsekretæren for vort internationale 
forbund var utroværdig, for det var 
han. Holger F. kunne referere til en 
samtale, som han i sin tid havde med 
Dan Gellin i Paris i forbindelse med 
vor konference. Forbundsformanden 
havde senere refereret en samtale, 
som han havde haft med ham, og de 
to samtaler svarede fuldstændig til 
hinanden. I mellem tiden havde han 
formået at sende et brev ud til en 
masse, hvori han havde gjort Holger 
F. til en løgnhals. Dette sagde noget
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om, at det kunne være svært at have 
med at gøre, men man måtte køre vi
dere og prøve at se, hvad man kunne 
få ud af det.

Bent Meyer
Orientering om situationen 
i København
Som det øvrige FU vel er vidende om, 
så har de københavnske fagforenin
ger - mænd og kvinder - igennem det 
sidste halve år prøvet at komme igen
nem med en ny rammeaftale. Det lyk
kedes desværre ikke, forhandlinger
ne brød sammen i går, og selv om der 
var en masse ting, som var ryddet af 
vejen, var der nogle væsentlige punk
ter, der gjorde, at vi ikke ville være 
medunderskriver på en ny rammeaf
tale. Før vi brød forhandlingerne, 
havde vi formuleret 5 krav, som vi 
bad DfB om at overveje endnu en 
gang. Det gjorde de på et øjeblik, 
hvorefter de kom tilbage og sagde, at 
de ikke havde muligheder for at indfri 
vore 5 stillede krav. Hvis det var, 
kunne de måske give noget på ét af 
punkterne, men hvilket punkt det 
var, fik vi aldrig at vide.
Men de 5 punkter, vi formulerede, 
var, at vi ønskede at få produktions
garanti for det faktiske salg af både øl 
og vand, og det skal forstås på den 
måde, at vi har et faktisk ølsalg, som 
siger noget med 825 mio flasker, men 
nu skal der på Wiibroe tappes et an
tal, hvor vi mister i hvert fald 50 mio 
bajere, som skal tappes i 12 stk.s kas
ser. Vi sagde, at vi ville have kompen
sation for de 50 mio bajere. Det ville 
de ikke give os, men vi har fastholdt 
kravet, at vi vil have garantier for det 
faktiske ølsalg.
Vi har hele tiden stillet krav om at få 
en beskæftigelsesgaranti, som omfat
ter en erstatningsansættelse for vor 
disciplinær-afskedigelser. Det ville 
medføre, at såfremt alle, der har mu
lighed for at gå af i den næste 5 års 
persiode, også gik, så vil vi være 813 
personer mindre. Så havde vi fået 
lagt en bom over ved at sige, at der 
skulle erstatningsansættes for discip- 
linær-afskedigede, og så skete der 
ikke noget ved det. Men det har vi 
ikke kunnet få igennem. Vi har kun
net få det igennem på den måde, at 
de, der bliver disciplinærafskediget 
udover 35 personer om året, skal er
statningsansættes. Det følte vi ikke 
var tilstrækkeligt.
Vi stillede krav om en udjævning af 
den lønforskel, som der er blevet på

de to bryggerier, henholdsvis Carls
berg og Tuborg. Den er efterhånden 
blevet så stor, at den er ulidelig at 
leve med i særdeleshed på Tuborg. På 
Tuborg har akkordtillægget stået 
stille siden 1979, og der sker en masse 
ting på det område, og vi mente, at 
ved en sådan rationalisering, som vi 
skal i gang med her, havde DfB en ud
mærket lejlighed til at sørge for, at 
denne lønkløft blev udlignet.
I deres oplæg til en ny rammeaftale 
havde de stillet nogle ting i udsigt, 
f.eks. når man nedlægger Ny Tap på 
Carlsberg, så forsvinder Station Hof, 
således at man ikke længere skal di
stribuere derfra og ud til det ganske 
land. Den varemængde, der fremover 
skal køres fra Carlsberg til Godsba
nen, skal så distribueres via Trans. 
Det sagde vi nej til. Vi ville ikke være 
med til, at man tog noget af vort ar
bejde og gav det til andre faggrupper.
De havde også nogle ideer om, at der, 
hvor vi i dag som bryggeriarbejdere 
arbejder på laboratorierne som en 
form for laboranter, skulle arbejdet 
overgives til rigtige laboranter. Det 
ville vi heller ikke være med til.
Vi ville heller ikke være med til at 
nedskære bemandingen på områder, 
hvor der ikke sker rationalisering el
ler modernisering og hvor der ikke 
sker en forbedring afhjælpemidlerne, 
som gør, at arbejdsgangen bliver let
tere. De har nogle ideer om, at visse 
steder kan 2 mand lave 3 mands ar
bejde, eller 1 mand kan lave 3 mands 
arbejde. Men det ville vi ikke være 
med til. De 5 punkter, vi stillede op, 
ville de ikke på nogen måde indfri, og 
derfor meddelte vi dem, at der ikke 
kunne blive tale om nogen rammeaf
taleforhandling.

Umiddelbart efter, at vi brød for
handlingerne, havde vi sammenkaldt 
vore tillidsrepræsentanter, mænd 
som kvinder, og gav dem en oriente
ring. Det har så medført, at man har 
holdt borgestue-møder, hvor man har 
vedtaget, at man senest i morgen 
nedlægger arbejdet, og i morgen kl. 
10 vil der være et møde i Nørrebro- 
Hallen, hvor man får en orientering 
om, hvad der er sket, udover den der 
er givet, og hvor man så beslutter, 
hvad fremtiden skal indebære.
Bent M. kunne godt forestille sig, at 
fremtiden ville indebære, at der bli
ver nogle konflikter i København, 
som tager mere end denne uge ud, og

som muligvis også tager mere end 
den næste uge ud. Derfor vil der kom
me et pres på f.eks. Fredericia, kunne 
man tænke sig, hvor de vil prøve på at 
tappe mere øl, end man gør på nuvæ
rende tidspunkt. Muligheden er der. 
Man kunne også tænke sig, at man på 
andre bryggerier i Jylland kom til at 
tappe noget af øllet fra Fredericia. 
Man kunne forestille sig, at de på alle 
måder ville prøve at få øl over Bæltet 
til Sjælland, således at de kan dække 
dette område.
DfB er ikke i den situation, som de 
var i ved den lige afvigte konflikt på 
baggrund af regeringsindgrebet, 
hvor de havde mange millioner bajere 
på lager rundt omkring i hele byen. 
De er forsvundet nu, og man har stort 
set ikke noget øl på de københavnske 
bryggerier.
Der vil nok komme et pres på andre 
kammerater rundt omkring i landet 
for at fa dem til at levere øl, der kan 
sælges på Sjælland, men vi har altså 
ikke nogen rammeaftale mere.

Preben Mortensen
Der blev sagt, at man mister 12 stk.s 
produktionen til Wiibroe, og den vil 
man have kompensation for. Men der 
blev også sagt vand. Har bryggerier
ne meddelt, om der fortsat skal pro
duceres vand i København, eller om 
man flytter det hele væk?

Bent Meyer
Der lå i den rammeaftale, som vi mu
ligvis kunne have indgået, et tilbud 
om oprettelse af en vandfabrik på Tu
borg Bryggerierne, der ville have en 
kolonnekapacitet på ca. 45.000 fla
sker i timen. Det skulle være en skra
bet kolonne med mindre faciliteter. 
Den skulle højst koste 50 mio kr. Den 
skulle lave ølsalg, 25 standard cl., de 
ville ikke give nogen kompansation 
for helliters-salg, og vi ville have den 
faktiske ølsalgs-garanti, og så vil vi 
også have kompensation for, at helli
teren overføres.

Preben Mortensen
Med hensyn til beskæftigelsesgaran
tien: Er der lagt et loft på de 813, eller 
er det bare et tal, man har skudt sig 
ind på?

Bent Meyer
Vi har i den aldersfordeling, som vi 
har fået papir på, 813 potentielle, som 
kan afgå i de næste 5 år. Man har ud-
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videt beskæftigelsesgarantien på en 
sådan måde, at man udover 35 discip- 
linær-afskedigelser vil supplere op - 
altså erstatningsansætte. De siger til 
os, at vi gennem lange tider har for
klaret dem, at de udnytter situati
onen, og at deres tolerancegrænse for 
afskedigelser af kolleger er sænket 
m.v. Og der prøver de på at imødegå 
os og sige, at det er all-right. I de sid
ste 2 år har der været en disciplinær
afskedigelse af 40 personer pr. år 
Nu er tallet af bryggeriarbejdere ble
vet procentuelt mindre, og derfor vil 
de så sige, at de disciplinær-afskedi- 
gelser, der bliver udover 35, dem vil 
de give erstatningsansættelser for. 
Der mener de, at de har lukket mun
den på os, når vi siger, at de på en 
grov måde jagter vore medlemmer og 
smider dem ud hurtigere, end de tidli
gere har gjort.
Det vil sige, at der vil være 175 men
nesker på en 5 års periode, som kun
ne disciplinær afskediges uden, at der 
blev suppleret op, og det vil igen sige, 
at de 813 afskedigede bliver til om
trent 1000.

Preben Mortensen
Havde forstået på det 4. punkt, at 
man ikke finder, at noget af det arbej
de, man laver i dag, må kunne overta
ges af andre grupper. Der blev nævnt 
Station Hof, laboratorier mv., men 
det må vel generelt gælde alt, ikke?

Bent Meyer
Ja. Rengøring f.eks. af ISS og andre 
ting.

Preben Mortensen
Det 5. punkt om rationalisering af 
mandskab, er det på bestående an
læg? Skal det opfattes sådan, at de vil 
have det samme ind, som de fik i sin 
tid med vandfabrikken og Tap Nord, 
altså at der skal ske nogle ændringer 
i forbindelse med de ting, der sker i 
dag?

Bent Meyer
På bestående anlæg men også på ud
enomspladser. Det er udenomsplad
serne, der for øjeblikket er meget tun
ge — som de siger. Der, hvor maski
nerne kører, og hvor vi har fået mi
nuttallet sænket, er det meget fint, 
men de har stadig væk nogle tunge 
ender uden om, idet de ikke i samme 
fart, som de har ønsket, har kunnet 
skære de mennesker fra. De mener, 
at der går f.eks. 3 mennesker et sted,

hvor arbejdet godt kan udføres af 1. 
Det er deres standpunkt.
Afdelingerne håbede, at den oriente
ring, man gav FU, går ud til vore af
delinger på Thor, Randers, Ceres i 
Århus, Albani i Odense m.fl., således 
at man ikke sætter sin produktion 
yderligere i vejret i den periode, hvor 
København er ude i konflikt.

Preben Mortensen
Forbundsformanden havde nogle 
principielle bemærkninger, fordi det 
ligner noget den situation, man var i i 
1980, på nær én ting, som han troede 
kunne gøre det vanskeligt, uden at 
han dog skulle prøve at snakke nogen 
fra noget.
Det var klart, at netop i den situation 
med overenskomsten, ville der nok, 
hvis der blev en konflikt, være megen 
fokus på én af de ting, som man nok 
ikke kan få bryggeriet til at gå ind i, 
nemlig lønspørgsmålet. Hvis man ser 
på virksomheden i Århus, har den 
sagt, at uanset hvor lang tid, der er 
konflikt, så må der ikke slås hul på 
disse ting, og hvis aftalen skal laves, 
og det udad til hedder sig, at der også 
er lønkrav, så vil der fra nogle områ
der være en focusering derpå. For
bundsformanden sagde dette, fordi 
det var vigtigt udad til at gøre op
mærksom på, at de krav, som jo er 
helt rimelige, ligger i forlængelse af 
en tidligere aftale, man har, men det 
kunne måske svække lidt, hvis der 
også var lønspørgsmål med. Nu var 
det ikke et decideret lønspørgsmål, 
men en udligning for dem, der var 
gledet agterud.
Forbundsformanden syntes, hvis 
man skulle fastholde kravet, at man 
skulle sige, at det ikke kun var i for
bindelse med rationaliseringen, fordi 
der er sket en skæv fordeling i disse 
år. Der, hvor der var sket ændringer 
på Carlsberg, har det i den forbindel
se kunnet være med til at forbedre 
lønnen. Man måtte egentlig sige, at 
alle bryggeriarbejdere er med til at 
betale forbedringen af lønningerne, 
og så var det også rimeligt, hvis der 
skete en udjævning på disse områder. 
Man var nødt til at give en sådan for
klaring, så det ikke blev opfattet som 
et decideret lønkrav.

Bent Meyer
Afdelingerne havde brugt de argu
menter, som forbundsformanden 
fremførte her, og man var opmærk

somme på, at man godt kunne være i 
en situation, hvor DA’s øjne hvilede 
meget nøje på de arbejdsgivere, som 
kunne tænkes at ville give nogle pen
ge til deres medarbejdere i en given 
situation. Man mente ikke, at DfB 
var i samme situation. For det første 
var der det, at DfB ikke var noget fir
ma, som var dårligt stillet, de havde 
mange penge, og de havde lov til at 
give penge, blot de ikke pålignede det 
varens pris. For det andet mente 
man, at den rammeaftale, som de lag
de frem, kunne give så mange penge 
på en 5 års periode, så de godt kunne 
have råd til at give noget, og man 
kunne også over for en eventuel ar
bejdsgiverorganisation påvise, at ef
fektiviteten bliver betydeligt større, 
idet 800 mennesker færre skal lave 
den samme produktion, måske en 
produktion der er større. Alle disse 
argumenter var givet dem i hænde, 
men de ville simpelt hen ikke give 
penge.
Afdelingen havde påvist, at når DfB 
har sagt, at de gerne vil forhandle løn 
i den kommende periode, hvor der 
sker effektivitetsforøgelser udover 
det, der står i rammeaftalen, at det 
havde de sagt nej til i hele den afvigte 
rammeaftaleperiode, hvor vi kunne 
bevise visse steder, hvor vi havde la
vet en ekstra forbedring af produk
tionsgangen, uden at de har villet 
give os kr. og øre for dette, især på Tu
borg. - De har fået afdelingerne låst 
fast i et lønsystem, som er dårligt. 
Når der tales om udjævning, har af
delingerne stillet et konkret forslag 
om, at man to gange i den kommende 
rammeaftaleperiode ville have et be
løb pr. time pr. medlem gående ind i 
en pulje, således at man selv kunne 
fordele pengene, så kunne man må
ske sige, at alle får 30 kr. i timen i ak
kordtillæg. Det ville medføre, at en 
lang række af vore medlemmer ikke 
skulle have noget, men kun de, der 
ligger fra 26 kr. op til 30 kr. skulle 
have en lønforhøjelse.
Bent M. mente helt givet, at man 
havde alle argumenter, men at man 
kun møder modstand fra en kynisk 
arbejdsgiver, der vil suge det sidste 
blod ud af afdelingerne.

Preben Mortensen
Forbundet var i den situation, at man 
var nødt til at konstituere en hoved
kasserer frem til kongressen. Det var 
klart, at det også for den, der blev



FRA FORBUNDET • 493

blev konstitueret, altid var forbundet 
med en vis usikkerhed, fordi det be
tød, at man under alle omstændighe
der skulle forlade et job, som kunne 
være af kortere varighed, og det var 
dermed naturligvis forbundet med en 
stor risiko.
Forbundsformanden ville foreslå, at 
forretningsudvalget indstillede til at 
konstituere en hovedkasserer. Man 
indkaldte hovedbestyrelsen og fik en 
accept derfra. Så måtte man gå ud 
fra, at hvis hovedbestyrelsen var enig 
i at konstituere en person, og hvis 
personen også klarede det, at der så 
også lå en opbakning på kongressen 
til at blive godkendt som valgt. Men 
vi måtte dog gøre klart, at det selvføl
gelig var forbundet med en vis risiko.

Forretningsudvalget tilsluttede sig 
at indstille til hovedbestyrelsen, at 
der konstitueres en hovedkasserer 
frem til kongressen i september 1985.

Preben Mortensen
Der var ingen, der var i tvivl om, at 
det som så mange andre poster, er en 
udsat post, men den er under dobbelt 
krydsild, fordi der hele tiden er en vis 
bevågning fra offentlig side. Der skal 
ikke mange ting til, for at begå en fejl, 
og uanset at hovedkassereren jo ikke 
kan være med i det praktiske, er det 
klart, at det altid er den, der leder af
delingen — altså A-kassen - der må 
stå for skud. Det er klart med de ting, 
som også foregår på nuværende tids
punkt, og som har betydet, at det er et 
job, hvor man har skullet bruge man
ge timer på grund af de ting, der er 
sket her i april, dels også at styre A- 
kassen og ikke kun styre, men det er 
også et stort personale, man skal ad
ministrere, så det er klart, at forud
sætningen for at klare det er, at det er 
en, der har kendskab til A-kasse for
hold, og som ikke skal bruge forfær
delig meget tid til at sætte sig ind i 
disse ting, men som automatisk kan 
glide ind. Det skal også være en, der 
har personlighed nok til ligesom at 
kunne vælge en kurs, som det altid er 
vigtigt at lægge overfor et personale, 
så man føler en vis tryghed ved den, 
der er chef for afdelingen.
Dette her er kommet pludselig og der
for har der ikke været mulighed for, 
fra den daglige ledelse, at kunne di
skutere eller at komme med forslag, 
men vi er dog vidende om, og som 
også har været diskuteret, at én af

dem, som overvejer måske at opstille, 
selvom Erik N. havde været til stede, 
var Jytte Hansen fra kvindelig afde
ling. Forbundsformanden fandt, at 
man nok skulle ind i en sådan størrel
sesorden omkring en afdeling for at 
være sikker på, at kunne glide ind i 
arbejdet. Det var ikke en kritik af af
døde Erik Nielsen, men det var et 
kæmpeskift at skulle gå fra at være 
fritidskasserer for 100 medlemmer og 
pludselig skulle sætte sig ind i dette 
kæmpeansvar. Det gør selvfølgelig 
rent arbejdsmæssigt og menneske
ligt, at der lægges et kolossalt pres på 
mennesker, og hvis tingene samtidig 
ikke kører perfekt, er man altid udsat 
for en kritik, der sammenlagt gør, at 
man skal være gjort af et specielt stof. 
Forbundsformanden ville godt sige - 
det var ikke helt gennemtænkt - men 
såfremt Jytte Hansen ville, mente 
han også, at hun ville være personen, 
der ville kunne glide ind og overtage 
dette arbejde.

Forretningsudvalget besluttede, at 
Jytte Hansen ville blive opfordret til 
at lade sig konstituere som hovedkas
serer.

Mødet hævet
Lone Christensen

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN
Onsdag den 8. maj 1985

Forretningsudvalget mindedes i 
kammeratlig stilhed hovedkasserer 
Erik Nielsen, som først på morgenen 
umiddelbart før mødets start, var ble
vet syg og kort efter var afgået ved 
døden.
Forretningsudvalget fandt det helt i 
afdøde Erik Nielsens ånd, at gennem
føre mødet med punktet forskellige 
sager.
Dirigent Holger Foss.
Fraværende: John Pedersen, Henrik 
Hansen og Lone Christensen.

Forskellige sager

Preben Mortensen
Forbundsformanden ville referere fra 
den kassererkonference, vi havde i 
marts, hvor vi havde en repræsen
tant fra Direktoratet med til at omta
le vore A-kasseforhold på baggrund 
af de bemærkninger, der stod i Direk
toratets årsrapport om administrati
onen af A-kasserne.
Han gav udtryk for, at vi i nogen år 
havde været i søgelyset, idet der i de 
udtagne ledighedserklæringer var en 
høj fejlprocent, hvilket ikke behøvede 
at være det samme som en høj fejl-ud
betaling. Der kan godt være fejl i le
dighedserklæringer uden, at det har 
indflydelse på det, man skal have ud
betalt. Det gælder så omkring bereg
ningerne, hvor beregningen muligvis 
er forkert, men hvor det alligevel lig
ger klart over det, der kunne give an
ledning til at få maksimumunderstøt
telse.
Men ud over det omtalte han også de 
fejl, der sker omkring beregning af di
mittendsatsen, om påførelse af over
timer samt selve formen af de opstå
ede fejl, hvor man ved beregninger og 
det materiale, man skal bruge, i visse 
situationer ikke syntes, dokumenta
tionen var god nok. Han tilkendegav 
dog, at der var sket en klar forbedring 
i forhold til den undersøgelse, de fore
tog i 1980 og frem til undersøgelsen i 
1984 på baggrund af året 1983, og
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man har nu her i 1985 taget stikprø
ver fra 1984, og så håber vi, at de fort
sat viser en forbedring.
Han gjorde opmærksom på, at der i 
dag stilles meget store krav til admi
nistrationen af A-kasserne, og han 
havde også forstået på det møde, vi 
har haft, at vi var indstillet på at gøre 
det så godt som overhovedet muligt 
for ikke, at man fra visse sider skulle 
kunne fastholde argumentationen - 
især fra borgerlig side - om, at det 
nok var bedre, at det offentlige over
tog administrationen af A-kasserne. 
Han gjorde samtidig klart ud over de 
ting, der skulle foregå i afdelinger, at 
det også var et spørgsmål om at have 
kvalificeret personale til at ordne dis
se ting, og her mente han også at kun
ne se, at der var sket en forbedring, 
men omtalte, at det også var nødven
digt, at personalet havde de arbejds
forhold, der var nødvendige for at 
kunne lave disse ting.
A-kassen har haft en samtale med 
Arbejdsløshedskassernes Samvirke, 
fordi vi ønskede, om man derigennem 
kunne fortælle os, om man i andre A- 
kasser kunne gribe ind overfor ikke 
at have fejl i deres materiale. De for
klarede, at de i mange A-kasser selv 
foretager stikprøvekontrol, hvor man 
altså har en ansat, der decideret er 
ansvarlig for disse ting, og som har 
forstand på det. Det er meget ofte folk 
fra Direktoratet, som er kede af at 
sidde derinde, men som har den ud
dannelse, og som tager stikprøvekon
trol, og sidder som det øverste organ i 
forskellige A-kasser.
Forbundsformanden havde gjort op
mærksom på, at vi fandt, at vor A- 
kasse var af en sådan størrelsesor
den, at det havde vi hverken kapaci
tet eller økonomi til, men man var dog 
af den opfattelse, at man måske med 
en konsulent fra Arbejdsløshedskas
sernes Samvirke burde gå hele vor A- 
kasse igennem for at se, om der er 
ting, der kan være anderledes, og må
ske pege på de ting, som de måske 
kan se, der gøres af åbenlyse fejl. Det 
var vi enige om, og den konsulent 
starter i dag - det er helt tilfældigt. Vi 
havde ønsket ham i april, men man 
har været meget optaget, og så fik vi 
med kort varsel besked på, at han 
kunne starte i dag. Han kommer ad 
flere omgange og går tingene igen
nem og vil derefter aflægge rapport 
om, hvorvidt han kan konstatere, om 
der er åbenlyse fejl, der kan rettes, 
om det er arbejdsgangen eller andre

ting, der kan rettes i A-kassen. Så vi 
venter spændt på en sådan rapport, 
men må dog gøre opmærksom på, og 
det har vi også talt med personalet 
om, at vi godt er klar over, at plads
forholdene er meget elendige. Man 
skal sidde med en finger i det ene øre 
samtidig med, at man skal snakke 
med folk andre steder gennem telefo
nen. Det er lokaler, hvor der passerer 
en masse mennesker ud og ind, og vi 
må sige, at der sidder 9 damer i alt på 
de 3 kontorer. De er meget belastede 
under de arbejdsforhold, de har. Det 
er vi naturligvis opmærksomme på. 
Det ville forbundsformanden senere 
under selve forbundets dagsorden, 
under forskellige sager, vende tilbage 
til.
Det er, sådan som situationen står 
nu, men forbundsformanden skulle 
gøre opmærksom på, at han konsta
terede, at fra undersøgelsen i 1980 og 
frem til i dag var der sket en mærkbar 
forbedring omkring de fejl, der har 
været. De fejl, der forekommer på nu
værende tidspunkt, er ikke længere 
deciderede udbetalingsfejl, men små- 
fejl. Når man lægger dem sammen, 
kan det alligevel godt blive til en høj 
fejlprocent. Som omtalt tidligere, var 
fejlprocenten 41, det vil sige, at der ud 
af de stikprøver, man havde taget, 
var der fejl ved 41 pct., men ikke fejl, 
der i sig selv betød, at der var fejlud
betalinger, men man måtte alligevel 
konstatere, at når man laver bereg
ninger, så skal disse selvfølgelig gøres 
på en rigtig måde.
Ud over dette diskuterede man de føl
ger, der er, når der sker hjemsendel
ser om efteråret, hvor der jo kommer 
flere hundrede ledighedserklæringer 
på én gang, og hvor der også var kri
tik af, at ledighedserklæringer i nogle 
tilfælde havde ligget for længe, hvor 
der ikke var lavet beregning. Havde 
haft dette oppe at vende her, men 
måtte dog på kassererkonferencen 
gøre gældende, at det var en aftale, 
der var lavet imellem de to køben
havnske afdelinger og A-kassen, at 
når man fik de mange ledighedser
klæringer i forbindelse med hjemsen
delse om efteråret, så satte man den 
understøttelse ind, som disse med
lemmer skulle have, og man foreta
ger så en beregning senere, sådan at 
udbetalingen af dagpenge kan foregå 
med det samme i stedet for som set de 
foregående år, hvor folk måtte vente 
op til 8 uger, før de fik deres under
støttelse, fordi der skulle laves bereg

ninger. Da vi var af den opfattelse, at 
de stort set allesammen alligevel 
skulle have maksimumunderstøttel
se, satte man den betalingssats ind, 
og foretog så reguleringen senere. 
Det, man måske kan sige i den forbin
delse, er, at der måske nok gik lige 
lovlig lang tid før endelige ledigheds
erklæringer blev gjort færdige. Det 
var blevet forklaret tidligere, at der 
har været meget fravær, som har væ
ret med til at forsinke forholdene om
kring ledighedserklæringer m.m., 
men at A-kassen så måtte tage ek
stra personale ind og få afviklet den 
pukkel, der var i januar og februar 
1985.
Mødet slut

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Afholdt fredag den 17. maj 1985
Fraværende: Poul Erik Guldborg. 
Aage Jensen. Niels Skyggelund var 
mødt som suppleant for Aage Jensen.

Forbundsformanden bød Søren Ja
cobsen, Nordjysk Kreds, velkommen 
i hovedbestyrelsen som afløser for 
Finn Holm samt Jytte Hansen, Kø
benhavns kvindelige afdeling, der 
var konstitueret som hovedkasserer. 
Udtrykte ønsker om et godt samar
bejde og foreslog, at Jytte Hansen del
tog i det ekstraordinære hovedbesty
relsesmøde som observatør, da Jytte 
Hansen først tiltrådte som hovedkas
serer den 1. juni 1985 og dermed blev 
medlem af hovedbestyrelsen.
Da det var de to københavnske afde
linger, der havde indkaldt hovedbe
styrelsen til det ekstraordinære ho
vedbestyrelsesmøde, blev
DAGSORDEN
1. Orientering fra Københavns 

mandlige og kvindelige afdelin
ger.

2. Forskellige sager.
Dirigent: Jytte Hansen.

Ad 1. Orientering fra Københavns 
mandlige og kvindelige afdelin
ger.

De to afdelingers skriftlige oriente- 
ring/forslag blev omdelt i hovedbesty
relsen:
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»17. maj 1985

TIL HOVEDBESTYRELSEN
De 2 københavnske afdelinger skal 
hermed ansøge hovedbestyrelsen om 
et rentefrit lån på 3,5 miil. kr. pr. uge 
til dækning af udgifter i forbindelse 
med den løbende konflikt.
Vi foreslår en tilbagebetaling på kr. 
50,- pr. medlem pr. måned ca. 3.500 
medlemmer.

Begrundelse:
De 2 københavnske afdelinger er inde 
i en konflikt med det formål at få DfB 
til at indgå en rammeaftale, der sikrer 
fremtid og arbejdspladser på Carl- 
sberg-Tuborg.
Da forhandlingerne blev afbrudt den 
7. maj 1985 tilbagestod 5 krav, som 
medlemmerne ønsker væsentlige ind
rømmelser på.

De 5 krav er:
1. En garanteret produktionsgaranti 

på det faktiske østsalg af øl og 
vand.

2. En beskæftigelsesgaranti, som 
kun accepterer naturlig afgang og 
som sikrer erstatningsansættelser.

3. At vi får andel i rationaliserings
gevinsten, således at alle bryggeri
arbejdere opnår et akkordtillæg på 
mindst kr. 30,- pr. time.

4. Vi vil ikke acceptere, at bryggeri
arbejderarbejde overtages af an
dre faggrupper.

5. Ingen nedskæringer i arbejdsom
råder, hvor der ikke sker nyinve
steringer eller omlægninger.

De krav, DfB stiller til os for at indgå 
en rammeaftale, er simpelthen så 
uhyrlige, at en rammeaftale, under
skrevet på deres betingelser, totalt vil 
ødelægge vores anciennitetsregler, 
samt miljø og arbejdsforhold. Vore 
medlemmer ville få en daglig arbejds
dag, hvor frygt og usikkerhed for ar
bejdet og fremtiden ville være det 
fremherskende. I sagens natur ønsker 
vi trygge og sikre arbejdsforhold for 
vore medlemmer. Beslutningen om 
konflikt blev taget på et stormøde, 
hvor vore medlemmer var samlet og 
efter skriftlig afstamning besluttede 
sig for konflikt. Alle er klar over, at 
det er en alvorlig situation, vi er i, og

alle er klar over, der skal kæmpes for 
at opnå en tilfredsstillende rammeaf
tale. Arbejdskamp koster blod, sved 
og tårer, samt mange penge. Derfor 
denne ansøgning til hovedbestyrel
sen.«
Forbundsformanden orienterede om, 
at der i sagen havde været kontakter 
fra de to afdelinger til forbundet, 
hvorefter forbundets daglige ledelse 
havde drøftet sagen.
Principielt ville forbundets daglige 
ledelse ikke anbefale, at hovedbesty
relsen vedtog at åbne op for, at forbun - 
dets strejkeformue blev brugt til støtte 
for lokale konflikter.
Der lå den vurdering, at forbundets 
midler skule være i stand til at tage 
højde for, at der i 1987 kunne tages en 
fælles kamp ved overenskomstforny
elsen, og ingen kunne vurdere konsek
venserne af, at forbundet åbner for 
støtte til lokale konflikter. Forbundets 
daglige ledelse havde meget nøje di
skuteret sagens indhold.

Forbundsformanden fastslog, at in
gen satte tvivl ved kravene til garan
tier for en fremtidig rammeaftale i 
København, men vurderingen var, at 
de forhandlingsmuligheder, der hav
de været, ikke var brugt af de to afde
linger og at en fortsættelse af konflik
ten ikke gav nye forhandlinger om en 
rammeaftale.

Forbundet havde efter ønske fra de to 
afdelinger kontaktet Bryggerifore
ningen for at åbne op for forhandlin
ger.

Mandag den 13. maj 1985 kunne for
bundsformanden meddele de to afde
linger, at De forenede Bryggerier vil
le genoptage forhandlingerne den 14. 
maj 1985.

Grundlaget for genoptagelse af for
handlingerne var de 5 punkter, for
handlingerne blev afbrudt på dén 7. 
maj 1985.

Betingelsen for at genoptage for
handlingerne var, at arbejdet blev 
normaliseret den 14. maj 1985.

Forbundsformanden havde i de drøf
telser, der havde været med de to af
delinger forstået, at afdelingernes 
krav til de 5 forhandlingspunkter 
ikke var ultimative krav. Derfor måt
te det undre, at de to afdelinger ikke 
på medlemsmødet den 13. maj 1985 
tog en afstemning om at normalisere 
arbejdet for at genoptage de forhand

linger, som forbundet, efter ønske fra 
de to afdelinger, havde fået De for
enede Bryggerier til at lukke op for. 
De forenede Bryggerier ville herefter 
ikke forhandle rammeaftaler med de 
to afdelinger.

Forbundet var i sagen indklaget for 
organisationsansvar. Forbundsfor
manden var af den opfattelse, at mø
det i Arbejdsretten den 17. maj 1985, 
efter det ekstraordinære hovedbesty
relsesmøde, ville omhandle Dansk 
Arbejdsgiverforenings krav om, at 
arbejdet på de to bryggerier blev stil
let frit, såfremt Arbejdsrettens påbud 
om at genoptage arbejdet ikke blev 
fulgt.

Forbundsformanden ville ikke anbe
fale hovedbestyrelsen at støtte en 
fortsættelse af en konflikt, hvor der 
ingen forhandlingsmuligheder var 
tilbage, og hvor Arbejdsretten sand- 
synlivis ville følge Dansk Arbejdsgi
verforenings krav om en fritstilling af 
arbejdet på Carlsberg og Tuborg.

Forbundet ville på de to afdelingers 
medlemsmøde mandag den 20. maj 
orientere om forbundets vurderinger 
i sagen og anbefale, at arbejdet på 
Carlsberg og Tuborg normaliseres.

Hovedbestyrelsen diskuterede vurde
ringerne, der lå til sagen fra de to kø
benhavnske afdelinger samt forbun
dets daglige ledelses vurderinger i sa
gen.

I konsekvens af forbundets daglige 
ledelses vurdering af, at forbundet 
skulle have midler til at tage højde 
for, at der i 1987 kunne tages en fæl
les kamp ved overenskomstfornyel
sen, trak de to københavnske afdelin
ger det omdelte forslag vedrørende 
ansøgning om rentefrit lån og frem
satte et forslag, der efter de to afdelin
gers mening ville tage højde for, at lå
net var tilbagebetalt i 1987.

Forbundsformanden fastholdt, at for
skellen i indstillingerne til sagen ikke 
alene gik på den økonomiske situa
tion.

Forbundets daglige ledelse ville ikke 
tage ansvar for at støtte en konflikt, 
hvor det; der måtte være målet med 
en konflikt - at opnå forhandlinger - 
var udelukket.
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Ad 2 Forskellige sager
De to københavnske afdelinger frem
satte forslag om, at hovedbestyrelsen 
vedtager at yde et rentefrit lån på kr. 
3,5 mili. i 2 uger, der tilbagebetales 
med kr. 100,00 pr. medlem pr. må
ned.

Hovedbestyrelsen forkastede forsla
get fra de to københavnske afdelin
ger.
12 hovedbestyrelsesmedlemmer 
stemte for forslaget, 13 stemte imod 
og 3 stemte hverken for eller imod.
Mødet hævet.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
I fortsættelse af det ekstraordinære 
hovedbestyrelsesmøde onsdag den 
24. april 1985.
Fraværende: John Pedersen.
Emne: Protokoller.

Forretningsudvalget fik en redegørel
se over situationen vedrørende 
mængden af protokoller, der lå fra af
holdte forbundsmøder og enedes om, 
at båndafskrevne referater fra ho

vedbestyrelses- og forretningsud
valgsmøder fra og med februar 1985 
forelægges forretningsudvalget til 
godkendelse uden der sker en redige
ring af det båndafskrevne referat. 
Efter forelæggelsen i forretningsud
valget sendes de godkendte båndaf
skrevne referater ud til afdelingerne. 
Referater, der udsendes af hovedbe
styrelses- og forretningsudvalgsmø
der i fagbladet Prop & Kapsel, vil bli
ve redigeret med hensyntagen til, at 
vigtige principielle sager og debatter 
gengives i referater, der udsendes i 
Prop & Kapsel.
Mødet hævet.

Lone Christensen



Referater fra A-kasse- og forbundsmøder, der gengives 
i Prop & Kapsel, er udpluk af, hvad der er sagt, behandlet 

og besluttet på møderne.

Herudover ligger der udførlige referater i samtlige af for
bundets afdelinger, hvor man kan læse nærmere om de 
sager, der ikke omtales udførligt i referaterne i Prop & 

Kapsel.



Først er man to. Så bli'r man tre, 
måske fire - og flere. Familien vokser, 
og dermed forsikringsbehovet, 
sikkerheden, ansvaret.

^Q1®1^^150 Foian md*

®C1'D’y ' \ »eRtø.

ALKA sikrer dit hjem og din kernefamilie 
gennem fuldt dækkende forsikringer til 
fordelagtige præmier. Du er sikkert 
lønmodtager. Din ægtefælle måske 
ligeså.
Husk at ALKA er lønmodtagernes 
eget forsikringsselskab.

Familie, Fritid, 
Fremtid, Forsikring
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Al samhandel mellem de nordi
ske lande og Sydafrika må stand
ses. Til gengæld skal der bl.a. op
rettes særlige tilpasningsfonde, 
som kan hjælpe de nordiske virk
somheder, som rammes af en så
dan boykot.
Det mener Den nordiske faglige 
Samarbejdsorganisation NFS, 
som repræsenterer 6,5 millioner 
lønmodtagere i de fem nordiske 
lande.
På et styrelsesmøde i Finland, 
hvor dansk fagbevægelse var 
repræsenteret af LO og FTF, var 
der enighed om, at så længe der 
ikke i FN-regi er vedtaget bin
dende internationale sanktioner 
imod Sydafrika, må de nordiske 
landes regeringer på egen hånd 
gennemføre foranstaltninger 
over for apartheidstyret.
Her opfordrer NFS også til, at 
alle nordiske investeringer i Syd
afrika trækkes tilbage, og at sø
transporten med nordiske skibe 
til og fra Sydafrika bringes til op
hør.
Den nordiske fagbevægelse kræ
ver i øvrigt, at den sydafrikanske 
regering frigiver alle fængslede

politikere og fagforeningsfolk, 
deriblandt Nelson Mandela og 
Alan Boesak. De nordiske LO-le- 
dere besluttede på mødet i Fin
land, at de personligt vil rejse til 
Sydafrika for at drøfte situati
onen med repræsentanter for den 
sorte fagbevægelse.
I en udtalelse fra det nordiske 
møde påpeger NFS, at udlandet 
bærer et stort ansvar for, at det 
hvide mindretalsstyre med sta
dig mere brutale midler forsøger 
at forhindre en demokratisk ud
vikling i Sydafrika.
De økonomiske bånd mellem Syd
afrika og de industrialiserede 
lande er meget omfattende. Det 
eneste, der i dag kan forhindre en 
endnu blodigere udvikling og 
borgerkrig, er, at de økonomisk 
»tunge« nationer - deriblandt 
USA, Storbritannien og Vest
tyskland - tvinger det hvide 
mindretalsstyre til forhandlinger 
og indrømmelser over for det sor
te flertal.
Sker dette ikke, vil udviklingen i 
Sydafrika bringe verdensfreden i 
fare, mener NFS.
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Racisme = diskrimination
I økonomiske svære tider skær- 
pies modsætningerne altid mel
lem befolkningsgrupper, politisk 
som klassemæssigt.
Egoismen får større indpas i folks 
hverdag, da det er kampien for en 
plads i samfundet, der er afgøren
de for den enkeltes levevilkår.
Tolerancetærsklen falder, mod
sætningerne bliver ikke længere 
en inspiration, men snarere til ir
ritation.
Fordommene bryder afgørende 
igennem, og alle, der ikke er som 
én selv, eller som danskere skal 
være helst, bliver udsat for noget 
af det mest hæslige af alt, diskri
mination.
I stedet for at undersøge og finde 
de dybere årsager til, at vores del
vise tidligere velfærdssamfund 
smuldrer bort, leder vi efter nogle 
svagere parter, som vi kan gøre 
til genstand for vores harme og 
vrede.
Vi sætter pris på vores frihedsret
tigheder og vil ikke bytte vort de
mokrati ud med et totalitært 
samfundssystem, som så mange 
andre lande har.
Men frihedsrettigheder og de
mokrati er ikke noget, som man 
bare har. Det er noget, man fort
sat skal kæmpe for at beholde.
Det kræver afgørende forudsæt
ninger at bevare et demokrati.
Det kræver respiekt for hinan
dens synspunkter, uanset om de 
er i modsætning til ens egen opi- 
fattelse.

Frihed og demokrati kræver tole
rance og forståelse over for andre 
piersoner eller gruppier af menne
sker, uanset forskellige opfattel
ser af pjolitiske, religiøse, nationa
le, kulturelle, sproglige, køns
mæssige som racemæssige årsa
ger.

Derfor er enhver form for diskri
mination et angreb på det enkel
te menneskes frihed og dermed 
en trussel mod demokratiet.

Arbejderbevægelsen har altid 
haft slagord som frihed, lighed, 
solidaritet og socialisme.

Socialisme og demokrati er derfor 
hinandens forudsætninger og 
dens indhold er frihed, lighed og 
solidaritet.

Racismen er kommet op til over
fladen i Danmark, og racisme er 
diskrimination. Derfor bør fagbe
vægelsen være med til at arbejde 
for at flerne de ting, der skaber 
racismen.

Racismen kan ikke bekæmpies 
med afstandstagen eller ved at 
have love om forbud mod dette. 
Racismen kan kun bekæmpies 
ved at forklare dens årsager og 
ændre disse.

Vi har pligt til aktivt at deltage i 
dette arbejde, fordi det ikke kun 
er de andres frihedsrettigheder 
og demokratiske rettigheder, der 
står på spil. Accepterer vi racis
men, accepterer vi diskrimina
tion, og dermed er vi alle truet på 
vore rettigheder.



Faglig 
uddannelse
Den faglige uddannelse stopper 
ikke med deltagelse på et for
bundskursus, som blot er et 
grundkursus (GI og G2) i Fagbe
vægelsens interne uddannelser. 
Nej, Fagbevægelsens interne ud
dannelser er en systematisk ud
dannelse. Det betyder blandt an
det, at det enkelte kursus har til 
formål at give deltagerne et fun
dament af viden og erfaring, som 
det næste kursus i den valgte ud
dannelse kan bygge sin undervis
ning på.
Fortsættelsen af forbundskurset 
er modulerne G3-G4, hvor indsig
ten i fagbevægelsens rolle og op
gaver i samfundet, først og frem
mest i forhold til lokalsamfundet 
og de opgaver, der ligger i forhold 
hertil for at kunne formidle, in
formere om og gennemføre faglig 
aktivitet, uddybes.
Når dette kursus er gennemgået, 
er forudsætningerne for en mere 
specialiseret uddannelse til ste
de, og man kan da gå i gang med 
det adgangsmodul, som man øn
sker, inden for den linie, man har 
valgt, eller også gå i gang med et 
specialmodul. Der er nok at tage 
fat på, når man ser på oversigten 
for det samlede uddannelsestil
bud i FIU-systemet.

Linien for faglig uddannelses
ledelse
Formålet med denne linie er, at 
deltageren skal kunne løse de 
opgaver, der findes ved gennem
førelsen af organisatorisk arbej
de i de faglige organer, for eksem
pel afvikling af mødevirksomhed, 
informationsarbejde, medlems
kontakt, lokalkontakt til andre 
faglige organisationer, kommu
nale instanser samt arbejde i for
hold til en aktiv kultur- og medie
politik.
Endvidere indeholder linien sær
lige kurser for kasserere, hvor 
der ud over en grundlæggende 
indføring i regnskabsteknik,

budgetproblemer og andre admi
nistrative opgaver også behand
les større kapitalanbringelser.
Efter modulet »Foreningsteknik 
I« skal man kunne planlægge og 
gennemføre organisationsmøder. 
På modulet vil man beskæftige 
sig ret så meget med forenings
ret.
På modulet »Kassererkursus I« 
bliver man fortrolig med en kas
serers opgaver og funktioner, 
herunder det juridiske ansvar for 
bestyrelsesmedlemmer. Endvi
dere gennemgås der nogle prak
tiske regnskabsforhold.
Modulet »Kultur- og mediepoli
tik« beskæftiger sig med en kon
sekvensanalyse ved ny informa
tionsteknologi. Deltageren vil ef
ter dette modul kunne arbejde 
med kulturelle og medierettede 
aktiviteter.

Linien for virksomhedsledel
se og driftsøkonomi
Uddannelsen på denne linie ret- 
ter sig mod problemkredsen om
kring ledelsesproblemer, tekno
logi, driftsøkonomi, rentabilitet, 
markedsforhold set i relation til 
medarbejderindflydelse og med
ejendomsret.
Arbejdsmarkedsstrukturen og - 
politikken og de bestemmende 
faglige og politiske forhold for løn- 
arbejds- og levevilkår er delta
geren aldeles fortrolig med efter 
at have gennemgået modulet 
»Private virksomheder og sam
fundet« .

Linien for arbejdsmarkeds
forhold
Denne linie tilstræber at give til
lidsrepræsentanter og andre en 
rimelig baggrund for løsning af 
strengt faglige opgaver samt 
dem, der har relation til mere 
menneskelige problemer.
På modulet »Arbejdsmarked og 
samfundet« bliver deltageren 
fortrolig med arbejdsmarkedets

struktur og politik samt med de 
faglige og politiske mekanismer, 
som er bestemmende for løn-, ar- 
bejds- og levevilkårene.

Miljø- og sikkerhedslinien
Linien omfatter - udover at be
skæftige sig med grundlæggende 
viden omkring lovgivningen - 
hele spørgsmålet om hensigt og 
mål med den samlede miljøind
sats, hvordan den organiseres på 
den enkelte arbejdsplads, men 
også hvilke initiativer, der er 
nødvendige i det faglige organi
sationsarbejde.

Endelig indeholder linien også en 
række kurser om specielle fakto
rer, der har afgørende indflydelse 
på arbejdsmiljøet, således »Fag
bevægelsen og sikkerhedsrepræ
sentanten« og »Bedriftsundheds
tjeneste«.

Modulet »Arbejdsmiljøloven« 
sætter deltageren i stand til at 
forstå og anvende de gældende 
love og regler i det daglige arbej
de.

Endelig giver et fuldført »G3 og 
G4«-kursus adgang til en række 
specialmoduler, som »Samar
bejdsaftaler (privat sektor)«, A/S 
introduktionskursus«, »Skole- 
kontaktkursus «, » Internationale 
studierejser« (til Frankrig eller 
Italien), »Kursus for arbejdsmar
kedsnævnsmedlemmer«, »Kom
mune og fagbevægelse« og »FO- 
bestyrelse«. Men kurset giver 
også adgang til andre kurser, 
som FIU lejlighedsvis opretter. 
Den, der vil vide mere om, hvilke 
uddannelsesmuligheder FIU-sy- 
stemet tilbyder i foråret 1986, 
kan rette henvendelse til FIU- 
sekretariatet, Teglværksgade 27, 
2100 København 0 (telefon 01- 
29 60 66). Tilmelding til et af sy
stemets moduler sker igennem 
din afdeling.
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NYT FRA A-KASSEN
Den borgerlige regering har i folketinget fået vedtaget et lovforslag om ud
dannelsesydelse og iværksættelsesydelse. Denne lov, der trådte i kraft den 
l.juli i år, forringer helt klart de lediges vilkår.
Loven har stor social slagside, hvilket tydeligt fremgår, når man læser lo
vens paragraffer. Regeringens kæphest hedder »privatisering«, hvilket 
også tydeligt fremgår af loven. Det er således i endnu højere grad end tid
ligere op til den enkelte ledige at søge sine oplysninger.
Se for eksempel her:

Start

H<

Er du over 25 år 
og har været arbejdsløs 

i 21 mdr.

Er du arbejdsløs? 
Er du medlem af en 

A-kasse? 
Er du dagpenge

berettiget?

Hvis ja: så fortsæt

I en arbejdsløshedsperiode kan du f.eks. 
deltage i:

9. kl., 10. kl. eller HF, 
(max. 12 timer pr. uge), 

efterskole, daghøjskole, højskole, hushold
ningsskole, fritidsundervisning, special

arbejderkurser, efteruddannelseskurser og 
flere andre kurser.

Spørg på AF.
dag| 
din d

Hvis nej: 
så kan du ikke bruge 
dette skema til noget Er du under 25 år 

og har du været 
arbejdsløs 9 mdr.

Kun godkendte uddan
nelser - Spørg AF
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Forretningsudvalgets 
sammensætning:

Nordjysk Kreds:
Poul Erik Guldborg
Sydjysk Kreds:
Thomas Olsen
Fyns Kreds:
Jens A. Olsen

Sjælland-Falster Kreds:
Bent Embo
Københavns mandlige afd.: 
Holger Foss, 
Bent Meyer
Københavns kvindelige afd.: 
Barbara Kryger, 
Inge Jensen

Forbundets daglige ledelse: 
Preben Mortensen, 
Anker Skjødt, 
Jytte Hansen, 
Erik Kielberg, 
Lone Christensen
Konsulenter:
John Pedersen, 
Henrik Hansen

Den 29. marts 1985 var anmeldt................ 593 arbejdsløse
Den 26. april 1985 var anmeldt.................. 652 arbejdsløse således:
198 arbejdsløse mænd i København..........  6,0 %
228 arbejdsløse mænd i provinsen ............ 9,96% mænd
132 arbejdsløse kvinder i København .... 11,90%
134 arbejdsløse kvinder i provinsen.......... 21,68% kvinder

652 arbejdsløse .......................................... 8,89%

Indtægten i april har været: 
Medlemsbidrag...................................................... kr. 1.629.615,00
Medlemsbidrag for efterlønsmodtagere .............. kr. 69.303,00

FRA 
FORBUNDET

Hovedbestyrelsens 
sammensætning:
Nordjyske Kreds:
Poul Erik Guldborg, Søren Jacobsen, 
Karsten Jensen, Knud Erik Kvor- 
trup og Inge Møller
Sydjyske Kreds:
Thomas Olsen, Bjarne Frandsen, Kaj 
Fonnesbæk, Dora Rasmussen, Allan 
Lund Nielsen
Fyns Kreds:
Jens A. Olsen, Aage Jensen
Sjælland-Falster Kreds:
Bent Embo, Kaj Knudsen, Søren Jør
gensen, Verner Johnsen, Ritta Han
sen
Københavns mandlige afdeling: 
Holger Foss, Bent Meyer, Torben 
Olsen, Henrik Christensen, 
Kristian Nielsen
Københavns kvindelige afdeling: 
Barbara Kryger, Inge Jensen, Kir
sten Haastrup
Forbundets daglige ledelse:
Preben Mortensen, Anker Skjødt, 
Jytte Hansen, Erik Kielberg, Lone 
Christensen
Konsulenter:
John Pedersen, Henrik Hansen

ORDINÆRT 
FORRETNINGS
UDVALGSMØDE I 
A-KASSEN
Tirsdag den 11. juni 1985.

Fraværende: Erik Kielberg 
Dirigent: Bent Meyer.
DAGSORDEN
1. Referat
2. Beretning
3. Forskellige sager

1. Referatet fra 8. maj 
godkendtes

2. Beretning for A -kassen 
april måned 
v/Jytte Hansen

Henviste til den omdelte skriftlige be
retning, samt gjorde opmærksom på, 
at arbejdsløshedstallet var steget fra 
8,0 til 8,89 pct.
Ingen ønskede ordet.
Beretningen blev godkendt.

3. Forskellige sager
A-kasse cirkulære nr. 15 er udsendt 
omhandlende det materiale, der skal 
sendes til A-kassen ved lejlighed.
A-kasse cirkulære nr. 16 vedrørende 
rådighedsbegrebet.
Det er nu fastslået, at det er afde
lingskassereren, der vurderer, om et 
medlem er til rådighed for arbejds
markedet.
Fra de københavnske afdelinger var 
der kommet ansøgning om henstand 
for kontingent, så længe konflikten 
på Carlsberg-Tuborg løber. Ansøg
ningen kunne ikke efterkommes 
helt, men de to afdelinger fik hen
stand med forbundskontingentet for 
maj måned.
Mødet slut./Jytte Hansen.

Ialt........................................................................ kr. 1.698.918,00

Udgifter i april har været:
Dagpenge .............................................................. kr. 5.152.933,00
Feriedagpenge ...................................................... kr. 51.264,00
Efterløn.................................................................. kr. 5.210.115,00
Frikontingent........................................................ kr. 3.510,00
Ialt........................................................................ kr. 10.413.312,00

BERETNING FOR APRIL 1985
Der er i april 1985 optaget 31 mænd 
og 1 kvinde, i alt 32 medlemmer.
Der er udmeldt 35 mænd og 7 kvin
der, i alt 42 medlemmer.
Medlemstallet var ved udgangen af 
april 1985 i København 3315 mænd 
og 1109 kvinder, i provinsen 2289 
mænd og 618 kvinder, i alt 7331 med
lemmer.
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ORDINÆRT 
FORRETNINGS- 
UDVALGSMØDE
Tirsdag den 11. juni 1985.

Preben Mortensen:
Jytte Hansen blev budt velkommen 
til det første ordinære forretningsud
valgsmøde, hun deltog i som hoved
kasserer.

DAGSORDEN
1. Protokol
2. Beretning
3. Regnskab
4. Forskellige sager
Fraværende: Erik Kielberg.
Dirigent: Bent Meyer.

1. Protokol
Forretningsudvalget godkendte føl
gende mødeprotokoller.
FraFU-møder:
Afholdt 2. januar 1985 og

8. maj 1985.
Ekstraordinært FU-møde:
Afholdt 24. april 1985.
Fra ekstraordinære HB-møder:
Afholdt 25. marts 1985

13. april 1985
24. april 1985 og
17. maj 1985

2. Beretning
v/forbundsformand
Preben Mortensen
Blokade
Vi omtalte på forrige forretningsud
valgsmøde en blokade, som er en ho
vedblokade fra Metal Søfart overfor 
Øresundsdriften i Havnegade. For
bundet har sendt 1. og 2. varsel og har 
ikke siden hørt noget dertil, men det 
var klart, at varslerne i sig selv har en 
virkning, idet konflikten i Køben
havn betyder meget for sagen. Ellers 
har vi hverken fra LO eller øvrige 
hørt noget om, hvorvidt hovedkon
flikten har betydet, at Øresunds-drif- 
ten er indstillet, eller om man har fået 
underskrevet overenskomsten, som 
går på den internationale overens
komst.

Depotsager
Vedrørende depotsager havde Anker 
Skjødt den 26. april 1985 skrevet til 
Depotindehaverforeningen for at få 
taget sagen op vedrørende returfla
sker i det søndeijydske område, efter 
at, om ikke handlen var givet fri, så i 
hvert fald så meget fri, at enkeltper
soner kan købe for op til over et par 
tusinde kroner øl og indføre det, så
fremt det er til eget forbrug. Det var 
svært for toldvagterne at kontrollere 
dette, og efter dette har man fået et 
meget stort returflaskesystem i det 
sønderjyske område, som forbundet 
fandt det rimeligt, at der findes en 
ordning og en betaling herfor.
Forbundet havde den 24. maj fået 
svar på, at man var villige til at drøfte 
dette spørgsmål.
Vedrørende en tidligere omtalt sag på 
Dragør-depotet, havde depotet anmo
det om, at få en faglig voldgift, der gik 
på, hvorvidt man, inden man kunne 
foretage afskedigelser, skulle bruge 
overenskomstens bestemmelser, 
hvor der var mulighed for at lave en 
arbejdsfordeling. Vi konstaterede fle
re steder, og forbundsformanden 
mente, at de tre omtalte depotet, man 
i første omgang skrev om, var Søborg- 
, Dragør- og Sydhavnsdepotet, hvor 
man i stedet for at bruge ordningen 
afskedigede, og hvor vi fandt, at ar
bejdsfordelingen kunne bruges som 
en overgangsordning, der kan bevir
ke, at man fortsat kan have de sam
me mennesker beskæftiget.
Forbundet måtte erkende i denne 
sag, som i andre, at når det drejer sig 
om Depotindehaverforeningen, tager 
det en forfærdelig tid med den brev
veksling, der går frem og tilbage. 
Men vi har d. 17. maj skrevet, hvad sa
gen gik på, og man har d. 21. maj sva
ret, at man vil udfærdige en fælles
henvendelse, og man har også sendt 
en sådan til vicepræsident Frank 
Poulsen, som skal være opmand. For
bundet havde ikke hørt yderligere i 
sagen.
Så har vi haft nogle klager over Tu- 
borg-depotet i Frederikssund, hvor 
man havde indleveret klager over, at 
man ikke overholdt visse af overens
komstens bestemmelser. Man afholdt 
den 3. juni et organisationsmøde, 
hvor det var Lone Christensen, der 
deltog fra forbundets side, og hvor

Bent Embo var med som kredsfor
mand for at komme ind i sagerne. 
Som tidligere omtalt var der jo en del 
hængepartier, som der var klaget 
over til kredsen, og som vi nu måtte 
forsøge at'få af vejen.
Depotindehaverforeningen tilkende
gav i et protokollat, at de ting i over
enskomsten, der ikke var overholdt, 
ville man overholde. Det var dels ar
bejdstøj, dels indbetaling af kapital
pension, dels at lønnen skal udbetales 
hver 14. dag, ligesom overarbejde 
skal honoreres, og at man i forbindel
se med overarbejde havde en tilbage
betaling, og hermed skulle sagen 
være afsluttet.
Sagen blev kørt under samme møde, 
hvor man behandlede spørgsmålet 
om hovedbestyrelsesmedlem Søren 
Jørgensen i Næstved, som ikke havde 
kunnet få fri til at deltage i faglige 
møder. Man fik følgende protokollat: 
»Ved en forhandling dags dato mel
lem nedenstående organisationer 
drøftedes frihed for Søren Jørgensen, 
der er ansat på Carlsberg-depotet i 
Næstved, til deltagelse i fagligt arbej
de i arbejdstiden. Der opnåedes enig
hed om, at Søren Jørgensen får frihed 
fra depotet uden løn til at bestride 
fagligt arbejde, idet han vil underret
te depotindehaveren om sit fravær så 
hurtigt, det er praktisk muligt«.
Et af problemerne var nok, at depot
indehaveren altid beklagede sig over 
at få besked dagen i forvejen, og at vi 
måske nok i nogen tilfælde måtte 
sige, at der forelå varsel om et møde i 
så god tid, at det også ville være mu
ligt at underrette depotindehaveren 
herom.
Vi skal dog sige, at der selvfølgelig al
tid med de situationer, vi har været i, 
kan opstå en speciel ekstraordinær si
tuation, og det er klart, at det kan 
være vanskeligt på depoter, som jo er 
små arbejdspladser, pludselig at skul
le undvære en mand, men det er jo så
dan, at hvis der opstår noget ekstra
ordinært, eller der er ekstraordinær 
sygdom på et depot, og det er umuligt, 
så har det omtalte hovedbestyrelses
medlem ret til at sende en substitut i 
stedet for.
I sagen omkring Tuborg Sydhavns
depotet har der været afgivet dom, 
men der har været et nyt fællesmøde 
den 14. maj ud fra, at arbejdet i første
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omgang blev stillet frit, hvad der ikke 
skete i anden omgang. Arbejdet er 
ikke normaliseret, hvorfor man har 
ønsket et nyt fællesmøde for at få sa
gen skærpet. Forbundet har ikke 
modtaget meddelelse om, hvornår 
der er forberedende retsmøde, men 
selv om konflikten fortsat er løbende, 
har de åbenbart ikke ønsket at ind
klage den som en hastesag, og det 
skal jo nok ses på baggrund af, at der 
med konflikten i København er nogle 
ting, der er mere aktuelle og mere 
væsentlige at få behandlet. Vareleve
rancerne til Tuborg-depotet skulle 
under alle omstændigheder være 
stoppet, og dermed kan der ikke fore
gå nogen distribution.

Endelig er der spørgsmålet om om
pakning af øl og vand. Alle husker, at 
vi tabte den faglige voldgift, hvorefter 
Dansk Arbejdsgiverforening indkla
gede forbundet og Københavns 
mandlige afdeling for ikke at have 
rettet sig efter overenskomsten ved 
at nægte at ompakke.

Anker Skjødt, som har kørt sagen, 
gjorde gældende ved det forbereden
de retsmøde, at vi siden kendelsen 
fremkom fra den faglige voldgift, har 
rettet os derefter og har udsendt cir
kulære herom, og derfor fandt han 
ikke grundlag for at køre sagen. Vi 
har efter Dansk Arbejdsgiverfore
nings betænkningstid fået meddelel
se om, at sagen er trukket.

Forbundet har fra formanden for 
Sydjyske Kreds, Thomas Olsen, fået 
en rykkerskrivelse. Thomas O. skri
ver: »På et bestyrelsesmøde i Sydjy
ske Kreds har man diskuteret forhol
dene på depoterne, og de midler ho
vedbestyrelsen har afsat til opsøgen
de arbejde. Da vi finder, at dette ar
bejde er meget påkrævet, beder vi 
om, at det landsdækkende depotud
valg snarest kan beslutte en fordeling 
af pengene, så arbejdet kan gå i 
gang«.
Forbundet har svaret, at brevet ville 
blive videregivet til Anker Skjødt, som 
er formand for udvalget, og at man må 
finde frem til en dato for indkaldelse af 
udvalget. Forbundsformanden kunne 
ikke sige, hvorledes udvalget har aftalt 
det, og der skulle også ligge noget ma
teriale til fordeling.

DEBAT TIL BERETNINGEN

Thomas Olsen
Thomas O. ønskede at tilføje, til 
spørgsmålet om depotudvalgets be
handling af de bevilgede midler, at 
det var tvivlsomt om kredsens repræ
sentant i depotudvalget havde rykket 
for en fordeling af de bevilgede mid
ler.

Anker Skjødt
Anker S. oplyste, at depotudvalget 
var indkaldt til møde 26. juli 1985.

BERETNINGEN FORTSAT

v/forbundsformand
Preben Mortensen
Faglig voldgift- og 
organisations-sager
Der ligger en forfærdelig bunke orga
nisationssager for de to københavn
ske afdelinger. Der ligger også nogle, 
der skal behandles ved faglig voldgift, 
og det er klart, at sådan som situati
onen er ved en konflikt fra 7.-8. maj 
1985, er det umuligt at få afviklet dis
se møder, og vi må derfor sige, at de 
sager, der er løbende i København, 
må afvente en behandling og en af
slutning til konflikten på de køben
havnske bryggerier engang er op
hørt.
Der er dog en sag med hensyn til betalt 
frihed til at vælge sikkerhedsrepræsen
tanter. Vi har tidligere omtalt denne 
sag, hvor der er indgivet klage, og vi har 
fra Arbejdstilsynet fået en lang skrivel
se, som siger på den ene side og på den 
anden side, men som alligevel tilkende
giver, at de er enige med kredsen i en 
tidligere kendelse, der ligger, ligesom 
de er enige i, at man bør give tilladelse 
til frihed til valg af sikkerhedsrepræsen
tanter.
Man fastslår dog alligevel til sidst, at 
der i henhold til lov om sikkerhedsrep
ræsentanter klart fremgår, at uenighed, 
spørgsmål om valg osv. skal afgøres ad 
arbejdsretlig vej, og det vil sige, at hvis 
man ikke bøjer sig på De forenede 
Bryggerier for den tidligere kendelse 
og den henstilling, der ligger fra Ar
bejdstilsynet, så er der kun den ar
bejdsretlige vej at gå. Vi har ikke disku
teret det, og jeg har kun sendt kopien af 
brevet videre til afdelingen og forven
ter, at hvis den skal køre, så skal den

køre over afdelingen, og så er vi i sam
me situation, som med de øvrige sager, 
hvor vi er nødt til at vente til forholdene 
engang er normaliseret.

Tap H har vi tidligere omtalt, hvor 
man nægter at udføre overarbejde 
som opstart og afsluttende arbejde. 
Årsagen er, at da man startede Tap H 
op i efteråret 1984, var der ekstraor
dinært meget overarbejde. Mod sæd
vane igennem en 10-11 år på brygge
rierne dikterede man - så vidt jeg hu
sker - i februar, at man skulle afspad
sere i en bestemt uge, fordi man på 
baggrund af materialer var nødt til at 
indstille produktionen. Det har jo al
tid været den omvendte situation, at 
man tilrettelagde afspadsering af 
overarbejde ud fra, at man havde 
brug for folk i den periode, og at man 
kunne holde flere beskæftiget. Der 
har aldrig været en afspadserings
ordning, der gik på, at man kunne 
sende folk ud på nogle bestemte pe
rioder for dermed at reducere beskæf
tigelsen.
Der var imidlertid ikke meget at 
komme efter. Vi vidste, at det blev be
tragtet som en kollektiv overarbejds
vægring, og for de personer, der har 
foretaget denne overarbejdsvægring, 
siger kendelsen, at man for hver af de 
nævnte arbejdere betaler en bod på 
30 kr. om dagen. Denne løber kun 
frem til en bestemt periode, så vi må 
forvente - når forholdene bliver nor
maliseret - at den løber videre. Det 
blev dog fra Babara Kryger på sidste 
forretningsudvalgsmøde nævnt, at 
der var taget nogle lokale initiativer 
til at søge at få løst dette problem, 
men forbundsformanden må på bag
grund af konfliktens start gå ud fra, 
at der ikke har været mulighed for 
yderligere at drøfte dette.
På baggrund af konflikten i Køben
havn, som forbundsformanden ville 
omtale som en selvstændig sag til 
sidst, ville han nævne, at det natur
ligvis har betydet, at en lang række 
danske virksomheder, bryggerier og 
givet også mineralvandsfabrikker - 
også på grund af årstiden og varmen 
- har optrappet deres produktion ko
lossalt. Forbundet anbefalede dem at 
lade være med at medvirke til at pro
ducere mere, end de gør normalt af 
hensyn til konflikten i København.
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I den forbindelse er forbundet gjort 
bekendt med fra NNF-afdelingen i 
Hillerød, at man på Usserød Bryggeri 
beskæftiger folk under 18 år, som 
dels kører trucks og som dels er be
skæftiget ved maskinparken. Vi har 
jo en anden sag liggende i Arbejdstil
synet, hvor vi har indberettet virk
somheden for ikke at overholde visse 
bestemmelser, og vi overvejede igen 
at klage, men sagde, at denne gang 
vil vi ikke afvente en klage til Ar
bejdstilsynet, fordi det tager for lang 
tid.
Den 30/5 skrev vi derfor til Hillerød 
politi og anmeldte Usserød Bryggeri 
for overtrædelse af visse bestemmel
ser ved at beskæftige folk under 18 år 
og at beskæftige disse ved maskiner, 
hvor man ikke må være under 18 år. 
Vi har ikke faet nogen reaktion her
på, men jeg er dog vidende om, at der 
er skolebørn beskæftiget, som efter 
daglig skolegang går hen på brygge
riet og arbejder 7-8 timer, til langt ud 
på aftenen, og vi er sikker på, at over
enskomstens bestemmelser ikke bli
ver overholdt. Man kunne måske 
spørge, hvorfor afdelingen i Helsing
ør ikke har gjort noget ved dette, 
men de har dog prøvet af og til at 
komme ind, men det kræver, at man 
konstant har folk dernede, og det, der 
Ugesom er vanskeligt, er, at vi ikke 
har meget sympati hos de medlem
mer, som er beskæftiget på Usserød 
Bryggeri. Man fortæller dem jo hver 
dag, at såfremt de ikke kører, så må 
der være en trussel om, at man så bli
ver nødt til at lukke bryggeriet.

Forbundet ønskede ved hjælp af poli
tianmeldelse at gøre opmærksom på, 
hvad der foregår på dette bryggeri. 
Det er jo temmelig uhyrligt, at man 
officielt accepterer, at folk under 18 
år arbejder der. Såvidt forbundsfor
manden vidste, havde forbundet alle
rede igennem et par år haft mistanke 
om, at der foregik sådanne ting der
oppe, men aldrig fået det konstateret. 
Det interessante var, at det er én af 
mødrene til de børn, der arbejder der
ude, som har givet sagen videre til 
NNF i Hillerød, som har bragt den vi
dere til forbundet. Vi håbede at få et 
resultat af disse ting - ikke fordi for
bundet ønskede, at virkomheden 
skulle lukke - men når virksomhe
derne kører på betingelser som Usse

rød Bryggeri, undergravede dette 
mulighederne for at få ordenthge ar
bejdspladser andre steder, hvor de 
overenskomstmæssige forhold bevir
ker, at omkostningerne var større. 
Hermed mente forbundsformanden, 
som tidliger sagt, at det forpUgter for
bundet at sørge for at komme ind på 
alle virksomheder og skaffe nogle or- 
dentUge løn- og arbejdsforhold, så 
manglen på dette ikke var med til at 
forvride konkurrencen mellem pro
duktionsvirksomhederne indenfor 
mineralvandsområdet og bryggeri
området.
Forbundet havde anbefalet LO, at 
køre arbejdsretsager omkring »sidste 
varsel overfor OBS i Herning«, ud fra 
at principperne om klager er ens.

DEBAT TIL BERETNING

Babara Kryger
Vedrørende sagen om valg af sikker
hedsrepræsentanter i arbejdstiden - 
fandt man, at man havde fået ret i, at 
valget skulle ske i arbejdstiden. Hvis 
DFB ikke accepterede dette, tog afde
linger sagen op i forbundet.
Babara K. bad forbundsformanden 
forklare bods-størrelser i sagen Tap 
H og o ver arbejdsvægring.

Preben Mortensen
Der var ingen faste bodssatser i ar
bejdsvægringssagen, som ved bod pr. 
time. - Boden i sagen var »pr. dag 30,- 
kr. «.

Holger Foss
Holger F. var af den opfattelse, at for
bundscirkulæret, i forbindelse med 
konflikter i København, generelt 
ikke blev fulgt af afdelingerne.
Dels kunne man se, hvad der var af øl 
og dels havde man mange avisudklip, 
hvor direktører udtalte sig om, at der 
køres alt hvad man kan, for at hjælpe 
københavnerne med at få øl.
Holger F. vidste ikke, hvad der kunne 
gøres ved dette, men det var klart, at 
der i København var en udbredt bit
terhed imod især et af hovedbestyrel
sesmedlemmerne - som for åben TV- 
skærm havde undsagt sine strejken
de kammerater i København. Dette 
var meget ubehageligt. Kredsfor-

mændene kunne måske gøre noget i 
sagen.
Holger F. fandt, at det var tilfredsstil
lende at Usserød Bryggeri var an
meldt til politiet.

Preben Mortensen
Der vælter tysk øl ind over grænsen, 
og ud fra at man ikke fra de køben
havnske afdelinger ønsker, at man 
skal boykotte eller lukke af for, at der 
kommer udenlandsk øl ind på marke
det, er det nok svært for provinskam
meraterne at forstå, hvad man så kan 
have imod, at det er dem, der kører og 
sælger dette øl. Forbundsformanden 
havde forklaret, at han for såvidt sy
nes, at det kunne være lige meget, om 
f.eks. Harboe og andre steder kørte 
dette øl op. Det, der var vigtigt, var at 
man ikke kørte mere Carlsberg/Tu- 
borg-øl for derved bevarede man 
presset mod De forenede Bryggerier 
nøjagtig, som man gjorde på Jyske 
Bryggerier. Det var svært at forklare 
folk, hvorfor de ikke måtte køre i 2- og 
3-holds skift og skaffe beskæftigelse, i 
stedet for at der væltede tyske, belgi
ske og andet øl ind over grænsen.

Holger Foss
Holger F. fandt, at det største pro
blem var, når man så Carlsberg og 
Tuborg øl i København. Afdelinger 
havde i den forbindelse måtte forkla
re mange, at øllet ikke kom fra Frede
ricia, da der lå et klart tilsagn om, at 
der ikke sendes øl fra Fredericia til 
København.

Bent Embo
Kredsen havde, på et bestyrelsesmø
de, diskuteret situationen igennem. 
Der havde været delte meninger i be
styrelsen.
Bent E. var enig i, at det var ikke sær
lig solidarisk, at nogle af kollegerne 
kørte på overtid m.m.
Vedrørende situationen omkring Us
serød Bryggeri, havde formanden for 
Helsingør afdeling givet udtryk for, 
at afdelingen ikke alene kunne ænd
re situationen der, man havde ikke 
på kredsbestyrelsesmødet fundet løs
ninger til at ændre situationen på Us
serød.
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Poul Erik Guldborg
I starten af konflikten i København 
havde der været øl nok i Jylland. I 
denne periode havde nogle nok købt 
øl i Jylland og taget med til Køben
havn.
Problemet var der ikke mere. 01 i Jyl
land var nu stort set rationeret med 
max. 2 kasser pr. kunde. Tuborg og 
Carlsberg var mangelvare de fleste 
steder.

Jens Olsen
Situationen på Fyn var, at der ikke 
var meget Tuborg- og Carlsberg øl til
bage.
Albani-koncernen havde meget få 
muligheder for at forøge produkti
onen. Dels på grund af kapacitets-be
grænsninger og dels på grund af, at 
ingen havde ønsker om at brygge 
mere end normalt.

Babara Kryger
Det var klart, at det der havde størst 
interesse, var at begrænse DFB’s øl.
Det var væsentligst at forhindre DFB 
i, at få tappet eller brygget deres øl 
andre steder.

Preben Mortensen
Så længe der var masser af uden
landsk øl, var det ikke anbefalelses- 
værdigt at sige til medlemmerne, at 
man ikke måtte køre mere end man 
plejede. Ingen ville kunne forstå en 
sådan situation.

Bent Meyer
Bent M. mente, at det De forenede 
Bryggerier var bange for, var at det 
tyske øl kom op over den danske 
grænse, og at danskerne fik smag for 
det tyske øl, således at den dag, hvor 
toldudligningen var væk, så begynd
te man at drikke det tyske øl. Derfor 
havde man sagt, at det, der generede 
De forenede Bryggerier mest, skulle 
vi ikke vende os imod, og det kunne 
ikke genere De forenede Bryggerier 
ret meget, hvis det var Jyske Brygge
rier, hvor de sad med en aktiemajori
tet, og hvor de fik penge ned i lom
men. Det kunne heller ikke genere 
De forenede Bryggerier, at Harboe 
mangedoblede deres produktion, al 
den stund de fik 25% af overskuddet 
ned i lommen. Det kunne ikke genere 
De forenede Bryggerier ret meget,

hvis de tjente penge på alt det danske 
øl, der blev solgt her i landet. Det var 
visionen, man havde villet forklare 
kolleger andre steder i landet, hvor
for man ikke måtte trappe op. Man 
skal helst ikke acceptere, at det, De 
forenede Bryggerier satte til på kar
rusellerne i København, hentede de 
ind på gyngerne andre steder. Dette 
skete ikke, hvis det var tysk øl, der 
blev drukket. Dette var ideologien, 
som lå til grund for holdningerne om
kring dette spørgsmål.

Preben Mortensen
Bent M.’s omtale af stategien, dække
de kun den stategi man lagde for Kø
benhavn.
Man måtte også anskue, hvordan 
strategien blev opfattet af forbundets 
medlemmer i provinsen. En strategi 
om, at der måtte komme ubegrænset 
udenlandsk øl ind på markedet, 
samtidig med at hjemmeprodukti- 
onen ikke måtte dække markedet, 
var ikke acceptabelt.
Det marked, provinsbryggerierne 
kunne dække ind, var for lille til at 
have betydning for konflikten, hvor 
imod det driftsøkonomisk kunne be
tyde noget for det enkelte bryggeri.
Set i forhold til De forenede Brygge
rier fandt forbundsformanden ikke, 
at de økonomisk kunne rette noget op 
ved at provinsbryggerierne dækkede 
noget af markedet ind.
De forenede Bryggeriers aktier i an
dre bryggerier var ikke aktier, der 
var målrettet økonomiske årsager, 
men målrettet adgangen til at kunne 
kontrollere markedet.
Forbundsformanden fandt, at det, 
der havde betydning for konflikten 
var at fastholde, at ingen måtte over
tage den produktion fra Carlsberg/ 
Tuborg som normalt laves i Køben
havn.

Bent Meyer
Bent M. var ikke enig med forbunds
formanden og ønskede yderlig at om
tale ting, der var baggrund for strate
gien i København.
Det kunne være nemmere for De for
enede Bryggerier på et senere tids
punkt, at tage markedet tilbage fra 
danske bryggerier, hvorimod pro
duktionen, der kom fra udlandet,

kunne man få svært ved at tage tilba
ge igen.
Bent M. mente principielt, at De for
enede Bryggerier førte sig mest gene
ret af, at der kom udenlandsk øl ind 
på markedet. Man kunne ikke se bort 
fra at værtshusholdere og andre 
fremover ville bevare disse leveran
cer fra udlandet, fordi man kunne for
vente, som omtalt i pressen, at leve
rancerne af Carlsberg og Tuborg ville 
der, i visse situationer blive lukket 
for, hvis København ikke fik en ram
meaftale.

Babara Kryger
Babara K. mente at aktionsudvalgets 
tilrettelægning af blokader viste, at 
der blev lagt vægt på at begrænse De 
forenede Bryggeriers produktion, 
samt deres muligheder for at fa tap
pet og produceret andre steder.
Herudover ønskede man sympatitil
kendegivelser fra andre bryggerier, 
så langt som muligt vedrørende, at 
man ikke optrappede produktionen.

Thomas Olsen
Thomas O. oplyste, at det anlæg, der i 
Fredericia kunne bruges til, at man 
kørte færdig øl ud til tapning andre 
steder, var ude af drift før konflikten 
i København startede.
Der var tilsagn om, at anlægget ikke 
kom i drift før konflikten i Køben
havn var stoppet.
Der havde været andre tekniske pro
blemer i en tappehal på Fredericia, og 
der var enighed om, at man ikke lave
de ekstraordinært overarbejde for at 
løse disse tekniske problemer.
Fredericia producerede ikke mere 
end normalt, nærmere mindre, grun
det tekniske problemer.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at hvis 
man i København troede, at uden
landsk øl ville blive på markedet og 
dermed blive en trussel for De forene
de Bryggerier, at så var dette også en 
trussel mod andre bryggerier, hvilket 
gjorde det endnu vanskeligere at for
klare provinsen, hvad strategien dre
jede sig om.
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Bent Meyer
Forbundsformandens konklusion 
kunne være rigtig, men handlinger i 
en konflikt skulle skræmme modpar
ten, så man fik dem til forhandlings
bordet.
Der kunne være nogle omkostninger, 
som også virkede skræmmende for 
andre, men dette måtte man tage 
med i overvejelserne i forhold til, at 
man var ude i denne konfliktsitua
tion.
Bent M. forstod godt, at strategien 
kunne være svær at forklare og for
stå, men det virkede meget forkert, 
når man i TV forklarede, at man 
grundet pinsen arbejdede over 18 ti
mer pr. uge - dette var der stor reak
tion imod.

Poul Erik Guldborg
Nordjyske kreds havde diskuteret 
hele situationen. 99% af bryggerierne 
producerede, som man ville have 
gjort, hvis der ingen konflikt var i Kø
benhavn.
København havde sympati fra alle i 
Nordjylland. Kun Silkeborg så ander
ledes på situationen. Her frygtede 
man, at en rammeaftale i København 
kunne gå ud over deres vandproduk
tion.

BERETNING FORTSAT

Preben Mortensen
Situationen Carlsberg og 
Tuborgi København
Vi havde jo et ekstraordinært hoved
bestyrelsesmøde, hvor vi drøftede for
slaget fra de to københavnske afde
linger om økonomisk støtte til kon
flikten. Forbundsformanden redegjor
de her for forbundets synspunkter, 
og andre gjorde rede for afdelingernes 
synspunkter. Det var også fremgået 
af pressen og andre steder, at der ikke 
var enighed i opfattelsen af, hvordan 
konflikten skulle køre. Forbundsfor
manden havde udtrykt forbundsle
delsens holdning ved gentagne mø
der, og havde sagt, at den situation, 
som afdelingerne, ved henvendelse til 
forbundet den 13. maj, var i, skulle 
være brugt. Der var åbnet for en for
handlingsmulighed, og man burde 
have forhandlet for at se, om man her 
kunne nå til enighed, og at det var

hans opfattelse, at De forenede Bryg
gerier ikke bluffede. Forbundsfor
manden syntes helt klart, at de til
kendegav, at der ikke kunne drøftes 
nogen ting, før arbejdet var normali
seret. Det var den ene ting.
Den anden ting var, at de jo ligesom 
havde givet udtryk for, at der deref
ter ikke kunne blive en rammeaftale. 
Det var delvis bekræftet, hvad for
bundsformanden senere ville vende 
tilbage til, men det var de ting, som 
skilte i opfattelsen, når tingene blev 
fremlagt for medlemmerne i Køben
havn.
Vi havde et meget stort møde 20. maj 
i KB-Hallen, hvor forbundsforman
den redegjorde for forbundsledelsens 
synspunkter, og hvor man fra afde
lingens side ikke kunne indtage de 
samme synspunkter om, at man bur
de normalisere arbejdet for at få for
handlingerne og redde, hvad reddes 
kunne. På det tidspunkt var afstem
ningsresultatet godt 2000 og 600 og 
noget. Det havde så ændret sig lidt, 
ikke for de, der ønskede at gå i arbej
de, men for dem, der ønskede at fort
sætte konflikten. Man var nu nede på 
noget med 700 og 1300 og noget.

De københavnske afdelinger har et 
par gange været i kontakt med bryg
gerierne, uden at det har givet resul
tat, og man fandt så frem til, at man 
ville brug en person, som måske skul
le kunne være mægler, og som også 
rettede henvendelse til De forenede 
Bryggerier, hvor det meddeltes fra di
rektør Poul Svanholm, at han godt 
ville acceptere, at der kunne være en 
kontakt eller nogle drøftelser - for
bundsformanden var ikke helt klar 
over, hvad det egentlig gik på - men 
at det så skulle være med forbundet.
Forbundsformanden havde et møde 
torsdag med de to afdelinger, hvor 
man enedes om, at vi så skulle forsø
ge, men mægleren meddelte ved en 
ny telefonopringning, at betingelser
ne var, at arbejdet var normaliseret, 
før sådanne drøftelser kunne komme 
i gang.
Forbundsformanden havde sagt til 
afdelingen, at vi måske på baggrund 
af de ting, der var sagt, skulle fasthol
de initiativet, så forbundsformanden 
ville selv opsøge Poul Svanholm tele
fonisk, inden man skulle have et mor

genmøde (stormøde) for medlemmer
ne kl. 10.00. Han var ikke til stede, og 
forbundsformanden fik så kontakt 
med den normale forhandlingsleder 
for De forenede Bryggerier, underdi
rektør Bent Jensen, som så meddelte, 
at man ikke fra De forenede Brygge
riers side overhovedet var interesse
ret i at tale om nogen ting, før arbej
det var normaliseret.
Forbundsformanden havde sagt, at 
på baggrund af de kontakter, der 
havde været, at han ønskede at få en 
drøftelse med Svanholm for at høre, 
om der i det hele taget var åbninger 
nogen steder, der kunne bruges til 
nogle ting. Han sagde så, at man kun
ne prøve senere på dagen, hvad for
bundsformanden så gjorde. Svan
holm var stadigvæk ikke til stede, 
men man meddelte, at lederen af den 
indenlandske bryggerisektion - han 
er vel nok direktør - Vitus Nielsen 
godt ville orientere om situationen og 
udtrykke De forenede Bryggeriers 
holdning til disse ting. Man aftalte 
torsdag eftermiddag, hvorefter for
bundsformanden var derude, og man 
meddelte, at det hele tiden havde væ
ret bryggeriets opfattelse, at der ikke 
kunne drøftes nogen ting, før arbej
det var normaliseret.
Forbundsformanden havde gjort op
mærksom på, at det altid var vanske
ligt i en konflikt, der var kørt op på 
denne måde, at der ikke var nogen til
sagn, når folk havde konfliktet i så 
lang tid. Man må sammenligne en 
konflikt med en krig, hvis man skal 
stoppe den, må begge parter være 
klar over, hvad krigen går på, og 
hvad der skal ske bagefter.
Man sagde nej, man kunne ikke åbne 
op for nogen ting. Det sidste udkast til 
en rammeaftale, der ligger fra bryg
gerierne, kunne ikke længere være 
grundlag, fordi man simpelthen ikke 
vidste, når konflikten var slut, hvad 
man havde af salg, og dermed vidste 
man heller ikke, hvad man skulle 
producere og dermed heller ikke, 
hvor mange mennesker man på lang 
sigt skulle beskæftige.
De nævnte, om området export, at 
man jo mange steder har licenspro
duktion, men man sender jo alligevel 
- kan det passe? -100 mio. til export. 
Det udgjorde, nævnte han, i f.eks. et 
land op imod en halv procent af det
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samlede salg i det pågældende land, 
og det er klart med så mange store 
udenlandske selskaber, vil det bety
de, at i samme øjeblik leverancerne 
indstilles fra Danmark, så vil der 
straks være udenlandske selskaber, 
der er parat til at rykke ind og overta
ge dette marked, og at man nok der
for fremover måtte forvente, at man 
ikke kunne have så stor export fra 
Danmark. Dem, der stod for leveran
cerne af Calsberg/Tuborg i udlandet, 
var nu af den opfattelse, at man sim
pelthen måtte overtage det som licen
sproduktion for at sikre bestemte le
verancer. Derfor var det svært at vur
dere, hvad det ville betyde for export- 
markedet.
For mineralvandsmarkedet var man 
meget betænkelig. I forvejen var De 
forenede Bryggeriers andel af mine
ralvandsmarkedet, også i flasker, 
gennem året gået tilbage. Prismæs
sigt lå de jo noget over andre, og der
for måtte man konstatere, at nu var 
Faxe f.eks. kommet ind i restaura
tionsbranchen, og man kunne købe 
Faxe-vand på restauranterne, hvad 
man ikke tidligere havde kunnet, og 
det var spørgsmålet, om man i det 
hele taget ville kunne genvinde mar
ked for mineralvand, og derfor var 
det et stort spørgsmål, hvad der ville 
ske, når konflikten var slut, med 
Carlsberg/Tuborgs mineralvand.
Så nævnte de fustager, hvor det net
op var sæson, og der var mange som
merforretninger og restauranter, 
som levede af netop dette i disse må
neder, og her var det spørgsmålet, 
hvis disse gik til andre leverandører, 
fordi man frygtede, at der måske også 
i de kommende år ikke ville være ro 
og leverancer, at man så fandt nogle 
andre, og hvilke konsekvenser det så 
ville få for fustagerne.
Men det største problem var selvføl
gelig, hvordan det ville gå med Carls- 
berg/Tuborg, hvor de dog mente, at 
de stadigvæk ville kunne vinde mar
kedet tilbage, omend det ville tage no
gen tid, før det lykkedes.
Alt dette tilsammen betød, at man 
ikke havde mulighed for, på forhånd 
at kunne sige, at der kunne gives ga
rantier, når arbejdet blev normalise
ret. Det måtte salg og produktion vise 
på et senere tidspunkt. Hvis man 
kunne genvinde nogle af disse ting, så

ville der være mulighed, der ud fra lø
bende måske at kunne give nogle af 
de garantier. Én af de vigtige ting er 
jo tryghedsgarantien. Men selve 
grundlaget for en rammeaftales ind
hold var bortfaldet. Det ville de ikke 
have mulighed for at kunne opfylde.
Det blev sagt på et tidspunkt, hvor 
der havde været konflikt i 4 uger. Det 
var klart, at man altid bagefter, når 
man gennemgår, hvad man har begå
et af fejl og ikke-fejl, hvor forbunds
formanden hele tiden havde udtrykt 
forbundets opfattelse med, at man 
nok burde have taget forhandlinger
ne for at se, hvad der skilte parterne, 
sådan at man derefter kunne sige, at 
der havde været forhandlingssam
menbrud, men hvis begge parter hav
de ønsket det, kunne det have givet et 
resultat — så havde det været udmær
ket, men kunne det ikke, så vidste 
man i hvert fald helt klart, hvad det 
var, der skilte parterne. Der er usik
kerhed om det nu, fordi man jo havde 
tilkendegivet fra De forenede Brygge
rier efter 3 henvendelser, første gang 
at man kun ville forhandle 5. udkast, 
anden gang, at det kunne justeres, 
tredie gang trak de det tilbage og sag
de, at der var ingen forhåndsbetingel
ser, andet end at arbejdet skulle være 
normaliseret.

Det bevirkede, at vi havde en forskel
lig opfattelse. Det var klart, at vi som 
forbund var meget, meget bekymre
de, dels spørgsmålet om, hvad der 
sker bagefter, men også hvis man 
skulle betale den pris, at folk ikke 
kunne få varig beskæftigelse frem
over på bryggerierne, eller man må
ske skulle foretage store afskedigel
ser, samt hvad det betød, at der kom 
andet øl ind på markedet. Det kunne 
være en pris, man var nødt til at beta
le. men som sagt, synes forbundsfor
manden, at man kunne betale en pris, 
når man vidste, at der ikke var andre 
muligheder. Den opfattelse synes for
bundsformanden egentlig, at forbun
det var med til at bibringe den 13. 
maj, og at man burde have brugt den 
situation.
Forbundsformanden havde på et tid
ligt tidspunkt den opfattelse, hvilket 
stemmetal og konfliktens længde vi
ste, at det havde været muligt at for
handle, og hvis man ikke havde fået 
et ordenligt forhandlingsresultat vil

le man have kunnet få medlemmerne 
- selvom dette var bagklogskab, hav
de forbundsformanden hellere løbet 
en sådan risiko end den, der var på 
nuværende.
Sammenligner man med 1980-situ- 
ationen, hvor man også på Tuborg 
var ude i 4 uger, erkendte vi, at for at 
få forhandlingerne, måtte vi normali
sere arbejdet og troede bestemt ikke, 
at situationen var mere gunstig for 
bryggeriarbejderne i 1985, end den 
var i 1980.
Udover dette har der været fællesmø
der, møder i arbejdsretten og det er 
klart - det kunne forbundsforman
den også mærke, da han var et par 
dage i Jylland - at folk er fuldstændig 
forvirrede over, hvad der foregår, idet 
afdelingerne nu stiller sig frem of
fentligt og siger, at det er dem, der 
har ansvaret, og at det er dem, der 
har pålagt medlemmerne det. De kan 
slet ikke forstå, når vi er uenige, at 
det er forbundet, der har procederet 
denne sag.
Men kort og godt, vi ville ikke fra for
bundsledelsens side på hovedbesty
relsesmødet den 17. tilkendegive, at 
vi ville støtte konflikten. Hvis vi støt
tede konflikten, måtte det også bety
de, at den fortsatte, og da vi ikke var 
enige i, at det var den rigtige måde at 
gøre det på, ville vi naturligvis heller 
ikke gå ind for det forslag, der var fra 
de københavnske afdelinger.
Imidlertid er der jo tre klagepunkter 
- dels det individuelle ansvar overfor 
medlemmerne, der får bod, der er af
delingerne, som automatisk får bod, 
hvor de er et flertal ude, men en al
vorlig skærpet bod, fordi man mener, 
at de står bag - dels er der forbun
det, som ikke har været aktiv nok for 
at få arbejdet normaliseret, og sidst 
men ikke mindst den stramning, der 
er sket overfor forbundet, hvor man 
mener, at vi skal pålægge vore afde
linger at bruge forbundets eksklu
sionsparagraf for medlemmer, der 
ikke retter sig efter, hvad forbundet 
siger. Vi har erkendt, at konflikten er 
overenskomststridig, og vi har også 
erkendt, at vi må pålægge medlem
merne at normalisere arbejdet. Hvis 
man ikke følger dette pålæg og der
med forbundet, så vil man også mene, 
at hvis forbundet ikke griber til dette 
skridt, så står forbundet også mere el-
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1er mindre bag konflikten. Det er nog
le forfærdelige problemer, men vi 
gjorde kort og godt op økonomisk. 
Hvis man fik ret i påstanden overfor 
forbundet, ville det koste forbundet 
mange millioner, ingen tvivl om det. 
Man vil givet få ret overfor afdelin
gen, som også vil koste penge og givet 
overfor medlemmerne.
Ja, det var i store træk om selve sa
gen. Der er selvfølgelig en masse de
tailler, men ud fra den indstilling for
bundet skal have og ud fra de forskel
lige holdninger, er der jo ingen grund 
til at grave grøfter i en sådan sag. Vi 
har stadig den opfattelse, at vi ikke 
vil understøtte konflikten, så den for
længes, men vi vil også stadig tilken
degive, at vi godt forstår kampen. Vi 
har så forskellig opfattelse af, hvor
dan den skal køres.
Forretningsudvalget godkendte en
stemmigt beretningen.

3. Regnskab
Årsregnskabet lå til forretningsud
valgets orientering, med efterfølgen
de behandling i hovedbestyrelsen.

4. Forskellige sager
v/forbundsformand
Preben Mortensen
Udsendte cirkulærer fra forbundet 
var:
Cirkulære vedr. situationen i Køben
havn, hvor medlemmerne i forbun
dets to afdelinger har besluttet at 
strejke, og hvor man opfordrer andre 
virksomheder til ikke at tage ekstra
ordinært arbejde i den forbindelse.
Vedr. nyvalgte sikkerhedsrepræsen
tants rettigheder i forbindelse med P. 
9-uddannelsen.
Vedr. nye lønninger indenfor depot
området.
Der var underskrevet overenskomst 
for Marbæk Bryggeriet for 1983. Den 
var først underskrevet 7/5-1985. Det 
var en tiltrædelsesoverenskomst.
Situationen på Marbæk Bryggeri 
havde været, at direktøren var util

freds med, at han havde 3 beskæfti
get, som var SiD-organiserede, og 
han ville ikke løbe en risiko for, at SiD 
også forlangte overenskomst, derfor 
havde han det krav, at han ikke ville 
underskrive overenskomsten, før de 
3 SiD-organiserede var blevet over
flyttet til os, så han ikke senere fik 
uoverensstemmelser. Det er denne 
overflytning og denne lange tid, det 
har traget, der gjorde, at forbundet 
først fik over enskomsten indhentet 
nu.
Forbundet har fået en. aftale fra Odin 
i Viborg, som er under Faxe. Der har 
man stort set fulgt de samme takster, 
men omkring grundlønnen giver 
man dog noget mere, end man gør på 
vort område, det er ud fra, at man 
ikke tager et gennemsnit, men ser på 
virksomhedens egen indtjening og 
dermed giver disse 2%. Det vil sige, at 
når vi får en overenskomst for Lol- 
land-Falster Bryghus, er det langt 
mindre takster end på Odin i Viborg.
Der lå orientering om, at Nordjyske 
kreds’ depotrepræsentant er Søren 
Jacobsen, med Ole Laursen som 
suppleant.

Forbundet har til Sikringsstyrelsen 
sendt et brev, hvor forbundet anmo
der Sikringsstyrelsen om at udtale 
sig om en problemstilling vedrørende 
distribution og de, der er beskæftiget 
på depoterne eller på bryggerierne. 
Disse folk er ansat enten af et brygge
ri eller af en selvstændig depotejer. 
Deres arbejde er at distribuere øl og 
mineralvand til en lang række køb
mænd, værtshuse og lignende. Det 
sker desværre ofte, at sikkerhedsfor
holdene på disse arbejdssteder er 
mangelfulde. Det kan eksempelvis 
være i form af en dårlig vedligeholdt 
trappe, manglende oprydning eller 
eventuelt manglende snerydning. 
Spørgsmålet er, hvem har i sådanne 
tilfælde erstatningsforpligtelsen, når 
der sker en tilskadekomst, der i øv
rigt er dækket af arbejdsskadesfor
sikringsloven. Er det den tilskade- 
kommendes arbejdsgiver, der over sit 
forsikringsselskab skal yde erstat
ning, eller skal ansvaret for erstat
ning placeres hos den købmand, 
værtshusholder eller lignende, der 
ikke havde orden i sine forhold, såle
des at arbejdsulykken kunne finde 
sted.

Det er klart, at det også gælder om 
vinteren med manglende sneryd
ning, og vi må have en afklaring af, 
hvem der egentlig bærer det forsik
ringsmæssige ansvar overfor den, der 
kommer til skade. Er det der, hvor 
ulykken sker, eller er det den ansat
tes arbejdsgiver, som har ansvaret 
for dette?
Sikringsstyrelsen havde dags dato 
svaret, at det alene er den arbejdsgi
ver, man er ansat af, der har ansva
ret. Afdelingerne ville blive oriente
ret om forholdet.
I forbindelse med pladsproblemer i 
forbundshuset, var der konsulentar
bejde i gang omkring A-kasse forhol
dene. Ét af de problemer, som er og 
bliver et meget stort problem er, 
hvorledes arbejdsgangen foregår i A- 
kassen. Man sidder stort set ovenpå 
hinanden og har en finger i det ene 
øre for at kunne tale i telefon med det 
andet øre. Udover det har vi gentag
ne gange fået stærke beklagelser fra 
folk, som kommer - også fra provin
sen — når vi skal til fællesmøder eller 
organisationsmøder og andre ting, 
over at der ikke er et sted, hvor man 
kan sætte sig hen og snakke sammen. 
De fleste af vore kontorer er gennem
træk for mennesker, der skal ind og 
hente papirer. Det er næsten umuligt 
at få tid til at sætte sig ét eller andet 
sted og kunne snakke sammen om 
problemerne, uden at det betyder, at 
man altid bliver forstyrret af andre 
ting.

Vi har jo udvidet voldsomt i de senere 
år med hensyn til personale, uden at 
vi dermed har kunnet udvide facilite
terne tilsvarende. De kontorer, vi har 
fået på 2. sal må vi jo nok sige ikke er 
blevet brugt til personalet, men til 
konsulenterne og til faglige folk.

Vi er nødt til at tage initiativ til at fo
retage os nogle ting nu. Enhver kan 
se, at bogholderiets damer sidder et 
sted, hvor der er stor gennemgang, 
som skal ind til hovedkassereren eller 
andre steder. Arkiveringen er også 
indskrænket og foregår i samme lo
kaler.

Vi har visse muligheder. Vi kan opsi
ge Forvaltningshøjskolen, men de 
har 2 års opsigelse, hvilket vil sige, at 
vi ikke kan løse det aktuelle problem.



FRA FORBUNDET • 505

Vi kunne undersøge, hvorvidt vi har 
ret til at opsige afdelingerne, men det 
har vi ikke noget ønske om, ud fra at 
de har boet der, siden vi startede hus
et.
Så har vi den tredie mulighed: Vi kan 
simpelthen sælge huset og købe et 
hus, hvor forbundet og A-kassen 
kunne være for sig selv. Det er de mu
ligheder, som vi godt vil have lov til at 
undersøge. Vi ved, at Forvaltnings
højskolen har fået indskrænket en 
lang række aktiviteter med rum og 
huse, bl.a. skulle de bygge nyt hus i 
Lyngby, hvilket er indstillet, men til 
gengæld vil de sagtens kunne skaffe 
en køber hertil, som meget gerne vil 
sætte penge i huset på betingelse af, 
at der er garanti for, at det er lejet ud.
Ved køb af et andet hus, kunne for
bundet få et hus, hvor alle møder 
kunne afholdes i huset, og hvor der 
ville være langt mere arbejdsplads for 
personalet.
Tilbage står, om der er en fjerde mu
lighed med hensyn til, om man kan 
omplacere de arbejdsmuligheder, der 
er i dag, ud fra de lokalefaciliteter vi 
har. F.eks. om vi bruger meget plads 
på nogle ting, som ikke er nødvendi
ge. Personaleforholdene er jo meget 
sammentrængt, og man kan måske 
så spørge, om kontorerne på 2. sal bli
ver udnyttet tilstrækkeligt. Vi ved, at 
konsulenterne er meget ude, provins
sekretæren er meget ude, og det kun
ne måske omplaceres, men det løser 
så ikke problemet med at skaffe mø
delokaler, som er et kæmpeproblem.
Forbundets daglige ledelse ønskede 
at der kunne foretages nogle under
søgelser og indhentes seriøse tilbud 
på, hvad det ville koste at skaffe et 
andet Forbundshus, hvorefter det 
kunne diskuteres videre, hvad der 
bør gøres ved pladsproblemer m.m. i 
Forbundshuset.

Babara Kryger
Babara K. syntes umiddelbart, at det 
lød mærkeligt at forbundet var nødt 
til at købe et hus, idet forbundet har 
et hus.
Babara K. forstod godt problemerne 
med arbejdspladsforholdene, men 
fandt, at det måtte være muligt at fo
retage nogle ændringer, der forbedre
de forholdene.

Babara K. anbefalede, at man prøve
de at finde løsninger indenfor de ram
mer, der var samt at undersøge, hvor
dan der kan ændres og forbedres og 
måske også forbereder at opsige 
Forvaltningshøjskolen for at skaffe 
en endelig løsning i løbet af 2 år.
Babara K. syntes, at det var en kæm
pe disposition at foretage, når fremti
den er så usikker, og så nødigt, at for
bundet og kvindelig afdeling skilles 
ad. - Ud fra et egoistisk synspunkt 
ville det give afdelingen en masse 
praktiske problemer, idet man havde 
mange fællesfaciliteter, som man vil
le få svært ved at opretholde. Men det 
var ikke det væsentligste argument. 
Det væsentligste argument var den 
usikre fremtid, og det at det virkede 
paradoksalt at købe et hus, når man 
har et hus, hvor der er nogle lejemål, 
og at begrundelsen skulle være, at 
man har pladsproblemer.

Holger Foss
Holger F. tilsluttede sig Babara K.’s 
betragtninger og fandt det væsent
ligt, at man i Forbundshuset fra star
ten har opretholdt princippet om at 
lejere betaler kostprisen.
Det vil sige, at dem, der har lejet hos 
forbundet, har ikke betalt mere i hus
leje end vi andre har. Vi har været so
lidariske om huslejen, der har haft 
den samme m2-pris. Ved salg af ejen
dommen til et andet foretagende, 
kunne man med god grund befrygte, 
at lejen for de to afdelinger ville blive 
sat væsentligt op.

Preben Mortensen
Forbundsformanden fandt, at som 
forretningsudvalgsmedlem var man 
nødt til at se på forbundets interesser. 
Det kunne ikke være rigtigt, at man 
skulle høre på, hvilke problemer afde
lingerne ville have, når vi taler om, 
hvad der skal ske for forbundets ved
kommende. Det var rigtigt, at der vil
le være nogle problemer for afdelin
gerne, men man kunne ikke lade af
delingernes problemer være over
skyggende med hensyn til hvilke di
spositioner, forbundet skulle tage.
Vi kan ikke fortsætte med de arbejds
vilkår, der er i A-kassen. Det kan vi 
lige så godt konstatere her. Det vil gi
vet fremgå af de undersøgelser, at 
netop A-kassens arbejdsgang og den

meget lille plads til de mange menne
sker, er vi nødt til at lave om på, hvis 
arbejdet skal foregå på en forsvarlig 
måde.
Det er selvfølgelig ulogisk at skulle 
købe et nyt hus, når vi har et hus, 
men konsekvenserne er, at det vil 
tage 2 år, før der kan ske nogle æn
dringer. Det er ikke det, der er det 
største problem. Problemet er, hvis vi 
vil købe et nyt hus, om vi stadigvæk 
vil kunne hente et overskud derpå, 
sådan at det ikke koster forbundet 
penge at skulle skifte ud, samtidig 
med at vi ved at købe et nyt hus fik 
nogle rimelige mødefaciliteter og ar
bejdsbetingelser, som så mange an
dre forbund har. Det kan vi ikke byde 
vort personale her i dag. Samtidig vil 
vi jo kunne se, at der er sket en kolos
sal aktivitetsudvidelse på alle områ
der, hvilket gør, at vi ikke på så for
nuftig vis, som vi gerne ønsker det, 
kan bruge forbundets hus til at holde 
disse møder.
Det er rigtigt, at hvis man kunne af
vikle med Forvaltningshøjskolen vil
le man få langt bedre plads og langt 
bedre mødefaciliteter, men det tager 
2 år, og forbundsformanden syntes 
ikke, at det var rimeligt, at man skul
le vente i 2 år på at kunne sige, at tin
gene var løst.
Det var måske muligt at omlægge 
nogle ting, så man udnyttede pladsen 
meget bedre, men med det under
skud, forbundet kører med - et milli
on-underskud - ville det være natur
ligt, hvis vi kunne finde og anvise 
nogle veje, som ville billiggøre det, og 
jo flere aktiviteter, vi kan holde i for
bundets eget hus, jo større besparel
ser vil der være. Det ville også betyde, 
at vi ville reducere forbundets udgif
ter på andre områder, f.eks. admini
stration, hvor vi ville kunne nedsætte 
udgifterne. Så udover at vi kunne 
komme ud af det med et overskud, vil
le det også være med til at reducere 
forbundets omkostninger, og det er 
det, at man skal se på, når man tager 
stilling til disse ting.
Forbundsformanden fandt ikke, at 
man kunne sige, at det var et spørgs
mål, om en kæmpedisposition at fore
tage, med henvisning til at fremtiden 
er usikker. Forbundet var et selv
stændigt forbund, og måtte investere 
udfra dette, med respekt for dette
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måtte der skabes forhold til de aktivi
teter forbundet kører.

Thomas Olsen
Det, man beder om, er tilladelse til at 
sondere, hvad man kan få ud af det, 
hvis man køber et nyt hus og hvilke 
muligheder, der ligger. Da der er sto
re problemer, kan det ikke være 
svært at give den tilladelse. Så man 
senere, når undersøgelserne er færdi
ge, kan veje fordele og ulemper op 
imod hinanden og tage en endelig af
gørelse.

Bent Meyer
Bent M. syntes godt man kunne give 
forbundet den kompetence til at un
dersøge mulighederne for at købe nyt 
hus eller på anden måde at fa nogle 
bedre lokaler.
Bent M. ville foreslå, at man også 
brugte en anden udvej, at man skaf
fede noget til afdelingerne et helt an
det sted. Det kunne være, at det kun
ne være billigere for afdelingerne at 
søge ud af huset. Hvis de to afdelinger 
muligvis kunne være fælles om det, 
så kunne der nok skaffes noget for
nuftigt, således at forbundet kunne få 
fornuftig plads i deres eget hus. Det 
kunne undersøges eller bruges i sam
me forbindelse for at spare så mange 
penge som overhovedet muligt og 
lave den bedste ordning som overho
vedet muligt.

Inge Jensen
Inge J. mente ikke, at man kunne 
sige ret meget imod det økonomiske 
der blev fremlagt. Men syntes dog al
ligevel at man kunne komme med 
nogle bemærkninger om selve huset. 
Huset står for de fleste københavn
ske bryggeriarbejdere som et palads - 
sådan er det altid blevet omralt. Det 
har kostet en forfærdelig masse pen
ge, og man har efterhånden vænnet 
sig til, at det er her, vort forbundshus 
ligger. Det er måske noget følelses
mæssigt, som man måske ikke i 
første omgang kan tage særlig højti
deligt, men alligevel så bør dette ind
gå i overvejelserne.
Inge J. var af den opfattelse, at hvis 
huset eller det areal, som forbundet 
råder over, bliver indrettet ordent
ligt, så kunne det lade sig gøre med 
det antal mennesker, der er i huset.

Der er alt for meget plads, der går til 
spilde, og som ikke bliver brugt til no
gen ting, og hun ville allerhelst, at 
man traf en beslutning om at sondere 
terrænet ud fra, at man blev i For
bundets Hus.
Argumentet om at der var pladsman
gel og dårlige arbejdsforhold var vig
tig nok, hun syntes også, at det var i 
orden, at man gav tilsagn om at for
bundsledelsen kunne undersøge dis
se ting, men syntes hele tiden, selvom 
man undersøger tingene, at man skal 
bruge udgangspunktet, at blive i hus
et.
Det var en kendsgerning, som man 
måtte se i øjnene, at medlemstallet 
falder, uanset om man har mulighed 
for at arrangere sig på anden vis ved 
fortsat at være et selvstændigt for
bund. Medlemstallet ville falde. Der
for måtte udgangspunktet være, at 
man ser på, hvad mulighederne er i 
huset. Hun ville godt appellere til det
te, når man tog det med følelserne 
frem, så ville der jo kunne blive spe
kuleret i denne situation på mange 
underlige måder, set med baggrund i 
de forhold, der havde været her med 
dårlige arbejdsforhold mellem Kø
benhavns mandlige afdeling og for
bundet, hvor man jo på et tidspunkt 
snakkede om, fra Københavns mand
lige afdelings side, at flytte ud. - In
ge J. gik ud fra, at de planer var 
skrinlagt. Men sådan en disposition 
som denne kunne give anledning til, 
at man yderligere borede i det dårlige 
samarbejde, som Inge J. mente var 
ved at være på vej ud og erstattet med 
noget andet, som var noget bedre.

Bent Embo
Bent E. havde ikke spor imod at give 
et tilsagn om tilladelse til at undersø
ge sagen. Når der tales om et nyt hus 
og man siger, at vi ikke kan vente i 2 
år, kunne man måske ane, at der var 
mulighed for at foretage et hurtigt 
køb i nærheden.
Bent E. syntes, at forbundsforman
den burde give udtryk for sin hold
ning til det, der var blevet rejst fra fle
re sider, nemlig spørgsmålet om, at 
afdelingerne var inde på at flytte fra 
huset. Bent E. kunne godt tænke sig, 
at forbundsformanden gav udtryk for 
sin holdning til dette på forbundets 
vegne.

Lone Christensen
Lone C. fandt, at forbundshuset var 
upraktisk grundet en bygningsform, 
hvor de fleste kontorer var gennem
gangskontorer til andre kontorer.
Lone C. troede, at en ombygning af 
husets indretning måske var umulig, 
men ihvertfald uendelig dyr.

Preben Mortensen
Forbundsformanden kunne helt 
klart sige nej til, at forbundet havde 
et hus på hånden. - Det var heller 
ikke givet, at man kunne finde noget, 
der ville være tilfredsstillende lige i 
nærheden, men det må under alle om
stændigheder være i Københavns
området, hvis det skal være.
Til spørgsmålet om afdelingernes 
flytning var dette en tanke Bent M. 
kom med. Forbundsformanden hav
de ikke noget ønske om, at afdelin
gerne skulle flytte.
Men det var klart, at hvis afdelinger
ne flyttede, ville det løse et reelt pro
blem, hvor man så kunne bygge disse 
lokaler om til mødelokaler osv. og må
ske også omdanne nogle andre loka
ler, så forbundet fik mere plads.

Forbundsformanden troede også, at 
det rent følelsesmæssigt vil være 
spørgsmålet for mange om, hvor for
bundet nu flytter hen, fordi man var 
vant til huset. Men det skal være så
dan, at de mennesker, som forbundet 
har ansat, får nogle rimelige arbejds
vilkår. Vi vil ikke bryde os om, hvis 
man gentagne gange finder gener og 
fejl, og man så kan sige, at det er også 
de elendige arbejdsforhold, Bryggeri
arbejderforbundet byder deres perso
nale.

Forbundsformanden syntes, at inden 
man overhovedet så sig om, bør man 
have en vurdering af, hvad forbunds
huset kunne sælges til med det 
hele. Sideløbende kunne vi spørge, 
om der var en person, som ud fra den 
ønskeliste, vi har, kan se, om huset 
kunne indrettes dertil. Den tredie 
mulighed, som vi ikke vil lægge pres 
om, er, hvis afdelingerne alligevel fin
der, at man ønsker at finde et andet 
sted at bo. Det er klart, at det selvføl
gelig også vil løse nogle ting, selvom 
det jo ikke bare er at flytte, men også
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at finde et andet sted, hvor man kan 
flytte hen. Der er jo mange ting, der 
skal falde på plads.
Disse ting kunne indgå i overvejelser
ne, men vi kan sætte undersøgelserne 
i gang, og vi kan foretage de undersø
gelser, og derefter vende tilbage og 
finde ud af, hvad der er den bedste løs
ning.

Inge Jensen
Inge J. var enig i, at indgangsvinklen 
kunne være, at man gjorde det, for
bundsformanden sagde - satte en 
mand på sagen. Det han ville nå frem 
til, ville være meget afgørende for den 
videre debat omkring tingene. Hvis 
han nåede frem til, at det var fuld
stændig umuligt ud fra aktiviteterne, 
at man overhovedet er i forbundshu
set, så var denne mulighed droppet på 
forhånd.
Inge J. syntes, at man skulle starte 
med at få én sat på sagen, til at finde 
ud af det, og når det var klart, kunne 
forbundet tage en diskussion en gang 
til, idet dette ville være afgørende for, 
i hvilken retning man skulle gå.
Hvis man ved siden af ønsker at finde 
ud af noget med hus osv., så kunne 
man godt gøre det, men det altafgø
rende for Inge J. var diskussionen på 
baggrund af en rapport. Denne ville 
eliminere en stor del af debatten om
kring selve huset og det videre forløb.
Forretningsudvalget besluttede, at 
daglig ledelse i forbundet bemyndiges 
til at undersøge mulighederne for, på 
bedst mulige måde, at skaffe mere 
plads til forbundets aktiviteter.

Preben Mortensen
Vi har på tidligere forretningsud
valgsmøder orienteret om initiativet 
vedrørende en bryggerikonference, 
der skal afholdes den 7.-9. marts 1986 
på Roskilde Højskole. Vi har også ori
enteret om hvilke parter, vi tilrette
lægger konferencen sammen med: 
Transportarbejderforbundet i Eng
land, det kommunistiske levnedsmid
delarbejderforbund i Frankrig. Vi 
har også tidligere omtalt, hvordan in
ternationale organisationer - herun
der IUL - opfatter et sådant initiativ, 
vi aftalte de 3 parter imellem, at vi 
hver især forsøgte dels i vore organi
sationer og dels i de lande, som skulle

deltage, at orientere og få sympati for 
tanken.
Forbundet havde redegjort på Nor
disk Unions kongres i efteråret om
kring stillingtagen til det finske lev
nedsmiddelarbejderforbund, som er 
medlem af det Verdenskommunisti
ske Forbund. De har i mange år haft 
en slags observatørplads i Nordisk 
Levnedsmiddelunion og har altid del
taget i styrelsesmøder osv., og det 
norske levnedsmiddelarbejderfor
bund fandt, at tiden var inde til, at 
man gjorde dem til fuldgyldigt med
lem, hvad der fik Dan Gellin - som 
overværede Nordisk kongres - til at 
gå på talerstolen et par gange.
Dan Gellins opfattelse var, når man 
er medlem af en Internationale, så er 
man der, og så er man ikke andre ste
der. Man kan ikke være medlem to 
steder endsige have faste samar
bejdsrelationer.
Stort set var alle de nordiske lande 
enige, og Anker S. formulerede, på 
forbundets vegne, at vi måtte se i øj
nene, at de trans-nationale selskaber 
flytter over grænserne. Vi kan ikke 
have grænser, som er bestemt af, om 
man har den ene eller anden politiske 
opfattelse arbejdere imellem. Det er 
nødvendigt at finde et samarbejde, 
hvis vi skal dæmme op for denne ud
vikling.
Det gjorde, at man på dette styrelses
møde drøftede og havde givet styrel
sen ret til at finde en formulering om, 
hvorledes samarbejdsforholdene 
skulle være med det finske levneds
middelarbejderforbund. Man beslut
tede, at de skal være en form for asso
cieret. De deltager, og har ordet til 
alt, hvad der foregår, men har dog 
ikke stemmeret. De deltager også i 
kongresserne, og de betaler 75% af 
kontingentet til Nordisk Levneds
middelunion. Man er små 40.000 
medlemmer i den Nordiske Levneds
middelunion.

Udover dette skete der det interes
sante, at det finske forbund for tekni
kere indenfor levnedsmiddelindustri
en med 3.000 medlemmer også havde 
en optagelsesbegæring. Der er ikke 
noget problem i det, de er medlem af 
IUL, og derfor efterkom man også 
dette ønske. Det vil sige, at de finske 
organisationer i meget højere grad

end tidligere nu er inddraget i nor
disk samarbejde, hvad der for os er 
ganske naturligt.
Forbundsformanden havde omtalt 
denne konference og gjort opmærk
som på, at han i april 1984 havde haft 
en samtale med Dan Gellin, hvor han 
havde stillet nogle betingelser, dels at 
der ikke måtte oprettes et sekretariat 
som en ny international institution, 
dels at vi også søgte kontakt med de 
organisationer i de lande, vi rettede 
henvendelse til, som var medlem af 
IUL, bl.a. CFGT i Frankrig, som vi 
også har sendt en indbydelse, men 
som vi ikke har hørt fra.
Senere har vi forstået, at Dan Gellin 
åbenbart løber fra den samtale og det 
tilsagn, han havde givet. Derfor var 
det vigtigt, at forbundet fik forklaret 
Nordisk Union - især Larke Andre
asen, som er vicepræsident i IUL - 
hvad disse ting omhandlede. Det var 
et helt enstemmigt styrelsesmøde, 
der tilkendegav, at det danske initi
ativ var godt, at der naturligvis, når 
man taler om brancheforhold, ikke 
kun kunne være løsninger indenfor 
IUL-organisationen. Det måtte være 
naturligt, også med kendskabet til at 
licensproduktionen vinder frem i 
lande, hvor IUL ikke har medlemmer 
eller i hvert fald har organisationer, 
som er medlem, at man søgte samar
bejde med disse. Man kunne fuldt ud 
stilslutte sig det, som vi har lagt til 
grund for afholdelse af konference og 
deltagerne, og de gav tilsagn om, at 
alle 4 ville deltage. Man var af den op
fattelse, at især en konference, hvor 
IUL bliver inviteret men ikke har no
gen egentlig omkostning ved denne, 
da vi står for konferencen, og landene 
mere eller mindre selv skal betale til
og afgang derfra, måtte betyde, at det 
ville være mærkeligt, hvis de overho
vedet protesterede imod dens afhol
delse. Det lå også i forlængelse af de
res opfattelse af internationalt arbej
de, at man har nogle bilaterale afta
ler, hvor disse er nødvendige, bl.a. 
Sverige overfor Sovjetunionen inden
for visse brancher osv.

Dette var betryggende, og Larke An
dreasen sagde, at han på førstkom
mende styrelsesmøde under IUL ville 
gøre opmærksom på denne situation 
og forklare Nordisk Unions sympati 
for dette, og at man ønskede, at IUL
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skulle tilgendegive, at man ikke vil 
modarbejde det, og at de organisati
oner under IUL, der bliver inviteret, 
bør deltage i konferencen. Udviklin
gen indenfor bryggeriindustrien - 
især i visse lande i Europa - går så 
stærkt, og arbejdsløsheden vil stige 
voldsomt, bl.a. i Frankrig, hvor det 
ved sammenlægning af bryggerier vil 
betyde, at 50% af bryggeriarbejderne 
i Frankrig om 5 år ikke længere er 
bryggeriarbejdere. Hvis ikke brygge
riarbejderne i Europa, uanset hvilket 
land de kommer fra, skal diskutere 
dette, hvem skulle så diskutere disse 
problemer?
Det havde været rart at mærke, at 
repræsentanterne for de 3 andre 
lande var helt på bølgelængde med 
det danske bryggeriarbejderforbund 
omkring disse ting. Chancerne for, at 
vi får stort set de fleste vesteuropæ
iske lande med, og at vi får en god 
konference, bliver mere og mere 
sandsynlig.

Holger Foss
Holger F. udtrykte glæde over, at det 
var gået sådan med initiativet og syn
tes, at det var godt klaret. Det måtte 
selvfølgelig også glæde Holger F. rent 
personligt, at det han selv havde væ
ret med til at starte op, nu begyndte 
at bære frugt.

Preben Mortensen
På Nordisk Unions møde fik vi fore
lagt budgettet for 1984, som viste et 
temmeligt stort underskud. Det er så
ledes, at budgettet, for at balancere, 
skal indeholde kontingenter for ca. 
220.000 Skr., men underskuddet var 
hundrede og nogleog halvfjerds tu
sinde. Kontingentet til Nordisk Uni
on er 1,00 kr. pr. medlem om året fra 
alle medlemslande, og der er stadig 
en stor formue at tage af, men hvis 
man fortsætter med disse underskud, 
vil der i løbet af 2-3 år ikke være no
gen formue til stede.
Vi hævede ikke kontingentet, og der 
var heller ikke forslag derom, idet vi 
dels ved optagelse af det finske lev
nedsmiddelforbund, dels af tekniske 
funktionærer fra det finske levneds
middelforbund, dels at Island er på 
vej ind, dels at vi hævede kontingen
tet på kongressen i efteråret fra 0,75 
kr. til 1,05 kr. om året pr. medlem,

fandt, at vi måtte afvente og se, om 
det ikke kunne skabe balance, men 
man var dog enige om, at med de akti
viteter, der er kommet i Nordisk Uni
on, som vi jo især med vor position er 
glade for, er det et beskedent kontin
gent, men vi vil afvente et år, før vi ta
ger stilling til det.
Næste styrelsesmøde lægges i forbin
delse med det finske levnedsmiddel
forbunds kongres 22.-24. november 
1985, og der ligger en indstilling om, 
at de, der sidder i styrelsen repræsen
terer deres organisationer som gæ
ster på kongressen.
Nordisk levnedsmiddelunion afhol
der 20. til 23. oktober 1985 en konfe
rence på Esbjerg Højskole om fagbe
vægelsens rolle i Norden omkring den 
økonomiske/politiske situation med 
borgerlig regering osv.
På konferencen skal man diskutere, 
hvad der er ved at ske samt finde 
frem til fælles initiativer overfor den
ne udvikling. Når forbundet ved, 
hvor mange der kan deltage i konfe
rencen, vender vi tilbage til FU 
med indstilling til konferencedel
tagelsen.

Forretningsudualget gav tilslutning 
til, at forbundets styrelsesmedlem
mer deltager i det finske levnedsmid
delforbunds kongres 22.-24. novem
ber 1985.

Bent Embo
Bent E. omtalte de problemer, der var 
på depoterne i forbindelse med kon
flikten i København.
Depotarbejderne tilkaldes til enkelte 
dages arbejde. Arbejdet består i af af
hente tomt returemballage. Der er 
mange ukurante flasker i kasserne til 
frasortering, og lønnen er den flade 
normaltimeløn - herudover får man 
nedsat understøttelse, når man til
kaldes til dette arbejde i nogle dage i 
ugen.
Man havde diskuteret situationen på 
et kredsbestyrelsesmøde og spørgs
målet var, kan man nægte at tage 
denne form for arbejde?
Kan man kræve ekstra betaling til 
dem, der på nuværende har været i 
disse arbejdssituationer.

Preben Mortensen
Normalt har man opsigelsesvarsler, 
men i denne situation, hvor det er på 
baggrund af en overenskomststridig 
konflikt, er depotindehaveren frita
get for sit normale opsigelsesvarsel. 
Det er derfor, at folk kan få under
støttelse med det samme. Så er det 
klart, at når han fritages for disse 
ting, betyder det ikke, at han i en del 
af perioden kan beskæftige folk. Gen
ansættelsen må så foregå på bag
grund af det, der var opsigelseskrite
riet, nemlig at der var en overens
komststridig strejke, der gjorde, at de 
ikke havde normale leverancer, og så 
genoptager man arbejdet igen, når le
verancerne er normale.
Depotarbejderne er hjemsendt på 
grund af konflikt og kan ikke indkal
des 1 eller 2 dage ad gangen. Hvis de 
indkaldes, er det fordi arbejdet er nor
maliseret, og at de så skal arbejde 
normalt.
Med hensyn til betaling er det sådan 
- at når man ikke distribuerer pro
dukter, som er omfattet af provisions
betalingen, så er der ingen provi
sions-betaling.
Forbundsformanden erindrer om, i 
dette sammenhæng, at der ikke er 
enighed med arbejdsgiverne om - 
hvor meget man skal køre med, når 
man kører med tomme flasker og kas
ser.
Forbundet udsender cirkulærer til af
delingerne vedr. arbejdsgangen på 
depoterne i forbindelse med leve
ringssituationen.

Thomas Olsen
Thomas O. spurgte til situationen 
omkring forbundets tilhørsforhold til 
fagbevægelsen for fred.

Jens Olsen
Jens O. efterlyste omtale fra forbun
dets deltagelse i fredskonferencen i 
Gilleleje.

Preben Mortensen
Fra fagbevægelsen for fred lå der in
tet svar på forbundets ønske om at 
deltage i arbejdet med observatørsta
tus.
Forbundsformanden kunne ikke af
lægge rapport fra fredskonferencen i 
Gilleleje.
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Forbundsformanden havde måtte 
forlade konferencen på første dagen, 
da man ikke kunne skaffe ham ind
kvartering.
Mødet hævet.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Den 13.-14. juni 1985

DAGSORDEN:
1. Dagsorden til forbundets ordinæ

re kongres den 12., 13., 14. og 15. 
september 1985, samt A-kassens 
delegeretmøde på kongressen.

2. Behandling af forslag til forbun
dets ordinære kongres 12., 13., 14. 
og 15. september 1985.

Fraværende: Erik Kielberg.
Dirigent: Poul Erik Guldborg.
Referatform: Beslutningsreferat.

DAGSORDENENS PUNKT 1.

Dagsorden til forbundets ordinære 
kongres 12., 13., 14. og 15. september 
1985 samt A-kassens delegeretmøde 
på kongressen.
Hovedbestyrelsen godkendte følgen
de:

Dagsorden for kongressen:
1. Kongressens åbning.
2. Navneopråb samt prøvelse af 

mandaterne.
3. Godkendelse af dagsorden samt 

forretningsorden.
4. Fastsættelse af diæter.
5. Valg af kongressens funktionæ

rer.
6. Valg af udvalg.
7. Beretning om virksomheder.
8. Regnskaberne herunder regn

skab for forbundets ejendom.
9.A. Behandling af indkomne for

slag vedrørende forbundets 
love.

B. Behandling af andre forslag.
C. Behandling af forslag vedrø

rende forbundets fremtidige 
struktur.

10. Valg.
A. Formand.
B. Næstformand.
C. Hovedkasserer.
D. Sekretær.
E. Provinssekretær.
F. Revisorer.

11. Afslutning.

Hovedbestyrelsen godkendte følgen
de dagsorden for kongressens delege
retmøde i arbejdsløshedskassen.

1. Valg af mødets funktionærer.
2. Beretning om virksomheden.
3. Regnskaberne.
4. Behandling af indkomne forslag.
5. Valg afledelse og revisorer.
6. Afslutning.

Hovedbestyrelsen godkendte følgen
de forretningsorden til kongressen.
a. Til at lede kongressen vælges to di

rigenter. Endvidere vælges to se
kretærer, der er ansvarlige for 
protokollens førelse. Dirigenterne 
fordeler indbyrdes møderne.

b. Ved alle afstemninger gælder al
mindelige majoritet. Skriftlig af
stemning finder sted på kongres
sen, når mindst 20 delegerede 
stemmer herfor, eller når mødets 
leder er i tvivl. På forlangende af 
mindst 25 delegerede skal afstem
ningen ved navn tilføres forhand
lingsprotokollen.

c. Den fungerende dirigent bør så
vidt muligt søge at få de forelig
gende spørgsmål færdigbehandle
de, inden det pågældende mødes 
slutning. Dirigenten kan derfor 
stille forslag om afslutning med de 
indtegnede talere og ligeledes stil
le forslag om at begrænse taleti
den. Sådanne forslag kan også 
stilles af enhver delegeret, og skal 
motiveres af de delegerede fra ta
lerstolen. Ligeledes skal spørgs
målet om suspendering af kon
gressen motiveres fra talerstolen.

d. Forslag og ændringsforslag samt 
begæring om at få ordet skal 
skriftligt indleveres til dirigenten.

e. I protokollen skal indføres de dele
geredes navne samt hvilken afde
ling vedkommende repræsente
rer, alle indkomne forslag, æn
dringsforslag til disse, afgivne 
stemmer for og imod enhver til af
stemning forelagt sag, resoluti
oner, valg afledelse osv.

DAGSORDENENS PUNKT 2.

Behandling af forslag til forbundets 
ordinære kongres 12., 13., 14., og 15. 
september 1985.
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Forelagte forslag i hovedbestyrelsen:

- Forbundet love —
§2 — kontingent.
Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. b: »strejkekasser« og »strejke

fonden« ændres til: »strejke- 
og solidaritetsfonden«.

Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 8 
stemmer for forslaget, 19 stemmer 
imod forslaget. 2 undlod at stemme.

Forslag fra
Københavns mandlige afdeling.
Stk. b: Kontingentet til strejkekas

sen nedsættes pr. 1. januar 
1986 fra kr. 101,- pr. måned 
til kr. 50,- pr. måned.

Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 5 
stemmer for forslaget, 23 stemmer 
imod forslaget. 1 undlod at stemme.

Forslag fra 
Strukturudvalget.
Regulering ændres til:
Hvad angår strejkekontingent, regu
leres dette således, at det udgør 1/20 
uges strejkeunderstøttelse pr. må
ned. Reguleringen foretages to gange 
årligt, henholdsvis 1. april og 1. okto
ber. Kontingentet til administra
tionskassen, socialhjælpefonden, op
lysningsfonden, kongres- og reserve
fonden, reguleres i kongresperioden 
med 10% af den til enhver tid bestå
ende kontingentstørrelse. Regule
ring foretages to gange årligt, hen
holdsvis 1. januar og 1. juli.
Hovedbestyrelsen vedtog enstem
migt, at anbefale forslaget til kon
gressen.

Forslag fra 
Strukturudvalget.
Indskud Stk. f ændres til:
Kontingentet skal være indbetalt af 
medlemmer til den af afdelingen fast
satte tid, og ingen må være i restance 
udover den, i loven om arbejdsløs
hedsforsikring, fastsatte frist. Afde
lingskassereren indsender kontin
gent til hovedkassen senest den 10. i 
efterfølgende måned.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Forslag fra
Strukturudvalget
Stk. 1. ændres til:
Medlemmer, der er indkaldt til civil 
værnepligt, eller overgår til barsels
hvile, der varer over 14 dage, fritages 
for betaling af kontingent.

Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 8 
stemmer for forslaget, 18 stemmer 
imod forslaget. 3 undlod at stemme.

Hovedbestyrelsens forslag.
Stk. 1. ændres til:
Medlemmer, der ifølge lovgivningen 
fritages for betaling af kontingent, gi
ves frikontingent herunder civile 
værnepligtige.

Hovedbestyrelsen vedtog at anbefale 
forslaget til kongressen med 20 stem
mer for forslaget, 4 stemmer imod for
slaget. 5 undlod at stemme.

- Forbundets love - 
§3- kongresser.
Forslag fra
Nordjysk kreds.
Stk. c. tilføjes:
Samtlige afdelinger i den enkelte 
kreds skal ud af kredsens kongresde
legerede deltage på kongressen med 
mindst en delegeret, såfremt man øn
sker det.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. c. tilføjes:
Samtlige afdelinger i den enkelte 
kreds skal ud af kredsens kongresde
legerede deltage på kongressen med 
mindst en delegeret.
(Strukturudvalget trak forslaget).
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale Nordjysk kreds’ forslag til 
kongressen med, at sidste linie ænd
res til »såfremt afdelingen ønsker 
det«.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. c. tilføjes:
De delegerede vælges for en kongres
periode (2 år).
(Københavns kvindelige afdeling 
trak forslaget).

Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. f. ændres til:
Angivelse af deltagelse i kongressen 
skal af kredsene og de to københavn
ske afdelinger være tilsendt forret
ningsudvalget, senest 6 uger før den
nes afholdelse.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

- Forbundets love - 
§4- hovedbestyrelsen.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. b. sidste afsnit ændres:
- og den til enhver tid fungerende for
mand i Københavns kvindelige afde
ling osv.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Forslag fra
Københavns mandlige afdeling.
Stk.j. første afsnit ændres: 
»Hovedbestyrelsen kan indkaldes 
med 24 timers varsel«
Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 6 
stemmer for forslaget, 19 stemmer 
imod forslaget. 4 undlod at stemme.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. k. sidste afsnit udgår.
(Københavns kvindelige afdeling 
trak forslaget).

Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. k. ændres til:
Fratræder, uden for orden, nogle af 
de på kongressen valgte funktionæ
rer, har hovedbestyrelsen ret til at 
konstituere andre i deres sted.
Når et medlem af hovedbestyrelsen 
uden anmeldt eller gyldig grund ude
bliver fra to på hinanden følgende ho
vedbestyrelsesmøder, har den pågæl
dende forbrudt sin ret til fortsat at 
være medlem af hovedbestyrelsen. 
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling. 
Nyt stk.
Hovedbestyrelsen bevilger til solida-



FRA FORBUNDET • 511

ritetsformål fra strejke- og solidari
tetsfonden.
(Københavns kvindelige afdeling 
trak forslaget).

Forbundets love
§5- forretningsudvalget.

Forslag fra
Strukturudvalget
Stk. c. ændres til:
Forretningsudvalget holder møde 
mindst en gang om måneden, undta
gen i juli måned, eller så ofte forman
den eller to af forretningsudvalgets 
medlemmer finder det nødvendigt. 
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

- Forbundets love - 
§7- arbejdsområder.
Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. g. ændres til:
Alt regnskab og pengesager vedrø
rende forbundets virke, indsendes di
rekte til hovedkassereren under kon
torets adresse.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen 
med den tilføjelse - i første linie - 
»Forbundets og A-kassens virke«.

Forslag fra 
Strukturudvalget.
Stk. h. ændres til:
Udtagning af penge fra banken kan 
ske af hovedkassereren eller forman
den.

Forslag fra
Nordjysk kreds.
Stk. h. ændres til:
Udtagning af penge fra banken kan 
kun ske af hovedkassereren eller for
manden sammen med et forretnings
udvalgsmedlem.
(Nordjysk kreds trak forslaget).
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale strukturudvalgets for
slag til kongressen.

Forslag fra
Sydjysk kreds.
Stk.j. ændres til:
Provinssekretærens arbejdsområde: 
1. Provinssekretæren vælges på 

kongressen, men har altid bopæl i 
provinsen.

2. Provinssekretærens arbejdsområ
der og opgaver er at beskæftige sig 
med de ændringer og forhold, der 
sker i kredsene og afdelingerne.

3. Provinssekretæren er pligtig til at 
deltage i de møder i kredse og afde
linger, hvor sekretærens nærvæ
relse ønskes.

4. Provinssekretæren deltager i FU- 
og HB-møder, og møder, hvor det 
skønnes nødvendigt, at sekretæ
ren er til stede.

5. Provinssekretæren aflægger på 
FU- og HB-møder og på kongres
sen beretning over sit arbejde og 
virke.

(Sydjyske kreds trak forslaget).

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Vedrørende emner til debat.
Der ønskes en debat i HB om § 7, stk. 
j, med det formål at nedlægge denne 
post.

Forslag fra
forbundets daglige ledelse.
Kredsene vælger en provinssekre
tær. Provinssekretæren sidder i for
bundets HB og FU.
Valget af provinssekretæren sker på 
forbundets kongres, af kredsenes 
kongresdelegerede.
Provinssekretæren lønnes af forbun
det.
Sekretæren for provinsen beskæfti
ger sig med følgende: Kortlægge hele 
vort fagområde.
Gå i gang med oprettelse af overen
skomster, hvor de ikke findes. Gå i 
gang med organisering/flytning af 
medlemmer.
Samarbejde med andre forbund. 
Være kredsene behjælpelige i alle 
faglige aktiviteter.
1. Gennemarbejdelse af alle kredse

nes særaftaler med det formål at 
fjerne skævheder og opnå mere 
ensartede arbejds- og lønmæssige 
forhold.

2. Gennemarbejdelse af hovedover
enskomsten med det resultat, at 
kredsene er forberedt med opstil- 
Ung af krav til ny hovedoverens
komst.

3. Være kredsene behjælpelige med 
oplysningsarbejde, møder, kurser 
m.m. og være til stede som indle- 
der/deltager i debat.

4. Koordinere kredsarbejdet.
5. Besøge kredsenes arbejdspladser 

for direkte samtaler med afdelin
gens tillidsrepræsentanter og 
medlemmer.

Holde forbundets ledelse orienteret 
om kredsenes og eget faglige arbejde. 
Såfremt ovenstående forslag tiltræ
des af HB., ajourføres øvrige § i for
bundets love (§ 3, 4, 5 og 6).
(Forbundets daglige ledelse trak for
slaget).

Forslag fra 
Hovedbestyrelsen.
Kredsene vælger en provinssekre
tær.
Valget af provinssekretær sker i for
bindelse med forbundets kongres af 
kredsenes delegerede.
Provinssekretærens arbejdsområde 
besluttes i enighed i kredsene.
Provinssekretæren sidder i forbun
dets FU- og HB.
Provinssekretæren lønnes af forbun
det.
Hovedbestyrelsen vedtog forslaget 
med 20 stemmer for forslaget, 9 stem
mer imod forslaget. Ingen undlod at 
stemme.
Der ønskes en debat i HB om § 9, stk. 
h, i forbindelse med nedlæggelse, op
rettelse og sammenlægninger af af
delingerne.

Forslag fra 
Hovedbestyrelsen.
Stk. h. ændres til:
Ved en overflytning af medlemmer 
fra en af forbundets afdelinger til en 
anden.

- Forbundets love - 
§9- afdelingerne.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. c. ændres til:
Formanden ønskes ændret til for
bundsformanden .
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. h. ændres til:
Opløses en afdeling, tilfalder dens
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ejendele - herunder også de forelig
gende kontante midler - hovedfor
bundet, som opbevarer disse, indtil en 
ny afdeling kan stiftes.
Hvis en overflytning af medlemmer 
fra en af forbundets afdelinger til en 
anden af forbundets afdelinger sker 
grundet, at en afdeling nedlægges el
ler grundet virksomhedssammen
lægninger, skal den fraflyttede afde
lings kasse overføre det beløb, der 
svarer til forpligtelsen pr. medlem 
ifølge 8 11, stk. f, til den afdelings 
kasse, medlemmer overflyttes til. 
(Strukturudvalget trak forslaget).

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Vedrørende emner til debat af for
bundets afdelinger, der sker grundet 
at en afdeling nedlægges eller grun
det virksomhedssammenlægninger, 
fastsætter hovedbestyrelsen et beløb 
pr. medlem, som der fraflytter afde
lingens kasse, skal overføres til den 
afdelings kasse, medlemmet overflyt
tes til.
Hovedbestyrelsen vedtog, at anbefale 
forslaget til kongressen med 25 stem
mer for forslaget. Ingen stemte imod 
forslaget. 4 undlod at stemme.

- Forbundet love - 
§10- afslutning af overenskomster.

Forslag fra
Københavns mandlige afdeling.
Overskriften tilføjes: 
»og forhandlinger«. 
Stk. b. ændres til: 
»Ved alle forbundets forhandlinger, 
der angår de lokale afdelinger, skal 
kredsen eller afdelingerne være re
præsenteret«.
Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 5 
stemmer for forslaget, 17 stemmer 
imod forslaget. 7 undlod at stemme.

- Forbundets love -
§ 11 - arbejdsnedlæggelser, lockouter 
og boykotninger.

Forslag fra
Københavns mandlige afdeling.
Stk. a. udgår.

Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 5 
stemmer for forslaget, 19 stemmer 
imod forslaget. 5 undlod at stemme.

Forslag fra
Københavns mandlige afdeling
Stk. b. punktum efter »konflikten«, 
resten af stykket udgår.
Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale forslaget til kongressen med 5 
stemmer for forslaget, 20 stemmer 
imod forslaget. 4 undlod at stemme.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Stk. d. ændres til:
Understøttelse til medlemmerne ud
betales af forbundet på baggrund af 
afdelingernes meddelelser om, hvilke 
medlemmer, der er omfattet af strej
ke eller lockout.
Afdelingernes forpligtelse ifølge § 11, 
stk. f, afregnes samlet afdelingen og 
forbundet imellem.
Understøttelse udbetales til medlem
merne ugevis og på baggrund af ud
fyldte konfliktkort, der udsendes af 
og returneres til forbundet.

Hovedbestyrelsen vedtog at anbefale 
forslaget til kongressen med 21 stem
mer for forslaget, ingen stemmer 
imod. 8 undlod at stemme.

Forslag fra
Fyns kreds.
Stk. f. udgår.
Midlerne overgår til afdelingernes 
kultur- eller aktivitetskasse.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Stk. f. udgår.
(Københavns kvindelige afdeling 
trak forslaget).

Forslag fra
Strukturudvalget.
Udvalget er af den opfattelse, at afde
lingernes forpligtelser i forbindelse 
med konflikter i § 11, stk. f, bør ophø
re og overtages af forbundet.
Udvalget kunne forestille sig, at afde
lingernes kontingtandel, der angår 
opfyldelse af formueforhold ifølge § 
11, stk. f, fastholdes, og at de midler,

afdelingerne har og fortsat opsamler 
igennem en fastholdelse af afdelin
gernes kontingentpolitik, der angår 
dette område, kan bruges til faglige 
aktiviteter i afdelingerne.
Udvalget har ikke fremsat forslag til 
ændring af forbundets love i dette 
spørgsmål med baggrund i, at udval
get mener, at konkrete forslag til lo
vændringer i dette spørgsmål bør af
vente kongressens debat vedrørende 
en omlægning af, hvad afdelingernes 
formuer bruges til.
(Strukturudvalget trak forslaget).

Forslag fra
Hovedbestyrelsen.
Stk. f. ændres: udfra følgende princip. 
»Når forbundets midler er opbrugt i 
forbindelse med understøttelse under 
strejker og lockouter, skal der i afde
lingerne altid være en sum, der pr. 
medlem svarer til 3 dages understøt
telse. Afdelingen kan udbetale i un
derstøttelse, når forbundets midler er 
opbrugt.

Hovedbestyrelsen forkastede at anbe
fale Fyns-kredsens forslag til stk. f, til 
kongressen med 2 stemmer for forsla
get, 23 stemmer imod forslaget. 4 
undlod at stemme.

Hovedbestyrelsens princip forslag til 
ændring af stk. f, vedtog hovedbesty
relsen at indstille til kongressen med 
27 stemmer for forslaget, ingen stem
te imod forslaget. 2 undlod at stem
me.

Forslag fra 
Strukturudvalget. 
Stk. i. udgår.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

- Forbundets love -
§ 14 - særlige bestemmelser.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Ændres til:
Medlemmer, der tager ekstraarbejde 
inden for et andet fags område, er 
pligtig til at indmelde sig i vedkom
mende fags organisation, efter de af
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denne foreskrevne regler, og at give 
forbundet øjeblikkelig underretning. 
Medlemmer, der er overgået til efter
løn og dermed helt har forladt ar
bejdsmarkedet, kan ikke repræsente
re kompetente forsamlinger inden for 
forbundet.
Efterlønsmedlemmer er gruppelivs- 
forsikret.

Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

-Forbundets love -
Københavns mandlige afdeling.
Tilføjelse til 3. afsnit:
»En eventuel sammenslutning med 
et andet forbund kan dog tidligst 
komme på tale, såfremt vort forbunds 
medlemstal kommer under den, gen
nem lovgivningen, fastsatte grænse 
for medlemstallet i en A-kasse.« 
4. og 5. afsnit udgår.
(Københavns mandlige afdeling trak 
forslaget).

Forslag fra
Sjælland-Falster kreds.
Forbundet indmelder sig i LO som 
fuldt medlem.
(Sjælland-Falster kredsen trak for
slaget).

Forslag fra
Strukturudvalget.
Udvalget har konkluderet, at det er 
vigtigt, at der sker nogle afklaringer 
vedrørende forbundets fremtid, så 
forbundet ikke står i den situation, at 
et dalende medlemstal af A-kassen 
bliver betingelsen for forbundets 
fremtid i relation til den øvrige fagbe
vægelses opbygning og struktur.
Derfor indstiller udvalget til kongres
sen, at det pålægges forbundets dagli
ge ledelse, forretningsudvalget og ho
vedbestyrelsen at optage forhandlin
ger med henblik på forbundets sam
menlægning med et andet forbund. 
Såfremt sådanne forhandlinger fører 
til et resultat, forelægges forhand
lingsresultatet en kongres.
Udvalget er af den opfattelse, at hvis 
forhandlinger fører til et resultat, der 
efterfølgende godkendes af en kon
gres, kunne den aktuelle gennemfø

relse af en beslutning ske i forbindel
se med, at medlemstallet af A-kassen 
kom under grænsen for at opretholde 
A-kasse selvstændigheden (for tiden 
5000 medlemmer).
Hovedbestyrelsen vedtog, at kongres
sens dagsorden skulle indeholde et 
punkt med debat om forbundets 
fremtidige struktur. I debatten på 
kongressen om forbundets fremtidige 
struktur tages der udgangspunkt i 
strukturudvalgets forslag.
Hovedbestyrelsens vedtagelse skete 
med 28 stemmer for forslaget, ingen 
stemte imod forslaget. 1 undlod at 
stemme.

Tillæg til forbundets love.
Forslag fra
Forbundets daglige ledelse. 
Forbundet opdeles i 3 kredse.
1 kreds for Nordjylland
1 kreds for Sydjylland og Fyn, samt
1 kreds for Sjælland og Falster.
Mineralvands- og Brænderiarbejder
ne, København, indgår i Sjælland/ 
Falster kredsen.
Hovedbestyrelsesmedlemmerne i 
kredsen vælges af kredsrepræsen
tantskabet.
Afdelingernes repræsentation til at 
vælge hovedbestyrelsesmedlemmer
ne er ud fra det antal kredsrepræsen
tanter, de enkelte afdelinger havde i 
kredsrepræsentantskabet pr. 31. de
cember 1982.
Hvor der er bryggeri-, brænderi- og 
depotafdelinger i samme kreds, til
stræbes det, at disse bliver repræsen
teret i hovedbestyrelsen.
Senest 4 uger efter afholdelse af kon
gressen, meddeler kredsen forbun
det, hvem der er valgt som hovedbe
styrelsesmedlemmer og kredsfor- 
mænd.
Kredsformanden vælges blandt ho
vedbestyrelsesmedlemmerne i områ
det og er forpligtet til gensidig orien
tering mellem hovedbestyrelsen og 
kredsen. Kredsbestyrelsen består af 
kredsens hovedbestyrelsesmedlem
mer og fungerende afdelingsfor- 
mænd. Kredsens repræsentantskab 
består af hovedbestyrelsesmedlem
merne og samtlige afdelingsbestyrel
ser i området.
De respektive kredsformænd er med
lemmer af forbundets forhandlings
udvalg. Kredsen leder selv sine indre

anliggender og afholder udgifterne 
hertil.
Kredsens opgaver:
Kredsen forpligtes til bl.a. at beskæf
tige sig med følgende opgaver:
1. Indkaldelse og behandling af for

slag til hovedoverenskomster, 
særaftaler samt kongresser.

2. Sager, der ikke opnås enighed om, 
kan på afdelingernes foranledning 
genforhandles af kredsen inden 
fremsendelse til forbundet.

3. Kredsen bør beskæftige sig med 
alle faglige og politiske aktivite
ter.

Hovedbestyrelsen vedtog at anbefale 
forslagets princip om, at forbundet 
opdeles i 3 kredse til kongressen.
Kredsene indstiller den geografiske 
opdeling i 3 kredse. Opdelingen i 3 
kredse gennemføres fra 1.1. 1987.
Forbundets love vedrørende kredse
nes HB-repræsentanter ændres til 5 
HB-medlemmer fra hver af de 3 kred
se.
Forbundets love vedrørende kredse
nes FU-repræsentanter ændres til 1 
FU-medlem fra hver af de 3 kredse. 
De nuværende regler, for kredsenes 
kongresdelegerede, ændres der ikke 
ved.
Debatter og beslutninger vedrørende 
kredsenes arbejdsopgaver sker i 
kredsene.
Hovedbestyrelsens vedtagelse skete 
med 28 stemmer for forslaget, ingen 
stemte imod forslaget. 1 undlod at 
stemme.

Strukturudvalget - Sammensætning
Forslag fra 
Strukturudvalget.
Ændres til:
Antal: 8 medlemmer, heraf: 2 med
lemmer fra forbundets forretnings
udvalg, 4 medlemmer fra kredsbesty
relserne (hver kreds vælger 1 med
lem til strukturudvalget). 1 medlem 
fra mandlig afdeling, København, 1 
medlem af kvindelig afdeling, Kø
benhavn.

Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen 
med følgende ændring:
Første linie ændres til:
»2 medlemmer fra forbundets daglige 
ledelse«.
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Strukturudvalgets arbejdsopgaver.
Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling
Der ønskes en debat i HB-struktur- 
udvalgets fremtidige arbejdsområ
der.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Ændres til:
Følge kredsopdelingen.
Beskæftige sig med A-Kasseforholde- 
ne.
Kontingentpolitik, herunder følge 
samfundsudviklingen på det økono
miske og socialpolitiske område.
Indsamle materiale for fælles faglige 
aktiviteter og kurser i kredsene og af
delingerne.
Behandling af forbundets love, her
under lovfortolkning.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Regler for
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbunds 
Hjælpefond for ældre 
uarbejdsdygtige medlemmer.

Forslag fra
Strukturudvalget.
Ændres til:
1) Medlemmer, der er optaget i Hjæl

pefonden pr. 31. december 1984 
(efter 31. december 1984 er der 
stoppet for optagelse af medlem
mer for et kalenderår, første gang 
1.1. 1986).

2) Der vil ikke kunne udbetales 
hjælp af Hjælpefonden, hvis den 
pågældende erholder understøt
telse af arbejdsløshedskassen. 
Hvor medlemmer har ophold på 
alderdomshjem, stiftelse og lig
nende, tages særlig beslutning af 
fondens bestyrelse, da fonden ikke 
har til opgave at aflaste det offent
lige eller andre institutioner. Hvis 
den pågældende påtager sig regel
mæssigt lønnet arbejde.

3) Udbetalingsmaterialet vedrøren
de Hjælpefonden indsendes til re
fusion sammen med det øvrige ud
betalingsmateriale straks efter 
sidste udbetalingsmåned.
(Strukturudvalget trak forslaget).

Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at foreslå kongressen, at Hjælpefond
smedlemmer ydes et engangs beløb 
på kr. 1.000,-, hvorefter Hjælpefon
den ophører.

Andre forslag.
Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling 
Emneudvalg.
Kongressen nedsætter et emneud
valg (i.h.t. § 3, stk. 0), som i kongres
perioden skal udarbejde forslag til 
forbundets kvindepolitik, samt for
slag som sikrer kvindernes repræsen
tation i forbundet, kredsene og afde
lingerne.
Hovedbestyrelsen vedtog enstemmigt 
at anbefale forslaget til kongressen.

Forslag fra
Københavns kvindelige afdeling.
Der ønskes en debat om hjælpefonden 
for TB skal opretholdes med det nu
værende formål, eller om fondens for
mål kan ændres til at yde erstatning 
for løntab ved sygdomme, som er 
mere udbredte indenfor vore indu
strier f.eks. allergi og luftvejssyg
domme.
(Københavns kvindelige afdeling 
trak forslaget).
Mødet hævet.

Lone Christensen

EKSTRAORDINÆRT 
HOVEDBESTYRELSES
MØDE
Onsdag den 3. juli 1985

Fraværende:
Henrik Hansen
John Pedersen
Erik Kielberg
Kaj Fonnesbæk.
For Inge Møller var mødt Inge Laer- 
noes.
For Bjarne Frandsen var mødt Otte 
Dehn.
For Aage Jensen var mødt Jens Lar
sen.

Det ekstraordinære HB-møde var 
indkaldt af Kbh.’s mandlige- og kvin
delige afdelinger med dagsordenen: 
Åbning af forbundets strejkekasse.
Dirigent: Anker Skjødt.

DAGSORDENEN PUNKT 1.

Åbning af forbundets strejkekasse.
Holger Foss
Holger Foss fremsatte på de to Kø
benhavnske afdelingers vegne for
slag om - at der til strejkende brygge
riarbejdere i København, og til andre 
medlemmer af forbundet, der iværk
sætter sympatikonflikt, udbetales kr. 
1.000,- pr. strejkende medlem pr. uge 
fra og med mandag den 1. juli 1985. 
Udbetalingen sker fra forbundets 
strejkekasse.
Der var nu i København en langt 
mere alvorlig situation end 17. maj 
1985, hvor hovedbestyrelsen havde 
afvist de to afdelingers forslag om lån 
fra forbundet.
Den 3. 7. 1985 havde kammeraterne 
været ude i konflikt i 8 uger. Af ind
samlede midler var der udbetalt kr. 
400,- til den enkelte strejkende bryg
geriarbejder. Herudover havde man 
kun haft muligheden at låne penge 
på bistandskontorerne.
På trods af denne situation, var der 
overvejende majoritet og sympati 
blandt medlemmerne for at fortsætte 
kampen.
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Holger F. appellerede til hovedbesty
relsen om, at man satte styrke ind og 
hjalp København i denne hårde kamp 
for fremtidige arbejdspladser i Kø
benhavn.
Ved at hjælpe København, hjalp man 
også sig selv.
Kampen var hård, der måtte sættes 
styrke ind fra Hovedbestyrelsen nu.

Preben Mortensen
Forbundsformanden ønskede at be
grunde forbundets daglige ledelses 
indstilling til, at man anbefalede ho
vedbestyrelsen at stemme imod åb
ning af forbundets strejkekasse.
Forbundet havde 13. maj 1985 i over
ensstemmelse med de to afdelinger 
fået åbnet op for forhandling med De 
forenede Bryggerier.
Afdelingerne havde ikke brugt denne 
forhandlingsmulighed, dermed var 
grundlaget for konflikten ikke at for
handlingsmulighederne var udtømt.
Men grundlaget for konflikten var 
blevet, at tvinge De forenede Brygge
rier til at forhandle medens arbejdet 
var nedlagt. 8 ugers konflikt havde 
ikke tvunget De forenede Bryggerier 
til at forhandle. Det var 8 ugers kon
flikt uden resultater.
Forbundsformanden fandt det nytte
løst, at fortsætte en konflikt, der be
tød at De forenede Bryggerier kunne 
og ville sætte planer i gang, der af
skaffede 5-600 arbejdspladser i Kø
benhavn.
Forbundsformanden ville ikke anbe
fale hovedbestyrelsen at give støtte 
til at konflikten kunne fortsætte med 
disse konsekvenser eller, at støtte en 
konflikt, hvor målsætningen med 
konflikten var blevet, at få åbnet for 
forhandlinger,
Forbundsformanden spurgte, hvad 
der skulle til, for at de to afdelinger 
ville anbefale medlemmerne at gen
optage arbejdet, så der kunne ska
bes en forhandligssituation med De 
forenede Bryggerier.
Forbundsformanden gav det eksem
pel, »eventuelt mundtligt tilsagn fra 
De forenede Bryggerier om garante
ret beskæftigelse medens man for
handlede ny rammeaftale«.

På baggrund af forbundsformandens 
spørgsmål, blev hovedbestyrelsesmø
det suspenderet efter ønske fra de to 
københavnske afdelinger.

Mødet genoptaget
Holger Foss
Holger F. meddelte hovedbestyrel
sen, at de to afdelinger ønskede ho
vedbestyrelsens stillingtagen til for
slaget om at åbne forbundets strejke
kasse.
Efter ønske fra Holger F. oplæste diri
genten en omdelt pressemeddelelse 
samt en intern udtalelse til hovedbe
styrelsen fra et stormøde bryggeriar
bejderne i Fredericia havde afholdt 1. 
juli 1985.

Til hovedbestyrelsen for DBBMF.
Vi har i dag, den 1. juli, holdt et stor
møde og udsendt følgende pressemed
delelse:

PRESSEMEDDELELSE
Bryggeriarbejderne fra Fredericia 
Bryggeri, forsamlet til stormøde den 
l.juli 1985.
Torsdag den 27. juni 1985 opfordrede 
de københavnske bryggeriarbejdere 
os offentligt til at træde ind i deres 
konflikt om en ny rammeaftale med 
De forenede Bryggerier (DfB). Det 
var ikke praktisk muligt for os at tage 
stilling til deres opfordring i denne 
uge, men søndag den 1. juli 1985 tog 
natholdet på Fredericia Bryggeri, ved 
et fagligt møde, initiativ til at afholde 
et stormøde den samme dag kl. 16.00 
På stormødet var der enighed om, at 
vi udelukkende skulle tage stilling til, 
om vi skulle træde direkte ind i kon
flikten. Og dermed også ville være 
nødt til at strejke ligeså længe som 
konflikten vil løbe i København.
En afstemning herom, gav til resul
tat, at et flertal ikke ønskede at gå di
rekte ind i konflikten. DfB’s planer 
med oprettelse af et blokanlæg på FB, 
ønsker vi først at tage stilling til, i det 
øjeblik planerne konkret er sat i 
kraft!
Vi støtter stadig de københavnske 
bryggeriarbejderes kamp, for at tek
nologien ikke ensidigt skal komme 
arbejdsgiverne til gode, og vi vil fort
sat støtte dem såvel moralsk som øko
nomisk.

Ligesom vi fortsat vil følge konflikten 
og specielt om DfB og Fredericia 
Bryggeris ledelse overholder deres 
løfte til os om, ikke at overføre øl til 
Øst-Danmark, så længe konflikten 
løber.

Redaktionsudvalget

Thomas Olsen
Thomas O. oplyste, at han mente, at 
stormødet ikke havde taget beslut
ning vedrørende indholdet i den »in
terne« skrivelse til hovedbestyrelsen. 
Thomas O. havde været bortrejst, og 
havde først fået skrivelsen d.d.

Hovedbestyrelsen
Hovedbestyrelsen forkastede det, af 
de to københavnske afdelinger, frem
satte forslag.
For forslaget stemte 10, og imod for
slaget stemte 18.
Mødet hævet.

Lone Christensen
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til:

og har sluttet det efter 
1. juli 1985 

så kan du vælge mellem:

og sluttede det før 
l.juli 1985 

så kan du vælge mellem:

Arbejdstilbud 
7 eller 9 mdr.

esten af 
ïperiode

Iværksætterydelse 
til start af egen 

virksomhed. 31/4 år med 
52.000 kr. pr. år

Uddannelsesydelse 
i højst 2 år. Samme 

beløb som dine 
dagpenge

Hvis du lukker din 
virksomhed og stadig 

er dagpengeberettiget, 
kan du vælge at få 

uddannelsesydelse eller 
dagpenge i resten af din 

dagpengeperiode

Hvilke uddannelser

Næsten alle uddan
nelser, hvor du kan skaffe 

dig en plads 
Spørg på AF

Gennemfører du en 
uddannelse på 
mindst 18 mdr.

Derefter:

Falder dine dagpenge til:
1.år:

73.374 kr.
2. år og derefter: 

57.651 kr.

Mulighed for dagpenge 
for nyuddannede evt. i 

en A-kasse

Læs forfra
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Den ny teknologi på 
Carlsberg Bryggerierne
En gennemgang på Carlsberg Bryggeriernes TAP H og 
TAP E viser tydeligt, at ny teknologi er mandskabsredu
cerende, men samtidigt, at der er sket væsentlige miljøfor
bedringer på støj- og ventilationsområdet.

Mere end 80.000 flasker i 
timen
Allerede ved losningen og læsnin
gen af henholdsvis tomt og fyldt 
gods ved TAP H konstateres den 
høje effektivitet, som hersker in
den for i den 4.000 m2 store tappe
hal, der blev taget i brug 1. au
gust 1984.
Et sættelad på normalt 30 paller 
med 45 kasser på hver palle tøm
mes og fyldes på 6-7 minutter af 
to halvautomatiske kraner, der 
arbejder på hver sin side af sætte
ladet. - Ladet køres i dagtimerne 
ind i kranområdet af en truck og 
om natten af en el-drevet bil, så 
der ikke støjes så meget af hen
syn til beboerne i nabolaget.
Derefter går det løs. Læssekra
nerne går i gang. De tager hver 
tre paller ad gangen ud af sætte
ladet og placerer dem på et palle
dæk i første sals højde. Så tilbage

Dobbelte læssekraner erstatter gaffeltrucks

De to læssekraner tager 3 paller adgangen

Tomgodspaller kører ind i selve tappehallen gennem en luftsluse

til bilen, hvor de henter endnu et 
sæt med tre paller og placerer 
dem ved siden af de forrige. I den 
anden ende af palledækket er der 
samtidigt kommet fyldt gods ud 
fra kolonnen, og dette gods sæt
ter kranerne så ned i lastbilen fra 
hver sin side. Op, ned, op, ned og 
i løbet af kort tid er sætteladet 
tømt og fyldt, så et nyt sættelad 
kan køres frem for at blive tømt 
og fyldt. Teknisk er det impone
rende med denne styring uden 
lager på grund af losse- og læsse
teknikken, der er mandskabsbe- 
sparende.

Alt kører på transportbånd
Tomgodset kører på pallerne ind i 
tappehallen til depallering. Pal
lerne kører herfra videre til kon
trol og eventuel frasortering. De 
godkendte paller kører herefter 
på transportbånd videre til de 
fyldte kasser, som palleteres, 
hvorefter de kan køre ud i læsse- 
funktionen.

På transportbåndet kører kas
serne videre til flasketømning, 
vask og tomkasseinspektion. Er 
der fejl eller smuds i kasserne, 
bliver de frasorteret. Desuden 
frasorteres fremmede brygge
riers kasser ved en farvefotocelle, 
hvorefter de kører ud af kolon-

Depallemaskinen tømmer 2 paller

nen. Efter godkendt inspektion 
kører kasserne videre til pakke
maskinen, hvorefter det kontrol
leres, at der er 30 flasker i hver 
kasse, hvorpå de kører videre til 
palletering.
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Et selv-arbejdende kassema
gasin
Imellem tomkassesiden og det 
sted, hvor kasserne fyldes, findes 
der et kassemagasin, kasseakku
muleringen, som arbejder, hvis 
der kommer for mange tomme 
kasser i forhold til forbruget i 
fuldgodssiden. Kasserne stables 
automatisk af i magasinet, der 
kan rumme 800 kasser, hvilket 
svarer til 20 minutters produk
tion. Når der er for få kasser til 
rådighed ved pakkemaskinen, 
stabler kassemagasinet selv kas
serne på igen på kassebanerne. 
Således svinger magasinets be
holdning af kasser hele dagen og 
kan om fornødent ved et stop på 
kolonnen klare en 15-20 minut
ters længere produktion.
Når flaskerne er taget op af kas
serne, kører de videre på trans
portbåndet til en frasorterings
station, bestående af tre maski
ner, som deler dem i to grupper, 
gode flasker og dem, der skal fra
sorteres, fordi de ikke er gode øl
flasker. Videre på akkumule
ringsbåndet kører ølflaskerne så 
til skyllemaskinen, hvor de bliver 
vasket i en 2 pct.s natronluds
opløsning i 80° varmt vand. Fla
skerne er i kontakt med natron-

Trykløse samlere før alle maskiner bevirker et lavere støjn iveau

luden i 11 minutter, hvorefter de 
skylles i rent vand i forskellige 
temperaturer.

Akkumuleringsbanerne
Straks efter skyllemaskinen bli
ver opmarchfeltet for flaskerne 
meget bredt, men trykløse samle
re på akkumuleringsbåndet får 
med forskellige hastigheder på 
de enkelte baner flaskerne til at 
rette sig ind på en enkelt bane 
med et minimum af flaskeklir- 
ren. Dette betyder, at støjniveau
et nedsættes.

Efter skylningen kører flaskerne 
videre til en af de tre stationer, 
hvor de inspiceres for snavs, 
urenheder større end 3-4 mm i di
ameter, restlud i flasken og skår i 
mundstykket. De rene flasker 
kører herefter videre til to tappe
maskiner, som hver arbejder 
med en hastighed på 42.000 fla
sker i timen. Her fyldes de og får 
crown-kork på.
Derefter kører de fyldte flasker 
ind i pasteureringsmaskinen, 
hvor de langsomt opvarmes til 
60° i 10 minutter, hvorpå de ned-
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kølede kommer ud med en tem
peratur på 30°. Ovenover pasteu- 
riseringsapparatet er der en 
helt usædvanlig god udsugning 
af damp.
Inden flaskerne etiketteres, kon
trolleres det om fyldhøjden er 
korrekt. Er den ikke det, og er 
den senere etikettering heller 
ikke korrekt, tømmes flaskerne 
og sendes tilbage i produktionen, 
som om de var indgåede tomme 
flasker. De korrekte og godkend
te flasker kører videre til pakke
maskinen, hvorefter de pallete- 
res, sættes på palledæk, sættes i 
sætteladet og er klare til at blive 
forbrugt.
Overalt i tappehallen ses akku
muleringsbånd, der snart giver 
mulighed for brede opmarchba- 
ner snart enkeltbaner. Akkumu
leringssystemet bevirker såle
des, at produktionsstop kun får 
indflydelse på funktionen for 
stoppet, mens de andre funkti
oner inden for en vis tidsperiode 
kan fortsætte uforstyrret. På 
denne måde er effektiviteten 
bedret for H-kolonnen.

Arbejderne
Da byggeriet blev projekteret, 
tænkte man i støjbaner, idet man 
ønskede, at støjniveauet i tappe
hallen maksimalt skulle være 85 
dB(A) (decibel A). Derfor ligger 
betjeningsstederne i yderkanten 
af kolonnen, og her er støjniveau
et de fleste steder kun 81-82 
dB(A).

Kasseakkumulering ( kasse magasinet > for pakkemaskinen

Flaskeakkumuleringsbord efter pasteuriseringsapparatet

Ved produktionen af mere end to 
millioner flasker øl om dagen, ar
bejdes der på H-kolonnen i 3- 
holdsskift, med 31 på dagholdet 
og 28 på hvert af de to andre hold.

27.000 flasker eksportøl i 
timen
TAP E, der startede i maj 1982 i 
Carlsbergs gamle mineralvands
fabrik, tapper 100 forskellige sor
timenter, det vil sige alt Carls
bergs og Tuborgs eksportøl på 
nær dåseøl.
Mellem flaske- og fuldgodslagre- 
ne, som ligger i stueetagen, kører 
der fuldautomatiske elevatorer 
til 2. sal, hvor E-kolonnen er be
liggende. Og da man udelukken
de bruger helt nye engangsfla-

sker, er der ikke brug for det 
samme skylleanlæg som på TAP 
H.

Moderne teknologi
Stort set alle E-kolonnens maski
ner anvender ny mandskabsbe- 
sparende teknologi. Især konsta
teres dette ved etiketteringsma
skinen, der i øvrigt kan sættes op 
og ned i hastighed af hensyn til de 
forskellige flasketyper. De tidli
gere ALU- og etiketteringsma
skiner er her afløst af én maski
ne, som klarer begge funktioner. 
TAP E har en af de mest moderne 
eksportkolonner med 4-5 forskel
lige pakkemåder på grund af de 
mange forskellige kasse- og fla-
skestørrelser. Og de mange pro- 
duktionsomstilinger bevirker, at 
kolonnen kører med en relativ 
lav hastighed på 27.000 flasker i 
timen.

Ligedeling
På E-kolonnen arbejdes der i 2- 
holdsskift. Hvert hold består af 
lige mange kvinder og mænd, 
nemlig ni af hvert køn. Den sam
me ligedeling er også gældende i 
holdet af truckførere, idet hver 
pulje består af tre kvinder og tre 
mænd. Kun ved udlæsningen er 
kvinderne ikke med, og ved ren
gøring af kantiner og administra
tionskontorer arbejder der ingen 
mænd.
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Sikkerhedsrepræsentant i en krisetid (del 4)

Uddannelse
Det normale for sikkerhedsre
præsentanter i forbundet er des
værre, at deres uddannelse ind
skrænker sig til det lovpligtige 
paragraf 9 kursus. En del har 
desuden deltaget på et eller flere 
moduler på FIU’s »grønne« ar- 
bejdsmiljølinie. Det er kun et me
get lille fåtal, der har uddannet 
sig derudover.
Arbejdstilsynets vejledning om 
sikkerhedsarbejdet siger om ud
dannelse og viden: »Arbejdsgive
ren skal give sikkerhedsgrup
pens medlemmer lejlighed til at 
erhverve sig fornøden viden om 
eller uddannelse i sikkerheds
mæssige spørgsmål« og »Grup
pens medlemmer skal gennemgå 
en af Arbejdstilsynet godkendt 
grunduddannelse (§ 9-sikker- 
hedsuddannelse). Uddannelsen 
betales af arbejdsgiveren«.
Så få er ordene!
Problemet er selvfølgelig, hvad 
der er »fornøden viden eller ud
dannelse«? Og hvem, der skal af
gøre det?
Helt klart er det, at skal man leve 
op til de opgaver, som Arbejds
miljøloven pålægger sikkerheds
repræsentanterne, så er § 9-ud- 
dannelsen helt utilstrækkelig, og 
det naturlige må derfor være, at 
virksomheden gennem sikker
hedsudvalget lægger nogle ram
mer for uddannelse af sikker
hedsrepræsentanter. Et eksem
pel kunne være, at sikkerheds
gruppernes medlemmer sendes 
på nogle af de kurser, som Ar

Indkaldelse!
Århus mdl. afd. afholder ordinær generalforsamling 

lørdag den 26. oktober 1985 kl. 9.30
i Århus Kongreshus, Amaliegade.

Forslag, der ønskes behandlet, skal være bestyrelsen i 
hænde senest den 17. oktober 1985.

Dagsorden efter love.
På afdelingens vegne 

Bjarne Frandsen

bejdsmiljøfonden arrangerer. Af 
aktuelle kursusemner kan næv
nes:
• Arbejdsmiljøplanlægning
• Kemiske stoffer i arbejdsmiljø

et samt
• Psykiske faktorer i arbejdsmil

jøet

Disse kurser afholdes forskellige 
steder i landet og er rettet mod 
begge sider i sikkerhedsorgani
sationerne. (Kursuskalender 
kan fås på telefon 01-22 52 52). 
Det er klart, at ved deltagelse i 
sådanne kurser, skal arbejdsgi
veren dække alle udgifter.
En anden mulighed er de mere 
holdningsbetonede kurser, som 
såvel LO som DA afholder, men 
her er der ikke mulighed for at få 
dækket udgifter af arbejdsgive
ren. Ønsker man at deltage i fag
bevægelsens interne miljøuddan
nelse, skal man søge herom i sin 
fagforening. Kursuskalender 
med grundig beskrivelse af kur
serne fås også i fagforeningen.
I modsætning til arbejdsmiljøfon
dens kurser skal virksomheden 
naturligvis ikke godkende delta
gelse, men man skal blot sikre sig 
den nødvendige frihed uden løn 
enten selv eller gennem tillids
repræsentanten.
En sidste ofte lidt upåagtet ud
dannelsesmulighed er at få tid til 
at læse relevante bøger og pjecer. 
Der findes efterhånden et meget 
stort udbud af litteratur om ar
bejdsmiljøproblemer. Gennem

sikkerhedsorganisationen kan 
man bestille bøgerne hjem og 
bruge dem enten til selvstudie el
ler direkte som opslagsværker i 
en konkret situation.
Jeg kan desværre ikke give no
gen patentløsning på, hvorledes 
man efterlever kravet om »nød
vendig viden og uddannelse«, 
dette punkt er nok et af de svage
ste i vejledningen fra Arbejdstil
synet. Erfaringerne med at ind
drage det lokale arbejdstilsyn til 
at vurdere, hvad der er nødven
dig viden, er få og ikke opmun
trende. Men som med så meget 
andet - presser man ikke selv på 
og forsøger konstant at udvide 
den ramme, man skal fungere i - 
ja, så går det ofte i stå af sig selv. 
Man høster ingen erfaringer og 
når kun få resultater.
Næste gang skal vi se på det an
det store problembarn for sikker
hedsrepræsentanter: Tid til sik
kerhedsarbejdet.

Konsulenttjenesten

personalia
VI GRATULERER

25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne
8. oktober
Rita Ville Hansen
Ved Lindelund 151
2650 Hvidovre

25 års jubilæum på
Tuborgs Bryggerier
11.oktober
Elna Toftgaard Gregersen 
Højbjergvej 43,1. th.
2730 Herlev
18.oktober
Grethe Brandgaard Sørensen
Vardegade 25,1. th.
2100 København 0
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ByS os en skole

Den internationale solidaritet 
er stor, når der skal vedtages 
resolutioner, men sjælden 
stor, når solidariteten skal ud
møntes i praktisk handling.

Det nicaraguanske landarbejder
forbund ATC, Asociaciön de Tra- 
bajadores del Campo, henvendte 
sig i efteråret 1984 til SiD, Speci
alarbejderforbundet, som havde 
repræsentanter i Nicaragua for 
at overvåge valget til National
forsamlingen, og forespurgte, om 
man kunne få en international 
kontant støtte til opførelse af en 
regionalskole for fagforeningsud
dannelse og kulturel uddannelse. 
Flere danske forbund er herefter 
gået sammen med SiD for at løse 
denne konkrete solidaritetsopga
ve. Dansk Bryggeri- og Brænde
ri- og Mineralvandsarbejder For
bund er også med i projektet og 
har bevilget 15.000 kr.
Det, der støttes er opførelsen af 
en tillidsmandsskole for landar
bejdere i Nicaragua. Skolen skal 
kunne uddanne 35 elever på tre 
måneders kurser og i forårssæso
nen, hvilket skulle betyde, at ca. 
315 elever hvert år vil have haft 
et længere eller kortere ophold på 
skolen.

Diktatoren løb med pengene
Landet er fattigt, efter at dikta
torfamilien Somoza i 40 år har 
udplyndret befolkningen og efter 
revolutionen i juli 1979 flygtede 
med sin formue og statskassen.
Det 120.254 km2 store land med 
knap tre millioner indbyggere 
var forarmet, især da den inter
nationale kapitalmagt, finans
verdenen, ikke havde tillid til re

volutionens ledere og ideer. Se
nest har den amerikanske præsi
dent, Ronald Reagan, indledt en 
handelsboykot mod Nicaragua, 
samtidig med at de anti-revoluti- 
onære kræfter, contra’erne, som 
bedriver modrevolutionær virk
somhed i Nicaragua, indirekte og 
direkte støttes i deres aktioner.
Med denne økonomisk svage 
baggrund kommer ATC med sin 
appel om konkret, faglig støtte.

Landbrug er Nicaraguas 
hovederhverv
ATC, der er et uafhængigt fagfor
bund, har 42.500 faste medlem
mer og 15.500 sæsonarbejdere. 
75 procent af Nicaraguas befolk
ning lever mere eller mindre af 
landbruget, hvor de væsentligste 
afgrøder er bomuld og kaffe. Dag
lønnen for en landarbejder er ca. 
14 danske kroner, hvilket ikke 
giver basis for at kunne betale et 
stort kontingent. Men da ATC 
får støtte fra en del europæiske 
(ikke kommunistiske) fagfor
bund, mener man at kunne drive 
en sådan tillidsmandsskole - blot 
den bliver opført.
Fra Nicaragua har vi i Danmark 
fået tilsendt planer for opførelse 
af en tilhdsmandsskole i Matal- 
galca-departementet, hvor kon
centrationen af landarbejdere er 
størst. Projektet vil komme til at 
koste 2.600.000 danske kroner at 
få op at stå. Men da man i Nicara
gua blandt andet på grund af 
USA’s handelsboykot ikke kan 
skaffe så simple ting, som dør- og 
vinduesbeslag, vandhaner, elek
triske artikler, eternitplader og 
lignende, vil skolen blive opført af 
både danske og nicaraguanske

materialer og med bistand af 
danske og lokale håndværkere.

Stor dansk støtteindsamling
Men der mangler stadig en milli
on kroner for at kunne give den
ne håndsrækning til tillids
mandsskolen. Derfor igangsæt
tes der i de deltagende forbund en 
storstilet indsamling fra midten 
af oktober måned. Yderligere in
formationsmateriale vil til den 
tid være tilgængeligt, så afdelin
gerne kan læse mere om, hvad 
deres internationale støttemidler 
kan gå til.
Den nicaraguanske befolkning 
har efter revolutionen i 1979 set 
chancen for at komme i gang, og 
den chance bør støttes. Analfabe
tismen er på landet i løbet af fem 
år faldet fra 50,3 procent til 12,9 
procent, ligesom børnedødelighe- 
den er reduceret fra 7,5 procent 
til en femtedel, nemlig 1,5 pro
cent. Man arbejder effektivt og 
opbygger nye systemer, der fun
gerer. - Alternativet er et nyt 
diktatur og/eller amerikanske 
tropper i landet.
En økonomisk støtte til en tillids
mandsskole er i denne situation 
mere værd end en resolution.
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Forbundets 29. kongres
Vigtige beslutninger blev taget

Forbundets 29. ordinære kongres, der 
blev afholdt fra den 12.-15. september 
1985 på Hotel Nyborg Strand, blev som 
ventet en kongres med skarpe menings
udvekslinger, men også en kongres, der 
tog vigtige beslutninger vedrørende for
bundets fremtid.
Konflikten på Carlsberg-Tuborg brygge
rierne i København i forsommeren 1985 
blev et afgørende diskussionsemne til be
retningen. Først efter 13V2 times møde 
kunne beretningen sættes under afstem
ning.
Selv om beretningen og diskussionen tog 
mange timer, lykkedes det ikke at få så 
positive tilkendegivelser om et fremti
digt samarbejde, at det kunne fjerne ind
trykket af, at det var en splittet kongres, 
der skiltes søndag den 15. september.
Problemerne er imidlertid af en sådan 
karakter, at det er nødvendigt med et 
samarbejde mellem forbundet og alle 
dets afdelinger, hvilket medlemmerne 
også har krav på.
Et samarbejde må dog ikke være af en 
sådan karakter, at det undertrykker de 
forskellige opfattelser, der er, men skal i 
stedet bruges til at inspirere og vurdere, 
hvilken måde man kan løse problemerne 

o pa.
Kongressen vedtog, at man i kongrespe
rioden skal beskæftige sig med 2 emner:
1. Den faglige kvindepolitiske situation, 

dels på arbejdsmarkedet og dels ved 
repræsentation i forbundets kompe
tente organer.

2. Det arbejdsretlige system.

Der skal i den forbindelse nedsættes 2 
udvalg, der skal have en indstilling til 
den næste ordinære kongres.

Kongressen tog også initiativ til forbun
dets faglige placering.

Man vedtog at bruge kongresperioden til 
at undersøge et fagligt samarbejde med 
de 3 forbund under Hotel- og Restaura
tionspersonalets Samvirke.

Også her skal der ligge en indstilling til 
den næste ordinære kongres i 1988.

Denne næste ordinære kongres i 1988 af
holdes på samme tidspunkt, som forbun
det fylder 90 år.

De kommende 2Ÿ2 år skal vise, om det vil 
lykkes at skabe så gode samarbejdsram
mer for forbundets forretningsudvalg og 
hovedbestyrelse, at den næste ordinære 
kongres i enighed kan markere en histo
risk kongres.

På kongresserne i 1981 og 1983 skete der 
store udskiftninger i forbundets ledelse, 
og også denne kongres valgte nye folk til 
forbundsledelsen.

Med de udfordringer forbundet, dets af
delinger og medlemmer står overfor i de 
kommende år, må man håbe på, at viljen 
og lysten til at yde en indsats i et fælles
skab vil lykkes.

De nye kammerater i forbundsledelsen, i 
forretningsudvalget og hovedbestyrel
sen skal derfor her bydes velkommen til 
et forhåbentligt godt samarbejde.

Preben Mortensen
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Kongressen 1985

Åbning
forbundets kongres

I sin åbningstale på forbundets 
29. ordinære kongres på Hotel 
Nyborg Strand kom forbundsfor
mand Preben Mortensen blandt 
andet ind på den borgerlige rege
rings genopretningspolitik, der 
betyder nedskæringer.
Nedskæringer, der først og frem
mest var rettet mod de dårligst 
stillede grupper i samfundet. Ind
stillingen af dagpengeregulerin
gen til arbejdsløse, syge og efter
lønsmodtagere er uanstændig re
aktionær.

- Situationen er den, at fagbevæ
gelsen må arbejde hårdt, for blot 
at bevare det, vi har - eller rette
re det, vi havde, sagde Preben 
Mortensen.

- Et politisk skifte er absolut nød
vendigt, hvis det skal lykkes at 
stoppe de værste konsekvenser 
af den politik, som den borgerlige

regering fører. Det kræver en po
litik, der igen sigter mod solidari
tet og social forståelse. Arbejder
partierne bør kunne finde sam
men om en sådan politik, så de 
borgerlige ikke kan vinde næste 
valg.
Derefter kom forbundsforman
den ind på, at de borgerlige gør 
alt for at splitte fagbevægelsen 
dels ved at hindre eller genere 
lovlige arbejdskampe og nævnte i 
den forbindelse »La Cabana«-blo- 
kaden i Herning, og dels ved at 
opmuntre til organisering i gule 
fagforeninger, de kristelige og de 
såkaldt frie fagforeninger.
Preben Mortensen kom Også ind 
på vilkårene for forbundets med
lemmer i den forløbne kongrespe
riode. Udviklingen havde ikke 
været gunstig, idet forbundets 
medlemstal var blevet reduceret. 
Løn- og arbejdsmæssigt var det

også gået tilbage i forhold til an
dre grupper i samfundet.

Den nye teknologiske 
udvikling
Om samfundsudviklingen sagde 
forbundsformanden:
- Fagbevægelsen må følge med i 
udviklingen, hvis vi ønsker at øve 
indflydelse på den, og hvis vi øn
sker, at det ikke skal være kapi
talismen, der bestemmer udvik
lingen. Det bør være os - arbejde
re - der skal lede udviklingen, 
men det kræver, at vi tør tage et 
ansvar for den, også i virksomhe
derne. Det kræver en dialog, for 
kun ved argumenter kan man 
overbevise hinanden.
- Vi har ikke noget imod, at man 
indfører ny teknologi, der forbed
rer arbejdernes vilkår i virksom
hederne. Men vi er imod, at ny 
teknologi skal bruges til at gøre
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arbejdere arbejdsløse. Dette er 
ikke kun et fagligt synspunkt, 
men også et politisk.
Det er uacceptabelt, at det er ar
bejdsgivere, der skal afgøre, hvor 
mange arbejdsløse, vi skal have i 
Danmark.
- Det er samfundsmæssigt uhold
bart, at samtidig med at vi for
bedrer virksomhedernes konkur
renceevne, øges arbejdsgivernes 
fortjenester, hvorved mulighe
derne for at skabe et velfærds
samfund forringes. For ingen vil 
vel påstå, at der er tale om et vel
færdssamfund, når der eksiste
rer arbejdsløshed.
- Et fagligt sammenhold og en 
politisk arbejderregering må 
ændre, at arbejdsgiverne udnyt
ter, at vi har en borgerlig rege
ring.
Da kongressen skulle tage stil
ling til mange principielle spørgs
mål om forbundets fremtid, op
fordrede Preben Mortensen de 
delegerede til med deres egne 
synspunkter at tage del i debat
terne på kongressen. Hvis dette 
lykkes, sagde han, er vi sikre på, 
at de beslutninger, som vi tager, 
er til gavn for alle forbundets 
medlemmer.
Med disse ord erklærede for
bundsformanden forbundets 29. 
ordinære kongres for åbnet.

Hilsener fra gæsterne
Derefter ønskede generalsekre
tær i IUL (Den internationale 
Union af Levnedsmiddelarbejde
re), Dan Gallin, på de udenlands
ke gæsters vegne de delegerede, 
at de måtte få en konstruktiv og 
fremgangsrig kongres.
Efter ham talte LO-sekretær Ib 
Vistisen. Han kom i sin hilsen ind 
på alle de asociale følger, den bor
gerlige regering havde ført med 
sig og opfordrede til at vælge en 
anden regering - en regering for 
hele folket - ved et kommende 
folketingsvalg. På de danske gæ
sters vegne ønskede han alle en 
god og konstruktiv kongres.

Direktør Aage Stentoft, Arbej
dernes Landsbank, bragte en hil
sen til en trofast kunde, nemlig 
forbundet, og ønskede også de de
legerede en god kongres.
Efter at have mindet de kamme
rater, der var afgået ved døden i 
den forgangne kongresperiode, 
gik man videre til dagsordenens 
punkt 2, navneopråb samt prø
velser af mandaterne.
Under punkt 3 på dagsordenen 
bad forbundsformanden om at få 
flyttet punkt 4 til behandling ef
ter punkt 6. Dette blev godkendt. 
Det samme blev også punkt 3.
Under dagsordenens punkt 5, 
valg af kongressens funktionæ
rer, opstod der nogen røre, idet de 
delegerede opstillede flere kandi
dater. Ét var man dog enig om, at 
repræsentanten for forbundets 
daglige ledelse, den konstituere
de hovedkasserer, Jytte Hansen, 
var valgt. Det kom til en skriftlig 
afstemning om den anden diri
gentpost, og her blev kassereren i 
Københavns kvindelige afdeling, 
Inge Jensen, valgt med 64 stem
mer, kassereren i Københavns 
mandlige afdeling, Torben Olsen, 
fik 59 stemmer, og formanden for 
Sjælland-Falsterkredsen, Bent 
Embo, 27 stemmer.

Stemme- og mandatudvalget 
kom til at bestå af et medlem fra 
hver af de fire kredse samt en fra 
hver af de to københavnske afde
linger.
Redaktionsudvalget kom også til 
at bestå af et medlem fra hver af 
de fire kredse samt en fra hver af 
de to københavnske afdelinger 
med forbundssekretær Lone 
Christensen som formand.
Som sekretærer for kongressen 
valgte de delegerede, Kirsten 
Jørgensen, Århus kvindelige af
deling, og Henrik Christensen, 
Københavns mandlige afdeling.
Under punktet »Fastsættelse af 
diæter« fulgte kongressens dele
gerede hovedbestyrelsens ind
stilling.

PRESSEMEDDELELSE

Dirigentvalg
Allerede ved åbningen af Dansk 
Bryggeri-, Brænderi- og Mineral
vandsarbejder Forbunds ordinæ
re kongres på Hotel Nyborg 
Strand, var der kampstemning, 
idet der blev opstillet tre kandi
dater til den ene af de to dirigent
poster.

Beretningen vedtaget
Først sent ud på kongressens an
den dag, fredag den 13. septem
ber, kunne de delegerede gå til af
stemning om forbundsformand 
Preben Mortensens kongresbe
retning.
39 af 151 delegerede havde da 
kommenteret beretningen, som 
faldt i tre afsnit:
1. En ængstelse for en fremtid 

med tab af arbejdspladser.
2. En beskrivelse af principielle 

sager, herunder diverse konf
likter i kongresperioden.

3. En opfordring til samarbejde 
til gavn for forbundets med
lemmer.

Debatten om forbundsformand 
Preben Mortensens beretning 
handlede mest om den otte uger 
lange strejke på de to køben
havnske bryggerier i forsomme
ren.
Mange delegerede opfordrede 
også til et samarbejde mellem 
forbundsledelsen og de mandlige 
københavnske bryggeriarbejde
res ledelse, som dog betvivlede 
forbundets vilje til at ville et sam
arbejde. Debatten var til tider 
hård, og først sent ud på aftenen 
kunne de delegerede få lejlighed 
til at stemme om beretningen.

Resultatet blev
at 97 stemte for beretningen, og 
at 50 stemte imod beretningen 

samt
at 4 hverken stemte for eller 

imod.
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Hold, et godt øje 
med fremtiden

Forbundsformand Preben Mortensens beretning 
bar stærkt præg af de barske fremtidsudsigter for 
forbundet, som ikke alene er præget af en glidende 
teknologisk udvikling, men også af de fremtidige ten
denser inden for salgs- og distributionssystemet på 
både bryggeri- og mineralvandsområdet.
Dette var nogle af de indledende hovedsynspunkter, 
men også grænseforholdet til SiD og det faglige orga
nisationsarbejde på depoterne kom under behand
ling.
Og naturligvis indgik de tre store konflikter, påske
strejkerne mod regeringsindgrebet ved overens
komstfornyelsen, samt det senere overenskomstfor
handlingsresultat, strejken på Jyske Bryggerier i an
ledning af fyringen af en tillidsrepræsentant og den 
lange konflikt på Carlsberg og Tuborg i København 
for en rammeaftale, i forbundsformandens beret
ning.

I sin beretning til kongressens 
delegerede lagde forbundsfor
manden straks ud med, at for
bundet i løbet af de sidste fem år 
havde haft en medlemstilbage
gang på næsten 2.000 medlem
mer; han forklarede hvorfor.
Det skyldtes især den teknologi
ske udvikling, inden for bryggeri
industrien, hvor forbundet har 
flest medlemmer, og hvor tekno
logien er ved at overtage de men
neskelige arbejdsfunktioner, så 
der i løbet af få år kun er nogle få 
bryggerier tilbage i Danmark.
Ved den bryggeri- og distribu
tionskonference, som forbundet 
og Bryggeriforeningen havde af
holdt i januar 1985, havde De for
enede Bryggerier givet udtryk

for ønsket om fortsat at kunne 
bevare den nuværende bryggeri
struktur.
Det var der to grunde til, sagde 
Preben Mortensen.
- For det første vil man ved at 
have mindre bryggerier, fordelt 
over hele landet, kunne fastholde 
det lokale salgsgrundlag.
- For det andet var salgsstruktu
ren, som er enestående sammen
lignet med andre lande på grund 
af returflaskesystemet, en be
skyttelsesforanstaltning, der 
kun kan bevares, hvis den fortsat 
når helt ud til den enkelte bile 
handlende.
- Men der er ingen tvivl om, at 
hele udviklingen inden for detail
handlen i de kommende år vil

komme til at bestemme 
salgsstrukturen for distribution 
af øl og derved bestemme, om vi 
også fortsat kan bevare bryggeri
strukturen, fortsatte han.

De forenede Bryggeriers 
optimisme var for positiv
Den optimisme, som De forenede 
Bryggerier havde lagt for dagen, 
var efter forbundsformanden for 
positiv, idet der er væsentlige 
træk i udviklingen, som viser, at 
det går helt anderledes end be
regnet. Når han i sin beretning 
netop nævnte De forenede Bryg
geriers holdning, skyldtes det, at 
deres politik var bestemmende 
for hele den danske bryggeri
industri, både produktions- og 
salgsmæssigt.
Det var ikke, fordi forbundet 
havde et ønske om at give udtryk 
for pessimisme; men i forbundet 
mente man, at der ikke var tegn 
på, at udviklingen ville ændre sig 
i en positiv retning. Og for at be
lyse dette gik Preben Mortensen 
derefter i gang med at trække 
nogle af de udviklingstendenser 
frem, som forbundet anså for af
gørende i fremtiden.
Handlen med øl og vand var un
derlagt en fortsat ændring fra de
tailhandlende mod supermarke
der, hvilket muliggjorde billigere 
varekøb. Dette betød ændrede 
salgs- og distributionsformer.

Salget fra vogne 
ændrer sig til levering
- Der bliver mindre og mindre 
tale om et decideret salg fra vog
nen men snarere tale om blot at 
levere varen. Ved salg til super
markeder er der tale om så store 
mængder, at afbæringsformerne
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langsomt ændres fra at have kas
sen på ryggen til aflæsning med 
trucks.
— Fortsætter denne udvikling, vil 
det ændre salgsstrukturen så 
mærkbart, at mange distribu
tions- og depotarbejdere i løbet af 
nogle år vil blive overflødiggjort. 
En anden årsag til ændringen i 
salgsstrukturen var, at flere su
permarkedskæder ønsker at sæl
ge øl og mineralvand under eget 
mærke.

tet på de danske bryggerier, kan 
supermarkedskæderne trykke 
priserne så langt ned, at det, som 
de betaler for den producerede va
re, stort set kun dækker virksom
hedernes produktionsomkost
ninger. 1 første omgang har dis- 
countproduktionen måske hjul
pet mindre bryggerier igennem 
en økonomisk vanskelig peridoe, 
men fremgangen for disse vare
sorter har medført, at de samme 
bryggeriers egne handelsmær

ker er i stærk tilbagegang. Der
med forsvinder også lokalsalget, 
og på længere sigt er man fuld
stændig afhængig af kontrakten 
med discountvarekøberen.
Salget af discountøl, der allerede 
tegner sig for syv procent af det 
samlede ølsalg, ville efter for
bundsformandens mening på 
lang sigt blive en alvorlig kon
kurrent til de større bryggerier, 
som så med deres egne moderne 
produktionsapparat kunne mar
kedsføre ét bestemt mærke på 
samme måde, som de andre gør 
det nu. Og da forbrugerne er 
mere prisbevidste en mærkeori
enterede, ville det bevirke, at de 
mindre bryggerier ville tabe 
kampen, og at de blev nødt til at 
lukke.
Men, sagde Preben Mortensen, 
andre faktorer fremmer også 
denne udvikling og kom herefter 
ind på den teknologiske udvik
ling i produktionsvirksomheder
ne.

Investering i ny teknologi er 
nødvendig
- Alle ved, at investerer man 
ikke i nye tekniske forbedringer, 
så vil virksomheden i løbet af 
nogle få år have så store omkost-

Discountsalget ødelægger 
den nuværende salgsstruktur
- Dette discountsalg er helt og al
deles ødelæggende for den 
salgsstruktur, som vi har i dag. 
Idet disse egne mærker for det 
meste leveres til et centrallager, 
hvorfra kædeforretningen så selv 
destribuerer varerne ud til sine 
egne forretninger.
- Denne udvikling har taget et 
gevaldigt opsving i disse år og vil, 
hvis den fortsætter, også ændre 
hele bryggeristrukturen, sagde 
forbundsformanden og uddybede 
sin opfattelse på dette punkt ved 
at beskrive problemerne ved pro
duktion af discountvarer.
— Da der »endnu« er overkapaci-
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ninger i forhold til andre, at virk
somhederne på et tidspunkt må 
lukke.
- De forenede Bryggerier, der er 
den største bryggerikoncern i 
Danmark, kan på grund af sit 
store salg foretage de investerin
ger, som virksomheden har brug 
for i teknologisk henseende for at 
holde omkostningerne nede. Ved 
at investere i den nyeste teknolo
gi og udnytte produktionsappa
ratet alle døgnets 24 timer har De 
forenede Bryggerier opnået den 
mest optimale ydelse.
- Da de mindre bryggerier har et 
salg af en sådan størrelse, at det 
ikke kan svare sig at investere ef-

De forenede Bryggeriers 
distributionsform anfægtes
Derpå kom forbundsformanden 
ind på, at Monopolrådet havde 
rettet sit søgelys mod bryggeriin
dustrien. For eksempel havde 
Monopoltilsynet givet udtryk for, 
at den distributionsform, som De 
forenede Bryggerier bruger ikke 
giver mulighed for lavere trans
portomkostninger. Og at Carls
berg og Tuborg reelt er ét firma, 
og derfor også kunne distribuere 
deres varer fra samme vogn. 
Samt at Carlsbergs og Tuborgs 
distributionsformer hindrer, at 
kunderne selv kan afhente deres 
varer eller få dem leveret på et

lemmer er underlagt, og som in
deholder aftaler om en fælles 
mindstepris for øl, hindrer en fri 
prisdannelse. Bortfalder kontra
hentaftalen, vil det sikkert også 
betyde en hurtig lukning af man
ge bryggerier, sagde forbundsfor
manden.

- Hvor udviklingen i dag sker i et 
mere eller mindre glidende tem
po, vil de ændringer, som Mono
polrådet og Monopoltilsynet pe
ger på, have katastrofale følger 
for beskæftigelsen i en takt, som 
man ikke havde drømt om.

I denne forbindelse kom Preben 
Mortensen også ind på EF’s har

ter samme skala som De forenede 
Bryg&erier, vil der i løbet af nogle 
få år være opstået et gabende 
teknologisk skel, der ikke kan op
vejes af billigere produktionsfor
mer.

- Det er disse tendenser, der vil 
slå igennem på både det produk
tions- og salgsmæssige område. 
Derfor tror jeg, at der skal virke
lige ændringer i folks forbrugsva
ner samt i udviklingen inden for 
detailhandlen, hvis man skal 
kunne følge De forenede Brygge
riers optimisme for fremtiden.

centralt sted, hvilket ville billig
gøre varerne i detailledet.

- Hvis Monopolrådet træffer den 
beslutning, at De forenede Bryg
gerier skal opgive den nuværen
de distributionsform, vil det have 
katastrofale følger for beskæfti
gelsen, dels for distributionen i 
København og dels for de mange 
Carlsberg og Tuborg depoter 
over hele landet, konkluderede 
Preben Mortensen.
Samtidig mener Monopoltilsy
net, at den kontrahentaftale, 
som Bryggeriforeningens med-

moniseringsregler og åbning af 
grænsehandlen.

EF’s harmoniseringsregler 
kan ændre 
bryggeristrukturen
- Der skal harmoniseres om alt, 
uanset landets traditioner og mil
jøønsker. For eksempel er det 
ikke tilladt at sælge dåseøl i Dan
mark, men det mener EF ikke, at 
Danmark kan tillade sig at be
stemme alene. Skal dåseøl af
skaffes, skal det ske i hele EF- 
området.
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- I EF erkender man, at flasker 
er en miljøvenlig emballage, og 
dåser til øl er miljøskadelige. Men 
det er en beskyttelse af Dan
marks egne ølprodukter at forby
de indførelse af øl på dåser.
- Denne sag er under forberedel
se ved EF-domstolene, og taber 
Danmark sagen, vil også dette 
forhold ændre dansk bryggeriin
dustris struktur totalt.
- Det er ikke lyse udsigter for 
fremtiden, men forbundet er enig 
med Bryggeriforeningen i, at vi 
skal koordinere vor indsats. Dels 
ved at påvirke vore repræsentan
ter i Monopolrådet, dels ved en 
henvendelse til arbejderpartier
ne for at påvise den urimeligt 
høje beskaftning på øl i forhold til 
vin samt den urimelige afgift på 
mineralvand i forhold til andre 
læskedrikke for eksempel oran
geade. Endvidere ved at forklare 
EF’s organer det urimelige i, at 
de enkelte lande hindres i at fore
tage foranstaltninger, der er kla
re miljøforbedringer.

Forholdene for 
mineralvandsindustrien
Herefter kom forbundsforman
den ind på forholdene for den 
næststørste branche, som for
bundet har overenskomster med, 
nemlig mineralvandsindustrien. 
Her har forbundet overenskomst 
med 40-45 procent af de virksom
heder, der producerer mineral
vand, resten af virksomhederne 
er overenskomstmæssigt dækket 
ind af Specialarbejderforbundet.
Preben Mortensen sagde:
- Der findes mange mineral
vandsfabrikker, og alt for mange 
kan klare sig i konkurrencen, for
di løn- og arbejdsforhold er klart 
ringere end de steder, hvor vi har 
overenskomst.
- Vi har pligt til at lave langt 
mere opsøgende arbejde på dette 
område. Og uden at kritisere SiD 
tror jeg godt, at jeg kan sige, at 
vort forbunds struktur er bedre

indrettet til at kunne lave et op
søgende arbejde på dette område. 
Jeg er naturligvis klar over, at 
det kræver mange drøftelser mel
lem os og SiD, men jeg tror, at det 
er det værd.
-Vort problem er at lægge vore 
motiver frem, så det ikke opfattes 
som et forsøg på at kapre med
lemmer.
- Men som på bryggeriområdet 
er det også på mineralvandsom
rådet. Det skal koordineres. Det 
skal tilrettelægges og planlæg
ges, som en helhed.

- Det har vi lettere ved, fordi vort 
forbund er så koncentreret om
kring få brancher. Vi kan ikke 
blot sidde og se på, at de virksom
heder, hvor vi har overenskomst, 
taber markedsandele, fordi man 
har andre betingelser på de virk
somheder, hvor Specialarbejder
forbundet har overenskomst.
Forbundsformanden nævnte her 
firmaet Willian & Madsen i År
hus, hvor man årligt havde truk
ket en produktion på over 80 mil
lioner flasker til sig i løbet af de 
sidste 6-7 år.

- Dette skaber modsætninger, 
som bør løses, før det bryder ud i 
uoverensstemmelser mellem de 
to forbunds medlemmer.

Mange
mineralvandsfabrikker 
producerer uden 
fremtidsinvesteringer
Om den fremtidige tendens for 
mineralvandsindustrien, sagde 
Preben Mortensen:
- Overkapaciteten inden for mi
neralvandsindustrien er meget 
stor, og for de mineralvandsvirk
somheder, der i dag fører en lav
prispolitik, kan dette vise sigsene- 
re at blive en bitter erfaring.
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Mange producerer uden henblik 
på en investering i fremtiden og 
når ikke at sikre sig et tilstræk
keligt økonomisk grundlag for at 
foretage nødvendige forbedrin
ger. Tendensen for mineralvands
industrien er altså den samme 
som for bryggeriindustrien.
Derefter kom forbundsforman
den ind på den såkaldte »chok
rapport« fra 1981, som tegnede et 
billede af koncentrationstenden

fald i beskæftigelsen. På et punkt 
havde rapporten dog taget fejl, 
idet Faxe-koncernen havde luk
ket Hedensted. Herom sagde 
han:
- Det viser, at selv de mest logi
ske vurderinger ikke holder stik, 
og at kapitalinteresser går langt 
for ud for menneskelige interes
ser. Det viser også, hvor sårbar 
industrien er, så en forholdsvis 
ny virksomhed kan ofres for ka
pitalens interesser.

Forbundets eksistens er truet 
Idet Preben Mortensen sluttede 
sin del af beretningen om brygge
ri- og mineralvandsindustrien, 
sagde han:
- Når jeg har gjort så meget ud af 
min vurdering af disse indu
striers forhold, er det for at klar
lægge de problemer, som vi står

ser, virksomhedslukninger og 
over for, og hvor hurtigt det kan 
ramme os alle, samt hvor hurtigt 
vort forbunds eksistens kan blive 
truet.
- Vi må ikke nøjes med kortsigte
de målsætninger. Nej, vi må ar
bejde for at præge udviklingen. 
Hvis vi vil høres og tages med i 
overvejelserne, må vi overtræde 
visse træskler, som vi ikke tidli
gere har ment, at vi skulle.

Frihed til fagligt arbejde for 
depotarbej dere
efter nu at have beskæftiget sig 
med forholdene for de store ar
bejdspladser, beskrev forbunds
formanden herefter de organisa
toriske problemer på depotområ
der, idet han indirekte havde be
skæftiget sig med fremtiden for 
depotarbejderne tidligere i sin 
mundtlige beretning. Og her kom 
han især ind på, hvor vanskeligt 
det var at få fri til fagligt arbejde, 
og sagde:
— I denne kongresperiode har vi 
oplevet, at hovedbestyrelsesmed
lemmer, der er valgt som depot
repræsentanter, ikke bare kan 
få frihed med kort varsel, da de
res fravær er forbundet med 
langt større vanskeligheder end 
andre steder.
Preben Mortensen sagde i denne

forbindelse, at man måtte søge at 
finde en løsning på dette pro
blem, så depotarbejderne også 
kunne deltage i det faglige arbej
de uden at skulle slås med depot
indehaveren og sine egne ar
bejdskammerater i den anled
ning.

Konflikter på 
arbejdsmarkedet
Derefter kom Preben Mortensen 
ind på, at forbundet i den forløbne 
kongresperiode havde haft over 
50 konflikter og arbejdsnedlæg
gelser, der i alt havde ført til 42 
fællesmøder, idet han undtog på
skestrejkerne i forbindelse med 
regeringsindgrebet ved overens
komstfornyelsen, strejkerne på 
Ceres Bryggerierne i forbindelse 
med afskedigelsen af en tillids
repræsentant samt den lange 
konflikt på Carlsberg og Tuborg 
bryggerierne i København for en 
ny rammeaftale.

Fordele og ulemper ved 1. 
maj-overenskomster
I forbindelse med regeringsind
grebet oplevede man, at forbun
dets medlemmer blev inddraget i 
den del af konflikten, der ikke 
var overenskomststridig. Og om 
denne konflikt sagde forbunds
formanden:
- Den store konflikt på arbejds
markedet brød ud natten til man
dag den 25. marts og blev stoppet 
ved regeringens lov. Et sådant 
regeringsindgreb efterlader selv
følgelig et spørgsmål om, hvor 
hensigtsmæssigt det fremover er, 
at forbundet har 1. maj-overens
komster. Hvis vi alligevel ryger 
med i en eventuel storkonflikt, 
når LO og DA ikke kan blive eni
ge.
- En sådan storkonflikt vil bryde 
ud noget før, at vi selv skal for
handle, og dermed kan vi risikere 
at bruge vor strejkeformue, før vi 
eventuelt selv skal konflikte for 
vore egne overenskomstkrav.
- Hovedbestyrelsen var enig om,
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at vi på denne baggrund måtte 
holde mulighederne åbne for at 
kunne ændre udløbsdatoen for 
overenskomsterne. Derfor blev 
der i det senere overenskomstfor
lig for alle tre hovedområder ind
føjet, at spørgsmålet om et ænd
ret udløbstidspunkt kan drøftes i 
overenskomstperioden.
- Fordelene ved 1. maj-overens
komster er, at vi dermed selv 
kan bestemme, om vi vil konflik
te for vore overenskomstkrav el
ler ej.
1. marts-overenskomster 
uden indflydelse via LO- 
medlemskab
- Ved 1. marts-overenskomster 
vil vi blive underlagt det øvrige 
arbejdsmarkedsaftaler, såfremt 
disse bliver indgået ved forligs
mandens hjælp. Og skal vi have 
1. marts-overenskomster, så må 
vi også have indflydelse på de af
taler, som LO laver med DA, og 
det kan vi jo ikke, sålænge vi ikke 
er medlem af LO.
- Der er også en tredie mulighed, 
som nogle mener vil være gæl
dende fremover for det danske 
arbejdsmarked. Nemlig, at der 
ikke længere vil være mulighe
der for selv at forhandle overens
komster og dermed konflikte for 
en ordentlig overenskomst. Men 
det kan man ikke få fagbevægel
sen med til, og DA ønsker heller 
ikke konstant at skulle leve med 
aftaler, der er lavet ved lov.
Den borgerlige regering 
ønsker en svækket eller svag 
fagbevægelse
— De danske virksomheder har 
brug for bevægelsesfrihed for at 
kunne følge med udviklingen og 
for at kunne omstille sig til den 
hurtige teknologiske udvikling. 
Det kræver imidlertid en svæk
ket eller svag fagbevægelse. Der
for tror jeg, at har man fortsat en 
borgerlig regering ved overens
komstforhandlingerne i 1987,så 
vil man lade en overenskomst
konflikt løbe, til strejkekasserne 
er tomme.

- Der er ingen tvivl om, at den 
borgerlige regering gerne vil dis
se strejkekasser til livs, ligesom 
den gerne vil have en afgørende 
konfrontation med fagbevægel
sen. Det er kun et spørgsmål om 
at finde det bedst belejlige tids
punkt.
- Efter den borgerlige regerings 
opfattelse har fagbevægelsen alt 
for stor indflydelse på en lang 
række vigtige samfundsmeka
nismer, for eksempel er A-kasse- 
systemet et af de punkter, der er 
under konstant pres fra regerin
gens side. Det kræver ændrede 
kampstrategier, gennemgriben
de strukturændringer samt et 
helt andet overenskomstfor
handlingssystem. Kan dette ikke 
nås på to år, må vi forhindre, at vi 
blot igangsætter en totalkonflikt 
i 1987.
- Som forbund har vi pligt til at 
arbejde for, at vi selv vil og skal
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klare overenskomstforhandlin
gerne i 1987.

Ansvar og kompetence skal 
ud til afdelingerne
- Denne gang havde vi også nogle 
forhåbninger om, at vi ved at læg
ge større kompetence og ansvar 
ud i afdelingerne kunne gå nye 
veje for at forbedre visse arbejds
forhold.
-Ud over de normale argumen
ter om aktivitet og større forstå
else for det faglige arbejde, hvis 
man selv kan øve indflydelse på 
de beslutninger, der vedrører en 
selv, har det faglige arbejde langt 
bedre betingelser, hvis vi får 
ændret den tendens, der er ved at 
udvikle sig inden for fagbevægel
sen. Forbundene er ved at blive 
formyndere over for afdelingerne 
og de fagligt valgte tillidsrepræ
sentanter. Snart er det ved at 
være sådan, at afdelingerne er til 
for forbundets skyld og ikke om
vendt, selv om forbundene histo
risk set er opstået ved, at fagfore
ningerne sluttede sig sammen for 
bedre at kunne koordinere det 
faglige arbejde.
- Forbundsledelsen var ikke ban
ge for at lægge ansvar og kompe
tence ud i afdelingerne. Vi havde 
dog ikke forventet, at Køben
havns mandlige afdeling var den 
stærkeste modstander af dette, 
idet afdelingen altid har ønsket
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og påberåbt sig sin suverænitet 
som afdeling og har forvaltet 
kompetence og ansvar, som det 
passede den. Nu gik man imod, at 
andre kunne gøre det samme. I 
øvrigt havde man aldrig fået en 
rammeaftale på Carlsberg og Tu
borg i 1980, hvis mandlig afde
lings synspunkter og kompeten
ce og ansvar, som de kom til ud
tryk i 1984-85, havde været gæl
dende i forbundet i 1980.
Derefter gav forbundsformanden 
udtryk for, at forbundsbeslutnin
gen om at lægge større ansvar og 
kompetence ud til afdelingerne 
ved lokal-aftaleforhandlinger
var rigtig, og han gik i den forbin
delse ind for en større decentrali
sering, hvor dette var muligt.

Overenskomstforhandlin
gernes resultat
Efter regeringsindgrebet ved 
overenskomstfornyelsen beslut
tede hovedbestyrelsen den 13. 
april at indlede overenskomstfor
hold med Bryggeriforeningen, 
Depotindehaverforeningen og 
Spiritusfabrikantforeningen, 
idet disse tre parter var indstillet 
på, at visse ting kunne forhand
les ud over de i loven fastsatte 
rammer. Forhandlingerne blev 
gennemført på samme tid og 
sted. Et enigt forhandlingsud
valg for alle tre områder god
kendte forhandlingsresultatet og
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en påført tekst om, at forhand
lingsresultatet skulle vedtages af 
forbundets hovedbestyrelse, før 
dette kunne træde i kraft. På et 
hovedbestyrelsesmøde den 24. 
april godkendte man forhand
lingsresultatet efter en længere 
debat, som forbundsformanden 
indgående forklarede de delege
rede om, da hovedbestyrelses- og 
forhandlingsudvalgsmedlemmer 
fra Københavns mandlige afde
ling, uden protest under forhand
lingerne, nu kun ville, at for
handlingsresultatet skulle tages 
til efterretning.

En faglig voldgiftskendelse 
med alvorlige konsekvenser
I umiddelbar følge af regerinsind- 
grebet ved overenskomstfornyel

sen opstod der en ny strejke over 
for Jyske Bryggerier, da man af
skedigede tillidsrepræsentant 
Otto Dehn fra Ceres Bryggerier
ne i Århus. Om denne sag sagde 
forbundsformanden:
- Otto Dehn havde efter brygge
riets opfattelse optrådt som blo
kadevagt foran Ceres og ved nog
le depotvogne fra bryggeriet og 
foran Tuborg-depotet i Århus. I 
den anledning blev han afskedi
get den 10. april, hvilket medfør
te en langvarig konflikt på Ceres 
Bryggerierne i Århus, på Thor 
Bryggerierne i Randers, på Ceres 
Bryggerierne i Horsens og på 
Bryggeriet Urban i Aalborg. Cir
ka 500 bryggeriarbejdere strej
kede helt frem til den 5. maj, hvor 
Otto Dehns afskedigelsessag blev 
afsagt ved en faglig voldgift.
Forbundsformanden citerede 
herefter i lange passager opman
dens præmisser og kommentere
de dem med følgende:
- Opmanden siger, at selv om 
Otto Dehn var tillidsrepræsen
tant på Ceres Bryggeriet, kan 
der godt rejses en sag mod en til
lidsrepræsentant, der er blokade
vagt over for en anden virksom
hed, hvis denne virksomhed har 
samme overenskomstforhold 
som den, hvorfra tillidsrepræsen
tanten kommer. Altså hvis begge 
arbejdsgivere er medlem af sam
me arbejdsgiverorganisation,
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hvilket i dette tilfælde er Brygge
riforeningen.
- Endvidere har opmanden ved 
ikke at efterkomme forbundets 
påstand om, at uanset afskedi
gelsen var berettiget, skulle Otto 
Dehn i henhold til overenskom
stens paragraf 17, stk. 3 have en 
fire måneders afskedigelsesløn, 
slået hul på denne paragraf. Det
te svækker klart overenskom
stens beskyttelse af tillidsrepræ
sentanter, og forretningsudval
get har derfor besluttet at indkal
de alle forbundets tillidsrepræ
sentanter til en konference umid
delbart efter kongressen.
- På denne konference vil man 
gennemgå tillidsmandsreglerne, 
de fagretlige regler samt gøre til
lidsrepræsentanter opmærksom 
på, hvordan man forholder sig 
under overenskomststridige ar
bejdsnedlæggelser, så man er for
beredt på konsekvenserne af sine 
handlinger.
-Otto Dehn mistede sit job, fordi 
han som tillidsrepræsentant 
kæmpede sine medlemmers sag, 
og fordi han som næstformand i 
en fagforening tog del i hele den
ne sag, som var fagbevægelsens 
sag, nemlig at vise regering og 
folketing, at vi ikke vil finde os i, 
at man fratager os den frie for
handlingsret.
Forbundsformanden opfordrede 
herefter kongressen til at sende 
Otto Dehn en hilsen for hans ind
sats under påskestrejken.

Den københavnske 
storkonflikt i forsommeren
Derefter gik forbundsformanden 
i gang med at beskrive konflikten 
på Carlsberg og Tuborg for en ny 
rammeaftale ud fra forbundets 
synsvinkel.
- Konflikten startede natten 
mellem den 8. og 9. maj, og på et 
stormøde for begge bryggeriers 
arbejdere vedtog man at bakke 
op bag de fem forslag, som de to 
afdelinger havde lagt frem som 
krav, der skulle opfyldes for at

indgå en ny fem-årig rammeafta
le.
- Allerede mandag morgen den 
13. maj bad de to københavnske 
afdelinger mig i forbundet, fort
satte Preben Mortensen, om at 
forsøge at få åbnet for en for
handlingsmulighed. Og den mor
gen blev helt afgørende for for
bundets stillingtagen til konflik
ten.
Efter flere forsøg var det lykke
des forbundet at få genåbnet mu
lighederne for forhandlinger med 
De forenede Bryggerier.
- Forhandlingerne kunne genop
tages, hvor de var afbrudt, det vil 
sige, at der kunne fortsat for
handles, og at det sidste udkast 
kunne ændres, samt at kravet 
om, at fagforeningerne ikke måt
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te opretholde deres lønkrav, var 
bortfaldet. Dog meddelte De for
enede Bryggerier, at blev dette 
lønkrav opretholdt, ville det 
umuliggøre at man kunne for
handle sig frem til en ny ramme
aftale.
- De forenede Bryggerier med
delte, at forhandlingerne kunne 
starte den følgende dag kl. 13 un
der forudsætning af, at arbejdet 
var normaliseret.
- Da jeg meddelte de to køben
havnske afdelingers forhand
lingsudvalg disse betingelser, op
fattede jeg, at nu var forudsæt
ningerne for en genoptagelse af 
forhandlingerne opfyldt. Allige
vel vedtog man på et stormøde 
den 13. maj at fortsætte konflik
ten.
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- Jeg var ikke selv til stede på 
stormødet, fortsatte Preben Mor
tensen, idet jeg blandt andet hav
de gjort gældende, at der ikke var 
uoverensstemmelser imellem de 
to afdelinger og forbundet, hvis 
man på et senere tidspunkt skul
le få brug for forbundet.

Strejkekassen forblev lukket
- Allerede morgenen efter, den 
14. maj, kontaktede de to afdelin
ger forbundet med anmodning 
om et ekstraordinært hovedbe
styrelsesmøde for at fa åbnet for 
strejkekassen. Dette afviste et 
flertal i hovedbestyrelsen på et 
møde den 17. maj.
- På et stormøde den 20. maj gjor
de jeg gældende, at afdelingerne 
havde bedt forbundet at søge for
handlingerne genoptaget, og at 
man havde fået nole indrømmel
ser, men ved at fortsætte konflik
ten havde man tvunget De for
enede Bryggerier til at indtage 
en stejl holdning, hvorved mulig
hederne for en forhandlingsløs
ning om en ny rammeaftale nok 
ikke var til stede.
- På de følgende stormøder for
søgte man at presse mig til at ind
kalde hovedbestyrelsen for at få 
åbnet strejkekasen. Og på stor
mødet den 27. juni betingede 
man sig, at forbundet skulle åbne 
for strejkekassen, og at Frederi
cia Bryggeri skulle gå med ind i 
konflikten. Det er min opfattelse, 
at man vidste, at ingen af disse 
betingelser ville blive opfyldt. 
Derved forsøgte man at placere 
ansvaret for, at konflikten endte 
som et nederlag.
- De mennesker, som anbefalede 
konflikten, og som lovede med
lemmerne, at fortsatte de, kunne 
man tvinge De forenede Brygge
rier til forhandlingsbordet, vur
derede forkert. Det var nemlig 
ikke kun De forenede Brygge
rier, som man var op imod. Det er 
helt klart, at Dansk Arbejdsgi
verforening havde overtaget 
denne sag, og selv om nogle er af

den opfattelse, at Bryggerifor
eningen bestemmer i DA, så er 
det ikke korrekt. Og principper
ne i denne sag bevirkede også, at 
De forenede Bryggerier ikke blot 
kunne handle, som man havde 
lyst til.
- Forbundsledelsen havde under 
hele konflikten klart tilkendegi
vet, at vi mente, at det hele faldt 
på gulvet den 13. maj. Derfor blev 
vi på stormøderne gang på gang 
udsat for et kolosalt pres, dels 
blev vi anklaget for at være for- 
ræddere og dels for at forbundet 
havde tilkendegivet sin stilling 
til konflikten. Til dette havde jeg 
meddelt, at efter de angreb, der 
var mod forbundsledelsen og mig, 
måtte det også være rigtigt, at vi 
tilkendegav vor opfattelse af kon
flikten.

Forbundets eksistens 
afhænger også af 
de københavnske 
bryggeriarbej dere
- Personligt må jeg beklage de 
voldsomme uoverensstemmel
ser, men det er afdelingernes 
skyld, at konflikten fik det forløb, 
som den fik. Jeg skal også bekla
ge de modsætningsforhold, som 
vi har haft på forretningsud
valgs- og hovedbestyrelsesmø
derne. Modsætningerne har ikke 
alene gået på faglige, men også 
på personlige ting, der forhind
rer, at man kan diskutere, hvor
dan denne sag skulle have været 
kørt.
- Skal afdelingerne og forbundet 
fortsat bruge mange kræfter på 
at slås med hinanden, så svæk
ker man de ressourcer, som man 
skal bruge til en strategi for at få 
en rammeaftale. Det er lige så 
vigtigt for forbundet som for 
medlemmerne og de to køben
havnske afdelinger, at der ska
bes beskæftigelsesgarantier. Og 
der skal ikke være nogen tvivl 
om, at forbundets eksistens er af
hængig af, hvad der sker i Køben
havn. Derfor er det også forbun
dets ønske, at man får en ramme

aftale; men i denne sag har vi væ
ret uenige i de midler, der skulle 
bruges til at få den.
Forbundsformanden sluttede 
denne del af sin beretning med 
endnu en gang at kritisere, at 
man ikke havde normaliseret ar
bejdet den 14. maj og prøvet de 
muligheder, der havde været til 
stede for en forhandling, og så set 
hvad der var kommet ud af dem, 
idet han ikke troede, at man var 
kommet ud i den situation, hvor 
man var i dag.

Samarbejde
Om forbundsledelsens samar- 
bejdsarelationer sagde han:
- Der er nogle, der siger, at vi hel
lere vil være troværdige over for 
arbejdsgiverne end over for for
bundets medlemmer. Men der 
kan ikke være noget naturligt 
samarbejde mellem os og arbejds
giverne, dertil er vore interesse
modsætninger for store. På den 
anden side betyder det ikke, at vi 
ikke må erkende, at der er noget, 
som hedder et nødvendigt samar
bejde.
-Samarbejdet mellem forbundet 
og afdelingerne og samarbejdet i 
forretningsudvalget og hovedbe
styrelsen fremgår klart af refera
terne - de går ikke allerbedst. 
Men man skal passe på ikke at 
overdrive den diskussionsform, 
der især er foregået mellem for
bundet og Københavns mandlige 
afdeling. Det er et spørgsmål, om 
man vil det ene eller andet, og 
selv om vi har disse diskussioner, 
er det hele ikke ved at falde sam
men, sagde Preben Mortensen. 
Derefter takkede han for det 
gode samarbejde i den daglige 
forbundsledelse, ligesom han ud
trykte håb om, at man fortsat 
kunne bevare samarbejdet til 
alle afdelinger.
Til slut takkede forbundsforman
den forbundets og A-kassens an
satte for deres loyale samarbejde 
for at få tingene til at køre i denne 
kongresperiode fra 1983.
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Beretning fra:
Strukturudvalget
v/ formanden, forbundssekretær Lone Christensen

Formanden indledte sin beret
ning med at sige, at vel havde den 
28. ordinære kongres ikke vedta
get beretningen for udvalgets ar
bejdsområder, men at man i de 
forløbne to år havde arbejdet ud 
fra de konkrete vedtagelser til 
forbundets love. Derfor havde 
man i strukturudvalget arbejdet 
med:
Forbundets love, herunder fulgt 
udviklingen i kredsene og afde
lingerne og beskæftiget sig med 
A-kasseforholdene.
Kontingentpolitikken, herunder 
fulgt samfundsudviklingen på 
det økonomiske og socialpolitiske 
område.
Indsamlet materiale fra fælles 
faglige aktiviteter og kurser i 
kredsene og afdelingerne for at 
kunne iværksætte fælles faglige 
aktiviteter og kurser på for
bundsplan.
En behandling af forbundets 
love, herunder lovfortolkning.

- Vi har undersøgt fordele og 
ulemper ved en eventuel sam
menslutning i SiD eller NNF, 
også set i samfundssammen
hæng, sagde Lone Christensen 
og fortsatte:
- I forbindelse med dette er det 
blevet pålagt udvalget at tilrette
lægge oplysningsmateriale og at 
igangsætte en grundig medlems
debat.
- Og endelig har udvalget fået til 
opgave at foretage en analyse af 
kvinderepræsentationen i for
bundsudvalg og øvrige kompe
tente forsamlinger, så analysens 
materiale kunne lægges ud til 
medlemmerne, der så kunne fin
de frem til, hvilke forslag man 
ville stille til emnet på denne 29. 
ordinære kongres.
- Til brug for debatten om for

bundets fremtid har vi gennem 
Prop & Kapsel udsendt et debat
oplæg til samtlige medlemmer.
- I denne forbindelse var det 
ikke strukturudvalgets opgave 
at fremkomme med en stillingta
gen til forbundets fremtid, men

Lone Christensen

at se på fordele og ulemper i for
hold til de to forbund, hvis vi 
eventuelt på et tidspunkt søgte 
optagelse i et andet forbund.
- Strukturudvalget peger på, at 
det er mest naturligt, at en sådan 
optagelse sker i NNF, hvis det 
bliver aktuelt med en optagelse i 
et andet forbund. Men det er vig
tigt, at der sker nogle afklaringer 
inden en sådan optagelse, så et 
dalende medlemstal i A-kassen 
ikke bliver en betingelse for for
bundets forhandlinger med den 
øvrige fagbevægelse.
Derfor var strukturudvalget til
freds med, at først hovedbestyrel
sen og nu senere kongressen hav
de vedtaget, at forbundets frem
tid skulle behandles som et selv

stændigt punkt på dagsordenen, 
nemlig som punkt 9c.
Om det udsendte debatoplæg 
sagde Lone Christensen, at det 
indeholdt en analyse over forbun
dets kvindelige medlemmers ak
tuelle repræsentation i forbunds-

sammenhæng. Og hun fortsat
te:
- Det er ikke udvalgets opgave 
at kommentere eller komme med 
forslag til analysens indhold, 
men udvalget indstillede, at an
alysens tal over den aktuelle 
kvinderepræsentation bliver 
brugt i et videre arbejde.
Endvidere mente strukturudval
gets formand, at der nu bør ske 
en opbremsning med opsamling 
af igangværende aktiviteter, så 
de erfaringer, der er indhentet, 
bruges, før man sætter yderligere 
aktiviteter i gang. Dette burde ef
ter hendes mening være et af et 
kommende strukturudvalgs ar
bejdsområder.
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- Udvalget skal også pege på, 
sagde Lone Christensen, at visse 
lokale aktiviteter, som for eks
empel udgivelse af pjecer, afhol
delse af kurser, studierækker 
med mere kunne bruges fælles. 
Men der ligger nok nogle proble
mer i at orientere fra afdling til 
afdeling eller fra kreds til kreds 
om de aktiviteter, der sættes i 
gang.
- Til koordinering af disse lokale 
aktiviteter kan man bruge et 
kommende strukturudvalg, og 
skal dette arbejde fungere, vil det 
være naturligt at bruge Prop & 
Kapsel som et orienterende led. 
Derefter kom strukturudvalgets 
formand ind på, at der i kongres

perioden fra borgerlig politisk 
hold havde været arbejdet på, at 
det enkelte A-kassemedlem selv 
skulle betale til en forsikrings
ordning, hvorefter man afhængig 
af forsikringsbidraget selv kunne 
bestemme, hvor stort et dagpen
gebeløb, man ville dækkes af ved 
arbejdsløshed. Om dette sagde 
Lone Christensen:
- Udvalget er af den opfattelse, 
at det er vigtigt at fastholde, at 
retten til at forsikre sig mod ar
bejdsløshed bygger på det solida
riske betalingsprincip. Derfor 
indstiller udvalget, at et kom
mende strukturudvalg fortsat 
følger, hvad der sker på området 
ved at beskæftige sig med A-kas-

seforhold, kontingentpolitikken 
og herunder følge samfundsud
viklingen på det økonomiske om
råde.

Til slut opfordrede udvalgsfor
manden de kongresdelegerede til 
at fortælle, hvordan man i afde
lingerne og kredsene havde be
nyttet den debatpjece, som struk
turudvalget havde udsendt til 
samtlige medlemmer. Og hun 
spurgte direkte:
- Er debatpjecer en form, som et 
kommende strukturudvalg kan 
bruge, hvis der i et fremtidigt ud
valgsarbejde skal arbejdes med 
emner, som skal lægges ud til de
bat.

Beretning fra:
Det land s dækkende
Depotudvalg
v/ formanden, forbundets næstformand Anker Skjødt

Det landsdækkende Depotud
valg er ikke som de øvrige udvalg 
nedsat af forbundets kongres 
men, opstået på baggrund af de
potkonferencen i Odense i foråret 
1984, sagde formanden og fort
satte:
- Da man efter udvalgets første 
møde i august 1984 ikke havde 
kunnet forudse, at der ville ske 
en stor udskiftning af udvalgets 
medlemmer, havde udvalget un
der tidspres koncentreret sig om 
at komme med forslag til over
enskomstfornyelsen.
— Hovedønsket var en ensartet 
høj, fast løn over hele landet. Og 
udvalget nåede frem til en fast
sættelse ved at indregne en ræk
ke forskellige tillæg og indreg
ning af en betaling for overtid. 
Dette ville medføre, at der ikke 
mere skulle være provision eller 
overarbejde.
- Det skal hertil bemærkes, sag
de Anker Skjødt, at netop provisi

onen ser udvalget som værende 
en af ulemperne ved det nuvæ
rende lønsystem. Denne afløn
ningsform er stærkt medvirken
de til den alt for hurtige nedslid
ning, der finder sted inden for di
stributionen. Det høje arbejds
tempo medfører på kort sigt en 
kortere arbejdstid men øger sam
tidig presset på den enkelte til at 
bære så meget som muligt.
- Udvalget har derfor i sit for
slag til afbæringsgrænser sagt, 
at det antal flasker, der kunne af
bæres i 1984, var det antal som 
dannede afbæringsgrænsen. Vel 
vidende, at tallet i forhold til den 
københavnske indenbys distri
bution ville være højere samt, at 
der ville være forskel fra depot til 
depot. Rent faktisk var der afbå
ret et sådant antal flasker, og 
derfor ville det være vanskeligt 
at fastholde et flaskeantal, som lå 
væsentligt under det faktiske tal. 
Udvalget havde også drøftet 
spørgsmålet om teknologi inden

for depotområdet, især dataan
læg på depoterne og moduler til 
udskrivning af fakturaer i biler
ne.
Om arbejdsmiljøet på depoterne 
sagde Anker Skjødt:
- Arbejdsmiljøet er for mange 
depoters vedkommende meget 
ringe. Dette skal især ses på bag
grund af lovgivningens bestem
melser om valg af sikkerhedsrep
ræsentanter. Der skal 10 ansatte 
til at vælge en sikkerhedsrepræ
sentant, og på mange depoter er 
der ikke ansat så mange arbejde
re. Der er altså intet krav om en 
sikkerhedsorganisation, konklu
derede formanden og fortsatte: 
Skal vi opnå noget, må vi enten 
vente på, at området bliver tvun
get ind i bedriftssundhedstjene
steordningen eller søge en frivil
lig aftale med depotindehaverne. 
Udvalget ville gerne have afholdt 
en ny distributionskonference, 
men på grund af en øget aktivitet 
i anledning af overenskomstfor-
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Anker Skjødt

handlingerne og denne kongres, 
havde udvalget ikke kunnet fin
de et passende tidspunkt at pla
cere en sådan konference på. Det 
var dog nødvendigt i 1986 at af
holde en konference for at drøfte 
forholdene på depoterne for ved 
en fælles holdning at få løst de 
fælles problemer.

- Generelt kan det konkluderes, 
at depotområdet er et stort og 
meget uoverskueligt område, 
hvor der findes mange små ar
bejdspladser, og hvor mange ar
bejdsgivere står uden for nogen 
form for organisation, sagde An
ker Skjødt.
- Den snævre omgang mellem

arbejder og arbejdsgiver i hver
dagen er ligeledes mange gange 
årsag til, at der ikke rejses sager, 
som generelt kunne være med
virkende til at skabe grobund for 
ændringer, som for eksempel 
temponedsættelse og derigen
nem et forbedret afbæringsmiljø. 
Om det fremtidige udvalgsarbej
de sagde udvalgsformanden:

- Det er udvalgets opdfattelse, 
at der skal foretages nye initiati
ver til udvikling af forbedringer 
på området til gavn for vore med
lemmer, der er beskæftiget på de
poterne. Vejen til dette må derfor 
være mere information og en na
turlig koordinering af udvalgsar
bejdet i kredsene.
- Det landsdækkende Depotud
valg bør derfor i højere grad end i 
dag være et formidlende, igang
sættende og koordinerende organ 
for kredsenes depotudvalg.

Der må arbejdes på en løsning af 
spørgsmålet om en form for sik
kerhedsorganisation inden for 
området, således at man også her 
kan blive ligestillet med andre 
grupper.

Beretning fra:
U dviklingsudvalget
v/ formanden, Erik Ole Nielsen

Det er umuligt at fremlægge en 
teknologistatus, som er en opfølg
ning af »Teknologistatus i Dansk 
Bryggeriindustri 1985« fra 1983- 
kongresserne, sagde formanden, 
idet han fortsatte.

- På udvalgets sidste møde 
fremkom det for eksempel, at til
lidsrepræsentanter og afdelings- 
formænd ikke kan fa alle de rele
vante oplysninger, som skal bru
ges til ajourføringen.

Erik Ole Nielsen pegede i denne 
forbindelse på, at dette indsam
lingsarbejde burde udføres af en 
person fra forbundsledelsen og 
mente, at det måtte være en na
turlig opgave for provinssekretæ
ren.
Ligeledes havde det været van
skeligt for udviklingsudvalget at 
gennemføre en undersøgelse af 
salgsomfanget af discountøl og - 
vand. I denne forbindelse sagde 
formanden:

- Vi har ganske simpelt ikke 
kunnet få de oplysninger, som vi 
skal bruge for at kortlægge pro
blemets størrelse. Men det er min 
opfattelse, at fænomenet vil gribe 
om sig med mandskabsredukti
oner, primært i distributionen. 
Derfor må vi have mere hold på 
denne udvikling og altså kaste 
ressourcer ind på at kortlægge 
problemer og udvikle en strategi 
til at imødegå de værste følger.
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Da der på Grønland skal bygges 
tre kombinerede mineralvands
fabrikker og øltapperier, vil det 
få konsekvenser for forbundets 
medlemmer, at »Grønlandspro
duktionen« flyttes. Og udvik
lingsudvalgets formand lovede 
derfor, at der senere vil blive fore
taget en undersøgelse af konse
kvenserne ved dette.
Når det drejede sig om »emballa
ge, distribution og transport« 
havde udviklingsudvalget spe
cielt beskæftiget sig med EDB- 
terminaler i distributionsbilerne 
og fået et indblik i, hvad systemet 
kunne præstere.

- Systemet kan lave en tur liste, 
som viser i hvilken rækkefølge, 
at kunderne skal betjenes. Lige
ledes har systemet også en afreg
ningsliste, som rummer oplys
ninger om den enkelte kundes 
specifikke køb og salg af varer og

Erik Ole Nielsen

18 PROP & KAPSEL

emballage samt kuskens totalbe
holdning af kontanter og checks. 
- Dette viser, at bryggerierne 
med systemet får næsten total 
kontrol med de enkelte vogne, og 
at mulighederne for lagerstyring 
er tilstede.
Erik Ole Nielsen mente derfor, at 
det ville være indlysende, at ud
valget på et tidspunkt ser nær
mere på, hvad dette forhold bety
der rent beskæftigelsesmæssigt 
for forbundets medlemmer. Men 
op til denne kongres havde man 
ikke haft mulighed for at kunne 
gå i dybden med dette spørgsmål. 
I øvrigt havde det været menin
gen, at udviklingsudvalget skulle 
have fulgt den såkaldte chok
rapport fra 1981 op med rappor
ter for de fire hovedområder: 
Sprit, Bryggeri og malt, Mineral
vand og Depot (denne sidste rap
port skulle dog laves af Det lands
dækkende Depotudvalg).

Rapporterne skulle være en sta
tus over, hvordan situationen er, 
beskrive udviklingen, og hvad 
man kunne forvente sig af frem
tiden med hensyn til emballage, 
produktudvikling, nye processer 
osv. Men på grund af strejkerne 
på først Ceres Bryggerierne og 
senere på de københavnske bryg
gerier for en ny rammeaftale 
havde det ikke været muligt at 
samle udvalgets medlemmer til 
dette arbejde. Men udvalgsform
anden påpegede, at det var en 
væsentlig opgave for udviklings
udvalget at få disse rapporter le
vet i den nærmeste fremtid, så 
forbundets medlemmer kunne 
danne sig et billede af, hvor bran
chen bevæger sig hen.

Til slut kom Erik Ole Nielsen ind 
på, at udviklingsudvalget også 
havde beskæftiget sig med Tek
nologistyrelsens rapporter om ny 
teknologi inden for industrien 
samt, at RUC’s Bryggerigruppe 
på forbundets vegne havde an
søgt Teknologistyrelsen om at få 
midler til to undersøgelser, »Pro
jekt omkring gær-, sprit- og tilhø
rende produktioner« og »Projekt 
omkring mineralvand-, øl- og til
hørende produktioner«. Desuden 
havde udvalget fra Teknologirå
det modtaget to rapporter om 
gensplejsning samt beskæftiget 
sig med forholdene omkring im- 
mobiliseret gær.
Udvalgsformanden sluttede sin 
beretning med at sige:
- Det arbejde, som vi har udført i 
udviklingsudvalget i de sidste to 
år, kan synes af lidt, men man 
skal erindre sig de mange ting, 
som i øvrigt er sket på den faglige 
front i den omtalte periode. Dette 
har umuliggjort, at udvalget har 
kunnet møde så ofte, som der 
egentligt har været behov for.
- Det er dog mit indtryk, at vi er 
kommet godt i gang, og at vi 
fremover vil være i stand til at 
præstere en målrettet indsats, 
som vil blive til gavn for hele for
bundet og dets medlemmer.
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Beretningen og den efterfølgende 
debat varede 13 timer

Den efterfølgende debat til for
bundsformandens mundtlige be
retning afspejlede meget stærkt 
den konflikt, som de københavn
ske bryggeriarbejdere havde ført 
for at få fornyet rammeaftalen 
med De forenede Bryggerier. I 
denne forbindelse rettede flere 
delegerede anført af formanden 
for Københavns mandlige afde
ling nogle meget personlige an
greb på forbundsformand Preben 
Mortensen for hans holdning un
der hele konflikten samt hans ud
talelser til pressen, som man 
mente var med til at skabe det 
negative udfald af denne kon
flikt. I København havde man 
følt sig svigtet, når forbundet 
godt kunne støtte en faglig sag på 
Jyske Bryggerier, men ikke en 
konflikt i hovedstadsområdet.

Af debatten fremgik det, at nogle 
mente, at rammeaftale-konflik
ten handlede om at hindre ar
bejdsgiverne i uhæmmet at inve
stere i ny teknologi og så bagefter 
at fyre folk. Havde man ikke op
nået andet, så havde man da fået 
sat gang i samfundsdebatten om 
indførelse af ny teknologi, sagde 
en delegeret.

Debatten centrerede sig stærkt 
om en bestemt dato, nemlig den 
13. maj, hvor forbundsledelsen 
havde fået en aftale i stand med 
De forenede Bryggerier om gen
åbning af rammeaftaleforhand
lingerne. Nogle talere mente 
ikke, at man på stormødet var 
blevet orienteret om denne mu
lighed og syntes derfor, at det var 
sjofelt, at man alligevel var gået i

strejke. Dette synspunkt var an
dre af de delegerede ikke enige i 
og udtrykte tilfredshed med, at 
man var gået i strejke. Forbunds
ledelsen burde have fulgt med
lemmerne og ikke alene søgt at 
forstå arbejdsgivernes repræsen
tanter, for konflikten var, som 
det blev udtrykt, en kamp for 
»vor og forbundets eksistens«.
Debatten omkring beretningen 
afspejlede også den uenighed, 
som medlemmerne har kunnet 
læse om på de »gule sider« i Prop 
& Kapsel. Flere delegerede ud
trykte et ubehag ved, at disse si
der kun kunne være til glæde for 
arbejdsgiverne i deres argumen-

Bent Embo, Kbh. mdl. Laila Håsum, Kbh.s kv. Poul E. Guldborg, Grenå afd. Ulla Rasmussen, Odense
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tation imod forbundet. Forbun
dets anseelse svækkes, blev der 
sagt, af de stridigheder, der eksi
sterer mellem den daglige ledelse 
og Københavns mandlige afde
ling. Og man håbede, at debatten 
omkring beretningen ville bevir
ke, at luften mellem parterne nu 
ville være renset, så man kunne 
komme væk fra det mundhugge
ri, der havde været lagt for dagen 
i hovedbestyrelsen. I den forbin
delse blev Holger Foss opfordret 
til at deltage i et sådant samar
bejde med forbundets daglige le
delse, idet han i sit debatindlæg 
havde givet udtryk for ikke at tro 
på et samarbejde med forbunds
ledelsen og især med forbunds
formanden. Flere opfordrede så
vel forbundsledelsen som Køben
havns mandlige afdeling til at 
finde frem til et samarbejde for i 
fællesskab at være med til at løse 
de fremtidige problemer.
I debatten faldt der også en del 
kritik til depotudvalgets formand 
for manglende samarbejde og for 
at have accepteret et protokollat 
med Depotindehaverforeningen,

for som en delegeret udtrykte det 
»en dårlig aftale bliver ikke bedre 
af en ny dårlig aftale«.
Men debatten indeholdt også ro
sende bemærkninger, især til ar
bejdet i struktur-, udviklings- og 
depotudvalget, idet man fandt, at 
forbundets aktivitetsniveau var 
højnet ved det arbejde, som man 
havde skabt i disse udvalg. Selv 
om en enkelt delegeret ikke kun
ne forstå, hvorfor aktivitetsni
veauet skulle nedsættes, nu hvor 
man var kommet så godt i gang. 
Nogle af de delegerede savnede i 
den skriftlige beretning ideer til 
fremtiden for forbundets med
lemmer, idet den efter forman
dens mundtlige beretning så ret 
så dyster ud. En anden delegeret 
klagede i den forbindelse over, at 
der ikke havde været tid til en så
dan diskussion af forbundets 
fremtid, idet man havde brugt for 
megen tid på rammeaftalekon
flikten i København.
I øvrigt blev der ytret ønske om, 
at man skulle gå stærkere ind i 
fredsarbejdet samt gå ind i LO og 
præge arbejdet indefra, når for

bundet alligevel betalte kontin
gent. En delegeret gav udtryk 
for, at det var meget positivt, at 
forbundet involverede sig stærkt 
i det internationale arbejde.
Både den mundtlige og skriftlige 
beretning blev kraftigt debatte
ret, herunder også forbundets 
overenskomstforhandlinger.
Men mest klart var Holger Foss’ 
personlige angreb på Preben 
Mortensen, uenigheden mellem 
forbundsledelsen og Københavns 
mandlige afdeling og rammeafta
lekonflikten. Disse punkter 
vendte de 31 af de 101 delegere
de, der var på talerstolen, ofte un
der en eller anden form tilbage 
til.
Formanden startede sin beret
ning kl. 9 om morgenen, og først 
ved 22-tiden om aftenen var man 
efter formandens svar klar til at 
foretage en skriftlig afstemning. 
Resultatet blev, at 97 stemte for 
beretningen, 50 imod og fire und
lod at stemme. Beretningen var 
hermed godkendt, og man kunne 
gå over til næste punkt på dags
ordenen, regnskabet.

Jørgen Frimand, Kbh. mdl. Birthe Jacobsen, Kbh.s kv. Torben Olsen Kbh.s mdl. HolgerFoss, Kbh.s mdl.

Kirsten Haastrup, Kbh.s ku. Bent Meyer, kbh.s mdl. Gladys Faulkner, Kbh. ku. Per Erntsen, Kbh. md.
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Huslejen i forbundets 
hus er alt for lav

REGNSKABET
Forbundets konstituerede ho
vedkasserer, Jytte Hansen, fore
lagde et trist regnskabsresultat, 
idet forbundets økonomi trods en 
beskeden kontingentstigning på 
734.741 kr. (fra 1983 til 1984) 
stadig ikke hvilede i sig selv.
Det samlede underskud i admini
strationskassen var således i 
årets første seks måneder allere
de 3.351.615 kr. Den største post 
skyldtes Prop & Kapsel, hvor ud
gifterne fra 1983 til 1984 var ble
vet fordoblet. Om dette sagde 
Jytte Hansen:
- For at illustrere, hvor dyr Prop 
& Kapsel er, kan jeg nævne, at 
fekstranummeret med referater 
kostede 220.000 kr., og portoen 
var alene 22.000 kr., så der er vir
kelig tale om en stor post i vor ad
ministrationskasse .
Derefter gennemgik den konsti
tuerede hovedkasserer de enkel
te fonde, oplysnings-, kongres- og 
reservefondene, der alle indgår i 
adminsitrationskassen. Samt fe
riefonden, hvor renteindtægten 
dækker udgifterne.
Om en anden udgiftssværvægter 
i administrationskassen sagde 
Jytte Hansen:
- Af årsregnskabet for 1983 og 
1984 fremgår det, at der har væ
ret underskud på forbundets 
ejendom, hvilket især skyldes 
den renovering, der er foretaget. 
Og selv om underskuddet bliver 
mindre, er det nødvendigt at 
komme med en væsentlig husle
jestigning til lejerne. Huslejeind
tægten var i 1982 413.373 kr. ogi

1984 418.395 kr., så det tør nok 
siges at have været en meget lille 
stigning i forhold til de forbedrin
ger, der er sket i huset.
Social- og hjælpefonden, som bru
ges til gruppeliv, havde også vist 
et underskud, der var overført til

administrationskassen; men hel
digvis havde TB-fonden ikke væ
ret udsat for store angreb.
Endelig blev strejkefondens for
hold gennemgået.
Regnskabet blev enstemmigt 
godkendt af de delegerede.
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Lovændringer og andre 
forslag
Efter denne kongres har forbundet bl.a. vedtaget en ny 
kredsstruktur, og at kredsene har fået deres egen provins
sekretær, samt at der nedsættes to nye emneudvalg, endvi
dere at hovedbestyrelsen har fået bemyndigelse til at etab
lere et A-kassesamarbejde med et af Hotel- og Restaura
tionspersonalets Samvirkes tre forbund samt at indlede et 
fagligt arbejde med Samvirket-enten i et samvirke eller i et 
forbund.

Her følger en opremsning af alle 
de lovændringer og forslag, som 
blev vedtaget af kongressens de
legerede:

I § 2, kontingent, blev stk. b 
»strejkekasser« og »strejkefon
den« ændret til »strejke- og soli
daritetsfonden«.
Samme paragraf, stk. b, »regule
ring« blev ændret til:
Hvad angår strejkekontingentet, 
reguleres dette således, at det ud
gør 1/20 uges strejkeunderstøt
telse pr. måned. Reguleringen fo
retages to gange årligt, henholds
vis . 1. april og 1. oktober. Kontin
gentet til administrationskassen, 
socialhjælpefonden, oplysnings
fonden, kongres- og reservefon
den, reguleres i kongresperioden 
med 10 procent af den til enhver 
tid bestående kontingentstørrel
se. Reguleringen foretages to 
gange årligt, henholdsvis 1. april 
og 1. oktober.
I stk. fi samme paragraf blev den 
10. i den pågældende måned 
ændret til den 10. i efterfølgende 
måned.
Stk. I blev ændret til:
Fritagelse for betaling af kontin
gent gives medlemmer, der i hen
hold til Lov om arbejdsformidling 
og arbejdsløshedsforsikring, § 76, 
stk. 6, fritages for betaling af 
medlemsbidrag.

I § 3, kongresser, blev der tilføjet 
et nyt afsnit til stk. c:
Samtlige afdelinger i den enkelte 
kreds skal ud af kredsens kon
gresdelegerede deltage på kon
gressen med mindst en delegeret, 
såfremt afdelingen ønsker det.
Stk. f i samme parafgraf blev 
ændret til:
Angivelse af deltagelse i kongres
sen skal af kredsene og de to kø
benhavnske afdelinger være til
sendt forretningsudvalget, se
nest 6 uger før dennes afholdelse.

I § 4, hovedbestyrelsen, blev det 
sidste afsnit i stk. b ændret til: 
De til enhver tid fungerende for- 
mænd, næstformænd og kassere
re i Københavns mandlige afde
ling og den til enhver tid funge
rende formand i Københavns 
kvindelige afdeling har altid 
sæde i forbundets hovedbestyrel
se.
Under stk. k i samme paragraf 
udgik første afsnit, sidste linie 
»og suppleanten indkaldes« samt 
2., 3. og 4. afsnit.

I § 5, forretningsudvalget, stk. c, 
blev der efter første linie efter or
det »måneden« tilføjet »undta
gen i juli måned«.

I § 7, arbejdsområder, blev der i 
stk. g, første linie efter vedrøren

de tilføjet »forbundets og A-kas- 
sens virke«.
Stk. h i samme paragraf blev 
ændret til:
Udtagning af penge fra banken 
kan kun ske af hovedkassereren 
eller formanden.
Stk. j i samme paragraf fik en 
helt ny formulering:
Kredsene vælger en provinsse
kretær.
Provinssekretæren lønnes af for
bundet.
Provinssekretæren er medlem af 
forbundets hovedbestyrelse og 
forretningsudvalg.
Valget af provinssekretær sker i 
forbindelse med forbundets kon
gres og foretages af kredsenes 
kongresdelegerede.
Provinssekretærens arbejdsom
råde og arbejdsopgaver fastlæg
ges i enighed af kredsenes besty
relser og repræsentantskaber.

I § 9, afdelinger, blev ordet »for
manden« i stk. c ændret til «for
bundsformanden «.
Stk. h i samme paragraf blev 
ændret til:
Hvis en overflytning af medlem
mer fra en af forbundets afdelin
ger til en anden af forbundets af
delinger sker grundet, at en afde
ling nedlægges eller grundet 
virksomhedssammenlægninger, 
fastsætter hovedbestyrelsen et
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beløb pr. medlem, som den fra
flyttede afd.s kasse skal over
føre til den afdelingskasse, med
lemmet overføres til.

I § 10, afslutninger af overens
komster, blev der i overskriften 
tilføjet ordene »og forhandlin
ger«.
Stk. b i samme paragraf blev 
ændret til:
Ved alle forbundets forhandlin
ger, der angår de lokale afdelin
ger, skal kredsen eller afdelin
gerne være repræsenteret.

I § 11, arbejdsnedlæggelser, lock
outer og boykotninger, blev stk. d 
ændret til:
Understøttelse til medlemmerne 
udbetales af forbundet på bag
grund af afdelingernes meddelel
ser om, hvilke medlemmer, der er 
omfattet af strejke eller lockout.
Afdelingernes forpligtelse ifølge 
§ 11, stk. f, afregnes samlet afde
lingen og forbundet imellem.
Understøttelse udbetales til med
lemmet ugevis og på baggrund af 
udfyldte konfliktkort, der udsen
des og returneres til forbundet.
Stk. fx samme paragraf blev her
efter ændret til:
Under strejker og lockouter fore
findes i afdelingerne altid en 
sum, der svarer til 3 dages under
støttelse til dækning over for 
medlemmerne, når forbundets 
strejkekasse er opbrugt.
Stk. i i samme paragraf, vedtog 
man, skulle udgå.

I § 14 udgik i 3. afsnit, første linie 
efter gruppelivsforsikret, resten 
af afsnittet.

Endvidere vedtog kongressens 
delegerede hovedbestyrelsens 
forslag til en ny kredsopdeling 
med den ændring, at de valgte 
hovedbestyrelsesmedlemmer

Udtalelse fra
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbunds 
29. ordinære kongres 1985
Den 12.-15. september 1985

Udviklingen indenfor de områder, vort forbund organiserer, er 
foruroligende med hensyn til beskæftigelse, løn, tryghed og ar
bejdsmiljø.
Desuden truer tendenser til centralisering og den teknologiske 
udvikling både små og store virksomheder og depoter, og ændrin
ger i emballageformer og distributionsformer truer miljø og be
skæftigelse.
Til løsning af disse problemer fastholder kongressen de prioritere
de overenskomstkrav, der blev stillet ved overenskomstfornyel
sen 1985.
Denne prioritering skal være udgangspunktet for forbundets ar
bejde i den kommende kongresperiode, og kongressen fastslår der
for at:

Vi kræver en lønregulering, som genopretter reallønsfaldet og 
sikrer en rimelig lønudvikling.

Vi kræver en arbejdstidsnedsættelse med 5 timer pr. skift pr. uge 
med fuld løn- og mandskabskompensation.

Vi kræver betalt frihed til uddannelse til alle, 3 uger om året.

Vi kræver, at der på samtlige produktionsvirksomheder oprettes 
lokale aftaler om produktions-, anlægs- og beskæftigelsesgaranti.

Vi kræver, at al transport samt af- og pålæsning af øl og mineral
vand fra bryggerierne og mineralvandsfabrikkerne til depoter, 
lagre og kunder samt al øvrig transport af disse produkter, kun 
må udføres af medlemmer af Dansk Bryggeri-, Brænderi- og Mi
neralvandsarbejder Forbund.

Vi har ikke noget imod indførelse af ny teknologi, hvis den forbed
rer vore løn- og arbejdsvilkår, men den skal følges op af arbejds
miljøforbedringer og arbejdstidsnedsættelser og betalt frihed til 
uddannelse, som hindrer teknologisk arbejdsløshed.

Det er ikke kun et fagligt standpunkt, men også et politisk. Det er 
uacceptabelt, at det er arbejdsgiverne, der skal afgøre, hvor man
ge arbejdsløse, vi skal have i dette land.

Kongressen konstaterer, at Arbejdsretten i perioden har forstær
ket tendensen til at afsige kendelser, der ensidigt tilgodeser ar
bejdsgivernes interesser og pålægger forbundets ledelse at arbejde 
sammen med den øvrige fagbevægelse for en nødvendig revision af 
det forældede retssystem. t :

Det konstateres, at fagligt aktive bliver forfulgt, og derfor 
må vi prioritere i forbindelse med tillidsmandsregler, at sik
re aftaler, der forhindrer, at tillidsrepræsentanter afskedi
ges.

Fortsættes side 26
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Indledning til et fremtidigt
samarbejde

Udenlandske gæster

Ved pkt. 9 c på dagsordenen - 
»Behandling af forbundets frem
tidige struktur« - kom forbunds
formanden ind på, at der i hoved
bestyrelsen var enighed om, at 
man for at kunne bevare forbun
det som et selvstændigt forbund 
burde søge gennemført et A-kas- 
sesamarbejde med et andet for
bund.
Men kort før kongressens afhol
delse havde forbundet modtaget 
følgende brev fra Hotel- og Re
staurationspersonalets Samvir
ke:
»Hotel- og Restaurationsperso
nalets Samvirke er bekendt med, 
at Dansk Bryggeri-, Brænderi-og 
Mineralvandsarbejder Forbund 
på sin forestående kongres skal 
behandle et eventuelt samarbejde 
med andre forbund.
Samvirkets arbejdsudvalg be
handlede på sit ordinære møde 
den 9. september 1985 mulighe
den for iværksættelse af forhand
linger med Dansk Bryggeri-,

Brænderi- og Mineralvandsar
bejder Forbund med henblik på et 
nærmere samarbejde mellem for
bundet og A-kassen. Der var i ar
bejdsudvalget enighed om at op
fordre forbundet til at medvirke 
til afklaring af, om der foreligger 
en mulighed for at indgå et sam
arbejde med henblik på en sam
menslutning af forbundene og de 
respektive A-kasser.
Som det er forbundet bekendt, fo
regår der i øjeblikket strukturfor
handlinger mellem de tre Sam
virkeforbund, Gastronomisk 
Landsforbund, Hotel- og Restau
rationspersonalets Forbund og 
Tjener forbundet i Danmark, med 
henblik på en sammenlægning af 
disse forbund og deres respektive 
A-kasser. Samvirket har derfor 
fundet det hensigtsmæssigt på 
baggrund af jeres kommende de
bat at forhøre sig om muligheder
ne for et samarbejde med de tre 
Samvirkeforbund og jeres for
bund.«

Forbundet havde på et hovedbe
styrelsesmøde, som man havde 
afholdt under kongressen, drøf
tet denne henvendelse, efter at 
forbundsledelsen havde haft en 
drøftelse med repræsentanter for 
de tre forbund, som var til stede 
på kongressen. Om denne drøf
telse sagde Preben Mortensen:
- De tilkendegav, at det først og 
fremmest drejede sig om, at de 
ønskede et fagligt samarbejde 
med os enten i et Samvirke (et 
kartel) eller i et forbund.
- Forbundsledelsen havde derpå 
tilkendegivet, at vi først og frem
mest i endnu et stykke tid ønske
de at være et selvstændigt for
bund for at kunne løse vore egne 
problemer, men at vi ønskede et 
A-kassesamarbejde samt natur
ligvis også gerne ville have et fag
ligt samarbejde.
- Til dette gjorde de opmærksom 
på, at det ikke var en betingelse 
for A-kassesamarbejdet, at vi 
skulle slutte os sammen eller 
melde os ind i LO. De måtte dog 
stille forventninger om, at indgik 
man i et A-kassesamarbejde, 
måtte dette også på længere sigt 
betyde et fagligt samarbejde.
På hovedbestyrelsesmødet havde 
forbundsledelsen redegjort for 
Samvirkets intentioner og den 
stedfundne drøftelse. Hovedbe
styrelsen havde været enig i at fo
relægge kongressens delegerede 
følgende forslag:
»Kongressen bemyndiger hoved
bestyrelsen til i kongresperioden 
at etablere et A-kassesamarbejde 
med et af de tre forbund i Hotel - 
og Restaurationspersonalets 
Samvirke, og til i kongresperio
den at indlede drøftelser med Ho
tel- og Restaurationspersonalets 
Samvirke om et fagligt samarbej-
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de - enten i et Samvirke eller i et 
forbund - samt på den næste kon
gres i 1988 at komme med en ind
stilling hertil.
Vedtager kongressen et sådant 
samarbejde, lægges det ud til en 
urafstemning blandt forbundets 
medlemmer.«
Kredsene og de to københavnske 
afdelinger holdt derefter hver for 
sig et møde, hvor man drøftede 
forbundsformandens oplæg. Da 
man vendte tilbage til kongressa
len anbefalede de respektive for- 
mænd enstemmigt forslaget. 
Derefter blev der udsendt en 
pressemeddelelse, hvoraf det 
fremgår, at kongressen havde 
konfirmeret bemyndigelsen til 
hovedbestyrelsen.

PRESSEMEDDELELSE

Forbundets 
fremtidige struktur 
På Dansk Bryggeri-, Bræn
deri- og Mineralvandsarbej
der Forbunds kongres di
skuterede de delegerede i 
dag, lørdag den 14. septem
ber, forbundets fremtidige 
struktur.
Strukturen har været til 
drøftelse på adskillige kon
gresser, og i dag vedtog de 
delegerede - i enighed - føl
gende:
Kongressen bemyndiger ho
vedbestyrelsen til i kongres
perioden at etablere et A- 
kassesamarbejde med et af 
de tre forbund i Hotel- og 
Restaurationspersonalets 
Samvirke, og til i kongre
sperioden at indlede drøftel
ser med Hotel- og Restaura

tionspersonalets Samvirke 
om et fagligt samarbejde — 
enten i et Samvirke eller i et 
forbund — samt på den næste 
kongres i 1988 at komme 
med en indstilling hertil.
Vedtager kongressen et så
dant samarbejde, lægges det 
ud til en urafstemning 
blandt forbundets medlem
mer.

Når kongressens delegere
de så enigt traf denne be
slutning, skal dette ses i ly
set af en positiv henvendel
se fra Hotel- og Restaura
tionspersonalets Samvirke 
om at etablere et sådant 
samarbejde.
Forbundet markerede sin 
selvstændighed ved at fast
holde sine 1. maj-overens
komster.

Lovændringer og 
andre forslag

Fortsat fra side 24
sidder hele perioden ud, frem til 
næste kongres. Forslaget, der nu 
er vedtaget, lyder:
Forbundet opdeles i 3 kredse:
1 kreds for Nordjylland
1 kreds for Sydjylland og Fyn 
samt
1 kreds for Sjælland og Falster.
Inddeling af kredsen foretages af 
kredsene selv og overgang til ny 
kredsopdeling sker pr. 1. januar 
1987.
Kredsene repræsenteres i for
bundets hovedbestyrelse med 5 
HB-medlemmer fra hver af de 3 
kredse.
Formændene for de 3 kredse er 
medlemmer af forbundets forret
ningsudvalg.
Provinskredsenes antal delege
rede til forbundets kongres ænd

res ikke ved den ny kredsstruk
tur.

Følgende ændringer af struktu
rudvalgets sammensætning og 
arbejdsopgaver blev også vedta
get af kongressens delegerede: 
Strukturudvalget består af 8 
medlemmer, heraf 2 medlemmer 
fra forbundets daglige ledelse, 4 
medlemmer ^fra kredsbestyrel
serne (hver kreds vælger 1 med
lem til strukturudvalget). 1 med
lem fra mandlig afdeling, Køben
havn, 1 medlem fra kvindelig af
deling, København.
Strukturudvalgets arbejdsopga
ve beståri:
at følge kredsopdelingen.
at beskæftige sig med A-kasse- 

forholdene - kontingentpoli
tik, herunder følge samfunds
udviklingen og det økonomi
ske område.

at indsamle materiale for fælles 
faglige aktiviteter og kurser i

kredsene og afdelingerne, 
at behandle forbundets love.
Kongressens delegerede vedtog 
også, at Dansk Bryggeri-, Bræn
deri- og Mineralvandsarbejder 
Forbunds Hjælpefond for ældre 
uarbejdsdygtige medlemmer 
skulle ophøre pr. 31. december i 
år. Til medlemmer af Hjælpefon
den pr. 31. december 1985 ydes 
der et engangsbeløb på 1.000 kr.
Endvidere vedtog de delegerede, 
at der ud over emneudvalgene - 
strukturudvalget, depotudvalget 
og udviklingsudvalget - også 
skulle nedsættes et udvalg, som 
skal udarbejde forslag til forbun
dets kvindepolitik samt forslag, 
som sikrer kvinderne repræsen
tation i forbundet, kredsene og 
afdelingerne.
Det blev også vedtaget at ned
sætte et emneudvalg om forbun
dets holdning til det arbejdsretli
ge system.
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PROP & KAPSEL har bedt seks kongresdeltagere, der var 
med for første gang, om at udtrykke, hvilket indtryk de hav
de af kongressen og dens forløb og hvad de personligt havde 
fundet væsentligst i løbet af de fire dage, kongressen varede.

Vi fik vigtige 
lovændringer igennem

- Det er min første kongres, og 
jeg synes, at den på mange måder 
er interessant, fordi man også får 
noget at vide om forholdene i pro
vinsen, hvor mange arbejder på 
mindre arbejdspladser, siger 
Finn Sørensen fra Københavns 
mandlige afdeling. Og han fort
sætter:
- En mindre arbejdsplads med et 
»familiært« forhold til arbejdsgi
veren giver nogle vanskeligheder 
i det faglige arbejde, som vi jo 
ikke har i København. Derfor for
står jeg bedre baggrunden for 
den stilling, som de tager til vore 
forhold, selv om jeg ikke er enig 
med dem. Jeg har dog hos mange 
af provinsens delegerede mærket 
en forståelse for de ting, som vi

gjorde i vor konflikt i Køben
havn.
- De pessimistiske forventnin
ger, som jeg havde til behandlin
gen af rammeaftalekonflikten og 
de problemer, som Københavns 
mandlige afdeling har haft i 
kongresperioden, blev opfyldt. 
Men til gengæld har vi ved lo
vændringerne fået nogle vigtige 
ting igennem, blandt andet at 
forbundsledelsen skal tage en re
præsentant med fra afdelingerne 
eller kredsen, når man skal for
handle lokale forhold med ar
bejdsgiverne.
- Den væsentligste oplevelse har 
vel nok været muligheden for at 
snakke med bryggeriarbejdere 
fra andre dele af landet, når man 
ikke kender så mange i forvejen. 
Det har også været vigtigt at få 
forklaret baggrunden for de 
kampe, som vi i København har 
været ude i. Og her tror jeg, selv 
om det ikke viste sig ved afstem
ningerne, at provinsens delegere
de har taget nogle indtryk med 
hjem, som de kan spekulere nær
mere over.
-Jeg tror, at de har forstået, at 
det ikke var vor egen kage, at vi 
melede under vor store strejke, 
men at vi har haft fat i nogle ting, 
som har stor betydning for os alle 
sammen, slutter Finn Sørensen.

Kongressen grove 
sprog er ikke morsomt

- Det har helt sikkert været me
get spændende at have været 
med på denne kongres, men det 
har også været lidt trættende, for 
jeg mener, at Københavns mand
lige afdeling kun er mødt op for at 
»lave rav i den«, siger John Jen
sen fra Nordjyske kreds og me
ner i øvrigt, at det var hovedind
trykket hos mange kongresdele
gerede.
-Jeg mener således, at kongres
sens delegerede kunne have an
vendt tiden bedre end på den alt 
for lange debat om beretningen 
og især om rammeaftalekonflik
ten i København. Jeg synes, at 
det er helt uhørt at diskutere en 
så fyldestgørende både skriftlig
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og mundtlig beretning i 11 timer. 
Vi skulle hellere have diskuteret, 
hvordan vi kunne komme tætte
re på hinanden i stedet for dette 
kævleri, og det ville have været 
betydeligt skønnere, om vi kunne 
omfavne hinanden og sige, at nu 
går vi i kamp.
- Vi burde have brugt tiden på at 
diskutere ny teknologi og fremti
den for forbundets medlemmer i 
stedet for at lytte til de personlige 
angreb fra Københavns mandli
ge afdeling. - Vi, som kommer 
oppe nordfra, synes ikke, at det 
er sjovt med det grove sprog, der 
blev ført på kongressen - jeg føler 
det direkte ubehageligt... Når 
vi nordjyder råber op, sker det 
som regel efter en stund, og så 
gør vi det nok noget mere vel
overvejet, end når man impul
sivt, uovervejet farer frem.
- Jeg er glad for, at formandens 
beretning blev vedtaget. Og jeg 
har lært en masse af at være med 
på denne min første kongres, 
hvor jeg bestemt har fundet ud 
af, at der er forskel på holdnin
gerne fra København og provin
sen, slutter John Jensen.

Jeg er chokeret over 
det negative ordvalg

- Når man er med på en kongres 
for første gang, føles det hele som 
noget stort i forhold til det, som 
man er vant til, siger Poul Jør
gensen fra Sjælland-Falster 
kredsen.
- Det var interessant, hvor vel
disciplinerede og loyale de dele
gerede var over for de beslutnin
ger, som man havde vedtaget i af
delingerne og kredsene. Jeg hav
de nok forventet, at man ville 
have stemt lidt mere efter sine 
egne meninger, men dette blev 
ikke tilfældet.
- På en kongres kan det vel ikke 
undgås, at talerne kommer med 
følelsesladede udtryk, men det

4

kan godt chokere noget, at man 
prøver på at være mere personlig 
end saglig. Således er jeg choke
ret over det sprogbrug og det ne
gative ordvalg, som er kommet 
for dagen på denne kongres, selv
om jeg har læst de gule sider i 
PROP & KAPSEL.
- Jeg mener, at vi er kommet alt 
for meget ind på rammeaftale- 
konflikten, hvor alle talenterne 
fra Københavns mandlige afde
ling kun har gentaget sig selv, 
hver gang de har haft ordet.
- Men bliver jeg spurgt om, hvor
dan kongressen er forløbet, er 
mit svar -fint«, og at vi fik de fle
ste af vore forslag igennem, samt 
at kongresberetningen blev god
kendt.
- Om samarbejdet i fremtiden 
håber jeg, at vi fra kredsene nu 
kan få et godt og sundt samarbej
de med de københavnske arbej
dere i stedet for dette mundhug
geri, som vi har været vidner til 
på denne kongres, slutter Poul 
Jørgensen.

Kongresdebatten var 
god og spændende

- Det er en spændende oplevelse 
at være med på en kongres, siger 
Torben Tolstrup fra Sydjyske 
kreds og fortsætter:
— På denne kongres har der væ
ret nogle ret så kraftige menings

udvekslinger mellem især for
bundet og Københavns mandlige 
afdeling, men luften er vel blevet 
renset nu, så man kan begynde 
forfra på samarbejdet.
- Nu er man fra begge sider kom
met med løfter, som man bliver 
nødt til at holde, så kløften mel
lem de to parter kan forsvinde. 
Og det må blandt andet smitte af 
på indholdet af de gule sider i 
PROP & KAPSEL. I øvrigt vil jeg 
nok mene, at det er for let for ar
bejdsgiverne i de gule sider at 
læse, hvad der sker i forbundet og 
hvem, der siger hvad. Jeg synes 
ikke, at det er smart. PROP & 
KAPSEL vil nok blive læst allige
vel uden de gule sider, som tit er 
drøje at komme igennem.

- På kongressen havde jeg nok 
ventet, at man ville bruge megen 
tid på at diskutere konflikten om 
fornyelsen af den københavnske 
rammeaftale; men jeg synes helt 
afgjort, at man skulle have brugt 
mere tid på at diskutere forbun
dets fremtid, især indførelse af ny 
teknologi. På den anden side var 
det, som københavnerne kæmpe
de for, ikke alene deres egen, men 
også forbundets kamp for at 
overleve. Det er vel ikke for me
get at sige, at det var hele fagbe
vægelsens kamp, når der skæres 
ned på antallet af arbejdspladser 
ved indførelse af ny teknologi.

»
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- Jeg er stort set tilfreds med 
kongressens forløb med en god og 
spændende diskussion, og selv 
om meget blev gentaget, gjorde 
det ikke noget, for der var mange 
forskellige holdninger, som skul
le ud. Og det kom de, slutter Tor
ben Tolstrup.

Tonen i kongressalen 
kunne undværes

- Det er hårdt, anstrengende og 
spændende at deltage på en kon
gres, siger Ruth Svendsen fra 
Københavns kvindelige afdeling. 
Hun var med for første gang, og 
det, at hun hele tiden skulle følge 
med, afveje for og imod og samti
dig have sine egne meninger, var 
mere anstrengende, end hun 
havde troet.
— På forhånd havde jeg regnet 
med en lang debat om vor kon
flikt om fornyelsen af rammeaf
talen. Enigheden om at konflikte

har betydet meget for medlem
merne i Københavns mandlige- 
og kvindelige afdeling. Men jeg 
mener dog, at der den 13. maj 
burde have været foretaget en af
stemning, om vi skulle gå i arbej

de, mens forhandlingerne fandt 
sted, så ville vi have stået stærke
re i dag.
- Nu vil jeg tro, at der falder ro 
over tingene igen, for efter kon
flikten var der skabt megen split
telse, hvilket også fremgik af 
kongresdebatten. Og jeg håber, 
at alle parter atter kan finde hin
anden og samarbejde.
-Jeg har været meget glad for at 
være med på kongressen, og jeg 
har hørt og lært en masse. Især 
har det været rart at se, at mæn
dene kan se, at noget af det, som 
vi kvinder siger, også er rigtigt. 
Og jeg synes, at vi har fået en hel 
del ud af kongressen.
- Dog er jeg forundret over den 
måde, som debatten foregik på. 
Jeg tænker her på den tone, der 
blev anvendt - den kunne jeg 
godt have undværet.
-1 øvrigt er jeg forundret over, at 
vi fik ny næstformand, men jeg 
håber, at det må gå ham godt.
- Trods alt gik kongressen godt, 
og jeg håber, at vi nu står styrket 
med et bedre samarbejde for 
fremtiden, slutter Ruth Svend
sen.

Debatten om 
rammeaftalekonflikten 

var vigtig

- Det har været en stor oplevelse 
at have været med på denne kon
gres. For den, der blot hører eller 
læser om kongressen, får ikke 
den rigtige stemning med, siger 
Steen Hansen fra Fyns kredsen. 
- Det har også været spændende 
at have været med til at bestem
me forbundets fremtid, som for 
eksempel beslutningen om, at ho
vedbestyrelsen nu kan indlede 
forhandlinger om et samarbejde

med en anden A-kasse. Men også 
valget af en provinssekretær har 
været vigtig, for der ligger jo 
mange arbejdsopgaver og venter 
på ham, især på depotområdet.
- Noget af tiden fra debatten om 
rammeaftalekonflikten kunne 
måske godt have været brugt til 
en større faglig diskussion, men 
jeg synes bestemt, at det var vig
tigt, at vi fik debatten. Og jeg hå
ber i hvert fald, at den fik renset 
luften mellem forbundet og Kø
benhavns mandlige afdeling.
- Denne kongres har bevist det 
rigtige i, at vi gik fra fire-årige til 
to-årige kongresser med alt det 
arbejde, der har været på kon
gressen. Jeg synes for eksempel, 
at det var meget vigtigt at høre, 
hvad vore københavnske kolle
ger havde at sige til rammeafta
lekonflikten. For ét er at læse om 
den i dagbladene og høre om den 
i radio og tv, men man får nu ikke 
det samme indtryk, som hvis 
man hører om den på en kongres. 
- Men noget væsentligt på en 
kongres er også at lære, og jeg 
har lært en masse, som for eks
empel hvordan forbundets øver
ste organ, kongressen, fungerer, 
og hvordan beslutningerne ta
ges. Jeg synes i alle tilfælde, at 
kongressen fungerede godt, slut
ter Steen Hansen.

De seks interviewede er alle udvalgte af deres respektive kreds- eller afdelingsformænd.
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Delegeretmødet i forbundets A-kasse

A-kassen er statens 
politi overfor de ar
bejdsløse
- Det er mærkbart, at Danmark 
regeres af en borgerlig regering, 
sagde forbundets konstituerede 
hovedkasserer, Jytte Hansen, da 
hun åbnede delegeretmødet. Og 
fortsatte:
- Arbejdsminister Grethe Fenger 
Møller har virkelig forstået at 
lægge alt det administrationsar
bejde, der før med rette blev ud
ført af staten, over på A-kasser
ne. De er i dag i ordets bogstave
ligste forstand statens forlænge
de arm og skal i mange tilfælde 
agere politi over for de arbejdslø
se kammerater.
- Vi skal ikke alene udspørge de 
arbejdsløse medlemmer om alt, 
men vi skal også hele tiden vogte 
på dem og stille tvivl ved det, de 
siger.
Derefter kom Jytte Hansen ind 
på, at de arbejdsløse i dag er den 
mest udsatte gruppe, idet der 
hele tiden stilles større og større 
krav til dem for at opnå retten til 
dagpenge, samtidig med at at de 
arbejdsløses vilkår ustandseligt 
forringes. Og hun sagde i den for
bindelse:
- Vi skal ikke glemme, at der er 
»forhandlet«, eller hvad det nu 
kan hedde, overenskomst to gan
ge, uden at de arbejdsløse har 
fået den sølle indtægtsstigning, 
som er blevet givet til arbejds
markedet. Dagpengebeløbet er 
forblevet fastfrosset.

- Vi husker sikkert alle, at dyr
tidsreguleringen er suspenderet, 
og betydningen af dette er selv

følgelig værst for dem, der i forve
jen har for lidt.
Den borgerlige regering havde 
bestemt ikke gjort det lettere for 
det daglige arbejde i A-kassen og 
henviste til en lang række tilfæl
de med ændringer og stramnin
ger, senest havde man den 6. sep
tember fra Arbejdsministeriet 
modtaget de regler, der skulle 
gælde for loven om iværksættel
ses- og uddannelsesydelser, selv 
om loven trådte i kraft den 1. juli 
i år.
Disse forhold bevirkede, at A- 
kassen måtte gå ud med mere in
formation til medlemmerne og 
afdelingskassererne og blandt 
andet fortsætte de kassererkon
ferencer, som man har holdt flere 
af. En tidligere lovet håndbog for 
kasserere var nu så gennemar
bejdet, at den kunne udsendes til 
kassererne i løbet af oktober må

Jytte Hansen åbner delegeretmødet

ned, så den kunne blive et værk
tøj, der kunne gøre arbejdet lette
re for dem.
Den konstituerede hovedkasse
rer sluttede med at undskylde, at 
beretningen ikke kunne blive så 
dybtgående, som hun gerne ville 
have gjort den, idet hun kun hav
de fungeret på posten i 3V2 må
ned.
Til slut takkede Jytte Hansen 
alle afdelingskassererne for de
res indsats og samarbejde. Lige
som hun takkede personalet i A- 
kassen, idet de altid havde været 
positive og villige, hvilke proble
mer der så end var dukket op. 
Der var også en hjertelig tak til 
revisionen for et godt arbejde.
Herefter blev A-kassens beret
ning overgivet til delegeretmø- 
dets behandling.
Beretningen blev her enstem
migt godkendt.
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Bryggeriarbejdernes 
Arbejdsløshedskasse 
forsamlet til ordinært 
delegeretmøde udtaler 
til regering og 
folketing:

Vi fordømmer den hetz, den 
borgerlige regering fører mod 
alle de arbejdsløse her i lan
det. Deres jobmuligheder er 
forringet, deres levevilkår er 
forringet.
Vi fordømmer den privatise
ring, som sker på opfordring 
af den borgerlige regering, en 
privatisering, som er ødelæg
gende for vore solidariske sy
stemer i A-kasse sammen
hæng.
Vi fordømmer det overfor
mynderi, der sker i forhold til 
A-kassernes arbejde.

Vi kræver, regeringen giver 
A-kasserne bedre arbejds
grundlag.
Vi kræver, at regeringen 
graver deres privatiserings
planer ned og giver bedre mu
lighed for uddannelse og ydel
ser.
Vi kræver, at regeringen 
stopper hetzen mod de ar
bejdsløse, og forlanger, at re
guleringen af dagpengesat
sen sættes i kraft igen.
Vi kræver, at regeringen 
ferner den urimelige jobtil
budsordning og giver de ar
bejdsløse en ordning svaren
de til den, der var før, en ord
ning, der giver de arbejdsløse/ 
langtidsledige muligheder for 
et arbejde.
Vi kræver ordentlige sociale 
ordninger.
Vi kræver ordentlige leve
vilkår.
Vi siger væk med alle sociale 
skel.

Nyborg Strand
den 15. september 1985.

Udtalelse fra
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejder Forbunds 
29. ordinære kongres 1985
Den 12.-15. september 1985
Den borgerlige regering bryster sig af sine økonomiske resultater: 
En lavere inflation, lavere rente, begrænsning af underskuddet på 
statsbudgettet.
Men hvem har glæde af disse ting: Aktionærer og spekulanter. Og 
hvem betaler: De arbejdsløse, børn, syge, gamle og det store flertal 
af lønarbejdere, der har fået deres realløn forringet yderligere.
Et frisk eksempel på de asociale bestræbelser er planerne om at 
privatisere daginstitutionsområdet.
Planer som vil lægge yderligere pres på kvinderne for at få dem ud 
af arbejdsmarkedet.
Arbejderbevægelsen skal forstærke anstrengelserne for at sætte 
denne regering på porten. Vi vil bygge videre på den mobilisering, 
der skete under påskestrejkerne mod den borgerlige regerings 
overenskomstdiktat, på tværs af partiskel, private og offentlige 
arbejdspladser.
Alle arbejderpartier må allerede nu forsøge at samles om et alter
nativ til den borgerlige regering. Et alternativ, som afholder sig 
fra nedskæringspolitik og overenskomstindgreb, der genopretter 
de skader, den borgerlige regering har forvoldt, og forbedrer fag
bevægelsens muligheder for at komme i offensiven over for ar
bejdsgiverne.
Vi opfordrer til at bruge det kommende kommunevalg til at give 
den borgerlige regering en ny forskrækkelse.
Kongressen opfordrer alle medlemmer til at arbejde aktivt for fred 
i verden og tilslutte sig, at fredsarbejdet skal være uafhængigt af 
politiske, religiøse og statslige interesser.
Kravet skal være:

Afrustning.
En atomvåbenfri verden.
Brug militærmilliarderne til solidaritet med den 3. verden. 
Frihed til fredsarbejdet i hele verden.

Kongressen konstaterer, at internationalt samarbejde mellem ar
bejdere i alle lande er nødvendigt, hvis kapitalismens rovdrift på 
menneskelig arbejdskraft skal bekæmpes.
Kongressen tager afstand fra den undertrykkelse, tortur og for
svinden, arbejdere og deres faglige repræsentanter verden over 
udsættes for, og tager samtidig afstand fra racisme, undertrykkel
se og forfølgelse af indvandrere og politiske flygtninge, når de sø
ger nye hjemlande.
I forbindelse med situationen i Sydafrika kræver kongressen, at 
de nordiske regeringer foreslår FN’s sikkerhedsråd, at der træffes 
bindende beslutninger om sanktioner mod Sydafrika, økonomisk 
isolering samt stop af al handel med Sydafrika til apartheidsyste
met er afskaffet.
Den danske regering må nationalt gennemføre disse sanktioner 
som et eksempel for verden.

EF-Unionen
Kongressen tilslutter sig afvisningen af den europæiske politiske 
union og enhver svækkelse af vetoretten og forlanger folkeafstem
ning, hvis den borgerlige regering giver dansk tilslutning til EF- 
Unionen.
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KONGRESVALGENE Ny daglig ledelse

Valg af formand:
Preben Mortensen 
Genvalgt med akklamation.

Valg af næstformand:
Arthur Jensen
Københavns mandlige 
afdeling .........76 stemmer
Anker Skjødt
Næstformand . 73 stemmer
Blanke............. 1 stemme

1. valgrunde om 
næstformandsposten:

Arthur Jensen 73 stemmer
Anker Skjødt . 73 stemmer
Blanke ............ 4 stemmer

Forbundsformand Preben Mortensen

Hovedkasserer Jytte Hansen

Næstformand Arthur Jensen

Forbundssekretær Lone Christensen

Valg af hovedkasserer:
Jytte Hansen 
konstitueret hovedkasserer, 
valgt med akklamation.

Valg af forbundssekretær:
Lone Christensen
Genvalgt med akklamation.

Valg af provinssekretær:
Thomas Olsen
Valgt af kredsene.

Næstformand:
ARTHUR JENSEN
44 år.
26 års ansættelse på Carlsberg 
Bryggerierne A/S.
1970 medlem af klubbestyrelsen.
1972 Klubkasserer.
1974 Næstformand i klubben.
1974 Medlem af forretnings
udvalget for Københavns 
mandlige afdeling.
1980 Tillidsrepræsentant.
1981 Gruppe B-formand.

Provinssekretær:
THOMAS OLSEN
38 år.
6 års ansættelse på Fredericia 
Bryggeri A/S.
1980 Tillidsrepræsentant.
1980 Afdelingsformand for 
Fredericia afdelingen.
1983 Medlem af forbundets 
hovedbestyrelse og forretnings
udvalg.
1983 Kredsformand for Sydjyske 
Kreds.

Valg af revisorer:
Solvejg Jørgensen
Suppleant:
Hans Ekvall
Flemming Frank
Suppleant:
Torben Tolstrup

Arthur Jensen Thomas Olsen
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PRESSEMEDDELELSE

Afslutning
- Allerede inden denne kongres 
vidste vi, at der var stor uenig
hed, sagde forbundsformand Pre
ben Mortensen i sin afslutnings
tale.
- Men jeg synes, at det er rime
ligt, at en kongres får mulighed 
for at diskutere den udvikling, 
der har været. Og aldrig før har 
så mange deltaget i debatten.
- Ordene har været hårde, men 
nu må vi så se fremad og håbe, at 
en sådan uenighed ikke opstår i 
den kommende kongresperiode.
- Til trods for de skarpe debatter 
har kongressen vedtaget en ræk
ke vigtige og principielle ting, 
som vi skal løse i kongresperio
den, og som måske også betyder, 
at vi har fundet et ståsted for 
fremtiden.
Derpå takkede han dirigenterne 
for deres meget tilfredsstillende 
måde at have løst deres hverv på 
samt kongressekretærerne, der

nu stod over for at skulle få lavet 
en protokol over kongressen.
I sin tak til de delegerede sagde 
forbundsformanden, at han syn
tes, at debatformen havde været 
rimelig god, og at han håbede, at 
man nu kunne finde sammen i et 
samarbejde.
- Men man må ikke forvente, at 
samarbejde betyder, at der ikke 
længere kan være diskussioner 
om den måde, som vi gør tingene 
på. Disse diskussioner skal der 
altid være mulighed for. Men 
misforstå mig ikke, når jeg siger 
dette.
»Man skal ikke søge uenigheden, 
men vi skal med forskellige hold
ninger være med til at inspirere 
hinanden for at finde frem til de 
rigtige løsninger.«
- Tak for denne kongres og på 
gensyn i 1988, hvor kongressen 
vil blive søgt lagt i forbindelse 
med forbundets 90 års jubilæum.

Forbundsformand 
Preben Mortensen 
genvalgt

Dansk Bryggeri-, Brænde
ri- og Mineralvandsarbej
der Forbund sluttede i dag, 
søndag den 15. september, 
sin kongres med enstem
migt at genvælge forbunds
formand Preben Morten
sen.
Efter to valgrunder nyvalg
te kongressens delegerede 
den 44-årige tillidsrepræ
sentant på Carlsberg Bryg
gerierne, Arthur Jensen.
I første valgrunde fik de to 
kandidater, den hidtidige 
næstformand Anker Skjødt 
og Arthur Jensen hver 73 
stemmer, 4 stemmesedler 
var blanke. I anden valg
runde fik Arthur Jensen 76 
stemmer og Anker Skjødt 
73 stemmer, 1 stemmesed
del var blank.
De delegerede valgte heref
ter enstemmigt den konsti
tuerede hovedkasserer, Jyt
te Hansen, som forbundets 
hovedkasserer.
Kongressen genvalgte også 
enstemmigt forbundssekre
tær Lone Christensen.
Efter en ændring i forbun
dets love skulle provinsens 
delegerede vælge sin egen 
sekretær. Valgt som pro
vinssekretær blev den 38- 
årige afdelingsformand 
Thomas Olsen fra Frederi
cia.

Forbundets afgåede hovedbestyrelse 
samlet på plænen ved Hotel Nyborg 
Strand
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Kursustilbud til 
i provinsen

dig

På grundlag af protokollat ved 
overenskomstforhandlingerne i 
1981 vedr. uddannelse på pro
vinsbryggerierne blev der nedsat 
et udvalg med tre provinsrepræ
sentanter fra henholdsvis for
bundet og Bryggeriforeningen.
Udvalget fik til opgave at etable
re et 14 dages kursus i overens
komstperioden. Det blev ved 
overenskomsten i 1983 udvidet 
til 2 kurser i overenskomstperio
den - for 12 bryggeriarbejdere 
fra provinsbryggerierne. Arbej
derne på spritfabrikkerne fik ved 
deres forhandlinger gennemført, 
at de skulle have to deltagere 
med i 1983, så RAS-kurserne 
gennemføres med 14 deltagere.
Som grundlag for kursuspensum 
benyttes kursusmateriale fra det 
tidligere gennemførte RAS-kur- 
sus i København i 1978.
Konsulent på uddannelsens sam
mensætning og anskaffelse af læ
rerkræfter har været AOF, 
Odense Aftenskole, som vi stadig 
væk har et fortrinligt samarbejde 
med.
Disse kurser sigter på korttids 
uddannede voksne tilhørende de 
befolkningsgrupper, som i det 
centrale uddannelsesår, rapport 
»U90«, karakteriseres som ha
vende et uddannelsesmæssigt ef
terslæb, især i forhold til yngre 
befolkningsgrupper.
Blandt de forslag, der er fremført 
om uddannelsestilbud til denne 
gruppe, har tanken om betalt ud
dannelsesorlov eller uddannelse 
med fuld løn i arbejdstiden spillet 
en væsentlig roller.

Formål
Det er RAS-kursernes mål udfra 
deltagernes situation som ansat
te i en virksomhed og borgere i 
samfundet at bibringe eleven en 
viden og forståelse for de meka
nismer, som styrer vor tilværel
se.
Da der kun er 80 timer til rådig

hed, er indholdet delt op i følgen
de 7 punkter:
1. Introduktion, målsætning og 

evaluering samt rådgivning 
om videre uddannelse.

2. Samfundsøkonomi og politik.
3. Samarbejdsaftaler, miljø- og 

lønforhold.
4. Industrialisme i Danmark, er

hvervsforhold og arbejdsmar
kedsparter.

5. Regnskabsforståelse.
6.Kunst og litteratur.
7.Edb og ny teknologi.

Kurset i 1985
Under de enkelte fag har der væ
ret ekskursioner til Fredericia 
Bryggeri, Fyns Stift Museum, 
Odense Teater, hvor vi så det te
aterstykke, der var på plakaten 
netop da, ligesom der var en 
rundvisning på teatret - også bag 
kulisserne. Der var ligeledes be
søg på Odense rådhus med efter
følgende diskussion med en lokal
politiker.
Der var to foredrag med ude fra 
kommende foredragsholdere, 
med emnerne miljø, samfundsø
konomi og industrialisme.
Ligeledes deltog de implicerede 
organisationer og foredragshol
dere i diskussionerne om samar
bejdsaftaler og lønforhold.

Kurserne nu
Som det fremgår af den forlænge
de overenskomst er der atter 2 
RAS-kurser til rådighed for 12 
bryggeriarbejdere fra provinsen 
og to medarbejdere fra spritfa
brikkerne.
Første kursus starter i uge 3 fra 
13. til 17. januar 1986 og så som 
noget nyt springe en uge over og 
afslutte med uge 5 fra 27. til 31. 
januar. Alle kursister møder søn
dag aften kl. 20 til indkvartering 
og kaffe.
Ønsket om at springe en uge over 
er fremkommet ved evaluerin

gen af det sidste kursus, og da 
kurset også er udvidet med tek
nologi og edb, er man i udvalget 
blevet enig om, at kursisterne får 
det største udbytte på denne 
måde.
Med hensyn til tilmeldelse til 
RAS-kurserne, får afdelingerne 
et cirkulære fra forbundet om, 
hvor medlemmerne kan henven
de sig. Herefter udvælger afde
lingen og arbejdspladsen de me
darbejdere, der skal deltage. 
Denne tilmeldelse sendes tilbage 
til forbundet, og de heldige delta
gere får direkte besked i god tid 
fra AOF.
RAS-kurserne afvikles atter i år 
på Middelfart Feriecenter. Du får 
dine opholdsudgifter på skolen 
betalt samt rejseudgifter og din 
fulde løn under uddannelsen.
Man kan betragte RAS-kurserne 
fra mange synsvinkler. Kurserne 
kan være led i den enkeltes per
sonlige og sociale udvikling.
Men uanset hvilken vej vi må føl
ge, så er uddannelsen af stor be
tydning både for den enkelte, 
men så sandelig også for hele 
samfundet.
Hvem styrer det danske sam
fund?
Kære venner, det er næsten kun 
personer med en højere uddan
nelse. Og der mangler meget, in
den demokratiet er udbygget.
Sammenhængen mellem borger
nes uddannelsesmæssige bag
grund og deres muligheder for at 
øve indflydelse på samfundsfor
holdene er stor. I dag udgør kun 
9% af pladserne i landets kom
munalbestyrelser af arbejdere, i 
folketinget er det endnu mere 
skævt med kun 4%.
Der skal rettes op på disse for
hold, hvis vi ikke skal havne i en 
situation, hvor der bliver så stort 
et spænd mellem befolknings
grupperne, at vi ikke kan over
skue konsekvenserne heraf!
Den skæve uddannelsesfordeling 
betyder endvidere en skæv forde-
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ling af andre samfundsmæssige 
vilkår:
❖ Dem med den manglende ud

dannelse ryger først ud i ar
bejdsløshed.

❖ De har den dårligste løn, det 
dårligste arbejde og -arbejds
miljø med en dårlig helbreds
tilstand.

Hvis vi ser, hvad en række aka
demiske uddannelser koster 
samfundet, er det i forhold hertil 
småpenge at gennemføre loven 
om Betalt Frihed til uddannelse 
(BFU).
Men det er jer, kammerater og 
medlemmer af DBBMF, der ad 
politisk vej skal være med til at 
sikre Betalt Frihed til Uddannel
se.
RAS-kurserne er kun en forløber 
for BFU. Jeg ved godt, at 28 kam
merater fra provinsen i en over
enskomstperiode ikke er en stor 
procentdel, men det er en begyn
delse.
De kammerater, der har gen
nemgået RAS-kurser, er værdige 
ambassadører for disse uddan
nelser. De er nu så attraktive, at 
de kan være med til at sikre fri
hed og demokrati, og dermed den 
rigtige udvikling af vort folkesty
re.

Slå bro over uddannelseskløften i 
samfundet, sikr os alle bedre livs
vilkår og fortsat materiel vækst 
til gavn for hele samfundet.
Dér bør og skal vi alle i fagbevæ
gelsen hjælpe hinanden og ikke 
være separatistiske egoflippere.
Niels Skyggelund, 
RAS-udvalgsmedlem, 
kursusleder på 
RAS-kurserne.

FIU-kurser
I sidste nummer af PROP & 
KAPSEL var der en længere arti
kel om FIU-systemet (Fagbevæ
gelsens interne uddannelser).
Nu foreligger kursuskalenderen 
for 1. halvår af 1986. Den får du 
enten ved henvendelse i din afde
ling eller ved at kontakte FIU-se- 
kretariatet, Teglværksgade 27, 
2100 København 0 (telefon 01- 
29 60 66).
Tilmelding til et af FIU-syste- 
mets moduler kan ske ved hen
vendelse til din afdeling.

Lønstatistik
for januar kvartal 1985

Uddrag af Dansk Arbejdsgiverforenings lønstatistik
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Område og kategori

Antal 
arbej
dere 
ved 
kvt. 
udgang

Akk. 
timer 
i%af 
samti. 
timer

Gennemsnitlig 
timefortjeneste

Forskellige tillæg

Heraf

Ferie
penge 
og 
søgne- 
hellig 
dags
betal.

For
tjen, 
ialt 
1. 
kvartal

Fortjeneste 
i alt eksl. 
overtidstill. 
1. kvartal

Ak
kord- 
løn

Tid
løn

Til
sam
men

Ialt Over
tids
till.

Hold- 
drifts
till. 1985 1985 1984

Hovedstaden Bryggeriarb. mænd 2675 99 76,79 70,18 76,74 5,67 0,60 4,38 13,18 95,59 94,99 89,92
Samtlige ikke-faglærte mænd 24405 39 77,06 67,27 71,11 3,67 1,31 1,81 11,96 86,74 85,43 81,70

Houedstaden Bryggeriarb. kvinder 910 100 75,24 68,68 75,21 6,95 0,25 6,16 13,14 95,30 95,05 90,63
Samtlige ikke-faglærte kvinder 11655 29 71,60 61,66 64,57 1,41 0,28 1,00 10,56 76,54 76,26 73,40

Provinsen Bryggeriarb. mænd 1019 74 72,77 65,59 70,92 4,15 0,91 2,91 12,01 87;08 86,17 82,25
Samtlige ikke-faglærte mænd 81997 27 70,73 62,42 64,64 3,47 1,62 1,50 10,90 79,01 77,39 73,93

Provinsen Bryggeriarb. kvinder 432 84 73,87 64,24 72,34 3,94 0,38 3,37 12,21 88,49 88,11 84,48
Samtlige ikke-faglærte kvinder 44296 31 63,15 57,15 58,99 1,54 0,36 1,08 9,69 70,22 69,86 66,88



Ny pjece om

ARBEJDS
Med pjecen om arbejdsskader tager forbundet 
for alvor fat i dette problem.
Arbejdet med at forebygge mod arbejdsskader og 
erhvervssygdomme og arbejdet med at støtte 
dem, der alligevel blev ramt, har ofte været gre
bet usystematisk an på de forskellige arbejds
pladser.
Ikke alle tilskadekomne kendte deres rettighe
der, og ikke alle sikkerheds- og tillidsfolk ved, 
hvordan de kan og skal hjælpe.
Mange har måttet nøjes med sygedagpenge i lan
ge perioder på grund af arbejdsskader og er
hvervssygdomme, på trods af, at det var åben
lyst, at arbejdsgiveren havde ansvaret for tilska
dekomsten.
Andre sager har måttet opgives, fordi der mang
lede dokumentation af årsagerne til tilskade
komsten.
Endelig er en masse ikke blevet registreret, fordi 
arbejdsgiverne »glemte«, at det faktisk er deres 
pligt.
Med udsendelsen af arbejdsskade-pjecen til alle 
medlemmerne søger forbundet at skabe op
mærksomhed og debat om arbejdsskadeproble
merne.
Vi har opstillet nogle retningslinier for, hvordan 
vi tror, at sagerne skal gribes an.

Pjecen giver som sagt retningslinier for, hvordan 
arbejdet kan gribes an på de forskellige arbejds
pladser. Men én ting er at skrive eller at læse en 
pjece, noget helt andet er at prøve i praksis.
Det er derfor vigtigt, at de erfaringer, man alle
rede har gjort sig med arbejdsskadesager, og de 
erfaringer, man indhøster i forbindelse med pje
cen, bliver givet videre til forbundets øvrige med
lemmer. Og til os i konsulentafdelingen.
Vi opfordrer derfor til bred debat om pjecen og til, 
at spørgsmål, uenigheder og erfaringer kommer 
os for øre - gerne i form af indlæg her i PROP & 
KAPSEL.

☆

☆

Vi beskriver, hvordan det daglige sikkerheds
arbejde kan opbygges, således at det direkte 
kan indgå i en erstatningssag.
Vi beskriver, hvordan man kan dokumentere, 
at det var arbejdsgiveren, der havde ansvaret.
Som et væsentligt punkt beskriver pjecen, 
hvordan der bør rejses sag direkte mod ar -
bejdsgiveren, hvis han hdr ansvaret for et syg
domstilfælde eller en tilska.dekomét.

☆ Pjecen beskriver, hvordan der bør rejses krav 
mod arbejdsgiveren om dækning af løntabet 
samt svie og smerte. Og pjecen gør det klart, at 
forbundet ser det som sin opgave at gå direkte 

C ind i såddnné sager, hvis de ikke kan klares lo-

& Endelig indeholder pjecen en kort gennem
gang af selve Arbejdsskadeforsikringsloven.

KONSULENTAFDELINGEN

PS! Har du ikke allerede fået pjecen, så henvend 
dig til din tillidsrepræsentant eller din fagfor
ening. . ' ^ '

■ W2S8a
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Sikkerhedsrepræsentant i en krisetid (del 5)

Tid til sikkerhed s arbejde:
Med spørgsmålet om tid til sik
kerhedsarbejde er vi ved et af de 
største problemer i det daglige 
sikkerhedsarbejde. Arbejdstilsy
nets vejledning er på dette punkt 
ordrig, men udflydende.
De afgørende sætninger lyder 
som følger: »Vurderingen af hvor 
megen tid, der skal stilles til rå
dighed for sikkerhedsgruppen, 
ligger hos arbejdsgiveren efter 
retningslinier givet af sikkerheds
udvalget. Opstår der uoverens
stemmelser, om sikkerhedsgrup
pen får rimelig tid til rådighed, 
må spørgsmålet forelægges Ar
bejdstilsynet til afgørelse«.
Spørgsmålet er selvfølgelig, hvad 
der er rimelig tid og om hvordan 
man kan tro, at arbejdsgivere og 
ansatte kan have et fælles syn på, 
hvad der er rimelig tid.
Netop klagen over ikke at få tid 
til at være sikkerhedsrepræsen
tant er en af de allerhyppigste 
klager, man hører fra sikker
hedsrepræsentanter.
»Det er meget godt med alle de 
opgaver, du siger, at vi skal tage 
os af. Men vi skal altså klare dem 
i vore pauser eller i fritiden . . .« 
sådan lyder det ofte.
Eller varianten »Når ledelsen 
har et problem, så bliver vi godt 
nok tilkaldt, men de kan aldrig 
finde en afløser, når vi selv kom
mer og skal bruge noget tid«.
På de københavnske bryggerier 
er situationen næsten absurd. 
Her fik man i tidernes morgen et 
mindre tillæg for ulemper ved at 
være sikkerhedsrepræsentant og 
dette tillæg (i dag 7,70 kr. om 
dagen) bruger ledelsen så som ar
gument for, at folk ikke kan kræ
ve tid til sikkerhedsarbejdet. Pro
tokollatet er vel at mærke indgå
et af tillidsfolkene og ikke sikker
hedsudvalget, før arbejdsmiljølo
ven trådte i kraft, så det er 
spørgsmålet, om aftalen overho
vedet stadig er gyldig.
Hvordan så gebærde sig således, 
at man faktisk har den fornødne

tid til det sikkerhedsarbejde, som 
man selv og ens kolleger skønner 
nødvendigt?
Skal man tage erfaringerne fra 
de steder, hvor det trods alt fun
gerer nogenlunde, drejer det sig 
om løbende at tilvænne ledelsen 
til, at der skal bruges tid på sik
kerhedsarbejdet. En god idé er at 
få indført faste møder med ar
bejdslederen for eksempel en 
gang dagligt. Her kunne man så 
lige gå en runde og drøfte aktuel
le problemer i området. Sådanne 
småmøder kunne også beskæfti
ge sig med at bruge tid på at læse 
diverse vejledninger fra Arbejds
tilsynet eller andet relevant ma
teriale, eller man kunne aftale, at 
en af parterne undersøgte et kon
kret problem, til man mødtes 
igen.
Det afgørende er, at den enkelte 
sikkerhedsrepræsentant over for 
sig selv, over for arbejdslederen 
og over for kollegerne fastholder, 
at sikkerhedsarbejde drejer sig 
om forebyggelse og ikke om at 
vente på, at problemerne, ulyk
kerne, kommer til én.
Forebyggelse kræver studier, 
samtaler og indhentning af an
dres erfaringer.
Forebyggelse kræver, at der er 
overskud og tid til rådighed for 
begge parter i sikkerhedsgrup
pen.
Viser det sig helt umuligt at få 
den nødvendige frihed til sit sik
kerhedsarbejde, så må man jo 
ikke glemme sin tillidsrepræsen
tant og sin fagforening. Det er de
res forpligtelse at støtte sikker
hedsrepræsentanterne. Ikke så
dan at forstå, at det siger Ar
bejdstilsynet, for det kunne det 
ikke drømme om, men fordi det er 
en del af forbundets arbejdsmiljø
politik, netop at sikkerhedsrep
ræsentanterne skal have tid og 
mulighed for at udføre deres ar
bejde.
Med dette indlæg afslutter vi så 
serien om sikkerhedsrepræsen

tanternes muligheder i en krise
tid. Ikke fordi der ikke er krise 
længere, eller fordi emnet er ud- 
tømt. Bestemt nej. Vi stopper i 
håbet om, at sikkerhedsrepræ
sentanter og andre interesserede 
vil tage tråden op og skrive til 
Prop & Kapsel om deres erfarin
ger og problemer.
Det er lidt trist, at det kun er kon
sulentafdelingen, der skriver om 
arbejdsmiljøproblemer . . .

Konsulentafdelingen

Nyt fra A-kassen

Feriedagpenge
Såfremt du begærer feriedagpen
ge og tidligere har afholdt selv
optjent ferie, skal du
huske på erklæringen for dagpen
geberegningen 
at skrive,
hvornår du tidligere har afholdt 
ferie.
Såvel denne som andre blanket
ter skal du udfylde korrekt og læ
seligt med underskrift for ikke at 
løbe ind i forsinkelse på grund af 
manglende oplysninger.

Aktier i
Arbej dernes 
Landsb ank
Landsbanken, der i de sidste to år 
har udbetalt 10 procent i udbytte, 
tilbyder nu, at også du kan tegne 
aktier i banken. Aktiekapitalen 
udvides med 50 miil. kr. til 300 
mili. kr., og tegningsperioden ud
løber den 15. november.
I forbindelse med aktieudvidel
sen opretter Arbejdernes Lands
bank en særlig aktionærkonto for 
private aktionærer. Denne konto 
forrentes med en højere rente 
end bankens højrente-lønkonto, 
Superløn, ligesom der er knyttet 
en særlig låneret til kontoen.
Tal nærmere med Landsbanken 
om denne mulighed.
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NYT FRA A-KASSEN
Udfyld din ledighedserklæring:
$ korrekt
❖ tydeligt (læseligt)
$ med underskrift.
Mangler der oplysninger, betyder det forsinkelse i udbetalingen af dagpenge. 
Ifølge reglerne er det kun dig - den ledige - der må udfylde ledighedserklæ- 
ringen - ikke andre personer; men det betyder ikke, at du ikke må få hjælp 
til at udfylde den.

DE STATSANERKENDTE ARBEJDSLØSHEDSKASSER
I kassens laWsiincens) aismfte;

(Udfyldes med kuglepen på hårdt undertag)

ind.

NAVN M.V.

kvi. leic'On et

Urner

indmeWeisesriaM
( A-kassen

Slå op i 
din medlemsbog 

og se, 
hvornår de er 

indmeldt

PwiaS'ijssø ijÄ oge. pasifir, s?i

HUSK 
oplysningerne 

om etage, 
postnummer 

og by

CnhnW'sksmàpn

Ledighedserklæring Lønmodtagere O

Vedlæg kopi og be
vis for årsag - men 

udfyld også selv 
denne linie med 

årsagen til

Oplysningerne 
går kun på 

UGER, 
altså de sidste 

12 uger

ALLE 
rubrikkerne 

skal udfyldes 
klart og 
læseligt

HUSK at skrive under!
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OPLYSNING OM SIDSTE ARBEJDSFORHOLD 0
Aråøjdsgiwréns/virksomhedens navn At b«fjd3Çs¥erfljj5,'V!tW5Otiîhèd0ns adrette

Arbejdets ar;

Äsag tiï ariyejdetà ophor isunp-erende opjysnjngtr» kan **; vndiæg^asi

Atbdöas’ettete adresse

Dato tør arbejdets 
påbegyndelse

Jeg mp at

hil.
Dato for arbejdets 
afslutning

dag rad dr

1 1.

Har arbejdsforholdet været etableret 
i henhold tit bistandslovens a 
regler? ”

n Ja ø N°j

Date tør a
opsigelsen **

beg md. år (Sæl X»
Har Oa selv segl op? Q ja Q Ke| Dato tør tørste fremmøde 

hos AF efter erbejdsophorat
daa md år

Hvor mange sygedage og andre fraværsdage har De 
heft inden tor de sidste 26 uger?

©
Art*; degø Har De været af- r—. 13 æ! *1—. Hvis .nej*, se

Sonnet mad fast tørt? || Ja |__ | Nej næste afsnit

OPLYSNINGER OM FRAVÆR (UDEN LØN) INDEN 
(Udfyldes kun, hvis De ikke har ■rrrrlnfUnibitNi iiffîil

Cwr

FflB-OE SIDSTE 12 UDBETALTEJJSEFI © 
mIM|

Sygedage ■ VejrliosWfd^heil/ Maiwi i ioriWelé« med v-’ksnmhsdR" 
lugning pâ D’une 
af telte

Ansat fe ùi fra»«' oprysys»

hmer

materialamaeeel

timer

kursus med 
godtgørelse

Atepäniäiingsdäg®

.^^^^^^^ ,irnVr timer timer time r

BONUS/AKKORDOVERSKUD M.V.

Hsr De bonus, akkordoverskud, tantieme, provision tilgode? □ lW «1
40 O ^ Hv'9 'J8'- u^ds-s Punk! 1-2

For hvilken periode er bonus/ | c i ^ "'" &'
' akkordoverskud m.v. optjent? JFrai ! i ru

rtog mS år

i
2-

Hviikci bulob skønnes bonua/akkord- 08 k' 
overskud m v at ville uogora^

ANDRE OPLYSNINGER 0

Er Ds under a 
uddannelse? Ml

Driver De eltør Crams leglalåalteiréaoMeuer landbrug eller animalsk åltør veg®labilsk special- 
produktion. «cm ’ ekå skovbrug, gartneri. minhavl m v ° @ Qja—Q maj Hvis Ja“, udfyldes bilag IV 

(blanket AR 204)

Dnvnr Ce vier Deres .»glelælie samlaver a^de* selvstændig v tkwr.irert © 
rhenindc- lorre^mg;. euer er De seivbyggenmedbygger?

H ia i I Mai f^is Ja' udfyldes bilag 1
1i Ü ’ (blanket AR 252)

Er De el-er Deres nærmcsU! Mmilte ^ indehaver al anparter - eiter af akver. de? udgor mere 
ond 6% ef sapitalrao •• i det selskab, hvori De etter Deres ægtatelle/samicvur er alter har været 
beskæftiget?

O in 1 1 Hvis ,Ja‘, udfyldes bitag III
1 (blanket AR 260)

Har De bierhverv (lønnet eller ulønnet)
oüer medtager De egenpension (dansk altør udenlandsk} eller lignende? H ,ia 1 1 Kei Hvis Ja’, udfyldes bilag lt 

1 1 J (blanket AR 253)
Modtager Co tolke-, invalide*, eller enkepension (eller tilsvarende: udenlandske yoelseri 
eiter her De indgyd begænng herom? 3-la—Q'”'
Medtager De i anledning af ledighed pengchjæip 
udover dagpenge fra arbejdsleahetlakåssen?

i Detøb pr. UKe/md^êr□ n □ Noj ^^^^^^^ææwææw |

Uddannelsonr

Skatte; /a
oplysninger w

Wkß'wen! ^  ̂ Hvm Ja“.

B* □ ^1 ær
^Aslmri pr (.gø *.r Fraarag ?r M dage kr fradrag pr. måned kv.

Hvis «Ja“, ud tyides 
nedenstående rubrik

rWærer på tro og love, al ovennævnte er rigtigt besvaret, jfr. arbejdsløshed.støve ns § 86, stk. 1 og § S7 stk, 1-2 {so bagsiden).

Uniierwrffl

Skal omgående afleveres udfyldt i arbejdsløshedskassen.
OBS: Vedlæg lønsedler for de sidste 12 udbetalte uger/3 udbetalte kalendermåneder. ®



Fremmedhadet til debat
Til LO-bladet sagde formanden for Socialdemokratiets indvan- 
dreudvalg, skolekonsulent Vibeke Storm Rasmussen, for nylig i 
en artikel om fremmedhad:

- Det, vi mere end nogen sinde før 
trænger til, er en gennemgriben
de debat om, hvad det er for vær
dier, vi ønsker at basere vort 
samfund på. Skal vi gøre noget 
for dem, der har det sværere end 
andre, eller skal vi lade Fanden 
tage de sidste? Mener vi noget al
vorligt med vort demokrati, eller 
er det kun en tom frase? Den 
øjeblikkelige flygtningesituation 
gør denne debat helt aktuel.
PROP & KAPSEL deltog derfor i 
en høring om fremmedhad, som 
AIC (Arbejderbevægelsens In
ternationale Center), Køben- 
havn/Frederiksberg, havde ar
rangeret den 3. oktober.
Som indleder i debatten sagde ge
neralsekretær i Dansk Flygtnin
gehjælp, Arne Piel Christensen, 
blandt andet:
- Man skal være forsigtig med at 
benytte ordet »fremmedhad«, 
når der stilles relevante spørgs
mål til den aktuelle flygtningesi
tuation. Vi må diskutere flygt
ningsproblematikken åbent.
- Roden til begyndende frem
medhad beror på en blokkatego
risering. For eksempel er vore 
stereotyper med til at danne vort 
opfattelsesbillede af flygtninge, 
og vort hidtidige billede passer nu 
ikke længere på flygtningene fra 
Iran. De er kommet hertil med en 
selvfølelse omkring deres egen 
kultur og levevis og ønsker blot 
at leve sideordnet med dansker
ne idet de spørger: »Må vi for en 
stund i værdighed og i gensidig 
respekt låne en plads i jeres sam
fund«.
Af debatten fremgik, at det dan
ske fremmedhad var levende, for 
eksempel i form af jobracisme, 
hvor stillingsansøgere med frem- 
medklingende navne ved telefo
niske henvendelser får at vide, at 
de ledige stillinger er besat til an

den side, skønt de faktisk ikke er 
det.
Men problemerne er også store i 
de små samfund, hvor man plud
selig får en masse fremmde til at 
præge bybilledet eller gadebille
det i bestemte bykvarterer. I Kø
benhavn er der en udlændinge
procent på seks, i aldersgruppen 
op til 16 år er den 12 procent, og i 
mange skoler på Vesterbro i Kø
benhavn er man oppe på 60-70 
procent indvandrerbørn i klas
serne.
Og netop i skolesystemet opleves 
problemerne, idet forudsætnin
gerne for det danske skolesystem 
af naturlige grunde ikke eksiste
rer, og på den måde udebliver det 
ønskede samspil mellem forældre 
og skole, som i sidste instans 
skulle være til gavn for eleverne.

Vi er bange og utrygge
Direkte adspurgt svarede hver 
enkelt i debatpanelet på, hvad 
vedkommende forstod ved ordet 
»fremmedhad«.
Frede Mølgaard, medlem af Soci
aldemokratiets indvandrerud
valg, sagde:
- Fremmedhad er meget tæt på 
at være det samme som angst for 
det ukendte, som man så reage
rer imod. Som eksempel kan man 
sige, at hvis man er medlem af et 
fællesskab, identificeres man 
med dette og har derved en vis 
styrke samt en idé om, hvordan 
man skal manifestere sig. Det 
samme er tilfældet, når man bli
ver grebet af utryghed og angst 
over for noget fremmedartet, der 
ligesom kommer og vil tage noget 
fra én. Det reagerer man overfor 
ved at slå igen, hvis det nu er de 
muligheder, man har. Der er an
dre, der gør det på en anden 
måde, for eksempel Fremskridts
partiets folk, som gør det ved ord;

men resultatet er rent faktisk det 
samme - måske endnu værre.
- Når man hører, at enten ind
vandrere eller flygtninge bliver 
overfaldet af danskere uden no
gen som helst grund, så tror jeg 
ikke, at det er udtryk for andet 
end fremmedhad, sagde Ali Re- 
sai, der er iransk flygtning.
Arne Piel Christensen valgte i sit 
svar at gå ud fra den leksikale 
vurdering af racisme og sagde: 
- Fremmedhad er kun en om
skrivning af racisme, altså en for
skelsbehandling af mennesker 
på grund af deres afstamning. Og 
falder en forsimplet blokkatego
risering af en minoritetsgruppe 
så sammen med nogle politiske 
og økonomiske interessemodsæt
ninger i samfundet, vil racismen 
kunne udvikles.
- Fremmedhad er det modsatte 
af tolerance, altså en slags primi
tiv mekanisme, hvor man ikke 
gider at beskæftige sig med nog
le, der ikke falder ind under det 
normale system.
- Det er betydeligt lettere at være 
tolerant, når man sidder langt 
væk fra problemérne, og det gør 
vi jo ikke i dag. Efter min mening 
kan kun oplysning og atter oplys
ning hindre et fremmedhad, sag
de formanden for en nystiftet for
ening »Folkebevægelsen mod 
fremmedhad«, Peter Lind.
Men er det mon nødvendigt med 
oplysning? Begynder kampen 
mod fremmedhad ikke inden i én 
selv, når man føler sig tvunget til 
at erkende, at man er nødt til at 
tolerere et eller andet, som man 
ikke selv synes om hos en anden - 
altså en fremmed?!
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Forbrugerboykot
— et middel i arbejdskampen

r Guds eget land har der på 9. år været kørt en forbruger
boykot mod Coors-bryggeriet, der er USAs 5. største 
'ryggeriselskab. Og nu giver den pote. Selskabet har på 
fgørende punkter måttet give sig.

;t var fagbevægelsens landsor- 
janisation, AFL-CIO, der i sin tid 
tog initiativ til boykotten. Bryg
geriet er et familieforetagende 
med to særprægede brødre i spid
sen.
I mange år har de anset fagfore
ninger for at være noget, Fanden 
har skabt i sin vrede. Da ledel
sens bestræbelser på at jage fag
foreningerne på porten efter 20 
år kronedes med held, blev boy
kotten sat i værk. Den fik endvi
dere næring af den autoritære be
handling, der blev de ansatte til 
del. Løgnedetektorer, et specielt 
ansat politikorps og indblanding i 
de ansattes privatliv hørte til 
bryggeriledelsens daglige synde
register.

Minoriteterne
Ydermere diskriminerede man 
seksuelle minoriteter. På et 
yderst detaljeret spørgeskema 
skulle nye arbejdssøgende som 
indgangsbøn gøre rede for deres 
seksuelle tilbøjeligheder. Minori
teter fik ikke adgang. Til minori
teter hørte endvidere spansk-ta- 
lende med rod i Caraibien, Mel
lem- og Sydamerika, farvede i al
mindelighed og . . . kvinder.
Da organisationer for dise grup
per gik med og opfordrede til boy
kot, havde bryggeriet således 
fået lagt sig ud med flere grupper, 
end man i det lange løb kunne 
klare.
Men så sent som sidste år under
holdt bryggeriets øverste, Willi
am Coors, offentligheden med føl
gende svada til de farvede: Det 
bedste, der er sket de sorte, var, 
da slavehandlere »trak jeres for- 
fædre i lænker«, sagde han i en 
tale til sorte industriledere (!). 
»Det er ikke, fordi sorte vil mind

re end de hvide, de vil faktisk 
mere; de mangler blot intellektu
el kapacitet«.
Også broderen Joseph, der er nr. 
2 på rangstien, kan blande sig i 
koret. Han er et prominent an
sigt i diverse reaktionære kam
pagner og støtter det ærkereakti- 
onære og racistiske John Birch 
Society, der er fladpandet anti
kommunistisk, som kun ameri
kanere kan være det.

Fedterøve
Men nu er modstanden blevet 
for stor. Kasseapparatets klin
gen har i for lang tid været svage
re end beregnet; et bemærkelses
værdigt omsving i bryggerisel
skabets reklamevirksomhed skal 
nu skaffe Coors højere markeds
andele, først og fremmest i det 
vestlige USA, hvor selskabet før 
boykotten var landets største. 
Reklamevirksomheden er dog af 
en art, der kun kan karakterise
re de to brødre som kyniske og 
sleske fedterøve.
Fornylig måtte man gnide øjnene 
ved synet af Coors-reklamer med 
billede af en i offentligheden 
ukendt latinamerikansk karate
konge. Endvidere har man rekla
meret med en sort ballettrup, li
gesom selskabet har været spon
sor for en sort sangers koncert
turné i USA. Ydermere har sel
skabet været værter for en recep
tion for sorte Nobel-pristagere 
(dem med »manglende intellek
tuel kapacitet!«).
Andre initiativer kunne nævnes, 
men det er vel mere relevant at 
gøre opmærksom på, at de farve
des ølforbrug ligger 25 pct. over 
de hvides . . .
Selskabet har også trukket føle
hornene til sig på andre fronter.

Spørgsmålet om evt. seksuelle af
vigelser er fjernet, selv om ar
bejdssøgende stadig må slås med 
et omfattende »ansøgningsske
ma«. Og af 9.500 ansatte er 14 
pct. nu farvede og hele 20 pct. 
kvinder.
Som »tak« herfor er selskabets 
omsætning igen stigende.

Det kan nytte
I den skriftlige beretning til for
bundets 29. kongres kan man 
læse en gruopvækkende historie 
om Usserød Bryggeri, hvor ledel
sen - trods forbundets indgriben 
- har tilsidesat helt grundliggen
de krav til et rimeligt arbejdsmil
jø-
Forholdene var så grelle, at for
bundet overvejede at igangsætte 
en forbrugerboykot af firmaets 
produkter.
Ovenstående historie viser, at en 
forbrugerboykot er et middel, der 
kan anvendes i arbejdskampen.

Johny Jensen 
Tap Nords klub, Tuborg

Kilde: The Guardian, 6. sep. 
1985.
NB: Medlemmer med orden i ar
kiverne henvises til Erik Ole Niel
sens artikel: »Boykot Coors 
Beer«, Prop & Kapsel nr. 7, juli
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Byg dem en skole
Forhandlingerne om opførel
sen af en kombineret dansk
nicaraguansk bygget tillids
mandsskole i Matalgalca-de- 
partementet i Nicaragua er 
snart ved at være tilende
bragt.
Projektet er som nævnt i sidste 
nr. af PROP & KAPSEL planlagt 
til at skulle koste 2.600.000 kr., 
men endnu mangler man at få 
indsamlet de sidste af pengene. 
Skønt flere fagforbund har lovet 
at yde deres bidrag (forbundet 
har allerede givet 15.000 kr.), er 
der brug for, at alle bidrager, så 
dette enestående eksempel på so
lidaritetsarbejde kan komme i 
gang.
Næsten alle de danske forunder
søgelser er tilendebragt, så 
5V2 måned efter, at de sidste pen
ge er indkommet til projektet 
»En faglig landarbejderskole til 
Nicaragua«, kan tillidsmands
skolen tages i brug.

svaret af de demokratiske rettig
heder, kan det ikke gøres bedre 
end ved snart at komme i gang 
med at få bygget denne tillids
mandsskole.

De har brug for skolen
På skolen skal de nicaraguanske 
landarbejdere lære om samfunds
forhold, landbrugsproduktion, 
fagforeningsarbejde og have høj
net det generelle uddannelsesni
veau, så deres leveforhold kan 
forbedres. I dag er landarbejder
nes boliger bræddehytter og blik
skure med stampet jordgulv 
uden møbler, toilet, vand og elek
tricitet, og samtidig er daglønnen 
kun omkring 15 danske kroner. 
Derfor bør vi være solidariske 
med dem og yde en demokratisk 
støtte, så de kan få den tillids
mandsskole i Matalgalca-depar- 
tementet, som de så brændende 
har ønsket sig.

Informationsmaterialet om, 
hvordan man kan yde .sit bidrag 
til skolen, skulle være udsendt til 
alle implicerede forbund og fag
foreninger i denne måned under 
parolen »En faglig landarbejder
skole i Nicaragua«.

De har ikke selv råd
Da diktatorfamilien Somoza i 
1979 blev væltet og flygtede til 
USA med næsten alle statens lik
vide midler, stod landarbejderne, 
der er organiseret i ATC (Asoci- 
aciön de Trabadores del Campo), 
sammen med den øvrige nicara
guanske befolkning i et økono
misk uføre.
De amerikansk støttede anti-re- 
volutionære kræfter, contra’er- 
ne, har med deres sobotagehand- 
linger sat visse begrænsninger 
for Nicaraguas eksportafgrøde
produktion, og det samme har 
USA’s økonomiske handelsblo
kade. Samtidig forventes det, at 
regeringen vil blive nødt til at 
bruge op til 60 procent af stats
budgettet til forsvaret af Nicara
gua for et frit og demokratisk 
land.
Disse faktorer har bevirket, at 
regeringen har stoppet de økono
miske tilskud til og investerin
gerne i nye projekter. Så skal 
vore kammerater hjælpes i for-
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pcf/onolio 25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier

VIGRATULERER
25. november
Hans Christian Meland

25 års jubilæum på

Steinmannsvej 19 
4600 Køge 
27. november
Bent Watson Hoppe
Provst Bentzons Vej 17, 2. tv. 
2860 Søborg

Carlsberg Bryggerierne
1. november 25 års jubilæum på
Preben Søndergaard Albani Bryggerierne, Odense
Kurvemagerstien 28, st. 24.oktober
2300 København S Viggo Jensen

4. november Spurvevænget 6 
5210 Odense NVHolger Sørensen

Borgmester Fischers Vej 6,11. 25 års jubilæum på
2500 Valby Tuborg depot
16. november 6. december
Jørgen Larsen Vagn Pedersen
H. Matzensvej 23,1. tv. S. Reberbanen 11
2000 København F 7800 Skive



U-landsoplysning
Arbejderbevægelsens U-lands- 
udvalg meddeler, at hvis I har 
brug for materialer, foredrags
holdere eller hjælp til løsning af 
praktiske problemer- ved afhol
delse af arrangementer om li- 
lande, kan I henvende jer til ud
valget.
U-landsudvalget modtager pen

ge fra DANIDA’s oplysningsbe
villing. Derfor har man i et vist 
omfang mulighed for at give til
skud til U-landsoplysende arran
gementer.
I kan også rekvirere oversigterne 
»Arbejderbevægelsens U-lands- 
udvalg informerer« og »Materia
ler om internationale emner og

U-landsspørgsmål« samt en høj
aktuel avis »Sydafrika - kam
pen mod apartheid« på adressen

Arbejderbevægelsens
U-landsudvalg 
Teglværksgade 27 
2100 København 0. 
Telefon: 01-29 60 66.

Pulverøl
I sidste nummer af Prop & 
Kapsel blev den japanske op
findelse med 24 timers øl
brygning nævnt. I Frankrig 
har man også forsket i hurtig
brygning, således har Fran
krigs trediestørste bryggeri, 
Fischer, efter 30 års forsk
ning fundet frem til at lave en 
øl-ekstrakt, som blot skal for
tyndes med seks dele mine
ralvand. Herefter skulle det 
ikke være muligt at kunne 
smage, at der ikke er tale om 
øl, brygget på traditionel vis, 
oplyser Berlingske Tidende.
Det nye produkt fremkom
mer ved en omvendt osmose. 
I en højtryksbeholder presses 
øllet igennem en molekylesig

te, som udskiller vandet og al
koholen fra øllet.
Fischer’s pulverøl vil ikke bli
ve solgt direkte til forbruger
ne, men kun til tapperier, der 
skal bruge vand, som er speci
ficeret af Fischer, til det fær
dige produkt, der også kan til
sættes alkohol efter behov.
Foreløbig er der sendt kon
centrat med forskellig smag 
til afprøvning i nogle lande. 
Sødt koncentrat til USA, bit
tert til Japan og ikke-alkoho- 
lisk til de muslimske lande. 
Opfinderfirmaet håber her i 
efteråret at kunne tegne kon
trakt med det japanske mar
ked, ligesom man håber, at 
forhandlingerne med vestty
ske og schweiziske firmaer 
også vil gå i orden.

Sodavandsfabrikker 
på Grønland
I maj skrev Berlingske Tidende, 
at Danbrew og Danish Inter- 
brew, der ejes af henholdsvis De 
forenede Bryggerier og Faxe 
Bryggeri, står bag et projekt til 
250 mill. kr. til etablering af tre 
sodavandsfabrikker på Grønland 
i år.
Fabrikkerne skal beskæftige 180 
ansatte og have en årlig kapaci
tet på 20 mill. flasker sodavand af 
enhver type. Endvidere skal fa
brikkerne tappe 40 mill. flasker 
øl, som indtil videre fortsat im
porteres fra Syddanmark.
Ifølge oplysningerne i »Berlinge- 
ren« vil man indføre et retur-fla- 
skesystem for at komme forure
ningen med de små eksportfla
sker og dåserne til livs.
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ferie på Malta i » 
forbundets egne nuse

Forbundet har i samarbejde 
med Dansk Folke-Ferie muliggjort 
det for medlemmerne at holde ferie 
i Mellieha Feriecenter, til en meget 
favorabel pris.

Her er Malta.
Solskinsøen i det sydlige Mid

delhav, er en selvstændig stat som 
består af 3 små øer: Malta, Gozo og 
Comino.

Her bor 300.000 maltesere, som 
udover deres eget sprog også taler 
engelsk.

Ø-gruppen ligger på samme 
breddegrad som Tunis og har der
med en behagelig temperatur i 
vinterhalvåret.

Mellieha feriecenter.
150 dejlige gårdhavehuse på 

den spændende Middelhavsø Malta. 
Feriecentret ligger på den nordlige 
del af øen på en skråning ned mod 
Maltas bedste badestrand, med en 
storslået udsigt over Middelhavet og 
til den gamle by Mellieha, som ligger 
kun 5 minutters buskørsel fra centret.

Få minutters kørsel fra centret 
ligger ligeledes den lille havn, hvor
fra færgen går til naboøen Gozo 
flere gange om dagen.

Feriecentret består af: Super
marked, møntvaskeri, restaurant, 
barer, hobbyrum, bordtennis, stor 
swimmingpool og soppebassin for 
børn.

Gårdhavehusene består af 
2 soveværelser, bad og toilet, mo
derne spisekøkken, stor opholds
stue med direkte adgang til dejlig 
gårdhave og skyggefuld pergola.

Hvorfra en indvendig trappe går op 
til det private soltag med milevid 
udsigt over det blå Middelhav.

Klima.
Ideelt klima hele året. Selv i vin

termånederne januar og februar 
kan man opleve dagtemperaturer 
omkring 17-18° og 5-6 timers solskin.

Den varmeste tid er fra midt i 
juli til midt i september med max. tem
peratur i august omkring 33°.

Den friske brise fra Middelhavet 
gør, at varmen ikke føles generende 
trykkende.

Sådan kommer man 
til Malta.

Fly hver tirsdag og lørdag fra 
Kastrup og Billund.

Behagelige fly som på 3 timer og 
30 minutter sørger for din transport. 
Ombord på flyet får du serveret en lille 
anretning inden du lander på solskins
øen Malta.

Biser for fly:
Kastrup: Hver tirsdag og lørdag 
Billund: Hver tirsdag
1985 Tirsdag kr. 1290 t/r
1985 Lørdag kr. 1390 t/r
1986 Tirsdag kr. 1390 t/r
1986 Lørdag kr. 1490 t/r
Herudover kommer statsafgift, 
kr. 185,- samt eventuelle olietillæg.

Børnerabatter til alle 
under 15 år.
Børn mellem 0- 2 år gratis
Børn mellem 2-15 år kr. 200,- rabat

Biser for bungalow.
Ugepris pr. hus max. 6 personer 
incl. linned, el og rengøring.

Kr. 1995 9. september - 28. september
12. oktober -19 oktober

Kr. 1695 28. september -12. oktober
Kr. 1295 19. oktober - 21. december
Kr. 2195 21. december - 4. januar
Kr. 995 4. januar - 8. februar

Kr. 1395 8. februar-1. marts

Biser der er til at betale
Priseksempel:
6 pers, fra Kastrup 2 voksne + 4 børn 
Afrejse tirs. 14/1 i 2 uger.
Bungalow i 2 uger à 995,-........ 1990,-
Fly,far...................................... 1390,-
Fly, mor.................................... 1390,-
Storesøster 14 år....................... 1190,-
Storebror 12 år......................... 1190,-
Lillesøster 7 år......................... 1190,-
Lillebror 11/2 år - GRATIS........

8340,-
Statsafgift5 x 185,-................. 925,-

9265,-

Eller 1545,- kr. pr. person for 2 uger, 
incl. statsafgift.
Udfyld kuponen med ferieønsket og 
send den til forbundet snarest.
Mærk kuverten i nederste venstre hjørne 
med "Tenerife”.
Alle praktiske oplysninger vedr. rejsen 
bedes henvendt til Dansk Folke-Ferie, 
tlf. 01 -1391 50.
Ansøgninger eksplederes i den række 
følge de modtages, efter princippet 
"Først til mølle... "

Navn: Tlf. dag:

Adresse: Tlf. aften:

Postnr.: By:

Cpr. nr.: Afdeling:
ønskeret hus i Mellieha Feriecenter
fra den til den - eller fra den

Fly fra □ Kastrup □ Billund
Antal børn alder
( Børn over 2 år skal have deres eget flysæde).

Antal voksne _
Antal flysæder

Afrejse □ tirsdag □ lørdag 
/ til den /

et feriehuspå Malta j
Ansøgningen gælder i perioden 03.09.85-01.03.86 |

Dansk Bryggeri; Brænderi og Mineralvandsarbejder Forbund
Lindevangs Alle 6,1.. 2000 København F.



Om kort tid far familien Jensen 
hårdt brug foren bank

I dagens Danmark kan man udmær
ket bo godt, uden at bo dyrt, men det 
kræver nogen planlægning. Og en 

bank der ved, hvad en
ordentlig bolig 
betyder for en

families trivsel.
»dfer/ I Arbejdernes 

g Landsbank har
vi udviklet

ALFamiliekonto, der gør det muligt 
af en almindelig indkomst at spare op 
og låne til en større bolig, forbedringer 
eller moderniseringer, uden at det går 
ud over familiens økonomi. Hverken 
her og nu eller på længere sigt. 
Og vi ved så meget om fast ejendom 
og boligrådgivning, at hvis familien 
Jensen må skaflé sig en større bolig på 
grund af familieforøgelsen, så er vi i

brug for ordentlig besked, for med en 
almindelig indkomst er en ny bolig en 
investering, der har indflydelse på hver- 
dagsøkonomien, i mange år. 
Arbejdernes Landsbarik er din økono
mipartner, som giver familien råd og 
økonomisk tryghed.

spare/låneordninger, stand til at råde i alle henseender.
som for eksempel Både med købet og med økonomien i 

det lange løb. Og familien Jensen har

ARBEJDERNES =
Llandsbank
-din økonomipartner ’
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- Industriforbund vil være en forbedring for fag
bevægelsens medlemmer, siger DBBM’s forbunds
formand Preben Mortensen.
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F agbevægelsens 
struktur

Endnu engang er diskussionen om fagbevægel
sens struktur kommet op til overfladen, og end
nu engang har de store forbund i LO i offentlig
heden tilkendegivet deres uenighed og åbent 
hængt hinanden ud for illoyalitet overfor tidlige
re trufne beslutninger om industriforbund, ved
taget på LO’s kongres i 1974.
Meningen med industriforbund er at opdele for
bundene branchevis, og derefter lade alle med
lemmer på den samme arbejdsplads være med
lem af den samme fagforening og samme for
bund.
Det er klart, at det vil styrke det lokale faglige 
arbejde, at alle beskæftigede arbejdere på én 
virksomhed er medlem af den samme fagfor
ening. De til tider evindelige slagsmål om fag
grænser og kampen for at bevare medlemmerne, 
vil med industriforbund glide i baggrunden for 
helt at forsvinde, og vil i stedet blive afløst af en 
større fælles indsats for at forbedre løn- og ar
bejdsvilkårene.
Industriforbund vil altså være en forbedring af 
fagbevægelsens medlemmers vilkår, og burde 
derfor forlængt være gennemført.
Hvorfor så denne diskussion og uenighed om dis
se ting?
Fagbevægelsens rolle i Danmark er ikke kun be
grænset til at aftale løn- og arbejdsvilkår mellem 
arbejdere og arbejdsgivere.
Fagbevægelsen spiller en stor rolle på en lang 
række vigtige samfundsfunktioner, og derfor bli
ver interesserne og modsætningerne ofte store 
forbundene imellem, når der skal tages vigtige 
principielle beslutninger, som f.eks. om uddan
nelse, miljø, teknologi, lavtlønsværn, OD og 3 
parts overenskomstforhandlinger.
Disse holdningsmæssige interessemodsætnin
ger forbundene imellem bør der naturligvis ta
ges hensyn til, og der skal være plads til, at hver 
enkelt fag eller branchegruppe kan arbejde for 
løsninger, der tjener medlemmerne bedst.

Industriforbund forhindrer ikke forskellige 
branchegrupper under samme forbund i at kun
ne forhandle og varetage deres medlemmers in
teresser, men industriforbund forhindrer, at 
overdrevent egoistiske faginteresser får lov til at 
ødelægge den nødvendige kollektive faglige ind
sats, som er nødvendig, hvis fagbevægelsens 
mærkesager skal kunne gennemføres.
Også vort forbund har tilkendegivet, at vi burde 
være medlem af et industriforbund, nemlig et 
stort levnedsmiddelarbejderforbund. Dette blev 
vedtaget på forbundets kongres i 1969, men viste 
sig umuligt at gennemføre på daværende tids
punkt.
I dag har en del af levnedsmiddelforbundene 
sluttet sig sammen i NNF - Nærings- og Nydel
sesmiddelforbundet - og andre forbund - Tjene
re, Gastronomer, og Hotel- og Restaurationsper
sonalet - har dannet kartel og forsøger nu sam
men med vort forbund at finde sammen i et sam
arbejde, der måske vil betyde en sammenslut
ning.
Hvis dette så senere vil kunne være grundlag for 
et stort levnedsmiddelforbund en gang ud i frem
tiden, vil dette kun styrke os alle.
Motivet for industriforbund er at styrke med
lemmernes vilkår overfor arbejdsgiverne, og en 
sammenslutning er berettiget i overensstem
melse med meningen bag industriforbundstan
ken.
Forbund, der ikke vil industriforbund af hensyn 
til deres egne muligheder for fortsat at være et 
selvstændigt forbund, uden hensyn til medlem
mernes interesser, svigter helheden og solidari
teten.
Hvis ikke de store forbund går i spidsen for hel
heden, vil dansk fagbevægelses fremtid blive 
endnu værre end det, de borgerlige og reakti
onære kræfter har forsøgt de sidste 4-5 år.
Den kommende struktur i fagbevægelsen vil i de 
kommende år blive diskuteret meget, men vi må 
opfordre til, at diskussionen ikke skaber, men 
fjerner modsætningerne.
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Bitterheden er stor over 
lukningen af Urban

PROP & KAPSEL har spurgt nogle arbejdere på Urban 
Bryggerierne om, hvad de føler ved, at koncernledelsen for 
Jyske Bryggerier nu har lukket deres arbejdsplads, og om 
deres syn på fremtiden.

Ledelsen ødelagde 
efterlønnen

- Jeg har søvnløse nætter, for 
hvordan skal de næste år gå, si
ger Henning Rasmussen, der er 
57 år. I 34 år har han arbejdet på 
Urban, nu manglede han kun få 
år, før han skulle på efterløn, og 
så kom fyringen.

Henning Rasmussen

- Jeg har faktisk siden 1977, 
hvor Urban Bryggerierne kom 
ind under Jyske Bryggerier haft 
en skræk for, at man skulle lukke 
arbejdspladsen. Man har endnu 
aldrig set en fusion, der ikke har 
kostet arbejdspladser, men hele 
tiden håbede vi på, at det ikke 
skete for os.
- I dag ville jeg ønske, at jeg var 
fem år ældre, så havde jeg ikke 
haft de spekulationer, som jeg 
har nu. I Aalborg har vi en ret 
stor arbejdsløshed, og min efter
løn går nok fløjten, fordi jeg kom
mer ud i en 2% års understøttel
sesperiode, og opbruger den før 
tiden for efterløn.

- Inderst inde tror jeg ikke, at jeg 
kan få arbejde. Jeg har ellers 
gået og glædet mig til, at man 
kunne komme helskindet ud af 
dette her, så jeg kunne få et no
genlunde godt otium.
- Kan jeg ikke komme til at redde 
min efterløn, bliver det økono
misk ruin, for min kone har ingen 
indtægt og har aldrig været på 
arbejdsmarkedet. Jeg er ærlig 
talt bitter på ledelsen.
- Tidligere, indtil vi kom ind i Jy
ske Bryggerier, var dette en god 
arbejdsplads, og efter at have 
gået så mange år i samme virk
somhed, kan man faktisk ikke se 
andet for sig, så jeg har aldrig 
tænkt på at flytte og så fra det 
gode kammeratskab, som ledel
sen nu ødelægger.
-Nå, men jeg har endnu ikke op
givet modet, så jeg vil prøve at 
tage et truckførerkursus for må
ske at have en bedre chance for at 
få arbejde, når vi holder her.
- At flytte med til Thor i Randers 
vil være som at flytte til månen, 
og uden bolig i Randers skulle jeg 
så sidde i en bil i vintermåneder
ne på landevejene - det er ikke 
sjovt.
- Muligheden for at få et beskæf
tigelsesarbejde, har den borgerli
ge regering jo også fjernet, når 
man er over 55 år. Ja, denne re
gering har bestemt heller ikke 
gjort situationen nemmere for 
mig.
- Ledelsen tog med lukningen af 
Urban min og mine kollegers ar
bejdsglæde, men den kunne jeg 
vel få igen på en anden arbejds
plads, så jeg kunne opnå en an
stændig efterløn.

Fyringen var et chok
-Jeg er meget ked af at skulle 
holde op her på denne måde, for 
det er jo ikke nemt at komme ud 
på en anden virksomhed med den 
alder, som jeg har, siger Anne 
Liss Christensen, der er 54 år og 
har arbejdet på bryggeriet i 34 år. 
- Fyringen kom som et helt chok 
for mig, og selvom man nok hav
de hørt lidt en gang imellem, vid
ste man jo ikke, hvad det drejede 
sig om.
- En gang imellem dukker det nu 
op i én »Tænk, du skal ikke ud på 
Urban mere!«. For det har jo i 
min situation været mange år på 
én arbejdsplads, og så er det ikke 
sjovt at komme ud i andre ar
bejdsforhold. Det er jo heller ikke 
sikkert, at man kan indrette sig 
efter arbejdsforholdene der, men 
det ved man jo ikke noget om på 
forhånd.

Anne Liss Christensen
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- Nu bliver jeg helt afhængig af 
den ydelse, som jeg får fra det of
fentlige, når jeg ikke mere skal 
tjene mine penge på Urban.
- Det har slet ikke været i mine 
tanker at flytte med til Thor i 
Randers. Det er fremmede for
hold, og man er jo indlevet i for
holdene i Aalborg, hvor jeg er 
født.
- Ja, jeg tror faktisk ikke, at jeg 
får noget arbejde, for der er jo så 
mange unge arbejdsløse, og de 
får jo nok først og fremmest et ar
bejde før jeg. Og kommer jeg til at 
gå ledig i et par måneder, får jeg 
nok slet ikke noget arbejde.

Mit ægteskab i fare!
- Efter fyringen har jeg let ved at 
blive irritabel og uligevægtig. 
Det går ud over mit barn og mit 
privatliv, og jeg har set i øjnene, 
at mit ægteskab godt kan komme 
til at ryge, hvis jeg ikke får arbej
de, siger den 35-årige John Jen
sen, der har arbejdet syv år på 
Urban Bryggerierne og er tillids
repræsentant for det kørende 
personale.
- Selvom jeg siden bryggerikon
ferencen på Roskilde Højskole 
har vidst, at bryggeriet nok ville 
blive lukket en dag, er jeg virke
lig enormt ked af, at det nu er 
slut. Urban har altid været en 
god arbejdsplads, hvor man har 
været glad for at komme på ar
bejde om morgenen og til et så 
godt kammeratskab. Det bliver 
svært at sige farvel til det.

■John Jensen

-Jeg er skuffetover den måde, at 
ledelsen har lukket virksomhe
den på. Alle er meget, meget ned
trykt over det. Alligevel skal vi 
gå på arbejde med den samme 
gejst som tidligere, siger vor di
rektør fra Randers, men han har 
jo også sit på det tørre. Og gejsten 
kan vi ikke finde mere.
-Jeg føler også, at min kone er 
nedtrykt over situationen, og 
hver dag siger hun „Nu skal du 
ud og lede efter nyt arbejde«. 
Man har jo købt hus og regnet 
med, at det hele skulle køre, og 
det kan det da også lige med min 
arbejdsløshedsunderstøttelse, 
men det ville nu nok være ulige 
mere skønt med et stykke arbej
de, som man skulle op til om mor
genen.

- Det er svært at fatte, at det er 
slut med at skulle arbejde for Ur
ban. Af os 12 kørende håber de 
fleste, at de kan få arbejde på et 
depot. Men inden for Jyske Bryg
gerier er der maksimalt syv, som 
kommer til at køre heroppe for 
det nye depot, hvor der skal være 
tre vogne. Og det er jo ikke sik
kert, at bryggeriet ansætter syv 
af os 12 fra det kørende personale 
her. Bryggeriet vil heller ikke ga
rantere, at de tre vogne vil blive 
to-mandsbetjente, så det er vir
kelig noget af en utryg situation. 
— Vi har vel ingen fremtid i kon
cernen. Det havde jeg ellers reg
net med, da jeg i sin tid blev an
sat.
- Efter kongressen blev jeg jo in
terviewet til Prop & Kapsel og 
sagde noget om rammeaftale
konflikten, som jeg godt vil ænd
re, for nu kan jeg se, at det, som 
københavnerne kæmpede for, 
også er vores sag, selv om beslut
ningen om at lukke Urban nok 
var truffet langt tidligere.

Arbejdsglæden er væk
- Jeg så flere, unge som gamle, 
græde, da de fik at vide, at Urban 
skulle lukkes, siger Villy Søren
sen, der er 37 år med 16 års anci
ennitet på bryggeriet. Villy er 
også kasserer i Aalborg afdeling 
1.
- At ledelsen ville lukke det hele 
på en gang, havde jeg ikke regnet 
med. Vi havde en anelse om, at 
man ville lukke bryghuset og så 
langsomt lukke virksomheden 
over en årrække.

Villy Sørensen
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- Jeg synes, at vi rent ud sagt er 
blevet røvrendt. Sådan noget 
som dette her kan man da ikke 
gøre, det er simpelt hen pengene, 
der bestemmer det hele. Der er 
ingen menneskelige hensyn at 
spore hos ledelsen af Jyske Bryg
gerier.
- Det er første gang, at jeg er ble
vet fyret. Og da der er flere måne
der tilbage, før vi skal holde op, så 
skyder jeg problemerne lidt foran 
mig, men arbejdsglæden mangler 
vi totalt i dag på grund af ledel
sens lukning af vor gode arbejds
plads.
- For min egen del skal jeg nok 
klare mig, jeg er jo ung endnu og 
kan måske komme ud på en ar
bejdsplads og stadig få 25 års ju
bilæum, indtil jeg selv en gang er 
klar til at gå af.

Bitterhed over lukningen
- Det var som at få en spand koldt 
vand i hovedet, da ledelsen gav 
meddelelsen om lukningen af Ur
ban. Og så gik det ellers hurtigt 
med at komme afsted igen, inden 
der blev stillet for mange spørgs
mål, siger Jonna Nielsen, der er 
49 år og har arbejdet på Urban i 
27 år og været tillidsrepræsen
tant i de sidste tre år.

Jonna Nielsen

— Ledelsen har i de sidste fem år 
vidst, at man ville lukke virksom
heden, for der er aldrig blevet in
vesteret i maskinerne. Vi fik gan

ske vist en ilægger i 1983 og sene
re en elevator. Men den er nem at 
pille ned, for vi har da aldrig set 
elevatorer sat udvendig til et 
malteri, en sådan plejer da rigtig
nok at være indenfor. Både den 
og ilæggeren kan bruges i Ran
ders eller et andet sted, og de er 
begge købt med det formål.
- Choket er ovre, nu kommer bit
terheden og skuffelsen over luk
ningen. Det, der slog hårdt, var 
datoen, den 1. februar. Selv hav
de jeg ikke drømt om at skulle 
herfra på denne måde, for jeg 
skulle havde været her, til jeg 
skulle på efterløn.
- Nu ved jeg ikke, hvad jeg skal 
begynde at arbejde med, for jeg 
har ikke været andet end brygge
riarbejder. Jeg må ind i køen til 
de 300.000 andre arbejdsløse, 
men lide nød kommer jeg ikke til, 
da jeg kun har mig selv. Det er 
værre med de andre 4-5 par, hvor 
mand og kone eller samlevende 
begge er ansat på bryggeriet. For 
dem må det være et stort afbræk 
i økonomien, når de begge kom
mer ned på dagpengeunderstøt
telsen.
- Og jeg skal bestemt ikke med til 
Randers, for jeg har mine børn og 
børnebørn her, og man føler sig 
da først rigtig ensom, hvis man er 
enlig i en anden by. Og kommer 
man til Thor Bryggerierne med 
sine 27 års anciennitet, er man på 
et eller andet tidspunkt frosset 
ud, hvis ledelsen der begynder at 
fyre folk. Og en med 15 års anci
ennitet vil jo ikke finde sig i at 
skulle ud, hvis jeg skulle fortsæt
te med mine 27 års anciennitet 
fra Urban. - Så du kan godt se, at 
jeg snart ville blive frosset ud. 
Det er bestemt en grund til, at jeg 
ikke flytter med til Randers. - I 
øvrigt tror jeg ikke, at jeg kunne 
trives der.

Lukningen kom som et lyn
- Jeg vidste godt nok ikke, at 
denne lukning ville komme. Vi 
var klar over, at der skulle ske et 
eller andet, men at det skulle bli
ve så drastisk, var vi godt nok 
ikke klar over. Det kom som et 
lyn fra en klar himmel. Det er 
faktisk noget svineri, siger til

lidsrepræsentant igennem fem 
år, John Jensen, der er 37 år og 
har arbejdet på bryggeriet i 13Ÿ2 
år.

John Jensen

- På det sidste samrådsmøde i 
Århus blev der snakket noget 
om, at vi muligvis skulle nedlæg
ge bryghuset, og at vi kunne få øl
let ovre fra Randers. Men på det 
tidspunkt sagde bestyrelsen, at 
de ikke havde planer om at ned
lægge bryggeriet.
- Man skulle indenfor Jyske 
Bryggerier have diskuteret, om 
vi kunne have fået noget dis
countøl eller aftapning fra de an
dre bryggerier, men det kan 
åbenbart ikke betale sig.
- Og som tillidsrepræsentant sy
nes jeg, at det er en svinestreg 
uden lige, at ledelsen lukker Ur
ban på denne måde. Vi burde 
have haft en nedtrapning, så de, 
der har været her i mange år, 
kunne have fået en chance for at 
gå på efterløn.
- Efterhånden som choket har 
lagt sig, bliver man mere og mere 
bitter på ledelsen, og det er jo hel
ler ikke ligefrem sådan, at folk er 
glade for at gå på arbejde her. 
Man laver lige det, man skal, 
men heller ikke mere.
- Selv har jeg endnu ikke speku
leret på, hvad jeg skal i gang med, 
for jeg har haft travlt med at få 
nogle rimelige fratrædelsesgodt
gørelser til folkene. Det har sgu’ 
ikke altid været lige sjovt, og
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dem, vi har fået, kan vi jo ikke få 
en anden arbejdsplads for.
-Når jeg bestemt ikke flytter 
med til Randers, skyldes det, at 
Limfjorden ikke flyttes med. 
Samtidig har min kone og jeg fa
milie her, så jeg synes ikke rig
tigt, at jeg har lyst til at flytte.
- Jeg havde ellers regnet med, at 
jeg skulle have haft 25 års jubilæ
um på denne arbejdsplads, og når 
jeg skulle forlade den, var det for 
at gå på efterløn.
- Men da jeg er optimist, skal jeg 
nok på en eller anden måde finde 
mig et nyt arbejde.

Arbejdsgiverne gør kun, 
hvad de vil
- Det er beklageligt, at vi med 
denne lukning af Urban Brygge
rierne vil komme til at miste 
medlemmer, siger Ole Laursen, 
afdelingsformand for de fyrede 
bryggeriarbejdere fra Urban.

Ole Laursen

- Afdelingen har i dag 170 med
lemmer, og vi bliver kun omkring 
70 medlemmer, hvis vore nuvæ
rende arbejdsløse og arbejderne 
fra Urban får arbejde indenfor et 
andet fagområde.
-1 flere år havde arbejderne gået 
med en utryg formodning om, at 
Urban ville blive lukket på et el
ler andet tidspunkt. Vi kunne se 
det ud fra de investeringer, der 
blandt andet blev foretaget i År
hus og Randers, mens der kun 
blev investeret i en elevator på 
Urban.

- Før Fredericia Bryggeri starte
de, kunne Jyske Bryggerier godt 
bruge Urban, og man nedsled 
maskinerne. Allerede den gang 
var man klar over, at der ikke vil
le blive mere øltapning på Urban. 
- Nu gør man så det, at man fuld
stændig lukker Urban, fordi man 
har udnyttet situationen og tjent 
enorme summer på at nedslide 
materiellet så hurtigt i de år, 
hvor man havde øltapning fra 
Carlsberg og Tuborg. Det synes 
jeg er meget forkert. Man kunne 
godt have investeret nogle kro
ner heroppe og lavet et rentabelt 
bryggeri med tapning af det øl og 
mineralvand, der blev drukket i 
det nordjyske. Om det så skulle 
have været her, eller om man 
skulle have startet et andet bryg
geri under rationelle former og 
ny teknologi, er noget andet. Så
ledes kunne vi have beholdt et lo
kalt bryggeri i storbyen Aalborg. 
- Man kunne vil også spare trans
portomkostninger, hvis man 
kunne tappe de produkter i dette 
område, i stedet for som nu at 
skulle hente de færdige produk
ter i enten Randers, Århus eller 
Fredericia. Men arbejdsgiverne 
er efterhånden blevet så store, at 
de kan gøre, hvad de vil.
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- Med den store arbejdsløshed, 
som vi har i det nordjyske tror jeg 
desværre ikke, at arbejdsmarke
det kan opsuge 77 bryggeriarbej
dere, som Jyske Bryggerier her
med har sendt ud i arbejdsløshed. 
Derfor er lukningen af Jyske 
Bryggerier meget, meget tra
gisk.



Sådan blev Bryggeriet 
Urban lukket
Gennem de senere år er ølsalget 
i Danmark stagneret og mineral
vandssalget gået ned. Årsagen 
hertil skal i vidt omfang søges i de 
kraftige afgiftforhøjelser, som de 
danske øl- og mineralvandspro
dukter er blevet belagt med, og 
følgen har været overkapacitet 
og stærkt øget konkurrence i 
branchen.
Siden Jyske Bryggerier A/S blev 
dannet i 1977 ved fusion af Ceres, 
Thor og Urban, har der i den 
samlede virksomhed været en 
ikke ubetydelig overkapacitet på 
anlæggene. Denne overkapacitet 
er søgt udnyttet gennem løntap
ningsaftaler med andre danske 
bryggerier, ligesom det samtidig 
er lykkedes at øge eksporten af 
selskabets produkter. Salget på 
hjemmemarkedet har stort set 
fulgt totalmarkedets udvikling. 
Det må forventes, at de nuværen
de, skærpede afsætnings- og kon
kurrenceforhold i Danmark vil 
være gældende i en rum tid frem
over - og måske vil blive yderlige
re forstærket.
Dette betyder, at mulighederne 
for salgsudvidelse i Danmark er 
begrænsede, og at det ikke mere

er muligt at opnå løntapninger 
for andre i noget betydende om
fang.
Disse forhold gør det nødvendigt 
for Jyske Bryggerier nu at tilpas
se den samlede kapacitet og at 
sikre den fremtidige konkurren
ceevne gennem koncentration af 
investeringerne i ny, moderne 
teknologi på færre anlæg.
På denne baggrund og efter om
hyggelige vurderinger samt drøf
telser i et arbejdsudvalg med del
tagelse af repræsentanter for 
både ledelse og medarbejdere i 
Jyske Bryggerier A/S er det vor 
opfattelse, at det ikke længere la
der sig gøre at opretholde pro
duktionen på anlægget i Aalborg, 
som er nedslidt og forældet, og at 
der derfor bør tages skridt til en 
overførsel af denne produktion til 
vor virksomhed i Randers, hvis 
kapacitet er stor nok til at kunne 
overtage den.
Det er med beklagelse, at vi er 
nået til denne erkendelse, ikke 
mindst på baggrund af, at der i de 
senere år er gjort en betydelig 
indsats for at øge afsætningen i 
det nordjyske område, men selv 
om der har kunnet konstateres

positive virkninger heraf, har re
sultaterne ikke været tilstræk
kelige til at kunne danne grund
lag for et fremtidigt, rationelt 
produktionsanlæg i Aalborg.
Overførsel af produktionen til 
Randers vi berøre størstedelen af 
Bryggeriet Urbans medarbejder
stab, som omfatter 77 medarbej
dere, hvoraf de 19 er funktionæ
rer, 4 smede og kedelpassere 
samt 54 bryggeriarbejdere.
De forventede afskedigelser ag
tes gennemført med virkning pr. 
31. januar 1986, idet dog alle op
sigelsesfrister naturligvis vil bli
ve overholdt.
Jyske Bryggerier A/S vil i det om
fang, det er muligt, tilbyde med
arbejderstaben arbejde dels til 
udførelse af de salgsaktiviteter, 
der fortsat skal virke i det nordjy
ske område, dels på andre virk
somheder, såfremt der i samar
bejdsudvalget efter forhandlin
ger kan opnås enighed herom.

Med venlig hilsen
Jyske Bryggerier 

E.Lundbye

NYT I BRANCHEN

Mere Carlsberg øl fra 
København til USA
De forenede Bryggerier har ind
gået en aftale med verdens stør
ste bryggeri, Anheuser-Busch i 
St. Louis, USA, om import og salg 
af Carlsberg øl på det amerikan
ske marked.
Da det amerikanske firma råder 
over et stort distributionsnet, vil 
man nu kunne markedsføre 
Carlsberg fra kyst til kyst på det 
nordamerikanske marked, og da

øllet skal importeres fra Køben
havn, vil den nye samarbejdsaf
tale på langt sigt rumme interes
sante perspektiver for eksport
produktionen af Carlsberg øl.
Den amerikanske samarbejds
partner producerer i forvejen øl
mærket »Budweiser«, som er den 
mest solgte øl i USA, samt mær
kerne Anheuser-Busch Bud 
Light, Michelob, Michelob Light,

Busch, Natural Light og L.A. 
samt King Cobra Malt Liquor. 
Men da salget af importeret øl i 
de senere år er steget meget i 
USA, forventer De forenede 
Bryggerier, at samarbejdet med 
Anheuser-Busch vil sikre Carls- 
bergs ølprodukter en solid posi
tion i USA
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Sømanden på strandhugst:

Kampen på kajen
- eller: Noget om en sømands
boss på slap line med en rød li
nie, pensionister som gidsler 
og »røvrendte« pædago
ger...

Af NIELS PLASCHKE

Dette er historien om sømænd, 
Røde Linier, Panamaskuder, fag- 
mænd og bagmænd. Om fælles 
kurs, politi, pensionister og børn. 
Men ikke mindst en historie om 
strandhugst, eksklusivaftaler og 
troværdighed.
Der var engang, hvor sømænd og 
Samvirkefolk stod skulder ved 
skulder, i blokaden mod Förde 
Redereis Rømø-Sylt overfart, un
der paroler som »Sejl sikkert - 
sejl dansk« og »Boykot pirat
flag«. Adskillige år senere mødes 
de to grupper igen og under næ
sten samme paroler. Stedet er 
Nordre Toldbod i København, 
overfarten hedder »Den Røde Li
nie« og de, der før stod skulder 
ved skulder, står nu på hver side 
afblokaden.
Allerede i 1979 protesterede 
Samvirket skarpt over Sømæn- 
denes Forbund og især forman
den Preben Møller Hansens for
søg på strandhugst blandt med
lemmer af LO-organiserede for
bund. Dengang var sømandsbos
sens motiv at skaffe medlemmer 
til »Maritimt Personaleforbund«. 
I dag er motivet om oprettelse af 
et transportarbejderforbund og 
en styrkelse af Fælles Kurs Klub
ben. Men der er også løbet meget 
vand i stranden siden.
Der var engang en spritrute un
der piratflag med navnet »Han- 
salinien«, som forsøgte at sejle 
farvandene tynde mellem Flens
borg og Kollund. Det gik ikke 
godt. Skipperen hed Viggo As
mussen, inspektøren Hanne 
Landsberg og styrmanden Ole 
Thomassen.

De tre holder stadig sammen og 
udfører i dag de samme opgaver 
som dengang, blot med den for
skel, at kaptajn Viggo Asmussen 
nu er direktør for Hansaliniens 
skib »Den Røde Linie«, en sprit
rute mellem København og Hel
singborg.

Politi-beskyttelse
»Den Røde Linie« sejler under 
Panamaflag og blev fra sin aller
første tur i begyndelsen af okto
ber mødt af blokadevagter på ka
jen. Blokaden blev oprettet af Ho

Lovens lange arm er en nødvendighed for at Preben Møller Hansens folk 
kan opretholde deres skruebrækkerarbejde. Foto: Lars Bahl/2. maj.

tel- og Restaurationspersonalets 
Samvirke, Dansk Sø- og Restau
rations Forening og Havnearbej
dernes Fællesforbund, i protest 
mod Sømandsforbundets over
enskomst med ruten. En over
enskomst med en eksklusivaftale 
der betyder, at Sømændenes For
bund organiserer alt personale 
ombord.
Politiet gik til den under Rømø- 
Sylt konflikten, hvor både sø
mændenes og Samvirkets bloka
devagter fik håndhævernes 
håndfasthed at mærke. På Nord-
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re Toldbod er det sømændene, der 
arbejder under politibeskyttelse 
og allerede fra første dag kom 
»Den Røde Linie« kun afsted mod 
Sverige med politiets hjælp.
Mens disse linier skrives, har der 
indtil videre været afholdt fire 
blokadevagter, mens antallet af 
forsinkede og aflyste afgange er 
steget i takt med det dalende an
tal passagerer. I snit er der dag
ligt gået omkring en håndfuld 
passagerer i land og ombord på 
»Den Røde Linie«.
Flest passagerer var der den 22. 
oktober, da Fælles Kurs Klub
bens formand, Preben Møller 
Hansen, inviterede pensionister 
på sejltur med øl og snaps samt 
en tale af Fælles Kurs Klubbens 
kandidat til kommunalvalget. 
Nerverne hang synlige uden på 
tøjet, da »Den Røde Linie« skulle 
på tur med pensionisterne. Sø
mændene, der er de første til at 
nægte at arbejde under politibe
skyttelse, var aldrig kommet af
sted uden hjælp fra lovens lange 
arm. En del pensionister vendte 
om ved synet af de røde faner og 
opbudet af politi.
De saftige gloser fløj gennem luf
ten i den specielle jargon, som 
kendetegner havnens arbejdere, 
sømændene og havnearbejderne. 
Styrmand John Børge Nielsen 
havde svært ved at få sat land
gangen til »Den Røde Linie«, 
men politiet gav en hjælpende 
hånd med. Det gjorde de også, da 
John Bøge Nielsen og Ole Tho
massen hjalp med at udpege de 
blokadevagter der, presset af po
liti i kampuniformer, i den efter
følgende tumult var ved at ryge 
med landgangen i havnen.

»Røvrendt«
Udover de fribilletter, de ansatte 
på »Den Røde Linie« deler ud 
med rund hånd på værtshuse og 
til pensionister, fik en snes børn 
fra fritidsklubben »Grønnegår
den« i Gladsaxe også et tilbud om 
en gratis sundtur. Når man nu 
har en skibsrute, er det også me
get rart at have nogle at sejle 
med.
Institutionens leder, Jens Hintz- 
mann anede ikke, at ruten var

blokaderamt og følte sig, med 
egne ord, røvrendt, da han fik det 
at vide. Det resulterede i en hen
vendelse til alle medlemmer af 
Børne- og Ungdomspædagoger
nes Landsforbund med en advar
sel imod fribilletter fra »Den 
Røde Linie«. Det er uacceptabelt 
at bruge børn som blokadebryde
re og tage dem med på sejlads un
der politibeskyttelse, hed det i 
henvendelsen fra DUPL.
Specialarbejderforbundet, Typo
graf-forbundet, Litograferne og 
Bryggeriarbejderforbundet har 
afsendt varsel om sympatibloka
de mod ruten fra den 4. novem
ber, hvor også Svenske Søfolks
forbund etablerer blokade på 
den svenske kajside af Øresund. 
Truslen om LO-blokade fik gang i 
bagmændene ombord på »Den 
Røde Linie« og den almindelige 
forvirring om, hvem der egentlig 
står bag ruten, steg tilsvarende. 
Den person, der blev tvunget til 
forhandlingsbordet, hed Helmer 
Petersen, men han kunne ikke 
frigøre sig fra overenskomsten 
med sømændene. Blokaden, der 
var ophævet i de få dage, for
handlingerne stod på, blev gen
etableret og forstærket. Til gen
gæld gled Helmer Petersen tilsy
neladende ud af billedet.
Efter en måneds blokade gik den 
medievante sømandsboss pludse
lig til pressen og fortalte, at »Den 
Røde Linie« skulle have standset 
betalingerne og indgivet kon
kursbegæring. En påstand, der 
ikke holdt stik. Det sagde Hanne 
Landsberg, Ole Thomassen og 
Viggo Asmussen, der pludselig 
stod som direktør for linien, til 
den undrende offentlighed.

Tror du, vi er idioter?
Mens blokadevagterne så kan 
undre sig over troværdigheden 
omkring Hansaliniens eneste 
skib »Den Røde Linie«, fortsætter 
sejladsen med daglige forsinkel
ser og de ansattes børn som fast 
ritual. På pressens spørgsmål til 
Preben Møller Hansen, om sø
mændene er engageret i rederiet, 
lyder svaret: »Tror du, vi er idio
ter? På Øresund taber man kun 
penge«.

Hanne Lansberg, Ole Thomas
sen og Viggo Asmussen træder 
nu mere frem i pressens rampe; 
lys. Pludselig er de blevet ofre i 
striden mellem fagforeningerne, 
siger de og bliver naturligvis 
spurgt, om de ikke har været 
bare lidt naive, da de kastede sig 
i sømandsbossens brede favn.
- Det er desværre ikke fagfore
ningernes pengepung, det går ud 
over, men vores, siger andelsha
verne klynkende i den borgerlige 
presse. De indrømmer, at det 
ikke var for smart at ryge i kløer- 
ne på Preben Møller Hansen, og 
at de bittert fortryder.
- Vi tre har sat alt, hvad vi ejer i 
»Den Røde Linie«, lyder det fra 
andelshaverne. Men bordet og 
eksklusivaftalen med sømænde
ne fanger. Hvis de tre havde 
vidst, hvad de ved i dag, så kan 
det godt være, de havde valgt en 
anden overenskomst.
Han er dygtig, Preben Møller 
Hansen. Erklærer ruten konkurs 
og trækker åbenbart i land. Til
bage sidder de tre andelshavere. 
Til lokal-TV stationen »Kanal 2« 
siger de: »Alle er ude efter os, 
også Preben Møller Hansen, men 
han svigter os ikke«.
Ugen efter er tonen en anden, da 
lokalstationen »Weekend TV « 
spørger Viggo Asmussen: »Pre
ben Møller Hansen er sådan set 
skide ligeglad med alle menne
sker«.

Niels Plaschke er journalist på 
Hotel- og Restaurationspersona
lets Samvirke’s fagblad »3 kuver
ter« .

Sympatikonflikt 
Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 
Mineralvandsarbejderforbund 

iværksætter sympaiikon flikt mod 
K.H. Linien 

M/S. Hansaline 
Ndr. Toldbodgade 20,1259 København K. 

til stolte for den al Hotel- og Rcslauralionspersonaleis Samvirke etablerede 
streike og blokade
Ingen al forbundets medlemmer må fra og med lirsdag den S. 
november 1985 ved normal arbejdstids begyndelse udlore arbejde, der 
bidhore' ha • eifer er besieml lo« ovennævnte virksomhed

U
 Dansk Bryggeri-, Brænderi- og 

Mineralvandsarbejderforbund
DHHMJ'j

10 PROP & KAPSEL



Fagbevægelsen og kvinderne
i U-landene
Kvindelige arbejdere i U-landene og deres rolle i de faglige 
organisationer var hovedemnet på en konference, som Ar
bejderbevægelsens U-landsudvalg afholdt den 25. septem
ber på AOF-centret, Nattergalevej i København. LONE CHRISTENSEN

Fagbevægelsen og kvinderne 
i U-landene
Elsa Carbole, der sidder på kvin
debureauet i Bruxelles for Frie 
Faglige Internationale (FFI), tal
te om fagbevægelsen i Den Tredie 
Verden og fremhævede, at kvin
derne er nødvendige som grund
piller i de nye spirende fagfore
ninger, der etableres i mange ud
viklingslande.
Situationen er dog stadig den, at 
mange steder i verden er de 
mandlige fagforeningsledere 
ikke nået til netop denne erken
delse, og kvinderne accepteres i 
fagligt arbejde kun af nød og ikke 
af nødvendighed.
Ud fra dette ser FFI det som en 
kæmpemæssig udfordring at 
sætte projekter og træningspro
grammer i gang for fagforenings
kvinder i udviklingslandene.
I hvert enkelt U-land må man til
rettelægge uddannelsestilbude
ne efter landenes specielle vilkår, 
kultur og religion.
Disse forskelligartede uddannel
sestilbud (metoder), der varierer 
fra U-land til U-land, kræver me
get store ressourcer og støtte fra 
de industrialiserede lande og de
res fagbevægelser for at få gen
nemført den træning og uddan
nelse, der er nødvendig for at 
styrke og fastholde den fagbevæ
gelse, som spirer i mange U- 
lande.
Elsa Carbole fremhævede endvi
dere, at netop uddannelsesaktivi
teterne var en baggrund for, at 
den kvindelige arbejdskraft i U- 
landene i stigende omfang orga
niserede sig.

Kolde facts
Nødvendigheden af at styrke 
kvindernes organisering viser 
følgende facts:

Selvom kvinderne udgør halvde
len afjordens befolkning, så slæ
ber de sig igennem to trediedele 
af verdens samlede arbejdstimer, 
men til gengæld tjener de kun 
omkring en tiendedel af verdens 
samlede indtægter og ejer kun en 
procent af verdens kapitalvær
dier og -formuer.
Kvinderne mangler uddannelse, 
idet to trediedele af alle kvinder i 
verden er analfabeter.
I mange lande må kvinder ikke få 
udbetalt deres egne indtægter, 
eje jord eller lade sig ansætte i et 
job, idet mændene ordner disse 
forhold for kvinderne.
Derfor er det svært at få kvinde
problemer integreret i det faglige 
arbejde, men det store antal 
kvinder på arbejdsmarkedet vi
ser, at de skal med i det faglige 
arbejde, så de fælles mål kan nås.

Utraditionelle metoder
Elsa Carbole gav nogle eksemp
ler på, hvor utraditionelle meto
derne er for at give kvinderne 
mulighed for at være en del af 
fagbevægelsens fællesskab.
I Pakistan arrangerer man »the- 
selskaber«, som kvinderne godt 
må gå til for deres mænd, der 
ikke bryder sig om, at de går til
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noget, som hedder fagforenings
møder.
Nogle steder, som for eksempel 
på Sri Lanka, må man acceptere, 
at kvindernes fagforeningskon
tingent betales med the, bagt 
brød til møderne osv.
For nogle år siden lykkedes det i 
Thailand at få nedsat en national 
kvindekomité i fagforeningsregi. 
Dette var et stort skridt fremad. 
Den nationale komité er gået vi
dere i det internationale arbejde, 
som samles op i FFFs kvindeko
mité i Bruxelles.
Et gammelt thailandsk ordsprog 
sagde »Kvinder er elefantens 
bagben«, men med den selvtillid, 
der fulgte med kvindekomiteens 
arbejde, ændredes ordsproget til 
»Kvinder er elefantens forben«.

Kvinder er kontante til at 
omsætte snak til handling
På trods af alle de enorme van
skelige forhold for kvinder, så 
Elsa Carbole med optimisme på 
fremtiden og sagde:
- Det er utroligt, hvad der er lyk
kedes for kvinderne med deres 
tunge byrder, ansvar for famili
en, hårdt underbetalt arbejde, og 
det blot at skulle skaffe penge til



transport og til fagforeningsmø
der er en kamp.
- Men kvinderne i U-landene er 
vant til, at de må bruge al deres 
kreativitet og fantasi for at få tin
gene til at glide. De er vant til at 
beskæftige sig med så yderst kon
krete ting som at skaffe mad og 
vand og er derfor meget kontante 
i at omsætte snak til handling.
- Alt afgørende for det faglige ar
bejde, der er i gang i U-landene, 
er, at den internationale støtte, 
som blandt andet kommer fra 
den danske fagbevægelse, priori
teres højt.

Opfølgning ved konference
Udover den generelle økonomi
ske støtte er det meget vigtigt, at 
der foretages en opfølgning med 
konferencer, hvor man kan di
skutere problemer og udveksle 
erfaringer.
Helt aktuelt havde FFI afholdt 
sin 4. verdenskvindekonference i 
Madrid og FN sin kvindekonfe
rence i Nairobi.
Mange faglige kvinder fra U-lan- 
dene deltog i disse konferencer, 
hvilket var muligt, fordi flere og 
flere faglige organisationer i I- 
landene, udover den generelle 
økonomiske støtte, stiller øre
mærkede midler, svarende til rej
se- og opholdsomkostningerne 
for kvindernes deltagelse på kon
ferencerne, til rådighed. Denne 
fremgangsmåde er en absolut be
tingelse for, at U-landenes kvin
der gives mulighed for at deltage 
og få indflydelse på de mål og be
slutninger, der tages, og som kan 
komme til at påvirke netop deres 
arbejdsbetingelser.
På kvindekonferencerne i Nairo
bi og i Madrid lykkedes det at få 
alle de deltagende lande til at 
stemme for fælles strategier for 
fremtiden. Dette var lidt af en 
præstation, når man tænker på, 
hvor forskellige udgangspunkter 
landene har.
Det vil være umuligt at gengive 
samtlige vedtagne udtalelser fra 
de to konferencer. Så hermed 
gengives et af de handlingspro
grammer, der indgik som grund
lag for vedtagelserne på FFI’s 4. 
verdenskonference i 1985.

Kærlighed nu 
og i morgen

når de besegier kærligheden 
med glimtende klaser af diamant 

snakker de aldrig om de mørke 
mineskakter

når de siger kærligheden 
er som en rød rød rose 

omtaler de ikke med et ord de grønne torne 
som bevogter kronbladene

og for rigtig at kunne nyde honningen 
må de hver morgen fortrænge synet 
af tommelfingre opsvulmede og blå 

af stik

men i den fri bikube behersket af kærlighed 
er arbejderbier og rose af samme stand 
fremtidens stråleglans sidder til bords 

med skyggerne i dag.
Lindiwe Mabuza

Fra bogen Malibongwe, digte 
fra Sydafrika. Oversat af 
Erik Stinus. Udgivet af 

Mellemfolkeligt Samvirke
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T jgestiHing for kvinderne i 
fagbevægelsen
Kvinder såvel som mænd går ho
vedsagelig ind i fagbevægelsen, 
ikke bare for at bedre deres ar
bejdsforhold, men også deres le
veforhold. Det vil sige at beskytte 
og forsvare deres interesser som 
kvindelig lønmodtager i videste 
forstand.
Kvinderne repræsenterer nu 35 
procent af arbejdskraften og en 
stadig større del af fagorganise
rede. Deres aktive medvirken er 
nødvendig for at styrke fagbevæ
gelsen som en helhed.
FFI, der som et af sine hovedmål 
har at fremme integrering af 
kvinderne i fagbevægelsen og de
res medvirken i faglig virksom
hed og de besluttende organer på 
alle niveauer, har vedtaget føl
gende handlingsprogram:

Organisering af kvindelige 
lønmodtagere
1. Fagbevægelsen bør vælge 
sine rekrutteringsmetoder i over
ensstemmelse med kvindernes 
specielle problemer og de lokale 
rekrutteringsforhold. For eksem
pel bør mødestederne vælges så
ledes, at de er acceptable for kvin
derne. Tid, dagsorden og mødets 
varighed bør tage hensyn til den 
tid, kvinderne har til disposition. 
Man bør holde sig til timeplanen, 
og om nødvendigt bør der træffes 
ordninger til pasning af små 
børn.
2. Det bør være almindeligt at 
pålægge kvinderne rekrutte
ringsarbejdet, og flere kvinder 
bør læres op til dette arbejde.
3. Fagbevægelsen i udviklings
landene bør ikke begrave sin 
virksomhed til kvindelige løn
modtagere, men bør arbejde for 
at udvide virksomheden til kvin
der, som er underbeskæftigede, 
eller som er tvunget til at leve un
der fattigdomsgrænsen i landdi
strikterne eller by-områderne, 
ved at hjælpe dem til at påvise de
res behov og møde dem med me

toder, der kræver solidaritet, så
ledes som fagbevægelsen nor
malt arbejder.

Kvinder som ligeværdige 
medlemmer
4. For at være effektiv må et
hvert program for fagligt med
lemskab eller rekruttering af 
kvinder støttes af en aktiv fagfor
eningspolitik, som sigter på at 
fremme og gennemføre lige ret
tigheder, muligheder og behand
ling for kvinder på alle områder 
og på det økonomiske, sociale og 
faglige område i henhold til de 
principper, som er fastsat i FFI’s 
Charter for kvindelige lønmodta
geres rettigheder.
5. Kvindelige lønmodtageres 
håb og krav, hvad enten det gæl
der beskæftigelse og arbejdsfor
hold eller større områder for lige 
rettigheder, må være en integre
ret del af fagbevægelsens virke, 
og fremmes på lige fod med mæn
dene og andre grupper af arbej
dere. Fagbevægelsen som helhed 
(mænd og kvinder) bør arbejde 
for at møde disse håb og kæmpe 
for at opfylde disse krav.
6. Egnede organer (komiteer, 
udvalg, arbejdsgrupper), der er 
blevet oprettet eller styrket på 
forskellige niveauer i de faglige 
organisationer for at analysere 
de problemer, som kvindelige 
lønmodtagere står overfor, må 
komme med forslag til at løse 
dem. Der bør arbejdes for yderli
gere at styrke lige muligheder for 
lige behandling inden for fagbe
vægelsen. Ligeledes må yderlige
re kræfter sættes ind for at af
skaffe diskriminering af kvinde
lige arbejdere, ligesom de må sti
muleres og opmuntres til at med
virke i faglig virksomhed.
7. Disse organer må have myn
dighed til at tage initiativer. Den 
stadig udveksling af disse ideer 
vil blive forstærket mellem dem

og de faglige besluttende orga
ner, såvel som, med repræsentan
ter for andre medlemsgrupper. 
Fælles aktiviteter som specielle 
spørgsmål i samarbejde med 
kvindelige organisationer kan 
iværksættes, hvis de kan bidrage 
til at opnå fælles mål.

Kvindernes deltagelse i den 
faglige beslutningsproces og i 
det faglige ansvar
8. Om fagbevægelsen i tilstræk
kelig grad tager hensyn til 
spørgsmålet om ligestilling, lige 
muligheder og behandling vil bli
ve bedømt af kvinder, hvad enten 
de er organiseret eller ikke, udfra 
den måde, som denne ligestilling 
praktiseres inden for fagbevæ
gelsens egne rækker. Det vil sige, 
i hvilken grad kvindernes med
virken i fagbevægelsens beslut
tende organer og ansvar svarer 
til antallet af kvindelige medlem
mer.
9. Kvindevirksomhed, arbejds
grupper og andre pressionsgrup
per kan ikke kompensere den un
derrepræsentation af kvinder, 
der er i fagbevægelsens ledende 
organer eller i stillinger, hvor 
fagbevægelsens indflydelse brin
ges frem. Man må derfor:
- Straks gennemgå fagbevægel

sens struktur og ændre det 
som hindrer, at kvinder når 
det besluttende niveau.

- Tage de nødvendige skridt for 
at sikre, at er der valg eller for
slag, uanset på hvilket plan, 
må listerne for kandidaterne 
eller de poster, som skal stilles, 
genspejle sammensætningen 
af organisationernes medlems
skare.

— I mellemtiden må man træffe 
de nødvendige bestemmelser 
der, hvor der er kvindelige 
medlemmer, men ingen kvin
der i de besluttende organer, 
for at sikre deres deltagelse,
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enten ved at oprette tillægs
pladser eller ved at tage dem 
med som medlemmer.

- Nominere kvinder og få dem 
accepteret som repræsentan
ter for fagbevægelsen i politi
ske og andre konsultative be
sluttende organer, hvor fagbe
vægelsen er repræsenteret el
ler har pladser.

- Finde måder til at overtale 
kvinderne og acceptere hverv 
med ansvar, f.eks. ved at godt
gøre en eventuel forsinkelse i 
deres oplæring og ved at følge 
en politik, som tager sigte på at 
fremme, at man deler familie
forpligtelserne.

- Mere systematisk at bruge 
mulighederne til at udlærte 
kvindelige fagforeningsmed
lemmer også får andre opga
ver end løsningen af kvinde
problemer eller sociale spørgs
mål.

Uddannelse
10. Uddannelse og opdragelse 
spiller en grundliggende rolle for 
udviklingen af holdninger og for 
at lede samfundet henimod frem
skridt. Det gælder i den tidlige al
der inden for familieenheden og 
fortsætter under skolegangen.
11. Børn, piger og drenge bør 
have lige muligheder til udvik
ling, uanset deres sociale forhold. 
Skolerne må forberede børnene 
på et samfund, hvor mænd og

kvinder har lige ansvar og mulig
heder, når det gælder arbejde, so
cialt liv og familieliv.
12. Fagbevægelsen bør øve pres 
på de gældende myndigheder for 
at sikre afskaffelsen både af ulig
heder og adgang og pensum og 
alle ting i pensumets indhold, un
dervisningsmateriale og den 
brug, som gøres af det, der bidra
ger til at fortsætte en gammel
dags opdeling af arbejdskraften 
mellem mænd og kvinder og di
skriminering af kvinderne.
13. Fagbevægelsen bør opmun
tre sine medlemmer, som foræl
dre, til at spille en mere aktiv rol
le ved uddannelsen af deres børn, 
når det gælder lige rettigheder.

Information
14. Kvinder og mænd i fagbe
vægelsen bør acceptere, praktise
re og sprede synspunkterne om 
lige rettigheder og muligheder 
for mænd og kvinder. De bør der
for modtage oplæring på disse 
områder, baseret på praktiske 
eksempler, for eksempel som løn
diskriminering. Faglig litteratur 
bør også ændre den forestilling og 
opfattelse, som er almindelig, og 
som stadig fremføres om kvinde
lige arbejdere og deres økonomi
ske rolle.
15. Faglig oplæring generelt 
og også oplæring i økonomi og so
cialpolitik bør obligatorisk omfat

te kvindelige arbejderes forhold 
og lige rettigheder.
16. Oplæringsprogrammer, 
som særligt tager sig af kvinder
ne, er nødvendige og særligt i fag
bevægelsen i en række lande og 
områder for at motivere kvindeli
ge medlemmer og lære dem til at 
udtrykke sig og fremlægge deres 
krav.
17. Oplysningsvirksomheden 
bør tilpasses den tid, som kvin
derne har til disposition og situ
ationen for flertallet af kvinder. 
Man må fortsætte med at arbejde 
for uddannelsesorlov, der hvor 
den endnu ikke er blevet en er
hvervet rettighed. Mange af 
kvindernes vanskeligheder, når 
det gælder deltagelse i kurser, vil 
forsvinde, hvis de kan tage deres 
børn med og få dem betryggende 
passet, eller hvis familiens for
pligtelser blev mere retfærdigt 
fordelt.
18. De egenskaber, som kvinde
lige ledere har erhvervet sig un
der deres oplæring, må systema
tisk bruges af fagbevægelsen, 
som må afskaffe diskriminering 
på dette område.
19. Indholdet i fagbevægelsens 
uddannelser og i almen uddan
nelse, bør gennemgås fra ligestil
lingssynspunkt og tilpasses om 
nødvendigt.

Nyt fra A-kassen

Nye regler ved specialarbejder kur ser og 
efteruddannelser
Fra og med 1. januar 1986 er alle 
A-kasser blevet pålagt, at kur- 
susgodtgørelse/befordringstil- 
skud skal udbetales til bankkon
to via edb.
Bryggeriarbejdernes A-kasse er 
allerede startet på dette nye sy
stem, hvilket nogle af vore med
lemmer nok har erfaret.
Det nye system medfører, at der 
for fremtiden ikke er mulighed 
for at få udbetalt hverken kur
susgodtgørelse eller befordrings
tilskud på skolen.

Det nye system medfører også, at 
der tidligst en uge efter kursets 
afslutning (medmindre der er 
tale om et kursus, som varer 
mere end tre uger) kan udbetales 
kursusgodtgørelse/befordrings- 
tilskud.

Det vil være nødvendigt, at A- 
kassen har de nødvendige oplys
ninger om medlemmets bank
kontonummer samt -registre
ringsnummer, for at udbetalin
gen kan finde sted.

Når et kursus er overstået, regi
strerer A-kassen på edb, hvor 
mange dage, der skal udbetales 
kursusgodtgørelse/befordrings- 
tilskud for. Pengene overføres 
herefter til medlemmets bank
konto. Hvis medlemmet får løn i 
kursusperioden bliver kursus
godtgørelsen overført til arbejds
giverens bankkonto, mens befor
dringstilskuddet overføres til 
medlemmets egen bankkonto.
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En forbundsaktivitet:

F or b Lindsk ur set
Redaktionen var til stede ved af
slutningen af det seneste for
bundskursus, hvor der lige blev 
tid til at tale med fire af kursus
deltagerne om deres opfattelse af 
kurset og dets forløb.

Mere tale- og 
og notatteknik ønskes

Marianne Jørgensen, der arbej
der på Mineralvandsfabrikken 
Tuborg, hvor hun også er med i

klubbestyrelsen, føler, at for
bundskurset er så godt og lære
rigt, at hun nu vil fortsætte på 
næste trin i FIU-systemet (mo
dulsystemet for Fagbevægelsens 
Interne Uddannelser).
-Jeg ville nu godt have haft no
get mere om tale- og notatteknik, 
idet jeg har brug for disse teknik
ker for at være dygtig nok til at 
kunne gøre mig gældende i det 
faglige arbejde.
-Jeg ville også gerne have haft 
nogle flere situationsspil og mere 
gruppearbejde, for jeg synes 
nemlig, at det er lettere at lære

på denne måde end ved at lytte til 
et foredrag. Og ved et situations
spil, der er optaget på video, kan 
man jo rigtigt se sine egne fejl, så 
man ikke begår dem en gang til. 
- Ud over en masse oplysninger 
og facts har forbundskurset også 
givet mig noget mere selvtillid, 
som gerne skulle udmønte sig i 
det faglige arbejde for kammera
terne hjemme på arbejdspladsen.

Blevet bidt af fagligt 
arbejde

Leif Pedersen, som arbejder på 
Thor Bryggerierne i Randers, 
meldte sig på forbundskurset, for
di han var nysgerrig efter at vide 
noget mere om forbundet og al
mindeligt fagligt arbejde.
- Jeg er blevet bidt af det faglige 
arbejde, derfor har jeg allerede 
meldt mig til det næste kursus, 
G3 og G4, så jeg kan få mere at 
vide.
- Vi har lært en masse om for
bundet, dets struktur og fremtid, 
samt om hvad en tillidsrepræsen
tant beskæftiger sig med. Og

møde- og taleteknik var især no
get centralt for mig, så nu har jeg 
lært at stole lidt mere på mig selv, 
når jeg rejser mig for at tage or
det i en forsamling.
- Jeg vil også fremhæve det soci
ale samvær på kurset som noget 
godt. Vi har også om aftenerne 
haft nogle vældig gode og interes
sante diskussioner om forholdene 
på andre arbejdspladser og hørt, 
hvordan man dér tackler proble
merne . . . Det synes jeg i hvert 
fald er en væsentlig del af et kur
sus som dette.

For lidt om sikkerhed 
og miljø

Kirsten Steffensen, der arbejder 
på De danske Spritfabrikker i 
Roskilde, meldte sig til forbunds

kurset, fordi hun som bestyrel
sesmedlem i sin afdeling gerne 
ville vide lidt mere om, hvordan 
de forskellige faglige ting hang 
sammen.
- Mine forventninger til dette 
kursus er i høj grad blevet op
fyldt, og jeg føler, at jeg har fået
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en masse faglig viden om arbej
det i en fagforening samt om mø
deteknik.
- Jeg har egentlig ikke fået nok 
taleteknik, for det er ikke noget, 
som man lige lærer på én gang. 
Det skal indarbejdes, så teknik
ken kan bruges henad vejen. 
Men i alle tilfælde har jeg fået 
mere mod på at stå op i forsamlin
ger og tage ordet. Min selvtillid er 
kort sagt blevet styrket ved at se, 
at andre er lige så nervøs som jeg. 
- På kurset fik vi for lidt at vide 
om sikkerheds- og miljøarbejdet. 
En enkelt dag var for lidt til så 
vigtigt et punkt.
- Måske burde vi også have haft 
flere gruppeopgaver, idet jeg sy
nes, at det giver én meget, når 
man i gruppen udveksler tanker 
og meninger med de andre grup
pedeltagere.

Ny teknologi skal aflaste 
og hjælpe os

Ole B. Nielsen, som arbejder på 
Faxe Storkøbenhavn, hvor han 
er næstformand i lagerklubben,

er også bestyrelsesmedlem i Mi
neralvandsarbejdernes Fagfor
ening.

- Mine forventninger til dette 
kursus er stort set blevet opfyldt, 
idet jeg forventede at få et indblik 
i en tillidsrepræsentants virke, 
og det har jeg også fået meget ud 
af, ligesom taleteknik. Det er me
get rart at have lært, hvordan 
man skal formulere sig samt for
berede sig. Nu er jeg ikke så ban
ge og nervøs for at tale til en for
samling som tidligere.

- Det, som jeg har lært på kurset, 
er rygstødet for mit kommende 
faglige arbejde, så jeg ved, hvor
dan jeg skal tackle og forholde 
mig til de problemer, der kan op
stå.
- Da vi talte om teknologi og 
fremtid, blev vi enige om, at tek
nologien skal hjælpe og aflaste - 
men ikke afskaffe os. Det skal i 
alle tilfælde ikke være sådan, at 
det er arbejdsgiverne, der skal 
profitere af rationaliseringsge
vinsten.
- I øvrigt synes jeg, at dette for
bundskursus har været så godt 
og interessant, at jeg allerede nu 
har meldt mig til næste kursus, 
nemlig G3 og G4 i FIU-systemet.

Dygtig kursusleder
De fire interviewede havde lutter 
lovord til overs for deres kursus
leder, forbundssekretær Lone 
Christensen, og udtrykte glæde 
over hendes helt fantastiske pæ
dagogisk gode måde at forklare 
tingene på og i et sprog, som del
tagerne kunne forstå, nemlig de
res eget.

MERE AKTUEL END
NOGEN SINDE!

Under dette slogan har AOF nu 
sendt sin 19. udgave af Arbejds
markedets Håndbog 1986 på 
markedet. Aktualiteten skyldes, 
at bekendtgørelser og cirkulærer 
helt frem til den 10. august også 
er medtaget i dette års udgave, 
tidligere sluttede redaktionen 
med det lovstof, som Folketinget 
havde vedtaget, inden det blev 
sendt på sommerferie.

Arbejdsmarkedets håndbog, der 
er et uundværligt værktøj for alle 
tillidsrepræsentanter og andre

fagligt interesserede, indeholder 
foruden ajourførte love, aftaler, 
bekendtgørelser m.v. også et 
adresseafsnit med oplysninger 
om fagforbund, lokalafdelinger, 
karteller og sammenslutninger 
110.000 tillidsrepræsentanter er 
med i håndbogen), arbejderbevæ
gelsens kursussteder og meget, 
meget andet samt en kalender 
for 1986. - I øvrigt har håndbo
gen, der er på mere end 700 sider, 
et stikordsregister på ca. 800 ord. 
Arbejdsmarkedets Håndbog 
1986 koster 98 kr. og kan bestil
les direkte hos AOF’s Forlag, 
Teglværksgade 27, 2100 Køben
havn 0-tlf. 01-29 60 66.

Håndbog for unge
Undervisningsministeriet har 
udgivet en lille håndbog for unge 
med titlen »Ung ABZ«. Bogen in
deholder en masse gode tips og 
ideer til, hvordan man tackler 
forskellige problemer.
Emnerne spænder meget vidt. 
Der er noget om arbejde og ar
bejdsløshed, uddannelse og øko
nomi, boligforhold og skat, forsik
ring og afbetalingskøb, fritid, rej
semuligheder, værnepligt og 
mange andre ting.
Bogen, der er på 176 sider og ko
ster 30 kr., fås kun hos Statens 
Indkøb, Bredgade 20, 1260 Kø
benhavn K—telefon 01-92 91 28.

16 PROP & KAPSEL



Demokratiet skal bruges
Gå med. i fagligt sammenhold!
Brug fagbevægelsens interne uddannelsestilbud!

Regler for optagelse i: 
Fagbevægelsens Interne 
Uddannelser 
(FIU-kurser)
Hovedregler for at deltage i FIU- 
uddannelserne er, 
at man deltager i et INTRO-kur- 

sus - derefter forbundets 
grundkursus = GI og G2.

Grunduddannelsen slutter med, 
at man deltager i tværfaglige 

grundkursus = G3 og G4.
Herefter kan man vælge, 
at fortsætte i FIU-liniemoduler- 

nes emner.

Fravigelser fra hovedregler: 
Man kan deltage i miljø- og sik
kerhedsuddannelse ved:

1. at gå fra grunduddannelsen 
til miljøuddannelsen eller ved

2. at gå fra § 9 sikkerhedsuddan
nelsen til miljøuddannelsen.

Forbundets 29. .kongres har ved
taget:
at vore medlemmer kan deltage 

i 4 FIU-moduler (4 uger) pr. 
kalenderår.

Forbundets kursustilbud 
for 1986
Forbundet afholder tre INTRO-kurser i 1986

INTRO-kurserne er et tilbud til 
alle medlemmer, der ikke tidlige
re har deltaget i Fagbevægelsens 
Interne Uddannelser (FIU).
Hvert kursus starter en fredag 
og slutter om søndagen.
Når man har deltaget på et IN- 
TRO-kursus, opnår man ret til at 
gå videre til forbundets grund
kurser - GI og G2, som er uge
kurser.

Emnerne på kurserne:
Fagforeningen, forbundet, frem
tiden, overenskomst, det fagretli

ge system, A-kassen, Miljøhisto
rien, internationalt arbejde, mø
defærdighed osv.

Kursusformen:
Oplæg, gruppearbejde og -spil.
Forbundet dækker kursusudgif
ter, løntab, transportudgifter 
m.m.

Tilmelding sker til din lokale af- 
deling/fagforening.
Alle kurserne afholdes på Roskil
de Højskole i følgende perioder:

INTRO-kursus:
21.-23. februar 1986
4.-6. februar 1986.
3.-5. oktober 1986.

Grundkursus:
GI: 12.-17. januar 1986.
G2: 2.-7. februar 1986.
GI: 16.-21. marts 1986.
G2:13.-18. april 1986.
GI: 31. august til 5. sept. 1986.
G2: 21.-26. september 1986.
GI: 16.-21. november 1986.
G2: 7.-12. december 1986.
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Nyt fra konsulenttjenesten

Focus på 
båndsmøringsmidler
Forbundet har ved henven
delse til Direktoratet for Ar
bejdstilsynet anmodet tilsy
net om at udstede et generelt 
forbud mod anvendelse af æt- 
hanolaminer i båndsmørings
midler. Endvidere mener for
bundet, at æthanolaminer 
skal optages på Arbejdstilsy
nets liste over stoffer, som må 
anses for at være kræftfrem
kaldende.

På Tuborg har miljøgruppen på 
Mineralvandsfabrikken i samar
bejde med de lokale sikkerheds
repræsentanter igennem en læn
gere periode arbejdet indgående 
med æthanolaminproblemet. I 
den forbindelse har gruppen ind
hentet oplysninger om stofferne 
og gruppen har kommunikeret 
sin viden ud via en dias-serie 
m.m., som har rettet søgelyset på 
denne specielle stofgruppe.
I den anledning sætter vi focus på 
båndsmøringsmidler. Hvad bru
ges de til? Hvordan påvirker de 
arbejdsmiljøet? Hvad er vore mu
ligheder for at forbedre arbejds
miljøet?

Båndsmøringsmidler - et 
kemisk produkt i tappehallen
Båndsmøringsmidlerne som an
vendes i tappehallerne på bryg
gerier, mineralvandsfabrikker 
og spritfabrikker har i de senere 
år givet anledning til adskillige 
forespørgsler til forbundets kon
sulentafdeling.
Båndsmøringsmidler anvendes 
på flasketransportører og formå
let med anvendelsen af disse mid
ler er, som navnet siger, at smøre 
båndene, det vil sige nedsætte 
friktionen mellem flaskerne og 
transportørerne.

Tidligere - og dette er ikke man
ge år tilbage - brugte man 
stangsæbe, som blev placeret på 
båndet, således at sæbemateri
alet blev overført ved afslibning 
under flasketransportørens drift. 
Det næste led i udviklingen in
debar brugen af et flydende 
båndsmøringsmiddel. Metoden 
bestod/består i, at der ved begyn
delsen af flaksetransportøren er

Driftsledelsens krav til et 
godt båndsmøringsmiddel

anbragt en beholder, som båndet 
ved passage neddyppes i og der
med påføres et båndsmørings
middel. Ved denne metode bliver 
båndsmøringsmidlet normalt 
manuelt påfyldt beholderen, og 
bryggeriarbejderen varetager 
doseringen.
Det sidste trin i den teknologiske 
udvikling er båndsmøringssyste
mer, hvor påføring af båndsmø
ringsmidlet sker via et dysesy
stem med automatisk dosering. 
Båndsmøringsmidlet leveres til

bryggeriet i container eller i 
tromler, som tilsluttes det cen
trale doseringsanlæg. Gennem 
rør ledes midlet ud til et dysesy
stem, der er opbygget således, at 
der ud for hver transportør ved 
begyndelsen af båndet er place
ret en dyse, hvorigennem der 
konstant sprøjtes en blanding af 
vand og båndsmøringsmiddel ud 
på båndene.

Båndsmøringsmidler er kemiske 
produkter, som er sammensat af 
flere forskellige kemiske stoffer 
ud fra de behov, som driftsledel
sen i den enkelte virksomhed 
kræver opfyldt af leverandøren. 
Enhver driftsledelse ønsker, at 
flasketransportørerne kører så 
jævnt og driftssikkert som mu
ligt, så det undgås, at der opstår 
kostbare driftsstop.
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Nyt fra konsulenttjenesten

Dette forudsætter et båndsmø
ringsmiddel med følgende egen
skaber:
1. At midlet har en god smøreef

fekt.
2. At midlet har en god rengø

ringseffekt (det skal kunne 
holde transportørerne rene).

3. At midlet har en god effekt 
mod bakterier (det skal kunne 
slå bakterier ihjel).

4. At midlet har en god skum
dæmpningseffekt (dette har 
betydning for flaskeinspek
tion og forurening af flasker).

5. At midlet har en god driftsø
konomi (det skal være billigt i 
brug).

Ovenstående krav til båndsmø
ringsmidlerne er af de forskellige 
leverandører søgt løst ved, at et 
smøremiddel (f.eks. vegetabilsk 
fedtsyre) tilsættes forskellige 
stoffer, som hver for sig — eller 
sammen - kemisk lever op til de 
nævnte krav. Det har endvidere 
stor betydning, at båndsmørings
midlerne doseres i den rigtige 
mængde. Afhængigt af hård
hedsgraden i det vand, der an
vendes, og båndsmøringsmidlets 
sammensætning angiver leve
randørerne doseringsanvisnin
ger fra 1:40 til 1:600. Højkoncen
trerede båndsmøringsmidler er 
de mest økonomiske for virksom
hederne, da de normalt har den 
dobbelte brugstid på grund af den 
højere fortyndingsgrad, mens 
prisen kun er 25-30 pct. højere 
end ved de lavkoncentrerede 
midler.
Der skeles med andre ord både til 
båndsmøringsmidlernes drifts
mæssige effekt og til økonomien, 
når der vælges fabrikat. Men 
hvad med arbejdsmiljøet? Er 
båndsmøringsmidlernes miljø
mæssige konsekvenser tilstræk
keligt undersøgt før der sendes et 
nyt produkt på markedet?

Hvad er indholdet - 
leverandøroplysninger
Den kemiske sammensætning i

båndsmøringsmidler varierer 
meget fra producent til produ
cent, og den enkelte producent 
kan producere flere forskellige 
typer midler, som kemisk adskil
ler sig væsentligt fra hinanden. 
Det er i denne artikel ikke muligt 
at komme ind på indholdet i samt
lige mærker, som findes på mar
kedet. I det efterfølgende skal 
nævnes et eksempel på indholdet 
i et af de mere anvendte midler, 
Dicolube 2000, som i normdata
bladet indholdsmæssigt ikke ad
skiller sig fra Dicolube 2000 H. 
Indholdet angives til følgende: 
Neutraliserede vegetabilske 
fedtsyrer, triæthanolamin, noni- 
onisk syndet, isopropanol, tetra- 
natrium-EDTA, konserverings
middel. De enkelte kemiske stof
fers procentuelle andel i dette 
middel er - som i alle øvrige bånd- 
smøringsmiddeldatablade - ikke 
angivet (producentens fabriks
hemmelighed). Det er dog anført i 
sikkerhedsforskriften, at i tilfæl
de af stof i øjnene, skyl straks 
grundigt med vand.
De fleste af de anvendte kemiske 
stoffer kan findes i den kemiske 
og arbejdshygiejniske litteratur, 
hvor kort- og langtidsvirkninger 
er beskrevet ud fra de forsk
ningsresultater, der foreligger.
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Dette gælder dog ikke vedrøren
de konserveringsmidlet (bakte
riedræbende), da man ikke har 
angivet, hvilket kemisk stof det 
drejer sig om, og det er alvorligt 
nok, da et stof, der dræber bakte
rier (= levende organismer), også 
har virkning på mennesker (gift
virkning, allergier, nedsat resi
stens mod sygdomme m.v.). Det 
vil føre for vidt at gennemgå samt
lige stoffers kort- og langtids
virkninger. Denne gennemgang 
må ske i sikkerhedsgruppernes 
og i sikkerhedsudvalgenes regie 
på virksomhederne. Men et af de 
nævnte stoffer, triæthanolamin, 
påkalder sig speciel opmærksom
hed, da dette stof er årsag til for
bundets henvendelse til Arbejds
tilsynet.
Ifølge en artikel i »Ugeskrift for 
Læger« om æthanolaminer påpe
ges det, at mono-, di- og triætha- 
nolaminer ved kemisk forbindel
se med nitrit, som forefindes i fø
devarer, vand eller som opstår 
ved produktionsprocesser på 
virksomheder, kan omdannes til 
N-nitrosaminer, som er på listen 
over stoffer, som anses for at 
være kræftfremkaldende.
Tidligere mente man, at denne 
kemiske reaktion kun fandt sted 
med sekundære aminer (diætha-



Nyt fra konsulenttjenesten

nolamin) og kun i sur væske. Nu 
ved man, at N-nitrosaminer kan 
dannes af alle 3 nævnte stoffer og 
i både sur, neutral og basisk væ
ske, omend med stærkt varieren
de udbytte. Forfatterne, civilin
geniørerne Anders Bjerre Mik
kelsen og Kurt Rasmussen næv
ner, at æthanolaminer i sig selv 
af industri og myndigheder øjen
synligt anses som relativt harm
løse stoffer.

I samme artikel redegøres der for 
forskningsresultater, som har 
påvist, at triæthanolamin kan 
medføre svulster i lymfevæv hos 
forsøgsdyr. Det er ligeledes kon
stateret, at stoffet kan give an
ledning til lokalirritation af hud 
samt slimhinder i øjne, næse og 
hals. Der er derfor al mulig grund 
til at være på vagt overfor mulig 
udsættelse for dette stof samt de 
øvrige æthanolaminer, indtil 
yderligere forskning har be- eller 
afkræftet stoffernes farlighed.
Der findes andre midler på mar
kedet, som ikke indeholder ætha
nolaminer. På to virksomheder i 
forbundets område er man efter 
forudgående drøftelse i sikker
hedsgrupper eller sikkerhedsud
valg overgået til andre båndsmø
ringsmidler.

Hvordan påvirkes 
arbejdsmiljøet
Når båndsmøringsmidlet sprøj
tes ud på flasketransportøren op
står der væskedråber (aerosoler) 
i luften over transportøren, og af
hængig af luftbevægelserne i lo
kalet spredes væskedråberne til 
det omkringliggende område.
Disse væskedråber indeholder de 
samme kemiske komponenter, 
som er i båndsmøringsmidlet, og 
de inhaleres/nedsvælges af de på
gældende, som opholder sig i om
rådet. Endvidere får man dem på 
huden, i næsen og i øjnene. Aero
soldannelse sker endvidere - og 
måske i forstærket grad - når der 
ved kolonnerengøring bruges 
højtryksrensning af transportø
rer og spildebakkerne under 
transportørerne. Her er der risi
ko for, at båndsmøringsmiddelre- 
sterne er inficeret med mikroor
ganismer, som spredes i lokalet 
med aerosolerne.
Man kan også få båndsmørings
middel på sig, når der rejses fla
sker (skumdannelse) eller ved 
passage under transportører 
(dryp).
Endvidere ses det ofte, at det 
brugte båndsmøringsmiddel le
des direkte ud på gulvet i tappe
hallerne, og det kan ikke udeluk

kes, at de kemiske komponenter 
spredes herfra til luften.
Som det ses, er der flere mulighe
der for at blive udsat for de stof
fer, som er i båndsmøringsmid- 
lerne.
Men også andre kemikalier i tap
pehallerne man medføre gener og 
symptomer hos de beskæftigede i 
området. Det er velkendt, at ren
gøringsmidler, smøreolier og 
mange andre stoffer blandt andet 
kan give gener og symptomer 
som udslæt, kløen og irritation i 
øjne, næse, hals og svælg.
Derfor er det vigtigt, at man læg
ger mærke til disse symptomer, 
når de optræder i et arbejdsområ
de. Det er ligeledes vigtigt, at der 
sker en registrering af sympto
merne, og her vil en spørgeske
maundersøgelse være velegnet 
som værktøj.
Hvis der i et arbejdsområde er 
mistanke om, at et bestemt pro
dukt kan være årsag til de gener, 
som optræder i området, så må 
der presses på for at få det pågæl
dende produkt udskiftet med et, 
som ikke giver gener.

Hvordan forbedrer vi 
arbejdsmiljøet
Det kemiske arbejdsmiljø forbed
rer vi ved at anvende produkter, 
som ikke forringer vor sikkerhed 
eller sundhed, det vil sige, at vi 
skal erstatte de stoffer, der inde
bærer ricici med ufarlige, mindre 
farlige eller mindre generende 
stoffer og materialer.
Hvilke muligheder har vi for at 
vurdere, om det ene stof eller ma
teriale er bedre eller værre end 
det andet, og hvem skal vurdere 
det?
Det er helt klart arbejdsgiverens 
forpligtelse at undersøge, om et 
stof eller materiale kan erstattes 
af et ufarligt, mindre farligt eller 
mindre generende. Afgørelsen af, 
hvornår erstatning af et stof kan 
undlades, må i henhold til de gæl
dende regler træffes af arbejdsgi
veren i samråd med virksomhe
dens sikkerhedsorganisation ud
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fra en konkret vurdering af for
holdene.
Den viden, som skal bruges, når 
man skal vurdere de enkelte stof
fers farlighed, er leverandørop
lysninger, Arbejdstilsynets liste 
over grænseværdier for stoffer og 
materialer, Miljøstyrelsens liste 
over farlige stoffer, artikler i den 
kemiske og arbejdshygiejniske 
litteratur samt fagbøger m.m.
Når der arbejdes med stoffer og 
materialer, som kan være farlige 
for eller i øvrigt kan forringe sik
kerhed og sundhed, så skal der 
for hvert stof eller materiale ud
arbejdes en brugsanvisning, som 
blandt andet skal oplyse om de 
sundhedsfarlige egenskaber, 
herunder eventuelle symptomer

ved indtagelse og optagelse af et 
stof i organismen. Såvel stoffets 
korttids- som langtidsvirkning 
skal beskrives. Brugsanvisnin
gen skal udarbejdes af arbejdsgi
veren i samarbejde med sikker
hedsorganisationen, og sikker
hedsrepræsentanten har hermed 
mulighed for at øve indflydelse 
med forslag til indhold.
Brugsanvisninger er endnu ikke 
udarbejdet på alle virksomheder 
i forbundets område, selvom det i 
Bekendtgørelsen om stoffer og 
materialer blev fastlagt, at reg
len herom trådte i kraft den 1. no
vember 1983. Når en brugsanvis
ning er udarbejdet, så skal den 
bruges til instruktion og vejled
ning af de ansatte (også ferieaflø

sere) og ikke fungere som støv
samler på et eller andet kontor.
I dag eksisterer der mere end 6 
millioner kemiske stoffer, og flere 
kommer til dag for dag. For at 
undgå, at mennesker bliver ska
det på liv og helbred, er det derfor 
nødvendigt, at der på virksomhe
derne sker en opprioritering af 
miljøproblemerne, som er forår
saget af det kemiske arbejdsmil
jø-
Denne arbejdsopgave må løses i 
fællesskab af ledelse og ansatte 
på virksomhederne, og dette vil 
kræve en stor indsats af begge 
parter i de kommende år.

Konsulentafdelingen

Arbej dsmilj øfondets 
årsberetning
Tidsskriftet »Miljøinfo« har 
følgende kommentarer til ar
bejdsmiljøfondens årsberet
ning.
Aktivitetsomfanget i Arbejdsmil
jøfondets (AMF) uddannelsesaf
deling har i 1984 nået et konstant 
niveau, og på flere områder er der 
nu en stigende tendens, fremgår 
det af AMF’s årsberetning (okt. 
85).
For grunduddannelserne, de så
kaldte § 9-sikkerhedsuddannel- 
ser, har der været et beskedent 
fald i antallet af deltagerne i for
hold til 1983.
Udover denne grunduddannelse 
til sikkerhedsrepræsentant tilby
der AMF en række andre ar
bejdsmiljøkurser. Der har været 
en stigende efterspørgsel på kur
ser for sikkerhedsudvalg om ar
bejdsmiljøplanlægning m.v. samt 
branche- og emnekurser. Et øget

antal af disse kurser afsættes nu 
som virksomhedskurser. Frem
gangen er bl.a. opnået ved en for
stærket markeringsindsats i 
form af kataloger, kursusover
sigter m.v.
Fælles for næsten alle kurserne 
er, at det har været nødvendigt at 
nedsætte kursuslængden. Dels af 
økonomiske grunde, og dels fordi 
virksomhederne ikke har kunnet 
afse længere tid til denne form for 
efteruddannelse.
Ud over redegørelsen for uddan
nelsesområdet indeholder årsbe
retingen afsnit om fondets lov
grundlag, bestyrelse og admini
stration. Desuden beskrives fon
dets forskning, forlagsafdeling og 
de ændringer i fondets tidsskrift,

Arbejdsmiljø, som har fundet 
sted.
Til slut omtales fremtidsplanerne 
for de enkelte områder.
Lederen af LO’s arbejdsmiljøaf
deling, Bent Nielsen, mener iflg. 
Aktuelt (1.10), at et fald i antallet 
af § 9-sikkerhedsuddannede, 
som kan ses i årsberetningen, 
har direkte følger for sikkerhe
den.
I 1981 deltog 16.842 personer i 
kurserne, mens tallet i 1984 var 
9.874. Bent Nielsen mener, at der 
er sammenhæng mellem denne 
nedgang og stigningen i de ar- 
bejdsbetingede sygdomme.

Konsulentafdelingen
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Sygedagpenge i forbindelse 
med arbejdsskade
Fra Sikringsstyrelsen har vi 
modtaget meddelelse om, at Den 
Sociale Ankestyrelse har truffet 
afgørelse om, at en lønmodtager, 
der har været udsat for en ar
bejdsskade, også ved den anden 
fraværsperiode på grund af ar
bejdsskaden er berettiget til sy
gedagpenge fra første fraværs
dag.
Den nævnte sag, der gav anled
ning til afgørelsen, drejede sig om 
en lønmodtager, der den 9. sep
tember 1983 blev sygemeldt, for

di hun under sit arbejde havde 
skåret sig i fingeren.
Der blev i forbindelse med syge
meldingen udbetalt sygedagpen
ge fra første fraværsdag, idet der 
var tale om en arbejdsskade.
Lønmodtageren genoptog arbej
det den 26. september 1983, men 
blev på ny sygemeldt med første 
hele fraværsdag den 2. november 
1983 på grund af samme arbejds
skade.
I denne fraværsperiode blev der 
ikke udbetalt sygedagpenge fra

første fraværsdag, idet kommu
nen fandt, at lønmodtageren var 
omfattet af karensdagsreglen. 
Den Sociale Ankestyrelses afgø
relse medfører, at den ændrede 
praksis får betydning for tilfælde, 
hvor der træffes afgørelser i sa
ger efter den 18. juni 1985, som er 
datoen for udsendelsen af Anke
styrelsens afgørelse.
Sager, i hvilke der allerede er 
truffet afgørelse efter den tidlige
re fortolkning af loven, bør gen
optages overfor arbejdsgiveren. 
Ved eventuel afvisning af kravet 
sendes ansøgning til kommunens 
Social- og Sundhedsforvaltning.

Konsulentafdelingen

En forbundsaktivitet:

Sikkerhedsarbejdet
Ved en serie møder med sikker
hedsudvalgsmedlemmer og deres 
suppleanter mødte konsulenttje
nesten blandt andet repræsen
tanterne fra Jyske Bryggerier til 
et halvårsmøde i Randers den 22. 
oktober.
På mødet aftalte sikkerhedsre
præsentanterne at ville samarbej
de om at udveksle lokalt udarbej
dede - eller hvis disse ikke fand
tes, så leverandørbrugsanvisnin
ger for alle de kemikalieproduk
ter, der benyttes inden for det af
grænsede arbejdsområde: Lager
kælder, gærkælder og ølkam. 
Formålet er at hindre, at farlige 
kemikalier, som anvendes et 
sted, bliver brugt et andet sted i 
koncernen. Mødedeltagerne blev 
selv enige om, hvordan arbejdet 
skulle gribes an, og at man kunne 
forelægge resultaterne på det 
næste halvårsmøde i foråret.
Der blev også brugt en hel del tid 
på almen erfaringsudveksling af, 
hvad der var sket, siden repræ
sentanterne sidst var samlet med 
konsulenttjenesten. Ligeledes 
blev der talt meget om ombin

dingssagen fra Thor Bryggerier
ne i Randers. Den sag er senest 
blevet omtalt i Prop & Kapsel nr. 
9/84, hvor vigtigheden af ombin
ding som sikring mod nedstyrt
ning blev beskrevet ud fra Direk
toratet for Arbejdstilsynets med
delelse fra 1975 om »Transport af 
pallerede stabelbare plastkasser 
o.lign.«. Sagen på Thor Brygge
rierne har endnu ikke fået en til
fredsstillende afslutning.

Forbundets nye pjece »Arbejds
skader«, der er blevet udsendt 
til afdelingerne/fagforeninge^ne, 
blev gennemgået af konsulent 
Henrik Hansen. Ved afsnittet 
»Således kan en sag forløbe« på
pegede han især det vigtige i, at 
der foreligger en dokumentation, 
så arbejdsgiveren ikke kan afvise 
skaden som et hændeligt uheld. 
Henrik Hansen henviste også til 
de gode argumenter, der findes 
på side 7 i pjecen, idet han hele ti
den i sin gennemgang kraftigt 
pegede på, at pjecen er ment som 
en vejledning både for sikker
hedsrepræsentanterne og den,

der selv er kommet ud for en ar
bejdsskade.

Denne tråd blev fulgt op af kon
sulent John Pedersen, som ved 
en både praktisk øvelse med mø
dedeltagerne og ved en teoretisk, 
teknisk gennemgang af skades
anmeldelsesskemaets for- og 
bagside fik tydeliggjort, at der er 
mange forhold, som man skal 
være opmærksom på, når et så
dant skema skal udfyldes. Under 
den videre diskussion kom det 
frem, at man på Ceres Brygge
rierne i Århus benytter en spe
ciel, lokal anmeldelsesblanket, 
som udfærdiges af en arbejder/ 
sikkerhedsrepræsentant og se
nere kontrasigneres af afdelings
lederen (der er blandt andet ikke 
arbejdsledere på nathold) for der
efter at blive brugt ved udfyldelse 
af skadesanmeldelsesskemaet.
Mødet var meget givtigt, diskus
sionslysten stor, og konkret ar
bejdes der nu videre på at få ind
samlet data, så de farligste kemi
kalieprodukter kan blive fjernet 
fra det daglige arbejdsmiljø.
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UDTALELSE
LO’s repræsentantskabsmøde d. 22. okt. 1985

Vi trænger til en 
pensionsreform for 
alle lønmodtagere
1. LO’s repræsentantskab kon

staterer, at pensionsforholde
ne i Danmark har ændret sig 
drastisk for lønmodtagerne 
nem 60’erne og 70’erne. 1/3 
af danske lønmodtagere har 
i dag rimelige, supplerende 
pensionsordninger. Det store 
flertal - ca. 2/3 - har derimod 
ikke andet end folkepensi
onen og ATP. Alt for mange 
lønmodtagere kommer ud for 
en helt urimelig nedgang i le
vevilkårene, når de forlader 
arbejdslivet ved overgang til 
pensionisttilværelsen..
Ulighederne bliver stadig 
større mellem »dem, der har«, 
og »dem, der ikke har« i pen
sionsalderen. Det er en uhold
bar situation. Det svækker 
den sociale balance i samfun
det. Det må der rettes op på.

2. Repræsentantskabet tilslut
ter sig hovedmål og principper 
i det af forretningsudvalget fo
relagte oplæg til en samlet 
Pensionsreform.
Den trestrengede reform: 
Bedre Folkepension, bedre

pet/oMilm
VIGRATULERER

25 års jubilæum på 
Carlsberg Bryggerierne 
1. december
Gunner Erik Mogensen 
c/o B. Lindgreen 
Hedebygade 10, st.
1754 København V

ATP og en ny Arbejdsmarkeds
pension vil - sammenlagt - 
skabe større lighed og økono
misk tryghed for alle lønmod
tagere i pensionsalderen.

3. Repræsentantskabet konsta
terer, at der er råd til at gen
nemføre denne afgørende sag, 
fordi reformen også er et posi
tivt bidrag til løsning af vore 
beskæfrigelses- og valutapro
blemer. Reformen kan, og 
skal, gennemføres samtidig 
med en gennemførelse af kra
vene om nedsat arbejdstid og 
solidarisk lønpolitik.

4. En virkelig Pensionsreform 
for hele arbejdsmarkedet og 
alle lønmodtagere kan kun 
sikres gennem lovgivningen. 
Repræsentantskabet opford
rer på denne baggrund et an
svarligt flertal i Folketinget til 
at tage initiativ til lovgivning 
om fremtidens Pensionsre
form, som lever op til de her 
fremlagte principper og målet 
om større lighed og økonomisk 
tryghed for alle lønmodtagere 
i pensionsalderen.

4. december
Lizzie Jytte Pedersen
GI. Køge Landevej 118, st. tv.
2500 Valby
15. december
Margrethe Biohm 
Vildbanestien 12, 3. tv.
2635 Ishøj

Vinterskole
Er du arbejdsløs, eller har du 
mulighed for at rive et halvt 
år ud af kalenderen? Så er ar
bejderbevægelsens vinter
skoler måske en idé.
På LO-skolen i Helsingør va
rer vinterskolen fra den 5. ja
nuar til den 25. maj 1986. Her 
er der mulighed for at lære 
nyt og møde nye mennesker. 
Højskolens indhold spænder 
fra gruppedynamik til økono
mi og inkluderer også en stu
dietur til Sovjetunionen.
Prisen for ophold og rejse er i 
alt 17.000 kr., men der kan 
søges støtte både hos staten 
og kommunen, og selvfølgélig 
i fagforeningen. Hvis du vil 
vide mere om vinterskolén, 
kan du ringe til Flemming Sø
rensen, LO-skolen, tlf. 02- 
2172 72.

Fra. Forbundet
Forbundet har tilsendt afdelin
gerne og fagforeningerne tre bla
de fra FN-Forbundet:
Skoleavisen: Vor fælles arv 
Krigen og freden
FN og det internationale udvik
lingsarbejde
Internationalt orienterede med
lemmer vil sikkert have megen 
glæde, i det mindste genkendel
sens glæde, ved at læse om den 
problematik, som FN er med til 
at løse. Derfor kan det have en 
vis interesse at læse de tre aviser, 
som er meget letlæste, og som gi
ver en virkelig grundig oriente
ring om den internationale hver
dag omkring os.
Lån dem og få din baggrundsvi
den fornyet eller genopfrisket.



Kommunevalget gav en strømpil i retning af et stem
meskred over mod arbejderpartierne. Lad os forbe
rede os på at bruge det.
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Nyt på Roskilde Højskole
Den første arbejdsdag i det nye år 
tager Roskilde Højskole en ny
bygget konferencesal i brug.
Den kan rumme 150 personer - 
men kan udvides til at rumme 
200.
Hermed er Roskilde Højskole i 
stand til at være centrum for 
kongresser, repræsentantskabs
møder og andre større arrange
menter. Kongressalen er nemlig

udstyret med de allermest mo
derne tekniske faciliteter, såle
des også et simultantolkeanlæg 
på op til seks sprog.
I forvejen er Roskilde Højskole 
kendt som en ny moderne højsko
le med 98 enkeltværelser, otte 
undervisningslokaler med plads 
til 20-70 personer, 21 gruppe
rum, diverse fritidsfaciliteter og 
et meget værdsat køkken.
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Tilbageblik på 1985
1985 var for forbundet og dets medlem
mer et ret så skelsættende år. Overens
komsten endte i en uges storkonflikt, 
hvorefter regeringen greb ind og dikte
rede en meget smal lønramme på 2 pct. 
og IV2 pct. for henholdsvis det første og 
andet overenskomstår.
Meningen med indgrebet var at stoppe 
den storkonflikt, der var brudt ud, men 
regeringsindgrebet skabte i stedet har
me, og mange arbejdspladser lå yderlige
re stille i næsten 14 dage, da flere tusinde 
arbejdere strejkede i protest mod indgre
bet.
Selvom disse arbejdsnedlæggelser var 
overenskomststridige, var det forståe
ligt, at fagbevægelsens medlemmer rea- 
gede så stærkt imod indgrebet.
Den uvane folketinget har fået gennem 
halvfjerdserne og firserne med at gribe 
ind i den frie forhandlingsret, må få fag
bevægelsens medlemmer til at reagere, 
og 1985 var et varsel om, at fremtidige 
indgreb i overenskomstforhandlingerne 
kan risikere at gøre strejkerne længere, 
end hvis man lod arbejdsmarkedets par
ter selv ordne tingene.
Yderligere 2 store konflikter, en under 
Jyske Bryggerier grundet afskedigelsen 
af en tillidsrepræsentant, og en på Carls- 
berg/Tuborg, København, grundet 
manglende enighed om en ny rammeaf
tale, var med til at markere 1985 som et 
år med konflikter, som forbundets med
lemmer nok ikke tidligere har været Ude 
for.
Også på depoterne har der været mange 
konflikter, og selvom arbejdsgiverne fø
ler, at de med regeringen i ryggen kan 
være i offensiven, må man håbe, at de i 
1986 vil være mere villige til at forhandle 
problemerne end at søge den direkte 
konfrontation.
Forbundets kongres i september viste 
klart på indlæggene fra de delegerede, at

man absolut ikke ville acceptere arbejds
givernes nye hårdere linie, og hvert nyt 
skridt til forringelser vil blive mødt med 
modforanstaltninger.
Kongressen viste i øvrigt endnu en gang, 
at der fortsat er uenighed mellem Kø
benhavns mandlige afdeling og øvrige. 
Man er ikke uenig om, hvad det er for nog
le resultater, man vil nå, men man er 
uenig om, hvilke midler og metoder der 
skal bruges for at nå disse resultater.
Uanset forskellige opfattelser er det nød
vendigt, at et fornuftigt samarbejde 
etableres. Mulighederne for at skaffe 
medlemmerne de optimale bedste resul
tater kan kun ske, hvis forbundet og af
delingerne kan samarbejde.
Et samarbejde kan imidlertid kun funge
re, hvis man accepterer hinandens syns
punkter og respekterer hinandens ret til 
at give udtryk for disse.
Fagbevægelsens muligheder for at få op
fyldt sine krav kan ikke ske, uden det po
litiske klima er fagbevægelsen venligere 
stemt. Det kan man bestemt ikke sige, 
den borgerlige regering er, og tager man 
de arbejdsløse og syges situation alvor
lig, må man gå ud fra, at flertallet i den 
danske befolkning ikke længere kan 
støtte en sådan politik.
Omend kommunevalget er lokalvalg, så 
bærer det alligevel præg af nogle tenden
ser, og heldigvis viser disse tendenser, at 
der er et stemmeskred på vej over mod 
arbejderpartierne.
Man må så håbe, som det tidligere er om
talt her i Prop & Kapsel, at arbejderpar
tierne forbereder sig på at bruge et even
tuelt arbejderflertal til at føre en lige så 
konsekvent arbejderpolitik, som den 
borgerlige regering fører en konsekvent 
borgerlig politik.
Med håbet om et betydeligt bedre fagligt 
og politisk 1986 end 1985 ønskes alle et 
godt nytår.
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Den faglige 
landarbejderskole i 
Nicaragua
I et par numre af Prop & Kapsel 
har vi skrevet om det storstilede 
solidaritetsprojekt, som 13 fag
forbund, med blandt andet også 
Bryggeri-, Brænderi- og Mineral
vandsarbejder Forbundet, samt

Støtte til 
Nicaragua.
Folketinget har den 7. november vedtaget et motiveret dagsor
densforslag, som er en indirekte godkendelse af dansk fagbevæ
gelses solidaritetsprojekt:

»EN FAGLIG LANDARBEJDERSKOLE TIL NICARAGUA«

Vedtagelsen har følgende ordlyd:
Folketinget opfordrer regeringen til
• at støtte Contadora-landenes initiativer til fremme af fred i 

Centralamerika, som de senest er fremlagt i udkastet til den 
såkaldte »Contadora-akt for fred og samarbejde i Centrala
merika« og intensivere samarbejdet mellem De Ti, Spanien, 
Portugal og Contadora-gruppen.

• at tage afstand fra al fremmed indblanding i Centralameri
ka.

• at opfordre USA til at ændre sin politik over for landene i 
Centralamerika, omgående stoppe handelsembargoen mod 
Nicaragua og genoptage Manzanillo-drøftelserne.

• at udvide støtten til det humanitære hjælpearbejde til flygt
ninge og andre fordrevne folkegrupper og at forøge støtten til 
danske private organisationers bistandsarbejde i Central
amerika.

• at udvide den finansielle bistand til og udbygge handels
samkvemmet med Nicaragua.

• at henstille til alle landene i Centralamerika, at de opfylder 
deres internationale forpligtelser i henhold til de Forenede 
Nationers menneskerettighedserklæring.

Arkitekternes Fagforening og 
det kooperative Blikkenslager
svendenes A/S er gået sammen 
om at gennemføre.
Det hele begyndte i efteråret 
1984, hvor det nicaraguanske

landarbejderforbund, ATC, Aso- 
ciation de Trabajadores del Cam
po, henvendte sig til dansk fagbe
vægelse for at anmode om støtte 
til opførelsen af en regional faglig 
landarbejderskole i Matalgalpa- 
provinsen ca. 150 km nord for Ni
caraguas hovedstad, Managua. 
Siden er det gået stærkt med at få 
samlet de 13 forbund og udarbej
det et projekt, som kunne god
kendes af alle parter og vore nica
raguanske kammerater, der skal 
drive tillidsmandscentret, når 
det står færdigt i juli 1986.

Solidaritet og danske 
traditioner
Resultatet er nu, at landarbej- 
derskolen vil blive på 850 m2 be
bygget areal, omfattende under
visningslokaler, sovesale, spise
sal, køkken m.v.
- Det er bestemt ikke meningen, 
at denne tilidsmandsskole skal 
være et monument, men bygge
riet skal vise nogle af de traditi
onelle gode danske byggetraditi
oner, sagde forbundsformand 
Hardy Hansen, SiD, da han på de 
13 forbunds vegne præsenterede 
dansk fagbevægelses solidaritets- 
projekt for pressen.
Tilstede ved dette pressemøde 
var også flere af de 10 danske 
bygningsarbejdere, der sammen 
med et nicaraguansk byggehold 
skal opføre skolen i Matalgalpa- 
provinsen. Det danske byggehold 
starter fra Danmark den 12. ja
nuar og vender først tilbage efter 
den 15. juli, hvor landarbejder- 
skolen står færdigmonteret til 
det nicaraguanske landarbejder
forbund.
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Solidaritet koster -
støt giro 6 00 00 29
Det danske solidaritetsprojekt 
kommer til at koste 3.600.000

kr., men indsamlingskomiteen 
mangler nu kun omkring en mil
lion kroner for at kunne give den
ne håndsrækning til de nicaragu
anske landarbejdere. I den for
bindelse udtaler SiD’s internati
onale sekretær Claus Jensen, der 
er hovedansvarlig for solidarité ts- 
proj ektets gennemførelse, til Prop 
& Kapsel:
- Solidaritet koster penge, hvis 
den da ikke skal bestå af tomme 
ord og resolutioner. Derfor op
fordrer vi alle til at støtte solidari- 
tetsprojektet »En faglig landar- 
bejderskole til Nicaragua« ved at 
sende deres bidrag til postgioro 
6 00 00 29, som er indsamlings
kontoen for dansk fagbevægelses 
støtte i denne sag.

Folketingets godkendelse
Endvidere oplyser Claus Jensen, 
at netop dette projekt har fået en 
indirekte godkendelse af Folke
tinget, og at det er blevet et led i 
den officiélle danske udenrigspo
litik i Mellemamerika. Det skete, 
da Folketinget den 7. november 
vedtog et motiveret dagsordens
forslag, som blandt andet gik ind 
for »at øge støtten til danske pri
vate organisationers bistandsar
bejde i Centralamerika«.

Forbundets opbakning
Udover at forbundet synes, at so- 
lidaritetsprojektet er spændende 
og interessant, har man også gi
vet det sin økonomiske støtte, i 
alt 35.000 kr.

Det danske byggehold, der skal være med til at opføre landarbejder skolen i Nicaragua, er set fra venstre: 
Tømrer Michael Brændstrup (30 år), jord- og betonarbejder Jan Olesen (28 år), byggepladsleder Kurt Lange (38 år),jord- 
og betonarbejder Erling Christensen (37 år), elektriker Niels Jessen (42 år), murerarbejdsmand Karlo Nielsen (53 år), tøm
rer Knud Jensen (28 år), jord- og betonarbejder Flemming F. Steffensen(41 år), blikkenslager Jens Bjergvang (21 år),jord- 
og betonarbejder Gunnar Kristensen (47 år) sammen med SiD’s internationale sekretær Claus Jensen. Byggeriets koordi

nator Jens Heilmann var ikke tilstede, da dette foto blev taget.
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Reklame i 
radio og TV
Den borgerlige regering har 
igennem længere tid søgt at pres
se på for at få et nyt TV2 placeret 
uden for Danmarks Radio og fi
nansieret ved reklamemidler. 
Debatten har bølget længe og 
heftigt, idet blandt andet Social
demokratiet har været modstan
der af disse planer.
Men der findes faktisk allerede 
nu reklamer i radio og TV, når 
disse bringes via de sendere, som 
Kulturministeriet har givet tilla
delse til ved forsøgsordningen for 
lokale radio- og TV-stationer.
Det drejer sig blandt andet om 
reklame fra politiske og faglige 
organisationer, hvilket også på 
lokalt plan har kunnet høres og 
ses i forbindelse med det netop 
overståede kommunalvalg. Og 
det er lovligt at bringe reklamer, 
når blot disse ikke er kommer
cielle.
Her har fagbevægelsen en mulig
hed for ucensureret at få sine 
budskaber sendt ud til offentlig
heden, hvilket er at væsentlig be
tydning i en situation, hvor mere 
end 80 procent af de trykte me
dier (dagbladene) er af borgerlig 
observans. Det er kun et spørgs
mål om at bruge de æterbårne 
medier rigtigt.

Arbejderbevægelsens udspil
Prop & Kapsel har derfor besøgt 
DAN-TV/radio, som er en formid
lingscentral til 10 af de 30 lokale 
TV-stationer, som har sendetilla
delse. Og udover at være TV-sta- 
tionerne behjælpelige med at 
skaffe underholdningsprogram
mer og spillefilm, leverer DAN- 
TV/radio også stationerne video
materiale, som man har lavet 
for fagbevægelsen.
- Begyndelsen er vel egentlig, at 
DAN-TV/radio er et bureau, som 
LO’s forretningsudvalg har op
rettet for at hjælpe arbejderbe

vægelsens TV- og radioprojekter 
med rådgivning, siger den dagli
ge leder, redaktør Niels Linden. 
- A-pressen, der i forvejen havde 
nogle sendetilladelser, driver bu
reauet, som egentlig ikke har no
gen kompetence over for de en
kelte stationer, men A-pressens 
bestyrelse har en lang række af
taler med arbejderbevægelsens 
TV-projekter om, at vi understøt
ter dem økonomisk.

Aktivitet i studiet for Bornholms lokal-TV.

— DAN-TV/radios funktion er 
rådgivende i tekniske og økono
miske spørgsmål, herunder også, 
hvordan man skaffer sig indtæg
ter. I teknisk henseende er alt det 
udstyr, der befinder sig på de en
kelte stationer indkøbt igennem 
DAN-TV/radio, fordi vi har kun
net opnå rabatter ved fællesind
køb. Nogle af radiostationerne 
har vi også bundet penge i, så de 
er stillet til rådighed for bevægel
sen.

Egne reportager
- Det, som DAN-TV/radio så la
ver for fagbevægelsen, er video
produktioner, hvor vi både stiller 
teknisk og journalistisk bistand 
til rådighed, hvis man altså øn
sker det. Samtidig tager vi os 
også af forhandlingsarbejdet med 
TV-stationerne. Vi har for eks
empel formidlet dagligt løbende 
reportager på et kvarters tid fra 
Dansk Metalarbejderforbunds-,

Snedker-Tømrernes- og Træin
dustriarbejdernes kongres. Her 
har man så kunne beskrive, hvad 
der er sket på kongressen uden at 
skulle få begivenhederne drejet i 
en version, der kunne passe den 
borgerlige presse.
- En reportage på et kvarters tid 
koster, hvis alle stationerne brin
ger den, 2.440 kr. i minuttet, og 
så har man en chance for, at ud
sendelsen ses af ca. 1,2 millioner 
husstande, siger Niels Linden.
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Lokale fagforeningsfolk viser 
den centralt producerede 
videofilm
- Det bedste, som man kan gøre i 
dette medie, er at fremstille no
get kvalificeret og godt grundma
teriale. Det kan man så tilbyde 
TV-stationerne, og med det cen
trale bånd fra forbundet kan man 
ved hjælp af lokale fagforenings
folk i TV-studiet levendegøre det 
centrale udsendelsesmateriale, 
ved at lade det blive diskuteret af 
folk, som er lokalkendte. Så er 
det faktisk den lokale fagfore
ningsmand, der kommer og viser 
udsendelsen,' som forklarer tin
gene bedre og hurtigere end ved
kommende selv kunne have gjort 
det. På den måde vil seerne kom
me til at forholde sig til det cen
trale budskab, som vil være dags
ordenskabende for debatten.
Denne model har vi med succes 
brugt på en centraltproduceret 
videofilm om unges uddannelses
vilkår for Dansk Teknisk Lands
forbund (DTL), som havde en ud

dannelsesmedarbejder og en lo
kal repræsentant for DTL sid
dende i studiet, hvor seerne så 
kunne ringe ind og deltage i de
batten.

Et fast reklamebillede
- Man behøver dog ikke at produ
cere en videofilm for at reklame
re på de lokale TV-stationer, man 
kan også henvende sig til sin lo
kale station eller DAN-TV/radio 
for at få hjælp til at udforme et 
Telop-kort, som sammen med 49 
andre i karrusel vises i stedet for 
det prøvebillede, som vi kender 
fra Danmarks Radio. På den 
måde får man bragt sin servicein
formation næsten døgnet rundt, 
og Telop-billedet står fast på 
skærmen i 10 sekunder ad gan
gen hvert ottende minut. Det kan 
dreje sig om en generalforsam
lingsmeddelelse eller andet, og 
for dette betales stort set det 
samme som for en to-spaltet an
nonce i lokalavisen. Vises Te- 
lop’en før eller efter en fjernsy ns

udsendelse, er prisen lidt større. 
Der er således rige muligheder 
for at bringe sine budskaber ud 
til så mange seere som muligt.

De lokale stationer vil 
overleve
- Endvidere har de lokale TV- 
stationer jo altid brug for en god 
journalistisk historie, og med 
Kulturministeriets forsøgsord
ning har arbejderbevægelsen nu 
brudt det borgerlige pressemono
pol over hele landet. Og politiker
ne vil aldrig nogensinde kunne 
overleve, hvis de vil lukke de lo
kale TV-stationer. Det vil også 
betyde, at de første 1.000 medar
bejdere vil blive kastet ud i ar
bejdsløshed. Jo, arbejderbevæ
gelsen står fantastisk stærkt, for 
folk er meget interesseret i de lo
kale problemstillinger, som de lo
kale radio- og TV-stationer be
skæftiger sig med, siger DAN- 
TV/radio’s optimistiske leder, 
Niels Linden.

Forbundets kursusplan for året 1986
Da der er begået fejl i forbun
dets kursusplan i Prop & Kap
sel 9/85, gengives den korrek
te kursusplan hermed.
Samtlige kurser afholdes på Ros
kilde Højskole og finder sted i føl
gende perioder:

INTRO-kursus:
21.-23. februar 1986

4.- 6. april 1986
3.- 5. oktober 1986

Grundkursus:
GI: 12.-17. januar 1986
G2: 2.- 7. februar 1986
GI: 16.-21. marts 1986
G2: 13.-18. april 1986
GI: 31. august til 5. sept. 1986
G2: 21.-26. september 1986
GI: 16.-21. november 1986
G2: 7.-12. december 1986
Tilmelding sker til din lokale af
deling/fagforening.
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Debat om udviklingen 
inden for depot- og 
clistrib utionsområdet
I weekenden 29.-30. november 
afholdt Fyns kredsen på Ho
tel »Tre Roser« i Svendborg 
en konference, hvor formålet 
var at samle depot- og distri
butionsfolk fra hele kredsen 
for at drøfte udviklingen og 
overenskomstforholdene in
den for området - og helst 
med så mange »nye ansigter« 
som muligt.

Efter indkvartering og spisning 
startede konferencen kl. 19 med 
velkomst af konferenceleder 
Jens A. Olsen, hvorefter delta
gerne blev inddelt i grupper til 
det senere gruppearbejde.

Færre bryggeri- og 
depotarbejdere
Fredag aftens emne var: Udvik
ling inden for depot- og distribu
tionsområdet ved provinssekre
tær Thomas Olsen.
Thomas redegjorde for forbun
dets struktur, udviklingen inden 
for vor branche, både før og nu 
samt hvad man kan forvente in
den 1990. Thomas mente, at de 
sammenlægninger og især ned
læggelserne af bryggerier og de
poter, som man vil opleve inden 
1990, formentlig vil ske ud fra tre 
modeller - en langsom, en nor
mal og en hurtig. Han redegjorde 
for modellernes forudsætninger, 
og efter alle tre modeller ville ud
viklingen indebære, at der bliver 
færre bryggeri- og depotarbejde
re. Sker udviklingen efter den 
hurtige model, vil der formentlig 
i 1990 være 50 procent færre de
potarbejdere end i dag.
Efter dette gode og lærerige op
læg gik grupperne i gang med 
gruppearbejdet omkring følgen
de spørgsmål:

1. Hvad er depoternes/distribu- 
tionens nuværende status i 
forhold til den skitserede ud
vikling?

2. Hvilke konsekvenser vil den 
skitserede udvikling få for 
salgsstruktur og beskæftigel
se i jeres område (depoter/di- 
stributionsafdelinger, fagfor
eninger, kreds)?

3. Kan afdelingerne og kredsen 
forbedres strukturelt og orga
nisatorisk? Hvordan?

Besvarelserne kan kort sammen
fattes således:
Man forventer et større og større 
salg af discount- og palleøl, op
bygning af store centrallagre, 
samt at store kæder selv henter 
og distribuerer deres øl og vand. 
En af grupperne mente, at der 
ville ske en halvering af antallet 
af depoter inden to år.
Nogle af midlerne til at vende el
ler i hvert fald at påvirke denne 
udvikling vil være: Bemandings- 
og teknologiaftaler, bedre ind
byrdes kommunikation samt af
skaffelse af discountsalg.

Afdelingssammenlægninger 
på Fyn?
Med hensyn til strukturelt og or
ganisatorisk at forbedre afdelin
gerne og kredsen er det jo allere
de besluttet at sammenlægge 
Fyns og Sydjysk kreds inden næ
ste kongres. Der blev også givet 
udtryk for, at en sammenlæg
ning af afdelingerne på Fyn ville 
være ventelig og ønskelig i den 
nærmeste fremtid.
Efter fremlæggelse og debat af 
gruppebesvarelserne gik delta
gerne så i gang med sidste punkt 
på fredagens program - pølse
bord og kammeratligt samvær. -

Dette punkt blev også afviklet 
fuldt ud tilfredsstillende.

Overenskomstfortolkning
Efter »morgenandagt« og mor
genmad startede lørdagens pro
gram med emnet: Overenskomst
fortolkning, oplæg ved provins- 
sekretaer Thomas Olsen.
Deltagerne blev inddelt i fire 
grupper alt efter hvilket over
enskomstområde, de tilhørte. I 
grupperne diskuterede deltager
ne overenskomstforhold og for
mulerede spørgsmål til et panel 
bestående af Thomas Olsen og de 
tre tilstedeværende afdelingsfor- 
mænd. - Der var selvfølgelig 
spørgsmål til mange af overens
komsternes punkter men også 
spørgsmål og kommentarer til 
helt aktuelle sager.

Forbedringer til 
overenskomsten
De punkter (udover lønnen), som 
man mente burde forbedres, var 
følgende:
1. Ny og forbedret søgnehellig

dagsbetaling.
2. Ingen karensdag.
3. Betaling til kiropraktorhjælp.
4. Afspadseringsaftalen.
5. Max. 100 overarbejdstimer.
6. Bedre beskyttelse af tillids

folk.
Der blev også udtrykt ønske om 
konsulentbesøg på depoterne 
samt en dialog/evt. samarbejde 
med HK om problematikken med 
prismærkning, pakning, stabling 
m.m. Man måtte nok også erken
de, at kendskabet til overens
komsten blandt medlemmerne 
var for dårlig, og at man lokalt 
skulle forsøge at gøre noget ved 
dette.
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Efter frokosten startede konfe
rencens sidste emne: Hvordan 
sikrer vi alle medlemmer indfly
delse i organisations- og arbejds
pladsforhold? Oplægget til dette 
emne kom fra Åge Jensen, Det 
landsdækkende Depotudvalg.

Lokaludvalg af distributions
og depotarbejdere
Åge indledte med at omtale Det 
landsdækkende Depotudvalgs 
arbejde og nævnte også nogle 
ting, som efter hans mening kun

ne medvirke til at forbedre vore 
forhold og øge den faglige bevidst
hed. For også rent praktisk at 
gøre noget ved dette foreslog 
Åge, at man nedsatte et udvalg af 
distributions- og depotarbejdere 
under Fyns kreds. - Dette forslag 
blev herefter debatteret, og Tho
mas fortalte, hvad man havde 
gjort andre steder. Konference
deltagerne blev . herefter enige 
om at henstille til kredsbestyrel
sen, at denne tager skridt til, at 
man kan komme i gang allerede

ved næste repræsentantskabs
møde den 20. januar 1986.

Efter alle disse indlæg med de
batter var konferencen slut, og 
Jens A. Olsen takkede alle delta
gerne for at have medvirket til, at 
konferencen havde fået et så godt 
forløb. Og var emnet langtfra 
fuldt uddybet, så var formålet op
fyldt.

Bjarne Petersen 
Nyborg afdeling

AOF’s nye kurser 
en succes, som fortsætter
Arbejdernes Oplysningsforbund i 
Danmark tilbyder atter gennem 
sin netop udsendte »Kursusplan 
1986« en stribe højaktuelle kur
ser til fagbevægelsens medlem
mer.
AOF har hermed taget konkur
rencen op med de efterhånden 
mange »fremmede« initiativta
gere, f.eks. arbejdsgiverorgani
sationer, private konsulentfir
maer m.v., som ikke skal tro, at 
de har patent på fremtidens ud
dannelsesmønster, når det gæl
der Strategisk Planlægning, 
Strategisk Ledelse samt Produk
tudvikling, Teknologi, Lønfast
sættelse og Teknik og Metodestu
dier. Flere af emnerne suppleres 
med videregående kurser og på 
A-kasseområdet tilbydes et helt 
nyt Efteruddannelsesseminar af 
3 dages varighed.
Helt nye kursustyper er blevet 
udviklet i samarb. med førende 
eksperter på områderne, og kur
serne henvender sig til tillidsre
præsentanter, sikkerhedsrepræ
sentanter og medarbejderrepræ
sentanter i aktie- og anpartssel
skaber samt koncernbestyrelses
medlemmer.

Interesserede medlemmer i fag
bevægelsen, som ønsker at få et 
bredere kendskab - og hermed 
øget indflydelse på virksomhe
dernes fremtidige udvikling, kan 
rette henvendelse til sit forbund, 
som har alle relevante oplysnin
ger om AOF’s kursustilbud. 
Hvert kursus varer 40 timer og 
kræver ingen specielle forudsæt

ninger. Det anbefales dog, at del
tagerne har gennemført FIU’s 
grundkurser. A-kasseseminaret, 
som varer 3 dage, kræver dog, at 
man har gennemgået FIU-modu- 
let 0-7.
Nærmere information gives ger
ne hos AOF’s faglige afdeling, 
Teglværksgade 27, 2100 Køben
havn 0. Telefon 01-29 60 66.
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Rapport nr. 3

Fra Bildungszentrum i 
Obeijosbach ved Frankfurt
Af: Tillidsrepræsentant Steen Hansen, Odense og Provinssekretær Thomas Olsen

I 1984 deltog vi i 2 tillidsmands- 
kurser (trin 1 + 2) af 1 uges va
righed på det vesttyske levneds
middelarbejderforbund NNG’s 
kursusejendom lidt nord for 
Frankfurt.
Strukturen i fagbevægelsen i 
vort naboland gjorde, at vi følte et 
meget stort behov for at lære no
get om arbejdernes egentlige 
værktøj overfor arbejdsgiverne, 
nemlig Bedriftsrådet.
Forbundets FU bevilgede os del
tagelse i kurset »Bedriftsråd II« 
og i tiden 10.-22. november 1985 
var vi igen i Obeijosbach.
Forholdene på det tyske arbejds
marked er reguleret af en række 
love, hvoraf »Arbejdsmarkedets 
Forfatning« - en gevaldig mop
pedreng — er den væsentlige, men 
den hænger sammen med 
Grundloven, Borgernes Lov
håndbog, Loven om beskyttelse 
mod afskedigelse m.m.
Det er disse love, som Bedriftsrå
det arbejdede med. En rigtig lov

Udsigtfra skolen over byen Oberjosbach.
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jungle, som giver arbejdsgiverne 
mange muligheder for at finde 
smuthuller, men som også giver 
et seriøst arbejdende Bedriftsråd 
gode kort på hånden. Man har 
nemlig ret til at tilkalde eksper
ter på arbejdsgiverens regning, 
ligesom fagforeningen har ret til 
at komme på virksomhederne, 
blot en enkelt ansat er organise
ret.
Alt det materiale, Bedriftsrådet 
får udleveret af arbejdsgiveren, 
også fortroligt materiale, har 
man ret til at forelægge enten eks
perten eller fagforeningen, når 
man søger råd og vejledning.
Vi mødtes med 25 tyske Bedrifts
rådsmedlemmer søndag aften 
den 10. november. Efter en ræk
ke praktiske oplysninger om sko
len og kursusplanen, gik vi over 
til en kort præsentationsrunde, 
hvor hver enkelt fortalte om virk
somheden, de ansatte, organisa
tionsgrad, eget fagligt arbejde, 
hobby osv. Sideløbende med vo-

res hold, kørte vor »gamle« lærer 
Wolfgang Wolthers et hold på 29, 
som også var et »BR-2«. Vores 
underviser hedder Wolfgang Fri
che, og de to afviklede kurset i 
samarbejde.
Mandag morgen blev vores klas
se delt op i 4 grupper, som i den 
første uge skulle fungere som 
Bedriftsråd på »Brødfabrikken 
Kermel«. Indehaverne, far og 
søn, viste sig i løbet af denne uge 
at være arbejdsgivere, som vi 
kender dem på bryggerierne her i 
Danmark - altså folk, som vi ikke 
løber nogen som helst risiko for at 
træffe i Himmerige.
Undervisningstiden er fra kl. 
8.30-12.20 og fra kl. 15.00-18.00. 
Formiddagene brugte vi til be
driftsrådsmøder, hvor vi behand
lede de problemer, vi blev stillet 
over for. Om eftermiddagen var 
vi sammen i plenum, hvor grup
pernes arbejde om formiddagen 
blev gennemgået og vurderet: 
Havde vi forstået Kermels udspil 
rigtigt? Havde vi brugt de rigtige 
lovparagraffer? Hvor havde vi 
medbestemmelsesret eller kun 
ret til at rådgive? Hvad skulle vo
res næste skridt være? Osv.
Brødfabrikken »Kermel« er en 
arbejdsplads med 248 ansatte. 
Der produceres over 100 forskel
lige brødsorter på forholdsvis 
gamle anlæg.
Vi brugte de første »BR-møder« 
til at sætte os ind i fabrikkens for
hold, se på gamle aftaler osv., alt 
imens fabrikkens ledelse bom
barderede os med forslag til afta
ler om tilsyneladende småforan- 
dringer, som samlet set godt kun
ne være grundlaget for en moder
nisering af virksomheden med 
tab af arbejdspladser til følge.
De 2 undervisere sad i deres 
»kommandocentral« og fungere
de som fabrikkens ledelse.



Alle de sager, som vi fik smidt i 
hovedet, skulle vi behandle, som 
om vi var et fungerende bedrifts
råd, så vi arbejdede meget kon
centreret med de relevante love. 
Underviserne lavede store plan
cher, hvorpå man kunne følge 
slagets gang for de enkelte bed- 
driftsråd, hvad man havde foreta
get sig, hvornår man havde gjort 
det, hvem man havde sat sig i for
bindelse med, hvilke lovparagraf
fer man havde anvendt o.m.a.
Sideløbende med alt dette, mod
tog vi henvendelser fra forskelli
ge arbejdere om rygter på ar
bejdspladsen og ting, som den en
kelte havde været udsat for fra 
ledelsen vedrørende deres per
sonlige forhold, f.eks. sygefra
vær.
Disse ting var det vigtigt for os at 
få passet ind i det generelle bille
de, så vi kunne rejse de rigtige 
krav overfor ledelsen med hen
syn til planerne for fabrikkens 
fremtid.
Dette var især vigtigt, fordi der er 
en række ting, som bedriftsråde
ne direkte har medbestemmelse 
om.
Hver eftermiddag samledes vi i 
plenum, hvor vi gennemgik for
middagens arbejde i bedriftsrå
dene. Her kunne vi så vurdere, 
hvem der havde gjort det bedst og 
så samtidig få impulser til næste 
formiddags arbejde. Det var især 
vigtigt, at vi sammen gennemgik 
de love, som var blevet anvendt, 
så vi kunne se konsekvenserne 
heraf.
Det blev mere og mere spænden
de i løbet af ugen. Fornemmelsen 
af, at ledelsen ville indføre ny tek
nologi, viste sig at holde stik. Det 
var meget fængslende at være 
med til at bygge et værn op om de 
berørte arbejdere og deres ar
bejdspladser. Godt nok måtte vi 
knokle med tørre lovparagraffer, 
men arbejdet gav vore tyske 
kammerater et solidt fundament 
til deres arbejde hjemme på deres 
virksomheder. De har mange 
muligheder med loven i hånden, 
men det var tydeligt, at de mang
lede den fornødne lærdom i at ud
nytte disse muligheder. Selvom 
dette store lovmateriale var helt

nyt for os, var vi ofte først med at 
finde de paragraffer, som var an
vendelige for os. Vi kunne fylde 
mange spalter med detaljer om 
de problemer, vi arbejdede med 
den første uge, men vi håber, at 
denne korte omtale er nok til at 
give et indtryk.
Det var en interessant og lærerig 
uge, men vi var også dødtrætte af 
kyniske arbejdsgivere og tørre 
lovparagraffer, da vi lørdag mid
dag gik til weekend.
Vores 2. uge var delt op i 3 emner. 
Først havde vi IV2 dag med Her
bert Grimberg, som også er til-

Søndag havde skolen arrangeret bustur til Rhinen. »Thomas Olsen studerer 
også skibsfart«.

knyttet skolen. Emnet var sik
kerhedsarbejde. Ret tidligt i det
te pensum gav Herbert Grimberg 
udtryk for, at han mente, at man 
i Tyskland var meget forud for de 
nordiske lande. Det var vi nu no
get skeptiske overfor - og da vi ef
ter de IV2 dag diskuterede med 
vore tyske kammerater, var de 
helt enige med os. Man kan godt 
sige, at lovgrundlaget i Tyskland 
er lidt bedre end hos os, men et er, 
hvad der står på et stykke papir - 
et andet er, hvordan det fungerer 
i praksis.
Det, der først rystede os, var sy
stemets opbygning. Man har 
ikke valgte sikkerhedsrepræsen
tanter med beskyttelse, som vi 
har det. Ledelsen kommer sim-

pelthen med et forslag til, hvem 
der skal være sikkerhedsrepræ
sentant - dog er der mulighed for 
indsigelse fra bedriftsrådet.
Den udpegede person fungerer så 
på ubegrænset tid og er helt uden 
beskyttelse. I praksis regnes han 
ikke for noget, da det er meget 
sjældent, han kommer med initi
ativer. Det tror da fanden, når 
han risikerer at miste sit job, 
hvis han bliver for aktiv.
Erstatning for ulykker på ar
bejdspladsen er så godt som umu
ligt at få. Vi fik en lang række sa-

ger, som var gået arbejderne 
imod. Her blot 2 af dem:

En tæppepålægger var under sit 
arbejde gået alene ned i et kæl
derrum for at hente en næsten 
tom dunk med lim. Nede i kælde
ren tager han låget af dunken og 
giftgassen slår ham ihjel. Da sa
gen blev behandlet, blev det af
slået at give erstatning, fordi en
ken ikke kunne bevise, at man
den ikke var sniffer. Arbejdsgi
verens påstand var, at manden 
havde taget låget af dunken for 
at sniffe og derefter var død af en 
overdosis.
Et andet eksempel er en steward, 
som under sengeredning på en 
passagerbåd er så uheldig at stø
de hovedet op i overkøjen. Han

PROP & KAPSEL 11



hønvpndpr cicr til alrihalæ cmn ner 

fortæller, hvad der er sket, lige
som han bliver behandlet for et 
sår i hovedet.
Han dør af indre blødninger i 
hjernen, men familien får ingen 
erstatning. Begrundelse: Da han 
jo var alene, da uheldet skete, er 
der ingen, som kan bekræfte 
hændelsesforløbet. Skaden kan 
altså være opstået på andre må
der, og derfor frifindes arbejdsgi
veren. Det kan heller ikke bevi
ses, at han fortalte skibslægen 
sandheden.
Sådan er der flere eksempler. På 
arbejdspladsen er der flere situ
ationer, hvori man heller ikke er 
forsikret, f.eks. hvis man falder i 
kantinen, uanset hvad årsagen 
er.
Vi havde gruppearbejde om Ar- 
bejdssikkerhedsloven og fandt 
den rimelig god, men retspraksis 
er altså en ganske anden.
Ugens 2. emne tog Wolfgang Sei
fert sig af. Han er ansat i fagbe
vægelsen med hjemsted i Frank
furt og kører arbejdsretssager i 2. 
instans. Det er den sidste station 
før »Bundesarbeitsgericht«, den 
øverste myndighed vedrørende 
arbejdsmarkedsforhold. Wolf
gang underviste os i et emne, som 
vi havde arbejdet meget med 
ugen før, nemlig arbejdernes 
retsstilling omkring EDB - altså 
registerloven. Han bekræftede 
og underbyggede de ting, som vor 
»normale« underviser Wolfgang 
Friche havde gennemgået med os 
ugen forud. Det fik naturligvis 
tingene til at hænge bedre fast, 
men det bedste udbytte vore kol
leger havde af ham, var egentlig, 
at der blev diskuteret mange ak
tuelle sager fra de enkeltes dagli
ge hverdag i bedriftsrådene. Na
turligvis bibragte han os også no
get nyt, men det var ikke alver
den.
Ugens sidste 2 dage tog Wolfgang 
Friche sig af. Vi arbejdede i grup
per med specifikke emner i for
bindelse med den nye teknologi, 
som nu skulle indføres på brødfa
brikken. Der var 5 temaer, som 
man frit kunne vælge at gå i 
gruppe om, nemlig: EDB-anlæg — 
Systemer til opsamling af produk-

tionsdata — EDB-styrads tolofon- 
systemer - Mobile dataanlæg og 
Elektronisk turplanlægning.
Grupperne skulle gennemgå det 
udleverede materiale, opstille 
konsekvenserne heraf, lave for
handlingsoplæg og finde de love, 
som var relevante for at få den 
størst mulige medbestemmelse. 
Vi valgte gruppen om mobile da
taanlæg. Igen var det er slid at 
komme gennem emnet, men det 
var virkelig fascinerende.
Alle 5 gruppers arbejde blev gen
nemgået i plenum på en sådan 
måde, at vi også kom godt ind i de 
emner, de andre grupper havde 
arbejdet med.
Generelt kan det siges, at de 2 
uger var meget udbytterige. Un
dervisningsformen var af høj 
kvalitet. Vi kom for at lære om 
arbejdet i bedriftsrådene og det 
lovmæssige grundlag for dette 
arbejde. Vore forventninger blev 
mere end opfyldt.
Søndagen mellem de 2 uger var 
fridag, og skolen havde arrange
ret en udflugt op langs Rhinen. 
Det var en pragtfuld dag i den 
skønne natur i området. Vi kørte 
i bjerge og dale, gennem idylliske 
små landsbyer, langs Rhinens 
bredder, vi besøgte den kendte 
Lorelei-klippe med en fantastisk 
udsigt over floden, småbyerne og

Stemningsbillede fra en lokal vinstue.

rlo cmå tri nm o rir or nå Ki or er aida r- 

ne. Vi var enige om, at vi skulle 
tilbage engang i vores ferier.
På skolen havde vi mange samta
ler med vore tyske kammerater, 
ikke mindst i »Knejpen«. De var 
meget interesserede i forholdene 
hjemme hos os, og de spurgte flit
tigt. Også på dette område var 
kurset en succes.
Knejpen passes af kursisterne. 
Drikkevarerne betales der lidt i 
overkanten for, da der så er mu
lighed for at holde en gratis afslut
ningsaften. Mens vi var dernede, 
skete vulkankatastrofen i Syd
amerika. Billederne i TV rystede 
os alle, og vi besluttede, at knej
pens overskud skulle gå til kata
strofehjælpen. Overskuddet var 
på ca. 1.100 DM, som vi sendte af
sted.
Dette var så den tredie og sidste 
rapport fra Obeijosbach. Ud over 
at have lært en masse om ar
bejdsmarkedsforholdene i Tysk
land, har vi fået kontakt med en 
masse kammerater, som vi håber 
at udbygge. Fra de tidligere kur
ser har vi allerede både haft be
søg af kammerater og også selv 
besøgt nogle i Tyskland, så det 
håber vi at få meget ud af - må
ske også artikler til Prop & Kap
sel.
Thomas Olsen Steen Hansen
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LO sejrede i voldgiftssag 
om skiftehold
Arbejdstiden nedsættes med en time på hvert skift på trods 
af heftig modstand fra Dansk Arbejdsgiverforening. Af POUL MONGGAARD

- Det er meget tilfredsstillende, 
at voldgiftsretten har givet LO 
medhold i, at den arbejdstids
nedsættelse, der blev fastsat i 
overenskomstloven, skal slå 
igennem på alle tre skift ved 
holddriftsarbejde.
Dette siger LO-sekretær Bent 
Nielsen, der er formand for LO’s 
holddriftsudvalg. Holddriftsafta
len, der vedrører skifteholdsar
bejde, er den eneste overens
komst, LO kan indgå direkte med 
Dansk Arbejdsgiverforening.
Bent Nielsen: - Da regeringen i 
foråret gennemførte overens
komstlovgivningen, som inde
bærer, at arbejdstiden skal ned
sættes med en time i de sidste tre 
måneder af overenskomst-perio
den, slog Dansk Arbejdsgiverfor
ening sig kraftigt i tøjret, når det 
gjaldt skifteholdsaftalen.
Arbejdsgiverne mente ikke, at 
der skulle ske en arbejdstidsned
sættelse på 2. og 3. skift. De men
te, at der ikke var tale om en 40 
timers overenskomst, som beret
tigede til kortere arbejdstid. De 
hæftede sig ved, at for hver 40 ti
mer, der arbejdes på 2. og 3. skift, 
opnås der ret til tre timers betalt

frihed, der gives som hele fridage 
i det følgende ferieår.
Den argumentation kunne vi fra 
LO’s side naturligvis ikke accep
tere, fordi timeopsparingen ikke 
er en egentlig arbejdstids-forkor
telse, men en kompensation for 
de ulemper, der er forbundet med 
at arbejde på aften- og nathold.
Vi havde mange trakasserier 
med Dansk Arbejdsgiverfor
ening om dette spørgsmål, og det 
endte med, at sagen blev ind
bragt for voldgift. Det skete den 
25. november, og mandag den 2. 
december afsagde højesterets
dommer Erik Bjerregaard sin 
kendelse.
Den giver LO fuldstændig med
hold i, at der skal gives en times 
arbejdstidsnedsættelse på hvert 
skift. Det betyder, at arbejds
ugen på alle tre skift er på 39 ti
mer fra 1. december 1986.
Hertil kommer så, at der på 2. og 
3. skift skal gives tre timers op
sparing til næste ferieår for hver 
39 timer, der arbejdes på disse 
skift. Denne timeopsparing er ef
ter LO’s opfattelse uanfægtet, 
fordi arbejdsministeren har til
kendegivet, at uanset arbejds

tidsnedsættelsen, så er de goder, 
der i øvrigt ligger i aftalen, uan
tastede.
Under voldgiftssagen henstillede 
Dansk Arbejdsgiverforening, at 
der blev åbnet adgang for yderli
gere overarbejde, således at man 
kunne fortsætte i den kontinuer
lige drift, sådan som man er vant 
til i dag.
Det spørgsmål tog voldgiftsken
delsen imidlertid ikke stilling til, 
idet det er forhandlingsstof.
Det er LO’s opfattelse, at en så
dan forhandling må afvente næ
ste overenskomstsituation. Men 
hvis Dansk Arbejdsgiverforening 
på den baggrund mener, at det 
bliver umuligt at drive virksom
hed, vil vi ikke afvise en drøftelse 
af eventuelle problemer.
For os er det vigtigt at fastslå, at 
vi har opnået en nedsættelse af 
arbejdstiden på alle skift, og at vi 
kan konstatere, at goderne i 
holddriftsaftalen i øvrigt er uan
tastede, siger Bent Nielsen, som 
understreger, at kendelsen om
fatter alle, der i dag arbejder 40 
timer på hvert skift.

Forsikringsselskaber profiterer på arbejdsskader

- Vi er dybt rystede over de afslø
ringer, der er fundet sted om
kring de private forsikringssel
skabers forvaltning af midlerne 
til Arbejdsskadeforsikringen, ud
talte Landsforeningen for Ar- 
bejdsskadede i november, og fort
satte:

— De milliardbeløb, som er gået til 
andre formål end arbejdsskade
forsikring, må nationaliseres, og 
værdierne fordeles til gavn for de 
skadelidte, som i titusindvis må 
gennemleve en hverdag, der ud

over lidelsen og menet er præget 
af konstant økonomisk krise.
- Erstatningerne skal derfor sæt
tes op, ligesom listen over aner
kendte erhvervssygdomme bør 
udvides betydeligt, siges det i 
landsforeningens udtalelse.
På baggrund af de rystende op
lysninger opfordres arbejdsmini
steren til at få nedsat en kommis
sion for at få placeret ansvaret for 
de private forsikringsselskabers 
forvaltning af midlerne til Ar
bejdsskadesforsikring.

Endvidere peger Landsforenin
gen for Arbejdsskadede på, at re
geringen bremser udbygningen 
af de arbejdsmedicinske klinik
ker, og at den arbejdsmedicinske 
forskning slæber årevis efter de 
lande, som vi plejer at sammen
ligne os med. Endvidere foreta
ges der nedskæringer i Arbejds
tilsynet, som skal sikre arbejds
miljølovens overholdelse og der
med være med til at forebygge ar
bejdsskader.
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Ny låneform gør det lettere 
at fa bolig-drømmen opfyldt
- Drømmen om egen bolig, en an
den bolig, ombygning eller tilbyg
ning kan let blive til et mareridt, 
hvis man ikke på forhånd har ta
get højde for de økonomiske kon
sekvenser.
- Der findes jo andet her i tilvæ
relsen end skat og husleje, og det 
kan let blive surt, hvis disse po
ster optager så meget af budget
tet, at der ikke bliver plads til an
det.
Regionsdirektør Erik Lauridsen, 
Arbejdernes Landsbank, kom
mer med disse betragtninger om
kring bolig-køb m.v. Det sker i en 
tid, hvor måske ekstra mange 
går med ønsket om at få deres bo
lig-drøm opfyldt på grund af den 
faldende rente.
-1 Arbejdernes Landsbank ser vi 
det som en væsentlig opgave ikke 
at lokke folk ud i noget, de senere 
vil fortryde. Det er også på den 
baggrund, at vi har lanceret et 
nyt produkt, hvor vi tilbyder en 
totalfinansiering, når det gælder 
bolig-køb, siger Erik Lauridsen.
- Vores nye produkt kalder vi et 
»Alt-i-ét-boliglån«, fordi det både 
giver en total-løsning på finansie
ringen og samtidig betyder lave
re månedlige ydelser, eller husle
je om man vil.

Total-løsning, hvad 
betyder det?
- Normalt består en ejendoms
handel af et kreditforeningslån, 
private pantebreve og en udbeta
ling. Hertil kommer diverse sag
føreromkostninger, stempel
mærker m.v.
- Med vort »alt-i-ét-boliglån« la
ver vi en færdig pakkeløsning,

som kan have alle disse elemen
ter indeholdt, idet vi tilbyder at 
finansiere resten af udgifterne - 
fra dér, hvor kreditforeningslå
nene stopper, nemlig ved de 70 
pct.

Gør det »huslejen« 
lavere?
- Lad os tage et konkret eksem
pel. En salgsopstilling fra en ejen
domsmægler fortæller f.eks., at 
et hus koster godt 850.000 kr. 
Heraf udgør kreditforeningslå
net 535.000 kr. Private pantebre
ve 268.000 kr. og udbetalingen 
50.000 kr.
- Sælgerpantebrevene koster om 
måneden 2.749 kr. brutto, det 
svarer ved en marginalskat på 60 
pct. til 1.559 kr. netto.
- Vort »Alt-i-ét-boliglån« går i 
stedet ind og køber disse pante
breve til en kurs på ca. 70 pct. Det 
betyder, at de 268.000 kr. ind
fries for ca. 188.000 kr., som vi så 
låner kunden til p.t. 12 pct. og 
over 20 år. Det giver en månedlig 
udgift på 2.060 kr. brutto, eller 
946 kr. netto. Altså en besparelse 
på 613 kr. netto om måneden. 
Måske netop de penge, der skal 
give lidt mere end smør på brø
det. Yderligere er der jo også den 
fordel, at købsomkostningerne 
bliver mindre, idet stempel- og 
advokatudgifterne beregnes af 
den lavere købesum.
- Her er der tale om en direkte 
sammenligning mellem de to fi
nansieringsformer. Imidlertid gi
ver den nye låneform også mulig
hed for, at vi - ud over pantebre
vene - kan låne kunden til udbe
talingen og de omkostninger, der

er forbundet med handlen, og 
selv om der i dette tilfælde er tale 
om yderligere ca. 75.000 kr., vil 
det alligevel blive billigere.

Er der andre fordele/ulemper 
ved den nye låneform?
- Ulemper mener jeg ikke, der er 
tale om, siger Erik Lauridsen. 
Selvfølgelig er renten afhængig 
af diskontoen, altså variabel, 
men dette kan jo både være en 
fordel og en ulempe. Imidlertid 
synes jeg, at det er en absolut for
del, at man ved vores finansie
ring får en mindre gæld i boligen. 
Et forhold, der også kan få betyd
ning den dag, hvor man evt. skal 
sælge. Desuden er det heller ikke 
ligegyldigt, hvem det er, man 
skylder penge. Med et pantebrev 
er der meget få muligheder for at 
få henstand, hvis der opstår en 
speciel situation, mens vi altid vil 
være til at tale med, hvis en så
dan situation skulle opstå p.g.a. 
sygdom, arbejdsløshed eller lig
nende.

Er der andre forhold, der spiller 
ind?
- Som sagt skal vi ikke lokke nog
le ind i noget, der er uholdbart. 
Derfor foreslår vi, at man kom
mer ind til os med ejendomsmæg
lerens opstilling - inden man 
skriver under - og så sammen 
finder ud af, hvordan den aktuel
le situation skal løses. Det gør vi 
ved at lave et budget for kunden 
og oprette en budgetkonto. Kan 
tiligene så »hænge sammen«, er 
vi parate, både med rådene og 
pengene, slutter regionsdirektør 
Erik Lauridsen, Arbejdernes 
Landsbank.



Selvangivelsen 
for året 1985
Selvangivelsen for 1985 viderefører den såkaldte 
erklæringsordning, der betyder, at skatteyderne 
ikke behøver at udfylde de felter i selvangivelsen, 
som skattevæsenet allerede har oplysninger om.

De gule rubrikker
Vejledningen om, hvordan man lettest udfylder 
selvangivelsen, er uddybet noget i forhold til sidste 
år. Det har nemlig vist sig, at selv om langt de fleste 
var klar over, at skattevæsenet allerede kendte de 
arter af indkomster, som er nævnt i det gule felt på 
forsiden, troede mange, at de hjalp skattevæsenet 
ved at udfylde de tilsvarende gule rubrikker i den 
indsendte selvangivelse.
Med den teknik, skattevæsenet råder over i dag, er 
det imidlertid ikke tilfældet - tværtimod. Derfor 
fremhæves det nu i vejledningen, at man helst skal 
undgå at skrive i de gule felter. På den anden side 
skal man skrive hele det beløb, som ønskes lagt til 
grund, hvis det afviger fra det tal, som skattevæse
net har fået oplyst fra ens arbejdsgiver, bank m.v. 
For forenklingens skyld er de gule rubrikker nu 
samlet i blokke, og der er endda kommet et par fle
re, nemlig for indkomst som medarbejdende ægte
fælle samt for fratrædelsesgodtgørelse og jubilæ
umsgratiale.

Ændringer i selvangivelsen i forhold 
til sidste år
Mange synes, at den udfyldte selvangivelse blev et 
sammensurium af gnidrede tal. Rubrikkerne er 
derfor gjort større, men samtidig har det været nød
vendigt at indskrænke antallet af rubrikker, så der 
nu kun er én for hver indkomstart. Det skulle nor
malt være tilstrækkeligt, men hvis nogen ønsker at 
indsende specifikationer til indkomster eller fra
drag, kan det stadig ske på hjælpeskemaet S 13 A. 
Den største ændring er imidlertid, at der ikke læn
gere er rubrikker til sammentælling i selve selvan
givelsen. Det er for at undgå en af de hyppigst fore
kommende fejl, nemlig forkert sammentælling. 
Skatteyderen har imidlertid ikke af den grund mi
stet sin kontrolmulighed, for i selvangivelseskopien 
til eget brug er der stadig rubrikker til sammentæl
ling.

Selvangivelsesgenparten til eget brug
»Genparten« har skiftet udseende. I år er det kun 
side 2, der svarer til den originale selvangivelse. 
Det skal man imidlertid ikke lade sig forvirre af, for 
de øvrige sider indeholder først og fremmest de vej

ledninger og beregningsskemaer, som blev uddelt 
særskilt sidste år. Nu er det altså samlet.
Hvis man senere vil kontrollere årsopgørelsens tal, 
skal man huske at udfylde side 2 på genparten.
Hvis man selv vil beregne sin slutskat, er det nød
vendigt også at overføre beskatningsprocenter m.v. 
fra den originale selvangivelses forside, inden den 
sendes til skattevæsenet. Der er særlige rubrikker 
til dette på genpartens side 4. Så har man imidlertid 
også alle de nødvendige tal til beregning af slut
skatten stående på samme papir, nemlig genpar
tens side 2 og side 4. Hvis man herefter følger vej
ledningen på side 3, skulle det normalt ikke volde 
vanskeligheder selv at regne ud, om skattevæsenet 
har fået for mange eller for få penge i løbet af 1985. 
Der er særlige skemaer hertil på genpartens side 4.

Årsopgørelsen, restskat eller 
overskydende skat
Årsopgørelsen udsendes denne gang allerede i løbet 
af maj-juni måneder. Den viser, hvordan skattevæ
senet har opgjort den skattepligtige indkomst og 
formue - og beregnet skatten.
Man har herefter mulighed for, uden at skulle beta
le renter eller tillæg, at indbetale eventuel restskat. 
Det kan man nemlig gøre indtil 1. juli 1986. Frivillig 
indbetaling på mere end 25.000 kr. skal dog ske in
den 1. februar.
Hvis man har betalt for meget i skat, bliver det 
overskydende beløb plus en godtgørelse på 4 pct. til
bagebetalt samtidig med udsendelsen af årsopgørel
sen.
Der er nok en del af dem, der tidligere selv har ud
regnet restskatten, som i år bør overveje, om det er 
besværet værd. Det gælder i hvert fald, hvis formå
let blot er hurtigst muligt at indbetale restskatten, 
fordi man tror, der ellers løber renter på. Som 
nævnt bliver restskatten nemlig ikke større af, at 
man venter med indbetalingen til 1. juli. På den 
måde kan man - gratis - overlade besværet med 
udregningen til skattevæsenet.

I. Fuldt fradragsberettiget del af rejse-/ 
befordringsgodtgørelse fra arbejdsgiveren

På selvangivelsen (S 13) punkt 5, kan lønmodtagere 
fuldt ud uafhængigt af det faste lønmodtagerfra
drag fradrage godtgørelser fra arbejdsgiverne efter 
følgende regler:
Der kan anføres rejse- og befordringsgodtgørelser, 
der er beregnet med f.eks. et beløb pr. rejsedag eller 
pr. kilometer. Derimod kan faste tilskud, når de gi-
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ves uden hensyn til hvor store udgifter, man faktisk 
har haft, ikke fradrages under punkt 5.
Det beløb, der opføres på selvangivelsen S 13 i 
punkt 5, kan ikke overstige den faktiske udgift ved 
rejse eller befordring, og det kan ikke overstige den 
modtagne godtgørelse. Overstiger udgiften den 
modtagne godtgørelse, kan den dokumenterede 
merudgift i stedet fradrages under lønmodtagerfra
draget efter de almindelige regler, der her gælder. 
Under punkt 5 kan således også fradrages de nævn
te godtgørelser fra arbejdsgiveren, hvor der er tale 
om befordring mellem skiftende arbejdssteder eller 
flere samtidige arbejdssteder for samme arbejdsgi
ver.
Ved »rejse« forstås i denne sammenhæng rejser ud 
over den kommune, hvori det sædvanlige arbejds
sted ligger, - dog mindst 4 km fra dette. Rejse anses 
dog altid at foreligge, når den pågældende må tage 
ophold mere end 15 km fra sit normale arbejdssted, 
eller vedkommende som led i sit arbejde har tilba
gelagt mindst 30 km i løbet af den pågældende dag. 
De nævnte ophold behøver ikke at være forbundet 
med overnatning.

Specielle regler om fuldt fradragsberettigede 
rejse- og befordringsgodtgørelse

A. Udepenge
Udepenge, som betales for udeophold, der medfører 
overnatning udenfor hjemmet, skal medregnes ved 
indkomstopgørelsen. Et tilsvarende beløb kan fra
drages som medgået til dækning af merudgift ved 
udeopholdet i det omfang, det ikke overstiger 180 
kr. pr. døgn. Derudover kan dokumenterede udgif
ter til hotelophold fradrages. Såfremt overnatning 
kan dokumenteres, men udgiften ikke dokumente
res tillades merudgiften til fortæring og overnat
ning fradraget med 265 kr. pr. døgn.
Modtages udepenge for dage, hvor modtageren 
overnatter i hjemmet anses udepengene ikke for 
medgået efter deres bestemmelse - og falder derfor 
ikke ind under reglerne for fuldt fradragsberettiget 
godtgørelse.
Men der kan være adgang til under lønmodtager- 
fradrag B at få fradrag på 22 kr. pr. dag, hvis arbej
det udføres under sådanne vilkår, at ekstra forplej
ningsudgifter er en nødvendig følge heraf (se nær
mere nedenfor i afsnit II.D.6 og II.D.7).
B. Dagpenge og diæter til fagforbundenes 

funktionærer og tillidsmænd m.v.
Dagpenge og diæter til fagforbundenes funktionæ
rer og tillidsmænd m.v. medregnes ved opgørelsen 
af den skattepligtige indkomst.
Under hensyn til, at disse ydelser fastsættes til 
dækning af de pågældendes merudgifter på rejse og 
ved deltagelse i møder m.v., anses de at medgå til

deres formål. Der indrømmes derfor fradrag med 
samme beløb, som godtgørelsen udgør, dog højst: 
Ved rejser, der medfører natophold uden for den på
gældendes opholdskommune. Udgiften til natop
hold samt 180 kr. pr. rejsedag med overnatning. 
Hvis betalingen for overnatning indbefatter beta
ling for morgenmåltid, nedsættes fradraget for 
overnatningsudgiften med 30 kr.
Ved heldagsmøder: 150 kr.
Ved halvdagsmøder: 70 kr.
Det samlede fradrag pr. mødedag uden overnat
ning kan ikke overstige 150 kr.
Såfremt overnatning kan dokumenteres, men ud
giften ikke dokumenteres, tillades merudgiften til 
fortæring og overnatning fradraget med 265 kr. pr. 
rejsedag med overnatning.
Fradrag af større beløb end de her nævnte kan ale
ne indrømmes efter dokumentation af samtlige af
holdte udgifter.

C. Ydelser, der holdes udenfor 
indkomstopgørelsen

Ved offentlige hverv medregnes dagpenge og di
æter samt køre-, time- og sejlpenge som hovedregel 
ikke i indkomstopgørelsen (jfr. statsskattelovens § 
5d.).

II. Det faste lønmodtagerfradrag eller fradrag 
for faktiske udgifter i stedet for 
(Selvangivelsens punkt 6).

Det faste lønmodtagerfradrag udgør 5 pct. aflønnen 
m.v., dog højst3.200 kr.
Såfremt lønmodtageren ønsker at fradrage de fakti
ske udgifter til befordring, udgifter til arbejdstøj, 
værktøjspenge m.v., samt udgifter til fagforenings
kontingent og arbejdsløshedskasse i stedet for det 
faste lønmodtagerfradrag, fordi det samlede beløb 
hertil overstiger 3.200 kr., kan dette gøres efterføl
gende regler, punkterne A-G.

A. Befordringsudgift mellem hjem og 
arbejdsplads

Udgifter, der er nødvendige for, at den skattepligti
ge kan blive befordret mellem sin sædvanlige bopæl 
og arbejdspladsen, kan fratrækkes på selvangivel
sen efter følgende regler - også selvom befordrin
gen ikke sker dagligt. Men dog kun for arbejdsdage. 
Ved udfyldelsen af selvangivelsen i år (1985) bliver 
det dejligt nemt at opgøre sine transportudgifter 
mellem hjem og arbejde.
De, der kører langt med tog, bus eller har fælles bil
transport med arbejdskammerater, kan tillige glæ
de sig over en rar skattelettelse.
Den nye ordning tager simpelthen udgangspunkt i,
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hvor langt der er fra boligen til arbejdsplads og 
hjem igen, når man kører i bil. Og det uanset, om 
man kører en helt anden vej på klippekort, netkort 
eller transporterer sig på anden måde.
Det er altså »bilvejen«, der er udgangspunktet. Og 
»bilvejen« er den naturlige vej, man ville vælge, 
hvis man kørte i bil. Det nytter ikke at komme med 
snurrige omveje for at gøre kilometertallet større. 
De første 20 km af den »daglige bilvej« tur/retur gi
ver ikke noget fradrag. De næste 34 km giver et fra
drag på 1,10 kr. pr. km. Og kilometerne derudover 
giver et fradrag på 2714 øre.

Et eksempel
Pedersen bor i Helsingør og rejser hver dag med 
kystbanen. Der er 90 km ad motorvejen til arbejds
pladsen i København og hjem igen.

FØR kunne han trække følgende fra: 
12 netkort à 525 kr......................... 6.300,00 kr.
— bundfradrag............................... 2.000,00 kr.
Fradrag på selvangivelsen .......... 4.300,00 kr.

NU kan han trække følgende fra:
De første 20 km............................. 0 kr.
De næste 34 km:

1,10 x 225 arb.dage x 34 km. . . 8.415,00 kr.
De sidste 36 km:

2714 x 225 arb.dage x 36 km . . 2,227,50 kr.
I alt............ .................................... 10.643,50 kr.

Har man flere arbejdsdage end 225 eller færre, skal 
man naturligvis bruge det rigtige antal.
Man skal i øvrigt være opmærksom på, at 
transportudgifterne stadig er en del af lønmodta
gerfradraget. Man kan altså ikke trække både det 
faste fradrag og transportudgifter mellem hjem og 
arbejde fra. Man må vælge.
I øvrigt kan det understreges, at der ikke er æn
dring i reglerne for folk med skiftende arbejdsste
der eller flere samtidige arbejdspladser.
Der er sket en tilpasning for folk, der efter de hidti
dige regler har kunnet eller ville kunne få befor
dringsfradrag for bil, fordi offentlige transportmid
ler ville give urimelig lang transporttid eller vente
tid. De får stadig kilometertaksten, der nu er 1,05 
kr. pr. km, idet dog de første 20 km af den daglige 
tur/retur kørsel er på egen regning. Det er en forud
sætning, at egen bil faktisk benyttes.
Det skal tilføjes, at de samme regler og satser gæl
der for 1986.
Endvidere kan en skattepligtig, såfremt han doku
menterer, at han som følge af invaliditet eller kro
nisk sygdom har særlige udgifter til befordring mel
lem hjem og arbejdsplads, som er nødvendige for at 
opretholde indtægtserhvervelsen, fratrække nor

mal befordringsudgift i det omfang, den overstiger 
2.000 kr. samt den del af den faktiske befordrings
udgift, der overstiger normal befordringsudgift i 
det pågældende tilfælde.

B. Befordringsudgifter
Befordringsudgifter, der er nødvendiggjort ved 
skiftende arbejdssted eller flere samtidige arbejds
steder, kan fradrages med det faktisk afholdte be
løb ved opgørelsen af den skattepligtige indkomst, 
såfremt den skattepligtige har haft 2 eller flere ar
bejdssteder udenfor sin bopæl eller dennes umiddel
bare nærhed.

C. Fagforeningskontinger
Kontingenter til faglige organisationer og arbejds
løshedsforsikring kan fradrages med de faktisk be
talte beløb.
Kontingentet til forbundet var i 1985 i alt 4.704 kr. 
for heltidsforsikrede. For efterlønsmodtagere var 
det i alt 1.962 kr.
Dette beløb sammen med kontingent til lokalafde
ling kan således fradrages under pkt. 6 i stedet for 
det faste lønmodtagerfradrag.

D. Fortæringsudgifter
1. Dobbelt husførelse

Fradrag for dobbelt husførelse kan benyttes af 
enlige forsørgere, der har børn under 18 år, sam
levende og gifte, der på grund af erhverv midler
tidigt opretholder dobbelt husførelse, et fradrag 
til dækning af merudgifter til kost og bolig.
Bor skatteyderen ved arbejdsstedet under pen
sionatsforhold eller ved privat indkvartering el
ler under tilsvarende forhold, gives fradrag uden 
dokumentation på 400 kr. pr. uge. Ønskes fra
drag udover dette beløb, skal der foreligge doku
mentation.
Gifte gæstearbejdere, der opretholder bolig for 
familien i hjemlandet, må anses for berettigede 
til fradrag efter reglerne for dobbelt husførelse 
for en periode svarende til de første 24 måneders 
ophold her i landet. Der er således ikke længere 
mulighed for fradrag vedr. dobbelt husførelse for 
gæstearbejdere, hvis ophold i Danmark har 
strakt sig ud over 2 år.

2. Natarbejde
Herved forstås arbejde, hvoraf en væsentlig del 
- ikke under 3 timer - udføres i tiden fra kl. 
18.00-06.00.
Der tillades uden dokumentation et fradrag for 
afholdte udgifter som følge af natarbejde på 20 
kr. pr. nat.
For skatteydere, der har fast natarbejde eller 
spiselokale til rådighed, kan der dog uden doku-
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mentation kun gives et fradrag på 2.200 kr. år
ligt.
Har natarbejdet været forbundet med overar
bejde, der berettiger til fradrag, indrømmes der 
kun fradrag for natarbejde, såfremt der, bortset 
fra 3 timers overarbejde, er udført mindst 3 ti
mers arbejde inden for tiden kl. 18.00-06.00.

3. Natpenge
Natpenge (kl. 17.00-06.00) til statsansatte med
regnes ved opgørelsen af den skattepligtige ind
komst. Halvdelen af det modtagne tillæg kan 
fradrages, dog højst 4 kr. pr. time fra kl. 17.00- 
22.00 og højest 6 kr. pr. time fra kl. 22.00-06.00.
Har den pågældende spiselokale til rådighed, 
kan fradraget dog ikke overstige 20 kr. pr. døgn 
eller 2.200 kr. årligt.

4. Forskudttid
Herved forstås arbejde, der udføres i tiden fra kl. 
17.00-06.00.
Skatteydere, der oppebærer forskudttidstillæg, 
kan for arbejde, udført mellem kl. 17.00-06.00, 
opnå fradrag på halvdelen af det modtagne til
læg, dog maksimalt 4 kr. pr. time i tidsrummet 
kl. 17.00-22.00 og maksimalt 6 kr. pr. time i tids
rummet kl. 22.00-06.00.
For skatteydere, der har spiselokale til rådig
hed, kan fradraget ikke overstige 20 kr. pr. døgn 
eller 2.200 kr. årligt.
Fradraget beregnes pr. påbegyndt halve time 
med henholdsvis 2 kr. (17.00-22.00) og 3 kr. 
(22.00-06.00).
Der kan ikke samtidig opnås fradrag for natar
bejde, forskudttid eller natpenge.

5. Overarbejde
Fradrag kan kun indrømmes, når overarbejdet 
er i tilslutning til normal arbejdstid og af mindst 
3 timers varighed. Det skal endvidere have væ
ret nødvendigt at indtage et måltid uden for 
hjemmet. I sådanne tilfælde ydes uden doku
mentation for de med overarbejdet forbundne 
merudgifter et fradrag på 35 kr. pr. dag.

6. Skur- og tærepenge
Skur- og tærepenge skal medregnes i indkom
sten. Arbejde, under hvis udførelse skur- og tæ
repenge normalt ydes, antages at medføre eks
tra forplejningsudgifter, hvorfor der indrømmes 
et fradrag på 22 kr. pr. dag. Såfremt skur- og tæ
repenge undtagelsesvis er ydet på dage, hvor der 
er ydet kilometer- eller zonepenge, indrømmes 
der ikke fradrag for skur- og tærepenge for de 
pågældende dage.
Arbejde på nybygninger, der er så vidt færdige, 
at et af rummene kan anvendes til frokoststue,

berettiger ikke til det nævnte fradrag for forplej
ningsudgift, selv om der fås skurpenge. Herefter 
er f.eks. bygningssnedkere ikke berettigede til 
fradrag, med mindre afholdelse af ekstraudgift 
til forplejning i det enkelte tilfælde skønnes at 
have været nødvendig.

7. Udearbejde
Hvor arbejdet udføres under sådanne vilkår, at 
ekstra forplejningsudgift er en nødvendig følge 
heraf, kan uden dokumentation fradrages 22 kr. 
pr. dag.
For skorstensfejere og andre, som har udearbej
de den væsentligste del af året, kan det årlige 
fradrag ikke overstige 4.400 kr.

8. Udepenge
Udepenge, der betales efter faglig overenskomst 
ved udeophold, der ikke medfører natophold 
udenfor hjemmet, ydes i almindelighed dels som 
tillæg til løn, dels til dækning af særlige udgifter. 
Sådanne udepenge medregnes derfor i indkom
sten, medens der for de med udeopholdet for
bundne merudgifter til sædvanlig forplejning på 
samme levefod som hjemme, indrømmes et fra
drag med halvdelen af de modtagne udepenge. 
Den faglige overenskomst forudsættes at bygge 
på nøje kendskab til de merudgifter, arbejdet 
medfører, og at tilsigte dels at give dækning for 
udgifter til befordring samt merudgifter til for
plejning, dels at indeholde vederlag for medgået 
tid udover almindelig arbejds- og befordringstid. 
Udepenge, der betales efter lokale aftaler for 
dage, hvor modtageren overnatter i hjemmet, 
anses ikke for medgået efter deres bestemmelse. 
Fradraget i forbindelse med disse udepenge kan 
derfor ikke ansættes til halvdelen af udepenge- 
ne, men der indrømmes uden dokumentation for 
størrelsen af den faktiske udgift fradrag med 22 
kr. pr. dag for merudgifter til forplejning. Det er 
en forudsætning, at der ikke på arbejdspladsen 
findes adgang til marketenderi, skur eller lig
nende. Endvidere gives fradrag for udgifter for 
befordring, medens udepengene i deres helhed 
medregnes i indkomsten.
I tilfælde, hvor de efter den lokale aftale udbetal
te udepenge ikke overstiger de beløb, som den 
faglige overenskomst ville føre til, behandles be
løbene efter anvisningen om udepenge, der beta
les efter faglig overenskomst.

E. Værktøjspenge
Værktøjspenge skal medregnes i indkomstopgørel
sen. Værktøjsudgifter kan fradrages efter afskriv
ningslovens regler: Dvs. fuldt ud straks, hvis an
skaffelsesprisen er under 4.000 kr., eller værktøjet 
har en levetid på under 3 år.
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SELVANGIVELSE FOR ÅRET 1985

F. Uniform og andre krav om 
særlig arbejdsdragt

Det gælder for alle skatteydere, der skal holde sig 
selv med uniform i den daglige tjeneste, at de i den 
skattepligtige indkomst kan fradrage den merud
gift, de påføres ved pligten til at bære uniform. Det
te gælder, uanset om de modtager uniformstilskud. 
Hvor en skatteyders arbejde medfører stadig an
vendelse af ren hvid kittel eller lignende beklæd
ning, indrømmes et årligt fradrag på 590 kr.

G. Ekstraordinært slid og ødelæggelse 
af arbejdstøj

I almindelighed indrømmes der ikke fradrag for ud
gifter til anskaffelse, vedligeholdelse og renholdelse 
af arbejdstøj. I enkelte tilfælde, hvor en skatteyders 
arbejde er af ekstraordinær smudsig karakter, eller 
hvor arbejdstøj slides eller ødelægges i en væsentlig 
højere grad end normalt, indrømmes dog visse fra
drag.
Skatteydere, der godtgør, at de oppebærer særligt 
smudstillæg, kan fradrage dette, dog ikke ud over 
1.040 kr. årligt.

Arbejdere inden for de nedennævnte grupper kan 
dog - også selvom de ikke oppebærer særligt smuds
tillæg — uden dokumentation fradrage 1.040 kr. for 
arbejdstøj årligt.
Fradraget kan også opnås for en række faggrupper 
under Specialarbejderforbundet. Arbejdere organi
seret under andre fagforbund end Specialarbejder
forbundet, der udfører arbejde, som, hvis det var 
udført af arbejdere under Specialarbejderforbun
det, gav ret til fradrag for arbejdstøj på 1.040 kr. år
ligt, er også berettiget hertil.

Arbejdere, der inde i olietanke, krumtaphuse og lig
nende oliefyldte rum udfører rensearbejde, indrøm
mes et fradrag på halvdelen af det i den anledning 
modtagne smudstillæg, dog højst et samlet fradrag 
for smudsigt arbejde på 1.780 kr. årligt. Der kan 
ikke samtidig opnås smudsfradrag på 1.040 kr.
Uanset, om de er berettigede til de ovenfor nævnte 
fradrag, har skatteydere, hvis arbejdstøj er udsat 
for at blive ødelagt ved brænding eller af ætsende 
stoffer, ret til et særskilt fradrag, dvs. ved siden af et 
eventuelt smudsfradrag. Dette andrager 450 kr. for 
skatteydere, der er beskæftiget med ætsende stof
fer, der beskadiger deres beklædning væsentligt

Udleveres arbejdstøj af arbejdsgiveren, nedsættes 
ovennævnte fradragsbeløb, som er begrundet i 
unormalt slid eller ødelæggelse, til halvdelen.
Alle tillæg og fradrag for uniform og arbejdsdragt 
anvendes, hvor beskæftigelsen kun har varet en del 
af året, med et i forhold hertil udregnet beløb.

III. Fradrag for forsikringer, 
opsparingsordninger m.v.

Den enkelte lønmodtager fradrager ikke eget bi
drag til pensions- eller forsikringsordninger, hvor
til bidraget er tilbageholdt af arbejdsgiveren og som 
er led i ansættelsen. Denne regel gælder også løben
de ATP-bidrag.
Bidragene til pensioner er allerede fradraget i ar
bejdsgiverens opgivelse aflønnen til skattemyndig
hederne.
Fradrag indenfor 2.000 kr.’s reglen — selvangivel
sens pkt. 7:
Under dette punkt fradrages indbetalinger til føl
gende ordninger i 1985:
1. Præmier til livsforsikringer med kapitaludbeta

ling.
2. Indskud på børneopsparings- og selvpensione

ringskonti.
3. Kontingent til fortsættelsessygekasse, præmier 

til syge- og ulykkesforsikringer, der ejes af den 
forsikrede.

4. Præmier til renteforsikring og pensionskasse, 
hvor der er valgt begrænset fradragsret. Selvom 
ordninger af denne art er led i ansættelsesfor
hold, og arbejdsgiveren betaler bidrag hertil, be
tragtes den samlede indbetaling dog som lønind
tægt for den pågældende lønmodtager.

Hvis ægtefællerne har levet sammen i hele indkomst
året, og den ene ægtefælle har fradragsberettige
de præmier eller bidrag, der overstiger 2.000 kr., 
medens den anden ægtefælle ikke har forsikrings
udgifter m.v. eller disse er mindre end 2.000 kr., 
kan den første ægtefælles ikke-udnyttede fradrags- 
beløb overføres til den anden ægtefælle og fradra
ges af denne i det omfang, der er plads inden for 
2.000 kr.’s grænsen.

Pensionsordninger m.v. med fuld fradragsret - 
punkt8
Under dette punkt fradrages egne indbetalinger til 
privat tegnede pensionsordninger med løbende ud
betalinger, rateforsikringer i pensionsøjemed samt 
indekskontrakter.

To personfradrag. »Nødvendigt underhold« i hen
hold til kildeskattelovens § 37 B.
I medfør af kildeskattelovens § 37 B kan der efter 
ansøgning indrømmes to personfradrag ved skatte
beregningen for enlige, der har afholdt udgifter til 
uddannelse af børn over 17 år, såfremt barnet ikke 
selv har været i stand til at afholde mindst 50 pct. af 
udgiften til det nødvendige underhold med tillæg af 
eventuelle særlige uddannelsesudgifter.
Ligningsrådet har for indkomståret 1985 ansat ud
giften til det nødvendige underhold til 33.000 kr.
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Miljø ■ psyke ■ stress
Der er ved at komme en drejning 
henimod en større psykisk be
lastning på arbejdspladserne på 
grund af rationalisering og ned
skæring af mandskab. - Jeg har 
denne erfaring fra den arbejds
plads, hvor jeg arbejder som sik
kerhedsrepræsentant.
Jeg mener personligt, at der er 
flere sygedage på grund af stress 
og andre psykiske årsager (ho
vedpine, maveonde m.m.) end 
ved normale arbejdsskader. Et 
eksempel, hvor der er megen syg
dom og omskiftning af mandskab 
til betjening af maskinerne, er 
etikettemaskinen.
01/vand-kolonnens tophastighed 
er 28.000 flasker i timen. Kolon
nen »køres« med otte m/k’ere 
inklusiv truck og afløser.

Den m/k’er, der skal passe denne 
maskine, skal desuden lave føl
gende funktioner:
• rejse væltede flasker,
• tage flasker med skæve eti

ketter fra,
• passe ipakkeren,
• se kasser efter,
• passe mankokontrol,
• rydde op ved mankokontrol 

(fylde flasker i kasser).
Når man »kører« 12 stk.s, ram
mer ipakkeren hele tiden skævt 
på grund af skæve bærehåndtag, 
så selv den mest rolige person 
kan hidse sig op, hvis etikettema
skinen også driller.
Dette eksempel er kun et af man
ge, som der kommer flere og flere 
af, efterhånden som teknologien 
marcherer frem.
Jeg kunne godt tænke mig at 
høre fra andre sikkerhedsrepræ
sentanter, om de også mener, at 
psykiske problemer og stress er i 
meget stærk fremmarch.

Sikkerhedsrepræsentant 
»Martin« 
Silkeborg
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VI GRATULERER

25 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier 
9. januar 1986 
Hans Arvig
Drejøgade 35, 2., lejl. 25 
2100 København 0
8. februar 1986 
Gerda Mogensen 
Augustvej 119 
2730 Herlev
18. februar 1986
Erika Christa Elsa Larsen 
Banebrinken 93, 2., lejl. 27 
2400 København NV

20. februar 1986
Finn Valde Sørensen 
Sundevedsgade 3,1. tv.
1751 København V
23. februar 1986 
Rita Nora Poulsen 
Filosofvænget 22, st. th.
2400 København NV

40 års jubilæum på 
Tuborgs Bryggerier 
25. februar 1986 
Henrik Peder Pedersen 
Byagervej 215
3460 Birkerød

60 års fødselsdag
7. februar 1986
Kasserer for Skive afdeling 
Jens Petersen
Sandbyvej 52 
7800 Skive




